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commissie en fondscommissie. 
Verdeeling der Gedelegeerden over twee vaste commissies, r ede van den hee ,' Kiès en stemming. 
Grenzen van in Regeeringsverordeningen t e bepalen straffen en Beluachtiging leening gemeente Peka
longan, aangenomen. 
Bekrachtiging leening gewest Kedoe, r ede van den heel' Stokvis en stemming. 
Bekrachtiging leening gemeente Soerabaia, r edevoeringen vld heeren Stokvis, Roep en s' Jacob. 

" " 11 ", antwoord vld Adviseur vjd Decentralisatie. 
" " " '" redevoeringen vjd heeren Stokvis, Roep en s' Jacob. 
" " " "antwoord vjd Adviseur vjd Decentrulisatie en stemming. 

Wijziging di enstplichtregeliug voor EUl'opeanen in Nederlandseh-Indië, aangenomen . 
Aanwijzing van ecn vasten Vl'agendag, rede van den heel' Kerkkamp en stemming. 
Landel'ij enbezitsreeht voor Vreemde Oosterlingen op voormalige particuliere landen, Wijziging van het 
invoerrecht op parfumerieën en reukwerken en Openstelling voor den algemeenen hanelel van de havens 
1'oboa li, Koba en Djeboes, aangenomen. 
Indienstneming niet-ambtelijk personeel bij de Centrale Kas, r ede van den heel' Dwidjosewojo. 

" " " " " " " " , antwoord van den Directeur van B. B. 

" " " " " " 
" " , rede van den heer Dwidjosewojo. 

" " " " " " 
" " , antw. vld Directeur van B, B. en stemming. 

\Vijziging Hoogel' Onderwijs-ordonnantic, redevoeringen van de heel'en Vnn Helscl ingen, Djaja
dlningrat, Stokvis en sj Jacob. 

" " 
" " 

" " 
" " 

" 
" 

" 
" 

" 
" 

" 
" 

antwoord van den Directetll' van 0, en E, 
r edevoeringen van de heeren Van H elsdingen, Djaja. 
diningrat, Stokvis en s' Jacob. 
antwoord van den Directem van O. en E . 
redevoeringen vld heerCll Roep en Van Helsdingen en 
stemming. 

BekJ'achtiging leening gcwest Madoel'a, nrmgenomen, 
Dranl\bestl'ijding buitengewesten, rede van den heel' l\IIandagie. 

" '" antwoord van den Directeur van Financiën. 
" '" rede van den heer Mandagie en stemming. 

Opheff ing tolkantoor Kraksaän, Intrekking goudpacht in de ondel'afcl. Tanah TJaoet en Verhooging lands
uitkeering resp. aan de gemeenten Amboina, Bandjermasin, Bandoeng en )'lr.-Cornelis, aa ngenomen. 
Vogel belasting Z. N.-Guinea, redevoeringen vld heeren Kerkkamp en Fl'uin. 

" "" IJ, antwoord vjd Directeur van Financiën. 

" 
" V"ijstelling 

" 
" 

" " " redevoeringen vjd heeren Fruin, Van Helsdingen en Koesoemo Oetoyo. 
"" " antwoorel vld Directeur van Financiën. 

invoerrecht litharge en zwavel, redevoeringen vld heeren Fruin, Koesoemo Oetoyo, Stok
vis, Van Helsdingen en TG ès. 

" " " 
" " " 

" 
antwoord vjd Directeur van Financiën, 

" , redevoeringen vld heer'en Fl'uin, Koesoemo Oetoyo, Stok
vis en Van H elsdingen. 

" " H IJ l), antwoord vld Directeur van Financiën. 
" IJ IJ"'" redevoeringen vld Voor:-:itter en den heer Roep. 

Wijziging regeling der uitkeel'ingen aan gewesten in verband met afschaffing hoofdgeld, Muntzuivel'ing 
in de 1tlolukken en VCl'hooging landsuitkeering aan gewestelijken raad van Semal'ang en vcrmindering 
uitkeel'ing aan gewestelijken raad van Keeloe, aangenomen . 

47- 49 Wijziging regeling der verkjezing van InlHudscbe leden vjel Minahassaraad, l'edevoerin gen vjd hcet'en 
Stokvis en l\fandagie. 
antw. vld Adv. vld Decen
tralisatie. 

49- 51 
" " " " " " " " " 

I Cb I 9 
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Wijziging re(ieling der verkiezing vqn Jnland&che leden, vld Mil\ah.~~ar/lad, ~ede vld l>ee~ Stokvis, 

" " " " " " " " 
" , antw. vld Adv. vld Decen-

tralisatie en stemming. 
Verhooging landsuitkeering cultuurgebied Sumatra 's Oostkust, rede vld heer Stokvis. 

" " " " '" antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
11 " " >1 "rede vld heer Stokvis. 
" " IJ " '" antw. vld Adv. vld Decentralis&tie en 

stemming. 
Regeling van werkzaamheden, redevoeringen vld heer Stokvis en vld Voorzitter en stemming, 
Heffing vogelbelasting Z. N.-Guinea, stemming. 
Vrijstelling invoerrecht litharge en zwavel, r edevoeringen vld heeren Fruin, Hoep, Stokvis, Kiès en 

" " " 
" " " 
" " " 
" " " 

" 
" 
" 
" 

Van Helsdingen. 
" , antwoord vld Directeur van Financiën. 
" , redevoeringen . vld heeren Van Helsdingen en Stokvis. 
" , antwoord vld Directeur van Financiën. 
" ,redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo cn Kerkkamp en 

stemming. 
Wij ziging overschrijvingsordonnantie en zegel verordening 1921, aangenomen. 
Nadere wijziging tarief getuigcngelden voor Inlanders en met hen gelijkgestelden, rcdevoeringen vld hee
ren Koesoemo Oetoyo, Roep, Van Helsdingen, Kiès en Stokvis. 
Compensatieregelen bij aanslag in de Inkomstenbelasting, redevoeringen vld heeren s' J acob, Fruin en 

Stokvis. 

" " " " " " 
, antwoord vld Directeur van Financiën. 

" " " " " " 
redevoeringen vld heeren s' J acob en Fruin. 

" " " " " " 
, antwoord vld Directeur van Financiën. 

" " " " " " 
redevoeringen vld heeren sj Jacob, Stokvis en 
Kiès. 

" " 
" "tI " antwoord vld Directeur van Financiën. 

" " 
" IJ H " , rede vld Voorzitter en stemming. 

Nadere wijziging tarief getuigengelden Inlanders en met hen gèlijkgestelden, antw. vld Reg. Gem. v. Just. 

" " " 
" H " " " " , redevoeringen vld heeren 

" " " " " JI " " 

" " " " " " JI " 

" " " " " " " " 
" " " " " " " " 

Wijziging burgerlijke kinderwetgeving, aangenomen .. 

" 
" 

" 
" 

Roep, Van Helsdingen en 
Stokvis. 

, antw. vld Reg. Gem. v. Just. 
,redevoeringen vld heeren 

Roep, Van H elsdingen en 
Kan. 

, antw. vld Reg. Gem. v. Just. 
,redevoeringen vld heeren 

Stokvis, Roep, Van Helsdin
gen, Kiès, Koesoemo Oetqyo 
en Stokvis en stemming. 

Reispassen Mekkagangers, redevoeringen vld heeren Koesoemo Oetoyo, Stokvis, Dwidjoscwojo, Djajadi-

" " 
" " 

" " 

ningrat en Soejono. 
antw. vld wd. Adv. voor Inlandsche zaken. 
redevoeringen vld heeren Koesoemo Oetoyo, Stokvis, Dwiàjosewojo pn Djaj: 
diningrat. 
antw. vld wd. Adv. voor Inlandsehe zaken. 

Invordering van locale belastin gen enz ., aangenomen . 
Verzoekschriftcn. 

" , redevoering vld heer Stokvis. 
" , antwoord vld heer De Hoog en stemming. 

Reispassen Mekkagangers, antw. vld wd. Adv. voor Inlandsche zaken. 
" '" rede vld heer Kiès. 

Benoeming commissie inzake datum inwerkingtreding muntzuivering in de Molukken. 
Muntzuivering in de Molukken, redevoeringen vld Voorzitter en den heer Kerkkamp en stemming. 
Verhooging landrente-uitkeering onderafd. Barabai, aangenomen. 
Bekrachtiging leeningsbcsluit Banjoemas, rede vld heer Stokvis. 

" " '" antw. vld Adv. vld Decentralisatie en stemming. 
Bekrachti ging leeningsbesluit Rembang, redevoeringen vld heeren Frnin en Stokvis. 

" " "antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
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95- 96 Bekrachtiging leeningsbesluit Rembaug, r edevoerin gen vld hceren Fruin en Stokvis. 
96 
9{j 

96 
96- 98 

98- 101 
101- 103 
103-104 
104-106 

106 
106-107 
107-108 
108-109 
109- 110 
110 
lIO-116 

116- 119 
119 
120 
121 
121-124 

124-125 
125-126 

126- 128 
128 

129-130 

130- 131 

131-132 

132-133 

133 

33 
n 

33-134 

l34-136 
136-J37 
13ï-l~8 

138-139 
139 
139 
140-14l 

141-142 
143 

" " "antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" " '" rede vld heer Kan. 
" " '" antw. vld Adv. vld Decentralisatie en stemming. 

Reispassen Mekkagangers, redevoeringen vld heeren Roep, 8 ' Jacob, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 

" " 
" " 
" " 
" " 

Frttin en Mandagie. 
I1ntw. vld wd. Adv. voor Inlandsehe zaken. 
redevocringen vld heeren Roep, s' Jacob, Koesoemo Oetoyo, Fruin en Mandagie. 

, antw. vld wd. Adv. voor Inlandsche zaken. 
, rodevoeringen vld heeren Van Helsdingen, Roep, den Voorzitter, de heeren 

Kerkkamp, Stokvis, Roep, den Voorzitter, de heeren Soejono en Van Helsdingen. 
" '" antw. vld wd. Adv. voor lnlandsche zaken en stemming. 

Aanvnlling hinderordonnantie, rede vld heer Stokvis. 
" " antw. vld Directeur van B. B. 
" " rede vld heer Stokvis. 
" " , antw. vld Directeur van B. B. 
" " , rede vld heer Stokvis en stemming. 

Zaakwaarnemerschap bij de landraden, redevoeringen vld heeren Koesoemo Oetoyo, Van Helsdingen, den 
Voorzitter en de heeren s' J acob en Kiès. 

" H"" antw, vld Directeur van Justitie en stemming. 
Regeling van werkzaamheden, redevoeringen van den Voorzitter en den heer Van Helsdingen. 
Wijziging tarief tot regeling del' getuigengelden voor Inlanders, aangenomen. 
Invoerrechten in de Molukken, nangenomen. 
'Vijziging van art. 542 vJh Wetboek van Strafrecht, redevoeringen vld heeren Stokvis, s' Jacoh, Fruin, 

Schmutzer, Van Helsdiugen en Kan. 

" " " " " " 
" " " " " " 

" " " " " " 
" " " " " " 

Heffing en invordering prov.inciale., 

" 
., 

" " 

" " " " 

" " " " 

" " " " 

" " " " 

" " " " 

" " 
" " 

" " 
" " 

regentschaps-

" 

" 

" 

" 

" 

" 

antw. vld Direoteur van Justitie. 
redevoeringen vld heeren Stokvis, Fruin en Vau 
Helsdingen. 
antw. vld Directeur van Justitie. 

, redevoeriugen vld heeren Djajadiningrat en Roep 
cn stemming. 

en stadsgemeentebelastingen, redevoeringen vld heeren 
Dwidjosewojo, Djajadi-
ningrat, Stokvis en Van 
Helsdingen. 

" " , antw. vld Reg. Comm. vld 
Bestuursherv. 

" " , r edevoeringen vld heeren 
Dwidjosewojo, Djajadi-
ningrnt, Stokvis en Van 
Helsdingen. 

,. 
" , antw. vld Reg. Comm. vld 

Bestuursherv. 

" 
., rede vld h cel' Van Hels-

dingen . 

" " antw. vld Reg. Comm. vld 
Bestuursherv, 

" " , redevoeringen vld heeren 
Koesoemo Joedo, Dwidjo-
sewojo, Djajadiningrat, 
Kan en Soejono en stem· 
ming. 

Wij ziging Indisch burgerlijk pensioenreglement, redevoeringen vld llCeren Kerkkamp en De Hoog. 

" " " 
" " " ,. 

" " 
" " " 
" " " Bekrachtiging }rcning 

" 
" 
" 
" 
" gC'west Pnsocrocan, 

antw. vld Directeur van Financiën. 
redevoeringen vld heeren ICerkkamp ell De Hoog. 
antw, vld Directeur van Financiën. 

, rede vld heer Kiès. 
, antw, vld Directeur van Financiën en stemming, 
redevoeringen van de heeren Stokvis en Van Hels
'dingen. 

" " " " antwoord vld Adv. vld Decentralisatie en stemming. 
Verhooging milïtai l'c pensioenen, aangenomen. 
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143-146 Voorrecht op grantrechten, redevoeringen vld heeren s' Jacob, Fruin en Dwidjosewojo. 
146-148 " " " antw. vld Directeur van Justitie. 
148--149 " " " , rede vld heer s' Jacob. 
149-150 '" " " , antw. vld Directeur. van Justitie en stemming. 
150-157 Aanvulling regeling rechtspositie kerkgenootschappen, redevoeringen vld heeren Koesoemo Oetoyo, s' Ja

cob, Dwidjosewojo" Van Helsdingen, Mandagie, 
Fruin en Stokvis. 

157-159 
159-160 
160 
160-161 

161 

162 

162 
163 
163-164 
165 

166-167 
167-168 
168--169 
169-170 
170 
170-171 

171-173 
173 

173-174 
·174-175 
175-176 
176-177 
177 
177-178 
178 
178 
178--180 

180-181 
181-182 

182-183 
183-184 

186 
187 
187-188 
188 
188--189 
189 
189 
189-190 
190-197 

197-199 
199-201 
201-207 

" " " " 
antw. vld DirecteU1" van Justitie. 

" " " " 
, rede vld heer Fruin. 

" " " " 
, antw. vld Directeur van Justitie. 

" " " " 
, redevoeringen vld hee ren Stokvis, Dwidjosewojo, 

s' Jacob en Koesoemo Oetoyo. 

" " " " 
, antwoord van den Directeur van Justitie en stem· 

ming. 
Aanvulling Petroleum-ordonnantie, Bekrachtiging leening gewest Pasoeroean en Onteigening van perceels
gedeelten te Garoet, aangenomen. 
Herziening Inkwartieringsordonnantie, redevoeringen vld heer Dwidjosewojo en den Voorzitter. 

" " , antw. vld Commandant der Zeemacht cn vld Legercommandaut. 
" " , rede vld heer Dwidjosewojo en stemming. 

Wijziging Koelie-ordonnantie voor Atjeh enz., Wijziging van de Wervingsordonnantie en Wijziging van 
het reglement betreffende den bU1"gerlijken stand, aangenomen. 
Bekrachtiging leeningsbesluit Bandjermasin, redevoeringen vld heeren Kiès en Stokvis. 

" " ", antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" " '" redevoeringen vld heeren Kiès en Stokvis. 
" " ", antw. vlcl Adv. vld Decentralisatie en stemming. 

Terugbrenging tot Landsdomein van het particnlier land Kedawoeng-Oost, aangenomen. 
Voorzieningen in verband met de opheffing vJh gewest Rembang, redevoeringen vld heeren Soejono en 

Kiès. 

" " " " " " 
" " " " " " 

" " 
" " 

" 
" 

antw. vld Directeur van Justitie. 
, redevoeringen vld heeren Soejono en 

Kiès en stemming. 
Nadere regeling van het rechtswezen in Boven-Digoel, redevoeringen vld heeren Stokvis, Roep en Kiès. 

11 " "11 " "" '" antw. vld Directeur van Justitie. 
" " "" " "" '" redevoeringen vld heeren Roep, Kiès en Stokvis. 
" " "" " "" '" antw. vld Directeur van Justitie en stemming. 

Wijziging van het Rechtsreglement voor de buitengewesten, rede vld heer Koesoemo Oetoyo. 
" "" " "" )J I antw. vld Directeur van Justitie. 
" "" " "" " rede vld heer Koesoemo Oetoyo. 
" "" " "" " , antw. vld Dir. van Justitie en stemming. 

Schol"sings- en vernietigingsrecht vld Gouvernenr-Generaal, enz., redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, 
Djajadiningrat en Frnin. 

" " " 
" " " 

" " " 
" " " 

" " 
" " 

" " 
" " 

" , antw. vld Reg. Comm. vld Bestnursherv. 
" , redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, 

Djajadiningrat en Frnin. 
" , antw. vld Reg. Comm. vld Bestunrsherv. 
" J redevoeringen vld heet'en s' Jacob, Stok-

vis, Van Helsdingen, Kerkkamp en Soe
jona en stemming. 

Uitgifte van schatkistpapier, rede vld heer Stokvis. 
"" " , antw. vld Directeur van Financiën. 
"" " , rede vld heer Stokvis. 
"" " , antw. vld Directeur van Financiën en stemming. 

Wijziging reglement Dienst der Volksgezondheid, rede vld heer Soekawati. 
" " "" " antw. vfh wd. Hoofd vld D. V. G. 
" " "" " ' rede vld heer Soekawati. 
" " " " " , antw. vfh wd. Hoofd vld D. V. G. en stemming. 

Drankvergunning voor canti nes, redevoeringen vld heeren Kerkkamp, Kiès, Dwidjosewojo, Soekawati, 
Stokvis, Roep en Van Belsdingen. 

" " 
" " 
" " 

" 
" 
" 

, nntw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
, antw. vld Legercommandant. 

r edevoeringen vld heeren Kerkkamp, Kiès, Dwidjosewojo, Soeknwati, 
Stokvis, Roep en Van Helsdingen. 

'I 
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207 
207-208 
208-209 
209- 210 
211 
211 
213 
213-214 

214-215 
215 
215 

215-218 

218-2:}0 
220-222 

222 
223 
224-228 

228-230 
230-232 

232-234 
234 
235-237 

237-238 
238-239 

239- 241 

241-243 
243-245 
245-247 
247 
248 

2-19 
250-255 

256-258 
258-259 

259-260 
260-261 
261 
261 
261 
261-262 
262-263 
268-264 
264 
264-265 
265-266 
266 
266-268 

268 
268 
268-269 

Drankvergunrung voor canti nes, antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
Jl "JJ , rede van den heer Roep. 
H 11'" antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" 1'" antw. vld Legercommandant. 
" "" rede van den heer Roep. 
" "" antw. vld Adv. vld Decentralisatie en stemming. 

Wijziging Indisch burgerlijk pensioenreglement, aangenomen. 
Wijziging Wetboek van Strafrecht (publicatie ambtelijke bescheiden), redevoeringen vld heeren Dwidjo· 

., 
" " " 

" " " " 
" " " " 

" " 
" " 
" " 

" 
" 
" 

sewojo en Soejono. 
, antw. vld Directeur van Justitie. 
, rede van den heer Soejono. 
, antw. vld Directeur van Justitie 

en stemming. 
Overdracht van beheer aan regentschappen, redevoeringen vld heeren Kerkkamp, Soekawati, Djajadi

ningrat, Stokvis en Dwidjosewojo. 
,. 

" " 
" " " 

" 
" 

" 
" 

, antw. vld Reg. Comm. voor de Bestuurshervorming. 
, redevoeringen vld heeren Kerkkamp, Soekawati, Djajadi. 

diningrat, Dwidjosewojo en Mandagie. 
" 11 "" 11 , antw. vld Reg. Comm. voor de Bestuurshervorming, 
" " "Jl " , rede van den heer s' Jacob en stemming, 

Aam'1llling regeling van het beroep in belastingzaken, redevoeringen vld heeren Stokvis, Van Helsdingen, 
Dwidjosewojo en Kiès. 

" " " " " 
" " " " " 

" " 
" " 

antw. vld Reg. Gem. voor Financiën. 
, redevoeringen vld heeren Stokvis, Van Helsdingen, 

vld Voorzitter en vld heeren Van Helsdingen en Kiès. 

" """"" " antw. vld Reg. Gem. VOOr Financiën, 
" " """" " , rede vld heer Van Helsdingen en stemming. 

Bekrachtiging leeningsbesluit Provincialen Raad van West·Java, redevoeringen vld heeren Djajadiningrat, 
Stokvis en De Hoog. 

" " " " 
" " " " 

" " " " 

" " 
" " 

" " 

, antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
, redevoeringen vld heeren Djajadiningrat, 

Stokvis en De Hoog. 
antw. vld Adv. vld Decentralisatie en 
stemming. 

Overname automobieldiensten vld Provincie West·Java, redevoeringen vld heeren Kiès, De Hoog en Stokvis. 

" " " " 
" " " " 
" " " " 

" 
" 
" 

antw. vld Directeur van G. B. 
, redevoeringen vld heeren Kiès 
, antw. vld Directeur van G. B. 

en De Hoog. 
en stemming. 

Regeling werkzaamheden. 
Nagedachtenis overleden Volksraadlid Zaalberg, rede vld Voorzitter en den Reg Gem. voor algem. zaken. 
Wijziging Europeesch onderwijsreglement, redevoeringen vld heeren Stokvis, Dwidjosewojo, Soekawati, De 

" " " 
" " " 

" " " 

Hoog, Djajadiningrat, Kan, Van Helsdingen en Kerkkamp. 
, antw. vld Directeur van O. en E. 
, redevoeringen vld heeren Stokvis, Dwidjosewojo, Soekawati, De 

Hoog, Djajadiningrat en Van Hersdingen. 
, antw. vld Directeur van O. en E. 

11 JI rede van den Voorzitter. 
" " " antw. vld Directeur van O. en E. 
" " " redevoeringen vld heer De Hoog en van den Voorzitter. 

Wijziging Ind. burger!. pensioenreglement, enz., rede vld heer Stokvis. 
" "" " " , antw. vld Directeur van Financiën en stemming. 

Verzoekschriften. 

" 
reele vld heer Stokvis. 

" alltw. vld heer De Hoog. 
" , r ede vld heer Stokvis. 
" antw. vld heer De Hoog. 
" , redevoeringen vld heeren Van B elsdingen , Stokvis en van den Voorzitter. 

Wijziging Europeesch onderwijsreglement, redevoeringen viel heeren Dwidjosewojo, Soejono, Roep en Dja· 
jadiningrat. 

" " 
" " 
" " 

" 
" 
" 

, antw. vld Directeur van O. en E. 
, redevoeringen vlcl heeren Dwidjosewojo en Soejono. 

antw. vlcl Directeur van O. en E. en stemming. 



Zittingsjaar 192.-1928. VI 

Blz. der 
Handelingen. 

270 Medebestuur van provinciën met betrekking tot den burgerlijken veeartsenijkundigen dienst, aangenomen. 
270-271 Instelling natuurwetenschtppelijken raad, redevoeringen vld heeren Soekawati, Schmutzer, van den Voor-

zitter en stemming. ,.-_ .. ...... 
272---274 Nadere wijziging vld instellings-ordonnantie vld Ambouraad enz., redevoeringen vld heeI'en Kerkkamp, 

Mandagie en Fruin. 
274-276 
276-278 

278-279 
279 

279 
280 
280 
280-281 
281 
281 
281-282 

282---286 
286-287 
287-288 
288 
289 

289-293 

293 
293-294 
294-296 
296 
296 
297 
297-299 
299 
299 
299--300 

300--305 

305--308 
308 
308--310 

310 
310--312 
312---313 

313--314 
314 
314 

315 
315--318 
318 
318--319 
319 
319 
319--320 
320 
320-321 
321 

" " " " 
" " " " 

" " " " 
" " " " 

" " " " 
" " " " 
" " " " 
" " " " 
" " " " 
" " " " 
" " " " 

" " 
" " 

" " 
" " 

" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 
" " 

" 
" 

" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" , redevoeringen vld heeren Kerkkamp, 

Mandagie en Fruin. 
" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" ,redevoeringen vld heeren De Hoog en 

Roep. 
" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" ,rede vld heer Roep. 
" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" , redevoeringen v/dheeren Roep en Stokvis. 
" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
" ,rede vld heer Fruin. 
" , antw. vld Adv. vld Decentralisatie en 

stemming. 
Behandeling van een verzoekschrift, redevoeringen vld heeren Van Helsdingen, Schmutzer en Stokvis. 

" "" " antw, vld heer De Hoog. 
" "" " , redevoeringen vld heeren Van Helsdingen en StokviS'. 
11 "" " , antw. vld heer De Hoog en stemming. 

Wijziging K. .B. betreffende de diensttijdpensioenreglementen voor officieren en onderofficieren en Her
ziening heerendienst-ordonnanties van Semarang, Rembaug en Soerabaia, aangenomen. 
Wijziging Bosch-ordonnantie, redevoeringen vld heeren Mandagie, StokYis, De Hoog, Kerkkamp en Van 

" " 
" " 
" " 
" " 

" 
" 
" 
" 

Helsdingen. 
, antw. vld Directeur van Justitie. 
, antw. vld Reg. Gem. voor L., N. en H. 
, redevoeringen vld heeren Mandagie, Stokvis, De Hoog en Kerkkamp. 

antw. vld Directeur van Justitie. 
" H " a.ntw. vld Reg. Gem. voor L., N. en H . en stemming. 

Wijziging voorschriften betrcffende den pandhuisdiellst, aangenomen. ~ 

Wijziging uitvoeringsvoorschriften v/h Rechtsreglement vld Buitengewesten, rede vld heer Ali Moesa. 
JJ " "" " " , antw. vld Dir. van Justitie. 
" " "" '" rede vld heer Ali lIoesa. 
" " "" " " , autw. v/d Dil'. van Justitie 

en stemming. 
Wijziging Locale-raden-ordonnantie en Stadsgemeente-ordonnantie, redevoeringcn vld heet'en Dwidjosewo

jo. Stokvis, Van Helsdingen en Roep. 

" " " " " 
" " " " " 
" " " " " 

" " " " " 
" " " " " 

" " " 

" " " " " 
" " " " " 
" " " " " 

" " 
" " 
" " 

" " 
" " 
." " 

" " 
" " 
" " 

, antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
antw. vld Reg. Comm. vld Best. herv. 

, redevoeringen vld heeren Stokvis, Van 
Helsdingen en Roep. 

, antw. vld Reg. Comm. vld Best. herv. 
antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
redevoeringen v/rl heeren Van Hels
dingen, Kiès en Stokvis. 
antw. vld Adv. vld Decentralisatie. 
rede vld heel' Van Helsdingen. 

, antw. vld Adv. vld Decentralisatie en 
stemming. 

Opheffing opcenten op inkomsten- en vennootschapsbelasting, aangenomen. 
Verzoekschriften. 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

rede vld heer Koesoemo Oetoyo. 
, antw. vld heer De Hoog. 
, rede vld heer Koesoemo Oetoyo. 
, antw. vld heer De Hoog en stemming. 

rede vld beer Stokvis. 
antw. vld beer De Hoog. 

, rede vld heer Stokvis. 
antw. vld heer De Hoog en stemming. 



VII Zittingsjaar 1927-1928. 

Blz. der 
Handelingen. 

321-322 Verzoekschriften, rede vld heer Stok\~s. 

322 " , antw. vld heer De Hoog. 
322 ", r ede vld heer Van Helsdingen. 
322-323 " , antw. vld heer De Hoog. 
323 ", rede vld heer Stokvis. 
323 ", antw. vld heer De Hoog en stemming. 
323 ", rede vld heer Stokvis en stemming. 
324 ", redevoeringen vld heeren Stokvis, Kerkkamp en Frnin en stemming. 
325-326 " , r ede vld heer Roep en stemming. 
327 Mededceling omtrent benoeming van ni euwe leden. 
329 Wijziging "Herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920", rede vld heer Roep. 
330 
331 

331-332 
332-333 

333 
333-337 

337-338 
338-339 

339 
340 
341-342 
342 

343 

344-346 

346-349 
349 

349 
349-350 
350 

" " " 
" " " 

" " " 
" " " 

" " " 

" 
" " " 

" " " 
" " " 

" 
" 

" 

, antw. vld Direetem' van Financiën. 
r edevoeringen vld heeren Roep en 
Kiès. 
antw. vld Directeur van Financiën. 

JI , redevoeringen vld heeren Kan en 
Rûep. 

" IJ IJ 11 ,antw. vld Directeur van Financiën.. 
Herziening IJkordonnantie, redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, Stokvis, Fruin, Koesoemo Oetoyo, 

Van Helsdingen, Kiès en Mandagie. 

" " 
" " 

, antw. vld Directeur van L" N. en H. 
redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, Stokvis, Fruin, Koesoemo Oetoyo ea 
Van Helsdingen. 

11 '" antw. vld Directeur van L., N. en H. 
IJ " rede vld heer Dwidjosewojo en stemming. 

Wij ziging "Herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920", rede vld heer Fruin. 

" " " "'1 " " ,antw. vld Directeur van Financiën 
en stemming. 

Pematangsiantar en Bekrachtiging leeningsbe-Bekrachti ging leeningsbesluit van den gemeenteraad van 
sluit van den gemeenteraad van Blitar, aange nomen. 
\Vijziging del' slachtbeslastingl'cgelingen in de buitengewesten, redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo, 

Soekawati en All )I{oesa. 

" " " " " " , antw. vld Directeur van Financiën. 

" " " " " " , redevoeringen vld heeren Dwidjosewojo 
en Bruineman. 

" " " " " " 
, antw. vld Directeur van Financiën. 

" " " " " " , r edevoeringen vld heeI'en Aay en Kan. 

" " " " " " antw. vld Dir. van Financiën cn stemming. 
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Zittingsjnal' 1927- 1928. 

VERBETERBLAD OP DE HANDELINGEN VAN HET COLLEGE VAN GEDELEGEER
DEN BETREFFENDE HET ZITTINGSJAAR 1927- 1928, 

H. blz. 93, linkerkolom, regel 13 v. 0.: lnstede van .. (Ond. 45) " te lezen ,,(Ond. 1)4)". 

H. blz. 152, linkerkolorn, regel 23 v. b.: Instede van "Stbl. 1927" te lezen "Stbl. 1917". 

H. blz. 154, rechter kolom, regel 17 v. b.: l nstede van "staatsblad 1927" te lezen "staatsblad J 917' '. 

H. blz. 173, rechterkolom, regels 24 en 25 v. b.: Instede van "wijziging van het Rechtsl'eglement voor de 
Buitengewesten t, te lezen "het treffen van eenige voorzieningen in verband met de opheffing van het ge
west Rembang". 

H. blz. 296, rechtcl'kolom, regel ] 5 v. b. : Jnstede "all "echter" te lezen "zelden". 





VOL K S R A A D. 





HANDELINGEN 
V.\N llE'r 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZIT TI N G SJ A A R 192 7- 1928. 

l sle VERGADERING - WOENSDA G ) 8 ~mI 1927. 

Rede "all den Voorzitter tot openin g del' ve rgaderin g. 

(VOORZITTER.) 
l stc VEHGADERING. Van de Putte vatte het a g l'al'i s~ h vraa gstuk in vollen 

omvang aan. Dit zou leiden tot de ontwikkeling der vrije 
V e l' g ad e I' i n g van. Wo e n s da g 18 M e i 1927. teelt t egenover het cultuurstelsel, van den vrijen arbeid 

tegenover bezwarende persoonlijke diensten. 

(Bijee nroepingsuur 9 voormiddag ). Onder zijn bewind kwam voorts de r egeling van de wijze 
van beheer en verantwoording der Indisch e geldmiddelen 

H t'd c VHn dCIl VOOl'zitte l' tot opening: d er vCI"g;ade t'ÏIl g". - tot stand cn wel in dezen zin, dat d e vaststelling d e r b e

T oC'spl'Hnl, \'a n Lh'u HcgC'cl'ln gsgematht i g'de Y001' algem l'(\lH\ g l'oo t ing JJ ied cl' jaar bij do wet" zou plaats lle bben . 

:t.akcll. - Benoeming van ('(' il 1 ste n plaat s \'C' I'yang'enclell Hiermede was aan d e Staten-Generaal, \Volleer bemoeienis 
Voorzit t C' I' . - Benoemin g van vaste commissiën. - Vast- met Indische zaken eerst van het R.R. van 1854 in verband 
stell in g V<lll dag en uur der gewone vel'gadm·ingen. - met de Grondwet van 1848 dateerde, voortaan ook de ge
Regelin g van den spreektijd. - Aanwijzing van de steno- regelde controle ovcr de gansche kol oniale huishouding 
gl'afisc hc commissie. - Aanwijzing van een fondsl'om- verzekerd. 
missie. 

V001·7.1tt C l': ~tl'. A. NBy'rZEIJTJ DB VvIIJDE. 

'fegenwoordig, met den Voorzitt er, 20 leden, te weten 
de heeren: 

AH Moesa, Blaauw, Dwidjosewojo, Pl'llin , Van Hclsdin
gen, De Hoog, s' Jacob, Kan , KCl'kkamp, IGès, Koesoemo 
Joedo, Koesoemo Oetoyo, ?1andagie, Pauw, Roep, Schmut
ZCl', Sockawati , Soejono en Stokvis. 

RegecJ'ingsgema chtigden : de hee l'en Van den Bllsschc, 
llal'deman en SC}lI;cl<c. 

De Voo I' z it ter : :l.Hjne heeren! 3 Maart 1.\. heeft 
i emand, die vooralsnog onbekend wil blijven, ter hcrinno
l'ing' HélJl den 25011 sterfda g van den oud-Mini ster van 
Kol oniën, I saac Dignus Fransen van de Putte, diens dool' 
drn bc kcndpn kunstenaar Jan Veth geëtst portret aan dcn 
Volksraad ten geschenke gegeven . 

E en goede gedaellte, want het is de beeltenis van den 
Staatsma n, die, gelijk het elders r eeds werd gezegd, stond 
"op den drempel dcr tijden" en die dit, in tegenstelling 
met velen zijner tijdgenooten, begrepen en daarnaar ge
handeld heeft. 

In hem vond destijds de liberale richting in koloniale 
aan gelegenheden haar zuiveren vertegenwoordiger. 

Onder de vOo L'tstuwenclc kracht del' opcnbul'c mcening 
welke zich in de Nederlandsehe Volksvertegenwoordiging 
uitt e, kwam in d l' lI loop (]el' jal'en P(' I! reeks \'1111 in g rij 
pende wijzigingen in het Staatsbestel van Nederlandseh. 
Indië tot stand, zoo op agrarisch terrein met belangrijke 
economische hervormingen dientengevolge, als ook op beo 
bestul1l'sgebied en op dat del' Staatkundige grondrechten. 

Wijzigingen, die toch wel aangeven van hoe groote be
teekenis de parl ementaire invloed voor dit land geweest is. 

MOl'cseo wijst Cl' dan ook in zijn rede over de koloniale 
politick op, dat cl' wel geen ander moedel"landsch pal"le· 
ment was, waar zooveel aandacht aan de koloniale zaken 
werd besteed als het Nedel"lundsehe. 

Doch tevens brengt hij onder de aandacht, dat van lie
verl ede Nederlandseh·lndië cen van de zeld zaam geworden 
koloniën was, waar de openbare zaak nergens op regelma
tige wijze in het openbaar behandeld kon worden. 

W elnu, wij stonden nogmaals op "den (h empel d C I' tij 
den", toen in Mei 19) 8 de eerste Volksraadzitt ing door 
Gouv erneur·Generaal Van Limburg Stil'um met een gedenk. 
waardige rede geopcnd werd. 

Destijds achtten velen het oogenblik voor het scheppen 
cenor Indisch e Volksvertegenwoordigin g nog in geen en 
decle aangebroken. 
~1aa l' wie zal thans. lett r nc1 e op den crnsti gcn at·beid 

van den aanvan g af door den Volksraad verricht, den in-
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lste VERGADERING - WOENSDAG 18 MEI 1927. 

Ht cle van den Voorzitter tot opening del' vergaderin g. 

(VOORZITTER.) 
vloed en den gerechten invloed van dit College hier te 
lande ontkennen? 

In deze dagen staan wij, Mijne heeren, wederom op 
"den drempel der tijden" . 

Zestig jarell lang is telkelllllille de Indische begrooting 
in Nederland bij de wet vastgesteld geworden en eerst 
sedert 1918 is daarop bet a d v i e s van de Indische Volks
vertcgcnwool'cliging vernomen. 

Vool'taan zal de Volksl'aad echter op meel' intensieve 
wijze daa raan mede",-erken. 

Verder is dit lichaam dool' Uw College als het ware per
manent geworden en rust in hoofdzaak op U de gewich
ti ge tAak om voor en namens den Volksraad aan de wet
geving van Indië mede te werken. 

Zoo za l zich eH in de wetgeving en ten aanzien van de 
behandeling del' begrooting voortaan - wat genoemd is 
de "regionale zelfstandigheid" van Nederlandseh-Indië 
openbaren en dit zal gepaard gaan met een sterk op den 
voorgrond treden van het vertegenwoordigend lichaam 
hier te lande. 

De Volksraad heeft in den loop der jaren zijn bestaan 
ten voll e gerechtvaardigd . 

Terecht is het College on.m.isbaar genoemd als veilig
heidsklep, als kompas, als kenbron van wat in breede 
kringen der geheele bevolking omgaat, het heeft Regeering 
en geregeerden dichter bij elkaar gebracht. 

Doch de voeling tnsschen Algemeen Bestuur en Volks
raad duurde slechts een beperkt aantal maanden van het 
jaar, hetgeen voor een gelijkmatige wijze van gezagsvoe
ring weinig gunstig kon zijn. Thans is door middel van 
Uw College een b I ij ven d contact tussehen Regeering en 
Volksraad mogelijk geworden en kan - gelijk men het 
heeft uitgedrukt - het openbaar geweten zijn stem ge
dut'ende het geheele jaar doen hooren. 

Mijne heeren ! In alle groote ontwikkelingsperioden zijn 
meerdere stadia t e onderkennen. 

Eerst het inluiden van de nieuwe gedachte, waarbij de 
mensehelijke geest in gloed staat voor een schitterend plan. 

Dan komt de opbouw daarvan, waarbij men zich aller
lei moeite getroosten moet zonder llOg dadelijk resultaten 
te kunnen zien. 

Het i. een tijdvak veelal van den strijd van het vaste 
vertrouwen in de toekomst, tegen moedeloosheid en twijfel. 

En eindelijk komt wellicht de volle verwezenlijking van 
het plan, rijpe vruchten afwerpende, 

Wij verkeeren in menig opzicht nog in het tweede sta
dium en zoo laat het zich wel verklaren, dat o.m. zelfs een 
onzer beste medeleden wemehte, dat het College van Ge
delegeerden zoo spoedig mogelijk weder zou opgeheven 
worden, opdat de Volksraad in pleno zijn taak zou ovel~ 
nemen. 

Ik geloof echter, dat men rekening houdende met het
geen op dit oogenblik practisch bereikbaar schijnt toch 
over de schepping van dit College voorshands tevreden 
mag zijn. 

De instelling van· het hulpliehaam van den Volksraad 
werd zelfs een ware trouvaille genoemd. 

In de gegeven omstandigheden is het in elk geval wel 
het eeni ge middel geweest om over te kunnen gaan tot 
de uitvoel'ing der beginselen bij de grondwetswijziging van 
1922 voor Indië aangegeven, welke de regeling der inwen
dige aangelegenheden van Nederlandsch-Indië aan aldaar 
gevestigde organen overgelaten wenscht te zien. 

De aanvankelijke opzet van den Wetgevenden Raad ech
ter, welk lichaam immers zelf zou uitmaken of en welk 
gedeelte van zijn werk door den Volksraad verricht zou 
worden, bracht het goed evenwicht tussehen elit laatste 
College en zijn gemachtigde in gevaar. 

Zonder den nitweg bij de beraadslaging over de wet op 
de Indische Staatsregeling in den Volksraad zelf geboden 
en naar hoofdstrekkin g in Nederland gevolgd, zou hoogst 
waarschijnlijk de gansehe regeling gestrand zijn. 

De meer juiste verhouding werd gevonden en daarmede 
de noodzakelijke voorwaarde, waarop de Volksraad met 
gerustheid cle wetgevende taak als regel aan IlO! College 
van Gedelegeerden kan overlaten. 

Dit is van groot belang, omdat het practisch vooralsnog 
wel niet mogelijk zou blijken het groote aantal ui t anc 
deelen van den archipel samenkomende Volksralldleden, 
(hetwelk, zien wij goed, in afzien baren tijd nog wel ver
der zal uitgroeien), veel langer bijeen te houden dan voor 
het behandelen der begrooting (e. q. der aanvullingsbegroo
ting) nooelig is. 'Vetgcv ing daarentegen eischt voortdu
rende en ge regelde afdoenin g . 

Evenals dit voor Volksraad en Gouverneur-Generaal 
geldt - ik wees daarop in de jnist gehonden eerste open
bare vergadering en ik breng U de vriendelijke woorden 
van Zijne Excellentie den Gouverneur-Generaal bij zijn 
openingsrede tegenover dezen Volksraad en mij als zijn 
voorzitter gebezigd in herinnering -, zoo zal ook bij het 
College van Gedelegeerden en de Regeering een oprechte 
wil tot samenwerking voorop moeten staan, 

Weliswaar stelt een nitvoerige conflicten-regeling in 
staat om ook de stroefgaande wetgevingsmachine door te 
doen loopen, doch slechts met den wederzijdsehen wil tot 
samengaan kan coulant) vlot en goed gear'beid worden. 

Mijne Heeren! Dit College is niet algemeen welkom 
geheeten, 

Daar is bvijfel aan de mogelijkheid, dat het zijn wet
gevende taak voor Indië behoorlijk kan volbrengen. 

Welnu, Mijne Heeren, gij, zijt tot den arbeid "uitver
koren" door en nit den Volksraad ; van die zijde wordt er 
op gerekend, dat gij dezen vl'ijwillig op U genomen last 
zult kunnen torsen, 

Laten wij er voor zorgen, in het belang van land en 
volk en in dat van den goeden naam onzer Volksvertegen
woordiging, dat wij het in ons gesteld vertrouwen niet 
beschamen. 

Hiermede open ik deze eerste vergadering van het 
College van Gedelegeerden, (T eek e II e n van ins t e m
min g). 

Het woord is aan den Regeeringsgemaehtigde voor al
gemeene zaken_ 
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I ste VERGADERING - WOENSDA G 18 MET 1927, 
'l'oespraak van clen Regecringsmachtigde voor algemeene zaken. - Benoeming vun den lsten plnatsvervan genden 

Voorzitter. - Benoeming van vaste commissiën. 

(REG, GEM, VOOR ALGEM, ZAKEN, VOORZITTER,) 
De heer Sc h r i e k e, Regecl' ingsgemachtigde voor al

gemeene za ken: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben U zeel' 
<lrkentelijk, dat U mij in de gelegenheid hebt willen stellen 
in deze ee" ste vergadering van het College van Gedelegeer
dcn het wool'd te voeren. Toen ik U da,ll'toc verlof 
Vl·O(lg. geschi edde zu lks bij uitzondering niet ,. IlAmens 

de Regeel'ing", Want wat Deze voor het nieuwe Coll ege 
op Haal' ha,'t had, heeft de Landvoogd jongstl eden Maan
dag in welsprekende woorden gezegd, die verbetering noch 
aanvul li ng mijnerzijds van noode hebben. 

Ik vroeg U verlof om te spreken, omdat het mij een 
behoefte was Uw College heden mijn persoonlijke geluk
wcnschen flan te bieden. U zult dit, hoop ik, kunnen bit
lijken, Mijnheer de Voorzitter, Immers ik heb gestaan 
bij de wieg van dit College van Gedelegeerden, dat heden 
reeds als jonge man zijn lot in eigen handen neemt j ik 
11Cb zelfs bij zijn geboorte een bescheiden rol onder de 
vroedmeesters gespeeld, En misschien laten de als zoo
danig bewezen diensten het toe, dat ik bij deze gelegen
heid herinner aan een woord, dat Kant eens sprak tot ieder 

:individu. 
Ret luidt: 

. ,Halldle SO. dass du dir 1\fensc-hhrit. so \\"ohl in deinel' 
PCl'son als in del' ·Person ei nes .]eclen Anderen. ;j('d('l'~('it 
zuglcich Hls Zweel\. niemnls hloss nIs M itt('} })I'1111('hst". 

Het is een woord van grooten inhoud voor het leven van 
den enkel in", Maal' het bevat een eiseh, die zich ook tot 
~l ct meer beperl<te gebied del' wetgeving uitstrekt en zich 
richt tot den wetgever bij het vervullen der hem t en op
zichte der geregee rden opgelegde taak. Bij iederen voor
gesteld en mllntl'egel van wetgevencJen aard zal die cisch 
zich, ook ongev1'aagcl, cloen hooren. 

Het trekken del' dam'uit telkens wcer voortvloeiende 
consequenties, :Mijnh eer de Voorzitter, moge met vertrou
wen aan Uw College worden overgelaten. (T eek e ne 11 

van in stemm in g). 

De Voo l' z it tel': Ik dank den Regeeringsgemachtigde 
voo l' algemecnc zaken voor zijn vriendelijk woorden ·tot 
dit College. Ik zou ee n beroep wiJlen cloen op zijn 
samenwerldng. een beroep. dat nU3 r ik weet. niet tever
ger'fsch zu l zijn. 

l\rijnc H eCl'en! \Yij zullen nu oYCI'gaéln tot punt 2 \"an 
het werkpt'ogram: Ben 0 e Hl i 11 g \" C] iI e C 11 1sten 
p I !l II t s vcr v u n gen den \ r oo r zit ter. 

lk YCl'zoek de heeren DwidjoscwojoJ Pl'uin en Soekawati 
het stembtll'cau te VOl'lll en. 

Ah'ol'ens tot drze vcddezing o\'er te g'nun, Illag ik wellicht 
ten overvloede erop wij zen dat deze betrekking vHn den 

. functionaris ongetwijfeld \'ecl van zijn krachten zal \"01'

de'·{,Il. In de eerste plaats to{'h ~fll dc plaah;\'cl'\'angende 
VOOl'zifter vermoedelijk meel'malen ook daadwerkelijk den 

(VOORZITTER, DWIDJOSE WOJO,) 
voorzitter van een vaste commissie en wel, wanneer straks 
punt 3 van de agenda wordt aangenomen, voorzitter van 
de tweede vaste comm issie, Derhalve zal de helft van het 
voorbereidende werk, elat het College van Gedelegeerden 
za l hebben te verrichten, door zijn handen moeten gaan, 
Hij zal clus ook de tallooze ordonnanties moete 'l bestudee
l'en, hij zal de ordonnanties moeten nagaan op haar staats
rechtelijke- en juddisehe waarde en op haat' inhoud , t en
einde in de commissie behoorlijke leidin g te kunnen geven 
bij de behandeling van de onderwerpen. die aan de aan
dacht van Uw Col1ege zullen worden onderworpen . 

Wenseht het College thans direct tot ve,'kiezing o\'er t e 
'gaan, of zich eerst te beraden over de keuze! In het laalste 
geva l zal cr een korte pauze worden gehouden. 

Waal' dit laatste niet het geval blijkt t e zijn, kan direct 
tot verkiezing worden overgegaan. 

Tot stemming wordt overgegaan. 

De heer D '" i d j 0 s e \\' 0 jo: Mijnheer de Voorzitter ! 
Namens de commissie deel ik U mede dat 20 stemmen zijn 
ll it g-ebntcht . 

De Yool'zittel': n,lt aalltal klopt met de presentie
lijst. De \'olstl'pktc I1Il'i'rdel'heid is dus 11 stemnH'n. 

De heel' D \\' i d jo sc \\' 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Namens de ëömmissic deel ik U mede, dat 11 stemmen zijn 
uitgebracht op den heel' Koesoemo J ocdo, 3 op den heel' 
s' Jacob, 3 op den heel' Kerkkamp, 2 op den heel' Sehmut
zer en 1 op den heel' Fruin, zoodat de volstrekte meerder
heid is behaald dool' den hee ,' Koesoel11o Joe,lo, 

De y 11 0 I' z it Ie,,: Mag ik den heel' Koesoel11o Joed o 
vragen of hij zijn benoeming aa m'aardt? 

De hee,' Koe s 0 e m 0 Jo e cl 0: Mijnheer de Voorzitter ! 
11\: za l gaarne deze benoeming aannemen. Ik ben CI'kente
lijk \'001' het in mij gestelde vel'trouwen en mij t.en volle 
ervan bewust. on,t het door mij aanvaarde ambt er een zal 
zijn, dat den geheelen persoon en uI mijn krachtsinspanning 
za l eisehen , doch ik za l l11ijn best doen, het in mij gestelde 
v('rt l'ouwen niet tc beschamen. 

Dp \ P 0 0 l' z it tel': .\'amclls het Coll ege bied il, lT har
telijke ge lu\.: \\'cnschelJ aan met Uw bcnol'ming. ' ,Vaar ik 
hCl voorrccht heb, den heer K oesoemo J oec1o reeds zoo vee] 
jaren te kennen als ccrsten pluutsvervangenden voorzitter 
\'an den Volk~H·nad. twijfel ik c ,' niet aan of hij za l zich 
ook op dezen g-cwichtigcn post weten tp handhaven. 

Ik dank de commissie yan stemopnem ing yoor haar werk. 

Vool'zittel' moeten vervangen, dir talrijkcwel'kzaamheden A a 11 cl e 0 r cl c i s th a Jl s p u n t. 3, cl e b e n 0 e-
ten behoe\·e yan den Yolksr~18d Zit! hebben te verrichten. min g \' a n y ast e co m III i ss i ë n, e lk ter b e-

J\ laa r in de tweede plaats moet ik erop ' .... ijzen, dat de ha n del i n g \' a n h (' IJ a a I d e go l' 0 e p e n van 
plnats\'cl'\"Ill1g'cncle voorzittel' ongetwijfeld zal wOl·elen de 0 n d e l' w e l' pen . 

Handelingen. Zittingsjaar ]927- 1928. 
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lste VERGADERING - WOENSDAG 18 MEI 1927. 
VaststelJing van dag en uur der gewone vergaderingen . - .Regeling van den spreektijd. - Aanwijzing ·'Van de 

stenografische commissie en van een fOlldscomm issie. 

(VOORZITTER, s' JACOB.) 
Het voorstel is mijnerzijds gedaan om voorshands te 

volstaan met twee vaste commi ssiën . De verdeelillg van 
de groepen van onderwerpen is op het werkrooster aan
gegeven en die verdeeling is zóó, dat aangenomen mag 
worden dat ook de taakverd€eling ongeveer gelijkmatig 
over beide eommissiën plaats zal hebben . 

Wenscht misschien ecn van de heeren omtrent dit voor
stel het woord j Zoo niet, dan mag ik dus aannemen, dat 
de vergadering hierin mede gaat. 

Dienover.eenkomstig wordt besloten. 

De Voo l' zit ter: ~iijne Heeren ! Nu zou ik moeten 
overgaan tot het voorstel, dat hierop volgt, n.l. dat om
trent de te benoemen leden dier vaste commissiën. Aan
gezien echter nog slecbts zeer kort bekend is welke leden 
het gedelegeerdsebap hebben aangenomen en thans eerst 
bekend is welk lid plaatsvervangend Voorzitter is gewor
den, zOu ik aan de heeren willcn voorstellen, dat ik zoo 
mogelijk morgen een vool'ioopige verdeelingslijst aan de 
heeren toezend en den heerell dan verzoek mij hun even
tueele bezwaren daartegen of voorstellen tot wijziging 
kenbaar te maken, opdat ik daarna tijdig v66r de eerst
volgende vergadering kan doen weten, welke heeren ik: 
gaarne in de eene afdeeling en welke heeren ik in de 
andere afdeelin g geplaatst zou willen zien. 

Dus ik begin met een voorloopig voorstel. Mochten de 
heeren wcnschen te kennen geven, waaraan eventueel tege
moet gekomen kan worden, dan zet ik, rekening houdende 
met die wenschen, het voorloopig voorstel om in een meer 
definitief, dat dan op de eerstvolgende vergadering kan 
worden besproken. 

Dienovereenkomstig wordt besloten. 

De Voo r zi t ter: A a n deo l' dei s t h a n S p U n t 
4, v ast s t e 11 i n g van dag e n u ti l' der g e won e 
vergaderingen cn regeling van den 
sp ree k t ij d. 

Zooals de heeren reeds weten uit de besprekingen op 
:Maandag jl. in den Volksraad gehouden, zou ik willen voor
stellen om voorshands als dag van gewone vergadering te 
bepalen Vrijdag en als uur van aanvang het uur na de 
pauze, dus 11 uur. \Vij kUIlnen daal'na zien oï er meer 
vergaderjJ1gen noodig zijn. In dat laat ste geval zou ik 
meenen, dat het noodig za: zijn daarvoor een avond te nemen 
en wel Dinsdagavond. Dat zou ik echter voorloopig in petto 
willen houden, omdat eigenlijk thans nog geen overzicht van 
den omvang der werkzaamheden is te vcrkrijgen en ik ver
moed, dat wij voorloopig kunnen volstaan met Vrijdag. 
Daarna kan altijd nog een nadere beslissing genonl'en worden. 

De heer s'Jaeob: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik 
over dit voorstel een enkele opmerking makcn Y Dat is 111. 
deze, dat het mij nuttiger voorkomt dat er, zooals bij den 
Volksraad gebruikelijk is, wekelijks een rooster wordt uit
gegeven. De openbare vergaderingen toch zullen, wat het 

('s JAC OB, VOORZITTER.) 
aantal betreft, afhangen van de stof, die el' te behandelen 
is. Wanneer el' nu reeds vaste dagen worden vastgesteld, 
geeft dat noodelooze moeite en last als er dan geen stof te 
behandelen' blijkt te zijn . Ik zou daarom willen voorste!:en 
in het begin wekelijksehe of veertiendaagsehe roosters ',üt 
te geven. 

De Voo l' zit ter: Dat ligt ook in mijn bedoeling. 

De heer s' Jac 0 b: Maar die bedoeling blijkt niet uit 
1,; w voorstel om vaste dagen te stellen. 

De Voo r zit ter : Er zijn thans nog geen werkzaam
heden. Zooals U bekend zal zijn moet el', nu de Volksraad 
bijeen is, een aantal dagen verloopen, waarin den Volks
raad gelegenheid wordt gegeven zich voorstellen voor te 
behouden. Ik heb uit deferentie voor den Volkraad en om
dat de stof ter behandeling nog zeer ongewoon is, den ter
mijn van behandeling voor alle onderwerpen dadelijk 
verlengd van drie op acht dagen. Deze termijn !OOp( af 
per 23 Mei en dan kunnen wij weten welk werk voor het 
College van Gedelegeerden beschikbaar zal zijn . 

Het is mijn bedoeling alsdan dadelijk een werkrooster 
uit te geven. Mocht er geen werk zijn dan kan daarvan 
tijdig kennis worden gegeven aan het College I'an Gedele
geerden cn dan beho~ft cr op dien vasten Vl'ijdag niet 
vcrgad cl'cl te worden. 

Ik geloof, dat mijn bedoelillg en die van den l1Oe1' s' Jacob 
in dezen zin overrenkornen. 

Wat dcn spreektijd betreft geloof ik niet van te voren 
een bepaalde regeling te moeten treffen. Zij bangt geheel 
af van de onderwerpen, die behandeld worden en het 
nieuwe R. v. O. laat toe tijdens de behandeling van een 
onderwerp den spreektijd nnder te bepalen . Ik zou de 
vergadering willen vragen betreffende dit punt een af. 
waehtende houding aan te nemen. 

Dienovereenkomstig wordt besloten . 

De Voorzitter: Thans is aan de orde punt 
5, a a n w ij zin g van des t e TI 0 g raf i s c h e co m
missie (art. 93(2) R. v.O.) voor één jaar. 

De commissie heeft tot taak om mogelijke gesch illen, 
welke omtrent de stenogrammen zouden rijzen, uit te maken 
met mij als voorzitter der commissie. Ik heb in die com
missie aangewezen twee leden, n1. de heet'en Schmutzer en 
Van Helsdingen, die mij hebben medegedeeld, dat zij hun 
benoeming willen aaJwaul'den. 

A d d · h 6 A .- I an e or e IS t ans punt: anWIJ -
zin g van een f 0 n d s C 0 m mis s i e. 

Ik zou de vergadering willen vragen in deze met mij 
mede te gaan, daal' ik geloof, dat het wenschelijk is, dat 
eventueele geschillen en moeilijkheden door een bepaalde 
commissie nit Uw College worden overwogen. 
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lste VERGADERll\'G - WOENSDAG 18 MEI ]927. 

Aanwijzing van een fondscommissie. 

(VOORZITTER, STOKVIS.) 
Als leden van deze commissie, waarvan ik voorzitter ben , die de fondscommissie voorbereidt. Deze kwestie is nader 

zon ik willen voorstell en de heeren Mr. Blaauw en Soejono, uiteengezet in art. 17 del' Volksraadpositieregeling. 
terwijl als plaatsvervange nd lid in aa nmerkin g zon ko~ 

men de heel' Kan. De bet rokken beeren hebben mij mede- De heel' Sta k v is: Ik dank U voor deze uiteenzetting. 
gedeeld, dut zij bereid zijn in de commissie als zoodanig 
zitting te nemen. Overeenkomstig het voorstel van den Voorzitter 

De heel' St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter ! Mag ik 
naar aanleiding van dit punt een opmerking maken ? Znl 
die fondseommissie haal' voorstellen voorleggen aan het 
College van Gedelegeerdei11 

De Voo r zit tel' : Inderdaad ligt dit in de bedoeling, 
het College ueslist over ue kwesties, die zich voordoen en 

wOl'dt besloten. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! De werkzaamheden 
vOOr heden zijn hiermede beëindi!(d, ik sluit dus thans de 
vel'gadedn g (9.37 uur v.m.). 
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2de VERGADERING - VRIJDAG 27 MEI 1927. 

Verdecling dcr geelelegeerden over twee vaste comm issies. 

2de VERGADERING. 

Vergadering van Vrijdag 27 Mei 1927. 

(Bijeenroepingsuur 11.30 voormiddag). 

(KIt s, VOORZITTER.) 
Tweede Commissie. 

(Landb. Nijv. en H., B.O.W, . Gouv. bedr., J ustitie en 
Onderwijs). 

de heeL'en: 

Verdceling der gedelegeerden over twee vaste commissies. P. A. A. KOESOEMO JOEDO 
1111'. H. s'Jacob, 

(Voorzitter ), 

Voo r 'z i t ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden te weten 
de heeren: . 

Ali Moesa, Blaauw, Dwidjosewojo, Van Helsdingen, De 
Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo Oetojo, 
Mandagie, Pauw, Roep, Schmutzer, Soekaw.ti en Stokvis. 

De Voo l' zit ter : Mijne Heeren! Ik open deze ver· 
gadering. Aan de orde is het eenige punt voor deze ver· 
gaderi ng : het voo l' S tel tot d e ver d e e I i n g der 
g û del c g eer den 0 vcr t wee va s tee 0 m mis s i e s. 

'l'hans wo.rdt een definitief voorstel geelaan, overeenkom· 
stig de voorloopige verdeeling. Daarin is alleen deze ver· 
andering gekomen, dat de heeren Kerkkamp en Soejono 
geruild hebben; overigens werden geen verzoeken om wij
ziging der samenstelling volgens 'het oorspronkelijk VOOT· 

stel ontvangen. Ingevolge het thans voorliggende gewij. 
zigde voorstel zal de verdceling der commissies als volgt 
zijn: 

Eerste Commissie. 

(Alg. zaken) Reg. en Hooge College::.) Fin., B.B., Oorlog 
en Marine). 

de heeren : 
Mr. A. NEYTZEL DE WILDE (Voorzitter), 
H. H. Kan, 
C. H . M. H. Kiès, 
Mr. P. A. Blaauw, 
P. A. Mandagie, 
B. Roep, 
R. A. A. A. Djajadiningr.t, 
H. C. ICerkkamp, 
1\11'. C. C. vfin Hel sdingen, 
J . E. Stokvis, 
A. A. Pauw. 

F. H. de Hoog, 
Dr. R. A. A. Fruin, 
'l'jokorde Gde Rake Soekawati, 
R. M. A. A. Koesoemo Octoyo, 
Ali Moesa, 
Dr. Ir. J . I. J. 111. Schrontzer, 
R. A. A. Soejono, 
R. W. Dwidjosewojo. 

De heer K i è s : Mijnheer de Voorzitter! Ik wensch 
er de aandaeht op te vestigen, dat door de plaats gehad 
hebbcnde vcrandering nu in de eerste commissie slechts 2 
[nlandsche leden een plaats I,ebben gevonden, terwijl in 
de tweede commissie 5 Inlandscbe leden zijn opgenomen 
en bovendien nog een inheemseh lid voorzitter van deze 
commlss,e is. Het komt mij VQor, dat de aangebrachte 
wijziging geen verbetering is geweest. 

Ik wil geen tegenvoorstel tot wijziging indienen, maar 
wcn"ch uitdrukkelijk mede te deel en, dat als ik verder 
in deze wijziging berust, dit niet gesch iedt met instemming 
van de thans voorgestelde indecling. 

De Voo r zit ter: 'Vcnscht miRsehien 110g een van 
ela hee1'('n hicl'omtrent het woord' Zoo niet, elan mag ik 
GUS aannemen, dat de vergadering in haar geheel met het 
voorstel accoord gaat. 

Dan is overeenkomstig het gewijzigde voorstel besloten. 

Ik deel verder mede, dat door mij is toegewezen aan de 
rerste commissie onderwerp 8, W ijzîging ~an de dienst
plichtregeling voor Europeanen in Nederlandsch-Indië, en 
aan de tweede commissie onderwerp 7, Grenzen van de in 
de r egeeringsverordeningen te bepalen straffen. 

De notulen van de vorige vergadering, die ter inzage 
hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt gesloten (11.35 ll. v.m.) . 
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3de VEIWADERING - VlUJDAG 10 JUNI 1927. 
Grenzen van in Regeeringsverordeningen te bepalen straffen. - Bekrachtiging leening geme<mte Pekalongan; 

gewest Kedoe en gemeente Soerabaja. 

3de VERGADERl:\fG. 

Vcr g a der in g van V r ij dag 10 Jun i 1927. 

(Bijeenroepingsuur 11.30 ' ·oOl·middag) . 

o l'Cllzcn van in Rcgeeringsverordeningen te bepalen straf
fen. - Bekrachtiging leening gemeente Pekalongan ; ge
west Kedoe en gemeente Soerabaja . 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

'rcgcnwoordig, met den Voorzitter, 18 leden, te weten 
d e heerell : 

All Moesa, Blaauw, Dwidjosewojo, Van Helsdiugen, De 
Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo Joedo, 
:/'1andagie, Pauw, Roep, Sehmutzel', Soekawati, Soejono en 
Stok vi,. 

Regeeringsgema ehtigden: de hee ren Cohen Stuart en 
Seln1eke. 

De Voo r zit t e l' : 
aa.n de ol'de : 

Ik open deze vergadering en stel 

d eo 11 t wel' Il - 0 r don n a n ti e, b e t l' e f fen de de 
grenzen van in Rege el' ing sverorclen illg en 
te b e palen straffen (Ond. 7 ) . 

deo n t w e r p - 0 r don n a n ti e, hou d e n d e b e
k r ach tig i n g l ee n i n g ge m een t ePe kal 0 n g
:Ln (Ond. 1.2 ). 

Deze ontworpen worden zonder bel'aadslaging ell 
zonder hoofdelijke stcmmillg' goeclgekcul'(.l, 

De Voorzit te r: Aan de orue is: 
d eo n t wel' p - 0 I' cl 0 Jl n a 11 t i e, hou den cl e b e

kraehtiging l ee ning ge westK e do e (Ond. 1.0). 

De hee r S tok v i s : Mijnhee r de Voorzitter! Slechts 0011 

<,nkelc korte opmcl'ld'rllg naar aanleiding van dit ontwerp, 
In de eerste plaats wil ik yerklaren, dat de Rcgeering ge
lleel l1aar mijn gezindheid heeft geha,ndeld clool' dit lee
nin g'Svoorstel wel te willen bekra chtigen, Bestrijding van 
{Ut vOO L'stel zelf ligt clau ook ind erdaad njet in mijn be
doeling, 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, bekrachtigd wordt hier
med e onder meer hot lem,en door het gewest Ked{)e voor 
de aflossing van een vroeger op een hoogcl' rcntetypc 
gesloten leening. Ik vinclt het juist, dat de Regeerin!!; 
daartegcn geen bezwaar maakt, maal' iJ.;: moet dan toeh 
betrcuren, dat de Regec ting gemeend heeft, in haal' eigen 
financicclc landspoliti ek niet denzelfden wrg te moeten yo1-
gen. Wanlit ook het Land heeft clestijds i" het buitenland 
20e1' dUl'C ] cCllillgen moeten sluiten en de afl ossing daarvan 

Handelingen, Zittingsjaar 1927- }928, 

(STOKVIS, VOORZITTER, ROEP.) 
begint hl het jaar 1933. Nu is bereids uit cic gewone midde
len ee.n bedJ.·ag van rond f 20000000 afgezonderd om aan 
dezen ailossingspJieht gemakkelijker te kunnen voldoen. 

Ik zou hier alleen willen wijzen op de tegenstrijdigheid 
tussehen de houding van de ~erilng, waar zij haar loe
zicht uitoefent op locale looningspolltiek en die, waal' het 
gaat om leeningen van het Land. Meer heb ik over dit 
voorstel niet te zeggen, Mijln.hce r cle Voorzitter. 

De Voo r z j t ter: Wenseht nog een ,,"n de leden he.t 
woord' Zoo niet, wenscht dan de heer Regeeringsgemueh
tigde nog i et.~ in het midden te brengen? 

De heer Co hen St u art, Adviseur v{)or de Decentra
lisatie: Dook U, Mijnhoor de Voorzitter. 

De beraaclslaging wordt gesloten en het ontwerp zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen, 

De Voo r z i tt er: Aan de orde is d., 0 n t w e r p
ordonll 'antie, houd ende bekrachtiging l ee
ning gemeente Socl'abaja (Onel . IJ ) . 

De heer S tok y i s : )[jjnheer de Voorzitter! Een op
merking van gelijk karakter als de vorige wensch ik ook 
te maken ten aanzien van het bekrachtigingsvool"st.el voor 
een leening door de gemeente Soel'abaja, 

Het valt mij hier op, dat dool' de Rcgeering toegestaan 
wordt, dat de gemeC'llte Soerabaja f 600000.- za l gaan 
leenen voor den bouw van ecn gemeentehuis, 

Ik wensch mij er voorloopig toe te bepalen , vast te stel
len, dat ook hier de Hegccring goed vi. nclt, dat crn ioeaal 
ressort Icent voor een niet-l'eudabel wCl'k, in tegenst.elling 
met Ham' eigen leeningspolitiek, wa<.ll'bij dit nagenoeg ge
heel is uitgesloten, 

De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter! Ik ZOtl een 
enkel woord willen zeggen over dit leeningsplan van 
de gemeente Soerabaia, waaruit zal blijkc-n, dat ik in mijn 
gedachte!lgung niet zoo heel ver afsta van mjjn geaeht 
medelid, den heer Stokvis. Ik zou willen wijzen op eo n 
uitlating van de Regccring in de l\femol'ie van Antwoord 
nl . deze : 

"Het leenen voor niet-rendabele werken wordt als 
regel voor locale ressorten niet aanbevelenswaard 
geacht" . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, dat de Regeering, 
althans naar mijn inzicht, in deze verklaring wel wat te 
ver gaat; het komt mij voor, dat het beter is, dit niet 
zoo in het algemeen te verklaren. Ik geloof, dat e r in een 
gemeente wel deg'elijk niet-rendabele werken kunnen zijn, 
waarvoor het een goede politiek kan worden geacht, te 
Iconen, 

Aan de orde is thans o.a. een raadhuis voor Soerahaia. 
Dat is dus een raadhuis voor eon zoel' groote stad, een 
gebouw, waarvan gedurende lange jaren nut kan worden 
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3de VERGADERING - VRIJDAG 10 JUNI 1927. 

Bekrachtiging lee:ning gemeente Socrabaja. 

(ROEP, s' JACOB.) 
getrokken, wellicht gedurende eeuwen, en waarvan ver· 
schillende geslachten zullen kunnen profiteeren. 

Ik meen , dat het juister is, de vl'aag, of voor niet-renda
bele werken van een gemeente - en tot zekere hoogte geldt 
dit ook voor het Gouvernement - kan worden geleend, 
in de eerste plaats te doen afhangen van het object, dat men 
beoogt op te zetten, ltit te voeren, te bouwen, met het ge
leende geld, en in de tweede plaats van de omstandigheid, 
hoe in het algemeen de financiën van het betrokken ressort 
er voor staan. 

Ik geloof dus, dat men niet moet zeggen, dat het als 
r egel geen aanbevelenswaardige politiek is om voor niet
rendabele werken te leenen, maar dat men elk geval van 
dezen aard, elke zoodanige leeni'llg dus, getoetst aan haar 
objecten, aan haar doelstelling. afzonderlijk moet bezien. 

Ik zou in dit verband er nog op wmen wijzen, dat ik 
bv. meen, dat het aanbevelenswaardig en ook gemotiveerd 
is om voor heel dure rioleeringswerken van groote steden, 
waarmede millioenen gemoeid kunnen zijn, te leenen. Ook 
van dergelijke werken kunnen verre nageslachten profijt 
trekken. 

Om nu tot dit onderwerp van bespreking terug te kee
ren, - de bijzondere aard van den bouw van een raad
huis te Soerabajo - dat, zooals ik reeds gezegd heb, een 
raadhuis is, dat voot' ycrre geslachten dienstbaar zal zijn -, 
zoowel als de finuncieele toestand van het autonome ressort 
Socl'abaia, laten naar mijn meening leclung YOOl' dit nic::t·· 
rendabcle object teil volle toe. 

Aangezien de leeningspolitiek der Regeering hier thans 
niet aa n de orde is, zal ik hierover nit den aard der zaak 
weinig zeggen. vYel wil ik vcrldarcn, dat naar mijn in
zicht in het algemeen er weinig reden bestaat om vecl 
verschil t e maken tnsschen de leeningspolitiek van groote 
autonome gemeenschappen en die van het Land. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer s' Ja c 0 b : Mijnheer de Voorzitter ! Ik zal mij 
eveneens beperken tot enkele kort e opmerkingen . In de 
eerste plaats wil ik mij aansluiten bij hetgeen mijn geacht 
medelid, de heer Stokvis, gezegd heeft, waar hij eell parallel 
. getrokken heelt t nsschen de leeningspolitick der Regecl'ing 
en de leeningspolitiek der gemeenten . De heel' Stokvis heeft 
daarbij uit het oog vel'lol'en, dat ele Hegeering niet leent voor 
bepaalde objecten, maar dat Zij leent, wanneer Zij in het 
algemeen geld tekort komt. 

Hiel' staan we voor een ander geval. El' wordt hier een 
object genoemd, da t gedekt moet worden door een leening. 
Wij hebben ons dus af te vragen of de leenillg, zooals zij is 
omsclu'even voor het hier genoemde object, kan worden aan
vaard . 

Nu heeft de Regeering in de :l\'femorie van Toelichting een 
probleem gesteld. Zij hee[t de vraag opgeworpen, of een 
1eening "oor niet-rendabele objecten, aan te gaan 'door een 
gemeente, kan worden goedgekeurd. Ik heb tegen die vraag 
geen bezwaat', integendeel, ik juich dat toe, want ik geloof, 
dat de ordonnantie-wetgever zich, wanneer hij een beslis
sing moet nemen O\'er het bekrachtigen van een leenings-

(s' JAC OB, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
voorstel van een locaal ressort, een principieele richtlijn 
heeft te stellen, die toepasselijk is voor alle verdere gevallen. 

Ik zou gaarne van den Regeeringsgemachtigde vernemen, 
of de Regeering zich zulk een prineipieele richtlijn gesteld 
heeft dan wel, welke beteekenis is te hechten 'aan de op
merking in de Memorie van Toelichting, dat in dit geval ook 
wordt geleend voor een niet-rendabel object. 

De ,heer C 0 hen S t u art, Adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding van het
geen hier is gezegd, zou ik gaarne het volgende willen op
merken. 

Uit hetgeen de heer Stokvis heeft gezegd heb ik den in
druk gekregen, dat hij niet alleen geen bezwaar heeft tegen 
het thans aan de orde zijnde voorstel, maar dat hierbij de 
Regeering zich, naar zijn inzien, zelfs van een! gunstigen 
kant heeft doen kennen. Hij zou zelfs wenschen, dat het 
hier gegeven voorbeeld in andere onderdeelen der regeerings
politiek navolging zou vinden. 

De heet'en Roep en s'Jacob hebben het vraagstuk meer 
bepaaldelijk beschouwd van nit den gezichtshoek der locale 
leeningspolitiek. De heer s'Jacob heeft de kwestie principieel 
het scherpst gesteld. Hij heeft gevraagd, of in het algemeen 
een principieele richtlijn is aan te geven bij de beoordeeling 
van het sluiten van locale geldleeningen voor al- of nict ren-I 
dabele objecten, Gaarnc zal jk hierop eenigszins nader in gaan. 

De gcld leen ing \'001' Soel'abaja heeft tot doel, behalve 
conversie, d.w.z. vervrobóde aflossing van een 711z%-lccnillg, 
ten einde tegcn 5% te kunnen leenen, 11et verkrijgen van 
middelen voor zoowel rendabele als niet-rendabcle leening.; 
objecten. 

Zonder meer uit het ,"oorstel tot bekrachtiging als rcgel 
af te leiden, dat dool' locale ressorten steeds en in alle om
standigheden voor niet-rendabele objecten zou kunnen wor
den geleend, zou te ver gaan en de desbetreffende passage 
in de Memorie van Antwoord heeft dml ook ten doel, te"uen 
een dergelijke conclnsie te wiwrschuwen. ' Het is uit de Iite
ratuul' bekend, dat het "in het algemeen en in abstracte wel 
\'crdedigbaal' zou zijn , om iedere lecning enkel en alleen te 
toetsen aan de vraag, of ze dient tcr bestrijding va n uitga
ven, die voor me~rdere jaren nut' hebben. l\'raar toch moet 
ook rekening worden gehouden met het feit, dat door een 
leening "oor een reeks va n jaren lasten aan den geldleener 
worden opgelegd, terwijl het niet zeker is, dat én zijn draag
kracht én de eischen, die aan deze draagkracht gesteld 
worden, constant zullen blijven. Ook kan niet ontkend wor
elen, dat het }eenen voor uitgaxen, gelet op hct in het ver
loop nln tijd op te brl'ngen rente-beclrag, achteraf een dure 
wijzc van f inancieren kan blijken, 

Een voorzichtige politiek eischt dus, dat bij het 
leenen \'001' niet-rendabele objecten aau tal van factoren, 
die het algemeen financieel perspectief van den geldleenel' 
hepalen, nauwlettend aandacht wordt geschonken . Aange
zien indirect door den druk, dien eell minder voorzichtige 
locale leenillgspolitiek op de ingezetenen van locale ressor
ten zou kunnen leggen, ook het nnanciecle weerstandsver
mogen van het land nIs geheel wordt beïnvloed, is het de 
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3de VEIWADERING - VRIJDAG 10 JUNI 1927, 

Bekrachtiging leening gemeente Soerabaja. 

(ADV, VOOR DE DECENTRALISATIE,) 
(aak del' Regeering, - iu Nederland, evenal~ hiel', erkend -
om met eerbiediging van de sfeer del' lO CH Ie auto110rnic, 
tevens t.och te waken, dat zekere grenzen bij het aangaan 
\'.111 geldleeninge.n niet worden overschreden. Daarvoor een 
algemeene bindende formule aan te geven, is oumogelijk, 
al wordt uit den aard der zaak bij het bepalen van den 
koers zooveel mogelijk naar vaste landmcr'ken gezocht. Dit 
in rmtwool'd op de vraag van dcn hecr s' Jacob. 

Zoo is het begrijpelijk, dat in jaren van crisis de waarbor
gen tot beveiliging van de iinancieele positie versterkt moe
ten worden, Zoo wel ill Nederland als hiel' te lande wordt 
hiel'mede rekening gehouden. 

Wat het verband tussehen de leeruugspolitiek van de lo
cale ressorten en die van het land aangaat, een derg<)lijk 
"erband bestaat zeker, zooals nit hetgeen ik gezegd heb valt 
af te leiden , al zal het dml ook te bezien staan, of beide wel 
noodzal{('1ijk cn steeds parall el moeten gaan en of niet een 
- zij het alleen in bepaalde omstaudigh,eden zieh openbaren
de - complementaire verhouding aanwezig is, in dien zijl, 
dat de a lgemeene leeningspolitiek meer gereserveerd zal 
moeten zijn, naarmate de locaJe ]eeningspolitiek dit in min· 
del'c mate is en omgekeerd. 

Inl u8schen belloeft dit , 'raagstuk van meer algemeene 
SIl'ckking t,hans niet onder cle oogen te worden gezien. 
Immers tJlal1S guat het alleen om de concrete vl'lmg, of in 
het geval '\'au de gemecnt.e Soel'abaja het lconcn voor be· 
paalde niet· rendabel c werken verantwoord kan worden ge
acht. Dienaangaande heeft de Regeering het ook hier, na.ar 
ik meen, niet betwiste standpunt ingenomen, dat daartegen 
geen bczwaal' kan bestaan, aa,ngezien tegenover de nieuwe, 
mlll de ,g-emcente opgelegde lasten, in zoo ruime mate ook 
nÎ-euwe inkomsten vallen arm 1e ,vijzcn, dat dool' de trans
actie slechts weinig zwaardere eisrhen aan cle gemeente
financiën worden gesteld d<lll teg-enwoordig, als gevolg van 
de. 00l'spl'onkelijke 7-'1:/ro g'cldleening van 1921 het geval is, 
eisrhen, die voor een in financieel gezonden toestand vel'· 
kCCI 'oIH]e gemeente als SO<'1'Hhaja, niet de minste moeilijk· 
hedell oplcveren, 

Dua l'l11.ocle !Zijn dus 'Voor de aangele.genheid, die thans aan 
de ol'de is, de noodige ,gegevens zonder eenigen twijfel aan
wezig tot een beslissing, 7..ooals dool' de Regeel'ing is voot'
gestcld. 

Da t icdel'e uitspraak in een zaak als deze gedaan, opge' 

(STOKVIS, VOORZITTER, ROEP ,) 
punten, die hier zijn aang<)rDerd door de verschillende 
sprekers, heb beantwoord. 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Kaar 
aanleiding van het antwoord van den geachten Regeerings
gemachtigde, die een indruk heeft gekweekt uit hetgeen ik 
in eersten termijn heb opgemerkt, zou ik alleen willen 
zeggen, dat ik mij uitch'ukk eli,ik bepaald heb tot het aan
wijzen van de tegenstelling', tussehen de houding van de 
Regeering ten aanzien VUil de locale leeningspolitiek en 
de landsl(,(,l1jllgspoliti ck. 

Verder behoud ik mij natuurlijk voor, de loca le leen ings
polit iek in het algemeen, los van dit concreet ontwerp, nog 
nadrr bij andere gelegen heid in beschouwing te nemen, 

U zult mij wel willen veroorloven, :àfijnheer de Voorzitter, 
aan den geachten Regeeringsgemachtigde nog een vraag te 
stellen en wel deze. 

In het yerslag over onderwerp 10 is erop aangedrongen 
om het bekraeht igin gsl'ccht ten aal1zien van locale lee
ningen, met wijziging van de Staatsinrichting, over te 
brengen vau den ordonnantie-wetgever llaar de Regeering. 
NaaI' aUllleiding \'a n deze opmerking heeft de Regecl"ing 
geantwoord, dat hij het e\'eneens wenschelijk acht de vraag, 
of art. 124 (3) 1. ~. wijziging bchoen, hl ovcrweging te 
nemen. 

De Voo l' zit tel': Ik denk niet, dat de vergadering er 
bezwaar tegen heeft, dat door den heel' Stokvis hiel' een 
opmrrkiug wordt gemaakt. die betrekking heeft op het l'Ced.s 
afgehandelde onderwerp 10, Wat de heel' Stokvis zegt geldt 
uI. ook "oor het thans aan de orde zijnde onderwerp, 

Ile heel' St 0 k \' i s : }[ijnhecl' de "oorzitte'" Uw oplllel'
kjng is voll.:omen juist en ik dank U cn de vCl'gadel'ing 
\'001' de wclwillend heid. 

1)( zon dan de Regeel'ing willen \'(~ rzocken, met deze ovel'
wC'l!ing; voorzicht ig te z: i,jn, omdat de locale nuton.omie hiel' 
Ilog verkeert in h'18I' beginj aren. Jk :tc:ht het daarom 
wellschelijl" clat de Ol'dollllantiewctge\'el' deze ontwikke
ling VUil zeel' nabij Z<1U l\llllnen ,"olg·ell. Dit I'cc ht over te 
dl'ag<,' n aan cle Regcel'Îllg zon O,m, kunnen Iwteckenen , dat 
tcn nanzÎell \'a ll (h~zl' rlUtollomic eCIl min of mecl' bcperkcnde 
houding' wordt aan!!,clloIlH' Il, Ik hoop daurom, dat de Re-

llomen wordt, in wal mcn de jUl'i::.prudentie 7..QU kunnen gecring dell tocstand za l laten, zooa ls hij nu is, 
JloemeJl en bij volgcnde g-enJllell dnal'op een bel'oop kan 
wordell geua.an, spreekt wel yanzelf en is ook geb1'uikelijk, 
JlIHill' nimmer zal dan toch uit het oog mog-en wOl'den ver
loren, dat in ieder gevat wcer met bijzondcl'c factol'cn re
},ening zal zijn te houden. D e heel' Rocp heeft al genoemd 
den al~ellleellen financ-ieëlen toestand van het betrokken 
ressort, de bijzondcl'o bcleckenis van de uitgaven en del" 
gelijke. Dit zijn dus bijzondel'c factoren wam'mede ,zal zijn 
l'ekening te houden. Olldel' die tactoren mng' vooral ook 
lliet vergeten wOI''tlcll het feit, dat de telkens wissclmlde 
tijdsomstandigheden op de te nemen besliss ing- van gl'ooten 
jnYloecl kunnen zijn. 

De heel' Roe]l: Mijnh ecl' de Vool'zitter! De g<)aehte Re
gceringsgemarhtiglle heelt ons o.a. lllcdegedeeld, dat zich 
uit den aard ocr zaak een jurisprudentie ontwikkelt, waarop 
jn \,olg-eIH]e ge\'ullell, dus bij volgende leeningen in andel"c 
o\'cl'ecnkomstige autonome rcssorten, een bel'oep zal worden 
gedaan, 

Mijnheel' de ,"ool'zitter! In dit yel'banc1 lijkt het mij wcl 
!2'rool'loofd, dat ik in het nlgemef'n belang nog een VI'l.uq:r 
stol llé.ln den geaehten Regecringsgcmachtigde, Die vraag is, 
or de geac-hte Regeel'ing::-ig'C'ma chtigde dus het positievo stand
punt, dat i.s ingenomen in dt:! :\[emOl,ie van Antwoord, 111. 

1\1 ijnhecl' de Voorzitter! Ik meen, dat ik 11icl'IIlede de di.lt het lecnen \'001' niet·l'endabelc werken als rcgel \'001' 10· 



12 

3de VERGADERING - VRIJDAG 10 JUNI 1927. 

Bekrachtiging leening gemeente Soerabaja. 

(ROEP, s' JAC OB, ADV. DECENTRALISATIE.) 
calc ressorten ni ct aanbevelenswaardig wordt geacht, verlaat. 
Als ik don geachtcn Regeeringsgemachtigde goed heb begre
pen, was hij met mij van meening, dat elke leening van een 
locaal ressort moet worden getoetst aan het doel van die lee
ning, aan den algemeenen finaneieelen toestand van het be
trokken ressort en aan eventueele andere, bijkomstige om
standigheden. 

Het eerste standpunt,. dus het standpunt van de Regee
ring, Mijnheer de Voorzitter, ~telt een bepaalden regel vast 
en is dus niet vereenigbaar met het door mij ingenomen 
standpuut. Men kan niet aan het eene vasthouden en toch 
de andere opvatting onderschrijven. 

Ik zou ten aanzien van dit pnnt nog wel gaarne eenige 
nadere inlichtingen van den geachten Regeeringsgemachtigde 
willen ontvangen. 

De hoer s' J a 0 0 b: Mijnheer de Voorzitter! Gaarne zou 
Ik nog een opmerking willen maken, nl. of het juist is, dat 
ik uit hetgeen de Regeeringsgemachtigde heeft opgemerkt 
naar aanleiding van hetgeen ik in eersten termijn te berde 
gebracht heb, de conclusie mag trekken, dat de Rcgeering 
Zich geen principieele richtlijn inzake de bekrachtiging van 
leeningsvoorstellen van locale ressorten heeft gesteld, maar 
dat in elk geval de heslissing over die bekrachtiging afhan
kelijk zal worden gesteld van opportuniteit. 

Als dit juist is, zou ik er den Regeeringsgemachtigdo 
opmerkzaam op willen maken, dat er een gevaar verbonden 
is aan het innemen van zulk een opporttmistisch standpunt, 
waut dat k·an in verschillende gevallen tot zeer verschil
lende bcslissingen en tot ongelijkheid van recht leiden voor 
de betrokken locale ressorten. Ik zou liever zien, dat de 
Regeering zoo veel mogelijk - want geen enkele regel kan 
absoluut gesteld worden - een p11ncipieel standpunt uit
~verkte voor zulke aangelegenheden, waarop de betrokk"n 
locale ressorten zieh in voorkomende gevallen zouden kun
nen beroepen. Ik geloof, dat wij daarme" een toestand 
zullell krijgen, die bevredigender is, dan wanneer elk bijzon
der geval naar omstandigheden moet worden bellandcld. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' Co hen St u a l' t, Adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! De heel' Stokvis heeft 
nader in bespreking gebracht de bij onderwerp 10 aan de 
orde gestelde kwestie, in hoever het in overweging nemen 
van een wijziging van art. 124(3) 1. S. aanbeveling verdient. 
De geachte spreker heeft den raad gegeven bij deze over
weging de noodige voorzichtigheid in acht te nemen, op 
grond van do gedachte, dat het niet onmogelijk zou zijn, dat 
deze herziening zon kunnen leiden tot het aannemen van 
een meel' beperkte houding bij de beoordeeling vall locale 
geldlceningen. 

Ik behoef den heer Stokvis niet de verzekering te geven, 
dat de Regeering in dit geval de gebruikelijke voorziehtig-

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
heid niet uit het oog zal verliezen. Ik zou daal' nog aan toe 
willen voegen, dat een eerste stap op den weg naar veran
dering van het toezioht op de locale geldleeningen reeds in 
zoovcrre gezet is, dat bij de instelling van de provincies het 
toezicht op die locale geldleeningen is overgebracht in an
dere handen dan vroeger het geval was, n.l. in die van de 
Gedeputeerden der provincie, zoodat dit ook op zich zelf al 
reden kan zijn zich de vraag te stellen, in hoever behoud 
van het oude stelsel VOor de niet binnen de provincie ge
legen locale ressorten als wensehelijk zal moeten gelden. 

Overigens herhaal ik, dat uit den aard del' zaak ook on
getwijfeld op belangen als die, waarop de heel' Stokvis ge
wezen heeft, de aandacht zal worden gevestigd. 

De heel' Roep heeft nog een uitspraak gevraagd over de 
vraag of uit het van Regeeringswege gezegde moet worden 
afgeleid, dat het leenen voor niet rendabele werken positief 
als regel ' niet aanbevelenswaard moet worden geaeht en de 
heer s'Jacob heeft hieraan vastgeknoopt de waarschuwing, 
dat het toch ook niet onbedenkelijk zou zijn om in elk geval 
zonder meel' de opportuniteit te laten spreken. 

Ik wiJ dan tel' verduidelijking van hetgeen gezegd is nog 
hierop wijzen, dat de zaak dus zoo staat, dat el' in elk geval 
bij goed overw<>gen leeningell voor rendabele objecten geen 
twijfel meer kan zijn of ze -voor goedkeuring in aanmer
king komen. Bij de niet-rendabele objecten is de toestand 
aldus, Uat daar bepaald zal moeten worden overwogen of 
de omstandigheden een leemng toelaten. Dat eischt spe
ciaal onderzoek. De regel, dat leeningen voor niet-renda
bele objecten, wanneer zij duurzaamheidswerken betreffen, 
te allen tijde toelaatbaar zouden zijn, wat door Prof. 
Van Gijn is verdedigd, gaat volgens het standpunt der 
Regeeri;'g te ver, wat ook in dit ontwerp tot uiting komt. 

Het spreekt vanzelf, dat, waal' de tijdsomstandigheden 
rut financieel oogpunt gunstiger worden, de te nemen maat
regelen tel' beveiliging van de financieele positie der locale 
ressorten minder streng kullJlen zijn dan bet geval zal zijn 
in moeilijke financieele omstandigheden. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is hetgeen w •• rop ik nog 
heb willen wijzen. Ik hoop hiermede te hebben doen uit
komen dat hetgeen .men uit de Memorie van Antwoord 
heeft meenen te moeten lezen, n.l. dat leenen voor niet
rendahele werken eigenlijk niet toelaatbaar zou zijn, niet 
in de bedoeling heeft gelegen. 

De beraadslaging wordt gesloten en het ontwerp zonder 
hoofclelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige vergadering, die ter inzage heb
ben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt gesloten (12.07 uur n.m.). 
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4de VERGADERING - VRIJDAG 8 JULI 1927. 

'Vijziging \"[111 de dicnstplichtregelillg "001' Em'opea nen in Nederlandsch-Illdië. - Aanwijzing van ecn vasten vragendag. 

4de VERGADERING. 

Vel' g a del' i n g v· a n V r ij dag 8 J u I i 1927. 

(Bijeenroepingsuur 11.45 voormiddag). 

(VOORZITTER, KERKKAMP.) 
Het onderwerp wordt zonder beraadslaging en zonder 

hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter : Is er nog een van de heeren, die 
het woord wenscht j 

Wijziging van de dienstplichtregeling voor Europeanen in · De heel' KeI' k kam p: Ja, Mijnheer de Voorzitter I Nu 
Nederlandsch-Indië. - Aanwijzing van cen vasten vragen- de Volksraad heeft besloten, dat deu eersten Vrijdag van 
dag. elke maand gelegenheid zal bestaan mondeling antwoord t.e 

ontvangen op gestelde vragen, komt het mij gewenscht voor, 
Voo r zit tel': Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. dat hel College van Gedelegeerden eenzelfde besluit neemt. 

Tegenwoordig, met den VOOl'zittel', 20 leden, te weten 
de heet'en: 

AH Moesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kel'kkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoema Oetoyo, Mandagie, Roep, Schmut
zeI', Soekawati, Soejono en Stokvis. 

De Voo l' zit I cr : Ik open deze vergadering en stel 

Mitsdien heb ik de cel' daartoe het voorstel te doen. 

De Voo l' zit ter : Is er een van de heeren, die hier
omtrent het woord verlangt j Zoo niet, kan ik dan aanne
men, dat het College met het voorstel accoord gaat en het 
aanneemt? 

Daartoe wordt besloten. 

aan de orde: De notulen van de vorige vergadering, die ter inzage 

'1' 0 e pas s e 1 ij I, ver k 1 a l' i 11 g Y a n het cl i e n s t
plichtbesluit op de afdccling Samarinda 
e 11 w ij z i g i IJ g van cl c dj e n s t pij eh t reg eli 11 g 
voo l' E u l' 0 Jl e a n e n i n Ne del' 1 a n d s c hoI n d i ë 
(Ond. Sj. 

Hiervoor hebben zich geen sprekers opgegeven. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo l' zit ter: Wij zullen thans overg88n tot een 
vergadering van het college als commissie, doch die verga
dering is niet publiek. 

De vergadering wordt Ie 11.58 uur v.m. gesloten. 



14 

5de VERGADERING - VRIJDAG 5 AUGUSTUS 1927. 
Landerijenbezitsrecht voor Vreemde Oosterlingen op voormalige particuliere landen. - Wijziging van het invoerrecht 
op parfumerieën en renkwerken. - Openstelling voor den algemeenen handel van de havens 'l'oboali, Koba en Dja

boes. - Indienstneming van niet;..ambtelijk personeel bij de Centrale Kas van het VoJkscl'cdietwezen. 

5de VERGADERING. 

Ver g a d e l' i n g van V l' ij dag 5 A u g us t u s 1927. 

(Bijeelll'oepingsuur 12.10 namiddag) . 

Landerijenbezitsrecht voor Vreemde Oosterlingen op 
voormalige particuliere landen. - Wijziging van het invoer
recht op parfumerieën en reukwerken. - Openstelling voor 
den algemeenen handel van de havens Toboali, Koba en 
Djaboes. - Indienstneming van niet-ambtelijk personeel bij 
de Centrale Kas van het Volkscredietwezen. - Wijziging 
Hooger Onderwijs-ordonnantie. 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadjningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van H elsdingen, De Hoog, s'Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Sclnnutzer , Soekawati, Soejono en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigden: de heeren Van den Buasche, 
Hardeman, Maas GeesteramlS en Otten. 

De Voo l' Z i tt er: 
aan de orde: 

Ik open deze vergadering en sool 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO, DIR. VAN B. B.) 
tigde is bereid geweest zicll dadelijk bescll.ikbaal' te stellen 
de vraag aan te hooren en haar zoo mogelijk te beantwoorden. 

De heel' D w i d j os e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik begin met clementie te vragen aan de Regeering voor 
het feit, dat ik een nadere toelichting vraag omtrent een 
aangelegenheid, die in het Gedelegeerdenverslag niet is 
aangeroerd. Die nadere ,toelichtin.g acht ik van veel belang 
om een oordeel te kunnen vellen over deze materie. Ik 
zou nl. gaarne een nadere toelichting vernemen omtrent 
de volgende bmvering van de Regeering in de Memorie van 
'l'oelichting op blz. 2: 

"Evenmin behoeft daarvan" - van den voorgestel
den maatregel - "verhooging van de door de Volks
credietinstellingen aan de Centrale Kas te betalen 
controlekosten en in verband daarmede van de door dje 
instellingen te berekenen rente voor uitgeleende golden 
te worden verwach t J' . 

Ik kan mij niet vCl'cenigen met deze meening, want de 
overwegingen, die de Regeering hebben geleid tot den voor
gestelden maatregel, zijn de volgende: 

De ontwerp-ordonnantie, bet :reffend"
he t I a n d 0 rij e n b e zit s r e c h t voo l' V l' e e md e en 
Oo sterli n gen op voormali .ge particuliere 
landen (Ond. 13). 

,,1.. Herhaaldelijk is gebleken dat in tijden van 
bloeiend bedrijfsleven, de Centrale Kas door personeels
verloop niet in staat was haar contractueele verplichtin
gen in alle opzichten naar den eisch na te komen, omdat 
haar personeel gem.rkkelijk plaatsing vindt bij parti
culiere bedrijven en de gouvernementsbezoldigingsrege
lingen uiteraard niet als die van particulieren met elke 
conjunctuurwisseling onmiddellijk rekening kunnen 
houden'J, 

,,2. Het is wenschelijk de Centrale Kas in dit opzicht 
beter tot concurreeren in staat te stellen door haar toe 
te staan ook buiten ambtelijk verband personeel in 
dienst te nemen". D e ontwerp-ordonnantie, betr e ffende de 

wij z i gin g van het i n v 0 e r r e c h top par f u
merieën en reukwerken (Ond. 16). 

D e ont,verp -ordo nnanti e tot openstel
ling voor den algemeenen handel -van d e 
h a ven s Tob 0 a I i, K 0 ba enD j e boe s (0 n d. 18). 

Deze onmverp-ordonnanties worden achtereellNolgens zon
der beraadslaging en zonder ,hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzi tter: Aan de orde is: 

De ontwerp-ordonn ·au,tie b,ltreffende de 
in die n s t n e min g v a DI n iet - am b tel ij k pel' s 0-

n eol bij de Centrale Kas van h et Volkscr e
.dietwezen (Ond. 17) . 

Omtrent dit onmverp zijn in het Afdeelingsverslag geen 
opmerkingen gemaakt, maal' de hecl' Dwidjosewojo heeft 
mij vanmorgen verzocht nog een vraag ,aan den Regee
:ringsgemachtigde te mogen stellen. De Regeeringsgemach-

Deze overwegingen zullen m.i. tengevolge hebben, dat het 
ambtelijk personeel, waarvan de kosten door het land wor
den gedragen, bv. in een tijd van hoogconjunctuur in aantal 
zal slinken en het ontbrekende zal worden vervangen door 
buitenambtelijk personeel met hoogere salarissen, waarvan 
je kosten worden gedragen dool' de Centrale Kas. H et ge
volg hiervan zon dus zijn, dat de controlekosten en in ver
band, daarmede ook de rente voor de uitgeleende gelden 
,m]Jen worden verhoogd. 

Het is daarom, dat ik van de Regeering ' een nadere -toe
lichting vraag op haal' beweringen, die ik zooeven heb aan
gehaald. 

De Voo l' zit ter: Is de Rcgceringsgemachtigde bereid 
en in staat, hierop dadelijk te antwoorden 1 

De hcer Maas Geesteran us, directeur van Bin
neulandsch Bestuur: Mijnheer de Voorzitter, ik geloof ,~el, 
dat ik op hetgeen de heer Dwidjosewojo in het midden heeft 
gebracht, een korte uiteenzetting kan geven. 

De heer Dwidjosewojo betwijfelt oi de zinsneden, die hij 
zooevcn heeft voorgelezen, wel juist kunnen zijn, want, zegt 
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Onclcl'wijs-ol'donna 11 tie. 

(DIRECTEUR VAN B. B., DWIDJOSEWOJO.) 
het geachte lid, de Centrale Kas zal mecr moeten betalen 
wegens het aannemen van niet-ambtelijk personeel in dure 
tijden. Nu moet ik in de eerste plaats zeggen dat datgene, 
wat hiel' door de Centrale Kas is gevraagd en door de Re
gecring wordt voorgesteld, ecu uitzonderingsmaatregel is, n1. 
VOOl' het controleerende personeel. Slechts in bijzondere ge
vallen zal gebruik moeten worden gemfiJakt VUn niet-ambte
lijk personeel; het betreft hier een aanvullenden maatregel. 

Verder zijn cr ecn tweetal mal'ges, welke liggen in twee 
feiten, die ik hier even wil uiteenzetten. 

In de eerste plaats laat de vergoeding, zooals die dool' ue 
afdeelingsbanken aan de Centrale Kas wordt betaald voor de 
controle, die op deze banken wordt uitgeoefend, eOn zekere 
marge open; die vergoeding is op het oogenblik iets hooger 
berekend dan hetgeen als regel aan de controle ten koste 
wOl'dt gelegd. Daarin ligt dus al een zekere veiligheid op
gesloten, 

In de tweede plaats dient de heel' Dwidjosewojo wel te 
begrijpen dat, wanneer ambtelijk personeel wordt aange
steld, de Centrale Kas aan het Gouvernement 15'/ , betaalt 
voor de verloven en pensioenen. 'Van neer niet-ambtelijk 
personeel wordt aangesteld, komt deze uitga\'c tc vervallen. 
Dan moet men daal' natuurlijk tegeno\'cl' stellen ecn beetje 

(DWIDJOSEWOJO, DIR. VAN B, B" VAN HELSDIN
GEN,) 
banken dan wa'J'Op de Regeeringsgemachtigde heeft gewe
zen. De Centrale kas zal 15% extra ann hct niet-ambtelijk 
personeel kunnen betalen, maal' ik geloof, dat het tracte
ment van het niet-ambtelijk personeel in geval van een 
hoog-conjunctuur meel' dan 15% zal stijgen boven het sa
Imis van het ambtelijk personeel. 

Mijn bezwaar is dus door het antwoord van den Regee
ringsgemachtigde nog niet weggenomen ell daarom kan ik 
mijn stem dan ook niet aan dit voorstel gevcn, 

De heer 1\1 a a. s G e est era n u s, rurcctclll' van Bin
nenlandseh Bcstuur: Mijnheer de VOOl",itter! Het eenige 
wat ik hieorp kaJl rep1iceeren is, dat de berelwningen, di~ 
ten kantore van de Centmie kas zijn uitgevoerd, de Regee
ling voldoende hebben bevredigd en voldoende hebben doen 
inzien, dat zonder gevaar van ovcl'dl'ijving de verklaring 
kan worden afgelegd, zoo als zij staat te lezen in de Memo
rie van rroelichting. 

Onderwerp 17 wordt daar'op zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen, onder aallteekening, dat de heel' Dwidjosc.wojo 
geacht wen~cht te worden te hcbLell tegengestemd. 

hooger s'llal'Îs en daal'in zit de tweede ycilighe.id, waardool' De Voo I' zit ter: rr h a n s is a a n cl e 0 l' de cl e 
de Rcgcering meende te mogen zeggen, dat het nict te "01'- IJ e h .a, n cl eli n g v a 11 d c 011 t w C l' P - 0 r d 011 na nt i 0 

w~l('htell was, dat de volkscrcdietinstellingen een hooger be- tot w ij z i gin g va 'll d e Hoog e l' 0 nd e l' w ij s - 0 1'

drng aan controlekosten zonden moeten betalen en dus ook ,[ 0 n n a n tie (0 n der w e r p :12 ) . 
een hooger tal'ief voor de uitgeleende gelden zouden moeten ' 
berekenen. 

Ik zou hieraan ten slotte nog willen toevoegen, dat de 
tarieven, die de Centrale Kas aan de volkseredietbanken in 
rekening brcngt, op het oogellblik nog door de Centrale ICas 
zelf worden vastgesteld. Nu zou mogelijk de heel' Dwidjo
sewojo kunnen zeggen, dat daarin een gevaar schui lt, omdat 
wanneer het tarief eens verhoogd zou moeten worden, die 
vCl'hooging clan eenzijdig zou kunnen worden vastgesteld en 
dus de Centrale Kas de tarieven zou kunnen opzetten, Ik 
wil hierbij opmerken, dat volgens het voorstel van de com
missie, die op het oogenblik bezig is met de reorganisatie van 
de volksCl'cdietbanken, in overweging is gegeven, deze t..'1~ 

riefsvaststelling te doen geschieden dool' den directe.ur van 
Binnenlandseh Bestuur, waardoor aan deze ~'tak een instan~ 
tio zon worden toegevoegd en de Centrale Kas niet eenzijdig 
en zonder voldoende rekening to 110uden met de omstandig~ 
heden de tarieven zou kunnen opzetten. 

i\faal' de hoofdzaak is, zooals ik zooeven hob gezegd, dat er 
eOn tweetal marges aanwezig zijn, waardoor inderdaad df' 
Regeering met recht meende te kunnen verklaren, dat er 
geen gevaar bestond voor de verhooging van de controle
koste:n en de in rekening te brengen rente, 

De heel' D \V i dj 0 " e \V 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou gaaMle nog met een enkel woord zeggen, dat het 
Regeeringsnntwoord mij niet bevrecligt, 

Wat de mnl'ges betreft, moet el' m.i. bij het aannemen 
VaJl niet-ambtelijk personeel nog een grootere marge in 
acht worden genomen ten laste van de afdeelings- of volks-

De heel' Van II els cl i n gen, Ik zou in de eerste plaats, 
~lijnheer de Voorzitter, U mijn dank betuigen, dat U het 
mij heeft mogelijk gema,akt enkele opmerkingen, die niet in 
het verslag van gedelegeerden vOOl'komcn, bicl' alsnog VOOL' 

re brengen, 
Ik had wel gebruik kunnen maken van de aan gedelegeer

den in het l'C'glement van orde toegekende hevoegdheid, om 
voorZQOvel' zij niet hebben gezeten in de conunissie, die de 
kwestie heeft VOOl'bCl'eid l alsnog hun opmerkingen voor te 
brengen, 'ZOod at die opmerkingen later in het vel'slag van ge
delegeel'den kunnen wOl'den gevoegd, doch dat zou de behan
deling van deze zaak bela llgrijk hebben vertraagd en ik ben 
U daal'om dankbaal' dat U een zoodalflige oplossing hebt ge
vonden, dat mijn opmerkingen zijn overgebracht aan dOlt 
Regecl'ingsgcmaehtigde en zij dus hiel' dool' mij tli!r sprake 
kunnen worden gebracht, zonder dat een vertraging in de 
behandeling van dit onderwerp daarvan het gevolg behoeft 
te zijn. 

1\Ujnheer de Voorzitter! Dat ik mijn opmerkingcn llic.t 
tijdig in het verslag von gec1c1egeel'àen heb kunnen inlas;
schen is een gevolg van de gl'oote haast, waarmede wij wccr 
over dit onderwerp hebben te beslissen, En mag el' nn wel 
reden zijn om de Regecl'ing tel' wille te zijn, in vel'lballd 
Mlet de aanstaande oprichting van een medische hoogcschool, 
ik vraag mij toch af, of die groote haast hiel' wel aJs ver
ontschuldiging mag worden aangevoerd voor den weinigen 
tijd ons tel' behandeling ovel'gelaten . Want mij dunkt, de 
oprichting van de medische hoogcschool is recds zoo lang 
aan de orde gesteld, dat men deze wijziging van do hooger-
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onderwijs-ordolUlantie toch veel eerder aan het oordeel van 
den Volksraad had kunnen onderwerpen. Vooral waar ten
slotte de hier voorgestelde wijzigipgen alleen maar betreffen 
eCI1voudige wijzigingen en aanvullingen. 

Met het oog op den korten tijd van behandeling zal ik 
geen amendementen indienen, maar misschien zal de Re
geering, in hetgeen ik haar zal voorstellen, aanleiding vin
den om enkele suggesties, die ik wil opperen, over te nemen. 

Bovendien hoop ik, dat de Regeering dan ook nog met 
de door mij voorgebrachte wenschen rekening zal willen 
houden wanneer t.g.t. nog eens een geheele herziening van 
deze onderwijsordolUlantie aan de orde mocht komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb bezwaar tegen den vorm, 
waarin dit ontwel"!> aan den Volksraad is overgelegd. Ik 
sprak daarstraks van min of meer eenvoudige wijzigingen 
en aanvullingen, die hier zijn voorgesteld, maar ik moet ten 
opzichte van 0011 punt hierop toch een uitzondering maken, 
een plUlt, dat toch wel van zooveel belang is, dat de Re
geerh\g dit bij de voorgestelde wijziging uiet o\'er het hoofd 
had mogen zien. . 

Ik bedoel , dat wij bij aanneming van dit ontwel"!>, zooals 
het hier voor ons ligt, een toestand krijgen, die niet over
eenkomt met de nieuwe staatsinrichting. Ij{ wijs erop, dat 
in art. 81 van de I. S. uitdrukkelijk bepaald is: 

"De Gouverneur-Generaal stelt regeeringsverordcrun
gen vast, houdende algemeone maatregelen van bestuur 
en ordonnanties, voorzoover die vaststelliug daarbij alUl 
hem is overgedragen". 

Ik zie nu in de Hoogeronderwijsordonnantie meerdere ar
tikelen, waarbij tel kens bepaald wordt, dat een en ander 
bij besluit moet worden vastgesteld . Overeenkomstig art. 
81 I. S. zou dit gewijzigd moeten zijn en zou er gestnan 
moeten hebben: "bij Regeeringsverordenillg". 

Ik wijs b.\'. op het reglement, dat ons in concept is voor
gelcgd, doch waarover wij niet zullen hebben te spreken. 
Dat behoolt echter eveneens bij Regeeringsverordeuing ie 
worden va tgesteld en niet bij beslnit. 

Nu meen ik, dat dit toch wel een z66 belangrijk pnnt is 
dat de Regeering, bij voorlegging van dit wijzigingsont
werp, zeker niet over het hoofd had mogen zien, dat de 
Hoogeronderwijsol'donnantie ook ten aanzien van dit punt 
had moeten zijn gewijzigd. 

In dien geest is een opmerking gemaakt in het Afdee
lingsverslag en de Regeering heeft er terecht op gewezen, 
dat niet volstaan kan worden met in een artikel de woor
den "o-ouvenlementsbesluit" te wijzigen in "Regeerings
verordening". Dat is ook zoo. Ik zou nog heel wat andere 
artikelen naar voren lemmen brengen. Ik wijs bv. op de 
artikelen 11, 13, 17 en 40 van de Hoogeronderwijs-ordou
nantie, waarin het woord "Gouvernementsbesluit" zou 
moeten worden vervangen door het woord nRegeerill gsver
ordening". Ik wijs op art. 14, waarin na het woord "re
gelt" ingelascht zou moeten worden: "bij Regeeringsveror
deuing", terwijl art. 21 in denzelfden geest gewijzigd zou 
moeten wordeu. Verder zou alt. 34 gewijzigd moeten wor
den in: "De Gouvel'lleur-Generaal regelt bij Regeeringsver-

ordening enz . .. , ........ ... . n en art. 39 in: " ....... . ... . " door 
den Gouverneur-Generaal bij Regecl'ingsverol'dcning". 

Over db vraag of in artt. 41, 42 en 43 van de Hoogerol!
dcrwijs-ordonnantie "Gouvernementsbesluit J' of "Regee
ringsverordening' , moet staan, kan twijfel bestaan, omdat 
het hiel' de vraag is, of eel! bepaald geval bedoeld is dan wel 
een a:J.gemeene regeling. 

Mijnheer de Vool'zitter! Ik breng deze opmerkingen naar 
voren in de hoop, dat bij een nadere wijziging van de Hoo
ger-onderwijs-ordonnantie hiermede rekening zal worden 
gehouden. 

De Regeering zou zich op het oogenblik ten opzichte vau 
dit punt kunnen beroepen op lid 1 van art. 2 van de wet 
vau 23 Juni 1925, Staatsblad 234, waarin de overgaugsbepa
ling voorkomt: 

"Alle op hét tijdstip van de inwerkingtreding dezer 
wet verbindeude wettelijke verordeningen, reglementen 
en besluiten blijven van kracM, totdat zij dool' andere 
ovel'cenkoms tlg de vool'schriften dezer wet zijn ver
vangen J', 

In het ontwerp, dat voor ons ligt, komt geen enlwle be
paling voor, w.aadn sprake is dat iets bij besluit moet wor
den geregeld. De Regeering kan dus zeggen: er is geen 
aanleiding ruldere artikelen te wijzigen, die worden be
heerscht door deze overgangsbepaling. Het lijkt mij echter 
toe, dat de Regeering toeh aansluiting had moeten zoeken 
bij den niellWen dool' de invoering van de l.S. geboren 
toestand. 

Bovendien zal de Regeering dan tevens onder de oogen heb
oon te zien, dat de reeds gemaakte Gouvernemeutsbesluiten 
n.l. de reglementen del' Technische Hoogesehool en Rechts
hoogeschool dan ook gelijkgesteld worden in kracht en be
teekenis met eeu Regeeringsverordening. 

Bij deze laatste opmerking ben ik uitgegaan van de ge
dachte, dat het inderdaad noodig en nuttig zou ~ijn om voor 
iedere facnlteit of hoogeschool op zich zelf een apart regle
ment samen te stellen, maal' bij het nagaan van deze rechts
stof is de vraag toch bij mij gerezen of dit wel wenschelijk is. 
Ik heb door gebrek aan tijd het l'eglement der Technische 
hoogeschool niet kunnen nagaan, maal' wie het reglement der 
Rechtshoogeschool vergelijkt met het reglement del' a.s. Me
dische hoogeschool komt tot de conclusie, dat zij vrijwel als 
twee druppels water op elkaar gelijken en dat zal hoogst
waarschijnlijk ook wel het geval zijn met het reglement der 
Technische hoogoochool. 

Ik heb alUlgeteekend, dat el' van de 63 a.rtikelen 30 arti
kelen volkomen gelijk zijn, 21 artikelen eenigszins anders zijn 
geredigeerd, maar evenzeer hl gebruiken zijn voor de Rechts
hoogeschool en dat el' slechts t.O.V. 8 artikelen in verband 
met de geheel andere l'eohtsstof voor de examens een wijzi
ging is opgenomen, die niet voor alle hoogesc.holen gelijktij
dig kan gelden. 

Mijnheer de Voorzitter! Het wil mij voorkomen, dat al 
hebben wij drie verschillende hoogeseholen, er overigens aUe 
aanleiding bestaat die reglementen niet te verdeelen over drie 
afzonderlijke producten maar ook hier te traeh!en een eenheid 
te bereiken. Ik zal de versohillende artikelen van het regie-
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IIIe l11 hiCl' 1l1lHll' buiten be."iprekillg' laten, omdat het mij te 

"e!' ZOl! yocren daarop thans in te gaan. 
Ik wonsclt hiel' nog eenige andere opmerkingen tc lIlakcll, 

\\' M1J'1ll('(, de Rcgecring bij een komende wijziging ook I'ckc· 

1"llltl o\'eq:~;enOI1l(\1I lue\. allr Inltell ell IHt sten \'lUl dat 
.I nst ituut ' .. 

D c I' 0 0 I' z it tel": U noemt dit al·tikel toe lt zekel' "lle-en 
l ' i ng Z1I J kunnen honden. lf et her I't lil ij in zek('l'cn zi 11 n~ l' - ,lIs YO(ll"ber ld ? 
wondel'd. dat hicl' bij dezf' (,cllvonclige l'cchlsstOl de Regccl' ing 

li et is h iel' thans niet Mln de ol'de ? 

\'l)I::'tiliHl heeÏl met enkele artikelen 111 te lasschcn en dat mell 1)(' IJ (' l ' I' ril 11 j I (' lsd i n ~ (' n: Ja:1. 
het ni(,t beter heert gevonden de artikelen van nW11lllCl' te rittei'. ik Boom het s]ec,ht s al,,,, \'oorhc('ld. 

)lij IlJH'el" de VOOI"· 

In 111'1. 8 dOl· zelf· 
doelt \'c J'H1Hlcl'ell. Dat m.en oon dergelijke Vel'nUII UllC l'ill)! in 
liot nlge rneen bij bet,lngl'ijke wetsproducten niet doet, 
spreckt nlll zelf. 1 n al dCI'geljjke yel'orc1eningeJl, WHl1l'hi,j 
yerwaC'ht Illoet worden , of l'f'C([S 'bestaat, cen uitvoel'ig-c juri.
j)l'udel11ie, zou het zeker in hooge mate ongewellscht zijn bij 
iellel'c wijziging dc lU'1 icuicering te gaan verandercn. Ik wil 
lJier niet lan g' bij stils taan . Ik wijs er alleen op, dat het niet 
lilten "el'springen nIH nummer nlll dergelijke ul'tikelen hic l' 

dl' onlollllillltic shwt: 
I.Op I..'e11 nader (11(>01' denl UOUo\·cl'n elll'-(:rlle l'ai.d Le 

bepalen dag wordt te Un tu..\' in ec n R CClh tshoogC'schooL 
ge\'('St igd ". 

VOO I' mijn jurid isch besef zijn dit twe(' artikelen, die in de 
bf'staande OI'donnan tÎe, \\'lllll;hij \'el'Sohillencle hoogcscholen, 
dic l'eeds cenige ja!'C'n bcstUi.lIl , ell Hall het gOUIVc l'J1 cment 
zi j u ovcrge<1a1:lI1 , niet thuisbehooren althans niet in den 

!.!t'CII zi n heeft, omdat van deze al'tikelen zekeJ' geen juri"i- Irkst V<-ln cen ordonnantie, 
prudentie te verwa ch ten is. H ot spijt mij daa l'olll , dat de Rogcel'ing geen IHlnlciding-

Bij CClI komende wijziging zou ik ook I'ekening goh ouden hGcft gevon den om in den ni euwen tekst dozer ot'donllanti e, 
,,·illcn zicll mct de opmeJ'kingen die ik .gal makcn OVCI' enkel c HU zij loch aan het \'CI'i.lndrl'en was, tegelijkertijd die be
lIl,i. "lochte, onjuiste, althans minder elega ntc J'cdalitÎcs. Ik palingcn te 'Q',ijzigcll , doch in d nzelfde richting is voortgc
wij::; (, I'Op, cl"Jt de o\'eJ'g';:II1g'sbepalin::r cn de slotbepaling VUil ~aan, Al s ik dr I'edactie \'an art. 10 voorlees, dHn vind 

ondC'J' punt {/ >oitlllll1: 
"Op ('('JI nade]' dool' deJl 

11I1!Pn t!;!lUJlI wOJ'dt 1.(' 

I1 nO).!f'Sl'hool g'0\'Mti.!","d". 

(IUtL\'(,I'l1t' LlI '-Gc ll el'ilill le bc
Hatil\'iiJ CPIl GellC'e ... kn ndige 

plaats beho() l·cn te ,·el'wisselen, dat tII·t. ~(J behoort te wo,.· ik 

den ~e l C'zen: II Dczc ol'donnantie kan worden aang-ehaald on
tlcl' dril titel Hooge!" ()1ll1cl'\yijg Ol'tlollllunti p 'l ell dat d <l ~ll"ll;l 

\' nl~t Cf'n ('e l'ste O\(, I 'j.!.an~5-I.hepalin~ eonfol' lll <.11'1. -1-6 CH C('1l 

tweede ovcl'gangsbepaling conlO\'1ll art, 47, tel'\\'ijl dan de IJl phwts dus van op den dwaal,weg terug te kacl'en l is 
Illcn daal'op vool'tgegaa n. Nu zal de lwgecrin gSlg'cmac.htigdo .... Iot bcpa ling zou knl1llen luiden: " Deze Ol'donnant ic tl'eedt in 

wel'ki np: ............ enz. " , zoon ls zij op het oog'cnbUk g-c1d t. 
l)<ln zon het ons nu \'ool'gcl egdc ontwerp ook ccni~z.in!'; all

ders kU lln en luiden . " 'i j kl'ijgen nu een in congruenti e. 
De slotbepaling \·1111 d c ITooge1' Onderwijs OI'donnantÎc 7.al 

na. deze aangcbl'aehte wijzigi ng alleen slaan op de illwCl'kinu 
treding t.o.V. de 'l'cchni schc hoogcsehool ell niJl de R echts

hoogosc hool. Daul' ontlJl'Cekt nu VOOl'taan de inwerkingtl'elling 
La.\' . de Med is,ehe hoogeschool, omdat in a rt. 2 va n hc t ont 
werp de inwel'kin g tl'eding' van de wijziging del' OI'(IOlll1 <1n · 
tie voor de )fedisc.he hoogcsehooi apart wordt vastgesteld. In 
dat vepband zou dus art. 48 een kleine rcdactic\\'ijziging
Jtebben te ondergaan. 

Y (: rcler had den bij de nim1l\vc wiJziging nog andere on
~i cr1 jjkc artik elen ui t den ,,'eg kunnen worden gel'ltimr!. 
Daarmede kom ik n lllzeir .. Wil de hehandeling- clct' <.ll'tikclcll. 

Bjj hot nu.:-; I<l [lIl \'fln de I roogcl' Onc1N.'wijsol'clonnantic -
{·n trouwens ook l"et'tls ind r l'ti jd hij de besprekillg vn ll d.:
Hooger Ondcrwijs Ol'dollllantie dri e jal'en grlcc1r!l - j o..; mijn 
.. l ~llldacJlt \\,('('1' gcv<.lllcn op cnkel e buit('ngcwool1 onsicJ' lijkc 
l'edactioo, tl iC' in den te,kst van C' ell Ol'Ll011llêlntir to('h z('kC'J' 
niet behoo!'C'1l VOO l' te komc.n. \ \Ti e op het oogcn bU k opsliw t 
Iie H ooge!' Ondrl'wijs Ordonnantie in haar to.g'en'Wool'l1i~~ c 

l"(~dactiel lec-st in art. -!: 

"D e dOOI' hel K oninklijk Instituut vool' 1 roog~ l' 'J'ech 
nisch Onderwijs in Ncderlandsch-Indië ·gestichte en 
ha"htell~ de ol"dollnantie vnn 1 1 April 1921 (Stbl. 

misschien zeg"flcn: ja, mail!' men hedt ind(,l'tijd in de ol'don-
lIantie hi Ft'ol'i sC'ih,c friten willen "H~t1egg'cn, o.a. die van de 
o,'cJ'll cmin g '"'lil de tech n i~(,]l e hoog'eschool) I111.UII ' dlln wil het 
mij tOM voorkom en, dat I'len dHt hLl;j.tol'i-sche f~t of in een 
s.lottbepalill 1! had ku nnen opllcmC'lI. of in iedel' gt~va l hel 
t1l'ti kel zoo had ku nnen l'edigeel'clI dat dit feillooh in cl ~n 

tekst van (] r wet zou wQl'dcm opgen.omen, JlHWI' ni et in dozon 
oll)!clukki g"CIl toekOrJol stNO l'llI. Dan zou niet iedel' r echtsge
leorcl e, en dunkt Illij. zelfs iode l·e leek . die J,ot leest telkens 
gekwctst uehoovrll te worden dool' de groote onsierl"ijkhe!d 
der he\\'oonlingoen. 

l l et wil mij vOOl·komen, dat dc bepaling· in 81't. 4 in dezen 
7.111 had ku nnen zijn geredigeerd: 

.. l l" ct 'I'eehnis('h H oogel' Ondcl'wij,~ wOI'dt gegeven aan 
(Ic dOOI' het K oninkl ijk Instit uu t VOOI' ] Loogel' rr ech
nisch Onderwijs in Noclel'landsch-Indië gestichte I)Il 

kl'(lchlells clt~ ol'don nan tie "Bil 1] APl'il 1921 (SU) I. 
)lo. 2 t8 ) \"U II Lan dswege gC'suhsidi ecl'dc TeClhn'Îfiche 
II oOg'e~('hool t (' H~l l1clo('ng', bij GOLlvtS. Besl ui t. van 
.. .............. mrt alle lastcn en balen dool' den 
I i(J ndc overgenomen' '. 

..'> 1'1. 8 hnd dan in denzelfcle n gees t kunnen luiden : 

.. [-[ct rechtskundig IIoogc l' Ondcrwijs wordt gegeven 
HUil de op 28 Oetobel' 1924 te Batavia opgel'ic.hte open
bare R echtshoogeschool ". 

?\·o. 21 8 ) nlll Landswcge g"rsu'bsidieel'de 'l'eC'hllisc"hc Irl'\\'ijl dan de nieuwc redaetie va ll art. 10 had kWllI cn lui
[J oo.grse.hool te B~ll1doeng' \rOI'tIt met ingang \'C1.Il e('11 den: 
duol' den OOUyel'll eUl'·Genel'<li.ll te bepalen dag .:1001' het .,IIet Geneeskundig H ooge l' Onderwijs wordt gegeven 

Handelingen. Zittingsjaar ]927- 1928. 
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Wijziging Hooger Onderwijs-ordonnantie. 

(VAN HELSDINGEN.) 
aan de op .... . .. . .... Augustus 1927 opgerichte Genees-
kundige hoogeschool " . 

Ook dan blijft er nog de eigenaardigheid, dat wij in een 
dergelijke ordonnantie vastleggen de oprichting van één be
paalde school op één bepaalde plaats. Het zal dan voorko
men, dat deze ordonnantie later natuurlijk nog herhaalde
lijk zal moeten worden gewijzigd, in verband met de op
richting van eventueele andere hoogescholen elders, hetzij 
rechts-, technische of medische hoogescholen enz. 

De heer K e rkk a m p : DoolUnee hebben wij nog een 
beetje den tijd! 

De heer Va u Hel sdi n g e u: Ik kom thans tot art. 
12. § III voegt oou art. 12 zouder meer een derde lid toe. 
Wanneer men nu het geheele artikel in oogenschouw l1cemt, 

ziet men, da.t die toevoeging een noodelooze uitbreiding H1:l11 

het artikeL geeft. Het nieuwe derde lid kan zeer wel 
worden samengevoegd met het eerste lid. Met een zeer klei
ne wijziging kan dat worden verkregen. Ik zou den geachten 
Regeeringsgemachtigde willen vragen, of hij bereid zou zijn, 
dat artikel 12 aldus te wijzigen. De aanhef van lid 1 zou 
dau gelezen moeten worden: 

"Voor toelating tot het afleggeu van de elOOmens on
<j:erscheidenlijk aan de Technische Hoogeschool en de 
Geueeskundige Hoogeschool is ... . .. enz". 

De Voo r zit ter: Ziet U daarbij de rcchtshoogeschool 
niet over het hoofd j 

De heer V all Hel sd i ng e u: Neen, Mijnheer de Voor
zitter! Dit betreft uitsluitend de toelating tot de technisehe 
en medische hoogeschool. De rechtshoogeschool staat hier
buiten, omdat niet alle scholen toelating geven tot de rechts
llOogeschool en hier speciaal de opleiding aan een wis- en 
natuurkunilige afdeeling voor de toelating wordt vereischt. 

Lid b zou dan moeten luiden, voorzoover het de laatste 
woorden bet.reft: 

" .. ....... tot het afleggen der examens onderscheiden-
lijk aan de technische hoogeschool te Delft en in de 
faculteit der geneeskunde aan een universiteit in Ne
derland" . 

W,anneer de Regecl'ingsgemachtigde deze WIJZlgmgcn in 
dat artikel aanbrengt, wordt dat artikel belangrijk vereen
voudigd, zonder dat aan duidelijkheid tekort wordt gedaan. 

Ik kom tenslotte aan het voorgestelde artikel 35. Ik moet 
eerlijk zeggen, dat ik met eenigen schrik heb waargenomen 
de mogelijkheid, dat het college van curatoren nOg meer 
zal worden uitgebreid. Wanneer het college het toezicht zal 
hebben OVC I' twee of meel' hoogescholen , 1,3J1 n.1. volgens 
het art. 35 het a·antal belangrijk worde.n uitgebreid. Het 
bestaat thans ten hoog.te uit 8 leden, indien het eollegc 
over een hoogeschool is gesteld; indien het over meerdere 
hoogescholen is gesteld kan het, voor iedere hoogeschool met 
ten hoogste 3 leden worden uitgebreid. Ik vrees, wanneer 
wij op dezen weg voortgaan, dat het college van curatoren 

(VAN HELSDINGEN, DJAJADININGRAT.) 
op den duur ecn zoo onhandelbaar, log lichaam zal worden, 
dat het ernstige vertraging zal teweeg brengen in de dotte 
afdoening van zaken. Ik zou den geacbten Regeeringsgr
,nachtigde willen v,·agen, of ,üet de praktijk heeft getoond, 
dat het bestaande g,·oote college vau cu,·atoren - in Hol
land permitteert men zich de weelde van slechts 5 leden; 
hier zijn ('I' heel wat meer en dat wordt in de toekomst 
nog vee] meer _ . allerminst bevorderlijk is voor een vlotte 
afdoening vau zaken. Verder zou ik willen wijzen op eenige 
\\poordcn in de bestaande Hooge)' Ondel'wijs-ordonnantie, 
die eigenlijk ook niet op hun plaats, tenminste overbodig 
zijn. Ik wijs op lid 3 van artikel 35. Daar wordt in den 
zin gezegd: 

"Deze laatste treedt na twee juar af cn is dan dade
lijk herkiesbaar". 

In lid 2 van dit artikel vind ik dezelfde bewoordingen 
ongeveer, n.l . ; "de afgetredcne is weder benoembaar". 

Het wil mij voorkomen, dat de woorden omtrent het 
herkiesbaar en hel'bcnoemba81' zijn feitelijk kunnen weg
vallen. 'Vij mogen als vaststaand aalUlcmell, dat wanneer 
geen beperking dienaangaande bestaat, ieder afgetredene 
herbenoembaar of herkiesbaar is. Wat ik aanhaalde is nog 
ecn historische reminiscentie aan de vroegere staatsrege
lingen. ~feu wilde vroeger daarbij voorkomen, dat afge
treden menschen weer dadelijk in een college zitting zou
den nemen . Daarom heeft men daarvoor toen dergelijke 
beperkcnde bepalingen ingelascht. Maar wij moeten aan
nemen, dat wanneer die woorden zijn weggelaten, het van
zelfsprekeud is, dat iemaud, die is afgetreden, weer direct 
kan worden herkozen of herbenoemd. Alleen wanneel· men 
dit uitdrukkelijk wil uitsIniten, is het uoodig daarvoor spe
ciaal een uitzondering te maken. 

Verder vind ik in dit artikel, waarin toch geen geringe 
wijziging wordt gebracht, een leemte. Ik mis hier n.1. dat 
bij tusschentijdsche benoeming de nieuw benoemde in de 
plaats van den vervangene treedt, zoodat het rooster van 
aftreden niet telkens wordt verbroken. Zooa!. het hier 
sta:at, zal er telkens weel' een nieuw rooster moeten worden 
opgemaakt; in ieder geval, er is eCl1 leemte in den tekst van 
de wet, die in de praktijk tot moeilijkheden aanleiding zou 
kunnen geven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik had nog een enkele opmer
king, ook naar aanleiding van art. 20, maal' ik zal het. hier
bij laten. 

Ik dank U, Mijnheer de Voor'Ûtter! 

De llec,· Dj a j a din in g rat: Mijnhocr de Voorzitt.er. 
De heer Van Helsdingen heeft het voo.-namelijk gehad over 
den vorm Vlln de olltwenp·ordonrnfi,ntie, ik wil het hebben 
ovcr <lcn illl]lOUd daarvan. 

Jok doe dat wnder schroom, wet.endc dat er geen medicus 
in dit college zitting heeft. 

In het Afdeelingsverslag is de wenschelijkheid bepleit om 
het v<lk ~el'echtelijke geneeskunde op te n.emen onder de 
eXOJnenvok.ken voor het al'tsexamem. Het motief daarvool' 
i., in het Afdeelingsverslag heel kort, maar toeh zeer duide
lijk en wel: 
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Wijziging Hooger Onderwijs-ordonnantie. 

(DJAJADININGRAT, VOORZITTER.) 
I )[oge het in Xederland den rechter in den regel 

mogelijk zijn deskclIdigc ~pecjalistcn ÎIIl bijzondere ge
y"l!len te raadplegen, de gl'ootc uEstanden h.t.1. maken 
het '\-cm:.chclijk, dat ieder Hl'ts in zijn Rtudietijd gron
dig Yool-beJ'cid \\"Ol 'clt om den I'\.'<,htel' van adviC:.'S te 
kunnen dienen ". 

~·I i .~nhcel' de Voorzitter! In mijn vorig u1llIbtriijk I.even 

heb ik mij meel' dan 28 jaa,' lIlet de politie bemoeid, dus ik 
he-b meel' dan cens een visum j'cp.el'tulll onelcl' mijn oogen 
gehau. Er waren natuurl ijk heel goede hij, maar ook, die 
heel onduidelijk wtll'cn. Zoo is mij ,'crteld geworden -
ik hoo het niet 7..elf onder oogen gehad - dat in een visum 
repertum alleen stond: "Hij is overleden teil gevolge van 
een t l'HP \"all een paal'd " . Dat was het heele visum reper
tum. 

Nu begrijp ik, dat artsen, die hun studie hebben vol
eindigd aa n een med ische hoogeschool een del'gelijk visum 
J'OpCI'tUIl1 niet zuJlcn opmaken, maal' aa n dcn anderen kant 
blijkt hieruit hoe J100g nood~g het is, dat de al\tsen allen 
g{)C(} op de hoogte zijn met de gerechtelijke geneeskunde. 
\\Tij weten, dat hicl' in Indjë nog zoo weinig art.sml: rijn, dus 
de lllogelijkJl cid is misschien niet uitgesloten, dat in de 
eensto tien ja,'rn rJip Bf'tsen nog vel'spl'eid zullen worden 
ovel' '~c;hecl Indië en ieder arts nog' gehenl z(' lfstandig 'zal 
moeten werken. ~ll heeft de l~cgccl'ing wel in de Mcmol'Îc 
\ .. 111 .\ 'Iltwool'd g('zc~d, ûat: "de Patulteit eventueel de af

le.gging van cen examen in de gCl'cchtolijke geneeskunde 
kan eischcn IJ, maUr dat is geen YC I'plichting, Ik tZOU juist , 
om dc H.S. medici in Indië zoo goed mogelijk voor te be
reiden "001' hun taak, hen wil)r.!l verplicht en ook examen 
te doen in lIet ,nak gerechtelijke geneeskunde. 

U bent zelf rechter geweest, l\Iijnhecl' de Voorzitter, dus 

U zult wcl hebucn el'val'en, hoc \(1<1k gevaal'l ij ke menschCll 
zijn vl'ijgespl'Oken, omdat het betrekkelijke visum repcrtum 
onduidel ijk was. Het is een algemeen belang voor den goeden 
ga!l~ \'tlll zaken, dat de artsen con .!!I'olH.lige kennis llC.bbën 
'0';11\ de gel'cf'htclijkc geneeskunde. rIl \'e l'ba nd daarmede ZOIt 
ik wi ll en \"ool'~tcllen het vak gerechtelijke genceskunue als
nog op te nemen onder de vCl'pliehte "akken voor het arts
exnmcn. 

ne Voo r zit tel': (' be'p reekt hier het "cglement, dat 
is vel'\'at in de bijlage, die straks niet in stemming komt; 
natm'lijk kunt \ J het hierbij tel' sprake brengen, doch cr kan 
g~CJl beslissing over worden genomrll . 

De 11eer Dj a j a din i n g l' at: Zoudt U die bijlage dan 
afzonderlijk in bespl'eking willen bl'rngcllJ 1\Iijnhcer de Voor
;;ütCI" 

De Voo ,. zit ter : Wat U te" sp"ake b" en gt, betreft een 
kwestie, die niet den tekst van de ontwerp-ordon nantie raaktJ 
doch het ontwerp-reglement, dat niet in stemming komt. H et 
is t~cl;t(~r wel een punt, dat besproken kan worden en de Re
geering kan dan hetgeen daaro\,{~I' wordt opgemerkt, in 
overweging n emen. 

(DJAJADININGRAT, STOKVIS.) 
De heel' Dj a j a cl i n i 11 g rat: 1\tijllhe~ 1' de Voorzitter! 

Een enkcle opmerking nog- 11<.1ê-11' aanleiding \'(111 de wool'den 
\'an den heel' Van H elsdingen O\'el' de samenstellill g \ï.lll het 
Collcge VèJn Curatol'en \ ' 001' de :;Uodischc Hoogeschool. De 
hrel' Van H cJsdingen mernt , dat dit aantal curatoren te 
gl'oot za l zijnJ waardool' de vloUe afdoening Yan zaken be
,wdeeld zal worden. 

Wij moeten de toesm nden hier niet "ergelijken met: oie 
in Nederland. Wij zullen ook op de med ische hoogcschool 
allcrlei rassen krijgen J die dus a fzonderlijk moeten worden 
beoordeeld. Ik ben zelf lid van het College van Curatoren 
van de rechtshoogeschool en heb yaak ondervonden hoe moei

lijk het is om bepaalde zaken, bijv. Tnl anders bell'effende, 
dool' EUl'opeanen te doen beool'cleelen. Zoo m i het ook ga~n 
met de medisch e hoogeschool. naar zullen ook komen stu
denten uit de verschillende bevoUcingsgt'oopen en wanneer zij 
moeilijkheden of bepaalde eisehen hebben, zu ll en die moei
lijkheden en eischen beoordeeld moeten worden ooor des
kundigen op dat gebied. ]~n dan 'zal men alleen een deskun
dig -advies knnnen krijgen van menschcn, die tot die bepaal
de groep behool'en. A fgc.seheiden da.arvan, spreekt het van
zelf , dat juist in een coll ege van eurntol'cn , dut bestemd is 
een gl'oep te vormen VOOl' vel'sehi\lcnue hooge. scholen , niet 
alleen zitting moeten hrbben prl'SOllen, die op de hoogte .:djn 

nln de I'echtskund i~e "<lkkell, l11alll' ook pel'sonen die op de 
hoogte zijn \ ' all de medische nlkken. :\lcll zal dan een college 

krijgen, dat v"ij groot za l zijn. In verband daarmede geloof 
ik niet, dat men bier behoeft te vreezen, dat men, door de 
uitbreiding vun dit college een benadeeling za l krijgen van 
den vlotten gang van zaken, integendeel, daal'doOl' zal men 
juist gl'onc1ige1' adviezen krijgen over de \'crschillenc1e zaken 

die in verbHnd staan, niet alleen met de hoogesehool als zoo
danig, ma;lI' ook in " crbHl1(l met den student. 

Ik dank lT, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' St 0 k v i S: Mijnheel' de Vool'Zitter! lk zou 
mij gaal'll(' nansluiten hij ue gl'ief, geuit door den heel' Van 
Helsd in gen, dnt wij d it ontwerp in o\'('l'haaRting mocten be

handelen. Op 3 Augustus heeft de commissie ve"gaderd en 
5 Augustus heeft reeds de openbare behnndeling plnats. Ik 
heb vanwege het groote belang van het onderwerp, dat hier 
aan de orde is, ditmanl geen ovel"wegend bezwaar , mij a.m 
deze spoed-procedure te onderwerpen , maar toch acht ik het 
gewenscht de opmerking hiel' te maken. omdat wij reeds hij 
een va n onze eerste zit tin gen onder een dergelijke ~pop,cl 

zweep ons werk hebben moeten verri chten. Juist omdat 
wij nog pas in den aanVl11lg zijn van de vervullin g on~el' 
tao-k, acht ik het nooelig met nad,'uk erop te wijzcll, althans 
wat mij betreft, dat ik verwacht J dat d~l'gclijke spoedbehan
delingen niet zullen worden beschouwd als nntec~d enten , ... 

De heel' V fI n H e l sdi n gen: .Tuist! 

De heel' St 0 k v is: .... .. ......... want andcl'S wordt dit 
coll ege gebl'uikt als een ~melheidsè:lppal'nut van de Regeel'ing. 
'Vij zijn natuUJ'lijk gHil l'ne ber eid een vlott e hehandeling 
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W ijzig'ing Hooger Ondel'wijs-ordollnalltie, 

(STOKVIS,) (STOKVIS, s' J ACOB, ) 
van zaken te be\'ordcl'cn, maal' wij \\'cllSChen dat deugde· collegegeld gerechtvaardigd is. Ik zal met belangstelling het 
lijk te doen, antwOOI'<Î afwachten, 

Ik bewondel' den heel' Van Helsdingen, dat hij in deze Tenslottc wil ik mij biel' ga,arne aansluiten bij het p leidooi, 
kOl'le spanne tijds in st.aat is ge\\'eest om zoo'n diepe studie dOOl' den heer Djajaclinil\gl'ut gehouden, om het vak gerech
vall den vorm van het ontwerp te kunnen maken. Ik heb telijke geneeskunde imperatief als examenvak op te nemen. 
het zoo VCr niet kunnen brengen; ik heb nauwelijk.s den tiid 
gc!h<.ld, mij goed l'ckenschap te geven van de beteekenis vall 
het ontwel'p, laat stURll van den vorm of vall den inhoud. 

Ik zal mij clus verool'looven slechts één opmcl·king te mu
ken en dan vraag ik bij voorbaat Uw verlof, Mijnheer de 
Voorzitter - dat de heel' Van Helsdiltgen reecLs verkregen 
heeft - om deze opmerking Ibuiten Jlet commissieverslag om 
te plaatsen, De zaak is Illuat' zeel' betrekkelijk nieuw, geldt 
11,1. de college~gelden. 

Mijn motie om de college-gelden een progussief karaktel' 
te geven is in deze Volksraadzitting verworpen, maal' toch 
niet verworpen zonder meel', want de geachte Regeerings
gemachtigde, hoewel zich keel'ende tegen de motie, heeft toch 
eenige toezeggingen gedaan, waaruit den indruk werd ge
\n-egen , dat \3n~s andercn weg loch ecn zekere faciliteit zou 
wonlen bctracht in bedragen del' collegegelden VOOl' die pCl'

sonen, die clil~Il'\'OOI' in aanmerking komen krachtens hun vel'
mogensloestand, Nu had ik vel'\\'aeht, speciaal bij dit ont
werp voor de oprichting van een medische hooge school, dat 
ons icts van die gedane toezegging in wetsvOI'1ll zou zijn 
,'ool'gele..,od, want wij hebben ' speciaal aan al'lsen dringend 
vehocfte cn ons is meermalen \'crklillll'd , dat d(' to('\'oel' dnal'
vun uit Holland met "cic Illoei lijkhedcn gepa ,lI 'd g-uat. \Vij 
7.i~\\_ dul' ~\)e~\a.a\, wat d,t beh'eft , nan \!('1"'{lzc-n op het kwee
ken nm 1I1'tsell in Indjë zelf. 

~lijnhccl' de '"ool'zittel'! De \'I'oegcl'e opleiding van In
disch tll'ts was, vergis ik mij niet, grutis, hehoLILleng het VCI'-

goedcn VAn enkele onkosten. 

1;)e heer D j a j a din i n g rat: Zij kregen "eIrs een 

boelage. 

De heel' S tok v is: Zij 'kregen Cl' zelfs nog wat bij, 
maal' nu deze medische hoogeschool wordt opgericht, wordt 
el' ecn coll egegeld geheven van .f 300.- 's jaal's, evenals bij 
de andcl'e hoogescholen. ' Vas dit lUl niet een ge legenhQid 
g-cwecst om het collegegeld min of meer in evenr·edigheid 

Ie hrengen tot de bohoefte aan Indische art,,'en ' 
Het s telt mij dus eerug,szins teleu!', dat geen enkele tege

llIoetkoming hier op schrift is gesteld. Ik lees wel in al't. -l7 
van het on lwerp·re~lelllent de mogelijkheid van: 

"studiebeurzen of vOQl'sehottell toe te kennen tel' onder
steuning \ ' Iln onveL'lIlogende stndenten van goeden aan

leg ", 
waal' ik weet niet of dit direct betrekking zal llebben op 
'\0 collegegelden, Moch t hiermcde inderdaad bedoeld zij n 
een zekere tempel'ing te breng-cn in de hoogte vall het bedJ'ag 
van de collet:egelden, dan moet ik el' mijn teleurstelling o\'el" 
uiten, dat daaraan den ei~eh VUIL goellen uanleg vel1bonden iR. 

;\'lijnhec!' de Voo!'zittel'! Ik wil het bij deze enkele op
merking la ten: ik hoop van hal'te, dat zij den genchten R e
geel"ings~elllachtig-de zal doonll'În~cn \ ' all het besef, dat juist 
voo I' de IIlcclisrhc hoog-esehool de mogelijkheid niJl cen lagel' 

De heel' s'J acob: Mijnheer de Voorzitter I Ik wil be-
ginnen met mij ten volle aan te sluitcn bij de kritiek, die 
hiel' is voorgebJ'acht dool' de heeren Van Helsdingen en 
Stokvis ove!' de spoedige - ik mag wel zeggen overhaaste -" 
behandeling van dit belangrijke onderwerp, een kritiek, 
die des te meel' klemt, omdat dit college niet is samengesteld 
uit deskundigen en daardoor uiet de gelegenheid heeft ge.
had zijn licht op te steken buitenaf bij de menschel1, die 

geacht kunnen worden van dit onderwerp op de hoogte te 
ZIJn, Ik geloof, dat het in dit geval wel noodig geweest 
was om het College van Gedelegeerden die lJelegenheid te 
gunnen. Ik hoop dat hie l' in het kort te ku nnen aantoonen. 

De Regccring heeft blijkens de i\femol'ie van Toelichting 
hij de HHIl\·ll lliJlg'. die noodip: is gewol'dclJ dool' de uitbreicHng 
vun de hoog~r!tool met cen geneeskundige faculteit, Iwt 
beginsel aangenomen van go) ijkheid vun het onderwijs hiel' 
te lande met clat in Nederland, H et beginsel van gelijkheid 
mag, dunkt mij , dan wel eens wat nader worden beschouwd, 
De Regecr ing heeft dat gedaan op ecn wijze, waarvan men 
ulOet aannemen, dat zij eigenlijk aan dat beginsel de walll'(lc 
\'an €'e'11 H~ioma. hc('ft toe~('kend. omdat zij dat standpunt 
ni rl ,111('1'11 niet nadeJ' heeft toegeljrht in de :.\[f'lllorie van rroe_ 

li('htillg', J.t~1i.I1' zrll's dt' IIJogdijkhcid "all cell I.wuer stIlIld· 

punt in deze niet heeft aangeroerd. Bn toch zijn er m.t. 
redenen genoeg om de mog-elijkheid \'an het innemen van 
een undeJ' standpunt aan te nemen . 

Til iedf')' land hcl."l't zieh het geneeskundig ol,dol'wijs wil

lekeurig of onwillekeurig ontwikkeld in de richting vall 'de 
op den voorgrond tredende geneeskunclige behoeften van 
dat land, Deze op den voorgrond tredende geneesku ndig,e 
behoeften zijn niet dezelfde in Europa als in tropische la:l
den, Men zal dit pmlt ook wel al is men leek, zonder eenig 
nadel' bcwjj~ wiJlen aannemen, maar wil mell zich omtrent 
dit punt nader overtnigen, dun heb ik, geloof ik, alleen maal' 
te verwijzen naar bet voorbeeld van Nederland, waarin zich 
de !->tclling bewaaJ'heidt. die. ik zóoeven heb voorgebracht. 
Bij dl' universitaire geneeskundige opleiding in Nederland 
1. .. de tropische genceskunoige dermate een stiefkind gewor
den, dat men de behoefte heeft gevoeld aan cursussen. Walll'

bij dat vak. buiten het universitaire ondenvijs om) wordt 
bijgeb J'aeht. Ik ben op het gebied van het geneeskundige 
ondeJ"wij~ een leek, nUlal' zelfs als leek .geloof ik wel uit 
dat verschil de gevolgtrekking te kunnen maken , dat el' in 
d-e behandeling' "HIl de leerstof verschillen zijn naar gelang 
vall dc> landen, w"HlI'ln het onderwijs ge::re:ven wordt. Deze 
v('rschi llen zullen natuurlijk hun gevolgen moeten hebben 
hij de organisatie van het hoogcr onderwijs. l\f.en k~n , wan
neer men den bij de ontwerp-ol'donnantie voorgesteldell opzet 
vergelijkt met de organisatie van het hooger onderwijs iJl 
Nederland. zich niet onttrekken aan de conclus~(' dat Cl". IJl 

\'crgelijkin{! met de behoefte. die in Indië aan A'cneeskundigp. 
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.opleiding bestaat, een minus is. Er za l natuurlijk ook wel verricht, want het verrichten van die verlossingen alleen, 
een plllS zij n, IlHlIlI' dat laa.t ik rusten. Dat minus wordt zonder goed gevolg, geeft niet den minsten waarborg. Da.n 
veroorzaakt dool' het geografische verschil tusschen beide is mij ook nog opgenlllcn, uat in een ander artikel uitdl'uk
l an~.lcn. kclijk wordt gesp roken van "vacautic lJ terwijl het reglement 

Ku zegt de Rcgccl'illg in de ~Icmoric vun Antwoord, dat Illecrdere vaeunties kent; het meervoud zal dus ook in art. 
dit ni ets ardoet aan de gelijkwaardigheid van het onderwIjs, 45 moeten wonden herhaald . Vel'der zie ik in dit artikel de 
] k geer dat dadelijk t.oe, maal' daa l'mede rijst toch onmiddel- uitdrukking JJten <'ll len tijde' 'J die ook geen zui\'cl' Nodcl '
lijk wccr de \Taag, 01 het standp unt, dat de RegccrÎng in de landseh is; het moet l ijn: " tc allen tijde", 
MemOl'ie van Toelichting inneemt, 11.1. dat va ll de gelijkheid Mijnheel' de Voor7.Ïttel'! Ik zal het hierbij laten en gaarne 
\'un het ondorwijs in Indië naar het Nederlandsche model, afwachten, hetgeen de Rcgecl'ingsgomachtigde 'Ümtrent de 
hiel' wel in alle opzichten het juiste is. De Regeel'ing heert pl'Ïneipieele bczwarCll heeft in het midden te brengen. 
tCI' motivc(3I'ing hicl'nlll alleen aa ngevoerd, dat dam'door de 
l!<'lijkwaal'digheid zal wOl'dcn be\'ol'dcrd. Dic geli jkwaar
digheid za l echter ook op andere wijze kunnell worden be
vOl'Jcl'd en bovendicn bli jkt uit de regeling van de materi e, 
dnt de Regecl'in:g Cl' ook een voordeel (jan verbonden acht, 
H.1. dat de studenten van dc onderwijsin richting in Indië 
gemakkelijk kunnen oVCl'gaa n n8111 ' die in Nedel'land en om
gekeel'{l. Dat is ontegenzeggeli jk een voordeel .. ma ar TIl (>n 
lIIug zich, dunkt mij, niet onttrekken aan de beantwoording 
van de vraag, of dit voordeel niet te dum' wordt betaald. 
wann eer daartegenover het nadeel staat, dat bij de regeli ng 
, ';111 het gcn ('esku nd ig~ onclf' l'\vijs in Indi ë te weinig met de 
spec,j ne\.;:c behoeften v<ln het land wordt l'ekening gehoud en. 

Ik stel echter op den voorgrond , dat n, in deze materie 
l cck ben en ove1' d it punt geen bepaald oordeel kan uit
s prek en. Dit geeft mij echter aanleiding, er bij de Regee· 
ring met te meer klem op aan te driugell , om nu eens een 
du idelijke verklaring van haar standpunt te geven, een 
vCl'klal'in g, d ie uitgaat boven de vluchtige opmerkinggen, 
die in de :Memorie van Antwoord zijn opgenomen, een dui
delijke verklaring, waarop wij, maar ik meen, aanspraak 
k nnTIC'n maken bij de r egeling yan zulk een belangrijk on
del'wel'p, waarbij niet alleen de geheele gemeenschap is be
trokken, maar ook al d egenen, die zich later .aan dat onder· 
w ijs zull en toevert rouwen, belang hebben, 

De Voo r 7. i t te r: Hiermede is de bespreking in 001'-

ston tel'mi jn VUil de zijde van het College van Goclclegecrden 
over d it onderwe\'p afgeloopen ; ik zou den Regooringsge· 
machtigde willen vl'ngen, of hij berde: is reods dadelijk de 
gemaakt.e opmerkingen te beantwoorden, 

De heol' H a I' cl c m a H, directeur van Onderwijs -en Ecro
dien'st: Zeku, Mijnheer de Vool'zitte l'! 

I k bell dan in de eel'ste plaats een antwoord sch uldig aan 
de heeren, die 11iel' hun ontstemming hebben ,geuit, ju, ct' 

een gl'Ïef n1l1 hebben gemaakt, dat de Regcel'ing deze zaak 
Illet zoo gl'oute haa:-it bij h('1 College \'jI!l Gcclelcg'ecl'llen heeft 
moeten vool'l)l'cngcll . 

Ik behoef nauwelijks te 7--cggen, dM de Regecl'ing dat ook 
zeer betreurt en dut zij dat zeker niet .zon hebben gedaan, 
wanneer zij hier niet had moeten handelen onder de macht 
del' omstund i ~heden. H et ontwerp maakte, voordat het bij 
de R cgeering kon wOl'clell ingediend, nuder mondeling ovel'
leg noodig met den organisator dOl' medische hoogeschool, 
prof. Boeke, die, zooals den hccl'en missch ien wel bekend 
zal zijn, eer:.;t 3 Juli in het land is gekomcn. 

lIet spreekt O\'e l'igells \'a nzel f, dat de hocl' Stokvis niet 
bang be.hoeft te zijn, dat uiL deze wijze va n lUlIl delen de 
Regeerin g een antecedent zou putten om ook in anderc' ge-

'Va1 zull(' ll de ge\'olgC'll zijn. wtlnnee l' de R rgec l'ing het \,<.111011, waarin zieh dil;: macht <1('1' om~tanclighcdcn niet. VOOI'

pl'Îll('Îpiecle standpunt bl ij[t innemen, dat in de Memorie doet, dezelfde tSpoeuc is(>hC'lldc ,behandeling van een voorstel 
van 1'oelichting is aangegeven, het standpunt va n volko- te vragen. 
men gelijkh('id, dus een \'olkomen navolgen van het Nede!'- -:\Iijnheer de Voorzitter! De heel' V,an Tlelsd in gen heeft 
landsc he model van het geneeskundig onderwi js! Ik dring 
cr bij den Regeeringsgemachtigde met klem op aall, dat hij 
ons de uiteenzettingen, die noodig zijn, om omtrent deze 
zaak het voll e licht te laten schijnen, niet onthoudt, 

In afwachting van de vel'klaringen, die jk meen hier
omhent van den Regeerin gsgemachtigde te mo gen tege
moet zien , zou ik, om de terminologie van den heel' Vun Hels
dingen te \'olgen, nog even willen wijzen op enkele taal
kundige onsierli jkheden, die in sommi ge bepalingen van het 
r eglement Yool'komen. Ik wil dali in dc ccrste pl aa ts \\' ij
zrn op 8I'ti1,C] 20, waarin wordt gespl''Üken van "ten ~ge

nocge". n at is gecn Nederlandseh, maar D,uitsch, in het 
Nedel'landsch moet. die uitdrukking luiden: ,~ten genoegen ' J. 
In het derde lid \'(111 :1I,tikel 20 wordt gesproken van een VCI'

kl:ldng, wS:lI'uit blijkt , "dat de candidaat t en minste tien 
gewone en twee buitengewone verlossingen heeft verricht'" 
Daal' zou dan toch moeten staan: "met goed gevolg " h eeft 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

ta l van opmerkingen en hez\\'al'en o\'er den vor lll \,(1Il de or
donnantie voorgebl'~leht. Voor ecn deel bett'effen die bezwa
ren de ol'donnantie, zooab die reeels in het St.aatsblad stond 
en zooals die in het jaar 1924 in overeenstemming met den 
VOl'igCll Volksraad dool' de Rc~eel'i n~ werd vastgesteld . De 
heel' Van H clsdjn gcn had gum'ne gezien, dat de Regect'ing 
van deze gelegenheid zou hebben gebruik genuwkt om tal 
van onsiel'lijkhoden in artikelen J die t hans geen bepaalde wij-
ziging v-c.reischen, wcg te nemen . 

:Jlijn.hccl' de Voorzitter! De RegeCl'in g llecft dat met op
zet niet willen doon om niet nog mee r aandncht te behoeven 
vragen van gedelegeerden voor dit ontwerp. ' Vaal' het hiel' 
een wetgevend product van nog jongen dartum betreft, dat 
indertijd met 7..org werd ontworpen, met medewerking van 
den ol'gallisa.tOl· van de rechtshoogcschool , eon deskundige 
op dit gebied, en met medewerking van den Volks l'aad in 
zijn vorige samenstelling, daar ware het toch niet juist. ge-
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weest, dat de Rcgccring nu reeds, terwijl het wetgevend 
product nauwelijks drie jaren oud is, het opnieuw aan een 
teclm.ische herziening zou hebben onderworpen. 

De Regeering heeft zich daarom bij ha~r ontwerp, zooals 
dat aan het oordeel van den Volksraad is yoorgelegd, uit
sluiteud bepaald tot hetgeen thans herzien moet worden om 
aan de nieuw te openen derde faculteit haar wettelijke basis 
te geven. 

Wanneer ik thans punt voor punt, maar niet in alle bij
zonderheden, de bedenkingen van den heer Van Helsdingen 
naga, kom ik in de eerste plaats aan zijn bedenking, dat art. 
81 van de I. S. in deze niet zou zijn nageleefd. Inderdaad 
heeft de heer Van Helsdingen hierin tot op zekere hoogte 
gelijk e.n zooals hij uit de memorie van antwoord ook gezien 
zal hebben, wil de Regeering gaarne bij een volgende tech
nische herziening van de Hoogerondel'wijs-Ol'donnantie I'eke
ning hollden met den wenseh, dat voor de nitvoeringsrege
lingen va.n deze ordonnantie de vorm van een Regeerillgs
verordening gekozen wordt. 

Eigenlijk heeft deze zaak, YÁ)oals de heel' Van lIelsdingen 
al~ jurist wel .zal begrijpen, niet meel' dan formecle betee
kenis, aangezien de tegenwoorélige hoogeschooll'cglementen 
reeds zijn vastgesteld na raadpleging "au den Raad van 
Indië, terwijl de Raad van Indië ook geregeld wordt gehoord 
over ,elke wijlZiging, in die reglementen aangebracht; de Re
geel'ingsvel'ol'dening is in wezen niet anders dan eeu G-ou
vel'nementsbesluit, den Raad van Indië gehoord. 

Ik ben het met den heer Van Helsdingen eens, dat de 
verschillende reglementen van de hoogeschooIen ook wel in 
ééu reglement zouden kmulen worden samengevat, maar 
noodzakelijk acht ik dit niet. Het komt mij voor, dat af
zonderlijke l'eglementen ook wel hun voordeel hebben, door
dat zij gemakke]jjker te hanteeren zijn voor de bestnren 
d er hoogescholen en gemakkelijker te l'aadplegen voor 
ieder, die zich op de hoogte wil stellen van de statuten 
van een bepaalde hoogeschool. 

lntussehen kan ook dit punt later onder de oogen wor
el en gezien bij een algemee.ne herziening van de hooger
onde rwijsordon nantie. 

Tegen vernummering van de artikelen in verband m~t 
de indiening van dit gewijzigd ontwerp moet ik bezwaar 
maken, omdat dit aanleiding zou moeten geven tot wij
ziging ook van de reeds bestaande hoogeschoolreglementen, 
eli e verschillende bepalingen bev,atten, waarin naar artike
len van de hooger Ç1ndenvijs-ordonnantie wordt verwezen. 

De mind ere elegantie van sommige artikelen, waarop de 
heer Van nelsding~n gewezen heeft, is ook pûj in dit ver
band opgevallen, maal' in verband met het uitgangspunt, 
waarop de Regeering zich gesteld heeft bij het voorbrengen 
van dit ontwerp, meen ik te kunnen volstaan met de med~
deeling, aat daaraan ook ·aandaeht zal worde.n geschonken 
bij een latere herziening. 

Wat speciaal de artikelen 4 en 8 betreft, die de heer 
Van Helsdingen hi er genoemd Ileeft, mag ik het geachte 
Hd miR~ehien in Jl cnnllCl'ing brengen, dat hlj soortgelijke 
amendementcn, als hij thans in overweging gegeven beeft, 
reeds ter sprake heeft gebracht bij de -behandeling van het 

ontwerp van de boogcronderwijsordonnantie in uen vorigell 
Volksraad, mnar het toen niet noodig achtte, daarvan wer
kelijk amendementen te maken. 

Ik zal hierop niet dieper ingaan, maar ik meen den heer 
V~n Helsdingen te mogen verwijzen naar hetgeen de toen
malige Regeéringsgemaehtigde tegen deze suggesties va"
hem heeft aangevoerd en hetgeen er toen toe geleid heeft, 
dat die suggesties niet zijn overgenomen. 

Het minder fraaie art. 10a, dat thans wordt voorgesteld 
is dunkt mij noodzal<elijk, wanneer men wil blijven binnen 
het systeem van de ordollllantie, zooals die thans bestaat. 

Nu ik het over de vOl'ruwesties heb, Mijnheer de Voor
zitter, k,an ik tevens den heel' s'Jaeob even mededeelen, 
dat ik met aandacht zijn taalknndige opmerkingen in de 
Handelingen zal nagaan en de Regeering in overweging zal 
geven, een en ander alsnog in het reglement te verbeteren, 
vóórdat dit het Staatsblad bereikt. 

De heer Van Helsdingen heeft n<>g een suggstie gedaan 
omtrent het te wijzigen art. 12 van de ordonnantie, dus 
omtl'ent parag raaf 111 van het ontwcl·p, waarvoor ik wel 
iets voel. De hee r Van Helsdingen heeft gelijk, wann eer hij 
er de aandacht op vestigt, dat de daarin gegeven aanvulling 
van art. 12 met een derde lid bijna geheel gelijklnidend i> 
aan het bestaande eerste lid van dit artikel. Inderdaad moet 
ik toegeven, dat het fraaier is om dan de wijziging, die 
eiat ar( 12 tl,ans moet -ondergaan, aan te brengen in het 
bestáände 'eerste lid . 1k zou daároni in overwéging willen 
geven, om paragl'aaf rIT van het ontwerp aldus te lezen: 

lIl. Het eerste lid van artikel 12 wordt gelezen : 
' 1. Voor toelatÎ!ng tot het iLfleggen van de examens 

ondel1S<lheidenlijk aan de Technische Hoogeschool en de 
Geneeskundige Hoogesehool is vereiseht het bezit van 
een der volgende getuigschriften of bewijzen: 
a. het getuigschrift van met goed gevolg afgelegd eind

examen van een openbare hoogere burgerschool met 
vijf-jarigen ê.ûrSus of van een wis- en natuurkun
dige afdèClimg van een àlgemeene middelbare school 
dan wel van een met een van die inrichtingen uit
drukkelijk gelijkgestekle bijzondere inrichting van 
onderwijs 

-b. een getuigschrift of door de bevoegde autoriteit in 
Nedel'land afigegeven ,bewijs, iJat krnehtens de IIoo
ger-Onderwijswet of de daarop gegronde regelingen 
zonuer meer toelating verleent tot het afleggen del' 
examens ondCl\Scheiden1i.ijk aan de Technischo Hoo
geschool te Delft en in de faculteit del' .geneesktmde 
aan een Universiteit in Nederland". 

De VOO r zit ter: Dus deze wijziging w01'dt van Re
geel'ilngswege alsnog in ,het ontwerp aangebracht' 

De · llcer Har d c m a u, dil'cct.eur van Onderwijs en 
Eeredienst.: Ja, àIijnlleer de Voorzitter! 

De heel' Van Helsdingen heeft verder gesproken over 
.het cura.torium. Hctvcl'>\\'ondcl't mij niet van dtm geachten 
sprelt.eXt~ dat hij bezwaren geuit booft tegen de ui tb,·eidillg 
v;ao bet eoJ,lcge- van curat.ol'en, .want ook bij de behandeling 
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van de H, 0, 0, iUL den "origen VoLksraad was hij ecn van 
de weinige leden, die tegen eeu curatol'ium als beheel'scol
lege VOOl' de hoogescholcn was, omdat hij meende, dat zoo'n 
lichaam een vlotte behunueling van 'zaken in den weg zou 
staan. 7.ijn ilw.icht in deze, dat ook het inzicht was van de 
vorige Regeel'ing, is, zooals den heel' Van Heldingen bekend 
kUdl zijn , niel dOOL' den \ -olksl'aad gedoold. Integendeel de 
\Tolksl'und ,heert met ovel'gl'ootc meerderheid - ik meen 
met 32 tegen 4: stemmen - zich 111tgespr'Ûkeu VOOr een mo
tie vaa:lJ het geachte lid, den heeL' Schmutzer, die de w.en
schelijkheid uilsprak "all een beheerscollege. 

De bc.Zlwarcll, die. de \'oJ'ige Itegeering tegen een del'gelijk 
college had, vooroooover die betrekking badden op de vlotte 
wijze nm werken. zijn in de pl'aetijk niet m die mate ge~ 
bleken, dat het voor dc Regecl'ing een aanleiding zou zijn , 
Om zich nu te verklaren tegOIl een geringe uitbreiding, die 
het college Izal tllooten ondergaan om daarin ook de ~fedische 
hoogcschool vl'J'tegcU\,"ool'digd te krijgen, Die uitbreiding 
is illdel'uaall beperkt tot een minimum, waal' de H. O. O. 
spreekt van cen uitbreid illg met ten hoogste drie ]edon. 
Van clie d"ie leden zijn Cl' al dadelijk twee, die q.q. zitting 
moeten Bemen in het college n,l. de voor.zitter en de secre~ 
tari, del' faculteit. Het del~le lid zal in het college moeten 
l'epresentccl'en dcn mcdischCll stand, Overigens mag ik zo
keI' wel de aandacht van den heel' Vall Helsdingen Yesligen 
op a'·l. 36 lid 2 \'an de hoogeronderwijs-ordonnantie, waar
in reeds de mogel ijklwid is voorzi"", van delegatie van be
voegdheden 'vall het enratoreneollege op den president
ew'atol' voor zaken van spoooeischend.en aard en v.oor ~aken 
van minder belang, 

Ik meen, dat hierin een voldoend correctief gelegen zal 
z.ijn op een. mogeli.jk minder vlotte ·wijze van werken. 

In dit vel'band heeft de heel' Van Helsdingen nog eeu in
formeel amendement gegeven op het nieuwe artikel 35, zoo
als dit wordt gelezen ingevolge pa,'. VII van bet voorliggeIl
de ontwerp. Ik kan mij met zijn denkbeeld tot op zekere 
hoogte vereenigen ; de heel' Van Helsdingen heeft gelijk, als 
hij zegt, dat het niet aftredende lid dadelijk herkiesbaar is, 
maar waar rut uu eenmaal in de ordonnantie staat, kan ik er 
toch weinig voor voelen, om het er nu zonder een bepaalde 
noodzaak uit te halen , 1\ lon zou daaruit kunnen lezen , dut 
de ordonnantiewetgen'l' eigenlijk in deze van inzicht is ver
anderd. 

:Met een t3lldcl'O êHIll\'ulling, die de heel' Van Helsdillgen 
ook in O\'ol'wcging' heeft gegeven, kan ik mij wel vel'cenigen, 
IlJ. de aanvulling, die moet dienen v(}or het geval van tus
schen tijclsche \'cl'wÎ.&~el ing \'clll cu ra torell. I ndel'daad is voor 
zulk een geval nog niet g'eregeld, wanncer het tusschentijds 
benoemde lid moet aftl'('clen, 1k zou daarom in overweging 
willen gegeven, tl1sschen de leden 5 cn 6 van het nieuwe ar, 
tikel 35 in te lassehen een nienwe alinea, lnidende: 

"Ecu tusschcnt ijds gekozen oI benoemd lid neemt op 
den rooster van aftreding de plaats in van het lid, dat 
hij vervangt". 

Ook deze aa.nvulling geeft de Rcgeel'ing het geachte Col
lege in overweging. 

De Voo l' zit tel" : j \ I't. ~:I moet dus wOJ'den gelezen mot 
inachtneming n111 de zoo juist dOOL' den negceL'ingsgemnch
tigde aangegeven aanvulling, 

De hecl' H a l' d e l1l a n, direC'teul' \'an Onderw ijs en Eere
di~nst: Do volgcnde spl'ekCl', de heor Djujadiningl'at, meent 
dat niet genoeg aandacht wordt gewijd aa n het VOOL' Ind ië 
zoo belang" ijke vak ,-a" dc gerechtelijke geneeskunde. llij 
zou gaarne zien, dat dit vak alsnog in het c..xumellpl'ogl'èllllma 
voor het artsexamen werd opgenomen. Ik geloof, dat ik h.et 
gaehtc lid op dit pltllt toch wel "olledig kall geruststellen. 
Hij zegt weliswaar, dat het afleggen van een examen in dit 
vak volgens het overgelegde ontwcrp-reglcment art. 20 niet 
verplicht is, maar men behoeft toch niet altijd alleen uit een 
examen af te leiden , of iemancl in een bepaald vak voldoende 
kennis heeft opgedaan net reglement eiseht wel, ook voor 
het vak gerechtelijke geneeskunde, cen verklaring ten ge~ 
nocgen van de faculteit, waaruit moet blijken, dat do candi
daat yoldoende kennis bezit van de gerechtelijke genceskwl
de. Kan die verklaring n.iet ten genoegen del' faculteit wor
den overgelegd, dan heeft de faeultcit krachtens lid 5 van 
art. '20 de bevoegdheid, alsnog een examen in dat vak te 
eisehen. Op deze -wijze geloof ik, dat wij het mei "0110 ge
rustheid flan het beleid en het inzicht van de wetenschal)~ 
pclijke facu lteit del' :Uedische hoo::;,e8ehool kunnen ovcl'iaten 
om aan het vak gereehlelijke gcnee"hUlde ill het ,tudie_ en 
examenreglement van de hoogeschool de plaats te geven, clie 
dit vak met het oog op zijll bijzondere beteekenis VOOl' deze 
landen verdient, Opneming van het vak in het pl'og'l'anuna 
voor het artCl<amen zou wellicht later moeilijkheden kunnen 
opleveren met het oog op de J'egeling van het civiel effect van 
de in Nederland gevormde artsen, omdat dit vak niet als 
zoodanig in het examen, programma van het Nedcrlandsch 
academisch statnnt is opgenomen. 

De heer Stokvis heeft ci c kwestie van de ('oll egcgeldcll 
nog even tel' sprake gebra cht e11 uiting gegeven aan zijn 
teleurstellin g, dat uit de hier o\'el'gelegdc ontwerpcll niets 
blijkt van de toezegging, die hij meent vcrnomen te heburn 
van den Regeeringsgemachtigde bij de behHndeling \'an 
zijn collegegeld-motie in de loopende zittin" van den Volks
raad. Mijnheer de Vool'zitter! Dit ontwel1)-I'cg-lcmrllt is 
niet de plaats om de beUl'zenregeling in al ha ar finesses te 
bevatten . De Regeering heeft bij de behandeling van die 
collegegeld-motie gezegd, dat zij van plan is, aan de he
zwaren tegen een unifol"m eollcge]d tegemoet te komen door 
de toekenning van z,g. collegegeldbem'zen aan studenten, 
die ze vermenen door ln111 ijver en aanleg', l k heh gemeend, 
dnt ik bij die gelegenheid ool< heb g-ezegd, d,lt dan niet 
bepaald gelct behoeft te wOl'(len op goeden of zeel' goeden 
aanleg, De l'egelin g \'an deze zaal< heeft helaas nog niet 
haat' beslag gekregen. mnal' ik killl den heel' Stokvis \'Cl'~ 
zekeren, dat wij in deze all e .aandacht zu ll en geven, ook 
HH!! de belangen van de geneeskundige hoogcschool en er
nila!" zullen streven, de regeling zoo spoedig mogelijk haal' 
beslag te doen krijgen, 

Overigens mag ik den heer Stokvis wel even in hCl'Î1U1e~ 
ring bl'engen, dat in de suppletohe begrooting voor dit jaar 
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waarbij de fondsen voor de medische hoogeschool zijn uit· 
getrokken, gerekend is op de toekenning van een vrij groot 
aantal beurzen, speciaal voor studenten ya,n de medische 
hoogeschool. Ik meen dat er sprake is van een aantal van 
tien, maar ook dit is geen maximum, waarvan niet naar 
boven kan worden afgeweken en dat zijn de gewone beur
zen, waarvoor wel de eisch wordt gesteld van goeden aan
leg, maar die dan nog kUImen stij gen tot f 1000 per jaar. 

Ik kom thans aan den laatsten spreker, den heer s' Jacob. 
De heer s'Jaeob is als ik hem goed heb begrepen, eenigs-I 
zins ongerust over het z.g. beginsel van gelijkheid, dat hij 
meent, dat de Regeeriug bij de inrichting van deze hooge
school ?ou willen verwezenlijkt zicn, het beginsel van ge
lijkheid van de medische opleiding hier met die in Neder
land. Mijnheer de Voorzitter! Ee.n dergelijke gelijkheid 
heeft nimmer in de bedoeling gelegen, integendeel, nit den 
geheelCll opzet blijkt, dat er steeds gestreefd is naar gelijk
waardigheid en nu hoeft een gelijkwaardigheid toch niet 
in zich te sluiten een volledige gelijkheid tot in all e onder
deelen van het studieplan j Als de heer s' Jacob in dit ver
band da.n ook de examenvakken, zooals die zijn genoem(l 
in het ontwerp-reglement vergelijkt met de overeenkom
stige examenvakken van het Nederlandsche aea(lemisch 
statuut, zal hij verschillende aanvullingen vinden, die zeer 
bepaald ook juist voor Indië van groot belang moeten wor
den geach t. 

Ik wijs hem el' bijv. op, dat bij het doctoraal examen, 
geregeld in art. 16 van het ontwerp-reglement, onder de 
gezondheidsleer tevens genoemd zijn baet.eriologie, parasi 
tologie, medische statistiek en overheidszorg, alle vakken, 
die de hee r s' Jacob vergeefs zal zoeken op het studieplan 
van het Nederlandseh academisch instituut, hetgeen noch
tans niet wil zeggen, dat die vakken aan de Nederlandsehe 
universiteiten niet worden ondcnvezen . Maar door de spe
ciale vermelding van die vakken hier wordt aangetoond, 
dat voor de opleiding van de artsen in Indië aan deze vak
ken ook bijzondere nandacht moet en zal worden gewijd. 

Ik ben het dan ook volmaakt met deri heer s'Jaeob eens, 
Wé:l al' hij zegt, dat het voordeel van een gelijkstelli11g van 
de diploma 's over en weer te duur betaald zou worden, 
wanneer bij de regeling van het medisch {)ndcl'wijs hier 
te lande daard()or geen rekening zou kunnen w()rden ge
houden mot de behoeften van dit land. Maar ik geloof den 
hecr s 'Jacob op dit punt volkomen te kunnen geruststellen, 
omdat het mij hekend is, dat een dergulijke gelijkheid in 
leOl'- cn examenstof allerminst in de bedoeling ligt van den 
ontwel·per van deze hoogeschool. Het is ·zeer hepaald de 
bed<>eling, dat het studieplan van de geneeskundige hooge
seh·!}ol hier te lande in rnime mate rekening h!>udt met de 
specifiek Indische behoeften op medisch gebied. Het is dan 
ook onjuist om, naar ik mn den geachten ·spreker opge
vangen meen te hebben, in deze te spreken van een stand· 
punt van volkomen gelijkheid. Dat woord "gelijkheid" is 
aJthana door de Regeering nÎlllmer in dit verband gebezigd, 
Er is gestreefd naar een volledige gelijlmvaardigheid, die ik 
misschien in deze zou kunnen verduidelijken door een ver· 

(DIRECTEUR VAN o. EN E., VAN HELSDINGEN.) 
gelijking te maken tusschen onzen Rijksdaalder eu den dol
lar, die wcl anders !lijn, maar toch gelijkwaardig. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede alle sprekers 
voldoende te hebben beantwoord en dank U voor het mij 
verleende woord. 

De heer Van Hel sdi n gen : i\Gjnheer cic Voorzitter 
Ik zal mij tot \~jf punten beperken, en zal wo kort mogelijk 
ziju. 

In de eerste plaats a~111vaal'd ik gaarne de vel'ontschuldi· 
ging, het beroep op ovel1nacht dool' den geachten Regeerings· 
gemachtigde gedaan. Indien de rector 3· Juli aa ngekomen 
is en 22 Juli wordt het ontwerp ons aangeboden, is de tijd 
inderdaad wel krap toege.meten om deze aangelegenheid te 
hehandelen. Ik necm verder gaarne aete vau de mededee
Jing, dat deze over.haaste behandeling geen antecedent zal 
zijn voor toekomstige behandeling van zaken. 

In de tweede plaats wil ik even opkomen tegen de opvat
ting van den RegeeJ"ingsgeJlHlc11tigde, dat de kwestie van Gou· 
vC1'nemcntsbesluit en Rege4? l"ings.o{)l'donnantie zuiver van fol'· 
meele beteekenis is. Ik vind dat zij daarmede miskent de 
beteekenis van art. 81 I. S., waarin juist het materieel wet
telijk begrip van een Regeerin gsverordeuing is opgenomen. 
Ik wijs bovendi1ln op art. 96 I. S., waar speciaal de vorm van 
afkondiging - dat is dus sleeMs van formeele beteekenis -
is opgenomen voor de Regeeringsverordeningen. De mate-
1'ieele beteekenis van een Regeeringsverol'dening is, dat zij is 
de uitwcrkin-g van algemeene beginselen, neergelegd in or· 
donnanties, wetten of algemeene ma.:1.tl'cgelen van bestuur. 

In de derde plaats wensch ik nog ",ven te bespreken, de 
toezeggiug, die de Regeering gedaan heeft, dat aan de door 
mij naar voren gebrachte ontsieringen in den tekst aandacht 
zal worden geschonken. Dat doet mij genoegen) mal\l' tot 
mijn groote spijt moet ik opmerken, dat de Regeering een 
uitzondering maakt voor de artikelen 4, 8 en 100, dat zijn 
dus de bepaJingen, die in hooge mate ollsierlijk zijn. 

Het spijt mij, dat wij dus volgens de opvatting der Re· 
geering voo~·tdul'end met die bepalingen blijven opgescheept. 
Nu beroept de Regeel'ingsgemachtigc1e zich erop, dat die be
paling in overeenstemming met den Volksl'aad, bepaaldelijk 
is vastgesteld, doch ik zou erop willen wijzen, dat die redactie, 
loen eenigen zin had, terwijl zij op het oogenblik heelemaal 
geen zin meel' heeft. "Taal' de Regeeringsgemaclltigde zich 
beroept op Prof. Seholten, kan ik zeggen, dat ook hier geldt: 
zelfs Homerus slaapt wel eens, en ik verondcl"Stel , dat Prof. 
Seholten, aL~ dit vraagstuk aau zijn oo!"Cleel werd ouder
worpen, mijn oordeel wel zou ondersteunen. 

Thans het vierde punt, Mijnheer de Voorzitter, dat ootreft 
het curatorium. De Regeeringsgemaehtigde .heeft goed ge
vonden even in hcrinnerfng te brengen, dat ik een van de 
weinige leden 'ben geweest, die bij de behandeling van de 
hooger onderwijs-ordonnantie zich heeft verzet tegen de in
stelling van een curatorium. Ik wil erop wijzen, dat mijn 
verzet op het oogenblik niet in dezelfde lijn gaat. Toen heb 
ik gestreefd naar het behoud van het door do Regeering 
voorgestelde dekanaat. Nu vraag ik alleen beperkjng van 
het curatorium. Ik wijs er()p, dat op het oogenblik het cu-
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ratol'iull1 voor de rechtshoogeschool acht leden t.elt, met de 
instelling van de medische hoogere school komen Cl' drie leden 
hij, dus clan hebben wij al elf leden. ' Vanneer nu binnen 
ufzienbal'cn tijd ook de litcl'ail'C faculteit - die niet eens 

zoo heel VCI' in het vel'schiet ligt - zal worden ingesteld, zit

te il wij opgcs'choopt - mag ik gerust zeggen - met een 
CUl'Htol'Îum YHIl 14 leden. De Regeel'ingsgemachtigde berocpt 
zieh op het 8l'tikc! in het reglement, waarbij vCI'Schillencle 

kleine zaken aan den vooI'zitter van het curatorium kunnen 
worden ovcl'gcdragen. ~fijnheer de VoorzittcI', dat beroep 
gaat, dunkt me, hiel' niet op, niettegenstaande die afwen
teling zal toch een zoo goJ'oot college een belemmering blijven 

YOOl' een snelle ofwikkeling van zaken. 
n et slotpunt, )'fijnhee\' de Voo\'zitteJ', is, dat ik niet met 

de Regee l'ing kan in.stemlllen , dat de weglaUlIg der woorden: 
"en is dodelijk llel'kiesbaar of benoembaar", aanleiding r..ou 
kunnen geven, dat men daal'uit de conclusie zou trekken, dat 
de Hegeel'ing hicl' van inzicht zou zijn veranderd. 

rren~lotte mogc ik den Regeeringsgemachtigde dank bren
geil, dart: hij aan enkele van mijn suggesties is t-egemoet ge
komen. 

I)e heel' I) j a j a cl i n i u g rat: Mijnheer de Voorzitter! 
DI.' "R egeel'ing heeft mij gerustgesteld, dat het vak gerech
telijke gcnce~kundc in voldoende mate zal word011 onder
wezen en dut daal'in exnmcn 7.1nl wOI'den afgenomen, indien 
h0t noodig mocht blijken. ] 10t eenige bezwaar tegen de op· 
name "an het vak is) da.t ·het vak niet voorkomt ophet acade
misch statuut in Nederland en dat daardoor misschien het 
civiel effect van het diploma uit Holland anders zou zijn 
dan hiel', Aan den ande\'en kant heeft de Regeeringsge
machtigde hel-haaldelijk gezegd, dat hiel' niet gestreefd kan 
Il 'o /'den naa,' gelijkheid, maal' alleen naar gelijkwaardig
heid en dat. wel degclijk l'ckf'lling za.l worden gehouden lltct 
elf' Tllclisch~ hehoefte op med isch gebied. De Regeel'ingsgc
machtigde he0Ct zelf gezegd. dat het allerminst in d e be.
doeling van den ontwerper lag om hier precies te copieeren, 
wat op dit gebied in Nederland bestaat. 'Velnu, Mijnheer 
de Voorzitte\' , welk bezwaa\' bestaat er dan tegen om dit 
vak in elk geval op te nemen onder de vakken voor het 
""ts-exa men? Dat is toch een kleinigheid, De gelijkwaardig
heid kan blijven bestaan , ook als examen in dit vak wordt 
afgenomen. 'EI' bestaat dan tenminste zekerheid, dat al die 
al'tse11. die afkonu;tig zijn van de Medische hoogeschool, 
bevoegd zijn om dat vak te beoefenen. In verband daar
mede zou ik een uitspraak van het college willen uitlold<Cll 
om artikel 19 van het ontwerp-reglement aan te vu1len . 

De Voo l' zit tel': Wenseht U de bijlage te bespreken, 
het reglement is eigel11ijk all een ter kennisneming aan het 
college O\'cl'gelcgd, en niet tel' behandeling. 

De heer Dj a j a cl i n i n g rat: Dus er bestaat voor OIlS 
geen gelegenheid, om dit thans te bespreken! 

De Voo r zit t c J': Het is natuurlijk wel mogelijk, in
Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(VOORZ" DJAJADININGRAT, STOKVIS, s' JAC OB, 
DIRECTEUR VAN 0 , EN E ,) 
dien U zulks de moeite waard acht, door het indienen van 
een motie peil uitspraak in d ie richting te vragen. 

De hecl' Dj a ja din in g I' at: Moet dit in den Vo l'ffi 
van een lllvtie gebenren of dool' een amendement op dit 
aJ,tikel 19 ! 

De Voo I' zit tel': Zooal s I'eerls gezegd, het reglement 
is niet aan de orde en alleen tel' kennisneming overgelegd. 
U kunt dus Uw wensehen alleen te kennen ge,-en in den 
VOI'I11 van een motie. 

De heel' Dj a j a di 11 i n g rat: Dan zou ik een motie 
willen indienen, Mijnheer de Voorzitter, om dit vak alsnog 
ondrr de examenvakken voor het art~-examen te doen op
nemen . 

De heer St 0 k v i S: Mijn]leer de Voorzitter, Ik wil 
mijn da.nk betuigen voor de veelbelovende toezeggingen van 
den geachten Regeeringsgemachtigde. Ik hoop van harte, 
dat, evenals het ten a.anzien valll do studiebeurzen in de 
bedoeling blijkt te liggen, Dok teil aallzien van de college
gelden en I'uime op"-lttin~ dool' do Uegc(,l'ing zal worden 
)!·C'llllldigcl. 

Om eCII ('llkeI \'oOJ'h(,0Id te nOClIlcn. hoc noodzakelijk het 
is, dat met deze wenschen rekening wordt gehouden, wil 
ik hi,,\' het geval noemen van een welgesteld Inlandooh 
gezin, waar van het gezinshoofd .f 500.- pel' Jllaand in

komen heert. Laat dien man nu twee zijner jongens stu
dceren Dan de medische hoogcschool, dan is reeds 10% van 
da.t inkomen aan collegegelden verdwenen, ongeacht de, zoo
als is te voorzien, zeel' kost.ba.re aanschaffin g van leernud
delen_ 

Als de ~ea('hte Regeering!'>gemachtigde dit voorbeeld nog 
eens l'ustig- wil oVCl'denken, ben ik bijna OVCl,tuigd, dat ik 
geheel mijn zin zal kl'ijgen, wat lliet \'aak gebeurt. 

De hee\' s'.T a C 0 b : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil de 
Regeering mijn dank bren.gen voor de verklaring, die zij 
onh'ent haal' principieel standpunt bij de organ.isatie van 
het geneeskundige hooger onderwijs heeft willen ten beste 
geven . Ik zou hieraan alleen willeJlJ toevoegen, dat men 
hieruit de les mag trekken, dat het in spoedeischende go
vallen wel zeel' wenschelijk is, dat de Regeering zich in de 
:Mcmorie van Toelichting niet beperkt tot enkele oppervlak
kige medecleelingen, maar daarin roeds dadelijk haal' stand
punt uitvoorig ui teenzet, r..-oodat men bij de behandeling 
van de zaak da.aromtrent niet in twijCel be hooft te verkeeren. 

De V () 0 l' zit ter: Het wMrd is aan den Regeerings
gemachtigde. 

De heel' Har d e man, directeur van Onderwijs en Eer&
dienst: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb nog een enkel woord 
ill antwoord <lp de rede van den heer Van HeLsdingen in 
tw"eden termijn, Met het oog op het late uur, geloof ik, 
dat het niet. verstandig zon zijn, met het geachte lid hier 
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in een academisch d ebat t e treden <lmtrent het wezenlijke 
verschil in beteekenis tusschen een "Regeeringsver<>rde
ning" en een "besluit, den Raad van Ned.-Indië gehoord", Ik 
zal dat pnnt dns hier laten rusten, maar wil slechts vel1Wij
zen uaar de toezegging" welke reeds in de Memorie yan 
Antwoord ligt opgesloten, dat de Re,geering inderdaad ook 
vindt, dat besluiten, die hier in de Hooger Onderwijs
ordonnantie worden genoemd als uitvoeringsregelen voor 
de . H.O.<lrdonnantie, eigenlijk Regeermgsverordeningen 
1)l0esten zijn. Daarvoor is noodig een wijziging van de H.O. 
ordonnantie, waarmede bij voorkomende gelegenheid reke- . 
ning zal W"Q"den gehQuden. 

(VOORZITTER, DIRECTEUR VAN O. EN E.) 
ingediend door de heeren Djajadinrngrat, A:li Moesa, Soe
jono en Kerkkamp (000. 32, stnk 6) luidt als volgt:. 

"Het College van Gedelegeerden, 
van oordeel, dat het in bet belang van d,? Indische ge-
meenschap noodzakelijk is om het vak "gerechtelijke 
geneeskunde" op te nemen onder de examenvakk:en 
voor het artsexamen, 
noodigt de Regeering uit, het vak gerechtelijke geuees
kU!llde alsnog op te nemen onder de examenvakken voor 
het artsexamen". 

Ik moet even n(}g een klein misverstand uit den weg 
ruimen, dat bij het geachte lid schijnt te bestaan naar a<lU
leiding van hetgeen ik over zijn informeele amendementen 
terzake van de artikelen 4, en 10a van de H.O.-ordonnantie 
heb opgemerkt. Het is in mijn rede in eersteu termijn in 
bet geheel niet mijn , bedoeling gew:eest ,te zeggen, dat ik 
die snggesties niet juist vind, dus ook te dien aanzien be
houdt de Regeering zich volledige vrijheid van oordeel voor 
over de vraag of en in hoeverre de suggesties van den heer 
Van Helsdillgen bij de volgende wijziging van de H.O.-or
donnantie dienen te worden overgenomen. 

De heer Van Helsdingen heeft verder uog eens verduide
lijkt, dat hij wenscbt aan te drin.gen op bepel'Jcing van de 
~.rootte _van het cUl'atol'iu;m en niet op ihet wegnemen van 
het instituut als zooda,nig. Dat heb ik ook begrepen, maal' 
ik meen toch ook wel in mijn rede in OOI'sten termijn du i
delijk te hebben gemàakt, dat de uitbr~din.g, die dit college 
heeft ondellgaall, toch ,vel reeds beperkt is tot het minimnm, 
dat in acht genomen moet worden, wil men z011gen, dat het 
representatieve karakter, dat dit eollC'g'c hebben moet, niet 
in het gedrang komt. 

De ibeel" Djajadiniugrat is nog eens teruggekomen op de 
lowestie vau het ondemvijs in de gereehtelijke geneeskunde. 
Ik kan 11ierover niets verder mededeelen dan dat ik door 
hetgeen hij hierover in tweeden termijn heeft 'gezegd, niet 
de overtuiging heb gekregen, dat het mu bepaald zoo nood
za.kelijk :zou zjjn, dit vak in de exanlcnvakken voor ,het arts
examen op te nemell, -omdat naar mijn id~ ook zonder een 
dergeHjk opname de bepaling, vervat in artik.el 20, ten volle 
vetvlckert, dat aan dit ,belangl"Îjke vak alle aanda0ht zal 
worden gegeven. 

Ook de regeling van dit 'vak in het ontwCl1p-reglemcnt is 
een arwijkin.g van de regel ing, die op di t punt in Holland 
bestaat. Ik zou mij sterk vergissen, indien het anders ware, 
man r ik geloof toch niet, dat de gerechtelijke geneeskunde 
in H olland als zulk een bela,ngrijk onderdeel van de oplei-
9-ing naar ,'oren is gebracht als in al't ikel 20 van het Ol1t

werp-l'€glement VOOr Indië is geschied. 

·De .heer Djajadiningrat heeft over dit punt een motie 
aangekondigd, die naar ik meeh 'waal' te nemen, thans bij 
U rwordt ingediend en waarvan ik den tekst gaarne even zal 
hooren , 'MijrLheer de Voorrzittel'. 

De Voo r zit ter: De motie, welke zoo juist bij mij is 

Deze. motie zal bij dit onderwer.p kunnen worden lbehan
deld, naar ik mij voorstel zonder eerst te zijn ver.menig
vuldigd en rondgedeeld. 

De heer Har cl e m a DJ directeur v",n Onderwijs en , , 
EeredienBt : Mijnheer de Voorzitter! Mocht deze motie de 
insteTIlllning van het College van Gedelegeerden verwel'ven 
dan wil de Regeel'in.g gaarne toezeggen, dat zij den daarin 
uitgoorukten wensch zal voorlegjgen aan de colleges, die in 
deze het meest bevoegd zijn tot oordeelen, n.l. de faculteit 
en het curatorium voo de nieuwe hoogesc.hool. 

Wat den tekst der motie betreft, ZOll ik den geachten 
voorstellers in overweging willen geven, de woorden "YOOl" 

het artsexamen" in de tweede en derde alinea te schrap.pen. 
eu dus in het midden te laten, of de kennis van het vak 
gerechtelijke geneeskunde eventueel zou kunnen worden 
ge~iseht bij een der andere academische examens. TI, do" 
dat, omdat b.v. in artikel 16 van het ontwerp-reglement 
staat, dat onder het doctoraal examen is opgenomen o. a. als: 
punt " de ziektekundige ontleedkunde. Als ik mij niet 
sterk vergis, moet de gerechtelijke geneeskunde in zekeren 
zin worden beschouwd als een onderdeel van de patholo
gische anatomie. Als de door mij bedoelde woorden dus. 
uit de motie ,~orden g~schrapt, behoudt het college, be
voegd om den wenseh, uitgedrukt in de m.otie, te toetsen 
aan de eischen van het hooger onderwijs, i. c. de faculteit, 
meer vrijheid in zijn beoordeeling. in hoeverre aan dp,zen 
wellsch gevolg kan worden gegeven . 

De heer D j a ja d i 11 i II g rat: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik kan mij met de schrapping van de bedoelde woorden 
uit de motie wel vereenigen. 

De heer Har d e m a 11 , directeur va n Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnheer de Voorzitter ! Ik geloof, dat ik 
verder O'een uitvoerio- antwoord schuldig ben aan de heer'en 

~ 0 . 

Stokvis en s' Jacob. Het voorbeeld, dat el p. hf'er Stol<vis 
hicr aanhaalde, zal ik Dlet aandacht nog eens nalezen iJl de
Handelin gen en den heer s' Jacob wil ik gaarne de verzeke
l"iuO" O'cven dat ik een volgenden keer bij het ontwerpen 10 10 , . • 

van verordeningen, die mijn departement verlaten, reke
ning zal houden met zijn gei'echtvaardigden wenseh, dat 
de toelichting ten aanzien van verschillende punteJ] duide
lijker of volle~iger moge zijn d'all thans wel het geva l was:.. 
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5de VERGADERING - VRIJDAG 5 AUGUSTUS 192ï. 

Wijziging Hooger Ondel~vijs-ordOl1Jlantie . 

(VOORZ., ROEP, DIR. VAN O. EN E., VAN HELS
DINGEN.) 

De Voo l' z i t ter : Er bestaat naar mijn meening geen 
bezwaar te.gen om de gewijzigde motie in behandeling te 
nemen . 

Deze !tudt dtlS thans : 
"Het College van Gedelegeerden, 
"an oordeel, dat het in het belang van de Indisehe 

gemcenschap noodzakelijk is om het vak "gerechtelijke 
geneeskunde" op te nemen onder de examenvakken, 
noodigL de Regee.-ing uit, het vak gerechtelijke genees
kundeulsnog op te l1emen onder de examenvakken", 

Verlangt een van de heeren nog het woord 1 

Dc heel' Ro e p: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou gaarne 
llOg een vraag willen stellen aan de Regeering naar aan
leiding dezer motie. 

Den Regeeringsgcmuehtigde zou ik willen vragen, of ik 
Itcm goed bcgrepen heb, dat zonder dat de gereehtelijke ge
neeskunde tot verplicht examenvak wordt verklaard, toch de 
zekerheid zal bestaan, dat de aanstaande artsen voldoende 
zuJ.len wordcn onderwezen in dat <Jnderdeel van hUIl too
k()mstige taak. Wanneer dat inderdaad het geval is, - ik 
meen, dat dc Regecringsgemachtigde hiel' heeft gespr{}ken 
\'an een vel'Jdaring, die moet worden afgegeven voor do 
toelating van de candidaten tot. het tweede gedeelte van 
lwt examen ............. .. 

De Voo r zit t e 1': Casu quo een examen, dat moet 
worden afgelegd, wanneer ik het goed heb begrepen, 

De heer Ro e p: ............ Cn dus de zekerheid bestaat, 
dat zij daarin voldoende onderricht ontvangen, ook zonder 
dat van dc gercchtelijke gcneeskunde een verplicht examen

. \'ak wordt gemaakt, geloof ik, dat de motie vrijwel over
bodig' is. 

De heel.' 11 ü \' d c m ,11\) directeur van Onderwijs Cll Eere
dienst: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik de door 
clen heer ,Roep gevraagde zekerheicl wel kan geven. Het 
ligt inderdaad in de bed<Jeling dit vak de plaats to geven 
in het studieplan "an de hoogesehooi, die het met het <Jog 
op zijn belangrijlrheicl voor Indië verdient. 

(VAN HELSDINGEN, KERKKAMP ,) 
De heer Va 11 H c i s din g e 11: En wanneer dic deskun

digen tenslotte zijn gekomen tot de redactie van art. 20, 
zooals die thans luidt, nl. clat de candidaat tot het 2e gc
deelte van het examen niet kan worden toegelaten clan 
wanneer hij een verklaring overlegt - dat is dus een vel'
klal'ing van den docent in dat vak - waamit blijkt, dat de 
eandidaat voldoende kennis bezit van oogheelkunde, keel-, 
neus- en oorheelkunde, huid- en geslachtsziekten en vrou
wenziekten, gereehtelijke geneeskunde en tandheelkunde, 
en ik dan vel'der lees, dat in het 6de lid van hetzelfde ar
t ikel uitdrukkelijk wordt verklaard, dat de faenlteit te 
allen tijde bcvoegd is in ecn of meel' dol' vakken, waarin 
een verldul'ing als hiervoren bedoeld, moet worden overge~ 

legel, in plaats van het overleggen van dje verklaring) het 
afl eggen van een examen te cischen, vind ik het onge
wenscht, dat dit college, dat in hoofdzaak uit onrlesl<un
djgen op dit gebied bestaat) nu positief zal voorschrijven, 
dat de gerechtelijke geneeskunde een examenvak zal moe
ten zijn, waa1'c1001' het examen en de studie belangrijk ver
zwaard zullen worden, terwijl de gewenschte kennis toelt 
op een andere manier kan woeden yel'kl'egen en de in het re
glement gestelde waarborgen voor die kennis "n.i. voldoende 
zijn te achten. ' 

I '~n , ~fijnheer de Voorzitter, waal' is lliel' de grens' Hiel' 
wordt gevJ'aagd speciaal de gel'eehtelijke genecsh:undc als 
\'l,t'plicht examellyak op te llcnt('I1, maal' ik zou \\'iJlen vra
gen, of er inderdaad lliet nog veel meer aanleiding bestaat 
om - in de gedachtenlijn doorgaande - ook tot verplichte 
exumcnvakl<en te maken de stud ie van huid-, geslaehts- en 
vrouwenziekten, l(omen die ziekten niet in gl'oote mate in 
dit land voor1 I k denk bv. aall framboesia. 'Vaar del'gelijke 
ziekten veel meer voorkomen dan de gevallen, waarin de 
gerechtelijke geneeskunde wordt gevorderd, kan veeleer 
de eisch worden gesteld om ,'all dat deel der medische we
tenschap eon verplicht examenvak te maken. De gevallen, 
waarin vu n de kennis van gCl'cchtelijli: c geneeslnll1de ge
bl'llik moet worden gemnakt, bepel'kell zich tot zeldzame 
gevallen, tOI'wijl hu id-, geslachts- en vrouwenziekten hier 
veelvuldig voorkomen, zoodat op clie vakken eerder de 11a

druk zou moeten wOl'c1en gelegel. 

De heel' KeI' k k" m p: )Iijnheer de Vool'zilter! Als 
mede-onderteekenaar der motie zon ik gaarne oven mijn stem 
willen toelichten , ' Vaur de Indische artsen, VOOl'zoovel' mij 

De Voo l' zit t c 1': "\Venscht nog een van de andere bekend, Cl' prijs op stellen, dat deze wijziging wordt aan
heere lI het woord 1 gebracht, meen ik dnt wij goed zullen docn, met de stem. 

ming, welke onder de Indische al'tscn hecl'scht, rekening te 
De heel' Van He l sdi II geil: l\1ijn.heer de Voorzitter i houden. 

] k zou gaa J'ne lIog met een kort woord willen zeggen, dat 

ik tegen deze motie \\'cnseh te stommen. Ik erken het ,he- De gewijzigde motie, vool'~esteld dool' do heel'en Djajadi. 
ll.l ng \'an het punt, dat op het oogcnblik aan de orde is ge- ningl'at, AH 1\1:oosa, Soejono on Kerkkamp, wOl'dt in stem
stelcl. milH l' ik wensch Cl' toch ook den nadl'lu,;: op te leggen ming gebracht en YCl'\\'orpcn met 7 stelllmen \'661' en 13 
dat het heel(' examenprogramma is samengesteld dool' des- stommen tegen, 
knndigen, die alles precies hebben nagegaan en het program 
pas hebben vastgesteld na zeel' ernstige overweging. 

De heet' Ro e p: Zeel' juist! 

v ó Ó I' stemmen de heeren: Ali ) TOCSB, Soejollo, Kerk
kamp, Kocsof:mo Oetoyo, Djajatliningl'i1t, Dwicljo~e\\'ojo en 
Stokvis. 
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Wijziging Hooger Ondel"Wijs-01'donnantie. 

(VOORZITTER.) 
rr e g e 11 stemmen de heeren: Kiès, De Hoog, Sclunutzer, 

Van Helsdingen, Koesoemo Joedo, s'Jacob, Roep, Fruin, Kau, 
Mandagie, Soekawati, Blaauw eu de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter: Verlangt iemand stemniing over een 
van de artikelen der ontwerp-ordonnantie tot wijziging del' 
Hoogeronderwijs-ol'dolluantie? Zoo niet, dan kunnen wij 
thans stemmen ovcr het ontwerp in zijn geheel, zooals het 
door den Regeeringsgemachtigde in zijn rede is gewijzigd. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 
Hoogeronderwijs-ordonnantie (Ond. 32) wordt velTolgens 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit tel': Ik verzoek den heereu, na sluiting del' 
vergadering, in commissie bijeen te bCijven. 

De vergadering wordt te 2.5 uur n.m. gesloten . 
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6do VERGADERING - DONDERDAG 11 AUGUS'I'l'S 1927. 

Bekrachtiging leen illg" ~('wcst ~Iadoera. - Dranl,bC'strijding buitengewesten. 

6de VERGADERING. 

V e rgad er in g van Donderdag ]] Aug, 1927. 

(B ijeenrocp in gsuul' 9 voormidda g) . 

Beluachtiging leoning gcwest l\iadoera. - Drankhestrij

ding buitengewesten. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzittcr, 19 leden, te weten 
de heeren: 

AH Moestl, Blon.uw, Djojadiningrat, Dwidjoscwojo, Fruin , 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan. Kerkkamp , Kiès, 
Koesoemo Joedo, Kocsoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
SchrnutzcJ', Socjono en Stokv is. 

Regeel'in g-Rgemuchti gde: de hoer Van den Hussche. 

De V 0 0 I' zit ter: Ik opeu de vergadering en stel 

aan de orde: 
Deo n t \V e I' p-o r d 011 n a n tie tot bek r ac h t i

gin g van d e l e c II i II g ,. 0 0 l' het g (' w e ~ t ~[a· 

do e !'a (Ond. 2\). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zoud('1' be l'a-udslaging 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De V 0 0 l' z i t ter: AHn de orde is: 
D e o n t w (' " p -V l' don 11 a Jl tic bet J" (' J [ l' JI d 0 cl (' 

dra n k hes t " ij d i 11 IS i n d ego w est e n 1.> ti i t e n 
Ja vn P, 1l M' nclnrl"a, 

De .heel' Man dag i.e: :Mijllhecl' de VooJ'zittcl'! }[et de 
voorgestelde wijzigingen en aanvullingen van Llc bepalingen. 

houdende maatl'e~clcn tot bcstl'ijding van dl'llllklllishntik ill 
de gewesten Amboina , rl'imol' en Ondel'hoorigheden, Atjeh 
en Ondel'hoorighedcn, Sumatt"il's ' Vestkust. Oostkust , 'H II 

Sumatra, Palembang, Benkoelen, Tapauoeli, Lampongsehe 
dist rieten, Brunka en Onderhoorigheden, W esterafdeelillg 
van Borneo en Zuider- eu Oosterafdeeling van Borueo, kan 
ik mij vCl'eenigen en ik zaJ dan ook mijn stem geven aan de 
aanhfi11gige ontwerp.ordonnantie. 

Ik zou de Regeel'ing eooter daarnaast willen ,,~jzen op de 
wenscl1elijkhcid, om ook in gewesten zooals het Gouverne· 
meut vaill Celebos en OndCl'hoorigheden, de residantie 1I1e
])ado, en wellicht nog andere gewesten, die niet in het ont
werp genoemd zijn) -en Waal' tot dusverre llOg 'geen bepa

lingen tot hestrijding van drankmisbruik bestaan, dergelijke 
bepalingen alsnog in het leven te roepen. 

Ik zou cUt met eenigen klem willen doen. Mijnh eer d,> 
Voorzitter) waar de Regeering in de :Memorie van Antwoord 
zegt. dat met het ontwerpen ooner algemeene regeling tot be
strijding IVan het dl'ankmisbruik nog veel tijd gemoeid zou 
ZlJn. }'1:ijn voorstel heeft evenwel motiveering noodig. 

In de Minahassa) voornamelijk iu de bovenstl'eken, bestaat 
Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(MANDAGIE, DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
sedert een zes- of zeventa l jaren een bereidingswijze "an 
ecn soort jenever, onder den onschuldigen naa.m van 
.,obat". \\"(l1ke bereic}ingswijr.e dOOI" 'firnorcez(l 1l moet zlJn 
ingevoerd , want het stoken van gedistilleerd was voordien 
bij de inhcclllsche bevolking V:lH dl" :M:innhussa onbekend, 
Genoemd e drank wordt vCl'kregen dool' gegiste sagoeeer 
(palmwijn van den arènboom ) in luchtdichte petroleum
blikken te koken, ,hèt verdampte gaat dool' een verticaal aan 
den 'bo"enkant aangebrachte bamboezen koker, waaraan aan 
het boveneinde een horizontale bamboezen geleiding van ± 
:) 1\L is <lal"4!t'bmcht (g'na tj~ bij de YCl'hindingc-llI worden 
llIet h·t~ m:;rl'ond didüg'C'I1l<lakt); :llln Iwt (,1nd(' d('7,e l" leiding 
wordt de afgekoelde dump 'fI'eel' in den vorm van vocht op
gevangen in flesschen. 

Het pl'oduct moet een vrij hoog alcoholpcl'centage bevat
tcn. veel hooger dan jcnc,'e l' en de uitwerking is uiteraard 
veel stel'ker, zoodat ook uit een gezondheidsoogpllnt het ge
bruik daa rvan moet worden tegengegaan. 

Mij zijn gl"'ul1en bekend. dat in den loop Vl.Hl dc laat
ste 6 jaren menschen dOOl' het I11ngistl'aats gerecht zijn ver
oOI-deeld wegens bet clande.;<t;ien stoken van bedoeld gedis
tilleCl-d; een Chineesche handelaar werd eenige jareU! ge
leden ook veroordeeld wegen het YCl'valschen 'van jenever 
111 0 1 bedoeld geJi,li lI ('('1'(1. 

Dat de bo,'enbcdoclde disliJlcCJ'\\'jjzc oeh<lh'c in de l'esi
dcntie j)[(,lludo, ook in andcl"c gcwesten, welke nict in de 
ontwerp-ol'donnantie zijn genoemd) kan voorkomen dan wel 
ingevoC'rd worden, zooals in het Gouvernement van Celebes 
011 OndcJ"!lOorighe<len., dnt zooveel dichter bij Timor is ge

legen, wHar men blijkbaar het vel'st is p;evordcl'd met de di.s
t illt't' l·kunst. h' oOl'deeh'l1 na,lI ' tll' in d l' aanhilll~ig't, ontwC'I'p

ordonnantie üangehu ,tllde lIamen rail Sopi·TimoJ", Z.g. kool
water or ander gedisti lleel'd, behoef ik zckcl' niet nadc!' te 
betoogen. Ook tel' verzckcring" vall het invoerrecht op ge
distillcenl in deze gcwcstcn, is hel l11.i. nooclig-, dat ook voor 
de g"cwesl Cn l\[ewJdo. Cclehe:-; 011 no~ a mirre g'ewes:l en be
pnlilll!"ell als lJo,'enhedoeld in llrt ) ('\'('11 \\"o ,'(lrl1 g'C'roepen. 

Ik dank D, )[jjnhecl' de Vool"ziUcl'! 

De Voo l' zit ter: I s de Regeel'ingsgemachtigcle bereid 
op deze Zeel' deskundige uiteenz.etting thans te antwoorden' 
Zoo ja , dan geef ik hem daartoe het woord. 

De heer Va 11 cl e 11 Bus s c 11 e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de VOOrzittCl' ! In antwoord op hetgeen de 
heer Mandagie hceft op~ell1cl"kt, mag ik misschien in her
innering brcngCt~, dat de verschillende regelingen tot bestl'ij
ding yan dr31lkmisbruik in het algemeen zijn tot stnnd ge
komen op grond van plaatselijke adviezen, die in~ewollnen 

werden, wanneer een bijzondcre ool"zH:lk daal'toe a,anleidin .~ 
gaf. Aan die omstandigheid is het toe te schl'ijycn, dat de 
regelingen, die voor verschillende gcwe~tcll zijn getroffen, 
celligsûus uiteenloopcn en dnul'uull is het ook toe te schrij
ven, dat in een tweetal gcwesten, die de heel' )[anc1agie 
hier met Dame heeft genoemd , n .l. ~\[enado en Celebes, tot 
dusverre geen regeling in uen geest "!lll oe ordonnanties, die 
\"00l" de andel'c gebieden gelden, bestaan. 
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6de VERGADERING - DONDERDAG 11 AUGUSTUS 1927. 

Drankbestrijding buitengewesten. 

(DIRECTEUR VAN FINANCUiN.) 
Blijkbaar hebben de plaatselijke autorHeiten de behoefte 

daaraan nog uiet gevoeld en dat wordt ook wcl be\"estigd 
door hetgeen de heel' Mandagie opmerkte, toen hij zeide, dat 
in de laatste zes of zeven jaren ook in · de bovenstreken van 
de Minahasa een zeker drankgebruik en een zekere gewoonte 
tot stoken is ontstaan. net spreekt echter vanzelf, dat, waar 
dit eenmaal is geconstateerd, het op den weg del' Regeering 
ligt om na te gaan of de behoefte aau bepalingen nu ook in 
die gewesten is ollltstaan en ik zal dan ook gaarne gevolg 
geven aan hetgeen de heer Mandagie wenscht, d.i . een on
derzoek in te stellen of voor die beide gewesten een regeling 
moet worden getroffen. Wanneer dat onderzoek is afge
loopen, zullen wij overwegen of die beide gewesten kun.nen 
worden gebracht onder een van de beide regelingen, die 
al bestaan, dan wel of het beter is een afzonderlijke regeling 
voor Menado en eventueel ook voor Celebes in het leven te 
roepen. 

In de Memorie van Antwoord heb ik er al op gewezen, dat 
een algemeene unifieatie van deze bepalingen op bezwaren 
stuit en het is ook in het algemeen beter voorgekomen voor
loopig te doen wat noodig is gebleken en de unificatie, die 
moet samenhangen met de oplossing van het vraagstuk van 
de drankbestrijding els geheel, tot een gunstig tijdstip uit 
te stellen. 

I k dank U, Mijnheer de Voorzitter . 

(MANDAGIE.) 
De heer Man dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 

den Regeeringsgemachtigde mijn dank willen betuigen 
\"001' de toezegging, welke hij heeft gedaan uI. om een onder
zoek in te stellen naar de wenschelijkheid van een regeling 
tot bestrijding van drankmisbruik in de gewesten Menado 
en Celebes. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De notulen van de vorige vergadering, die ter inzage 
hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren na afloop der 
vergadering eenige oogenblikken in commissie bijeen te 
willen blijven. 

De vergadering wordt te 9.15 unr v.m. gesloten. 
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lngekomen stukke!l. 

7de VERGADERING. 

Vcr g a cl C l' i n g van V r ij cl a g 26 A u g u s t n s 192ï . 

(Bijeel1l'oepingsuur 8.30 voormiddag). 

Ingekomen stuk].;:cll . - Opheffing toll{antoor Kl'aksaän. 
- Intrekking gouclpacht in de onclcl'ufdeeling Tanah Laoet. 
- V Cl'llOOgiUg der lanclsuitJ.i:cering aan de gem eenten Am-
boina, Bandjermasin, Bandoeng en Meester CO l'l1clis. 

Voo l' z it tel' : Ml'. A. NJ<lY'l'ZELL DE WILDE. 

rl'egenwool'dig, met den Vool'zittcl', 15 leden, te weten 

de heeren: 
Blaallw, Djaju<liningrat, Fruil1, Van Hclsdingcn, De Hoog, 

Kan, Kerkkamll , Kiè8, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 
Mandagic, Roep, Socjono, Stokvis. 

De Voo l' zit t e l' : Ik open deze vergadering en geef 
het woord aan den Secretaris tot het voorlezen van de inge
komen stukken. 

De Secretari. deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende kennisgevingen van leden van het 
College. 

Berichten van verhindering van de heeren Ali moesa, 
Schmutzer, J:>auw en Soekawati. 

Deze berichten worden in handen gesteld van 
de FOlldscommissie. 

B. De volgende Regceringsbrieven cn -beschikkingen. 

1. D e kabinctsbricvcn van dcn Gouvcrneur-GeneraaL van 
3, 6, 8, 11, 17 Augustus jl. Nos. 19, 25, 2x, 17 en 15 ter 
'fi'anbiccling van ontwerp-ordonnanties betreffende : 
a. de invoering vall de burgerlijke kinderwetgeving 

(Ond. 46 ); 
b. de invordering van locale belastingen ell Viln belas

tingen van provinciën en voor als zelfstandige 
gem eenschappen aangewezen gedeelten daarvan 
(Ond . ii2 ); 

c. wijziging van de bepalingen betreffende de reispas
sen van bedevaal'tgullgeL's naar Meldw. (Ond. :>0 ) ; 

d. een regeling van het zaakWaal'llCmerschap in burger
lijke zaken bij de landraden (Ond. iia ) ; 

c. de bekrachtiging vau een geldleening van het ge
wc.t Rembang (Olld . ii4 ) ; 

f. eene aanvulling van de Hinderordonnant ie (Ond. 
ii6 ) . 

2. Een brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 
6 Augustus jJ. No. 1600/ B ter aanbieding van jaarver
slag, balans en winst- en verliesrekening van de 
N. I . A. M. over 1926 (Oud. iil ). 

D eze st ukken sub 1 cn 2 zijn of zlllh' l\ wGI·den 
ged l'ukt cn rondgedeeld. 

3. Antwoo rden dl'l' Reg'ccl'ing op schrifte lijke v rn gcl\ van 
leden \'an den Volk~raad. 

Zullen in het aanhangsel worden opgenomen. 

4. De kennisgevingen van den Gouvcrl1el1l'-Uen.el'aal (met 
betl 'ekk elij ke besluiten ) van 9, 10 ~n 10 Augustus jJ. 
Nos. 4, 33 en 34 betreffende dc vaststelling' van de or
donnanties tot: 
a. \\'i jziging del' l-looger Ondcl'wij SOl'donn antie (Ond . 

3 2 ). 
b. regeling vun het Landerijen bezitsrecht voor VI'cem

de Oosterlingen (Ond. J3) . 
c. indienstneming ·van niet ambtelijk personeel bij de 

Centrale Kas (Ond. 17 ) . 

5. De kennisgevingen van den Gouverneur-Generaal van 
10, 10, 13, 16 on 17 Augustus jl. Nos. 15, 32, 2, 19 en 
31, betreffende de vaststell ing van de ordoltnanties tot: 
a. openstelling voor den algeme~nen handel van eenige 

havens (Ond. I S ). 
b. wijziging van het invocl'J'echt op rcukwerken of par

fumerieën (Ond. 16). 
c. bekrachtiging van leening gewest Madoera (Ond. 

29). 
d. uitbreiding van de maatregelen tot drankbestri jding 

in de buitengewesten (Ond. 2a). 
e. intrekking der huurcommissie-ordonnantie 

daarbij behoorende uitvoeringsordonnantie 
14) . 

en de 
(Ond. 

6. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 9 Augustus 
1927 No. 1 tot vaststeelling van de regeling del' bestem
min g van de voordeelige e n de dekking del' nadeelige 
sloten over het tijdvak 1912 t/m 1921. (Ond. a ). 

7. Idem van 3 Augustus 1927 No. 1. tot voorloopige vast
stelling van de 3e aanvullingsbegrooting 1927 (Ond. 
2ii ) . 

8. Idem van 12 Augustus 1927 No. 1 tot voorloopige vast
stelling van de 4e aanvullingshegrooting 1927 (Ond. 
4:1). 

9. Id.em van 9 A ngustus 1927 No. 6 tot toekenning van · 
hnitenlandsch verlof aan den Regeeringsgemachtigde 
'VOO1' Algcmeene Zaken met ingang van 4 Juli 1928. 

10. Idem van 10 Augustus 1927 No. 2x tot bepaling van 
het tijdstip der inwerkingtreding van het Koninklijk 
Besluit van 7 Mei 1927 No. 24, betreffende de terug
brenging van particuliere land orijen tot Staa.tsdomein . 

11. Idem van 10 Augnstus 1927 No. 36, tot instelling van 
een commissie van onderzoek naar de werking van de 
J ava-houtcontl'acten. 

12. Idem van 10 Augustus 1927 No. 5, tot instelling vall 
een college vall Curatoren over de Butaviasehe Hooge
scholen. 
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7de VERGADERING - VRfJDAG 26 AUGUSTtrS 1927. 
Ingekomen stukken. - Opheffing tolkantoor KrakS&än. - Intrekldng goudpacht in de onderafdeeling Tanah Laoet. 

- Vl' rhoogi ng der land,~titkeering aan de gemeenten Amboina, Bandjenn.sin, Bandoeng en Meester COl~lelis. 

13. Beslu iten van den Gouvel'neUl'~G-eneraal van 8 en 13 
Augustus 1927 N<>,. 16 en 12 tot machtiging van den 
Commandant del' Zeemacht tot indienststelIing van een 
motorwot te Bengkalis en te Bel.wan-Deli. 

]4. Een he.luit vall den Gouverneur-Generaal vau 10 Au
gust us ] 927 No. 6, tot wijziging der B. B. L. 1925. 

15. Een 30-tal besluiten "an den Gouverneur-Geueraal van 
11 Augustus 1927 Nos. 31 t/ m 60 betreffende de in
dienststelling bij wijze van tijdelijken maatregel van 
pol i ti epersoneel. 

16. Een viel'tal beslui ten van deh Gouverneul'-Gene·raal van 
5 Augus tus 1927 NOl>. Ix t/m 4x en beslu iten van 10, 17 
en 19 Augustus d.a.v. Nos. l x tot interneel'ing van op
genoemde personen. 

17. Een besluit van den Gouvemem-Generaal van 16 Au
gustus jl. No. 26, tot het verleenen van vergunning voor 
het verzenden \'lUl ['egeeringstelegrammen door Vorsten
landsehe Zei fbesturen . 

18. Idem van 17 Augustus jJ. No. 2, betreffende de indienst
stelling van een assistent voor privaatrecht bij de 
R'2chtshoogeseh<lol t.e Batuviu. 

19. Idem vall 18 Augustus jJ. No. 11 tot uitkeeriug van 
toelagen aan onderwijzeud personeel der Opleidings
school voor de politie te Soekaboemi. 

20. Idem VaJI 18 A ugLlstus jJ. No. 23 tot indienststelling 
van een klerk (' 11 een schrijver bij '8 Lands h.as te 
Palembnn g. 

:21. Idem Yau la Augustus jl. No. 9 tot indienststelling van 
meerder pcrRoneol op het residentiekantoor te Bandoeng. 

22. Idem vnn 19 Augustus jl. No. 12 houdende benoeming 
vnn het liJ van het College van Gedelegeerden dl' heer 
R. A. I,. Socjono tot lid van de Commissie van bijstand 
voor d<.' S.S, voo,' den · duur del' afwezigheid van dev 
heer R. A. A. Wimnata Koesoema. 

23. Een B. G. S. van 13 Augustus 1927 No. 16491/'D hou
dende inlichtingen betreffende den sergeant-expediteur 
D. Zelden rus t. 

(VOORZITTER. ) 
2. Eene opgaaf der opgelegde rottanstralien in de jaren 

1924 t/ m 1926 ontvangen van het Hoofd van het Gevan
genjswezen. 

3. Bedlijfsresultaten der Goud- en ZUverntijnen bI Ben
koelen ontvangen "an het wd. Hoofd van den Dienst 
van Mijnbouw. 

4. Een beschikking \'un den Legercommandant waarbij 
K. L. Goldbaeh is aangenomen ter opleiding \'oor mil. 
apotheker. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd tel' 
secretatie van den Volksraad. 

D. De volgende boekwerken. 
1. Eoo exemplaar der Ctimineele Statistiek van Neder

landseh-Illdië. 
2. Een verslag der Handelsvereeniging te Soernbaja 

over 1926. 

WOI'den opg<'llomen in de boekerij. 

De Voo r zit ter; Aan de orde zijn ; 

de ordonn ant i e tot opheffing 
tol kan t oor K rak s u ä n (Ond. 24 ); 

,- a n h et 

cl e 0 l' cl 0 11 n a n 1 i (' tot int r e k k i 11 g d er 0 l' cl 0 )l

Il a n t j (' b et I" (' f r {' n <l ego II cl IJ ach tin cl (' voo r
mal i ge 0 n cl era f dcc I i n g 2' a n II h LH 0 (' t (Ond. 
:)0) ; 

de ordonnanti es tot vel'hooging der 
].J a n d s u i t k ee r i n g' a a n cl c gem een ten A m
b 0 i n a, Ban dj e l' m a sin, Ban cl 0 eng eu li 1'. Co r-
11 e I i s (Ond.:l7 tjm 40) . 

Deze Q1'donnanties worden achtereenvolgens zondf l' he-
24. Afsch"i ft van den B. G. S. van 23 Augustus 192, rMdslah';ng en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

No. 3ï9x aan d('Jl Resident van Sumatra 's Westkus, 
waarbij de retkVoel"Îl1gen der Volksraadsleden de het 
ren Jahja en Soangkoepon onder de aandacht van a .. : 
commis~it' VOO I' het onderzoek tel' S. 'V. K. zijn gesteld. 

De stukken 4 t/ m 24 worden ter inzage gelegd 
te l' sec retarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvaugen besclwiden. 
1. Een mededeeling van het departement van Justitie dat 

de Directeur van Justitie tot 22 September 192ï met 
billJ1enlnndsch verlof is vertrokken. 

De nottilrll \1111 c1t, ,'ol'ig:e v<"'·gC.lde,'jng, die tel' inzage 
hebben gelegen, wordt'n goedgekeurd, 

De Voo r zit ter ; Ik verzoek den heeren na afloop der 
vergadering eenige 
willen blijven. 

oog'cnblikken Îll comrnissie bijeen te 

De ,-ergadering wo,--dt te 8.40 uur v.m. gesloten. 
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8ste VERGADERING - VRiJDAG 2 SEPTEMBER 192~. 

Ingekomen stukken. - Vogel belasting in Z.-N.-Gninea. 

8ste VERGADERING. 

v 'c (I' g.a der i n g van V l' ij cl a g 2 Se p tem be l' 1927. 

(BijeenroepingsuUl' 8.30 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Vogelbelasting in Z.-N.-Glullea. -
Vrijstelling invoelTecht zwavel en litharge. - Wijziging 
regeling der uitkeeringen aan gewesten in verband met af
scllaffing hoofdgeld. - MuntzuiveI1ng in de Molukken. -
Verhooging landsuitkeering aan gewestelijken raad van Se
marang en vermindering uitkeering aan gewestelijken raad 
van Kadoe. - Wijziging van de regeling del' verkiezing 
Inlandsehe leden van den Minahassaraac1. Verhoqging 
landsuitkeering cuJtuurgebied S. O. K. - Regeling van 
werkzaamheden. 

Voo l' z it ter: Mr. A. NEY'l'ZELr~ DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 16 leden, te weten 
de heeren: 

Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fl'Ulll, Van Hels
(lillgen, Dr Iroo!.;', l{llll. Kel'ldGllllp, Kiès, ]\o<.'SOCIltO .lordo, 
1\oC'soemo O('\oyo, "Mar\\ .. \i\g'ic. Roep. SOCjOllO en Stokvis. 

Regccringsgcmachtigdcll de hcerell: Van den Bllssche en 
Cohen Stuart. 

De Voo l' zit tel': Mijne ITeet·en. Ik open deze verga
dering. 

De SeCl'ctal'Î.S deelt mede ebt zijn ingekomen: 

A. Jj;Cll bCl'i eht nlll ,'cl'hindel'ing van de hcm'en s'Jacob, 
Pauwen :::;{!hmutzcl'. 

'Vordt in handen gesteld van de Fonclscommissic. 

B. De volgende Rogeeringsbrieven en- besehikkiugen: 

1. Een kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 23 
Augustus j.l. No. 21 tel' aanbieding van cene ontwerp
ordonnantie tot vel'hQ(~ging van het voor de oudcl'afdee
ling Burabai afgezonderd bedrag (Ond. 57) . 

2. De kennisgevingen van den Gouverneur-Generaal vaD 

20 eu 22 Augustus j.l. Nos. 37 en 12 betr·effellde vast
stelling van de ordonnanties tot: 
a. het aanbrengen van eenige verbeteringen in de Koe

lieordonnantie Sumatra 's OootJknst (Ond. 21) . 
b. verzwaring van de stmi op lichte nUshandeling van 

ondergeschikten (Ond. 33 ). 
3. Een kllbinctsbl'icf van don GouVCl'UeuL'·Genel'aal van 24 

AUb"llstns j.l. No. 12, houdende de mededeeliug dat in 
verband mot het aan den Dil'ecteur van Justitie vcr
leend binneuJandseh verlof, de Secretaris van het De
partement van Justitie is aangewezen als Regeerings~ 
gemMhtigde. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(VOORZITTER.) 
4. Een besluit vall den Gouvel'lleur-Generaal van 25 Au

gustus j .l. No. 11a houdende benoeming van Ir. E. H. 
M. 1njee tot directem' der B. O. W. 

5. Als voren van 25 Augustus j.l. No. 29 tot bepaling vall 
den datum van inwerkingtreding van het Koninklijk 
Besluit van 6 December 1926 No. 1 (Ind. Stbl. 1927 No. 
31) tot invoering van de Nederlanc1sch burgerlijke kin
derwctgeving in Nederlandsch-Indië op 1 October 1927. 

6. Een dI1etal besluiten van den Gouverneur-Generaal van 
23 Augustus j .l. Nos. 3x, 4x en 5x tot interneering van 
opgenoemde personen. 

7. Een besluit van den Gouvernem-Generaal van 20 Au
gustus j.l. No. 39 waarbij Ml'. Dl'. Il. J . Levelt eervol 
is ontslagen als Secretaris del' Commissie vau advies 
voor de reglementeering' van de uitvooring van openbare 
werken en UI'. J. H. Hoogestegel' benoemd is in die 
functie . 

8. Een drietal besluiten van den Gouverneur-Generaal van 
19,20 en 23 Augustus j.J.. Nos. 22, 32 en 18 tot indienst
stelling van daa.rin nadel' aangeduid personeel. 

9. Een besluit van den Gouverneur-Generaal van 28 Au
gustus j.l. No. 1 waarbij machtiging is verleend aan deu 
Conunall(lanl dCt" ~eemaehl om te beschikken oycr len 
hoogsLc f 55.000 tor vOl'lJetcl'illg del' bescherming 1'<lIl 

mij nvel·sperringen. 

10. 

11. 

Een Regeeringsrondsc.hrijven tot de Hoofden van Ge
westelijk bestnul' op Java en Macloera van 30 Augustus 
j.l. No. 1784/ A lover de leiding der afdeelingsconferen-
ties j 

Deze brieven en beschikkingen deel 1 tim 10 
worden ter inzage gelegd ter secretarie V~1I1 den 
Volksraad. 

liet Rc~ceringsnlltwourd op dool' de Volks1'3;i1Clslcden de 
heeren Aay en )'lochtar ges lelde vragen. 

'Vorden in het aanhangsel der Handelingen op
genomen. 

c. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden. 

1. Een verslag en motie van een Volksvergadering te Tan
djong Karang handelcnd over het Pasil'allstelsel. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd oor 
secretarie van den Volksraad. 

Do Voo r zit tel' : Aan de orde is de behandelin g van de 
ontwerp-ordonnantie betreffende de hef
Î i n g van e e 11 V 0 ge l bel ast i n gin Z u i d-N i e u \V

Guinea. (Ond. 26). 

Dc RCfJ'eerinrrsO'emachtiO'de O'aat cr zeker mee accoord , dat 
o bob '0 

in artikel 4 het woord ,,:Nl erauke" vervangen moet worden 

door het woord "Amboina'" 
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Bste VERGADERING - VRIJDAG 2 SEPTEMBER 1927. 

Vogel belasting in Z.-N.-Guinea . 

(KERKKAMP, FRUIN.) 
De heel' Van den B n s s c h e, directeur van ll'inan

ciën : Ja, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo 11 zit ter: Dan wordt dit als in den tekst geïn
sereerd beschouwd, en stel ik de aldus gewijzigde ordonnan
tie thans aan de orde. 

De heer K e l' k k a III p: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
slechts een kleine opmerking te maken over art. 3. In dit 
artikel is de inlading in vaartuigen van goederen als in arti
kel 1 bedoeld, met het oogmerk tot vervoer over zee, elders 
dan in Merauke, verboden. 

Nn blijkt uit de Memorie van Antwoord, dat dit verbod 
van inlading alleen betrekkin.g heeft op het vervoer over 
zee, naar buiten het betrokken gebied gelegen plaatsen. Ik 
meen, dat dit in artikel 3 speciaal vermeld zal moeten worden . 
Waal' in deze afdeeling het vervoer nagenoeg altijd over 
zee zal moeten plaats hebben, lijkt het mij onvolledig 
eenvoudig alle vervoer over zee te verbieden, en zal het 
m.i. noodig zijn, artikel 3 van te vullen, b.v. dool' achter 
het woord "zee" in te voegen de woorden "naar buiten de 
afdeeling gel~gen plaatsen". 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr ui n: lIIijnheer de Voorzitter! Ik heb naar 
aanleiding van deze on twerp-ordonnantie eenige opmerkin
gen te maken en ik moet beg·innen met een woord van ver
ontschuldiging, dat deze opmerkingen niet zijn gemaakt bij 
het Gedelegeerdenverslag. Ik moet echter eerlijk bekennen, 
dat zij toen ik de ontwerp-ordonnantie vOOr de eerste maal 
zag, mij luet in de gedachten zijn gekomen. Intusschen 
heb ik ze ondershands aan den directeur van Financiën 
gegeven, die zich bereid heeft verklaard daarop hiel' verder 
in te gaan. 

Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats deze alge
meene opmerking, dat het mij voorkomt, dat deze ontwerp
ordonnantie, die heet voor te stellen een belasting op vo
gelhuiden en vogelkoppen, eigenlijk geen belasting op 
huiden en koppen is, hetgeen dan zou beteekenen een 
belasting op het in voorraad hebben of het bezitten of 
verkoopen van dergelijke zaken, maar eenvoudig een 
verkapt uitvoerrecht van 10%. \\Tanneel' men de zaak nuch. 
tel' bekijkt, dan bestaa t el' werkelijk geen reëel verschil 
tusschen deze belasting en bet uitvoerrecht. Nu heeft de 
Regeering in haal' Memorie van Antwoord reeds erkend, 
dat op deze artikelen reeds een lutvoerrecht van 10% be
staat. Mi,j komt het nu voor, dat het niet geoorloofd 
is om dan langs een achterweg nogmaals een uitvoerrecht 
van 10% te heffen. Ik geloof, dat men dan in strijd komt 
Illet het beginsel van de tariefwet, dat als algemeen uit· 
"oel'l'echt geen hooge l' percentage wil toelaten dan van 10%. 

'Vanneer wij nagaan wat de reden is, waarom deze be-
1asting wordt voorgesteld, dan zien wij, dat dit is omdat 
in de gewesten, in de nabijheid van dit gebied gelegen, oûk 
een dergelijke belasting bestaat, lllaal', Mijnheer de Voor
zitter, dat is 'zelfbestuurd gebied en daaL' komt dus die be
lasting van 10% ten goede aan het gebied zelf, daal' pro-

(FRUIN.) 
fiteert de bevolking in dat .gebied zelf van, die voor een 
deel de belasting betaalt. Ik geloof dan ook niet dat dat een 
reden mag zijn om die belastmg te heffen. 

Een andere reden is, dat ten gevolge van in andere ge
bieden bestaand tolrecht het gevaar bestaat dat degenen, 
die deze artikelen aan de markt willen brengen, deze zon
den vervoeren naar Zuid-Nieuw-Guinea om op die manier 
aan het tolrecht te ontkomen. Ik geloof, dat dit argument 
niet juist is en ik kom er te eerder toe dat te denken, omdat 
de Regeering in haar Memorie van Antwoord zelf wijst op 
de geïsoleerde li gging van Zuid-Nieuw-Guinea. Ik geloof dus, 
dat die vrees niet gegrond mag worden geacht. 

Mijnheer de Voorzitter! In de tweede plaats, gesteld 
al, dat dit College zich met deze belasting kan vereenigen, 
komt het mij voor, dat er verschillende min of meer 
ernstige fouten in dit ontwerp voorkomen. In de eerste 
plaats wil ik wijzen op het artikel, waarin de zaken wor
den opgenoemd, waarover belasting wordt geheven. 

Volgens art. 1 wordt belasting geheven van 

"alle huiden en koppen van paradijsvogels en pa
pagaaiachtige volge1s' '. 

El' wordt in dit artil{el dUs gesproken van "hluden en 
koppen", maar wanneer men art. 2 leest, ziet men, dat 

"de belasting bedraagt tien ten honderd van de 
waarde, waarover te Merauke uitvoerrecht wordt 
geheven" . 

Nu wordt uitvoerrecht alleen geheven van "huiden", 
terwijl hier wordt gesproken over "huiden en koppen n, 

Dit zijn artikelen die elkaar uiet dekken, zoodat of art. 1, 
of art. 2 moet worden gewijzigd. 

In de derde plaats zou ik er op willen wijzen, dat, als 
men de toelichting op deze ordonnantie leest, men inder
daad den indruk krijgt alsof in deze heffing. dezJelfde 
waarborgen gelegen zijn als bij het uitvoerrecht zijn ge
steld tegen den nitvoer van deze. goederen, zonder dat 
daarover belasting is betaald, maaT die gedachte is ten 
eenenmale onjuist. Wanneer de Regeering ook dat deuk
beeld mocht hebben - en dit wordt min of meer gewekt 
dool' de Memorie van Toelichting - moet ik erop wijzeu, 
dat dan dool' haar een onjuist denkbeeld wordt gehuldigd. 

Een andere opmerking is, dat in de ordonnantie wel 
staat aangegeven, wanneer de belasting moet worden be
taald, maar niet door wie ze moet worden betaald. El' 
staat n.l. in artikel 2 (2) . 

,,(2) De betaling wordt dadelijk na het doen van de 
aangifte enz. betaald". 

Deze belasting moet dan worden betaald aan den amb
tenaar der in- en uitvoerrechten en accijnzen. Hier staat 
dus wel vermeld, wanneer de betaling der belasting zal 
plaats hebben maar nu knunen zich gevallen voordoen, 
dat de betrokken persoon niet betaalt. Dan bestaat er, 
zooals gezegd, geen strafsanctie op de niet-betaling en zuI
len de goederen dus kunnen worden uitgevoerd wanneer 
het gewone uitvoerrecht is voldaan. 

Voor de Regecring is hot nu de kwestÎ-c te weten op wie 
deze niet-betaalde belasting zal moeten wOl'den yerhaald . 
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Bste VERGADERING - VRIJDAG 2 SEPTE~mER 192ï. 

VogelbelHsting iu Z.-N,·(3uinea , 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN F INANClilN.) 
Lcest men nu het '-oaeven door mij aangehaalde art. 2 (2) 
del' <)rdonnantie, dan wordt .de indruk gewekt, alsof de be
lasti.ng moet worden betaald door degenen, die aangifte 
doen, maar leest men dan art. 1, woorin staat: 

"El' wordt onder den naam van IIvogelbelasting" iu 
de afdeeling Z:uid-Nieuw-Guinea van het gouvernement 
del' Molukken eene belasting geheven van alle huiden 
en koppen vall paradijsvogels cn pagagaaiuchtige vogels 
welke uit gemelde afdceling tel' hoofdplaats Merauke 
worden aangevoerd, met bestemmjng tot vervoer over 
zee naar bulten het gebied van die afdeeling"; 

cl.an z(>u men zeggen, dat de belastingschuldige is diegene, 
die deze vogelhuiden en -koppen te lVlerauke aanvoel't, Nu 
kan dat een andere persoon zijn dan degeen, die feitelijk 
de l1l-tikelen uitvoert, en daarom zie ik tusschen deze beide 
artikclen een tegenstrijdigheid en de Regeerng zal m.i., wan
neer zij deze ordonnantie hanclJlaaft, g<)ed doen om of het 
eene, of het andere artikel te wijzigen. 

Verder moge ik nog wijzen op deze bijzondere eigenaar
digheid van de ordOlmanti., dat, wannOO1' meu tegen de 
bepalingen in, op andere plaatsen dan te Merauke deze 
artikelen aanvoert, men dan volgens deze ordonnantie straf
baar is. Doet men ec hter hetzelfde zonder betaling van de 
belasting te ~lerauke, dan is men niet straf.baar en kunnen 
in dat geval b.v. ook deze artikelen niet worden verbeurd 
vcrklaa rd , hetgeen in andere gevallen wel mogelijk is. 

Ik wil er verder nog op wijzen, dat het my voorkomT, dat 
in art. 8 het woord "verder" niet op zijn plaats is. In dat 
art. staat n.l. 

"De voor de uitvocring van deze orc1'Ûnnalltic \'erder 
noodige voorschriften worden vastgesteld dool' den d i
recteur van Pinanciën", 

Nu zijn hiel' slechts bedoeld administratieve lIityocl'in~~

vool'!'ic'hl'ifil' ll en daarom is naal' mijn meenin g hei woord 
"verder" Oycl'hodig, LI illldhaaCt mcn dit wooJ'd, dall krij~t 

men den indl'uk dat d ie voo1'sch l'Îften gelijkwaal'clig' zijn 
aan clie, welke "'Ol'elcn gegeven in dcz(' ol'donnantie en 
wa.at' dat toch niet de bedoeling is) komt het mij voor, dat 
het betel' is dit wool'cl "verder" te schrappen. 

Tenslotte heb ik nog een ,enkel bezwum' tegen den naam 
c1ezcl' ol'dOlln flllt ie, 1\fen noemt htttt e-de--;-,vogelbeJastingorc1on
Jlantie " en ik ben \'all mecnin g, dat deze naam juister zou 
luiden "Yog-clhuiden en -koppen hel'as tingol'donnantie". Ik 
dank U, Mijnheet· de ,"ool·ziltel'. 

De VOO l' zit ter: Flierllled e zijn d e besprekingen over 
deze ol'(lonnnntic Vfin de zijde van het College in eersten 
termijn geëi ndigd, I s de H,cA'eel'in gsgelllélchtigde bereid deze 
dadelijk te beantwoorden 1 

(DIRE CTEUR VAN FINANClilN.) 
grond vnu de omstandigheid, dat UIj aÏueelillg Zuid-Nieuw
Guinea de jongste aclministrat.ieve i.ndeeling van het 
gouvernement del' M<)lukken een onder-afdeeling is ge
worden. 

Het woord "afdeeling" komt twee malen voor in artikel 1 
en voorts in de artikelen 5 en 7 en zal nog een keel' worden 
ingelascht, wanneer gevolg wordt gegeven aan het door den 
heel' Kerkkamp vo,)rgestelde. Dus op al die plaatseu moet in 
plaats van "afdeeling Zuid-Nienw-Guinea" worden gelezen 
"onderafdeelillg Znid-Nieuw-Gwllea" , 

Wat nu betreft de aanvulling, die dool' deu heel' Kerk
kamp wordt aanbevolen, daarmede kan ik mij zeel' wel ver
eenigen. Het is inderdaad de bedoeling, dat alleen versche
ping naar andere plaatsen dan Aferauke verboden zal zijn, 
het gewone overbrengen van geschoten vogels naar Mel'auke 
zal natuurlijk dikwijls o vel' zee geschieden en dat kan 
dool' de ordonnantie niet verboden worden. Duidelijk
heidshalve is het daarom goed, om na het woord "zee" in 
art. 3 in te voegen : "naar huiten de onderafdeeling Zuid 
Nieuw-Guinea gelegen plaatsen". 

lIlijnheer de Voorzitter! Dezc wijziging wordt dus overge
nomen, 

De bezwaren van den heel' Frwn zijn van meer algemec
nen aard. Het YOOl'naamste bczwaa r VHn clen heel' Fl'uill 
is wel, dat hij zegt, dat wij hiel' te maken hebben met con 
verkapt uitvoerrecht. Ik geloof niet, dat dit geheel juist is. 

De zaak is n .l. deze, dat op grond van verschillende plaat
selijke omstandigheden; waarop ik nog nader zal moeten in· 
gaan, de noodzakelijkheid is gevoeld, om de in Zuid-Nieuw
Guinea verkl'egen vogelhuiden eu -koppen aan een e..'\:t ra be· 
lasting te onderwerpen . Om die belasting zonder tc groote 
kosten te kunnen heffen en zondel' daarvaal' een .run of 
meel' uitgebreid ambtelijk apparaat in het Icven te moeten 
roepen of l'egelingen te treffen, waardoor d e ~anvoerdel's 
en uih'ocl'del's van dc koppen en huiden in bijzondere mate 
zullen worden bemoeilijkt, heeft men de oplossing gevon· 
den, de heffing vau dChe special e beJasting te verbinden 
aan de heffing va n de uitvoerrechten, ~Ien is daarbij nog 
verder gegaan en heeft ook den maatstaf VOOl' d e belasting 
georiënteerd aan de maatstaven, die VOor de uitvoerrech ten. 
gelden . 

Dit ls geen 1licuwe figuur, integendeel, die komt in do 
buitengewesten zeCr herhaaldelijk voor, EL' zijn tat van be
lastingen ten behoC\'o van de landschappen, die bij uitvoer 
worden ing-evoel'd, zonder dat clie belastingen het 
kal'aktel' "'lil uitvoerrecht in den striktclJ zin vl.m het 
woord dl'ag-en, :\[aa r ook ten bate van 's Lml cls kas 
zij n \Tocgel' jaren al spceiale belastingen geheven, die bij 
den uitvoer werden ingevorderd j als vool'beeld daarvan mag 
ik wel noemen de 10% belasting in dc ondcl'" fdeeling Bo-
ven-Mahakam, die in 1908 bi j staat.sblad No. 226 werd in

De heel' V 11 11 ti ~\ 1l 11 ti S S e h e, directcur van Financiën: gC\'oerd, en die pas bij de in \'ocring- \'an de nnH icalic der 
GaH I'ne, l\Iijnhecr de VOOl'zitter, 

Al vOl'cns dan te Hntwool'den op hetgeen dool' de heOl'en 
Fl'uin en K CI'kkamp nam' aanleiding van de ontwerp-ordon. 
nanti e naar voren is gebracht

l 
moet ik 7.tClf n og een kleine 

wij:.dging aanbrengen in den tekst del' ol'donnantic, op 

bcla stingen is komen te vcrvallen. 
Dus de f iguur, dat een nevenbelasting wordt gcgeven bij 

de uitvoer yall een bepaald product is n iet nieuw en om 
zuiycr pl'actisehe redenen aanvaal'c1 in vcrschillendc gevallen, 
l\r[aar waarop het bijzonder aankomt is dit, dat de llccr Ft'uin 
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zegt, dat dit in strijd is met de tariefwet. De tariefwet Na deze afgemeene besch"nwingen over deze ordonnantie 
geeft in art. 5 aan den Gouverneur-Generaal de bevoegd- heeft de heer Fruin enkele particeele opmerkingen ge· 
heid, om van enkele, daar met name genoemde groepen bosch- maakt, waarop ik nog nader zou willen ingaan. I n de eerste 
producten uitvoerrecht te heffen tot een maximum van 10%. plaats heeft de heer Fruitl opgemerkt, dat de tariefwet al
Die bevoegdheid is nader uitgewerkt in de z.g. tarief-ordon- leen vogelhuiden als belastbaar uitvoerproduct noemt, ter
nantie, waar een viertal tarieven zijn vastgesteld, die voor wijl in art. 1 van de ontwerpordonnantie gesproken wordt 
verschillende deelen van de buitengewesten gelden. van vogelhuiden en ·koppen. 

Maar de begrenzing van 10% in art. 5 van de tariefwet, Mijnheer de Voorzitter. Dat het artikel hier vogelhuiden 
die bij de opstelling en uitvoering van de tariefordonnantie en -koppen noemt is een gevolg daarvan, dat door de in 1921 
in het oog moet worden gehouden, geldt natuurlijk niet voor tot standgek"men heffing van het landschap deze uitdrnk
den begrootingswetgever, doch alleen VOOr den Go.uver- king is gebezigd, waarschijnlijk om chicanes te voorkomen. 
nenr-Generaal. De bevoegdheid om toi 10% te gaan is to - .Nu ~egt a heer Fmin wel,..,.. is ee_k.ere tegenstrijdig
gekend aan den ordonnantiewetgever ; die mag inderdaad heid, maar dat geloof ik luet, want walllleer ;;;'gelkoppell 
Van boschproducten e.d. verschillend geregelde plaatselijke ten uitvoer worden aangeboden, waaraan rieh een versierde 
uitvoerrechten heffen tot een maximum van 10%, maar de huid bevindt, dan zal de douaneambtenaar die door interpre
begrootingswetgever zelf kan zich in ieder geval bevoegd tatie van de tariefwet moeten >beschouwen als vogelhuiden 
achten om het uitvoerrecht van deze vogelhuiden desnoods en het product onder het uitvoerrecht moeten brengen. 
tot 20% te -.erhoogen. Dus in strijd met de tariefwet ko- Wanneer dan hier in de belastingordonnantie gesproken 
men wij hier zeker niet. wordt van huiden en koppen, kan dit alleen het 'voordeel 

De heer F r u in: Met het beginsel! 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën: Met die 10% is niet bedoeld, dat nooit meer dan 10% 
als uitvoerrechten geheven mogen worden, maar zij zijn 
zuiver bedoeld als een begrenzing van de bevoegdheid vau 
den ordonnantiewetgever. De ordonllantiewetgever mag tot 
10% gaan en mag diffel'entieel'en naar de Iverschillcnde 
deelen WIn den archipel, maar de tariefwetgever zou veel 
verder kunnen gaan. 

Verder heeft de heer l"ruin opgemerkt, dat het wel een 
groot verschil maakt, dat. sommige speciale belastingen, die 
bij den uitvoer wordcn geheven zonder dat ze door de ta
riefwet of de tariefordollnantie worden gedekt, ten goede 
komen aan de zelfbesturende landschappen, tenvijl deze 
nieuwe belasting ten goede komt aan 's Landskas. Ik heb 
reeds opgemerkt dat ditzelfde het gev:ll is ~eweest met het 
recht van 10%, dat in de onderafdeeling Bovell-Mahakam 
geheven wel-d van de boschproducten. 

Maar, wij moeten toch wel in het oog houden, dat de 
ratio van deze nieuwe belasting is geweest eCn gevoelde 
plaatselijke behoefte. Deze plaatselijke behoefte deed zich 
in tweeërlci richting gevoelen. In de eerste plaats wel-d 
gevreesd, dat de vogels uit het zelfbesturend gebied van 
Nieuw-Guinea zouden worden uitgevoerd naar Merauke en 
daardoor aan de zelfbestumsheffing zouden wordeu ont
trokken, een omstandigheid, die de heel' FruÎll wel heeft 
betwijfelu, maar die toch op grond van plaatselijke advie
zell, welke aanleiding hebben gegeven tot de invoering van 
telrecht ook in Z.N.-Guinea, moet worden geaccepteerd. En 
in de tweede pl""ts werd verwacht, dat wanneer deze hef· 
fing luet in Zuid Nieuw-Guinea WOl-dt geheven en ,wel in 
het zelfbestuursgebied, het gevaar zou bestaan, dat de jacht 
zich zou verplaatsen naar die gebieden, waar het product 
met de geringste kosten zou kunnen wordell. verkregen . 

Dat is · de ratio voor deze plaatselijke belasting en daar· 
in is geen wijziging gekomen. 

hebben, dat de onzekerheid, die over de toepassing van het 
douanetarief zou kunnen ontstaan, op deze wijze wordt 
opgelost, daar wow.l huiden als koppen belast worden. Ik 
geloof daarom, dat er geen b .... waar bestaat om in artikel 
1 deze uitdrukking "hniden en koppen" te handhav~n en 
dat de door den heer Fruin verwachte gevolgen zich niet 
?~UnCJ1 voordoen. 

Terecht heeft de hecl' Ft'lIiu opgelllcl'kt d.clt deze (ll1tWCrp
ordonnantie geen bijzondere waarborgen bevat V·OOl' ver
haal vau de belasting \'oor het geval een belastingschuldige 
weigerachtig zou zijn deze belasting te voldoen. De waar
borgen, die voor de richtige invordering van de douane
rechten bestaan, zijn hier inderdaad uitgeschakeld en ik 
ben het met den heer Fruin eens, dat wanneer iemand de 
douanerechten betaald heeft en zegt: deze belastitlg wil ik 
uiet betalen, wij de douanepapieren niet zullen kunnen wei
geren, dus wij niet anders zouden behouden dan een belas
tingvordering op den belastingplichtige. 

Dat brengt mee, dat in de ordonnantie duidelijker dan 
op het oogenblik het geval is, moet worden aangegeven dool' 
wien de belasting' verschuldigd is en in dit opzicht kan ik 
geheel met den heer Fruin medegaan en zou de ordonnantie 
in artikel 2 willen aanvullen met een 3e lid luidende : 

"De helasting is verschuldigd door degene onder 
wiens berusting de goederen, bedoeld in artikel 1, zich 
tijdens de aangifte bevindcn". 

Daardoor wordt degene die op het oogenblik van uitvoer 
de goederen onder zijn berusting heeft, aansprakelijk voor 
de belasting. Maar het schijnt mij niet noodig om nog een 
bijzonder voorschrift te maken op welke wijze bij wan
betaling ingegrepen zou kunnen worden. De algemeene be
palingen, die op dit punt in het Wetboek bestaan kunnen 
voldoende geacht worden, juist omdat in een kleine maat
schappij als Meranke het voor het bestuur in het algemeen 
mogelijk is den weg te vinden waarop verschillende belas
tingen kunnen worden ingevorderd zonder dat dit tot groote 
processen en mocilijkheden aanleiding geeft. DOOL' nauw-
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ltcul'ig vast te l eggen, wie de belasting verschuldigd is, ge
loof :ik, dat met een eenvoudige regeling als hier voor Dogen 
:staat, kan worden volstaan. 

Dan heeft de heer Fruin er nog op gewezen, dat op plaat
sen buiten Meraul<e volgens artikel 3 en de strafbepaling in 
srtikel 6, de inlading van vogelhniden verboden zal zijn, 
terwijl dat in Meranke zelf wel zal kunnen geschieden zon
der dat de betrokkene onder deze strafbepaling valt. Dit is 
natUlulijk juist, maar die inlading op zichzelf is nauwelijks 
moge1ijk, omdat. in Merauke ook het algemeen uitvoerrecht 
verschuldigd zal zijn en de reglementen voor de douane vol
doende waarborgen geven, dat juist in Merauke inlading 
lliet kan plaats vinden zonder dat aan de formaliteiten is 
voldaan. 

Dat in artikel 8, waar gezegd is, dat de voor de llitvoe
"ring dezer ordonnantie verder noodige voorschriften wor
den vastgesteld door den Directeur van Financiën, beter 
l1Ct woord "verder" zou kunnen vervallen, ben ik geheel 
;met den heer Fruill eens. 

Dan blijft mij in de laatste plaats nog te bespreken over 
de benaming van de ordonnantie. De heer Fruin vindt den 
]laam "vogelhuiden en -koppenbelastingordolluantie" mooier 
dan "vogelbelastingordonnantie " . 

Ik geloof, 1\Hjnheer de Voorzitter, dat deze gewijzigde bc-
11aming zonder bezwaar gebezigd had h-unnen worden, maal' 
{)m deze thans over te nemen, lijkt mij toch minder aanbe
velenswaardig, omdat de belasting verleden jaar èn in de 
Volksraadstnkken, èn in de KJamerstnkken nu eenmaal onder 
den naam van "voge~belastillgordonnantie" is geïntroduceerd 
en ·bekend geworden en anders de vrees zou kunnen ontstaan, 
dat el' nu 110g een nieuwe belasting meer 'Op vogels zou wor
den geheve n. Ik geloof dan ook, hoewel ik de opmerking 
van den heer Fruin ni et ,ge]l eel onjuist ViÏndt en deze wij
zi,ging als zij in een vroeger stailium was voorgesteld aal, 
wel had kunnen worelen' aanvaard, dat het thans geen aanbe
veling verdient, thans alsnog een naamswijziging aan te 
l)rellgen. 

De Voo r zit ter: Ik mag er den Hegeeringsgemachtigde 
zeker wel op wijzen, dat m.i. ook in den considerans het woord 
,;afcleeling" moet worden vervangen door "ondcrafdeeling" 
.en als ik goed heb geteld moet dit in art. 1 niet twee_ maal' 
driemaal gebeuren. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
·ciën : Inderdaad, Mijnlleer de Voorzittel'. 

De Voo r zit ter: 'Wij kunnen dus de door den Re
geeringsgemachtigde aangegeven wiJzigingen beschouwen als 
{loor de Regeering in het ontwerp aangebracht. 

\Venscht de heer Fruin misschien nog te antwoorden 1 

De beer Fr u in: Gaarne, Mijnheer de Voorzittel' ! Ik 
moet tot mijn spijt zeggen, dat het nitvoerig betoog van den 
'geachten Regeeringsgemachtigde, waarvoor ik hem zeel' er
kentelijk ben, mij niet hooft overtuigd. Wanneer ik erop 
1\,;js, dat wij hier feitelijk hebben een uitvoerrecht, zegt de 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 
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Regeer-ingsgemachtigde: het is eigenlijk geen uitvoerrecht, 
maar wij hebben de zaak op dezelfde ,yjjze als het uitvoer
recht gel'Cge!{l, ter voorkoming van te groote kosten, van ad
ministratieven omslag en dergelijke. Maar de geachte Re
geeril1gsgemachtigde is eigenlijk in gebreke gebleven om te 
laten zien, in welk opzicht deze belasting reëel versehilt van 
een nitvoerrecht. 'Vanneer de geaehte Regeeringsgemach
tigde zegt, diat in vroegere tijden ook wel eens een qergelijke 
belasting is geheven, is het wel merkwaardig, dat de Regee
ringsgemachtigde daarbij met een voorbeeld a'ankomt, dat 
sedert lang verdwenen is. Het wil mij dus voorkomen, dat 
een dergelijk geval, waarin de bela,sting ten goede komt 
,,;all het land en niet aan het betl'okken landschap, . dus een 
dergelijke nevenbelasting llaast JlOt uitvoerrecht, eigenlijk 
zeer zeldzaam is j maar wat voor mij hoofdzaak is, is wel 
dit, dat wanneer wij van een artikel meer willen heffen, wij 
het percentage van het uitvoerrecht daarop moeten verhoogen; 
van een dergelijke neverrbelasting .als blijkbaar door den ge
achten Regeel'ingsgemachtigde wordt voorgestaan, moet ik 
niets hebben. Ik zon zeggen : wenscht men het uitvoerrecht 
te verhoogen en zijn daarvoor redenen, dan brenge men een· 
vondig de >belasting van 10% op 20% . Dat d UI'ft de Re
geering niet, terwijl dat toch iets is, dat het meest voor de 
hand ligt en wel omda.t zij van meening is, dat zij daa.l'mee 
in strij d zou komen met de 'rariefwet. lIet Joon !Zijn, dat ik 
mij in dit opzicht vergis, ]11(1ar ik meen toch, dat de tarief
wet gaat boven de ordonnantie, zooals wij die nu ma.ken. 

Ik moet mij inderdaad sterk vergissen, als dat niet het 
geval is. Als in de tar.iefwet bepaalde tarieven worden ge
noemd en er bovendien staat, dat wanneer men van bepaalde 
producten een uitvoel'l'echt wH heffen men met verder moet 
gaan dan een belasting tot 10910, geloof ik, dat zoolang de 
tariefwet bestaat) men daaraan gebonden is. Het kan zijn, 
dat ik mij yergis, maar het doet tenslotte niet veel aan mijn 
betoog af, dat, wil men ecn uitvoerrecht heffen, men eerst 
1II0et nagaan of zulks eigenlijk niet in strijd is met de tarief
wet. ] nuicll Llal lliet het .geval blijk t, heffe men een be
lasting in den vorm va n een uitvoerrecht welke zij ook wer
kel,jjk is. Het doet er bij mij weinig aan af of toe of de 
begrootingswetg'C\rer deze belasting fe.itelijk al heeft goedge
keurd. En WaUl'Olll? Omdat toen deze belasting in de be
grooting kwam, mcn niet den indruk kreeg, dat men hier 
had te doen had met cen verkapt uitvoel'l'Ccht. El' werd 
toen gesproken Yall een vogel belas t i ng, maal' cr stond ner
gens, dat zij op dcze wijze zou wOI'dcn geheven. 

In de tweede plaats heeft de geach te Regeeringsgemachtig
de ontkend, dat mijn bezwaren tegen art. 6 juist zonden z,iju. 
Ik heb er nl. op gewezcn , dat walmeer dergelijke goederen 
van Merauke zouden worden uitgevoerd, zonder dat daarover 
deze belasting betaald is, men daartegen geen maatregelen 
zon kwmen ncmcn. De geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft dit ontkend, maar zonder bewijs. Ik meen te hebben 
aangetoond, da t die mogelijkheid tot llitvoer bestaat. Men 
moet natuurlijk wel uitvoerrecht betnlen, maal" heeft men 
dat betaald, dan ·heeft men reeht op de douanepas. Heeft 
men die pas dan kan men inladen, zondcr dat men daal'VoOl: 
gestraft kan worden. 
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Bovendien is het eigenaardig - en ik wil speciaal hierop 
wijzen - dat degene, die in andere havens huiden inlaadt 
zonder vogelbelasting: betaald te hebben wel strafbaar is en 
dat zijn hu iden kunnen worden verbeurd verklaard. Dat 
geldt n.iet voor degene, die dezelfde overtreding te Merauke 
begaat. 

Tenslotte heeft de geachte Regeeringsgemaehtigde gezegd: 
Het is toch wel eenigszins gezocht van den heer Fruin dat 
hij bezwaar maakt tegen, het vermelden: van vogelkoppen naast 
vogelhuiden. ZooRIs de Regeering de zaak voorstelt, kan dat 
alleen maar leiden tot voorkoming van verwarring, zegt de 
Regeeringsgemaehtigde. Ik geloof, dat wat de Regeering 
doet juist aanleiding geeft tot meer verwarl'Ïng. De Regee· 
rJng maakt nl. een duidelijk ()nderseheid tussehen v()gelhui· 
den en ·koppen, bij deze belasting. Wanneer straks uitv()er· 
reeh t betaald moet worden en men zal zien, dat er bij de 
v()gelbelasting een duidelijk onderscheid w()rdt gemaakt tus· 
sehen v()gelhuiden en ·koppen zal men zeggen : op grond 
van dit onderscheid behoeft over de koppen geen uitvoerrecht 
te wOl·den betaald, want die vallen niet onder de omschrij. 
ving "huiden". 

Ik geloof, dat dit duidelijk is. 
Ten slotte Ikan ik mij, wat den naam betreft, wel met het 

standpunt van den Regeeringsgemachtigde vereenigen, om· 
dat de naam, dien ik voorstelde een beetje omslachtig is. 
Tegen oon naam zal jk dus verder geen bezwaar maken. 
Verder zeg ik den Regeeringsgemaehtigde dank voor de ver· 
sc}ül1ende wijzigingen) die ,hij, naar aanleiding van m.ijnc 
opmel'kingen ) wel heeft willen aanbrengen. 

De heer Van H el s di n gen: lIlijnheel' de Voorzitter! 
lik zou den Regccl'ingsgemachtigdeJ hoewel ik in eersten ter
miju niet heb gesproken, toch gaarne even een vraag willen 
stellen, die hij tegelijk met de amlere gestelde vragen beant· 
woorden kan. 

De Voo r zit ter : Het ware mij na t.uurlijk liever ge· 
weest, indien U in eersten termijn had gesproken. 

De heer Van ti els din gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Afijn vraag wil ik echter stellen juist naar aanleiding vall 
he~een de heer Fruin zooeven te berde heeft gebracht. De 
Regeering heeft in de Memorie van Antwoord volmondig 
toegegeven, dat de conclusie in het Gedelegeerdenverslag, dat 
in Zuid·Nieuw-Guinea de vogelhuiden en -koppen voortaan 
dubbel zullen worden belast, juist is. Ik zou nu alleen willen 
vragen of de vogelhuiden, uitgevoerd uit West·Nieuw·Gui
nea, in dezelfde positie zullen komen te varkeereu; of deze 
dus naast het t()lredht ten behoeve van het zelfbestuur, ook 
onderworpen zullen zijn aan uitvoerrecht ten behoeve van 
den Lande. 

De heer Koe s () a m 0 0 et 0 y (): Mijnheer de Voor· 
zitter! Ik zou ook gaarne nog een vraag willen stellen. 

De Voo r zit ter: Het is toch geen gewoonte, in twee· 
den termijn te spreken) als men in eersten termijn niet het 

(KOESOEMO OETOYO, VOORZITTER, DIR. VAK 
FINANCUlN.) 
woord heeft gevoerd. Een enkele kleine vmag wil ik ech
ter wel toestaan. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 e toy 0 : Mijnheer de V oorzit
ter ! Ook mijn vraag stel ik naar aanleiding van hetgeen de 
heer Fruin zooeven heeft gezegd. Ik k~n thans wel iets voelen 
voor het bezwaar van den heer Fruin, die gezegd heeft, dat 
de v()gelbelasting feitelijk is ecn verkapte verhooging van 
het uitvoerrecht. Het zou voor de Regeering daarom mis·· 
sehien de aangewezen weg zijn, om dit ontwerp in zijn ge
heel térng te nemen en het tegelijk met de invoorbereiding 
zijnde herziening der tariefwet opnieuw aan de orde te 
ste1len. 

De V () 0 r zit ter: U bren.gt hier een gcheel niellwe' 
kwestie in het geding en geen aanvulling van liet debat. Onde,' 
deze omstandigheden geloof ik toch, dat het in het algemeen 
wel goed zal zijn, als wij ons in tweeden termijn houden aan 
de sprekerslijst in eersten termijn. 

De heer Koe S 0 e m 0 0" toy 0 : Maar men kan al heeft 
men in eersten termijn niet gespr()ken toch wel iets in het 
midden willen brengen naar aanleiding van hetgeen een spre
ker in tweeden termijn opmerkte' 

De Voo r zit ter: Het is toch niet gebruikelijk dat te 
doon. O()k in den Volksraad gebeurt dat niet. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Men kan toch niet al
tijd van tevoren reeds weten, dat men iets te zeggen heeft l' 
Het debat is el' immers, om nieuwe gezichtspunten te openen T 

De Voo r zit ter : _\Ien zal in het algemeen het maken .. 
van opmerkingen in tweeden tel'mijn toc.h Hchterwege moe
ten laten als men in eersten tel'mijn het woord niet heeft 
gevoerd. 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik nog 
iets zeggen naar aanleiding van Uw laatste opmerking1 

De Voo r zit ter : Ik geloof werkelijk, dat U dat boter 
tot een geschikter moment kunt nitstellen en dat we het best 
doon thans door te gaan met de behandeling van het ont
werp. Het woord is aan den Regeerings.,ooemaehtigde. 

De hecl' Va 11 d en Bus s c 11 l\ directeur van Financiën:, 
Mijnheer de Voorzitter! De heer Fruin is nog eens terug
gekomen op zijn reeds in eersten te,·mijn gemaakte opmer
king, dat we hier te maken hebben met eeu verkapt uit
voerrecht. Ik van mijn kant meen te kunnen staande hou
den, dat ,yjj Jlier te doen hebben met een speciale belasting, 
welke om practische redenen bij den uitvoer wordt gehe
ven. Ik heb verschillende v()orbeelden aangehaald van 
dergelijke belastingen, die groetendeels werden geheven ten 
behoeve van de landschappen en in een uitzonderingsgeval 
ten behoeve van 's Lands kas. Nu kan met een verhooging 
van het tarief van het uitvoerreoht ni et hetzelfde bereikt 
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wordell en daarin juist ligt nu het essentieele verschiJ . Wan
neer men het algemeene tarief zou verhoogen, zou men da.t 
voor de gebieden in kwestie niet alleen klillnen doen, hoe
wel daar om zeer speciale redenen deze bijzondere belas
ting moest worden geheven. Men zou dat dan moeten doen 
voor het geheele gebied, waal' het betrekkelijke tarief geldt, 
dat is, omdat de vogelhuiden vallen onder tarief I van de 
tariefordonnantie, behalve in het zeItbestlll'end gedeelte van 
Nieuw-Guinea, waal' wij de belasting al hebben, in Celebes, 
tel' S.W.K. en in tal van andere gewesten. Wat we willen 
bel'eiken is juist een plaatselijke belasting, ten einde aan 
plaat selijke behoeftcn te kunnen \'oldoen en dat"kunnen 
wij dool' ecn algemcel1c YCl'hooging van het tarief in kwestie 
nooit bereiken. 

De hecl' Fl'uin heeft ook nog gezegd, dat naur zijn ge
voelen, waur de Indische tariefwet hjcl' een p ercentage van 
10 noemt, de Indische Regeering in geen geval hooger zou 
kunllen gaan. Ik geloof werkelijk, dat hier een misver
stand in het spel is, want bij raadpleging van artikel 5 del' 
tadcfwet zal de heel' Fruin zien, dat den GouvernelU" Gene
raal de bevoegdheid is gelaten, bij ordonnantie een nadere 
tarief l'egeling te treffen voor bijzondere producten in bij
zOlldere gebieden .. Deze regeling is neergelegd in de tarief
o111oJ/llun/Îe H';-l .. lI' het tunie[ is vastgesteld op ten 
hoog.te 100/0. 

lIrHlt' llooit 1\ceït dû wetgever ziclli~c l f voor oenig uitvoer
recht aan de grel1S van 100/0 wiLlen of klmnen binden. 

De kwestie, waarom de inscheping van huiden op andere 
plaatsen dan Merauke strafbaar wordt gesteld en in Me
ranke nict, 1:-;, meen ik, betrekkelijk eenvoumg, Een in 

scllepulg in JJlel'auke zelf van huiden, waat'VOOr de belas
til\,~ Hiet uctaall1 is, heeft g'cen verucl'e gcvolgen, dall dat 
het land zo rg moet dragen de belasting, die vastgesteld is, 
ook inderdaad in te \'ol'Clel'cll, tel'wijl b~j een vCl'scheping' 
in dc a.ndere plaatscn het product heelemaal lü et komt op 
de plaats, wuar de belastill g vastgesteld wordt, lIet straf
baar stellen van de Î1l1ading en het vervoer vanuit kleinere 
hayenplaatsjes naar andere plaatsen dan Merauke is dus 
inderdaad Iloodig om de belastingregeling tot haar recht te 
doen komen. hl Merauke is dat echter niet noodig. Door
dat i edere uitvoer op zichzelf onder controle staat van de 
douane, kan geen uitvoer plaats vinden zonder dat vast
gesteld is hetgeen aan deze belasting betaald met worden 
en het invorderen van deze belasting is dan een kwestie van 
tweede orde. Daarom meen ik, dat het verschil, dat hiel' 
gemaakt is dool' de bepaling van artikel 3 en de daarbij 
aalu.;luitende strafbepa ling, zeer zeker gehanclJlaa fd kan wor
den. 

Mijnheer de Voorzitter I Wat betreft hetgeen de heer 
Frnin nader heeft gezegd over het onderscheid tusscllen 
"huiden en koppen" in ,artikel 1 en "huiden" alleen in de 
tariefwet, meen ik dit in eersten termijn reed. voldoende 
t e hebbell toegeli cht. De interpretatie Vall de tariefwet zal 
altijd medebrengen, dat koppen mede belo.t worden als hui
den en het eenige zal zijn dat er misschlen bij een gunstige 
gelegenheid in een verwijzing bij de tarief-ordonnantie dui
delijk zal moeten worden vastgesteld, dat koppen met een 

(DIR. VAN FINANCUlN, VOORZITTER, F RUIN .) 
huid el' om belast worden a ls huiden, een soort "an ver
wijzing, die wij ten slotte ijl de tariefwet ten aanzien van 
tal Vall artikelen nooelig hebben en ook al hebben aange
braeht. 

Mijnheer de Voorzitter I De heel' Van Helsdingen heeft 
gen'a.agd, of de dubbele helasting, die nu voor Z,-N.-Ouinea 
zal wOI'den beste.ndigd en gewettigd, ook UI het zelibe
stuul'sgcbied bestaat. Inderdaad is dat zoo; in lIet zelf
bestuursgebied bestaat deze heffing ten bate Van het zelf
bestulll'Sgebied en de heffitlg van het uitvoerrecht ten bate 
va n het ]aJlCl, Bejdc heffingen worden in Zuid Nieuw-Guinea 
's Landskas gestort. 

De heer Koesoemo Oetoyo heeft voorgesteld om ill ver
band met de prineipiëele bezwaren van den heel' Fruin 
het ontwerp terug te neme.11 en te verwerken in de her
ziening van de tariefwet. 

Ik geloof dat wij dat al nit deferentie tegenover den 
begrootingswetgever moeten nalaten. De vogelbelasting 
die opgenomen was in de Nota van Wijzigingen op de 
ontwerpbegrooting van het jaar 1927, is zonder discussie 
den Volksraad en de Staten-Genel"Jal gepassoord en 
eiseht thans uitvoering. Ik geloof dus niet, dat principiëele 
bezwaren in dezen naar voren gebracht, 'dc Regccring 
aanleiding zouden mogen geven daarop tel'ug te komen en 
het ontwerp terug te nemen, 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de sprekers 
te hebben heantwoord. Ik dank U. 

De Voo l' zit ter: Mijne Heeren. Er zijn van Re
geeringswege in het ontwerp verschillende wijzigingen ge
bracht tijdens deze vergadering, zoodat in elk geval krach
tens a rt. 60 van het reglement van orde, dat hiel' toe
passelijk is, de eindstemming over dit ontwerp tot de vol
gende vergadel'Ïng moet worden uitgesteld, tenzij het pol
lege a11(ler8 beslist. Het komt mij voor, dat het hier een 
gewichti g OndCl'Wûl'P bct1'cIt en ~n zaak, clie geon over
matige haast heeft. 

Ik stel de vergadering daarom voor inderdaad art. 60 
van het reglement van orde in dit geval toe te passen en 
de volgende week pas de eindstemming over het ontwerp 
te houden. 

Aldus wordt besloten. 

De Voo l' z i t tel': A a n deo r dei s d e be h a n
del i n g \' a 11 d con t w e l' p-o l' cl 0 TI n [t n tic b e
t l' e f f e 11 d c V l' ij s te Il i n g \' a n i TI V 0 e l' l' C c h t 
VOOI' litharge en zwavel (On el. lU l. 

De heer F r 11 i 11: ~fijnhecl' dc Voo1'7. ittcl'! I k heb hier
over slechts een Ideine opmcrking te maken (lil wel naar 
aanleiding vaJ1 het antwoord van de Regecrdllg' in de Me
morie "an Antwoord , H et komt mij nl. voor, dat bij vrij
stellin g op grond van art, 3 van de tal'iefwet de R egeering 
in ~let a1gemecn niet hot standpunt mag innemen, dat zij 
met bet toepassen van dat art.ikel wacht totdat daaromtrent 
van belm1ghebbenden verzoeken zijn binllengekomen, 1n-
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(FRUIN, KOESOEMO OETOYO.) 
tegendeel, Mijnheer de Voorzitter, mij komt het voor, dat 
het op den weg van de Regeering ligt het oor te lnisteren 
t e leggen en na te gaan, waar vlij stelling lloodig en nood
zakelijk is, want de methode, die op het oogenblik blijkbaar 
gevolgd wordt, komt hierop neer, dat de groote industrieën, 
die de bepalingen kennen, zjch met een verzoek om vrijstel
ling tot de Regeering zullen wenden, terwijl kleinere in
heemsche industrieën dit niet zullen doen, omdat zij die be
palingen niet kennen. Het komt nrij voor, dat het op den 
weg der Regeering ligt, in deze waakzaam te zijn en niet 
alleen aan de groote industrieën vrijstelling te verstrekken. 

Over de ordonnantie zelf heb ik niets te zeggen. 
Ik dank U, Mijllheer de Voorzitter . 

(KOESOEMO OETOYO, STOKVIS.) 
Th zou in dit verband b.v. willen wijzen op het ontstaan 

van de cementfabriek te Padang, die toen de tijden er ge
schikt voor waren, toch dadelijk in het leven werd geroe
pen. 

Th dank U, Mijnheer de Voorzitter I 

De heer St 0 k v is: Mijnheer 'de Voorzitter! Door de 
Regeering is ·in haal' Memorie van Antwoord 'tot twee keer 
toe en den laatsten keer nog eeru; met een specialen nadruk 
verzekerd, dat van een facultatieve toepassing van artikel 3 
van de 'rariefwet geen sprake kan zijn, en dat de daar be
doelde vrijstelling van invoerrecht imperatief moet wor
den verleend. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb voorzoover mij dat moge
De hee,' I{ 0 e s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voorzit- lijk was de verschillende stukken, die ,betrekking hebben 

ter! Ik heb eigenlijk het woord gevraagd om eenige iJllich- op dit artikel 3, nog eens nageslagen, maar ik heb een sanc
tingen in te winnen. tie op de interpretatie, in de Memorie van Antwoord ge-

In de eerste plaats geldt dit de kwestie, welke reeds dool' geven, niet kunnen vinden, doch daal' op het gebied van de 
den heer Fruin min of meer is aangeroerd, nl. of het de Re- toepassing van de Tariefwet velerlei officieele interpretaties 
geel'ing bekend is, welke hulpmiddelen Boodig zijn voor de zijn u.itgegaan, durf ik wat mijn nasporingen [betreft, niet 
Inlandsche industrieën, die aan invoerrecht in het land zelf geheel zeker te zeggen, dat die sanctie niet bestaat. 
of aan uitvoerrecht uit het laud van uitvoer zijn onder- Ik zou dus in de eerste plaats den geachten Regeerillgs-
wOlopen. gemachtigde willen vragen, waal' zijn documenten zijn, die 

Ten aanzien van de ba.tikindustl~e meen ik er zeker van hem aanleiding hebben gegeven tot de zekerheid van het 
te zijn, dat dit het geval is met was, een, bepaalde soort imperat ieve karakter van art. 3. Ik stel die vraag, omdat de 
hars en wellicht verscheidene soorten kleurstoffen. Nu wil tekst van art. 3 tot deze conclusie geen stellige aanleidiug 
ik daarlaten of kleurstoffen tot de hulpmiddelen of tot de kan ge\'en . iVamleer daar staat, dat "bij ordonnantie" on
grondstoffen moeten worden gerekend, maar ik meen er ze· der de noodige voorzieningen, enz. vrijstelling van invoer
l,er van te zi jn, dat was tot de hulpmiddelen kan worden recht "wordt" verleend, dan behoeft het imperatieve uit 
gerekend. dezen tekst nog niet te gelden het object van het artikel: de 

Bij mij rijst nam' aanleiding van de Memorie van Ant- vri jstelling. De Jladruk kan ook wel op den staatsrechtelij
woord de vraag, waarom voor was nooit vrijstelling is ge- ken factor zijn gelegd, n.l. dat de vrijstelling moet worden 
geven. Is dit omdat het nooit door belanghebhenden is ge- gegeven bij ordonuantie, en dat de wijze, waarop die ordon
vraagd, dan wensch ik hierbij op te mel-ken, dat ik het vol- uantie de vrijstelling regelt, geheel blijft aan den ordon
komen met ons geMht medelid, den heer Fruin eens ben, nantiewetgever. Het blijft dan geheel een typisch geval van 
dat de kleine f",brikanten of batikhandelaars nooit met een delegatie van 'bevoegdheden. Maar ,zoolang ik geen nadere 
desbetreffend verzoek tot de Regeering zullen komen. documentatie heb vernomen, kan ik nit den tekst van het 

Verder 'zou ik ,villen vragen, of het niet mogelijk is, dat artikel zelf niet lezen, dat de vrijstelling in alle gevallen, 
Illlandsche vereenigin.gen namens den batikhandel of de- ba- behoud ens de noodige voorzieningen van misbruik, als im
tikindustrie, die vrijstelling kunnen vragen, bv. de door mij peratief moet worden beschouwd. Er staat alleen, dat de 
voorgezeten vereeuiging Boedi Oetorno 7 Als dit niet moge· vrijstelling bij ordonnantie wordt geregeld en hoe dat ge
lijk is, rijst bij mij de vraag, of het wel gewenscht is, nu schiedt, blijft dus, met den tekst van het artikel voor mij, 
al een faciliteit te verleenen aan zoo machtige maatscbap- aan den ordonnantiewetgever voorbehouden. 
pijen, als de P etroleum Maatschappijen, ter,Vijl de kleinere Mij,nheer de Voorrzitter! De practijk - daar heeLt de 
industrieën daarvan niet kunnen profitool'en . heer Fruin zooeve.n reeds terecht op gewezen en de heer Oe-

Ik zou den geachten RegeC1~ngsgemachtigde daarom ook toyo heeft zicb er ook terecht bij aangesloten - wijst niet 
in dit geval willen voorstellen, dit ontwerp terug te nemen op een imperatief voorsehrüt, zooals de Regeering in de 
en weer arul de orde te stellen bij de herziening van de Memorie van Antwoord verzekert, dat bestaat, want in de 
tariefwet, welke volgens de Memorie van Antwoord binnen- Memorie zelf wordt gezegd, - n.a.v. de vraag, of dergelijke 
kort zal worden geëntameerd. vlijstellingen ook voor de inheemsclle industrieën verleend 

Het feit, dat er nog geen binnenlandsche zwavelindustrie worden, - dat die vrijstellingen nog niet zijn verleend, 
js die met het buitenlandsche product zou kunnen eoneur- omdat de inheemsche industrieën daar niet om gevraagd 
I'seren, is inderdaad niet te loochenen, maar indien deze hebben. 
vrijstelling wordt verleend, dau vrees ik, dat hier te lande Wanneer het al·tikel jmpm'atief de vrijstelling voorschrijft, 
Dooit een zwavelindustrie .zal kunnen bestaan, juist omdat dan is dat een dwang en die dwang komt natuurlijk voort 
de petrolemll maat~c.happijen de grootste afneemsters van uit de waardeering van het nut vau die vrijstelling. Wan
zwavelpl'oducten zijn. I neer de Regeering dan vindt, dat bepaalde stoffen onder die 
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(STOKVIS.) 
vrijs telling moeten vallen, dau moeteil ook aUe stoffon die 
daal'\"ool' in aanmerking kOIllen, wOJ'den geën umcl'ccl'd en in 
de ordonnantie opgenomen worden. :Maar wanneer men 

.eerst heele catcgorJcëll van materialen lliet heeft Vl'ijg'cstcld 
OH alleen van tijd tot tijd, naarmate het verlangen tot vrij
steUiilg tot niting komt, wèl daartoe overgaat, dan is er dllllkt 
mij reden te veronderst ellen, dat het imperatieve karakter 
van dit artikel toch zecl' geul'ckkig wordt na.geleefd. 

Zooa ls de heol' Pl'uin, niet in hetzelfde veruand, maar 
toch zoo, dat ik het ook VOor m.ijn betoog kan gebruikcu, 
t erecht heeft opgemcrl\i : W8 11J1001' de Rcgcc L'ing l'en onder· 
zoek hij de inhecmsé hc industrieën had latcn instellen, welke 
daa l' gebezigde stoffen oudol' de v!.'Ï jstelliug moeten yallen, 
dan hadden ook die Ü1 de ordonnantie moeten worden opge
nome n, 

llUl! gaat. het Illl, :Mijllhccr de Voorzitter? ll cu ik he t. 
,rcl, dan drag'cn vrijstellingen luachtens art, 3 cen in ze
keren zin protectionistisch karakter, althans het karakter van 
zekcren steun VOor in Indië afgewerkte producten. Het 
gaut dan cc htcr niet aan om dan weel' eens dat nut te cr
k e11JlCn VOOr de eene sfeer van industrieën , dan weer voor 
de al1c1cre, of, duiken Cl' geen industrieën op, die r.clf haal' 
b('lullg' in dil \"(' rband inzien of kunnen inzicH, dè \'t' ijslcl
lingen achterwege te laten, 

l - g-c\'oclt , .Mijn.h cer de Voo rzitter , dat op die mHlIh.: l' dl' 

naIc\'ing van het imperatief voorschrift uiterst gebrekkig 
moel zij u. liaa!" ook van dat imperatief karakter beil ik 
tot llll toe nog niet geheel overtuigd en mocht de geachte 
Rcgecringsgcmachtigde mij clie overtuiging kUllllcn bij 
brengen, dan nog hl het voor mij de vraag of de toepas
sin g is, zooa ls die behoort te zi;jn. 

Ik kom ,tegen h et betoog in de ~femode van A,ntwoord 
op, ook om te verdedigen de opmerldng in bet Gec1ele~eer

d ellyel'slag, wa min wordt betwijfeld, of nu speciaal de 
p ctl'ole.umindustl'ie dez.e bescherming behoort te genieten. 
I s cl~lt voorsclll'ift imperatief, dun kan il{ daal' natuurlijk 
op dit oog~nblik niets aan doen, doch indien het niet in 
allen deele imperatief is, ben ik van meening, dat deze in
dustrie daarvoor eerst in de la.atste plaats Ül aanm crki ng 
komt. lI et is een " dj algemeen crk.end fcit, - en daar\'an 
kan men deze industrie geen speciaal verwijt maken, zakeu 
z ijn zaken - dat. ten aanzien van de aal'dolieproduetie de 
~iscus in zeel' moeilijke omstandigheden verkeert, speciaal 
wat betreft den aan~lag in de directe belastingen. ~tcn ],all 
de winsten n.iet precies peilen, Illen ·heeft het gevoel alsoC 
veel \'an die winsten, op overigens commercieel geoodooîde 
wijze, aan den f iscus ontglippen, en verschillende p ogingen 
zijn gec1ann hiertegenove,l' een compensa.tie te vinelen dool' 
speciale belustingen, 

~l1dien nu vaststaat, dat deze aal"(lolie-induslrie inde,.· 
daad geen bijzolldere bescherm ing noodig 11('eft. vl'aag ik 
mij dus af, wanl'om dall, nIs art. 3 niet vol<.; tl'eJ.::t impel'at il'C 
is, deze industrie in het bijzonder ":ln deze Yl'Ïjstrll i n~ he
hoort te genieten, 

Tn dr '1tfrlllol'ie nln Antwoord is, in antwoord op een des
betl'l'ff(,l1de "raag in het Oedelegeerdenvcl'slag, een opgave 

Handel ingen, ZIttingsjaar 1927-1928, 

verst rokt van hel bedrag, dat met deze vrijstelling van de 
pelrolenll1·indus~rie blijk t te zijn gemoeid. Ik ben den ge· 
nchten Reg'eel'ingsgemnchtigcle daan'oor erkentelijk. Bere
],cncl is, dat. \'001' dcn vrijdom voor verschillende chemische 
sloHen ten dienste vall de aardolie·industrie VOOr dit jaar 
een bedrag van f 27.693 aan Ï1lYoerrechten door het land 
wordt gederfd. Als men nu ma g aannemen, dat in het al
gemeen clie industrie te weinig aan den fiscus bijdraagt, is 
dat meer een bonus aan clie industrie clan een noodzakelijk 
Ic achten bescherming. 

lIet i ~ al sof de Regee l'ing zeh'e gevoelt, dat het bestaa.nde 
al't. 3 inderdaad niet heelemaal voldoet aan de bedoelingen 
wnal'tncd.c het in het le\'en is ge roepen, want wij vinden. 
op het laatst in de Memorie van Antwoord vermeld, dat 
bij de in behandelin g 7. ijndc hCl'zicnin g der tal'iefwet de 
geheel mat erie del' vrijstellingen op ni l;U\\' in beschouwing 
zal worden genomcu. In di t opzicht heeft de in het Gede
lcgcerdenvel'sla g geoefende cl' itiek toch wel een ig aanval1-
kelijl.;: resultaat gehad, De geacht e Regccl'Ïn gsgema (',htigdc 
schudt van lliet; maal' dan worclen do Vl'agell, die il.;: t11aTI.') 

ga ~t ell en, des te dringender, 
\Vanneel' deze laatste alin ea, waarom niet is gcvraagd, 

r. ich ni et aansluit aan dc uit gcocf(' nde cl'itiek in het Gede
leg'f'cl'den"el'Slag. "'aal'toe is dan die meJedeeling gedaan 'J 
Niet. dat ik lliet erkentelijk ben, maal' de stl'elddJlg van die 
medec1eeling is mij dan niet heel duidelijk en om n)eer 
verheldering te kr ijgen, zou ik aan den Rcgeel'ingsgemach
tigde cenige vragen willen stellen ten aanzi en vnn die medc
decling, In de eCl'ste plaats deze : WRlUleel' kan de herziening 
\'an de tariefwet, waarin o,a, ook die vl'Îjstellin gen nader 
onder de oogen zullen wOl'den genomen, worden verwacht' 
In cle tweede plants: heeft de Hegeering - en ik vermoed, 
dat dil loch \\'el het gc\'al zll l zijn - :dch reeds een denk
beeld gevol'md van het 1,al'aklel' "an d ie l1c l'ziening en -
dCl'dens - kan de Regeel'ing daarbij toezeggen, dat de her· 
zil'n in g nm die yrijstellin gen ook zal gaan in de richting 
\'an de cl'üiek, die ten aanzien van de toepassing in het 
Gedelegeel'den,·cl·~l a.g is geoefend ? 

1\lij nheer de Voorz itter! Nu nog cen enkel woord over even
tuecIc vrijstellingen VOOl' de inheemsche indust rie. El' is in 
het Gedclegeerdenverslag gevraagd: an iline is een verfstof, 
clie speciaal ook wordt gebruikt voor de batildndustrie; 
komt aniline dan nict in aanmerking voor vrijstelling krach
tt?ns artikel 37 De Rcgeel' illg hee ft daarop in de :Mclllorie 
\'an Antwoord ger.egcl , dat anilin e - ik laat de was bui teu 
besprckiJlg en sluit mij in clat opzicht aall bij het betoog 
van dCIl ]leer l(oesoe111o Oetoyo, da.t was wel degelijk als 
een hulpstof bij de productie moet worden beschouwd -
ni et onder de vrijstellin g kan vall en, omdat aniline moet 
worden beschouwd als grondstof. Dat is met veel stelli gheid 
gezegd, maar ik geloof ni et, dat met dezelfde stelligheid 
precies de grens is te trekken tusschen llulp- en grond
stoffen in het prouuetieproces, Et, zijn vele OmSClll'ij vin.gèll 
daaromtrent. Men zegt , dat een hulpmidd el gell eel in bet 
productieproces opgaat, een grondstof echter in gewijzigden 
"ol'm in het eindproduct achter blijft. Maal' wanneer men 
gaat analyseeren, zi jn er, zooals bij vele va n del'geli jke eeo-
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(STOKVIS, VAN HELSDINGEN.) 
nomische formnles, toch een aantal grensgevallen, warl! 
niets gaat in het productieproces geheel op. H et gaat dus 
alleen maal' om den graad, om de mate van zichtbaarheid, 
waarin iets in het prodnctieproces opgaat. Aniline kan men 
ook beschouwen als een hulpmiddel, omdat een gedeelte 
van die aniline zeker in die producti. opgaat, maar een 
ander deel blijft zichtbaar in het eindproduct achter. Omdat 
het hier nu gaat om een zaak van zeer groot helang -
want als inderdaad aniline onder art. 3 valt, zou dat voor 
dc inheemsche batikindustrie een zeer grooten en zeer ge
oorloofden stelUl kunnen beteekenen, geheel vallende in de 
bedoeling, die oorspronkelijk bij art. 3 heeft voorgezeten 
- zou ik gaarne den Regeeril1gsgemachtigde nog ellJl,S na
der hooren uiteenzetten, waarom het voor hem zoo vaststaat, 
dat aniline niet m"et worden. beschouwd als een hulpmiddel, 
maar wel als een grondstof. 

Hierbij zal ik het in eer!>1en termijn laten, Mijnheer de 
Voorzitter. 

De heer Van Hel sd i n gen : Mijnheer de Voorzit
ter! Het door de vorige sprekers aangevoerde geeft mij 
aauleiding tot eenige opmerkingen. In de eerste plaats 
zou ik gaarne in bespreking willen nemen, hetgeen de 
heer Stokvis naar voren heeft gebracht. Hij meent, dat 
het imperatief karakter van art. 3 uiet vaststaat. Ik ben 
van een tegengestelde opvatting; ik meen, dat het zeer 
imperatief is en dat de Regecring eraan gebonden is. 

Als ik I~es in art. 3 lid 1, dat nitdrukkelijk wordt be
paald: "bij ordonnantie wordt vrijstelling verleend, ter
wijl in het tweede lid uitdrukkelijk staat : "voorts kan de 
Gouverneur-Generaal vrijstelling of terug,gave van invoer
recht vel'loenen", zie ik in de tegenstelling tllSS<lhen het 
eerste en het tweede lid, in het eerste het zeer imperatieve 
"wordt" en in het tweede 11kau", wel degelijk de verplich
ting voor de Regeerillg om vrijstelling te verleen en. Nu i,· 
alleen maar de vraag: moet dit gebeuren, wanneer dat 
wordt gevraagd of moet de Regeering, zooals de heer Fruin 
zegt, haar oor te luisteren leggen en nag"",n, aan welke pro
ducten vrijstelling moet worden verleend j 

Uitgaande van het imperatieve karakter kan ik mij dus 
met het ontwerp vereenigen, al wil ik mij gaarne aanslui· 
ten bij de opmcrkingen van den heer Stokvis, dat het 
zeer de vroog is, of de petroleumindustrie deze vrijstelling 
nn wel noodig heeft of wel, of zij in de eerste plaats in 
aanmerking moet komen VOor een dergelijke vrijstelling. 
Ik voor mij ben. ook van meening, dat deze industrie, die 
- zooals de hecr Stokvis uitvoerig heeft betoogd - niet 
voldocnde in 's Landskas hijdraagt, dez. vrijstelling niet 
noodig heeft. Nu de wet echter een imperatief karakter 
heeft, wil ik mij op dezen grond cr lliet tf'gen verklaren . 

\Vel is bij mij een andere vraag gerezen naar aanlei
ding van de opmerkingen van den heer Stokvis. 

Ik zou gaarne van dèn Regeeringsgemachtigde willen 
vernemen, of het juist is, dat het gehee'le bedrag van 
f 27.693.- ten voorc1eele van de petroleumindustrie is 
gekomen. Wordt, zood ra een dergelijke vrijstelling is ver
l eend, dan die vrijstelling verleend onverschillig wie het 

(VAN HELSDINGEN, KIÈS, DIR. VAN FINANClilN.) 
artikel verder gebruikt of wordt ze alleen gegeven aan 
bepaalde fabrieken en aan bepaalde bedrijven niet gegen\llY 
Het is ni ct aan te nemen, dat die vrijstelling gegeven wordt 
aan iedereen, maal' alleen en uitsluitend aan die industrieën, 
die het product .als hulpmiddel gebruiken. Als dit laatste 
het gcval is, is het volle bedrag van f 27.693.- ten bate 
van dc petroleumindustrie gekomen en dan sluit ik mij 
onvoorwaardelijk aan bij hetgeen de heel' Stokvis hiel' 
naar voren heeft gebracht. 

De heel' Koesoemo ûetoyo Jleeft gezegd, dat het gewenscht 
is het voorstel terug te nemen en te wachten tot de herzie
ning van de tariefwet aan de orde wordt gesteld. Ik kan 
met daLstanclpunt niet meegaan, op grond Vl311 het impe
ratid karakter dat aan art. 3 ten grondslag ligt, en dat uit
sluitend mijn stem Vaal' dit ontwerp zal bepalen. Ik sluit 
mij verder aan bij hetgeen de andere heeren hebben gezegd, 
dat de Regeering verstandig zal doen lID te gaan in hoeyerl'c 
de verschillende Inlandsche industrieën bchoeftc hebben aall 
vrijstclling. 

Ik Jank U, ,lijnhecr de Voorzitter! 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon nog 
gaarne even een vraag willen stellen aan de Regeering naar 
aanleiding van hetgeen voorkomt in het laalste lid van de 
Memorie Vlan Antwoord, n.1. dat de geheele materi e der \Tij
stellingen opnieuw in beschouwing zal worden genomen bij 
de behandeling van de herziening der tariefwet. 

Het ligt toch voor de hand, dat de herzieuing vJln de ta
riefwet in haar geheel een zeel' omvangrijk wCl'k jS, waarbij 
heel veel onderwerpen moeten worden beoordeeld. Daarom 
.ou ik de naag willen stellen, of het niet mogelijk is de ma
tede der vrijstellingen afzonderlijk te behandelen, dus voor· 
uit loopend op de herziening van de tariefwet. 

In de beschouwingen, die hier gehouden zijn, is voldoen
de aangetoond, dat hier min of meer een rechtvaardig
heidskwestie teil aanzien van de Inlandsche industrieën 
mede aan de orde is, zoodat het mij wenschelijk lijkt om, 
indien door de herziening van de vrijstellingen verbeterin
gen kunnen worden aangebracht, daarmede niet te wachten 
tot de geheele tariefwet is herzien. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter ! 

Dc Voo l' zit tel' : Wenscht dc Regeeringsgell1!Mhtigde 
dadclijk te antwoorden j 

De heer Van den Bus s eh e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter! \Veinig had ik verwacht, dat 
dit .00 eenvondig ondcrwerp tot zoo uitvoerige beschouwin· 
gen aanleiding zou geven, want VOOr de Regeering ging het 
alleen om ...aen bepaalde toepassing van art. 3 van de tarief
wet op een gegeven geval. Bij de beschouwingen in dit 
coll ege hebben vCl'Schill ende leden de aangelegenheid ech
ter op veel breeder basis gesteld en eigenlijk art. 3 van de 
tariefwet als zoodauig ;n beschouwing genomen en hun op
merkingen daaromtrent ten beste gegeven. 

In dit zeer bijzondere {!'Cval ben ik dankbaar voor deze 
wijze van behandeling, omdat, zooals ik reeds in den Yolks
raad heb doen nitkomen bij het departement van Financiën 
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een ingl'ijpcnuc herziening van de tariefwet in behandeling 
is. De opmerkingen, die hiel' naar aanleiding vall dit bij
zondere onderdeel gemaakt zijn, u.l. het geven vau vrij
stellingen ten behoeve van de nijverheid, z.ullen dan onge
twijfeld tot haar recht komen. Maal' jnist de omstandigheid, 
dat het ontwerp reeds op het departement in behandeling is 
cn HOg niet bij de Hegecl'ing is voorgebracht, maakt het mij 
onlllogelijk concrete antwoorden te geven op de drie vragen, 
die de heel' Stokvil; mij wel heeft willen stellen, de vragen 
uI.: wanneer vcnvacht kan worden, dat de wijziging, der 
tariefwet inged iend wordt ; of de Regecl'ing zich reeds een 
dcnkbeeld heeIt gevormd "an de behandeling del' materie van 
de vrijstellingen in die nieuwe wet cn of die regeling zal 
zijn il1 den geest als de heel' Stokvis hiel' naat' voren heeft 
gebracht. 

D e opmerkingen vun de heeren Pruin en Oetoyo en iu 
zekeren zin ook van den heer Van H elsdingen zullen natuur
lijk tenvolle tot huat· recht knnnen komen hij de nadere 
behandeling van de 'l'ariefwet, maal' kunnen op het oogen
blik ook slechts zeel' belmopt van deze plaats worden beant
woord. Bij de bespi'eking van dit ontwerp wil ik op den 
voorgrond stellen, dat de bepaling in art. 3 van de 'farief
wet tot stand is gebracht, toen men in Indië bijzondere aan
dacbt schonk aan cle mogelijkheden tot industriecIc ont
wikkeling en dit is een van de bepaliugen, die wel zeel' 
direct georiënteerd is geweest op wnt ik zou willen noemen 
de groote fabrieksbedrijven . Juist deze herkomst heeft haar 
stempel op die bepaling gedrukt en in de bepaling is dan 
ook te lezen, dat aan fabrieken - later is daar pas inge
voegd "andere bcdl'ij\'cl1."; men heeft dil niet gednan om 
de zaak een zeer algemeene beteekenis te geven, maal' wel, 
umdat het. woord ,,fabrieken" irts te beperkt was - vrij
stelling kan worden gegm'ell van het in voerrecht op 
sonnn igc hulp::iloffcn, Naderhand is dit W('('l' ('ellig~zins 

u\\gehl'l'1(1 om te voldo en aan l'en zeC't' bepnnldr voor
Zil'llillg', Ik kom dmll'bij tl'\,('llt:i tot mijn ant\\'ool'd aan 

den heel' Vall lIclsd ingl' II , IJL dal lleze vrijstelling inderdaad 
alleon kan \"TOl'den gegeven aall bepaalde bedl'ijyen en dan 
tot bepaalde hoeveelheden, die in een jaur verwel'kt zullen 
\\'01'{10n en ook slecht:s, wanneer daarop een volst rokte eOll
tl'ölc kan WOl'Llell uitg<,oC'l'end. lIet is niet zoo, dat een pl'O

dueL als in dit gend lithal'go en zwavel als zoodanig vrij
~t.!st(' l<.l wonll vnn in\'OC1Tcchten, Xeen, :l\iijnhecI' de Voor
zitter, de constructie is dcze, dat een bepaald bed rijf ver
gunning krijgt om een zekere hoeveel hei u vall' zijn hulpstof
fen in te voeren zonder invoerrecht daarvoor te betalen en 
daaruit volgt ook direct, dat het bedrag van f 27693, dat 
in ue stukken is genoemd als consequentie van de toepassing 
van het arlikel, iu 1927 indenlaad geheel aan de petl'olenm
industrie ten goede is gekomen, 

Hetgeen ik hiel' gezegû heb O\'C l' de wijze van ontstaan 
van deze hepaling, kan dienen tul inleiding \flll hel ant· 
woord, dnt ik .wn de hcel'on Oe1.o,)'o en ]'-"l 'uin zou willen 
geven, 

liet is \'001' de toepassing yall l1eze bepa ling absoluut noo
l1ig, dat de hoe\'cel hcid J \\'aaI'VOOI' \Tijstelllng van invoer
l'ccht \Yol'dt gegeYen, onder controle kan worden gehouden 

en dat maakt het al bijlla oUllIogclijk om die bepaling toe 
tc passen op het kleinbedrijf en het Inlandseh bed1'Ïjf. Even
zeer sluit dit uit aan cle betrekkelijke wettelijke bepaling 
een zeer uitgebreide beteekenis te geven en om van. 
de zijde del' Regeering te gaall onderzoeken in welke 
gevallen die vrijstelling toepassing zou kmmell vinden. 
De kleinbedrijven zijn hierop absoluut niet ingericht 
en kunnen ook besHst niet op een zoodan ige wijze ge
controleCl'd worden, dat aan die bedrijven ook iu dezen 
vorm vrijstelling za l kunnen worden vel'lcend. Terloops 
mag ik Cl' dan nog ",cl cy€n op wijzen, dat daarom het bc
vordm'eu van het Id einbedrij[ heel andel'e eisehen stelt dan 
het bevorderen van wat gedacht is als fabdeksbed djf. Wie 
dezer dagen den Pasar Gambir bezoekt en ziet wat gedaan 
wordt dool' de afdeeling Nijverheid van het departement 
van Landbouw, zal moeten erkennen, dat veel geRchiedt in 
de 'l'iehting van ontwikkelin g v&n het kleinbedrijf ell dat 
die afdeeling nagenoeg passief staat tegenover het groot
bedl'ijf zooals de petroleumiudustrie. Dit gl'ootbedrijf stelt 
heel andere eisehen voo I' zijn ontwikkeling en dit maakt 
ook, dat de Regccring bij het verleenen van tegemoetko
mingen ook heel andere voorzieningen V001' het grootbedrijf 
dan voor het kleinbedrijf moet treffen. 

Wat 11U cic heel' Oetoyo heeft opgemerkt over was en 
aniline-kleUl'stoffen - en de heer Stokvis heeft zich daar
bij aangesloten - zal op het oogenblik, zooals ik heb ge
zegd, slechts met enKele woorden in beschouwing kunnen 
worden genomen. Maal' wat voor mij zeCr stel'lt spreekt 
is, dat del'gelijke producten in het algemeen belast zullen 
moeten w()l'den hetzij met een zeer laag invoerrecht" het
zij in het algemeen vrijgesteld zullen moeten worden. Bij 
de aanhangige herziening van de tariefwet wordt dus zeel' 
wel onder de Dogen gezien, welke ingevoerde goede l'en 
in het belang vun de industrie met een lager rt'cht mocten 
wotclen getroffen en welke vrijgesteld moeten worden, 
.Maur vl'ijstclling zooals hiel' voor de groot·illdustrie ge· 
dachten gecreëerd is, is op het kleu1bedrijf niet toepasselijk. 
Dat zou een controle eisehen, die op dergelijke kl eine be
dl'ijven niet toegcpast kan worden . 

Hicl' kODi ik ook op het pUilt, dat dool' den heel' Stol\\'is 
zeer in bet bijzonder naar voren is gebl'acht. Hij heeft 
gezegd: Leg eens de pat)iel'en op tafel, waaruit men kan 
zien dat het woordje "wol'dt" in art. 3 imperatief is, en 
dat wanneer omstandigheden annwezig zijn , dat in een 
bcdl'ijf bepaalde hulpstoffen worden gebezigd en de noo
lI ige voorzieningen tegen misb ntiken kunnen wordcn ge· 
troffen, impel'atief clie vrijstelling moet worden verleend . 
Ik heb cic stukken op het oogenblik niet bij mij. Ik k en 
de wordingsgeschiedenis van het geleidelijk gewijzigd ar· 
tikel natuurlijk wel , maal' kan niet dadelijk aangeven, 
waar dit punt is toegelicht. H et Gedelegeerdenverslag gaf 
ook ge eo enkele aanwijzing om eens in die richting te zoe
ken. Stelt de heel' Stokvis el' pl'Ïjs op, dan zal ik dat bij 
gelegenheid heel gaarne in den geëigenden vorm eens me· 
dedeelen, maat· op het oogenblik moet ik volstaan met de 
mededeeling, dat het 1ll1JI1 gevestigde overtuiging is, dat 
dit artikel imperatief moet worden opgevat, De meelling 
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vindt stelm in hetgeen de heer Van H elsdingen heeft me
degedeeld, waal' hij zei, dat in het eerste lid van art. 3 is be
paald dat vrijstelling wordt verleend bij ordonnantie, ter
wijl in het 2e lid bepaald, dat bovendien in bepaalde geval
len de G.G. vrijstellin g kan verleenen. H et imperatieve ka
rak ter heeft voor ons nooit een punt van twijfel uitgemaakt, 
maar de documenteering van deze kwestie wil ik gaarne 
tot een volgende gelegenheid uitstellen. 

Het bezwaar, dat nog gemaakt is nl., dat deze tegemoet· 
koming in het hijzonder aan de petroleumindustrie ton 
goede zal komen en het verband, dat el' gelegd is met 
belastingheffing, meen ik niet te mogen bespreken. Ik 
geloof, dat de heer Van Helsdingen hier eenigszins op een 
dwaalspoor is. W anneer hij aanneemt, dat al't. 3 impe
ratief moet worden opgevat kunneu wij deze belasting
kwestie verder gevoeglijk buiten bespreking laten. 

De hee l' Van Hel sd i n gen: 
dnan. 

Dat heb ik ook ge· 

De heer Van d e n Bus s c h e, d irecteur van Finan
ciën: U bent daarop meen ik nader ingegaan . In ieder ge
val - het kan zijn, dat ik mij ver.gis - wanneer de heel' 
Vall Helsdingen het in deze met mij eens is heteekent dat 
nog mecl' steun voor mijn opvattin g. \Vanneer men het 
artikel 3 impel'aticC opvat. kan Cl' geen sprake zij n van 
verband brengen tusscheu deze zaak en de wijze, waarop 
de petl'oleuntindustrie is belast. 

De'heer Kiès heeft nog de vraag gesteld of het niet moge-
li jk zou zijn de vl'ijsteJling los te maken \'an de algemeenc 
hel'ziening van de tat"iefwet. Ik geloof, dat dit in verband 
met den .geest van die herziening niet mogelijk 7.a 1. zijn. Ik 
heb nl. gezegd, dat men , om de Inlandsehe industrieën te 
kunnen bevorderen , zeer scherp moet toezien bij het geven 
v<In een vrijstelling in het algemeen maar de oplossing moet 
zoeken in een lager percentage voor stoffen, die ,~an lIftnder 
beteekmus zijn en in een hooger percentage voor andere stof· 
ien. Juist Ül dit YCl'band is het niet mogelijk de vrij stel. 
lingen geheel vrij te maken van de algehecle ,herziening del' 
tariefwet. Bovendien heb ik vertrouwen, dat de tariefwet 
binnen niet -a l te langen tijd in een stadium 7 .. <'11 zijn, dat zij 
hier naar voren gebracht kan worden, rzoodat het dus ook 
geen bespoediging zou geven de vrijstellingen tafzonderlijk 
te behandelen. 

Ten slotte wil den heel' Stokvis antwoord geven op de 
kwestie van de gl'Ond.- en hulpstoffen. Wij hebben aniline 
in de batikindustrie beschouwd als grondstof, omdat zij het 
meest waardevolle cleel uitmaakt van h et eindproduct. Maar 
het . preekt vanzelf, dat hler ook wel twijfel mogelijk is. 
Ook de twijfel, die op dit gebied bestaat, wijst el' welop, 
dat de richting moet zijn, dat het algemeen tarief zoo is, 
dat.fte industrieele mogelijkheden zoowel in de groot- al" 
in tre ldeinbedc,ijven zooveel mogelijk daardoor worden ge
Cliend, maar dat een artikel als art. 3 van de tegenwoordige 
tariefwet· inderdaad groote bezwaren oplev·ert, bezwaren, 
die trouwens altijd zijn gevoeld. 

(FRUIN, KOESOEMO OETOYO, STOKVIS.) 
De Voo r z it tel' : Wij kunnen nu tot tweeden termijn 

overgaan. 

De heel' Fr U in: Mijnheer de Voorzitter! Nog een 
kleine opmerking naar aanleiding van hetgeen de Regee
ringsgemachtigde heeft medegedeeld en dool' verschillende 
leden is opgemerkt. Ook ik 'Voor mij heb de overtuiging, dat 
artikel 3 van de tariefwet een imperatief karakter eh'aagt op 
gro.nd van de r edactie, en in die overtuiging ben ik ge~ 

sterk t door hetgeen de Regcm'ing!igemach tigde J11er in het 
mi eldell heeft gebracht. I k geloof dus wel, dal ik voor dez" 
ol'dOlUlantie zal kunnen stemme.n. 

Uit de rede van den Regeeringsgemachtigde heb ik ook be
grepell, uat dezelfde \Tijstetling niet za l worden gege,-en aan 
de inheemsche indlJ~t l'ieëll, omdat dan waal~bol'gell tegen mis
bruiken niet mogelijk zouden zijn, terwijl art. 3. yall de ta
riefwet uitdrukkelijk voorschrijft, dat de \Tijstelling alleen 
verloond mag \\'orden onder de nooelige wHal'bol'gcn, dlat el' 
geen misbl'uik valn gemoakt za l worden. Dat neemt niet weg, 
dat jk n ogmaals het YCrtl'Oll\\"CIl uitspreek, dat de R egeering 
de inheemsehe industrie op andere wijze zal helpen, waarbij 
een dergelijke con trolc nie t noodig is, b.v. in den vorm van 
een algeheele vrijstelling. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Koe s 0 e In 0 .Q et 0 y 0: Mijnheer de Voorzit
ter! Ik zou willen opmerken, dat niet al mijn vragen zijn 
bcantwoord, O.a. deze, of het mogelijk is, dat een InJandsche 
vereeniging, Boedi Oetomo b.v., vrijstelling 'ï"aagt ,·oot" de 
Inlandsche industrie. 

De heel' K la n: Die vraag is wel beantwoord! 

De Voo l' zit tel' : Art. 166 1. S., dat Jlet petitierecht 
regelt, geeft ten dC'/" anders ook een antwoord. 

De heel' Ko e s 0 e m 0 0 e toy 0: Dus zouden wij een 
peLi tie moeten indienen 1 

In de tweede plaats dit. De Regeeringsgemachtigde heeft 
gezegd, dat controle op het verbruik van de verschillonde 
artikelen door de klein·industrie zoo moeilijk is. Ma,al' 
waat' de was, die hiel' op Java wordt i ng'c\'oerd, yoorua. · 
mclijk in u e batikill llu ~t l"i (' \\"Ol'ut gebru ikt, zou ik willen 
"oo l'stell en, de \\'as ook op te nemen in het tarief van de 
uitvo~rrechten van J·ava, dus niet alleen in het tarief veH 

de uitvoerrechten uit sonUllige deelen van de buitel1gew~. 
t en, zooc1at dan de uitvoerrechten yoor de buitengewesten 
kunnen vervallen. Wat el' dan aan uitvoerrecht uit Java 
wordt geheven, is voor buitcnlandseh.gebruik. Uit het ver
schil kan men dan ziCH, wat op Java, ,~oornamelijk in de 
batiki ndustrie wordt gebruikt. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Het ant
wool'd van den Regeeringsgemaehtigde heeft mij slechts 
weinig kunnen bevredigen. In de eerste plaats deze alge
meene opmerking. De geachte Regee l'ÏT1gsgemaclltigde heeft 
er zijn niet bepaald arunge.name verwondering over te ke.nnen 
gegeven, dat op een zoo eenvoudig onderwerpje zoo bij · 
zondm" diep werd ~ngegaan ... VOOI" ons" - zoo zeide de 



45 

8ste VERUADJ;RIKU - YHlJD.\G 2 SEPTEMBER 1927, 

VJ'i jsh,Uing inyo('lT('(:ht )':\\'/1\'e! cn lithul'gc. 

(STOKVIS,) 
Hl'gccl'ingsgemacht igdc - was het eenvoudig een Yerder~ 
stap bij een r eeds in gebul'gerde toepassing. Nu is het na· 
tUlll'lijk niet, Olll de Regecl'ing in ",elk opzicht ook lllaa!' 

onuangenaHlll te zijn, maal' ik ,ril er den geachten Hegee· 
dng'sgcllIachtigde toch opmerkzaam op maken, dat sedert 
de nieuwe sk'\atsinl'ichting de verhoudjllgen eenigszins zijn 
, 'el'anclel'd, WruUleer nu cle Volksraad wordt geroepen om 
als llI edcwctgever zijn meeniug te l{ellUen te geven over de 
toepassin g van een wetsartikel, spreekt het vanzelf, dat wij 
dil' toepassing dienen te toet."'ien aan het karakter van het 
artikel , dat t.oegepast moet ,\'or<1en en dan 1noeten wij na · 
tuurlijk allc~ weten, \\'at ' ·001' de bcool'deeling , 'an dat 
kal'aktel' nootlig is. 

• \li jnheet clc Vootzitter! De debat ten hebben eigenlijk 
\\'el uitgewezen hoe nuttig die besprekblg is, ook ,"oor de 
l~egc(, l'illg , \\'ant omtrcnt. het karakter "an al't. 3, heeft de 
Hegccring op di t oogc.nblik zelve nog geen voldocnde zeker· 
heid. Do geac.hte HCg-t;l'l'illg~gelllachtigclc - en ik ben helll 
<laan'ool' ctkcntelijk - heeft gezegd: ik heb de documenten 
op het oogenblik niet bij mij, maal' ik zal ze bij een, andere 
gdegcnhcid gevell. Daarvoor houd ik mij in het bij~olldel' 

i.H1Jtbe"o lell , maal' het gaat hiel' om zoo'n belangrijke zaak, 
dat het llIij ecnigszins tl'cft, da t omtrent do juistheid vall 
de toepassi;ng "an het artik el op het oogl'nb1ik geen zcker
heid h.on word en gegen'!!, Die twijfel is toch r eeds in het 
gl.:dl.:lq~l.:e l'(l c llY cl'sla g geuit. 

De heeren li\'uin en , 'an l-J elsdingcn nomen het hnpera· 
tie,'c kat'akter van art. 3 del' 'l'ariefwet aan. Nu ]{an niet 
worden betwist dat el' een imperatief geluid in dit 
artikel ldinkt. El' staat in vermeld, dat bij ordonnantie 
\"1'ijstcllillg' van invocrrecht wordt \'crleend, clus Cl' zijn ge
vall en, \\'iwl'in die vri j stelling mo e t worden vetleend. lVIaar 
het gaat er echter om, of dat impel'atief karakter algeineen 
is. ~roet vOOr de vrij stelling eon aal1VL'aag worden inge
diend , dan is het imperatief li:arakter zeCr beperkt, want 
dun blijven heel veel personen, die imperatief aanspraak 
op dc \'l'ij !:itellin g zouden hebben, daarvan verstoken wan
neeL' zij die vl'ijstelling niet hebben aangevl'aagd. Ik meen, 
dat de heer Fruin cle mogelijkheid ook reeds heeft geop· 
perd, dat men van het bestaan van het artikel ni et af weet 
en dan valt buiten de toepassing, ofschoon het onder de 
impel'aticye bepaling ,·un het artikel behoorde te vallen . 

.\1cn kan dus zeggen: or moet bij ordonnantie in het al
gemoe n vl'kjstelling van het Î1woel'1'echt voor bepaalde stof
fon \\'ol'den vel'lcend, of wcl; het impcl'atief knraktcr van 
het artikel Imn zoo wOl'den opgevat, dat eerst wanneer el' 
l'en flill1\'I'tlag wordt ingediend. die vl'ijstelling moet worden 
gegeven. De gea chte R egeeringsgcmacl1tigde zal geloof ik 
w.cI inzien. dat Lleze tweeël'lei interpretatie in het art ikel be· 
slotcn 1 i ~ t. 

Wann eer nu de heer Van lTelsd ingen zegt: het voorschrift 
is impel'at ief - op welke wijze wordt niet medegedeeld -
omdat a ls tegenstellin g in de twecde a1inea staat, dat voorts 
de CouverncllI'-Gcnel'aal in andere gevallen vrijstelling 
"kan" vCl'lcencn, clan gcC'Ï ik volkomen toc, dat el' een 
zckeJ'o tegenstelling bestaat, maar daarmede is de beteeke· 
nis van het art ikel 3 voor mij nog niet helder geworclC'll 
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en het komt Cl' toch op aan, dat hier helderheid bestaat, 
\Va.nt zegt men, dat ieder, die de \Tij stelling aann'aagt en 
aan zekere voorwaarden voldoet, vrijgesteld moet worden, 
dan zeg ik, dat dan het bestaan van dat artikel niet ,'ol, 
doend e is .gerechtvaardigd. " r nut wu'nneer het de OOl'Spl'On

k('lijke bedoeling is - e ll oen andel'e bedoeling kun Cl' niet 
zijn, de geachte R egccl'ingsgcmachtigde heeft het nog dui
delijk gezegd - om hiermede de industl'Îe te berorderen, 
clan is het voor mij nog d c \Taag, of mcn ook die industl'ie 
moet beschermen, welke bescherming volstrekt l1ie't behoeft, 
De petroleum-industrie kan zeel' goed en rijk leven zonder 
die bescherming en weet zieh bovendien voor een groot deel 
aan de ~{'ool'loofde begeerte van den fiscus te onttrekken . 

r\u heeft de geachte Hcgecringsgemachtigde wel gezegd, 
clnt die belastin g en het invoerrecht met elkaar niets te 
maken hebben, maal' het g'nat hier om de vraag, of deze 
IJldustJ'i c beschcrming lloOtlig hecft en om da.t nu. te gaan, 
moet men ook wetçn in h DC " C' I'L'C clie indust ri e l' cL'cl~ op all· 
dcre wijze wordt ucsrhcl'llld. 

~lïjnhcel' de Yool'zittel'! lIet is dus met de toepassing 
van dit artikel nog ni et in orde eu het is dunkt mij het 
nut van deze beraadslagingen, dat dit hier eens is vastge· 
steld, 

1\og t'i,'ll ('nh'1 \\'ool'd O \'l' I ' dl' 11IIandsc.:ht, industri eën, De 
g'cachtc Heg'ccl' in g'sgcmaeht igde heeft gezegd, clat het 001" 

spl'onkelijk de bedoeling was, vrijstelling te vedeenen aan 
de gJ'ootinclustrie. Naderhand heeft men naast het woord 
"fabl 'icken" wel het woord ,}bedrijven" vOl1neld , maar vol
gens de R egeering moeten die bedrijven opgevat wOl'den 
in cl l' ll zin vall grootbedrijven. Ik ken de bron van deze in4 

terpretatie niet, maal' een interpretatie is niet VOor altijd 
beslissend \'001' de bcteekcnh.; VHn een wet. 

" ·anncel' hiel' gesproken wordt van fabl'ioken cn IJ cd rij
\"en en het de bedoeliug is) speciaal de Indische l lllb rieken 
en l,)c.c!t-ij1vell te bescJlCl'lllen, dan komen daal'\'ool' in do 
ecrste plaats toch wel in aanmcrking de inheemsche 'in
dustrieën. Ik l{all mjj niet voorstellcn dat, waal' in de 
illhecmsehe 'Wereld op zoo vcleJ'Jei gebied contl'öle wordt 
uitgeoefend en ook uitgeoefcnd kan wordelI} deze op grond 
van 3J·t. 3 del' tariefwet tot de olUllogelijkhedeJl zou be
hooren. Wanneer de Regeeringsgemachtigc1e voelt, dat ook 
de inheemseJlC industrie dool' nuddel van deze vl'ijstel1ing 
bescherming behoeft, dan zal Cl' ook wel een weg te vinden 
zijn om cOlltrölemoeilijkhedell te overwinnen. 

\Vat tenslotte de komende tarieÎshelv~iel1il1g betreft, ik 
vraag mij af, als de RegeeJ'ing, - ik wi l 11i ct zeggen niet 
in staat blijkt , - n1aa1' het l1ict het gewenschte m0111ent 
acht, med edeeliug te doen omt1'ent den geest del' herziening, 
zij ons dan ongevraagd heeit medegedeeld , dat J10t systeem 
del' vrijstellingen zal worden herzien? I s dat dan niet ons 
ee n aasje voorhoude.n, waarnaal' wij niet Inll1nen happen? 
'''ij hebben aan clie n1ecledeeling n iets. Toch ben ik el' er
kentel ij k voor, wanneel.' de Regeerlng' er maal' bij zegt, in 
welke r ichting die herziening zal geschieden. H et is imm el'S 
meermal en voorgekomen dat de Regeerin g in het vooruit
zicht stelt in wclken ,'Ol'm een wetswijziging ons zal wor· 
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Vrijstelling iln'oC'l'l'echt zwavel en lithal'ge. 

(STOKVIS, VAN HELSDINGEN, DIR. VAN FIN.) 
·den aangeboden. Waarom zou zij ons dan nu hieromtrent 
nadere mededeeli.ng onthouden! 

Mijnheer de Voorzitter! Waar blijkt, dat de vrijstelling 
krachtens dat artikel niet in het algemeen geschiedt, maar 
de Hegeet'Ï1~g Ol de belanghebbenden in staat zijn inciden· 
t eel de toepassing uit te lokken, vind ik, dat dit ontwerp 
aan de bedoeling van het artikel tekort doet. IVaar artikel 
3 beschermi.ng beoogt, acht ik de hier voorgestelde bescher· 
ming niet noodzakelijk terwijl andere industrieën haal' eel'
der behoeven. En nu de Hegeering me~nt de onmogelijkheid 
tot bescherming van die andere industrieën krachtens dit 
artikel te moeten vaststellen, zal ik tot mijn leedwezen tegen 
dit ontwerp moeten stemmen. 

Ik dank 1.:, ~lijnheer de Voorzitter! 

De heer Y a n II eh din gen : ~IijnJleer de Voorzit
ter! Een enkele opmerk";ng slechts. Ik ben dOOl' het be
toog van den heel' Stoluvis niet O\~el'tuigd dat mijn inter
pretatie \'a11 8rt. 3 onjuist zou zJijn. Ik geloof wel degelijk, 
dat de tegenstelling lussel'en het eerste en het tweede lid 
aan het eerste lid een impera.tief karakter verleent. Dat de 
praktijk anders is, dan door verscJ;illende leden wordt ver
langd, moge \\'a'81' zijn, maar waal.' de Regooringsgemach
tigde in ûjn antwoord heeft betoogd, dat de bedoeling is 
geweest om aan bepaalde fabrieken en beddjven, d,e de 
noodzakelijkheid van het product al, hulpmiddel l<tltlnen 
aantooncn, de YI'ijstellin.g te verIeenen, spreekt het Yè.lllzeilf, 
dat deze aJlccn kan worden gegeven als el' om wOl'dt ga
v'l'aagd. Van de Regee-ring kan niet worden gevergd, dat 
zij zelfslandig een ondet'Zoek instelt in ho""erre een bepaalde 
~ahriek die nijstclling behoeft. 

Ik ben intusschen dankibaar, dat de Regeel'ingsgemac.h
tigde heeLt verklaard, dat met de her~iening van de tarief
wet de vrijstelling van art. 3 onder de oogen zal worden 
gooien en speciaal nagegaan of voor bepaalde gt'olldstoffen 
a.ls analine en andere in de Inlandsehe bedrijven n<Xl<kake
lijke hulpmiddelen, algeheele vrijstelling kan worden ver
leend, ook zonder dat men deze aanvrRagt. 

T.n.v. dit onderwerp zal men echter m.i. zijn stem slechts 
mogen laten bepaletl door de beteekenis van art. 3. En 
is mijn wetsnit.leg juist, dan zal ik - hoe noodc ook -
voor dh ontwerp moc-tell stemmen. 

De heer Van cl e n Bus s c h e, directeur van Finan
ciën : ~fijnheer de Voorzitter! De heer Oetoyo heeft de op
merking gemaakt, dat niet 'al zijn vragen zijn beantwoord 
en in het bijzonder, dat niet geantwoord is op de vraag, of 
Ill]alldsche \"ereenigingen 'Tijstelling zouden kmulen vrn.oll"Cll 
van het invoerrecht op anil ill ekleurstoffen en was. Ik geloof, 
dat dit op grond van deze bepaling van de Tariefwet wel 
gevraagd, lllaar bezwaarHjk toegestaan kan worden, want 
die bepaling handolt niet over vereeuigingen, maar over fa
brieken. Juist de aanvrager moet zeer duidelijk aantoonen, 
dat alle waarborgen bestaan, dat het verleenen van een der
gelijke speciale vrijstelling geen aanleiding kan geven tot 
ontduiking en ik geloof niet, dat een vereeniging dat ook 
maar eenigszins zou kunnen waarborgen of garandeeren. 

(DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
Op hetgeen de heer Oetoy(} verder over was heeft opge

mel'kt, ",an ik in het algemeen het volgende antwoorden. Hij 
zegt: kan het niet zoo, dat was wordt opgenomen onder de 
stoffen, waal:van uitvoerrecht op JILva wordt geheven? Dan 
krijgt men het genll, dat de inheemsch verbruikte was In 
een gunstige conditie komt. Dit gaat echter zoover bniten het 
onderwerp, Mijnheer de Voorzitter, dat het werkelijk niet 
mogelijk is daarop te antwoorden. Ik kan mij zeer goed yoor
stellen na hetgeen de heeren Van Helsdingen en Stokvis heb
ben opgemerkt, dat .bij een herziening van de Ta
riefwet er alle aanleiding zal bestaan om was niet 
of zeer laag te belasten. Maar de was, die in kleine bedrijf
jes wordt gebruikt, gedl'even door een of twee man, speciaal 
vrij te stellen yan het invoerrecht, dat reeds betaald is, is 
onmogelijk. Dat ip. nooit de bedoeling geweest van dit al,tikel 
van de Tariefwet en dat is ook inderdaad uiet bereikbaar. 
De inheemsche ind'ustrie moet, zooals gezegd is, op een an· 
dere wijze beschermd worden. Zij moet bevorderd worden 
door den opzet rall de tarieven in het algemeen en zij kan 
ook be\'ol'derd \\'onlen dool' andere maatregelen, moor niet 
door maatregelen krachtens artikel 3 van de Tariefwet, 
omdat die een wij ze van administratie van de vrij 
te stellen producten impliceert een wijze van bemoeiing 
van de douane, die eenvoudig voor duizenden en nog eens 
dnizenden van bedrijfjes niet doorgevoerd zou ktmnen 
worden. 

De heer Slohis heeft een enkel woord gesproken ol"er 
mijn inleiding, Waal'ill ik mededeelde eenigszins ,-en'ast te 
zijn dool' de uitvoerige beschouwing, die deze ontwerp-or
donnantie heeft gevonden, maar ik meen er direct aau te 
hebben toege\'oegd, dat ik in dit zeer speciale geval "001' die 
uitvoerige beschouwing zeet' dankbaar was, omdat de mo
gelijkheid daardoor bestaat die beschouwing tot haar recltt 
te doen komen bij de in behande1ing zijnde ontwerp wijzi. 
ging der Tariefwet. 

Maar waar zoowel in het gedelegeerdem'erslag als in 
de Memorie van Antwoord dnidelijk het standpunt is in
genomen, dat dit artikel 3 imperatief moet worden opgevat, 
is het betoog van uit geachte lid eenigszins moeilijk te beant
woorden, omdat hij niet aan de hand van bescheiden zegt, 
dat de imperatieve opvatting verkeerd is, maar alleen vragen 
slelt Of dat nu wel zoo is. Daal' kan ik hier, waar dit pnnt 
in de voorbereiding slechts even is aangeroerd, niet gedocu
menteerd op antwoorden. Daarom heb ik een gedocumen
teerde beantwoording desgewenscht in uitzicht gesteld. 

De heer Stokvis is tenslotte geva llen over de toevoeging in 
de Memorie van Antwoord van de mededeeling dat bij de 
in behandeling zijnde herzielung der Tadefwet de geheele 
matede der vrijstelling opnieuw in besehouwiog zal wor
den genomen. 

De heer Stokvis zeide: Waarom zegt U dat nu, walllleer 
er geen vrijheid wordt gevonden daar in bet debat verder 
op in te gaan, en wanneer van Uw zijde debat over dat 
onderwerp eigenlijk wordt afgesneden 7 

Mijnheer de Voorzitter! In den laatslen tijd is herhaal
delijk aangedrongen op uitvoerigheid, zoowel in onze Memo
ries van Toelich.ting als in onze ~I(emories van Antwoord, 
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(DIR. VAN FINANCUiN, VOORZ" ROEP,) 
eu ik denk, dat dele herhaalde aandrang aanleiding is ge
weest om d eze opmerking, die toch zeker niet zonder be tee
k ell is is, iu de :M:emol'Îe van Antwoord te plaatsen, 

De heel' :; tok v i , : Ik weet alleen niet wol k e beteo
ken is ze hec ft. 

De hecr Van cl e II Bus s c h e, directeur \'Ull 111inan
ciëu , Ik bedoel deze beteekenis, dat de regeling del' \Tij , 
stellingen die op het oogenblik niet in ieder opzicht beVl'e
digend wel'kell, zooals hiel' dool' den heel' ' Stokv is ZOO" uit
vocl'i g is gezegd, in beschouwing zal worden genomen en 
dat getra cht zal worden tot eel1 meel' bevredigende oplos
sing te komen) een oplossing, die ik thans reeds eenige ma
len heb aangcuuid) uuor t e zeggen dat die vooral moet wor
den gezoc ht in een a] gemeen tarief Yoor de illvoel'p1'oducten , 
die in dit geval nlll belang zijn, waarin zoo mogelijk vrij
stel ling of and ers ecu zee,' lage heffing wordt ingevoerd, 

Dat de heel' van H elsd ingen zich tenslotte heeft vereenigd 
zoo wel met mijn uiteen zetting a ls met h et ontwerp, d eed mij 
zcer veel genoegen . 

Jk mcen hicJ'mede a ll e spl'('kel's in tweeden termijn zoo 
~ocd mogelijk te hebben beantwoord en dank U, ::\l ij nhccl' 
de Voorzitter, 

De Voo l' z i t ter : 1k geloof, dat wij hiel' een .gl'ens
geval hebben, Onget\\'ijfeld zal ons College zich in het al
gemeen moeteu 110nden aan de materie, die aan het oordeel 
van het College wO I'dt onder\\'orpen, maal' toch bClt ik het 
wel met de heer en eens, dat , de bespreking hicl' min of meer 
Y811zelf leidt Haal' het in beschouwin g nemen ook van art, 
3 der Tariefwet m et de gevolgen daarvan. e 

--------------------------
(ROEP, VOORZITTER STOKVIS,) 

kçlijk llIag wOl'llen geacht, zou ik VOOl' m.ij Cl' wel ·p1'ijs op 
stellen, dat inderdaad aan ons Colleg-c, althans aan mij, 
werd aangetoond, dat al't. 3 noodzakelijkerwijze leidt tot 
vrijstellin g van invoerrechten op deze hulpm iddelen, Ik zou 
{lus wel willen \'crzockcn , dat, indien mogelijk, d ic zekerheid 
mij Hhmog worde gege\'Cll, 

De Y 0 0 l' zit te,' : )Iijne heeren, Naar ,,,,nleiding van 
de hiel' omtrent dit punt gemaakte opmerkingen zon ik het 
College, waar, zooals mij blijkt de Regeeringsgemachtigde 
zieh daarmede kan vCl'eenigen, willcn voo rstellen, Onel, 31, 
\Tijstell ing ,-all iIlYOerr ccht voor Iithal'ge en zwavel, tot de 
\'o igellele yergaderi ng aan te houden, 

Daartoe wordt beslotell, 

D e Voorzitter : Aan d e orde zijn than s : 
de ontwerp -ordonnantie t ot wijz i g in g van 
d e ordonnanties be t r effe nde de ' ui tkeering 
aan de Gewesten op Jav a (Ond, 42 ), 

d e o n twe r p-ordonnantie b e tr effe nde de 
muntzuivering i n h et Cro uv e rnement d e r 
}I o lukken (Oncl, -1-1) , 

D eze 
slaging 

onhn~'rpen WOl'UCII ac-htel'ecnvolgells zonder beraad
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

De ,~o 0 r z i t t e 1': ~'\[i .illc 1-1"('('l'e l1! Op \'l' I'zock \'all dCIl 
R t' g't:erillg~I!:l'IJlill'ht jg,d(' wOI'dt de behandelin g va n dc Ollt

Wt' I1)-ol'donllllntie tot yel'hoog:ill):!' van de lnndsnitkeering 
aan het CultnUl'gebied tel ' O""tku~t \,l1V S\lmatriL (Ond, 47) 
nog even uitgesteld, omclüt er nog oe.nige stukken W01'

den ingewacht. 

1 k 1:1 t é I t h a 11 s a i.I II d ~' 0 \' cl (' cl (' 0 11 t W C l' IJ
jt\ dan necn 1 l k meen L1al h ei stanapunt Yan de hcc l'cn 0 l' don 11 a 11 t i e tot \' C l' h 0 0 :.t i 11 go cl (' I' 1 <l 11 cl S u i t
'"<l il H clsd ingcn cn l~l'tli n dit is dat , waal' de redactie dui-

Nu staa n wij VOOl' deze kwestie: I s de YCl'gadel'i ng el'Op 
gesteld, dat als het ware nog ,,-ordt gewacht op een nadere 
uiteenzetting Villl wat in de (loCllmentrl1 ligt il ('htCI' al't. 3, 

delijk is, die l'cdaC't ie. moet p1'cn11ee1'en. I s dit het sta ndpunt 
k ee rin g aan het gewc~t ~clllal'i1l1g l~ n VCl'

mi nder in g \'an die aall het gewest K e do e 
(0 n (1 , -111 ) , van de vergauel'ing, da n zou ik ham' willen yoorstellcm O\'Cl' 

te gaan tot stemming; mocht daarentegen tle ve l'gaderi ng 
nadere documentatie wenschen, omdat wellicht hiel'yan het 

De ontwerp-ordonnantie wordt lo nder hcraadslaging en 
is) dan zoutlen wij zonder hoofdelijke st emming aangenomen, uitb1'eng-cll van de stemmen afhankeUjk 

ook di t ollderwerp moeten uits tellen , 

Dl' \ 'r' 0 0 l' Z i 1 tel': _"\ a 11 tl è 0 l' d e i s cl e 011 t-
De heel' H.o ep : ~\[ijllh c{, l' de Yoo1'zittel'! Het. is voor Wl'I'p-ol'dol1l1ant i t,; tot \\'ijz i g' in g' va n de 1' e

mij juist va n groot belan g Ol inderdaad art, 3 van de Ta- g' el i n g d e l' \' C l' ki e z i 11 go V n. 11 cl e L n I a n d s e h e 
ril\f\\'t,t in deze ec n absoluut imperat ief karakter heeft ja 1 c dl' 11 V Cl n tl e n ~I i na h a. s s a l' 11 a cl (0 Il c1. -J8 ). 
dan neen, of het dus indcrdaad geen ruimte l aat YOOl' de 
vraag of in dit .geva l do vl'Ïjstell ing verplicht moet worden 
gegeven of niet. 

Zooals ik er op het oogenblik ,tegenover sta, heb ik nog 
niet den absoluten indruk, de zekerheid, d'at het karakter 
van art. 3 dermate imperatief, derma,te absoluut is. Ik ben 
door het betoog van den heer Stokvis wel eenigzins in twij
fel geraakt en als Cl' nu 110g bijkomt, dat VOOl' de ontwik

keling der oli e-industri e als zoodanig de vl'ijstelling van in

vocrreehten van deze hulpmiddelen inderdaad niet noodza-

De heel' St 0 k v i s : Mijnheer de Voorzitter! De Memorie 
van Antwoord op het Gedelegeerdenverslag is dunkt mij een 
stelli ge bevcst,iging van de meol' geuite gricf, dat de toelich
tingen op ontwerp-oL'dolln antics vaak u itel'st sobcr zijn, At 

is de !\'lcmorie van Antwoord uitvoeri ger op punten, die 
nadere toelichting behoefden, veel meel' helderheid heeft dit 
staatsstuk ons toch niet verschaft. \ Vjj staan h ier voor een 
zeel' eigenaardig ontwerp, Het komt in het kOl, t hierop nec!', 
dat aanvankeli jk de Minahassa was vCI'deelel , ooh 'Hlm ini st l'iL-
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"Vijzigin g van de regeling del' verkiezing InJundsche leden van den J\linahass81'uac1. 

(STOKVIS.) 
tief, in <listrieten, samenvallend met hct stam\'erband; de 
kiesdistricten sloten zich bij de administratieve indeeling 
aan. Toen heeft men in 1926 daarin wijziging gebracht 
door in de eerste alinea van art. 5 van de kiesordollnantie 
voor den ~linahassal'aad neer te schrijven, dat de grenzen 
vall de kiesdistricten samenva llcn met die vall de districten, 
waarin de l\finaJlfissa sedert opnieuw administratief was 
verdeeld. Dit is geschied bij Staatsblad 1926 No. 346, maal' 
men heeft de tweede alinea, die de aanwijzing van het leden
tal pel' kiesdistrict inhield, nog overeenkomstig de v l' 0 e
ge l' e admi nistratieve districten naar stamverballd - als ik 
het goed heb begrepen, pel' ongeluk - ongewijzigd gelaten. 
De zaak stond dus zóó, dat de eerste alinea, waarin cle kies
districten waren aangewezen, niet meer klopte lllet de 
tweede. Zoodra dus een verkiezing had moeten gehouden 
worden, zou men voor de onmogelijkheid hebben gestaan 
van toepassing der kiesordonnantie. 

Ik herhaal de verwondering, die ook in he~ Gedelegeerden
verslag is geuit, hoe het mogelijk is geweest, dat men een 
zoo onbcstamlbul'c wct heeft gehandhaafd, totllat eindelijk 
de onmogelijkheid van die handhaving in de praktijk is ge
oleken, zoodat thans met spoed ecn wijziging moest worden 
ingediend, die harmonie brengt tusschen de indeeliug \'an de 
kiesdistricten en de opsomming van het aan tal leden dat pel' 
kiesdistrict moet worden gekozen. 

Ons wordt nu in de Memorie van Antwoord medegecleeld, 
hoe die vergissing mogelijk is geweest, en wij lezen dan, 

"dat deze fout is ingeslopen" - ik heb dat slnippro
ces niet kunnen waarnemen, want van insluipen is geen 
sprake geweest; het is een buitengewoon duidelijke en 
gezonde fout gebleken en ik geloof niet, dat el' 
sprake kan zijn van "sluipen" - "tijdens de be
handeling van een voorstel van tlen l\liuululSSi.ll'aad om 
artikel 5 del' verkiezingsordonnantie van dien Raad 
(Staatsblad 1919 No. 65 ' jo. Staatsblad 1923 No. 158) 
te doon aanvullen met een nieuwe alinea, na de eerste 
alinea, bepalende, dat de negorijen Koha en Tateli in 
afwijking van de bepaling in de eerste alinea. zouden 
worden ingedeeld in het kiesdistrict ]'ianado". 

Mijnhee r de Voorzitter ! Ik heb de~c verklaring herhaal
delijk gelezen met de belangstelling, die elke Rep-eoringsge
machtigde van ons mag verwachten, maal' ik blijf nog eens 
ernstig aandl'ingen op eenige verduicleliJldllg 1 want de zaak 
is mij Dog niet helder. En eer ik daarvan nu in bijzonder
heden l'ckensc hap geef, laat ik liever eerst de gelegen· 
heid aan dcn Regeerin gsgemnchtigcle om ons de helderheid, 
die eventueel bestaat, nader aan te toon'en of, zoo die hel
derheid niet bestaat, ons die 10 schenken. 

Dan lezen wij verder: 
"Dat bedoelde regeling zoolang bleef gehandhaafd 

is r eeds toegelicht in de Memorie van Toeliehting, 
waa rin O.m. vern:::.eld is, dat oorspronkelijk werd aan
genomen, dat met deze wijziging zou kunnen worden 
gewacht, totdat nader dool' den Voorzitter van den 
Minahassaraad in uitzicht gestelde voorstellcll tot wij
ziging vnn de vcrkiezingsordonllantie zouden. zijn ont
'Vangen' '. 

Een afdoend motief om cen dergelijke onbestaanbare wet 
langer te handhaven dunkt mij dat niet, maar ik zou 
den geachten Uegeeringsgcmachtigde willen vragen: wat is 
clan pre ei es het v"rband geweest tusschen die voorstellen, 
die werden ingewacht en de bestaandc wettelijke regeling ' 

In de toelichting op de ordonnantic stond vermeld, dat 
dc oplossing eigenlijk heel eellvQudig was: Men had te kie
zen tusschen een wijziging van het eerste lid , dat is dus 
een wijzigin g in de aanwijzi ng del' kiesdjstricten, om deze 
in overeellstelluning te brengeIl met het 2e lid, waa l' a n d e
r e kiesdistricten stonden vermeld met Cl' ach ter het aantal 
Jeden, dat in die districten werd gekozen , - of een wijzjging 
Vlm het 2e lid, zooûatïle kiesaistricten zouden samenvallen 
mct de administratieve inclecling. 

De l~egeering zegt dat in de l\icmol'ie van rr oel ichting 
als vol~: 

,,~en andere oplossing zou nog gevonden kunnen wor 
den dool' wijziging van lid 2; evenwel bestaan hierte· 
gen o\'cL'\,,-egcndc bezwaren, aangezien dan de indeel illg 
naar stamvcrband verloren zou gaan". 

De Regecrillg zal ons njet euvel duidell , dat wij gevraagd 
hebben naar die overwegende bezwaren, want 110t gaat bier 
tenslotte niet alleen om het herstellen van een lout maar 
blijkbaar ook om eell groote twistvl'Hug: of mcn za.l han d
haven de administratieve indecling naar het stamvcrband 
of niet. Daarop komt het tcnslotte ncer; dat is het pro· 
bleem. Daal'om heeft het mij wel ecnigszins vcnvonderd 
dat hiervan zoo geheel op het eind Vllll de toeUchting, cYcn 
melding wordt gemaakt, alsof el' weinig anders aanwezig 
was dan een fout in de wet. 

Nu 100ijgl'n wij il1 de l\Icmo L'Îe V:ln Antwool'd medege· 
deeld: 

"De identiteit \·an adutdistrict en kiesdistl'ict wordt 
een onmisbaar elemcnt vnn de sHlIlenstelling vun den 
Min ahassa l'aad ge:acht, hetwelk in verband met het sys
teem van directe vel~kiezing der leden aan den Raad 'lijn 
bijzonder karakter geeft. Men bereikt el' dool', dat in 
het College leden zitting hebben, die rechtst l'eek~ naar 
een territoriale illdeeling gekozen zijn, terwijl de teni· 
tori ale yerkiezingsgl'enzen tevens samenvaJ len met clic 
del' . vroegeJ'e sOll\-el'eine eenheden, uI. die del' adatdis. 
tricten " . 

Dan wordt verder verwezen naar de wenschen, geuit dool' 
den heel' Ratn Langie, die blijkbaa,' in dezelfde richting 
gingeil. Ik zal mij niet aanmat.igen te beoordeel en, welke 
udministratieve indeeling voor de Min uhassa dc meest juiste 
is. Ik kan mij wel voors tellen - en dat behoort ook zoo -
dat de kiesdistricten zooveel mogelijk analoog moeten zijn 
aan de administratieve indeeling_ De waarde van de argu· 
menten ten gunste van het samenvallen van de administra· 
t ieve en de kiesdist r icten met den adat laat ik dus 
buiten beschouwi ng, ma:ar ik zou wel willen vragen, hoe 
komt het, dat in uauwelijks 1 jaar tijd de .inzichten zoo fun· 
damenteel zijn gewijzigd_ In 1926 vond men, dat de kic-s· 
districten eigenlijk moesten samenvallen met ecn administra· 
tieve indeel ing, die geen vocling hield met het stamvel'band. 
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"ïj zi~il1g vHn de l'cgeling dcl' YC'l'ldl'zinl:!' Inl<lIlclsche leden Yflll d e ll )linahassl\ l'llml. 

(STOKVIS, MANDAGIE.) 
Kallwclijks een janl' lat eI' , is lllell pJ'1.:ncipi('('1 yolkolHCil 
overstag gegaa n. 

Ik zou den geachten Rcgecl'ingsgem<lchtigdc willen vrugenJ 

welke Cl'V81'ing dHUl'toc annleic1ing heeft gegeven. 
Dank U, ~1ijllheer de Voorzitter! 

De heel' Man dag ie : Mijnheer de \' oorzittel' ! Ik heo 
het woord gen'aagel bij de behandeling van dit onderwe1'p. 
omdat ik zelf als lid in den Minahl:lsS81'aad heb gezeten en ik 
zou gaarne ecn en ander nader toeUchten iu het belang van 

·dit coll ege. 
In de Memorie van Antwoord wordt erkend, dat Cl' ecu 

fout is geslopen in Staatsblad 1926 No. 346. Dit Staatsblad 
is .feitelijk nooit in wel'king geweest vanwege de tegenstrij
digheid van het eerste deel met het tweede deel \'Un het beo 
trekkelijk artikel. Betreffende dit artikel zou ik nog llCt 
,'olg-enele willen opmcrl,cn, 

Dl' he t'zicJli1lg' !Jel'usl feite lijk op een Vool'stel nltl dcn 
l\lillnhassnt'nad om de negorijcnKoha en ']'.tlte li , wnal'nlll de 
bevolk ing van rroumbuluschen oorsprong is en m·ec l' eigen
aardig bij de vroegere onderafdeellng )'fenado behoort, in te 
lij,'ctl bij he1 tegenwoordi g' dist t'Îd ~[anado, De ~fi11 flh assn

raad heef t het bezwaar yan die negorijen ingezien, omdat die 
twee negorijen, die Yrocgel' administratief bij de ondcrardee
ling ~\[enado 'behoorden en later bij het d is tl'ict Tombal'il'i 
(on derufd('l' lin.g .\moc rang) wf!l'dcn ingcHjfd, nu WCC l' on
der de OOI'spl'onkclijkc ondcrafdeeling Menado, thans na de 
·onll·oogding distJiet Manado geheeten, zijn gebracht. H et 
is YOO L' de kiezcl's gemakkelijker om bij de vel'kiezingen 
Menado te bCI.·eikcn dan het anelere district Tombaril'i. H et 
hetrof hi el' een billijk verzoek, WH<lI'Op dool' den l\iillahCl s~fl

!'aad is in gegaan en waal'na het betrekkelijk voorstel bij 
de Regecl'ing is in gecliend , 

Nu erkent de :lUemol'ie van Antwoord zelf, dat Cl' een 
'fout is ingeslopell , omdat toon niet op het bct t'ckkclijk VOOf
s tel \llill dril ~\lin nhll~st1I'1Hld is ingegaan, mant' de Rl'grering 
feitelij k slechts cen globale verbetering in het Staatsblad 
heeft aangebracht, met het gevolg, dat het eene deel vau het 
Staatsblad met JICt andere deel in ootsing kwam. 

Dool' mijn benoeming tot lid van het College "an Gede
legeerden kwam in verband m.et de voorschriften voor den 
~ I inalu\!'isal'aad hij de ,'c l'kiczing van opengevallen plaatsen, 
deze vraag vanzelf tCl'SI,) L'ake. Nu is voor de verkiezing van 
ni euwc leden eenzelfde tl'l'm ijn g'este ld - naaI' ik Jlll'cn van 
4 maanden - als wanneer een nieuw lid moet worden ge
l::OZPll bij aftreding Viln el'lt lid, De l\'linaha~~al'ilncl heeft dat 
ook zecr juist ingezien en is tot op dit oogcnblik nog steeds 
van dezelfde mecning. Ik betreur het dan ook, dat dool' d eze 
fout , n ,l. door de in ~tcllillg van hct betrekkelijk Sté:la1 sulad, 
t<?t op heden de verkiezing, waarvan de uiterste termijn i~ 

bepaald op 17 SeptemberJ nog niet is gehouden kunnen WOl'· 
den. 

Ik juich het toe, dat Ct' nu een wijziging wordt aanbevol en. 
Ik betreur het echter, dat ous geacht medelid, de heel' 

Stokds, fe itelijk tegen deze wijziging is. 

Dl' hr('!' S l o k \' i s: N('('n, dat hen ik 11 i (' t. 
Handelingen, Zittingsjaar ]927- ]928. 

(MANDAGIE, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
De heer 1\1 a n d a go i e : , ..... .. , De heel' Stokds vI'nagt in 

ieder geval inlichtingen, Die inlichting'ell zijn natuurlijk 
zeel' gel'echt,'aardigd, want zonder een wijziging '''.m deze 
ordonnantie zou de \'erkiczing van een lid, dat afgetreden is 
- dat ben ik in dit geval - niet kunnen doorgaan, Ik zou 

alleen, W(Ull' cle heel' Stok\'Ï s nadl' t'e inlil'hting'C'n ve1'langot, 
een kleine toelichting willen geven op hetgeen hij heeft aan
gevoerd. Hij heeft het over de laatste alinea in het Gede· 
legeerden-verslag gehad, waarin gevraagd wOl'dt om een ua· 
dere uiteenzetting van de overwegende bezwaren, aan hel 
slot V<.lll de :\lemol'ic "an Toelichting bedoeld, 

Het gebied van den l\1inahassal'aad was OOL'spl'ollkelijk 
verdeeld in 16 kiesdistricten, Dool' dl\ wij ziging in. Staats· 
blad 1926 No. 346 werel dat aantal tot 7 kiesdjstricten te· 
ruggcb L'a cht. Ik weet, dat met de OlllYOogding een voorstel 
is in gediend om het aant a l ucstllursdist rieteu Weel' tot 5 of 6 
terug te brengen. Daardoor zouden wij telkens in den Volks
raad of in het College van Gedelegeerden voor een herzie· 
ning komen te staan, De :Memorie van Antwoord erkent de 
fout eu ik juich het toe, dat deze fout is erkend en herstelel 
dool' de Regeering, teneindc tot een betere oplossing te kun
nen komen. 

Ik behoef dit den heel' Stokvis niet uiteen te zetten, 
maa l' misschien is wel de ui teenzett ing noodig, dat ik r eeds 
in het jaar 1922 heb gepleit voor het behoud van de beo 
staande kiesdist ricten, waal'tegenover de R egeering niet af· 
wijzend stond. De heel' Stokvis heeft dat misschien nog niet 
l{urmen nagaan, doch ik, die zelf Iiel van den Minahassul'aad 
geweest ben, weet, wat een inkrimping van het aantal kies
districten beteekent, waal' elk adat·distric t el' prijs op stelt 
,om kiesdistrict te blijven. 

Ik hoop, dat de heer Stokvis met dit ontwerp zal kunnen 
medegaan, want jeder district stelt prijs op zijn eigen 
nationaliteit, om: het zoo te noemen. op een zelfstandig 
bestaan, en dat hij hiertegen geen verdere bezwaren zal 
willen inbrengen, omdat de t ermijn, die gesteld is voor 
het houden van een ni euwe verk iezin g, zooals ik zooeven 
zeide, op 17 Septpmucr verstrijkt en dOOl" een onjuistlleid 
in deze ordonnantie de :Minahassaraad met ecu lid mindel' 
moet volstaan, tenrijl llet ldesdist rict BantikJ waarvan ik 
lid bCIl geweest, Cl' naar verlangt een nieuw lid uit zijn 
midden te verkiezen, 

De Voo r zit t e 1' : Het woord is aan den adviseur voor 
de decentralisatie. 

De heel' Co h en St u a l' t, adviseur voor de Decen· 
tI'" lisatie : Mijnheer de Voorzitter! De opmerkingen, die 
gemaakt zijn naar aanleiding vau het hier bij het College 
van Gedelegeerden in behandeling gekomen onderwerp 
48, komen, als ik het goed heb begrep en, hoofdzakelijk 
neCr OP het vragen van eenige meerdere verdu.idelijking, 

Dit eenvoudige ontwC'l'pje houdt inderdaad verband 
met een eelligszins ingewikkelde organisatorische kwestie. 
Bij de eerste toelichting is het ni ct noodig geacht, tUll het
geen viel buiten het thans dircct noodzakelijke uitvoerig 
te behandelen. l\ien was bij de indi~ning van het ont-
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\Vijzig-ing nlll de l'<'geling del' vC'rkiezing lnlandsche leden "an den l\Iinahass3I'3a d. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
werp nog nadere voorstellen nit de Minahassa wachtende, 
mnar in afwachting daarvan is nu alleen deze voorloopige 
regeling aanhangig gemaakt, die noodzakelijk is gewor
den ter redres, aangezien, - gelijk de heer Mandagie ook 
]'ecds in het licht gesteld heeft - thans direct het noodige 
di-ent te worden verricht, om een vel'kie~ing mogelijk te 
maken, die moet worden uitgesehreven met het oog op een 
in den betrokken raad ontstane vacature. Deze gelegeu-
11Cid wordt tevens gaarne dool' mij aangegrepen om ten 
aallzien van de bedoeling der OrdOllJlaJltie eenige meerdere 
verduidelijking aan te brengen. De heer Mandagie heeft 
deze reeds gedeeltelijk aangegeven en ik zal daar eenigc 
korte mededeeliugen Han toevoegen. 

Zooals in de Memorie van Antwoord nader is medege
deeld, heeft men in het gebied van de Minahassa dezen in
gewikkelden toestand, dat men daar kent districten in 
drieërlei zin . In de eerste plaats de z.g. adatdi tri eten , 
welke districten vroeger werden bepaa lel door de ten'ito
l'iale stammen. In de tweede plaats de kiesdistricten, inge
voerd hij (le instelling van den ~finahasf:inl"aad en hl de 
dercle plaats cle bestuursclistricten, waarin de MÏltahassa ad
ministratief is onderverdeeld . 

Als ik den lleer Stok--vis goed beb begrepen meent deze, 
dat hier eigenlijk een bnitengewoon belangrijk probleem 
]laa1' yoren is gekomen wat de administratieve indeeling be
treft, dus een probleem betreffende de indeeling van de 

J.finahassa in bestuursdistticten. Ik kan clan mecledeelen, 
dat bij den geachten spreker in dit opzicht een nusverstand 
bestaat. Over de bestaanele bestuursdistricten is in de cor
r espondentie clie cle aanleiding is geweest tot het hier thans 
in bel~Lndelin g zijllde voorstel, iu het geheel geen sprake 
geweest. Het is hier enkel en alleen gegaan om de vraag, 
hoe de kiesdistricten het best waren in te deelen in verband 
met de daaromtrent bestaande tradities. Ik kan in verband 
hiermede ook toelichten, welke eigenlijk de aanleidin.g is 
geweest tot de fout, die hier is besproken en die in 1926 on
willekenrig is begaan. Het spreekt vanzelf, dat bij aange
legenheden als deze in de eerste plaats r - lung wordt ge
houden met de wenschen, die uit de streek, waarvoor derge
lijke regelingen moeten gelden, tot uiting komen. Nu was 
in het jaar ]926, zooals ook de heer )Iandagio met een 
enkel woord heeft gememoreerd, de "'enschelijkheid geble· 
ken, om de negorijen Koha en Tateli, wat het kiesdistrict 
betreft. andel'S in te deelen. Deze negorijen waren inge
deeld bij het kiesdistrict Tombariri en het was. ge
bleken, dat de aldaar woonachtige kiezers el' de voorkeur 
aan gaven, hUil stem uit te breugell in het kiesdistrict Ma
nado. Als argument voor deze verandering werd in de eer
ste plaats aangevoerd, clat uit de bestaande indeeling eenige 
admi.nistratieve moeilijkheden vOOl'tvloeidell, aangezien ne
gorijen bestuurlijk waren gev<legd bij het bestuursdistrict 
Manado, maal' overigens behoorden tot het kiesdistrict 
Tombariri. 

Bij de wijziging, die op grond van dezen wensch in over
weging werd genomen, is aan dit argument de grootste 
waarde gehecht. Er is toen ook al bij het voorbrengen 
van deze kwestie V8.lil wege den Minahassaraad gewezen op 

het feit, dat de bevolking VSJ] Koha en Tateli niet behoorde 
tot den stam van Tombariri maal' bij den stam, clie bij het 
kiesdistrict Manado behoorde. Men heeft echter meer waar
dè aan het eerste argument gehecM. 

Verder werd toen gemeend bij de verdere behandeling 
van de zaak den administratieven omslag geheel te kUlmen 
ondervangen dool' het verschil weg te nemen, dat überhaupt 
bestond tnssehen de kiesdistricten en de administrati"'e, de 
bestuurs-districten. Zoo werd een algemeene bepaling ge
maakt van deze strekking, dat voortaan bestuurs- en kies
districten geheel zouden samenvallen. Maar daarbij bleek 
toen als spoedig - behalve de moeilijkheid, dat de deelen 
del' ordollnantie niet meel' harmonieerden - een bezwaar 
te bestaan, n .1. dat de bestaande indeeling in kiesdistricten 
nog een diepere grond had dan cle bestuursincleeling be
hoeft te hebben, n.1. de oude stamincleeling. Die onde stam
indeelin g - de heel' Mandagie zal het nog welsprekender 
kunnen mededeelen dan ik - is van groote beteekenis "OOl' 

de l\finallassa . Het district) de pakasa:än, een territoriale 
ee:nheid, die "an ouds bestaat, is voortgekomen uit den noe
geren walak of stam (genealogische groep) en is dan ook 
vroeger bij de vestiging Val1 ons gezag als de grondslag del~ 
administratieve indeeling genomen. 

Hoezeer het steunt op de traditie van de bevolking kan 
blijken uit een oude legende, waarbij voor den Minahasser 
de bepalingen van het stamterrit<lir is vastgeknoopt aan de 
nitspraak yan de goden ("ool'ouders) , die in een vergade
ring rondom den ,. 'Vatn Pinewètèngan" (steen waar Yer
cleeld is) aan den :\'oordelijken voet van den berg Toncleru· 
kan, die vercleeling tot stand brachten. Bij iedere beslissing 
der Oudsten gaf de god Muntu-untu (de hoogst gezetene, 
de allerhoogste) een schrap op den steen, indien de god 
Kopél'o (de verbieder, cle verhinderaar) het besluit g'oed
keurde. Deze teekens worden nog aangewezen op dien steell, 
die eenige tientallen jSJ'en geleden weer is nitgegraven. 

]fen kan hieruit opmaken, hoe sterk voor de bevolking 
die oude stamindeelillg heeft geleefd en nog leeft. Uit die 
stammen is later doo.c....federa.tie de i\Iinahassa opgekomen. 
Zooals den hem'en bekend is, beteekent 3Iinahassa .. ,één ge
worden" en is de naam een herinnering aan de federatie 
van de oudste stammen tot de eenheid, die thans cle Mi.na
hassa is. 

Mijnheer de Voorzitter! Uit den aard van de zank is 
de beteekenis van de stamindoeling eenigszins uitgesleten, 
maar het is bij ' deze zaak toch gebleken, dat dool' de bevool
king nog altijd ten zeerste op prijs wordt .gesteld, dat die 
stamindeeling de grondslag is voor de indeeling in kies
districten. 

De Minahassaraad is een ÎJlstelling, die dool' de bevolking 
VlaJl de Minahassa ten zeerste wordt gevoeld als haar ver
tegenw<lordiging en ook daarom heeft de bevolking er al
tijd veel prijs op gesteld, dat iedere stam, zooals die V~ll 
oudsher bestond, in de gelegenheid W"", door het zenden 
van een of meer eigen vertegenwoordigers naar den :Mina
hassaraad daarin tot zijn recht te komen. 

Toen de wijziging van de ordonnantie van het jaar 1926 
noodzakelijk bleek, is dat wel zeel' tot uiting gekomen. Er 
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"\Yijziging' "iln de l'l>g-C' ling" <.lPl' n.'l'kiezing lnlnll ll."il'ht' l ('d~'1l \';.1Jl den ::Uillnhassal'ilad. 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, STOKVIS.) (STOKVIS, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
is toen aan den l\fillahaS81'aad gevraagd. of hij el' bepaalde dade1ijk na die wijziging in 1926 eeu verkiezÎJlg voor don 
bezwaren tegen had om de kiesdistricten te regelen op de .Millahasal'aad had moeten plaats hebben, men voor een 011-

wijze zooals de bcstnursclistl'ictell wal'en ingesteld en de l\lilla- bruikbare wet had gestaan. Dat was nu speciaal mijn grief. 
hasaraad heeft toen, wnder dat er overigens klachten tot Ycrder constateer ik ook, dat dit ontwerp maal' niet zon
uiting kwamen ovcr de administratieve bestuUl'sindeeling, del' meer het herstellen van een fout is, maar dat de kern 
wel duidelijk uitgesproken, dat hij er zeel' veel prijs op vau het ontwerp zit in het in overeenstemming brengen vau 
stelde, dat iedere stam zijn eigen vertegenwoordigers in de stamdistricten met de kiesdistricten. En wij hebben hiel" 
den ~I i nahassaraad zou houden. omtrent nu een belangrijke mededeeling van den Regee-

De indeeling van die kiesdistricten - en nu kom ik op de ringsgemachtigde gehoord, welke wij echter gaarne reeds 
iJl het uitzicht gestelde plRllllell yan den ~finahasal'aad om uit de Memorie van Toelichting hadden willen vernemen. 
daaromtrent nadere voorstellen te doen. - de afbakenillg In dat geval toch hadden vele van de gemaakte opmerkin
van de grenzen van de kiesdistricten, is niet zoo gemakke- gen achterwege kunnen blijven . 
lijk als zij oppervlakkig misschien zou kunnen lijken. Men Tenslotte wil ik den heel' Mandllgie doen opmerken, dat 
heeft el' over gedacht, omdat de grensbepaling altijd zeel' ik deze ordonnantie zelf niet bestrijd, maal' alleen het feit 
moeilijk was, te lJogen in een bij het staatsblad te yoegen dat die thans pas is \'oorgebracht. Dat is een fout, die niet 
kaart de grenzen vau de kiesdistricten yast te stellen, doch 'moet worden herhaald. 
in de praktijk is toen gebleken, dat de aanwijzing van Nog cen enkel woord over de redactie van het ontwerp . 
de territoriale grenzen moeilijk of onmogelijk is. terwijl het Wij lezen dat de eerste alinea van art. 5 van de kiesordon
bovendien slechts zaak is, aan te geyeu, in welke 1\.ie8dis- nantie zal lniden : 
tdeten de negorijen moeten worden ingedeeld . Dus die "Voor de in deze ordonnantie bedoelde verkiezing 
kiesdistricten vallen samen met bepaalde negorijen, mllS·r \\'ordt de Minahassa verdeeld in kiesdistricten. De gren-
de grenzen zijn moeilijk aan te geven. Het "i11oen VR11 zen van deze kiesdistricten vallen samen met die van de 
een oplossing van deze 1(\,-e8tio is een van de redenen ge- districten" - dat zijn dan vermoedelijk de stamdis~ 
weest waarom lIet samenstellen van een \Yijzigingsordon- tritten - .. waarin bij het besluit in Staatsblad 1903 
mmtie eenig vertraging heeft ondelTondell. Xo. 249, I:l't'wijzigd bij dat in Staatsblad 1908 No, 305, 

Op het oogenbHk is in overweging, alim de moeilijkheid de ~linahassa verdeeld wns". 
tegemoet te komen door in de ordonnantie alleen yast te )'Iijnheel' de Voorzitter! Ik vind dit geen mooien tekst; 
stellen de kiesdistricten en bij regeling van den Minahasa- el' wordt toch gezegd, dat men ele grenzen vcor (le kies
raad, elus in Illedebestuur, te loten "aststellen, hoc het ge- elistricten gaat yaststellen volgens st<lMsbladen, die eigen1ijk 
bied "an elk Idcsdistl'ict zal zijn te bepalen, zoodat bij de niet meel' best<l·an. Ik zou den geachten Regeeringsge
uitwerking WHI deze regeling ten yolle lllet de plaatselijke maehigde willen vragen of het niet aannemelijker zon zijn, 
tradities zal kunnen worden rekening gehouden, wannct;'l' men een\'oudig in de eerste aHnea de 1d.esc1i.stl'icten 

BO\'cndieu stonden cr ook n og andere \Yenschen op het flH11ll(\l'cerdc, en in de tweede alinen achter ('Ik district het 
program ma \'an ll'on ~[illilhasnl'naLl en uit den iltll'd del' aantal lellen, dat in den raad wordt f1 fgenH\l'cligd. 
znak was het ·wenschelijk, zoo mogelijk de autoriteiten, die Tk tlank U. )lijnh (>(>1' de VOOl'Zltt (, )·. 
met de regelin.g van die nieuwe ordonnant ie te maken had
elen, niet tweemaal lastig te vallen. 

De bedoeling was dus om, tegelijkertijd met de dieper
De heel' Co he 11 St u a l' t, acl"iseut' voor de Decentrali

satie : ~jjijnheel' de V<101",i tter! Als ik den heel' Stokv;s 
gaande wijziging, die op het <logenblik nog in "oorberei(ling goed bega'epen heb, zou hij met het oog op de mindere ele
is, "ok de in 1926 begane fout te llerstellen. Inlusschen gantie " •. n artikel 1 sub 1, zooals het hier is "col'gesteld, het 
is de noodzakelijkheid om die fout te herstellen verhaast, betel' hebben 'gevonden een zooclanige regeLi ng te maken, 
doordat in een vacature moest worden voorzien; daarom is dat geënumel'eel.'d werden de kiesdistricten met vermelding 
de behandeling van deze twee zaken apart gehouden. van het aantal leden, dat per distI'1Îct z,ou wOl'den afgevaar-

De thans aanhangige voorziening heeft dus alleen tot clig(l. 
dool in te gaan op hetgeen voor de d'efilJlitie,'c regeling dool' 

De heel' Sta k \' is: De !'('geling kan in één artikel 
den l\iinnhaS81'flud noodzakelijk is. De nadere voorziening 

blij,'en. In de eerste alinea zouden dan de kliesdistJ'icten 
is n.a .v. ambtelijk ontvangen voorstellen nog in onderzoek. 

k01nen te staan eu in de tweede alinea het aantal leden, dat 
Daaromtrent hoopt de Regeering d~n Volksl'aacl t .Z.t, na- pel' district znl word en afgcvnnl'cli gcl. 
dere yoorstenen te klmnen doen, 

Mijnheer de Voorzitter! Ik mcen hiermede de punten, die 
door de hOOl'ell Stokvis en )iandagie 11aar voren zijn ge
bracht, te hebben beantwoord. 

De heel' Co hen St u a l' t, addseur "001' ue Decentrali
satie: Ik zou Cl'OP wHlen wijzen, dart; in de tweed.e alinea 
r eeds de cllllmel'atie der kiesdistricten is te vinden. De 
kiestli,,1l'ie1ell worden erin opgesomd en er wordt achter VCl'-

De heel' Stokvis : Mijnlleer de Voorzitter! Ik Ileb meld het HantHlleclen, (hl! "COl' elk di.triat wordt afgav"ar
met belangstelling d'e nadere niteenzetting van den geachten digd. De moeilijkheid is te bepalen welke de gren
Regeeringsgemacllligde gehoord, ma.·r die uiteenzetting heeft zen zijn del' dist";cten. Ofschoon ik moet toegeven, elat de 
ioch niet kunnen wegnemen het feit dat, walUleel' nu eens aanhaling der imll~dde1s vervallen besiluiten geen mooie 
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(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, STOKVIS.) 
oplossing is, lijkt hel mij op het oogenblik de eenig moge
lijke. In die sl<latsbladen staat de onde indeeling en die is 
VOOr alle inwoners der Minahasa duidelijk, temvijl bij een 
uieuwe indeeling over de grenzen nog allel'1ei meeningsvel'
.eh il mogelijk is. Daarom is eenvoudig aangeknoopt 
aan de .oude regeling, waarmee iedereen in de ~Iinahasaa 
op de hoogte is, en om die reden is O\'el' het bezwaar, 
da.t de tekst niet zoo fraai is heengestapt. Men heeft toch 
te maken ofiet een noodregeling, die iu af'\>\achting van de 
definitieve regeling is getroffen. 

Ik dank U, Mijnheel' de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder ho'ofdelijke stem
ming aangonomen . 

De Voo r zit ter : A a n deo l' d e.. i s th a n s d e 
behandeling van de ont,,'erp-o).donnantie 
tot vcrhooging van de Land uitkeerillg 
aan het cnltnurgebied der Oostkns .t van 
Sn m a I l' a (0 n d. 47) . 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter! E,' is in 
llet Q-edelegeerdenvcl'slag gevraagd of niet vermeden krul 
worden, dat wanneer de begrootingswetgeyer een vaste 
uitkeering heeft verhoogd, diezelfde wel gever ook nog 
datzelfde bij ordonnantie Illoet bekrachtigen. Mij dllllkt, 
dat wanneer de oegt'ootingswetgcver heeft gesproken. de 
uitvoerende macht wel de bevoegdheid behoort te hebben 
11 et besluit uit te voeren, zonder dat eigenlijk hetzelfde 
besluit nog cens gonomen wordt in een anderen wettelijken 
VOl'ffi . 

)Iijnheel' de Voorzitter! Ik ondersteun LUe opmerking. 
Niel, omdat ik nu gaarne aan het nitvoerend gezag een al te 
grooto bevoegdheid zou willen verleenen - neen, ik wensch 
juist uitdrukkelijk de verklaring voorop te stellell, dat ik het 
zou ,betreuren, wanneer bij Regeerjngsverordeuillg op den 
cluur veel zou worden geregeld, dat eige))lijk door clen or
donnantie-wetgever zelf zou moeten gescj)ieden. 

Wij moeten eehtcr de redelijkheid betrachten en nu 
zou ik willen vragen, waarin nu eigenlijk het door de Re· 
geel'in g in de memorie van antwoord medegedeelde bezwaar 
schuilt tegen hetgeen gevraagd wordt. Gevraagd wordt 
slechts, waal'om niet kan worden bepaald, dat, de begroo
tillgs-wetgevel' eenmaal gesproken hebbende, de GOllv.erneur
Generaal zelf de instellings·ordonnantie overeenkomstig 
dat besluit kan ten uitvoerleggen . Mij dunkt, clat in de 
instellingsordonnantie, die hier toch de reflex is vau art. 
123 1. S ., best de ,bepaling kan worden opgenomen, dat 
wanneer de begrootillgswetgever een uitkeel'ing heeft ver· 
hoogd, bij regeeringsvel'ordening de illstellingsordonnantie 
mag worden aangevuld. 

Gaarne zou ik van den Regeeringsgemaehtigde vernemen, 
waarom hij eeu dergelijke procedUl'e uitgesloten acht met 
een beroep op art. 123 1. S . 

De heel' Co hen St u art, adviseur voor de decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzit ter! Aan het motief waarom 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
hiel' gepleit is voor een herziening van den vorm del' hier 
aanhangige regeling, n.l. vermiiding "nn omslachtigheid bij 
verhoogillg van vaste uitkecl'ingen aan locale ressorten , is, 
zooals cleu geachten spreker, den heer Stokvis, zal zijn 
gebleken, gedeeltelijk tegemoetgekomen door de verklaring, 
dat de Regcering zal rekening houden met cle opmerking, 
dat het wenschelijk is om ordonnanties van dezen aard zoo
veel mogelijk te vel'eenigen, zoodat men een kle1l1e1' aantal 
onderwerpen VOOl' zich krijgt. 

De \'l'aag, waarom de Regee!,ing het hiel' wellschelijk 
acht de regeling zelf bij ol'donnantie te treffen, zou ik 
gaarne naar aanleiding van de betrekkelijke opmerking 
"an deu heel' Stokvis nog met een enkel woord willen toe

lichten. 
Zooals de heer Stokvis ook reeds even memoreerde, voor· 

ziet art. 123 LS. in de afzondering van .geldmiddelen voor 
gewesten, of gedeelten van gewesten, bij ordonnantie en 
zooals uit art. 2 der L. R. O. blijkt, is een der gelijke voor
ziening zelfs te beschouwen als essentieel voor het schep
pen vau de rechtspersoon die het locale ressort is. 

Door afzondering dier geldmiddelen wordt het ressort 
een r echtspersoon. Nu is tussehen deze wettelijke voor
ziclung, die dus eigenlijk in' den kern het bestaan van het 
loeale ressort schept, een vel~band gelegd met de begroo
tingsregeJing, doordat bij de begrooting onderscheid wordt 
gemaakt tu~s(~hen de Z.g. vaste uitkeel'ingen en de uitkee· 
ringen nl1l andel'en aard, welke een meel' tijdelijk karak
ter drageIl, :woals b.v. de accrcsuitkeel'illgell en tegemoet· 
komingen van vCl'sehillendell aal'd. '\'ij hebben dus ook te 
rekenen met de begrooting, waarbij, krachtens haar 
ka l'akt.eL' \'an ('l'eclietwet, aan het uitvoerend gezag 
machtiging wordt verleend om bepaalde bedragen uit te 
keeren, terwijl Illen daarnaast heeft de maatregelen welke 
genomen worden om OP grond van die machtiging de tut
keeringen aan de locale ressorten te doen plaats hebben. 
Nu zou ik willen wijzen op het scherpe onderscheid, dat 
bestaat tusschen de hier genoemde twee categorieën, n.l. 
de vaste uitkecriugen en die van meer tijdelijk en aard. 

Men heeft het altijd zoo opgevat, dat die essentieele 
vaste uitkeeringell aan de locale ressorten, waarmede het 
bestaan dezer ressorten onvcrbrekelijk samenhangt, uit· 
keeringen moesten zijn, die aJle hetzelfde karakter hebben, 
en wijziging van clie vaste uitkeeringen. Dus op dezelfde. 
wijze als de vaste uitkeeringen zelf 'moeten wOl'den allllg-e
bl·acht. 

De financiccle grondslag houdt, zooa ls ik den geachten 
spreker nauwelijks zal behoeven te zeggen, weC L' verband 
m,et de taak, die aan de gemeente is overgedragen en is be
rekend naar hetgeen op het tijdstip val1 overclrae11t ten 
behoeve vàn die taak ten laste vau 's la11ds middelen 
verricht werd, behoud ens correcties, ' die lateI' op grond 
van gebleken billijkheid zijn aan:gebracht. Men heeft 
dezen wettelijken vorm onaantastbaar geacht, voor 
zoover el' sprake was van de vaste uitkeel'ingen. Toen 
latere tijdsomstandigheden de wenschelijkh eid medcbl'1tch
ten, om wijziging t e brengen in het bedrag "an de nccres
uitkeeringen, is herhaaldelijk van den kant , 'an de locale 
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. (ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, STOKVIS.) (STOKVIS, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
ressorten leedwezen beluigd OVCL' het ft' il , dat de wetlrlijke bl ij ven dus eigeuJijk dezelfde, want ook nu zal de Uouver
waarborg, die gelegen is in lk olllst' hl'ij \'Î ng \' al1 clie vaste HOllL'·Generaal - wo rdt mijn wenk - met de wijziging be
uitkecl'ing bij ordonn antie, ook niet. werd aangetroffen last blijven . b'laul', nu het woord "ordonnantie" een an
wan r het betrof de accresuHkce L'Ïn gen. Herhaaldelijk is van Jere beteekenis heeft gekregen, zouden de wettlijke waar
dien kant blijk gegeven, dat men den waarborg van borgen, die de geachte ltegecringsgemaeht igde thans zegt 
de wet op hoogen l)ri js .telde. Het is dus eerder te willen handhaven, tevens lJuitengewoon en overbodig 
ll ct streven geweest, ellen wcttelijkcll wa.arborg uit worden versterkt. 
te breiden, dan om hem tc ,"c L'milideren cn ik meen ook, 
MijnJwel' de Voorzitter, dat YOOr een streven in die rich
ting inderdaad veel te zt'ggen va.lt. El' is inderdaad een ver
schil tusschen de ma chtigin g v(ln het uitvoerend gezag, ge
legen in de begrootin g, om 7,C'kcrc uitgaven te doen, en het 
binden van het uih 'oerelld gezag .Hlll een vast voorschrift, 
dat zekere inkomsten aall dt., lO lm ie geulècllschappcn waar
borgt. Ofschoon het dus in t heorie zeker niet ondenkbaar 
IS, te handelen , zooal s de geachte spreker zich dat vool'Stel t, 
n.1. om ,'erclcre inkomsten , die mcn nan de locale resRocten 
t.oedenkt, in den vorm van l'egecl'Ïngsvcl'ordeningen t e rege
len, komt het JUjj toch voor, dat "DOL' den bestaanden vorm 
veel te zeggen valt ui t een oOb'])unl van opportuniteit en van 
wenscheIijkheid, om de wettelijke waat'borgen voor dc vaste 
uitkeeringen niet te verminderen, Tk meen, dat er ook Ilog dit 
al'gument VOOr is aan t e YON'en , dnt men ond erscheid moet 
maken tusschen het kal'akteL' van dl' ui tket' ringen , nuarmate 
deze vast of tijdelijk. zijn, en dal het aanbeveli ng vC l'dient, 
die vaste ultkecLingcn, waal' die eell correctie nll1 de aan
vlll1kelijk argczonderdc bedragen bC1cekcnel1 , te regelen bij 
ecn wetteJijke voorziening, die op ee n lijn staat en samen
hangt met de wettelijke voorziening, waarbij voor de eerste 
maal de geldmiddelen, die voor een vaste uj tkcel;ng aan de 
loca le r essorten bestC'Jlld zijn, wOl'den afgezonderd, Ik meen, 

dat hiermede in hoofdzaa k is gen ntwool'd op de opmerldn
gen van. den geachten spreker, den hppl' Stokv is. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' S tok v· is: Mijnheer de Voorzitter ~ Laat ik eerst 
het misvC1'Stand wegnemen, als zou ik geen onderscheid heb
ben gemaakt tusschen vaste en incidentcele uitkeeringeu op 
de begrooting. Het gaat hier natuurli j k om de vaste uit
kceringen en dan houdt hiermede verband bet standpunt 
vau den geachten Regeeringsgellluch tigde, dat deze yaste 
uitkeeringen bij de , instellingsordonnantie te lkens word en 
vastgelegd en dus, wanneer zulk een uitkeering w.ordt ver
hoogd, in zijn gedachtengang de wijziging van de instel
lingsordonnantie zcH ook alleen door den ordonnantie
wetgevel' bellOort t e geschieden. 

Ik erken natuurlijk het verschil iu karakter tusschen een 
begrootin gsbesl ui t en een gewone ordonnantie, maar ik ben 
bet toch niet eens met den geachten Regeeringsgemachtigde, 
dat cIe wettelijke wa~t1'bol'gen voor het locale r essort , waar
aan cIe geach te R egeeringsgemachtigde zooveel waarde 
hecht - en ik doe dat zeker niet minder - zouden worden 
verzwakt bij de opvolging van de procedure, die ik in over
weging gaf, want :à1i,jnheel' de Voorzitter, die ordonnantie 
werd vroeger vastgesteld door den Gouverneur-Generaal en 
elke wijziging vau die instellingsol'donnantie geschiedde ook 
0001' don Gouverneur-Generaal. De wetteli jke waarborgen 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928, 

\Vat ik nu voorstel is geen enkelc verzwakking van de 
waarborgen, maar aanpassing aan den nieuwen toestand. 
ik heb gevraagd: is bet nu n iet mogelijk, dat, wanneer een 
vaste uitkeering kraehtens een besluit van den begrootings· 
wetgever wordt gewijzigd, de hieruit automatisch voort
doeiende wijziging van de instellingsordonnantie te doen 
geschieden bij Rcgceringsvel'ol'dening? Het is alleen een 
voorkomen van omslag en geenszins een verzwakking van 
de waarborgen. 

Ik geloof, dat de Hegceringsgemachtigde ten onrechte ge
meend heeft - lüj heeft dat trouwens reeds min of meer 
loegegeven - dat art. 123 l.S. zich theoretisch zon verzet
ten tegen den door mij aangegeven weg. 

Oe heel' Co 11 e 11 St u a l' t, adviseur voor de Decentra
lisat ie: Mijnheel' de Voorzitter! Het kan worden toegegeven, 
da l a rl. 1~~ Ui. zich niet absoluut verzet tegen het denk
beeld va n dun heel' Sto kvis. Het lijkt mij echter t.oeh wel, 
dat als ongewenscllt gevolg daarvan een zekere verwarring 
zou ontstaan, juist omdat in de wetgeving en in de practijk 
ecn zoo scherp afgetceltende pinats is gegeV€'ll (lall die VAste 
lIitkce l'ingell, die de gl'ondslélg zijn van het bestaan van de 
IUCtde rOSS(lrtell, waaman ook niet te gemakkelijk moet kun
Heil worden getol'nd, 

Het is jUlst., woa ls de geacJ.te spI'okel' opmerkte, dat een 
tegenwoordige Hegeel'ingsverordening in vele opzichten over
('cnkomt mel een ordonantie volgens den ouden sti jl. maar 
dal neemt toch niet weg, dat op het oogenblik het verschi l 
tW5scheu een ordonnantie en een Regeeringsvcl"ordening sterk 
spl'rkend is geworden en dat, waal' men vI'oeger alleen had 
dt'l! Raad \ ' all Nedel'lancL"ch-l nrnë a.I.<.; nle<le\\'C'tgcvcl', men op 
Iwt oog(, lIblik heeft gclucge n de, vo lk sve l'1C'g<'IlWOol'diging, 
die ziC'h o\'el' hC't tot standkimulJl van wettelij1< c ,'egcHngcn 
of ordollnant ies heert uit te HpJ'(' I\{~ n. ,""Hal' dit het geval is, 
meen ik, dat het veel meer in den geest ligt van den uit de 
locale ressorten geoefenden aandrang, om de Îundamenteele 
['egeling \'lil) hun iinancieele positie voor zoover het betreft 
de fi nancieelc verhouding tusschen Land en locale ressorten 
te J'e~elen bij een wettelijke voorziening dan bij een Regee
rin gsverol'dcning. Uit den aard der zaak, wannee L' de rege
IUlg nm de fi nancieele verhouding na. ontvangst van het 
advies va n de daartoe ingestelde commissie in nadere over
we.ging komt, zal ook zeker moeten worden overlegd, in wel
ken vasten VO L,n die financieele verhouding zal zijn te 
tretfen. 

Omtrent, tk wijze, waarop etit zal mopten gebeul'l' ll h- nog 
geen beslissing genomen, maal' het lijkt mij toch wel wen
sehelijk, af te wachten, of de behandeling van die r ege
ling ook weer niet opnieuw zal blijken, zooals n()g betrekke
lijk kort geleden. dat in de 'kringen van de loeale raden st.erk 
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(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, VOORZ.) 
gevoeld wordt het voordeel, dat een wettelijke voorziening 
heeft boven een voorziening bij Re.,o-eeringsverordening, die 
weliswaar steunt op een ordonnantie, maar waarbij uit den 
aard der zaak - ik kan mij niet voorstel en, hoe men het 
anders zou kunnen regelen - aan het uitvoerend gezag de 
grootst mogelijke vrijheid blijft om die regeling in bepaalde 
gevallen te herzien. 

Het lijkt mij zeer te begrijpen, wanneer van den kant van 
de locale raden daarin het belang wordt gevoeld om de her
ziening van de verhouding niet over te laten aan momen
teele beslissingen van de centrale overheid, maar daarom
trent te scheppen een regeling, die steunt op het overleg 
tusschen de volksvertegenwoordiging en de Regeering. 

De heer Van Hel s di n gen: Een besluit van den 
Gouverneur-Generaal in overeenstemming met den Raad van 
Indië geeft precies dezelfde waarborgen als de vroegere or
donnantie. 

De heer Co h e n St u art, adviscur voor de Dccen
tralisatie: Ik meen, dat dan toch ontbreekt de waarborg van 
medezeggenschap van den Volksraad. 

De heer Van Hel sdi n gen: Ik zeg ook bij de vroe
gere ordonnantie. 

De heer U 0 h e n S t u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mocht in deze van den Volksraad bepaalde aan
drang uitgaan, dan zal de Regeering gaarne in overwegin{! 
nemen in welke richting in deze stappen zijn te doen. Ik 
zon echter in overweging willen geven om de waarborgen 
van de wettelijke regeling niet te spoedig op t e offeren aan 
wat men op het oogenblik wellicht voelt als een kleine om
slachtigheid. 

De Voo r zit ter: Wij kunnen thans deze ordonnan
tie in stemming brengen. Wenscht iemand hoofdelijke stem
ming? 

De ,mtwerp-ordonnantie (Ond. 48) wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Ik maak de heeren erop attent, dat 
de volgende vergadering niet kan plaats hebben op Vrijdag 
a.s., aangezien dit een erkende Inlandsche feestdag is. Dien
tengevolge moet de vergadering met een dag vervroegd wor
den en gehonden worden op Donderdag a.s., doch door een 
toevalligen samenloop van omstandigheden in verband met 
mijn werkzaamheden buiten den Volksraad, is het voor mij 
moeilijk reeds om half negen 's morgens aanwezig te zijn, 
omdat die werkzaamheden bepaald zijn op 9 nur en ik die 
werkzaamheden heel moeilijk naar een ander tijdstip ksn 
verschuiven. Ik zou willen vragen of de vergadering erme
de accoord kan gaan Donderdag a.S. te beginnen met de 
commissievergadering en de openbare vergadering op dien 
dag b.v. te stellen op half elf. Als de vergadering hierin 

(VOORZITTER, STOKVIS.) 
kan meegaan, geloof ik, dat vOI'schillende moeilijkheden ge

regeld kunnen worden. 

De heer Kan: Begint die commissievergadering dan 
om 9 uur, Mijnhrci' dt· VOQl-,dttl'r? 

De Voo r zit ter: Ja, om 9 uur. Kan de vergadering' 
hierin meegaan ! Er zal natuurlijk nog een nader werkroos
ter worden rondgezonden. 

Aldus wordt besloten. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter ! Zoudt U 
mij in de gelegenheid willen stellen een opmerking te ma
ken, di e ik aan bet begin van de beraadslaging had willen 
maken ? 

De Voo l' zit tel' : Hiertegen bestaat dunkt mij nu 
geen bezwaar. 

Dc heel' Stok 'v i s: Mijnbecl' Je Voorzitter! Ik wilde 
naar aanleiding van Uw opmerking, dat het in den Volks
raad niet gebrnikelijk is, dat wanneer U den kringloop der 
debatten gesloten heeft, zich nog sprekers komen aanmel
den, zeggen dat dit formeel natuurlijk volkomen juist is 
en dat dit practisch volkomen opgaat voor het werk van 
Volksraad. Maar er bestaat verschil tusschen de werkwijze 
van den Volksraad en het College van Gedelegeerden, waar
op in verband hiermede nog wel eens de nadruk mag wor
den gelegd. De voorbereidende werkzaamheden van het Col
lege van Gedelegeerden wijken in zooverre af van die van 
den Volksraad, dat uiet alle leden regelmatig en automatisch 
het gebcele voorbereidend onderzoek meemaken. Het col
ige is verdeeld in twee commissies en regel is - wat ook 
begrijpelijk is- dat de leden van de eene commissie niet 
steeds bijwonen de ver·gaderingen van de andere commis
sic en ook schriftelijk zich daarin uiet mengen, wat ove
rigens wel geoorloofd is. Het spreekt dan ook vanzelf, dat 
men wel eens een opmerking op het hart heeft, die men 
bij het voorbereidend onderzoek niet in staat is geweest 
te uiten, en daarom dunkt bet mij wel gewenscht, dat er 
niet als regel, maar toch wel vrij regelmatig, hier in dit col
lege een afwijlàng wordt toegestaan van een elders zeer 
juist gcbruik , om na den tweeden termijn geen debat meer 
toe te laten. Th: wilde U vragen, Mijnheer de Voorzitter, wat 
U van deze opvatting denkt en of U het met mij eens kunt 
zijn, dat bet verschil in voorbereidend werk zekere af
wijking rechtvaardigt van dc gebruikelijke debatvoering in 
den Volksraad. 

De Voo l' z it ter: Ik zon in dit verband wel willen 
voorstellen om eerst eens aan te oz ien hoe in de practijk deze 
kwestie zich ontwikkelt. Er is een zeker geven en nemen 
mogelijk, dat erken ik, maar er is ook nog een andere mo
gelijkheid, die wellicht nadere overweging verdient, die is 
dat hct commissie-onderzoek dool' beide commÎs...:;irs niet op 
hetzelfde moment wordt gesteld, zood.t de leden in de ge
legenheid zijn de beraadslagingen van beide commissies bij 
te .wonen. 
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Ss tc VERGADERING -.:... VRIJDAG 2 SEP'I'EMBER 1927. 

Regeling van werkzaamheden. 

(VOORZITTER.) 
Dit kan ertoe leiden, dat de normale behandeling, gebouwd 

op het Reglement van Orde, des te zuiverder kan worden 
gehandhaafd. Het Reglement van Orde heeft ongetwijfeld 
den gedachtengang gehad, dat als er twee termijnen gehou
den zijn, de besprekingen zijn afgeloopen. 

Ik zou willen voorstellen, zooals ik zooeven reeds heb ge
zegd, af te wachten hoe deze aangelegenheid zich verder in 
de toekomst ontwikkelt. lIfochten eindelooze debatten hier
van het gevolg zijn, wat ik niet vermoed, dan zal dit zeker 
aanleiding zijn op .dezen weg niet voort te gaan, maar om 

de lloodige stappen te doen, teneinde weel' tot een zuiverder 
debat te komen. Gaat de vergadering hiermede accoord' 
Dan is aldus besloten. 

De notulen van de vorige vergadering, die ter inzage heb
ben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt gesloten (11.27 uur v.m.). 
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Ingekomen .tukken. :- Heffing van vogel belasting in Z.-N.-Guinea. - Vrijstelling invoerrecht vall zwavel en litharge. 

9de VERGADERING. 

Vergadering van Donderdag 8 Sept. 1927. 

(Bijeenroepingsuur 10.30 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Heffing van vogelbelasting in 
Z.-N.-Guinea. - Vrijstelling invoerrecht van zwavel en 
litharge. - Wijziging overschrijvingsordonnantie en zegel
verordening 1921. 

Vo 0 l' zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorûtter, 18 leden, te weten 
de heeren: 

Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, Van Hels
dingen, De Hoog, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesoemo Joedo, 
Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Pauw, Roep, Schmntzer, Soe
jono en Stokvis. 

Regeeringsgemaehtigde: de heer Van den Bussche. 

(VOORZITTER.) 
meente Amboiua uit de algemeene middelen aï!;ezon
derd bedrag (Ond. 37 ) ; 

b. als voren voor de gemeente BandjermasiJ1 (Ond. aS) ; 
c. als voren voor de gemeente Bandoeng (Ond. 39); 
d. als voren van de gemeente Meester-Cornelis (Ond. 

40). 

De kennisgevingen sub 2 en 3 zullen ,cr inzage 
gelegd worden ter secretarie van den Volksraad. 

4. Een Gouvel'llements-besluit van 3 September j.l. No. 15 
waatbij voor den duur der reis van den Gouverneur
Generaal naar Celebes, Borneo, de Molukken en ~'imor 
het dagelijksch beleid der zaken is opgedragen aan den 
Vice-President van den Raad van Nederlandseh-Tndië. 

5. Een Gouvernements-beslnit van 28 Augustus j.l. No. 5 
waarbij machtiging is verleend om te beschikken over 
f 6000 voor eerste inrichting van den leergang voor 
chauffeur-werkman te Sibolg ... l. 

6. Een tweetal Gouvernements-bèsluiten van 26 Augustus 
ell 1 September j.1. Nos. Ix t.ot lnt.erneering van <1aarin 

genoemde personen. 
De Voo l' zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver- 7. Een Gouvernements-besluit van 27 Augustus j.l. No. 35 

gadering. betreffende indienststelling van een tweetal ambtenaren 
voor sociale aangelegen heden bij het bezoldigingskan-

De Secretaris deelt mede dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Een drietal kabinetbrieven van den Gouvernenr-Gene

raai van 1 Augustus, 2 en 2 September j.l. Nos. 1, 15 
en 16 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordOTUlantie tot wijziging der bepalin

gen omtrent de in- en uitvoerrechten in verband met 
de instelling van het gouvernement der Molukken 
(Ond. liS); 

b. een ontwerp-ordonnantie: tot wijziging van art. 542 
van het Wetboek van Strafrecht (Ond. (0); 

c. cen ontwCl'p-ordonnantie t.ot vaststelling ecner re
geling omtrent de heffing en invordering van pro
vinciale-, regentschaps- en stadsgemeente-belastingen 
(Ond. 51)). 

Deze brieven en bijbehoorende stukken zullen 
worden gedrukt en rondgedeeld. 

2. De kennisgevingen van den Gouverneur-Generaal van 30 
Augustus j.l. Nos. 29 en 30 betreffende de vaststelling 
van : 

a. de ordonnantie betreffende de goudpacht in de voor
malige onderafdeeling Tanah Laoet (Ond. 30); 

b. de ordonnantie tot opheffing van het tolkantoor te 
lüaksaän (Ond. 24) . 

S. De kenl1i~g('dngen van den OOllvel'neur-Generaal "an 

1 Septemhol' j.1. Nos. 2 t l m 5 betreffende de vaststelling 

tOOI'. 

De stukken sub 4 t/ m 7 \\"orden tel' inzage gelegd 
ter secretarie vrun den Volli:sl'uad. 

B. De volgende ter kennjsneming ontvangen bescheiden. 
1. Een schrij ve n van den heel' vVillinck te Zutphen, waarin 

aangedrongen wordt op het tegcngaan van de bedevaart 
naar Mekka. 

2. Een drietal moties aangenomen door de afdeelingen Pa
soeroeal1, Keboomcll , Tjimahl, Tasikmalaja en Tangeran 
van den P. G. B. handelend over de positieregeling der 
lnlandsche onderwijzers. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd ter 
secretarie van den Volk!:n'aa(l. 

D e Voo r z j tt C l': A a 11 d eo r dei s d (> :-) t e m-
min g 0 ver d e g e w jj z i g d (' 0 11 t w e l' p - 0 l' d 0 n
nantie betr e ffende d e h eff ing van een 
v 0 g (' 1 bel ast in g in Z II i d-!\" i c u w-O u i 11 e a (0 n d. 
26 ). 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt in haar geheel 
zonder hoofdelijl>e stemming aangenomen, onder aanteeke
ning, dat de heeren F l' U i n en Roe p wenschen geacht 
te worden te hebben tegen gestemd. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s de voo r t-
van: zet tin g de,' b e hall del i n f:{ va n d (' 0 n t wc,' p
a. de ol'donna,ntie tot verhooging van het VOOI' de ge- 0 r d 0 TI n a TI tie bet r e f fen d ede v r ij s tel I i n g 
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Vrijstelling in voerrecht van Z\\'I:n"rl el1 litlwl'gC', 

(VOORZITTER, FRUIN.) 
van invo er l'~cht voor !itharg e eu zwavel 
(Ond. 31) . 

Zooals de hceren weten, is de verdere behandeling van 
<h'zc ontwerp-ordonnantie op heden bepak,ld, omdat van 
l'cgeeringswege een nadere uiteenzetting van de strekking 
"an artikel 3 del' tariefwet werd toegezegd. Deze uiteen
..zetting, vervat in een nota van den directeur van Finan
ei':n. heeft het College intussehen bereikt. 

~lag ik den Regecl'illgsgemachtigde vragen, of hij thans 
.con nadere toelichting op deze nota wil geven, dan wel 
()l hij eel'st wenscht af te wachten, wat omtrent de uota 
"n,kl' \\'ordt te berde gebracht 1 

De heel' V ~ n den Bus s c h e, directeur vau Finan
e ii}n: Ik wil 1ievcl' eerst het verloop VlID het debat afwach
ten, ~Iijnheer de Voorzitter! 

De Voo l' zit tel': Dau geef ik naar aanleiding van 
deze nota in de eerste plaats het woorcl aau deu heer 
Fl'uÎn. 

De heel' F l' U in: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof 
wel dat ik kan zeggen, dat ik met erkentelijkheid heb 
1.:;onn18 genomen van de nota dcr Regec ring inzake ad. 3 
van de rrm'iefwet. Ik moet erkennen, dat de Regeering 
met het ophalcn van de geschiedenis van dit artikel ten 
bewijze, dat art. 3 van de Tariefwet een imperatief karak
ter zou dragen, niet buitengewoon gelukkig is geweest.. 
" Tanneer men die geschiedenis nagaat blijkt, dat de be
doeling was om de bevoegdbeid tot het verleeneu van ydj
stelling van invoerrecllt, welke bevoegdheid volgens het 
llanvaukelijk voorstel zou worden gelegd in handen van 
<1en Gouverneur-Generaal, ie brengen in hauden van den 
01'(1011 nan iie-wc tgever. 

.:\\a:.U') ·.M.ijnhct' l' 11i..~ Yool'zittcl', ik wil ook 11lct zeggeIl , 
dat de gescl1iec1enis vau het artikel pleit tegen het impe
ratief karakter ervan en, zooa18 door de Regeering in haar 
stuk terecht is opgemerkt, is bij de besprekingen in de 
Volksvertegenwoordiging in Nederland niet gesprokeu over 
110t al dan niet imperatief kal'akter van het artikel, zoo
delt men tenslotte niet mag zeggen, dat op grond van de 
lli !-;1o l'ie dit I.ll't ikcl 1.11 dan niet imperatief is. 

"~illlneel' dns die histol'ie ons in cleze geen li cht kan ge
Tel1, dan moeten wij toch in de ecrste plaats letten op cl û 
l)cwoort1 in~cn van het 81'tilu'1 :t.elf. Ik zou eigenlijk 
nog verder will en gaan j wij moeten beginnen met te lettcn 
()p lIe woorden Vlln het artikel zeU en wanneer die ondui· 
<lelijk zij n, moeten wij pas gaan kijken naar de historie. 

n'Iijnhccl' de Voorzitter! 'VanIleer ik dit artikel bekijk, 
lmn ik tot geen andere conclusie komen dan dat dit 
een imperatief karakter draagt. El' staat nl. duidelijk te 
le7.en, "dat bij ordouuantie vrijstelling 'wordt verleend". 
En nu is 11et natuurlijk mogelijk, dat men zegt, dat de 
woorden "bij. ordonnantie wordt vrijstelling verleend IJ, op 
zichzelf niet imperatief zijn, want, zou men het karakter 
volledig imperatief willen maken, dan zou el' moeten staan 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(FRUIN, ROEP.) 
bij o l'donllant ic ,.moet" Yrij!-;tel1ill~ worden yerleend , doch ,_ 
wanneer men HU het artikel illOg leest in verband met de 
artikelen uit de tariefwet, waarbij een uitdrukkelijk ondcr
scheid wordt gemaakt tussehen b.v. de bevoegdheid van den 
Gouverneul'-Generaal om een bepaalde regeling te treffen 
en de andere artikelcll, ,ram'in staat te lezen: de Gouver
neur-Generaal regelt, enz., b.v. de artikelen 9 en 10, dan 
staat het wel vast, dat ook deze ordonnantie wel degelijk 
ecu onderscheid keut tussehen ",rtikeleu met eu zonder 
imperatief lulI'uktel' . 

Ik wijs el' nog Oj>, dat in de artikelen 9 en 10 vl'ijwel 
dezelfde woorden worden gebezigd als in artikel 3. In die 
artikcleu 9 en 10 leest men n.l.: de Gouverneur-Generaal 
regelt en dan volgen een paal' zaken, die de Gouverneur
Generaal regelt en ik geloof, dat het vaststaat, dat die ar
tikelen een imperatief karakter dragen. Daartegenover zijn 
er wccr andere artikelen, waarin staat te lezen, dat de 
Gouverneur-Generaal bevoegd is het eeu en ander te rege
len, zoo als ook het tweede lid van artikel 3 luidt. 

Wanneer wij nu aannemen, dat in andere artikelen een
voudig uit de woorden: "de Gouverneur-Generaal regelt ", 
blijkt, dat de Gouverneur-Generaal verplicht is in die ge
vallen eeu regelilllg te treffeu, dan zou ik ook zeggen: het 
is buiten kijf, dat deze redactie, dat de vrijstelling "wordt" 
"erleend, niet anders kan beteekenen dan dat die vrijstel
ling ook moet worden verleend. 

Ik kom dus tot de conclusie, dat artikel 3 een imperatief 
karakter heeft en ik zou het buitengewoon betreuren, wan
nOOr het Coll ege van Gedelegeerden, voorzoovel' lIet die
zelfde meening is toegedaan, desniettegenstaande tegen dit 
voorstel zou stemmen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

D e heel' no ep: Mijnheel' de Voorzitter! In de allel'
('Cl'stl' plaats p1'ijs ik mij gelukkig de nadere toel ichting 
van de Regeering in de vorigc vergadering te lwbbcJl uitge
lokt. Ik dank de Rcgecl'ing voor de zeel' uitvoerige en dui
delijke nota omtrent de wording van al'tikel 3 van de In
dische Tariefwet. 

Ik acht in die nota van ovol'wegend belang de Ill cdcdee
ling, dat uit de officieele bescheiden ni e t kaJ1 worden op
gemaakt, dat. de wetgever bedoelde om voor Indië een dwin
gClld voorschrift te geven tot het verlocnen van vrijstelling 
van in\"oet'l'c<:ht in de gl'Yflllen on olllstancligllcdcn als be
doeld in de eerste alin ea n"lll art. 3 clel' Indische 'ruricfwet. 

Voorts blijkt uit de Hola van de Regcel'ing, dat de drie 
eerste woordon vall art. 3, zooa ls die dan thans InidC'll, nl. 
de wooedcn: "bij ol'dolUlunt ie worclt ", gebezigd zijn 0lll: 
wettelijk V:8.''i t te le g'gen, dat, indien vrijstellin g van invoer
recht op den voet van de eerste alinea van art. 3 woràt 
"erl eend, zulks dool' de Indische Regeering moet geschieden 
bij ordonnantie en niet bij IJeslllit.. Daarover toch ging het 
meeningsvel'schil bij de schriftelijke gedachtenwisseiing in 
de '['weede Kamer en tegen de yaststelling bij besluit ging 
ook het yerzet. da.t bij de schriftelijke geclaehtenwisseling 
in de rrweeclc Kamer naar voren kwam. 
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Vrijstelling invoerrecht van zwavel en litharge. 

(ROEP.) 
Mijnheer de Voorzittel" ! Ik stel voorop dat ongetwijfeld 

de "-oordkens in art. 3 van de Indische Tariefwet \Veirug 
gelukkig is. Die wOOl·dkeus geeft volle aanleiding tot een 
opvatting van de beteekerus van art. 3 welke geheel afwijkt 
van de bedoeling van den Nederlandsehen wetgever. Maar 
1.Joh mag, aan de hand van de zeer duidelijke nota van d~ 
Regeering, wel worden vastgesteld, uat de opvatting van 
den Wetgever ten aanzien van dit punt geen andere is ge
weest drun een imperatief voorschrift te geven omtrent den 
wettelijken vorJll, waarin de v11jstellingen eventueel moe
ten worden verleend. 

Er is m.L, ook bij de thans in de wet voorkomende woord· 
keus, vooral in het licht van de wOt'din'gsgeschiedenis - en 
hierin verschil ik van meening met mijn geacht medel!d. 
dm, heer Fruin - dan toch in elk geval wel ruimte voor 
de op,·atting, dat imperatief is de ~oorgeschreven vorm, ni. 
de vorm vall ordollllalltie, en dat het verleenen VillJl de vrij 
stellingen zelf uiet imperatief is. 

In elk geval is het de duidelijke bedoeling vall den wet
gever geweest om voor Indië mogelijk te maken wat ook 
ill Nederland bestaat, nl. de gelegenheid te scheppen tot 
het "erleenen van vrijstellingen. 

Ik wil ltierbij opmerken, Mijnheer de Voorzitter, dat ik 
mij bij het lezen van de nota erover heb verwonderd dat, 
toen in 1925 een beroep werd gedaan op het zgn. dwi.llgel'.d 
knrakter yan het bepaalde in het eerste lid van art. 3 van 
de Tariefwet, toen dus in 1925 dlti<lclijk IHUll· voren kwam 
aat uit de bewoordingen van dit eerste· lid iets anders werd 
en ook kon worden gelezen clan de wetgever bec1o~la ~, nl. 
een imperatief g:l'holl tot het Yèl'lcenen ,"all vrijstellingen 
van invoerrecht in plaats WlI1 ele bevoegdheid tot het ver
Ieenen van vrijstelling bij ordonnantie, geen maatregelen 
zijn genomen om de bewoordingen -van het eerste lid V1ain 

art. 3 zoodarug te wijzigen, dat zij inderdaad naar i1iliond 
en naar gedachte zouden overeenstemmen met de hedoeling 
van den wetgever. 

,Ien had in 1925 de onduidelijkl1eid, de font in de redac
tie, toen ze zoo sterk na;a,r voren kwam, onmiddellijk dienen 
te herstellen in plaats van maar dool' te gaan met, ten gevol
ge van eeu mislukte redactie, art . 3 uit te voeren tegen de 
hedoeling "an den wetgever in. 

~raar hoe het zij, uit de gcheelc wordingsgeschiedenis van 
het eerste lid yan art. 3 blijkt, dat het daarin vervatte YOor
schrift wel in1peratief bedoeld is, doch imperatief ten aan
zien van den vorm, waarin de vrijstelling wordt gegeven, 
n.l. de VOrm van ordonnantie en niet do vorm van besluit. 
Ik ben van meenin.g, dat voor de ontwikkeling van de olie
industrie, waarop de 'goo.cht.e Regeeringsgemachtigde zich 
in de vorige vergadering beliep, de voorgestelde vrijstel
lingen moeilijk een noodzakelijkheid of ook maar een 
wenschhelijkheid kunnen worden geacht. Er bestaan, naar 
mijn meening, dan ook geen klemmende redenen om ue ge
vraagde vrijstel1 ingen te vel'leenen. 

·Onder deze omstandigheden meen ik tegen de ontwerp
ordonnantie te moeten stemmen en ik zon hier wel het ver
zoek aan de Regeering aan willen toevoegen om maatregelen 

(ROEP, STOKVIS.) 
te nemen om de bewoordingen van het eerste lid van art. 3 
der Tariefwet zoo spoedig mogelijk zoodanig te wijzigen, dat 
geen twijfel ooit meer mogelijk is over haar overeenstemming 
met de bedoeling van den wetgever. 

Ik dank D, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer St 0 k v is: ilIijnheer de Voorzitter! n, heb U 
heden een motie ,"oOl·gelegd, mede-onderteekend door de hee
I·en Kiès en Koesoemo Oetoyo. Deze motie zouden de voor
stellers gaarne als ingediend zien beschouwd en U zult ntij 
we} willen veroorloven, dat ik mijn betoog maar meteen 
beschouw als de toelichting op die motie. Ik geloof, dat dit 
de beraadslagingen zeer kan COl1centreeren. 

De Vo 0 r zit ter : Het woordje "van" III de tweede 
alinea wilt U zeker weglaten? 

De heer St 0 k v is: Inderdaad, )lijnheer de Voorzitter! 
Ik zou dan onmiddellijk ilOg een ycrtikking willen her
stellen. In de tweede aJinea staat uI. "zonder uitslniting 
van inhcemsthe nijverheid", doch het was de bedoeling 
om die woorden te plaat,en in de derde alinea, zoodat de mo
tie dan als volgt ZOll komen te lniden : 

Het College ,"an Gedelegeel'Clen, 
van oordeel dat de bedoeling van den wetgever met 

art. 3 Ind. 'ra 111efwet geen andere is geweest dan "'"" 
den orc1onnalltie·wctgeycl' de be,-oegdhcid te lateu om, 
onder toepassillg "au algemeene regelen, de jn dat elI·ti· 
kcl g'cllocmc1e vrijst.elling te ycl'lccllen, 

noodigt de Regeering uit, de indiening, afzonderlijk 
en zoo spoedig mogelijk, yall een wetsontwerp te 'bevor
deren, dat, zonder uitsluiting van inheemsche nijver
heid, de bedoeling vrun genoemd artikel textueel buiten 
twijfel stelt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben de Regeering, evenals de 
andere sprekers reeds getuigd hebben, erkentelijk voor de 
nadere uiteenzettingen over de wordingsgeschiedenis van 
art. 3 der Indische Tariefwet. Die erkentelijkheid is te 
grooter, omdat de conc1usie van die tliteenzetting" nood
zakelijk meel' moet voeren tot mijn visie op de beteekenis 
van tekst en toepassing van het artikel dan tot de op
vatting, die de geachte Regceringsgemaehtigde eraan vast
knoopt. Deze toch meent, dat de omzetting vatn den oot'
spronkelijk"n tekst tot de conclusie leidt. dat hierdool· het 
oOI"Spronkelijkc facultatie,-e ka rakter vanzelf is geworden 
een imperatief kal'aktel', en dat moet ik even betwisten. 

Kort gezegd, komt de wordingsgeschiedenis van het artikel 
hierop neer. De Regeering van 1916 had ingediend een 
nieuw rurt.3 v8n de Tariefwet, dat bestond uit twee a1inca 's. 
Tn beide werd aan den Gouverneur-Generaal een nitdruk
kelijke bevoegdheid gegeven. Beide begonnen n1. met de 
woorden: "D e GOllverneur-Gclleraal kan". In dat artikel 
- en daar gaat het hier Om - stond eerstens de bevoegd
heid om vrijme11ing Y3!n inyoerrecht te ver1eenen VOOl" be
paalde chemische stoffen. Naderhand is de reeks van stof
fen uitgebreid, maar dat laat ik nu buiten bespreking. Van-
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VJ'ijsteHillg' invoerrecht yall 7.w8ycl en Jithal'ge. 

(STOKVIS.) 

uit de. nfcleelingcl1 del' rrweedc Kamer is toen gezegd ge

worden: wij vinden die bevoegdheid van clen Gouverncl1~'
GCllCl'flnl te groot. :Maar 11 iet is gezegd: wij willen clie 
vI'ijstcl1in gcJl imperatief toegekend zien. 

Neen, zoo zeiden lij: wij wCJlschcn den Gouverneur-Gc
neraal te binden aan zekere l'egelen bjj de toepassing V<lll 

de vlij stellingen, clie volkomen facultatief waren gestelel. 
i\fen wel1schtc dus alleen de pcrsoollHjke bevoegdheid -van 
del1l Gonv'crncllr-Oeneraal te dien aalllzicn te beperken. De 
Regeeringsgemaehtigdc heeft duidelijk de betreffende stuk
ke n aangehaald, waal'in werd betoogd : de Gouverneur-Gc
H('raal heeft pCl'soonJijk grooten invloed; zijn opvolger zal 
wellicht el' anders ovcr denken dan hij: de ministerswisse
lingen zullen in het inzi cht ook weer verandering hrengen, 
daarom wCllfichen wij zekerheid. :Men heeft dan ook ge
wild, dat aan dell Gouvel'neul'-Generaal algemecne rcgelen 
zonden worden gesteld, opdat in elk bijzonder geval geen 

onzekerheid zou bestaan, of het inYOelTccht al dan ni~t zon 
worclen geheven. l!Ien wcnschte dus aan de bm'oegdheid nm 
den Gouverneur-Generaal een zekere beperking op te legge.n 
dool' het stell en van adgemeene regelel1, naar welke }3ij die 
bm'oegdheid zou moeten gebJ'uiken. Uit de geschieden is 
blijkt dus wel, dat vaststaat, dat nimmcr dC\'l'aag is ge

weest, of rl1(>l1 cl C Y l' ij s t co 11 i 11 go ze 1 f impcl'atipf zon 
moeten n ' rlccncn; he1 OOl'~pl'olll,e li ;jk('. lU('ultntieve km'nk
tel' vall het voorstel is blijven bestaan , ook \'olgens het ant
woord van dcn toenmaligcn mhtistcr. Deze heeft alleen be
doeld: ik wil a.ll:J] de bezwaren tegemoetkomen door vast te 
Jeggen, dat de vCl'leening' dier \Tijstellingen volgens regelen. 
bij orcl0l1l1tlntie tc stellen, zou moeten geschieden. Nlen 
heeft dnal'olll i n het. art ikel gezegd : llBi j ordolUlantie 
wordt " vrijstelling toegekend. ~ron heeft daarbij echter 
nimmer de bedoeling gehad te waarborgen. dat nu de vrij
stellin g ook moe t worden toegekend, hetgeen zeer duide
lijk dom' den vod gen spreker. den heel' Roep. is uiteengezet; 
ook dOOl' de Rcgcering zelve. en ik moge die rij sluiten 
dool' te zeggell1, dat ik het daarmede volkomen ecns ben. 
Daaromtrent kan dus geen twijfel bestaan, 

Nu vraagt cellier de heer Fl'llin: Goed. man l' als 
wij nn het at1ikel gaan toepassen, moeten wij OllS dall 
richten in de eerste plaats naar de geschiedenis, of moeten 
wij ons houden aan del! tekst? Ik zeg natuurlijk met den 
hecr Fl'uin, dat wallneCl' de tekst aljsoJullt duidelijk is, men 
zirh niet beslisscllU kan beroepen op de geschiedenis. Daar
mede ben ik het ,"o]kol11en eens. Het gaat thans echter hier
om: staat het onomstootclijk \'ast, dat het artikel alleen k~ln 
worden toegepast uitgaande van de opvatting, dat de vrij
stelling imperatief moet geschieden en niet van het gehod 
van ecn regeling, waarop die vrijstelling zal moeten berus
ten? Ste11en wij de vraag zóó, dan moet ik antwool'Clen, dat 
el' geen zekerheid beRtaatj en als die zekerheid niet bestaat, 
zijn wij volkomen gerechtvaardigd, om voor de kenbron 
tCl·ug te keeren naar de gesch jedeni s, die, zooals zooeven 
r eeds is gezegd, leidt tot de zekerheid. dat rnen hiel' te 
ma ken heeft met een facultatieve vrijstelling van het in · 
VOC'l1'ccht, en niet met cen imperathwe . 

Het gaat hier om den eel'steu regel van het artikel u1. 
.)bij ol'c1oJUlantie wor d t "l1.j~tell in g verleend ............ ". 

Nu zijn er hier heeren. tHe 1110eI1011. dat het duidcJi jk als 
kristnl is, dat hiel' de 11aclruk moet vall en op de v rij s te 1-
1 in g. maar cl' kUllJlen ook anderen :djll , waa I'toe ik be
hoor, die het e\'en kl'istoJhelclel' \'indt'l1 dat het Hl'('l'llt moet 
wOl'den gcleg'd op de woorden b ij 0 l' cl 0 Jl11 all t j e en 
daarbij \'erder uitgaan n1l1 de gedachte, dat of en hoe die 
vrij stelling zal gesch iedell , een zaak van den ordollnantic
wetge\'er is. 

Ik wil dus \'aststelleu. dat hieromtrent twee opvat
tÎllg'eJl bestaan en dat beide partijen moeten toegeven, dat 
voor ieders opvattin g iets \'alt te zeggen. Als wij heL hier
over eens zijn, zijn wij het el' ook over eens, da.t de bedQe
lÎllg' van den tekst niet yastst.aot en moeten wij wel terug
komen op de geschiedenis. Daarmede komen wij da.n zoel' 
zeker rniet tot de conclusie, da.t de yl'ijstellingcn imperatief 
,moeten worden verleend. Reeds daarom niet - en dit als 
aanvulling op de lleldere uiteenzettingen, die de geachte 
Regecringsgellk1ehtigde ons heeft gegeven - omdat de be
doeling met het indienen van art. 3 del' Indische 'fariefwet 
\ran dCll aanvang af is geweest. analogie t e verlnijg'cn met 
de Nedl' l'lilllclsl'he 'r al'i\'l\\'(' t. Die t~ll'"ief.wet n\1 zegt in haal' 
analoog' art. 18: 

,,\Yij" - dat is dan de Koning - behouden ons 
"001'. bij algemeenen maatregel van bestuur onder de 
nooelige voorzieningen, Yl'ijstelling van invoerrecht te 
yerleenen voor chemicaliën, verfstoffen en .aindcre zeU
stanclighedcll van dien aard. belloodigd als hulpnuddel 
hij de wcrkzaamhcdC'n in iabt1.eken en trafieken Ot bij 
landbouw, tuinbouw en veeteelt' '. 

Afgezicn van de aanl)assing aan het l\'cdcrlundschc bc
cll'ijfsmilieu, kan men i:ndcrclaad zeggen, dat het hiel' een 
bepaling' g-eldt, clie men ook voor Inclië heeft willen in het 
le\,(:' 11 roepen. Dus ook dit gedeelte van de geschi eclenis 
stelt mijn uitgangspunt buiten twijfel. 

Maar_ Mijnheer de Voorzitter, het gaat bij de beoordee
ling "all den tekst el' toch niet aJleen om, op welk deel van 
het artikel terecht het accent mag worden gclegcl. Aange
nomen zelfs eens, dat het artikel een imperatief voor
schrift zou zijn, dan nog laat de. tekst grooten twijfel open, 
op welke wijze djt imperat.ieve voorschrift zal moei an wor
den c1oorgc\'oerd . Als het zou beteekenen, da.t bepaalde 
~tofÎcll moeten \\'orden \'l'ijgcsteld van .invocl'l'ccht, clan -
en dnt. moet geschiedeJl bij ordOlll1antie - is de opvatting 
zeel' gerechtvaardigd, dat el' moet zijn één algemeelle ordon
nantie, die deze stoffen enumereel't. Naarmate blijkt, dat 
er m eel' stoffen aan toegevoegd moeten worden, moet die 
lijst dan wOl'den uitgcbreid. In de 1)1'actijk is ech ter een 
andere opvatting gebleken . "Neen", heeft men gezegd, "voor 
elk incidenteel geval zal een ol'donnantie moeten worden 
samengesteld' '. En vanelaar zien wij dan nu verschillende 
ordonnanties, clie de toepassing van het artikel inhouden . H et 
gaat zelfs zoover, dat wij nu voor lithal'ge een aparte ordon
nantie gaan maken voor de petroleumindustrie, terwijl er 
al bestaat een ol'donnn ntie van 1926, Stb1. 432, warwin li-
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thargc ook reeds voor de goud- en mijnindustrie is vrIJge
steld. DH t klopt dan toch ook niet met het artikel, clat op 
b e p a a I des tof fen cloelt. Men krul toch niet tweemaal 
eenzelfde stof bij verschillende ordonnanties gaan vrijstel
len. De opvatting van dit eventueel imperatieve voorschlift 
is verder, dat men alleen incidenteel, als er om wordt ge
vraagd, de vlijstelling moet verleenen. Als echter de be
doeling van het artikel is om alle bepaalde industrieën, die 
dat behoeven, in het genot Vrul die vrijstelling te brenge", 
drul moet ook de toepassing va.n het impemtieve artikel zoo
danig zijn, dat men juist cl i e industrieën bereikt en helpt. 
Drul moet men dus die toepassing niet laten afhangen van 
de wCllschen eener machtige petroleumindustrie, waarvan 
hier toch algemeen bekend is, dat zij geen bijzonderen over
heidssteun langs dezen weg behoeft. De ~egeering heeft 
zelf gezegd, dat de "Bataafsche" bij haar is gekomen en 
heeft verkondigd, dat art. 3 impenatief is, dat vlij stel
ling verleend moe s. t worden. De Indische Regeering 
lleeft toen (1925) een beslissing zelf niet aangedurfd en 
zich tot l\(~t Opperhest.uur gericht, dat was in de dagen ww 
miJlister S. de Graaff. Deze heeft zich blijkbaar niet 
precies r ekenschap gegeven van de geschiedenis van het arti
kel en van de beweegredenen van een vroeger Opperbestnur 
t.erzake. Wij hebben in de nota van de Regeeling ook niet 
vernomen, welke motieven er toe hebben geleid in het. arti
kel een impCloatief voorschrift tot vrijstelling te zien. Ik 
1110et dus zeggen, zoo wel wat betreft het karakter van het 
artikel, als de toepassing, bestaat er nog groote onzekerheid. 
Ik zal hierop nu niet dieper ingaan, maal' merk nog slechts 
op, dat men nu eens de neiging vindt 0111 een ineidenteele 
vrijstellingsordonnantie te maken, dan weer om algemeene 
regelen te treffen. 

Wanneer ik tegen deze ordonnantie gestemd hen, ,be
staan daarvoor zeer overwegende redenen, waarvan ik hier 
nog eens rekenschap heb gegeven. 

Maar, Mijnheer de Voor"itter, het kan bij een stemmen 
tegen deze ordonnantie alleen niet blijven. Trouwens, dat 
gevoelt de Regeering ook wel. Het is geen Regeering kwa
lijk te nemen, dat zij tegenover een tegenpartij niet in eens 
zegt: je hebt gelijk. Dat doet een "partij " nu eenmaal on
gaarne. :Mnn.r wie met zekere intelligentie het antwoord 
leest, zal moeten zeggen : de Regeering gevoelt zich zelf 
niet geheel zcker, voelt in ieder geval wel voor het weg
nemen \':1n onzekerheid. Dat is trouwens reeds iu eers'ten 
te ,"mijn gcbleken, want de geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft toen gezegd: de vrijstellingen maken een onderwe1"p 
vmlllieuwe overweging uit. Alleen deinsde hij er nog voor 
terug ons mede te deelen in welke richting precies clie 
nieuwe ovcl'1vegingcn zouden gaan. 

Nu moet Ut terloops no.g opmerken, dat, wanneer de heer 
Fruin zich voor de verdediging van het imperatieve karak
ter van art. 3 beroept op eenige andere artikelen van de 
Indische 1~al'iefwet. wR...'lrin st.:'lat : "De Gouverneur-Generaal 
regelt ", deze analogie toch Jliet geheel zuiver is. 'Vanneer 
hier had gestaan: "De Gouvel11eur-Generaal regelt de vrij~ 
stellin gen" dan. had ik tegen dit imperatieve voorschrift 
geen enkel bezwl8ar gehad, maal' het gaat hiel' om de vraag, 

(STOKVIS, KIÈS.) 
of dat imperatieve karakter inderdaad bestaat in den zin, 
zooals de heer Fruin meent, dat het geval is. 

Wij hebben nu getracht een weg aan te geven die leidt 
naar een oplossing. Wij hebben gezocht naar een voorstel 
van samenwerking en dat is belichaamd in de motie. Deze 
geeft een korte samenvatting van de debatten. Zij stelt 
vast, dat de bedoeling van den wetgever een andere was, 
dan het uitvoerend gezag thans aan artikel 3 toekent. 
Tevens wordt gevraagd om ook andere dubia weg te 
nemen. Er staat dan ook in deze motie, dat de Regeering 
zal worden ultgenoodigd de indien ing, afzonderlijk en zoo 
spoedig mogelijk, - want de zaak is urgent - van een 
wetsontwCl"p te bevorderen, dat de oorspronkelijke bedoe
ling van genoemd artikel textuecl buiten twijfel stelt. Bij 
deze nieuwe regeling mag de Inheemsche nijverheid niet 
worden uitgesloten. Dit laatste naar aanleiding van het 
betoog vall den geachten Regeeringsgemachtigde, dat de In
heemsche nijverheid in het bestaande art. 3 niet begrepen 
geacht moest worden en ook niet geacht behoorde te wor
den, omdat de controle op de naleving van de bepalingen 
ten aanzien van de Inlandsel1e nijverheid zoo lastig zou 
zijn. 

;IJ< vind het belang, dat ook de Inlandsehe nijverheid op 
deze wijze beschermd kan worden, van zoo groote draag
wijdte, dat ik de moeilijkheden van een eventueele con
trole gaarne aanyaard, mede ervan overtuigd zijnde, dat 
die moeiJijkheden zij n te overwinnen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer K i è s: Mijnheer de Voorzitter I Na de lezing 
der nota (stuk 6) ben ik van oordeel, da.t de tekst van 
art. 3 al. 1 der Indische Tariefwet, taalkundig imperatief 
luidend, thans ook als zoodanig moet worden toegcpast. 
De wordingsgesebiedenis der bepaling kan m.i. hieraan niets 
veranderen . Ik zal dus mijn stem geven aan de voor OllS 

liggende ontwerp· ordonnantie tot verleening ditmaal vau 
vrijstelling van invoerrecht voor lithnrge en zwavel. 

In aansluiting aan het betoog v<.ln clen heel' Stokvis zou 
ik nog het volgende willen opmerl<en, deels reeapituleerende 
wat voorgaande sprekers reeds zcidcn . 

Ook mij is uit de genoemde nota (stuk 6) gebleken: 

1. dat het reeds vermelde artikel 3 lid 1 der Indisehe 
tariefwet door een onjuiste redactie een beteekenis 
heeft gekregen, die oorspronkelijk niet in de bedoeling 
lag; 

2. dat de vrijstelling van het invoerrecht geleidelijk een 
uitbreiding kreeg, welke ook nooit in den opzet van 
deze aangelegenheid heeft gelegen. 

Wat betreft den tekst van dat art. 3 lid 1, heeft de Re
geering ons geschilderd, hoe die door de incidenteele wij
ziging vnn de woorden "De Gouverneur-Generaal is be
voegd 11 in die van "Bij ordonnantie wordt n van een ,Ja
cultatievc" bedoeling een "imperatieve" beteekenis heeft 
gekregen, Mnder dat zulks de aandacht van de Staten 
Generaal had . 

De nota zcgt ons toch op blz. 3: 
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uDe bedoeling van deze wijziging was dus geeu au· 

dere, dan dat de aau de Indische Regeering gegeven 
bevoegdheid bij ordonnantie en niet bij beslnit zou 
worden uitgeoefend"; 

en op blz. 4: 
"De Minister gaf als zijn meenin g te kennen dat, al 

mocht het inderdaad niet in de bedoeling hebben ge· 
legen om aan art. 3 al. 1 der Ind. Tariefwet een impe· 
ratieve beteekenis toe te kennen, daar tegenover staat 
enz.". 

Uit een en ander blijkt dus dat, zooals ik zeide, de re· 
dactie toeva llig een beteekenis heeft gekregen, die oor· 
spronkelijk niet de bedoeling was. 

En wat aangaat den om.vang der vrij stellingen, lees ik in 
de nota, dat vóór de wet van 15 Januari 1916 de Gou· 
vellrlleur-Generaal slechts de bevoegdheid had om vrijstel· 
li ng te verIeellen yoor goederen, waarwm de invoer p laats 
had "met een wetenschappelijk doel of omdat internationale 
betrekkin gen vrijstelling wenschelijk maakten ". E en beo 
grijpelijke en t e waardeeren regeling, Mijnheer de Voor· 
zitter t 

In de wet van Jauuari 1916 was het, blijkens de Me· 
morie vau Toelichting de bedoelin g om, in navolging van 

(VAN HELSDINGEN, DIR. VAN FINANCIilN.) 
el' algemeene regelen zullen worden gesteld - de heer Stok
vis heeft niet nagelaten, daarop met alle h aeht te wijzen ell 
dat wil ik thilis ook nog even doen - voor de vl'ijstelling en 
dat deze regelen zull en worden vastgesteld bij ordonnantie. 

In artikel 3 staat dan ook uitdrnkkelijk, "bij ordonnantie 
wordt onder de noodige voorzieningen tegen misbruik ", 
enz. De vraag rijst nu bij mij, of ni et eerst de algemccnc 
ordonnantie moet worden vastgesteld, waarin ook worden 
opgenomen de voor.d ellin gen tegen eventueel misbruik. Zijn 
eenmaal de w gemeene rege Ungen vastgesteld, dan is het 
mogeHj k, ook te overwegen, of een bepaalde stof onder die 
algemeene regeUng kan vallen . I s het nu niet wensehelijk, 
dat de Regcering deze ontwcrp~ordonnal1tie intrekt en in 
plaats daarvan een algemccnc regeling indient? Deze ove r
weging konit ook tot uitin g in de dool' den heel' Stokvis 
inged iend e motie. Geli jk uit de verdediging, d ie hij heeÏt 
gehouden , wel is gebleken, is de heer Stokvis voorstander 
van een algemeene regeling, met de noodige voorschrif tell, 
die waarborgen geven tegen misbruik enz. cu hjj is vall 

oordeel dnt eerst daanla de vraag aan de orde moet worden 
gesteld, of er vrijste llingen kunnen worden verleend. 

Ik dank U, iI'lijnheer de Voorzitter. 

wat l'eeds in de Nedcl'lnndRche 'f hl'icfwet sto nd, aan lH't zoo De V oo l' zit ter: lIet wool'd is thHlI.!:ol aaJl den Hcgee-
jui.st genoemde ui.\.brciding te gCyell door vrij stelling ook l'ülgsgemachtigde. 
te vcrlecnen \'001' " chlol'oform bestemd YOO I' technische 
doeleindCJ1", ~Iell ging toen maar in eens verdeJ' door met 
de omschrijving "chemicaHën, verfstoffen en anoere zelf
standigheden vnn dien aard, benoodigd als hulpmiddel bij 
:1e werkznflmhedcn in fab ri el<cn en trnfi eken " . Tegen clic 
uitbreiding kwam blijkens de nota ui t de Tweede Kamer 

11 hnill' Verslag eerst wel eenige bed enking, vooral VOOt' 

rat hetreft die ,l8ndm'e zelfstandigheden van di en aard ", 
va.! a I heel Yaag go.egd was. lntussehen had de", kwestie 
Jij de openbare behandeling geen verdere aandacht en 
;Ioop die uitbreiding dus door. Zoo kreeg dus die vrijstel· 
ing evenecns een m.i . nooit bedoelde breedte. 

ilIijnheer de Vo orzitter! W aar wij nu uit het voor ous 
iggend ontwel'p tot het verleenen van vrijstelling van in· 
'oel'l'echt VOO l' lithurge en zwa.vel ten behoc,·e van ecn 
:eer krachtige industrie, die zulks absoluut niet noodig 
lOeft, kunnC11 lccl'cn, dat de redactie v an art. 3 al. 1, tot 
leslist ongewenschte gc,'olgen aanleidin g geeft, ben ik van 
!ordeeI, dat hierin zoo spoed ig mogelijk moet worden voo r· 
i en dOOl· wijzigin g van de l'('(],wtie, TIet is daa rom, da t 
k mij aanslui t bij den wensch, ui tgedrukt in de zoo juist 
nged iend e motie·Stokvis. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van He J sd i n ge ll: l\1.ijnJlCer de Voorzitter! 
ret is wel iedereen duidel ijk, dat na de zeer heldere uiteell
~ tting van de Regccl'i ng wi j tot de overtuiging zijn geko· 
len, dat het met dit llrtil<c1 3 heel raa r is geloopen. Bij 
tij rijst de vraag, of deze gehe('lc ordonnantie (' ig-cn1ijk nh't 
rematuur is en of de Regeering ten slotte ni et verstandillcr 
oct, het ontwe rp zonde]' meel" in te tl'('l,ken. Tmmel's de h('
oelin g is - dllt blijkt duidelij k uit c1e p:esehiedenis - c10t 
Ha ndelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

De heer V <a n d e 11 Bus s c h c, directeur v~Ul Financiën: 
Mijnheer de Voorzitter! De nota, die naar aanleiding van 
de in de YOl1ge week hiel' gevoerde debatten aUll het College 
werd aangebodell , heeft wel buiten twijfel gesteld, dat art. 3 
vall de Tari efwet niet weergeeft, \Vat op het oogonblik van 
de totstandbrenging van die bepaliug in de St"ten-Genel'aal 
zou zijn besloten, WlIllJleCl' het llUnt, dnt thnns jJl bijzondere 
mate de aandacht heeft getrokken, ook daar sehel'p naar 
yoren was gebracht, n.l. het imperatic.ve karakter, dat wij 
lezen uit cle bepaling, zooals ,lie op het oogenblik luidt. Dit 
zou, dat mogen wij wel Mnllemen, zeker niet in de Tariefwet 
zijn gelegd, indi en cle gevolgen in hun gellOc i te overzien 
\varen geweest. Daaraan valt niet te twijfelen, 

"\Vanneer de heer Fruin opmerkt, dat de Rû.orreel'ing in deze 
nota niet gelukkig is geweest, dan geloof ik, dat dat vel'\vijt 
niet ten volle veruiend is, De Regeering heeft in deze nota 
getracht zoo objectief mogelijk weel' te geven hoc de gang 
va n zaken geweest is. Dat die gang van zaken niet gelukkig' 
' .... a8, geef ik den heel' Fruiu toe, maar ik meen toch de n ota 

als zoodanig in bescherming te moge.n nemen. De Regecl'ing 
IH'eft, naar aanleiding ,·an dezen ga ng van zaken, in de 
laatste jar en Ü1 het artikel niet llJlders kunnen lezen dan een 
impel'atief voo l'Schrift. zooclat wnnnce l' elf' omstnn<1igheden 
aHllwezig waren, zooals die in het al'tikC'1 wOI'den bedoeld, 
ook inderdaad Vl':ij :;:;tclli ng-en moeten wordel1 \·(,l'le(,l1d. 

Nu heeft de heel' Stok\~s \\'el eeni"e malen "ezn"d' Il, o I::> ~o , " 

lees dat imp eratieve karakter ni et uit het al'tikel j Cl' is 
t.wijfel gm'ezen, dus el' is mogelijkheid van twijfel ", maar 
ik g'('loof, dat dM nict gehee l j uist i~. \Val1 11 e(' l' m{'l1 het tll'ti
keI onbevangen leest z011der tocli ellting, kan men daaruit 
naar mijn om·deel niet anders lezen, clan dat de yt'ijstelJin g"eH 
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moeten worden verleend en het is niet te ve",.onderen, dat 
de Minister, toen hij de kwestie nader in beschouwing moest 
nemen, een voldoende motiveering achtte, hetgeen in zijn 
desbetreffe.nd schrijven voorkwam, n.l. dat de tekst van de 
bepaling ondubbelzinnig imperatief is. 

Men komt daardoor te staan voor een debat of het wel 
zoo is of niet, waarbij de meeste stemmen gelde.n, doch ik 
geloof, dat het voor e~n goed lezer niet mogelijk is iets 
anders daaruit te lezen, dan dat de bepaling een imperatief 
karakter draagt. Dat de historie, zooals zij is uiteengezet, 
in een andere richting wijst is dan, - waar wij gesteld 
zijn voor de toepassing van een wetsvoorschrift - eigenlijk 
irrelevant. Wat wel kan geschieden, - en in die richting 
is door verschillende heeren het woord gevoerd, - in de 
eerste plaats de "mag te stellen: Waarom is in 1925, toen 
deze moeilijkheid voor het eerst een scherp karakter aan
nam, de wetstekst niet duidelijker gesteld 1 Daarop kan 
ik natuurlijk moeilijk een antwoord geven. De beschou
wing van artikel 3 leidt echter tevens tot de overweging, 
dat er aanleiding bestaat om het artikel te herzien, of in 
ieder geval de bepalingen zoodanig te regelen, dat het impe
mtieve karakter, dat op het oogenblik moet worden aan
genomen, komt te vervallen. 

De motie van den heer Stokvis gaat dan ook in die rich
ting en voor de Regeering bestaat zeer zeker geen reden zich 
in algemecnen zin te verzetten tegen deze motie, omdat zij, 
zooals ik de vorige maal reeds gezegd heb, bij de herziening 
van de tariefwet mede de bedoeling heeft, onder de oogen 
te zien, wat in het belang van de nijverheid in het alge. 
meen, niet alleen de Em-opeesche fabrieksuijverheid, mM
ook de inheemsche nijverheid, moet geschieden. 

Nu de heer Stokvis de inheemsche nijverheid in het 
tweede gedeelte zijner motie zoo nadrukkelijk heeft ge
noemd/ wil ik er terloops nog even op wijzen, dat de in
heemsche nijverheid ook op het oogenblik formeel uiet is 
uitgesloten, maar dat materieel eigenlijk nooit de omstan
digheden aan wezig kunnen zijn, waarbij de kleine inheem
sehe bedrijven van de verordening kunnen profiteeren, 
gegeven de wijze, waarop de ordonnantie moet worden 
toegepast. 

Men zal zeer zelden een inheemsch bedrijf vinden, dat 
voor eigen rekening zijn hulpstoffen invoert en zoo zal 
dus uI nooit de eerste voorwaarde voor de toepassing der 
ordonnantie, n.1. dat een bedrijf aantoont, wat het even
tueel aan invoerrecht zou hebben betaald, kunnen worden 
vervuld. In de kleine bedrijven zal men voorts nooit zeker
heid lnlnnen S<'heppen. dat eenm1Rl anngeschafte hulp
stoffen niet aan buren of vakgenooten worden verkocht of 
overgedaan, dan wel aan personen, · die de stoffen ·znllen 
gebruiken Yoor doeleinden, waarvoor geen vrijstelling zou 
worden verleend. 

Ik geloof dus niet, dat het in de practijk ooit mogelijk 
zal zijn. door exceptioneele bepalingen als artikel 3 der 
tariefwet bevat, aan de verlangens der inheemsche nijver
heid tegcmoet te komen. Dat zal dus op andere wijze moe· 
ten geschieden. 

Bij de Regeering bestaat natunrlijk geen overwegend 
bezwaar t egen de door den heer Stokvis in zijn motie in
gevoegde woorden "zonder uitsluiting van inheemsche nij
verheid ", omdat ook op het oogenblik de inheemsche nij
verheid wettelijk in feite niet is uitgesloten; zij kan van 
een dergelijke regeling alleen practisch geen voordeel 
trekken. 

Uit hetgeen ik heb gezegd blijkt duidelijk, dat ik mij 
in hoofdzaak kaJJ aansluiten bij het standpunt van den 
hecr Fruin, die zegt, dat de tekst imperatief is en die 
dat imperatieve karakter nog nader heeft toegelicht, op 
ongeveer gelijke wijze als de vorige weck de heer Van 
Helsdingen dat heeft gedaan, en wel in de eerste plaats 
door de dnidelijke tegenstelling tusschen het eerste en 
tweede lid van artikel 3 der tariefwet aan te toonen en 
verder ook door deze bepaling te beschouwen in verband 
met hetgeen in de artikelen 9 en 10 van de Tariefwet 
wordt gezegd. 

De heer Roep stelt zich op het standpunt, dat hij op 
grond van de wordingsgeschiedenis van het artikel kan te
genstemmen, maar de Regeering staat op het standpunt, dat 
op grond van den tekst v·an de wet, waarop deze ontwerp
ordonnantie berust, tegenstemmen wel zeer bezwaarlijk kan 
worden gemotiveerd. 

De heer Roe p: Ik heb gezegd, dat het imperatieve ka
rakter clen voorgeschreven vorm geldt, nI. den vorm del' 
ordonna n tie. 

De heer Van den Bus s 'c h e, directeur van Finan- I 
ciën: Het imperatieve karakter geldt natuurlijk ook het 
regelen van voorkomende gevallen bij ordonnantie, daar
omtrent kan geen twijfel bestaan, maar het geldt evenzeer 
voor de geheele materie, omdat de tekst, zooals die op het 
oogenblik luidt, althans naar het inzicht der Regeering, niet 
anders kan worden opgevat dan dat, indien de omstandig
heden 'aanwezig zijn, waaronder vrijstelling kan worden 
verleend, dit ook moet gebeuren. 

Indien het alleen de bedoeling ware geweest, imperatief 
regcfing hij ordonnantie vast te legg.ell, zou mon dit artikel 
hebben kunnen splitsen. Dan had er ongeveer kunnen staan: 
cr kan vrijstelling worden verleend en: die vcrleening ge
schiedt bij ordonnantie. Men heeft dit nu samengevat in 
vijf woorden: bij ordonnantie wordt vrijstelling verleend, 
en nu dit eenmaal geschied is, is het niet meer mogelijk, 
het artikel anders op te vatten. 

De heer Van Helsdingen heeft nog gezegd dat, wannem 
men zich stelt op het standpunt van het imperatieve ka· 
rakter, znU{s ook inslnit, dat men een onderzoek zou moet er 
instellen naar alle stoffen, di e voor vrijstelling in aanmer 
king komen en dat men een algemee.ne ordonnantie ZOl 

moeten ontworpen, waarin de materie wordt geregeld. Ik wi 
hieromtrent het volgende in het midden hrengen. 

Het is practisch niet mogelijk dit te doen, omdat elk, 
njeuwe fabriek, die' geïnstalleerd wordt, nieuwe hulpstof 
fen zal gebruiken, en het ongetwijfeld de bedoelin.g is, da· 
die hulpstoffen eventueel voor vrijstelling in aanmerkin! 
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Vrijstelling illvoerreeht van zwavel en litharge. 

(DIR. VAN FIN., VAN HELSDINGEN, STOKVIS. ) 
zullen komen . Dus zou bij ieder nieuw fabrieksbedrijf noo· 
dig zijn een dergelijk grondleggend artikel, te wijzigen 
en aun te vullen en diezelfde noodzakelijkheid zou bestaan 
bij elke technische wijziging en verbetering van een be
staand bedrijf, waardoor weder nieuwe hulpstoffen vallen 
onder de vrijstelling. 

Ik geloof, dat juist bij een dergelijke materie als het 
hier geldt, die zich absoluut moet aanpassen aau de ont· 
wikkeling van de fabrieksnijverheid, een algemeene ordon
nantie moeilijk en eigenlijk onmogelijk vooraf zal InllUlen 
gaan . en dat het wel altijd de aangewezen weg zal zijn, 
achter de gebeurtenissen aan te loopen, hetgeen thans in de 
practijk ook is geschied. Wij hebben eerst de petroleum· 
industrie gf'had, daarna de kistenfabriek , t CJ"\vijl ooh: VOOl' 
de papierfabriek te Padalarang die kwestie onder Dogen 
werd gezien. Deze weg lijkt toch de Incest practischc, om
dat wij anders telkens, wallDeer een nieuwe fabrieksnijver
heid wordt geïnstall eerd of in de werkwijze verandering 
wordt aangebracht, voor het verleenen van vrijstelling op 
CC Il ,yjjziging del' ordonnantie zijn aangewezen. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, meen ik te mogen aan
bevelen de ontwerp-ordonnantie, zooals zij voor ons ligt, 
als consequentie van de bestaande wetgeving te aanvaar
den. I k meen overigens ten aanzien van de motie van den 
heer Stokvis een afwachtende houding te lcunnen aannemen. 

De heel' Van Hel sdi n gen : Mijnheer de V()orzit
zitter! Ik zou nog even iets in het midden willen bren
gen. Ik geloof dat de Regeeringsgemachtigde mij ver
keerd heeft begrepen, want niet ik heb erop aangedrongen 
ecn ordonnantie in het leven te roepen, waarin de enumera
tieve methode wordt gevolgd, doch dat heeft de heer Stok
vis gedaan. 

De heer S tokvis gaf aall , als ik hem goed begrepen heb, 
dat in ccn ordollnantie alle stoffen z.ouclcn worden genoemd, 
die eventueel als hulpmiddel zouden kunnen worden ge
bruikt en vrijstelling genieten. Daarbij gevoel ik evenals 
de Regeeringsgemachtigde het bezwaar dat in ieder nieuw 
bedrijf andere hulpstoffen te pas kunnen komen en dat wat 
tot nog toe een grondstof was, zou kunnen worden een hulp
stof voor een bepaalde fabriek. 

Maar ik leg den nadruk op iets anders. Er staat in art .. 
3: .. Onder de nooel ige yoorzienin gen tegen misbruik " , De 
wuarbOl'gen nu clil~ gcvl'flagd IHlI1l1Cn worden voordat de 
vrijs telling Iuul worden YCl'leencl, zou 1k ook bjj ordonnantie 
geregeld willen hebhen. Ik zou dus in een ordonnantie sa
ll1 C'1lg'cvat willen zicn alle algemccnc r egelen, cli e cle 7.C' mate· 
rie b('hecl'sehcn b.Y. ook de wijze, waarop de vrijstelling 
h:a11 wordell aangcvrnugd. Eerst nadat een dergelijke rege
lin g is tot stand gekomen kunnen de verschillende fa brie
]{cn, die een bepaa lde stof als hnlpstof gebruiken, zich tot 
de RCg'e('rin g' wencl('11 om vl'i jstelling van invoerrecht. D us 
mijn gcdaehtengong gaat lan gs een anderc lijn uun die 
van den heel' Stokvis. 

De heer S tok v i s : Mijnheer de Voorzit ter ! H et doet 
mij genoegen, dat de motie door ons ingediend, bij den ge-

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN FINANCI~N.) 

achten Regeeringsgemaehtigde geen afwijzing heeft gevon
den, en dat de Regeering bereid is een afwachtende houding 
aan te nemen. 

Het spijt mij intusschen, dat ik ook mijnerzijds niet méér 
tegemoetkomend ka" zijn wat betreft het uitbrengen van 
mijn stem. De Regeerillg heeft opni euw betoogd, dat het 
imperatieve karakter van den tekst van het artikel ook 
inhoudt het economisch object: de vrijstelling-en. Zij heeft 
crbij gezegd, dat de cisch "bij ordonnantie " begrepen is 
in dat imperatief karakter. Maar zij heeft weer een 
nieuwe nalatigheid geconstateerd ; men had nl. de regelin g 
in art. 3 moeten splitse n - Vlijstelling zoowel als ordon
nantje-eiseh elk afzond erlijk - want da" ware de zaak 
duideUjk geweest. Nu echter de zaak niet gesplit.':it is, UI'
roep ook ik mij nu eens op den enkelen tekst, want doordat 
de splitsing niet heeft plaats gehad, heb ik alle recht te 
zeggen, dat de bedoeling is geweest, de zaak niet te splitsen 
en dat men alleen heeft willen bepalen, dat de vrijstellingen 
door den OrdOlll1ant.iewetgever en geen ander gezag mogen 
worden verleend. 

Dus, Mijnheer de Voorzittel', de twee opvattingen staan 
weer tegenover elkaar. En inderdaad, de meeste stemmen 
gelden, maal' daarbij is het voor mij voldoende, dat de twee 
opyattingen dool' niet geheel van gezond verstand versto~ 
ken lieden mo gelijk worden geacht. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook een verkeerde toepassing 
heeft ertoe geleid, dat het doel van dat artikel volkomen 
wordt voorbijgestreefcl. De toepassing is tot op het oogen
blik zóó, dat het grootste genot hebben de petroleuminclus
trie, die dien steun niet noodig heeft, de papierfabriek in 
Padalarang, een fabriek die op zichzelf al een incorporatie 
van Regeeringssteun is en dus ook waarlijk deze toepas~ 
~ill g van art ikel 3 niet behoeft, en dc mijnbouw die al even
min in kwijn enden toestand verkeert. Om nu, in afwach
ting van de hCl'ziclun g van de r:Pariefwet, deze bedrijven 
\'order tc helpen bevordeJ'en, dool' mijn stem te geven aan 
een llleuwen stap in de richting van deze volstrekt parll
doxale toepassing, daarvoor kan ik niet gevoelen en ik zal 
tot mijn spijt tegen deze ordonnantie moeten stemmen. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Va 11 d e TI Bus s c h c, directeur van Finan
CIen : Mijnheer de Voorzitter! Naar aardeiding van het
geen de heel' Van Rel sc1in gèn nog beeft op gemerkt, zou ik 
in het midden willr ll IJi.'cllgen, dat ook de waarborgen tegen 
ontduikin g, die \'an geval tot geval noodi g zijn, sterk 
uiteen loopen. rr elk ens wanneer een bepaalde stof in ann
mel'long moet wOI'den gebracht om voor een gegevQ.n be
drijf te worden vrij gesteld, zul len die wa'lI'borgen bijzon
der onder het oog moeten worden gezien. In sommige ge~ 
vallen - en da t is de meest aangename waarborg - is dat 
een denatul'ceringspl'oces. In het beginstad ium van toe
passing V<lll deze ol'dOlmantie hebben wij ons zelfs op het 
stan dpun t gesteld, dat d ie wnarbol'g alt ijd in ecu vo rnl van 
deuatul'cering gm'onden moet kunnen worden . In andere gc~ 
\'allen is (lie waal'borg 111 den vorm van een speciale boek
houding of van eCll hewfll'ing onder toc,dcht g-c )('ge!1. Ren 
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(DIR. VAN FIN., DWIDJOSEWOJO, KERKKAMP.) 
algemeene ordonnantie, die zou moeten aangeven welke pre
cies de waarborgen zijn, die bedoeld worden, zon ik prin
cipieel wel gewenscht klmnen achten, maar lijkt mij prac
tisch toch niet tot stand te brengen. Wij zullen altijd voor 
het geval komen te staan, dat hulpstoffen op verschillende 
manieren knnnen worden behandeld en dan znllen altijd de 
waarborgen, die noodig zijn om ontduiking te voorkomen, 
moeten worden vastgesteld, v66r de ordonnruntie wordt in
gediend. 

Hetgeen de heer Stokvis opmerkte, heeft de kwestie 
eenigszins scherper gesteld dan reeds het geval was, maar 
waar hij noemde de petrolenmindustrie, die geen steuu noo
dig heeft, den mijnbouw, die, althans naar het inzicht van 
den heer Stokvis, ook algemcen bnitengewoon voorspoedig 
schijnt te werken, daar mag ik ook nog wel een bedrijf 
noemen, dat zeker terecht van deze ordonnantie heeft ge
profiteerd, n.l. de kistenfabrieken. . In dit ,geval was de 
vrij stelling een tegemoetkoming voor een nieuw opkomend 
bedrijf. Het spreekt echter vanzelf, dat al deze overwe
gingen bij de beslissingen irrelevant moesten blijven, om
dat de RegeCl~ng zich gebonden moest achten aan den im
peratieven tekst van het artikel . 

De motie-Stokvis c.s. (Ond. 31: stuk 7) wordt vervol
gens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo I' zit ter: A a n deo I' dei s des tem
ming ove r de ontwerp-ordonnantie tot 
v r ij s t e II in g van i n v 0 e r r e c h t voo r I i t h a r
ge en zwave l (Ond.31) . 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voerzitter ! 
Ik zou gaarne even mijn stem willen motiveeren. 

Van lid 1 van art. 3 der Indische Tariefwet heb ik geen 
andere opvatting dan dat het verleenen v·an vrijstelling im
peratief is voorgeschreven maar ik kan toch aan de ontwerp
ordonnantie mijn stem niet geven, omdat de gevoerde bespre
kingen mij de ovcrtuiging hebben gegeven, dat er nog andere 
stoffen zijn, die ook in aanmerking komen voor deze vrij
slelli.ug en ik het onbill ijk acht Jitharge en zwavel voor te 
laten gaan bij de doel' mij bedoelde andere stoffell. 

De heer KeI' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Gaarne 
,zou ik even mijn stem willen toelicl1ten. Als consequentie 

(KERKKAMP, VOORZITTER.) 
van het bestaande wetsvoorsehrift zal ik vóór de ontwerp
ordonnantie stemmen. 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 11 stemmen voer en 6 stemmen tegen. 

V 66 r stemmen de heeren: Fruin, Kan, Koesoemo J oedo, 
I'auw, Mandagie, Kerkkamp, Kiès, Blaauw, Van Helsdingen, 
Sehmutzer en de Voorzitter. 

T e gen stemmen de heeren : Dwidjosewojo, Roep, Koe
soemo Oetoyo, Soejouo, Stokvis en Djajadiniugrat. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behan
deling van de ontwerp - ordonnantie tot 
w ij z i gin g van d e O ve r s c h r ij v i n g SOl' d 0 n
nantie en va n de Z ege l ve rordening (On
derw e rp 41) . 

Voor dit onderwerp hebben zich geen sprekers opgegeven. 
Alleen is mij ,-au Regeeringswcgc medegedeeld, dat de con
siderans op een zeer ondergesehikt punt gewijzigd moet wor
den. In het slot van de considerans stoot nl.: 

"zoeals deze is aangevuld en gewijzigd, laatstelijk bij 
de ordonnantie van 25 Augustus 1926 (Staatsblad 
No. 365) " . 

Dit slot moet luiden : 
"zooals deze is aangevuld en gewijzigd, laatstelijk bij 

de ordonnantie van 7 1I1ei 1927 (Staatsblad No. 165) " . 
De kwestie is hiel' reeds nagegaan en juist bevonden en 

nit dat oogpunt kunnen wij zonder bezwaar de considerans 
aldus gewijzigd lezen. n, neem aan, dat de vergadering er
medel accoord gaat, dat een dergelijke absoluut ondergeschik
te wijziging geen reden is om de stemming uit te stellen . 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie (Ond. 41) wordt zon
der bel'aadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De notulen der vorige oppnbal'c vergadering) welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd . 

De vergadering wordt te 11.41 uur v.m. gesloten . 
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Ingekomen st uk keil. 

10dc VERUADl;Rll'G. 

Ver g a cl e rin g \' ft n D 0 11 cl f' l' cl a g 15 S e p t. H127 . 

(Bijcel1l'o(,plng~Ull l' 8.30 Yool'm idclllg). 

] ngekomcn stukken. - Nadere wijziging tarief getu igen
ge'lden Inl anders en met hen gelijkgestelden. - Compensa
t icrcgeling bij aallslng in de inkomstenbelasting. - 'Vijzi
ging burgerlijke kinclel'wetgcving. 

Voorzitt e r: Ml". A. NEï'l'ZELL DE WILDE. 

'regenwool'dig1 met clen Vool'zittet', 17 leden. te wetflll 

de heeren: 
Blaauw, Djajadiningl'at, Fl'uin. Yan I-Ielsclingen, De 

Hoog, s' Jacob. Kan. Kerl\:kamp. Kiès. 1\:0080emo Joedo. 
Kocsocmo Octoyo, M<llldag-ic, Roep, Sc-hmntzcr, Soejono en 
Stokvis. 

Regeel'illgsgcmal..'htigdcn de heeren: Van den Hussche en 
Spit. 

De Voo r z i t t " r: .\lijne He"ren! Ik open deze \'er
g'<lc1c l'ing. 

De Secretaris deelt mede dat zijn in gekomen: 

A. De volgende Regeedngsbrie\'en en beschikkingen: 

1, Een kabinetsbl'ief van den GOlH'erneUl'-Generaal van 10 
September j.l. tel' aanbieding \"an een ontwerp-ordon
nantie tot herziening van de Inkwlll'tieringsordounllntie 
(Ond. 61 ). 

Deze stukken zullen \\"ol'd('n gedl'ukt en rondge-

voor uitbreiding van het personeel bij den dienst der 
In- en Uitvoerrechten en Accijnzen. 

4. Besluiten van den Gonverneur-Generaal van 3, 6 en 8 
September 1927 inzake de interneering van leden van 
de P.K.!. 

5. Een besluit van den Gouverneur-Generaal van 7 Sep
tember 1927 inzake indienststeUing bij wijze van tij
dclijken maatregel van één inspecteur in algemeen en 
dienst, acht inspecteurs en negen plaatsvervangende 
inspecteurs bij het onderwijs aan kweekscholen enz. 
en het Westerseh lager onderwijs, en verdeeling van · 
Nederlandsch-Indië in zeven inspectie-ressorten. 

6. Een besluit van den Gouverneur-Generaa.l van 7 Srp
tember 1927 tot het in dienst steUen bij wijze val' tij
delijken maatregel van personeel der gewapende politie. 

7. Een besluit van den Gouverneur-Generaal yan S Sep
tember 1927, waarbij aan Ir. J. Blackstonc eervol ont
slag WOl~lt verleend als Voorzitter, teY~ns lid van ue 
Commissie in het belang van het Irrigatiewezen op Ja
va en Madoera en als zoodnnig wordt benoemd h·. B. 
H. M. Uljee. 

8. Een schrijven van den 1en Gouvel'ntlllents Secretaris 
van 8 September 1927 No. J.836/.\ . 1. ter aanbieding 
van een uittreksel uit het besllt-!.t van uen Gouverneur
Generaal van 22 Juni j.l. No. 32, waarbij aan een twee
tal lnlandsche ambtenaren een studie-opdraeitr naar 
Nederland is verleend. 

9. Een schrijven van den 1en Gouvernements Secretaris 
van 10 September 1927 No. 40lx, houdende Illcdedeeling, 
dat de Gouverneur-Generaal de bij kabinetsbrief van 
12 Juli j.l. No. Ix aan den Volksraad aangeboden ont
werpen tot opheffing V:ln het ~ewest Rembnng en va!} 

den gewestelijken raad van Rembang met zijn ressort, 
en tot het treffen van voorzieningen i.n verband met 
de opheffing van locale resso rten (Olld. 28 ), wenscht 
terug te nemen . 

deeld . 10. Een afschrift "an een schrijven van den 1en Gouver
nements Secretaris aan de Hoofden del' Departementen 
van Algemeen Bestuur en de Hoofden van .gewestelijk 
bestuur houdende verzoek van deu Gouverneur-Gene
raal in officieele bescheiden voor leden, welke behoo
reu tot de groep del' illbeemsche bevolking van Britsch
Indië h.t.l. woonachtig in den vervolge den algemeeuen 
term "Voor-Indiërs" te bezigen, 

2, De kennjsge\'ingen \'<ln den Oou"erneur-Generaal van 
6 en 7 September j.l. No. 31 en 26 betreffende vast
s telling van de ordonnantie tot: 
a, wijziging "an de regeling del' \'crkiezing van de tot 

de inheemsche onderdanen-niet-Nederlanders be
hOOl'ellde leden nln den ~Iinahassaraad. 

b, wijziging \'an du ordonnanties van 6 Februari 1914, 
6 l~ebrl1at' i 1915 en 13 ~\pril 1916 bctreffcndc de 
uitkeerillgen in verband met de afschaffing "an 
heerendiensten aan de gewesten op Java ten behoe
ve vau het gewestelijk wegellondel'houd, 

De kellllisge"ingen zullen ter inzage worden ge
legd tC'r 8C'cl'C'tal'ic \ ':lll dril Volksl'H<lc1. 

3. Een besluit "an den Gou\'erneur-Generaal van 3 Sep
tember 1927 houdende machtiging aan den Directeur 
van Financiën om bij wijze \'an tijdelijke~ maatregel 
te beschikk{'n over C'{'tl Som \'an f ]2000,- 's maands 

Handelingen. Zittings jaar 1927-1928, 

D{' stukken 3 tjm 10 worden tel' inzage gelegd 
tC'l' SecrctaL'Ïe "an den Yolksl'aad. 

B, De \.olgende lel' kennisneming ontnlllgen bescheiden. 
1. Een schrijven \'an A. C. van ASSlIlll en 1\1. G-ompes te 

Al'llhC'lll. l'{'speetic\'C' lijk "ool'zi1tel' CIl pC'nningme("Rte l' 
del' Yerec.niging nlll gepcnsionneCl1dc en gegageel'de mi:
litail'en \'an het Leget· in X<X.1. Oost- en 'Vest-Indië, in 
zake \'el'hooging \'all militaire pensioenen . 

2, Een viertal molies iHlllgenomen dool' de nfdcelingen 1\Ia
lang (31 Aug'. '27 ), Kodiri (ol Sept. '27), Garoct (28 
Ang. '27 ) en Soerakarta (21 Ang, '27) \~an de Pel'him-
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(KOESOEMO OETOYO). 
poenmn Goer06 Bantoe,. betreffende positieve,'betering 
van hulp. en desa-onderwijzers. 

3. Een ongeteekend schrijven. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd tel' 
Secretarie van den Volksraad. 

De Voo l' zit ter: Aan de Qrde is de behandeling van 
de 0 ut,,· e r p-o l' don n a n tie tot n a del' e wij· 
ziging van het tarief tot regeling van 
.de getuigengelden voor Inlanders en met 
hen !lelijkgestelden. (Oud. 34). 

De beer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: )1ijnheer de Voor· 
zitter! In het Gedelegeerdenverslag is het verzoek gedaan 
om, waar h.et maximum der getuigengelden staat te wol'tleu 
gebracht van f 0,50 op f 1.-, ook het nrin.imum te verhoo· 
gen, en wel van 30 op 50 cent. Dit verzoek is een gevolg van 
de vrees, dat als iJet minimum niet wordt verhopgd evenals 
bet maximum, de toestand dan in de mecste gevallen zal 
blijven zooals hij thans is . Die vrees is llaar mijn bescheiden 
meening niet ongegrond; el' zijn altijd menscl",n, die 
denken, dat de Inla)lder als het ware van den wind kan 
leven; anderen zeggen: och, die Inlanders hebben zoo veel 
familieleden en goede kennissen, dat zij hier altijd wel 
iemand zullen bebben, die hen aan gratis eten en slaap· 
gelegenheid kan helpen. 

Nog gevaarlijker wordt de toestand, als de bezuiniging, 
die nog wel eens zou kunnen terugkeeren, weder een ze
keren druk va.n boven zou gaan uitoefenen op de ambte· 
JlRren om de uitgaven zoo veel mogelijk te beperken. 

Blijkens de Memorie van Antwoord staat de Regeel'Îng 
afwijzend tegenover het verzoek. Ik citeer het volgende 
uit de l\feniorie van Antwoord, om aan te geven, waarop 
de Regeering die afwijzing grondt: 

"De Regeering meent echter hiertoe niet zonder meer 
te moeten overgaan, aangezien zij van oordeel is, dat 
de mogelijklieid niet is uitgesloten" - en 'daarop 
wensch ik den nadmk te leggen, Mijnheer de Voor· 
zitter, )Jdat voor verschillende mcer afgelegen plaatsen, 
waar de levensstandaard geen belangrijke stijging 
beeft ondergaan een bedrag van f 0.30 daags een nog 
steeds voldoende schadeloosstelling is. 

De Regeering vertrouwt dat bij bet toekennen van 
schadeloosstellingen door de bevoegde autoriteit vol· 
doende rekening zal worden gebouden met de plaatse· 
lijke omstand igheden. 

Mijnheer de Voorzitter! In het eerste gedeelte van deze 
argumentatie ligt n.m.m. een suggestie besloten, cle sugges
tie nl., dat er wel plaatsen ziju, zóó afgelegen, dat een 
schadeloosstelling ';'an 30 cent voor Inlanders, die als ge· 
tuigen moeten optreden, voldoende is. Deze suggestie 
vind ik niet alleen gevaarlijk, maar ook in flagranten 
strijd met de ratio van de ontwerp-ordollnantie, want in 
de toelichting op deze ontwerp·ordonnantie staat, dat de 
tarieven moeten worden verhoogd, omdat de levens
standaard in den loop der jaren zoo sterk is gestegen. Nu kan 

(KOE SOEMO OETOYO. ROEP). 
ik mij niet voorstellen, dat, als in de contra van de bevol
king de -levensstandaard zoo sterk omhoog is gegaan , dit 
geen iuvloed zou uitoefenen, zelfs op de meest afgelegeu 
plaatsen. Bovendien, wie van de plaatselijke autoriteiten 
zou kunnen beoordeelen, in welke mate de levensstandaard 
sedert · 1884 - dat is dan het geboortejaar van de be
staande ordonnantie - is verhoogd' Allicht zouden die 
autoriteiten dan zeggen : De Regeering met haal' deskun
dige adviseurs heeft eenmaal vastgesteld, dat het minimuuL 
getuigengeld pel' dag 30 cent bedraagt en onze plaats is 
zoo afgelegen, dat wij ons gerust kunnen refereereu auu. 
de beslissiug van de Regeering en dus 30 ceut als getuige.n
geld kunnen uitkeeren. Waal' ik .dit gevaar niet denkbeel
dig acht, zou ik bij de Reg-eering erop willen aandringen, 
niet te veel te rekenen op het subjectieve oordeel Val~ 

de plaatselijke autoriteiten. 
De palengelden zijn verdubbeld van 5 tot 10 cent en 

het maximum van 50 cent is verhoogd tot f 1.-, dus met 
100%. Een verzoek om het minhnum getu.igen.geld te bren
gen van 30 cent op 50 cent is dus alleszins redelijk te 
noemen. Daarom zou ik el' bij de Regeering op willen 
aandringen, alsnog op dit verzoek in te gaan. 

Tenslotte zou ik willen herhalen de vraag, die aau het 
slot vall het Gedelegeerdenverslag is ged"'n, of het vast
staat, dat Inlandsche getuigen in civiele zaken dezelfde 
schadeloosstelling als in de ontwerp·ordonnantie vastge
steld, zouden kunnen voreleren van de partij clool' wic zij! 
zij nopgeroepen. 

Ik dank U, :Mijn.heer de Voorzitter. 

De heer Roe p : Mijnheer de Voorzitter! De opmér
kingen, die ik mij voorgesteld had te maken, zijn dezelfde, 
als die door mijn geacht medelid, den heel' Koesoemo
Oetoyo, voorgebracht. Ook ik had erop wiJlen wijzelt elL 
wijs er bij deze op, dat het nrinimum getuigengeld yau 30' 
cent dool' de Regeering in haal' voorstel op 30 cent wordt 
gelaten . De motiveeIing die de RegeeIing daarvan geeft 
in de Memorie van Antwoord, is deze, dat de levensstan
daard op verschillende meer afgelegen plaatsen geen be
lan gIijke stijging zou hebben ondergaan, en dat het dus, 
met andere woorden, voor die meel' afgelegen plaatsen niet 
noodig zou zijn de minimum-schadeloossteLling voor getui
geil te verhoogen. Ik betwijfel of dit juist is. ,Vannee," 
het hier of daal' wel eens mocht voorkomen, dat inderdaad 
de le,'ensstandlUlrd niet is yerhoogd, vellgeleken bij dCl~ 

voor·oorlogschen toestand, meen ik, dat dit toch in elk ge.. 
val als een zeer hooge uitzondering moet worden beschouwd .. 
Als algemeene regel voor de vaststelling van de minimum
schadeloosstelling meen ik, dat op het oogenblik niet mee," 
moet gelden de voor-oorlogsche toestand, maal' de tegen
woordige toestand, m. Ü1. w. de tegenwoordige levensstan
daar,]. 

Verder zegt de Regeelwg, dat zij 
"vertrouwt dat bij het toekennen van schadeloos

stellingen dool' de bevoegde autoIiteit voldoende reke
llÎng zal worden gehouden met de plaatselijke omstan
digheden" . 
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(ROEP, VAN HELSDINGEN). 
Ik wil mij niet uitdt'ukken op de wijze, zooals m IJn ge

acht medelid, de heer Koesoemo Oeto)"o, die het m.i. wel wat 
al te sterk zeide, heeft gedaml. Ik geloof niet, dat die auto
riteiten mCCllCll, dat een Inl ander "an den wind kan leven, 
DHlal' ik ben met hem \'au mccnhl g, dat de 'u"iging bestaat 
- cn ik heb hic l'omtrent ook eenige p1'3ctisehe ervaring -
om Hall lll'll Idl'illL'Jl Lnlundséhl'l1 Illan de minimale srhadl'
loos::;tellin g \'001' het afleggen \'1.111 getuigenissen toc te 

kennen. 
'V ordt dit minimum in de wet dus niet \"{~ I'hoogd , (hm 

bell ik het met mijn geacht medelid eens, dat bij çle toe
pas ing \'all de wet in het algemeen de tendcllz zal bestaan 
onl \ 'UUI't te g':I il I1 Jlll'1 de IltiJl iII I1l1H-St:h11l1l'loo~stl'Jljllg \'flll 

30 tl'nt toe te k l' llnen . 
De Regeering wijst in de ".\lemol"ie Y3n Toclichting op ue 

ontwerp-ordonnantie zelf op den yerhoogden leyensstan
daal"cl. Dat is de rechtsgrond, die algemeen geldt en die 
dus tot basis dient te strekken voor de verhooging van do 
tarie\'cn \"001' getuigengelden, ook \"001' de minimum schade
loosstelling. 

Ik meen dus met mjjn geacht medelid, clen heer Koesoemo 
Octoyo, dat het redelijk en noodig is het vool'-oorlogsche mi
nimum van 30 cent te vel"hoogen tot 50 cent. 

Ik lIel) o\-cr dcze aangclegcJlhe id reeds ' -001' de H~l'gaue

ring ovcrleg gc})\eegll met mijn genchtc medeleden. de hee
r('n Kiès en 1Iath.1agie, die met mij ,·olko!1lcn ,·all het7..elfde 

gcvoelen zijn. Ik g;douf ook, dat de heel' Oetoyo zich wel 
.lol lnmllcll vereeni gen met wat ik thans aankondig. De 
hccron Kiès" :\landagie en ik hebben ons voorgesteld om, 
mocht de Regeering niet bereid zijn de minimum schadeloos
stelling ,-oor getuigen van 30 cent te v€rhoogcn tot 50 cent 
en dus niet bereid zijn de laatste woorden V'fiJl art. 1 B te 
vervangen dOOl' 1I,·ijftig ('cnlen ('In ten hoogste een grtldcn l1

, 

een HnH'ndelllclll op llc ontwcrp-ordonnantie in te llienen. 

Ik dank L-. )Iijnheer de ,"ool·zi lt er. 

De he('t' Y a 11 II els din ge 1l: )lij nlH'C'l' de Vool'zitter! 
Na wat de beide vorige sprekers naar voren hebben gebracht 
behoef ik niet yeel te zeggen. Alleen wil ik Jnm betoog in 
dit opzicht versterken dool' erop te wijzen, dat waar het 
hiel' betreft een geldelijke \"ergoeding \"001' verblijf op 
plaatsen, waar Inlanders als getuigen moctOll verschijnen, 
het hiel' in hoofdzaal, betreft plaatsen waal'landl'aden geves
tigd zijn en dat hOI niet waarschijnlijk is. dat deze p laatsen 
zoo afgelegen zijn, dat zij niet te Jijden zouden hebben ge
had VAn dum1eopchijving in de tCg'enwool'dige ti jden. 

Ik sluit mij dns gaa rne aan bij het bet-oog van de vorige 
sprekers en zou gaarne 'yi11en zien, dat de Regool'ing de hiel' 
voorgest(' ld <.' wijziging in het ontwcrp overneemt. 

D e tweede opmerking, di e ik zon willen maken,. is deze : 
lk heb met genoegen gelezen, dat de R cgeeling bereid 
is ten aanzien '~ll verschillende punten te ovcrwegen of ook 
da.flrin gcen wijzi~';ng moet w01"(l('11 gebracht. De Hcgecdng
zegt, dat er indel·daad aanleiding bestaat om te gelegener 
tijd tot algeheele h.erziening "all de tarieven over te gaan. 
Daa rbij wil ik er de Regeel'ing alleen op wijzen" dat dan 
onc1et· de oogen moet worden gczien de mog-elijkheid tot af-

(VAN HELSDINGEN, KIÈS, STOKVIS) , 
SchHffing nlll het palCllgeld eu dit te vervangen door kilo
metergeiJ. Waal' over het alg·emeen de palen meel' en meel' 
ven'angcn worden dool' kilometers, mecn ik dat in deze 
wetgeving daarmede rekening moet worden gehouden . 

Ik dank U, )[ijnheer de Voorzitter! 

De heer Ki è s: 1lijnhcer de Voorzitter! Op den ln bet 
Uedeleg\.'L·rdL'Jl-Yer:slag gcuÎten w(,11.$ch OIlt bij l'ondschrij 
Yen de aandacht del' Europeesche rechtscoll cges te vesti
ren op de onderwerpelijke wijziging van de tarieven del' 
lnlandsche getuigen, antwoordt de Regeering) dat zij 
meent daartoe eerst te moeten overgaan) zooch'a. blijkt, dal. 
dool' de l'('chtcrlijke macht met dic wijziging get'n l'L'kenillg' 
1\ Ol'llt gehouden en de Hegeel'ing del·halrc ran het stand
punt uitgaat, dat de rechter de "·et, dus ook wetswijzigin, 
gen, waarran hij zich uiteraard op de hoogte houdt) toe
past. 

Dit getuigt ,,·el van een zeer groot vertrouwen in de 
rechterlijke ambtenaren, maar ik zou el' de aandacht op 
will en vestigen, d"t het vaststellell del' schadevergoeding 
VOOI' de getuigen eigenlijk slechts een onbelangrijk onder
deel is van de taak van dc rechters, die vrijwel alle over
lu·opt zijn met wlotk, zooclat het yolstl'd-:t niet uitgesl oten. 
is te .H"hkll . uat dit, Olll lll't zoo ('t'll~ te J10eJIIClI, met een 
los handje moet gl'beurl'lI . ] fi cl'uun za l HU '·001' een deel 
tegt.'llloNgekomcn \\"ol'dt'lI) wanneer werkelijk wOl'dt over
gcgaan tot vel'hooging van de mirrimum-tarieven, maar toch 
meen ik tc Jl10eten hm'halcn den wenseh, dat bij l'ondschrij
\·en de aruldaeht vall de Europeesche rechtscolleges ge
\'est igd wordt op de onderwerpelijke aangelegenlleid, met 
verzoek om zich steeds in het bijzonder rekenschap te wHlen 
geven van de persoonlijke omstandigheden van de getuigen , 
')IU in ycrballll daarmede de sclHtc1cloos)o;telling te kunnen 
\"aststelleu. 

D e hec l· ~ t 0 J;; ,. i s: l\lijnheel' de Voorzitter! Ik zou mij 
gftarne ",iIIl'1l aansluiten bij den nanJrang va ll vele zijden 
geuit, om het wettelijk minimum \'all de schadeloosstelling 
te verhoogcn tot 50 cent . De heer Oetoyo heeft het zoo ovel' 
tuigend gezegd. Dit tal'ief dateert \'an 1884 en wij knnnen 
Cl' zeker van overtuigd zijn, dat in elk geval het minim'llrn 
tarief van 1884 thans niet wel Ineer llOudbaar is. 

Ik ga d.n ook zoo\'er met te zeggen, dat de betcekcnis 
"an het ontwerp eigenlijl{ behoort te liggen in de verhoo
g'illg van het min imulU, veelecr dan in de vel'hooging van 
het maximum. Ik 1,811 luij dan ook niet voorstel1en, dat 
de Regccl'ing de pressie zou afwachten van een amendement 
na den van al1erwegell uitgeoefenden aandrang en ik ben Cl' 

bijna van o,·ertuigd - ik zon het althans gaarne willen zijn 
- da~ de Rcgeel'ing na dezen bijzOlldel"en aandran g van het 
college en den algemcen gCUitCll weJlsch, zelfstandig haal' 
houding in deze zal veranderen. 

)Iocht niet temin een amendement noodzakeltjk zijn, dan 
spreekt het, na hetgcen ik gezegd heb, wel vanzelf, dat ik 
er gaarne mijn stem aan zou willen geven, maar het Z011 

een overwinning) een zelfoverwinning van de Regcel;ng zijn, 
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Inkomsten belasting. 

(VOORZITTER,s 'JACOB) . 
iudien zi,j een dergeHjkcn formeelen aandrang 'wist te voor
komen. 

De Voo r zit ter: Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
voor Justitie dadelijk te antwoorden ! 

De heer Sp i t, Regeeringsgemachtigde voor Justitie: 
Mijnheer de Voorzitt er! Ik zou gaarne enkele oogenblikken 
will en hebben voor overleg met de Rcgecl'in g. 

De Voo l' z it t c t': Dan wordt de behandeling nUl dit 
onderwerp VQOl' cen igen tijd geschorst. 

Aan de orde is thans de 0 n t w e l' p-o r don n a n t i e 
b e tr effe nd e com p e nsati e van positi e ve en 
n eg a ti e vet' e sul t a ten y a n vel' S e hilI e IL cl e 
jar en bij de r ege lin g van (lel~ aal1s la g in 
deI n kom s ten be l ast i n g (Ond. 36) . 

De hec l' R'Jacob: ~lijnh('er de Voorzitte r! "Uit de 
schrifte li jke g('d~H.;h1cnw i !;s(' li ng' OVCl' de onde rwerpelijke 
ontwerp-ordonnantie is wel gebleken, dat de in"oct-h1g van 
het beginsol van verrekening van verliezen met winsten 
bij de bepaling van het bedrag van den aanslag Îll de in
komstenbelasting, die door dit ontwerp wordt gebracht, 
instemming heeft gevonden. Ook mijnerzijds kan ik niet 
anders dan die verandering in de inkomstenbelasting toe
jnichen. ~fet deze ontwerp-ordonnantie zal u.m.m. niet al
leen een verbetering in de inkomstenbelasting worden ge
bracht, maal' zal ook cen afwijking van het stelsel van die 
belasting met het oorspronkelijke stelsel en van dat van de 
VtJll100tschapshelast in g worden opgeheven. 

Oorspronkelijk kende de inkomstenbelasting een gemid
delde "an drie jaren als belastbaar inkomen en de ve11-
nootschapsbclast!ug kent een verrekening van verliezen 
gedurende twee volgende jaren met de winsten, waarin 
tot uitdrukking komt de ervaring van de practijk, dat in 
het bedrijfsleven verliezen met winsten afwisselen, en 
winsten alleen dan reëele bcteekeni s hebben, walmecr zij 
den invloed van de verliezen hebben ondergaan. Alleen 
winsten in de belasting aanslaan zonder dat met de ver
liezen rekening wordt gehouden zou gelijkstaan met het 
aanslaan van f ictieve inkomsten. 

~ict deze ordonnantie zal daarom U.Dl.m. een verbetering 
worden gebracht, die het stelsel van de inkomsten belasting 
meer met de practijk in overeenstemming zal brengen. 
Twijfel over de waarde van die verandering bestaat er 
dan ook bij mij niet en naar ik uit de schriftelijke ge
dachtenwisseling mcen te mogen afleiden! ook niet bij het 
College van Gedelegeerden. 

Wel is daarbij gebleken van t wijfel over de waal'de van 
de overgangsbepaling, die in art. 2 is opgenomen. Dit 
artikel 2 bepaalt, dat het beginsel van verrekening van 
verliezen met winsten bij de aanslagberekening van de 
inkomstenbelasting voor het eerst zal worden toegepast 
op het belast ingjaar 192;, terwijl uit de toelichting blijkt, 
dat de toepassing hierin zal bestaan! dat de verliezen van 

(s'JACOB) . 
het bellUltingjaar 1926 met winsten van het jaar ]927 
zullen mogen worden verrekend en bovendien ook verliezen 
van het jaar 1925, maar dit laatste alleen voorzoover die 
verliezen niet worden opgewogen door winsten in het jaar 
1926. Dit beteekent, dat in het jaar 1927 belasting zal 
moeten worden betaald, indien er in 1925 verlies is geleden 
en in 1926 winst is gemaakt, over het bedrag van de winst 
van 1927 verminderd met" hetgeen het verlies van het be
lastingjaar 1925 mogelijke winst van 1926 overtreft. 

Een andere mogelijke oplossing van deze overgangsre
geling. zou hierin bestaan, dat tot verrekening met een 
winst van het jaar 1927 wordt toegelaten niet alleen een 
saldoverlies van het jaar 1925, nadat daarvan in mindering 
is gebracht de winst van het jaar 1926, maar het volle 
verlies van 1925, 

Om dit met oon voorbeeld toe te lichten. Gesteld, 
dat in het belastingjaar 1925 een verlies is gemaakt 
va n f 100.000, in het belastingjaar 1926 een winst 
van f 80.000 en in het belastingjaar 1927 wederom een 
winst van f 100.000, dan zal bij de door de Regeering 
gekozen oplossing in het jaar 1927 in mindering va n Je 
winst Vilill f 100.000 mogen worden gebracht het verschil 
tnsschen het verlies van 1925 en 1926, d.i. f 20.000. 

Bij de andere mogelijke oplossing zal verrekend kun
nen wOl'den met de winst van 1927 het volle verlies 
van 1925, dus f 100.000, zoodat in het jaar 1926 geen 
belasting verschuldigd is. 

Voor beide oplossingen valt wat te zeggen . Voor de op
lossing, die door de Regeering gekozen is, valt te zeggen, 
dat zij formeel in overeenstemming is met den opzet van 
de verandering, die door deze ordonnantie in het stelsel 
van de inkomstenbelasting gebracht wordt. Voor de an
dere oplossing valt te zeggen! dat zij in overeenstemming 
is met het door dle vel'undering gewellschte effect. 

"Vanneer de thnns aanhangige verandering in de inkom
stenbelasting in volle werking zal zijn getreden, zal een ver
liesjaar gedurende twee volgende jaren ten volle effect op 
de berekening voor de inkomstenbelasting kunllen sorteeren. 
Dat effect zal bij de door de Regeering gekozen oplossing 
niet worden bereikt voor het belastingjaar 1927, omdat in 
het jaar 1926, toen de bel~tillg nog niet was ingevoerd, 
l'eeds ovcr het bedrag van de winst ü; betaald! zonder dat 
met een eventueel verlies over 1925 rekening is gehouden en 
daardoor als belastinginkomen over de drie jaren 1925/1927 
een bedrag wordt aangenomen,> dat niet overeenkomt Dlet de 
werkelijkheid. Bij de andere, dool' m.ij gcnoemde! oplossing 
zal de belasting worden berekend over het bedrag, dat Îll 

die drie jaren ook werkelijk als winst genoten is. 
De vraag is nu: welke is de waarde van elk Vian deze beide 

oplossingen j Men zal deze waarde" dnnkt mij, het best kun
nen beoordeelen wanneer men nagaat, welke gevolgen iedere 
oplossing zal hebben. Indien de door de Regeering gekozen 
oplossing wordt gevolgd, zal il1 de drie jaren 1925/'27 de 
belasting wordén ,berekend: in 1925 over nihil , omdat er dan 
een verlies is geleden; in het belastingjaa1' 1926 over een 
winst van f 80000.- en in het jaar 192; - zooals ik zoo
even reeds heb opgemerkt - over het verschil tusschen de 
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(s 'JACOB, FRUIN) . 
winst ,"au 1927 ad f 100000.- eu het saldo-verlies van 1925 
ad f 200000.- , dat is dus over f 80000.- . Over de dool· 
mij genoemde drie jareu wordt dan dus een winst berekend 
mn tweemaal f 80000.- dat is f 160000.-

Bij de andere, dool' mij voorgedragen oplossing zal in het
zelfde ddetal jaren de belasting worden berekend over 
f 80000.- ell daarmede zal de belastingbereken.ing ook niet 
anders hebben gedaan dan de werkelijkllCid gevolgd, want in 
die drie jaren is per s lot van rekening ook niet meer winst ge
maakt dan de hier genoemde f 80000.-

Ik mecn daarom te mogen zeggen, dat de oplos:;,ing, die 
de Regeering heeft gekozen, niet de volle maat geeft van 
de gaven, die de thans voorg 'telde verandering in de inkoJll
stenbelasting bedoelt te schenken. Het h, waar, dat bij de all
del'e, dool' mij voorgestelde oplossing óók een offür zal moeten 
worden gebracht, omdat deze oplossing dan niet in over
eenstemming zal zijn met den opzet van de ordonnantie, 
maal' hetgeen daarbij wordt opgeofferd is niets anders dan 
wat ik zon willen noemen de morphologische overeenstem
ming met den opzet V<ln de belasting, terwijl bij de oplos
sing vrul de Regeering eveneens een offer wordt gebracht, 
IJlaar dat offer bestaa t in de materieele overeenstemming. 
En \\'allJ1 eC l' men moet kieze n tURschcn de beide offers, d:lt 
\,Hl de mOl'pholop:is('he oyerC'('Hsh'mm ing en dat \'nn ck ma
tel'ieele, gelooe ik, dnt het juister is de keuze te laten "allen 
op het morphologisehe offer, omdat men zich dan eenvoudig 
aansluit bij de practijk en de belastingregeling op het be
lastingjaar 1927 wordt toegepast ~ooals zij zal werken, wan
neer het beginsel, dat door deze ontwerp-{)rdonnantie wordt 
ingevoerd in volle w",:king treedt. 

De Regeering heeit die laatste oplossing afgewezen . 
Ik weet niet, of de zaak voldoende praktisch belang heeft, 

mam' mij dunkt, dat die houding Y3n de Rcgecring toch 
wel voor herzienu1 g vatbaar is. Ik zou gaarne van den 
Regceringsgemachtigde vernemen, of hij thans aanleiding 
zict om in deze van standpnnt te veranderen en de andere. 
door mij voorgebrachte, oplossing te aanvaarden, 

De llCer Fr u in : Mijnheer de Voorzitter I De heel' 
s' Jaeob heeft al een kwestie behandeld, die ook ik had wil
len behandelen, n.l. dat, wanneer met het oog op het belas
tingjaar 1925 verlies is geleden, dat verlies in het belasting
jaar 1927 ten volle zal kannen worden afgetrokken van de 
winst, on\·ersehi.l1 ig, of ('1' in 1926 \'crlics dan wel winst is 
gemuukt. 

Mijnh <'e l" de Vool"zitter! ])e heer s' Jaeob heeft de wen
s(·lH'l ijkh <.:id daarvan betoogd en ik ga met zijn betoog ge
heel accoord. Do<:h ik ga nog wat verder dan de hee l' 
s' Jacob, omdat ik meen, dat dc opnllting van den hepl' 
s' J-a('ob, di(· ook door mij WOl'ut gehuldigd, reeds uitdruk
ki ll~ hrt,ft gl'\"O llth.'1l in het bepaalde bij deze ordonnantie , 

]~l' staa t n.L in ;Ht. 2 te lezen : 
"V cl'rekc nill g ·\'an verliezen op de wijze in het derd..:! 

lid Vllll al'tikel 3 del' ,.Hel'zi ene ordonnanti e op de In
lwD1stenbelastin g 1920" bepaald, vindt voor het eerst 
toepassing bij de aanslagl'egcling voor bet belasting
ja.ar 1927". 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(FRUIN). 
]~l' wOl'dt hiel' in artikel 2 dus verwezen naar het derde 

lid \'an artikel 3 \"a n "de H erziene ordonnantie op de inkom
,tenbelastin !! 1920. Dit. \.iel luidt volgens de voorgestelde 
wijziging : 

"Indien en VOOl' zOOvo r vO l'l'ekening van een verlies 
,"olgens het tweede lid niet mogelijk is, heeft verreke
nin g plaats bij de vaststell in g van het inkomen voor 
het \'olgend belastingjaar, en indicll en YOOl' ZOQver .dj 
ook dan niet kall plaats vinden, bij de vaststelling van 
hct inkomen voor het daarop volgende belastingjaar". 

Ik neem nn b.v. aan, Mijnheer de Voorzitter, - ik wil 
liever niet met zulke groote cijfers werken als de heel' 
s'J aeob heeft gedilan eu zal dIL, wat kleinere getallen ue
men - dat ik met betrekking tot het belastingjaar 1925 
een verlies heb geleden van f 3000 en met betrekking tot 
het 'belastingjaar 1926. een winst heb gemaakt van f 2000, 
terwijl ik nu in 1927 b.v. Weel' een vrij behoorlijke winst 
heb gemaakt. 

Nu is dus cle vraag deze: mag ik in 1927 de volle f 3000 
van het verlies in 1925 a rtrekken, of mag ik maal' verrekenen 
f 3000 verlies geeompelL~eerd met f 2000 winst voo I· 1926 
dus slechts f 1000 verlies Ga ik de derde alinea van art. 
3 toepassen, clan moet ik nagaan , WiJ,t ik volgens dit 
arti kei mag verrekenen. In de eerste plaats moet ik dan 
nagaan, of ik mijn verlies kan compensee l'en met de winst 
in hetzelfde jaar gemaakt. Dat is natnnrlijk uitgesloten, 
want ik neem aan, dat ik over het geheele j aar in kwestie 
een verlies heb geleden van f 3000; in de tweede plaats 
ga i k na, of ik die f 3000 niet kan verrek enen met het oog 
op de vaststelling van mijn inkomen voor het volgend be
lastingjaar, dat is 1926. En nn is het dn.idelijk, dat dit n.iet 
mogelijk is,· want in het jaar 192G gold cle bepaling nog 
niet. 

Wat blijft dus voor mogelijkheid over! Niets anders 
dan het geheele bedra g van f 3000 te verrekenen en met 
de wjnst ' ·an het j aar 1927. Ik geloof, dat het artikel het 
dns werkelijk heel duidelijk heeft gezegd en het komt mij 
voor, dat wanneer de Regeering een andere meening is toe
gedaan, zij de bepaling dan zal moeten wijzigen; ik meen 
dat dit werkelijk de eenig mogelijke oplossing is. 

]~l' komt iets bij. Deze h:westie doet 7. ich, als jk mij 
goed herinner, thans niet VOOl' het eel'~t voor. Ik meen ook, 
dat ten aanzien van de bclasting op de naamlooze vennoot
se;l!appcn dezelrde kwcRtie I'eeds is opgeworpen, En ik moet 
el' dadelijk bij \'oegen, dat ik tenslotte niet weet, of Cl' toen 
een zaak van gemaakt is en daaromtrent ook al in hoogste 
instantie is beslist. Ik kan mij daarom den angst van de 
Regeering, al s ik het zoo noemcn mag 1 cgen eeH dergelijke 
uitlegging begrijpen, omdat dan ook bij de namnlooze ven
nootschappen de uitlegging op dezelfde wijze zal moeten 
pl aa.tsvinden. 

l\'[aa l' ik wil daarbij toch nog opmerken, dat ten slotte 
de ol'd onnantie voor de naumlooze vennootschappen niet 
\\"C'l'd gemaakt in samenwerking mot dit coUege, maal' 
door de Regeerig alleen, terwijl nu het College van Gede
legeerden hiel" een wijziging aanbrengt en een bepaalde in
tel'p" etat ic van ecn artikel voor de hand ligt. De Regeel'ing 



70 • 

10do VERGADERING - DONDERDAG 15 SEPTEMBER 1927. 

Compensatieregeling bij aanslag in de Inkomstenbelasting. 

(FRUlN, STOKVIS). 
mag nu niet zeggen: ja, maar ik ben bang voor deze methode 
in verband met de verrekening van de winsten en verliezen 
bij de naamlooze vennootschappen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik herhaal dns, dat bet mij 
voorkomt, dat in deze bepaling de oplossing, die 'door den 
heer 's Jacob wordt gewenscht en die door mij ook zeer 
wordt aanbevolen, reeds is begrepen. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter! Er is in 
het Gedelegeerdenverslag O.m. gcvraagd of de compensatie
regeling praktisch ook v~n toepassing zal zijn ten aanzien 
van die aangeslagenen, welke hUll inkomsten niet trekken 
tut bandel en bedrijf. 

Daarop antwoordt de Regeering: 

"De compensatie-regeling zal niet alleen van toe
passing zijn ten aanzien van die aangeslagenen, welke 
hun inkomsten trekken uit handel en bedrijf, maar 
betreft mede hen, die worden aangeslagen naar inkom· 
sten uit de overige der in lid 1 van artikel 3 der her· 
ziene ordonnantie op de inkomstenbelasting genoemde 
bronnen van inkomen", 

Nu worden in het eerste lid van art. 3 van de ordon
nantie op de inkomstenbelasting als bronnen genoemd : on
roerende goederen, roerende goederen, inkomsten uit be
roep of bedrijf, alsmede nit wetenschappelijken of anderen 
arbeid', onverschillig of deze tijdelijk dan wel geregeld 
wordt verricht, inkomsten uit ambt, waardigheid, bedie· 
ning of betrekking en inkomsten uit periodieke nitkee
ringén. 

Dus wanneer de aangeslagene, die krachtens een van 
de hier genoemde bronnen inkomstenbelasting moet beta
len, verlies heeft geleden IIl~i betrekking tot die verschil· 
lende bronnen, dan mag daarvoor compensatie worden 
gegeven. 

Nu zou ik van de Regeering wel gaarne eenige inlich
tingen willen vragen. Zou zij mij eenige voorbeelden kun
nen noe~cn van een verlies, dat in compensatie mag wor
den gebracht ten aanzien b.v. van de bronnen van inJwmst 
nit wetenschappelijken of anderen arbeid. Ik bedoel natuur
lijk niet voorbeelden van allen anderen arbeid, maar toch 
een mogelijkheid dat bij anderen arbeid verlies zou kunnen 
worden geleden. 

Wat de bronnen : ambt, waardigheid, bediening of be
trekking betreft, zou ik de Regeering het volgende willen 
vragen. Wanneer bijv. een ambtenaar een kastekort heeft 
wegens fouten, gemaakt door een van zijn ondergeschik
ten, maar waarvoor die ambtenaar als comptabel chef 
verantwoordelijk is, kan hij een zeer groot verlies lijden. 
Mag nu znlk een verlies ook in de compensatieregeling 
worden betrokken 1 Het kan zijn, dat mijn vraag uiterst 
naïef gesteld is, maar ik stel ze alleen als ondeskundige 
om de Regeering in staat te stellen, omtrent de praktijk 
van de compensatieregeling wat meer licht te verschaffen. 

Wat de bron wetenschappelijken at'beid bv. betreft zou 
ik het volgende willen opmerken . Wamlccr er een man is 
met grootc kennis en tevens fantasie, die bv. een Nieuw-

(STOKVIS, DIRECTEUR FINANCUIN). 
Gninea.-expeditie ondernemen wil - natunrlijk voor parti
culiere rekening - en de ?'aak loopt in bet honderd, zoo
dat hij daarop duizenden guldens verlies lijelt - de ordon
nantie is er juist om ook met de gekste gevallen rekening 
te honden - dan zal hem dat toch op zijn inkomen veel 
schelen. Mag men een dergelijk verlies bij wetenschappe
lijken arbeid bij de compensatic in rekeJung brengen, ja 
of neen 1 Ik heb alleen enkele uiterste gevallen opgenoemd, 
maar bet kan toch zijn; dat de Regeering zicb over de con
sequenties van dergelijke mogelijkheden nader zon willlen 
verklaren. 

De 11CC1' Va 11 den Bus 's c h c, directeur van Finall
Clen : Mijnheer de Voorzitter! Met gcnoçgeu heb ik uit 
den mond van den heer s' Jacob gehoord, dat het beginsel 
van de voorliggende ordonnantie instemming heeft gevon
den. Dat dit het geval was bleek ook wel uit het Gedelc
geerden verslag, dat over dit ontwerp is uitgebracht. 

De heer s' Jacob heeft in hoofdzaak tel" sprake gcbl'acl1t, 
of de overgangsbepalingen, die in art. 2 van het ontwerp 
zijn vervat, inderdaad beantwoorden aan den eisch van bil
lijkheid en heeft daal-toe in de eerste plaats een dtudelijke 
niteenzetting gegeven van de strekking van het ontwerp 
zooals het voor ons ligt. 

De heer s' J acob heeft in eenige voorbeelden aangetooud 
in welke mate en onder welke omstandigheden compensatJie 
van verliezen in voorafgegane jaren met latere winsten, zal 
knnnen plaats vinden en in welke gc,-allcn dat niet of slechts 
ten deele het geval zal zijn. Met de uiteenzetting van dit 
geachte lid kan ik' mij geheel vereenigen ; zij zal het aan 
het College gemakkelijk gemaakt hebben de verdere bespre
kingen over dit onderwerp te volgen. 

Nu merkt de heer s'Jacob fn hoofd?'aak op dat aan 
de nieuwe regeling, die algemeen wordt toegejuicht en nood
zakelijk geacht, een zekel'e mate van terugwerking wordt 
verleend, maal' die terugwerking hem nog niet ver genoeg 
gaat. Mijnheer de Voorzitter! De terugwerking, zooals de 
Regeering die in dit voorstel heeft neergelegd, heeft de be
doeling om de nieuwe regeJing vanaf het begin van het jaar 
1927 in vXllle kracht te laten werken. Wanneer deze regeling 
reeds eenige jaren had bestaan" zou in een geval van op
volging van winsten en verliezen, als de heer s' J acob ge
schilderd heeft, in het jaar 1927 door de hetrokkenen be
taald zijn moeten worden datgene, wat nu inderdaad ook 
volgens de nieuwe ordonnantie betaald zal worden. 

Het geval, dat de heer s'Jacob noemde: in 1925 is een 
verlies geleden van 1 ton, in 1926 is f 80000.- winst ge
maakt en nu mag in 1927 niet meer dan f 20 000.- worden 
gecompenseerd,. is volkomen juist, d.w.z. die winst moet 
eigenlijk al een jaar vroeger gemaakt mjn, omdat het hier 
om belastingjaren gaat, maar voor de gemakkelijkheid van 
het betoog volg ik hler den heer s'Jacob maar op den voet. 
De comp~tie van f 20000.- in 1927, die wij nu zullen 
toestaan, zou ook toegestaan zijn wanneel' deze ordonnan
tie al jaren had bestaan. Wat de heer s' Jacob wil is eigenlijk 
meer. Hij wil het beginsel volledig terug laten werken tot 
1925, maar daarvoor vindt de Regeering geen aanleiding. 
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'Vanuecl' men overgaat tot een verzachting VUil bepaalde be
lastingregelingen, moet men op een gegc\"('ll oogonblik begin
nen , en d e Rcgeel'ing meent. in deze ,'Cl' genoeg te gaan dool' 
in J927 te OO{J'ÎIUlCJl de nu weu~('hclijk ~eool'dcelde regelin g
in \"olle kracht toe te passen. Zij wcnstht dn11l'aan geen tc-
1'ugwcl'king te ,'orlccncn zoonis de IIOCl' s'Jacob dat wcnscht. 

'''ij hebben bij het voorDrengen \':ll1 deze regeling op den 
voorgrond gesteld, dat zoo veel mogel ijk aansluiting zou 
worden gezocht bij de regeling dol' compensatie van voor
dceligc en nndeelige resultaten) die in Nederland aanhan
gig is gewco,')t, \Vannec!' men nagaat in \\'clkl'll vorm het 
b~trekkclijke wetsontwerp op het oogcnblik hl ~cdcrland 

bij de Staten·Ucneraul in behandeling is - ik hcb geen 
~ckeJ:heiu of dat ontwerp reeds is aangenomen - zal 
men zien, dat daal' slechts eompellsatie wordt toegestaan 
met één jaal'. Zooals het voorstel op hel oo!!enblik luidt, zal 
daal' de conlpellsatiereg~ling '·001' de el'l'~ tc Illaal worden 
tocgcpa::it in het belastingjaul" .1927-1928 en dan zal in min
dering mogen worden gebracht een verlies in het jaar 
1926- 1927. Aanvankelijk had de 1110ederlandsehe !legee
l'hlg een voorstel V·IUl iets wjjdere strekking aangeboden, 
maal' het ovorleg tusschen de commissie VOor bel asti ngaan· 
gelegenheden in de Tweede Kamer en de Regeering hoeft el' 
tenslotte toe geleid, da t men in ~edcl'hlllU ecn op lossing heeft 
gekl'egen, die inderdaad iets mindel' Yel' gaat dan onze op~ 
lossing, Daar worden \ ·001' de compensatie in het eerste jaar 
verliezen van een jaa,l' in rekening gebracht, terwij l wij hiel' 
als overgangsmaatregel twee jarcn invloed doen hebben, 

Dat de Rcgeering niet de volle maat geeft, kan ik in den 
gedachtenganO' van den heel' s'Jacob, het geachte lid toe· 
g'c\'eu, mam' dc Regce ring meent, dat zij hiel' genoeg geeft. 
Er bcstllat geen aallieiding' vOl'der te gaan. Natuurlijk zou 
dat in zeel' bijzondere gevall en VOOl' dezen of ,genen een 
voordeel kunnen zijn, maar wanncer men een nieuwe, gun
sti~e l'egeling- im·ocl't , moet Il1el1 on~nrc~cn welke (=Je con· 
SC(lUenlic~ zijn \"all meerdcre of lllinclel'e terugwcl'ldng en 
dall komt men tot een gemiddelde, wat toch wel juist en 
daarom nannemelijk moet worden geacht, 

De heel' Ijlruin heeft zich aangesloten bij de beschouwin. 
geil van den heer s'Jacob voorzoovel' djt pil nt betreft, doeh 
heeft buitendien uit de ordonnantie meenen te kunnen le
zen, dat daarin eigenlijk al is neergelegd de verrekening 
zooals de geachte spl'eker die zou wenseb en . Diezelfde aan. 
gelegenheid is in het Oedelegcerdenverslag tersprake geko
men en in de Memorie van _\nt\YOOl'd beant,,·oord in dien 
zin, dat de Regeering uit de ont\Yerp·ordonnantie niet an~ 
det's kan lezen dan haar bedoeling om bij de terugwerking 
in de eet'ste plaats verliezen van het jaat' 1925 te verreke
nen met winsten van het jaar 192·6 en als et' aan nog iets 
overblijft, die verliezen voor compensatie in aanmerking te 
brengen. 

Ik kan ook nn die redactie niet anders lezen, want cl' 
staat iu art. 2 toch niet, dat art. 1 zal worden toegepast 
bjj de b·crekening van dc in 1927 in compcnsatie tc brengen 
bedragen, doeb er staat alleen, dat vet't'ekening van verlie
zen zal plaats hebben in 1927, op de wijze als aangegeven 
in nl't, ]. Dje in art. 1 aaugegeven wijze is zecr duidelij~. 

Eerst wordt gecompf'Hsecl'd met het volgend jaar en voor
ZOOVOl' dat niet mogelijk is, met de el.aal'opvolgenuc jarcn, 
dus de terugwerking, die in art, 2 is neergelegd, geschiedt op 
ue wijze als het ZOll zijn gebeurd, wanneer deze ol'donnan
lie al lang zou hebben bestaan. Dat is dus niets anders 
dun met compcnsatie o\·cr opvolgende jaren, waarbij dus 
o"et'springen nm één jam' is uitgesloten, 

Ook heeft de hecr !l't'uin gezegd, dat deze kwestie reeds 
bij de vennoolschapsbelastillg tot moeilijkheden heeit aan
leiding gegeven, waarin een beslis~ing van den Raa.d n.1n 
Beroep is uitgelokt. In wezen WU.l:i de kwestie bij ue Vell

nootschapsbela!:it illg dezelfde, maal' de ïorm~llcel'ing in art. 
7 van de ol'donnantie op de vennootschapsbelasting in vcr· 
band met het tweede lid \ 'all iJlt, .12 liet inderdaad eenige 
mogelijkheid tot twijfel. Die mogelijkheid tot twi jfel was 
niet heel groot, hetgeen ook daaruit is gcbleken, dat in de 
aangelOtócnheid die cle heel' Fruin op het oog heeft, de Raad 
van Beroep inderdaad een beslissing heeft genomen in den 
zin van de rcgeling, die in de nieuwe ontwel'p.orclonnantie 
is neergelegd, Die beslissing is genomen, maar nog niet 
geformuleerd, zoooat het zeel' vel'klaaL'baal' is, dat dat clen 
heel' Fruin niet bekend kon zijn. 

Tenslotte heeft de heel' Stokvis mij het genoegen gedaan 
mij eoni,ge puzzles tel' IU1l1d te stellen en gevl'Ul1~d, in 
aan.sluit ing aan hetgeen in het G-edelegeerdenverslag was 
gezegd, of de compensatie zich ook zou uitstrekken tot 
verliezen op andere bronnen van inkomsten geleden. De 
geachte spreker heeft daarvoor eenige voorbeelden aan
gevoerd, die laat ik zeggen, gelukkig niet alJedaagseh zij n. 
In hoofdzaak gaat het hiel' natllllrlijk om de verliezen nit 
onroerende en roerende goederen. Voorzoover die verlie
zen worden geleden, is het zonder mee,· duidelijk, dat 
com.pensatie binnen. het jaar op grond rail het tweedc lid 
van art. 3 zal mogen plaatsvinden en ook de nieuwe com~ 
pensatic op grond vall het nu toe te voegen derde lid zich 
ook tot dergelijke verlieze n zal uitstrekken, wanneer die 
verliezen niet binncll het belastingjaar zelt dool' inkornsten 
of winsten uit andct,c I.H'onncll koncl en wOl·den geûolllpen
scel'cl. Do heel' Stokvis veaagt nu echter vorder naar ver
liezen , geleden uit wetenschappelijkeIl arbeid en uit kas
tekorten. Ik geloof, dat dergelijke zakell incident.eel zul
len moeten worden opgelost door den bclastingdienst. 
Principieel uitgesloten zijn dergelijke gevallen natuurlijk 
niet . \Vannecr iemand inderdaad nit een beroep verlies 
hecft geleden cn dat \,(:'l'Jjes in het jam', Wu ... ll'o"el' de be
lasting WOl'ut betaald, in zijn geheel zou worden gccli'agell, 
lijkt het mij niet onmogelijk, zelfs zeel' aannemelijk, dat 
compensatie zal kunnen plaatsvinden. 

Maal' nu het geval van verlies tengcvolge van een kuste
kort. In het algemeen zal de betrokkeIl ambtCllaar met 
het bedrag van het tekort worden belast en dat in grootel'e 
Ol kleinere gedeelten moeten teruggeven, 

Dat datgene, wa.t hij in cen bqnlald ,jaar uetaalt. in min
dering zal komcn nm zijn inko1Ht'll. is aannemelij k en dui
deli jk, maal' het gevaar, dat hij tenslotte een llc-gatief 
inkomen zou hebben, is niet zoo gl'oot. Al del'ge
Iijke ge\' allen kunncn zieh natuurlijk voordoen cn pl'inci-
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pieel knnnen zij niet van compensatie zijn uitgesloten, wa)l
neer in art. 3 derde lid een compensatieregeling is aange
geven. Dus het komt mij voor, dat de praktij\< ieder af
zonderlijk gecompliceerd geval z.al oplossen. Maar om hier 
direct aan te geven, hoe de oplossing zal zijn, zou in strijd 
zijn met de gedragslijn, die hl het algemeen bij de behan
deling van het belastingvraagstuk moet worden gevolgd. 
Uitgesloten kan - dat spreekt vanzelf - een compensatie 
niet zijn, wanneer een ordonnantie de mogelijkheid daar
toe opent. 

AfijnllCer de Voorzitter! Ik meen hiermede de geachte 
sprekers in eersten termijn voldoende te hebben beant
woord . Ik dank U. 

De Voo r zit ter: Wenscht nog een van de sprekers, 
die in eersten telwijn het woord gevoerd hebben, in twee
den termij n het woord tE> voeren 1 

De heer s'J acob : ~I.ijnheer de Voorzitter! Gaarne zal 
ik gebruik maken van de gelegenheid om in tweeden ter
mijn het woord te voeren en ik kan daarbij heel kort zijn:, 
omdat, na het antwoord ,Udt ik van den Regeeringsgem.ach
tigde beb mogen ontvangen ,ik meen, dat het verschilpunt, 
dat ik naar voren heb gebracht, tot zeer e""voudige afme
tingen is teruggebracht. De geachte Rcgcerillgsgcmachmgdo 
toch heeft toegegeven dat indel'da.:'1d de overgangsbepaling 
van art. 2 niet de volle maat geeft van hetgeen de 
wijziging in de inkomstenbelasting bedoelt te brengen. Hij 
lleeft ook toegegeven, dat de voorstelling van zaken, die ik 
in eersten termijn heb gegeven, de jniste is. Daar blijft 
dunkt mij, dus alleen over te overwegen de vraag,. die ik 
zooeycn reeds heb gesteld: wat is de waM"de van de beide 
oplossingen, want daarop komt het dunlü mij aan. 

De Regeeringsgemachtigde zegt: de Regeel1Îng meent ge
noeg te geven. Is nu "genoeg" de volle waM"deY Ik geloof 
niet, dat men kan ,·olhouden dat hier genoeg wordt gegeven, 
wannee.r men dit afmeet naar het 'beginsel dat ingevoerd 
wordt, met welke invoering men dan toch dit -beginsel als 
llet juiste erkent. Het beginsel, dat wordt ingevoerd is dit, 
dat bij de verrekening van den aanslag in de inkomstoobelas
ting een vçl'liesjaar over de twee volgende jaren zijn volle 
effect heeit. ]~n nu vraag ik mij af: wanneer men begint, 
dat bcgillSel als juist te erkennen geeft men dan genoeg 
wanneer men dat beginsel wil toepassen op het jaM" 
1927, zonder daaraan de volle maat te geven? Ik 
geloof dat het duidelijk is, dat men dan niet genoeg 
greft. Of men moet het jam· ]927 geheel uitsluiten van de 
l'egC'Ung, of men kan llct erbij betrekken, maar wanneer men 
het helast ingjaar 1927 bij de nieuwe l'cge1in~ betrekt, dunkt 
het mij, dat dnn ook de nieuwe regeling daarop ten ,"'OHe 
nlll to~pus~illg- IIwet worden vCl'klaill·d. 1k kan mij daarom 
uiet VCI'CClligCII met hel standpunt dat dOOl' de Re.geering 
in deze is ingcnomcn en zou gaarue een amende.ment op art. 2 
indieuen . Ik verzoek U daarom, l\Iijnhccr de Voorzitter, 
straks Je H'l'gadering \ '001' een kwartiel' te willen schorsen, 

(s'JACOB, FRUIN, VOORZITTER). 
teneinde dit amoodement te kunnen formulecren en indie
nen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr u in : ~{ijnheer de Voorzitter! Ik ben tot 
mijn spijt door den geachten Regeeringsgemachtigde nog 
niet gebeel overtuigd t .a.v. de juistheid van de interpre
tatie t.a.v. het derde lid van art. 3. Ik zou er alleen op willen 
wijzen, dat hetgeen de geachte Regeeringsgemachtigde 
opgemerkt heeft in de Memorie van Antwoord eigenlijk 
precies hetzelide aantoont als wat ik heb willen aantoonen. 

Ik lees n.l. in de op een na laatste alinea van de Memorie 
yan Antwoord: 

"Zou, uithoofde van die UiOL plaats gehad hebbende 
verrekening voor den aanslag 1926, een verlies van 1924 
zonder meer in mindering komen van de winst over 
1926, dan zou een terugwerkende kracht van de ordon· 
nantie·wijziging worden gegeven, welke niet strookt 
met de bedoeling van artikel 2 en \l"aarvoor de Regee· 
ring geen aanleiding h:an vinden". 

1I1et andere \l"ooroen, uit die woorden volgt, dat de Re· 
geeringsgemaehtigde aanneemt, dat in een dergelijk geval, 
uls door mij bedoeld, geen verrekening plaat..~ heeft met 
den aanslag 1926. De Regeering voelde eigenlijk precies 
hetzelfde als ik voel, dat, wanueer men in 1926 bet verlies 
Jriet mag aftrekken van de winst, er geen verrekening plaats 
heeft. 

Datzelfde gevoelde de RegecrÏJlg toen zij deze woorden 
neerschreef. Ik geloof dus, dat mijn interpretatie van dat 
artikel alsnog jnist is. Mocht de Regeeringsgemaeh lig·do 
dit echtel' niet willen toegeven, dau zal ik gaarne het amen· 
dement van den heel' 's Jaeob ondersteunen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter : Mijne heeren. Ik stel mij voor de 
vergadering een kwartier te schorsen, ten einde den heeren 
gelegenheid te geven het amendement te form111eeren . 

De vergadering wordt te 9.30 uur v.m. geschorst en 
daarna hervat. 

D e Voo r zit ter: Ingediend is een amendement, dat 
zooe"en is rondgedeeld, voorgesteld door de heeren s'Jacob, 
Kiès en Fruin (Ond. 36, stuk 6), luidende: 

Ondergetee~endcn hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerp-ordonnantie betreffende de compensatieregeling 
van den aanslag in de inkomstenbelasting art. 2 te lezen 
als volgt: 

Verrekening van verliezen vindt voor het eerst toe
passing bij de aanslagregeling voor het belastingjaar 
1927 met dien ,erstande dat voor zoover noodig rekening 
wordt gehouden met de volledige verliezen zoowel voor 
het (belasting) jaar 1925 als "oor het (belasting) jaar 
1926. 

De Voo r zit ter : Moet het woord, "belastillg", dat 
tweemalen tussclJen haakjes geplaatst is, aldus gehandhaafd 
blijven j 
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Compensatieregeling bij aanslag in de Inkomstenbelasting. 

(s'JACOB, DIRECTEUR FINANCUlN). 
De he e l' s'J a co u: Neen, .Mijnheer de Voorzitter, de 

haakjes moeten ,·ervallen. 

De Voo l' zit ter: Het woord is aan d en Regeerillgs· 
gemachtigde yoor Financiën. 

D e h e c l' V a 11 cl e n Bus s c h e, Hegcel'ingsgemach. 
tigde 1'001' Financiën: Mijnheer de Voorzittcr! In tweeden 
t ermijn heeft de heer s'Jacob een groote mate van overeen
stemming meencll te mogen constateeren tusschen den ge
achten spreker en de Regee.:ing, maal' ik geloof toch, dat de 
heer s 'Jacob in dit opzicht iets verder is gegaan dan juist 
IS. D ie overeenstemming bestaat inderdaad in belangrijke 
mate, maar toch niet zoo volledig als het geachte lid hier 
zegt. Want de heer s'Ja,cob mcrkt op, dat de Rcgeering 
heeft erkend niet de volle maat te geven door de ontwerp
ol"clonnanticJ di e zij thans tlan het oordeel \'an het colli!ge 
heeft onderworpen, en ik geloof niet, dat dit geheel in over
eenstemming met de werkelijkheid is. Ik heb in eersten 
termijn uiteengezet, dat men inderdaad wel verder zou kun
nen gaan, maal' ahsoluut betwist dat het noodzakelijk was 
J111 verder te gaan. 

Wanneer men een mildere toepassing van de bestaande 
belastingregeling invoert, kan men cen zekere mate van te
rugwerkende kracht, een zekere mate van tegemoetkoming in 
de overgangsregeling toepassen en daarover kan verschil van 
gevoelen bestaan. De Regeering is echter van oordeel niet 
,erder te mogen gaan dan zij heeft voorgesteld. 

Ik erken dns wel, dat men verder zon kunnen gaan. 
:nderdaad is dat het geva l; men zob haal' cen volledig te
,ugwerkcnde kracht knnnen geven, maar de wenschelijk
leid daarvan kan ik niet inzien. 'Vat toch is het geval! 
)e voorgestelde regeling is 200 ontworpen, dat voor het 
jaar 1927 de vo lle maat wordt gegeven, dat in het jaar 
1927 de nieuwe regeling zal worden toegepast alsof zij 
.Itijd had bestaan . Als die r egeling jaren oud was zouden 
Ie belanghebbenden in 1927 onder bepaalde omstandig
,eden een zeker bedrag aan belasting hetalen, en dat be
lrag zullen zij ook nn betalen. Doordat de regeling nu 
,as wordt ingevoerd en pas van 1 Januari 1927 af in den 
Jclastin gaanslag zal werken kan zij niet werken in 1926. 
~ij dns, die in 1925 een verlies hebben geleden, hebben dat 
n 1926 niet kunnen compenseeren ; daarop wenscht de 
:tegeering niet terug te komen. De regeling, zoo als de heer 
,'Jacab die wenscht en zooals die in het amendement is 
leergelegd gaat verder. Zij komt daarop I1cer, dat in 1927 
:en abnormale ontheffing zal worden gegeven, een onthef
Ïn g, waarvan de consequentie is, dat voor de betrokken 
:roep van belanghebbenden een toestand zal intreden, 
• Isof de regeling in 1926 reeds had bestaan. Dat is nn 
ui st, wat de Regeering n i et wil. 

Ik meen hi ermede, hetgeen de heeren s 'Jacob, Fruin en 
oij verdeeld houdt, voldoende te hebben toegelicht. 

Het is eenvoudig de kwestie hoever men zal gaan en de 
;rens, die de Regeering heeft mecnen te moeten trekken, 
ijkt mij de juiste. Ik heb als nevcnargumcnt nog aange

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(DIRECTEUR FINANCUlN, s 'JACOB). 
voerd, dat de l{egeering hierdoor ook geheel doet, wat zij 
heeft toegezegd, nl. ecn regeling treffen, zooals die in Ne
derland aanhangig is. Ik heb zelfs kunnen aantoonen, dat 
het Indisch ontwerp iets verder gaat dan het Nederland
sche outwerp, dat binnenkort wet zal worden, misschien 
reeds wet is geworden. 

Wanneer ik op het oogenblik aall bet amendement, zoo
als dat voor ons ligt, aandacht mag sehenken, mag ik wel 
opmerken, dat in den laatsten regel tweemaal het woord 
.. belastingjaar" voorkomt en dat het juister zon zijn te 
lezen het "jaar" 1925. Het "belastingjaar" is een admini
stratief begrip. De belastingjaren 1925 en 1926 als zoo
danig zij n afgeloopen, ell de aanslag daarvoor is ook afge
loopen, maal' de bedoeling is, dat de volledige verliezen, 
die voor 1925 of voor 1926 bij de vaststelling van den aan
slag zouden zijn t e constateercn, op de voorgestelde wijze 
verrekend kmmen worden . Het woord "belasting" dus, dat 
hi den. ingedicllden t ekst van het am endement een vooruit· 
ziende blik tusschen haakjes gezet heeft, zal naar mijn 
gevoelen moeten vervallen. Dat is echter natunrlijk een 
détail. 

De heer Frnin is nog niet geheel overtnigd, dat de tekst 
del' ordonnantie, zooals die is voorgesteld, noodwendig moet 
leiden .tot de interpretatie, die de Regeering daarvoor in 
nitzicht stelt. In hoofdzaak grondt de heer Fruin zijn be
toog daarop, dat in art. 1 staat: 

(3 ). ..Indien en vOOr zoover verrekening van een 
verlies volgens het tweede lid niet mogelijk is, heeft 
verrekening plaats bij de vaststelling van het inkomeu 
voor het volgend belastingjaar, en i n die n c n 
voor zoov e r z ~ ook dan niet plaats 
v i n den, bij de vaststelling van het inkomen voor het 
daarop volgende belastingjn.ar". 

De heer Fruin zegt : daar in 1926 geen compensatie kon 
plaats vinden, spreekt het vanzelf, dat dat jaar overge
slagen wordt. Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof niet, dat 
dit juist is - ik heb er in eersten termijn ook op gewezen 
- omdat art. 2 nadrukkelijk aangeeft, dat de wijze van 
toepassing zal zijn zooals in art. 1 wordt aangegeven, dus 
een wijze van toepassing, zooals die in normale omsta.ndig. 
heden zal zijn, wanneer de ordonn8J1tie eenmaal in werlang 
is getreden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof aan het thans gespro
kene niet meer te moeten toevoegen dan dat het amende
ment V8J1 de lleeren s 'Jacob, Frnin en Kiès voor de Regee
ring niet aannemelijk is. 

De heel' s 'J a cab: Mijnheer de Voorzitter! Na al het
gccn ovcr het onderwerpeli jkc gcschilpunt is aangevoerd, 
geloof ik niet, dat er Il eel veel meer over te zeggen valt . 

Maar ik zou er hiel' toch nog wel op willen ,,~jzen dat, 
wanneer men bij de invoering van een nicuw beginsel in een' 
bclastin.-orrverordening, dat beginsel wil toepassen op een voor 
die belasting abnormaal jaar, men zich toch. de vraag moet 
stellen: doet men dat da n als een gu nst of is het een r echt? 
D aarvan han gt, dunkt mij , gehecl en al de bcoordeeling af 
van de kwestie. die ik hiel' heb geopperd. Beschouwt mcn 



74 

10de VERGADERING - DONDERDAG 15 SEPTE~mER 1927. 

Compensatieregeling bij uanslag in de Inkomstenbelasting. 

(s 'JACOB, STOKVIS). (STOKVIS, KIÈS, DIRECTEUR FINANCI~N) , 

het, gelijk de Regeering doet, als eeh gunst, dat het beginsel ons voldoende dnidelijk heeft aangetoond; het beginsel 
van de verandering in de inkomstenbeLasting nog wordt toe- zelf blijft onaangetast en is bedoeld om in de toekomst in 
gepast op het jaar 1927 dan heeft men volkomen gelijk, werking te treden, maar bij wijze van zekere billijkheid 
want dan is de Regeering niet aan bepaalde grenzen ge- wordt voor 1927 een overgangsbepaling gemaakt en deze 
bonden, en hangt het af van haar goedgeefschheid hoever toegepast op een wijze, die de Regeeringsgemaehtigde, 
zij gaan wil. Maar mij dunkt, dat men deze handeling in voor mij althans, overtuigend als juist heeft ontwikl<cld. 
dit geval niet als een glillst kan beschouwen; waar een- Is er voor deze redeneering ieoo te zeggen, dan krijgt de 
maal is erkend, dat het recht en billijk is, om dat beginsel zaak, zooals de heer s'Jaoob haar heeft ge.teld, een recht of 
in de belasting op te nemen, dat is geleden verliezen te com- een gunst, tenslotte toch een groote mate van twijfelachtig
pensceren met gemaakte winsten, daar zal men bij de vraag, heid. 
of men het beginsel zal toepassen op het loopende jaar, het Ik zie na het gehouden debat de zaak zoo in, dat het hier 
beginsel zelf ook als een rechtsbeginsel moeten beschouwen 'eenvoudig goot om een meerdere of mindel'6 gunstverleening, 
dat de gevolgen heeft te bepalen. Neemt men eenmaal aan, om een grootere' dan wel een kleinere bonus en dan vind ik 
dat het in deze een rechtsbeginsel geldt, dan moet men ook de kleinere bonus al zeer bevredigend. 
noodzakelijk tot de consequentie komen, dat men niet kan 
ontkomen aan de gevolgtrekking, die ik heb gemaakt, n.l. 
dat men aan het belastingjaar 1927 de volle maat 7.a·l moeten 
geven. Van het eriterium: gunst of recht, hangt, zooals 
gezegd, de geheele beoordeeling van deze kwestie af. Ik 
voor mij stel mij op het standpunt, dat, eenmaal aange
nomen, dat verliezen met winsten gecompenseerçl kunnen 
worden men dat beginsel ook ten volle moe t doorvoeren. 
l\len kan dan niet ontkomen aan de consequentie, dat artikel 
2 een wijziging moet ondergaan, zooals die in het amende
ment is voorgesteld. 

Ten aanzien van de opmerking, die is gemaakt over den 
tekst van het amendement, n.l. dat de term "belastingjaar" 
minder op zijn plaats is dan de te.rm "jaar" daJall"van ont
gaat mij de draagwijdte. Ik geloof dat de belastiugadmini
stratie alleen rekent met belastingjal'6n en met de winsten 
of de verliezen, die voor dat belai;tingjaa.r zijn aangetoond 
en dat het daarOlIl juist is, den term "belastingjaar", waar 
het hier alleen geldt de toepassing van de ordonnantie op 
de inkomstenbelasting, te gébruiken. 

De heer Ki è S: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb het 
amendement van den heer s'J acob mede onderteekend, omdat 
ik van oordeel ben, dat de Regeering met deze compensatie
regeling de volle maat moet geven over de beide voorgaande 
jaren. 

Het nu voorliggend ontwerp is naar mijn meening het 
stoffelijk bewijs van de ovel'tuiging, die er bij de RegeerÏIIg 
heerscht, dat er in vorige jaren eigenlijk een onrechtvaar
dige toestand heeft bestaan, met andere woorden dat er door 
dl; betrokken belastingschuldigen toen te veel is betaald. 
Laat clan u bij de eerste inwerkin ginstelling van de recht
vaardige regeling, de toepassing royaal zijn als een moreel 
recht doen aan wat tevoren verkeerd was. 

Ik dank U, Mijnheer cle Voorzitter. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën : Mijnheer de Voorzitter I De kwestie of het hier gaat 
om een gunst dan wel .om een recht is door den heer 's Jaco]) 
te berde gebracht en door den heer Stokvis bestreden. Ik 

De heer Stokvis: Mijnheer de Voorzitter! De inter- behoef niet te zeggen, dat ikÏnij in dit opzicht geheel aan-

tati' d k t ' . "Ik d 'd I"k sluit bij de bestrijding van den heer Stokvis en zou slechts pre eva", e <wes Ie IS voor mIJ vo omen UI e IJ 
na d e kl r · dR' hti' ddt h t eenigszins minder nadruk willen leggen dan hij op het woord e v r - a lUg van en egeermgsgemac g e, a e 

'eu esteld I'd 3 ti'kel 2 t rd besch d "gunst", omdat gunsten natuurlijk in het algemeen niet. lli w voorg I van ar moe wo en ouw -
. b d t d hit H t . t d door de Regeering worden verleend. Het betreft hier een 
In ver an me en ge ee en opze. e an woor van 
de Regeeringsgemachtigde heeft mij volkomen bevredigd. door de Regeering noodzakelijk geachte tegemoetkoming 
Blijft dus slechts over de vraag van meer of minder aan de belanghebbenden. Maar het principe waarom het 
ten aanzien VIlJl de terugwerkende kracht voor het gaat, dat het hier niet is een l' e e h t .beginsel, dat nood
jaar 192'7. Nu heeft de heer 's Jacob met de scherpte, hem zakelijkerw:ijze uitgewerkt zou moeten worden op de wijze 
eigen _ maar scherpte lijkt mij met altijd indentiek met als de heer s ' J acob wenschelijk acht, onderschrijf ik ten 

volle. juistheid - gevra8gd: is het een gunst dan wel een recht, 
wanneer men een nieuw belastingbeginsel invoert ' Dat is De heer Kiès heeft naar voren gebracht, dat de voor
dau een rechtsbeginsel en dan moot daarvan ook de COllSC- liggende ordonnantie uitwijst, dat de Regeering voelt, dat 
ql1entie worden aanvaard, zegt de heer s' Jacob. de vroegere regeling niet in ieder opzicht billijk was. Ik 

l\faar, Mijnheer de Voorzitter, wij moeten hier wel on- geloof, dat dit bij iedere wij7.iging van de belastingwet~ 
derscheid maken tusschen het nieuwe beginsel, dat wordt geving het geval zal moeten zijn, De consequentie van 
ingevoerd, en de terngwerkende kracht, waar het hier om de opvatting van den heer Kbès zou dan ook moeten zijn, 
gaat. Over terugwerkende kracht kan men toch moeilijk dat wanneer eenmaal een wijziging in de belastingwetgeving 
spreken in gelijken zin als over het algemeene begillBel, dat wordt aangebracht, die tot onbeperkte tijden terug zal 
zal worden geïntroduceerd. Als het dus gaat om de terug_moeten werken. 
werkende kracht, is hier voor een groot deel althans, 
.sprake van een gunst hetgeen de Regeeringsgemachtigde De heer Ki è s : Zeker niet. 
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met hen geli jkgestelden. 

(DIRECTEUR FINANCIËN, VOORZITTER). 
De heel' Va 11 de 11 Bus s c h eJ directe ur van Finan

Cleu: De he€l' Kiès wil evenzeer als de Regeering een 
grens trekken, alleen wil de geachte spreker de gren.C:; 
trekken op dezelfde wijze als de heer 's Jaeob, doch de 
Rcgccring wcnscht de grens eenigszins anders te stellen. 
Ik moet herhalen, dat wat de Regeering wil is de wij
ziging nog in het jaar 1927 ten volle te laten doorwerken. 
Hetgeen de heel' '8 Jaeob en met hem de mede-ondertee· 
kenaars van het amendement willen is niet anders dan bij 
den aanslag voor het jaar 1927 een restitutie te geven ten 
aanzien van een belasting, die in het jaai· 1926 ten reehte 
verschuldigd was en is ingevorderd. Daarin kan d~ 

Regeering niet medegaan 

De heer K e rkk a m p: Juist. 

De Voo r z it ter : Ik wil ten overvloede het collegé 
even wijzen op art. 89 \·an de wet op de Indische Staats
inrichtin g. Daamit vloeit \·oort, dat mocht het amende
ment worden aangenomen en de Regeering blijven bij het 
standpunt, thans bij monde van den Regeeringsgemachtig
de aangegeven, de Gouverneur-Generaal binnen 6 maanden 
op de zaak lulH terugkomen dool' een herbehandeling van 
het ontwerp te verzoeken. Al s het een spoedeisehenc1e aan
gelegenheid betreft, kau de Gouverneur-Generaal zelfstan· 
dig cchter de beh'okkcn ordonnantie Y8ststellell; als de zaak 
·eehter opnieuw binnen 6 maanden door ons College behan
deld moet worden en dan wederom door de Regeering met 
dit college geen overeenstemming te verkrijgen is, 
kan de vaststeIHng van de ordonnantie plaatsvinden bij 
algemeenen maatregel van bestuur. Ik wilde de heeren 
even aan dezen gang van zaken herinneren. 

Kan ik intussehen aannemen, dat het college medegaat 
met het YOOl'nemC'n het amendement nog heden in stemming 
te brcng'cn 7 1k stel deze "raag, omdat de voorschriften 
luidell , dat in dc gcgevcn omstandigheden stemming ilIl 
deze vergadering a11ccn 1';:::1\1 plaats hebben, wanneer het 
college daal·tegen geen bezwaar heeft; is dit wel het geval, 
dan moet de stemming worden uitgesteld. Kan ik dns aanne
men dat het college met stemming in deze vergadering 
accoord gaat.! Zoo jn, dan is daartoe besloten. 

Wij knnllen thans tot stemming over de artikelen enz. 
overgaan. 

Art. 1 wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

Het amendement van den beer s 'Jacob c.s. op art. 2, (Ond. 
36, stuk 6) wordt in stemming gebracht en verworpen met 
7 stemmen voor en 10 stemmen tegen. 

V 6 Ó l' stemmen de hem·en: Roep, BI aa uw, Frui.n, Kiès, 
.'Jacob, lIIandagie en De Hoog. 

Te gen stenUIlen de heeI·en: Stokvis, Schmutzer, Djaja
<liningrat, Kerkkamp, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 
Kan, Van Helsdingen, Soejono en de Voorzitter. 

(VOORZITTER, REGEERINGSGEMACHTIGDE JUSTI
TIE). 

De artikelen 2 tot en met 4 en de ordonnantie in haar 
geheel worden aehtereenvolgen~ zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo l' dei s d e voo r t
zet tin g del' be h a n del in g van deo n t we r p
or don n a nt i et 0 t na der e wij z i gin g van het 
ta r i e f tot reg e 1i n g va 11 de ge tuig eng e 1-
den voo rIn I a n der sen Dl e t hen ge l.ij k g e
stelden. (Ond. 3 4 ). 

De heer Spi t, Regeeringsgemachtigde voor Justitie: 
~1ijnheer de Voorzitter ! Het lijkt mij het beste, dat ik de 
voornaamste kwestie, die bier is aangeroerd aan het slot be
handel, en eerst even een paar minder belangrijke punten 
afhandel. 

Ik kom dan in de eerste plaats tot de opmerkingen van den 
heer Koesoemo Oeto)'o, die hier gevraagd heeft, of het in
derdaad bniten twijfel is dat InlandscJle getuigen, die opge
roepen worden in een civiele zaak, op dezelfde wijze worden 
gedefroyeerd als getuigen in strafzaken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik moet hierop antwoorden, dat 
dit niet buit<m twijfel staat; de opmerking van den heer 
Ko",oemo Oetoyo was jnist. Wanneer men den tekst van het 
betrekkelijk staatsbl ad van 1851 raadpleegt, ziet men er 
werkelijk en duidelijk staan dat personen die in burgerlijke 
zaken als getuigen worden opgeroepen, beloond zullen wor
den volgens art. 1 en art. 1 kent nog altijd, om het kort uit 
te drukken, de "vijftien duiten" vergoeding en andere 
ouderwetsehe belooningen, m.a .w. eischt een bezoldiging 
volgens het oude tarief. 

Nu kan ik hiel' dadelijk aan toevoegen, dat praetisehe 
behoefte tot wijziging der regeling niet bestaat. Als ik 
in de eerste plaa.ts mijn eigen ervaring als ex-Iandraad
voorzitter even in de schaal mag leggen, kan ik gerust 
verklaren, dat ik nooit gemerkt heb, dat dit staatsblad 
aanleiding gaf tot moeilijkllCdell. 

De heer Fr u in: Hoe lang is dat geleden j 

De heer Spi t, Regeerin gsgelJlnehtigde voor Justitie: Het 
is een jaar of acht geleden. De verklaring daarvan zal wel 
hierin liggen, dat de betl"okl<eu partijen in dergelijke ge
vallen, gemoedelijkweg, zooals dat gewo01llijk gaat, de ver
goeding regelen. 

Ook in deu t ijd, dat ik aan het departement van JustitiQ 
ben werkzaam ge"'eest , is er nooit een klacht geko
men en ook nooit een vraag van bv. een landl'aadvool'zitter, 
hoe het er nu eigenlijk mee staat. 

Nu zal men misschien zeggen : Uw ervaring van vroeger 
vinden wij niet zoo belangrijk. Mijnheer de V"orzitter! 
Ik heb niet over één J1acht ijs willen gaan; voordat ilc hier 
in deze zaal I",·am, heb ik nog eeus het oordeel geVl'aag,}. 
van andere:n, landraad voorzitters ; van allen heb ik ton 

antwoord gekregen, dat er praktisch geen moeilijkheden 
zijn. Men zal mij nu tegenvoeren : niettemin blijft het toch· 
wenschelijk een wijziging aan te brengen om de wet in orde 
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(REGEERINGSGEMACHTIGDE JUSTITIE) . 
te brengen, Mijnheer de Voorzitter, de Regeering is het daar 
volkomen mee eens, en zij is dan ook niet ongenegen te 
zijner tijd wijziging aan te brengCll. Maar il, zeg "te zijner 
tijd", en dat niet om van de zaak af te komen, doch omdat 
het de wensch is van de Regeering, dat allereerst datgene 
tot stand komt, waal' wij jaren naar uitgezien hebben, dat 
is de wijziging, die thans aan de orde is. 

Ik hoop, dat de heer Oetoyo genoegen zal nemen met 
de toezegging, dat te zijner tijd de wijziging zal worden 
aangebracht. Ik kan er trouwens bijvoegen, dat het niet 
dit tal'Ïef alleen is, dat wijziging behoeft. 'Wie dit en de an
dere tarieven nagaat moet tot de overtuiging komen, dat 
noodzakelijk meel' wijzigingen m1leten worden aangebracht. 
Het is zeel' zeker wensehelijk, dat een algemeene herziening 
der tarieven in behandeling wordt genomen en dan zal deze 
wijziging zeker met over het hoofd worden gezien. 

Thans kom ik aan het voornaamste punt. De heer Oetoyo 
eJl andere sprekers hebben met eenigen aandrang hier naar 
voren gebracht den wensch om het minimum van de scha
deloosstelling der verblijfkosten van 30 cent op 50 cent 
te brengen. De betoogen samenvattende, komen zij hierop 
neer, dat vrijwel zeker, naar het oordeel van de sprekers 
mag worden aangenomen, dat overal in Indië een bedrag 
van 30 cent te laag moet worden geacht, en dat er bij hen 
een zekere vrees bestaat, dat in de practijk vrij algemeen 
de neiging zal blijken t e zijn het bedrag van 30 cent wel 
voldoende te ach ten. 

Mijnheer de Voorzitter! Bij de handhaving van het mini
mum is de Regeering nitgegaan van de gedachte, dat de 
regeling zoo soepel mogelijk moet zijn en dus ook moet 
voorzien in de gevl;lllen, waarvan de Regeering niet over
tuigd is, dat zij in S1lmmige streken van het land niet V001'

kom en. 'Het zu\hm misschien uitzonderingsgevallen zijn, :.t;ij 
zullen zich misschien niet vaak voordoen, maal' dat zij 
zich zullen voordoen is nog altijd de overtniging. 

1'e,' voorkonting overigens dat vrij algemeen 30 cent vol
doende zou worden geacht, zou van Regeeringswege dan op 

(REGEERINGSGEMACHTIGDE JUSTITIE, ROEP) . 
echter dadelijk het volgende tegenover stellen. Er is hier 
geen sprake van onwil, of - laat ik zeggen - schrielheid 
van de Regeering om terwille van de kwestie van de verhoo
ging van het minimnm van 30 op 50 cent bezwaar te maken. 
Integendeel, a,bsoluut afwijzend staat de Regeering er niet 
tegenover; tenslotte betreft het hier nitzonderingsgevallen en 
zou Zij dus ook wel over de bezwaren tegen de verhooging 
kunnen heenstappeu; niet echter over het begl'Ootingsbezwaar. 
De Regeering zou daarom het volgende voorstel willen doeu. 

De wijziging van de ordonnantie wordt thans aangeno
men, zooals zij luidt, doch bij de eerstkomende aanvullings
begrooting, op welk oogenblik ook beter is te overzien en 
aan te geven, welke kosten aan de wijziging verbonden 
zullen zijn, zal de Regeering een post opbrengen waar
door het mogelijk zal zijn om het meer besproken minimum 
overeenkomstig den wensch vau het College te wijzigen. 

Intusschen zal dan door middel vau het rondschrijven, 
wa"'rover ik zooeven al heb gesproken, aan de betrokken 
.autoriteiten kenbaar worden gemaakt de wensch del' Re
geering .om de defroyeering van 30 ct. uitzondering te doen 
zijn. Als dit gebeurt, is tevens voldaan aan den wensch 
van den heer Kiès, om meer bekendheid te geven aan de 
ingetreden wijziging. 

Zooals ik r eeds zeide, heeft de Regeering in het algemeen 
wel Ibezwa~r om de roohters, ik zou bijna zeggen, lastig te 
vallen met circulaires, waarvan eigenlijk de strekking is, 
te vragen: Hebt ge Uw staatsbladen wel bijgehouden! 
Hier doet ûch echter de gelnkkige gelegenheid voor de 
rechters zonder opzet op de wijziging attent te maken; 
daartegen is minder bezwaar. 

Mijnh eer de Voorzitter. Ik zou aan het bovenstaande nog 
een kleine opmerking willen toevoegen. De heel' Van Hels
dingen heeft gevraagd om wijziging der rpalen- en kito
metergelden te zijner tijd. Ik geloof met dat daartegen veel 
bezwaar zal bestaan, ook deze zaak 2al n<>g eens ernstig 
overwogen worden. 

deze wijze kunnen worden te werk gegaan, dat een roncl- De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! 
schrijven wordt gericht tot de bevoegde autol'iteitenl' waar- Ik zal niet ingaan op enkele del' bezwa,ren, welke de ge-
bij uitdrukkelijk zou kunnen worden uiteengezet dat en achte Regeeringsgemachtigde naar voren heeft gebracht, 
waarom een vergoeding van 30 cent een uitzondering moet de kleinere bezwaren, die tenslotte ook volgens hem geen 
blijven. beletsel voor de Regeering zonden zijn geweest om de f!:e
. Intusschen zou de Regeering oyer deze bezwaren nog kun- dachte, in het amendement belichaamd, over te nemen. Ik 

nen heenstappen, als el' niet voor haar een ander, belang- kan die bezwaren, die tenslotte van de zijde der Regeering 
rijker bezwaar bestond,. n.l. het begrootingsbezwaar. De geen doorslaggevende bezwaren zijn, hier laten rusten. De 
post waarover het hiel' gaat en die de naaste aanleiding is Regeel'Ïng meent op dit oogenblik principieel afwijzend te
geweest tot dezen uitvoeringsmaatl'egel, is reeds door den gen over het amendement te moeten staan, omdat het in 
Hollandsehen wetgever aangenomen, bij welke gelegenheid strijd zon zijn met de begrooting voor dit jaar. De ge
die post blijkens de toelichting, is gebaseerd geweest op een achte Regeeringsgemachtigde zegt, dat de betrokken post 
ongewijzigd laten van het minimum tarief. Nu;s de Re- door den Nederlandsehen wetgever is aangenomen en dat de 
geering van oordeel dat het haal' niet geoorloofd is om, in betreffende verhooging van den post is gebaseerd op een 
strijd met hetgeen den begrootingswetgever is voorge- ongewijzigd minimum. Nu voegt de geachte Regeeringsge
Ilonden en door hem is goedgekeurd, een afwijkende rege- machtigde daaraan deze conclnsie toe, dat een brengen "an 
llng te maken. Zooals ik reeds zeide is dit voor de Regee- het minimum van 30 op 50 ct. in strijd zou zijn met de 
ring een principieel bezwaar, zóó dat overneming van het beslissing van den beg~ootingswctgever . 
aimgekondigde amendement, indien dit mocht worden inge~ ~fijnheer de Voorzitter! Ik Ileb natuurlijk respect 
diend, voor de Regeering niet mogelijk zal zijn. Zij wil daar 'voor de opvattingen van den geachten Regeeringsgemach-
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(ROEP). 
tigde, maal' bell het gansch niet met heIll eens, dat 
een verhooging van dat minimum inderdaad in strijd zou 
zijn met de bûRlissing van den bcgrootingswctgevcr. Ik 
kan mij wel indenken, dat hieromtrent verschil van mee· 
ning kan bcstnall, ik kan mij de gedachte verklaren, die 
de geachte Rcgcc ring,;gemachtigde naar voren heeft ge
bracht, man!' ik geloof toch wel, dat er ook !'uimte is voor 
een andere opvatting in deze. 

Wat toch is de zaak? Op de begrooting voor 1927 is 
een post gebl'ueht van f 100.000 voor verhooging va.n de 
vergoeding van getuigenkosten. Er staa.t in de toelichting 
op dien post, als ik mij niet vel'gis - oen de geachte Regee
ringsgC'machtigcle zal mij el' W(') op willen \VijZ(~ n, indien ik 
de zaaik onjuist mocht weel'geven - dat het ma.ximum van 
de vergoeding voor Inlnndsche getuigen zal worden ge
bracht V'lII .f 0.50 op .f 1.-. Maal' in de toelichting 
wordt heelcmaal niet gesproken over Hl- of niet-vel'hoo
ging van het minimum, Het minimum wordt wel even 
aangeduid als bedrag, maar of het al of uiet zal moeten 
worden verhoogd bij deze gelegenheid, daarover laat de 
toelichting op den betrokken post zich niet uit. Bovendien, 
in de begrootingswet. komt slechts een toelichting op de ver
llOoging Va.ll den post voor, Primair is het beginsel, wat de 
wetgever l\(~ît goedgekeurd , dat de vergoeding voor de ge
tuig'cil wordt w' I'hoogd tot oen maximum \'a n .f 1,-, 

De conclusie du[o; van den geachten Regceringsgemaehtigde. 
dn,t het in strijd wu zijn met de begrootiJlg, om het minilmum 
bij deze gelegenheid ook te verhoogen, kan ik niet tot 
de mijne maken. Ik meen, dat, wanneer bij de ordonnan
tie, die op het oogenblik wordt vastgelegd, het minimum 
van 30 cent wOI'Clt gebl'acht op 50 cent, dit niet in st.rijd 
js met de toclirhling' op de heg'l'oot.ingswet. 

Bovendien 7.0U het hoog,'4.cn~ in strijd kunnen zijn, en nu 
volg ik even den gedachtengang van den geachten Regee
ringsgemachtigde, met de toelichting, doch met het essen
ti('e1(' Y:\I\ d<'ll IH'l!: l'ootingospost lS hf't in !..('(,('Il g'E'yal in
strijd, In de toel ichting- is OCn richtlijn aangegeven , waat'bij 
eenigC' pC'l"Spectif'vrJ) :"j ·in geopend avc I' d e wijze. Wn31'Op 
de ordonnantie betreffende de vergoeding aan getuigen 
zou worden gewijzigd. Ik zie er nergens een belemme
ring in. om het minimum van 30 cent op 50 cent te bren
gen. Ik heb ui t den aard del' zaak met da.nkbaal'hoid 
kennis genomen van de verklaring van den .geachten Re
geeringsgemachtigde, dat in de toekomst de Regeering 
wel bereid zal zijn, de minimum vergoeding te brengen 
van 30 cent op 50 cent, maa.r de ondertookelHltHI'S Yfln 
het door mij in te dienen amendement zijn van mee
ning, dat er op ll et oogenblik reeds geen enkel wet
telijk bezwMr is, om ue minimum vorgoeding van 
30 cent op 50 ('rnt t e hl'engen. Om dlf' red en, "1I'Iijnher l' de 
Voorzitter , omdat ('1' onzes in ziens g('('-n wettelijke hezw,lI'en 
bestaan, en omdnt wij de wijziging zeel' UI'gent achten, meen('n 
de llCeren Oetoyo. Mnndngie en ik, een amend ement t e 
moeten indienen. h etwelk ik U hiprbij t er hand stel. 

Ik dank U. Mijnheer dc Voor7.itter. 

De Voo r zit ter: Ingediend is een ameno-ement, 
Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(VOORZITTER, VAN HELSDINGEN) . 
voorgesteld dool' de heeren Roep, Koesoemo Oetoyo en 
Mandagie (Ond. :l4, stuk 6), luidendc .ds volgt : 

"O nde)'geteekenden hebben de ce l' VOO)' te stell en, in 
al'tikel! I'Hlb 13 van de ontwerp-ordonnantie tO l' nadere 
wijzigin~ van het ta.rief tot r egeling van de getuigen
geld en \'001' Inlanders en met hen gelijkgestelden de 
wool'(le11 .,dertig centen ril t r il hoogste één gulden" 
t e vervangen dool' de woOt'den ,.vijftig ce nten en ten 
hoogste één gulden". 

Dit amendement zal bij dit onderwerp in behandeling 
worden genomen, zonder vooraf te worden vermenigvuldigd 
en rondgedeeld. 

De heer V a n Hel sdi n g e 11: Mijnheer de Voor
zitter ! Ik kan mij geheel aansluiten bij hetgeen de heer 
Roep naar voren heeft gebracht. Ook ik geloof niet, dat 
Cl' in strijd met den lbegrootingswe1"gevel' wordt ,gehandeldl 

door de aanJlcming van het am endement. H ot ,ccnige en 
noodzakelijk gev:olg nlll de wijziging, clio cloor de aannc· 
ming van het amendement wordt gebracht is, dat in de vol· 
gende aanvullingsbegl'ootin,g' zoo noodig hot aa.ngevt'u::hgda 
bedrag wordt yel'hoogd. 

Maal', Mijnh eel' de Voorzitt cl', ik wil toch op deze kwes
~ic nog even dieper ingaan , omdat m.L do R egeeringsge
machtigde hiel' een verkeerd sta nnpunt innecmt. De Regee
l'ingsgemHehtigde gaat khwrbli jkeli jk uit \ ' all de gedachte 
dat de begrootingswet de grondleggende regeling is \'001' 

deze wijziging. Dit is m.i. onjuist, veeleer' is zij - zooals de 
Regecringsgeml:l ehtigde eigenlijk zelf reeds gezegd heeft -
de naaste aanleiding tot dez(' wijziging g'cwecst. ·Maar, 
Mijnheer de Voorzit-t.er, tenslotte komt het in de eerste plaat~ 
toch neer op de regeling van de ordonnantie zelf. 

Nu weet ik dat de Regeel'ing t.a .v. ecn voo l'St cl, vool'al 
Wllnneel' het ni euwe bronnen vall inkomsten betreft, dikwijls 
bij de begrooting een algemeen schematisch overzicht geeft 
van de bedoeling del' ni C"l1\\'c I'('gelin g' en op de inkomsten 
daal'van voor het volgende jl.li.U' reeds ga'l,j I'ekenen. Daal'
tcgen heb ik eehter a ltijd bezwaar gehad, De gl'ondslagen, 
die op deze wijze wOl'tlen aallge~e\'el1 , zijn in het algemeen 
7JÛO summier, dat wij nooit een volledi~ ovc l'zicht hebben van 
de stof zelf. DaaroJll ma.go Jll.L de begl'ooting'swet nooit a ls 
gl'ondsla,g genomen worden voo I' een daarna volgende al
gemeenc regeling van de uang-elegenhcid. 

Ook bij de openstelling' \ ' all nie\l\\'C' bl'OllllCII v<l n inkom
~ten zou ik al s het meest wenschclijke wiJlen aanbevolen, 
dat eerst aall den Volksraad een regeling wordt voorgelegd 
en dat daarna de nOl'male behandeling plaat-R vindt, en ten 
slotte de begl'ootingswctgevc1' aan.geeft, dat voo r het vol~cnr1e 
jaar uit die inkomsten zal worden geput or ll illg"ê).\·C'n g'edean, 
On niet het omgekeerde. zooals than ,,; ~nhel1l't. Op deze wiize 
miskent men het k<.lI'~!ld('l' ecn('1' be~l'oolin~...;\\'e t , die niet \'an 
eig-en lij ken wetgevcnden aal'd is. 

Op het oogenblik zijn wij bezig met de gl'ondleggende 
)'egcli ng \'8U de uitgaven VOOl' de getuigell ~vel'goedingen en 
die kunnen wij aaunemen, .gewijzigd zooals het amendement 
aangeeft. Zoodra dit amendement dool' het Colle1~c nlll 
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(VAN HELSDINGEN, STOKVIS) . 
Gedelegecnlcn aangenomen is en de Uegeeriug er zich mede 
kan vereenigell l is de eerste taak van de Hegeel'illg op de 
eerstvolgende aanvuJlingsbegrooting de gelden aan te vragen. 

De heer Roe p : Als het noodig i~. 

De heer Van H el sdi n gen: Zeker, als het noodig is. 

De heer St 0 k v is: )Iijnheer de \-oorzitter ! De staats
r echtelijke zijde van deze aangelegenheid zou ik nog sleehts 
kort willen belichteJl , vooral omdat de heer Van Helsdingen 
zooeveli in het algemeen mijn gedaehtegang heeft weer
gegeven; i11 mindere mate deed dit de heer Roep. 

Mijn gedachtengang is deze, dat wij niet, zooals de heer 
Van Helsdingen zegt, bij wijziging van deze ordonnantie 
den grondslag leggen voor uitgaven, die naderhand bij een 
begrooting zullen moeten worden gevoteerd. Neen, Mijn
heer de Voorzitter, ik ga verder. Ik zou willen zeggen, 
wanueer de wetgever meent, dat een bepaalde maatregel 
moet worden genomen, heeft dat met de geheele begrooting 
niets uitstaande. Wanneer de wetgever meent te moeten 
optreden en dat optreden heeft financieele consequenties, 
volgt de begrootingsproeedure vanzelf . 

Dit is niet slechts een formeele kwestie, want wanneer het 
systeem vall wetgeving in het algemeen zoo zou moeten 
zijn, dat men eerst de iiuancieelc consequenties gaat re
gelen wordt de wetgever daarbij dan financieel aan banden 
gelegd. Neen, Mijnheer de Voorzitter, wanneer de wet
gever een bepaálden maatregel noodzakelijk acht, heeft hlj 
de f inancicclc consequenties daarV18n te aanvaal'den en die 
behool'cl1. dan later thuis bij den begrootingswctg'cVCl', want 
anders zou de wetgever in zijn vrijheid v.a:n beweging wor
den beperkt door 'de bcgrootingspl'ocedure. 

De yoorstellers van het amendement wenschen dit te hand
haven . Och, Mijnheer de Voorzitter als dit geschiedt, zal ik 
gaarne voorstemmen . lt-ewoonlijk vertegenwoordig ik hier 
de oppositie, on wel een loyale oppositie, en ik dnd, dat de 
taak van een loyale oppositie is, om wanneer de Regeering 
een grooten stap tot toenadering doet en geneigd is tot vrucht
baar overleg, die Regeering niet noodeloos lastig le vallen 
met voorstellen, die tegen haar gericht blijven. 

Ik bon vun dergelijke voorstellen anders bijna nimmer 
afkeerig, I11cU\.L' waar wij nu de uitdrukkelijke toezegging, 
hebben, dat in de najaa l'szitting een begrootingspost mI 
worden voorgesteld, welke aan den algemeenen w l'nsch van 
het college vrijwel volledig zal tegemoetkomen, heb ik als 
oppositie geen enkel bezwHHr om voo I' dezen keel' mijn for
meele tegenwerping op zij te zettC'n en na de zeel' l'edelijke 
toezegging del' Hegeering zonder amendement de yervulling 
van die toc~egging af te wachten. 

Mochten echter de heeren, die niet tot de oppositie behoo
ren, meenen het amendement te moeten handhaven, dan is 
de oppositie ook zoo loyaal tegenovcl' de meercleJ'heid, dat 
zij gaarne za l voorstemmen. Maal' noodr.akclijk \'ind ik dit 
na de toezegging del' Regee ring geenszins. 

(REGEERINGSGEMACHTIGDE JUSTITIE). 
De heel' :::) pit, Regeeriugsgemaehtigde voor Justitie: 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne nog een enkel woord 
willen zeggen. Er is opgemerkt dat wanneer de wetgever 
een post op de begrooting heeft toegestaan voor een bepaald 
doel, het niettemin geoorloofd zou zijn, bij de nitvoering 
der begrooting af te wijken van het doel zooals dat den 
wetgever is medegedeeld. 

Mijnheer de Voorzitter! Bij lnijll antwoord wil ik het 
vo lgende op den voorgrond stellen ; ik heb dat ontkend en 
daarbij de uitdrnkking gebruikt "in strijd met hetgeen i8 
voorgehouden aan den begrootingswetgever", doch die uit
drukking is mij ontglipt. Ik had een veel betere uitdrukking 
gebezigd, wanneer ik gezegd had: het lijkt rillj. niet geoor
loofd, om i n af w ij kin g van wat de begrootingswet
gever heeft goedgevonden, een regeling te treffen. Ook in 
een vroeger tijdperk is het altijd beginsel geweest om geen 
regelingen te treffen in afwijking van wat de begrootings
wetgever op grond van hetgeen bij de begrooting tot uitiug 
was gekomen goedgevonden had. De Regecring wil ook lIU 

aan dit beginsel vasthouden . 

Nu heeft de heer Roep gezegd, dat er in de betrekkelijke 
toelichting niets over het minimum staat en dat er dus vrij
heid zon bestaan dit rillnimum nader te regelen. In de toe
liehting, die ik hier voor mij heb liggen, wordt inderdaad 
van het minimum niet gesproken, er wordt eenvoudig VOOr
gesteld om de schadeloosstelling voor verblijfkosten van 50 
cent per dag als maximum en voor palen geiden van 5 cent 
pel' paal, te verdubbelen. Ik zou echter zeggen; dit impli
ceert, dat het minimum geliandhaafd blijft. Als ik 't verdel' 
dan eens huiselijk mag uitdrukken, zou ik willen zeggen: 
de begrootingswetgever weet niet anders, of aan dat mini
mllDl wordt niet getornd, doch dan is het ook niet geool'
loofd om in afwijking daarvan - ik zeg met opzet niet "in 
strijd daarmee" - een regeling te treffen. 

Bovendien wil het rillj voorkomen, dat de oplossing, die de 
Regeering voorstelt, toch werkelijk afdoende is, in welk 
verband ik met veel genoegen heb kennis genomen van het 
standpunt van den heer Stokvis iJl deze. 

Wordt de wijziging, zooals deze thans voor ons ligt, aan
genomen, dan richt de Regeering een rondschrijven aan de 
bevoegde autoriteiton tel' bereiking, dat het geval dat de 
minimum defrayeering wordt uitbetaalc1, nitzondering zij 
en zoo gauw mogelijk - het. is slechts een kwestie van 
korten tijd - .zal door een post op de begrooting worden 
voorzien in verdere wenschen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik weet niet of het aan rillj ligt, 
maar ik zou zeggen, de Regeering komt werkeli jk in alle op
zichten aan de gelute wellsehen tegemoet. I k kan het eollege 
dan ook niet genoeg verzoeken om op dit Regeeringsvoorstel 
in te gaan, ook wijl de zaak, waarover het hier gaat, al 
een heelen lijdensweg achter den rug heeft en het niet is 
aan te bevelen om dat lijden nog te verlengen. 

Ik heb de voorgeschiedenis nog eens nagegaan en gezien 
dat reeds in 1921 de zaak zijdemi den Volksraad is aangevat 
en zij in 1925 weer opnieuw is voorgebracht door den Volks
raad. :pe Regèel'ing heeft - ik mag hier wel een geheim 
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Nndcre w ij z i~l'jll ~ t,31'1ef getu igt'llgeldell Ill lan d t'l's (' 11 met hen g('li j l\gl'~tl' Jd l' ll . 

(REG, GEM. JUSTITIE, ROEP, VOORZITTER). 
verkIIlPp(·n - tot tweemaal toe op het punt gestaan 
ecn post hiervoor op de begroot in g te brengen, doch telkens 
is deze \\(~el' om rooencn van bezuiniging, aCgevocl'd. Nu zijn 

wij ~' in~h,1ijk ZQO"l' l ' dat dit Ollt Wt'l'IJ hi('1' l igt en nu zon tl'tl 

gevolge ,-:ln wat ik voel als een ldcinighcicl, de zaak weder 

op ('Pil zi.i~pool' gebracht worden. 
De Regecri ng blijft het ongeoorloofd achten om af te wij

]{CIl nm wnt den bcg l'ootin gswrtgen~ 1' voorgehouden is el1 

(ROEP, VAN HELSDINGEN, KAN, R. G. JUSTITIE). 
de znuk g'O(L! i' :ll W01'(11.' 1I OV(, I' WOg"('Il. omcht zij teg"t'll de vrl'

hooging va n 30 tot 50 centen op zichzelf geen bezwaal' heert. 
J k ge loof dat, wunneet de R egl!(-'l' ill g de zaak nog eens l'lI:'; ~ 

tig za l bek ijkclI, zij ook tot de o\-el'tuiging zal komcn, dat 

Cl' wat te zeggen va lt voor de ~taatsl'eeht e lijke opvatt in g, die 
de hcercn Yan lIelsdingcn, Stokvis Cil ook ik naaI' vo\"(' n 
hebben gebracht. 

zon dus, wOI'(11 het amendement aan genomen, de za al< weCl' De Voo l' z i t t c 1': De R cgccl' ing 8ta,<lt daal' blij kens de 
op de lange haan moeteIl schui ven. JI11U880h ('11 zull en dnn rede van den R cgeerin gsg-e.mncht igde af'wiji'.C'nd te~('novcr. 
mUat' ~t(>l'ds die arme getui gen met de schndeloosstelling 

De heel' R oe p: Nu het <Imendemellt nog ni ct iK nangc-
van 5 ('tnt P l' !' pn ol (1 1130 à 50 ce nt p er d ag moet cn volstaan 
b li jwn. 

ll< zou het Co1lege dus we l will en vragen op het yoorstf' l nomen, s!aat zij Cl' afwijzend tegenover. liet is mogelijk l 

dat zij haa l' houding hcrzict , wan necr het amcndeme nt Cl' U· in te gaan. 
I k h"b ge7Á'gd, Mijnheer de Voorzitter , 

De heer Hoc p: Miju.hec l· do Voorzitter ! Nog een enkel 
woo1'e1. De geachte R cgecrin gsgemachtigde heeft in uitzicht 
gesteld, dat hij bereid zou. zi jn om bij aanvu.lIingsbegroo
ting van dit jaar den betrokkcn post te vcrhoogen . ' Vanncer 

wij dicll weg vo lgcn, dlllnt het nog geruime tijd, voo r(bt 
ons doel uCl'ciht ?..D. l worden. \ Vi j willcH zoo spocdig mo· 
gelijk het minimum van 30 centcn, dat dateert van lang 
voor den oorlog, uit de werel d hebben. ' Vordt dan het pro
ces ge\"olgd, dat de gCllchte R c.gecringsgemilchtigde in over
weging gai, dan krijgen wij een post op de aanvullings

begrootin g voor 1927, clie weer dool' den begrootingswet
geyer in Holland moet worelen gesalletionneerd. D eze post 
moet weel' worden gevolgd door ecn nieuw voorstel tot wij· 
zjg ill g yan de Ol'd Ollllnntie, dat. weer opnieuw bij den Volks
raad of bij dit College moet worden voorgebrach t. 

Wanneer het amendement form eel in strijd zou zijn met 

de wet, zon Cl' niet ovcr behoeven t e worden gesproken. 
D an was het eenvoudig onmogelijk, maat' ik ben het tol 
mijn leedwezen niet eCllS met het standpunt van den geach
ten Rcgcel'ingsgemachtigdc,. dat ons amendement een afwij
ldn g zon zijn vall wat de begrooti ngswetgever heeft bedoeld. 
D eze sp reeJ.::t in het gehec l niet over h et minimum. D e tcn
denz van ons amcndcrnent is, waal' het noodig is, v.ast te 
legge n, dat het bedra g va n 30 centen niet meel' als minimum 
wordt uitgekeerd en waal' in het algemeen - d e h eer Koe
SOCIllO ûetoyo cn ook ik hebben Cl' reeds op gcwezen - bij 
de bet rokken ger.uglll'bbl2ndcn de neiging bcstaat , willens 
of niet wi llons, het minimum uit te keOI'OI1, mcenCIl wj;j, 

waal' de wet zich niet t egen hrt amendem ent verzet, betel' 

te doeII. in het belan g YUIl de zaak en van de getuigen, dit 
amend Clil('n t te ha nd haven . ]nc11 el1 een aanv ulling van de 
begrootin g" dnurdoor nooelig is, kan ele Regecring d ie ult 
den aflrd clr}" zank eYcllg'ocd effcctuee l'cl1 . 

D e V 0 0 l' z it ter: ' Valllleel' de R egeerillg met het gc
wjjzigde artikel n iet zou medegaan, zouden wi j de kwestie 
krijgen vfln ecn herbehandeling binnen zes maanden. 

D e heer Ro e 'p: Mijnh eer de Voorzitter! Ik vlei m ij met 
de hoop,. dat de Regeoring tenslotte zal medegaan, wanneer 

maal een elcl1umt v<ln de ordonnantie is g·cwo l'dcn, 

D e heel' Van J-[ e l s din gen : J\lijnhcc l' de Voorzit
ter! Ik bli jf bij mijn p"incipiecle op\·atting. 1k l<a n ook 
voor een deel medegaan met het betoog van d en heel' 
Stokvis. Ik heb mij eenigszins onjuist uitgedrukt, wat dll 
uitgaven bet reft, maa" ik wi lde duidel ij k in het licht , tei
len, dat het kal'il,klel' y,lIl dc bcgl'ootillg~w('tgcving is het 
machtigen tot het doen Y,1ll uitga\'cn en de nanwijzing vtm 
bl'ollnen van inkomsten, maal' dat daa l"in nooit do g l'ondslag 
moet worden gezocht voor àell wetgevenden urbcjcl van ons 
College. Toch zou ik bel'eid zijn het yool'stel, dat de R e

geerjng nu doet, aan te nemen juist op gro nd V[t ll artikel 89 
1. S. I k heb helaas niet hei optinüsme van den heC!' Roep, 
dat bij aanneming van het amen dement, de Regecl'ing met 

het :lmcllclemcnt zal medegaan en als dat niet gesc-hicd t , zijn 
wij veel vorder van huis . 

Ik wil Ol' nog even op wijzeIl hoc eigenaa rdig het thans 
wordt, nL da t, zoodra het voorstel VOOr de aanvuJ lingsbegl'oo
tin g zou zijn aan genomen, de Hegeering opnieuw met een 
wijzigingsvoorstel za l moeten komen, om deze Ol'clonnantÎI3 

opnieuw tI" h('n~icn en hct 'boelt'ag va n 30 ccnten op 50 cen
t en te bt'cngen , Daar u it blijkt wel, dat het onmogelijk 
is, dat de bc.gl'ootingswetJ de g rondslag kan zij n VOOr de 
wetgev ing', 

De hec l' Kan : :Mijnh ee l' de Voorzitter! Ik zou gaul'l1IJ 

nog cen vraag willen stellen. 
I k zou den geachten Rc.geel'ingsgcma,chtigue willen Vl'a

gcn of hij nict pertine11t zou kunncn zeggen, dat voor de 
Regcc l'i ng' dit amendcment onaanvaardbaar is, in dien zin, 
dat zij cyclltuecl geb ruik za l maken van art. 89 zooevefl 
genoomd. Zulk een verklaJ'ing zon mijn stem CIl ook clie van 
de andere leden n aar mij n meening zckel' moeten beïn
vloeden. 

De hecr S pi t, R egccringsgcmachti gde VOOr Justitie : 
Mij nhee r de Voorzitter! Ik meende, dat ik dit reeds had 
laten ui tkomen, maal' ik wil het nog wel eens uitdl'ul<kelijk 
zeggcn : de vraag van den heel' Kan moet bevestigend wor
den beantwoord. Het gaat t enslotte hier voor d e Hegeering 
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niet om de vl'aag van 30 of 50 ccnt, maal' wel om het be
ginsel. ' Het is vroeger altijd beginsel geweest, om geen 
regelingen te treffen , die afwijken van de wenschen van 
den begrooti n,gswetgever. De Regeel'ing wil daaraan vast
houden. \Vanneer het amendement wordt aan.genomen, 
zal daarvan dus het onvermijdelijk ,gevolg zijn, dat d"2 
getuigen, die bij deze regeling betrokken zijn en die 
jaren reeds wachtten op de verhooging, nog langer 
zull en moeten wachten. Ik hoop, dat het College het daarop 
niet zal laten aankom en. 

De heer S to k v i s: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaar
ne even mijn stem will en motiveel'en. De laatste verklaring 
van den Rc~cel'inA'~g'cmachtigde is natuurlijk van invloed 
lip de meening "all h(,I1, die hun houding reeds hadden 
bepaald . want indien de Regeering inderdaad meent, d.t 
tf'gcnoYer den begrootingswetgever niet voldoende deferen· 
tie aan de.n dag wordt gelegd , wafll1eer dit amendement 
wOl'dt aangenom en en er dan dus ecn gl'oote vertraging
zal ontstaan, aanvaard ik liever de veel minder ernstigl~ 

vel'tr.aging, als de zaak bij de aanvulJingsbegrooting wordt 
afgedaan en wij dan spoedig daarna een nieuw ontwerp tot 
wijziging vóór ous krijgen. Ik zal dus, na de vCl-klaring 
van den Regeeringsgemachtigde ter wille van de goede zaak 
mijn stem aan het amendement moeten onthouden. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zal vóór het 
3mendement stemmen, juist na de verklaring van den Re
geeringsgemachtigde. Deze blijkt zich te stellen op het for
meele en strikte standpunt, dat letterlijk m~et worden vast
gehouden \llan de toelichting op de begrooting en zelfs aan 
wat ni.et in die toelichting staat. Wanneer dat voor de 
Regeering inderdaad een reden zal zijn, om niet met het 
amendement mede te gaan en de zaak dus, ten slotte bij 
aJgemecnen maatregel van bestUtlr zou moeten worden ge· 
r egcid, zou i k het toejukhen, dat tengevolge van dit conflict 
de aangelegenheid 111 breederen en algemeeneren zin ~on 
worden afgehandeld . TIet standpmlt, dat de Regeering 
than s inneemt, is voo r mij onaanvruardbaar en ik zal dus 
het amendement handhaven. 

De Vo o l' zit t er : Ik mag zeker aannemen, dat het 
de wensch "an het College is, dat het amendement in deze 
vergadering in stem ming wordt geb1'8chtY Voor uitstel 
is geen enkele reden nanwczig. Kan men hierin meegaan t 
Zoo ja. dan kunnen wij st raks tot stemming overgaan. 

De heer Van H e l sd i n gen : Mijnheer de Voorzit· 
terlOok ik zou f!ll.ilrne even mijn stem willen motiveeren, 
Ik ga accoord met de opvatting van den heer Roep. dat 
hier een zeer belan grijke kwestie aan de orde gesteld is. 
Maar ik zou haa r juist daarom thans niet beslist willen 
zien naar aanleid in~ van dit ondergeschikte pUilt. Ik hoop 
dan ook, dat de Regecl'ing de zaak aan den Volksl'aad in 
pleno zal voorleggen, opdat zij in breeder verband kan wor· 
den beschouwd cn tevens de principiecle vraag in beschou
wing kan wOl'den genomen in hoeverre in het algemeen de 

(VAN HELSDINGEN, KIÈS, KOESOEMO OETOYO, 
STOKVIS) . 
begrootingswctgeving de grondslag der wet,geving moet en 
mag zijn. Ik zal daarom tegen het amendement stem men. 

De heer K i è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal vÓÓr 
dit amendement stemmen, omdat ik meen, dat met de door 
rlen Regeel'ingsgemachti,gde toegezegde aanschrijving, de be
langen van de getuigen dadelijk voldoende zull en worden be· 
hart igd. Eventueel ui tstel van deze ordonnantie brengt dus 
geen nadeel voor hen. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter 1 Ik geloof niet, dat het gevolg van dit amendement 
zal zijn, dat de post van f 100000, die door de Staten
Generaal moet worden goedgekeurd, zal worden gewijzigd. 
In de Memorie van Antwoord op dit onderwerp toch h.,.ft de 
Regeering zelf gezegd, dat, de mogelijkheid van een der
gelljke verandering niet is uitgesloten. Deze schijnt echter 
(!rg kl cin te zij n ; er wordt althans op gocdkeuring gere
kend . Ik geloof om deze r eden dan ook niet, dat aanneming 
"all dit améndement van grooten invloed zal kunnen zijn, 
op den post van f 100000. Ik zal daarom vóór het amen
dement stemmen. 

De heer S tok v i s : 1t1ijnheer de Voorzitter! Mag ik 
even het woord voor een korte verklaring terwille van de 
zuiverheid der stemming? 

De Voo l' z i t ter: Ik geloof, dat die zuiverheid niet 
in gevaar is gehracht. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
toch gaarne, al is het slechts voor één minuut, het woord 
hebben. Wanneer U mijn verklaring zult hebben aange
hoord, zult U met mij van meening zijn, dat er wel reden 
voor was. 

De Voo l' zit ter : Wanneer het college er geen beo 
zwaar tegen heeft U nogmaals het woord te verleen en, vind 
ik het ook goed. Heeft de vergadering er bezwaar tegen 
den heel' Stokvis nogmaals het woord te geven ? Zoo niet, 
dan is het woord aan den heer Stokvis. 

De heel' Stok vi s: MijnJICer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne even de opmerking willen maken, dat nu het ka
rakter van het geheele amend ement is gewijzigd. Na de 
laatste verklaring van den heer Roep zou het amendement 
meer worden een motie van afkeuring ten opzichte van de 
Regeering. 

De heer Ro e p: Het was .lechts een aanvullende ver
klaring. 

De heer St 0 k v is: De Il eer Roep heeft gezegd, dat 
juist op dien grond, het amendement wordt gehandhaafd. 
Dus de innerlijke beteekenis van het amendement wordt 
thans op de tweede plaats geschoven. En waar wij weteu, 
dat het gevraagde toch 'Spoedig tot yel'vu]]ing zal komen, 
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(STOKVIS). 
geloof ik, dat de stemming daardoor V00 1" meerderen nood
zakelijk tweeslachtig zal moeten worden. Het amendement 
heeft eenerzijds tot doel de behartiging der belangen van 
de getuigen, doch is anderzijds tegen de Regeering gericht; 
de situatie is daardoor niet meer duidelijk. 

.Het amendement-Roep c.s. (Ond. 34 - st. 6) wordt 
Î11 stemming gebracht en verworpen met 5 stemmen v66r 
cn 12 stemmen tegen. 

V Ó 6 r stemmen de heeren: Pruin, Koesoemo Oetoyo, 
Kiès, Mandagie en Roep. 

T e gen stemmen de heeren: KoesoemO Joedo, Kan, 
s'Jacob, Van Helsdil1gen, De Hoog, Soejono, Stokvis, 
Blnauw, Schll1utzer, Dja;jadiningrat, Kerkkamp en de Voor
zitter. 

Handellngen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(VOORZITTER) . 
De ontwerp-ordonnantie in haar geheel wordt vervolgens 

.,onder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit t e r: A a n deo l' dei s deo n t we l' p. 
o r don n a n tie tot w ij z i gin g v IJ; n de b u I' g e r
I ij kek i n cl e I' wet g e v i n g (0 n d. 4 6 ), waarvoor zich 
geen sprekers hebben laten inschrijven. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r z i t te r: Ik verzoek den heeren na sluiting 
der openbare vergadering in commissie bijeen te blijven. 

De vergadering wo rdt te 11.13 uur v.m. gesloten. 
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Vel' g a d erin g van Don del' dag 6 0 c t. 1927. 

(Openingsuur 9.55 voormiddag). 

Ingekomen stukl,en. - Reispassen Mekkagangers. 
Invordering van loc • .\e belastingen. - Behandeling van 
"erzoekschliiten. 

Voo l' zit ter: Mr. A. NEYTZELJ" DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Manda.gie, Roep, 
Schmutzer, Soejono en Stokvis. 

R egcel'1ngsgernachtigcle: de heel' Gobéc. 

De Voo r zit tel': Mijne Heeren ! Ik open deze ver
gadering. 

De Secl'eta1'is deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Een bericht van verhindering tot bijwoning del' ver
gadering van den heer Pauw. 

Dit bericht wordt voot' kCll11Îsgeving n.nngenomCll. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen : 

1. De kabinetsbl'jeven van den G.owvcrneul'-Generaal v.an 
13, 14, 19, 22, 25, 26 en 28 September 1927 Nos. 20, 

19, Ix, 2, 10, Ix en 5 tel' aanbieding VIlJl: 

a. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van de re
geling vau de rechtspositie del' kerkgenootschappen 
(Ond. OS ) . 

b. idem .betreffende den vel1koop en h~t gebl'uik V'8Jl 

sterkeu drank in militaire societeiten (Oud. 6 ,1). 

c. een outwerp vau wet betreffende het sluiten van 7 
overeenkomsten met de Bataafsehe Petl'lOleum 
Maatschappij tot opsporing en ontginning van aard
olie e:nz. (Ond. 6 5 ) . 

d. een ontwerp-ordollll"ntie betreffende het schorsings
en vernietigingsrecht WIl den Gouverl1eur~Generaal 

enz. (Ond. 6 7 ). 

e. twee ontwer.p-ol'donna.nties tot vel'hoogillg van mili
taire pensioenen (Oud. 6 6 ) . 

f. twee ontwerp..ol'llOllllanties: a). tot wijrûging en aan
vulling van het Indis<lh Burgerlijk Pensioenregle
ment; b}. lel' bepaling dat de tijd, ",Is lid van de 
ITe Kamer doorgebraclJt, niet rangel' in aan
merking komt voor de toekenning van pensioen enz. 
(Ond. 6 S ). 

g. idem betreffende voorrecht op grantreehtcll (Olld_ 
69). 

2. Een schrijven van deu wd. Gouvernements Secretads 
van 21 September 1927 No. 1919jC betreffende den 
datum van inwerkingtreding van de ol'llonnanûe.s be
treffende de mUlltzuivevillg in de Molukken (Ond. 44). 

3. Eeu seblijven van don wd. Gouvernements Seeretal;S 
van 30 September 1927 No. 419x tel' aanbieding van 
,gegevens betmfende Snmatra. 

Voorgaande brieven en biJtrehooremle stukken zijn 
of zullen worden gedrukt en rondg~èeld . Betreffende 
Ond. 65 is een eoIllJ11lissie van vool'bereiCting benoemd, 
bestaande 'uit den VoorZÏ'tte:l' en de heeren V'8.ll Hels
dingen, s' Jacob, Van Lonkhnyzen, Oppenheim, Roep, 
Sehmutzer, Soejono, Sooroso en Stokvis. 

4. De kennisgevingen van den Gouverneur-Generaal v·an 
12, ]2, 18, 21, 23 eu 24 September 1927 Nos. 1. 2, .5, 
] 8, 8 en 23, betreffende de vaslstellil>g v'all: 
u- de ordonnantie tot vel1hooging van de vaste nitkeel'ing 

aan het Gewest Sema-rang (Ond. 4 9 ). 
b. idem tot toekenning van eeu verbooging de.r uit

keering aan het Cultuurgebied del' Oostkust van 
Sumatra (Ond. 47). 

c. idem betreffende vrijsteLling van invoerrecht voor 
lith.rge en zw"",el (Ond. 31). 

d. idem houdende wijziging van de burgerlijke kinder
we1tgeving (Ond. 4 6 ) . 

e. idem tot wij<ligi.ug en aanvulling van de oversehrij
vingsordollllantie en tot wijziging van de zegel vel'
O\1dening 1921 (Ond_ 41). 

f. idem betreffende heffing van een ,.vogelbelastjng" 
iu Z<uid-Nieuw-Guinea (Ond. lf) ). 

5. Een besluit van den Gonvernelll'-Genel'aal van 2 Sep
tember 1927 No. 46, houdende machtiging aan den 
Dareeteul' van . Onderwijs en Eeredienst om bij wjjze 
van tijdelijken lIIa'atregel te besclükken over ile- sommeU 
van f 50.- en f 150.- '6 maaIHls ten behoeve van de 
Commissie van vool'lichtin.g inzake het technisch en het 
amlbachtsonderwijs. 

6. Idem van 9 September 1927 No. 17 itlllake vergoeding 
aan landsdienaren van uitgaven wegens geneeskund1ige 
behandeling. 

7. Idem vrui 11 Septeo:ruber 1927 No. 24, waarbij met de 
leiding van en het geven v-an een gedeelte del' lessen aan 
de in 1928 op te heffen Rechtsschool is belast Mr. C. 
C. vall Helsdingell met bepaling, dat die werkzaamhe
den gelijktijdig kunnen worden waargenomen met het 
lidmaatschap van het College van Gedelegeerden. 

8. Idem van 11 September 19·27 No. 26, waarDij Mr. G. 
Pitlo eervol is ontheven van het lidmaatschap van de 
Commissie tot hercieuing van de Stadsgemeente,ordon
nantie, de provincie- en de regentsehapsOl'llonnanties 
tot lid van even genoemde commissie is benoemd Mr. B. 
van Dnlnen Littel en is toegevoegd !{Ijs secl'etaris aan 
de commissie Mr. ,\7. l\..f. Ouwerkel'k. 
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9. Idem '-Un 14 September 1927 No. Ix tot interneering 
van daarin genoemde pel'sonen. 

10. Idem van ]6 September 1927 No. 35 tot iu dienst stel
ling bij wijze vnn tijdelijken maatregel ten behoeve van 
de behandeling van de agrarische nangelegenheden op 
het gewestelijk kantoor te Medan van een ambtenaar tel' 
beschikking en een hoofdcommies en wanrbij de Gou
,'C l'n eul' der Oostkust van Sumatra is gemachtigd om 
over de bedragen te beschikken en het personeel te be
noemen, in het besluit vermeld. 

IJ. Idem van 26 September 1927 No. 24 waarbij aan J . R. 
Falk, referenduris bij den Volksraad, met ingang van 
2 April 1928 eervol en met recht van vermeerderd pen
sioen ontslag is verleend uit 's Lands dienst. 

12. Idem va ll 2ï September 1927 No. ]2 wanrhij 10, bij 
wijze vuu tijdelijken maatregel, met intrekking van de 
betl'ekking van luitena nt del' Chineezen te Meester-Cor 
nelis en van de toelage van f 500.- 's maands van den 
3Iajool' der Chineezen te Batavia , is bepruaJd dat ten Le
hoeve van het bestuur over de Chineezeu tel' hoofdplaats 
Batnvia één mnjoor, twee ka.piteins en vier luitena nts 
aIU,]1l 1' worden werkzaam gesteld, onder toekenning van 
de in het be~lllit genoemde toelagen en tegemoctkomÎn. 
ge-n in noodzakelijke uitgaven ; 20, de bij de begrooting 
vastgestelde formatie va n het wijkbestuUl' te Batavia, 
~lecstel'-Cornel is en Buitenzorg is verminderd met 3 
wijkmeesters, 3 schrijvers en 3 boodsebappers. 

13. I dem van 27 September No. 36 waarbij is ingetrokken 
de bCllocming van J. 'V. l\Ieyer Ranneft tot lid, tevens 
voorzittcr der commissie, bclast met het instellen van 
eClI onderzoek naar de werking van de Java·llOutcon· 
h'acten enz. en waarbij tot lid, tevens voorzitter van die 
commissie is benoemd MI'. R. A. A. Fl'lun. 

14. I dem van 27 September 1927 No. 42 waarbij Prof. Dl'. 
11' . . J. 11. A. Haafman eervol is ontheven van het Iid
maatsl!hap v all de ,,('ommiss ie van advies VOO l' de regIe. 
menteering van de uitvoering van openbare werken " 
en benoemd is tot lid va n evengenoemde commissie Prof. 
11'. P. N . Max. 

~ 5. Hesl uiten nlll den GOl1\'el'neul'·Generaal van 29 Septem
ber 1927 Nos. I x, 2 en 3x tot interneering van de daar
in genoemde personen . 

6. Een besluit van den Gouverneur-Genel'aal van 29 Sep
tember 1927 No. 31 te l' vaststelling van een l'egeling be
tl'effende de toekenning van tegemoctkomingen aan na
gelaten betrekkingen va n overl eden EU1'opeesehe mili
tah'en bij de Koninklijke nlarine en van overleden 
mllitajl'ol1, behoorende tot het Korps Inlandsche sche
pelingen bij de Koninklijke U arine. 

7. Een schrij ven "an den DirectelU" del' Burgerlijke Open
bare W erken, Ir. E. IJ. M:. Uljée van 6 September .1927 
No. D/25/44/24, ter mededeeling dat hij het beheer over 
het departement heeft aanvaarel. 

i. E en schrij ven van den Dirccteur van Justitie van 16 
September 1927 No . 0 29/13/22 houelende inlichtingen 

. (VOORZITTER, KOESOEMO OETOYO.) 
over den Joop van in het jaar 1927 uitgespeelde of toe
gestane geld loterijen. 

De stukken ,1 tim 18 worden ter iuzage gelegd 
ter Secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Een tweetal moties, aangenomen dool' dc afdeelingen 

Saparoea cn Karanganjur van de Perhimpoenan Goeroe 
Bantoe, handelend over positieregeling del' IuJandsche 
oqdcl'wijzers. 

2. E en schrijven van elen directeur-leider van het Tech
nisch [nstituut "Theorie en Praktijk" te Soerabaja van 
20 September 1927 tel' aa"bieding van een copie van 
een aan dcn Directeur van Onderwijs en Eeredienst 
gericht schrijven en andere stukken betreffeude het 
onderricht .aan genoemd instituut. 

S. E en schrijven "an de N. V. Maatschappij to t Exploi
tatie van het particuliere land "Roempin " van 21 Sep
tember 1927 tel' aanbieding van een aan den Provin
cialen Raad van West-Java gezondcn verzoekschrift 
inzake de !Verbetering van den hoofdw eg Tjisaoek
Holaug, via Roempin . 

Deze stukken worden tel' Secl'eta l'Îe van den 
Volksraad tel' inzage gelegd. 

De V 0 0 I' zit te l': Aan de orde is el e ge w ij z i g d c 
o n t w e l' p - 0 l' cl 0 1111 a n ti e tot w ij z i go i 11 g van cl e 
bepaling e n b et l" ef f e nd e d e reispass e n va n 
b e d ev aa.l't sga ng e l' s naar ~I e kka. (Ond. 5 0 ). 

De Reg'cel'ing is tegemoetgekomcn aan het verzoek van 
het College om de oorspronkelijke ordonnantie in lJaar ge
heel in te t rekken eu ecn gewijzigd ontwerp in te dienen. 
De besprekingen gaan dus thans over het nieuwe ontwerp. 

De heel' Ko e s 0 e III 0 0 eta jo: Mijnheer de Voor: 
7Îtter ! Ik kan niet anders doen dan het toejnichen, dat het 
gaan van I nlanders 11aar Mekka onder toezicht worelt ge
steld, dat dus het passenstelsel worelt ingevoerd, omdat 
daardoor niet alleen de Nederlandsche consul te Djeddah 
in de gelegenheid wordt gesteld, de Mekka-gangers in ver
"chilIende zaken te hulp te komen, maal' ook om de fa
milieleden, wanneer deze navraag doen, in kOl'ten tijd de 
noodige inlichtingen te verschaffen. Nog meer jluch ik het 
toe, dat bij dit ontwerp het passenstelsel als het ware is 
vereenvoudigd. 

Ik heh echter wel bezwaar tegen artikel 4, waarin wordt 
gezegd elat cle gerepatrieerde Mekkagangers zijn gehouden, 
binnen zeven dagen na aankomst iu de plaats, waar " ij 
?:ich vestigen, zich aan te melden) voorzoover het Java en 
Uadoera betreft bij het ollderdistrietshoofd in kwestie. Ik 
geloof niet, dat de Hegeering voldoende op de hoogte is van 
do bezwaren, die el' voor de Inlanders in het algemeen aan 
zijn vcrbonden. om voor het poliiiollcele hoofd va n hun 
l'essort te verschijnen. Daal'bij komt nog, dat vel'scl1illende 
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Reispassen Mekkaga ugers, 

(KOESOEMO OETOYO, STOKVIS, DWIDJOSEWOJO.) 
desa 's veraf zijn gelegen van de onderdistrictshoofdplaats, 
loodat een teruggekeerde hadji minstens eenige uren, soms 
wel een hal ven dag kwijt is, om ziju pas bij het onderdis
trictshoofd te laten viseeren. 

Ik ,geloof, dat het zelfde effect kan worden bereikt, als 
de hadji 's zich aanmelden bij hun desahoofd en deze er
mede wordt belast de passen tel' verificatie en r egist ratie 
naar het onderdistrictshoofd te brengen. 

Dan is t evens tegemoetgekomen aan het bezwaar van 
de Memorie van Antwoord waarin wordt gezegd, dat de 
desahoofden niet in staat zij u, om de passen na t e kijken. 
Wanneer mijn idee wordt gevolgd, zouden dns nl. de desa
hoofden de passen aan de onderdistrictshoofden moeten 
doorzenden. 

De heer S tok v i s : Ik zon den Regeeringsgemachtigde 
slechts een vraag willen stellen. 

Artikel 2 zegt: 
,;V óór de afgifte yan de passen overtuigt de daartoe 

volgens artikel 1 aangewezen gezaghebbende zich op 
de meest eenvoudige wijze, dool' tussehenkomst van 
de Inlandsehe hoofden, dat tegen het verlaten van 
hunne woonplaatsen door de aanvrag~rs der passen 
geen bezwaren bestaan 1' . 

Het gaat voor mij om de woorden "geen bezwaren". 
Deze woorden zijn buitengewoon rekbaar. Moet men daar
uit lezen, dat de betrokken ovel'lleidspersoon den gene, die 
een p elgrimstocht wil aanvaarden, zulks kan 1:ieletten door 
te weigeren, een pas af te geven om een bezwaar, dat 
geheel te zijner beoordeeling staat Y Ik zou nu den Regee
rin gsgemachtigde willen vragen : Zou het niet juister zijn, 
wanneer in het artikel werd gesproken van ,,;vettelijke 
bezwaren" Y En indien de Regeeringsgemaehtigde het 
daarmede niet ee.ns is, zou hij mij willen mededeelen, wat 
dan in het algemeen Ollder "bezwaren" in dit geval kan 
worden begrepen Y 

De Voo l' z it tel': Als ik het goed begrijp, wilt U 
slechts inlichtingen vragen, omdat het oorspronkelijk art. 
2 luet bepaald aan de orde is. 

De heer Stokvi s : Juist, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: lIfijnlleer d e Voorzitter! 
Ik wilde een kleine opmerking maken omtrent een punt, 
dat in het Gedelegeerdenverslag nlet is aangeroerd. Ik 
hoop echter, dat de Regeeringsgemachtigde zoo vriende
lijk zal willen zijn, daarop toch te antwoorden. Het be
t reft de laatste zinsnede van art. 1 sub b, luideude: 

"""",,. en zoolang zoodanlge aanwijzing niet heeft 
plaats gehad bij het Hoofd van plaatselijk bestuur". 

Die zinsnede wilde ik gaarne geschrapt hebben. Ik 
vrees nl., dat de aanwijzing van een zelfbestuursambtenaar 
lang zal uitblijven. In dat geval zal het zelfbestuur zich 
gekwetst gevoelen, omdat aan zijn ambtenaren een kleiIle 
b~voegdheid wordt onthonden, nl. om de r eispassen af te 
geven. TIr zou daarom aan de Regeering willen verzoeken, 

(DJAJADININGRAT.) 
die zinsnede te schrappen, opdat de aanwijzing imperatief 
worde gesteld. 

De heer Dj. a ja din i n g l' a t: Mijnheer de Voorzitter I 
Naar aanleiding van de opmerkingen van den heer Koe
soemo Oetoyo zou ik gaarne alsnog willen spreken over 
dit onderwerp. Ik sluit mij vrijwel geheel aan bij het
geen de heer Oetoyo heeft gezegd. Ook ik juich dit voor
stel ten zeerste toe. Het is een vereenvoudiging van de 
bestaande regeling. 

Maar ik kan toch niet met den heer Oetoyo medegaan, 
Waar hij zegt, dat de aanmelding plaats moet hebben bij 
het betrokken desahoofd. De noodzakelijkheid om de Mek· 
ka-gangers te registreeren is al heel nitvoerig betoogd, dat 
zal de 'heel' Oetoyo ook moeten toegev6'l1. De hadj heeft 
niet alleen een politieke en sociale, maar ook een econo
mische beteekenis. Willen wij den omvang van de bede
vaart weten en daarvan op de hoogte zijn, dan moeten 
wij in de eerste plaats een soort statistiek daarvan in· 
richten. Laat men dat aan de desahoofden over, dan komt 
er niets van terecht. 

De heel' Koe s 0 e m DOe toy 0 : Het moet onder toe
mcht gebeuren. 

-De heel' Dj a ja din i n g l' at : Men weet, dat de toe-
standen op Java en elders in Indië zeer verschilleud zijn. 
In vele strcken op J ava vindt men ontwikkelde desahoof
den, die in staat zijn om de bedevaartgangers behoorlijk t.e 
r egistreeren, maar dat is niet overal het geval. Men zou 
den desahoofden dwingend kunnen voorschrijven om in elk 
geval, wanneer een hadji zich bij hen komt aanmelden, dat 
direct aan het districtshoofd te rapporteeren. Dat gaat 
dan misschien wel enkele jaren goed, maar ik weet uit er
varing, hoe gemakkelijk dergelijke dingen worden verge
ten; dan laat men die opgaven achterwege en weet niemund 
meer welke menschen naar Mekka gaan. 

Het uitreiken van p assen behoeft niet te gebeuren in het 
regentschap, van waamit de hadji's afkomstig zijn; dat 
kan ook elders gebeuren en d.ü is ook in de practijk meer
malen gcbeurd, daarvan is de Regeeringsgemachtigde op 
de hoogte. Juist in dergelijke gevallen moet echter voor
zien worden door te bepalen, dat luet alleen het hoofd van 
het regentschap, dat den pas afgeeft van de terugkomst op 
de hoogte is, maal' ook het hoofd vall het regentschap waal' 
de hadji van afkomstig is. Dat kan alleen zeer nauwkeurig 
gebeuren wanneer de hadji zich aanmeldt bij autoriteitpn, 
die dergelijke zaken behoorlijk kunnen registreeren. 

Mijnheer de Voorzitter ! Dat is m~ sschiell wel bezwaar· 
lijk, maar in vele streken toch weer niet. 

El' is biel' gesproken over plechtigheden en feestelijkhe
den. Wanneer de hadji's pas terug zijn, houden ze zich 
inderdaad bezig met allerlei feestelijkheden. Natuurlijk 
zijn dat meer heilige feesten. H et eerste feest wordt 
altijd gegeven bij de ontvangst van de familieleden. 
Het tweede feest der pas teruggekeerde hadj i 's is de gang 
naar het onderdistrictshoofd, destijds naar den rcgent. Het 



85 

nde VERnADlm l NCl - DONDEHDM: 6 OCTOBEH. 1927. 

R t' ii-ip<l Si-i(lll J\l (' 1\ kll ga n g' t' l' l'i. 

(DJAJADININGRAT, SOEJONO, W d. ADV. INLAND
SORE ZAKEN. ) 

is 111ltUlII'lijk gecn bezwartl," Vt'O('g'l'l' waren dr hrzw:lI'c ll 
veel eJ."llst igrr, omdat de hndji's zieh tO{'1I morsteIl meld(, 11 
bij den t'<.' ge nt. maa I' de onc1erdist riet en zjjn op het oogfln
bl ik nie t zoo (, I '~ uilg-estl"el,t, Ik grloof dus ni et, dat het 
zoo bezwaarl ijk is voor een hadji om na zoovecl dagen bij 

zijn falll ili {' I e zijn g'('\\,('('sl ('vcn llêHll' het ondl"l'Clistl'ids

llOOfd te g'iHll1. Juü:;t in het belang \ ' :lll de l'cgistmtie zou 
ik willen \"ool'sl(>lleJl met het R egee l·ings\·oorstel mee te 
gaan en de aanmelding l"uet bij het desahoofd, maal' bij het 
ondel'Clist l'id shoofd te doen plaats hebben. 

Ik d,,"k l i, Mi;inh ee l' de Voorzitlel'. 

D e h('('I' So~jono: l\üjnhee l" dp Vool'zitte-I'! l k kan mij 
geheel nansluitcn bij het betoog van den heer Djêljadining
rflt. Alleen zou ik een kleine aan\"lill ill g willen ge\'en \\'lIar 
h ij zegt. (hd de t'e ~i !î t 1';\ tic moet g'eseh icelen door de onde1'
di~tl'i('l~hoordcll, lk hool'de ;.:ooerC'11 \ïl1l den hee l' Koesocmo 
Oetoyo, dêlt het ook zou kunnen g'e~('hiedell dool' de dcsa

hoofdrn ondcl' de conll'olr \·all dc ondel'clistl"ittshoofdcll. 
Zulk een I'egeling lijkt mij nie t voldoende, omdat het per

oonlijk eOlltael \'an "et olldel'distrietsllOofd met de hadji 's 
H'el meel' w'JiIl"bol'gC'1I geert met betl'ekking lot de juisthcid 
dl'l' g~'g-l'\'l'IlS 01l1tl'l'llt dt'lllW l's OOn dl ' l· ll'l' Ilg'!l'l'k(,(, l'dl' )fC' ld.;a 
gungcl's. 

Ik U311k l-. ?\lijnh cel' de \~o01'zi ltel', 

De Voo l' Z j t tel': I s de Regeeringsgemnchtigde 

J1U dadelijk te antwoorden' 
bereid 

De heel' Go b é e, wd, adviseur YOOI' Inlandsche zaken: 
Gaarne, l'[jjnheer de Voorzitter! 

Ik wil gaa rne beginnen met de beantwoording van de op
nteddllgen, die I!cm;ulkt zijn eloor d en geachten gedelegeerde, 
den heel' Koesoemo OCI-O.\"O, ten nanzicn "an ilrt. 4, waarin 
is "OOI'~(\",(·hI'CVCIl, ebt de !J('dC\·aHJ'lgang(,l'~, die tCJ'ugkecl'c lI, 
zÎrh bil1ll cJI zen' ll l1ag'cll moelen melden bij hun oll<lel'tliH
\\'ir \shoof(len op Ja\, l ell 1' ladocl'il, en dnnl'btütel1 hij de 

h ooülcll , clio (1. ~ êll'\·OOI' worden aangewezeu" Ik wil YOOI'

opstellen, dat hei de bedoeling van de Regeering is om de 
r egeling zoo eenvoudjg en zoo weinig bezwaarlijk te maken 
"h mogelijk is. De Regeel'Ïng heeft geantwoord, dat zij el' 
lwzwaren tcgen heeft om de registratie van de teruggekeer
de pelg'l'im s die bepl:lakl gewenseht is, over te laten aan de 
ch'!-.a hoo fd(' Il, 

Ik verllloed, dnl de hr('1' Koesorlllo Oetoyo ook wel begrij
pen znl , dat dit geen goede oplossing zou zijn, maal' ik mecn 
toch wel , dat het mogelijk is om een opJOS~.;jllg- in dezen zin l"e 
ovel'wegen, dat de aanmelding alleen geseh iec1t bij de d(!~<l

}loo fdell ell dat deze de papieren van de hadji 's overleggen 
ml11 de onclel'clistl'ictshoofden, zoodat die dan toch over alle 
g'Ggevens heo;:ehikken, die noodig zijn om te beool'deel en "'lHl!' 

de hadji 's oOl'spronkelijk vnndaall zijn gekomen ('n om het 
onderzoek te houden, dat 11 00di~ is om Ic zien of zij voldaan 
hebben aan de \'oor sehl'iften om hlll1 pêl~sen Ic laten viseCl'en 
bij aankomst en vertrek van Djecldah. Dat onderzoek is 
slechts mogelijk, wanneor men de passen zelf in 11allclel1 heeft 
en dat ondel'zoek kan llitel'unrd niet worden overgelaten aall 
de desnhoofden . " Tmmeel' de ond el'distl'ictshoofden de pa-

Handelin gen, Zittingsjaa r ]927- ]928. 

f 
(Wd. ADVISEUR INLANDSORE ZAKEN.) 

pieren in handen hebben en zij daarin eenige ondlüdelijkheid 
tegenkomen, ktmnen de betrokkenen worden opgeroepen en 
het' onderzoek kan dan persoonlijk worden voortgezet. 

Naar aanleimng hiervan zou ik den heer Djajadiningrat 
willen vragen of zijn bezwaren tegen hetgeen de heel' Koe
soemo Oetyo voorstelde, Jlll nog blijven bestaan. Ik herhaal, 
dat er dus geen sprake is van een registratie der hadji's 
door de desaJloofden. Zij hebben niets anders te doen dan 
aan de onderdistl'ietshoofden kennis te geven van de namen 
der hadji 's, clie teruggekeerd zijn, onder overlegging van de 
passen, die cleze meegebracht hebben. 

nit is het eerste punt. 
In de tweede plaats heeft do heel' Stokvis een vraag ge

steld lUHlI' aanleiding- ran al't. 2. AI't. 2 is niet gewijzigdj 
het if-i ongewi,jzig-d o\'(,I'~enol1len Hit de \Toegel'C vool'!{chrif
Ion, Inc1 C' I'dnacl is dc uitdl'ukkin~, dat d e pèlssen worden 
uitgel'cikt, wanlleC1' hlijkt, dat 1e~en het ,'cl'latcn vfln Ihun 
\\"OOJ1p1:la1.<..;rn dool' dc i1,-II1\'I'agel'~ gerll uezwat'en beslaan, 
l.oe1' r ekbaal', maal' il\: meen m C-l zekel'heid te kunncn i'~gel1, 
Jat het de bedoeling is, dat de passen WOrdeJl gegoven als 
er gee.n wettelijke bezwaren tegen de uitreiking er van be
st,aan - hoewel mt. I,;et uitdl'ukkc:1ijk is vermeld. W~nnee l' 

mell het woord " l1e7.wa1'('n" in 111f'{'1' alg(>!1Irellell zin zou wil
k' lI 1(·Z(,I1. ;t;OIl I1ll'lI h.\', Iliet Jnoden ([('nk(' 11 aan g'f'Vallell , dat 
ielll<lnd zij Jl be!;lstillg niet lieert het-uHlcl, /lWilt' wcl ,HIlI 

a ndere verplichtingen , clie eeJl red elI kunnen zijn, om ecn 
:Ue\{lka-pas te weigeren. De bedoeling is geweest dat , wau
neer teg'ül1 iemand cen vcrvollging is ,ingesteld, of wanneer 
cr andere redenen zijn, waarom de politie Ot justitie zich 
met iemand hemoeit, mCll h em dan lUl n beletten, naat' Mekka 
te gaan dOOI' hem een pas te weigeren. Zooals den heer 
~toklvis hr!;;cllcl zal zijn, is de r egeling te.genwool'Clig z66, 
lal iemand. di e g'CCIl pas hcell , Indië ook niet kCln vC'!'laten, 

om tel' h (' <1(,\"113 1'1 tt' g'<lllll . Voord;]t d e- pelgTims ('ll1bal'kre
I'CII. ,,"o]'(It'1l zij g'(·{·oll lTOh·(, l'd (' n \"ilIl i f'dl' I'C' 1l l\1 ek lmg-flllg'e l' 
wOI'dl de pêl l'i g('\T;lagd 1('1' nJ't('ckl' J1ing. 

De dC'l'dc opmel'killg was van den h eo-r Dwidjosewojo, 
De geachte gedelogem'Cle maakt rjoh ongel'ust, dat de 1:1311-

wijJ1ing 'ëm Inlanc1sc.he anlibtcnaren in de VOl'stenlanden lang 
zou kunnen dUl'en, omdat in sub b van art. 1 staat geschJ'e
ven, dat het hoofd WlIl plaal sr Ujl, hcstnu l' UP b(,vo('~dh{'id 

heeft, zoolang el' geen ambtenaar van lageren rang dan 
ce n regent is Hangew('xcn, p assen uit te rciken. De red(,ll "fin 
deze clausule is eenvoudig deze, dat doze ordonnantie zoo 
spocdi g lIIogt' lijk in '\'(' l'kÎJlg' woet tL'cden, no~ vóór de- a,R, 

bcdenlêll't. \Yannecr dan n Og- ni ct is roorzien in de aan
wi:jzing rail l'('11 ê.IIHbtenuêl1' in de VOl'stenlandcll, die de he
vocgdheicl hf'ef t om l'cispassrlluit te gev{'n, zouden dlWlI'doOl' 
1ll0eiJoijkheclen ontstaan, ] fet is uitgesloten , dat die aanwij
zing niet binnen zeel' kOl'ten tijt! zou p]nats hebben. 

I k ge loot dus, dat het betel' is. dat de bedoelde clausule 
hiel' blijft slaan, omdat hel III 0 g 0 I ij k zou zijn, d .. t aan
wj;jzillg OVC1' een Ol twee mannclen nog niet heert plaats 
gehad, l rL'wi,i1 de \·oorbm,mdende maatregelen voor de a.s. 
hcdm"aal't 1n Noyember of D ecembel' al worden grnomel1 . 
Verder heb ik geen vragen t e beant woorden, 

Drink U, l'fijnh ccl' de VOOl',,-ittC'l'! 
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De Voo r zit ter: Is er nog een van de hceren, welke 

in eeJ'sten termijn het woord gevoerd heeft, die l1et woord 
wen8cht? 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y": Gaarne, Mijnheer de 
Voorzitter. Waal' de geachte Regeeringsgemachtigde aan 
mijn wenschen is tegemoet gekomen, heh ik geen aanlei
ding, om langen t ijd het woord te voeren. Ik zon echter 
iets willen zeggen over de hezwaren, die do"r mijn ge
acht medelid, den heer Djajadiningrat, zijn voorgebracht. 
De heel' Djajadiningl'at, zegt: als men de zaak aan de 
desahoofden overlaat, komt el' niets van terecht. Inder
daad, als el' geen controle van hoogerhand wordt uitge
oefend, zal dit het gcval zijn . Maar de desahoofden heb
ben nn cic vcrplichting, om de opgave del' papieren van 
de hiel' aaugekomen hadji's uaar het onderdislrictshoofd 
op te zenden; de controle vau hoogerhand kan dus ge
makkelijk worden uitgeoefend. Daarbij komt, dat de cou
sul van Djedda natuurlijk een opgave zal hehbcn van de 
hadji 's, die tel'ugkOmf'll, zoodat die in elk geval op de 
hadji's, waarop speciaal de aandacht moet worden geves· 
tigd. kan laten letten. 

Dan zegt de heel' Djajadiningrat, dat het als het ware 
een feest is voor de hadji 's, om naar het onderdistricts
hoofcl te gaan . Mijnheer de Voorzitter! Er zijn inder
daad enkele hadji's, die erop gesteld 'zijn, om bv. 11a bet 
doen van de haJj, naar den l'egent te gaan, zelfs met 
medenemen van ldeine ~CSChcllkcn, maal' dat is iets wat 
niet is vOOl'geRCIll'c\"Cll. Het is voor hem geen verpJi chting, 

'Van neer het een feest is voor iemand, is het geen ver
plichting, maal' een vrengde. Wanneer het een verplich
ting geldt is het anders; men voldoet er niet gaarne aan. 

Wat het bezwaar van ons geacht medelid, den heer Soe
jona betreft, clat bij melding bij het onderdistrictshoofd 
deze een persoonlijk contact kan hebben met den nieuw 
aangekomen hadji, ik geloof, dat een contact van een nnr 
of van misschien slechts 10 minnten om een pas te vi
seeren al heel gering is. Daarbij komt, dat men toch niet 
aan den neus van iemand kan zien of hij l'evolutionnah' 
is of uiet. 

Tenslotte ga ik volkomen accoord met den geachten Re
geeringsgemachtigde, dat het den lieden zoo gemakkelijk 
mogelijk moet wordcn gemaakt. 'Vaar hetzelfde nnt be
reikt kan worden met eenvoudiger voorschriften, zou ik 
die eenvoudiger voorschriften voorstaan. Alleen zou ik 
van den geachten Regeel'ingsgemachtigde gaarne vernemen 
in welken zin deze vereenvoudiging in de ontwerp-ordon
nantie moet worden aangebracht, 

De heel' Sta I, v i 8: Mijnheer de Voorzittel' ! Ik donk 
den geacllten Regeeringsgemachtigde voor bet op mijn 
Vl'aag gegeven al1twoord. Daal' aI't . 2 niet in de wijziging 
n m deze ordonnant ie beg'I'epcll is, zal ik llatuul'lijk nalaten 
mijn bezwaren in amendementen neer te leggen en zal ik Cl' 

mij toe bepalen 0111, waal' de Regeel'ingsgemachtigde zelf 
heeft erkend, dat de tekst van de wet hiel' niet in overeen· 
stemming is met lIaar bedoeling, te Yl'ugen of de Regeering 

(STOKVIS, DWIDJOSEWOJO, DJAJADININGRAT.) 
dan niet ernstig zon willen overwegen om de mogelijkheid 
van misbrniken, waartoe dit artikel toch allicht aanleiding 
geeft, te willen wegnemen, dool' te goeder tijd met een 
wijziging ook van dit artikel te komen. 

De heer D w i d j 0 8 e W 0 jo: Mijnheer de Voorzitter I 
Naar aanleiding van het antwoord van deu geachten Re
geeringsgemachtigde z(}u ik alleen van hem willen verne
men de uitdrukkelijke verklaring, dat de medegedeelde wij
zigingen zoo spoedig mogelijk 2ullen worden aangebracht. 

Wat de aanmerkingen op den terngkeer van de hadji 's 
betreft, ga ik geheel accoord met de oplossing zooeven door 
den Regecringsgemaehtigde hier bekend gesteld . Ik be
grijp daarom niet, Wa:8l'om de heel' Kocsoemo Oetoyo het 
noodig heeft geoordeeld zich tegen de deul,beelden van de 
heeren Djajadiningrat en Soejono te verklaren. 

De hecl' Dj a j a din i n g l' at: Mijnheer de Voorzitter! 
Wanneer ik het goed begrijp zal de gang' van zaken nu zoo 
zijn, dat wanneer ecn hadj i iu zijn desa terugkeert, hij 
eenvoudig zijn pas aan het desahoofd geeft, met het. ver
zoek, dien pas verder door te geven aan het districtshoofd. 

De heel' Roe p: Dat staat uiet in het ontwerp. 

De heer Dj a j a din in g rat: Maar de Regeeringsge
machtigde heeft gezegd, dat zoo dc gang van zaken zal zijn, 

De Voo l' zit ter : Dat zullen \\"e even moeten afwach
ten. 

De heel' Dj a j a ti i ni n g l' at : In dat geval zouden 
we in art. 4: 

"De van de reis teruggekeerde personen zijn gehou- . 
clen zich binnen zeven dagen na aankomst in de plaats, 
waal' zij zich vestigen, aan te melden". 

den termijn van zeven dagen wel weg kunnen laten, want 
dat zal dan wel een doode letter blijken. Niemand zal kun
nen controleeren hoelang een hadji reeds in de dessa terng 
is, wanneer het dessahoofd daaraan niet de hand hondt en 
ik ben ervan overtuigd, dat velen el' uiet de hand aan zul· 
len honden en af zullen wachten of de hadji misschi en na 
14 dagen komt zeggen : hier ben ik, ik kom mijn pas af
geven, wilt U dien nu maal' doorgeven aan het onderdistricts
hoofd? 

Op zichzelf heb ik tegen die regeling geen bezwaar, maar 
dan moet die regeling uitdrukkelijk in de ordonnantie ver
meld staan. Hier staat bijv, aanmelding bij het onderclis
tl'ictshoofd, maal' hieraan zou ook een andere interpretatie 
kunnen worden gegeven, n.l. dat vele onderdistrictshoofden 
de hadji '8 zouden kUl1nen verplichten om zich toch pel'S<lon
lijk bij het ondel'dislrictshoofd te melden. De vraag van 
dell he('l' Oetoyo is daarom ook gCl'cchtvaard igc1, hoc aan 
de tekst van de ol'donnantie U Il moeten luiden. ] k zeg fc ll
tel' nogmaals, ik Olaak el' ten810tic gee n bezwaar tegen, dat 
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(DJAJADININGRAT, W d. ADV. INL. ZAKEN, VOORZ.) (VOORZITTER.) 
dit dool' tussehen.komst van het desahoofd geschiedt, zoo- Deze ontwerp-ordonna.ntie wordt zonder bCl'"adslaging en 
dat d ie passen dus lel' r egistratie aan het ondcrdistri cts· zonder hoofdel ijke stemming aangenomen . 

Jloofd wOl'de11 afgegeven, doch clan moei daal' uitdrukke-
lijk bij worden vermeld, dat daarvoor in de eerste plaats De V ooJ'<zÎtter: Aan de orde is het derde 
gt.'C Il bepnaldcll termjjn is voorgeschreven , - want d it za] rap por t va 11 cl c Co m mis s i e voo l' cl cve r z 0 e k
altijd ,'e li dood e letter blij ven - en in de tweede plaats sc h l' i f t e 11. 

lluwt uittil'ukkcl ijk in de ordonnantie worden vermeld, dat 
de hilllj i 's zich eenvoudi g bij het desahoofd hebben te Dit rapport luidt: 
1Il(' lclcn . 

1. Verzoek gedagteekend Singapore 28 Pcbruar; 1927 
De Voo l' z i t te l': Is het de bedoelin g van den Rl'gee- van Kah Peng Koeang inzake zijn ontslag uit 's Lands dienst. 

l'in gsgt·IlWl·ht ig-dc 
ft:! 11 tp b t'('llgCI\ 1 

om ecn rcclactiewijziging in het ontwerp Brief \'a n den Gouverllements Secretaris van 5 Juli 1927 
No. 1360,'A.I. heeft op deze aangelegenheid betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant te bel'ieht.cu, dat na 

De heel' Go b é c, wd. adviseur voor lnlandschc zaken : kennislleming van de dool' de R egccl'ing verst rekte inliOO· 

)Ii j nh('('r de Voorzitter! 11, had het in eersten t Cl"lllijn dui- tingen geen termen aanwezig worden geacht VQ01' het ver
dcl ijl;;cl' moeten zeggen. maar ik verklaar hier nog ecns, de loenen van tusschenkomst. 

Hcgl'cdng is ])(,I'l' id te ovcrwcgcll, (10 reda ctie zoo te wijzi
g'(lIL clHt ann het ,'erlangen nlll de heCl'en tegemoet wordt 
gekome n. 

De Voo l' zit t C 1': Die oycnvcgillg is vCl'llloedelijk in Uw 
h illld l'll ~l'g('\'l'll. 'Y ilt U daal'\'ool' l' (' ll Z\.'I\.<:'1' uitst<·] heb
ben. dHll is d it natuurlijk mogel ijk, m<la l' de ol'do1ll1l111 t ie 
iH 11rtllhll ngi g g'l' IllHakt bij het college en daal'ove] ' %a l be
slist moeten worden. U hebt echter gelegenheid daarin wij
ziging aun te brengen. I s het U moeilijk dit dadelijk te 
doen, dan kan U, gelijk gezegd, eenig nitstel worden ver
leend. Wilt U dat de vergadering geschorst wordt ! Wel
licht dat van de zijde van het College een amendement zal 
woruen ingediend en dat U dat ee l'st wilt afwachten 1 

De heel' Go b é e, wd. adviseur \'001' Inlandsehe zaken: 
) Ii jnlll'r]' d e Voorzitter ! I k had a l ecn ontwcl'p-wijziging' 
in d rzl' ll zin hie l'Yool' ger C'ed gcmaHkt. 

De Voo l' zit te l' : Wil t U deze thans i1adelijk officieel 
voorbrengcn, of wil t U hiervoor nog eenig uitste] ? 

De heel' Go b é e, wd . adviseur voor Inlandsche zaken : 

l\ li jnl lt't' I' dl' Vool'zitt er ! Tk zo u gaarne cenig uitstel heb
IJ l' ll. 

De V oo 1""/. i t t (' 1': 1k :-it' hol':S thans lll' bl'hilllLlL'ling \'[I n 
d it olllh' I'Wl'l'P ,'oo r l'l'll igl' ll t ijd , 

.Aan dc o l'cl(~ i s : h et o n twer p van ee n 
o t' cl 0 n 11 a 11 tic, tot a. a n v u 11 i n g van cl c Dr d 0 11-

n a II tic s van 2 Se]l tem b e l' 1918 (S t a a t s b I a d 
No. 663 ) e 11 27 A u g 11 ,t 11 s 1926 (S t a at s b I ad 
)J 0, 372 ), h o u d e 11 d c l' e ~ c I c 11 voo l' dei II V 0 l' d e
ring onde)' sc h cide nl ijk va n l oca l e bela s
ting e n e n v an bela st ingen va n p l' OVillc iën 
en van Hl s zelf:-ita ndig c gemeensc happen 

2. Verzoek. ongcdagteekend, van H . Dekker, inzake de 
cJectriciteitsverglllllling VOOI' Sibolga. 

Brief van den 1en Gouvernements Secretaris van 19 Juli 
Ul27 No. 1455/C heeft op deze aangelegenheid betrekking. 

De Commissie stelt voor ad ressant te berichten, onder toe
zending "an ('C ll afschrift van hel terzijde genoemd Regee
]'in gs!:ic lll'ijvcll, dat na kennisneming van de door de Hegee
ring verstrekte inl ich tingen, geen termen aanwezig worden 
geacht voor het vcrieenen va n tusschellkomst. 

3. Yerzoek gedagteekend Tjilatjap 16 November 1925 
vlln eeJl viertal ingezetenen van de desa :Mertasinga, district 
cn afdeeling 'l' jilatjap, houdende klachten tegen den loerah 
"an :Mertasinga. 

Brief van dcn l en Got1vcl'nements Secretaris van 18 Au
gl1~(us 1927 No. 16~7b/A.1. heeft op deze aangelegenheid 
betrekking. 

D e Commissie stelt ,'001' adressa nten te berichten, dat na 
kennisneming va n dc dool' dc R egecl'ing vers trckte inlich
tingen geen termen aanwezig worden geacht voor het ver
leenen van tnsschenkomst. 

4. Verzoek gedagteekend Sipirok 11 October 1926 van 
een 8-ta l mantri 's-politiein het gewest Tapanocli inzake toe
passing van de B. B. L. 1925. 

Brief van den 1en Gouvcl'l1cments Sccretaris van 30 Au
gustus 1927 Xo. 1782/A.I. heeft op deze aange legenheid be
trekking, 

De Commissie stelt voor adressanten te berichten onder 
toezend ing vall eeu afschrift van het terzijde genoemd Re
gecrin gsschrijven, dat geen termen aanwezig worden geacht 
voor het "c rh'e nen V'nln tus:schenkomst. 

5. Vel'zoek gedagteekend Baucljel'lllasin 21 Juni 1927 van 
Allang-P a-lloempi inzake een hem ten laste gelegd stl'af
bual' feit. 

De Commissie stelt voor adressant te berichten, dat de 
a a n g e w e z (\ n ge d ce l t C 11 daal'\'tlll , hegrepen in kohie- Volksruad in zaken van justitie geen tusschenkomst kan ver -
l'en, rcgistcl's, leggcrs of st atrll, leenen. 
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Behandeling van VCJ'zockschriften. 

(STOKVIS.) 
6. Verzoek gedagteekend Timbangkarta 11 Juli 1927 

van ltL HOllosoewito en anderen in zake het gebruik van 
gronden. 

De Commissie stelt voor der Regeering een afschrift van 
het verzoekschrift ter kennisneming aan te bieden met 
verzoek t .Z.t. I-Ia~ll' opvatting in deze aangelegenheid den 
Volksraad te willen mededeelen. 

7. Verzoek gedagteckend WelteVl'eden 12 Juli 1927 van 
M. L. Breedt·Van Wijke in zake standplaatstoelage. 

De Commissie stelt voor der Regeering in overweging 
te geven, deze aangelegenheid ahmog in nadere ' beschou
wing te willen nemen. 

8. Verzoek gedagteekend Poerworedjo 30 Jnli 1927 van 
Mas J oedokoesoemo in zake zijn ontslag nit 's Lands dienst. 

De Commissie stelt voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t.g.t. mededeeling te willen doen van de op 
adressants tot naar gerichte verzoekschriften gedagteekend 
PocrwOl'ccljo 23 December 1922, 3 Januari 1923 en 19 
December 1926 van ongeveer gelijke strekking, genomen 
of nog te nemen beslissing en van de gronden waarop deze 
berust. 

De Voo r zit ter: De heer Stokvis heeft zich opge
geven om in bespreking te brengen het verzoekschrift ver
meld onder No. 3. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter I Dit ver
zoekschrift, No. 3 van de lijst, betreft klachten van vier 
ingezetenen van de desa Mertasinga, district en afdeeling 
'l'jilatjap, over gedragingen van het desahoofd op die 

. plaats. 
Dat adres dateert van het jaar 1922 en de afdoening 

kan blijkbaar nn eerst plaats vinden. Ik wil hier dadelijk 
aan toevoegen, dat de commissie voor de verzoekschriften 
aan deze vertraging in geen enkel opzicht schuld draagt. 

Mijnheer de Voorzitter! TI, heb het woord over dit 
rapport van de commissie voor de verzoekschriften ge
vraagd, omdat ik van meening benJ dat de behandeling 
ten deze, speciaal van Regeeringswege, niet zoodanig is 
geweest, als ten aanzien van zoo ernstige klachten het ge
val had behooren te zijn. net komt mij voor - en dat 
is een opmerking meer in het algemeen - dat wij bij de 
behandeling van verzoekschriften de groote taak hebben om 
het recht te dienen juist van den kleinen man in de desa, 
voor wien het ycrkrijgen van recht - dat blijkt uit het 
verzoekschrift - zoo uiterst moeilijk blijkt. 

De klachten gaan ovel' velerlei. Er is een beklag bij van 
dien aard, dat de uiteenzetting in een openbare vergadering 
nauwelijks mogelijk is en ik zal ' daaromtrent dan ook het 
zwijgen doen. l\iaar, 1Iiijnhcer de Voorzitter, er zijn andere 
klachten, die hiel' wel kumlen worden vermeld. De loerah, 
tegen wi cn de eerste kla.cht was uitgebracht, waart.oe ik dan 
het zwijgen zal doen, is vanwege dnt feit voor een maand 
geschorst. 

El' stunt in het YCl'zocln.;('hl'ift cehtcl' ook het volgencle: 

"Nadat hij een gevangenisstraf had ondergaan, werd 
hij, ondanks het feit dat geen enkel ingezetene hem 
weer als loerall wilde hebben, door deu invloed van den 
betrokken gezaghebbende weder tot loerall aangesteld, 
zoodat weer een ontoelaatbare handeling geschiedde". 

Die ontoelaatbare handeling bestaat dan hieruit, dat op 
last van dien loel"811 de klapper-aanplantingen van zes desa

' Iieden zijn omgekapt om de gronden te laten omzetten in 
sawahs ten profijte van dien loerah. 

Verder staat er, dat die loerah van den regent zou hebben 
gekocht een paard en rijtuig waarvoor f 1100 betaald zou 
moeten worden en dat hij gedwongen zou zijn om zijn gron
den bij de afdeelingsbank in hypotheek te geven tegen 
f 1000 om met dit geld den regent te kunnen betalen. 

En dan ook: 
"Trouwens de loemh bezorgde steeds een gedeelte van 

alle grondvoortbrengselen bij den regent". 
Mijnheer de Voorzitter! Zoo worden el' - ik zal hier niet 

te uitvoerig worden - verschillende knevelarijen vermeld, 
die ten laste zouden komen van dezen 10eI'ah en den rcgent. 

De zaak zooals die in het rekest is uiteengezet vind ik, 
vrij ernstig. noe is nn bet verloop van de klachten van die 
menschen geweest j Ik heb hier voor mij een mededeeling 
van de Regeering op het verzoek van de commissie voor de 
verzoekschriften van 18 December 1925, waarin inlichtingen 
worden gevraagd omtrent deze aangelegenheid. net antwoord 
op dat verzoek om die inlichtingen werd 27 Januari 1927 
gegeven. Mijnheer de Voorzitter! Er wordt ons daarbij 
van Regeeringszijde gezegd: 

"dat blijkens ontvangen bericht van den Resident van 
Banjoemas, in wiens handen bedoeld stuk om beschou
wingen en raad werd gesteld, dit geschrift in het ouge
reede is geraakt". 

Na twee jaren krijgt men dan, nadat de commissie erop 
heelt aangedrongen, 18 Angustns 1927 opnieuw inlichtingen. 
In dien Regceringsbrief wordt er eerst aan herirulcrc1 , dat 
het stuk in het ongereede scheen te zijn geraakt. 

"Thans" - luidt }lct - "heb ik de eer, op last van 
den Gouverneur-Generaal, onder terug aanbieding van 
genoemd rekest, UHoogEdelOestl'enge mede te deelen, 
du t. volgens bericht van den Resident reeds destijdg deze 
klachten door het bestuur zijn onderzocht en gedeelte
lijk ongegrond zijn bevonden. Voor het overige beeft 
het onderzoek geleid tot het instellen van een strafver
volging tegen vooruoemdcn loerah, die evenwcl door den 
betrokken landraad van het hem tCll laste gelegde is 
vrijgesproken" . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hier voor mij een brief 
van denzelfden datulll, 18 Augustus 1927, welke brief einde
lijk inhoudt het antwoord op het rekest van de dessamen
schen, die reeds in 1922 hebben geklaagd. 

Daarin staat: 
"Aan de vHzoekers te kennen te geven, dat een .ge

houden ondArzoek de jnistheid van de voorgebrachte 
klachten niet heeft aangetoond." 

Mijnheer de Voorzitter! Is dat nu een juiste behande
ling van een dergelijke, voor de desamenschen zoo belang-
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Iklifllldeling \'an H'l'zockSthl'iftcn . 

(STOKVIS. ) 
rijke zaak T Wij hooren, dat de loerah vervolgd en voor een 
lIlaand geschorst is en WIJ lezen in het antwoord op het 
rekcst, dat de juisiheid van de voorgebrachte klachten niet 
is aangetoond. 

Mijn vraag is nu : waarom werd dan de loerah geschorst j 
Tegen dcn loerah is ook cen strafvervolging ingesteld en de 
Landraad heeft hem vrijgesproken. Mij dunkt als er aan
leiding is gebleken tot een strafvervolging, dan vind ik, 
eiat bet antwoord, "dat de juistheid van de voorgebrachl~ 
klachtcn niet is aangetoond" toch ook vrij problematieke 
waarde hecft, want, Mijnheer de Voorzitter, vrijspraak door 
den Landraad is er een volgens d~ bepalingen van de strafwet, 
maar zulk een vrijspraak behoeft nog niet in te sluiten, dat 
dc loerah nu ook administratief vrijuit gaat en dat hij 
.ich aan geenerlei misbr.uik zou bebben schuldig gemaakt. 

Het onderzoek zou dus de .juistheid van de klaehten niet 
heb ben aangetoond. Maar waar blijkt dat uit j Wij hebben 
hier geen enkel proces-verbaal bij de stukken, wij hebben 
geen enkel betoog, waaruit de gang van zaken bij het on
derzoek blijkt en de wijze, waarop het onderzoek is inge
steld, wij Jlebben niets dan deze enkele summiere mededee
lingen van de Regecl'ing, die zich naar mijn gevoelen min of 
mcer van de zaak heeft afgemaakt. 

Ik zou dus gaarne zien, dat wij omtrent deze zaak nog 
oenig mecrder licht zouden kunnen krijgen en ik ZOll den 
geachten rapporteur van de commissie voor de verzoek· 
schriften willen vragen, of hij, namens de commissie, daar
toe moeite zou willen doen. 

Het rechtsbesef is hier, dunkt mij, toch niet zuiver ge
houden. Ik vraag ten eerste: is de loerah, om wien het hier 
gaat, nog in dienst en zoo ja, doet hij dan dienst in de
zelfde desa j Dat zou toch een onmogelijke verhouding zijn 
tot zijn eigen desa-huisholld~1g. Voorts: hoc zijn de betref
f enae stukken in het ongereede geraakt en op welke wijze 
zijn ze weer voor den dag gekomen ! Wic heeft de eardinale 
fout begaan, om del·gelijke stukken in het ongereede te 
doen geraken 1 

Mijnheer de Voorzitter 1 Ik ben - al is er "oor de betrok
kenen zelf weinig reden tot verheugenis - voor mij zelf 
eigenlijk verheugd, dàt deze zaak onder de Dogen van OllS 

College is gekomen. Dit is een goede gelegenheid Olll naar 
buiten - evengoed als naar binnen - te laten blijken dat 
het recht van beklag, voorzoover het College van Gedele
geerden zich daarin heeft te mengen, bij het college in 
goede handen is. Ik acht daarom de conclusie van de com
missie voor de verzoekschriften, waarin zij voorstelt, adres
fanten te berichten, dat na kennisneming van de door de 
R egeel' ing verstrekte inlichtingen, geen termen aanwezig 
worden geacht voor het ver]eenen van tusschenkomst, wei
nig bevredigend. ' Yellicht zou de commissie in overweging 
willen nemen, oe zaak nog ecns nader onder de oogen te 
ûen en haar opnieuw bij het College voor te brengen. D. 
wijze, waarop de zaak thans behandeld is, maakt op de kla
gers in kwestie en op hen, die in de tockom iSt een beklag 
zond l' lI willen dienen, geen goeden indruk. 

Dl' Voo r z it ter: 1\1ag ik de conlllli ~si e VOOI' dc n 'r
Hand elingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(DE HOOG, VOORZITTER. ) 
zoekschriften, bij monde van den heer De Hoog, verzoeken, 
haar oordeel uit te spreken 1 

De hee l· D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
bij mijn opmerkingen naar aanleiding van hetgeen ons ge
acht medelid, de heer Stokvis gezegd heeft, even willen be
gilUlen met het algemeene gedeelte der kwestie in beschou
wing te nemen. 

In den tijd, dat ik in de commissie voor de verzoekschrif
ten zitting gehad heb, heb ik de.n indruk gekregen, dat de 
afdoenjng va n klachten dikwijls wel wat te wenschen over
laat. Wij hebben wel eens wat vertraging gehad; wij heb
ben moeten herinneren aan de afdoening van verschillende 
kwe~tips ell ook hppft hf't geval 7.ich wel een~ voorgedaan, 
dat er stukken in het ongereede waren geraakt. 

Ik vermeen dat door de vermelding van deze feiten in 
het College een uitwerking ten goede verkregen kan wor
den op de afdoening en behandeling van dergelijke klachten. 

Nu de klacht, waarom het thans gaat, zelve. Ik wilde 
daal"O\'er llet volgende zeggen. In de commissie zelf heeft 
men hieromtrent geen eenstemmigheid kunnen krijgen. De 
minderheid was WIJl oordeel, dat de door de Regeering ver
strekte inlichtingen niet afdoende waren, maar tenslotte 
heeft de meerderheid zich op dit standpunt gesteld: cr zijn 
klu('htell voorgebracht; VH.n die klachten is ccn gedeelte 
ongcg-rond bevonden dil'('ct bij het onderzoek dool' d011 
Resident Van Banjoemas. Het andere gedeelte heeft een on
derwerp van behandeling uitgemaakt bij het justitieel on
del-loek en ook ten cleze heeft de landraad den hetrokkene, 
niet ontslageIl van reehtsvervolging, maa.r vrijgesproken. 
En op grond daarvan meende de meerderheid van de com
lnissie te moeten concludeeren als is gedaan in het rapp0rt, 
dat alan het College is overgclegd. 

Namens de commissie voor de verzoekschriften kan ik 
echter verklaren, dat zij er geen bezwaar tegen heeft, aan 
de Reg('c ring nadere inlichtingen te vragen na.ar aanleiding 
van drze aangelegenheid, aan de hand van hetgeen door den 
heer Stokvis naar voren is gebracht. 

De V 0 0 r zit ter: JCan de vergadering zich daarmede 
vereClugen? Zoo ja, dan is daartoe besloten. 

D e cOinclusies der Comm issie voor de. verzoekschriften be
treffende de verzoekschriften ] , 2, 4, 5, 6, 7 en 8 van haar 
derde rapport worden zonder beraadslaging en zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

D e Voo l' z it tel': ] k stcl mij thans voor, over te g·aan 
tot cen korte pauze en daarna de behandeling van Ond. 5 0 
voort te zetten. 

ni.' Yl'rg:Jrlrl·in g wOl'llt te ]0.:18 nul' v.m. \'001' ecnigcn 
t i,jd !!,'f'sl'hol':-;t en daarna h<.'rva t. 

Do not uIen dol' vorige opcnbare vergadering, 
inzage hebben gelegen, worden goedgekC'urd. 

welke ter 
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Reispassen ~fckkagang(ll's . 

(VOORZITTER, Wd. ADV. INLANDSCHE ZAKEN.) 
De Voo l' :z i t ter ; A a n deo r dei s d e voo r t· 

zetting del' behandeling van de ontwerp-
01' don 11 a 11 l iet 0 t wij <z i gd 11 g van de 1J ep a 1 i n
gen bell' effende de reispassen van bede
vaartgangers naar Mekka (On d. 1)0) . 

- De heer Go b é e, wd. adviseur voor Inlandsche zaken: 
lfijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne in het kort nog even 
'Opmerken, dat er een wij"iging noodig zal zijn van art. 4 
om tegemoet te komen aan hetgeen de heer Koesoemo Oetoyo 
woeven opmerkte. Ik w'l D alleen vel'loeken om nog eenig 
n'ader nitstel alvorens de nienwe redactie ter kennis van 
het C. v. G. te brengen. Ik hoop dan over eenige dagen 
het -artikel, zooals het nader veranderd zal worden, aan te 
kunnen bieden. 

Ik heb nu alleen nog te antwoorden op de vraag van den 
. -heer Dwidjoscw:ojo. Naar aanleiding daarvan kan ik zeg

!ien, dat er zeker geen bezwaar tegen is bij de Regeering 
om aan te dringen op ecn spoedige aanwijzing van de In
land.ehe ambtenaren in de Vorstel1landen, die bevoegd zijn 
reispassen uit te geven. 

N.a.v. de opmerking van den heer Stokvis geloof ik te 
kunnen zeggen, dat de Regeeriolg t.2.t. wanncer zich daar
voor de gelegenheid voordoet die wijziging zal aanbrengen 
in art. 2 waardoor aan de be-Llvaren van den heer Stokvis 
tegemoet gekomen o;al worden. 

Ik zon nu nog willen antwoorden op hetJgeen de heer 
Djajadiningrat heeft gezegd. Ik ben van meening, dat er 
bC2waar tegen bestaat, om ook bij de nieuwe redactie van 
art. 4 den temlijn geheel weg te laten. Inderdaad stel ik 
mij niet voor, dat het mogelijk zal zijn, dat men zich aan 
dien termijn van zeven d'agen houdt. Maar ook wanneer 
de arulmeJdlng bij de onderdistrictshoofden geschiedt, moet 
men zich Il!Ïet voorstellen, dat in de eerste jaren die termijn 
"al worden opgevolgd, want het zal wel eenigen tijd duren, 
voordat de bedevaartgangers, die terng zijn, voldoende er
mede bekend zijn, dat zij zich moeten aanmelden. LaaJt 
men den termijn geheel weg, dan zijn alle grenzen verdwenen 
en dan weet men tenslotte njet meer wanneer de aanmel
ding moot plaats hebben en of het daartoe zal · komen . 

Zooals ik zoocven reeds zeide, zal ik D, Mijnheer de Voor
zitter, het nieuwe art. 4 zoo spoedig mogelijk aanbieden. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo l' 'z j t ter : Ik stel onder die omstandigheden aan 
de vergadering voor, de behandeling van Ond. 1)0 uit te 
stellen tot 13 October a.s. 

(KIÈS, VOORZITTER.) 
De heer Ki è s: Mijnheer de Voor,zittcl'! De thans ge

volgde gang van ""ken lijkt mij een weinig gelukkige. Als 
de hem: Koesoemo Oetoyo voornemens was .geweest, de 
vool'gestelde wijzÎ4!ing door te zetten, en hij had terzake 
een amenilement ingediend, zouden wij daarover thans heb
ben kunnen beslissen. Nu hij dat niet heeft gedaan, wordt 
de zaak weer op de lange baan geschoven, of althans tot een 
later tijdstip uitgesteld. 

De Voo l' zit ter: De Regeel'ing wil zelf ecu wijziging 
aanbrengen en in ,'crband daarmede moet de behandeling 
een week worden uitgesteld. 

De heer Ki è s : Maar juist die wijze van handelen 
brengt vertraging in de behandeling van de aangelegenheid, 
die toch al eenigen tijd bij ons berust. 

De V ,o 0 r zit ter: De heer Kiès wil toch niet voor· 
stellen, om de behandeling nict uit te stellen! 

De heer Ki è s: Dat zal ik niet doen, Mijnheer ,de 
Voorzitter, doch ik wilde slechts oven doen blijken, dat 
ik mij met den gevolgden gang van zaken niet kan ver
eemgen. 

1)e Voo r zit ter: De Regeering kan toch niet wor
den geforceerd, metwaar' En bovendien voelt de verga
dering toch ook voor een rustige behandeling der aange
legenheid. 

Ik kan dus aannemen, dat de vergadering met het nit
stel accoord gaat I Zoo ja, d:an is daartoe besloten. 

Dan rest mij nog mede te deelen, dat het schrijven van 
den wd. Gouvernements Secretaris van 21 September 1927, 
hedenochtend genoemd onder de ingekomen stukken, beo 
treffende den datum van inwerkingtreding van de ordon
nantie over de mnntzuivering in de Molukken aanleiding 
heeft gegeven tot het benoemen van een commissie, ten
einde dat schrijven nader te overwegen. Deze comntissie 
zal bestaan nit: mij als voorzitter, de heeren: Blaauw, 
Fruin, Van Helsdingen, s'Jacob, Stokvis en Koesoemo 
Oetoyo. De commissie wordt verzocht, op Maandag, 10 
October a.s., bijeen te komen om 10 uur v .m., aangezien 
de heer s'Jacob niet eerder kan komen. 

Ik verzoek den heeren na sluiting der vergadering in 
de commissies te willen gaan. 

De vergadering wordt te 11.15 uur v.m. gesloteu. 
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ln gl'lwlll cn st ukken. - 1\Iuntzui"t'l'ing in de )[olukk cll. 

12dc VEHUAJJ I·;HJl\U . 

V e l' g' iJ tl C I' i Il~; V a 11 Don cl C l.' cl ag 13 0 c t. 1927. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Illgekomen stukken. - :'uunt-zuivcl'ing in de i\lolu!<l<cn. 
- VCJ' hoog ing lancll'clltc-uitkcering ondel'afd. Bal'ftbai. -
Bckl"3chtiging leeningsbesluit Banjocmas. - B ekrachtiging 
leen ingsbeslui t Remballg. - Reispassen Mekka ga ngers. -

(VOORZITTER.) 
4. B en besluit van uen GouVCl'llcul'·Genel'aal van 4 

October jJ. No. 1ax tot wijziging van het besluit regelende 
de administratieve inc1eeling van het GOu\'t.!l'llCmcnt del' Mo
lukken om het mogelijk te maken het bestuur del' onderaf
deeling Boven-Digoel op te dragen aan een onderafdeelings
b,'s lu urd el'. 

5. Een besluit van den Gouverneur-Generaal van 2 
October jJ. No. 5, tot indienststell ing van 3 inspeeteUl'i del' 
Arbeidsinspectie voor de buitengewesten. 

6. E en besluit van den Gouverneur-Generaal van 6 

Aanvtllling Hindel'ordonnantic. 
bij cic landraden. 

_ Zaakwaarnemerschap October jJ. No. la tot toekenning van ontslag aan R. J. 

Vool'z i tter: MI'. A. NEY'l'ZELL DE WTIJDR 

rregcnwool'dig. met den VOOl'zitt~ l' , 18 leelcn, tc weten 
dc hee l'cll: 

.A 1i MO l'SiI, Bltwuw, Djnjndinjngl'at, Pl'Uill , Vnn H t' lsd in· 
geH, De Hoog, s' Jacob, Ka 11, KC)'kkamp, Kiès, Kocsocmo 
Jocdo, Koe800 nlo Octoyo, MaJldagie, Roep, Schmufzol'. Soc
jona el1 Stokvis. 

n l'gl't' I , j ll~S)!.'l'IlUH·h li gdl' ll de hl'{,l'l' ll: { 'ohen St\1êll 't, Uobée, 
Maa~ (: ('l·~ t C l'allUS l' lI IH I' . Rut gc l'!'i. 

De Voo I ' z i t I C I ': Mijne Heeren! Ik open deze ver 
gadedng. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen. 

1. De kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 
5, 5, 6 en 12 October jJ. No. 3, 1x, 26 en letter 0 tel' 
aanbieding van: 
o. een ontwel'p·ol'donnantie tot bekrachtiging van een 

leeningsbesluit van het gewest Baujoemas (Ond. 71 ); 
b. een ontwerp-ordonnantie betreffende uitgifte van sebat

kistpapier (Ond. 72); 
c. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de artt. 

553 en 554 van het Wetboek van Strafrecht; 
d. nieuwe ontwerp-ordonnant1es inzake de muntzuivering 

in het Gouvernement del' Molukken. 

Deze stu kkcn zijn of zullcn worden gcdrukt en 
rondgedeeld. 

2. Een kennisgeving van den Gouverneur-Generaal van 
23 September jJ. No. 10, betreffende de vaststelling van de 
compensatieregeling bij den aanslag in de inkomstenbelas
ting, en een vau 12 October jJ. G'at bezwaar bestaat de ont
werp-ordonnanties inzake de muntzuivering in het Gouver· 
nement del' Molukken (Ond. 44 - st . 2A en ZB ) vast te 
stellen. 

3. B esluiten van den Gouverncul'·Generaal van 4, 4, 6 
en 7 October Nos. 2x, 3x, 2x en 1 x tot interneering van op
genoemde personen. 

Koppenol als lid del' Permanente Commissie tel' S. O. IC. 
en houdende benoeming van S. BOllman in diens plaats. 

De stukken 2 t / 111 6 worden tel' inzage geleg(;' ter 
Secretarie van dcn Volksraad. 

De Voo l' zit tel' : A a n deo r d e z lJ n d e 11 i e uwe, 
g e wij z i g cl i n g e d i e 11 d eo I' don n a n tie s tot 
Mnn tz ui ve rin g in het go u vernement der 
Mol u k ken (0 n d . <l<l, st u k ken 5--4\). 

In de eerste plaats moet ik aan de vergadering de vraag 
voorleggen, vervat in art. 17 van het reglement van orde, 
n.l. : 

"Reeft de Gouverneur·Generaal krachtens art. 83 
(2) Indische Staatsregeling een termijn bepaald zoo
danig, dat dientengevolge voor de bebandeling van 
bet ontwerp niet op het bij eenkomen van den Volks
raad gewacht kan worden, dan stelt de Voorzitter 
zoo sJloedig mogelijk in het College van Gedelegeerden 
de vmag aan de orde of bij den Gouve,.lel1l'-G enera,ll 
op verlenging van den termijn zal worden aange
drongen". 

Ik meen te mogen aannemen, dat het eollege daarop 
niet wcnscht aan te dringen. 

Dicnoverccnkomstig wordt besloten. 

De Voo l' z it t e l' : Verder zon nu gehandeld moeten 
worden volgens art. 96, dat luidt : 

"Acht het Oollege geenerlei voorafgaand onderzoek 
noodig dan kan het beslniten tot reehtstreeksehe open
bare behandeling. Een dergelijk besluit mag, tenzij 
het Oollege anders beslist, niet worden genomen dan 
minstens 24 uur, nadat de desbetreffende stukken ge
drukt in handen der leden zijn gesteld, met de aan
kondiging van den voorzitter dat t erzake rechtstreek
sehe openbare behandeling zal worden voorgesteld". 

De gewij zigde ontwerp-ordonnanties zouden dus volgens 
het hiel' bepaalde gedrukt moeten zijn en r ondgedeeld en 
e l' zou daarn a 24 uur gewacht moeten worden alvorens 
een verdere beslissing zou kunnen worden genomen omtrent 
de vraag of het College al dan niet een voorafgaand onder
zoek noodig acht tenzij het Oollege anders beslist. Aan, 
gezien de ordonnanties gelijkluidend zijn aan de vroeger 
ingediende ordonnanties en het Coll ege van het art. 9(; 
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besluit Banjoemas. 

(KERKKAMP, VOORZITTER.) 
van het Reglement van Orde bepaalde kan afwijken, stel 
ik voor deze ol'Clonnan.ties thans in behandeling te nemen. 

De heer K e rkk a mp : Mijnheer de Voorzitter ! Ik 
zou gaarne willen zien aangeteekend, dat ik ook voor dit 
geval tegen deze wijze van behandeling ben, omdat ik 
haar niet juist acht. 

De Voo r z it ter: Is er nog een van de heeren, die 
omtrent de aan de ordestelling van deze nieuw gewijzigd 
ingediende ordonnanties het woord verlangt' 

De nieuwe, gewijzigd ingediende ontwerp·ordonnanties 
omtrent de Muntzuiverillg van het Gouvernement der Mo
lukken (Ond. 44) worden zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde i s het ont· 
werp ee ner ordonnantie tot verhoog ing 
van h eL voor de Onderafdeeling Barabai 
uit de algemccnc geldmidde l en afge
.z 0 n der d bed rag (0 n d. 57) . 

Deze ontwerp·ordonnantie wordt zonder hoofdelijk.!' 
stemming aangenomen. 

(VOORZ., STOKVIS, ADV. DECENTRALISATIE.) 
k r ach tig i n g van het g e \V ijz i g d e bes I u i t 
van. den g e w est e I ij ken R a a d van Ban j 0 e
mas van 10 Jnni 1927 No. 3570;30 (Ond. 71) ('). 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter: Ik zal 
over den inhoud van dit ontwerp niets zeggen. Ik heb 
daartegen geen bezwaren. 

De redenen, waarom ons dit ontwerp als een spoed· 
ontwerp wordt voorgelegd, kan ik niet beoordeelen. Het 
spreekt vanzelf, dat ik daaromtrent geen enkele grief op 
dit oogenblik tot den geachten Regeeringsgemachtigde zon 
wenschen te richten. 

Toch wil ik dit ontwerp niet geheel onbespr.oken den ha
mer laten passeeren, omdat ik het toch wel nuttig vind, dat 
vamut dit 'College wordt opgemerkt, dat ae rcden voor 
cen spoed-ordonnantie of anders gczegd termijn-ordonnan
tie, - want dit ontwerp is eigenlijk een termijn·ordon
nantie - zeer .dringend moet zijn, eer deze weg zal wor
den behandeld. Mijn.heer de Voorzitter, gaat men voor 
alle ontwerpjes die om de een of andere reden niet 
bijtijds gereed zijn gekomen en waarvan men de spoedige 
totstandkoming wenscht, het C. v. G. spannen in de veron· 
derstelling, dat het College onder de bedreiging ]llet een 
termijn wel zal willen inh",len aan t ijd, wat wellicht 
van andere zijde aan. tijd is verwaarloosd, dan is dit 
toch een wijze van toepassing van de tcrmijn·ordonnan-

De Vo 0 r z i L ter: Mijne Heeren. Ah'orens het ont- tic, di e niet in de bedoeling van de wet ligt. Ik geloof, 
.werp tot bekrachtiging van. het gewijzigd leeningsbeslnit dat dc bedoeling van de wet alleen deze kan zijn geweest, 
van den G~westelijken Raad van Banjoemas aan de orde . dat het onderwerp zelf krachtens zijn aard of krachtens de 
te stellen , wensch ik het volgende op te merken. . tijdsomstandigheden van zoo'n bijzonder karakter is, dat 

Het betreft hier een tweede spoedgeval in verband met inderdaad alleen om die reden een spoedbehandeling van 
.d~ nO,odzakelijkheid, dat de storting van de leeningsgelden onR kan worden gevergel. 
zal plaats hebben op 15 October a.S. In verband hi ermede Mijnhee l' de Voorzitter. Ik wilde alleen maar deze op· 
beu ik mij de zekerheid verschaft, dat de Regeering in. dit merkin.g in on.ze Handelingen zien vastgelegd. 
geval IICef! toegepast art. 83, 2e lid l.S. 

Ik moet voor deze ordonnantie weer dezelfde vragen aan 
het College voorleggen, zooals die zijn aangegeven aan het 
slot va n den op dit onderwerp betrekking hebbenden brief 
van 10 Oelobe,' j.l. No. 2200 : n.l.: in de eerste plaats of het 
College op verlenging van den termijn door den Gouver
neur·Generaal bepaald, wenseht aan te dringen. Ik meen 
te mogen annnemen, dat het Collegc niet op verlenging 
van dezen termijn wenscht aan te dringen. 

Dienovereenkomstig wordt besloten. 

De Voo r zit ter: In de tweede plaatst zou ik de vraag 
willen stellen omschreven in art. 96 van het R. v. O., of het 
College kan medegaan met een reehtstreeksehe openbare 
behandeling, dus niet eerst een behandeling in commissie. 
.Als het Coll ege daarin kan medegaan, kan ik het onder
werp thans aan de orde stellen. 

Dienovereenkomstig wordt besloten. 

De Voo r ~ i tt er: A a n deO r dei s th a n s het 
ontwerp eener ordonnanti e houd e nde b e-

De Voo r zit ter: Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
voor de Decentralisatie dadelijk te antwoorden? 

De heer Co hen St nar t , adviseur voor de Decen
tralisatie : Mijnheer de Voorzitter. Ter toelichting van het 
spoedeischend karakter van dit ontwerp zou ik gaarne het 
volgende willen mededeelen. 

De plannen van den Gewestelijken Raad van Banjoemas 
om de ter band genomen pasar· verbeteringen. uit te hreiden 
tot grooter terrein, dateeren al van vrij geruimen tijd 
geleden. 

Bij raadsbesluit van . 10 Juli j.l. is reeds een leeningsplan 
tot stand gekomen. Op den grondslag daarvan. zijn op de 
gebrnikelijke wijze biedingen gevraagd van verschillende 
daarvoor in aanmerking komende geldse:hieters, waarbij 
bleek dat de luterste IeeDingscondities, die in het aanvanke
lijke raadsbesluit waren. opgenomen, den Raad niet in staat 
stelden, gebruik te maken van de gunstigst ingekomen bie
ding, 1\l[et het oog daarop is nader in 's Raads vergadering 

(1) Verbetering aan te brengen in Ond. 71. stuk 2, art. I, regel 5 
na, sub Ie en 2e invoegen : "van artikel 1", 
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(ADV. DECENTRALISATIE, VOORZ., FRUIN.) 
"all 20 SC1)tembcl' j.l. ecn wijzÎO'ing aangebracht in het oor
spronkelijke lecningsbeslllit, waardoor de gelegenheid werd 
geopend, op de bedoelde bieding in te gaan. Daal'bij 
bleek echter tevens, dut deze bieding aan eell bepaalden te'·
mijn gebonden was, hetgeen verband hield met het feit, dat 
de geldschieter, die het bedrag ter beschikking stelde, dat 
bedl'ag niet langer dan gedurende een zekeren termijn vrij 
kon honden. Deze termijn eindigt den 15el1 October en deze 
datum is dus voor het gewest Banjoernas van veel belang, 
omdat dit de uiterste grens is) waarbiImen van de gunstigste 
bieding gebruik kan worden gemaakt. Aangezien de geld
markt een neiging tot stijging toonde is daarom verzocht, 
Cl' zooveel mogelijk op aan te sturen, dat 'van deze bieding 
nog gehruik zou kunnen worden~ gemaakt. 

Ik wil cr voorts nog op wijzen dat, indien deze 
poging misluktc, dit voor het gewest natuurlijk onfllll1-
genalllll zou zijn) aangezien clan de kans zou beslaan dat 
mf'll vcrpl icht! \\-.I S, cen nieuwe bieding uit te lokken, waarbij 
lllen natuurlijk kans zou 100pen op een ongunstiger bieding 
(liJn tot nu toe is gedaan, terwijl dit den gewestelijken raad 
Vllll Banjoemas1 die op nieuw zou moeten bijeenkomen, bo
\"cndien zou cloen vervallen in vrij belangrijke extra onkosten, 

Al deze reclenen bij elkaar hebben er toe geleid, een be
jlfluldcn te1' mijn te "I tel\rn , in de verwachting dat het lee
\)\l1g::i\)es\uit "Vun den gc\\'este1ijl,en l'aad nu eindelijk effect 
zal kunnen sortceren en opdat \ 'OOL' don zeel' urgent geachten 
bouwen de noodige verbeteringen der gewestelijke pasa rs 
dadelijk binnen den gestelden tel·mijn het nooelige zal 
kunnen geschieden, 

De Voo r z it ter : Wenseht de heel· Stokvis naar aan
leiding van het antwoord van den Regeerillgsgernachtigde 
in tweeden tennjjn nog het woord ? 

(FRUIN, STOKVIS.) 
alsook den l'entc\'oet, deze lcening op weIllIg gunstige con
dities wordt aangegalln . ' Veliswaar zijn koers van uitgifte 
en 1'011te\'oet niet ongunstig als men deze vergelijkt ffitlt die 
vun lcenjngen van andere gewesten, doch vergeHjkt men deze 
met de lceningen b.v. van de provincie 'Vest-Java, dan zal 
men zien, dat inderdaad deze koers van uitgifte en de ren
tevoet ongunstig zijn. De laatste leening van de provineio 
\Vest-Java werd, vergis ik mij niet, uitgegeveu tegen pen 
koers van 97%%, een koers, die dns iets ongunstiger was 
als deze, maar tegen een rentevoet van 41/ 2%, terwijl hier 
moet worden betaald 5%%. 

' ·('rele)' heh ik \'e l'l1omen, dat op het oogenhlik de provin
cic \V('~t -Ja\ël bezig' i's met onderhandelingen over een 
lIieuwe IC't.' ning en dat die llieuwC' l l'l'n inp; waarschijnlijk 
za l kunn0n wOI'den i1~~r('sloten tegl' ll el'll l\O(' I's van JOO% 
l'n tl'ge n l'('n rente nlll 5%, zoodat dus zoo wel de koets \ëlll 
lIit~iftl' al s de rcnt C' \'oet gunsti ge!.' zij n d~1Il bij dc thans 
YOoq.!,'l'stelde h'l'n ing ht,t I.fl'val is. En waal' nn, wanneer 
men nog Illtlal' eClüg'l'll tijd gedu ld heeft - Juten wij zeg
geil ee n juar - er alle kans bestaat, dat de provincie iHicl
den- of Oost-Ja.v.a., deze Icen ing zal kUlUlen aangaan en 
waarsehijnlijk tegen hotC1'0 voorwaarden, zoo meen ik, da.t 
ook om d{'zC' reden h C't ~('(' n aanbe\"C'ling \'erdient deze lee
nin g j hallS lt' h('kl'nf'hl i 1!'(' 11 , 

Dl' hl'l'I' :::; tok \' i s: ~\lijllh l:et' de \ ·oorzittct'! JI\ zou 
el' J1Ug' even op wiJlen wijzen dat hiel' bekrachtigd wordt 
cen leening van een autonoom ressort VOOL' een niet-rendabel 
werk. Ik zou da.arop cven den vinger willen leggen, om
dat het op dm duur onhoudbaar zal zijn, dat de Regec ring 
zelf lIitdmkkelijk zich als leen.i.llgspolitiek stelt het leenen 
alleen \ ' 001' l'echtstreeks l"C'nclnbelc objectl'll, t erwijl slag' op 
slag door deze Regcering voor de locale ressorten, een andere, 
m.i. juistere leeningspolitiek wordt bekrachtigd . Dat blijf ik 

De heer St 0 k v is: Dank U, )Iijnheel" de Yoorzitter. ilTationeel achten. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem-
111ll1g aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de be
l ancleling van de ontwerp-ordonnantie 
' ot bekl'aehtiging van het be s luit van 
1 C II ge w est c I ij kc 11 r a a cl van Rem b a 11 g van 
t ~ J 1I I i 1927, :\0. 168 G.R. st rek ken d e tot het 
lang""'1 van een le e ning (O nd. 45) . 

De heel' F I" U i 1]: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb enkele 
)e7,\\'al'CIl tegen de bekrachtiging van deze leening van het 
!cwest Hemban g' . Dit autonome lichaam gaat thans n.l. een 
cening aan, waal'Vall de lusten binnen zeel' korten tijd op 
'en ander autonoom lichaam zullen komen te (IJ·ukken. Ik 
Taag mij af Ol het, van parlementair standpunt bekeken, 
Bist moet worden geacht dat (Ht gewest, vlak voordat de 
lestulll'shel'vorming tot 1\Jidden- en Oost-Java zal worden 
litgebreid, een dergelijke leening aangaat. 

Deze vrang heeft ook een pl'Hctische beteekenis. I-Iet komt 
1i,i n.l. VOOl' dat, gezien den koers van uitgifte der leening, 

Hundelingen. Zittingsja.ar 1227- 1928. 

]~Il ik kan dl' \' ('I' klal'ill~r ten d l'ZI..' ni l't zoeken in dp hui
tellg l' wolIl' lil'fdl' \ '<l ll dl' HegeC' l'ing ,"OOr de autonomie \"001' 
dL' locale l'l'SSO t"tl'II, Dl' gl'sc hi l'd('Jlis hl'dt nu n.ict bcpaald 
uitgeblonkell in dergelijke liefdesbetuigingen, Voor mij is 
de \'cl'klnl'in g nllee n c1('ze, dat. wannee!' men de autonome 
rèssorten ni et in de gelegenh eid stelt op dezc juist.e wijze 
zich geld te vCL'schaffen, het geld da.n, wanncer de werken 
moeten worden uitgevoerd, zou moeten komen van do cen
tt'ale kas zeh 'c, Feitelijk wordt dus deze lccnin gspoJitiek 
indirect gebezigd nIs een bczuinigingsmaatregel, ter VOO1'

l\Omin~' UUl fi1lalldt'e!t'n drllk op de centra le .Regec l'ing, 
Een andere verklaring kan ik mij niet denken en iIl elk 
geval hoop ik, dat de RegecrÏ ng cindelijk eons to t het in
zicht zal komen, dat, hetgeen zij herhaaldelijk aan de auto
nome lichamen toestaat, ook "oor h:Jial'zel.l niet zoo uit den 
booze kan worden geacht. 
~jijnh ee r de VoorzitteL"! j)an heb ik over het ontwerp 

a llee n nog het volgende te zeggen. Het blijkt nu uit de Me
morie van Antwoord, dat het bedrag van f 20 940 als 
te verwachten inkomstcn in de :Memorie van Toe· 
lichtin g g'e nor rnd, "ormt de bruto-inkomstcn, zood at het: 
cij fer dus fe ite lijk \'001' de beoorcl('('ling "all de l'enta.bili· 
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Bel'::l'achtig'ing leerungsbesluit Rembang . 

(STOKVIS, ADVISEUR DECENTRALISATIE. ) 
teit \'an het werk geen bcteckenis heeft. De Regeering er
kent zelf, dat teg novel' dat bedrag aan inkomsten het 
total e bedrag del' jaarlijksche kosten moet worden gesteld, 
maal' als wij omtrent clie jaarlijksche kosten niets weten, 
heeft ook het noemen van het bedrag aan bruto-inkomsten 
eigenlijk geen beteekenis. 

De Voo r zit tel' ; 
gemaehtigde. 

Het woord is aan den Regecl'ings-

De heer Co hen St u a I' t, adYÎseur \'001' de decentl'8· 
lisatie; Mijnheer de Voorzitter! De' heel' Fruin heeft naar 
aanleiding van dit ontwerp opgemerkt, dat deze leening en 
de dam'uH te bekostigen we1'1>;:en aan de orde worden gest.eld 
betrel;kelijk korten tijd, 'V66rdat een andcre locale gemeen
schap zal worden gevormd, waarin het tegenwoordige gewest 
Rembang zal opgaan, en hij heeft de vraag . uitgesprokcn 
of het wel parlementair zou mogen worden geacht, een derge
lijke leening aan te gaan, waarvan de lasten op een ander 
lichaam zullen l;omen te drukl;en, terwijl hij bovendien 
nog heeft gewezen op een vra~g van practisch belang, nl. 
of het niet voordeeliger zou zijn voor de behartiging van 
het betrokken helang, te wacken totdat een provincie zal 
worden ingesteld, als gevolg waarvan vermoedelijk die lee· 
ning tegen gunstiger voorwaardcn zon kunnen worden uan· 
gegaan . 

. Mijnheer de Voorzitter! ~aal' aanleiding van het eerste 
punt zou ik el' wel op willen wijzen, dat hiel' inderdaad 
geen groote moeilijkheid ontstaat door het feit, dat het 
tegenwoordige gewest Rembang in een andere locale ge
meenschap zal opgaan. 1\1:aa1' om te beginnen verdient het 
de aandacht, dat de komst van de pro\'incic, waarin het 
gewest moet opgaan, niet 200 dadelijk te verwachten is. 
Bij het 'Voorstcl tot opheffing vun het gewest Rembang -
in het eerste stadium van indiening was het onderwerp 
28 - zijn aan den Volksraad eenige mededeelingen gedaan 
omtrent de plannen aangaande dit ressort, volgens w('11,e 
aanvankelijk begonnen zou worden, Rembang in twee dee· 
l en te splitsen. Het gedeelte waarover h et nu gaat, het re
gentschap Rembang, zou worden ingedeeld bij het tegen
woordige gewest Semarang. 

Het tweede stadium van den gang van zaken zou zijn 
de instelling van een administratief gewest Midden-Java, 
welke voorloopig is bepaald op 1 Juli 1928. Bij die 
gelegenheid zou het gewest Semarang, zooals het er dan 
uitziet, worden omgezet in een ressort van een plaatselijken 
,'aad en op 1 Januari 1929 zou de pl'O'dncic Oost·Java in 
het leven worden geroepen en vermoedelijk de provincie 
:Midden·Java. waarin het gewest Semarang zou opgaan, nog 
weel' later. 

Dit wijst er dus al op, dat het uitstellen van het werk, 
waarom het hiel' gaat. totdat een provincie :Midden·Java 
dit tel' hand zou kunnen nemen, beteekent een uitstel van 
zeer langen duur. 

De Regeering heeft overwogen dat het, de urgentie van 
het werk in aanmerking genomen, niet zonder bedenking 

(ADVISEUR DECENTRALISATIE.) 
zou zijn te besluiten tot het llitlokk(ln van een zoo lang· 
durig uitstel. 

Bij de voorbereiding van het werk heeft men in Hem
bang ook wel gedacht aan clie toekomstige provincie, maal' 
ook daal' is men gezwicht 'Voor de urgentie, die bij dit werk 
onmiskenbaar is. 

Ik wil ter toelichting van die ul'gentie biel' op en]{ele pUll· 

ten even de aandacht vestigen. Het gaat hier om een ver
nieuwing ,"an drinkwaterleidingen te Lascm en Remballg, 
die al sedert e~nigen tijd gebleken zijn zeer onvoldoende 
te werken. 

In de eerste plaats is bet rendement van de leidingen 
onvoldoende. In cle tweede plaats heeft men zeer hinder
lijke en telkenjare toenemende lekkages in de hoofd- en 
spruitleidingen kunnen constateeren. Die leldulg'es zijn toe 
te sihrijven aan aantasting van de huizen dool' den ziltigen 
bodem, waarin de leidingen liggen. :Met heeft door de slij
tage en den buitendruk op die buizen verschijnselen van 
i r lknjjpil1g gekregen, ,raal'door de buizen telkens weer wel'· 
den aangetast. Het gevolg daarvan is, dat de toestand van 
àe pijpleidingen ook uit hygiënisch oogpunt in geell enkel 
opzicht houdbaar is te achten. Door het ontstaan vall lek· 
ken, die zich demonstreeren bij het af~luiten van den toe
voer voor de herstellingswerkzaamheden, vindt door poreuse 
plekken toetreding van buitenwater plaats, zoodat distri
butie geschiedt van verontreinigd, hoogstwaarschi jnlijk 
voor de gezondheid schadelijk water. Bovendien is door 
het vuil, dat in de buizen wordt vervoerd, een ander na
deelig gevolg ingetreden. Nagenoeg alle watermeters zijn 
tl'ots de herhaalde reparaties onbruikbaar geworden, waar
door veel te wein.ig aan waterverbruik wordt opgebracht. 
Men kan nu toch wel zeggen, dat een drinkwaterleiding, 
di e verontreinigd water toevoert, niet meer voldoet 
aan de bestemming, waarvoor zij is tot stand gekomen en 
dat het in het belang van &e gezondheid van de plaatselijke 
bevolking dringend noodig moet worden geacht daar zo(} 
spoedig mogeli jk in te voorzien . 

Daarmee te wachten totdat de provincie zal zijn inge
steld, hetgeen vel'moedelijk op zijn vroegst zal zijn 1 Janu· 
ari 1929 en zeer waarse11ijnlijk nog later, is hl dit geval 
dunkt mij niet fe verantwoorden. 

Ik wil el' ook nog op wijzen, dat het min of meer specu
latief is om er nu al bij voorbaat van uit te gaan, dat de 
toekomstige provincie in 1929 of later op voordeeliger voor
waarn'el1 zal kunnen leenen clan het gewest dat nu kan doen. 
l\Ien kan wel van een nu reeds bestaande provincie zeggen, 
dat zij op betere Yool'waal'den zal kunnen leenen, maal' voor 
een provincie, die eerst na Januari 1929 in het leven zal 
worden geroepen, is dat niet met zekerheid van te voren tf 
yerklaren. De onzekerheid, die men heeft, dat hiel' op 
voordeeligel' voorwaarden een leening zal kunnen worden 
gesloten, staat dus tegenover de pcsitieve z.ekerheid, dat in 
de tusschenliggenc1e periode de plaatselijke bevolking all, 
last zal hebben van den tegeuwoordigen ongunstigen l1ygië· 
nischen toestand. 

Het zal ook niet zoo 'n gl'oot bezwaar zijn om hef 
eenmaal aangevangen werk eu de lasten van de ]eeujngen 



9:; 

12de \'ERG.\DERT.'In - DOi\DERIJ.\(; 1:3 OCTOBER 192ï. 

Bekl'ac-h 1 i,!.! i lig: 1 l'\;' 11 i II t..!;~1 ll':-iln i t R l'IH ] J<lll g' . 

(ADVISEUR DECENTRALISATIE.) 
(.IJ) een ander I'essort OYC1' te cloen gaan - dit zou i. c. in de 
eerste plaa.ts zijn (jp het gcwe~t SCma1'8ng '!....- want men 
moet niet uit het oog YCl'liezcn, dat met die lasten dan toch 
ook overgaan de baten. Ik wij~ weCI' op ond. 2 8 , dat des
tijus bij den \roJksraad is 8êlllhangig gemaakt en meer spe
ciaal op hctg_'Cll daarin werd ge:zcgd met betrekking tot de 
yool'zicningcll l die zullen wOl'àcn getroffen, wanneer een 

}oeual l'CS~Ol'l wordt opgchC\'cn en dit l'eSS01't geheel DI ge

deeltelijk wOl'dt lucgcyocgcl aan ecn 8nLlcl' loeaal ressort. 
Voor (~'at gcyal is \'ool'zicn, dat de eigcndollunCll, baten CIl 
lasten, rechten en verplichtingen van het op te heffen res· 
sort , eventueel die, betrekking hebbende op deelen daarvan, 
OYCl'g'aan 0l) het oudere ressort, dat de taak van het eerst
bedoelde overlleemt. Dit ontwerp is weliswaar ingetrokken, 
lnaal' zooals U bekend is, Mijnheer de Voorzitter, ligt het 
jn d e bedoeling een ontwerp vun gelijke strekking opnieuw 
cRnhangig te maken, ditmaal bij den Volksl'aad in zijn 
geheel, lood at de nooelige vO'Jl'zieningen getroffen znllen 
'worden bij den overgang \'an dit deel van het gewest Hem
ba Jlg naar ,het gewest Semal'ang. 

Waal' nu de opzet vall de leening, zooals uit cle 1Iemorie 
van rroclichtin g kan blijken, afdoende voorziet in de con
sequenties, is ook voor het l'(,~SOl·t, dat deze nalatenschap 
van het gewest R embang overneemt, geen enkel bezwaar 
gekgen in het feit, dut deze \'ool'zienill g nu tot stand komt. 
"1I1c11 krijgt anders een zeel' slecht wcrkcnde waterleiding, 
waal'over men al dadelijk klachten zou krijgen van de be
volking, en waarbij men direct zou moeten beginnen met 
llieuwe plannen te maken. Het is voor het nieuwe ressol'l 
integendeel juist een groot voordeel , clat het nu kant en 
klaar de plannen en het geld ervoor kan overnemen C11 

liet werk yolgens den aanvankelijk-en opzet kan yoortzet
teil . Ik bch ad dit ,"aanIcel lIiet lIadcl' toe te lichten; dat 
voordeel is zoo cddent, dat - dunkt mij - de g'caehte 
spl'ekel' bij nadel'e oYcl'weging tI it ook wel zal toC'ge\"en, 

De h ee l' Stol\\' is hCelt g'c\\'èzcn op het belang \"all h et 
aangaan \'an leenin gen voor niet rendabele werken, zooa18 
hi el' h et geval is, \\'aar lllell te maken heeft m et een werk 
\"all duurzam e waarde en gl'ootc urgentie. De heer Stok
vis ll eeft den wenseh uitge 'proken, dat diezelfde methode 
ook elders navolging zal "inden . Ditzelfde punt is r eeds 
eerder aangeroerd, Ik behoef Cl' Hiet nader op in te gaan. 
doch in elk gcyul wil ik graag akte nemen "an zijn in
stemming met het beginsel dat aan h et thans aanhangige 
voorstel ten grondslag ligt. 

De heel' Stokvis heeft nog de opmerking gemaakt, dat naar 
zijn Illcening de gegevens verstrekt in llc l\fcl11ol'ic 
"an Toelichting in zoo\-erre voor de bcoordeeling yan het 
fillfillc icclc p crspectief nlll dezen opzet niet voldoend e zijn, 
dat het gCllo('lllde bedrag van f 20940 is een bruto-cijfer, 
waftltegeno\'cl' de kosten moeten worden gesteld, waarbij 
hij dan opmerkt. dat. als het kostencijfer niet bekend is. 
men aan cen del'gelijl\: brutocijfer betreffende de inkomsten 
llic1 ,"cel heeft. ::Uaal', )[ijnheer de Voorzitter, ik zon Cl' de 
aandacht op ,\'m en yestigen, dat toch h et lwstencijfer 
mlll den Volksl'aad niet is verzwegen . In de :àrlemorie yan 
Toelichting wordt u itdrukkelijk medegedeeld, dat, zooal, 

(ADV. DECENTRALISATIE, FRUIN, STOKVIS,) 
blijkt uit de ovel'gelegde rentabiliteitsberekening, het to· 
taal del' jaarlijksche kosten, rente en aflossing inbegrepen, 
zou bedragen f 23025, hetgeen dan staat tegeuover het 
bed1'3 g van inkomsten van f 20940, hetgeen - zooals in 
de memorie verder staat - een bedrijfsverlies van f 2085 
pel' jaar beteekent, 

Dat het bedrijfsverlies geen bezwaar heeft opgelovorcl, is 
verder hiel' ook toegelicht_ 1IIen h eeft hiel' gerel<ell,j mC'L dIJ 
wensehelijkheid om dat bedrijfsverlieR ten laste l o ue· 
men van de gewestelijke begrooting, omdat men met het 
werk een sociaal doel had. Men had het werk wel renda· 
bel kunnen mak en, zooals ook blijkt uit de verschillende 
toelichtingen , die destijds aan den gewestelijk en l'aad van 
Rembang zijn gegeven . Wanneer men bij de verstrekking 
van ,,-atel' aan d e bevolking haal' een zeker tarief in reke

ning zou willen brengen, zou vermoedelijk clk jaar de ex
ploitatie een overschot vertoonen. Men is el' echter van 
uitgegaan, dat het wensehelijk is, de bevolking, die tot 
dusycrre het water gratis verstrekt kreeg, zoo het ecnigs
ûns mogelijk was, in de toekomst ook gratis wnter te ver
strekken. Het is vanzelf sprekend, dat dan van het water 
meer gebruik zal worden gemaakt, hetgeen uiteraard den ge
zondheidstoestand ten goede moet komen. 

Br is trouwens ook nog een marge in de huistaL'ievcll, die 
\'ool'loopig l>CI'ekclH] zijn op 13 cent pel' l\P. Op het oogen
blil, wOl'dt in Rembang 23 cent gerekend i dus is cr gore
kC'nd op een belangrijke l'C'duetie. Al wij nagaan, dat in 
Batada zelfs 30 cent per )1'. berekend wordt, moelen we 
teegeven , dat Cl' een ï1inke marge in het tarief zit, zooclat 
d(~ze leenlng gee n aanleiding tot ongerustheid kan geven. 

)[aar yooraI, zooals ik reeds gezegd heb, verdient het de 

aandacht, dat een belangrijke bron Yfm inkomsten is vcrwanr
loo">d, doordat mcn deze wa1 Cl'yooJ'zienin g cen sociaal karak
tCI' hceft wilJcn geven dool' dc wa1clTel'stl'ckking aan de bc
\'olkillg' g'riJtis te dOCH plaats hebben, 

Ik Illcen, ,1<1t hicl'JllCLlc lle opmerkingen \"Cm de g'!'é:lchte 
sprekers zijn bea ntwoord. 

Ik dank T:, }[ijnheer de Voorzitter. 

De ' -00 l' zit tel': Wenscht. een ,"an de leden, die in 
ecrsten termijn hebben gesproken, nog het woord? 

De heel' Fr 11 in: ::Uijnheer.Je YOOl'zÎttCl'! In \'el'band 
met het llitgebl'cille en Llllidelljkc betoog yan den geachten 
Regcer Îngsgemaeh1igde ten aanzien "an de urgentie vnu het 
werk waal'\"oor men wil leenen, meen ik yan mijn bezwa
ren da~ll'tegen te moeten afstappen, 

Allecn zon ik nog de suggestie willen oppcren, of llet 
ld.;!! mogelijk zon zijn bij de leen ingsvool'waul'den alsnog 
te bepa len, dat e'-clltueel na :2 jaut' conversie kan plaats heb
ben , zoodat de pl'O\'incie dan desgewcnscht de leening kan 
Q\'Cl'nemen, 

De hC<',. St 0 k \. is: ~(jjnlleel' de Voorzitter! Ik zou 
alleen willen opmerken, dat mij gebleken is, dat inderdaad 
in de ~1:em01'ie ,-an Toelichting de cijrers omtrent de jaur-
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(STOKVIS, ADV. DECENTRALISATIE, KAN.) 
lijksche onkosten vermeld staan, waarvan ik dacht, dat zo 
achterwege waren gebleven . 

Ik heb overigens met heel veel instemming gehoord d~ 
schets van het sociaal karakter dezer watervoorziening en 
kan mij dan ook volkomen met het voorstel vereenigen. 

De heel' Co hen S t u art, advisenr voor de Decentra
lisatie : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb alleen nog te ant
woorden op de opmerking van den heer Fruin , clie een 
suggestie heeft gegeven om de leeningsvoorwaarden in de
zen zin aan te vullen of te herzien, dat na 2 jaar con
versie mogelijk zou zijn. 

Volgens art. 5 van de leeningsvoorwaarden is gerekend 
op de mogelijkheid van conversie, maal' niet eerder dan na 
5 jaar, gerekend vanaf ult. December 1928. 

De suggestie van den geachten spreker wil ik gaarne 
overbrengen aan den gewestelijken raad, maar ik zou hem 
er wel opmerkzaam op willen maken, dat wij hier staan 
voor het feit, dat een geldschieter op de ba.sis van deze lee
ningsvoorwaarden een offerte heeft gedaan en dat voor de 
verstrekking van gelden het uit den aard der zaak niet 
onverschillig is voor welken tijd men zeker is, dat het be
drag wordt belegd. Daarom is het niet zoo zeker, en ik 
vre~ zelfs niet waarschijnlijk, dat de geldschieter in deze 
nieuwe voorwaarde zal willen treden, maar zooals gezegd, 
ik wil de suggestie gaarne nan den gewesteli jken raad 
overbrengen. 

De heer Ka n: "!.lijnheer de Voorzitter! Het is wel tegen 
de orde, dat een lid, dat in eersten termijn niet gespl'o1<cn 
heeft, in tweeden termijn het woord vraagt, maar ik zou 
IJ willen ,'erzoeken ditmaal ,'oor mij een uitzondering te 
willen maken. 

I 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne in het kort een 
andere suggestie willen opperen. 

In aansluiting aan hetgeen de heer Frnin terzake heeft 
opgemerkt, zou ik den geachten Regeeringsgemachtigde wil
len vragen, of hij het niet de moeite waard acht den. gewes
lelijken raad het volgende in overweging te geven. 

Het is bekend, dat het gewest Batavia 'Vroeger ook eens 
geld noodig had voor de oprichting van pasars. Toen heeft 
het gewest geen leening uitgeschreven, maal' heeft het een 
crediet laten openen door de Factorij ; ik meen tegen 6% 
Het voordeel daarvan is, dat de rente eerst betaald moet 
worden naarmate het geld noodig is. Waal' hiel' 5 ton ver
werkt moet worden, denk ik, dat er wel eenlge tijd zal 
verloopen voor het gehcele bedrag van 5 ton nooclig is. 

Wanneer een dergelijk crediet wordt geopend kan la Ier 
als de provincie is ingesteld - men zou kunnen aannemen 
den datum zooeven door den Regeeringsgemachtigde ge· 
noemd - een groote leening worden uitgeschreven, waarin 
alle leeningen der diverse geweslen zoo mogelijk kunnen 
worden opgenomen en kan het in casu opgenomen geld on· 
middellijk worden terugbetaald, wat practisch gesproken 
'Voor het gewest Rembang en voor de latere provincie be
slist voordeeliger zou uitkomen. 

(VOORZ., ADV. DECENTRALISATIE, Wd. ADV. VOOR 
INLANDSCHE ZAKEN.) 

De Voo r zit ter: Ik wensch even op te merken, dat, 
wanneer men over een onderwerp wenscht te spreken, men 
zich in het algemeen heeft te beperken tot den eersten en 
tweeden termijn. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid te antwoorden j 

De heer 00 hen St u art, adviseur voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter. Ik zal de suggestie van 
den heer Kan gaarne aan de gewestelijke autoriteit over
brengen, doch ik weet uiet of deze met het oog op dell ver
gevorderden staat van voorbereidingen van de plannen voor 
het gewest Rembang, van deze suggestie nog gebruik wenscht 
te maken. Ik zal haar echter in elk geval in de gelegenheid 
stellen, di t na te gaan. 

De Voo r zit ter: Deze ordonnantie kan thans in stem· 
ming worden gebraeht. Wenscht iema nd hoofdelijke stem· 
mingY 

De ontwerp-ordollllantie tot bekrachtiging van het be
sluit van den gewestelijken raad van Rembang tot het aan
gaan van een gelclleening (Ond. iH) wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Aan de orde is de voortzetting del' 
behandeling van de ge wij z j g cl C 011 t w c r p - 0 l' cl 0 n· 
1\ a n tie tot w ij z i gi n g van cl c b e h a n tl e I i n g 
b et l' e f f e II cl e cl e l' eis pa s s e 11 , . a n B e cl c v a a r t
gangers naar M e kka (Ond. ó O) . 

In verband hiermede hebben de heeren allen ontvangen 
de intusschen door de Regeering gebrachte wijziging in art. 
4. Ik moet daaraan nog toevoegen, aat abusievelijk is weg
gevallen het eijfertje (3) bij het derde lid, hetwelk dus 
moet komen te staan 'Voor de woorden "De in het tweede 
lid van di t artikel bedoelde ambtenaren" enz. Dit lid moet 
dus met het eijfer (3) worden aangevuld. 

Gaat de Regeeringsgemachtigde hiermede accoOl'd j 

De heel' G 0 b é e, wd. adviseur voor Inlandsche zaken: 
Ja , Mijn.heer de Voorzitter. 

De Voo r zit t e r: Wenscht de Regeeri ngsgemaeh tigde 
dadelijk aan te vangen met een nadere toelichting van de 
Regeeringswijzigingen of wenscht de Regeeringsgemach· 
tigdc af te waehten wat door het Oollege hieromtrent in 
het midden zal worden gebracht j 

De heel' Go b é e, wd. adviseur voor Inlandsche zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wensch liever af te wachten 
wat door het College hieromtrent zal worden gezegd. 

De Vo 0 l' Z i tt e 1': Wenscht een van de leden omtrent 
deze Regeerillgswijzigingen of omtrent de ordonnantie in 
het algemeen het woord' 
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Rcisp1.ltisCll McklG:lgangel's. 

r (ROËP.) 
De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaar

ne een enkel woord willen .zeggen naar aanleiding van de 
wijzigingen, die de Regeering in den oorspronkelijken op· 
zet heeft aangebracht. De Regeering stelt voor de ordon· 
mlilll ie zoodn.n.i:; te wijzigen, dat de teru ggekeerde .Mekka
gangel's zich moeten melden bij het dorpshoofd of bij den 
wijkmeester binnen wiens ressort hun woonplaats dan wel 
hun t ijd elijke verblijfplaats is gelegen en deze hoofden 
zorgen dan verder voor de toezending van de passen aan 
het onderdistrictshoofd. Ik zou daarover het volgende wil· 
len opmerken. Het lijkt mij toe, dat in het algemeen het 
desa best uur en de desa-ad ministratie nog niet op een zoo
danig peil staan, dat een dergelijke belangrijke aangele
genheid als het administreeren van den terugkeer en het 
verblijf in de desa van terugkeerde :r.fekkagangc l'S aan die 
hoofden - immers bij ben heeft de eerste aanmelding plaats 
- knn wOl'den overgelaten. Ik denk hier natuurlijk nj ct aan 
de desa 's, desallOofden en besturen, alwaar de administra
ti e gOt,cl in orde is en die al op ecn goed peil van ontwik
keling staan, maar ik denk aan de vele andere desabestu
]'rll vool'al ook in sommige streken vall de Buitengewesten. 
Ik vrees Mijnheer ue VOoL'zitter, dat de methode, die de 
Regcc1'ing- wil volgrn volgens de thans nungebl'H chte wijzi
ging, niet "lot en doeltreffend 7.al \\'erken. l k meen tevens, 
dat l't" Ycr~l'hi\ bestaat in het psychologisch ('ffeet Vfln de 
vCl'plichting VOOl' de teruggekeerde niekkagangel's om zich 
aan te melden bij het desahoofd of bij het onderd istriets
hoofd . Ik geloof, dat wanueer de wet bepaalt, dat de terug
gekeerde Mekkaganger zich moet aanmelden bij het on
derdistl'ictshoofd, hierin voor den betrokkene een grootere 
drang is gelegen dan wanneer hij zich eenvoudig bij het 
desahoofd heeft aaLl te melden, dat dikwijls een familielid, 
vriend of goede kennis van hem is , 

Voorts wil ik er nog op wijzen, dat het desahoofd de 
reispassen moet opzenden naar het onderdistrictshoofd en 
dit onderdistrictshoofd vaak niet in de nabijheid van het 
desahoofd woont, doch, zooals in vele streken in de Bui
tengewesten het geval is, op buitengewoon grooten afstand 
van het desahoofd, waar de reispas is ingeleverd. 

~utel' moeten clie rejspasscn een reis l'etour maken om 
weCl' bij 11et desa hoofd terug te kom en. Ik vrees -
dllt het ;.:oer licht mogelijk is, dat zoo'n reispas door het 
he('n en weer ;.:endcn zoek 1'an kt, Ik meen bovendien, dat 
h et uit een algemeen bestllul'soogpunt toch beter is, dat 
de teruggekeeL'de Mekkagangers zichzelf bij het Oll
d t-' 1'd istri ctshoofd aanmeldcn om met hem in verbin
d ing te l komen. Het onderdistl'ictshoofd weet clan wie 
in !Zijn 1'CSSOl't binnengekomen zijn , hij kent de men
schen van am1gezieht, hij kan m ot de menschell zelf 
over ruIm'lei za~\Cll spreken, en krijgt een ~ndrllk van wat 
1tij aan de mellS()l,en hoort, In IlCt algemee.n acht ik dH 
voor oon goede bestllUl'S\'om'ing en ,"oor de YCl'ê.llltJWOO1'Cl(!-

1ijkhcid, die hot o11del'distridshoofc1 al s orgaan van het 
centraa.l gezag van het uoor hem bestuul'd gebied, 11 ooft, 
prefera.bel boven den weg, die hiel' dooL' de RcgeerÎ11g 1n 
het. gewijzigd Ollltwe11) wordt voorgesteld. 

l\Iijn algemeene indl'uk is, dat de methode die de Re
Handelingen. Zittin gsjaar 1927- 1928, 

. (ROEP, s' JACOB, KOESOEMO JOEDO.) 
goorin.g thans vool'Stelt, niet de noodige waa.rborgen gooft 
voor de l'egistreel'ing en controle van de zijde van het 
ccnltraal gezag op de teruggekeerde Mekka,gangers. Ik ben 
dus van meening, Mijnheer de Vool-dl.teL·, dat de oorspron
kelijke methode van de Regeering mij veel heter voor!<k>mt 
dan de wijziging die thans door de RegeCl1n.g in aUUlJ' 
voorste l, op aandrang van cpn onzer geachte medeleden, is 
aangebracht. Ik b",loof, dat de oorspl'Onkelijk vool>geSt;elde 
methode der Regooring veel imperatiever en doeltreffender 
zal werken dan de gewijzigde methode. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemaehtigde wel willen 
verzoeken te overwegen de oude l'odactic in hot. Regeeràn.gs
voorstel te herstellen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer s' Jacob: Mijnheer de \roor~ittcr! Hetgeon 
ik te zeggen h~b, gaaJt in dezelfde richtÏlllg als hetgeen door 
den heel' Hoop in het midden is gebracht. Ik zal dus ?Cer 
lool't kunnen zàjn. 

Voor mij is aan deze wijzigLng een plu''11cipieele kwestie 
veL'bonden, de kwestie van d~ adtruinistl>atieve technJiek. De 
verantwoordeljkheid voor de viseering, de afteekeninll en 
rc.gist.l'i.l tic del' p'HSscn moet volgens dc oude rooact.ie he
rust,on üij de ondcl'dist.1 victshooidClL Hl1ll wOl'Clt die taak 
opged 1'agcn e11 /ji j zijn vc.I'antwool'd'elijk voor die tank, Nu 
komt door de wijziging, clie is a~l1lgebl"acht, een ve.l'ande
ring, clio mD. de verantwoordelijkheid van de onderdis
triotshoofden op losse sclwoeven zet. Zij zullen voor de 
\"el'antwoOL'delijkheid, die zij te vervullen hebben ten aan
zien van de reispassen, ilHl afhankelijk zijn van het desa
hoofd of den wijkmeester. 

Ik zou gaarne van den g('uchten Regceri ngsgemachtigde 
vernemen of de Regeermg lllierin niet zelf een bemVilUH' ziet 
tegen de regeling, die zij per slot "an l'Ckenin.g zelf heeft 
n>orgesteld. 

De heer IC 0 e s 0 e m 0 Joe do : Mijnheer de Voorzit
ter! Alhoewel ik mij zeel' wel vereenigen kon met de oor~ 
sprollkelijke redactie V(Ln art. 4 der regeling betreffende 
de reispassen van ~1ekkagangers en bedoeld artikel, indien 
het van regeel'ingszijde intact was gelaten, derhalve veilig 
op mijn steun had kunnen rekenen, wil ik hierbij nochtans 
\'erklaren geen bezwaar te hebben tegen aanvaardjng va.n 
de th nns door de Regeel' ing bekend gestelde wijziging daar
\ 'Ull, in dien zin, dat de teruggekeerde pelgt'ims zich aanmel
de" bij dorpshoofd of wijkmeester, maar dat de uit to oefe
nen controle, het nagaan o_f de vereischte visa en aanteeke
ningen op de passen gesteld zijn, uiteraard geheel in ,han~ 

den van de daartoe aangewe?en ambtenaren en hoofden 
blijven. 

Orntt'ent één punt zou ik gaarne volledige zekerheid willen 
hebben, met name of het nieuwe voorschrift, dat de aanmel~ 
ding van de teruggekeerde pelgrims bij dorpshoofd of wijk
meeste r dient plaats te VInden) voor wat betreft de V01'

stenlanden, inderdaad de volle instemming heeft van de 
viel' betrokken zelfbeshLren. Voor de toelichting, welke de 
genchte Regeeringsgcmachtigde ongetwijfeld zoo vdendelljk 
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zal zijn terzake te verstrekken, zeI;; ik hem bij voorbaat 
d~nk. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voorzit· 
ter! Ik heb het woord eigenlijk alleen gevraagd om te 
verklaren, dat ik volkomen accoord kan gaan met de wijzi· 
gingen en aanvullingen, die de Regeering heeft aangebracht 
en dat ik de Regeering dank zeg voor haar tegemoetkoming 
aa.n mijn w·ensehen. Ik zou deze wijzigingen nog wel eens 
willen verdedigen, maar waar ons geacht medelid, de heer 
Koesoemo Joedo, de voorman der Inlandsehe leden van den 
P. E. B., zich reeds vóór de wijzigingen heeft uitgesproken, 
zal ik er verder het zwijgen toe doen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Fr n in: lI'lijnheer de Voorzitter! Ik heb tegen 
de voorgestelde wijzigingen in de betreffende artikelen 
eenige bezwaren, voornamelijk bezwaren van redaetioneelen 
oord. Het komt mij voor, dat de geachte Regeeringsgemach· 
tigde in de periode, hem gelateu tot overdenking van deze 
artikelen, uiet erg gelukkig geweest is en zich ten slotte 
bij de ui teindeli jke vaststelling vau deze wijzigingen niet 
buitengewoon gelukkig heeft uitgedrukt. 

Ik zou er in de eerste plaats op willeu wijzen, dat in de 
tweede alinea van het gewijzigde artikel 4 staat "die daarna 
weder aan den betrokkene wordt teruggegeven ". Het wil 
mij voorkomen, dat deze bepaling wel buitengewoon vaag 
is. Wordt hiermede bedoeld een min of meer persoonlijke 
teruggaaf of wat heeft men hier eigenlijk op het oog j Het 
komt mij voor, dat het beter zon zijn, indien men dit wat 
duidelijker en scherper omlijude. 

Verder staat in dezelfde alinea : 
"Terwijl zij van de terugkeerende pelgrims, die zich 

in hun (d.i. de ambtenaren) ressort gevestigd hebben 
of zich daar tijdelijk ophonden, binnen een week na 
de aanmelding een opgave doen toekomen aan de ge· 
zaghebbenden ...... enz.". 

De woorden "binnen een week na de aanmelding" waren 
j uist, toen de aanmelding nog geschieden moest aan het on· 
derdistrietshoofd. 'l'hans geschiedt de aanmelding bij het 
dorpshoofd en moet naar mijn meening de termijn van 
een week dus pas beginnen, wanneer het dorpshoofd de 
passen heeft doorgegeven aan het onderdistrictshoofd. 

In de derde plaats een opmerking n.a.v. alinea 3 van 
dit artikel. In de redactie daarvan is het in de eerste plaats 
al vrij ongelukkig uitgedrukt, als men· spreekt van "de 
in het tweede lid van dit artikel bedoelde ambtenaren" 
terwijl men in die alinea die personen vermeldt als "de 
in het eerste lid sub a en b bedoelde ambtenaren ". Blijk· 
baar bedoelt men hier .de zelfde ambtenaren, maar ik acht 
deze wijze van uitdrukIcing niet buitengewoon gelukkig. 

'fegen de derde alinea heb ik echter nog een ander, 
ernstiger bezwaar, n.l. dat daarin wel de bevoegdheid wordt 
gegeven, de pelgrims VOOr zich te do on verschijnen, maar 
dat er niet tegelijkertijd de verplichting aan hen wordt 
opgelegd, om ook werkelijk te verschijnen. Dat die ver· 
pliehting alsnog wordt opgenomen lijkt mij wel van belang 

(FRUIN, MANDAGIE, Wd. ADV. VOOR INL. ZAKEN.) 
in verband met de strafbepaling, opgenomen in artikel 5, 
waarin vermeld staat, dat bij niet voldoening aan het beo 
paalde in artikel 4 de Mekkagangers strafbaar zijn. lndien 
zij niet verschijnen, kan men niet zeggen, dat zij niet vol· 
doen aan de verplichting, voortvloeiend uit artikel 4, om· 
dat die verplichting hier niet is opgenomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit zijn mijn, min of meer re· 
dactioneele, bezwaren. 

De heer lIf a n dag i e: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
naar aanleiding van de voorgestelde wijzigingen slechts 
enkele opmerkingen te maken. Ik wil het in de eerste 
plaats hebben over lid 2 van artikel 4 der voorgestelde wij
zigingen. Daar staat: 

"De in het eerste lid sub a en b bedoelde ambtenaren 
en hoofden honden van de terugkomst der beden,art· 
gangers aanteekening, ook op den reispas, die rl. a a r
na weder aan d e n b etro kk e n e wordt 
ter u g g e g cve 11, terwijl zij van de teruggek eerde 
pelgrims, die zich in hun ressort gevestigd hebben of 
zich daar tijdelijk ophouden, binnen een week na de 
aanmelding een opgave doen toekomen aan de gezag· 
hebbenden, bedoeld in artikel 1,_ ieder vOOr zoover be
treft de personen aan wie door hen passen werden uit· 
gereikt' '. 

Dat zijn dus op Java en Madoera de regenten . 
Nu zou ik willen vOOl'stell en, omdat de aanmelding ge· 

sehiedt eerst bij de dOl"jlshoofden of wijkmeestel·s en de 
onderdistrictshoofden daarvan eerst kennis krijgen, nadat 
de passen bij de dorpshoofden zij n ingeleverd, om de ,,·oor· 
den in lid 2 "na de aanmelding" in verband met lid 1 te 
veranderen in "na de afgifte en accoordbevinding der rei.~'\ 

passen". Want tot de ontvangst van de opgave door den 
regent znllen er dool' den afstand tussehen de standplaats 
van het onderdistrietsboofd en die van den regent alsmede 
om verschill ende andere redellen wel eenige dagen ver· 
loopen. 

lI'lijnheer de Voorzitter! In de tweede plaats zou ik een 
kleine opmerking willen maken voor de woordeu pe l. 
g r i m en bed e v a art g a n g er. Ik weet niet of die 
woorden precies hetzelfde bete eken en. Wanneer dat echter 
wel het geval is, zou ik willen vragen om hier slechts één 
woord te gebruiken, pelgrim, dau wel bedevaartganger om 
verwarring in de ordonnantie te voorkomen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter: Wenseht de Regeeringsgemaehtigde 
dadelijk te antwoorden j 

De hecl' Gab é e, wd. auviseur voor Inlnndsche zaken: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. Alvorens over t e gaan tot 
beantwoording van de vragen en opmerkingen door de ver
schillende leden gedaan, zou ik in het algemeen gaarne wil· 
len zeggen, dat de Regeering van oordeel is, dat door de 
regeling, zooals zij thans is ontworpen, het beste aan de 
eisehen van de praktijk wordt tegemoetgekomen. Die 
eischen zijn niet anders dan een eenvoudige controle om te 
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zien, of de bepalingen van de Mekkapassen·ordonnantie wel 
wO~'den . opgevolgd. 
. Geschiedt toch die controle niet, dan blijven de voor

schriften een doode lelter, omdat de overtredingen er van 
niet worden geconstateerd. Het gevolg van dit niet de hand 
houdeu aan de voorsehrifteu is, dat tal van hadji's zich bij 
aankomst en vertrek te Djeddah niet melden, en het con
sulaat daardoor niet kau beschikken over gegevens betref
fenue alle pelgrims, die ter bedevaart komen . 

Het nieuwe ontwerp voldoet aan de gestelde eischen, ter
wijl aan het oude ontwerp eenige bezwaren verbollG.'ell waren 
en het niet die waarborgen biedt, welke van een dergelijke 
regeling' verwacht mogen worden. Om dat duidelijk te 
maken, Mijn]leer de Voorzitter, behoef ik er alleen maar 
aan te hel'Ïnueren, dat de onderdistrictshoofden," die aange
wezen waren als de ambtenaren, bij wie de pelgrim' zich 
lnocsten melden, ambulant zijn; a ls regel, zou ik willen zeg
gen, zijn ze niet op hun woonplaats aanwezig, Het gevolg 
daarvan is, dat de pelgrims, die zich daar aalllnelden., te 
wOOl'cl gestaa n moeten worden dool' de schl'ijvers van die 
ambtenaJ'cn, welke schrijvers niet geacht kunnen wordCll 
voldoende op de hoogte te zijn va n de voorschriften om die 
passen bchoorlijk te kunn en beoordeelen. 

1-:1\ gC\)I..'Ul·t da.1 niel, dan is daal'van onvermijdelijk het 
gevolg, dat de pelgrims of LllOeten wachten, of terug"komen, 
zoodat de t-'l'llvolUl ige cont role, dic nooelig is op de passen, 
welke WOl'ell'n in gediend, daardoor aanleiding kan geven 
tot allel'lei bezwaren en klachten, Om dit te voorkomen 
heeft de RegeeL'ing de door den heer Koesoemo Oetoyo voor
gestelde wijziging aanvaard, omdat daardoor aan deze be
zwal'cn wordt tcgmnoctgekomeJl. De menscheIl melden. zich 
bij de dl'sahoofden en, wat het VOOl'naamste is, de controle 
van de pa.s.~l'n gesch iedt dool' de ambtenarcn, die daur.vool' 
zijn aangewe~cn. 

Thall~ oVC' L'gaa nde tot de opmerkingen, die dooL' de ver
sch \\\~ndc g:~a,chtc l eden genlaakt zijn, lwm. ik in de eersk' 
pla.nts tot den heer Roep. De heer Roep acht het desabe
stuur en de tegenwoordige des..'lhoofden nog :Riet ontwik
keld genoeg om de hiervoor bClloodigde adnulljstratie te 
verrichten. lk geloof, dat de heer Roep deze zaak te inge
wikkeld ziet. Het komt er alleen maar op aan, dat de 
desahoofden de hadji 's, die in hun desa teruggekomen zijn, 
bij zich laten komen, wanneer zij niet zelf komen en dat zij 
de passen die zij ontvangen, doorzenden of afgeven aan de 
ambtenaren, die daarvoor aangewezen zijn. De weÎllige out
wil{keling, die hiervoor noodig is, mogen wij, geloof ik, wel 
verondel'stellen bij de desahoofden, èn hieL' èn in de bui
tcnge.wes1 en. 

Do hec l' Roep noemt verder de regeling, zooals ze thans 
.s voorgesteld, n.iet vlot en ook 11iet c1oeltreffeJld. Mijll" 
1eer de Voorzitt('r! Jk meen Cl' zooeven reeds op gewezen 
~c hebben, dut de oude rcgeljng niet vlot en niet docltref
:cnd kon zijn , omdat. de ambtrnareTl. dir :umgf'Wf'7.f'll waren , 
n tal van gevnUon niet iHll1\vezig' zijn om de pelgrims te 
'Vool'd te sbw 11 , 

Vel'del' mi !'."t de hee l' Roep in deze Tep;elin g bet door hpm 
legee l'de psycholo gisch effect. Mijnheer de Voorzitter! Ik 

geloof dat de heel' Hoep deze regeling belaJlgrijker ziet clan 
ze in werkelijkheid is. Het komt uitsluitend maar neer op 
een ee nvoudige controle van passcn, die de menschen mee
brengen. J k geloof dat c(' n psychologisch effect dafu'bij 
in het. geheel niet te pas komt. 

Verder heeft de heer Roep gezegd, dat vooral in de gewes
ten buiten Java en Madoera de afstanden zoo groot zijn, dat 
men vreezen 1110et voor het zoeluaken van de reispassen . 
Al ijnheer de Voorzit te!'! De Regee ring zal ongetwijfeld 
nog een toelichtend sclll'ijven laten llitg'aan naar de hoof
den van gewestelijk bestuur en ik geloof wel dat die do 
noodige maatregelen zullen nemen, welke niet in de ordon
nantie genoemd zijn geworde n, om te zorgen clnt dergelijke 
gevallen tot de groote uit7.oncledngcn zullen behooren. 

Verder heeft de hee l' Hoep nog de opmcrking gemaakt 
dut, wanneer men bepaalt dat de pdgl;ms zich bij de d csa~ 

hoofd.en moeten melden, zij niet in persoonlijk contact ko
men met de ondel'distl'ictshoofden en dat het jammc l' is 
dat dat cMtaet niet plaats heeft. Mijn.heer de Voorzitter! 
lk geloof, dat zich nog tal van gevallen zullen voordoen, 
waarin de hadji 's moeten worden opgeroepen, omda.t de 
passen niet in orde zijn en in die gevallen heeft het onder
clistrictshoofcl ongetwijfeld gelegenheid, zich persoonlijk: 
met die lieden in verbindin g' te Fiteli cll. 

Ik kan dus niet meegaan met het eindoordeel van den 
heer Roep, dat de oorspronkelijke regeling betel' is. Ik 
wil hieraa n toevoegen dat mijn bedoeling bij de oJlmel'ldn
gen over deze regeling, die aan de Regeering worden aan
geboden, oorspronkelijk a.lIeen dcze is g'üwecst, een middel 
te bedenken, waardoor de con trole op de Mekka-passen 
beter zou worden gewaarborgd. 

Het oude voorschrift was, zooals de heel' Roep waar
schijnlijk wel weet, dat de pelgrims zich moesten melden 
bij de aideelingshoofdell en later , door een wijziging in 
1926. hij de regenten. 

lndcl'(laad heeft men zieh aan dat voorsehrift zelden ge
houden. In een van de afdcelingen op Java is dat 11ader 
gecontroleerd en toen bleken op een aantal vlm 1100 terug
g"keerde hadji's er zich niet meel' dan 33 te hebben go
meld. De vroegere regeling was dus absolnut onvoldoende, 
Bij het nieuwe voorstel, dat gedaan is, heb ik in de oor
spronkelijke lezing niet gedacht aan de mogelijkheid om 
de regeling zoo te maken als zij thans na wijziging is. Had 
ik die mogelijkheid voorzien, dan zou ik ongetwijfeld nan 
de Regeering het ontwerp hebben aaugeboden zooals het 
thans gewijzigd is. 

Ovel'gaande tot de opmerkingen, die dool' den heel' 's Ja
cob zijn gemaakt, zie ik hier, dat de heer 's Jacob in hoofd
zaak meegaat met de bezwaren, die dool' den heel' Roep 
naar voren zijn gebracht, maal' bovendien zich 'afvraagt, wie 
nu eigenlijk de 'Verantwoordelijkheid heeft voor de goede 
opvolging van de regeling, die nu getroffen is, nl. of dit de 
desahoofden zijn of de ondcrdi :;; trictshoo.îLlcll, Mijnheer do 
Voorzitter! Ik geloof daar weer hetzelfde antwoord op te 
kunnen geven. De zaak is zoo eenvoudig, dat wij ons hiel' 
niet behoeven te verdiepen in een vraag over de verant
woordelijkheid. De desahoofden behoeven nicts andel" te 
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doen dan de menschen, die van de bedcvaal't teruggekeerd 
zjjn, bij zich te laten komen en te zorgen, dat de passen, 
die zij medebrengen bijtijds in handen komen van de daal" 
voor aangewezen ambtenaren, terwijl die ambtenaren op hun 
beurt de passen moeten controleeren en natuurlijk verant· 
woordelijk zijn voor de goede controle. Ik kan daarom met 
toegeven wat de heer s' J acob zegt, n.l., dat hij van meemng 
is, dat dool' de laatste wijziging de verantwoordelijkheid 
voor de goede uitvoering eigenlijk op losse schroeven is 
komen te staan. 

De volgende spreker, die een opmerldng gemaakt heeft, 
is PangCl'an Koesoemo Joedo, wien ik dank zeg voor zijn 
verklaring, dat hij in algemecnen zin kan medegaan met de 
voorgestelde regeling. Hij heeft de vraag gesteld of er 
overleg is gepleegd met de viel' zelfbestnnrders op Java. Ik 
moet antwoorden, dat er geen overleg heeft plaats gehad 
met de zelfbestllllrders, omdat el' m.i. niets essentieels is 
vCl1andel'd. Het essentieele in de regeling is de controle op· 
dt! passen en die controle geschiedt c'icnals vroeger door de 
ambtenaren, die daarvoor zijn aangewezen. Dat de hadji's 
zich bij anderen melden is een zaak van ondergeschikt be
lang, waardoor de regeling in de practijk n.m.m. beter zal 
voldoen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kom nu lot de beantwoording 
van de opmerkingen, die gemaakt zijn door den heer ]'ruin. 
Als ik mij niet vergis 'yas het eerste bezwaar, dat de heer 
Fl'uin noemde, dat in artikel 2 van het nienwe ontwerp staat, 
dat de bedoelde ambtenaren ook aanteekening houden van 
de reispassen, die daarna weer aan de betrokkenen worden 
ternggegeven. De heer Fruin heeft bezwaar tegen deze 
z.i. vage bewoordingen, omdat hierin niet precies is om
schreven wanneer en na hoeveel tijd de passen terugegeven 
moeten worden. Ik geloof niet, dat een dergelijke nadere 
omschrijving noodig is, want de teruggekeerde pelgrims 
hebben hun passen daama niet meel' voor het een of ander 
noodig, dus doet het el' mets toe of zij hun pas een week 
vroeger of later terugkrijgen. 

Ten slotte is het mogelijk door een aanschrijving aan de 
hoofden van gewestelijk bestuur een termijn daarvoor te 
stellen en het lijkt mij geheel onnoodig dien termijn ook 
in de ordonnantie op te nemen. 

De heer Fl'uin heert opgemerkt, dat er in hot derde 
lid wordt gesproken in de eerste plaats over "de in het 
tweede lid van dit artikel bedoelde ambtenaren", terwijl 
daarboven wordt gezegd: "de in het eerste lid sub a en b 
bedoelde ambtenaren ". Inderdaad zijn hiermede dezelfde 
personen bedoeld. Ik geloof echter niet, dat uit dit ver
schil in omschrijving eenig misverstand kan ontstaan. 

Dan heeft de heel' Fruin opgemerkt, dat die ambtenaren 
de bevoegdheid hebben, om de bedevaartgangers, wier reis· 
passen niet in orde bevonden waren, voor zich te doen 
verschijnen, maar dat de plicht van de bedevaartgangers, 
om inderdaad te komen, hierin niet wordt genoemd. M;jn· 
heer de Voorzitter! Ik geloof eigenlijk, dat het derde lid, 
hoewel het duidelijkheidshalve aan de bepalingen is toe· 
gevoegd, in den grond niet noodig is, omdat toch wel nie
mand zal twijfelen aan de bevoegclheid van den assistent· 

weûana of van een anderen bestuursambtenaar, om een van 
de mensehen uit de desa op te roepen. Wanneer el' aan 
dien oproep geen gevolg wordt gegeven, beschikt men toch 
over de noodige politie, om zoo iemand bij den assistent· 
wedana te laten brengen. 

De heer Fr U in : Maar is het de bedoeling, dat die 
mel1schen strafbaar zijn, als zij niet komen ~ 

De heer Go b é e, wd. adviseur voor Inlandsehe zaken : 
Neen. Ik zou nog dit willen zeggen: De bedevaartgangers 
die worden opgeroepen en met komen, hebben zich naar 
alle waarschijnlijkheid aan een overtreding schuldig ge· 
maakt, b.v. omdat hun reispas niet op behoorlijke wijze 
is geviseerd. Het spreekt toch vanzelf, dat de bevoegde 
ambtenaar zoo iemand bij zich kan laten komen om proces· 
verbaal op te maken, zonder dat dit uitdrukkelijk in de 
ordonnantie wordt voorgeschreven. 

VOOl'ts heelt de heer Fruln een opmerking gemaakt, die 
nader is uitgewerkt door den heer Mandagic, 111. dat in de 
nicuwe bepaling het volgende is blijven staan: 

tI'..... tcrwijl zij" - dat zijn dle ambtenaren 
Jl van de teruggekeerde pelgrims, die zich in hun res
sort gevestigd hebben of zich daar tijdelijk ophouden, 
binnen een weck na de aanmelding een opgave doen 
toekomen aan de gezaghebbenden, bedoeld in artikel 
1, ...... ". 

Ik mug hier nog in herinnering' brengen, dat de bedoe
ling vun deze passage is, dat, wanneer Cl' pelgrims komen, 
afkomstig uit een ander regentschap, de daaTvoor aangewe
zen ambtenaren daarvan aan het andere regentschap kennis 
gC'ven. lnderclaad moet ik den heel' Fruin toegeven, dat deze 
redactie niet gelnkkig is, want de aanmelding geschiedt bij 
de desahoofden en men kan van tevoren niet zeggen, dat 
de termijn van een week in acht kan worden genomen. Ik 
geloof daarom, dat het voldoende zou zijn, de betreffende 
zinsnede te vervangen door "binnen een week na de afgifte 
der reispassen". 

De heer Mandagie heeft voorgesteld, om daar nog iets bij 
te voegen zooclat deze passage dan wordt: Jlbinnen een 
week na. de afgifte en accoordbevinding der reispassen". 

"Mijnheer de Voorzitter! Het lijkt mij echter voldoende, 
wanneer hier de woorden "na de aanmelding" worden ver
vangen dool' Jlna de afgifte der reispassen H, omdat d-aar
door voldoende blijkt, dat vanaf het oogenblik, dat de pas· 
sen op het kaÎüoor van de daarvoor aangewezen ambtenaren 
zijn afgegeven, deze binnen een week de verplichting heb
ben, een opgave daarvan te doen toekomen aan de gezag~ 

hebbenden, bedoeld in art. 1. 

De heer !i' r u in: Dan moet U 

De Voo l' zit ter: Ik merk den heel' Fruin op, dat in 
het reglement van orde is bepaald, dat de leden het woord 
vragen. U kunt straks in tweeden termijn het woord voel'el1. 

De heer Go b é e, wd. adviseur voor lnlandsche zaken: 



101 

12de VERGADERING -- DONDERDAG 13 OCTOBER 1927. 

Heispassen Mekkagangers. 

(Wd. ADV. VOOR INL. ZAKEN, VOORZITTER, ROEP.) 
Er is nog een opmerking) die ik moet beantwoorden. De 
heel' ~l\1andagic heeft n.l. gevraagd, waarom den eenen keer 
gebruikt wordt het woord "pelgrim" en den anderen keer 
"bedevaartganger". Ik ken geen verschil tusschen die beide 
woorden, maal' wanneer men over een onderwerp als dit 

, .preekt, i, het de eene maal gemakkelijker te spreken van 
pelgrims en de andere maal van bedevaartgangers. Ik ge
loof niet, dat het afwisselend gebruiken van deze woorden 
verwarring Imn veroolwtaken. 

De Voo l' zit ter : Naar aanleiding van hetgeen de Re
geeringsgemachtigde opmerkte :djn dns in art. 4 lid 2 de 
woorelen "na de aanmelding" vervangen door "na de af
gifte der reispassen". Deze wijziging kan derhalve als in het 
ontwerp geïnsereerd worden beschouwd. 

Wenseht een van de leden, die in eersten termijn gespro
ken hebben, nog het woord? 

De heer Roe p: Jlfijn.heer de Voorzitter! De geachte 
Regeerin~maehtigde gcLooft niet, dat het psychologisch 
effect bij deze aangelegenheid te pas komt. Ik neem van 
deze opvatting vun den geachten Regeeringsgemachtigde 
kClllli s moar ik ben het el' niet meue eens. 

liet is voor den Inlande1' in het algemeen - en nu 

spreek ik over den eenvoudigen lnla,ndschen burger - ccn 
groot vel'SChil of lüj den plicht hccft :dch te melden ooj 
het distl~cts- of ondel'dlÎsu,ictshooJid, dallt w<ol bij een g0e

den bekende van hem, wat in vele gevallen het desahoofd is. 

Van de wettelijke bepalÎll{l', dat de terugkeerende M~kkn
gangcr . ich moet meldcn bij het ondcrdistl'ictshoofd, zal 
meel' kt'acht uitgaan , dan van het voorscru-ift, dat hij zjch 
moet melden bij het desahoofd. In dien :dn heb ik ge
sproken van de psychologisclle beteekffilis in deze va.n de 
\'erplicllting tot aanmeldring hij het ondmXlistl'ietshoofd, dan 
wel bij het desa.hoofd. Ik ben hel dus niet eens met den 
geach1-.c.n RegOOl"ingsgemaclltigde, dat deze subtiele zaak 
lüel'bij niet te pas zou komen. 

In de tweede pLaats llOeft de geachte R<lo"""'"I~""ma.ch
tigde als gnx>t 'bezwaar genoemd, dat het onderd istl'icts
hoofd veelal op rcis zou zijn, ambulant is en dat men 
zich dan zou mooten melden bij mjn scJu-ijvel'. 

Mijnhccl' de Voorzitter! Het komt zoo dikwlijls VOOl', 

er zijn allerlei gevallell, waarin <10 desaman zich \rOOt' ver
sehillffilde aangelegenlwdcn moet melden bij een org-.wn 
yrul het eeno'aal gezag. Ik leg er den nadruk op, dat het 
oudel'district.shoofd dit is, terwijl het desahoofd ,üet in de 
eerste plaats orgaan valll het. centraal gezag l.s. 

In de practijk zal als regel wel een weg gevonden WlH'

den, zoo dat de betrokkenen het onderdist.rictshoofd 
kunnen vmden. Het is niet onmogelijk, integendeel, het 
lijkt mij aangewezen, dat het ondordistl.'ictshoofd zich voor 
de mensc.hen van zijn l"eSSOl't b.v. op een be.paalden dag vuJ! 
de week te spreken stelt. Ik kan deze bezwaren van den 
geachten Regeel'mgsgemachtigde dus ]1 ict deelen. 

Dan hooft de Rogeenil1gsgemaehLigde opgemerkt, dat men 
de ~ak niet te illgewikkeld Bloet zielI, dat het er alleen 

J lande lingcll. Zlttlngsjaar 1927-1928. 

(ROEP s' JACOB.) 
op neerkomt, dwt de teruggekeerde Mekkaganger zich moet 
melden bij het desahoofd en dat deze de roispassen moet 
doorzenden. 

Daarom gaat het jnist. Ik vrees dat het heel vaak 
zal voorkomen, dat de teruggekeerde Mekkaganger zich 
niet zal melden bij het desahoofd, zoodat het doel, dat 
de geachte Regeeringsgemachtigde zich voorstelt, niet mI 
worden ,bereikt. Ik Vl1CCS ook, d1Ilt. wn de doorzending der 
passen dool' het desahoofd aan het onderdistrictshoofd in 
heel vele gevallen ook niets zal komen . Wie eoo weinig 
met den toestaJld op de hoogte is - en dat is de geachte 
Regccl'ings""llmaehti,,ode natutu'lijk veel meer dan ik - weet 
- dat is althans mijn indruk - dat het admillÎstratief besef 
van vele clesabestuul'clel's - en H; denk vooral aan de minder 
ontwikkelden, zooals Cl' zoovelen zij u vooral in de buit.en
gewesten - nict zoo ontwlkkeld is en dat van hen niet. 
het noodige geZ>l.g ter zake zal uil.gaa.n. Oak geloof ik niet, 
dat bij hen de zin VOOt' administratieve regelma.at aanwezig 
zal zjju, die llOOdi,g is voor de uitvooring van deze maat
regelen. 

Ik geloof dus niet, dat ik de zaak te Îll{l'owikkeld stel, 
maal' meel', dat de weg, die 'ik voorsta, doeltreffender zal 
leiden tot het doel, dat de Regooringsgem1:lrhtigde zich met 
deze gewijzigde ordonnantie voorstelt. 

Nog een enkele opmerking. De gea.cIIte Regeerin".gge
machtigde heeft bij een regentsc.hap eens doen na~aan hoe
veel terugtgekeerde pelgrims, onder vigeur van de oude be
palingen, toon zij zich moesten aanmelden bij don regent, 
daaraaJl hebben volda.'ln en toen is gebleken, dat sleehts 33 
van de 1100 teruggekeerde bedevaartgangers zich bij den 
regent hadden aangemeld. 

Mijnheer dc Voorzitter! Ik neem daal' natuurlijk not.a 
van, maal' wanneer men zich moet aanmelden bij het ollder
distl'ictshoofd, dan wordt de afstand al heel wat kleiner en 
ik vrees, dat met de wijziging, zooals deze thans door de 
Regecl'ing wordt voorgesteld, zich geen 33 van de 1100 zul
len aanmelden, maal' misschjen 3 van de 1100. Ik vrees een 
verslechtering van de werking van deze aanmelding en 
administratieve contróle op de teruggekeerC:'C Mekkagangers. 
De eenvoudige cont.role, die de Regeering wenscht., acht ik 
het best gewaarborgd door het eerste voorstel van de Regee
ring. Ik geloof, dat de controle, die de Regeering nu voor
stelt, hoogst onvoldoende zal werken. \Vellieht valt het mee, 
lila at· dit is de visie die ik deze aaugelegenllCid heb. 

De hoor s'Jacob: Mijnheer de Voorzitter I Ik zou 
gaarDe een korte opmerking willen maken. In eersten ter
mijn heb ik opgemerkt, dat ik de constructie, zooals deze 
thans bij wijziging in de ordonnantie is gebracht, uit een 
oogpunt van administratieve techniek niet juist vincl. Daar
op is dool' den Regeeringsgemachtigdc geantwoorè:', dat hiel' 
eigenlijk in het geheel van geen verantwoordelijkheid sprake 
was, omdat slechts nooclig is een eontrole op de reispassen. 

Ik zon toch willen opmerken, 1'lijnheel' de Voorzitter, dat 
niet alleen de contl'óle op, maal' ook de inlevering van de 
reispassen een punt van gewicht is, omdat dit bij de gcheele 
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yegeling op de<n voorgrond is gesteld. Wanneer nu de in
levering en de weg, die na die inlevering moet worden ge
volgd op de jniste wijze moet worden gewaarborgd, zie ik 
uiet in, dat· met de nienwe redactie een behoorlijke verant
woordelijkheid wordt bereikt en de aan de bestnnrsambte
naren opgelegde taak behoorlijk kan worden vervnld. Ik ben 
"olstrekt niet overtnigd, dat het bezwaar, dat ik heb voor
gebracht, onjuist is en ik zon gaarne van den Regeerings
gemachtigde vernemen, of hij mij nader kan overtuigen, 
dat het uit een oogpunt van administratieve techniek jnist 
is de zaak te regelen, zooals llierbij wordt voorgesteld. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0 : Mijnheer de Voor
zitter! Ons geacht medelid de heer Roep heeft zooeven 
gezegd, dat het desahoofd geen orgaan van het centraal 
gezag is. Ik ben dat niet met hem eens. 

De heer Roe p: Ik heb gezegd niet in de eerste plaats. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Of het desahoofd dit 
JIn in de tweede of in de derde plaats is, het is een orgaan 
van het centraal gezag. 

Voorts heeft de heer Roep gezegd, dat als de pelgrim zich 
niet aanmelé:t, hij niet strafbaar is. Dit ben ik ook niet 
hem eens. De pelgrim is wel degelijk strafbaar op grond 
yan art. 4 ...... . .. .. ... ... . 

De heer Roe p: Dat heb ik heelemaal niet gezegd. 

De heer KeI' k kam p: Dat heeft de heer Frnin gezegd. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0 . .. ..... . ... waarill wel 
degelijk staat vermeld, dat hij zich te melden heeft bij het 
desahoofd. 

Tegen hetgeen de heer s'Jacob heeft gezegd over de ad
ministratieve techniek zou ik in het midden willen brengen, 
G'at juist als het desahoofd wordt overgeslagen, niet wordt 
voldaan aan de admiuistratieve techniek, omdat het desa
hoofd het laagste orgaan van het gezag is. Stelt men aan 
het desalioofd den eiseh, dat hij van alles, wat in de desa 
gebenrt op de hoogte moet zijn en wordt hij clan in vele 
opzichten over het hoofd gezien, dan vrees ik, dat hij op 
G'en langen dnnr niet meer op de hoogte zal zijn van de 
zaken, die in zijn desa voorkomen. 

De heer Fr u i 11: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben in de 
eerste vlaats den geachten Regeeringsgcmachtigde erkentelijk 
voor de wijziging, die hij wel heeft willen brengen in het 
tweede lid van art. 4 d.w.z. ik appl'ecieer huitengewoon de be· 
doeling van den Regeeringsgellnuchtigde, al heeft hij Jlet, ik 
wil niet zeggen, erger gemaakt, doch in ieder geval, niet veel 
beter gemaakt. 

Volgens deze wijziging zal Cr komen te staan illplaats van 
lJbinocn cen week na de aanmelding", "binnen ecn week na 
de afgifte". Hiermede wordt bedoeld de afgifte van den reis
pns. Deze reispas wordt echter afgegeven aan het desahoofd. 
'Vat bedoelt echter de geachte Regeeringsgemachtigde met 

(FR.UlN. MANDAGIE,) 
"binnen een week"7 Bedoelt hij binnen een week na de ont
vangst door het onderdistrietshoofd, dan is het zeker duide
lijker om in verband met het feit, dat het woord "amb
ten aren" in den zin van het eerste lid sub a en bonderwerp 
i.~, illplaats van "binnen een ,veek na de afgifte" te lezen 
ubinnen een week, nadat deze ambtenaren deze reispassen 
hebben ontvangen ". 

Ik zou dns den geachten Regeeringsgemachtigde alsnog in 
overweging willen geven dit .a.rtikcl nader in dezen geest te 
wijzigen. 

Er is eehteJ', M~ijnheer de VoorzitteJ', nog een tweede punt, 
waaromtrent ik VOOr mij vrij verrassende mededeclingen van 
den geaehten Regeeringsgemaehtigde heb ontvangen, nl. ten 
aanzien van het 3e lid v·an art. 4. Ik had begrepen, 
dat het de bedoeling was, dat een Mekkaganger, die opgeroe
pen wordt door het onderdistrictshoofd, omdat zijn pus niet 
in orde is en niet aan die oproeping voldoet, strafbaar 
is. ~fij dunkt waal' men de niet-aanmelding in het alge
moen strafbaar stelt, dat men ook moet straffen den
gene, wiens pas blijkba~r niet in orde is en die niet voldoet 
aan de oproeping van de betrokken autoriteit. Nu zegt de 
geachte Regeel~ngsgemachtigde: "Die strafuMl'heid heb ik 
niet bedoeld, die moet men niet uit het artikel lezen". 1\1aar 
het onderdistrietshoofd kan toch niet de politie zenden en 
door middel van de politie de mensehen bij zich laten komen I 
Ik geloof toch, dat hier niet een koelie-ordonnantie bestaat, 
waarbij de menscheu met den sterken arm naar de onder
neming of de bevoegde autol'iteit worden gebracht. Ik ge· 
loof, dat wanneer de menschen het eenvoudig vertikken aan 
de oproeping gevolg te geven, de Regceringsgellluchtigc1e er 
ook niets aan zou kunnen doen en dus een gedeelte van deze 
ordonnantie buiten werking blijft. Misschien dat in overleg 
met den direetelll' van Jnstitie, die op het oogenblik in de 
zaal aanwezig is, een regeling kan worden gemaakt, die tot 
het gewenschte resnltaat zal knnnen leiden. 

De heer lIf a n dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
den geachten Regeeringsgemachtigde in de eerste plaats 
ervoor willen dank zeggen, dat hij gedeeltelijk is tegemoet
gekomen aan mijn voorstel. 

In de tweede plaats zou ik ten opzichte van de opmer
king van den heer Fruin, dat de bijvoeging van de woor
den "na de afgifte" onvolledig zou zijn, waarmede ik ook 
instem, nog willen voorstellen om na de woorden "na de 
afgifte" te plaatsen de woorden: "der reispassen, bedoeld 
in het eerste lid (1)". Dan is daaromtrent geen twijfel 
mogelijk. 

In de del.!e plaats zou ik de wensehelijkheid willen be
toogen om in lid (1) een ternlijn vast te stellen, waarbin
nen de beambten, - dat zijn wijkmeester en dorpshoofd -
verplicht zijn de reispassen der teruggekeerde bedevaart
gangers ter controle af te geven. Vooral in de buitengewes
ten is het noodig - zooals de heer Roep ook heeft betoogd 
- een termijn bv. van veertien dagen vast te stellen. 

De 'laatste zinsnede van lid (1) zou dan als volgt luiden: 
llDeze beambten dragen zorg dat de reispassen der 
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teruggekeerde bedm'aartgangers IJinnen J4 dagen na 
aa nmelding tel' controle worden afgegeven enz. ". 

Ik acht de bepaling vau den termijn zeer wenschelijk, 
want anders zijn de dorpshoofden en wijkmeesters niet aan 
tijd gebonden i zi j zouden zelfs een paal' maanden kunnen 
wachten met de indiening der reispassen. 

Ten opzichte van de woon]cn "pelgrim" en "bedevaart
ganger ", - Mi jnheer de Voorzitter, ik houd nogal va n uni· 
formiteit - zou ik gaarne éénzelfde woord gebruikt willen 
ZIen . 

De heer Gab é e, wd. adviseur voor InJ andsehe Zaken: 
~ I ijnheel· de Voorzitter! Ter beantwoording van de hier 
lloo l" de heeren Roep en s'Jacob voorgebrachte bezwaren zou 
ik gaarne willen verwijzen naar hetgeen staat in de toe
lichting op de in het artikel 4 aangebrachte wijzigingen . 
IJa ar 'Iuat: 

,, ':Vaar het bij de aanvankelijke regelin g echter ten 
slotte ook de desahoofden zonden zijn die voor de goede 
uitvoering van het voorschrift zouden moeten zorgen, 

(Wd. ADVISEUR VOOR lNLANDSCHE ZAKEN.) 
wel degelijk ook deel uitmaken van het centraal gezag. De 
heer Hoep heeft opnieuw als zijn meening verkondigd, dat 
hij in deze regeling het psychologisch effect mist. Ik heb 
zooeven reeds gezegd, dat in de meeste gevallen de ambte' 
naren die zijn aangewezen om de voorgestelde r egeling ten 
uitvoer te leggen, niet tegenwoordig zijn. Ik geloof daarom 
dat, wanneer men spreekt over het psychologisch effeet, 
men moet denken aan het ontzag, dat de hadji 's moeten heb· 
ben voor het kantoor van den assistent wedana en ik geloof 
toch , dat dit te ver gedreven is. 

Verder zou ik er nog op willen wijzen, dat de geheele 
passen regeling dusdanig is dat de mensche.n, die ter bede
v,aar t gaan, daar van IJllitengcwoon veel moeili jkheden on
den~ndell en daaraan is eenvoudig niets te doen. W aJlIleer 
men - zooals ik gedut'ellde cenige jaren - te D jeddah Ne· 
derlandsch tonsul geweest is, weet men, dat de menschen 
'·001' het zich melden en weer afmelden uren en urcn opeen
gepakt moeten sta.an op een crf in de brandende zon, waar
tegen ze nauwelijks worden beschut. Wanneer cr clus nog 
meer regelingen noodig zijn om de passen te eont roleer en 

zij toch alleen weten wie in de desa 's zijn teruggekeerd, dan geloof ik ni et te overdrijven, wan.neer ik er op aall
lenyijl thans de in het eerste lid sub a en b bedoelde dring, deze regelingen een voudiger te maken. 
aml! tcna t'cn en hoofden, omdat zij de con tról c op de 
l'cÎ:-.passen moeten ui locfenC'll, de dOI'lJshooftlcn en 0\'('11-
\l\ccl in de gl'ootc steden de wijkmccstcJ'S Cl' aan hCl'in
nOI'O Il dat die paRsen bi j hen moeten worden in gcle
yerd, bestaat er geen direct gevaa r dat het voorschrift 
niet zal wordell opgc\'olgd. BO\'endien cUcnt de consul 
Ie ])jeddah afdeclingsgewi jze opgaven iu van de tel' 
bedevaart gekomen en tel·uggekeerde pelgrims zoodat 
daardoor de aandacht del" e,"enbedoelde ambtenaren en 
hoofden gevestigd wordt op lieden, cl ie zich eventueel 
niel bij de dorpshoofden of wijkmeesters mochten heb· 
bcn gemeld of wiel' l1a:-::sen niet moch ten zijn inga

Jc\'c l'd ". 
Ik zou Cl' den nauruk op willen leggen , dat dez.c r ege

ling' nooit goed ten uitvoe r kan worden gelegd zonder de 
tu~schcnkolllst dm' desahoofden) ook bij de oorspronkelijke 
lezing. H et is uitgesloten te achten dat de pelgrims zich 
zonder moor gaa n melden bij de ambtenaren, die zijn aau
gewezen, indien de desahoofden daar niet achterheen zitten. 

De heer ,'.J a eo b: W aarom is dat dan niet in de 001'

spl'onkelijke ordon nantie opgenomen 1 i\!!ell had er nooit mee 
moeten komen, wann eC l" het toch geheel uitgesloten was. 

ne heel' Go b é e, wd. adviseu l" yoor lnl andsche zaken : 
I k ma g hierop misschien wel antwoorden dat, zooals ik zoo
c,·en reeds gezegd heb, de oplossing zooals die op het oogen
blik wordt voo rgcdragCll, mij niet eerder voor den geest 
gestaa n heeft, anders haJ ik haar bij de oorspronkelijke 
lezing zeel' zeker wel ter goedkeuring aan de Rcgeering 
voorgelegd. 

Naar aa nleiding van de verdcre vragen van den hcer 
Roep kan ik beginnen met te verwijzen naar hetgeen de 
beer Koesoemo Oetoyo zooeven heeft gezegd, waar deze er 
den heer Roep op wees, dat cle desallOofden in zekeren zi n 

Dl' hC('l· Ru (' iJ: 1 tl Djt'ddah Ol Idcl'! 

])e heer Ga b é e, waarnemend advisem voo r Inla.ndsche 
zaken: Jn Djedda h, maar ook de terugkomst behoort toch 
nog tot de bedevaaIt. 

Om terug te komen op de opmerkingen , die de heer Fruin 
gemlk'Lkt heeft. moet ik zeggen , dat ik niet kan inzien, dat 
ni et ,·oldocllclc duidelijk i!;; wat bedoeld is met "dc afgifte 
van de 1"~,ispasseJ1", waar ill Iwt eerste lid \':ln het artikel 
duich,tijk staat. : 

.. Deze beambten dl'age.n zorg'. dat de reispassen der 
1<'l"ug-g-ck('(\rde bec1t',· a~lltgangel ·s tel' controle wo rden 
afgeg'even" . 

De heer Fruill heeft zlc.-h verder met ,·cl"\vonclering de 
vrlk'Lg geste ld. hoe het gaan moet met pelgrims, die opge
roepen worden door den aangewezcn ambtenaar en n.iet 
verschijnen. 

Mijnhem· de Voorzitter! Dank zij de aanwezigheid van 
den Regeeringsgemaehtigde voor de Just itie, ben ik attent 
gemaakt op art. 216 van het Wetboek van Strafrecht, waar
in te lezen st.aat: 

"hij , di e opzettelijk niet voldoet aan een bevel of een 
vordering. krachtens wettel ijk voorschrift gedaan door 
een 31nbten8il1r met de ui toefening van ceni g toezicht 
belast, of dool' een ambtenaar be1ast fn et of bevoegd 
verkl aard tot het opsporen of onderzoeken van st.raf
ba re feiten, 

al~medo hij die opzettelijk eenj gc handelin g dool' een 
dier ~"l ll'1b1 cnarcn ondernomen tCl' uitvoming van eenig 
wettelijk voorschrift, belet, belemmert of verijdelt, 
wordt gestraft met gevan genisstraf van ten hoogs tc 
" ier mU:lnc1en of geldboete van t CIl hoogste 7.cshondcl'd 
gulden IJ 
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De hoor K e rkk am p: Dus het gaat zonder koelie
ordonnantie. 

De heer Go b é e, wd. adviseur voor Iulandsche zaken: 
Ik hoop dat de heer Fruin met dit antwoord voldaan is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb dan nog een opmerking 
van den heer Mandagie te beantwoorden. Ik kan niet 
anders doen dan herhalen, hetgeen ik zooeven heb gezegd, 
dat het taalgebruik medebrengt, dat den eenen keer het 
woord pelgrim en den anderen keer het woord bedevaart· 
ganger wordt gebruikt en dat ik niet geloof, dat daar
tegen ernstig bezwaar kan worden gemaakt. 

De Voo r zit ter: Wij kunnen thans de ordonnantie 
in' stemming brengen. Ik breng in stemming de artikelen 
van de nieuwe gewijzigde ordonnantie, zooals die op blz. 
a van stuk 5 is opgenomen en in de eerste plaats artikel 1. 

De b eer Va 1\ R e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Mag ik even vragen, worden dus nn in eens, buiten 
het aanvankelijke voorstel om, de a.rtikelen 5 en 6 ook in 
stemming gebracht' 

De Voo r zit ter: Ja, want de Regeering legt de 
heele ordonnantie ter stemming voor met intrekking der 
oude ordonnantie. Het is echter uiteraard de bedoeling van 
de Regeering - de complete overlegging is een tegemoet
koming aan de wenschen van het College v,an Gedelegeerden 
_ dat hierbij de aandacbt valt op de artikelen, die zijn 
gewijzigd. 

De heer Van H e l sdi n g c 11 : Ik meende, dat de be
doeling van de Regeering was, met het opnemen in de stuk
ken van de ontwerp·ordonnantie in haar geheel, daarmede 
het College een inzicht te geven hoe de ordonnantie er 
zal uitzien als ze ingevolge het voorstel gewijzigd is. Doch. 
dan is het toch niet noodig, dat thans alle artikelen in 
stemming komen. 

De Voo r zit ter! Zeker wel, let U maar op de 
trekkings formule bij de considerans en de toelichting. 

in-

De heer Van Hel sdi u gen: Dan zou ik vooraf een 
opmerking willen maken over artikel 5, voornamelijk na het
geen de Regeeringsgemachtigde in dit verband heeft gezegd. 

(ROEP, VOORZITTER, KERKKAMP.) 
Het komt mij dus niet jnist voor, dat wij thans gaan 

stenuuen over de artikelen, die vallen buiten de ontwerp
ordonnantie, wellre door de Regeering is voorgelegd. 

De Voo r zit ter: Ik geloof wèl, dat hier een stem
ming over de heele ordonnantie moet pla:ats hebben. Uit de 
considerans van de voorliggende ontwerp-ordonnantie blijkt 
dat wij hier te doen hebben l1'Iet een nieuw voorstel. Er 
zal dus over alle artilrelen gestemd moeten worden, doch de 
aandaoht. valt daarin op de aangebracht wijzigin gen. 

De heer Ro e p: Mijnhoor de Voorzitter ! Wat U be
doelt staat niet te lezen in de redactie van de ontwerp-ordon
uantie zelf, die de Regeering aan ons oordeel beeft voorge
legd. 

De Voo r zit ter : Zeker wel. Er staat in de consi
derans, eerst : lIwillende wijzigen en opnieuw vaststellen JI 

en voorts aan het slot: 
"lIIet intrekking van de ordonnantie van 24 Februari 

1926 (Staatsblad No. 70) te bepalen" 
dus de vorige ordonnantie vervalt en daarvoor krijgen wij 
een nieuwe in de plaats. 

ZooaLs ik reeds gezegd heb, ,betreft het hier een tegemoet· 
koming rum het College van Gedelegeerden, maar het lijkt 
mij niet in de ,bedoeling te liggen, dat er over de artikelen, 
die niet gewijzigd zijn, nog gesproken wordt. 

De heer K e l' k kam p : In de Memorie va:n AntlVD()!U 
staat onder punt a vermeld: 

"De Regeering heeft er geen be",.aar tegen, de ge
wijzigde ordonnnntie in haar geheel af te kondigen". 

Ik meen dan ook dat het de bedooling WlIS, opnieuw de 
ordonnantie in haar geheel af te kondigen en de aparte ver
melding der w;jzigingen achterwe.ge te laJOOn, maar niet op
nienw de geheele ordonnantie in stemming re brengen. 

De Voo r zit ter : Ja zeker; in de considerans wordt 
de vorige ordonnantie geheel ingetrokken. 

Men moet echter wel in het oog houden, dat het hier een 
tegemoetkomende hOllding van de Regeering betreft, en dat 
de nadruk niteraard niet moet vallen op de ongewijzigde, 
maar op de gewijzigde a:rtikelen. 

De heer Ro e p : Mijnheer de Voor:oitter! In de Me-
De heer R oe,p: Mijnheer de Voorzitter! U zegt, dat morie van Antwoord van de RegeBring staat, dat de Re.gee

de ordonnantie ons in extenso is voorgebracht. Ik had dat ring er geen bezwam' t""""tl heeft, de gewijzigde ordnnna:n
nit den aard der zaak ook bemerkt, maar ik heb dit com- tie in haar geheel aft e kon d i gen, dat is toch wat 
pleet vOOl~brengen beschouwd als een toelichting voor ons col- anders dan va st te st e 11 e n . 
lege, om ons een beeld te geven van de ordonnantie, zooals 
zij el' uit zal zien, w.a.nneer de ontwerp-ordonnantie van de 
Regecl'ing met de wjjzigillgen zal zijn aangenomen. In be
handeling is thans dus m.i. niet de geheele ordonnantie, docb 
slechts de wijzigingen, die voorkomen in de ontwerp
ordonnantie, die op het oogenbl ik dool' de Regeel'ing aan 011S 

is voorgelegd. 

De Voo l' zit ter: In de considerans staat uitdruk-
kelijk opnieuw "vaststellen" en voorts : 

"Met ;ntrekking van de ordonnantie van 24 Febrn<1-
l~ 1926 (Staatsblad No. 70 ....... ... .. ... " 

en verder verwjjs ik U naar de :Uemorie van Antwoord 
blz. 2 punt 3, waarbij de nieuwe ordonnantie wordt aan--
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Reispa sse n ~Ickkagangel'R. 

(VOORZITTER, STOKVIS, ROEP.) 
geboden aan het College en naar blz. 4 Ie kolom slot, waal' 
gesproken wordt van de overgelegd nieuwe ordonnantie, 
dus moeten wij stemmen ovcr het geheel. 

De lleer St 0 k v is: Mijnheer de Yoorzitter! Ik zou 
willen vrag'en, wat moet el' dan gebeuren met de oorspron
kelijk ingediende wijzigingsordollllantie j Dat is toch de or· 
dOllllantie, die wij hiel' behandelen en die niet is vervallen. 
Ik geloof, dat de hoorCll KGl1kkamp en Roep gelijk hebben , 
wanneer zij zeggen, dat de t egemoetkoming van de Regee· 
lIing aan het College hierin bestaat, dat men overzichtelijk 
wil maken, hoe de ordonnantie, wanneer de aanhangige 
wijzigil1gen worden aangenomen, iJl ham' geheel er zal uit
men. Ik kall mij niet voorstellen, dllt wij hier zouden moe· 
ten stemmen ovcr een ontwerp-ordonnantie, die eigenlijk 
niet is ingediend. 

De VOD r z i t tel' : Die (}l-donnalltie is wel degelijk in· 
gediend; d"t blijkt uit blz. 3 van de ~femOl'i e "an Ant· 
woord, waal'in staat : 

"l u de ltiel'bij overgelegde n.i euwe ontwel'p-OrdOlman
tie is genoemd ru'1ikel dienovcreenlWffiStig aangevuld " . 

D e heer St 0 k v i s: Die ordonnantie is ons wel o'"e1" 
gelegd, maal' het is geen nieuw ingediende ontwerp-ordon
nantie. 

De Voo l' z i t t e r : Op blz. 2 "an de Memorie van 
Antwoord staat sub 3 vermeld : 

"In verband him,nede wordt een nieuwe ontwerp
OJ>donnantie hierbij aangebodcn, waarin tevens zijn op
gc,ll omen de naar aanleiding van opmerkingen in het 
Gedelegeerden-verslag nader 8·angebruchte wijzigi.ngen 
en aanvullingcn l

' . 

Ik weet d ltS niet hoe U ertoe kom t te zeggen da t het 
mer geen nieuwc ordonnantie bet.reft. De Regcering heeft 
er het recht toe, de ordonnanJtie Dj) deze wijze ;n te dienen. 

D e thans voorliggende ontwerp-ordonnantie strekt tot 
vervanging van het eerst aangeboden ontwerp. 

De heer S tok ,. is: Dus, dat eerste ontwerp is inge· 
tl'ukl\ClI, l\Jijnhcel' de Voorzitter ? 

De Voo r zit te l': Zekel', zooicts is meermal en gebeurd. 

De heel' Roe]l: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
110g ecu opmerking willen maken en daal' de zaak belangrijk 
genoeg iS l veronderstel ik, dat U mij dit wel zult toestaan. 

De Voo l' zit ter : Zeker. 

(ROEP, VOORZ" SOEJONO, VAN HELSDINGEN.) 
lijk dut, indien dit wèl het geval ware geweest, wi j daarop 
ook aanmerkingen zouden hebben gemaakt. 

Wij hebben !L!leen een vergadering gehad van de gedele· 
geerden-commissie, welke belast was met het onderzoek van 
het ontwerp van de Regeering voor' ZOQVCl' het wijzigingen 
bevat. 

De VOD l' z i t ter: . Indien mell dat gewild had, had 
het wel kunnen geschieden, maal' men moet in het oog 
houden, dat het indienen van de nieuwe ordonnantie slechts 
een tegemoetkomende houding van de Regeering is geweest. 
De Rcgeering is het College tegemoetgekomen door het 
geven van ee n duidelijk overzicht, en bij de stemming 
moeten wij dat in bet oog houd en. 

Ik breng de ordonnantie dus thans in stemming. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Vom:zitter! Ik zou 
gaarne even mijn stem willen toelichten. In eersten termijn 
beb ik mij tegen de wijziging, door de Regeering voorgesteld, 
verklaard of beter gezegd: heb ik mij vereenigd met het 
oorspronkelijke voorstel der Regeering. Daaruit zou men 
kunnen afleiden, dat ik thans tegen het gewijzigde ontwerp 
zal stemmen, maa l' na de J1êldel'c toelichting VHtl de wijzi
g ing, di e 0001' de l~cgcel'jllg in het ontwerp js aangebracht, 
ben ik bereid, mijn stem aan dit ontwerp te geven. 

De heel' Van Hel sd i n gen : Mijnheer de V oorzi tter ! 
Als U het mij toestaat zou ik den Regeeringsgemachtigde 
gaarne even een vra;ag winen stelten, omdat daal'van zal af
hangen oÎ ik ntijn stem aan dit ontwerp zal kunnen geven 
of niet. 

Naar aanleiding van de opmcrking van ons geacJlt mede
lid, den 11eC1' Fruiu, heeft de Regeeringsgemachtigcle aange
haald een arlikel "an het strafwethoek, volgelUl ,hetwelk het 
niet voldoen aan het derde lid van art, 4 ten gevolge zou 
kunnen hebben dat de betrokken persoon gestraft wordt met 
gevangeni&'!ltl'uf van vier maanden. 

Mijnheer de Voorzitter! lIet lijkt mij wel, dat er dan een 
zekcre incongruentie komt, wanncer wij dat voorschri ft stel
len naast het artikel 5, da t niet in behandeling is gekomell. 
'Vaar verscheidene overtrcdingen "an art. 4 straf baar 
worden gesteld met een geldboete van ten hoogste J 100 VOOl' 
elke overtreding wil het mij voorkomen, dat ]1et ni et aan
gaat om eon bedevaartgangel', die opgeroepen word t dool' 
den assistent-wedono om voor hem te verschijnen ·wegens 
het niet in ol'de zijn van zijn pas, waaraan hij misschien 
zelf geen schuld heeft, dan jneens te latcn vallen onder de 
st l'afbepalingen va n .ut. 216 van het Strafwetboek. 

De Y 0 0 l' zit t e l': U wilt toch niet het Strafwet,boek 
wijzigen ? 

D e heer Roep : Ik wil slechts dit zeggen. De al'til~cl en De heer Van lI eJsd in ge n: Neen, l\Iijnll(\cl' de 
5 cn 6, die niet in het OOl'spl'onkelijk ontwcrp van de Re- Vool'zitter, maar ik ben van Illccning, clnt art. 5 hiel' eigen
geering hebben gestaan, en wèl vermeld worden iu de vol- lijk ook besproken had moeten wOl'den, wanncer in al't. -4 
gcns Uw oordeel nieuwe olltwerp-ord01lllantie, zijn niet in het nieuwe derde lid wOl'dt opgenomen. Bovendien lijkt mij 
.de commissie-vergaderingen behandeld. H et is best moge- eCn verwijzing naal' al't. 216 van het Strafwetboek onjuist, 

Handelingen. ZitUngsjaar 1927-1928. 
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Reispa.ssen Mekkagangers. - Aanvulling Hinderordonnantie. 

(VAN HELSDINGEN, Wd. ADV. VOOR INL. ZAKEN, 
VOORZITTER.) 
omdat in artikel 5 uitdrukkelijk artikel 4 in zijn geheel 
wordt genoemd, en dus het niet nakomen van het voorschrift 
yan het derde lid van Il.1"t. 4. niet beheerscht wordt door het 
algemeene art. 216 Strafwetboek, maar door de bijzondere 
strafbepaling van art. 5 van deze regeling. Ik wilde dns al
leen den Regeeringsgemachtigde vragen of het jnist is, dat 
art. ~16 Strafwetboek hier niets mee te maken heeft, maar 
dat slechts gelden mag art. 5 van deze regeling. 

De heer Go b é e wd. advisenr voor Inlandsche zaken: 
iàfijnheer de Voorzitter ! Ik voel mij niet bevoegd een ant
woord te geven op de vraag van den heer Van Helsdingen. 
Ik wil alleen zeggen, dat m.i. de man, die weigert aan den 
oproep van den daarvoor aangewezen ambtenaren gevolg te 
geven, een geheel ander feit pleegt dan degene, die zijn pas 
uiet behoorlijk heeft laten visceren . 

De heer Van He l sdi n gen : Dan kunt U het derde 
lid van art. 4 laten vervallen of moet art. 5 nader gewijzigd 
worden. 

De Voo r zit ter: Dat heeft hier niets mee te maken. 
Het is een kwestie, die het Wetboek van Strafrecht aangaat 
en het komt mij voor, dat het het beste is deze zaak thans 
buiten de bespreking te houden. 

\Venscht iemand behalve over art. 4, zooals het door d~ 
Regeering gewijzigd is, hoofdelijke stemming over een der 
andere artikelen 1 Zoo niet, dan kan na de hoofdelijke stem
ming over het gewijzigde art. 4 de stemming plaats hebben 
over de ordonnantie in haar geheel. 

Het gewijzigde artikel 4 wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 13 stemmen voor en 5 stemmen tegen. 

\" oor stemmen de heeren: Van Helsdingen, Kerkkamp, 
Mandagi, Koesoemo Oetoyo, Schmutzer, Stokvis, Kan, Soe
jona, s'Jacob, Alimoesa, Koesoemo Joedo, Djajadiningrat 
en de Voorzitter. 

Te g e 11 stemmen de heeren: Roep, Kiès, De Hoog, Frnin 
en Blaanw. 

De ordonnantie, zooals zij door de Regeering is gewij . 
zigd, wordt 'Vervolgens in haar geheel zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11 u. v.m. voor een half uur 
geschorst en daarna hervat. 

De notulen der vórige openbare vergaderin g. welke ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekenrd. 

De Voo r z it ter: A a n deo r dei s d c bch a n
del i n g "a n cl eon t ,,~ e r p-o l' cl 0 n n a n tie tot 
aanvulling van de "Hinderol'd .olluantie" 
(Ond. 1>6) . 

(STOKVIS.) 
De heer St 0 k v is: 3'lijnheer de Voorzitter! Tegenover 

het bezwaar, geopperd in het Gedelegeerdenverslag, dat de 
Petroleumopslagorclonnantie en haar uitvoel1ingsvoorschrif
ten zijn van een aard, die niet geheel door de llinderordon
uantie wordt gedekt, zoodat gemeend werd, dat uitslui
ting van de Petroleumopslagplaatsen van de Hinderordon
nantie geen vooruitgang zou zijn, heeft de Regeering in 
haar Memorie van Antwoord van tegenbetoog gediend, een 
tegenbetoog, Mijnheer de Voorzitter, dat mij niet heeft 
kunnen bevredigen. Het betoog in die Memorie van Ant
woord komt in de kern hierop neer: hoe kunt ge nu toch 
zeggen, dat de Petroleumopslagordonnantie en haar uitvoe
ringsvoorschriften niet voldoende de belangen van derden 
behartigen, zoodat het noodig zou blijven, de Hinderordon
nantie ook voor dergelijke inrichtingen te handhaven I De 
belangen van die derden worden juist in de P etroleumop
slagordonnantie zoodanig behartigd door den tekst van de 
wet zelve, dat een verdere bescherming, zooals de Hinder
ordonnantie die verleent, overbodig mag heeten. 

Waarom dunkt mij deze stelling niet jui stY De Petrol eum
opslagordonnantie en haar uitvoeringsvoorschriften beoogen 
uitdrukkelijk het ge v a a r tegen te gaan, dat bij den opslag 
van petroleum zou kunnen ontstaan, maal' de llinderordoll
nantie beoogt drieërlei : de gevaren tegen te gaan, welke ver
schillende inrichtingen zouden kunnen opleveren, maar óók 
de schade en den hinder. nat zijn drie elementen. Omtrent 
de schade en den hinder geeft de Petroleulllopslagordon
nantie echter geen enkele bepaling. En waarom zouden nu 
petroleumopslagplaatsen geen schade en geen hinder kunnen 
veroorzaken en buiten de Hinderordonnantie moeten vallen, 
terwijl bijv. een timmermanswerkplaats wel onderworpen 
is aan de bepalingen van die ordon nan tie? 

De Regeering heeft mij nog niet duidelijk knnnen maken, 
dat petroleumopslagplaatsen geen scbade en geen hinder zou
den kunnen veroorzaken en meent de Regeering, dat die op
slagplaatsen dat wel kunnen doen, dan heeft zij mi j niet 
kunnen overtu'gen, dat de Petroleumopslagordonnantie der
gelijke schade en llinder zooveel mogelijk tracht te voor
komen. Ik moet zeggen, de Memorie vau Antwoord is in de 
toonsoort sterker dan in de overtuigende kracht, die Cl' van 
uitgaat. 

Ik zou om deze bewering eerü~szins te staven b.v. willen 
wijzen op wat Cl' op blz. 1 van de Memorie van Antwoord 
bovenaan staat, waar wordt gezegd: 

IlDat artikel 5 der Hindcl'ol'donnnntie meor 
waarborgen bevat voor de 'bescherming van de 
belangen van derden dan de Uitvoeringsvoor
schriften "an de Petroleumopslag-ordonnantie is naar 
het oordeel der Regecring in zOQver l?inder juist, dat 
laatstbedoelde uitvoeringsvoorscbriften aanzienlijk 
zwaardere eischen stellcn aan een inrichting voor den 
opslag en bet bewaren van petroleum en andere licht 
ontvlambare vloeistoffen dan die door de Hinderor· 
donnantic worden gesteld aan een inrichting van an
deren aard, die gevaar, schade of 11indo1' zou kmmcn 
-veroorzaken' '. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, als de Regeering het dan 
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Aan\'ulling Hindcl'ol'donnantic. 

(STOKVIS.) 
toch wel met ntij eens wil zIJn. dat die Petro.1eumops}ag
ordonnantie voornamelijk het ge v a a r van die inrichtin
gen wil voorlwmen en van schade en hinder niet uitdrukkelijk 
l'ept, wat beteeli:ent dan ten opzichte 'van het bezwaar in 
het Gedelegeerdeuverslag de zoo stellige verklaring, dat 
de eisehen va n de Petroleumopslagol'elo1111antie zoo\'eel 
zwaarder zijn dau die vau art. 5 vau de Hinderordolluan
tie ? Er staat in de Hinderordonnantie gesproken van "vluch
tige stoffen" . Ik zou willen zeggen: het argument, dat hier 
wordt aangevoerd heeft ook wel iets van een "vluchtige stof". 

Een ander voorbeeld. Er staat in de tweede aliuea vau 
blz. 1 van de Memorie van Antwoord: 

"Door de bepalingen van de Petroleumopslagordou
nantie en haar uitvoeringsvoorschriften zelve worden 
flan een bewaarplaats van petroleum enz, zooveel 
eisehen gesteld, dat het uauwelijl,s noodig was het 
publiek nog in de gelegenheid te stellen tegen de op· 
richting daarvan zijne bezwaren kenbaar te maken". 

Dit wOTdt gezegd naar -aanleiding van het bezwaar in 
het Gedelegeerdenverslag, dat, terwijl volgens de Hinderor
donuantie de betrokkenen ruimschoots in de gelegenheid 
worden gesteld om bezwaren iu te brengen tegen de oprich
ting van oenige fabriek, bij de Petroleumopslagordonnantie 
die gelegenheid veel meer beperkt is. Wat zegt nn de Re

geering' De cischen in de Pctroleumopslagol'c1011nantie zijn 
zoo zwaar, dat 

"het nauwelijks noodig was het publiek nog iu de 
gelegenheid te stellen tegen de opriehting daarvau zijn 
bezwaren kenbaar te maken" . 

:Mijnheer de Voorzitter ! Dit zijn alweer cischcn tegen 
ge Y a 1<1 1'. lJ.'el'wdjl bovendien hl ele P etl'oleumopsJa gol'doll
nantie alleen de "rechthebbenden" iu de gelegenheid wor
den gesteld om hun bezwaren in te dienen , wordt in de 
Hindcl'ordonnantie niet gesproken van .,l'cchthebbclldC'l1", 
maal' worden Zoecl' u1tdrukkelijk d e versch ill ende categol'ieiin 
genoemd van personen, die van het oprichten "all een be
paalde inrichting gevaar, schade of hindC'l' zouden kunnen 
ervaren, 

.om eens een derde voorbeeld te noemen. De Hinder
ordonnantie stelt tot plicht het aanvragen van een niem,-e 
vel'gunnin g, wanneer een reeds gevestigde inrichting wordt 
uitgebl·eid. De Petroleumopslagordonnantie doet dit niet 
en toch zou het VOOr de hand Hggen , dat ook petro
leumopslagplaatsen, wanneer deze worden uitgebreid, op
nieuw de controle van de overheid zouden hebben te onder
gaa n. Wat wordt daartegen nu echter door de Hegcering 
il\~(\bl'achH De Regeering zegt in haal' ~1emorie van 
Antwoord: 

"Dat een nieuwe YerglU1ning noodig is voor uitbrei
ding yan een petJ'oleumbewaarplaats, zooals tha11S in 
a rlikel 9 ten 1 stc der Hinderordonnantie is vermeld. 
volgt van zelf uit de eischen, bij de P etroleumol" lag' 
ordonnantie gesteld , indien de uitbreiding a1than~ niet 
meel' onder de verleende vergunniug zou yallcn". 

Dit laatste. Mijnheel' de Vool·zitt.r: 
"indien de uitbreiding alt1131lS niet meer onder de 

vc-rJeende vergunning rou vallen JI, 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN B. B. ) 
is mij niet r echt duidelijk. De vCl'gmuung voor de Pe
troleumopslago.rdomlantie wordt verleeud voor 30 jat·en . 
Wanneer valt nu een uitbreiding onder de oude vel"gun
ning? H et is mij niet duidelijk kunnen worden. Ik voor 
mij Jleb niet de overtuiging kunnen winnen, dat deze p e
troleumopslagplaatsen zonder meer kunn en worden uitge
sloten van toepassing der voorschriften va n de H inderor
don nantie, omdat toch in de Hinderol'donnantie meer 
waal'borgen worden gegeven tegen schade, hinder en gevaar 
terwij l cl ie waarborgen in de Pet l"oleumopslagol'clonnaJ1tie 
niet zijn te vinden en alles voornamelijk geconcentreerd is 
op het gevaar. Het is eigCllaardig, dat ook de Rubberberei
dingsorclonnantie en de Falbriek enorclonnnntic zijn uitgezon
derd, maal' claal' is niets meer aan te cloen. D e H inclcl'ol'c1on
nantie is buiten ons om tot stan.d gekomen en de Petro
leum·opslagordonnantie behoort tot dien stapel van ordon
nanties, die men nog net heeft binnengehaald VÓÓr het C. 
v. G. aan den arbeid zou gaau. 

Daar kunnen wij ook p1iets meer aan doen, maal' ik kan 
niet inzien, waarom de oprichting van suikerfa.brieken, 
va.n r;"bherbcreiclingsfca.bl~eken en petroleumopslagplaatsCll 
zou moeten worden onttrokken aan de <bepalingen VUll de 
Hinder-ordOllllantie, terwijl zoo talrijke andere inrichtingen 
arm die procedure blijven onderworpen. De Rcgecl'ing 
heeft mij nog niet kunnen overtuigen, dat hiervoor wezen
lijk grond aanwezig is. 

Ik zal het in eersten termijn bij deze algemeene opmer
kingen laten en ik zal het van het antwoord der Regee
r.ing laten afhangen, of ik een poging zal doen om door mid
del van een ;n te dienen motie te verkrijgen, dat in elk 
geva l de Petroleumopslagordonllantie in de toekomst zoo zal 
worden gewijzigd, dat h ~t niet meer alleen gaat om het we
ren van gevaar, maar dat, en dan op den voet van de be
palingen van de Hinderordonnautie ook zal worden ge
waa kt tegen sehade en hinder. 

ne Y 0 0 l' zit ter: " 'ellscht de Regccl'ingsgeIJl<lchligde 
tlUlllS te an twoord en? 

De heer 1\! a a s G e est era 11 u s. dil'ecteul' \,lIl Binnen
landsch Bestuur: Galll'ne, )Iijnheel' de Vool'Zittel', 

De heel' St.okvis heeft a,an het eind van zijn r ede opge
merkt: "De suikerfabrieken en rubbel'bcl'eidingsfllbl'ieken 
zijn nu eenmaal uitgesloten nln de werking van de Ilinder
ol'donn:1ntie; waarom moeten nu ook" - dat vindt do heel' 
Stokvic; al hecl erg - "de pet I'oleuminl'ichtingen" - zoo 
zal ik deze maal' in het algemeen noelllen - ,.onttrol;:ken 
worden aan de werking van de Hinc1er·ordOlm a.nt ie1 Er 
zijn zoovele kleine bedrijfjes. werkplHntsjes, die daaraan wel 
ondcl'hcyig zijn, waarom moeten nu alle gl'oote fabrieken" 
- zoo zegt de ]leer Stokvis - "daUl'Han onttrokken zijn 1" 

)Ii jllheel' de Voorzitter! Dat is zeel' eenvoudi g te. beant
woorden. Dat z.it in hoofcl7..ank hierin, dat de suikel'Ïabrie
ken gevestigd worden op terreinen, clie eigenlijk gezegd, ab
soluut buiten de bewoonde huurt liggen, wnaromlleen de be· 
\Voners zich successievelijk vestigen. Er is dnalTun een v!'ij 
l'eC'cnt voorbeeld. Dat is de sllikel'fllbdek ~ejomnl. die ergens 
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Aanyullillg Hinderordollnantie. 

(DIRECTEUR VAN B. B.) 
in de sawahs gebom~d is. Niemand in de omgeving kon 
hinder, schade of gevaar van de oprichting van die fabriek 
onderv·inden. De samenwoning kwam zich daaromheen 
vest.igen, die menschen moesten het zelf weten. Hetzelfde 
vinden wij bij de oprichting van de rubberbereidingsfabrie
ken en petroleumimichtingen als regel. Daarvoor is waar
lijk geen speciale practijk noodig, de heer Stokvis moet 
daarvan ook overtuigd zijn. Petroleumimichtingen van 
eenige beteekenis liggen aan den buitenkant van de kotta 
en alle kleine werkplaatsen, waarop de heer Stokvis gedoeld 
heeft, zijn inrichtingen, die binnen de bewoonde bUUl,t wor
den gevestigd, en dus mogelijk eenige hinder of schade voor 
de omwonenden kunnen veroorzaken. 

Nu heeft de heer Stokvis verder gezegd, dat de Petroleum
opslagordOlmantie wel het gevaar tegengaat, dat uit de op
richting van petl'{)leumiul'ichtingen kan voortvloeien, maar 
niet de schade en de hinder, die daarvan het gevolg kun
nen zijn. De groote waarborg, die gegeven is tegen het ont
staan van ,gevaar, sluit toch in zich, dat daarmede meteen 
ook de mensehelijkerwijze te berekenen schade en hinder 
tegelijkertijd worden tegengegaan. 

Dat zijn i.c. geen afzonderlijke dingen, want de sehade en 
de hinder kunnen voortvloeien uit een ÏDl'ichting, die meer 
of minder gevaar oplevert en wordt nn het veroorzaken 
van dat gevaar geëlimineerd op de manier zooals de Petro
leumopslagordonnantie dat doet - de practijk wijst het 
trouwens uit - dan zijn de schade en de hinder, zooal niet 
tot nnl gereduceerd, dan toch buitengewoon gering ge
worden. 

De heel' Stokvis heeft verder gezegd, àat hij zich niet kan 
voorstellen, waarom eigenlijk voor de uitbreiding van een 
petroleuminrichting geen nieuwe vergunning wordt ver
eischt. Het feit, dat in de Memorie van Antwoord staat 
vermeld, dat zulks vanzelf uit de Petroleumopslagordon
nantie volgt, is volgens den heer Stokvis een opmerking, die 
hij niet kan begrijpen en waarvan hij de juistheid ook niet 
voelt. 

Verder heeft de hee r Stokvis gevraagd, wanneer een uit
breiding nu eigenlijk onder een oude vergunning valt. 
Daarop zou ik het volgende willen antwoorden . Wamleer 
cr in ecn vergunning b.V. toestemmh1g wordt gegeven vuur 
de oprichting op een bepaald terrein van een viertal klui
zen of eeu viertal groote tanks, kan ik mij wel voorstellen, 
vooral waar de vergunning loopt over een tijd van 
30 jaar, dat de betrokken maatschappij begint, met op dat 
terrein een of twee tanks neer te zetten en er naderhalid de 
dcrde en vierde bij bouwt. Deze vallen dan niet onder 
),uitbreiding van inrichtingen", maar vallen nog binnen de 
eenmaal ver1eende vergunning en daarvoor is dus geen 
nieuwe vergullning noodig. Wanneer een uitbreiding valt 
buiten hetgeen in een onde vergunning is toegestaan, spreekt 
het van zelf, - de oude ordonnantie geeft dat duidelijk 
aan - dat alsdan een nieuwe vergulluing moet worden ge
vraagd. 

Ik geloof wel, hiel'meG'C de opmerkingen van den heer 
Stokvis in eersten termijn te hebben beantwoord. 

(STOKVIS.) 
De heer .S tok" 1 ~ : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 

niet zeggen, dat de geachte Regeeringsgemachtigde op de 
hoofdpunten van mijn betoog erg diep is ingegaan. 

Mijn voornaamste argmuent was, dat de Petrol eumopslag
ordonnantie slechts waarborgen geeft tegen geraat' en dat de 
Hi.nderordonnantie zich met haal' bepalingen ook bijzonder 
richt tegen schade of hinder. Daarop heeft de Regeerings
gemachtigde alleen geantwoord: die waarborgen tegen ge
vaar behoeden eigenlijk ook tegen schade en hinder. Mijn· 
heer de Voorzitter J Als dat zoo is, dan kuunen wij waar
schijnlijk spoedig een ontwerp-ordonnantie verwachten tot 
intrekking van alles in de Hinderordonnantie, dat op schade 
en hinder wijst, want dan behoeven wij alleen maar be
paalde veiligheidsmaatregelen voor te schrijven, die een ze· 
Keren gevaarkans verminderen, ten einde tevens schade cu 
hinder te voorkomen. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, de Regeeringsgemachtigde 
gevoelt toch wel, dat dit niet g'chetl juist kan zijn; hij voelt 
toch wel, dat schade en hinder kunnen worden toegebracht 
buiten iedere gevaarsmogelijkheià om. De stank, die een 
bepaalde inrichling in de omge\'ing kan verspreiden; de. 
bemoeilijking van het verkeer, de waardedaling van den 
grond in de omgeving van zulk een ÏDl'ichting, persoonlijke 
hinder en persoonlijke schade, dat vD.lt nu allemaal buiten de 
PetroleumopslagordOlUlantie, maar vindt men uitsluitend 
en ter dcge in de Hinderordonnantie neergelegd. Nu heeft 
de geachte Regeeringsgemachtigde op mijn vraag, waarom 
de opslag van petroleum van dez" bepalingen wordt uitge
zonderd, geen onkel motief , bijgebracht, dat althans voor I 

een redelijk verstaander aannemelijk kan heeteu. 

Gevraagd is, waarom die petl'oleumopslagplaatseu, {Jn ook 
,je suikcrfabrieken en de rubberbereidingsfabrieken, aan 
de Hinderordonnantie moeten worden onttrokken. Wij 
hebben daarop ten alltwoord gekregen : de suikerfa
brieken komen meestal midden in de sawahs te liggen, 
waar geen woningen in de omgeving zijn. Inderdaad 
kan dat geval zich voordoen, maal' zal de geachte 
Regeeringsgemachtigde l,urmen yolhoudcll , dat el' aan
leiding bestaat om alle suikerfabrieken aan die Hin
derordolUlantie te onttrekkcll, omdat el' een enkele, of 
c(, I11ge vlln die fnbl'Îeken middcn in de sawah wOl'den 
gebouwd ? 

En ook voor de rubberbereidingsfabrieken en de petro
leumopslagplaatsen, staat het, dunkt mij , niet vast, dat 
die altijd ver van de bewoonde streken, of midden in de 
sa wahs znllen worden opgericht; integendeel, de praktijk 
leert het anders. 

Trouwens, in de Memorie van Antwoord heeft de Regee
ring een heel andere uitlegging gegeven. 

Ik lees daarin: 
,.Voor suikerfabrieken bestaat het voorschrift in § 7 

del' lJityoeringsyoorschriften del' Fabrieken-ordonnan
tie (Bijblad 10664) . dat den Directeur van Bi111l011-
landsch Bestuur of het Hoofd yan gewestclijk bestuur 
voldoende bevoegdheid geeft om te waken voor de he
lallgcn van derden, indien het zeldzame geval zich 
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Aa n \'n 11 i n~r Hi nclrl'Ol'cloll llH 11 tic. 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN B, B,) (DIRECTEUR VAN B, B,) 
"ool'doe!. dat een nieuwe slIikC'l'fnbL'Ïek zal worden neol' de hecr Stokvis dan nog' !lif't trvl'e(]cll is, weet ik niet 
opgel'itht. 

J Le1zl: lfck g'l' lll t \'001' "ld,lJl 'l'f'alJ l'i l' kl'll, Wi.un op § -1 en 
~ !) dl'" Lïl\'()l' I'i ng'~ \'OOI'~(,hrirkn dl\l' HuiJIJl' l'lJl' I'l' id ings

ol'clonnantie in Bijhield No. 110ï2 nlll tm'pa ssing- zijn, 
,\:l I1\'nllill l! \'all die bepalingen is in dl' pl'<'lt't ij k ni(,t 

JlOO(ljg gt'blckl' Jl. JTet is gl' wf'l1sl"ht dat in dergelijke 
genlll rll de \'e l'gnnningge\'l'I"S l'Cll igc mee rdere vrijheid 
heh01ldel1 hij het heoo l"dce}cn \'all de vcrschilI ende he
blllgen. ]){I vergUllllling wordt trouwens in deze geval. 
len dooL' den Gouverneur-Generaa l of den D irecteut' van 

wat \'c l'lungd wordt. 
D e hoofdzaak van het betoog' van den hecr Stokvis is 

eigenlijk d ezc vraag, waarom nu eigenlijk de p etroleum
inrichtingen, de rubberbereidings- en de suikerfabrieken 
eeu grootere \' rijheid vall beweging bebben dan al die 
kl einere bedrij\'en, die zijn ondel'\vorpen aan do bepalingen 
van de Rind erol'donnantie. 

Maal', lIijnhoer de Voorzittol' ! Die fabrieken hebben 
geen grootere bewegingsvrijheid. 

De heor Sto k \' i s : Mijnheer de Voorzitter! De Me-Billl1<' lllnndSéh HC'stuul' "(,1'I(,t' I1(l ('11 niet door l a~e l'e 
~H'zaullC?hl){'nd('n". morie van Antwoord zegt het zelf! 

nfcn ziet, dat dit con heele andere motivcering is dan 
die wij pn S \ 'lll1 c1~n geachten Rcgecringsgcmachtigdc lieb
])(' 11 mogen vernemen. I Jaat ik dndelijk opmerken, dat het 
motie !". llat gpen lagc]' gezag dan de Gouverneur-Generaal 
of de Llil'c('tCU1' \'.111 Binncnlandseh Bestuur de ver gunning 
ndernt, \'001' de petrolenmopslagplaatsen niet geldt. Heb 
ik de ol'donnantie goed gelezen , dail wordt de vergunning 
ycl'lccnd door het hoofd van gewestelijk bestuur, een amb
t enaar, clie, wC!lk een hoog gezaghebber ook, toch altijd lager 
siaat dan (Ir C: oun~l'JlC'lll'-(irnC'l'nêl l of de dircctellr vun 
Hinl\cnlanLlsth Best uur, 

1\Iaar, lrlijnht'C'l' de Voo rzittcr, ik Vl'aag': waarom behoort 
ten aanzien \ ' nl1 dr su ikl'dabdl'ken. dl' I'nbbel'bCl'eidings
fa brieken en de petl'oleum-inl'iehtingen, oe vel'gullning
gever nu eigenlijk een grootere vrijheid te hebben dan 
t en aanzi en van die heele recks van ondernemingen, die 
hi,jlHl het geheelc industrie(!le leven bestrijken, welk wèl 
ondcr de .ll indcl'Ordollmmtie nülen~ ' Vaarom zijn de 
helangen vun derden in dit la atste geval beter en uitvo e
l'igc r gewaarbo l.'gd dan geschiedt t en aanzien van de sui
ke!"-. de l"uhhcl'l)creidings- cn de petroleuminrichtingen1 

11, heb d:ull'omt rent Iliets YCI'nolltl'n. En ofsc hoon ik den 
geachten Rl'g'cl'l'i ngsgt>mllchtigcl l' dank zeg- vOor zijn Ita
dere interpretatie, die inderdaad wcl noodig was, omtrent 
hetgcen er bedoeld werd mct uitbreidingen, waurvoor 
ten lUlllzien van de petl'oleumopslagplaatsen geen nieuwe 
vergunning noodig zou zijn, moet ik de door mij aange
voeL'dc hezwu l'cn hand ha\'cn omdat ze - en ik heb duar
\ 'OO t' mijn l'cclenrll g"eg'l'\'cn - niet zijn weel'iegd, 

De heer l"I a a s U cc s t c l' a IIU s, d iL'cdelu' \'a n Bin
nenlandsch Bestuur: :àlijnheer ue Voorzi tter ! Ik wil gaarne 
nog een cnl, cl woord over de kw est ie zeggen, maar dat 
kan inderdaad niet vecl mccr zij n. 

De he('t' :-;tokvis merkte op, dat dc mondelingc toelichting, 
die ik nader hp.b gege\'cn andcrs is dan hetgeen voorkomt 
iu de 1VIemori e van .Antwoord . . Ik zou haast zeggen, dat 
dit ecnigszins vanze lf spreekt, want wanncer d c heer 
~tol{\'i~ met d.e woorden in de :Mellloric \" Il n Antwoord te
\'L'edcn was geweest, zo u hij niet mcer het woord hebben 
gevoerd, en ZOtl ik niet hcbbcn behoe\'cn te antwooL'den . 
I k moest nu echter t ra chten nog een cnke l motief daarcn
boven aan te vocren . 'Vdntl , dat heb ik g'edaan, en wan-

H andeli n ge n. Zittingsjaar 1027- 1928. 

De heer 11 a a s G cos t Ol' a n n s, dh'ceteur van Bin-
nenlandsch Best uur: In art. 10 \'un de uitvocl'ingsvoor
schrif ten WlIl de P et"olenmops]ag-ol'dollnantie staa.t toch 
uitdrukkelijk , dat er oen plaat selijk ondel'zoek zal worden 
in!(estcld, waarbij do l'oehthebbenden \'an de belondende 
pCl'coelen omtront hun belangen gehoord zullen worden. 

Nu is toch de praktijk deze - ik neem aan, dat do heer 
Stokvis die nooit meegemaakt heeft, maal' ik kan het hem 
toch wel ,'o l'zekeren - clat, bij de oprichting vau een petro
ICllmhe\\a~lI'J1 lil a ts Jcdel' wordt gehoord, die in den omtrek 
(1:\OI1'\'al1 woont, dat zijn in den regel sawahbezittel's, dHt kan 
ik dcn heel' Stoln'is ook wel verzekeren. 

])0 hoer ti tok " i s: Ik wil wel met U meegaan , 

De heer ::\I a a S G ces ter ti II us, dirf':ctelu' van Bin
nenlalldsch Bestuur: Dat kan nu niet meer, want ik doe dat 
w(,I'k tegenwoordig nict meer. Alle nabijwonenden worden 
ill al hun belangen en bezwuren gehoord. Dc opmerking van 
den heer Stok\'Ïs, dat de grootel'c ondernemingen meel' be
wegingsvrijheid hebben, is dus niet juist. 

De hel'r kt 0 k v i s: Dilt hch ik ook ni et gezegd . Ik heb 
gezegd : de\'cl'gullningge\'ers hebben volgens dc ::\('emOl'Îe 
\'a n ~\n twOOl'd t.Hll1spraClk op f!1'oote ,'e beweg-ingsvrijheid, 

De hecr ~r a a s 0 e est c l' a n u s : De vraag, die ik 
meende dat de heel' Stokvis gesteld heeft) is: WHill'Om heb
hr n (lc gmol'e ondernclll ingen meel' bewegingsvrijheid ? 

Ik kan den heel' Stokvis verzekeren, dat ook die andere 
toestnnd njrt bestaa t en dat steeds alle lwlan g:rn tegen elkaar 
worden a rg-cwogcn. :à la8l' wl:Inneer cr bezwaren van niet 
\'oldocnde gew icht zijn, spreekt het vanzelf dat Cl' een del'ge
lijke opslagp laats kom I·, wanneer ze is aangevraagd, 

Wat betl'eft. (k klei no bedrijfjes, W<loro,'er de heer Stokvis 
het ook heeft gehad, een timmerman of een smid, clie OI1<1an
gClHlIne geluiden voortbrengen, zijn werklieden, clie wonen, 
waal' de heel' Stokvis ook woonl, or in elk geval wonell ze in 
de nabijhrid, en die mellsC'hen kUllnen hem en anderen in 
hun wo nin g hinderen. Dat is E'chter nict het geval met 
ee n suikedabrick of cen pctrolcllminsta ll atic, die verderaf 
zijn gelegen. 

1k heb h ierom trent "erder niets te zeggen. Ik meen dat de 
:Mcmol'ie \':l11 .\n t \\'oo l'U de bezwaren duidelijk genoeg heeft 
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Aanvulling Hinderordorulantie. - Zaakwa arnemer schap bij de landraden. 

(STOKVIS, VOORZITTER.) 
ondervangen en ik zal het dus hierbij laten, Mijnheer de 
V oorzi tter ! 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Het is mijn 
voornemen, wanneer ik althans voldoenden steun kan krij
gen, om de volgende motie in te dienen: 

"Het College van Gedelegeerden, van oordeel, dat 
niet-toepasselijk verklaring van alle voorsehriften van 
de Hinderordonnantie op inrichtingen, bedoeld in de 
I,Petroleum-opslagol'donnantie" , ongewcllscht moet wor
den geacht, zonder aanvulling eerst van laatstgenoemde 
ordonnantie, 

noodigt de Regeering nit, de aanhangige ontwerp-or
donnantie terng te nemen en bij den Volksraad een aan
vulling van de lIPetroleum-opslagordoUllantie" aanJlan
gig te maken, waarbij, op den voet van de betrekkelijke 
bepalingen van de Hinderordonnantie, wettelijke waar
borgen ook ten aanzien van schade en hinder zullen wor
den verschaft", 

De bedoeling van deze motie is dus, aan de R egeering te 
vragen wijziging van de P etroleumopslagordonnantie, zoc
dat de daarin gegeven waarborgen zich niet alleen zullen 
concentreeren op het gevaar, maar ook op de sehad ..:: en 
hinder. 

Mijnheer de Voorzitter! Mag ik misschien eenige mede
onderteekellaUl'S voor deze motie werven? 

De V o o l' zit te l': Als ik Uw motie goed begrepen heb 
is het Uw bedoeling, dat in de Petroleumopslagordonnall
t ie eerst een wijziging wordt aangebracht alvorens over 
de aanhangige ordonnantie gestemd wordt' 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou de 
Regeering wiJlen '\'oorstellen, de ontwerp-ordonnantie terug 
te nemen en te kom~n met een wijziging van de Petroleum
opslagordonnantie, waarin ook opgenomen worden wette
lijke waarborgen ten aanzien van schade en hinder . 

De Voo r zit ter : Is Uw motie nog ni et onderteckénd 
dool' drie personen j 

De heer St 0 k v i S: Neen, J\iijnhe('r de Voorzittcr, en 
daar ik, naar mij blijkt, geen mede-onderteekenaal's daar
voor kan kl'ijgen, kan ik deze motie niet indienen. . 

Ik wil eehter wel zeggen, dat, als een van Inijn mede
leden een motie zou willen indienen, maal' alleen om parle
mentair technische redenen daartoe niet in staat zou zijn, 
ilt gaarne mijn medewerking zou willen verleenen om het 
mogelijk te maken, ~mlk een motie in stemming t e brengen. 

De on twerp-ol'donuantie wordt op verzoek van den heer 
Stokvis in s tenuning gebracht en aangenomen met 17 stem
men voor en 1 stem tegen. 

V 6 6 r stemmen de heeren: )[andagie, Koesoemo Oetoyo, 
Schmutzer, K.an, Soejono, s'Jacob, AJimoesa, De Hoog, Koe-

(VOORZ., DIR. VAN JUSTITIE, KOESOEMO OETOYO.) 
soomoe Joedo, Pruin, Djajadining1'ut, Blaauw, Hoep, Van 
Helsdingen, Kiès, Kerkkamp en de Yoo1'zittel' . 

'I' e ge n stemt de heel' Stokvis. 

De V oo l' zi t ter : 1 kst e I th a n s a a n d e 
orde de behandeling van de gewijzigde 
o ntwerp-ordonnan t i e tot regeling v an het 
z.a. akw a a a l' n e 111 e r s c hap I n b u l' g e l' I ij k c z a
ken bij l andrade n (Ond. ö3 ) . 

Ik maak el' de heeren op attent, dat el' yerbetcl'ingeu ZlJlt 

aangebracht, in de eerste plaats aan het slot van het Gede
legeerdenverslag en in de tweede plaats - van Regeel'ings
wege - op blad zijde 8 van de gel'oneogl'.aieerde ).[cmorie. 
\'(ln Antwoord, welke wijzigingen uL.., in deu tekst geïnse
reerd moeten worden beschouwd. 

De heel' Hut g e l' s, directeul' van Justitic : ::\lijnh eel~ 

de Vool'zitter! Ik heb nog een korte lllededeeling te doeu_ 
In bet slot "an de Memor ie van Antwoord is gezegd, dat het 
woord "pl'incipalen ll wordt gewijzigJ in " lastgevel's" en wel 
in art.· 2 lid 3 en in art. 3 lid 1. Daarbij is over het hoofd 
gezien, dat in art. l ook het woord "principalen" \·oOl'komt, 
zoodat de Regee!'ing verzoekt ook in het derde lid van art. 1 
het woord "principalen" te willen lezen als "lastgevers". 

De \' 0 0 l' z i t ter : Deze wijziging wOl'dt dus ook als 

geïnsel'eerd beschouwd. 

De heer Ko e S 0 e m 0 0 e toy 0: Mijnheer de Voor
zitter! In de Memo!'ie van Antwool'l] staat op bladz . 1 in 
de tweede alinea het volgende: 

"Om deze reden regelt het ontw,crp de materie uit
slnitend voor de landraden, omdat vaststaat dat hier 
aan reglemen teering de meeste behoefte is en de rego
lin g als UI'gent moet worden beschouwd, VOOl'zoovel' het 
betreft burgerlijke gedingen ". 

Nu kan ik niet beoOl'deelen of inderda"d die behoefte bi j 
de landraden het ,grootst is, maal' ik kan wel zeggen, dat die 
behoefte bij de regcntschapsgerechtell ook zeel' groot is. Nu 
kan het wel zij n, dat dit del' Regeel'ing niet gebleken is, om
dat de regenten, voorzitters van regentschapsgerechten, zicll 
in deze niet ,hebben laten hooren . Ik meen eehter, dat dit 
daaraan is toe te schrijven, dat de regenten eigenlijk uie 
wistcn, dat de zaakWaalllCmerij zou kunnen wordcn gere
glementeerd. Ik stel mij voor, wanneer na de totstandko
ming van deze ordonnantie den regenten zon worden ge
vraagd of ook bi j de l'egcntschapsgercchten de reglemen
teel'ing van de zaakwaarnemerij noodig is, deze vraag dOOI 
de meeste regenten in 'bevcstigenden zin zal worden baant 
woord. Daal' komt nog bi j , dat ik vrees dat als de zaak niet te
gelijkertijd bij de regentsehapsgerechten wordt geregeld, d 
meeste zaakwanrnemers zaken, die boven de f 50 uitgaan e 
als zoodanjg voor den Landraad behool'cn te worden gebracllt 
zullen splitsen om ze toch bij het regenllichapsgel'eeht t 

k-unnen vOOl"brengen. Ik zal van dezc zaak gecn portefeuille-
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k\\'C :-; lic llltlkcll Ül dien zin , a nt ik cr CCH i.llllr)1l1clllrnt 0\'('" 

zou indi enen, Illaal' ik zon Cl' loch bij de Hegccl'ing op willel1 
aandringen ook de l'cglcmentcel'ing der zaakWaal'llClllel'ij hij 
de l'cgcnt schupsgcl'eehten zoo spocLlig mogelijk in behl-llHle-
]in~ te nemen, 

()Hll i~ Cl' nog ecn 'llldoJ'e kwc:;Üc, wuarO"el' ik iets heb 
op te mcrken. In Je ~Iem.oric van Antl\\-ool'cl staat op blz, 
5 het volgende: 

"De ltegeering a,cht het, zoo al Iliet weü1ig \'et'<.ledig
batH, dan toch praktisch moeilijk uitvoerbaar om de 
door clen Voorzitter van een bepaalden la.ndi1i-ll'tl ge
gevcn besli,ssillg' omtrent ue schol'sing van een zaak
waarllemC1't waartegen gecn hoogel' beroep 01)cnstaat, 
ook "all kracht te doen zij n ,'oor a1lc andere landraden, 
Bovendien 111.0et niet worden vergeten, Jat weJiswaal' 
in Uleorie de mogelijkheid bestaat \'001' Jen geschorst en 
zaakWHal'nemCl' om als znodanig wecl' op te tl'eden bij 
ecn a.ndel'cn landn.a) 'd, uoch een del'g'e lijk optl'Û'llen gc
durende de schol,:;ing in de praktijk vrijwrl als uit
gesloten kan worden beschouwd, Bijna ioocl'c Zêl<lk

waarnemel' tooh dankt zijn bestaan voornamelijk aan 
de IÛJlLSta,ndi.gheid, dat hij geen on.bekcnde is vall de 
streek waar hij \\'oont en na n hot leit, dat hij als ge· 
regeld plcit,lJezorgcL' '-oor L1en landl 'aad in zeke re ll1<ll c 
van zijn l}Cn,()on heeit (10011 sp1'cJ.;:e]], " 

\Vclnu, J,[ijnJlccr de Yoorzittel', uit hot cUltwoord zou 
mog()ll blijken dat de Regeering feitelijk den zaakwaame
mer alloon bestaiU1Jl<HU' acht op dc plaat s van zijn woning. 
l\hwr, Mij nh eer de VO.QI'Zittel' , als dat liOO is, waarom is 
Ct' dan bezwaar tegen, om bij schorsing clen zaakwaarnemer 
ook te ,·cl·bieden, op te treden bij aUllere landraden j Als 
]1Ïj toch alleen in zijn eigen woonplaats kan pleit~n, waal'-
0111 l ,on zulk cell \'c l'bod dl(l1I niet mogelijk zijn? \~OOI'

namelijk koestcl' ik in deze ocn bcpä .. dJc vrees teg-en deze 
regel ing, Dc }o\'e:-;Iic is n,I., dat bijv. bij Inndl'adcll , dil 
llo:sat di cht bij elkaar zijn g'clC'gcn, dc gesl.!hol ~lc Z(l~llk

waUl'nelllC1'S zouden kunnen ruilcn, .l.oo bij", J\,;ocdoo!'5 Cn 

Patio Dat zijn twee plaatsen, elk met eon landl'aad, aie 
onge\'eel' twaalf paal van elkaar zijn gelegen, Met de tram 
kall men in de derde ldasse gcloof ik voor 20 cent vanuit 
Koedoes Pati bereiken cn omgekeerd. Wanneer nu in beide 
plclatscn de zaakwaarnemer wordt geschorst, dan :1QU ik zeg

gel!, ruilen de luakwnal'ncmcrs met eJkaal': die van Pati 
t reodt di.1ll op te Koedocs en omgckeel'd: die Vflll K OO<.locs 
1(' Patj, 

Ik dank U, ~lijllh eel" de ,"ool·Z itt,,· 1 

(VAN HELSDINGEN.) 
wordt de zaak in openbare vergadering; gebl'acht. j [ct ''lil 
mij yoorkomen, tlat bij deze behandeling yan zaken een 

{-{I'oot ,'ooJ'deel tdool' gaat. 11 .1. het \'ool'dce l "fl11 }luhli<:itcil. 
De bedoeling van den al'beid. dool' een parlementair lichaam 
is toch ook altijd, dat de behandeling openbaar geschiedt, 
ook in dien zin, llat ut.! stukken bijtijlIs wOl'd en gcpubli
ece l'u, zoodllt ook ilndcl'Cll UHIl alleen de lellen \"tlll het col
h'ge \'an de stukken kunnen kennis nemell. Op het Dogen
blik za l deze zaak worden afgedaan, zlmdl'l' dat d l' buit e lt

wereld zelfs \'a ll het bestaan \'an de ::\It'lllo1'ic nlll . \ntwoonl 
afweet, Nu kan het natuurlijk zijn, dat deze w Cl'kwjj7.c 

wordt g'e"olgd om bepaalde, zeel' dringende redencll, maur 
ik geloof, llat in Ueze ûie redenen niet in die mnte aanwe
zig zijn, dat daarvoor het gl'oote voordeel va n de publi
citeit, het voordee l van inwinnen van inlichtingen ook bui
teil dit éollege eigl'n lijk moet wordcn uitgeslotell, 

Een tweedc nadeel, dat aan deze behandeling is vCl'bonde l ) 

lijkt mij ook, llat ecn zooclunige oVl' rlwuHte afdoening' van 
zaken aan het Ul'partement ''1111 Just iti e of aan ieder andei' 
bl,trokken d epartement toch moeilijk welgenlilig kan zijn j 

mij dunkt dat ook zij niet clen nooclÎgcll tijd kunnen gevrll 
aan cle bcstllclcCl'ing van de opmerkingen, die in het Gede
legeel'denverslag zijn opgenomen. zoodat dus ook de daarin 
vervatte yoors tel1 en niet voldoende h:ullJlen \\'orden ondcr 
oogen g'l'z icl1, \Ynllli ccr wij daarbij dilll /Jrdcn/.: C' Il, c1l1t JIJ 
deze niet alleen het departclHent van Ju stit ie da<ll'o,'el' hl"'
slist, maal' dat d e aangelegenheid ook nog moet gaan ovel' 
de Regeering, dus over de Algemeene Sccretat'Ïc, enz" gr-
loof ik, dat de snelheid van behandeling tekort dreigt t e 
cloen - ik zeg niet, dat het bij dit ontwerp het geval is 
- aan cle degelijkheid van de afhandeling. In zekeren zin 
blijkt dit l'el'ds hieruit , dat d e Regcel'ing~gcmacl1ti~de vom' 
J'll :-.t iti (' zil' l! gl'lloodzaakt Iwdt ~'l'ziell, bij den ;1;lll\';lllU' V<lll 
dl ' Iwh aJldclin g ,'itn dit ontwl'I'p ook dad elijk nu'de tt' dl ,t'h' lJ 

dat l'l' lIog \\ ij zig'illg dielldl' k \\'Ol'lh'll aangebl'll('ht in <11'ti
kt'} 1, lid 3, OlJl(/;11 dItal' OH'!' ild hoo f'd \\{I ~ g'l'ZÏt'll li et 

ge lJl'uik vall het wool'd "pti llc ipalen", 
Dat kan toch dunkt mij niet anders zijn dan een gevolg 

van de te snelle afdoening van deze aangelegenh eid, 
BovendioJ1 zal .ik straks nog ëla..:nl C'iding hebheJl om te 

wijzen op enkele leemten in de 3[e l1l orie vall ,Antwoord 
waarbij enkele vragen uit bet Gedelegeerden-verslag lliet 
zijn beant.woord, 

Ov<,r het onderwerp zcl.f zal ik hiel' lI id heel vce l leggen, 
·1):11 (Ie z aaJ.~wiHlL')H' nll' l'ij ee n ~ I'nst i g kwftnd i :o:; is zoo dui· 
(ldijk l ' lI zoo lJl'k~'IH1, dat lH,t nirt noodig is daarop in tc 
gïl<l ll. H (.' t zou zijn: 1:.il e11 WWI' . .\lh (, l1r dragen. daaraan 

I)c I!('(~ I' \ 1 a n Hel sdi 11 g: en: J,[ijnh eel' de Voorzitter! ilO:,!,' ::';l'ooh' Iwschouw ill l-!r l1 tr wijden. I k juich dUHl'om dezo 
] k ZUli gl'nag- will l'n bcginlll' ll met Cèn algèlllee nc OplHl' I'
king', Ik 1.;a 11 ni l'l XCggCll , daL de wijze, waal'op op h et 
O{lg'cnblik het coll ege \';\11 gc Lleleg'ecl'den dezc zaak, - en trou
wellS ook in zekercn zin de Hindel'ol'donnantie, - gaat afdoell, 
vC'cl aanbeveling ycruient. &\I s wij de d ata cven nagl:lau , 
zjen wij, dat h et verslag van de commi ~sje op 3 October b 
uitgegaan, De ~icm o ri e nlll Antwool'd i:; uitgegaan op ]1 

October. E erst op den avond va n den Uden October hob
ben ,dj dit stuk ontvangen e n reeds nu, den l3den Octobel' 

pog-ing' iO l', om dit zoo Zl' (' 1' (lj r p in d\' lllla ndsehl' marlt
~t' ha ppij in g'CV 1't't (' 11 eu ,.p I h' h<'tp\l g'l' If' ll, H et is f'en be
~(, h l' idl'll stil}). Ill<l ill' dnnl'olll to('h a ll esz ill~ te wH-('lrdeel'cn, 

,],\\-ijfcldl' ik l.la ll \':1nkel ijk of de I'egcntschapsgel'eehten 
wcl een yoorziening in dezen gecst noodig hadden, nadat de 

heel' KocRocmo Octoyo, clie als l.'l'gentsehnpsI'cchtcl' zulk een 
tange p1'artijk achter den rug heeft, hi f 1' uit(lJ-ukkelijk 
hcrft H' l'kl<lal'd, dat ook daal' de zaakwa <ll'nemC'rij enOl'me 
al'rnctill!!en hc('ft n8n!!'cnom el1, wnal'tf'.!!ell nUlfl tl'f'g"(' ]C'1l mo('-
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Zaakwaarnemerschap bij de landraden. 

(VAN HELSDINGEN.) 
ten worden genomen, wil ik g.OlLl'ne ZlJn betoog onder
schrijvtllll, dat de Regeeringsgemachtigde te gelegener tijd 
ook deze aangelegenlleid onder oogen zal zien. 

Alleen moet ik opkomen tegen elf' opmerking van den heel' 
Koesoemo Octoyo, clnt de zaakwaal'nem~"'rs nu de 7.aken z111-
lCll ga.an splitS<'Il. Dat zal toch moeilijk gaal11. De regent
schapseechtee zal de splitsing van zulk een zaak niet mogen 

- aanvaarden, daar dit in strijd zou zijn met de bevoegdheids
regelen. 

" Tel zal het mogelijk zijn . dat de vOTcleringen worden 
,erminderd toL het bedrag, dat maximaal voor deu regent
schapsrechtcl' kan wordm gebracht. 

Ik ga met de Regeering volkomen accoord, dat er ern
stige bezwaren zijn tegen officieele erkenning der zaak
waarnemers. 

Waae ik den geachten Regeeringsgemachtigde ook nog 
op wijzen wil is, dat van andere, ook deskundige zijde, 
mij uitdrukkelijk werd verklaard, dat vooral ook groote 
behoefte bestaat aan een regeling van de zaakwaal'nemerij 
bij de Priesterraden of de eventueel doervoor in de plaats 
komende penghoeloegerechten. Daar schijnt het euvel min
stens even ernstig te zijn als bij de landraden. Daar worden 
oude erfeniszaken opgezocht, en worden allerlei personen bij 
elkaar gehaald, die verklaren erfgenamen te zijn, terwijl 
ze het nooit geweest zijn, zoodat het zeel' wenschelijk is, 
dat de Regeering ook daaraan aandacht wijdt. 

In het algemeen kan ik zeggen, dat in de Memorie van 
Antwoord verschillende argnmenten zijn aangevoerd die 
bevredigend Zijll. '1'och zijn cr enkele uitzonderingen. Op 
bldz. 2 van de geroncografeerde Memorie van Antwoord -
dat is ook al een naeleel van de gehaaste behandeling; wij 
verwijzen nu, en dat komt in de Handelingen, naar de bldz. 
van het roneogram en later komt het gedrukte stuk -
vinden wij op de vraag uit het Gedelegecl'denverslag: 

nof niet een zoodanige regeling mogelijk is, dat 
degene die als gemachtigde in een bepaalde civiele 
zaak voor een partij wenscht op te treden vooraf .ver
lof vraagt aan den betrokken v~orzitter van den land
raad, c1ie de bevoegdheid moet hebben om van den 
verzoeker te vorderen een bewijs van goed gedrag, 
afgegevcn dool' het Hoofd der Afcl eeling, waarin de 
verzoeker woont". 

zonder meer als antwoord: 

"Evenals van andere zijde in het Verslag is betoogd, 
heeft ook de Rcgeering bezwaar tegen het door een 
lid geopperde denkbeeld om voor iedere zaak afzon
derlijk den zaakwaarnemer incidenteel als zoodanig 
toe te laten kracbtens beslissing van den landraad
voorziter" . 

Eenig argument wordt tegenover de vraag in het ge
delegeerdenverslag niet gesteld . Er zijn in deze echter 
toch ,,-el voordcelen te noemen, die evident zijn. Hier heb
ben wij niet te maken met een officieelc erkenning. Tel
kens wordt voor elk apart geval door den landraadvoor
zittcl' toestemming tot zaakwaarneming ge~even. Zoo ggat 
cr een machtige pre,'entieve werking uit van den yoorzitter 

on kan het corps zaakwaarnemers worden gezuiverd, zoodat 
alleen de beste zaakwaarnemers overblijven. 

Het tweede punt, dat ook zeer matig geargumenteerd 
wordt, vinden wij op dezelfde blz. van de Memorie van 
Antwoord ten aanzien van het bezwaar, dat geopperd is 
in het GedeJegeerdenverslag over de dubbele sanctie, den 
tuchtmaatregel en de strafrechtelijke sanctie. Er is ge
vraagd, of voorloopig misschien niet volstaan zou kunnen 
worden met alleen den tuchtmaatregel. De Regecring ant
woordt hierop : 

"Wat betreft de dubbele sanctie, nl. de tuchtmaat
regel en de strafrechtelijke sanctie, welke op de over
treding van het 2e1e lid van art. 1 en het eerste lid 
van art 3 is gesteld, sluit de Regeering zich aan bij 
de leden, die van oordeel zijn dat beide sancties 
moeten worden behouden ". 

De argumentatie in het Gcdelegeerden Verslag i in dit 
opzicht ook niet zoo el'g' sterk geweest. Ik ~a natuurlijk 
volkomen accoord met de opmClkin~ in het Oedelegeel'den~ 

verslag ~enHlak1, dat geen sl1'ijà kan bestaan tusschen den 
tuchtmaatregel en cle strafsanctie. Waal' echter wel slerk 
den nadruk op is gelegd, is, elat die twee middelen worden 
gehanteerd door twee gansch verschillende réchters, de 
tuchtmaatregel loch zal ':;'001' den voorzitter van den land
raad worden toegepast, de strafsanctie door den landrechter 
of welken daartoe bevoegden rechter dan ook en mcu vrees
de, dat er ongewenschte toestanden zouden kunnen ontstaan, 
indien el' tegenstrijdige beslissingen zouden komen. 

Het wil mij voorkomen, dat het beste zou zjjn geweest, 
wanneer de lanc}raadvool·zitter zelf uaast den tuchtmaat
regel ook ~el'('('htigd zou zij n, den strafmaatregel toe te 
passen. 

Ook uog in ander opzicht is de Regeering niet gelukkig 
geweest in haar antwoord. Er wordt een heel betoog ge
houden in paragraaf 2 van de Memorie van Antwoord 
"Vorm van de ordonnantie'\ over het feit, dat meer van 
den meervoudsvorm dan van den enkelvoud;"Vorm gebruik 
wor,,'( gemaakt. Ik kan het betoog van de Regeering in 
die paragraaf niet erg klemmend vinden. Ik VOOI' mij voel 
meer voor ecn consequent gebruik van den enkel\'olldsvol'fll, 
doch ik zal er niet lang bij stil blijven staan. Alleen wil 
ik Cl' de Regl"pl'ing nog op wijzen, dat in vCl'band met de 
wijziging, die zij heeft voorgesteld ten aanzien van het 
woord "principalen" in het meCl'voud toch beter zou zijn 
dan "lastgever" in het enkelvoud. Meer zal ik over dit 
punt niet zeggen. 

In het Gedelegeel'G.'cnverslag is een opmerking gemaakt 
over de persoonlijke verschijning en werd gevraagd, of inge~ 
volge deze regeling de persoonlijke verschijning niet kan 
verdwijnen. In dit opzicht ga ik volkomen accoord met de 
meening der Regeering. Ik geloof, dat de persoonlijke ver
schijning zeer noodzakeHjk is, want in die verschijning kan 
een zekere waarborg gelegen zijn, dat een zaak zoo zniver 
mogelijk wordt gesteld. Wie met de praktijk ook maal' 
eenigszins bekend is, weet maar al te goed, da t de gl'oote 
kracht van den zaakwaarnemer is gelegen in het feit, dat 
hij dc zaak op verkeerde wijze voorstelt en clat nader onder-
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zoek "un de betrokkellen zeH nog vaak heel veel licht op Memorie van Antwoord naaL' het artikel 1798 van het 
dil' znak kan worpen. Daal'om werd aangera.den, zooals 
ook in het Ccdclcgeerdenvcl'slag is gesuggereerd, de persoon
lijke verschijning van partijen te bevorderen, en door eon 
of andere sanctie te versterken. Op het oogenblik is claar
mUl geen sill1 ct ie vel'bonden1 alleen zoodanig1 dat wanneer 
op den eCl'sten l'echtsdag de gedaagde niet verschenen is, 
nadat de uitdrukkelijke persoonlijke verschijning gelast. is. 
vel'oorcleelillg' bij verstek plaats kan vinden, maar voor 
de partijen heeft een niet verschijuen na een oproep tot 
pt't'soollUjke verschijlling gedurende het geding, geen ver
d('1'(, gevolgen. 

~en beetje te la uw -is de verklaring vau de Regeering ten 
opzichtc van de openbaarmaking. Op blz. 4 van de Memo
rie van Antwoord zegt de Regeering : 

"De Regecl'ing is gaarne bereid, indien zulks nood
zakelijk blijkt, harc medewerking te verlcenen om na 
vaststelling van de ordonnantie deze in de verschillcndc 
inheemsche talen te doen vertalen en aanDlakken op de 
daarvoor meest geschikte plaatsen ", 

Ik ben een beetje geschroli:kell van de woorden: ,.indien 
znlks noodzakelijk blijkt'1. Hrt wil mij voorkomen, dat het 
in iedcr gcyal noolh:akelijk is, dat deze vCl'ordening, wan

n~et' zij zal zij n vastgesteld, op zoo ruim mogelijke schaal 
worclt openbaar gemaakt bij de bevolking. Anders gaat 
het zoonIs met zoovcIe verordeningen en regeerings-ordon
nunties het geval is geweest; het is altijd een ,grief van mij 
geweest, dat is den Regeeringsgemachtigde bekend, dat 
zee.r veel nuttige en noodige bepalingen, die door het Gou
vernement zijn gemaakt, veel te weinig tot de bevolking 
doordringen, ". anneer men het in vroeger tijden noodig 
vond dergelijke verordeningen bij bekkeILSlag of door af
koncling tcr puie bekend te maken, lijkt mij VOor de In
lanclsche maatschappij , waaronder nog zoo'n groot aantal 
analp11ubctcn is een dergelijke poging om die menschen 
op de hoogte brengen, natumlijk niet van de artikelen 
stuk voo I' stuk, maar van den hoofdinhoud, zeer gewenscht, 
Ik vrees, dat maar al te vaak de naleving van deze he
palingen nie.t of gebrekkig zal geschieden door onkunde 
met cle betrekkelijke bepalingen. 

~fijnhcer de Voo rzitter ! Als ik nu mag overgaan tot de 
behandelilIg' van de iH't ikelcll, dan wil ik in de eerste plaats 
wijzen op de eritick, die in de }.iernoric van Antwoord is 
uitgebra cht, naar aanleiding yan het voorstel in het Ge
delegccrdcnvcrslag Om een :tndcrc l'cclactic te geven aan 
""I. 1. 

Daar \yorclt het volgende voo rstel aan de hand gedaan: 
" Icdc L' c h;ll1dcUngsbekw:lme is bevoegd in burgerlij

h:e zaken voor den landraad op de wijze als aangege
,-cn in de artt. 123 1. R . en 147 R. B. als gemachtigde 
,"oor de pal'tijen op te treden, hetzij om deze als raads
man bij te staan, hetzij om haar te vertegenwoor
digen". 

De Regeering heeft in dc :1\1e01oric van Antwoord in 

B. "\Y., dat natuurlijk in dit vcrband in het geheel niet 
geldt. Men zou hct woord "handelin gsbekwame " kunnen 
laten wegvallen en in dat opzicht met de Regeering mede
gaan, dan heeft dc voorgesteldc r edactie nog het voordeel, 
dat in de redaetie duidelijk uitkomt, dat het woord "ge
machtigde" in algemeenen zin wordt gebruikt, zoowel voor 
den raadsman als voor den vertegenwoordiger, De critiek, 
die de Regeering in de Memorie van Antwoord ten beste 
heeft gegeven, omdat niet verwezen zou zijn naar art. 123 
1. R. gaat ni cl op, omdat in die redaetie ui tdrukkelijk tot 
uiting \""ordt gebracht en verwezen wordt naar art. 123 1. R . 
en art. 147 R. B. Ik vind de door de Regeering voorgestelde 
redactie in zooverre onjuist, omdat in art. 123 lid 2 de 
beperkingen, die eigenlijk niet geheel sla.an op de be
voegdheid van lid 1 hier naast elkaar worden gesteld. 

In het Ie lid wordt gesproken van de algemeene bevoegd
heid in burgerlijke zakcn om partijen te vertegenwoordi
gen en als raadsman op te treden. De beperkingen slaan 
eenerzijds op de ontneming van die bevoegdheid volgens 
lid 3 en anderzijds op de wijze, waarop men als gemach
tigde kan optreden. Dat zijn twee beperkingen van niet 
gelijke . __ OOl't ril het: zou beIer zijn um die on gl~ljjk sool'ti~

lwicl jn het <l1'tikel te doen Llitkomen op de wijle u/s jn de 
\'oot'gcsteldc redactie. 

De Hegeering verklaart bezwaul' te hebben tegen de sug
gestie in het Gedelegeerden-verslag gedaan om art_ 1 lid 2, 
3 en 4 als zelfstandige artikelen vast te stellen. Zij vindt 
het "niet noodzakelijk", dat die wijzing in de ordonnantie 
wordt qlstg'cstt'ld in dcn vorm , zoonIs in het GcdcJegc(,l'clcll
\'ersl~g aê.l11gegeyen, Het gaat er niet alleen' 0 111 of het 
noodzakelijk is of niet, dat die wijziging wordt aange
bracht, ik geloof dat toch ook aan de wetgm·jng de eisch 
van sierlijkheid gesteld kan woroen. 

Ik heL i n hd Ge<leJt'g'ccJ'(lenvt!l'slng- de opme rkin g g~ _ 

maakt dat het m.l. minder juist moet worden geacht om 
het 2e, 3e en 4e lid, die een geheel andere stof betreffen 
dan de bevoegdheid van liel 1, als deelen van eenzelfde 
artikel te behandelen en dat ik het een logiseher gedachten
gang vond de ordonnantie als volgt in te deelen: 
Art. 1, regelt de hevoegdheid tot zaakwaarneming; 
Art. 2, geeft de regeling betr effende de te ontvangen be-

talingen; 

Art. 3, de wijze van vaststelling van het salaris j 
Art. 4, de vooruitbetaling; 
Art. 5, - dat zouden dan zijn de leden 3, 4 en 5 van art_ 

1 - regelt de toepassing van den tuchtmaatregel j 
A rt. 6, de strafsanctie eu 
Art. 7, de niet-toepaoselijkheid op advocaten en proeureurs. 

Het wjl mij voorkomen, dat dit cen meer logische gedach
tengang is dan dat verweze n wordt naar een art ikel, dat nog 
komen moet en e.cn sëllllenvatting geeft in één :H'tikel van 
bcvoegdheid, betaling en torpassitlg van tucht maatregel. 

In dit yerbancl zou ik erop willen wijzen, dat art. 6 van 
hoofdzaak bez\vaal' gemaakt tegen het woord "hanclc- het tegenwoordige "00l'stel niet op zijn plaats is. Het js r.cn 
lingsbekwame". Ik aanvaard niet de vC'rwijzing in dezelfde HI'tikel. d~t1 be:;:tcmcl is om sle('ht~ tijdelijk te \\"ol'ken en hrhoort 

Handelim~('n. Zittingsjaar lfl 27- HI28. 
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Znakwaul'uemersehap bij de landrad(,Jl , 

(VAN HELSDINGEN.) 
dus niet in den tekst zelf thuis maar Of als slotbepaling Of 
als "ten tweede" of als slotbepaling te worden opgenomen. 

In het Gedelegeerdenverslag is aan de Regeering nog de 
vraa.g gesteld op blz. 2 kolom 2: 

IS naast: "ter za.ke van" nog noodig handhaving van 
de woorden "uit welken hoofde en onder welk voor
wendselook" ? 

Ik heb tegen de handhaving v~n deze bewoordingen geen 
bezwaar, maar daaruit blijkt wel, dat een te vlugge behan
dêling van deze zaak deze vraag over het hoofd heeft doen 
zien. 

Verder heb ik bezwaar tegen de laatste woorden van het 
derde lid van artikel 1, waarin staat: 

"is de voorzitter van den landraad bevoegd dBn ge
machtigde te vermanen en hem desnoods, naar bev.ind 
'Van zaken, voor den tijd van ten hoogste één jaar de 
bevoegdheid te ontnemen om als gemachtigde of .raads
man, zoo wel in burgerlijke als in strafzaken voor den 
landraad op te treden". 

In de :Memorie van Antwoord heelt de Hegeerillg gezegd, 
da t het woord "raadsman" hier alleen slaat op strafzaken. 
Maar dan lijkt mij de fo.rmnJeering van dit gedeelte minder 
juist. Dan had er volgens mij moeten staan: "om als gemach
tigde - de term die zoowel de volle vertegenwoordiger als 
den raadsman omvat - in burgerlijke zaken en als raad, 
IDan in strafzaken op te treden". Zooals het hier staat, slaat 
"in burgerlijke als in strafzaken", zoowel op den gemach
tigde als op den raadsman, zoodat niet duidelijk uitkomt 
dat "raadsman" alleen slaat op strafzaken. 

De heer Koesoemo Oetoyo heeft opgemerkt dat het wen
schelijk is om, wanneer eenmaal een tuchtmaatregel is toe
gepast, deze ook toepasselijk te verklaren op andere land
raden. Ik wil in dit opzicht liever met de Regeeriug mede
gaan, Ik geloof wel dat, zooals de heer Koesoemo Oetoyo 
naar VOl'CU heeft gebracht, de mogelijkheid van knoeierijen 
zich kan vOotdOell, maal' ik zou in deze liever de praktijk 
,vill en afwaehten. Zoodra inderdaad blijkt dat een zaak
waarnemer, die bij de eene landraad is geschorst, zich bij 
een anderen landraad gaat vestigen, is bet m.i. nog tijd 
genoeg, daarin verandering te bren geIl. 

Wat artikel 2 betreft kan ik met de Regeering medegaan, 
De Regeerillg' heeft zich daar uitgesproken in dien zin, dat 
voorloopig de vaststelling van een tarief niet noodig moet 
worden geacht en met de Regeering zou ik willen afwach
ten, wat ele pract.ijk in deze zal uitwijzen. Mocht de volko
men vrijheid, die aan de lancll'aadvoorzittel's wordt gelaten, 
tot onbill ijkheden leiden, dan zou alsnog kunnen worden in
gegrepen. AHeen rijst bij mij de vraag, op welke wijze deze 
onbillijkheden aan 'den dag zullen kunnen komen, Dat is 
waarschijnlijk alleen mogelijk, doordat de betrokken zaak
waarnemer een klacht indient, nadat hij eerst een vergelij
kin g heeft getrokken tussehen het tarief, dat door den eenen 
voorzitter en dat, hetwelk dool' den anderen voorzitter wordt 
toegepast, 

Verder 'zegt de Regeel'ing in de l\lIemorie van Antwûol'd 
ten aanzien van lid 4: 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER. ) 
"Toevoeging van de woorden "althans na behool'lijl{ e 

oproeping van dezen" is niet wenschelijk. Vvorden n.l. 
bedoelde woorden opgenomen in den tekst, dan zal uaar
van het gevolg zijn dat de principaal, meestentijds l'n
der pressie 'Van dZJl zaakwaarnemer, bijna zonder uit
zondering niet tegenwoordig zal zijn bij de begrooting. 
En deze afwezigheid van den lastgever moet, overcen~ 
komstig de bedoeling van het voorschrift, zoo eenigs
zins mogelijk worden vermeden". 

Ik kan daarmede accoord gaan, maar heb toch wel c .. mige 
bedenking"eu, vooral tegen hetgeen de Regeel'illg onmiddel
lijk daarop laat volgen : 

"Overigens heeLt de Voorzitter ook bij de huidige 
redactie, vl'ijheid om tot de begrooting over te gaan 
buiten tegenwoordigheid van den principaal, indien 
hem voldoende is gebleken dat diens wegblijven aan 
onwil is toe te schrijvcn". 

Ik zou clen geachten Regeel'ingsgemachtjgcle wiJlell vra
gen, waaraan hij deze bevoegdheid ontleent, want het wil 
mij voorkomen, dat de tekst van het artlkel dusdanig impe
ratief is, dat de voorzitter van een landraad deze bevoegd
heid niet heeft. Ik zou er bovendien nog op willen wijzen, 
dat ook elders, wanneer sprake is van een gewenschte per
soonlijke verschijning, daarnaast als voldoende wordt 
opgenomen als de perSOl1en in kwestie "behoorlijk daartoe 
opgeroepen " zijn. Ik wijs b. v. op artikel 158 lid 2 van 
het lnlandsch Reglement t. a. v. de eedsaflegging, waar ook 
uitdrukkelijk wordt geëischt, de tegenwoordigheid van 
partijen, maal' ook daar vindcn we - evenals trouwens op 
zOGvele plaatsen elelers - de hier voorgestelde toevoeging, 
teneinde te voorkomen, dat het wegblijven van partijen 
moeilijkheden oplevert, zoodat de zaak ook huiten hun 
tegenwoordigheid kan worden afgedaan, 

De Voo l' zit ter: Naar aanleiding van de algemeene 
opmerking van den geachten spreker zou ik nog gaarne 
even in herinnering willen brengen, dat ik juist op zijn 
verzoek dit onderwerp voor een behandeling in commissie heb 
uitgesteld, opdat ele geachte spreker zelf in de gelegenheid 
zou zijn, hier en daar zijn oor te luisteren te leggen. 

D~ he81' Van .H els el i n gen: Dat he,b jk ook zeel' 
geapprecieerd! 

De Voo l' zit ter : Daardoor is el' voor de verschillende 
dagbladen en het publiek allen tijd geweest, om met het 
ontwerp kennis temakeIl. Dat dit is gebeurd, is ook wel 
gebleken uit de verschillende artikelen, die er van meerdere 
zijden over zijn verschenen. 

Aan den anderen kant staat er tegenover, d'at .het wel 
wenschelijk is, dat een onderwerp van sociaal belang alB 
mer het geval is, kan worden afgehandeld, voordat de 
Volksraad met zijn werkelijk overladen programma op 18 
d('zer bijeenkomt en deze materie daardoor misschien weer 
maanelen blijft liggen. 
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ZankWaill'lll'llIl' 1'Schap bij dè lancl l'ndcJ1. 

(s' JACOB.) 
De heel ' , '.Jaell": )Ii :inheel' tic " ool'zitteJ'! In de "e

KchouwinJ.! VUil ~le \' oo l'ii g~cIlLle ontwC'I'p-Ol'LlonlHlIltie zijn , 
ZOllllls uit het Gcllelcgccl'dcll\'el'slag blijkt, \'ol's0hillende 
O\'cl'\\'('gilJ~en het l'okkell gC\Y()J'dCll : ,rUill'van een deel ook bij 
ue opcnbal'c behandeling is \'{)Qrgebl'flcht, die, al hebben ze 
11iet (laLlelijk geleid tot het voorstellen van aanvu ll ingen cn 
wijzigingen van de voorgestelde ontwerp-ordonnanti e, m.i. 
toeh een nadere bespreking vel'llienen, omdat zij de waarde 
\ ' lIli het voorstel aantasten en nlet voldoende medewcrkell om 
cen heldel' oOl'deel over dit voorste l te vormen, 

J n het ~dgemeen strekken die O\'crwegingell om aan de be
~chel'llling "<In Jen lnlandel' tegen praktijken van ~aakwaar· 
llCIllCl'S de vel'~1. den!{lbnrp uitbreiding tc geven , Terwijl het 
OlltWCl'J) zich beperkt tot een l'epl'eR.'liei toezicht op de han
delingen \"an die zaakwaarnemcrs in burgel'lijke zaken, wil

len de ~tcIllll1ell, die opgegaan zijn, dal toezicht uitbreiden 
tol alle lnlnndsrhe gerccht el1, tot alle zaken, inell1si,ef stm f
zakclI , en ook tot die handelingen, welke niet l'eehtstl'ecks 
op de rechtspraak, op dè rechtMnken betrekking hebben, 
zooals het opmaken va ll r ekestelI enz, Die stemmen willen 
\'cl'de l' aan dat I'epl'essief toezicht toevoegen een pre
ventief toezicht. Deze denkbeelden zijn echter in het Gede-
h' l!:eel'denvel'.'.;la~ meel' ,als suggestieH geopperd, zondeL' dat op 

IJlen k'"f!chtells dil 1;:/IJ'nktl'l' vall ti " h (' :·j(· ht'I'llI iu ).!:, tlit ' 1l1 t' 1\ 

wil g't.'Vl'II. tl il' Iwschl' l'Il1ing' m. i. IlH1I'1<' Jl hl' pl'!'kl' 'll tot het 
hoogst lIondige l ' ll n iet Yl' l'dl'I' dan dat IIIOl'1l'1l géliln. 

Dit Sl<lllclpullt hce(t gevolgen ,'OOI' de bepaling "HIl het 

slnnLlpunt t. ,1. v . dl' g'l'\"all t'll, die in lH't U('cl(.' lcg'(let'd~ll

n\ l'~lng zijn geoppel'd. Dl' 1'01 , di t' \.-'l'll lRnkwn.:wneJll('!' 
spl'L' lt in stntfznkcn, is l'(l1l nnclel'l' dnn die hij \' (,l'\'tilt ~ in 
hUJ'gll,'lijlu' zaken. Dat- hij VOOI' dl' lallt sh' ondcl'\vol'pen 
wOl'dt [Wil het toezicht V:.lIl den l'f' eh1l"', he hoeft nÎl'j tot de 
<:ollsl'(jucnt il' te le iden, dat h ij \'001' dl' rol. d ie hij in stl'ilf
znkcn kan w' l'vlJl lell, aal! hctz('lfc1~' tOP?il'ht i~ ondcl'wt)l'-
pen, JI1 hlll'gcrli,jkc za!H'1l zal dl' g"l'Htic , ' /lil don zûakwaal'-
nem er in \'loecl IHlIlnen uitoefenen op den l'ethtstoC'stand 
van den persoon, :aan wiclI hij bijstand verleent. 1 n stl'af
zaken za l dat in veel mindere, bijna in geen mate het geva l 
zijn. Daal' is de leiding va n zaken in luwden van dcn l'ceh
tel' en wordt de lIitshlg behtH:! l'Stht dool' dc appreciatie van 

11l'tg'Ct>1l bij hl't undl' l'zol' k \'all den l'cl'htL'I' nam' \'OI'el1 i8 
gekomen. Do 1'01 , tlie de zaakwHi.ll'nena'l' daarbij spr lcn 
kan, is m, i. v<ln ondergesch ikt helang, 

1n stra.:fzal,c n zou m, i. alleen spnlke !HlllllI.,'1I WéZl'll "UH 

dl' bescherming" \im de bCUl'!=i \'an den Illl nnclcl' ell è.lllLlcl's 
niet. 1hHII' hoc is het mogclijk eell eeni!'!szins billijken 

de waarde' el'\'[1II ill I'echte cn in de praktijk aic!> Î!=i inge- Illaatslaf te villd ell om in stl'afzakl'n het 10011 VOOI' ue zaak
~<lan. I Jegt mcn dien toets 3Hn, dan zal mcn dunkt lIlij da
delijk uit die suggesties kunnen uitschakelen de denkbeeldcn , 

die betl'ekking hebben op de uitlbreiding van het toezicht tot zaakwaarneme r behi.lndelL1 is vóór dc vel'sch ijn in g tel' 1e_ 
cell pl'eventief toezicht op de praktijken vau de zaakwaaJ'
nemers cn op de zaken, die niet betl'ekki1lg hebben op dc 
rechtspraak, Deze la i.ltste zaken onttrekken zich na de wal.1l'· 
ncming en de bemoeienis van den rechter en het i~ daa rom 
m,i. niet mogelijk om het toezicht daal'op ook aan den rech

\\'i.lal'llemèt'S tc bepi.lle11? DaBI' onttrokt zich aall d e waU l'
neming \'an dcn rcchter hetgecn tusRchen beklaagdc en den 

ter op te dra geIl. 
Wat nu betl'eft het preventief toezicht, clat zou alleen 

hetcekenis kunnen hebben, Wilnneer men aan de uitoefenin~ 
\'.1Il de praktijk van zaakwa111'llemel's zekere eischen 
\'cl'bond, \\'aill'tlool' mell een bepaalden toe ts had om hun han
delingen te beool'tleelcn, Doch zoolang het zaakwaarnemer· 
srhap ia een vl'ij bel'oep, toegunkelijk voor een ieder, en dat 
iedereen, oll\'el'schillig wie ook tel' hand kan nemen, is het 
tluilkt mij niet mogelijk dool' registratie te voorkomen, dat 
lJij de uitocfening van dat beroep misstanden ontstaan, 

rcchtzitting en WHt dool' den zaakwaarnemer in die'llst vaJ) 

den beklaagde is verricht. Wil men n iet in loutel' willekeur 
\'en"allel1, maal' een regeling treffen, die het gevoel van 
billijl,hcid en recht eenigszins bevredigt, da n zie ik niet in 
hoe het mogelijk is voor strafzaken een regeling te tl'cffcn 
in denzelfden geest a ls bij de onderwerpelijke ontwerp-or
donnantie voor burgerlijke zaken is voorgesteld, 

De uitbreiding, die men ano de bescherming van den 111-
IUllder tegen de praktijken van zaakwaarnemers kan geven 
.... 001' andere Inlandsehe gerechten, zal, wanneer men zich op 
het standpunt stelt, dat die bescherming in zijn wezen een 
uitzondering is op het gewone recht, dunkt mij afhankeUjk 
moeten worden gesteld van het belang, dat de Inhllldel' daar
hij kan hebben, I s dat belang ovenvegencl, dan zul men niet 
moeten nalaten die bescherming ook uit te breiden tot an
uel'e gerechten, I\taal' ik zie niet in, dat I'cgentschapsgel'ech
ten, waal' het gaat om zeel' kleine bedragen, de pIllats kun
nen openen voor onredeli jke afzetterijen dool' de zaakwaar
l1e'mel'S van hun cliënten, Tegen zu lk een behandeling l.'erzet 
zich de minimale grootte van de bedr llgell, waarom het gaat. 

De heel' St 0 k v i s: U spreekt van "onredelijke afzette-

NaaI' mijn meening is alleen een I' e pl'e~"i i ,cr toezicht nlO· 
gelijk, een toezicht, dat beoogt het be!o;chel\men \'Ull de bem·s 
e1l het belang van den Inl ander bij een eenigszills zaakkun· 
clil!e hehandeling van zijn rechtszaken, Ook daarbij lllag lllen 
niet uit het oog verliezen, dat die bescherming eigenlijk in 
zijn wezen bestaat in het scheppen van een uitzondcl'ingstoe
~tnnd op het gemeenc recht voor de zaakwaal'llemers, een 
uitzonderingstoestand , waarbij die zaakwtlal'ncmel's worden 

terij " , maal' redelijke afzetterij mag ook Hiet! ondel'WOl'pen Hall het discl'etionair toezicht \'a11 den rechtel' , 
clie zonder t.arief, of zonder andere gebondenheid, allecn 
naat' eigen inzicht het loon V.lIl die zaakwaarnemers zal be
palen en de terhnische waarde van hun diensten beoordcelen, 

Ook dit ](:lI'a ld ('1' VCl'nauwt dunkt mij, de grenzen, clie 

De heel' s 'J a c o IJ: lIet gaat dan om zulke kleine bedra
gen, dat ook daarvoor geen plaats is, 

aan de te verleenen bescherming kunnen worden gesteld. De heer Koe s 0 e m 0 0 et 0 y 0: Klc ine bedragen 

'Vil 111('n van de uitzondcring geen l'c::rel maken, dan za l voor U! 
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Zaakwaarnemersellap bij de landmden. 

(s ' JACOB.) 
De beer s'J a co b : 'Vat anngaat de penghoeloegerechtcl1, 

àeze zullen, wanneer het wetsontwerp, dat beoogt de moge
lijkheid te scheppen ze in het leven te roepen, doorgaat, 
opllieuw g-cOI'gan isecl'd moeten worden . l\iij dunkt, dat de 
\"l'Hag in hoeverre bij deze gerechten er reden is de bescher
ming van dClt Inlander tegen de practijken van zaakwaul'
nemers onder Dogen te zien, betel' kan worden beantwoord 
bij de organisatie van de rechtbanken dan nu, terwijl ze 
nog geheel ongeorganiseerd zijn en de waarborgen ontbreken 
\'Oot' een billijke toepassing van het toezicht op de zaak
waarnemers. Hij dunkt, dat zich tegen een dadelijke regeling 
(en aanzien van den penghoeloegerechten verzet de omstan
digheid, dat die gerechten op zichzelf nog weinig waarbor
gen geven van ccnigszins billijke en rechtvaardige toepassing 
"an de maatregelen, die genomen worden, zoodat met beseber
ming van den Inlander tegen de practijken van zaakwaar
nemers bij de penghoeloegerechten beter gewacht kan wor
den, totdat de penghoeloegerechtCll beter zijn geregeld. 

Stelt men zich op het standpunt, dat de beschcmlÎng, 
die men den InJandcr wil vericenen tegen de pl'Dctijkcn 
van de zaaKwaarnemers is in wez-en een uitzonderingstoe.. 
stad op het gemeene recht van de zaakwaarnemers, dan voelt 
men IJij het lezen van het denkbeeld in het Gedelegeerden
verslag om een hijdelijk v.el'bo~ van uitoefening del' prac.
tijk voor een landraad uit te breiden l<>t alle landl:aden 
en evru-ltucel ook t.ot alle andere Inlalldsche gerechten in Ne
derlandsch-Indië, vanzelf de vraag rijzen, of men dool' de
zen maatregel niet de grenzen der behoefte ,te buiten gaat_ 
'rot steun van die opmerking . is aangevoerd, dat een zaak
waarnemer op wien de tuchtmaatregel is toegepast tijdens 
zijn schorsing ,bij een anderen land1'a<Jd hetzelfde kwaa.d 
kan uitrichten. Zeer zeker is dit mogelijk, mam' is het 
ook waarschijnlijk en welke waarde heeft die mogeLijklleid 
;', de praktijk? In de lILomorie van Antwoord op het Ge
delegeerdenvcl'slag is er m.i. zeer terecht op geweren, dat 
de zaakwaa.rnemer een persoon is, die zijn invloed alleen 
ontleent aan het ,feit, dat hij een figuur is, bekend in de 
onmiddellijke omgeving. Nu zal theoretisch de mogelijk
heid natutU'lijk altijd blijven lbestnan, dat hij zich tijdens 
zijn schorsing bij andere landraden een clientèle tracht te 
verwerven, maar dat is niet de vraag, die hiel' den doorslag 
moet geven. De vraag, di e den doorslag moet geven is deze, 
aÎ hij daar ook een gevaar is. Dat is alleen het geval, wan
noor hij in ruimen kring het vertrouwen heeft weten te 
winnen van de bevolking en daarvan geen goed gebruik 
~ankt. Dat gevaar bestaat in het veronderstelde geval in 
zulk een gerin ge mate, dat ik de meening ben toegedaan, 
dat hier de grenzen der behoefte worden overschreden, 
wanneer men dadelijk de uiterste maatregelen daarop wil 
toepMscn. 

Naar mijn meening zal, w:umeer men IDch op het stand
punt stclt, dat dc beschcrmdllg, clie hier aan don Inlander 
wordt g~rr-e.ven, is het scheppen van een uitzonderingstoe
stand voor de zaakwaarnemers, het voorstel van de ont
werp-ordonnantic te prcfereeren zijn boven aUe uitbreidin
geu, die zijn ,·oOI'gesteld. Ik kan mij dan ook geheel ve1'-

(5' JACOB, KIÈS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE. ) 
('enigen met het standpunt, waal'Op de Regeering' ;dcb in 
deze gesteld heeft. 

Ik dani, U, Mijnheer de Voorzitter. 

De hcer Kiès : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij 
gaarne willen aansluiten bij den aandrang, door mijn ge
acht medelid den heer Van Helsclingcn op de Regeering 
uitgeoefend, om na de vaststelling yau deze ordonnantie 
haar in de verschillende inheemsche talcn te doen vertalen 
en aan tc doen plakken op de daarvool' meest geschikte 
plaatsen. 

Ik Z011- eigenlijk nog verder willen gaan cn de bekend
stelling van deze ordonnantie in de officieele termen ver
gezeld willen laten gaan van een soort van wnal'schuwing, 
opdat er goed de aandacht op wordt gevestigd. Dit "ooral in 
,'erband met hetgeen nu is vastgesteld in art. 3, n.l. dat 
de gemachtigden bij den aanvang eener zaak of daarna 
van hun lastgcvcrs gcen \"ooruitbetaling mogen vorderen 
of ontvangen andel's dan tegen afg-ifte van een deugde· 
lijke kwitantie cn tot het door den voorzitter van den 
landraad goedgekeurde bedrag. Hct kwaad bij de zaak
waarnemerij zzit juist voor een groot gedeelte in het VOl'· 

deren van voorschotten, waarmede dan dikwij ls rceds over 
de maat gegaan wordt. terwijl tenslotte soms zelfs geen 
diensten worden verricht. I k heb hier voor mij lig
gen een bJ"Îef van een eenvoudigen Inlander uit Bandoeng, 
die mij .wijst op het kwaad, dat verricht wordt door zaak
waarnemers, die de kampongs ingaan om den kamponglieden 
een zaak min of meer aan te praten, daarbij YOOrse}lOtten 
vragen en dan tenslotte niets doen. 

Het is dns wel aan te bevelcn, Mijnheer de Voorzitter, 
àc ordonnantie vergezeld te doen gaan van een waarschu
wing om geen voorschotten te geven vóór dat men met den 
zaakwaarnemer bij den landraadsvoorzitter is geweest. 

Aldus zou naar mijn meening een groot deel van het 
kwaad van de zaakwaarnemcl'ij kunnen worden voorkomen. 

D e heer Rut gel' s, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! In het algemeen is deze ordonnantie bedoeld 
als eeu poging om den Inlander te beschermen tegen de 
afzetterij van de zaakwaarnemers. De Regeering h; uUllk· 
baar voor den steun, die hier in het algemeen is gegeven, 
speciaal ook door den heer s'Jacob, vooral voor wat den 
omvang van de regeling betreft. Ik kan wcl mededeelen, 
dat tenslotte bij het regelen van deze aangelegenheid in 
een korte en eenvondige ordonnantie het heel wat hoofd
brekens heeft gekost, vast te stellen, hoever men daarbij 
moest gaan en welke gerechten daarin onder de bestaande 
omstandigheden genoemd moesten worden. Daarom is het 
voor de Regecring een genoegen, van den heer s'Jacob te 
hooren, dat hij zich wat dit betreft met het ontwerp geheel 
kan vereenigen. 

In de eerste plaats beeft de heer Kocsoemo Oetoyo 
gesproken over de wenschelijkheid, om deze regeling ook 
te bebben voor de regentschapsgerechtcn. De l1Oe1' Van 
Helsdingen heeft ook daarvoor gesproken en eveneens de 
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Z<lëlk\v:tH L'I1C'meI'Sthnp bij de landraden . 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
pdestelTaden genoemd. De heer s'Jacob bracht mede de 
penghoeloegereehten ter sprake. Mijnheer de Voorzitter! 
Ik kan de meening van den heer s'Jacob, dat de bedragen, 
waarom het bij zaken voor de I'egentsehapsgerechten gaat, 
te klein zouden zijn, om een el'llstige afzetterij mogelijk 
te maken , niet geheel bevestigen, omdat de Regeering daar
voor de bijzondere gegevens op het oogenblik niet heeft. 
Ik zou namens de Regeering op dit punt ook willen zeggen, 
clat zooals de beer Koesoemo Oetoyo mij beeft gevraagd, 
de Regeering geen bezwaar heeft, om wanneer deze regeling 
eenmaal in werking is, bij de regenten eeD onderzoek in te 
stellen, teneinde te vernemen, wat bun meerring in deze is. 
\' erdere toezeggingen wil ik liever in het geheel niet doen, 
omdat van de resultaten van dat onder7.0ek bij de regenten 
uiteraard voor een groot deel de beslissing afhangt. 

Wat de beer s'Jacob beeft gezegd over de penghoeloe
gerechten, kan ik namens de Regeering volkomen onder
scbrij I'ell. Voor de pti estel'l'aden, die ten doode zijn opge
scht'cvcn, nog een 1'egeling te maken, lijkt nilj niet wen

schelijk cn voor de penghoeloegerechten een regeling te 
maken, voordat die gerechten zijn ingevoerd, lijb.-t ook der 
R egecl'in g pracnHltuul'. 

Vcrdol' heeft de hec l' K oc:-welllo Oetoyo gevl'aag'd, -of ee ll 
Y(h)!' (:(:1\ lan(haad gl'8l:hol'slc pl'ol:ureul' ook tli et moet WOl'· 

den geschorst YOor andere lanul'aden. D c heet'cn Van 
Helsdingen en s'J a,cob hebben daarin beiden het standpunt 
vun de Regeering gesteund en ik geloof niet, dat ik daar 
veel aan behoef toe te voegen. Ik wiJ ook zeggcn, dat een 
verwisseling bij\'. van de zaakwaa l'nemel's te Koedoes en 
PaU, waarover de hee l' Koesoemo Octoyo spl'ak, niet zoo
maal' gaat j een Inlàndseh zaakwaarnemer kan niet een vaste 
praktijk over doen. Wann eer een doktel' of advocaat 
hun praktijk oveJ'doen, zijn dat op zichzelf al min of mee /' 
e igenaardige f igu J'en, 111aur de algemecne toestand in de 
desa is lIiet zoo, dal een bcpHalde procurcur ecu zoodanig 
"01stc praktijk heeft, dat hij deze nan cen andcr kan over
dOC'I1 , dio plot:-;rling van buiten komt invallen, De heor 
K OesOOlllO Oetoyo moot niet vergeten, dat, wanneer een 
procureur uit Koedoes of Pati verdwijnt, er nog anderc 
zijn, die meer aantrekkingskt-aeht hebben, om ecn deel der 
cIienteJe Vlll1 den eel'sten zaakwaan1emCl' over te nemen 
dun dat de menschcn plotseling hun belangen aan een an· 
del'cn, "recmden pl'OCUl'eur zouden gaan opdragen, 'Van

! neer een procurcul' in K oedoes wOl'dt geschorst, heeft hij 
Cl' groot belang bij om te !ll'o hrrl'r!1 b.v, in Pati p /'u ktijk t e 
ln'ÎjgC'l1 , maal' de proeureul' ,',111 Pati , di e l1iel geschol'st is, 
hcert (' " geen enkel belang bjj om te verhuizen naar Koe
eloes. llij zal diL slecht s doen als hij zieh etaan·oor zeCI' 
zwaai' kan 1a tC'11 betalen. 

Ik geloof dus met dcn heer Van Helsdingen, dat prak
tisch de vrees rooI' een dcrgel ijke manjpulatie is uitgesloten . 
Juist met bet oog op hetgeen de heer s 'Jaeob zoo terecht 
naar yoren heeft gebracht, 11.1. , dat hiel' de procureur Ül 

een uitzonderingspositie wordt gebracht en afhankelijk is 
van de beslissing van den landraadsvoorzitter, lijkt het mij 
ook niet wensehelijk dien uitzonderingstoestand uit te brei
den boven bet zeer strikt noodzakelijke. 

Handelingen, Zittingsjaar 1927-1928. 

De heer Koesoemo Octoyo beeft er verder ook nog over 
gesproken, dat de procureurs, die geschorst zijn, zullen 
trachten in gesplitsen vOl'm hun zn l< cn voor te brengen 
voor de regentschapsgerechten. Ik geloof met den beer 
Van H elsclin gen dat dit gevaar zeOl' gering is. 

De heer Ko e s 0 e m 0 .0 e toy 0; Niet de procureUl's, 
die gesehorst zijn. 

De heer Ru t g c l' s, dit'ecteur van Justitic; Het geachte 
lid bedoelt, dat procUl'elll 's, die niet geschorst zijn om een 
schorsing Ite vool'kornen, zoo"eel mo gelijk zull en gaan pl'O

cedecren voor een l'egentschapsgcl'echt, teneinde niet bloot 
Ite staan alln de mogelijkheid van schorsing. 

D e heel' ]( 0 e S 0 e m 0 0 e to y 0: Neen, om meer te 
verdienen en meel' in rekening te kunnen brengen, 

De heet' Rut g e l' s, directeur yan Justitie: Ik geloof, 
dat..(Je heel' lCoesoemo Oetoyo bij deze bcsehou wing de ge
vatheid ~ran de regenten wel onderschat, want als bij een 
rcgent cen zaak wordt voorgebracht, die daur niet .thuis 
behoort, i s het bij cl e voor het r eg'ents<lhapsgerecl'lt vast
ges-telde proced ul'(' zóó cCll,·o11l1ig de mellschen naar huis 
tc sturen, dat ik mccn, dit wel aa n de wijsheid van de 
I'egenten ,te kuunen overlaten. 

De beer Van Helsd in gen JlCeft in de eerste pInats verder 
nog aanbevolen cen procureul' te toetsen en te keuren voor 
iedere zaak apart. Ik geloof, dat hiermede aan een land
raadvool'zitter wel iets wordt opgelegd, dat hjj moeie1ijk zal 
kunnen volbrengen . ' Vanneer een procureur telkens opt)'eedt 
voor een landl'Uad en hij misdraagt z.ich niet, is net niet 11QO
tlig hom YOO I' iedere zaak apart tc ondel'zoeken. ~li~l\'aagt 

hij zich wel dan wordt bij geschoJ'st. \Vannoe-l' dm; icmand 
als pI'OCUI'CUl' wil optreden , die don vool'zi tt Cl' ni et bekend 
is :laU llcze, 0111 in de ge l egel1h~id te zijn iets slechts vun 
dien persooJl to vernemc1I ('on spcchwl ondel'zoek moeten in· 
stellen. D aarvoor zou do Zi.li.lk moeten wOI'(]cn uitgesteld, wat. 
een groot bezwaar is, voor Inlandsehe zaken vooral, wunneer 
Cl' personen vcrschijnen, d ie een g rooten afstand hebben af
gelegd. Dan zou betreffende een procureur, die nog nooit 
als procureur is opgetreden, een onderzoek naar zijn gedra
g ingen in de desa moeten worden ingesteld. Ik geloof niet, 
<.la t zulk een onderzoek dat in de pl'actijk gl'oote moei lijk· 
hed C' n zou oplevcren, n'cl effect zal sorl cc l'clI. 

De heel' Van lIelsdingell heeft de Hc~ecri ng VCl'weten niet 
voldoende te zijn ingegi.lilll op de v l'agen, clie gesteld zijn 
omtrC'llt de dubbele sanctie, Ik zou daal'over gaarne nog 
dit zeggen. Men stelle, dat iemand door een land
l'aadvoorzitter "oor een jaar wordt geschorst, Dan is het 
zeel' wel mogelijk, dat gedurende dat jaar deze. landraad 
door een anderen president wordt voorgezeten, zoodat de 
tuchtmaatregel alleen dan niet in a1lo opzichten afdoende 
zou zijn, daar de mogelijkheid zou bestlaan, dat die nieuwe 
hmdraadvool'zitter, die dien man niet kent, er in zou vliegen 
en ben toch zou toelaten. Mocht dit dan later blijken 
dan zou, wanneer Cl' geen s trafsanctie bestond, niets daaraan 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
te doen zijn. Bestaan de strafmaatregelen ech ter wel, dan 
kan meu den man later altijd uog straffen. Daarom acht 
de Regeering de dubbele sanctie gewen.scht. 

Door den heel' Van Helsdingen is ook nog eeu opmerking 
gemaakt over het gebruik van enkel· en meervoud. Ik 
geloof, dat dit een kwestie van smaak is. Ik zou kunnen 
zeggen, zooals de heer Gobée zoo even, "pelgrim" en nbe
devaartganger" kunnen wij voor elkaar gebruiken. Zoo 
is het ook met het enkel· en meervoud. Het is een bepaalde 
gedachtegang van de Regeering, die men getracht heeft 
weer te geven. Ik geef dadelijk toe, dat de juistheid van 
dien gedachtengang niet mathematisch aan te toonen is. 

Datzelfde geldt ook voor de door den heer Van Hels· 
dingen aanbevolen splitsing van art. 1. De bedoeling is 
in art. 1 ~ooveel mogelijk same~ te vatten in één aperçu 
welke verplichtingen een zaakwaarnemer heeft om deze 
dan later in de andere artikelen uit te werken. Ik geef 
toe, dat het ook op andere wijze had kunnen geschieden 
en dat de manier van d en heer Van Helsdingen ook goed 
is. El' zijn verschillende methoden mogelijk, maar ik zie 
geen cnkele noodzakelijkheid om het systeem om in art. 
1 de hoofdzaken ineens samen te vatten te wijzigen. 

Een moeilijk punt is inderdaad de kwestie van het pu· 
bliceeren door aanplakken enz. van de verschillende ver· 
ordeningen. De heer Van Helsdingen zegt, dat de Regee· 
ring hierop lauw antwoordt. Ik zou willen zeggen - de 
tijd ontbreekt om er diep op in te gaan - wanneer ik mijn 
eigen meening mag uiten, dat de bedoeling van mijn kant 
om lauw te zijn inderdaad heeft voorgezeten. Het spijt mij 
dat over deze kwestie alleen door de heeren Van Hels· 
dingen en Kiès gesproken is en dat daarover door 
geen van de Inlandsche leden het 'Woord is gevoerd. Ik 
voor mij geloof nl. niet in het nut van dergelijke publi· 
caties. Wanneer het college er op staat, is er geen beo 
zwaar tegen publicatie in, de verschillende landstalen toe 
te zeggen, kwaad kan het nooit, maar ik zou niet gaarne 
hebben, dat men bierin zou zien, dat het departemeut van 
Justitie veel nut verwacht van dergelijke publicaties. Ik 
zie het nut vau dergelijke publicaties inderdaad uiet in. 

De heer Van Helsdingen heeft een aanvankelijk geop· 
perd bezwaar losgelaten, n.l. dat de eisch van bekwaam· 
heid uitgedrukt moct worden. De meerderjarigheid van de 
Inlanders, die niet getrouwd zijn is gesteld op 21 jaar. 21 
jaar is voor een Inlander een heele leeftijd, Mijnheer de 
Voorzitter, en er zijn terecht of ten onrechte jongelui 
van jongeren leeftijd, die zich V1OIlkomen geschikt achten 
om ,ails zaakwaarnemer op te trooeu. \\T a11neOl' de Regee~ 
ring hij de beantwoording van de in het Verslag gestelde 
vragen een artikel uit het Burgerlijk Wetboek heeft aan· 
gehaald, is het niet de bedoeling om te suggereeren, dat 
dit artikel hier toepasselijk zou zijn, maar het is de beo 
doeling om uit te laten komen, dat ook in het Europeesch 
recht de benoeming van een minderjarigen tot lasthebber 
tot de mogelijkheden behoort. 

De Regeering is nog niet overtnigd, dat de l'edactie dool' 
den heer Van Helsdingen voor art. 1 voor.gesteld beter zon 
zijn dan die de Regeering voorstelt. 

De verwijzing naa.r art. 123 van hot InJandsch reglement 
en 147 van het reglement voor de Buitengewesten acht Zij; 
niet minder op haar plaats, Mijnheer de Voorzitter; dat daar 
alleen zon zijn geregeld de wij z e van de vertegen
woordiging, kan de Regeering niet toegeven. l Jit die ar
tikelen volgt ·ook, dat iedereen voor de daar bedoelde pro
cedures zich kan doen vertegenwoordigen. 

Verder heeft de heel' V",n Helsdingcn gezegd, dat een 
verwJjzing llaar een artikel, dat nog volgon moet, in &trijd 
zou zijn met de logica. Ik moet dat tegenspreken, '!>1ijn
heer de Voorzitter, en kan hierin absoluut niets onlogisch 
vinden. Het kan zijn, dat de heer Van Helsdingen dit uit 
een oogpnnt van elegantie anders beschonwt, maar waarom 
dit feit onlogisch zou zijn, kan ik niet inzien. 

Over het tarief hooft de heer Van Hel.sdingen e"eneens 
gesproken en ook de heel' s' Jaoob hooft daaraan eenig" 
wO(}luen gmvijd . Wanneer die tal'iaven, die de laudraad
voorzitters toepassen, teveel uiteenloopen, dan geloof ik,. 
dat het wel aan de zaakwaarnemers O\'cl'gelaten mag WDr

den, daartegen te pl'otesteel'cn. wanneer naar hun mcerung' 
het tarief te laag is. De zaakwaarnemers stellen zeer 
veel belang in die tarie" en, dat mag hun niet lnvalijk ge
nomen worden, en zij znllen wel zoo hij de hand zijn, 
om spoedig te vernemen, wanneer die tarieven · zoover uit
een loopen, dat de eene landraad bepaald verre in het 
voordeel is bij de andere, terwijl het altijd mogelijk is 
een klacht bij het Hoog Gerechtshof in te dienen, dat 
roch altijd nog den betrokken Laudraadvoorzitter tot de 
orde karn roepon. 

De heel' Van Helsdingen heeft veroer vel"vezen naar al'· 
tikel 158 lid 2 Irul. reglement, om de wenschelijkheid te be
t.oogcn, wanneer een taxatie 11l00t worden geCLaan in tegen
woordigheid van den lastgever, dat er dan in eLk geval 
bij moet staan: "dan wel behoorlijk opgeroepen". Als ik 
den heer Van Helsdingen goed heb verstaan en mijn ge· 
heugen mij niet bedriegt, handelt art. 158 over het afleg· 
gen van den eed. Dit is dus de formeele kant van het 
proces. 

Hiel' in deze regeling, waar deze taxatie bjj ;wijze van 
spreken meel' infol'mecJ geschiedt, zie ik geen n'OodzaaJc, om 
het door den heel' Van Helsdingcn genoemde el' uitdruk· 
kelijk bij te zetten, temeer, zooals in de iVfemorie van Ant
WOOI'<l 'wordt gezegd, omdat der>gelijke formeele vermeldin· 
gen tot chicanes van den zaakwaarnemer zouden kunnen 
leiden. 

Ik geloof, dat ik met hetgeen ik X%d.s gooegd heb, ook 
voldoende den heel' s' Jaoob lwb beantwoord. 

De heer Kiès heeft hetzelfde geze"od ongeveer als de heel 
VanHelsdingen over de publicatie van de verschillende 
vastgestelde Oluonnanties. Daal'Op heb ik reeds geantwoord, 
dat de Regeering geen bezwaar heeft, dit te doen. ma.n 
dat er een neiging bestaat, althans bij het departement val 
Justitöe, om het succes hiervan l,'twijfelachtig te oordcelen 

Wat betreft de door den Heer Kiès ter sprake gebracht 
Z.g. zaakwaarnemers die voorschotten in de desa 's vrage 
en verder niets doen, dergelijke praktijken onttrekken zie 
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(DffiECTEUR VAN JUSTITIE, VOORZITTER.) 
niteraard aan het toezicht van den landraadvoorzitter, het· 
geen de heer s'Jacob ook reeds heeft gezegd. 

Het is inderdaad waar, dat dergelijke practijken gebeu. 
ren, Mijnheer de Voorzitter. De strafwet waakt daartegen, 
doch in den regel gebeurt dat slechts theoretisch. Immers 
tegen praktijken als deze, waarbij de menschen geheel bui· 
~en de aanraking van dell rechter zijn en juridische advie
zen geven zonder voor den rechter ,te verschijnen, terwir 
de gedupeerden ze uiet bij den rechter aanbrengen, daar
tegen staat de ordonnantie geheel machteloos. 

De heer Ki è s: Daarom zon een dnidelijke waarschn
wing van zooveel nut kunnen zijn. 

De heer Rut gel' s, directeur van Jnstitie: Een waar
schuwing is goed in theorie, maar in de practijk is het heil, 
dat daarvan te verwac.h.ten is, zeer gering, maar zooals ge
zegd, de Regeering wil aan het gedane verzoek gaarne ge
volg geven. 

Ik meen hiermede de sprekers voldoende te hebben beant· 
woord. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' zit ter: Hiermede zijn de besprekingen over 
dit onderwerp geëindigd. 

Het ontwerp wordt zonder hoofdelijke stemming aan· 
genomen. 

De Voo l' zit tel': j}-fjjnc heOI'cn! Al vorens de vel'ga-

(VOORZITTER, VAN HELSDINGEN.) 
dcring te sluiten, zou ik de bijzoudere commissie ingesteld 
ter bespreking van het gl'antl'ccht willen verzoeken morgen 
eerst om half twaalf samen te komen, omdat te voren een 
vC'rgadering plaats heeft van de commissie van voorbreiding 
lel' bespreking van de zgn . oliestukkell. De direet-cul' van 
Just~tie zal morgen daarbij tegenwoordig te zijn. 

Ik zou met het oog op het vergevorderd uur aan de eerste 
commissie willen voorstellen piet verder in beraadslaging 
te gaan in ecn commissie-vergadering, maal' deze te ver
schuiven tot Maandagmorgen 9 um' en uiet tot den a.s. Don· 
derdag aangezien de volgende week Donderdag de behan· 
deling zal plaats hebben ,in de afdeelingen v j d Volksraad 
van de wijziging der Indische staatsregeling. 

De beer Van Hel sd i n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Kan de aanvang del' vergadering uiet iets later gesteld WOl'

den! Het is nl. de bedoel ing van de commissie ter besp,·eking 
"an het verslag v'an de A1gemcene Rekenkamer om ~laan

dagmorgen half acht, op verzoek van den heer T..Jigthal't, 
sa men te komen. Ik weet uiet of wij om 9 nur met onze be
sprekingen klaar zullen komen. 

De Voo r zit ter: Ik hoop, dat dat wel het geval zal zijn. 
Er is nog zooveel te doen, dat ik in dit opzicht niet veel spe
ling kan geven, aangezien ik vrees, dat wij anders niet op 
tijd met onze werkzaamheden gereed zullen komen. 

De vergadel'b1g wordt te 1.8 uur n.m. gesloten. 
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Ver g a der i n g van M a a u dag 24 0 c tob e r 1927. 

(Uur van bijeenkomst 10.45 v.m). 

Wijziging tarief tot regeling van de getuigengelden voor 
Inlmlders. 

Voo r zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoorclig, met den Voorzitter, 21 leden, te weten 
de heeren: 

.All Moesa, Blaauw, Djajacliningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Heledingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, M8Jldagie, Pauw, Roep, 
Schmutzer, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren ! Ik open deze ver
gadering en st e I a a n deo r d e de ni e u w-i n g c
d i end eon t w e r p-o r d 0 u n a n tie tot u a der e 
wij z i g i u g van het t a ri e f tot reg e li TI g V a u 
de schadeloosstelling voor Inlauders en 
met hen gelijkgestelde personen in straf-

(VOORZITTER. ) 
zakeu a l s getuigen of deskundigen ve~ 
schenen (Ond. 34, stuk 9). 

De heeren weten, dat de Regeering tegen vaststelling van 
de vorige ordonnantie bezwaar heeft gemaakt en dat thans 
een gelijkluidende ordonnantie voor ons ligt, welke alleen 
in datum Vrul ingang met de vorige verschilt. 

Overeenkomstig art. 96 moet ik het college vragen, of het 
erin medegaat, dat geen voorafgaand onde""oek wordt ge· 
houden en de ordonnantie rechtstreeks in het openbaar be· 
handeld wordt. 

Daartoe wordt besloten. 

De nieuw·ingecliend ontwerp-ordonnantie tot regeling van 
de getuigengelden VOOr Inlanders (Ond. 34, stnk 9), wordt 
zonder beraaiLslaging en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De verg.!dering wordt te 10.50 uur v.m. gesloten. 
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Invoerrechten in de Molukken. - 'Vijzigin g van het 'Vet boek van ·Strafrecht. 

14ele VERGADERTJ\C . 

Vergad er in g van Donderdag 27 Oet. 1927. 

(Op(,ll ingsUllt' 12 's middags). 

Invoerrechten in de ~Iolukken. - 'Vij ziging van het 
Wetboek van Strafrecht. 

Voo I' zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 21 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, sj J '8:cob, Kan, Ke.rkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Pauw, Roep, 
Sehmutze1', Soekawati. Soojono en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Mr. Rutgers. 

De Voo r z.i t t e 1': A a n deo l' dei s deo n t wel' p-
o l' cl 0 n n a 11 tie tot w ij z i gin g van een i ge b c
p a 1 i n gen 0 m t ren t cl e i 11- e n u i t v 0 e r l' e c h t e 11, 

i n ver h II n cl met cl c ins teIl i n g v a 11 het G 0 u
ver n e men t der Mol u k ken. (011 d. i'iS) . 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofd elijke stemming aangenomen. 

De Voo ,- zit ter : A a n deo l' dei s deo 11 t wel' p-
o r d 0 11 11 a n tie tot w ij z i go i 11!l van ,a' rt. 542 v a 11 

), e t Wet boe k van S tra f l' e c h t voo l' N ede r
I a Jl d sc h - I n cl i ë (0 II d. 60). 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 
mijn stem niet tegen dit ontwerp uitbrengen, maar ik zou 
toe), wel willen opn1el'ken , (lat 1k Cl' met heel weinig geest
drift voor zal stemmen en wel om de volgende redenen. 

H et dobbelkwaad is niet alleen een kwaad op den open
baren weg. Dit kwa.ad is hlel' inheemsch bij alle rangen, 
standen en rassen en wanneer men het kwaad wil bestrijden 
clan moet men da.t noor mijn misschien simpele opvatting 
do en il1tcn~ief en ook daar waar de openbare weg niet is. 

Bovendien voel ik veel voor de opmerking, die in het 
Gedelegeerdenverslag is gemaakt en die door de R egee
ring niet wordt onderscln'cven, dat de praktijk zal uitwij
zen. dat jnist de kleine man voornamelijk van de toepas
sing van deze nieuwe bepaling zal hebben te genieten. 
Want in de ]Iemorie van Antwoord sta.a.t wel, dat het 
dobbelen ook in de trein en, enz. moet worden tegengegaan, 
maal' wie de verhoudingen hiel' zoo 'n beetje kent, zal toch 
wel kunnen vool'zien, dart het maar een hooge uitzondering 
zal zijn , wanneer een politiebeambte in den trein komt om 
mensch en, die daar een kaartje leggen, te verbaliseeren. Zij 
zijn el' toe verplicht en de mogelijkheid is niet nitgesloten, 
dat het zal gebenren, doch van de toepassing van dien 
kant van het ontwerp verwacht ik heel weinig. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(STOKVIS, s' JACOB.) 
De heel' Kc rkk nmp: Trcincontl'olcurs! 

De heer St 0 k v i s : Ook al zijn die aanwezig, vrees ik 
- het is iets dat ik voorzie, ik kan niet zeggen, dat het 
inderdaad het geval zal blijken - dat de praktijk van 
het ontwerp zal zijn, dat speciaal de meer bereikbare kleine 
man de toepassing van dit ontwerp zal Cl'varen en b.v. bet 
spelen in trein e-ll en op schepen Lang niet in die mate zal 
"lOrden tegengegaan. Ik moet U zeggen, Mijnheer de Voorw 

zit ter, dat ik het laatste ook niet eensr.oo heel erg zou vin
den, doch dan moet men ()ok aan den anderen ka,nt, wat den 
kleinen man betreft, minder st ringent optreden . Ik ver
wacht \'aU een bestrijding van het dobbel kwaad zelf over 
het algemeen heel weinig. Het lijkt hier wel een traditie 
te zijn om de aandacht speciaal op het dobbelkwaad te 
richten . Men hoort hier telkenmale van het overvallen van 
dobbelhuizen en van gevechten, die daaJ'bij plaats vinden. 
Het ontwerp lokt vermoedelijk meer misdaden en beroerin
gen uit , dan dat het het dobbelkwaad zal kllll.llen tegengaan. 

Ik had daarom veeleer verwacht, Mijnheer de Voorzitter, 
een strafrechtelijke best.rijding van een ander kwaad, dat 
ik veel erger vind en dat is het woekerkwaad. Ik ga hlerop 
thans niet diepel' in, maar el' is hier toch wel aanleiding 
om, nu men met het stl'afl'echt i-cts verder wil reiken ten 
aanzien van het dobbelkwaad, bij de Regeering ook nog eens 
aan te dringen op strafrechtelijke bestl'ij<ling van den 
woe}(er, daal' ik dat veel ernstiger en schadelijker acht 
dan het dobbelkwaad. 

Ik dank lT, Mijnheer de Vo()rzitter! 

De heel' s' Jac 0 b: lIIijnheer de Voorzitter! Ik moet 
bekennen, dat ik dOOl" het ingediende wetsontwerp, dat thans 
in behandeling is, eenigszins verrast ben geworden . Dat 
ligt natuurlijk voor een deel aan nrij, omdat ik niet .genoeg 
op de hoogte ben van de redenen, die daaltoe helbben ge· 
leid. ll1~al' ik ben geneig·d de vrl"antwoonleJ ijkheid da,n.rvoor 
oak voor een deel op de Regeering te leggen, omdat ook 
de Regcering harerzijds het College van Gedelegeerden niet 
voldoende van die redenen op de hoogte heeft gesteld. 

:Mlijn verrassing heeft hiel~n bestaan dat, wanneer dit 
wetsontwerp wet wordt, jets, dat in het gewone maatschapw 
pelijk leven als geoorloofd wordt beschonwd, tot een straf
baar feit zal worden gestempeld. Vvanneer dit wetsontwerp 
wet wordt, zal het verboden zijn 0.111. 0111 op een voor het 
publiek toegankelijke plaats deel te nemen aan een hazardw 

spel. Onder de voor het publiek toegankelijke plaatsen -
er is reeds in het Gedelegeerdenverslag op gewezen - be
hooren spoorwegrijtuigen, het dek van een schip, een res
taurant, een hotel enz. en wanneer nu dit wetsontwerp wet 
wordt, zal dus hij , die op een van die openbare plaatsen 
deelneemt aan een kaartje voor tijdverdrijf, een stra.:rbaar 
feit hebben begaan. Die gedachte is mij nog vreemd. Het 
is mogelijk, dat el' ·afdoende redenen voor bestaan en dun 
zal ik ze llatuurlijk, wanneer ze worden medegedeeld, gaarne 
aanvaardcll, maar ik geloof niet, dat het te veel gevergd is 
van de Regeel'ing, haal' den eisch te stellen, dat Zij ons de 
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(s' JACOB.) 
overtuiging van die afdoende re<1en~n tot bestrijding van 
dat kwa:ad - als bet tenminste werkelijk een kwaad is -
mededeelt. 

In de Memorie van Toelichting bepaalt de Regeerillg zich 
tot een [beroep op de wenschelijkllCid om bet dobbelkwaad 
te ·bestrijden, wat natnurlijk gereedeLijk door ieder zal wor
den beaamd. In boeverre echter dat beroep van pas is op 
de zODeven door mij genoemde en door het wetson twerp als 
misdrijWIl gekwalificeerde bandelingen, wordt in die Me
morie van Toelichting in het midden gelat.en. Men kan en 
moet daarom zelfs aannemen, dat in den gedachtengang 
van die Memorie van Toelichting het deelnemen aan een 
partijtje kaart, ook al wordt het slechts voor tijdverdrijf 
gedaan, tot het dobbelkwaad behoort en men wordt in die 
opvatting gesterkt, wanneer men in het antwoord op het 
Gedelegeerdenverslag leest, dat er principieel geen verschil 
bestaat tussclwn bet deelnemen aan een hazardspel in het 
algemeen en het gebruik maken van een voor het publiek 
opengestelde gelegenheid tot hazardspel. Van dit standpunt 
uit kan het niet anders, of elke vorm, waarin hazardspel 
gespeeld wOl'dt, ook de meest onschuldige vorm, moet prin
eipiêel als een kwaad worden beschouwd en bestaat 
cr alleen een gradueel verschil in kwaad tusschen de ver
schillende vormen, waarin het hazardspel tot uiting komt. 
Met allen eerbied voor die meening meen ik t.och dat 
daartegenover kan worden gesteld, dat in bet gewone maat
schappelijk leven tot nu toe het deelnemen aan een hazard
spel voor tijdverdrijf niet tot de ongeoorloofde daden wordt 
gerekend, evenmin als het gebruiken vau alcoholische 
dranken in een voor het pulbliek opengestelde gelegenheid. 

Daar bestaat tusscheu die twee bandelingen oon analogie. 
De strafwetgeving heeft tot nog toe geen inbreuk gemaakt 
op de persoonlijke vrijheid wat betreft het gebruiken 
van alcoholische dranken in voor het publiek opengestelde 
plaatsen en maakt nu onderscheid in haar gedrag tegen
over deze maatschappelijke gewoonte en de maatschappelijke 
gewoonte, die bestaat in het deelnemen a:an een hazardspel. 

Als dat verschil gerechtvaarc1igd is, zal de reden dMrvoor 
dunkt mij toch wel duidelijk in het licht moeten worden 
gesteld. Ik zou nu de vraag willen stellen welk verschil is 
er in "de criminologie van het deelnemen aan een hazardspel 
in een onschuldigen VQ1TIl en in die van het gebruiken van 
alcoholische dranken in een voor hct publiek opengestelde 
gelegenheid. 

Ik wil met die vraag niet beweren, dat er geen verschil 
bestaat. Het is zeel' goed mogelijk, dat er goede redenen zijn 
om Mn te nemen, dat het dobbelkwMd een verderfelijker 
karakter heeft dan llet drankkwaad, maar wat ik beweren 
wil is dit, dat wanneer men t.O.V. twee an.aloge maatschap
pelijke gewoonten een onderscheid wil maken met betrekking 
tot het strafrecht men dat verschil dan ook moot rechtvaar
c1igen door het. verschil in maatsch. ppelijk kwa:ad tusschen 
die twee gewoonten. Nu heb ik zooeven reeds gezegd, dat 
ik van de Regecl'ing niets anders vernomen heb dan een 
beroep op de wenschelijkheid om het dobbelkwaad tegen 
te gaan en dat, nadat de gevolgen de Regeering zijn voor
gehouden van dit ontwerp t.a.v. het maatschappelijk ge-

(8' JACOB, FRUIN.) 
bruik, dat bestaat in het leggen van een kaartje tot tijd
verdrijf, de Regeering niets anders heeft gezegd, dan dat 
er principieel geen onderscheid is tusschen het deelnemen 
in een hazardspel in dezen vorm en het gebruik maken 
van VOOr het publiek opengestelde gelegenheden voor hazard
spel. MiJ. dunkt echter, dat wij ons daarmede niet kunnen 
tevreden stellen. Wanneer er verschil bestaat in maatachap
pelijk kwaad tnssc.hen die twee gewoonten, moet llet ve.r
schil ook knnnen worden a:angetoond en mijn grief tegen dit 
ontwerp is, dat WMr de Regeering stilzwijgend een stand
punt inneemt, dat op dit verschil gewaardeerd is, de Re
geering ons niet de redenen mededeelt waarom zij tot de 
overtuiging is gekomen, dat de eene gewoonte vrij moet 
worden gelaten en de andere met bestraffing moet worden 
tegengegaan_ 

Wanneer dit wetsontwerp wet wordt, -zal een belangrijke 
inbreuk worden gemaakt op de persoonlijke vrijheid. Men 
kan daarover heenstappen wanneer het onvermijdelijk is 
om een groot maalsch",ppelijk kwaad te onderdrukken, maar 
ik aeht de persoonlijke vrijheid een goed, dat te hoog staat 
.0111 dat lichtzinnig, d.w.z. 'Zonder dat el' klemmende rooenen 
voor bestaan, op te offeren. Waillleer het wetsontwerp wet 
wordt zijn wij nog maar één stap verwijderd van het verbod 
om alcoholische dranken te gebruiken in voor het publiek 
opengestelde gelegenheden, en daarmede zal opnieuw een 
belangrijke inbreuk op de persoonlijke vrijheid worden 
gemaakt. 

De heer Kan: Dat behoeft niet! 

De heer s' Jac 0 ,b : "D",t behoeft niet" hoor ik daar 
zeggen, maar principieel acht ik deze twee zaken zeer zeker 
gelijk te stellen. 

Daarom acht ik de beslissing, die in deze wordt geuoonen, 
van groot gewicht en om die beslissil)g voor mij - en ik 
geloof~ dat mijn model.eden het hierin met mij. eens "ijn .. -
mogelijk te maken, vraag ik aan de Regeering, ons de ge
gevens te verschaffen op grond waarvan zij tot de conclusie 
is gekomen, dat hier de inbreuk op de.persoonlijke vrijheid 
moe.Lwo.roen gelillllll<t, die met c1it wetsvoorstel zal worden 
gemaakt, en ook waarom de meest onschuldige vorm van 
deelneming aan een ilmzardspel strafbaar moet worden 
g~ste~d . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Fr u rn: Mijnheer de Voorzitter! Hetzelfde 
weinige enthousiasme, dat de vorige sprekers hebben geuit 
bij de behandeling van dit onderwerp zetelt ook bij mij, 
wanneer ik een enkel woord aan dit onderwerp wijd. Ook 
ik, Mijnheer de Voorzitter, heb mijzelf de vraag gesteld, 
hoe de Regeering ertoe is gekomen, om in het vervolg het 
beoefenen van het hazardspel als tijdverdrijf strafbaar te 
stellen en ik heb in de stukken, die de Regeering heeft aan
geboden, eigenlijk maar één - ik wil niet zeggen deugdelijk, 
doch wel een verklaarbaar - argument gevonden en dat 
is c1it, dat de bepáliIigen, zooals die tot nu toe luiden, ertoe 
leiden, dat in vele gevallen personen, die aan een gelegen
hèid tot hazardspel deelnamen, niet konden worden gestraft, 
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(FRUIN, SCHMUTZER.) (SCHMUTZER, VAN HELSDINGEN, KAN.) 
omdat dit niet tot vel'\'olging kon leiden. ~laar nu heeft de in het hazardspel riskeer, dat ik daardoor de belangen van 
Regeedng deze bepaling dusdanig uitgebreid, dat ieder, die mijn vrouwen kinderen, van mijn gezin en anderen, in 
in het openbaar aan een hazardspel deelneemt, ook als is het gevaar breng, dan eerst neemt het hazardspel een immo· 
uit tijdverdrijf, valt onder de strafwet. Is dit dus ééu beo reel karakter aan. 
zwaar, dat ik heb tegen het ontwerp, omdat naar mijn idee 
de deugdelijke grond voor deze bepaling ontbreekt, een ander 
bezwaar tegen deze gewijzigde bepaling is, dat de strafmaat, 
zooals die tot nu toe was gesteld, d.w.z. die bestond bij de 
overtreding voor de eerste maal in een kleine geldboete die 
kon worden opgelegd, nu is verzwaard, zood at men,· wanneer 
lll en éón ]( OC I' heeft gekaart en de politie daarVlll1 proces-ve r
baal opmaakt - en dit natuurlijk in het openbaar is ge· 
sch ied - men daal'\'oor hechten is kan ondergaan. Het lijkt 
mij, dat, wat dat betreft, de Regeeriug ook geheel op twee 
gedachten hinkt. Ik kan mij tenslotte voorstellen, dat de 
Regeering weuschte, degenen, die zich aan het beroep van 
liet hazardspel schuldig maken, te vervolgen. Maar ik zie 
niet in, waarom het ineens noodig is, deze strafbepaling zoo· 
danig te "erzwaren als hier is geschied. Ik zou dus de Re· 
geering in overweging willen geven, juist in verband met de 
consequentie, die aan deze bepaling js verbonden, de straf
maat derhalve te houden op het oude peil. 

De laatste opmerking, die ik ten aanzien van deze regel ing 
11~b, is dat. el' is ook al in het gedelegecl'denvcnslag op ge· 
wezen, hiel' geen beschrijving is gegeven van wat hazard· 
spel ü;. Nu is in het wet boek \"<1Il straÏrc('ht in art. 303 die 
omschrijving wel gegeven, maar waar hiel' met hazardspel 
hetzelfde hazardspel bedoeld wordt als bedoeld is in! art. 303, 
daal' zal in dit artikel daarnaar moeten worden verwezen, 
wat zeer wel mogelijk is en ik kan mij niet begl'ijpen, dat 
aaortcgell van Regeerings:lijde eenig bezwaar bestaat. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' Sc h m u t zeI': Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou mlJ lil som mige opzichten ktulllen aansluiten bij het
geen de heeren s 'Jacob en Fruin naar VOL'en hebben ge· 
bracht, Vooral richt mijn bezwaar zich tegen de volgende 
passage In de Memorie \'811 Antwoord: 

"Het strafwaardige van bet beoefenen van bazard
spel aan of op den openbaren weg en evenzeer op 
eenige andere voor het publiek toegankelijke plaats is 
gelegen in den aanstoot, welken bet dobbelen in het 
publiek aau andere personen geeft en het in het spe· 
len gelegen, immoreele voorbeeld " . 

Hij spijt mij, l\fijllheer de Voorzitter, maal' ik kan niet 
inzien, hoe eigenlijk in het spel een immoreel voorbeeld 
kan ,,·orden gezocht, Dat zou toch doen veronderstellen, 
dat het hazardspel zelf immoreel is en dat kan ik niet toe· 
geven. Het hazardspel is tenslotte het beschikken over een 
deel van het per&'OOnlijk bezit op een wijze, waarbij dit wordt 
afhankelijk gesteld van het optreden van een omstandig. 
heid, die men op dat oogenblik niet geheel in zijn hand 
heeft. Het immoreC'le V:ln het hazardspel kan pa s optreden, 
wann eer men over zijn bezit in zoodanig mate beschikt, 
dat daardoor de plich ten. die men t.O.V. zichzelf of zijn 
nabesta anden heeft, in het gedrang kom en. 

" 7anneer ik van mijn fortuin een zoodanig groot gedeelte 

Nu geef ik toe, dat het hazardspel in het algemeen nog 
al op de hartstochten van de spelers werkt, zoodat el' ge· 
vaal' bestaat, dat menig speler zich dool' zijn hartstoebt 
laat medesleepen, maal' dat neemt niet weg, dat ik in bet 
hazardspel op zich zelf niets immoreels villel. ik onderschrijf 
dus volkomen wat de heer s'Jacob in het midden heeft ge· 
bracht, dat in het hazardspel op zichzelf geen immoraliteit 
te vinden is. 

Ynn de andere zijde kan ik begrijpen het bezwaar, dat el' 
wordt gemaakt tegen het spelen op den openbaren weg. 
Hierbij onderschrijf ik, hetgeen door den heel' Stokvis is 
te berde gebracht, dat de ontwerp·ordonnantie in de eerste 
plaats zal blijken toepasselijk te zijn op den kleinen man, 
Maal' hier hebben wij jnist te maken met een categorie, 
die veel gemakkelijker boven haal' draagkracht riskeert 
dan bij de meel' bezittende klasse het geval is. In zooverre 
zie ik in deze ontwerp·ordonnantie een regeling, die den 
kleinen man beschermt en in zooverre kan ik met de ten
dens, de strekking van deze ordonnantie wel medegaan . 

Dus ondanks de bezwaren, die ik zoo juist op de gegeven 
toelichting op het ontwerp heb geuit, kan ik mij in het al· 
gemeen wel mot deze ontwerp-ordonnantie vereenigen. 

De heel' Va II Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Slechts een kort woord. Ik geloof, dat algemeen erkend 
wordt, dat het dobbelen een kwaad is, en dat het de taak 
der OVCl'heid is het openbare kwaad te keeren. Ik kan dus 
toejuichen, dat de Regeering hier een bescheiden poging 
doet om dat kwaad te beteugelen. Of die poging doelmatig 
zal blijken, zal de toekomst moeten leel·en. Hiel' wordt m.i. 
niet de individueele vrijheid aangetast en waal' de Regee
ring alleen strafbaar st.elt het in het. openbaar dobbclen of 
dobbelen op zooclanigc plaatsen, dat het van den openbaren 
weg te zien is, acht ik het bezwHar door sommige leden naar 
\~Ol'en gebl'acht niet zoo groot en zou ik wiJlen wejulchen, 
dat deze ontwcrp-<>!''C1011nulltie vool"gcsteld wordt, zij het ook, 
dat ik van dezen maatregel niet direct zulke g l'ootc resul
taten verwacht. Tenslotte is bestrijdin.g dool' wettelijke be· 
palingen altijd zeer problematisch. 11, zal dus ni('t t ('gen ~ 

staande dit ontwerp steunen. 
Ik dank D, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' IC a n : Mijnheer de Voorzitter! Ik ben het vol· 
komen met den beer Van }Ielsclingen eens en meen, dat do 
heCl' Stokvis de kwade gevolgen van het dobbelen te wei
nig onderkent. Het is den bee L' Stokvis toch ook bekend, 
dat in Batayia het zoogenaamde tjap dji ki·spcl groot kwaad 
\·cnicht. Sociëteiten zijn, maar ik vernomen heb, verhuurd 
aan bepaalde personen, djc ze op zoodan ilgc wijze exploitee
l'en, dat bijna elke Chinees of Inlander aan dat spel kan 
meelt'doen . En deze oHol'cn graag hun b('~paftJ'clf' centen 
om mede te doen aan het tjap dji ki ,spcl, dat in wezen 
een hazardspel is. 
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(KAN, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
Uit dit oogpunt beschouwd, moet ik mij aansluiten bij de 

leden, die hun stem voor deze ontwerp-ordonnantie zullen 
uitbrengen . Ik sta ook .ccptisch tegenover de werking van 
deze ontwcl'p-ol'donnantie, wanneer zij eenmaal van kracht 
is geworden, maar desniettegenstaande moet worden toege
juicht de poging, die de Regeering hiermede doet om aan 
hel kwaad toch eenige beperking op te leggen. 

De Y 0 0 l' zit tel': Wenseht de Regeeringsgemachtigde 
dadelijk te ant\roorden 1 

De heel' Rut g ers, rurecteur van Justitie : Gaarne, 
Mijnheer de Vool"lilter! Dit ontwerp is van verschillende 
kallten bekeken en \"8n dcu eenen kant, zooals te verwach
ten was, is men er voor en van den anderen ~ant is men el' 
tegen. De moeilijkheid in dit ontwerp is ook voor de 
Rcgeering geweest de beoordeeling, of er veel practisch nut 
van is te vcnv.achten, maal' wat per slot van rekening den 
doorslag heeft gegeven bij de Regeering om dit ontwerp voor 
te brengen is Ihet feit, door een van de ,heeren al genoemd, 
dat zoo vaak dobbelaars worden overvallen, waarbij een ieder 
overtuigd is, dat de menschen strafbaar zijn, maal' .zij ten 
gevolge van de beperkte redactie van de strafwet niet ver
volgd kunnen worden. 

Dat de voorgestelde regeling - het is vooral de heel' 
s'Jacob die erop gewezen heeft - inderdaad zeer ver gaat 
t.O.V. onschuldig spel, is waar, en dat hier ecn wis..;;el ge
trokken wordt op de prudentie van het Openbaar Ministe
rie bij de vervolging, zou ik niet willen ontkennen. Ik 
kan den heer s'Jacob echter op een belangrijk punt gernst
stell en. De . heer s'Jacob vreest, dat de · persoonlijke 
vrijheid teveel zal worden aangetast. Dat in t.heorie door 
dit voorstel de persoonlijke vl'ijheid op een wijze aange
tast wordt, die vlak bij het bedenkelijke komt, is inderdaad 
zoo. Maal', de heel' s'Jaeob zal Jtet zich herinneren als ik 
erover spreek, ik wijs erop, dat voordat de nieuwe strafwet 
werd ingevoerd in 1918, van ouds in het politiestrafregle
ment een artikel stond, dat net als deze nienwe wet, het 
spel in het openbaar eenvoudig verbood. Dat menschen, 
die onschuldig in hun voorgalerij een kaartje legden, waar
bij men. door zich in bochten te wringen vau buiten af 
kon zien wat zij deden, last daarvan ondervonden, is echter 
Dooit gebleken. Toen in Holland de z.g. zedelijkheidswetlen 
werden ingevoerd, was dat voor Holland wat het spel 
betreft, eon verz.waring der wet. Die regeling is in Indië 
in 1914 overgenomen, doch daarbij is ingetrokken het artikel 
van het politiestrafreglement. Hiel' te lande was aat dus 
geen verzwaring, eerder verlichting. Er is toen reeds dade
lijk gewaarschuwd : gij kunt dat niet volhouden, gij loopt 
vast. 

Toen de nieuwe strafwet zou worden ingevoerd, is in het 
Indisch ontwerp reeds dadelijk een nieuwe text opgenomen, 
die practisch overeenstemt met het nu voorgestelde. De Mi
nister in Nederland heeft die er evenwel weer uit ver
wijderd, omdat toen pas in Indië die nieuwe zedeJijkheids
wetten conform het Hollandsch m·ooel waren ingevoerd en 
de ?1ini~tcl' het niet wenschelijk vond, de wetgeving, die 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
in Indië pas eenige maanden werkte, te veranderen, voor
dat de practijk daaromtrent uitspraak had gedaan. 

De Minister ·heeft evenwel in zijn rapport aan de Ko
ningin vermeld, dat het hem niet zou verwonderen, wau
neer binnen niet al te langen tijd Dit Indië de aandrang 
zou komen Jtet oude artikel van het politiestrafreglement, dat 
spelen in het openbaar verbood, weer te hel'Stellen. 

Het heeft iets langer ,geduurd dan de Minister verwacht
te, maar hij heeft au fond juist gezien. Gebleken is, -
en dit is een klacht, die de Regeering heeft vernomen op 
de residentenconferenties van ik zou haast zeggen, alle hoof
den van gewestelijk bestuur - dat het voor de politie af
mattend en teleurstellend is, wanneer zij na deugdelijke 
voorbereiding een troep spelende menschen kan oyervallen 
en ondervindt, dat de zaak moet doodloopen bij gebrek aan 
het uitwendig bewijs, dat nu eenmaal de strafwet in deze 
eiseht, terwijl, zooals ik reeds zeide, ieder redelijk menseh 
overtllÏgd is, dat · de overva.]Jenen gestraft behooren te 
worden. 

Ik moet dus wel toegeven aan den heer 's Jacob, dat deze 
bepaling zeer ver g,aat, doch dat zij ons brengt op een 
stap afstands van een verbod van het drinken van alcohol 
in het openbaar, zou ik ni e t graag willen toegeven. Wij 
zijn nooit verder dan een stap daarvan af geweest. Zoo 
gauw blijkt dat een dergelijk verbod naodig zal zijn, zal 
de Regeering een wijziging moeten overwegen los van eeni
ge wetgeving over het speelkwaad. 

~faal' de Regeel'ing - en in deze heb ik eenigen steun 
gehad . van de heeren Kan, Van Helsdingen en Schmutzer 
- ziet hier te lande meer gevaar in 'het spelen dan in het 
drinken en ik geloof dat van de leden van het College van 
·Gedelegeerden, die de maatschappelijke toestanden hier, 
vooral de Inlandsche toestanden van nabij kennen, niemand 
die opvatting zal tegenspreken. 

Dat deze bepaling vooral zou drukken op den kleinen 
man, is een stelling van den heer Stokvis, die ik kan bea
men en toch tegelijkertijd moet tegenspreken. Dat de 
meesten, die veroordeeld ~ullen worden, zullen 'behooren tot 
de categorie van den kleinen man, die aan den openbaren 
weg speelt, zal ·wel inderdaad zoo zijn, omdat de kleine man 
het in aantal wint van de meer gegoeden, doch dat deze 
regeling een extra zware druk zou zijn op den kleinen 
man - de heer Schmutmr Jteeft el' n.m.m. zeer terecht 
op gewezen -, is niet juist. Deze Ibepalingen zijn niet 
gemaakt om speciaal den kleinen man (boeten op te leggen 
of in de gevangenissen te kunnen krijgen, maar zijn 
gemaakt, opdat de kleine man beschermd warde tegen 
zijn eigen zwakheid el1 tegen ,het veel geld verspelen. 
De kleule maD, die niets heeft, kom t el' eerder toe 
om bedr.agen te verspelen, die voor ZIJn doen en 
ZIJn standing te groot zijn dan iemand, die meer gegoed 
is. Maal' wanneer de heer Stokvis bedoelt, dat de politie 
speciaal zal gaan jagen op den kleinen mnn, gelqof ik niet, 
dat dit het geval zal zijn. Wel zal dit het geval zijn op 
de ondernemingen, wanr de politie uiteraard moet waken 
tegen het spelen door de koelies. Hier in Batavia is mij 
bekend, dat de ijver van de politie tegen het spelen voor-
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namelijk gerjcht is tegen clandestiene Chineesche speelhui
zen, waar niet de kleine man zijn geld verspeelt, doch wam' 
alleen wordt gespeeld dool' menschen, die over groote 
bedragen kUl~llell beschikken. Ik geloof, dat deze bezwaren 
van den heel' Stokvis inderdaad dns niet zeel' doeltreffend 
zijn. 

Voorts heeft de heel' Stokvis nog gesproken over den 
woeker . Ik ben het met den heel' Stokvis eens, dat de woe
ker een onaangenaam kwaad is, dat bestreden moet wor~en, 
maal' ik wil hierop, als U, l\fijnheer de Voorzitter cr geen 
bezwaar tegen heeft, liever niet verder illgaall, omdat dit 
onderwerp Inriten de orde is. 

De V 0 0 l' zit tel' : U behoeft el' niet op dool' te gaan. 

De hecl' Rut g e l' S, directeur van Justitie: Den heel' 
s'Jaeob heb ik in zOoverre al beantwoord, toen ik zei, dat 
in de praktijk (Ie bezwaren, die hij '~'eest van dit verbod, 
11iet zoo erg zullen zijn, om de eenvoudige reden, dat het 
vroeger alt.ijd zoo as ,geregeld geweest in het politiestraf
reglement van 1872. De menscllCn, die een heel onsohnldlg 
kaartje in eigen hms leggen, heliben nooit last gehad. De 
theer s'Jacob zegt verder, wanneer het spel zoo erg is, dan 
moet het 001" erg zijn binnenskamers, doch dit kan ik 
niet toegeven, 

De heel' s'.J a cab: Dat heb ik niet gezegd. 

De heel' R u tg ers, directenr van Justitie: Dan heb ik 
den heel' s'Jaoob verkeerd begrepen. 

De heel' Schmutzer heeft zich eraan gestooten, dat uit 
dc ~r emorie van Antwoord wu zijn af te leiden, dat het 
.pel op ziehzelf immoreel is. Dat is niet de bedoeling del' 
Regeerillg geweest. lIet kan eruit gelezen worden Jnissdhieu, 
maal' de bedoeling del' Regeering is gC\\'cest, dat het spelen 
op den openbaren weg qua vool'beeld aUllstootelijk is. 

Rl' staat, dat spelen kan zijn het geven van ecn immoreel 
v 0 0 l' b ce l d, maal' dat voo l' be el d kan alleen gege
ven wordeu, wanneer het spel op den openbaren weg plaats 
heeft. Wanneer in huis wordt gespeeld, geeft men daarbij 
geen voorbeeld aan anderen. Het is dns niet de bedoeling 
van de Regecl'ing geweest om daal' de kwalificatie' "im
moreel" op te leggen. Het is wellicht niet overduidelijk 
uitgedrul<t, maal' ik herinner mij, dat bij het opstellen 
van de concept Memorie van Antwoord het inderdaad de 
bedoeling is geweest om de kwalificatie ))immorcel" alleen 
te leggen op het spelen aan den openbaren weg en daar
door cell voorbeeld te geven aan anderen, die mi~schien 
voor het spel zouden kunnen bezwijken. 

De Ih oer Fruin heeft ook ·weinig enthousiasme betoond en 
heeft gezegd, dat de bedoeling van deze omzetting van het 
stl'aÏwetboek voornamelijk is om niet tot vrijspraak te be· 
hoeven te geraken, wanneer het wettelijk bewijs volgens de 
huidige wet wat moeilijk te leveren zon zijn. Dit is in
derdaad zoo. 

De heer Fruin heeft zieh verder ongerust gemaakt over 
de strafverzwaring, dat tha.ns nl. dadelijk hechtenis mogelijk 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-]928. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, STOKVIS.) 
is. Ik ben daar ,üet zoo bang Vaal'. De heel' Fruin weet 
ook wel, dat deze bepaling altijd wo,'<lt toegepast dool' den 
strafrechter en wanneer iemand voor een betrekkelijk on
sclmldig geval wordt vervolgd, zal de rechter niet zoo bar
baarseh zijn om dadelijk tot het opleggen van hechtenis 
over te gaan. 

Wat de heer Fruin verder zegt over de niet verwijzing 
naar het begrip hazardspel genoemd in mi. 303, daartegen 
heeft de Regem'ing in zooverre bezwaar, omdat in den tekst 
van art. 542 een vemwjzing plaats heeft naar het art. 303. 
Nn zal de Regeering wel afwijken van de eoncordantie, en 
als men daarmede eenmaal begint, is het gemakkelijk hier
mede dool' te gaan, maal' de Regeel'Ïng wil liever wat den 
tekst betreft hij de voorgestelde lezing blijven tCl1einde 
niet verder van de concordantie af te wijken dan strikt 
noodig is. 

Het oorspronkelijke motief van de Rcgeering om tot deze 
wijziging over te gaan, is dus geweest de algemeene klacht 
van de bestuursambtenaren, dat met den tegenwoordigen 
t~kst niet voldoende krachtig tegen het spelen kan worden 
opgetreden en dat er aanleiding is om, waar bepaalde ge
vallen zijn aan te wi jzen, waarin deze tekst een belem
mering is, dpzen tpkst tr verwijderen, om te trachten, met 
e(' 11 11i e11we inldeccling ee n hf'te ren p;'l'cep te krijgen op de 
menschen, die zich aan het spel te buiten gaan. Ik moet 
hiel' speciaal naar aanleiding van de opmerking van den 
heer Van Helsdingen, dadelijk bij zeggen, dat de Regee· 
ring zieh van het nut dezer bepaling voorzoover het be
treft de neiging vall de menschen tot spelen te beperken 
en te genezen, ooit niet veel voorstelt, maal' dat het de 
Regeering in de practijk is gebleken, dat er aanwijsbare 
gevall en zijn, wparin de tegenwoordige tekst faalt en waar
in de nieuwe tekst niet zal falen. Dit is voor de Regeering, 
waal' zij het kwaad van het spel zeel' ernstig acht, re(len 
genoeg, om op deze wijze te pl'obeeren, de beoefening der 
hazardspelen tot kleinere proporties terug te breugell. 

De heel' Sta k v is : Mijnheer de Voorzitter! Uit het
geen de beraadslaging heeft opgeleverd blijkt volkomen 
bevC1Stigd de vrees, die ik in eersten termijn uitte. In de 
eerste plaats hebben 'wij llier ook van de Regeering zelf 
gehoord , dat zij in de: practijk van dit ontwe11) eigenlijk 
zelf weinig heil verwacht wat de bestrijding van het kwaad 
betreft; het ontwerp werkt ten slotte alleen maal' als be
strijding van de aanstootelijkheid. Menschen, die nu wel
licht eens een potje gaan spelen aan den openbaren weg, 
zullen dat 1111 moeten doen niet op den openbaren 
weg. Ik acht aeze aanstootelijkheidsbestrijding niet dat
gene wat het allereerst dool' den strafwetgever onder de 
oogen moet worden gezien. Verder hebben zoowel de Rc
geering als de heer Sehmutzer volmondig erkend, dat mijn 
verwachting, dat de toepassing van deze wet i.n het bij
zonder den kleinen man zal treffen, reden van bestaan 
heeft. De. Re.gecring heeft gezegd dat. dit komt, doordat 
de kleine man nu eenmaal in de meerderheid is en dat de 
menschen, die onschnldig in een open voo~galerij een kaar
tje leggen, van deze wet geen la st zullen hebben. 001, de heer 
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Schmutzer erkeut, dat in de practijk de kleine man er 
wel last van zaL hebben, maar acht dat goed, omdat het ha
zardspel, dat hij op zichzelf niet zoo immoreel acht, voor 
den kleinen man de meeste schade oplevert, omdat d",.e 
minder bezit en daarom -relatief gesproken - meer V01'

speelt. 
Naar aanleiding hiervan zou ik den heer Sehmntzer wil

len opmerken, dat ik voor mij he.zardspel wel immoreel 
vind, want Iwt wekt de kwaadste hartstochten op en het 
drijft tot hat verspillen van fortnin als het er is, of tot het 
,"erspillen van het weinige, dat men heeft. Maar omdat ik er 
van overtuigd ben, dat door dit ontwerp het kwaad zelf niet 
zal worden bestreden, ben ik ook niet geestdriftig voor het 
ontwerp gestemd. 

Over de ollgelijke toepassing, die nu toch weL vaslstant, 
wil ik toch nog wel een enkele opmerking maken. Het gaat 
er bepaaLdeliJK om, een wetgeving te scheppen, waarvan men 
overtuigd is, dat de toepassing noodmkelijk ongelijk zal zijn . 
Wie nu een voorgalerij heeft, die van den openbaren weg af 
11iet dadelijk zichtbaar is, kan daar niet alleen CC11 onschuldig 
kaartje leggen, maar wel degelijk dobbelen ook - en dat 
gebeurt daar vaak! Aangezien men clan vrij blijft van de 
toepassing der wet. Maar de kleine ma.n, die geen voorgaleri.i 
heeft en het langs den weg doet, zal natuurlijk direct bin
nen 11et bereik van de politie vallen en dat acht ik onjuist. 
Ook vind ik het onjujst, dat in de societeiten naar believen 
zal mogen worden gespeeld, terwijl de kle.ine mall, d.ie nu 
ee1l1naal geen societeit heeft en ook zijn kaartje wil leggen, 
gedwongen wordt, dit op of aan den opt.'nbarcn weg te 
doen en dan bij zijn kraag zal worden gepakt. 

Het ontwerp zal dus aanleiding geven tot een zeer ongelijke 
wetstoopass.ing eJl dus tot groot olU·ccht. Do heer s' Jacob 
vreesde iJl het bijzonder de toepasselijkheid van dC'le wets· 
bepal.ing op restaurants, het dek van schepen en .in treinen. 
Ik ben van oordeel, dlllt die ongerustheid tot l1et allerminste 
kan worden teruggebracht, omdat - wij hebben het ook 
al van den heer Schmutzer en den geachten Regeeringsge
machtigde gehoord - de passagiers van schepen, personen 
in treinen en restaural1tbezoekCl's er den minsten last van 
zu.llcn hebben, in tegenstelling met den kleinon mfiJl. 

Jlfijnhccr de Voorzitter! Mijn neiging wordt langzamer
hand sterk~r om mijn stcm niet aan het ontw"rp te geven. 

De heel' Fr U in: lIlijnheer de Voorzitter! Ik zal in 
verband met den beperkten tijd alleen nog even antwoor
den naur aanleiding van hetgeen de Regeeringsgemachtigde 
heeft geantwoord over de redactie van de ontwerp-ordonnan
tie. Ik heb cle wensehelijkheid betoogd, dat hier verwezen 
7.0U worden naar' artikel 303 van het Wetboek van strafrecht 
in verband met de beteekenis yall het woord "hazardspel ". 

Nu heeft. de Regeeringsgemachtigde er op gewezen, dat dit 
niel is geschied in verband met het concordanliebeginsel. Ik 
lJeb d.ie opmerking van den Regeeringsgemachtigde niet heel 
goed begrepen, want yoorzoover ik weet, wordt juist de be
tJ'ok-ken bepaling hiel' ontworpen in· strijd met da.t concol'
dantiebegil1sel. Ik kan mij dus heel goed "norstellen, dat in 
de Hollandsche wetgedng niet naar dat artikel verwezen 

(VAN HELSDINGEN, DIRECTEUR VAN JUSTITIE .) 
wordt, want daar bestaat dje bepal.ing niet, dje wij thans 
bespreken. 

Ik zou het dus op prijs stellen, indien de Regeeringsge
machtigde deze zaak nog even nader zou willen toelichten. 

De heel' Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou even iets willen opmerken naar aanleiding van het
geen de Regeeringsgemachtigde heeft gezegd. Ik heb zooeven 
een beroep gedaan op de taak van de Overheid om het dob
belkwaad, dat ik ook immoreel acht, tegen te gaan. De Re
geeriu,,<>sgell1Bchtigde en ook de heer Sehmutzer 'hebben in 
hun l>etq)g er op gewezen, dlllt de kleine man moet worden 
beeeherntd tegen eigen zwakte en hartstocht in deze. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, jn djt licht bezien, vind 
ik het toch wel zeer inconsequent, dat de Regeering nog 
steeds bij verschillende feestelijkheden vergunningen ver
leent voor het spelen. Zoo word t er op blz. 2 van Onderwerp 
60 st. 5 uitdrukkelijk in de Memorie van Antwoord ge
sproken van: "incidenteele vergunningen ter gelegenheid van 
feesten". 

Ik herinner mij in dit verband een feest, dat ik .indertijd 
heb !llildegemaa1.1I., 11.1. een stierengevecht in het Djembersehe, 
waarbij gelegenheid werd gegeven om ook op groote schaal 
te dobbelen en het resultaat is toen geweest, dat niet alleen 
de kleine man, maar ook heel wat Iulandsche ambtenaren 
om .bedragen, waal'Over ik ve.rstond heb gestaan, - .f 100 
à .f 200 - hebben gespeeld. Het zou mij daarom consequent 
van de Regecring lijkC!11 als ?.;ij zou trachten te geraken tot 
de grootst mogelijke beperking en li efst tot de geheele af
schaffing van het verleencn van vergunningen voor het 
dobbelen bij fecst.eJijkc gclegenhcden. 

De 'heer Rutger s, directcul' van Justitie; Mijnheer de 
Voor<Ïtter! De heer St"kvis heeft mijn woorden verkeerd 
begrepen omtrent den ongelijken druk van de "Voorschriften 
op den kleinen man, althans, hij doet, alsof hij mij ver
keerd heelt begrepen. 

De heer S tok v j s: Daar kom ik ernstjg tegen op! 

De heer Rut gel' s, d.irecteut' vall Justitie : Ik bedoel 
hler';'ede, dat ik meen, dat uit zijn woorden valt af te lei
den, cIa t h.ij m.ij verkeerd heeft begrepen. 

Wanneer ik zeg, dat de kleine man het meest zal worden 
vervolgd, omdat d.ie feiten .bij den kleinen man het meeste 
voorkomen, beteekent dat nog niet een ongelijke toepassing 
van de ,vet. En wallneer de heer Stol-vis zegt, dat ik heb 
toegegeven dat de toepassing het meest zal gericht zijn 
tegen den kleinen man, dan heeft hij m.ijn woorden 
in deze verkeerd begrepen. Ik heb er o.a. ook op gewezen, 
dat b.v. te Batavia de politie zjch zeer zeker niet rjcht te· 
gen den kle.inen man, doch optreedt tegen de Chineesehe 
societeiten, alwa"r vaak met groote bedragen wordt gespeeld 
door mensehen, die het kunnen betalen. 

De heer St 0 k v is: Maar daar gaat het in dit ontwerp 
niet om! 
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De hecr Rut gel' s, dil'crJnuT' nlll .Tus:.titie: Zeker, ik vun karakter zijn en die alleen spelen zullen, als zij zien 

wilde daarom ook voortgaan, dat men niet kan spreken van spelen. Wanneer het spelen nn in het openbaar verboden 
een ongelijke toepassing van de wet, doch van een ongelijke is, zullen zij daartoe niet zoo licht overgaan. Zoo is het 
werking. \Vannecl' de wet - in tegenstelling met hetgeen met alle zwakke menschen en niet alleen met spelen, maar 
de beer Stokvis wenseht, clie eigenlijk het spel als kwaad ook met het drinken van sterken drank 011 met andere 
als zooclanäg zou willen bestreden zien - op den voorgrond dingen. Ik geloof, dat de heel' Stokvis, bij nadere beschou~ 
stelt, clat het dobbelspel, dat zichtbaar is op den openbaren wing, dat wel zal toegeven. 
weg, stl'afbai:ll' is en dat het spel, dat niet in het openbaar .ge~ 
schiedt lliet gestraft 'wordt, dan moet dat niet worden be
schouwd als een onjuiste toepassing van de wet. doch van 
het sta ndpunt van den heel' Stokvis als een font in de wet 
zei f. 

8n wanneer de heel' Stokvis dan zegt, dat wanneer het 
h nis niet zoo gelegen is, da t men de spelers kan zien spe
leu, deze veilig kunnen dobbelen, en in ·het andere geval 
niet, dan i,S dat juist, doch dan schuilt, zooals ik ger.legd heb 
de fout hiel' niet in een verkeerde toepassing va.n de wet, 
maal' in de inklceding van de wet. En dat maakt zeer zeker 
yerschil, want wallneer de heer Stokvis llier spreekt van 
een verkeerde toepassing nln de wet, maakt het den indruk, 
of het openbaar ministerie het speciaal gemunt heeft op den 
kleinen mRn, JJetgeen inderdaad het geval niet is. Dat een 

De hecr Fruin is nader teruggekomen op de kwestie van 
de verwijzing naar artikel 303. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik moet in deze eenige schuld 
bekennen. Er is in het Gec1elegeerdenverslag de opmerking 
gemaakt, dat voor de omschrijving van het begrip hazard
spel verwezen moest worden naar art. 303, teneinde een 
andere woordkens, die duidelijker zou zijn, te verkrijgen . 
Ik meende, dat de heel' Fruin het daarover gehad heeft. 
Inderdaad is mij, na de nadere toelichting, die de heer 
Fruin gegeven heeft, gebleken, dat wat ik tegen hem 
gezegd heb, onjuist is. Maar ik zou nog wel willen opmer
ken, dat het de Regeering overbodig voorkomt, wanneer 
in art. 542 Ie lid ve.rwezen wordt naar art. 303, waadn 
sprake is van hazardspel, dan in datzelfde artikol nog 
weel' voor de duidelijkheid vereischt wordt dat nog weel' 

clt'l'gcJijke wctgpving' Cl' pl'actis~h op neerkomt, dat de eens aangcg"e vell WOl'Clt , clllt mrt hazardspel hetzelfde wordt 
mce~te \'cl'ool'cleclingen wcg'ons ovortredingen van het speel- bedoeld als in art. 303. 
vCl'buel den kleinen man troffen, is natuurlijk ju,ist. 

'\'a11nC01' iemand gefortuneerd is: gaat hij in den regel 
niet stelen. Ik wil daarmede niet zeggen dat ieder, die ge
fortuneerd is, beter is dan eeu dief, maar wanneer de 
dieven, die gestraft worden, meestal voortkomen uit den 
stand van den kleinen man. die geen geld heeft, kan de heel' 
Stokvis toch moeilijk beweren, dat dit een gevolg is van de 
toepassing van de wetten dool' de politie. Zoo is het ook hier. 
'Yannecl' in de praktijk mcer de kleine man wegens dobbelen 
veroordeeld za l worden dan iema nd , die gefortuneerd is, 
dan ligt dat aan allerlei olllstanclig'hedcn, maal' niet aan de 
opzettelijke toepassing van de wet op den kleinen man . 

De heel' Stokvis heeft verder, als ik hem goed begrepen 
heb, getracht de meening ingang te doen vinden, dat de 
kleine man dool' het dobhelverbod geprikkeld zou worden. 
Ik moet mij daartegen verzetten en erop wijzen, dat niets 
vreemder bij het opstellen van de wetgevende bepalingen 
aan de Regeering is geweest dan die bepalingen speciaal 
te doen cll'ukJ:.:en op den kleinen man. Integendeel, altijd 
is sterk op den voorgrond gesteld, dat deze wetgeving 
juist steun moet geven aan den kl einen man. 

Wanneer de heel' Stokvis zegt, dat hij de neiging tot 
haza.rdspel er ger vindt dan de openbare uiting daarvan, is 
dat een meerring, die ik voor zijn rekening moet laten. Ik 
deel die meening niet, maar ik vind haar niet oneerbied
waardig. 

Wanneer het spelen in het openbaar wordt gestraft, is 
het niet zooveer qua de uiting alleen , maar ook door het 
slechte voorbeeld, dat daarin voor anderen gelegen is. 

Nu zegt de heer Stokvis wel: wanneer het spel van den 
openbaren weg verdreven wordt, zal het in het geheim 
worden voortgezet en za l het doel niet bereikt worden. 
nU1:1r dat is niet juist. Er zijn yele menschcn, die zwak 

]k gocf toe, dat mijn opmel'king van zooeven onjui.st was, 
maal' ,kan toch den heer Fruin niet toegeven, dat .het artikel 
aan eenige onredelijke onduidelijkheid zou Ujden wanneer 
het blijft zooals het is. 

De heer Va.n Helsdingerr heeft nog een opmerking gelmwlct 
over de vergunning voor het spel. 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering meent, dat het hier 
is, net zooa18 met zoovele zaken in het openbaar loven. 'Yan ~ 

neel' het een wetgeving betI\eft) in verba.nd met de openbare 
zedelijkheid, dan moet de Regeering evena1s het met l'ookell, 
1 bee (hinken, koffie dlinken , alcohol drinken 011 alles wat 
gezond of ongezond kan zijn, weten te geven en te nemen 
en geen strafbepalingen maken, die te ver gaan. Men kan 
niet alles verbieden. Wanneer de bestuursambtenaar bij de 
uitvoering der wet uitgaat van de opvatting, dat waar el' 
onder de bevolking gebruiken heerschen, welke moeilijk te 
beletten zijn, omdat de adat di. gebruiken medebrengt en 
men, door die gebruiken tegen te werken meer ontevreden
heid en kwaad bloed zou verwekken en dus meel' kwaad 
zon stichten, dHn wannecr men dut gebruik tocHet, dan kan 
]lij wel eens tot de conclusie komen, dat het betel' is wnt 
toe te geven. Men moet dit aan te prudentie van de uit
voering overlaten. Ik geloof dus dat het te vel' gaat wan
neer de heer Van Helsdingen dat veroordeelt. Er moet bij 
h et spelverbod een veiligheidsldep blijven bestaan, die de 
Regeering ook wel graag gesloten zou zien, maar waar
voor de tijd nog niet gekomen is en dan moet de beoor
decling daarvan overgelaten wordcn aan het hoofd van 
plaatseUjk bestuur. " Tannecr het bestuue maal' lukraak laa t 
,Spelen, doet het zijn plicht niet, maar wanneer het na 
nauwgezette overweging meent op een gegeven moment, dat 
het beter is) die vergunning tot spelen wel te geven) kan 
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het, althans op dit oogenblik niet op den weg van den wet· 
gever liggen, die mogelijkheid tbans in eens in te trekken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter ! 

De Voo l' zit ter : De stemming o\'er deze on twerp
ordonnantie kan thans plaats hebben. 

(ROEP, VOORZITTER.) 
Ik meen, dat men met de strafwet wcl uitermate de 

voorzichtigheid behoort te betrachten. Ik wensch alleen 
belemmering van de persoonlijke vrijheid tot het absoluut 
noodzakelijke te beperken, hetgeen in dit voorstel - dat 
is zeer duidelijk nit de toelichting van den geachten Re· 
geeringsgemachtigde gebleken - 'niet het geval is. Daar· 
voor is het veel te elastisch van bouw. Om deze redenen 

De heel' Djajadiningrat: Mijnheer de Voorzitter! zal ik tegen het voorstel der Regeering stemmen. 
Ik zou gaarne even mijn stem willen motiveeren. 

Het d"bbelkwaad is hiel' in Indië een groot maatschappe
lijk kwaad. In aUe geledingen van de Indische samenlevin
gen treft men tal van voorbeelden aan, waal1bij personen 
dool' toe te geven .-an het dobbelkwaad, ten gronde zijn ge
richt. 

Wie heeft medegewerkt aan de bestrijding van het dob· 
belkwaad aan de band van de oude bepalingen, zal wel er
varen hebben hoe moeilijk het is dat kwaad te bestrij
den. Het menschelijk vernuft schijnt op dat gebied ten
minste in deze zeer warme landen zeer onbeperlot te zijn. 
Ik juich daarom eIken verscherpten maatregel om ilit 
kwaad tegen te gaan toe, en ik meen dat .ilit voorstel zeer 
zeker ten goede zal komen aan een betere bestrijding van 
het dobbelkwaad. In ilit "erband wil ik mijn stem aan ilit 
ontwerp geven. 

De heer Roe p: Mij.nheer de Voorzitter! Ik heb uit 
de gevoerde debatten de overtuiging gekregen, dat de wer
kingssfeer van deze wetsaanvulling veel verder -gaat dan 
noodig is voor het euvel, dat men bestrijden wil en ook 
veel verder dan noodig is om de leemten aan te vullen, 
die in het sh'afrecht bestaan. 

De ontwerp·ordonnantie tot wijziging van art. 542 van 
het Wetboek van Strafrecht (Ond. (0) wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 19 stemmen voor en 2 stem
men tegen. 

v Ó 6 I' stemmen de heeren: Soekawati, Frnin, Pauw, 
IDès, Dwidjosewojo, De Hoog, s' Jacob, Mandagie, Kan, 
Schmutzer, Van Helsdingen, Koesoemo Joedo, Soejono, Kerk
kamp, Blaauw, Djajadiningrat, Koesoemo Oetoyo, Ali Moesa 
en de Voorzitter. 

Te geIl stemmen de hem'en : Stokvis en Roep. 

De notulen van de vorige vergadering, die ter in· 
zage hebbell gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter : Ik verzoek den heeren na afloop 
der vergadering eenige oogenblikken in commissie bijeen 
te willen blijven. 

De vergadering wordt te 1 u . n.m. gesloten. 
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(DWIDJOSEWOJO, DJAJADINlNGRAT,) 
15,h' \'EIWADElUJ\( ;. t e leggen in handen van den Raad van beroep voor belas-

tingziI}i:cll 'wil ik nu hlel' gaarne \'ool'stcllcll ................. . 
V (' l' 12: 11 d l' ri 11 g ,. il 11 J) 0 n tl L' t cl : 1 g ;J Nov, 1927. 

De Voo r zit ter: De Regeering is VOOI'shands nog 
(Hijt.Tllrol'ping~uu r 11.3U \"uol'm iddag) , niet daartoe bereid in verband met de overlading van werk· 

zaamheclen , waarmede bedoelde raad van boroep op het 
.Jl t'l'lïng el! in\'tll'dl' l'ing pro\'Ïlll'iale-, l'l'gent!ichaps- cu oogellblik te \\'ol'stel c~l heel't. 

~1 él dSg'e IlIl' t ' ll te-belast i ngC' 11. 
lij k pCIl!iiOelll'eglcmcllt. 

- " Tijziging 111disch BllI>gcr-

Vool'r.iltl'l': MI' . ,I. NB\'fZ I';J,L DB WlJ,DE, 

'J'egl'llwoonlig, md deH Vool'~i ttcr, 21 leden, te weten 
de 11eCl'Cll: 

Ali ~locsa, Blaauw, DjajadiJljngrat, Dwidjosewojo, Fnlin, 
Van H elsdillgeJl , De Hoog, s ' J 'acob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesocll1o Jocdo, Koesoclllo Oetoyo, }'Iandagie, Pauw, Roep, 
Schmufzel', Soejono, Soclunvati en Stokvis, 

R cgeel'1.ng'sgcmachtigdCJl de heCl'ell: Van den Busschc en 
St'bbe. 

De Voo l' zit t l' 1': Mijne Hoeren! lh: open (l ('zf' Vf' l'
gal1c l'ing, 

A ;J 11 ti C 0 l' cl c i.-; d c go C \V ij z i g' ti c 0 11 t w e l' p 

ordonnantie tot rege li ng van de h ef fing 
C' n j n v 0 l' cl l' l' i 11 g \' anp l' 0 v i n é i ale·, l' e g e u t,

sc h aps- CI1 stadsgemeente-be la st in gen 
(Ond. ó!), 

De heel' D w i d j 0 s e wo jo: EI' bestaat dus kans, 
dat de HegeCl'ing later op het voorstel zal ingaau j 

De V oo l' z it t e 1': Ja zeker. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter ! 
In dit geval zal ik mijn tweede voorstel voorloopig niet 
voorbJ'C11gen. 

De Voo l' Z i rt t e ]': Hetgeen U vool'~telde ton aanzien 
van iut. 5 kwam eigellirijk meel' op het in overweging geven 
aan den H.egeeringsgemacht igcle om het tweede lid als dool' 
U gewenscht te wijzigen. Een bepaald amcllllcment diende 
U niet in 7 

])e hcel' 1) \\' i d j 0 s e IV IJ jo: Indcl'llnntl niet, Mijnheel' 
ue Vool'zülei'. 

De heer D j a j a din i n g I' at: Mijnheer de V OOI'zitJter! 
Evenals de heer Dwidjosewojo hob ik met genoegen. uit de 
'Memorie van Antwoord geconstateerd, dut de Rcgecl'ing is 
tegemoetgekomen aan clen in het Gedclegccl'denverslag uit -

De heel' D w i d j 0 s e w 0 jo: 
Ik heb het woord gevraagd om 

gedrukten wenseh om ook de minder gegoede belasting
~Iijnheer de Voorzitter! schuldigen v111. de analphabcten, ten aanzien va n belasting
twee kleine voorstellen aanslagen, bezwaren voor te bl'CngCll. Dat is VUil het gr oot-

naar vorcn te br engen, n.l,: 
1 0, over het voorgestelde tweede lid van art, 5 en 
2e, over het bepaalde in art. 6. 

Ik heb mot vcel genoegen in de ~Memorie vau Antwoord 
gelezcn, dat de Regeerin g is ingegaan op de door verschil
lende leden naarvoren gebrachte wellsebelijkheid om de 
niet· gegoede Inlander s - eu de analphabeten - belastiug· 
schuldigen in de gelegenheid te stellen op eenvoudige en 
gemakk'Clijke 'wijze hun bezwaren tegen den aanslag in te 
brengoll, n.1. hij het beit'Okken districtshooCd. Het komt 
mjj cchter nog gc!nakkelijkcl' en eenvoudiger voor, wanneer 
die bezwal'en kllnnen ~\'ol'dell ingediend èij hot betrokke.n 
on el erel isLrietsboofd, 

Daarom zou ik gaarne willen voorstellen om in het voor
gestelde 2e lid van 'art , 5 instede van "districtshoofd .. te 
lezen "onderdistl'ictshoofd", h etgeen geheel overeenkomt 

, met de practijk. 
l\fijn tweede voorstel is bet vol gende. Zooals uit bet 

Geclclegeerdenver slag bUjkt, heeft men bezwaren tegen 
het bepaalde in art. 6, ebt. van de beslissingen van den 
regentschaps· of van den stadsgemeentcraad bel'Oel) op het 
collegc van gedeputeerden del' provincie bestaat. 

Aangezien de Regeering niet wensch t tegemoet te komen 
aan het ten deze gedane voorstel om bedoelde bevoegdheid 

H.tndelingen , Zittingsjanl' 1921-1928, 

stc uclnn g, hetg'ccn trouwcn~ in het Oedl')('g't.\l'I'(:l<.:om'C' I'slag 
reeds is uiteengezet , want vooral uit de gebeurtenissen van 
den laatsten t ijd beeft men kunnen zien, hoeveel misver
stand in de desa heel'seht, in het bijzonder op hel gebied 
van de belastingen. Dit nu is een van de wegen om dat 
misverstond tot het minimum terug te hl'engen , 

Tn het Gedelegeel'denversl ll.g is het voorstel gedaan om 
de hulpcollecteurs eu de Ollclercolleeteurs I" belasten met het 
opteekenen der bezwaren van de bevolking tegen belasting
aaJ1.~l agcn, maal' de Hegcol'ing vindt het beter, dat daarmede 
eOIl districtshoofd wordt brlast; de hccr Dwidjosewojo wil 
zelfs verder gaan en het onderdistrictshoofd daarmede beo 
lasten, 

:Mijnheel' de Voorzittel' ! I k heb dool'trgcn bezwaren. In 
de eerste plaats zijn distl'icts· en ondCl'distl'ictshoofden in 
den regel belast met den aanslag van de verschi llende be
lastingen en al is dat niet het geval, dan hebben zij in don 
regel toch een groot aandeel in de totstandkoming uaarvan. 

In de tweede plaats heert men in den Volksl'aad hel'haal· 
del ijk gehoord, hoe overkropt clie ambtenaren zijn met all el'· 
lei wcrkzaamheden. Van hcn wordt geëischt, dat zij ambul ant 
zijn, dat zij dus zoo min mogelijk op kan tool' zit toe n en zoo
veel mogeli jk in de desa . W anneer die amblcnul'en inderdaad 
veel uitgaan, zull en degenen, die met bezwa rcn inzake be-
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lastingaanslngen komen, tenslotte terecht komen bij het min
der personeel, bij de schrijvers, hulpsebrijvers, en dergelijke 
beambten meel'. ~faar bij het voorbrengen van die bezw3.
l'en wordt van de zijde van degenen, welke die bezwaren 
moeten ontvangen geëiseht, dat er ook eenige nitleg wordt 
gegeven en wanneer er een misverstand is, moet dat mis· 
verstand worden weggenomen. Dat mindere personeel nu, 
acht ik echter absolnut niet bevoegd om dergelijke bezwa
ren te weerleggen. 

Ik zou mij daarom willen houden aan het in het Gedele
geerden-verslag voorgebrachte voorstel, om instede van de 
districtshoofden, de ondercollecteurs en hulp-ondercollec
teurs met de in ontvangstname van deze bezwaren te belas
ten. Dat heeft zijn voordeelen. In de eerste plaats staan deze 
laatsten bui teIl de aanslagkwestie en in de tweede plaats 
zullen, wanneer de districtshoofden die dicht bij de desa 's 
wonen, worden belast met dergelijke zaken, vele belasting
plichtigen komen alleen met het doel, om eens te probeeren, 
wat min~er belasting te betalen, zoodat mij de vrees voor 
ongemotiveerde reclames niet ongcrechtvaardigd lijkt. Dat 
gevaal' bestaat niet, wanneer met de hier bedoelde taak de 
onder-collecteurs of hulp-ondercollecteurs worden belast, 
waarvan men er per twee of drie districten in den regel 
één heeft. Dan zullen alleen zij, die zich door den aansla:g 
ernstig bezwaard gevoelen, zich tot deze ambtenaren wenden 
en op die manier krijgen wij in zekere mate een schifting. 
Ik! herhaal dus met aandrang mijn verzoek, in plaats van de 
betrokken districtshoofden hl de onderhavige regeling te 
lezen: de betrokken onder-eolleeteurs- of hulp-ondercol
lecteurs. 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou een 
woord van teleurstelling willen laten hooren over de afwij
zende houding, die de Regeering Îll de Memorie van Ant
woord inneemt jegens hen, die in het Gedelegeerden-verslag 
van meening waren, dat in deze ontwerp-ordonnantie ook 
de heffingsbevoegdheid van de locale ressorten aan binden
de l'egelingen moet worden onderworpen. De ordonna.ntie 
beperkt zich uitsluitend tot administratieve- en technische 
bepalingen ten opzichte van de hef.fing, terwijl in hot Ge
delegeerden-verslag el' op aangedrongen werd, ook de be
voegdheid tot heffen zelf te regelen. 

Wij worden in de Memorie van Antwoord verwezen naar 
de bestaande bepalingen, waarbij de heffing is vrijgelaten 
onder toezicht van den Gouverneur-Generaal. Dit was 
natuurlijk dongenen, die de opmerking maakten, wel bekend. 
De Regeering zegt nu, dat zij in de bestaanue bepalingen 
geen wijziging wensebt te brengen, maar wij hebben op dit 
punt geen eigen motiveering van de Regeering mogen ver
n-emen. 

(STOKVIS, VAN HELSDINGEN, REGEERINGSCOM
MISSARIS VOOR DE BESTUURSHERVORMING.) 
trale Regeering zekel"û zelfbeperking op te leggen haar be
voegdheden te laten beperken. 

Wat is toéh het geval? Wan.neer Cl' aan de locale res
sorten gelden moeten worden afgestaan voor het tot stand 
brengen van noodzakelijke werken, moet de Regeering deze 
gelden natuurlijk afzonderen nit de eigen belasting
opbrengst, Dan is er voor de centrale Regeering groote 
verleiding, om de locale ressorten te verwijzen naar hun 
eigen belastingbevoegclheid. Het resnltaat zon dan wel eens 
kunnen zijn, dat de druk van de locale zorgen meer clan 
wenschelijk is op de minder draagkrachtigen komt te liggen. 

De mogelijkheden, die zieb op dit gebied kunnen voor
doen, hebben wij o.a. kunnen ervaren bij de pasar heffingen 
Tien, twaalf ja.ar geleden heeft cle Regeer-ing aam de locale 
ressorten een circulaire doen nitgaan, waarin werd gezegd, 
dat zij geen hooger" pasarretributie mochten heffen dan 
noodzakelijk was tot dekking vmi de kosten; winst mochten 
de locale ressorten daarbij niet maken. Toen eehter tij
dens de grootc bczllinigingsjarcn de centrale Regcering ook 
op de decentralisatie bezuinigde, is er in deze houding ecn 
keerpnnt gekomen. Aan de locale ressorten werd toege,taan, 
zich ten opzichte van de pasarheffingen met grooter vrij
heid te bewegen. Toen moest de kleine man betalen, het
geen hij VI'OOgCl' in een zak kon houden, zonder in verzor
ging te wOl-clen. achtergesteld. 

Daarom acht ik het, in vcrhand met de vele ougewenschle 
mogelijkheden, zeer gewenscht, dat wettelijk komt vast te 
staan, tot welke grenzen de locale ressorten in hun bevoegd
heid tot belastingheffen Irnnnen gaan. 

Iets nieuws is dat niet, want ook de gemeenten on de 
provincies in Holillnd hebben dcrgelijke grenzen in acht te 
nemen. net is dunkt mij zeer gewensch t, dat het belasting
gebied van de centrale regeering en dat van de locale res
sorten in een vastgestelde verhouding tot elka.nder komen 
le staan el> daarom doet het Jnij leed, dat de Regeering V'IlID 

deze gelegenheid om de zoo noodig geachte wijzigingen aan 
ie brengen geen gebruik heeft gemaakt. 

De heer Van Hel sdi n ge TI: lIfijnlleer de Voorzit
ter! Naar aanleiding van hetgeen de heel' Stokvis gezegd 
heeft, zon ik gaarne willen opmerken, dwt ik mij in het 
algemeen bij zijn betoog kan aansluiten, maar da,t ik: meen, 
dat de voorliggende ol-clonnantie toch niet de plaats is waar 
de door hem bedoelde stof geregeld behoort te worden. De 
belastingbevoegdheden bchooren veeleer te worden omschre
ven - zooals zulks in Holland het geval is, - in de pro
vincie- en regentschapsordonnantie. 

De Voo r zit ter: Is de Regeeringsgemachtigde bereid 
thans te antwoorden Y 

Nu acht ik den bestaanden toestand verkeerd. Zoowel de De heer St i b b e, Regeeringsconunissaris voor de be-
locale gebiedsdeelen als de centrale Regeering hebben op stnurshervorming: Gaarne, Mijnlleer de Voorzitter! Wan
het oogenblik) wat de belastingwetgeving beh'eft, de han- neer ik de geacllte sprekers één ,'oor één mag beantwoorden. 
den yrij. El' bestaat, wat de plaat~lijke belastingheffing wilde ik gaarne naar aanleiding van de opmerkingen van 
betreft, weliswaar toezicht van de centrale Regeering, maar den heer Dwidjosewojo het volgende opmerken . 
er bestaat alle a.anleiding om in deze materie aan de cen- In plaats vall dat de bezwaren in eerste instantie dool' 
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
de belastingschuldigen bij het disttietshoofd knnnen worden 
ingebracht, wenscllt de heel' DwidjoselYojo, dat die kunnen 
worden ingebracht bij het onderdistrictshoofd. Ik geloof, 
dat daart.egen bezwaren bestaan. De heer Djajadiningrat 
heeft al het bezwaar te berde gebracht, dat men dan ge· 
vaat· loopt, dat el' te veel klachten zullen komen, omdat het 
i!l1Jbl'cgen vallJ de klachten dan te gemakkelijk wordt cu er 
ook zaken naar voren zullen wordep. gebracht, waarover 
men anders niet zou gaan klagen. Ik meen, dat daarom 
alleen al hel denkbeeld om ook de gelegenheid te openen bij 
het onderd istrictshoofd bezw<ll'en in te dienen weinig aan
beveling verdient. 

De heel' Djajadiningrat wil in plaats van de djstricts
hoofden, voor het inbrengen van belastingklachten aangewe
zen zien de ondercollecteurs en de hulp·ondereolleeteurs. 

Mijnheer de Voorzitter ! lIlen kan bij een onderwerp als 
dit, natuurlijk versclüllende kanten ui tgaan. Men kau de 
bezwaren laton voorbreugen zoowel bij den bestuursambte
naar als bij den belastülgambtenaal', maal' naar mijn mee· 
llÏng zijn de districtshoofden toch wel de meest aaugewezen 
personen voor het ontvangen van de belastingbezwaren en 
niet de brlasting-ambtenaren . ,Va nt zelfs al doet zich het 
geval voo I', dat de heer Djajadiningrat vreesde, dat een dis· 
trictshool:d op toul'née zijnde, de klachten niet in ontvangst 
zal lnmnen nemen, dan zullen de bezwa ren toch bij zijn 
personeel voorgebracht kunnen worden . En ik meen, dat 
dit personeel toch niet zooveel on geschikter zal zijn om de 
in te brengen bezwaren in ontvangst te nemen dan een 
collecteur of een ondercollecteur. 

Ik kan màj niet voorstellen, dat het bezwaa.r van over
wegenden aard zou zijn en ik zou willen zeggen: laten wij 
een.':; ee rst probccren , hoc de regeling werkt, walIDeer de 
I)('?'wt!l'('11 bij de di~h;c:tshoofdcl1 wOl'drl1 \'oo l'gC'braeht. 
Mot ht dfll1 il1dl~rd'l:l d iJl ijken. dat het bezwaar van dell 
heel' Dja.jacliningnrt zich in de pl'actijk doet gelden, clan 
is Cl' J10g alti jd !..\·t'!cgcnhC' id om de zaak op anderen voet 
te regelen. 

De hee l' Stokvis heeft cr zijn teleurstelling over uit ge
sproken, dat een afwijzende houding is aangenomen t egen
oyer hen, die ook de heffingsbevoegdheid in deze ordon
nantie lladden wiJlen zien geregeld. Ik zou den heer Stok
\ris (l l' toch ('veil op willen wijzen - hetgeen trouwens ook 
a I ln dl' ~lellloric van A nLwoord naar voron is gebracht _ 
da.t de l'C'g'C' lin g' van de heffing en de heffingsbevocgclhcid 
inderdaad in deze ordonnantie zijn behandeld, nl. de rege
lin g va11 den aanr.,lag en \'an al wa.t daarmede verband 
houdt. Doch hetgeen de heer Stokvis bedoelt is niet cle 
ltcffing, maar het blijkt nu te zijn wettelijke yaststelling 
van de vC l'deeJi ng van het belastÏ11ggebird. Dat is' heel iets 
a~nders. Ell ik ben het volkomen met dC'l1. heer Van Hels
dingen eens - de al of n iet wenschelij kheid van r egeling 
dezer aangelegenheid in het midden latende - dat wau
neer men dit onderwerp wil regelen, zeel' zeker niet dit 
ontwerp daarvoor de plaats is, doch daarvoor elders een 
plaats gezocht zal moeten worden. 

MijnllCer cle Voorzitter! Ik geloof, dat ik hiermecle cle 
chiC' spreke['s heb beantwoord, 

(VOORZ., 
STOKVIS.) 

DWIDJOSEWOJ O, DJAJADININGRAT, 

De Voo l' z i t t c 1': Vel'langt nog ccn nm de leden, die 
in ecrstcn terfi1rljn gespl'Ol:: ell heuu('n, het woord 1 

De heer Dwidjo sewojo : Mijnhee r de Voorzitter! 
Het spijt mij tcn zeeeste, te vcrnemen, dat de l'eden, waar
om de Regec l'ing niet is ingegaan op mijn ver',lOek is gel~

gen in het fe it, dat de inwilliging van dat verzoek het 
inbrengen van de bezwaren te gemakkelijk zon maken, 
Da.a l'in ligt m, i. opgeslotcn, dat het in de bedoeling ligt, 
het inbrcngen van die bezwa ren ook een weinig te bemoei
lijken. 

De heer Dj a ja d i u i n g rat ; Mij nheer de VoorziUH! 
De cloor nüj yoorgebmehte bezwareu tegen het voorstel 
'\'au dc Regccring zij n geen5zins dool' den R.G. weCl'le~d, 
In de eerste plaats heb ik gezegd, dat de districtshoofden 
over bet algemeeu overkrop t zijn met allerlei werk, z<lodn
nig, dat zij nooit hun aandacht behoorlijk aa" de onder
havige kWl'stie zouden kunnen wijden, IJl de tweede plaats 
ziju de districtshoofden iu den regel belast met den aanslag 
der belastin gen in kwestie, of hebben daariu altbans een 
groot aandeel. In de practijk zien wij r eeds t .a.v. die 
bezwaren, dat wanneer een lnlandcl' klachten heeft tegen 
een U001' heUl op te ol'eng'cll bela. ... tillg', hij zich gewoonlijk 
wendt tot het onderdist rictsltoofd of tot het districtshoofd. 
Maar dat heeft iu den regel heel weinig resultaat, omdat, 
zooals ik heb opgemel'kt, de bevolking in den regel is uan
geslagen door het districtshoofd, of het ouderdistrictshoofd, 
die zich dus tegeuover de aangeslagenen partij stellen. 

Voorts heeft de R.a. ook niet weerlegd mijn meening, èat 
het veel beter is, de bezwaren te doen voorbrengen bij de 
ondcr-collectcurs of de hulpcollectclIl'S \'an be1asU lI gcll ) die 
lIiets te maken uebbclt met de aansla.gcn iu de belastingen, 
tcrwijl ik Ct' bovendien nog op ~ou willen wijzer\ dat zij 
bij na de helft van het jaar maal' heel weinig te doon heb
bell. In (h'11 t,ijd. dat dl' êMl1slagell pas hebbe n plaats gehad, 
bestaat cr voor die ambtenarcn in den regel volop gelegen
heid, dergelijke bezwaren te behandelen. De zaak zal teu
slotte op deze wijze veel beter worden gediend, dall wan
neer cl e klachten bij de distrietshoo.tden worden voorge
bracht. 

Ik wil er gaarne een voorstel van maken om in het tweede 
lid, dat de Itegeering volge ns de M. Y.A. wil toevoegen aan 
art. 5 te lezen , in plaa.ts yan "di stl'ictshoofd ''t "olldel'collec
lcm', of hulpcollecteUl's". 

De heer St 0 k v i s ; Mijnheer clo Voorzitter! Het unt
woord vau den geachten R .G. heeft mij mot kunnen bevre
digen , Deze ordonnantie dient vol gens den eonsidet'ans tot 
nih "oC'yin.g o,a, \ran art, 66 \',lIl de pl'ovincicordolUlant ie, In 
art, 66 van de provincie-ordonnant ie staat: 

"De l1l'ovinr·iHle l'aad i"{ hevoegd tot het heffen "an 
belastin gen. De daartoe strckl<cnde ycro rdeningen be
hoc"en de goeclketll'ing van den GOllvCrnmlr Generaal, 
den raacl van Nederlandseh-Indië geboord . 

Bij ordonnantie kunllen algem('ene regelen worden 
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(STOKVIS, VAN HELSDINGEN.) 
gesteld omtrent de heffingen en invordering van pro· 
vinciale belastingen." 

Mijnheer de Voorzitter! Het tweede lid van dit artikel is 
dus uitgevoerd in de ordonnantie, die hier voor ons 
ligt, Ofschoon nu de geachte RG. met veel stelligheid zegt: 
Wij hebben hier alleen met een administratief·technische 
regeling van de heffing te maken, meen il, toch te moeten 
opmerken, dat dit op geen enkele wettelijke bepaling berust. 
Het gaat hiel' om de regeling van de heffing van locale be
lastingen en geen enkele wetsbepaling wijst erop, ook niet 
in deze ordonnantie, dat men .uitdrukkeliÓk alleen met de 
administratief·technische zijde en niet ook met de prin. 
eipieele zijde van die heffing zou hebben te maken. Ik 
geloof dns niet, dal mijn opmerking wezenlijk door den 
geachten Regeeringsgemachtigde is beantwoord. 

De beer Vall Helsdingen is op andere gmnden tot de con
clusie del' Regeering ,gekomen. Hij zegt: in Holland worden 
de grenzen van de belastingbevoegdheid in de provinciale 
wet en de gemeentewet zelf geregeld. Dat heb ik ook ge· 
zegd. Maar wij ver1o;:ecren hicl' in een ander geval, omdat 
cen mogelijkheid tot afzonderlijke regeling in Holland niet 
bestaat. Al wat heffing en invordering betreft van locale 
belastingen vindt men daal' staan respectievelijk in de ge· 
lueeutewet cn de provinciale wet. Mlaru: waar hier onze wet· 
geving juist een afzonderlijke regeling van die heffing en 
invordering mogelijk maakt, is deze ordonnantie van na· 
ture hiervoor aangewezen. 

Tegen dit inzicht heeft, dunkt mij, de Regeering niets 
ingebracht en Zij heeft ook gehcel verzuimd, in te g"-an 
op de groote beteckenis van hetgeen hiel' m.i. terecht wordt 
verlangd. 

De heer Van Hel sdi n g e ll: Mijnheer de Voorzitter. 
Ik moet nog even opkomen tegen hetgeen zooeven dool' 
den heer Stokvis is gezegd. Ik erken, dat in Holland, zoo
\\'el in de provinciale wet als in de gemeentewet beide on
derwerpen, zoowel heffing rus invordering, tegelij'kcl'tijd 
worden geregeld, maar ik zie in art. 66, waarop de heer 
Stokvis doelt, toch wel cenig verschil. 

De verwarring is hier het gevolg van de dnbbele beo 
teekenis van het woordje "heffing" beide in art. 66 ge· 
bl'1likt. "Heffing J1 kunnen wij verstaan in den bclasting
technischen zin van het woord: de vaststelling van den 
aanslag en daarna plaats hebbende invordering. In dczen 
zin wordt het woord m.i. gebrnikt in art. 66 lid 2,terwijl 
wij onder "heffing" in art. 66 lid 1 van de provincie· 
ordonnant.ie hebben te verstaan het aanwijzen van de beo 
lastingobjeeten. Nu meen ik, dat dit laatste meer in het 
bijzonder thnis hoort in de grondleggcnde ordonnanties op 
de provincies en op de stadsgemeenten, terwijl de "hef
fing" in het onderhavige ontwerp ziet op den belasting
technischen kant van de zaak: dc vaststelling van den 
.aanslag. 

Daarom blijf ik de meening handhaven dat het bij deze 
ordonnantie mindcr gepast is, dc aanwijzing van verschil· 
lende bela ·tings·objecten op te nemen. 

(VOORZITTER, REG. COMM. VOOR DE BEST. HER

VORMING.) 
De Voo l' zit tel' : Ingediend is een amendement, voor· 

gesteld door de heeren Djajadin.ingrat, Oetoyo en Soeka
wati (Ond. 1>0 stuk G) , luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de cel' voor te stellcn de 
woorden in artikel 5, Ze lid (Ond. 1>0 stuk 5, blz. 2) 
"het betrokken districtshoofd, dat" tc vCl'anderen in 
"den betrokken olldereollecteur of hulpondCl'eolleCTeur, 
die IJ. 

Ik stel voor, dit amendement niet rond te deelen of te 
doen drukken, doch zoo mogelijk nog thans te behandelen 
en in stemming te brengen. 

De heer S ti bb e, Regeeringscommissaris VOOl' de beo 
stuurshel'Vornllng: Mijnheer de Voorzitter! Even een cn
keI woord ter Ibeantwoording ,-an de drie geachte sprekers, 
in de eerste plMts den heer Dwidjosewojo, die meent, dat 
het in de bedoeling van de Ucgeel'ing zou liggen, om het 
inbrengen \'an bezwaren tegen de belasting te bemoeilijken. 
Ik zou liever een anderon term willen gebruiken. Het is 
niet de bedoeling, de bevolking te bemoeilijken in bet in· 
brengen van bezwaren, maar wel acht de Regeering bet 
noodig, den stroom van bezwaren in toom te houden en 
daal'Voor is het beter, niet te gemakkelijk de gelegenheid tot 
het inbrengen van bezwaren open te stellen. . 

Naar aanleiding van het zooeven ingediende amendemellt 
zou ik willen opmerken, dat het de bodoeling van het voor
schrift, zooals dit in de ontwerp-ordonnantie is opgenomen, 
niet is - dat staat daar trouwens ook c1nidelijk in ODl

schreven - om van het districtshoofd of eventneel van den 
colleetenr te maken een beroepsinstantie, maar slechts, dat 
bezwaren, ingebracht dool' pe.rsonen, die niet knunen schrij
ven, door genoemde ambtenaren op schrift waroon gesteld. 
Ik zie niet in, waarom het personeel van het distrietshoofd 
dat niet zou knnnen doen, als het dietrietshoofd zelf dat 

niet zou klmnen. 
Wat betreft de opmerkit1g van den hcer Stokvis spijt het 

mij, dat ik met hem van meening moet blijven verschillen. 
Ik geloof, dat ue heel' '~all Ilclsdingcll de zaak zeel' jujst 
heeft geziell, waal' hij het verschil van opvattin g' in het licht 
stelde omtrent het woord "heffing". In de provincie·ordon. 
nantie staat voorgeschl'even, dat bij ordonnantie lm.n worden 
geregeld de heffing en invordel'ing eu daarmede wordt niets 
anders bedoeld dan wat belasting· technisch ondcl' het woord 
"heffing" moet worden begrepen j dat is de kwestie V'aU 

de regeling van den aanslag en alles wat daarmede verband 
houdt. Heffing van belastingen is belasting·teehnisch ge· 
sproken het opleggen van belastingen en alles wat daarmede 
veroand houdt; het opmaken van kohieren enz. en dat is 
hetgeen in deze ordonnantie moet worden geregeld. Deze 
regeling is trouwens volkomen analoog aan de regeling, die 
wij hebben voor de locale ""den. In de 'locale raden·ordon
nantie hebben wij een dergelijke principieele bepaling als 
in arükel 66 van de provincie-ordonuantie en daaraan is 
op V'Olkomen gelijke wijze nitvoering gegeven als thans wan 
de bepaling van art. 66. Geen oogenblik is er gedacht over 
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(KERKKAMP, DE HOOG.) 
De oplossing, door de Regeering aangegeven, bevredigt 

mij dus heel weinig. Lk zie echter twee andere mogelijk
hedcll. In de eel:stc plaats zou ik willen voorstellen Oll! 
voo r de illheerusche schepelingen een afzonderlijke pU1'a· 
graa f in het betrokken pensioenreglement op te nemen en 
d e zaak aldus Ol) d ezelfde wijze te r egelen als voor de in
hoomschc militairen. Geschiedt d it, dan kan voo r andere 
g roepen r<lll landsd ienaren een voorziening in den geest van 
het voorgestelde, maal' dan ruimer opgevat, volgens de bedoe· 
Hng del' salal'iscommissie, in nadere overweging worden 
genomen. Dit is de eene mogelijkheid. 

Ik zie ook 110g ee n andere mogelijkheid in een uitbrei
ding nlll de dooL' de Rcgecl'iug voorges t.elde bepa.ling, De 
aa nhef daarvan zou clan a ls volgt kunnen luiden: 

" De GOliverncul'-Generaal is bevoegd om wann eer 
een ambt or betrekking, al dun niet in vel\band met de 
bijzondel'e omstandigheden , waaronder dat ambt of die 
betrekking wo rd t uitgeoefend, bijzondere eischen stelt 
aan het gestel va n den land sdiena a r, te bepalen, dat 
de t ijd daarin dool'gebl'acht, enz, ", 

Dat is dus een uitbreiding, doordat naast het ambt ook 
genoemd wordt de betrekking, wnt volge.ns de toelichting 
Z.Ui" l'l'del' is, muar ook doordat hieraan is toegevoegd: "al 
Ch\\l niet in ycrhand met de bijzondel"C omstandigheden, 
wa1l1'Oudel' dat antbt of die betrekking wOl'dt uitgeoefend ". 

Laut ik het voorbeeld van zooeven n oomen. E en bestuurs
ambtenaar ""I als regel niet onder deze bepaling vallen, 
maar dool' den Gouverneur-Generaal k ,a n wOl'den bepaald, 
dtlt een bestnursambtenaar, die een bepaalden tijd gediend 
heeft in ecn 8treck als Boven-Di goel of Boven-Mal18kam cn 
dergelijke strrken meer - cr zijn el' nog vele andere -
on de!' de gunstige bepalingcrn V<l1to VOOI' hem za l in zekere 
ma tc dat gt"lleelte \'fin z.ijn diensltijd meCr in aanmCl'killg' 
moeteIl wOl'dell g-enOI11CI1. zWHIJI'del' lIIoeten tellC'n, dan VQor 
zi jn collega 's, 

~l ijnhecl' de \~ool'zittel'! Claarlle za t ik omtren t eCli en 
ande!' hel ool'Jccl van den geacht en Regeel'ingsgel1l achti~de 

vernemen, mij het I'echt \'ool'behouden tlls.nog bepaalde voor
stellen to doen. 

De heel' De H oog: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou in 
de eerste pla'a ts "rillen beginnel1 met de behandeling van 
hetzelfde punt, tla t mijn geacht medelid, de heer KCl'kkamp 
n aaI' voren heeft gebl'acht. Naul' aanleiding daarvan wiJ
de ik cen igszins mijn verba'zing uitdrukken over he t 1:eit. 
dat lh' RegeCl~in g eerst thans, wat betreft de InlaJldsche 
schepelingen, met vooI'stellen komt. Immers, de R c.geel'ing 
verwijst nua,l' het vel'slag van de Salar'Îscommissie, ik zou 
de ]{ egeC' l'in g will en verw ijzen naar hetzelfde verslag, n1. 
Haal' de punten 628- 630, \raal'bij de Salm'iscommissie op 
de JnlHndsche schepelingen ('n de uitzonderingspositie, die 
zi j toen reeds bekleedell, wees, lIet had dus in den Hard 
der zaak gelegen, dat bij het opstellen van het p ensioenre
glement men ook met deze punten had rekening geh ouden , 

De Regeel'ing haalt verdor punt 570 van het verslag aan. 
lk b(}n het dun met dc.n heer K erkkamp eens, dat men hier 

(DE HOOG.) 
in de eerste plaats gedacht hecît aan speciale betrekkingen, 
speciaa l is die nln de mijningenieur genoemd, en dat dit, 
eigenlijk de aa nleiding is geweest tot het schep pen van dut 
punt 570. l\u za l het den geachten Hegeeringsgemaehtigde 
bekend zij n, dat in vel'sehillende schalen del' Slllal'Î800mmis
sic reeds \·el'l'ekend is een zekel'e gevaal'spl'emle, welke ui tge" 
drukt is in de sa larissen. Maar dat heeft toch niet belet, 
dat de Sa lariscommissie nangcd l'ongcn heeft op een speciaal 
on derzoek op dit punt te11 aanzien van de verschillende 
ambten en op het voorbrengen van den uitslag daarvan bij 
de RegceJ'ing, 

Ik heb uit de voorl iggende toelichting gez ien) dat het 
onderzoek nog steeds a.On den gang is. 

I k zou willen aandringen op bespoedigi ng daarvan en in 
afwachting hiervan zou ik mijn geacht medelid, den heer 
Kerkkamp, in overwegi ng willen geven om vooreerst niet 
over te gaa n tot het indienen van een amendement, Immers) 
wanneer de H..egeering binnen bekwamen tijd me t eenige 
voorste llen in die richting voor den dag kan komen, kunnen 
wij clie geheele materie in haa l' vollen omvang overzien en 
alsdan aan J100dzakelijk e wijzigingen op een betel'c ma

nier t egemoetkomen dan thans het gr-va l zal zijn, wanneer 
il1cidenteel de liwestie l:H1Jl de olode wordt gesteld , 

Ik heh 11l1al' aa1l leidin g· \'a ll ondL'l'werp 68 enkele punten, 
d ie eigenlijk niet in het Gedelegeel'denverslag zi j n opgeno
men, tel' kenn is gebracht van den geachten Regee l'ingsge
machtigde en deze is zoo vriendelijk geweest toe te zeggen, 
dat hij d e vragen) die ik naar aanleiding hiervan stellen zal, 
zal beantwoorden , waarVOOr ik hem dank zeg. 

In de eerste plaats zou ik willen aanroeren art. 2, 1e lid, 
§ g. In de ee,-ste " linea hedt d" Regeering ingclaseh t de 
woorden "da n wel bij besluit van den Gouvel'neur-Gene
",:uI " . Tegen deze aanvul lin g op zichzelf heb ik geen be
zwaa r. Zij brengt ons a llee lI terug naar de werkelijkheid 
ell dan zou a llcen dezelfdc opmerkin g van daare\'cn kUllnen 
gclden: \VaHrom eerst HU met die werkelijkheid rekening 
gehouden, een werkelijkheid, die bo\'endien ook in de voor
stell en del' Salal'iscommissie tot uitdrukking is gekoffiCll' 

.Ik geloof, <l at de Regeel'in g bi j d eze inlasschi'flg niet heert 
gedacht aan de tweed-e Hlinea van deze paragraaF en wel 
dat de tijd, clie hiervoor noodig zou zijn, voor de helft voor 
pensioen medeteJt, wanneer hij buiten, en geheel, wanneer 
hij binnen u(' keerkringen wordt doorgebracht, Ik geloof, 
dat hi el' een lI1 is,Tel'stmul in het spel is, 

\Ya nneel' men een opdracht heeft van de Regeel'ing van 
Nedel'landsch-Indië, is het steeds de gewoonte geweest, da t 
de dienstt ijd in zjjn geh eel VOOI' pensioen wcrd mede geteld, 
onverschillig of de opdraellt werd uitgevoerd buiten dun wel 
binnen de kPP1'kl'ingen. Of het betrof opdrachten nuul' Au
~tralië. of naar Nedel'land, de d ienstli jd, dnara~m besteed, is 
stoods tcn volle medegerekend. Nu lijkt het mij toe, dat door 
deze inl assc.hing, zonder gelijktijdige wijziging van het 
tweede lid dczer paragrnaf, de Uegee l'in g haal' doel voorbij
streeft. 

Ik wil er ,'crder de aandacht op vestigen, dat de regeli ng, 
die ik hiel' bespreek , t en opzichte van opdraelüpn , gej::tpv('n 
door de Regeering van NederJandsch-Indië, indel'tijd is op-
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(DE HOOG, DIRECTEUR VAN FINANCIilN.) 
genomen in het toenmalig bestaande EUI'opeesche burgerlijke 
pensioenreglement (artt. 3 en 4, paragraaf a). 

Het tweede punt, dat ik zou willen yoorbrengen, betreft 
de kwestie van de overgangsbepaling en meer speciaal van 
artikel 3 van het K. B. van 2 December 1926, No. 29 (Ind. 
Stbl. 1926 No. 550), waarbij het tegenwoordige Indische pen
sioenreglement werd vastgesteld. Dit artikel 3 geeft een over
gangsbepaling aan ten aanzien van hen, aan wie pensioen 
wordt of werd toegestaan na ontslag uit den Nederlandsch
Indischen dienst, ingegaan op of na 1 Februari 1925. Naar 
uit verschillende gevallen is na te gaan is het steeds de be
doeling geweest, deze bepaling zoodanig op te vatten, dat 
het critel~um is, dat het pensioen ingaat op 1 Februari of 
daarna. 

In dit verband zou ik de Regeering willen \'l'agen ai zij 
bereid is, deze gunstige bepaling in zooyerre te verruimen, 
dat zij ook geldt ten aanzien van de personen, wiel' ontslag 
in den loop der maand Januari 1925 heeft plaats gehad. met 
toekenning vaD pensioen vanaf 1 Februari d. a. \". 

Ik dank U, Miju~ecr de Voorzitter! 

De heel' Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën: l\1ijnheer de Voorzitter! Gaarne zou ik mijn beant
woording van de verschillende geachte sprekers willen aan
vangen met die van de twee punten, welke de heel' De Hoog 
aan het eind van zijn beschouwingen heeft aangeroerd. In 
de eerste plaats dan wil ik een cn ander zeggen over de bij 
artikel 2, eerste lid , paragraaf g voorgestelde inlassching 
waarbij wordt bepaald dat de tijd, doorgebracht in- dan wel 
buiten Nederlandsch-Indië tengevolge van een opdracht van 
den Gouverneur-Generaal, voortaan mede in rekening zal 
worden gebracht bij de berekening van het aantal voor pen
sioen geldige dienstjaren. 

De heer De Hoog vestigt el' de aandacht op dat opdrachten 
op last van de Indische Regecl'ing, ook wanneer deze in !het 
buitenland werden uitgevoerd, vroeger altijd ten volle voor 
de pensiocl1sberekening werden medegeteld . Mijnheer de 
Voorzitter! Dat zal ook in de toekomst hct geval zijn, voor
zOQver deze opdrachten zijn verstrekt .aan personen, die daar
bij hun betrekking blij,'eu bekleed en en hun amtsbezoldiging 
blijven genieten, omdat zoodanige personen dan vallen onder 
het 'bepaalde bij artikel 1, eerste lid sub a· der tegenwoor
dige pensioensbepalingen, luidende: 

"Als diensttijd geldt de tijd, dat als burgerlijk ambte
naar bezoldiging is genoten " . 

Maar de opdrachten, waal'over het ,hier gaat, zijn juist 
opdrachten aan personen, die de opdracht 11iet krijgen in hun 
Indische betrekking, maar b.v. op non-actief staan of met ver
lof zijn. In dergelijke geva llell is el' geen reden, om een 
andere regeling dan de thans voorgestelde te treffen. Dat 
in de toekomst derge]jjke opdrachten juist aan personen, die 
hun eigenlijke betrekking niet actief vervullen, veelvuldig 
zullen kunnen voorkomen, hangt salllen met de instelling 
van het Indisch agentschap bij het ministerie van Koloniën. 
Het zal zeer wel mogelijk en zelfs waarschijnlijk zijn, dat 
voortaan dergelijke opdrachten namens den Gouverneur-Ge
neraal worden verleend dool' den gecommitteerde of gedele-

(DIRECTEUR VAN FINANCIËN.) 
geerde voor Indische zaken bij het departement van Koloniën_ 

Wordt een dergelijke opdracht dus aan iemand, die niet 
zijn Indische normale betrekking vervult, verleend, dan is 
het rationeel, dat de gedurende die opdracht doorgebrachte 
tijd, wanneer het werk hui ten de keerkringen gebeurt, voor 
de helft medetelt en wanneer die tijd binnen de keerkringen 
wordt doorgebracht geheel medetelt. Het normale geval Jus, 
waarop de heer De Hoog zich beroept, dat de in dienst zijnde 
ambtenaar met een opdracht naar het buitenland wordt 
gezonden, ondergaat geen wijziging, en blijft in overeen
stemming met hetgeen bepaald was in de artikelen die cleze 
materie l'eg1llden in het oude ,burgerlijke pensioenreglemcnt, 
dat de heel' De Hoog heeft aangehaald. 

Uet tweede punt dool' dcn heel' De Hoog naar voren ge
bracht heeft betrekking op personen, die ontslag uit 's Lands 
dienst hebben gekregen op zoodanigen datum, dat hnn voor 
de eerste maal over de maand Februari 1925 pensioen is 
,betaald geworden. In de tegenwoordib'C redactie geldt deze 
overg.angsbepaling alleen voor die personen, die op of na 1 
Fcbruari 1925 ontslag uit clen Ned.-Indischen dienst hebben 
gekregen. Het voorstel van den heel' De Hoog is, dat de 
menschen, die den dienst hebben verlaten met aanspraak op 
pensioen ingaande op of na 1 Februari 1925 onder die over
gangsbepalingen fl1lbracht zullen worden. 

Mijnheer de Voorzitter! Het eind van de vorige maand 
is een voorstel, dat geheel beantwoordt aan hetgeen de heer 
De Hoog verlangt, van het departement van Finaneiën naar 
de Regeedng verzonden en ik vertrouw, dat zeel' spoedig 
een ontwerp ordonnantie tot wijziging van het betrekkelijke 
Koninklijk besluit den Volksraad zal bereiken. 

Ik kom thans tot hetgeen de heeren Kerkkamp en De 
Hoog hebben opgemerkt naar aanleiding van het in te las
schen nieuwe derde ]jd van al·tikel 22, dat onder punt V[ 
"'lil de voorgestelde ordonnantie is behandeld. 

Beide heeren wijzen er terecht op, dat deze bepaling een 
uitvloeisel is van het verslag van de salariscommissie. Ik 
zou daaraan willen toevoegen, dat het verband, dat hier ge
legd is met de mindere Inlandsche schepelingen niet zoo
danig uitgelegd behoort te worden, dat alleen de noodzaak 
om VOO)' dje schepelingen een \'OOl"zjelling te treffen ons 
thans die bepalingen in de pen heeft gegeven. Die bepa
lingen zonden toch getroffen moeten worden, doch, hadden 
zij t1U uiet voor de mindere Inlandsehe schepelingen moe
ten worden vool'.gesteld, dan zou met het vool'lbrengen van 
deze bepalingen gewacht zijn tot 110t onderzoek, dat de sa, 
lariscommissie op het oog had, afgeloopen zou zijn en de 
uitslag dool' de Regecl"ing zou zijn aanvaard. 

De heel' Kerkkamp heeft er op gewezen, d",t niet alleen 
bepaalde ambtet>, maal' ook de betrekking en vooral de om
standigheden waaronder de betrekking wordt vervuld, aan
leiding zouden kunnen zijn om na karteren diensttijd een 
pensioen op vervroegden leeftijd toe te kennen. 

Wij bevinden ons hier op een zeer moeilijk terrein. Ik 
voor mij ben niet van gevoelen, dat hetgeen de heer Kerk
kamp hier voorstaat jnist is. Want de omstandigheid, dat 
iemand eenige jaren onder zeer ongunstige omstandigheden 
heeft gewerkt, behoeft absoluut niet mede te brengen, dat 
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hij op vrocgercn leeftijd dan een ander ongeschikt voor 
den dienst wu zijn, dat hij physiek zoo wn hebben g'r 

leden, dat inderdaad de ratio bestaat hem eerder pensioen 
te verleen en. Er zullen daarbij tooh tal van omst""rlJgheden 
in het spel kunnen zijn. Ik stel mij bijvoorbeeld voor, dat 
iemand, die de eerste drie jaren van zijn diensttijd op een 
dergelijke ongunstige standplaats heeft doorgebracht, daar
na hot geluk kan hobben, jaren achtereen op een zeer gun
stige standplaats te kornen, -van welke plaats aangenomen kan 
worden, dat de omstandighederi het hare er tae bijdragen, 
dat hij niet alleen de schade die hij physiek heeft geleden 
inhaalt., maar dat hij daardoor ook veel langer in de gelegen
heid 7 .• a1 zijn zijn dienst te vervullen, dan een ander, die 
steeds nOl'llma! op een normale stalldplaats onder gemid
deld normale omstandigheden heeft gediend. 

Dergelijke zeer bijzondere gevall<lll als de heel' Kerkkamp 
noemde, een standplaats in bovcn-Mahakkam, een detaehec
ring in Boven-Digocl, kunnen niet door voordeel en in het pen
sioen-reglement wOI'den gecompenseerd, doch moeten hun com_ 
pensatie vinden in tal van andere maatregelen en vinden die 
in de praktijk dan ook. Iemand, dje in zeer 'bijzonderemoeiliik
heden verkeert, zal allicht van toeslagen of andere tegemoet· 
komingcn 'kUl1l1en profiteeeren, In elk geval is het pen· 
sioenl'cglement wel de minst geëigende plaats om die incli· 
vidueele gevallen te cOl'rigecren, omdat het pensioen ten· 
slotte afsluit een langdul'igen dienttijd, waarin tal van om· 
standig'heden zich hebben voorgedaan, die onderling eom
pensecl'end zullen kunnen en moeten werken, 

Dat de salaris-commissie bij haal' ondevzoek naar voren 
heeft gebracht, dat sommige ambten aangew'eZen zullen moe· 
t"" wOl-den, die worden beschonwd a:anleiding te geven om 
een karteren diensttijd in aanmerking te nem en, is inder
daad juist en juist is ook, hetgeen in de Memorie van Toe
lichting is gezegd, dat op het oogenblik een onderzoek wOI·dt 
in gesteld naar de gevallen, die onder die algemeene regelin g 
gebracht zullen moeten worden, Mijnheer de Voorzittel' 1 

De heel' De Hoog hee ft met zijn bekende voortvarendheid 
er op aangedrongen, dat de Rcgeel'ing dat nu maal' eens 
heel snel voor elkaar zal brengen en eens gauw met VOOl'
stellen zal komen. Maar juist dool' het op die wijze te zcggen 
hecft de heel' De Hoog mij aangetoond, hoe weinig hij beseft 
wellw moeilijkheden een regeling op dit gebied biedt. 
H,et kan hiel' niet zijn een aanvoelen, dat de een of andere 
betrekking moeilijkheden medebrengt voor de bet rokkenen 
en dat de een of andere betrekking hoogere eischen stelt 
aan het physiek van de beklecdcrs, maal' men moet hier nf
ga":l11 op de.ugdelijke statistieken van z.iektegevallen, van LI e 
wCl'kelijke tijdstippen van pensionneering, van het aan lal 
j{ll'en , dat dool' den gcpenslO1l1leerdc nog na zijn pCllsi()cn 
wOl'dt geleefd, in elk ge'i'al dus op een zeel' minitieus sta
t ist iseh onderzoek. 

De kwestie, Waal' het hier om gaat, is al een ige maanden 
ge1egen dool' de Regeering bij het Depal'te IllOl1t van Fi 
nallriën on den dienst yau de Vo~o-ezoncTheid in behandcling 
gegevcn en Cl' is van de zijde van den dienst van de Volks
gezondheid duidelijk uiteengezet, welke gegevens verzameld 
zull en moeten worden om tot een conclusie te kunnen kQ-

Handelingen, Zittingsjaar 1927- ]928, 

(DIRECTEUR VAN FINANCItN, KERKKAMP.) 
men, maal' mij heeit die eorrespondontie wel gelecrd, dat 
het hier een onderwerp betreft, dat werkelijk nie t in zeel' 
l,:'Ürten tijd tot een einde zal kunnen worden gebracht ~ll 

waarvallook inderdaad niet te groote veDwachtingen mogen 
worden gekoesterd. 

De dool' den heer Kerkkamp voor!oopig aangegeven wij
ziging van het voorgestelde derde lid van arl. 22 kan ik 
niet aanbevelen . Ik geloof, dat wij luer wel zeel' scherp 
zullen moeten begrenzen en dat jn ist een redactie als de 
heer Kerkkamp voorstelt, die zeer veel ruimte wil laten voor 
een verkorting van den diensttijd, VÓÓl' pcnsioensrcc.llten zijn 
v,el'kregen, tot gl'oote teleul'stelling zal moeten !cWen, 

Mijnheer de VoorzttCl'! Hiermede geloof ik de spreke,'s 
te hebben beantwoord. 

De Voo r zit tel' : Thans is het woord In tweeden t~r

mijn aan het College. 

De heer IC e I' k kam p: Mijnheer cic Voorzitter! Door 
mijn geacht medelid, den heel' De Hoog is mij ver
zocht niet over te gaan tot het indienen van een amen
dement. Ik kan voor zijn meening veel voelen, doch zou 
dan de R egec ring in ove rweging will en geven de VOOl'gc-

8tclc1e aanvullings-bepaling 11iet te handhaven en voor de 
inhce.msche !-iehepelingen van de Gouvernementsmal'ille 
een afzond erlijke regeling te treffen, evenals dat voor de 
inhecmsche militairen is geschied, Want gebeul't dat nie t 
- en daarop zou ik den heer De Hoog met naclruk willen 
wijzen - dan bestaat Cl' groote kans, dat de andere groe
pen van land" di enal'cn nog zecr lang zullen moeten 
wachten - wij hebben het zooeven van den Regeel' ings
g'emachtigde gehoord - op een r egeling, clie VOO1.' hen 
minstens even billijk is al s voor de inhenmsche sche
pelingen, 

~u hN'ft de Regecl' ingsgema eht igde gc\\'czen op de 
moeilijkheid van deze materie en ik kan daar voJkomen 
in med egaan. :1t'laul' wij moeten ni et vergeten, dat hiel' 
all een de mogelijld, eicl \\'ordt gc..chapell en dat de beslis
sing geheel berust in handen van den Gouve l·lIeUl·-Generaal. 
\Vij mogen dus aannemen, dat de Gouverneur-Generaal 
die bepaling niet zal toepassen Wfl,nnecl' daal''V'Oor geen 
gegronde reclenen bestaan. 

Ook heeft de Reg('(' l'in gsgcmncht igde ~('zcg(l. dat men 
soms wel enkele j a l'en onder ntinder goede omstand ig
heden k3.11 dienen, maar dat het physick daal'ond er toch 
ni et behoeft t e lij den, temeer ' \\'annC01' men latOI' wee l' in 
gunst iger omstandi gheden kOl1lt. l\1ijnheel' de Voo l'zittm'! 
Ik geloof toch, dat die vOOl'stelling van zakell niet geheel 
juist is , \Vanneer m en Ill cllRchcn SI)l'Cl' lü , di e 1'l'1l gedeelte 
van hUil diensttijd. d.w.z. meerdere jaren, op dergelijke af
gelegen p la atsen hebbe11 dool'gebracht, al s ik tevore n 
gcno~md heb, hoort men \'an heil de geweldige nadeelen, 
wplkc daal'aan verbonden zi jn en pel'soonlijk kan ik ook 
uit ervarin g spreken, De heel' Kiès, die nog militair is, 
zal het volkomen kunnen onderschrijven, 'Vij weten hOi} 
zwaar velen onzer monschcn geleden hebben, clie oenige 
jan'n achtel'ccn op exped itie zijn gC'\\'cest. Dllt moge op 
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dat moment zelf niet duidelijk blijken, de meesten van 
hen hebben physiek een knauw gekregen, welke zich in 
I~tere jaren doet gelden en dan groote moeilijkhcden ver
oorzaakt. 

Bovendien voorziet de bepaling, zooals voorgesteld door 
de Regeering, in dergelijke gevallen, want daarin staat, 
dat de diensttijd verhooging eerst in rekening wordt ge
bracht, voorzoover telkens tenminste "ééIn jaar onafgebro
ken in bedoelde ambten" is doorgebracht. 

Hicr wordt zelfs de grens op é€m jaar gesteld. Ik zon 
er wel voor kunnen voelen die grens te verhoogen, maar 
om nn te zeggen: wij willen voor geen ander e'lll der
gelijke gunstige bepaling toepassen dan speciaal voor de 
Inlandschc schepelingen, acht ik onjuist. Wanneer dat de 
bedoeling ware, zou de bepaling van een jaar ook uit het 
voorschriit kunnen vervallen. 

Als de Regeeringsgemachtigde nu spreekt van deugdelijke 
statistieken en zegt dat men eerst gegevens moet verzamelen 
vóór men een dergelijke bepaling kan uitvoeren , zou ik de 
vraag willen stellen, of die statistieken dan bestaan voor onze 
inheemsche schepelin gen. Ik wcet bijna zeker dat deze 
niet bestaan, evenmin als voor de nulita;"cn van het 
Indische leger. Daarom krijg ik den indruk, dat die 
"epaling uitsluitend is opgenomen om tegenover de inheem
sche schepelingen een minder juiste gedragslijn goed te ma
ken door den langen diensttijd van 25 jaar weder terug 
te brengen tot 20 jaar. 

Mijnheer de Voorzitter! Een dergelijke algemeene bepa
ling voor één categorie van landsdienaren heeft voor mij 
weinig aantrekkelijks. Ik zon dan ook den Regeeringsge
machtigde ,in oVC-fiWeg1ug wjJlen geven, de bedoelde bepa· 
ling niet in dezen beperkten vorm te handhaven maar een 
special e regelin g te maken voor de inheemsche schep elin· 
gen en dan zoo spoedig mogelijk met een algemeene rege
ling te komen voor alle landsdienaren. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft mij verwezen naar art. 2 lid 
1 sub a en heeft gezegd: waar de betrokkene vol tractement 
krijgt, is het begrijpelijk, dat de diensttijd ook vol wordt 
medegerekend. 

Mijnlleer de Voorzitter! Ik geloof dat deze zaak niet juist 
is weergegeven, wrult er zijn toch gevallen - ze zullen den 
geachten Regeeringsgemacbtigde beter bekend zijn dau mij 
_ waarbij niet het volle traetement genoten wordt en de 
diensttijd toch voor vol wordt medegerekend. Vergis ik mij 
niet, dan heeft er een bepaling bestaan, dat de studietijd 
van B.B.ambtenaren aan de bestuursschool als diensttijd 
werd medegerekend. Als wij dit weten, lijkt mij het ant
woordt van den geachten Regeeringsgemachtigde niet af· 

doende. 
Bovndien is het alleen maar de kwestie, hoe men de be

paling van § 9 opvat en wel de laatste zinsnede, n.l. of al 
dan niet daaraan eenige belooning is verbonden. De om· 
schrijving is zeer rekbaar. Immers, een belooning kan O.m. 

zijn de volle bezoldiging en als men de zaak op die wijze 
opvat, blijft wel degelijk het bezwaar, dat ik naar voren 

(DE HOOG, ' VAN DEN BUSSCHE.) 
heb gebracht van kraeht. Voor mij is tenslotte momenteel 
het voornaamste, dat hier van Regeeringswege is uitge· 
sproken, dat al dergelijke opdrachten ook onverkort zullen 
worden gerekend als vollen diensttijd. 

Ik kom nu tot het tweede punt. Dat is de kwestie, waar
over de heer Kerkkamp het pas heeft gehad. Ik ben den 
Regeeringsgemachtigde heel dankbaar voor den lof, die 
hij mij heeft toegezwaaid voor mijn voortvarendheid, maar 
ik moet daar toch in zoo verre een beperking bij maken, 
dat mijn voortva"endheid er mij niet toe heeft gebracht, 
te spreken van een "zeer korten tijd", zooals de geachte 
Regeeringegemachtigde als mijn woorden heeft weerge
geven. 

rrcn opzicht.e Y<:\l1 de mijllin.genieurs meen jk, is de zaak 
toch vrij yoldoende ·bekeken. De Regeeringsgemachtigde 
heeft indertijd toch meer gehoord van de grieven, die door 
mijningenieurs naar voren zijn gebracht en ik meen, dat 
ook daaromtrent reeds eenige vrij volledige gegevens be
staan. :J\fijll bedoeling is echter deze: men wachte niet, 
totdat men alles heeft ondervangen. Als men van twee 
of drie categorieën van landsdienaren zekere uitkomsten in 
de onderzoekingen heeft verkregen, kan men komen met 
voorstellen vaD de Regeering, aan ons en dan is een begin 
gemaakt aan de uitvoering van iets, dat ik van zeer veel 
belang acht voor de ambtenaren. 

Ten slotte blijft mij alleen over, de Regeering dank de 
zeggen VOor de toezegging omtrent de overgangsbepalingen 
in het K.B. 

De heer Van den Bus sc he, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter! Het denkbeeld van den 
heer Kerkkamp, om de thans voorgestelde aanvnlling van 
art. 22 uit te lichten en de aangelegenheid voor de schepe
lingen van de marine afzonderlijk te regelen, kan mij wei
nig aantrekken. Ik geloof, dat art. 22, zooals dat op het 
oogenblik is voorgesteld, werkelijk de mogelijkheden 
schept, die hier moeten worden geschapen, dat, wanneer 
eerlang zou blijken, dat voor rou bepa.ald ambt een ver
korting van diensttijd noodig is, deze ook wettig en ge
makkelijk zal kunnen worden aangebraeht. Dat nu de 
kwestie van de Inlandsehe schepelingen, die reeds bestaat, 
hieronder is gebracht, hjkt mij geen ovel~vegend bezw."r. 
De nadere toelichting van den heer Kerkkamp. dat men 
door het verblijf onder zoozeer ongunstige omstandigheden 
een knauw krijgt en dat iedereen dat eigenlijk weet, beeft 
mij ook niet kunnen overtuigen, want het is werkelijk 
niet voldoende vast tc stellen, of een dergelijke periode 
niet weer wordt teboven gekomen en wij kunnen een aan
g-elegenheid als deze niot op enkel aJgemeene waarnemin. 
gen baseeren. 

De beer K e rkk a mp : Heeft U cijfers over de sche· 
pelingen? 

De heer Van 
nanciën: Die heb 

den Bus s c h e, directeur van Fi· 
ik niet. maar voor hen bestaat de be-
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paUng al en die wordt nu in dezon vorm hl de wetgeving 

ingepa.st. Misscllien, als Zie voor de schepelingen niet reeds 
bestond, zou cr aanleiding zijn, daarvoor ook nog ecn onder
zoek in te stellen. 

Wat de 111001' De l-Loog opmerkt over de lllijnillg'cnicurs, n.l. 
dat zeer v;oldQCJlrde is nrugega:an, dat ze een karteren dienst

tijd zouden mlOeten hebben, en dmt bij dat corps van rumble
naren grieven H'Mr voren zijn voo-vgekiomeu, is juist. Een 
nadc-l' ondel'zoek naar het.geen voor het ondergrondsche 
mijl1personool - niet voor de ingenieurs - wu moeten ge
beUl~C.n, heeft naar voren gebracht, dwt oon materie als deze 
niet ander'lS gerogeld kall worden dan op grond V'al1 ZOOl' uit
voeóge en deugdelijke geg'evens en dat zal niet anders kun
nen dan door oorst cijfers te verzamelen van ambtenaren, 
die onder nQrn1.a1le omstandigheden vCl'keeren en deze te 
toetsen aan het gegroepeerde materiaal van een dergel ijke 
speciale grocp als het mijnpersoneel. Dan kan pas blijken , 
of en in welke mate el' vrijheid of noodza·ak 'hestaat, daal' 
een korteren 1Jermijn te doen gelden. 

De opmerking, die de heel' De Hoog nog gemaakt heeft 
over actief dienende amlbtenaNln, die mrt een oJ,Xhl'acht ruvar 
}lct buitenland wo-rdcn gC7.m1clen, schijnt mij niet juist . In 
ieder ,geval staat vast, dat wanneer iemand in zijn betrek
king w{)l'dt belast met een derg'elijke opdracht, die tijd 
altijd len voll o medelelt : daaraan behoeft geen t-yjjfel te 
hootHan. Ik geloof ook, (lat de wijze, waarop wordt voorgesteld 
het ge,val te reg-elen, da.t iemand, die lliet zi jn normale 
ambtsbetrekking " ,rvnlt, met een speeiale opdracht wordt 
belast, geen moeilijkheden zal geven. 

Wat de heer De Hoog nog .gezegd hooft (lver de kwestie 
van den \"cl'korten diensttijd Voor het pensioen geeft mij 
aa'111·ciding nog eens op te merken , dat dit een uiterst moeilijk 
punt betreft. Bijna iedere ambt enaar heeft wel eens een 
periode dool' te maken, waarin extra 'z,ware eisClhen worden 
gesteld, maal' dat die cischcn inderdaad tengevolge moeten 
hebben, dat zijn diensttijd verkort zou moeten worden en 
dat die periode niet, dool' tal van andere omstandigheden, 
die dam'aan vooraf zijn gegaan of daarop gevolgd zijn, ge· 
noogzaarrn wordt gecompenseerd, is allerminst aan te nemen. 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Zou ik nog een 
vraag mogen stellen aan den Regeeringsgemachtigde j J,j.

kan nog begrijpen, welke bezwaren er bestaan tegen het 
opnemen van een aanvulling zooals dool' den heer Kerkkamp 
is voorgesteld j want daarmee wordt toch voor geen enkele 
gJ'oep vooruitgeloopen op de te nemen beslissing. Het is ook 
m.i. gewenscmt, dat de Gouverneur-Generaal reeds nu be
v<ûegd wordt verklaard om niet slechts ten 'aanzien van 
bepaalde ambten, maar ook ten aanzien van verschillende 
betl\ckkingen later, wanneer zulks noodig blijkt, te kUllnen 
bepalen, dat de diensttijd, daarin dool'gebracht, extra zal 
moeten medetellen voor pensioen. Heeft de aanvulling nu 
niet plaats, ml blijkt zij later na gehouden onderzoek, voor 
ecnjge groep wel noodzakelijk, dan is opnieuw wijziging del' 
Ol'donnantie noodig. Ik zie niet in, welk bezwaar er tegen 
zou kunnen bestaaJl, de v011edi,ge regeling nu reeds in het 
leven te roepen. 

(VAN DEN BUSSCHE, KERKKAMP, VOORZITTER.) 
De heer Van den Bus s c he, directeur van Finan

ciën: .Mijnheer de Voorzitter! Het bezwaar is, dat hiel' een 
vel'ruiming zal worden gegeven die zeel' vermoedelijk nooit 
verwezenlijkt zal kunnen worden. Daardoor zullen verwach
tingen worden opgewekt, die niet anders dan op een teleur
stclling kunnen uitloopen . Ik geloof, dat het werkelijk niet 
juist is tot zulk een uitbreiding thans over te gaan. 

De heer Ki è s: De Gouverneur-Generaal behoeft het 
toch niet te doen al. het niet noodig is. 

De heer Va 11 den Bus sc h e, directeur vau Finan
ciën: De heel' Kiès zegt: de Gouverneur-Generaal behoeft 
het toch niet te doen. Zijne Excellentie houdt het heft in 
handen, maar wanneer men V.all tevoren reeds voelt : er kan 
niets van komen - en zoo voel ik het zeer sterk aan - jg 

het niet goed een dergelijke bepaling te maken. 

De hoor Ki è s: De sulariscommissie heeft het onderzoek 
wel aanbevolen. 

De heel' Van den Bus s c he, directeur van Finan
ciën : De salarisconunissie heeft het instellen van een on
derzoek aanbevolen, maar zeker niet, dat bijzondere stand
plaatsen in aanmerking zullen worden genomen. Ik vind 
het buitengewoon bedenkelijk verder te gaan dan nu is aan
gegeven, juist waar hetgeen er nu staat al meer verwac.h
tingen heeft opgewckt dan vermoedelijk ooit znllen kunnen 
worden verwezenlijkt. 

De heel' KeI' k kam 1' : Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou 
willen vragen, of er bezwaar tegen bestaat na het woord 
"ambt" ook te Doemen het woord "betrekking", 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
mell : Mijnheer de Vool'zittm'! Ik geloof, drut daartegen 
op zic.h zelf geen bezwaar zou bestaan, maal' het is dan alleen 
de vra'ag, wat men onder "betrekking" verstaat. Het begrip 
is hiel' toegelicht als het bekleeden van een bepaald ambt 
op een bep,wlde plaats. Dat is niet wat ik zou kUlUlen aan
vaarden. De functie, die op een bepaalde plaats wordt 
verricht, zou ik hier !liet willcLi opnemen. lIet is jullit 
de v.aagheid van de aanduiding van het begrip, die mij 
huiverig VOor de door den heer Kerkkamp gevraagde aan
vulling maakte. 

De ontwerp-ordonnanties worden vervolgClls wnder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De notulen der vorige openbare vergadering die ter inzage 
hebben gelegen worden goedgekeurd. 

De Voo I' zit ter: Ik verzoek het Coll ege na sluiting 
der openbare vergadering in commissie bijeen te willen 
blijvCll. 

De vergadering wordt te 1 uur n.m. gesloten. 
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Ver g a der i n g van Zat e r dag 5 Nov. 1927. 

(Bijeenroepingsuur 11 voormiddag). 

BelaJachtiging leening gewest Pasoeroean. 

Voo r zit t ~ r: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 21 leden, te weten 
de heeren: 

.A1i Moesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo" Koesoemo Oetoyo, Mandagde, Panw, Roep. 
Schmutzer, Soejono, Soeloo.wati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Cohen Stuart. 

De Voo r zi tt er: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

Aan de ord-e is de ontwerp-ordonnantie 
tot bekrachtiging van de leening van het 
gewes ,t Pasoeroean (Ond. 85). 

Ik breng den hoeren in herinnering dat, in verband met 
den spoed van dit ontwerp, ik aan het college beb voor
gesteld, dit ontw1lrp rechtstreeks i!! openbare behandelilng 
te nemen, dus zonder voorafgaand commissie-onderzoek. 

Kan ik aannemen, dat de vergadering daarmede accoord 
gaat 1 Zoo ja, dan is daartoe besloten . 

De heer St 0 k v is: Mijheer de Voorzitter! Dit ontwerp 
heeft, wat de strekking en wat den inhoud betreft, mijn 
volkomen instemming. Het is dus met om het te bestrij
den, dat ik er het woord over voer. 

Bij eLk 'Vam dergelijke leeningsbesluiten va.n locale raden, 
die wij ter bekrachtiging voor ons hebben gekregen, is 
telkens gebleken van een leeningspolitick der centrale Re
g""ring ten opzichte van de locale raden, volstrekt in tegen
stelling met die, door de Regeering zelf gevoerd. 

Wij hebben hier bv. bekrachtigd een besluit tot bet lee
Den voor een raadhuis van Soerabaja, een lceningsobject, 
dat bij de bcst'Uand<l gestemdheid Vrul de Regeedng voor 
het l~and zelfs niet dcnkbaar zou zijn. 

Wij hebben Ier bekraehti-ging gekregen besluiten om te 
leenen voor d(l aflos'i ing vfln vroeger grsloten, duurdere lec
ningen, oon looningspolit>ek, die door de centrale Reg<:<>
ring, voor wat het TALud betl'cft, ook wowlt afgewezon. En 
als daarov~r opmerkingen werden gemaakt, hool'don wij van 
den geachten Regeeringsgemachtigde, over wiens hoofd 
eigenlijk ~ulk debat ging naar d"" Regeedn.gsgemaehtigde 
VOOI' Pinanciën de opmerking, dat de autonomie van het 
loca'al reSsolt gcëcl'biedigd moest wmden, of wel, dat d" 
Regeering vond, dat de verschillende gevallen naar hun 
verschillenden Bal'd moeste.n worden beoordeeld. 

(STOKVIS.) 
Een vastigheid kregen wij in dat antwool'Cl niet. Dat kon 

ook niet, omdat de tegenstelling tussehen de Landsleenings
politiek en de door de Regeering bekrachtigde locale 100-
ningspolitiek absoluut is. 

Maar nu hebben wij hier weel' een lceningsvoorstel voor 
ons en daarin meen ik toch een gedragslijn gevonden te 
hebben, die de centrale Regemlng aan elk e leen.ingspo
I'tiek wenscht tc stellen. 

'Vij lezen in de zeel' goede toelichting O\'C1' de motieveu, 
die geleid hebben tot bekr'aehtiging nIJl het besluit bij 
Staatsblad 1927 No. 21, waarbij de aanvanl<elijke leelling 
van Pasooroean w<)rd g>oedgekeurd, oon "tel regelen, die de 
centrale Regeering blijkbaa.r voor een juiste looningspolitiek 
noodig acht. Wij lezen nl.: 

,,1. Dat de leening voor het passarbedrijf verant
woord kon worden geacht in ,"arband met de groote 
winsten welke dat bedrijf oplevert, welke winst over 
1925 zelfs f 232677.45 bedroeg". 

,,2. dat van het .Iachtbedrijf "met grond verwacht 
kon worden dat het ecn winst zou opleveren, groot ge
noeg om daaruit rente en aflossing van het leenings
geld geregeld te beta~en". 

Hier wordt dns aan de locale ressorten de eisch van rent .... 
biliteit gesteld. Daarna staat er: 

,,3. dat van het waterleidingbedrijf" - laat ik er bij 
zeggen: dat is sedert door een nieuwe becijfering ver
anderd, maar dat doet aan mijn betoog niets af -
"weliswaar niet gezegd kon worden, dat in den dienst 
der leening uit de opbrengsten der tot stand te brengen 
werken geregeld zou knnnen 'Voorzien, doch hierbij 
niet liet oog mocht worden verlorcn, dat door den aan
leg van gewestelijke waterleidingen de hygiënische be
langen der bevolking in zoodanige mate gediend werden, 
dat tot het aangaan der leening kon worden overgegaan, 
ook al stond de volkomen rentabiliteit dier werken 
niet vast". 

·Dat schijnt dus ook een regeeringsbeginsel te zijn op het 
.gebied der leenillgspolitiek. Dus tegen het leenen voor 
groote hygiënische werk"", - dus ook VOOr irrigatiewerken, 
drie dan toch de produclh,;teit vccl sneller naderen, en v()or 
assaineeringswarken - rou de Regeoring ook vo()r het Land 
gIOOll bezwaar hebben, wam als zij in dat opzicht geen be
zwaar hooft als het gaat om looaJ.e roosorten, w~.a.T()m zou 
dit dan wel het geval zijn t.a.v. de eigen leeningspolitiek1 
Nu zou ik willen vragen: nu wij voor het eerst hier voor 
ons hebben een stel beginselen, waaraall de leeningspolitiek 
Vl1l1 de locale ressorten zal wOI·de.n getoetst, kan nu ant
woord worden gegeven op deze vnaa.g: zijn dat nu leenings
beginselen ook voor de ccntrale Regeering zelH 

En als dat met het geval is, waarom is dat clan zooT 
Want de Regeering vindt d'at zeLve goede beginselen. 
Zijn dit in het aJgemeen de beginselen, die aan de locale 
ressorten worden voorgelegd voor de lcenjngspolitiek 1 En 
is d'at laatste zoo, waarom worden dan tooh ter bekrachti
ging voorgelegd meerdere lOO8le leeruingen, die niet 8,(Jn die 
grondslagen beantwoorden 1 Ik dank U, ~'fijnheer de Voor
zitt.,· ! 
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Bekrachtiging leening gewest Pasoeroeau . 

(VOORZ., ADV. DECENTR., VAN HELSDINGEN.) 
Dt' Voo r z it t e 1': ik zou den Rcgccringsgemachtigde 

nog e\'en el"Op attent willen maken, dat er in de .Memorie 
van 'l'oclic.htinlJ .bladzijde 3 boven (roneo) een afilossings
termijn va.n 23 jnal' wordt genocmd. 'Vaarschijnlijk moet 
dit 35 jaaJ· zijn, dam· het anders niet zou kloppen met de 
tweede alinea nn beneden op dezelfde bladzijde. 

De heer C 0 hen S t u art, ad viseur voor de Decentrali
satie. U hebt gelijk, Mijnheer de Voorzitter, het is eCn tik
fout, welke hierbij wordt hersteld. 

De heer Va II H û I s cl i n go e il: }fijnlleer de Vool'titter! 

(ADV. DECENTRALISATIE, VOORZITTER.) 
een verdediging van de door het Land gevoerde algemeene 
leeningspolitiek. 

Maal' ik zou er wel zijn aandacht op willen vestigell ) 
dat niet 7.onder me"'· als VnJl zelf sprekend behoeft te worde" 
verwacht dat bij beide sOOl'len yan leeningspolitiek een i:' 
alle onderdeelen gelijksoortige gedragslijn zal worden ge· 
yolgd. 

Ik wildc g'aanlc l'\'(']l 

houdelijken aard. 

Een van de zaken, waarop bij locale Jeeni ngcn pleegt t l ' 

worden gelet, is de verhouding van de kosten dcl' uit te vo(' · 
ren werken tot de geregeld op een diCJlstjaar beschik bal"<' 
gewone middelen . ' Vat dit betreft, is de situatie bij laml 
en locale ressorten ve l"Schilicold. Door het vCI"Schil in situn-

een opmerk ing maken van mee l' hUls- tie loopt ook de methode van loenen bij beide uiteen. 

De Voo r z i t ter : Wij zijn nog niet in huishoudelijke 
vergadering. 

De heer Van H e l s di n ge n: Neen, Mijnheer de Voor
zitter, maar daarom is mijn opmerking hier toch wel op haar 
plaats. Ik heb opgemerkt in de verschillende stJaatsbladen, 
clie zijn verschcTlen n.a.v, bekrachtigingen van ordonnan
ties betreffende gesloten leeningen, dat naast of achter de 
ordonnanties, die leeningen bekrachtigen, ook tegelijkertijd 
de betrekkelijke raadsbesluiten worden gepubliceerd. Nu 
weet ik wel, dat deze aan den Volksraad worden overgelegd, 
maar waar ze toch worden gedrukt, zou ik willen vragen 
of het niet mogelijk is, dat voortaan in die stukken zelf ook 
die raadsbesluiten worden opgenomen. 

Ik geloof, dat dit een kleine moeite is en het zou ons de 
moeite besparen yan de besluiten op de secretarie van den 
IVoiksraad inzage te gaan nemen. 

De Voo r zit ter : Kan de Regeerillgsgemaehtigde in 
dezen zin een toezegging doen 7 

Dl' heer Co h e 11 S t u art, achiscur vOOr de Decen1 ra
lisatie: Dat kan gebeuren, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo r zit ter: Ik geef thans het woord aan den 
Regeeringsgemachtigde voor het beantwoorden van de op· 
merkingen van den hecr Stokvis. 

De hel'l' l' u IJ l' 11 St u 11 I' t. éH.h' iseul' voor de Dl!cen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! De heer Stokvis heeft 
hier de aandacht gC\'estigd op wat naar hem voorkomt is 
ecn vcrschiL tusschen de politiek, gevolgd ten aanzien van 
de locale leenin gen en de in het algemeen door het Land 
VOOt' eigen lecningen gevolgdc politiek, Hij heeft erbij 
gcvoegd, dat zijn cdtiek is gericht over mijn hoofd heen 
tot de instantie, die hicr optrcedt voor de bespreking van 
de a]gemeene financiën. 

De heer S tok v i s : Daartegen heeft U toch geen beo 
zwaa r Y 

De heel' Co h C 11 St n a l' t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Ik zou daaruit eigenlijk al dadelijk willen aflei
den, dat hij vermoedelijk yan mij dan ook niet verwacht 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

Wanneer men raadpl eegt de Memorie van Toelichting 
bij het wetsontwerp betl'effende de J'cgelin g \'[111 de inricl. 
t ing dol' Staatsbcgl'ooting en Staatsrekenillg, ingediend dool.' 
:M:inistcl' Van Gijn, zal mCIIl zien, dat daarin YCI"SchillcJld ' 

metJlOden om het staatsvermogen op peil te houden beo 
sproken zi jn en dat in die Memorie vlm Toelichting ook do 
aandacht is gevestigd op de verschill ende wijzen, waaro ) 
dool' het Rijk en door de gemee nten placht te WOrd€11 

geleend . 
In clie :Mcmol'ie van ':Poelichting is vermeld, dat cl l 

methode, clie gewoonlijk dool' de gemecnten w('rel gevolg: ! 
deze was, dat gezorgd werd: 

"dat er niet meer nienwe schuld wordt aangegaan 
dan er nieuwe bezittingen bijkomen eu dat verder de 
oude schuld afneemt in dezelfde mate als de bestaand e 
be.lJittingen in wwarde dalen. Dit is Ylijwel het sy. 
teem, dat de gemeenten volgen tI. 

Daarbij heeft de Minister verder opgemerkt: 

.,Dat deze methode g"tlJl.'it ig kan wel'JH'1l bij publiel :. 
rechteUjke li c.hamen blijb.-t bij de gemeenten, VOOI·
al wanneer het gemeentelijk financiewezen nog niet 
ingewikkeld is geworden door talrijke bedrijven, en 
wanneer Gedeputeerde Staten behoorlijk toezicht hou· 
den op de aflossing'stermij nen' '. 

De Minister teekende hierbij dan aan: 

"Bij den Staat echter werkt de genoemde methode. 
voor zoover ze WOl'dt toegepast, uiterst gebrekkig e il 

zulks is bij11U o'llvcl'mijdelijk". 

Sedcrt deze woorden geschreven werden, zijn de bedoeld' 
leen ingsmethoden meel' aan lu'it iek onderwol'Pen. Toe'l 
blijft ecn ve l'schil in methode te COllstatect'cn, 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal hierop niet dieper hlgaatl. 
zulks ligt .ccnigszins buiten het terrein, da.t op het oogenblik 
het mijne is. Vel'der vc r wijs il{ naat' hetgcen I'CCelS eerell' . 
in dit College dool' mij over het ollderwerp wenl gel'.cgcl. 

'Vaar de gea.chte spre l.;cr ovedg'cils gec,n bezwarcn heef 
gemaakt tegen hct ontwerp, dat tJl/lns in behandeling l ~', 
meen ik het hierbij te kunnen laten. 

De Vo o r zit ter: De heel· Stokvis zal, stel ik mij Voo i·. 

later op deze aa.ngelegen heid kUllllen terugkomen, bijv. bij 
de behandeling van de afd. financiën der begrooting. 
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Bekracbtiging leening gewest Pasoeroean. 

(STOKVIS.) 
De heer S tok v is: Dat kan ik U nog niet vast belo

ven, Mijnheer de Voorzitter. 

De ontwerp-{)rdonnantie tot bekrachtiging van de leening 
van het gewest Pasoeroean (Ond. 81», wordt vervolgens 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen: 

De notulen der vorige openbare vergadering, die ter in
zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

(VOORZITTER.) 
De Voo I' zit ter: Ik wil nog even in heriImering bren

gen, dat bet de bedoeling is, dat de volgende week bet Col
lege op Woensdag vergadert in plaats van Donderdag; de 
werkrooster is overigens reeds verspreid. 

De vergadering wordt te 11.25 uur v.m. gesloten. 
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Vcrhoob...-jng militaire pensioenen. - Voorrecht op gl'antl'echten. 

17de VERGADERING. 

Vc I'gad c I"i n g van W oo nsdag 9 No Y. 1927. 

(Bijccnroepingsnur 1] ,·oormiddag). 

Bericht van verhindering. - VerhOOglllg militaire pen
s ioenell. - Voorrecht op grHntl'cchten. - Aanvulling rechts
positie kerkgenootsehappel~. 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

rl'cgcnwoordig, met den Voorzittcr, 20 leden, te weten 
de heeren: 

·AH ~Ioesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruill, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, Kerkkamp, Kve
socmo Joedo, Koesoemo ÜCLOYO, l\1andagie, Pauw, Roep, 
Schmutzcr, Soejono, Soekawati en Stokvio:! 

RegeeIingsgemachtigde : de heer RutgerE 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze vcr-
gilde ring. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen . 

Een bel'icht van verhindering tot bijwoning der vergade
ling van den heer JGès. 

Dit bedcht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a II deo r d e z ij n t w e 0 ,g e
wijzigde ontwerp.en van ordonnanties tot 
verhoQging der Militaire pensioenen (O nd. 
6 6 ). 

Deze ordonnanties worden, zooals 'zij door de Regeering 
zijn gewijzigd, zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

(s ' J ACOB.) 
bedoelde geval noodig zou ZIJn, \'oor betwisting vatbaar is, 
verdient het m.i. toch toejuiching, dat de Regeering hier 
de helpende hand heeft uitgestok"n en crediteuren een mid
del aan de hand gedaan heeft, om zich te vrij waren tegen 
schade, voolltvloeiende uit crediet-overenkomswn, die te 
goeder tronw zijn aangegaan. Dit middel bestaat in dB 
toekenning van voorrecht op vorderingen, die uit een cr-e
di et-overeenkomst met grantreehten als onderpand voortko
men. Gewapend met dat voorrecht, zullen cI'Cditeul'en in 
het vervolg, indien hun debiteuren hun verplichtingen niet 
nakomen, dan w,,1 in staat van faillissement komen te 
verkeer en, het onderpand, dat zijn dan;" dit geval de grants 
ongestoord kunnen verkoop en, teneinde nit de opbl'<)l1gst 
daarvan hlm vordering met rente en kosten te verhalen. 

Het verdient m.i. instemming, dat de Regeering hier de 
gedachte aall hulp heelit laten overwegen boven de appre
ciatie der rechtspositie van de crediteuren, want hoe men 
over die rechtspositie ook moge deuken, zij zal in ieder 'ge
val afhankelijk zijn van een rechterlijke uitspraak, waar
door een element van onzekerheid wordt ingevoerd, dwt 
door de tegenwoordige regeling wordt vermeden. In 
zooverre sta ik dus met sympathie tegenover het ontwerp. 

Kritisch sta ik er echter tegenover wat ,hetreft den ter
mijn van drie jaar, waartoe het voorrecht beperkt is 
geworden. Deze beperking bernst op de gedachte, dat 
belanghebbenden het in hun macht hebben, om hnn grants 
om te zetten in zakelijke rechten volgens het Bnrgerlijk 
Wetboek, waartoe zij zich zullen hebben te wenden tot den 
gemeenteraad van Medan en zij, dien weg volgende, een 
verhypothekeerbaar object zul1en krijgen, waardoor zij 
geen verdere bescherrnjng meel' van noode hobhell. De 
bedoeling van de Regeering is dus, dat de crediteuren het 
daarheen zullen leiden, dat hun grantrechten, die IlUn in 
onderpand zijn gegeven, zullen worden omgezet in zakelijke 
rechten volgens het Burgerlijk Wetboek. Deze bedoeling 
hangt zoo nauw samen met het onderwerp van dit voorstel, 
dat men zich van de reden van bestaan daarvan wel ter 
de ge mag overtuigen, alvorens men die bedoeling aan
vaardt. Daartoe is noodig, dat ik in het kort den oorsprong 
en de geschiedenis van de grantrechten naga. 

Wat grant genoemd wordt ter Oostkust , van Su
De Voo r zit ter: A a n deo r dei s d e ge w ij- matra is een stuk grond, door de zelfbesturen met 

z i g cl eon t w C l' IJ - 0 r don n a 11 tie tot IJ es c h e l'- bestemming voor woningbouw op langdurige pacht uit
mi 11 g van gel d s c h i et 0 l' s, a a n wie rZ oog c- gegeven. De zelfbestuurdel\'3 konden natuurHjk geen 
n a a III d e g l' a u t ree h t ·e n i 11 0 II der pan d zij 11 andere rechten afstaan dan de rechten, die zij zelf 
ver s t rek t (0 n d. 60 ). bezaten en dat ,waren de Inlandsche rechten op den 

De heer s' Jac 0 b: Mijnheer de Voorzitter! Blijkens de 
Memorie van Toeliclüing is het de iJedueliug van de onder
werpelijke ontwerp-ordonnantie om ten behoeve van Cl'edi-
tCUfen in crediet-overeellkomsten met onderpand van grant
rechten oon noodregeliI\g te treffen. De behoefte aan een 
dergelijke nood regeling is, blijkens hetzelfde stuk, gebleken 
uit oen uitspraak van het Hooggerechtshof, waarbij in een 
bepaald geval aan een crediteur is verhinderd, zijn rechten 
als paJldhouder teil uitvoer te leggCll. Ofschoon de mee-

grond. Grants zijn dus niets anders dan stukken grond, 
onderworpen aan het lnlandsche adatrecht. Deze grants 
zijn door de zelfbestuurders afgestaan aan hun eigen 
onderhoorigen en aan de onderhoorigen van het gouverne
ment. Zij zijn uit de handen van de eene kategorie van 
houders in die van de andere kategorie overgegaan. Maar 
ondanks alle wisselingen van de houders hebhen zij hun 
oorspronkelijk karakter niet kunnen verliezen. Zij zijn 
gebleven, wat zij van huis uit waren, stukken grond, 
onderworpen aan het Inlandsch adatrecht. En toen de 

ning dat, strikt genomen, ccn noodregeling wegens het hiel' Deli-maatschappij een gedeelte van haar landbouwcontract, 
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Voorrecht op gralllrechlen. 

(s' JACOB.) 
waarop zich de hoofdplaats Medan bevond, inruilde tegen 
een grantovereenkomst en krachtens die grantovereen
komst weel' opnieuw stukken grond uitgaf, bleef het 
karakter, ook van die uitgifte van grants geheel hetzelfde 
als van de oorspronkelijke grants, die uitgegaan waren 
van de zelfbesturen. 

Het besef van het aan die stukken grond klevende ge
brek om te voldoen aan de behoefte aan krediet door ver
hypothekeering en later, toen Medan tot gemeente werd ver
heven; om te leiden tot een behoorlijke grondpolitiek en een 
behoorlijk bouwbeheer, heeft allang doen nitzien naar mid
delen om die rechten te verbeteren. De oplossingen, die ge
vonden zijn, honden zoo nauw verband met dit onderwerp, 
dat die hier tel' plaatse ook wel in beschonwing mogen wor
den genomen. 

In de eerste plaats heeft de Regeering een Koninklijk be
sluit, dat opgenomen is in Staatsblad 1915, No. 474, het licht 
doen zien, waarbij werd bepaald, dat grondstnkken, onder
worpen aan het Inlandsch recht, die volgens de bedoeling 
der nitgifte overeenkomen met zakelijke rechten van het 
B.W., in dit geval dus overeenkwamen met het recht van 
opstal en erfpacht, als zoodanig door inschrijving in een 
openbaar register konden worden gevestigd. 

De bedoeling van dien maatregel was nitstekend, maar de 
nitvoering minder gelukkig, want daarbij werd voorbijge
zien, dat zakeJjjke rechten volgens bet B.W. zooals hier be
doeld - dat is dns om te specificeeren, het recht van opstal 
of het recht van erfpacht - alleen kunnen worden gevestigd, 
indien zij ,zijn afgestaan door bern, die in den zin van het 
B.W. eigellaar is van den grond. Maar een eigenaar van den 
grond in den zin van het B.W. ontbrak hier en het WUB 

dus, niettegenstaande de sanctie van het Staatsblad, te eene
male onmogelijk om langs dien weg zakelijke rechten volgens 
het B.W. in het leven te roepen. 

Ik zou hier nog bij kunnen voegen, dat met dit Staats. 
blad ook geweld is aangedaan aan het tegenwoordig artikel 
131 van de l.S. - het bekende artikel 75 van het R.R. Dat 
artikel kent voor Indië slechts twc<> kategorieën van recht, 
het gecodificeerd Europeeseh recht en bet Inlandsch adat
recht. Een derde soort recht, dat ontstaan wu zijn als c<>n 
bastaardproduct van die beide rechten, kent dat artikel niet. 
Het was dus bovendien een onmogelijkheid om zulk een tus
schenproduct door middel van het genoemde Staatsblad in 
het leven te roepen. 

Ik ga daar niet verder op in. Ik wijs er alleen op om 
aan te toonen, dat wanneer de Regeering haar bedoeling, dat 
belanghebbenden hnn grants omzetten in zakelijke rechten 
volgens het B. W. wil laten steunen op het staatsblad 1915 
No. 474, zij voor haal' standpunt een zeel' aallvechtbaren 
grond heeft. 

Blijkbaar heeft de Regeering dat zelf ook ingezien, want 
korten tijd - een paar jaren - na de afkondiging 
van dat staatsblad daarvan is zij een andercn weg 
ingegaan. Toen is met medewerking van het zelfbestuur van 
Ueli bereikt, dat het zelfbestnur zijn rechten op den grond, 
waarop Medan gebouwd is, ten behoeve van de gCIp.eente 
l\fedan heeft afgestaan . In de notarieele akte, die daarvan 

is opgemaakt, werden die rechten OlllSChl'cven als eigendoms~ 
l'echten en ingevolge die notarieele akte is vervolgens ook ten 
name van de gemeente Medan het eigendomsrecht op die 
gronden in de openbare registers ingeschl',even. 

Beteekent dat nn, dat dit eigendomsrecht ook door de ge· 
meente Medan verkregen is'l Neen, want het is, ook al weer 
volgens het B. W., alleen mogelijk eigendom te verkrij
gen van iemand, die zelf in den zin van het B. W. eigenaar 
WllS en zulk eon eigenaar bestond hiel' niet. Intusschen is 
deze stap niet geheel nutteloos geweest, want door den af
stand van cle rechten van het zelfbestunr, werden die gron
den vrijgemaakt van de daarop rnstende Inlandsehe rechten 
en kwamen daardoor open om te worden ingelijfd in het 
algemeen landsdomein. Dat is dan ook gebeurd den dag, 
nadat de akte van afstanddoening van het zelfbestuur van 
Deli aan de gemeente Medan is gepasseerd. 

Daarmede is wel een stap gedaan in de goede richting om 
het daarhecm te leiden, dat op dic grouden zakeli jke rechten 
volgens het B. W. klmnen worden gevestigd, doch is de Re
geering halverwege blijven staan. Indicn nn nog de g&
meente Medan afstand doet van de rechten, die zij dOOl' de 
afstanddoening van het zelfbestuur heeft verkregen, en de 
Hegeering in de plaats daarvan uan de gemeente l\1edan 
een titel van eigendom volgens hel B. W. toekent, dan zal 
eerst de gemeente Medan aan derden kunnen afstaan rechten 
van opstal en erfpacht op die gronden. Doch zoover is bet 
thans nog niet. Het is daarom, dunkt mij, niet te verwon
deren, dat de belanghebbenden tot dusverre nog zeer weinig 
geneigdheid hebben gevoeld om van de grants, die zij heb
ben, af te zien en die te metamorphoseeren in rechtt;n van 
opstal en erfpacht. Dat zou alleen van hen 'KUnnen worden 
verwacht, indien de laatste belemmeringen, die er nog be
staan om zood ani ge volwaardige rechten te vestigen, werden 
opgernind. 

Daarom kan uaar mijn meening aan den termijn van drie 
jaren, waarvoor bij het onderwerpelijke ontwerp het voor
recht gegeven is, ook niet de gedachte worden verbonden, 
dat van dien tijd zal worden gebruik gemaakt om die grants 
om te zetten in meerwaardige rechten. Belanghebbenden 
zullen het voorrecht, dat hun bij deze ordonnantie gegeven 
wordt natuurlijk' dankbaar aanvaarden, maar zij znllen 
daartegen niet hun grants, waarvan zij nu weten, wat zij 
er aan hebben, omzetten, in zeer twijfelachtige rechten, 
die hun geen verbetering van den rechtatoestand zouden kun
nen brengen. In elk geval heeft de termijn van drie jaren 
geen beteekenis voor de gronden buiten de hoofdplaata Me
dan, zooals Pematang Siantar, Bindjei en Tebingtinggi, waar 
de grants nog het eenige grondrecht uitmaken, dat voorkómt. 
Voor die plaatsen het voorrecht te verbinden aan een termijn 
van drie jaar staat gelijk met de behoefte te erkennen maar 
de bevrediging van die behoefte te miskennen . 

De zaken staan op het oogenblik zóó, dat de REgeering 
zich ten onrechte vleit met de verwachting, dat de grants 
kunnen worden omgezet in volwaardige rechten. " rat 
de Regeering aan de belangbebbenden voorspiegelt zijn 
m.i. niet anders dan schijul'echten en het past daarom, 
dunkt mij, aan den wetgever niet, op zoodanige bedoeling 
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Vool'l'eeht op g'l'anll'C'c hh'll, 

(s' J ACOB, FRUIN,) 
te baseeren em1 r egelin g, die VOO l' de belangheb benden niet 
een verbetering van hun toestand zal medebrengen, maar 
dien tocstand nog ol1zc!-:cl'dcr zal maken dan hij nu is. 
Eerst wann eer de R<',-\'ccring verdere stappen doet en het 
laat ste woord heeft gezegd om de netelige grond kwestie 
tel' Sumatra 's Oostkust gellCel op te 10sHt'n, zal de Hegee
rin g gerechtigd zijn, aan de bclaJlghcbbenden te zeggeIl : 
Nu is het Uw tijd en nu kunt ge Uw rechtcn omzetten in 
meerwaardige rechten en verdere bescherming zullen wij 
U dan ook njet behoeven te verIeenen, 

1\'laar nog oe US, ZOOVOl' is het nog niet, en ik drillg el' dan 
ook bij de Regeering met klem op aan, dat zij de gelegen
heid, die nu nog bestaat - want de termijn \'an drie Jaar 
zou ik ni et willen beschouwen als een tcrmijn va n respijt 
vOor de belanghebben den maal' als een termijn, dÏ<:n dl' 
Regeering zichzelf gesteld heeft om de "aak op ecu vol
waal'djgen voet te 1 ('gelen - zal benutten om de moeilijk
hedell \'all de gJ'on dl'cchtenkwestic tel' Sumatra's Oostkust 
te bestudceren en daadn het laatste wool'd te spreken, 

Intusschen zal de Rcgecl'ing de maatregelen, die zij hicr 
neemt, niet strikt noodig hebben om de onrust, die g<' we:<t 
is, in rust te hCl'stc ll 0J1, Daarvoo r is het, dUlllÜ miJ, vol
doemde, dat de RegeetOn:; de W eeskamer te Med all aan
schrijft, dat zij de rechten vall crediteuL'en, die krediet
overeenkom sten hebben aangegaan met gl'autrceh lCll tOL 

onderpand, wil erkennen cn niet van zi ns is, zich tegen 
die reeht()]) te verzetten, 

Ik geloof, dut de Regeering me! een zoodanige aansebrij
ving te Mcdan en verder ter Oostkust van Sumatra mc~l' 
de rust zal herstellen dan met den wettelijken maatregel, 
die thans wordt ,'oOl'gesteld, 

Ik dank D, Mijnheer de Voo l,,,itter, 

De hecr F l' ti in : l\fijnheel' de Voorzitter ! In de eer ste 
plaats zou ik wel mot een enkel woo1'e1 willen in gaan op 
hetgeen zooeven dool' den hee l' s' Jacob is gezegd en wEI 
speciaal wat betreft de kwesti e van den afstand van gron
den door het zelfbestuur aan de gemeente Medan, 

Als jk mij niet vCI'gis, beeft de geachte yori ge spreker 
daarbij een scbakel overgeslagen, Het kan zijn dat ik mij 
in cHt opzich t vergis, want ik heb het niet speciaal nage
kekell , 

De heel' s' J ac 0 h: In ,,~[c d('cl e('lill g 1\0. 12 van het 
Oostkust "a n Sumatra-inst ituut" is het g'checlc contract 
opg-cnomcn. 

De heel' Fr t1 in: \Vat ik mij ervan herinner is, dat het 
zelfbestutll' dNl gl'ond heeft afgestaan aan l1 Ct Land .. ...... ... . 

De heer s 'J a c 0 b: Dat is onjuist! 

De heel' Fr U i 11: ...... . ..... en dat via dezen schakel de 
grond aan de Gemeente Mcdall is overgegaan. 

Als nrijn rncening juist is - de heer s'Jacob zegt van 
niet en verwijst naul' het dool' hem genoemde boekje - ge

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(FRUIN,) 
loof ik wel, dat verschillende bczwHI'en vun den heel' s'Jacob 
ZOUC]€ll vervallen omdat hij dan ook wel za l willen erken nen, 
dat het Lllnu toch wel het recht heeft, de eigendommen ove1' 
te dragen nrm de gemeente, een r echt, dat de hecl' s'Jacob 
niet wi l erkennen bij een rcehtst l'coksche overd rach t van het 
7.cHhestulll' n3a 1' de gemeente. 

lk 8('ht het van belang, hierop te wijzen, omdat cp het 
oogen bl ik dool' de gemeente 1\ledan, afgezi en van de gl'Ullt. 

l'et~h tcnJ die hiel' besproken wOI'den, ook al eenige jaren lang 
l'cchten van opstal worden v,erleend en 'ik zou heL utlreul'cn, 
wanneer door de woorden van den heel' s'Jaeob die r echten 
in een min of meel' bedenkelijk dnglichl komen te staan, 
in zulk een daglicht n.l., dat zij eigenlijk heelelll;w l geen 
"rechten" zij n. 

l\l ijllheel' de Vool'zitter! Dit als opmerking om mede le 
beginnen, Ik ga thans over tot de behandeling vun het ont
w('t'P, 

I n de eCI'e:!r. plaats wil ik een woord va n dank brengen 
AM de Regecring vûor den spoed, waa rm ede zij deze or
donnantie heeft tot stand gebracht. Ik weet wel, cJat el' vel' 
schil yan meening h(' ~taat over de vraag, of het Ul'1'est van 
het Hooggerechtshof, waaraan deze ord onnantie haal' 001'

spronk dankt, wel dien omkeer hl'engt en die gevarcn met 
zieh medebl'engt, welke velen el'van 'vo1"\'achte l1 , malJ!' wat 
tIc Rcgee J' ing beoogt en waal.'V001' ik haar erkentelijk ben b, 
da t zij aa n do onzekerheid, d ie op het oogcnblik begtaat tori 
aanzien van de vers trekking van el'edieten tel' S,O,J(, althans 
tijdelijk een einde wil maken, 

In de tweede plaats zou ik de Regeering willen bedanken 
VOOr de soepeUleid, die zij heeft bet racht bij het tot stand
komen van deze ordonnantie. Deze oocpelhcid bestaat daarin, 
~fijnheer de Voorzitter , dat na ove l'leg met de belangheb
bend.en dr Regeerin g, clie oo l'spl'onkelijk het vOQl'nemen koes
tel'de 0111 ccn nooclol'donnantie \ '00 1' 1 ol' 2 jaal' vast te stel
len, niet gaat'zeld heeft dezen termijn tot 4- jaar te verlengen . 
Verder zon ik als voorbeeld van die soepelh eid wil len noe
mon het feit, dat de Regeel'i ng ook bereid is gevonden om 
met deze ordon nantie de cl'ooieten, die op dit oogenblik op 
gl'antl'echten worden gegeven, te beschermen nJ, tot 1 Ja
nual'i 1929, Die mogelijkheid is geschapen dool' w,ijziging in 
deze ordonnantie aan te brengen. 

In het bijzonder wil ik cr op wijzen dut de bedoeling van 
deze ordonnantie is, dat op den duu r de g l'al1 tl'eehten zullp.Jl 
worden omgm,:ct in EUl'opeesche zakeli jke roehten. Nu geloof 
ik met den heel' s'Jaeob, dat dit misschi.eJl nog niet zoo gc
makkcljjk zul gaan ;!l s het 11ie1' lijkt. In de eerste plaats 
bestaat natuurlijk het bezwaar van belanghebbenden , dat ze 
dan vel'vall en in het betalen van verponding, maal' te
recht stelt de Regeel'ing zich op het standpunt dat dit voor 
haal' geen ovcl'\veging mag zijn, \Va 11 11 ('..('1' mon wil genieten 
van een dergelijke zakelijk recht, moet Illen er ook de lasten 
\'001' over hebben, 

l\faal' 11 Ct g rantrecht is in den Joop der jaren zoo in ge
bU1'gcl'cl tel' Oostkust va n Sumat.ra en degenen, d ie van 
crediet op dat recht pl'ofitee ren, zijn over het algemeen zoo 
weinig op de hoogte vall de bepalingen van het B.\V, dat ik 
toeh ernstig betwijfel , of de zekerhei d, dat over emige ja ren 
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(FRUIN.) 
dit privilege niet meer Ibestaan zal, d.e mcnschen in gl'oote 
dromm en er toe zal brengen huu grantreehten om te zetten. 

Er komt nog iets bij. De geachte lli>geeringsgcmaehligde 
is in zijn soepelheid zoover gegaan, dat hij in de Memorie 
van Antwoord heeft medegedeeld, dat wanneer eventueel 
na 31 Deecmber 1931 "OU blijken, dat deze ordormantie nog 
mrt lang gorlOeg heeft gewerkt, de Regcering wel IJerrid 
is dien termijn nog wat te verlengen. Nu vind ik dat buiten
gewoon soepel, maar. het bren.gt toch het gevaar met zich 
mede, dat de prikkel , die voor de menschen bestaat om tot 
omzetting van }llUl grantrechten in zakelijke rechten over 
te gaan, belangrijk wordt vel'minderd. Want men gaat er 
dan op rekenen clat wanneer in Decemher 1931 blijkt, dat 
nog niet zooveel granfl'cchten zijn omgezet, de Regeering 
<ie hand oyer het hart zal strijken en de ordonnantie 
langer zal doen voortduren . Daarom is het niet onmogelijk, 
dat de Rcgeering op een gegeven moment er toe,zal moeten 
overgaan de grantrechten te verheffen tot een zakelijk 
recht. Walm eer inderdaad deze bepalingen niet voldoende 
zullen helpen, zal dat misschien noodig zijn en dan ver~ 
trouw ik, dat de Regeering dan met dezelfde voortvarend
heid zal te werk gaan als zij deze maal heeft betracht. 

Mijnheer de Voorzitter! Een Mlder punt, waarop ik zou 
willen- wijzen is, dat deze ordonnantie een noodordonnantie 
is om aan sellUl deisehers zekerheid te geven in den vorm 
van eeu privilege, Daaruit mag niet de conclusie wOllden 
getl'okkon dat de Regeering het eens is met het Hoogge
rechtshof, dat bij de cessie van grantreehten volgellB 
de bestaande methode geen vermogensovergang plaats heeft. 

Jlfen zou allicht geneigd zijn uit het feit, dat de Regeel'Îng 
hicr deze noodrcgeling aan cIe orde brengt, de oonclusie te 
trekken, dat de Rcgeering ervan uitgaat, dat inderdaad geen 
vCl'lTIogensovcl'gang plaats heeft, want heeft deze plaats, dau 
heeft natuurlijk het geven van een privilege geen zin. ~faarJ 
zooals hl ijkt uit de Memorie van Antwoord en wat ik hier 
nog eens uitdrukkelijk wil stipuleeren, de Regeering laat de 
vraag onbeslist en de reehtedijke macht blijft dllS vTij, 
wanneer zij meent dat te kUllnen doen, die vermogensover· 
gang w.el aan te nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! In deze ordonnantie wOl'dt 
gespeoken van een grantrC'cht, dat tot zekerheid van 
een schuld kCJ1Jleiijk in ond,erpand is verstrekt. Nu 
is over dit woord uondcl'pand" een opmcl'1cing gemaakt 
in het G-cdclegccl'denvcrslag. lk wil mij niet teveel aan dat 
woord "onderpand" vasthouden, maar ik zou ~l.a n den ge
achten Regecringsgemachtiguc wel deze V1'aag willen stellen, 
of deze bepa.ling dus ook slaa.t op de Z.g. contracten van ver
koop met recht van wederinkoop, die veel ter Oostkust van 
Sumab'a worden gesloten en of dus bij cen dergelijk con
tra(' t kan worden gesproken van hel geven in onderpand 
van het gl'antl'ceht. 

:)1:ijnJwel' de Yoorzittel'! rl'en.slot1e is er door mij in het 
Gedelegeel"dcll\'c.'Slag op UllJlgodt1Ongcn, om aan deze OI'don
nantic terugwerkende kracht te YCl'leenen, doch de Regcering 
heeft gemeend daartoe niet te mogen overgaan en zij heeft 
erop gewezen, dat partijen wel zoo verstandig zullen zijn, 
om, wanneer deze ordonnantie tot stand komt, de betrekke-

(FRUIN, DWIDJOSEWOJO, DIR. VAN JUSTITIE. ) 
lijke zaken die op het oogenblik aanhangig zijn, van de rol 
af te voeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik boop het en geloof het in 
het algemeen ook wel, maal' wanneer men zaken van de 1'01 
afvoert, is een van de punten, waarover men het eens moet 
zijn, de kwestie van de vel'deeli.llg del' kosteu en ik geloof, 
dat wauneer in deze ordonnantie de terugwerkende kracht 
wordt opgenomen de Weeskamer, die de twee gvallcll, welke 
op het oogenblik aanhangig zijn, aanhangig heeft gemaakt, 
eerder geneigd zal zijn deze kosten voor haar rekening te 

Ik dank U, MijnJleer de Voorzitter. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou gaarne van den geachten Regeeringsgemaehtigde wil
len vernemen, of door de voorgestelde regeling betreffende 
de z.g. grantreehten, de belangen van de betrokken ze!fbo
sturen niet in het gedrang zullen komen. Deze vraag stel 
ik, omdat ik het mogelijk acht dat ten gevolge van eventueele 
conversie van aan zelfbesturende landschappen behoorende 
gronden, vallende onder het Europeesch reeht, hoe 
langer hoe meer gronden aan de betrokken zelfbesturen 
zullen ontvallen. In verband daarmede zou ik ook van den 
geachten Regeringsgemachtigde willen vernemen of uit een 
dergeijke eon versie de betrokken zelfbestnren finaneieele 
voordeelen zullen trekken, b.v. doordat zij de versehuldigde 
verpondingsbelasting uitgekeerd krijgen. 

1k dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter : Wenseht nog een van de andere 
heel'en het woord? \Venscht de Rcgeeringsgemachtigde 
thans te antwoorden I 

De heer Rn tgen, directenl' van Justitie: Gaarne 
lIlijnheer de Voorzitter! De heel' s'Jaeob beeft in het alge
meen, hoewel hij ee,nige bedenkingen tegen deze ordonnaut.Ïe 
heeft, de strekking daarvan toegejuicht. De Regeering is 
daar dankbaar voor, vooral, omdat de heer s'Jaeob geacht 
wordt op dit gebied zeer deskundig en op de hoogte te zijn. 
De heel' s'Jaeob heeft gezegd, dat principieel deze noodhulp
regeling in sommige gevallen niet tot een definitieve -uit
komst zal leiden, wanneer het betreft gronden van zelf
besturen. 

Dat hezwaar moet, zooals ook l'eecls door de Regeering in 
de l\femOl'ie van Antwoord is gedaan, worden erkend. Wan
nee r ecn noodl'egeling wordt gemaakt, die tevens in zich 
heeft alle factoren om de moeilijkheden definitief op te mi
men, dan is die regeling mooier, dan een noodmaatregel, die 
deze factoren niet in zich heeft. Ten opzichte van de zelf
besturen heeft deze regel ing die factoren inderclruad niet in 
zich, maar dat is geen bezwaar om haar tijdelijk te laten 
doorgaan, omdat voor eventueel op ie ruimen moeilijkheden 
gedurende den tijd "an yier jaren, dat deze ordonnantie 
van kracht zal r.ijn voldoende gelegenheid wordt gelaten, 
om (lp noodige maatregelen te nemen, 

Wat de heer s'Jaeob voorts gezegd heeft o\'er de 
strekking van het K.B. in Staatsblad 1915 No. 474 kan ik 
het geachte lid zeer beslist niet toegeven . Ik begrijp zijn 
bezwaar 11 ce1 goed en ik begrijp eveneens, dat het - laten 
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wij het nocmen - heel c I'g leelijk is om l'cgeFllgen umtrent 
zakelijke rochten te makelI, di e niet overeenkomen met de 
algemeene lijn van het l~tll'opcesche B.Vr. Dit JS natuurlijk 
de Regccring .on het D epartement van Justitie bekend, maar 
zoover te gaan, dat mon zegt, het K.B . heeft geen kracht, 
omdat het tegen l1Ct B.'V. ingaat, is een standpunt, dat van
uit cm1 fOl"l11Cel oogpunt van wetgeving ni.et is vol te hou
den . Het B.W. is per saldo ook een K.B. 

H et is wel minder fraai om daarvan af te wijken in mi~l 
of mee t' incidente.ele gevanen .. maal' dat llcemt niet weg, dat 
de strakke formeele opvatting, die de wetgever heeft en moet 
hebben, is, dat het nieuwe IC.B. kan oCl'ogeeren aan het oude. 
Als het Opperbestnnr goed vindt een regeling vast te stel
len, die dwars tegen het B:W. ingaat, kan dit aanleiding 
geven tot allerlei kritiek, mmu niet tot de opvatting, dat 
die regeling onwettig is en niet aJ s zoodallig wu mogen WOl'

den toegepast. 
Dat die regelin g in strijd zou zijn met art. 131 van de 

l.S., l<an ik den llcer s'J acob cvCrunill wegeven . Th: heb den 
tekst niet v661' mij , mam' die teksten zijn zoo geredigeerd, 
dat van het B.W. 1,811 worden afgeweken, teneinde aan de 
regeling van het B.vV. mede te onderwerpen groepen van de 
inhcemschc bevolking. d ie daarvoor rijp zijn, terwijl aan den 
andoren kant van het ë:ulat-gronclcl1l'cch t kan worclen afgewe
ken, "'an11C01' de maatschappelijke behoefte van de bevolking 
de noodzaak meebrengt haal' te onderworpen aan l'ecJ1tsl'cge
len, die meel' naar de Ellropeesche kant zijn, of wanneer die 
afwijkingen worden geboden door het algemeen belang of de 
maatschappelijke behoefte van de menschen. De Regeering is 
dus op deze pnnten door den min of meer ingewil,kelden tekst 
van art. 131 zoo vrij gesteld, dat zij op dit puntfeitelijk alles 
kan doen, wat zij noodig acht. Dit .is niet aHeen de opvatting 
van de juristen van de burC3u ',s, die kijken naar het geuni
ncieerd B.W. of het B.W. überhaupt, doch ook van de 
voorvechters van het adatrecht. Prof. Van Vollenboven heeft 
"ij de totstandhming van het onde art. 75 uitdrukkelijk 
verkla.ard, dat dool' elien tekst alle regelingen en wijzigingen, 
die noodig geacht werden, zouden kunnen worden gedekt. 

Op hetgeen dehecl' 's Jacob verder heeft gezegd over de ju
ridisebe waarde van de reellten op de gronden, die op het 
oogenblik de gemeente Medan heeft, zou ik thans niet gaarne 
definitief willen antwoorden. Dit ligt niet op mijn weg en ë, 
heb hier DJlJc gegevells niet vóór nrij. Zooals de heer Fruin 

zegt, meen ik mij ook te hCI'inncl'€l\ dat de schenking van de 
gronden van het zclfb""ütl1l' van Deli is geschied a"n het 
Gouvernement en niet aan de gemeente, maal' 1n elk geval 
zijn dit zaken, d ie meel' tm' technische beoordecling behoo
l'en aan mijn ambtgenoot Vad1 B.B. In elk geval geldt echter 
ook hiervoor, wat ik zoocvcn reeds zeide, wanneer op een 
dergelijk g'cbied zich inderdaad eenige moeilijkheid vuor
doet, dan is daal' de termijn van vier jaren om een derge
lijke moeilijkheid, die zoo"ls de heer 's Jaeob zelf zegt nogal 
van formeclen aard is, uit don weg te l'llimen. 

De hoor 's Jacob heeft gezegd, dat de precairheid van het 
recht van de ,gemeente Mec1an granthouders zou hebbClIl 
belet, mee te werken aan de omwerldng tot erfpacht. Ik 
geloof op zuiver praetisehe gronden, dat daar de kneep in 

het geheel niet zit. Deze zit daar, waal' ook de hoor Frull 
ze aanduidt: de Iteel'en hebben geen lust de verponding te 
betalen en zullûJ.t n.m.m. alles it, het werk stellen om .. an 
de verponding te ontkomen. 

Ik kom hier meteen op het terrein, waarop de hecr }"""l l'uin 

zich heeft bewogen. Deze regeling dwingt de granthouders 
lliet hun rechten om te zetten in welk EUl'opeesc.h 
recht ook. De Regooring' venvacht ook niet, dat zij dat 
doen zullen. De Regeering heeft deze 1l00dregeling voor
gesteld om de op het o<>genblik bestaande onnnsten de in
derdaad op het gebied van het eredietwezen ter Oostkust 
van SlUnatra zich voordoende moeilijkheden ,terzijde te 
stellen. De Regeering hedt zich echter niet vooJJgestcld, 
dat ,1e regeling zal leiden tot belangrijke omzetting van de 
grantrechten in andere rechten en wanneer ik m.ijn per
soonlijke meerring mag gevC11, verwacht ik, dat die omze.t
ting of heel schaars Of in hot geheel niet zal voorkomen. De 
menschen, die ,gewaarsehnwd zijn, dat er zieh moeilijkheden 
voordoen, zullen eene nieuwen v,orm van overeenkomst 
trachten te vinden. Het is mij bekend, dat met behulp vam 
rechtsgeleerden elill r~geliThg gezocht wordt 0';' een contract 
van zekel'heidsstelling met bebulp van grants te scheppem, 
waarvan m et te verwachten is, da:t de rechter oonige moei
lijlmeid zal lnaken. 'Vmlnecr dat contract naar het oor
deel van de betl'oldrenen is gevonden zal men Zjcll in de 
toekomst :in die ]'ichting bewogUn en zoowel de cOllversie 
van het Indisch Staatsblad '15 No. 474 als de conversie 
van de gronden der gemeente in erfpacht zullen ten deze 
een doode letter blijken, zooals zij tot nu toe geweest zijn. 

De heer Frl.lln heeft verder nog gezegd, drut de Regeering 
wel een beetje eJJg 1gemakkelijk zou zijn met c1e verlenging 
van den termijn van werking del' ordonnantie tot na ultimo 
1931. Dit is de bedoeling van de Regeering zeker niet ge
weest on WanJloor de heer Fruiill de Memorje van Antwoord 
naslaat zal hij daarin het volgende kunnen lezen: 

"moet deze mcdedeeling in diel~ zin worden. verstaa.n, 
dat de Regeering den thans bepaald en termijtl vol
doende acht, doch tevens geen bezwaar heeft, om dien 
termijn eventueel te verlengen, wann ee r in de toe
komst mocht blijken , dat de gewensehte conversie der 
grantrechten buiten toedoen van belangh ebbenden in 
gemelde periode niet volledig haal' beslag heeft kun
nen krijgen". 

'Va.nncer de Regeering ' dus den indruk zou krijgen , dat 
cr geen aanleiding is om tot verlenging van den termijn 
over te gaa.n, omdat de mensch en de gra,ntrcchtlm toch njet 
wensc]len om; te zetten of wanneCl' b1ijken mocht, da.t de 
omzett.ing der grantrechten geënta.meerd is, doch de men
SCheIl getoond hebben de regeling niet ,.altl sérieux' I te 
nemen, clan is dE' Hegcel'ing in geen enkel opizi cht gebonden 
om den termijn te verleng'en. 

De heel' Prllin heeft een tweede vraag gesteld, n1. deze 
Ot dool' deze 1l0odordOlmant.ie ecni gcrmatc zou zijn uitge
maakt of verrnogensOVCl'gaJlg der grantl'cchten bij de ge
bruikelijke contra.eten plaats heeft. De Regeer:ing laat dat 
in het midden - ook de noodol'donnanti e zelf laat nat 
expressis verbis lil het midden , waal' daarin uitdrukkelijk 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
wordt gesteld, dat de bestaande uit het contract voort
vloeiende rechten niet worden aangetast. Wamleer de 
rechter dns goed vindt, uit het bestaande recht een ver
mogensovergang af te leiden, is dat in volledige overeen
stemming met den tekst, waarin staat, dat het voorrecht 
op de opbrengst van het grantrecht wordt gegeven, 

"onverminderd de rechten hem toekom ende uit d" in 
voormelde acte omschreven overeenkomst ", 

Deze overeenkomst blijft dus in tact en de rechter blijft 
volkomen vI'ij in verband daarmede te vonnissen, 7..ooaJ8 hij 
meent dat dat behoort. 

VeIxler heeft de heel' FruÎn ge,'raagd of de verkoop met 
recht VIlJl wederinkoop van de grantrechten noodzakelijk zal 
worden beschouwd als een in onderpandgeving. Ik 7.OU hier
vp willen antwoorden, dat de noodolxlonnantie eiacht, dat de 
kennelijke bedoeling is het in onderpand geven. Nu kan het 
'{ool'komen, dat de grant is verkocht met het recht van weder
inkoop met de uitdrukkelijke bedoeling te verkoopen met het 
recht van wederinkoop 7.Onder meer. 

In dat geval zal dat niet dool' den reellter kunnen worden 
opgevat als kennelijk de bedoelillg hebbende van inonder· 
pruldgevillg. 

Staat de rechter echter voor het geval, dat deze koop met 
recht van wederinkoop geacht kan wOlxlen de gebruikelijke 
wijze te zijn voor inonderpandgeving, dan zal den rechter 
niets in den weg staan daru'in inderdaad een inonderpand
geving re zien. 

'l'en aanzien V311 de terugwerkende krach,t, wa.arover de 
heer Fruin gesproken heeft, rou ik namens de Rcgeering het 
ingenomen standpunt willen halldhaven. 

'l'erugwerkende kracht is en blijft nu eenmaal een pijulijke 
zaak; de noodzakelijkheid om terugwel'kendc kracht te ver
lcenen kan soms Diet worden ontkend en dan moet ertoe 
worden overgegaan. Maar nu daartoe te gaml beslissen, ten
einde op de Weeskamer te Meelan een zachte pre.'lSie uit te 
oefenen, dat zij dc kosten der aanhangige processen voor 
haar rekcning zal nemen, - ik geloof niet, dat de Regeering 
dat "Is een voldoende argument mag beschouwen, om de te
rugwerkende kracht te verleenen. 

De heer sJ J acob heeft verder nog gezegd, dut een seIn'ij
ven aan de Weeskamer, om met de grants geen moeilijk
heden te maken, waarschijnlijk meel' zou nitwerken dan deze 
geheeIe regeling. Mijnheel' de Voorzitter! De moeilijkheid 
is niet zOQzeer gelegen in de houding van de W eeskam.er, 
maar in het geval, dat zich bij de zaak van het Hoogge
rechtshof hooft voorgedaan ten ""nzien van de supffi"prefe
reutie van den fiscus inzake de oorlogswinstbelasting, waarbij 
bezwaar werd gemaakt, om de opbrengst van den verkoop 
der grants in handen van den crediteur te Laten. Dit is de 
oorzaak geweest van het geheele proces. Wanneer zich bij 
een normaal faillissement geen superpreferente rechten Vall 
den fiscus voordeden, is de houding van de Weeskamer altijd 
zoo geweest, dat daarover geen enkele klacht het Departe
ment of de Regeering heeft bereikt. Maar toen eenmaal een 
verkooper dcr grantrechten de opbrengst daarvan in handcn 
bad, bceft hij moeilijkheden gemaakt om de superpr6ferentie 
van het Gouvernement voor de oorlogswinstbelasting te 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, s' JACOB.) 
hemo.reeren hetgeen, zooa];; ik l",eds zeide. aanleiding heeft 
gegeven tot het cnta;mOOl'cn van een proces. 

De heer Dwidjosewojo heeft ten slottc gesproken over de 
rechten van het zelfbestuur. Ik ben op het oogenblik niet 
in starut om te zeggen of, toCh illclel-tijd het zeJfbestuUil' 
rechten heeft afgestaan aall het GOllVel'11ement V'an Neder
landseb-Indië, opdat deze ze zou kunllen gewn aan de 
gemeente Medan en toen het zelfbestlllll' heeft toegestemd 
iJ> de regeling, neergelegd in staatsblad 1915, No. 474, daar
bij eenige finallcieelc kwestie tel' sprake is geweest. Zoover 
ik weet, was zulks niet hef ge"al, mail!' jk weet het niet zeker. 
In ieder geval dwingt deze rcgeling in geen enkel opzicht 
tot omzetting van zeifbestllllrsgcbieu in Gouvernements ge
bied. Wanneer tengcyolge van deze rcgcting omzetting van 
zelfbestnursgebied in Gouvernements gebied plaats vindt, is 
dat niet het recht~treeksehe gevolg van deze bepalingen,. 
maar dan komt dat, doordat deze noodrcgeling aanleiding 
geelt tot toepassing va 11 reeds bestaande bepalülgen. Dus 
wtl.1illeCr mo<:'ilijkhedC'11 of onaangen aamheden voor de 'zelf
b(\~I-uren bij de omzetting zouden !l,i jn te onclel'Yangen of 011-
der de OOg(,ll te zi(,ll. dan lIloest clnt niet g'('sehjeclcn bij deze 
noodregeling, maar had dat moeten geschieden, toen het 
staatsblad 474 van 1915 werd gemaakt en dat is bij die gele
genbeid zonder twijfel ook wel gesellied, aangezien dat 
staatsblad uit den aard del' zaak niet tot stand is kunnen 
komen zonder medewerking en toestemming van het zelf
bestuur. 

Mijheer de Voorzitter! Ik meen, hiermede de verschil
lende sprekers te hebben bcantwoord. 

De heer s' Jac 0 b: Mijnheer de VOOl'ûttor! Wij heb
ben van de Regeerillgsgemachtigcle vernomen, dat hij heeft 
veIxledigd bet bepaalde bij Staatsblad 1915 No. 474. Het 
betreft een juridische kwestie, waarin ik Ider niet wil tre
den, daar dit Qnderwerp voorheen reeds Zeel' uitvoerig door 
anderen o.a. Mi'. Wienicke is behandeld en ook openbaa.r 
gemaakt. Ik zal mij hier beperken tot de opmerking, dat 
het standpunt, dat de Regecrülgsgemachtigdc hier heeft 
verdedigd, ten eencllmale is verworpen in een zeer kl'acl1tig 
en u.itvoerig betoog van ~fl'. " Tienickc, welk betoog ook is 
gcpubliceerd. Ik referccr mij ganl'ne aan dat betoog en 
ook dc Regecringsgemachtigde kun het, zoo hij het wense.ht, 
onder de oogen krijgrl1. 

De Regeeringsgemachtigde beeft daaraan eeu andere 
kwestie vastgeknoopt. Dat een K. B. altijd kan derogeeren 
aa.n een ander K. B., is natuurlijk jn algemeenen zin juist, 
maar, het effect. van dlo derogatie is g'cbonden a&l de 
gl'Ol1zcn, welke het ec""te IC. B. ,wn zichzelve trekt. 

Nu bevat staatsblad 474 van 1915 slechts één artikel. dat 
luidt: 

"Wanneer een Inlandseh zelfbestuur ten behoeve van 
een persoon op wien de voorschriften van het Burgerlijk 
Wetboek voor Nederlandseh-Indië betreffende zakelijke 
rechten toepasselijk zijn, een recht op grond heeft ver· 
leend of verleent met de nit de aanduiding van dat 
recht blijkende bedoeling om een recht te vestigen , dat 
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in aard eu Olll\"sng gelijk staat met een del' in genoemd 
Wetboek omschreven zakelijke rechten, is of wordt een 
zoodanig zakelijk recht verkregen ... . . .. .. ", enz. 

ZooaJs daal'wt blijikt tis de vool'w\Ullx1le voor ·Je 
vesw'g-ing van het recht tooh altijd, dat dool" het 
zelfbestuur oon r echt as ai:gestaall met de boooe
lÎl,€ om geLijl< te staan met een lOakeLijk l100ht "all 
het B .W. Aan die voorwaarde Jlloet v"O ldiaan worden 
om a.a,u dit s taatsblad effect te kunnen verleenen. 
Die voorwaarde echter hangt geheel in de lucht omdat. de 
grants, waar dit staatsblad op betrekking heeft, nooit 
zijn uitgegcv'cn mot de bedoeling om Ül d e plaats te treden 
vun oen zakelijk recht, zooals hier veronder steld wOl'dt, 
doelt mot een geheel andere bedoeling, namelijk alleen om 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
D e heel' Rut g e r s, directeu r van Justitie : :Mijnheer 

a e Voorzitt er ! Dat deze nood·o rdonnantie op zich zelf als 
logisch gevolg zou moeten hebben het dool' de Regee ring 
7.eer bewust verder i n ~ l [lan van een richting, die leidt tot 
norma1iseering van den grondtoestand in )iedan, is op het 
oogenblik niet met zekel'h('id te zeggen, omdat dit teveel 
afhangt nln de houdin g van belan ghebbenden . Behalve 
de eell O bol\Cnde struhbeling, die zich heeft vOO1'gedaan 
hebben zich verder in d(' praktijk geen moeilijkheden met 
de gl'ants voorgedaan. ' Vanneer nno zooals te ve rwachten 
is, men in de praktijk in :àledan niet den weg zal inslaan 
om Etu'Opcesthe zakelijke rcchten te ycrlmijgen op 0('11 g'1'Ond, 
manr men liever een andere richtin g zal inslnan, namelijk 
om met behoud van de grantreehten een behoorlijken nor-

gclegenheid te geven voor woningbouw, Ik wijs cr dus op , malen toestand t e verkrijgen, dan is niet va n t evoren t e 
dat de voorwaarden, die bij slan.tsblad 1915 No. 474 gesteld zeggen, of de R cgee l"Îng daarin zal berusten, of dat de 
zijn \ ' 001' d e vestigillg van het zakelijk rooht op die wijze, Regee rin g, ondanks dat de zaak marcheert, een anderen 
in de praktijk niet worden teruggevond en en dat dus daal'· weg zal inslaan. Ik kan een dergelijke toezegging niet 
om d .. t staatsblad geml effect kan hebben. nan den heer s'Jacob tloen. Ik voeg hier echter aan toe, 

Door den heer Pruin _ en in navolging daarvan ook door dat de k westie die hler behandeld wordt, door mij juist 
den Regceringsgel1lHchtigde _ is twijfeluitgespl'oken of wel'· all een bezien wordt van het standpunt van het vcrlcenen 
kelijk wel 'afstanddoelliug van rechten, waarover ik in van erecliet . maar dat deze zaak natuurlijk ook een in
ool'St:cn termijn gooprokcn helb, hoort pi Ul<.lts ~cha.cl t ,'('nsi"k gczichtspunt heeft en 111. ook waarde heeft uit 
dooL' loot z.el.fibcSLllUl' Wl.ll Deli aa n de gomecn1:>c l\'loclan . ngl'<l rlseh oogpunt. En ook daarom wil ik niet graag op 
I k kan die twijfel opheffen door te verwijzen naaI' het oogcnblik eC Il bind(~ lld c toezegging namens de Regee
de akte, opgem.aakt door 'Hltads D. J. 111. de I·ing t en deze aan den hee l· s 'Jaeob doen. 

Handt Jr. t e Meelan, op 30 November 1918, waarbij als par- Dat ik het omtrent de betrekkeli jke zW<l:kh len vall 
tij on zijn verschenen het zelfbestuur van Deli en de plants- de onderlm.v:ige Ql'donnanrtäe met den heer s'Jaoob 
vervangende bru·germeester "an Medan. oon8 ben, hooft dlt geachte lid \()I"ooht gecons t.:lteelxl. 

In die akte nu staat onder moor het volgende: Ik zon all een nog tot slot om mo~elijk misven;tand 
"En verklaren partijen te zijn overeengekomen als chull'Omkc.nt u~t -den we~ te ruimen, wiNcn roggeu) 

volgt: dat cl IO: UCtg,oerillg het yoJkoJllcn eens lis IIlICrt don 
Partij t cr eene - hot Zelfbestuur van Deli - sehonkt hec l' ~ · .J a(,OIb, dat Y{)OI' de toep<l5:j,-', in,g y a ll ~tHu tsblad 

bij deze om niet en onherroepelijk: ]915 Ko. 474 noo::.1ig is, llat het zell'bc."1uUl' heeft u it-
A. aan de Gemeente 1\'[00 u 11, welke Séhcnldn g par1 ij gegC\rcn eon recht., (lat in aard en sl l'ekking ovel'-

':) ub IX verli.laart aan tc nemen: cc-nkomt mot een z.akel ijk 11('('111. ,'a~l het, B.'V~ rrot 
het recht van eigendom op de binnen de gl'enz(}11 nog toe is m.en in Deli zelf ZOOl' dubieus omtLl"C:nt 

dier gemoonte gelegen gronden, met uitzonderin.g "an het feit, Q,f de gl',ants d3aJ"HI<1 I1 viOldoc.n. En dHt dS 
de sultallsgl'ondcn enz. IJ . 

Pel' slot van rekening geloof ik, dat er weinig verschil
punten bestaan tusschen den Regeeringsgl'machtigde en mij. 
Ook de Rcgee l'ingsgcmacht.igc1 e heeft de zwakke punt.ell VHn 

deze ontwel'p·o l'donnantie el'l<end. Ook hij heeft zich -
hoewel niet duidel ijk - uitgesproken iu dien zi n , dat deze 

~k VOO I' <Ic Rcgee.llÎng de reden geweest om Îll de onit
werp-orc101mantie en in de toelichting daarop op geen en· 
kele pi",,!>; OM .lnl"Or p te doen op het sta,o.!,hlad 1915 
No. 474. Dit Staatsblad is in het Gedelegeerdenverslag 
t el' sprake gebrHcht rn de Regeel' ing is daardoor genood
zaakt gcwce~t daa rop in te gaan. doch het Staatsblad is 

ol'clonnailltie in hot <l 1 ~lllerul als cen eeriSte sta p moet word.on dOOl' de Rcgcerin g zelf niet al s basis genomen voor deze 
boschou\\'d op den verd el'en weg 1103.1' normaliseel'Ïng van de l'cg('lillg. omdat op het oogcnblik - voorzaovel' de inlieb· 
gl'om:.b~cchten in l\Icc1an. Ik meen (h18,r0I11, dat uit de wool"d on ting-en van de Uegecring' gaan - de twijfel, die de heel' 
V<ln dOll geachten Rogeol'ingsgcmaohtigclc \'oldQcndc gebl c- s'Jaedb hee ft geuit, of de g l'antrechten in g.en(}öf~7.amc ma.te 
lwn is, dat de Ttegecring het ook als haal' taak beschouwt voldoc:n wan de l(lontitei t Illet Cûll zoakelijk l"C<l'ht volgens 
deze zaak tot eén oplossing te brengen. Ik ben dHal'm N:le l1Ct R.'V. indcl'dthax:l aunwC",,dg is. Dit word t ni et dOOl' 
volkomon bevl'edigd, maal' zou toch gaarne van den Regee- nll en toegegeven. El' zijn mClI sch rll in Medan, die bewe
l'in gsgemachtigde vernemen of ind erdaad de Regec l'in g l'en , dat het genoemde Staatsblad hier wel kan word en 
\'OOl'nemens is he t bij deze on twcrp·ordonnantic te lat t:n toegepast, doch el' zijn nnderen, die meenen van niet. De 
dan wel verder zal gaan in de richting van het vinden ,-an praktijk is, voorzoovel' mij bekend , dat zulks nog nooit 
een definitieve oplossing voor d e mocilijkhedcn bij d.e gl'ond. gebeurd is en daarom heef t 001, de R egee l'ing zich ten 
.kwesrt ies Itel' Oostkust van Sumatra, aanzien van de nOl'malisccl'ing van de grond l'echten be· 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, VOORZITTER, KOE
SOEMO OETOYO.) 
roepen op de mogelijkheid, dat door de gemeente grond 
in erfpacht wordt gegeven, en niet op Staatsblad 1915 
No. 474. 

De olltwerp~ol'donnantie, zooa1s zij van Regeeringswege 
gewijzigd is, wordt vervolgens zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

(KOESOEMO OETOYO, s' JACOB.) 
Christengemeentcn ook personen van anderen landaard 
kunnen worden opgeno-men. hv. Christen-Europeanen of 
Christen-Chineezen. 

Dit is, m.i. tenminste, min of meer, een inbreuk op het 
groote beginsel, dat Inlandsehe grondrechten niet aan niet
Inlanders mogen worden vervreemd. 

Op grond van al deze overwegingen ben ik huiverig, ~1ijn
beer de Voorzitter, om aan deze ontwerp-ordonnantie mijn 

De Voo l' zit ter : A a n d e û r dei s d e bch a n- stem te geven. 
del i 11 g van deo n t w e r p-o l' don 11 a 11 tie tot 
aanvulling van de regeling van de rechts
positie der kerkgenootschappen (Ond. 63 1. 

De heer Koe s 0 e m 0 ° e toy 0 : Mijnheer de Voor
zitter! In de Memorie van Toelichting op blz. 2 Ie kolom, 
lees ik het volgende: 

"lntussehen blijkr. uog verSchil van opvatting moge
lijk te zijn ten aan,?;ien van één voor de rechtszekerheid 
gewichtig punt, de vraag namelijk, in hoeverre de rege
ling in haar huidige redactie in verband zou kUlUlcn 

worden gebracht met het al of niet onderworpen ~ijn 
aan Europeesch recht van die kerkelijkc corporaties, 
aan wie de in artikel 2 bedoelde verklaring is afgege
ven of die genoePld zijn in het, in Staatsblad 1927 
No. 155 bekend gemaakte beslnit". 

Met deze woorden erkent dus de Regecring, dat terzake 
nog een strijd bestaai. De Regeering gaat zelfs verdcr, 
want i.ets vertlerop zegt zij: 

"Tot heden toch gold het stelsel dat iedere vereeni. 
ging van overheidswege als rechtspersoon erkend, on· 
del' de bepalingen van het Europeeschc rccht valt". 
Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik de strekking van 

deze ontwerp-ordonnantie goed heb begrepen, daJl is het de 
bedoeling van deze ordonnantie om in dien strijd eens en 
vooral een beslissing te doen nemen. Die beslissing zou de 
Regeering dan gronden op het adatrecht. Nu ben ik heele
maaI geen deskundige op het gebied van het adatrecht, 
maar ik meen toch, dat de lnlandsche Christengemeenten 
pas in de laatste jaren zich hebben bezig gehouden met 
dcn opkoop van Inlandsch grondbezit. Waar de tijd nog 
zoo kort is, kan dat recht onmogelijk als adatrecht worden 
beschouwd. Mij zijn erfpachtspereeelen bckend in het 
bezit van zendingsgenootschappen, waarbij Inlanders wel 
worden toegelaten om daarin een aandeel te verkrijgen, 
doch onder de voorwaarde, dat zij Christenen zijn. Omdat 
het hier erfpachtsperceelcll betreft, heh ik daar natuurlijk 
gecn bezwaar tegen . Met dergelijke erfpachtsperceelen kan 
een zendingsgenootschap natuurlijk doen, wat het wil. 

Maar bedenkelijker is het, Mijnheer de Voorzitter - en 
zoo 'n geval is mij ook wel bekend - dat een zendeling op 
naam van een lolandsche Chl;stengemeente sawah 's opkoopt 
om die in bewerking uit te geven aan Inlanders, eveneens 
onder de voorwaarde dat zij lnlandschc Christenen zijn. 
Hicl' heeft men dns een geval van ontVl'ccmding van gron
den aan Mohammedaansche Inlanders, om die te geven 
aan Christenen. En nog bedenkelijker wordt het, waar -
blijkens de Memorie van Antwoord - in die lnlandsehe 

De heer s'J a c 0 b: Mijnheer de Voorzitter! Blijkens de 
considerans - terloops merk ik op dat daarin een misstelling 
is geslopen doordat bet woord "Regeering" in de plaats is 
gekomen van "regeling" - ........ ... . 

De Voo l' zit ter: Dat is in het Gedelegeerdenverslag al 
hersteld! 

De heer s'J a c 0 b: Dit is mij ontgaan ............ heeft 
deze ontwerp-ordonnantie ten doel om mogelijken twijfel 
omtrent den rechtstoestand van kerkgenootschappen op te 
heffen. Dat doel wil ze hereiken door de ordonnantie van 
Staatsblad 1927 No. 156 aan te vullen met een artikel, 
waarbij wordt bepaald, dat de verklaring, die ingevolge 
dat Staatsblatl aan kerkgenootschappen is afgegeven, in 
geen geval medebrengt een verandering in de rechtstoe
stand, in het privaatrecht, waaraan die kerkgenootschap
pen zijn onderworpen. 

De betcekenis van de ordonnantie van Staatshlad 1927 
No. 156 is deze, dat aan kerkgenootschappen kan worden 
afgegeven een verklaring, die automatisch insluit de erken
ning van het kerkgenootschap als een rer.htspcrsoon. De be
teekenis van de aanvullingsordonnantie is dus, om aan de 
kerkgenootschappen te zeggeu: Ongeacht de rechtpersoon
lijkheid, die ge verkrjjgt, blijft ge gelaten in het privaat
recht, dat ge vroeger altijd hebt gehad. 

In hoeverre deze ordonnantie voldoet aan de belofte, dic 
in de considerans ;s opgenomen, om allen twijfel op te heffen, 
mag, dunkt mij, wel nader worden onderzocht. Die ordon
nantie is bedoeld als een oplossing van een twijfelachtig punt, 
maar ze heeft het lot ondervonden van zoovele andere op
lossingen, want blijkens het gedelegecrdenverslag heeft zij 
een aantal vragen doen rijzen, die .op haar beurt weer om 
een oplossing vragen. 

Wanneer men tot de kerkgenootschappen zegt : "Ongeacht 
Uw rechtspersoonlijkheid wordt gij gelaten in het recht, dat 
ge eerder hadt", zegt men met andere woorden: Ongeacht 
Uw rechtspersoonlijkheid is op U van tO<'passing of het ge
codificeerde Europecsche recht, Of het Inlandsche adatrecht. 
Maar daarmede wordt geen L,vijfel opgeheven, want dan blijft 
nog altijd de groote vraag bestaan: Wanneer is op een kerk
genootschap van toepassing het Europeesche recht en wan
neer het Inlandsche recht! 

Voor deze vraag gesteld, antwoordt de Regeering met 
'een uitvoerig betoog, dat de rechtspersoon een figuur is 
zoo wel van het Europecsche als van het Ialandsche recht 
en dat de erkenning van de rechtspersoonlijkheid op zich-
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(s' JACOB.) 
zelf volstrekt niet in staat is, verandering van den rechts
toestand mede te brengen. 

Ik kan mij met dat betoog ten volle vereenigen, maar 
van meer belang komt mij de vraag voor; wanneer weet 
men, dat men te doen heeft met een rechtspersoon, waarop 
van toepassing is het Europeesch recht en wanneer met een 
rechtspersoon, waarop van toepassing is het Inlandsch 
recht ? Of, overgebracht op het onderwerp van deze ordon
nantie j wanneer weet men, dat men te doen heeft met een 
kerkgenootschap, dat onderworpen is aan het Europeesch 
recht en wanneer men te doen hcrft met een kerkgenoot. 
schap, dat onderworpen is aan het Inlandsch recht 1 

Voor deze vraag gesteld, antwoordt de Regeering: dat 
moet de rechtel' maar uit.maken. Met deze houding kan ik 
mij minder goed vereenigen. Het heeft, dunkt m.ij , weinig 
nut om aan de kerkgenootschappen de verzekering te ge
ven, dat in hun rechtstoestand geen verandering komt en 
ze voor te houden, dat ze zoowel aan het Europeesch als 
aan het Inlandsche recht kunnen onderworpen zijn, ter
wijl zij tevens in de onzekerheid worden gelaten in . welke 
gevallen het eene en in welke gevallen het andere recht op 
hen van toepassing is. 

Voor phy; icke pcrso ncn bestaat die onzekerheid niet, 
<leze onzekerheid wordt opgeheven door art. 131 1. S. Naar 
analogie daal'van zou men moeten aanncmrn. dat de adat 
heeft te beslissen over de vraag, wanneer men te doen heeft 
met een lnlundseh rechtspersoon. Daarmede zijn geholpen 
die Inlandsche rechtspersonen, waarover de adat zich reeds 
heeft uitgesproken zooals de vereenigingen op Bali, inelu· 
sief de soebaks, het Menangkabansche familieverband, de 
Inlandsche zelfbesturen enz. Maar waliueer men aan de 
adat vraagt, wanneer een kerkgenootschap onderworpen is 
aall het Inlandsche recht, stelt men zichzelf voor een zeer 
moei lijk, zoo niet onoplosbaar vraagstuk en de rechter, aan 
wicn men die moeilijkheid weer overdraagt, zal zich m.i. 
daaruit ui et gemakkelijk kunnen redden. 

En toch heeft het belang - in het Gedelegeerderverslag is 
.erop gewezen - die vraag tot een oplossing te brengen V001'

namelijk om het grondrecht, waarop ook door ons geacht 
medelid, den heer Koesoemo Oetoyo, <gewezen is. Men kan 
zich voorstellen, dat een kerkgenootschap zich aan opkoop 
van gronden wH wijden en daarbij verzet ontmoet op grond 
dat het kerkgenootschap ni et uitsluitend uit Inlanders be
staat, maar daarin ook eenige elementen zijn opgenomen op 
wie CCn ander recht van toepassing is. Deze vraag baar ant
woord niet te doen vinden in het stelligrecht zou, dunkt mij, 
wel ecn leemte laten in de regeling van deze materie. Ik 
kan begrijpen , dat de Regecl'ing cr tegen opziet naar deze 
oplossing te zoeken, maal' ik kan niet inzien, dat zij, die aan 
haar onderdanen rechtszekerheid verschuldigd is, zich aan 
die taak zou kunen onttrekken. 

" r anneel' ik spreek van een oplossing, bedoel ik niet zoo
zeel' eeu oplossing enkel voor dit specifieke geval, maar heb 
ik meer het oog gericht op het geheele gebied van het inter
gentiele recht, dat zoo rijk is aan twijfelachtigheden en zelfs 
aan rechtsconflicten. Het is maar ecn suggestie, doch ik 
zou hier in overweging willen geven, de oplossing' te zoeken 

(s' JAC OB, DWIDJOSEWOJO.) 
door aanvulling met een fundamcnteel c vool'lZiening van art. 
131 J. S. voor zoodnnigc gevallen van twijfelachtigheid en 
onzekerheid, een voorziening, die de competentie van de 
bevoegde macht om in zulke gevallen een beslissing te ne
men omvat en tevens de algemeene richtlijnen voor die be
slissing aangeeft. Ik ga er ,hiel' niet dieper op in; ik herhaal, 
het is slechts een sug.gestie. 

Ik ben met deze beschouwing afgedwaald van het onder
werp. dat in behandeling is, maar ik meen daol'voor een ver
ontschuldiging te mogen vinden in de omstandigheid, dat 
hier gebleken is van een "erdergaande bevrediging van be
hoeften dan door het ontwerp is gegeven . De Regeering 
zegt in de considerans, dat het ontwerp strekt, om m<>,,"llJ.ijke 
twijfel omtrent den rechtstoestand van kerkgenootschappen 
op te heffen . Ik geloof -veeleer, <lat dit ontwerp zijn ontstaan 
te danken heeft aan de vraag door kCl'kgenootsehappen aan 
de Regeering gericht: Wat is ons recht1 Het antwoord, 
uat de Regeering bij deze ontwerpordonnantie daarop geeft: 
U.W recht is hetzelfde, als hetgeen U vroeger hadt, is dUlnkt 
m.ij; niet in staat belanghebbenden te >bevredigen. Ik geloof, 
rlat de wetgever zijn taak verkeerd zou begrijpen, wanneer 
hi j zich bepaalde tot een antwoord, zooals dat bij deze ont· 
werp-o rdonuantie door de Regeering gegeven is. De wet· 
gever is m.i. integendeel verplicht, alle behoefte aan recht.
zekerh eid. die er bestaat, te bcvredi3en. Ik begl'ijp, dat het 
bij deze ordonnantie zelf nog niet gebeurt, maar ik stel 
lnij voor, dat de Regecring in deze ontwerp-ordonnantie aan· 
leiding kan vinden om iu studie te nemen de vraag, in 
hoever zij <le ,behoefte die nu nog bestaat aan meer rechts· 
zekerheid, ten volle kan bevredigen, ook al zal de oplossing 
van, die vraag niet zoo gemakkelijk zijn, als op het eerste 
gezicht schijnt. Nog eens, ik geloof, dat men voor die ,op
lossing dieper moet gaan en deze moet zoeken in een alge
meene regeling voor het opheffen van rechtsconflicten en 
twijfelachtigheden op het <gebied van het intergentiel recht. 

De heer D w i d j 0 s e W 0 jo: Mijnheer de VoorzittCl'! 
Nopens de thans in behandeling zijnde ontwerp-ordonnan
tie zou ik gaarne de volge.nde opmerkingen willen makcn. 

De Memorie van Antwoord op het Gedelegeerden-verslag 
heeft mij niet in allell deele bevredigd. Immers Ïll de Me
morie van Toelichting is uitdmkkelijk door de Regeering 
verklaard, dat het wenschelijk is 

"door een uitdrukkclijke bepaling icder rnisverstanJ 
a.f te snijden aangaande de bedoeling van het onder
havige Koninklijk besluit (K. B. van 29 Juni J925 
No. 80, Stbl. 1927 No. 156) om geenerlei invloed nit te 
oefenen op het privaatrecht, dat de burgenlijke rechts· 
verhoudingen der kerken, kerkgenootschappen of zelf· 
standige onderdeelCJl. daarvan beheerseht". 

Doch op een in het Gedelegeerdenverslag m. i. terecht 
gedaan voorstel om ooj de door art. 2 lid 1 van het evenge· 
noemd K. B . vCl'eischte verklaring te bepalen, of de cor
poratie door Inlandseh dan wel door Emopeesch recht 
wordt beheerscht, e.n om een beschrijving der goederen van 
de kerkelijke gemeenten verplichtend te stellen, wenscht 
de Regeering niet in te gaan. De strekking van dit voor· 



152 

17de VERGADERING - WOENSDAG 9 J\OVEMBER 1927. 

Aannuling regeling rechtspositie kerkgenootschappen. 

(DWIDJOSEWOJO, VAN HELSDINGEN.) 
stcl dekt naar mijn bescheiden meening volkomen de ~e

doeling, die aan het K. B. en ook de thans voorgestelde aan
vulling ten grondslag ligt, n.1. om aan meerbedoelde corpo
raties rechtszekerheid en rechtsbevrediging te verschaffen. 

Voorts meen ik naar aanleiding van de onderhavige aan
gelegenheid een inconsequentie te zien in het door de R<l
geering ingenomen standpunt t. a. v. Inlandsche k erkelijke 
gcmeenten eenCl"Zijds en dat t. a . v. de als rechtspersoon 
erkende Inlandsche vereenigingen anderzijds. 

'Vorden de burgerlijke rechtsverhoudingen ,"an laatst
bedoelde corporaties volgens de vaste practijk geheel be
heerscht door het voor Europeanen en daarmede gelijk
gestelden geldend recht, die van de Inlandsche kerkelijke 
gemeenten niet, doch daarvan wordt slechts de rechtsper
soonlijkhcid van rechtswege erkend en bevestigd. Een en 
ander kan aanleiding zijn tot het vestigen van een indrnk, 
dat hier met twee maten wordt gemeten. 

Ook ten aanzien van de onderwerping aan het Europeesch 
privaatrecht van kerkelijke gemeenten heeft de Regecring 
zich m.i. niet duidelijk genoeg uitgesproken. Op de door 
verschillende leden van dit college naar voren gebrachte 
wenschelijkhcid om de regeling in Stb!. 1927 No. 12 aan 
te vlulen, is de Regeering niet positief ingegaan, ofschoon 
zij blijkens de memorie van antwoord van meening is, 
dat !hij bedoelde ondCl~verping n.iteraard niet kan worden 
voldaan aan enkele vereisebten, die alleen op natuurlijke 
personen betrekking Iounnen hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Gaarne zou ik daarom den Re
geeringsgemachtigde willen "Verzoeken om meerdère klaar
heid in verband met de door mij gemaakte opmerkingen te 
willen verschaffen. 

Tenslotte wil ik gaarne de bezwaren van den heer Koe
soemo Oetoyo, die zQoeven dool' hem naar voren zijn ge
bracht tegen de onderhavige ontwerp-ordonnantie, onder
schrijven en ik zal daarom mijn stem niet aan dit ontwerp 
kunnen geven, tenzij de bedoelde bezwaren straks öf door 
de Regeering of door een van de andere sprekers zullen 
worden weerlegd. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! 
Dat dit staatsblad omtrent het ontwerp, dat ons bier wordt 
voorgelegd niet geheel duidelijk is, lJlijkt wel uil de vcr
schillende bezwaren, die door diverse sprekers hier naar 
voren zijn gebracht. Ook ik verkeer in een eenigszins 
moeilijke positie. Wanneer bet Staatsblad 1927 No. 156 
aan mijn oordeel was ondel'worpen geworden, dan vrees ik, 
dat ik er zeer sterk principieel tegen gekant zou zijn geweest, 
omdat ik dat Staatsblad inderdaad aeht een aanranding van 
het recht van de kerk . Voor een goed begrip van mijn 
standpunt ben ik gedwongen, om ook dit Staatsblad 1927, 
No. 156, waarvan de ontworpen ordonnantie een aanvulling 
is, zeer kort in zijn geheel in beschouwing te nemen. 

Bij de bestudeCl-ing van deze stukken zijn wel beel dn.i
delijk aan den dag getreden de groote moeilijkheden, die 
wij ondervinden door het gemis van de voorstukken. Wij 
weten te.n.lotte niet precies hoe het Staatsblad is ontstaan 
en wat daarvan de reden is geweest, doch het is toch wel 

(VAN HELSDINGEN.) 
eenigszins te bevroeden en ik meen daarom stel1ing te moe· 
ten nemen tegen het geachte lid, den beer s'Jaeob, die 
gemeend heeft te moeten uitgaa" van de veronderstelling, 
dat door verscbillende kerkgenootscbappen zou zijn ge
vraagd : zeg nu maar "ens, aan welk recht wij eigenlijk 
onderworpen zijn. Ik geloof, dat dit hier de bedoeling niet 
is geweest ~n dat de aanleiding tot dit Staatsblad een ge
heel andere is geweest, n.l. deze,. dat verschillende kerken 
weigerden te worden beschouwd als vereenigingen. De 
reebtspositie van de Im·ken is, zooals U bekend is, ~Iijnheer 
de Voorzitter, steeds een zeel' moeilijk en teel' punt geweest. 
De kerken ,hebben steeds beweerd en volgehouden, dat 'lij 
rechtspersonen waren, gui generis, eigen rechtspersonen, 
die gebeel verschillend en los zijn van de burgerrechtelijke 
vereerugmgen. Vroeger heeft men de kerken steeds ge
dwongen in de richting van de burgerrechtelijke vereeru
gingen, die bun rechtspersoonlijkheid aan de goedkeuring der 
Overbeid ontleenden. Dit streed eehter met het karakter der 
kerk, van daar, dat verschillende kerken geweigerd beb
ben om, in het maatschappelijk lc,-en optredend, eerst 
rechtspersoonlijkheid aan te vragen op grond van de regelen 
overeenkomstig bet hier geldende Staatsblad 1870 No. 64. 

Dit is hier ook het geval geweest en indien ik mij goed 
herinner, zijn het vooral de gereformeerde kerken geweest, 
die geweigerd hebben recbtspersoonlijkbeid aan te vragen 
met behulp van bet Staatsblad 1870 No. 64. Zij stelden 
op den voorgrond, dat de kerken geen privaatrechtelijke 
personen zijn eu ook niet haar rechtskraeht als publiek
rechtelijk li chaam ontleenen aan de overheid, maar dat 
zij alle zijn rechtspersonen sui generis. 

Het merkwaardige is, dat de Regeering in Staatsblad 
1927 No . 156 dat ten volle erkend heeft. In art. 1 wordt 
zondcr meer het beginsel vastgelegd, dat de kerken en 
kerkgenootschappen alsmede hun zelfstandige onderdeelen 
van rechtswege rechtspersoonlijkheid bezitten, maar de 
grief, die ik tegen het beginsel in genoemd Staatsblad 
heb is deze, dat hetgeen in art. 1 met gulle hand wordt 
g{jgeven, in art. 2 onmiddellijk wordt teruggenomen. In 
art. 2 toch wordt uitdrukkelijk verklaard: 

"Om als kerk of kerkgenootschap. dan wel als zelf
standig onderdeel daarvan, te worden aangemerl,t. is 
eene daartoe strekkende verklaring vereischt van den 
.. Gouverneur-Generaal" . 

De Voo r z i t ter: Artikel 3 is er ook nog. 

De heer Van H e l s di n gen: Dat komt straks nog. 
Deze bepaling in het Ie lid is, dunkt mij. voor een kerk 

of een gemeenschap, die zich als kerkgenootschap orga· 
niseel't, onaanvaardbaar. Dat de Gouverneur·Gcneraal 
moet beool'deelen, of een religieuse gemeenscha.p als kerk 
of kerkgenootschap moet worden aangemerkt, is absurd. 
Ik begrijp wel, wat de reden is geweest, dat men dit arti
kel in dezen vorm heeft opgenomen. maar desniettegen
staande moet ik ernstig protest aan~eekenen tegen de ge· 
daehte, die _daaraan ten grondslag ligt. Het ligt allerminst 
in de bevoegdheid van den Gouverneur-Generaal t.e be-
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oOl'tleelen of een l'eligieuse gemeenschap is een kerk of ec n 
kerk g'C Ilootsch apo 

Bij de beool'deeliJlg' vall genoemd Staatsblad dringen 
zich de yolg'cnde Vl'agen op, die ecn igs:t.ins buiten het ver
band liggen yau het ontwel'p, dat voo r ons ligt en waarop 
ik gaarne nlll den Hegccl'ingsgemachtigde aut woord zon 
willl'll ontvangen . D l' eerste \'J'lHl~ luidt: " 'elke toehstcell 
denkt de Rcgeel'Îng aan te leggen om het wezen YU U ee n 
kerk of kerkgenootschap te beoordeelen; praejndicieert 
dit iets omtrent de vmag of bepaalde godsdienstige ge· 
Dl eenten moeten worden beschouwd als kerk 1 

D l' \ -00 l' zit 1 C 1': Die \Taag ligt al heel ver buiten 
het ontwe l'p. 

De heer Y a n H e l sd i n gen : ~lij nheer de Yoorzitter ! 
1k ben daarom begonnen met te zeggen, dnt ik mij eClligs
zins buiten het ontwC'J'p zou bcgcyell. 

De tweüde vraag: Op welke grolldell kan een verzoek 
0111 t'rkL'nn ing als kerk worden gcweigel'c11 

De derde: Indien een "crklal'ing~ als iJl art. 2 WOl'dt be
dodd, wordt geweigerd, welke zullen dan de gevolgen zijn 
van èl'll ~ooda nige weigerillg1 

:.\Iijnhccr de Yool'zitter! ~\b de geê1t:htc H ... ' g'ce l'Î llg~ge

mathti::;'Lh,' mij in dat opzichl \'all antwool'd kan diencn , ~nl 
ik helll ZCC l' dank baal' zijn, 

I k kOI11 t ha ns tot het eigenlijke onderwerp. De eerste 
vraag, die zich in \'t~ l'balld hiermede naar "oren dringt is 
deze, op welke kerken dit staatsblad eigenlijk van toepassing 
is, Ik geloof - en thet doet mij genoegen, dat geen der sprekers 
deze kwestie in het ~cLl ing heeft gebracht - ik geloof, dat 
vasts taat, dat met kerken of kerkgenootschappen bedoold 
worden de ChristcUjkc kedwll cu kcrkgenootschappeu cn 
niet de J, lamitische of Boeddhistische of Hil1doei tisehe reli· 
~ieu"c ge lll cc lI~ehappen of wat van dien aart..l ook. Dat staat, 
meen ik. buiten twi jfe l vast, althans wann eer men het woord 
,.k~l'k·' in zijn ~igclllijkc bctcckcnis neemt. 

l\Iijnheel' de Yoorzittcr! Ik bespeur in de vergadering t€e
kellen, \\'flHruit blijkt, dat mcn het niet m et mij eens i~, 

\Vannecr clus mijn opmcrkin g aanleiding geeft tot het Yra
gen naar meel' opheldering, is het gewellscht, dat de Regee
ring duidelijk zegt ot deze I'egeling alleen bedoeld is voor de 
Chri~telijkc kerken en kerkgenootschappen. Immers aude
re religieuse gemee nschappen hebben aan een dergelijke 
regelu1g geen behoefte, beheersch t als ze worden door hun 
adat . N aar juist omdat de Europeesche kerkgenootschap· 
pen niet wisten of ~ij konden optreden als rechtspersoon , 
was voor hen deze regeling noodig. Het is echter misschien 
betel' dat in den titel Vil1l de wet naar voren te brengen. 

Een t,\\'epclp \ï':lag is: op ,\-elke Christelijke kerken heef t 
dit staatsblad nu gelding. Dan ,djs ik op Staatsblad 1927 
No. 155, jo. art. 4 va n Staatsblad 1927 Xo. 156. Daaruit 
b lijkt, dat het inderdaad do bedoeling is, dat de Emopre· 
sehe ke"kon en kerkgenootschappen onder dit Staatsblad 
vallen. 

Art ikel 4 bepaalt onder meer, dat een verklaring, als in 
art. 2 bedoeld, uiet noodig is voor instellingen, welke v66r 
de in werking treding vau dit besluit door den G01l\'erUeur

Handelingen, Zittingsjaar 1927-]928, 

(;l'nel'<lal bij '-h: .... luü als kL'l'k'Llf kl'l"kgL'lltJotsclwp, da n \\'cl 
als zelr~talldig OlH.lI..'l'Lh'c.!l daUl'\illl zijn ailllg'clllerkt, terwijl 
,~tnat!-5 bllld 192ï, Xo, 155, dat 5 ~lei te \'01'(,'11 \rel'tI a[gc!i:oll
dig'd, \'OOl'zoo\'er het prot c:stHntSéhe kel'kgenooischappcll 
belt'dt, bepaalde. dat als kerk of kerkgenootschap, clan wel 
als zl'lr~lalldig 011<11: 1'(1 c('1 daé.l1'V~lll wordt aangemerkt : A: 
de Protestantsche kerk in Neclerlandsch·Indië, alsmede haar 
Europeesehe en Inlandsche gemeenten. De InJandsehe ge· 
meenten der Indisehe kerk vallen dus als onderdeel en eener 
als zoodanig aangemerkte k erk onder dit Staatsblad. 

_\lij nhecl' de Vool'zittcl'! VoonWOVCl' het de l nlandschc 
kerken bel1'cft, die ontstaan zijn op hei terrein del' gCl'C
rOl'lIlL'crdc zending, geldt <l L'tikel 3 va ll Staatsblad J927 No, 
156. \\'flnt zij staan in \'cl'unlld met- of hoonm bi j- dool' de 
HegL't.:l' in g' iu ~edc 1'iand \\'(~ tt ig erkende kOl'kcn of kel'kge
Ilootsthappen , Zij krijgen dus eell \'crlda l'Îl lg als bedoeld 
bij artikel 2 \'un dat ~taaH:iblad, zoollra de l' cg'lementen en 
de bC}lrJlillgell betl'effende hUil illstelli ng sc lll'i ftl'l ij k bij den 
UOU\ï.::!l' ll(:! lI1'·Gcneraal zijn bekend gemaakt. 

De derde vraag is nu deze: Hoe staat het nu met de 
Inlandsche Christen gemeenten, die nict zijn ondel'deelen 
van de Protestantsehe kerk en ook niet behooren tot de 
gl.'I'eiOl'llIl..'l'l'de kerkcl!. \V orden oo k deze bchecl'scht dool' 
dit Staa tsblad ! Ontstaan dool' den arbeid van zendelingen 
cn zC IH.lings,'c l'ccn ig ing'l' Il , kUllllen zij niet worden gCl'fl l}g
sr hikt ollllcr de l nlundsche gCllIecl1 tL' ll , die worden genoemd 
in Staatsblad 1927 No. 155, want zij zijn geen onderdeelen 
eener kerk, in Xederland erkend. )L i. vallen deze Inlandsehe 
Christen·gemeenten als religieuse gemeenten geheel bniten 
dat Staatsblad en ,,·ol·den 7.e ook .beheerseht. los van dat 
Staatsblad en los van de ordonnantie, die wij thans behan· 
delen. dool' hun eigen adatrecht. Zoodra Inlandsehe ge· 
meensehappen - zij het religieuse of Christelijke - zich 
ol'gan iseeren en zich als rechtspersonen in het adatleven 
gedl'ugell. tl'èdcn zij ,'olgens hun eigen adatrecht ook op als 
rechtsgemeenschappen , Daarmede is, meen ik, de opmer· 
ld ng "an den hee l' s 'Jacoh beantwoord, die meende, dat 
de in ee n hepaalde streek geldende adat zou moeten beslis
"en OVCl' het bestaan van de r eehtspersoonlijkheid. Ik meen, 
dat dit anders zal moeten worden opgevat n1. zoo: zoodra 
een l nlnndsche l' el igieu!Sc gemeenschap zich mUil' buiten 
openbaart alsof zij reehtspersoonlijkheid heeft, bezit een 
dergelijke gemeenschap die l'eehtspel'soonlijkll eid, Het is 
niet nood ig-, dat adatre~f' lill gen va n een andere groep men
sc·he11 i'..Ouden bepalell of del'gel ijke gemeensc happen rechts
pe l·soonlijkh eicl hebben, Dit hangt, af uitsluitend van het 
aclfll'e('ht "an de groep menschen die de gemeenschap zelf 
vormen , die hun eigen adatrecht hebben verl<1'egen, 

De TnI. gemeenten. d ie ik hie l' bedoel , hebben dus een 
eigen leven en zij yallen clm~. naar i);;: meen, buiten dit 
Staatsblad . Ik zou echter van den geachten Regeerings· 
gemachti ~cle gaarne vernemen. of mijn veronderstellingen 
juist zijn, 

Het Staatsblad 1927 ", 0 . 156 geldt dus in vet'band met 
het bepaalde b ij Staatsblad .1927 No. 155 1'001' all e Indische 
kerken en ook YOOI' de 11113nd~ehe gemeenten. die tot een 
I ndi~che kerk behool"t'n, l k meen llU de l'('dcJl \'311 cl ... , 011-
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dCl'havigc aanrull ing' te zien in het fl'it~ dat dool" deze sa· 
menkoppeling ran de J~nl'opl'('schc- ('11 de lnlandschc sc
meenten in hetzelfde staa tsblad 1927 No. ]55 de noodzaak 
geboren wel'd, om duidelijk in het Huht te stell en, (lan welh: 
recht nu VOOl'taan die Inlandsehe gemeenten dcr Protestant
sche Kerk zonden zijn onderworpen. Hct feit, dat zij hiel' als 
rechtspersonen zijn erkend, zou allicht de gcdachte 1 .... 111111en 
opwekken, dat zij dan ook zouden zijn ondcr\\'Ol'pCll aan het 
voor ElIl'opcanen geld@de recht en daarin komt de Regee· 
l'ing de lnlanclsehe gemeenten nu tegemoet door te verkla
ren dat, nu zij zich als lnlantlsche gemeenten hebben geor
ganiseerd, als zoodanig het adat.recht op haal' geldig is, en 
dat, nu zij door de verklaring van art. 4 jo. St. 1927 : 15;; 
worden gemaakt tot rechtspersoonlijkheden volgens 
dit. ótaatsblad , h,wl' reehtpositic niet wordt gewijzigd 

en blijft dns het recht, dat zij "oo,.dien gehad hebben, ook 
na d it' "cl'ldaring gelden, Omdat hiel' inderdaad dool' deze 
regeling - en ju zoo\'crre verschil ik met den heel' s'Jacob, 
die 'Teest, dat dool' deze samrnkoppclin g de \Taag zon rij 
zen of zij misschien ook ond('J'\\' l)j'Pl'll zij n ,Hlll hl't .I'~uro

peeseh recht - een twijfel wordt op!!elost., ga ik gaarne met 
deze 8aJH'ulling mee, die al dac1cJijk dit groot û ,'oordeel za] 
hcbbenr dat nu "ast komt te st aan, dat lnlandschc gemeen
ten, die ondel-cleelen zijn vall de Indisehe Protestantsehe kerk, 
dan wcl van de Gel'C'formccl'de lCm'ken, toch ('..('n eigen adat
rechtelijk leven blijven behouden. 

1\[ijnhccr de '~ool'zittcr! Dat del'gelijke Inlanc1schc ge-

meenschappen recht.spersoonlijkheid hadden volgens hUil 
adalreeht behoef ik niet nader aan te toonen. In ele Memorie 
van Al1t,,'ool'(l zijn Cl' zoo\'cel bewijzen van naar voren ge
bracht, dat ik gC"oegelijk kan volstaan met daarnaar te 
vcrwijzen, muar ik wil in dit verband toch nog speciaal even 
wijzen op l1Ct kabinetsschrijven van den Gouverneur-Gene
raal van 23 Juli 1892, No. 1, waarin uitdrukkelijk werel 
erkellll, clat cic dool' de Indische bevolking opgerichte kerk
gebou\yen en kCl'kcl'\'en aan de kerkelijke gemeenten behoo
ren. Naar aanleiding daarvan is dan ook het besluit VeI'

schellell ,'an den resident "fin l\1enaclo van 13 December 
189!), waal'in o.a. de7.e zin voorkomt, dat de kerkgenootschap
pen en Inlandsche gemeenten het mee.<;t onbeperkt bezitsrecht 
hebben op de erven nIs volgens de adat kebiasaän . 

Elf jaren geleelen, in 1906, heeft de directeur "an B. B. 
in een briC'f uitdl'ukkeJijk erkend, dat geen Enropeesche 
titel noodig is voor grondstukken feitelijk toebehooJ'end aan 
lnlandsche Christengemeenten. Verder heeft de Regeeriug 
in haal' l\:Iemorie van Antwoordt al verwezen naar het agra
risch reglement van Sumatra 's 'Vestku~t van 1895, waarin 
het beginsel evenzeer wordt el'kend, dat de lnlandsch e grond, 
l'echten klU1I1cm worden Ye1'kregen niet alleen dool' Inlan" 
ders en Inlandsehe families, maal' ook dool' lnlandsche rechts
eenlledcll vall .anderen aard. De hiel' bedoelde 1n1. gemeenten 
wal'en dus I'celüSpel'SOllen in nc1atl'ech1elijke.n zin en oefenden 
.- over door de Regeel'ing erkende - adatrechtelijke grond
rechten uit . Zouden zij zonder meer door St. 1927 : 156 jo. 
155 tot EUl'opeesehe rechtspersonen worden, dan zouden zij 
zijn gedupeerd en zouden zij de In1. rechten op clen grond 
verliezen. DtHll'om is dit ontwerp noodzakelijk. 

KaB ik mij eln~ Illet llit ontwprp. zooll Is het hier vour 
ons ligt, vereenigcll, ik zou toch nog wel e,"en een enkele 
opmerking willen maken naar aanleiding van hetgeen de 
heel' D\\'idjosewojo naar rOl'en heeft gebracht oycr de vrij
willige onderwerping. De Regeel'ing heeft daaromtrent ver
k laalxl, dat het niet nooelig was om in h et staatsblad 1917 
No. 12, wijzigingen aan te brengen. De Regeering erkent, 
dat bij den opzet van dit staatsblad in het geheel niet ge
dacht is aan rechtspersonen. Dit is trouwens ook zonder 
d eze verklaring wel duidelijk. Wanneer men de artikelen 
doorleest, blijkt heel klaar, dat el' alleen gedacht is aan phy· 
sicke personen, Maar, de Regeering meent, dat geen moei
lijkheden zullen ontstaan en het beter is deze zaak aan den 
rcchter over te laten of - en daarop komt het ten slotte 
neer - aan het hoofd van plaatselijk bestnul'. Daartegen 
heb ik wel eenig be?waar. Het komt mij voor dat het veel 

beter is het staatsblad 1927 No. 12 ook nog eens oudel' ele 
loupe te nemen cn daarin de nooelige wijzigingen aan te 
hrengen, 7.oo{]at niet alleen de reehters. maal' ook de hoofden 
\'an plaatselijk bestuur, die in de eerste plaat.s te beoordee· 
len hebben of men zich vrijwillig onderwerpcn kan aan het 
Europeeseh privaatrecht, een handleidin.g hebben en de toe
passing van clit Staatsblad op rechtspersonen niet ovel'ge
laten wordt aan de wisselende inzichten van de versehlll ende 
hoofden van plaatselijk bestuur. 

De wet geve zelf hiel'in eenige leiding. Ik doe hiel' 
daarom nogmaals de suggestie aan de hand, dat de Regec
ring het Ntaat~blad 1917 TO. 12 in verband met de aan de 
orde zijnde kwestie nog eens zorgvuldig llagaat en onder de 
oogen ziet in hoeverre cle artikelen toepasselijk zijn en wrlke 
wijzigingen zij behoeven, 

l\'[ijn]l(~el' de Voorzitter! El' is nog een tweede opmerking 
in het gedelegeeJ'den\'ershlg gemaakt. die dool' de Regecl'ing 
is afgewezen, de opmerking nl., die ook door den heel' Dwi
djosewojo 11aar voren is gebracht, of het niet. gewenseht is, 
regelingen te treffen, zoodat het olldel'8cheid tusschen de 
goederen "all kcrkelijke gemeenten en van burgerlijke ge· 
meenten eens en voor ~It.ijd wordt vastgesteld. 

Ik sluit mjj in deze gaarne aan bij het betoog van den 
heel' D\\'iclj osewojo. dat het zeel' gewenscht is, dat in dit op
zicht ook meel' zekerlleid bestaat. Inderdaad hebben zich al 
"eJ'scllil1ende gevallen voorgedaan, waarbij twijfel ontstond 
over de vraag of en in hoey,erl'e een kerk of een erf toeb~
hOOlx:le am1 een kerkel ijke gemeente dan wel aan d.e burger
lijke gemeen te. lk heb hiel' bijv. aangeteekend, dat er in 
Sangir wel een~ geweigerd is gronden in te sch rij"en op 
'lHl,am van een Inlandsche (Christengemeente. Zoo :is bet ook 
wel gebeurd. dat een B.B. 1I111btenaal' een kerkklok, die eigen
dom d.er kerkelijke gemeente was, wegnam uit het kCl'kge
uouw en die klok elders plaatst.e, omdat hij meende, dat die 
klok dna r betel' op zijn plaats was . 

Ook op Ambon heeft zich voorgedaan ) dat f'e n vonnis 
tegen een negorijbestuul' werd teil. uitvoer gele.gd op goe
deren van de kerkelijke gemeente en het heeft veel moeite 
gekost, d e goedf'l'e'n uit, den greep van clen ten nitvoel' lf'f!
gel1d~n ambt~naar te ha len. Ju ist omdat aanvankelijk de 
Chdstengemeent(lil. vaal\: geheel zijn ~amengesmolten met 
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~ \ a 11 nilli Hl!' l '(l~' ('1 in!! n ' l' h tsposi I ie kl'rlq.!'t\lloobH·happC'll. 

(VAN HELSDINGEN. ) 
dl' IHII'gedijkt' !!'l'lItl'l' 1I1l'l l. zou Iwt zoo g'l'w('llst ht ZI,JIl onl 

ook in dit opzit'hl - dl' Hq!'t'C' l'ili g heeft het eldl' )'s in f'en 
s(·h r ijn.' 11 ook I'('('ds ('l'k"'ll d - dl' s(·IH' i din~ nm kc!'k e n 

staat wat sl' lll'l'pC'l' lp stl' ll ell ('11 dl' kl' l'kC'lijkl' goedt' I'(' l1 dus 
wnt nauwkeltriger tc omlijn en, aJth~lI1s dool' de Ucgeerlug 
in dit opzÎrht \'c rscJlillencle beginselen Ic laten \ïlslstellen . 

Ik zou dali 1)\', drzl' \ï'<Hl. g Witll' ll st('l1l'll. of l' l' 11Î(l t (>(' 11 

I'<'ge ling zou kunnen worden getl'offe n - ik bedoel een al
gemceu e J'cgeling - n iet in deze ordolUulIllic mltuurlijk -

h.\', in di en zin, dat de kerk het eigendom der k,cJ'kelijke 
gemeellte Î!':, ook nl doet zij tcvc ns dienst nis localiteit VOO L' 
('('11 g'otl\· (,l' l1 cm('nt~!':('hool en dergel ijke. Ook al hebben de 
llC'g'OI·ijliedell het gebonw opgCl'icht, ,dan vloeit daHru it niet 
Yclllzelt voort het motief om te \'e rklaL'en, dat n11 negorij er 
(1(1 cigel1ull1' Y<.In is, wallt de bonw yan de kerk hcc[t niet 
l11aats gehad in ne~ol';,jÜi.e nst, dll~ niet teil behoc\·c ',Hl de 
11(1~01'ij , doch ten be Il oen' "-In de keL'l.;:elijke gemeente. En 
zoo r.onden nOg" meel' Idgemeenc regelen zijn te stellen waar

flan getoet!o\t kan wOl'den, tot welke gemeente de goederen 
hehooren, tot de burgerlijke of tot de kerkelijke gemeente. 

l\1ijnJlè(' I' de VOOL'l. ittpr! Jk zou gCHll'Il C nog o"eJl C" 11 

<'nkl' lc uPIIIl' l'king ,,·il ll'n mal'a'n naar aanl eiding van bet
:'H'l' lI de ht,t'J" KOl..'SOl' IIIQ Oetoyo naar yoren heeft gebracht. 
1li j h<"t,ït hi l' l' gc'zq;; d. dat Ut' Ht'g"l,t' l'ing het h~staan ,·an 
40. . .. ' 1\ ~tl' ijtl "'"k,,·nt l'n 'l."'; dit op gTonu yall ceu passage uit 
d e }\[crno l'ie "1Il 'J.'o(' lic·htin g, d il' hij heef t voorgelezl'n. 
Do .. ·h hij hedt di .. ·, d unkt mij , niet juist g'(' lezen, want cl l! 
RL'g l '~ l'il1g' zegt in dl' l\ü·morie ' ·<111 1.'oelichting, dat de n"1\) · 
g"C' li jkhcid nlll stl'ij .. l zou kunnl'l1 ontstai\l1 . 

J 11 de tweede plaat s heeft hij g,,'sIH'01\{'n o\"(~ r eell Z~Il <l ('

lin~, die' voor de Int Ch risten-~cm eente g ronden opkocht 
Yflll de l\foh fl mmcdafl n ~che bevolking, welke g l'on.(len die zen
deling dun later gaf aan de Inl andsche Christenen. Hij zag 
dllflrin een ontvreemding van gl'ond aan de l\Ioha mmedaan
f'flte bevolking en een inbreuk op het bekende Staat blad 
"\"aH 187[). 1-{<,t wil mij voorkomen, dat clie zendeling in djt 
opzicht optl'no al!-; yertegenwoordiger of behartiger vall de 
belnngen der lnlan dsche Ch risten-gemeente en dus daarvoor 
gronden HHnkocht. niet' is dns heelema nl geen sprake \'a n 
o"eItreclin g vnn.l1et bekende staa ts blad van. 1875. 

D ie zendelin g t l"ad gewoon al s vcrtegenwoordiger van de 
CllI·jstellg"clI\ccn te op, welke beheel'seht WOl'Clt door het aclflt
)'erill. Hi j ko{·ht tI ie g'J'onden \'oor die ge!1leente op e11 stelUe 
ze c1êli.ll"n<l - ril waa l'om zou dit l1i r t mogen ? - uitsltütend 
tel' besch ikking \""1"111 de l('(.len \"l1n (lic Inlandschc Christen
UCll1 e'cnle, ] 1\ kan daarin heelCll1unl geen fout zien en ook 
gren i,,1,I'('uk op het bet l'effende Stnatsblacl \"all l R75. H et 
gH:1 1 hiC'1" niet om een individucelen o,'el'~ang dier gronden 
op den 7.('ndelin~. maal' een ovel'gnng op een cOl'pol"nlie, die 
heheerseht wordt dOO I' het Inl andsch acla.treeht. 

De hee l' ~'J ;l {'ob heeft" bezwaren gemankt tegen de moge
lijkheid, dat l.;: rl"kgr llootsehappell het karak tcl' \tlll lnlandsche 
kel'1.;:genootr.-chappcn zouden Ch-.a.gCll , wanneer Europeane.n oE 
yreemde Oosterlingen d<la,l'in. (zonden." wOl'den op.genoJneil1. 
I k meCJ1, dat ook de heel' Koesoemo Oetoyo dit punt 11aa r 
VOl'en he('ft gebracht . Ik ben eehtel' ,·all meening, dat de 
Oplllll11 e V:ln enkele Europea nen on ook yan den zendeling' 

(VAN HELSDINGEN, MANDAGIE.) 
a ls vel'te~en\\'ool'dig-e l" \1111 de' !.!cllIccnt c niet bepault het ka· 
rukt.er nlll de lnlnnclsche gemeent e. Zoodra een Inlandsche 
gemeente zich als zooc11.lnig heeft georganisee rd en een ker](o· 
I·aad hee rt ingesteld , is een lnl andsche corporatie in het 
le,-en g<'l"oepcn, ~lf:.!e~cheiden ynn de n·aag~ of de zendeling 
zich meel" of minde!' YI II ~r tel"ug'tl"C'kt uit de bemoeienissen 
VllH die ge'meellBchn p. 

Dc hecl' )[nn dngie : Mijnheer de Yoorz1ttel'! Bij de 
behandeling van deze ontwerp-ol'donnantie zou ik willen bp
I1l e.1"I;;(' n, c1flt ik mij schanr rum de zijde van de leden, die 
hlijkens het gedel egee l ·den ,·e r~ln~ de stellin~ hebben bestl'e
den, dat het llclatl"('cht geen recht spcl"soonlijkJleid li: ent en 
dat ni et erkende lill anchche Ikerkgenoot schappen \ 'OO l' de 
inwC'l"k ing!l'Nling ' ·HIl het K . n. ,'an 192iJ g('en rechten kon. 
den uitoefenen . 

~ret de mcening vall die ledeJ\ dat wc) is waar de rechts
persoonlijkheid van 111 landsch(' aclatgemeenschappen niet cl ie 
,·an het EUl"opeesche l'eeht is, mum' deze gemcenschappen wel 
degelijk subject vall l'echten en verplichti ngen op privaat
rechtelijk g€bicd zijn, stem ik clan ook volkomen in, In het 
leven yan den lnlander neemt de godsdienst geen onder· 
g"e~c'hik t <, pl aats in , " "'at den Chl'i~telijkell godsdien.st betreft, 
wijs ik h,y. op Amhon. 1\ lel1n(lo, Timor en de Bl1taklnnden. 
De' {.!od ~tl i c ll:-;t is Cl· in <lrll loop del' tijden te zecl' met de adat 
samengewcven uan dat m· in het adatrecht geen plaats zou 
zi jn yoor den godsdienst cn zijn behoeftell, 

H et Ko ninklijk Beslui t "an 29 Juni 1925 No. 80 (Staats· 
blad 192ï No . 156) heeft, zooa ls in de Mcmorie van Toe
li chting op het ontwerp vermeld staat, de strekking om de 
teyo ren reeds bestaande algemee ne opvatting omtrent de 
rechtspositie van kerk genootschappen wetteli jk vast te 
leggen. 

Naast de a l'gum en ten: die in de :Memol'ie van Antwoord 
dool' de Reg"ec.rin,g zi jn IHlng,eyo(,l"d te~('n het betoog-, da.t 
lnlandsche. godsd icllstig"C gemeenten in het geheel geen 
rechten hebben, zon ik nog will en wij zen op het door ons 
geacht medelid) den heer Va n Ih'lsdingcn aangehaalde be
~ l\lit V[tll den I'e~ icl (' nt van 1\Iellado ddo. 13 December 1895 
No . 438, rcgelende den eigendom en het onderhoud der 
kcrkgebouwen alsmedo het bezit del' k('t"kel'yen vall de PI'O

!rst<lnt:-;thr Inlands(·l1l' CllI·iskng"('meent cn lil de l\lillra ha s:\, 
wel een bewijs. dnt lle Tn1:.1Ildsc'l1 c kerkelijke g-emeenten wel 
degelijk subject van l'CC'hten en ,'el"pli(·htingen op )ll'i,-aat
I'cehtelijk ~ebied zijn. 11('! 111 0g"e ook cen argument zijn 
voor het betoog' Y"lIl de lellen, d<lt de l nl<lIHlsche ~dsdien. 
s tige gemeenten haal' )'eC"htsbe.\'oegodheic1 niet on!1cellon aan 
het K . B . yall 1925, maal' dit K. B , legt ~Ieeh t s \·nst haal' 
1"e(>(ls besta nnd e, in het l en~n <l ndnt ,·erhl d('J' Clll'jrten-Tnl an
c1(,l'~ gegroeide en alg-emeen cJ'kenc1e l'crht spooitic. 

O,·erigens stant het kerk en, kcrkgenootschappen of zelf· 
stanclige ondcrdeelcll danl'\jll1 \Tij . om Iwt ]~ll l"Op(' l!sc h pri
vaatrecht op zich van toepassing te krij gcilo 

De aallhangi~e ontwerp-OJ'donnantie beoogt een gewcllsch. 
te aanvulling- ,·an het K. B ., wa armede rechtszekerheid 
en r echts bevest iging, geen r echtsverandcring werd beoogd, 
waardoor de zekerheid wordt verkregen, dat de door den 
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Aanvulling regeling l'e(:htspo~itie kerkgellootséhappen. 

(MANDAGIE, FRUIN.) 
Gouverneur-Generaal uit te reiken verklaring geen veran
dering brengt in het privaatrecht, waaraan de betrokken 
corporatie voor het afgeven del' verklaring was onderwor
pen, terwijl aan art. 4 van dat besluit een bepaliug wordt 
toegevoegd, dat zulks evenmin het geva l is met de corpora
ties, die bij besluit werden aangemerkt als kerk, kerkge
nootschap of zclfstandig onderdeel daarvan. 

In verband met mijn bovenstaand betoog zal ik voor dit 
ontwerp stemmen . 

1\" aal' aan1eiding van eenige opmerkingen in het gedele
gcenlenverslag, nl. dat zich met betrekking tot de rechts· 
positie dier genootschappen, vooral ten aanzien van haar 
grondenrecht, moeili jkheden kunnen voordoen, zooals on· 
langs nog op .Ambon geblekcn was, waarover mijn geacht 
medelid de heer Van Helsdingen het nog zooeven had, zou 
ik nog het volgende willen opmerken . 

BO\'cndien kan ik mij wel \"ool':-)tellen, dat in ecn 
negorij, waar de gemeenteol'donnantie reeds ingevoerd is, 
geschillen tusschen kerkelijke eu burgerlijke gemcenten 
kunnen ontstaan, ,,001'a1 in ecn gemeente \"aar yerschillen
de godsdiensten worden bcleden en daarom vind ik ook de 
suggestie aan het slot van het Gedelegeel'dellVerslag, om 
vast te leggen, welke goederen geacht moeten worden te 
behool'en tot de kerkelijke gemeenten, ter voorkoming van 
geschillen, niet misplaatst. 

rfem:ilotte denk ik hierbij nog aan de mogelijkheid, dat 
door kerkelijke gemeenten gl'011d in ontginnÎllg kan worden 
aangevraagd yoor kerkelijke doeleÏllden en dat het noodig 
is dat vooraf wettelijk wordt vastgesteld, wie die gemeenten 
in en buiten rechten vertegenwoordigt. 

Dat deze wetenschap ook noodig is bi j de behandeling 
van l'cchtsyol'del'Îngen van of tegen die gemeenten behoeDt 
wel geen betoo.g. 

Ik zou den Regecl'ingsgemachtigcle in overweging willen 
gcycu om uitcr8at'Cl, na raadpleging van de betrokken ker
ken, kerkgenootschappen en bestuurshoofden, deze materie 
nader te willen regelen, waardoor uiteraard geschillen tus
schen btH'gclijke en kerkelijke gemeenten onderling kunnen 
worden voorkomen, 

Ik dan U, }[ijnhecl' cle '·oorzittcl'. 

De heel' P l' U i 11: ~Iijnheel' d~ VOOl'Zittei'! Ik zon gaarne 
aan den Regeeringsgemachtigde een paar n'agen willen 
stellen, Verder zal ik niet over dit onderwerp sprel\:en, 

fIn de eerste plaats zon ik dit willen vragen, 'VauYleer 
zich op het oogenbJik ontwikkelt een Gereformeerde In
landsche gemeente - ik noem een Gel'~fol'meerde gemeente 
omdat hierop het bekende besluit \'an den Gou\'crneul'-Gene
raai geen betrekking heeft - heeft die gemeente dan, afge. 
zien van de verkladng, die ze op Zeel' gemakkelijke \djze 
kan verkrijgen, rechtspersoonlijkheid? 

Zegt ue Regeering, dat een dergelijke gemeente geen 
reehtspersoonli jkheid bezit. afgezjen van de verklaring. dan 
b(>grijp ik dit nieuwe al'tikel niet, want dit nieuwe artikel 
zegt, dat op deze kerkgenootschappen en hun zelfstandige 
onderdeelen geen ander privaatrecht van toepassing is 
dan dat, waaraan zij voor de afgifte der verklaring 

(FRUIN, STOKVIS.) 
wal'en onderworpen. j\Iaar bestonden ze nog niet als 
zelfstandige gemeenschap voor de verklaring, dan ].S het mij 
niet geheel dnidelijk aan welk recht ze onderworpen zijn. 
Dan kan ik mij voorstellen, dat de privé-leden van die ge
meente aan een 7..cker recht onderworpen waren, maar niet 
dat de heele gemeente aan een bepaald recht onderworpen was. 

De' tweede vraag, die ik zou willen stellen is deze of, wan
neer men mag aannemen, dat deze gemeenten vanzelf rechts
persoonlijkheid hebben, het dan wel juist is uitgedrnkt, wau
neer zij b\'. een ze] fst.andigc ondcl'afdeeling nUl eell kcrk zijn 
geworden, te zeggen dat zij dezelfde privaatrechten behon
den als zij vroeger hadden. Want hoe zij ook vroeger be
stonden, in ieder geval bestonden ze vroeger niet als een 
zelfstandig uuderueel van een kerk, "\-vant een zelfstandig on
derdeel van een kerk werden zij pas door de verklaring V811 

den Gou\'erneul'-Genel'aal. 

Dc he~l' SI 11 k v is : )Iijllhècl' lle Yool'zitter! Ik zou eeu 
vrang willen stellen cn l'en opmerking willen maken. 

::\i ijn \Taag is om eCIl Iladere ophelclel'ing \'an een passa.ge 
in de )[elllol'ie van _~lIt\\·oord. Daal' staat op blz. 2. linker 
kolom, bovenaan: 

"De Regeerillg sluit zich aan bij uie leden, dje van oor
deel zijn dat het kal'8kter van een Inlandsche Kerke
lijke gemeenschap niet verandert dool' toetreding van 
EUl'opeesche leden en omgekeerd; overigens is de vraa.g 
zelf el' eene, "ier oplossing bij conflict tot cle taak del' 
l'echterlijke macht behoort", 

De consequentie "an deze opvatting \'an de Regeel'ing i~, 

dat tot een Inlandsche kerkelijke gemeenschap naar believen 
Europeanen en natuurlijk ook andere niet-Inlanders kunnen 
toetreden. De heer Van Helsdingen vatte de zaak wel wat 
IWf'1 liC'ht op toen hij zeide: wat \'erandert er nu aan 
het karakler van zulk een Inlandsche kerkelijke gemeenschap, 
W8mleel' <1aarin enkele Europeanen zitten 7 ~Iaar :àfijnhool' 
de ' Toorzitter el' kunnen daarin ook meer dan enkele Em'o
peanen zijn (>11 het kunnen ook Chineesche Christenen zijn, 
die tot die kerkelijke gemeenschap toetreden, 

Xu \\'ordt "'el verwezen naar den rechter, indien in dit 
opzicht. conflicten zonden ontstaan, omtrent de beteckeni3 
van het op ruimere schaal toetreden van niet-inlanders 
voor het karakter yan die kerkelijke gemeenschap, maar de 
Regeering zelf geeft hier reeds een handleiding aan den 
rechter dool' te verklaren, dat het karakter dool' toetl'eding 
\'an niet-inlanders niet yel'andert. 

Deze "Taag stel ik ook hierom, omdat, ",annee,r tot bedoel
de kerkelijke gemeenschappen meerdere EUl'Opeanell zullen 
zijn toe1!etl'eden en die Inlandsehe gemeenschappen in bezits
recht besrhikkell oyel' l'uime gronden. de vraag zie.h voordoet : 
hoe zal het dan gaan met de beschikking over de gl'onden 7 

die zoo'n gemeenschap bezit 7 Zullen dan ook die Eru'o
peanen, als leden van c1ie kerkelijke gemeenschap, recht 
hebben up de dool' llallr bezeten gronden ~ 

Ik zie dat U, Mijnheer de Voorzitter, en de heer Van H els
dingen van neen schudden, maal' de vraag is, in welke 
rechtsposit ie die Europeanen in die kerkelijke gemeenschap 
dan zullen optreden. 

I 
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• ~ anvull.ing regeling rechlspositie kerkgenootschappen. 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
Zullen zij zijn miliel individueele Europeanen 7 Zoo ja, 

dan spreekt het vanzelf, dat zij ni e t medebesehikken over 
den grond. Of maken zij eenvoudig deel uit van een kerk
genootschap, beschikken zij dus alleen over het bezit van die 
kerkelijke gcmccl1scha p? Ik vind die vraag zoor de moeite 
waard, en van genoeg bclttng om daarop stellige helderheid 
te verkrijgen. 

In de twcede plaats zou ik mij op praetisch·politieken 
grond willen aansluiten bij de vrees, die de heer Oetoyo 
heeft geuit omtrent de verkrijging van ruim Inlandsch 
grondbezit door de Inlandsche kerkgemeenten. ~1ijnlleer de 
Voorzitter! Als de Inlandsche kerkgemeenschap is geworden 
een zelfstandig onderdeel van een grooter kerkgenootschap 
van dezelfde gezindte, dan staat zij practisch weinig zelfstan· 
dig. Leidiug, invloed, pressie wellicht, zal dit kerkgenootschap 
kn I1ncn ondergaan van de ,gl'ootere gemeenschap, waarvan zij 
een onderdeol VOl'n!t en dan is in de practijk wel zeer zeker te 
duchten, dat door den uiteraard grooten invloed van de Eu
ropeeschc leidende hacllten in het grooter kerkelijk verband 
een zecl' )"uim grondbezit, vooral in bepaalde streken, 7.J81kun
nen worden onttrokken aan de Inlandsche volksgemeenschap. 
Dat zal niet alleen uit een oogpunt van agrarisch recht ZC<!l' 

ongewcnscht kunnen zijn, maar het zal ook de religieusc VCl'

houdingen in ZOO'11 streek noodzakelijk moeten verscherpen 
en nu vind ik het een schaduwzijde van dit ontwerp, dat. 
heb ik het goed begrepen, in àie richting verdere moge
lijkIleden schept. l s dat niet zoo, dan zal ik dat graag verne· 
men. In afwachting van de beantwoording van deze opmCl'. 

kingell, zal ik mij llct bepalen van mijn stem ook 
voorbehouden . 

De Voo,, zit te 1': 'Vcnscht nog een van de andere 
heeren het. wOOl'cl? Zoo, niet, wenscht de Rcgc€l'ingsgcmach
tigde dan clllcle1ijk te antwoorden Y 

De heol' H. u t g ers: directeur van Justitie. Gaarne, l\1jjll
heel' de \~OOl'zittCl'! Lk zou allereerst willcn ingaan op de 
opmerking van den hecl" s'J-acob, die weersproken is door 
den hecr VaJl lIclsdingeu, als zou eigenlijk achter de C011-

sidera.ns iets anders zitten, dan de considerans uitdrnh-t. Dit 
is ind"rdaad niet het geval. De bedoeling van het oorspron
kelijk K.B. Staatsblad 1927 X o. 156 is dezelfde gew_t, aLs 
die dat St"alsbhld zal hebben na deze wijziging. Er is 
alleen gezegd van kerkelijke zijde: nu de Regeering in dat 
Stal>tsblad No. 156 aankomt met ecu soort erkenning Va.ll 
de kerk, zal er misschien geredeneerd worden: vcreenigil1gcn 
en ook ker,ken, die vroegcr als vCl'ceniging wcrden erkend, 
vallen onder Staatsblad 1870 No. 64. Dat Staatsblad is ccn 
soort ondcl'dcclnm Jlct B.\V., en kl'aehtens dit karakter, 
zooals ook de hrol' Dwidjosewojo opmel~k-te, is de constante 
opvatting goweast, dat die vereClugingen hebbcn een Euro
pee,.lle reehl~pel·soonli.ikheid. 

11en vreesde nu dat dit karakter \"an Europee.sche rechts
personen nict zoo zeer gezien werd in Staatsblad 1870 No. 64, 
als wel in dc erkenning dool' de Regeering. ::\Ienschen, die 
bij het YCl'krijgen Yall rechtspersoonlijkheid de erkenning 
yan de Regem'ing op den YOOl'grond plaatsten, 'waren bang, 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
dat de meening zou bestaan, dat bij de erkenning van kerken 
nn ook zou worden meegesleept de Europeesehe rechtsper· 
soonlijkheid . 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik persoonlijk, bij de behande
Ling van deze ontwerp-ordonnanotie, heb die twijfel nooit 
gedeeld, maar aangezien die twijfel Vlln kerkelijke zijde werd 
aangedrongen en het ()ntstaan daarvan, zooals in de MelllOll"ie 
van Toeliellting gezegd is, uict 0l1Jllogciijk is, heeft de Re
gearing gemeend tot het opheffen van die twijfel te moeten 
overgaan door deze aallvnlling. Hiermede is in een nutshell 
de geheele geschiedenis van de zaak gegeven. 

Wat de 'heeren Van Helsdingen, Koesoemo Oetoyo, Stokvis, 
ja eigenlijk alle sprekers gezegd hobben, ligt totaal ,buiten het 
kader van deze ordonnantie. iDat zal voor mij natuurlijk geen 
reden kUJlnen zijn, om de opmerkingen vnn de heeren daarom
trent onbeantwoord te laten, maar ik zon toch wel op den 
voorgrond willen stellen, dat het niet op mijn ,veg .tigt, noch 
als verdediger op het oogenblik van deze ontwerp-ordonnan
tie) 110ch überhaupt als Regecl'ingsgemachtigcle voor Justitie 
om in te gaan op de innerlijke mérites van Staatsblad 1927 
No. 156. Ik heb de besehouwingen van den heer Van Hels
dingen mot zeer veel belangstelling aangehoord, maal' het 
ligt thans niet op mijn weg, dool' de Regeering gemachtigd 
deze ord()nnantie, die o'Ver strikt juridische pnnten loopt, te 
vCl'Clcdigeu l mij aan te matigen, in het ambt van mijn ambt
genoot vOOr Eeredienst te treden en een specifieke beo 
schouwing te gaan honden over de rcchtspersoonlijkheid va.n 
de kerken en over de bijwndere waarde vall het Staatsblad 
1927 No. 156. 

In zooverre ben ik het met den heer Van TIelsdingen 
dio het punt, waarover deze ordonnantie loopt n.m.m. 
inderdaad zuiver heeft gesteIe!. eens 111. clat twijfel op
heffen de bedoeling van deze ordonnantie i ~ geweest i eenige 
daarachter liggende bedoeling is Cl' hoogenaamd niet. 

Deze bedoeling gaat uit - dit is ook in de stukken meer· 
Illalen gezegd - van de opvatting, dat ook v66r de tot
standkoming van dit Staatsblad, de kerken een rechtsper
soonlijkheid konden hebben en dat die rechtspersoonlijk
heid kon zijn een rechtspersoo nlijkheid naar het adatrecht. 

De heer Van Helsdingen heeft. als ik hem goed verstaan 
heb. pertiilCnt gevraagd, of de bepalingen van dit Staats· 
bind No. 156 uitdrukkelijk beperkt zijn tot de Christelijke 
I.;('rkon en kerJ.;:genootschappen, Dit is niet de bedoeling 
geweest. De Christelijke kerken zijn uiteraard het meest 
te l'spl'<1 ke gekomen en hebben ook het meest de aandacht 
gehad. maar om zich bepaaldelijk te bcperken tot de kerk 
en kC'l'kgenootschappen, clie zullen vallen onclor het begrip 
"Christelijk", dat, :àfijnhcer do Voorzittel', zon voor de 
Rcgee ring toch groote moeilijkheden opleveren en het is 
clan ook niet de bedoeling gewcest, 

A Is ik verder de sprekers in volgordc mag afhandelen, 
Mijnheer de Voorzitter, dan begin ik met den lleer Oetoyo, 
die aanvankelijk gesproken heeft overeenkomstig de stuk
ken van de Regeel'ing, nl. dat wij hiel' een twijfel aan het 
opheffen zijn. cloch later cle woordkeus heeft gevolgd, dat 
de R,egeering aldus met deze' ontwerp-oJ'donnantie een 
besHssing wenscht te brengen in ('(I n stt·ijdn'aag. 
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Aannllling regeling rechtspositie kerkg'cnootschappen. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
Zooals uit mijn eerste woorden reeds bleek, is er geen 

kw~stic van een strijdvraag geweest en is cr inderdaad 
alleen geweest twijfel van kerkelijke zijde, of niet de 
misvatting zou kunnen ontstaan, dat alles, wat door de 
Regeering is erkend als rechtspersoon, daardoor zou heb· 
ben een EUl'opeesche rechtspersoonlijkheid. 

Later heeft de heer Oetoyo - en ik kOI11 daarbij meteen 
op de woorden van den heel' Stohis - een zeer ernstigelI 
twijfel geuit omtreut de deugdelijkheid van de opvatting, 
dat de InJanclsche kerk rechtspersoonlijkheid heeft naar 
hel adat recht en ook reehtspersoonlijkJlCid naar het adat-
1'('cht zon kunnen houden, al zouden daar Europeanen als 
lid in zitten. Ik deel in deze de meeuing van de heeren 
Oetoyo en Stob-is niet. Ik geloof, dat de heer Stokvis de 
mogelijkheid veronderstelt. dat een lulandsche kerk zoo
~e('l' zou worden doorspekt met Chineezen en Europeanen, 
dat twijfel IZOU kunnen ontstaan, of cle kerk wel een 
Inlandsclle is. 

Waar de adat hiel' op dit gebied niet zeer sterk ontwik
keld is en waal' dit K.B. ook na de wijziging geheel in 
het midden laat, of een kerk of kerkgenootschap naar het 
adalrecht l'€eh.tspersoonlijkheid heeft, of naar het Euro
peesch burgerlijk recht, zal de rechter volkomen 
vrij blijven te beslissen, alsook de ad.mllristratie om bij 
den rechter een beslissing nit te lokken, dat een kerk, die 
aanvankelijk uit Inlandsche lidmaten bestond en te
recht werd beheerseht dool' het Inl"ndsch adatrecht, zoo
zeer gedenatureerd is door opzettelijke opneming van Euro
peanen en Chineezen. dat zij niet langer als Inlandsehe 
kerk of kerkgenootschap kan worden beschouwd. 

De heer Koe S 0 e lil 0 0 et 0 y 0: Maar waal' de grens is 7 

De heer Rut gel' s, directeur van Jnstitie: De grens 
is, waar deze overal is hier te lande, nl. daar, waal' ze door 
den rechter wordt gesteld. Ik kom daar straks nog in ver
band met hetgeen de heer s 'Jacob gezegd heeft op t erug. 
Ik ~on hierbij de heeren Stokvis en Oetoyo willen zeggen, 
dat noch het K. B., noch de wijzigingsordonnantie, op dit 
punt iets nieuws brengen. 'Vat hier gezegd is omtrent de 
kerk en de kel1kgenootsehappen, die Inlaudsch zijn en waarin 
wel eens EUl'opeanen en Chineezen als lidmaten worden 
opgenomen, betreft een toestand, die zoo oud is 'als de kerk 
en haal' kerkgenootschappen zelf. De Regeering heeft hierin 
geen verandering gebracht, zooals de Memorie van Toelich
ting zegt, omdat moeilijkheden zich niet hebben voorgedaan, 
maar wanneer de heel' Stokvis vraagt, of deze ordonnantie 
of 11 Ct K. B., waarvan deze ordonnantie een wijziging in
houdt te dien opzichte eenigen invloed zou hehben, moet 
ik dit met grooteu nadruk ontkennen. 

Deze toestand, dat een Inlandsche kerk niet ophoudt In
landsche kerk te zijn, omdat er eenig Enl'Opeesch of Chi
neeseh lidmaat zou zijn, bestond al lang. Intusschen is het 
duidelijk - al kom ik nu buiten mijn terrein - dat wan
neer van eenig misbruik mocht blijken, de Regeering zal 
ingrijpen. Het is, dlmkt mij, allen leden van deu Volksraad 

bekend, dat het verbod om lulandsehe gronden in handen 
te spelen van anderen del' Regeering altijd ernst is geweest 
en er is geen reden om aan te nemen, dat de Regeering all
doo's zou optreden, als er een kel'kgenootschaJjJ in het spel 
zon zijn. Zooals de Regeering heeft gezegd in de Memorie 
van Antwoord, misbrniken op dit gebied zijn tot nn toe 
nooit gebleken. 

De heer s 'Jacob heeft gezegd : deze ordonnantie die ont
worpen is om twijfel op te heffen, heft den twijfel niet 
{lP, want daarin staat geen kenmerk aang'cgeven voor wat 
eigenlijk een Inlal1dsche of Emopeesche kerk is. De heer 
s'Jacob heeft deh t .a.v. de physieke personen beroepen op 
art. 131 I. S. Ik geloof, als ik den heer s'Jacob goed ver
staan heb, dat ,ziju beroep niet {)pgaat. Art.] 31 en 163 
I. S. zeggen wel, welk I'echt geldt VOor Inlanders, maal' 
niet, wat ecn InJandcl' is en zoo kon de wetgever zeggen, 
dat op de Europeesche kerken Europeesehe rechten gelden 
el1 op de Inlaudsche kerken Inlandsche "eehten zonder uit 
te maken, wat een Inlandsehe of Europeesehe kerk is. In 
het VOOr ons liggende ontwerp zie ik volkomen correctie 
tusse.hen de physieke- e11 rechtspersonen. Van geen van 
beide wordt echter in de wet een toepasbare definitie ge
geven. In strailzaken komt het wel vQor, al s iemand 
wordt terechtgesteld voor den landraad, dat hij zegt: 
"TI, ben Europeaan" en dan zoekt men in de wet 
tevergeefs naar een afdoende omschrijving, wat Euro
peanen en lulanuers zijn. nan zal de rechter met de hem 
ten dienste staande gegevens de zaak moeten trancheeren. 
Zoo zal hij dat voor de kerken ook moeten doen. Ik geloof, 
dat het laatste gemakkelijker zal zijn. 

De heer s'Jacob heeft verder de zaak - buiten het eigen
lijke onderwerp (min of meer) gebracht QP het terrein van 
hft intergentiele recht bij dezelfde kwestie, die de heel' 
Koesoemo Oetoyo heeft gesteld, uJ. waar de grens is tus
schen een kerk, die uit Inlanders bes laat of een kerk, die 
niet ui tsluitend of ni et voldoende uit Inlanders bestaat 
om eeu Illlandsche kerk te kunnen zijn. Dit 7-ijn moeilijke 
kwesties van intergcl1tiel recht. De wetgever kan trachten 
daal'aan ecn oplossing te geven en een desbetreffend ont
werp is inderdaad in ovel'weging, maal' de practijk zal el' 
in moeten berusten, dat in dergelijke zaken de hoofd be
slissing blijft bij den rechter, omdat het voor den wetge
ver bij een samengestelden toestand als in deze landen 
wel onmogelijk zal blijven, zooveel criteria te geven, dat 
de wet automatisch kan worden toegepast. Er zal hier 
te lande steeds een groote vrijheid aan den rechter moeten 
worden gelaten. 

De heeren Dwidjesewojo, Van Helsdingen en Mandagie 
hebben gesproken over <le wenscbelijkheid om criteria te 
stell en omtrent de vraag wat nu eigenlijk van een kerk is 
en wat niet. Wordt daarmede bedoeld dat bij de erken
ning van een kerk, de Gouverneur-Generaal in het heslnit, 
dat COOl zeker lichaam erkent als kerkgenootschap, zal moe
ten uitmaken, wat de bezittingen van dat kerk'gcnootschap 
zijn, dan is een oplossing in die richting naar mijn meening 
uitgesloten, omdat de Rogee l'Ïllg niet de bevoegdheid heeft 

I 
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Annndling J'egelin g )'echtspositie kCl'kgcnoolschappcn . 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
eenzijdig vast te stellen, wat iemands eigendommen zIJn 

en wnt niet. \ Vnuneer het hicr gaat - wat ik uit de rede 
\'an dcn heel' Van 1Jelsdingen meeu gehoord te hebben -
om het geven vau algemecne kcntcekcnen van zaken, die 
\\'ellicht of waarschijnlijk altijd tot de kerken behooren 
en niet aan bUl'g'el'lijkc gemeenten: is dit ecn kwestie, die 
geheel en al buiten het onderwerp van deze ordonnantie 
ligt. 

Ik wil gaa rne ook ronduit erkennen, dat ik van kel'kc
li j kc kwesties niet voldoende op de hoogte ben, om daar
omtrent op het oogenblik namens de Regeering eenigerlei 
\'aste toezegging t e doen. 

De hel'r D\\'idjosewojo heeft de stelling geponeerd dat. 
wann eer een }{cl'k dool' de Regcering wordt erkend en het 
een lnlandschc kerk betreft, zij haar adatreehtelijke per
soon lijldlc id kan behonden en dat eon vCl'eeniging van pcl'~ 

sonen, WHne('l' zij dool' de Regecring als rechts})crsoon C l' ~ 

kend \\'ordt, de adatrcchtelijke persoonlijkheid verliest en 
wordt ingelijfd bij het Europeesche recht. De heel' Dwi
djose\\'ojo noemde dat een meten met twee maten. Mijn
hee r de Voorzitter! Ik geloof toch niet, dat voor deze kwa
lificatie ee nige aan leid ing bestaat. De uitdrukking "meten 
met twee maten n heeft geen zin, wanneer daarmede geen 
bevool'reeilting of aehtcrsteJ]jng wordt bedoeld. Staats
blad 18ïO No. 64 geeft rechtspersoonlijkheid, omdat het 
nooh andeJ'" is bedoeld dan als te zijn een parafrase op de 
desbetreffende art ikelen in het Burgerlijk Wetboek en 
in den grond van de zaak behoort bij het Europeesche Bl1r~ 
gel'iijke Wetboek. De kerken zijn inderdaad geen gewone 
burgcJ'l'eehtelijke reclJtspeJ'Sonen. De hee l' Van Heisdin
gen heeft daarop reeds gewezen en de Regeerin g is he~ met 
11l'1l1 eC11S, dat de ba sis del' I'echtspersoonlijkheid eener kerk 
niet is te zoeken in het Bmgerlijk W etboek, noch in erken
nin g door de Rcgeeling, Jk kan mij niet op specifiek ker~ 
kei ij k terrein begeven, maal' geloof, dat dit punt, zooals het 
dool' rnij nu negatief is gesteld, in Ned erland en in Nedel'~ 
Inndsch-Indië algemeen wordt toegegeven. Dat er ten deze 
in de gegeven regeling eenige bijbedoelin g of onbillij kheid 
zou zitten, kan ik den heel' Dwid josewojo niet toegeven. 

Verder heeft de heer Dwidjosewojo de vraag gesteld, 
waarom de Regeering niet definitief geantwoord heeft op 
de vraag of een lnlandsehe kerk zich zou kunnen ondenver
pell aan het EUl'opeesche recht, 1\'fijllhecr de Voorzitter! 
Dit antwool'd , 'U il de Regeel'ing is misschien niet al te posi~ 

tier uitgendIen, maal' het is wel positief bedoeld, Zij ziet er 
geen enkel bezwaar in, dat de Inlandsche kerkgenootschap~ 
pen zich onderwerpen aan het EUl'opeeschc recht. Dat de 
wet daaL'op tekstueel niet geheel berekend is, kan moeili~k 

een bezwaar zi jn, Ik zie dan ook geen reden om, zooals de 
heer ,an Helsdingen heeft gevraagd, een wijziging van de 
wet in dien zin te ovel'wegen, El' is geen bezwaar, op deze 
kwestie de aandacht van de hoofden van plaatselijk bestuur, 
die deze zaken in eersten tennijn afdoen, te vestigen. De 
rekesten ,·8n onderwerping aan het Europeesche recht komen 
in 1.eder geval - ook al zouden de hoofden van plaatselijk 
bestuur om de een of andere reden tegen adviseeren - toch 
op de central e bureaux te Batavia, waat\ VOOl'zoo,'el' mij 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, FRUIN.) 
bekend, zeker geen bezwaar zal worden gemaakt tegen deze 
onderwerping. 

De heer Dwidjosewojo heeft gezegd, dat hi j het bezwaar 
van den heer Koesoemo Oatoyo op dat punt onderschrijft 
en daarom za,} moeten tegenstemm.en, Het staat dell heeren 
Dw:idjose\\'ojo en Koesoemo Oetoyo, uiteraard vrij, te stem
men, zooals !Zij wjlIen ,. maar wanneer zij meenen, dat zij 
den toestand, dat in Inlandsehe, kerken, Europeanen en 
Chineezen als lidmaat optreden, een toestand die ind erdaad 
best.aanbaar is en ook bestaat, in eenige mate zouden be
lemmeren door tegen deze ordoJlnantie te stemmen, dan 
moet ik zeggen, dat zij deze ordonnant ie een strekking toe~ 
kennen, die zij in het Jninst niet heeft. 

Den heel' l\Iandagie moet ik hetzelfde zeggen als den hee l' 
Van IIelsdingcll, dat het niet. in de lijn \'Hll deze ordonnantie 
ligt, dat de Regeering zich positief uit over de mogelijkheid, 
om kenteekenen aan te ge,'en ,'an goederen, waaruit zou kun~ 
ncn worden afgeleid, dat die goederen tot de kerk behool'cn 
in tegenstelling tot de burgerlijke gemeen te. 

De heel' 1I1andagie heeft verder gezegd, dat el' een moei
lijkheid kan ontstaan, wanneer niet wettelijk is vastgelegd, 
wie een ke!'k in I,'eehte .en bij :Ulllvl'uge;l VBIl gronden ,'Cl'· 

l'cgenwool'digt. Het is, ,'oorzoo,·er mij bekend, nog nooit ge· 
bleken, dat zich in de practijk een dergelijke moeilijkheid 
heeft Yool'gedna n en een behnndeling daat'van ligt trouwens 
Luiten het onderwerp dezer oL'donlluntic, Ik zat echter tlt'ze 
\'raag ,'all den heer ~Iandagie in ieder ge,'al onder de aan· 
dacht brengen van mijn ambtgenoot van Onderwijs en Eel'e~ 
dienst. Die zal dan knnnen oYel'wegen, of een regeling terzake 
noodig is. 

De he e J' Man d a go i e: Dat i ~ ook mijn bedoeling. 

D e h eel' Ru tge l'S, directcuJ' vun Justitie: :Mij is 
nooit gebleken, dat daaraan behoefte bestaat. 

De heer Fruin heeft de vraag gesteld of een Gereformeer
de lnlandsche gemeente, die nà deze ordonnantie zou 
worden gestjcht,. van rechtswege rechtspersoonlijkheid zon 
krijgen. Ik zon zeggen van wel, omdat de Gereformeerde 
kerk en hare onderdeelen volgens staatsblad 1927,. No. 155, 
reeds als bestaande is aangemerkt. H et zal daarom voor 
zoo'n nieuw ontstaan onderdeel van die kerk niet noodig 
zijn l'echtspersoonlijkheid aan te vragen. Ik geef deze 
meening echter voor beter, want het is ten slotte een kwestie, 
di e dool' den l'l'chtel' 7.<11 moeten wOl'den uitgemaakt. 

Verder heeft de heel' Fl'uin, Bis ik hem g'oed begrepen 
heb, het volgende geval gesteld : Er doen zich ge,·allen 
VOOI' , dat er een corporatie, hetzij Europeesch of niet -
Bnropccsch , die niet in het bezit is \'an l'echtsper800nlijk~ 

heid, ~{oet nu worden aangenomen, dat na de el'kenning 
als kerk dool' den Gouverneur-Generaal die corporatie van 
rechtswege ,rechtspersoonlijkheid heeft? De heer Fruin 
heeft el' blijkbaaJ' bezwaar tegen, dat het erkennen als kerk 
samenvalt met het opt.J·eden del' rechtspersoonlijkheid. 

Is dit de bedoeling van den heel' Fl'uin ! 

De heer F l' U in : IIIijnheer de Vool'zittel'! I k zou dit 
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Aan\'ulling regeling rechtspositie kerkgenootschappen . 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN JUSTITIE, STOKVIS.) 
nog wel even willen toelichten. Mijn bezwaar geldt meer 
de redactie van het artikel. De Regeering zegt, dat een 
nieuwe gemeente dezelfde privaatrechten heeft, die zij oor
spronkelijk gehad zou hebben als kerk of als onderdeel 
daarvan. Nu was een dergelijke corporatie geen onderdeel 
van een kerk, dat wordt het pas na de verklaring van den . 
Gouvernenr-Generaal. Daarom vroeg ik of het artikel wel 
juist geredigeerd is. 

De heer Rut g ers" directeur van Justitie : Ik kan den 
heer Frnin hierop antwoorden, dat hij toch wel wat te for
meel is. Het gaat niet om de vraag of een corporatie, die 
in aanmerking komt om als kerk erkend t~ worden, ander
halve minuut vóór die erkenning ai of niet r echtspersoon
lijkheid had. Ik geloof niet, dat dat de bedoeling geweest h. 

De erkenning door den Gouverneur-Generaal, is meer 
gesteld ,bij wijze van maatregel van orde, teneinde een ze
kere regelmaat in de záak te brengen. Het is niet de be
doeling, daarmede zoo precies mogelijk na te gaan hoe dc 
toestand van dat zoogenaamde kerkgenootschap te voren 
was. 

Wij kunnen zeggen, dat de strekking van de wet is, 
dat het pri vaatrecht van die corporatie beoordeeld wordt 
naar het privaatrecht, dat zij gehad zou hebben, wanneer 
zij die erkenning niet noodig zou hebben gehad. 

Den hec,' Stok,-is heb ik tegelijk met den beer Oetoyo 
beantwoord. Ik wil echter nog herhalcn, dat Mch deze 
olxlonnantie, noch het K.B. van 1927 No. 156 in den 
grond van de zaak iets aan het privaatrecht veranderd 
heeft. De ondervinding van de Regeering is - ik herhaal 
het nogmaals - dat het bezit van gronden door een kerke
lijke gemeente nooit tot ernstige moeilijkheden aanleiding 
heeft gegeven. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik moet 
nog even terugkoman. op mijn vraag van zooeven, of met 
dit ontwerp niet bevol'de,xl wordt, dat de groote kerkg&
noolsehappen meer invloed krijgen op het verkrijgen van 
Inlandsch grondbezit door middel van haar Inlandsche zelf
siandige onderdeelen. 

Ik heb op deze Ivraag van den geachten Regeeringsge
machtigde ten antwoord ,gekregen, dat dit niet het geval 
is, omdat ,er eigenliJk door de ontwerp-ordonnantie niets 
wordt. veranderd. 

)faar deze verandering is er wèl, want wat vroeger slechts 
beschouwd werd aIs een algemeene opvatting, wat Vl"oeger was 
overgelaten - wat ook in de toelichting wordt gezegd - aan 
de wisselende inzichten van opvolgende regeeringen, krijgt 
nu een wettelijke sanetie. Er wordt dns door deze ordon
nantie wettelijk een toestand vastgelegd, waaromtrent Vl'Oe. 

ger twijfel bestond. :àlJiet deze ordonnantie wordt dus stel
ling g~koWl1. Ik kan het daarom niet met den geaehten 
Rcgeerjn~gemachtjgde eens zi jn, dat er eig<mlijk na het 
in wel'h-iug treden van deze ordonnantie niets verandert. 

Ik vind het intreden van een wetteJijken t oestand na een 
twijfelachtigen toestand toch wel eCill verandel'ing. 

(DWIDJOSEWOJO, s' JACOB.) 
De heer D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer ue Voorzitter I 

Van de bezwaren, die door den heer Koesoemo Oetoyo naar 
voren zi jn gebracht, weegt bij mij het zwaarste de vrees, 
dat deze ordonnantie den toestand in de hand zal werken, 
naar hij zeide, dat Inlandsehe kerkelijke gemeenten erven 
en sawahs opkoopen om ze later weer te verkoopen doch 
dan alleen aan Inlandsehe Christenen. Dat bezwaar is naar 
ik meen noeh door den Regeeringsgemaehtigde, noch door 
een van de sprekers weerlegd. 

De heer s'Jacob: Mijnhee ,' de Voorzit tc ,' ! Op het
geen ik in eersten termijn heb gezegd, n.l. dat deze ordon
nantie, die twijfel heeft willen opheffen, dat eigenlijk niet 
doet, doch die twijfel laat voortbestaan, wil ik terugko
men, na hetgeen ik van den Regeeringsgemachtigde heb 
vernomen) want dat is minder juist. 

De zaak is deze. Het is waar, dat deze ordonnantie eeni
gen twijfel opheft, doch door het opheffen van dien twijfel 
komt een andere vraag bloot, die m.i. van veel meer belang 
is dan de vraag die door deze ordonnantie wordt opgelost. 
En om de vraag die bloot komt, gaat het jnist. Het ver
schil in opvatting tusschen den Regeeringsgemachtigde en 
mij daaromtrent is het volgende. De Regeeringsgemachtigde 
zegt: laat die lastige zaak nn maar "wemmen, terwijl ik 
die vraag juist onder de knie wil hebben. Het gaat hier 
om de zaak, die door den Regeeringsgemachtigde als moei
lijk is gequalificeerd, n.l. om precies te onderkennen, wat 
een Inlandsch kerkgenootschap met Inlandsche reehtsper
soonlijkheid is. En jui,st hetgeen daaromtrent is aangevoerd 
zoowel door het geaehte lid den heer Van Helsdingen als 
door den Regeeringsgemachtigde heeft mij bevestigd in de 
meening, dat men voor die vraag niet moet blijven staan, 
doeh haar met alle mogelijke middelen tot een oplossing 
moet brengen. Hetgeen gezegd is komt hierop neer. De 
heer Van Helsdingen heeft gezegd: ik meen dat een In
landsch kerkgenootschap, dat zich vestigt, al heeft het 
eenige elementen in zieh opgenomen, die niet tot de Inlan
ders bebooren, toch valt onder het Inlandsch adatrecht. 
De Regeeringsgemachtigdc heeft gezegd: Ik ben van oor· 
deel dat een zoo danig gemengd kerkgenootsehap de In
landsche rechtspersoonlijkheid volgens Inlandsch recht 
niet in den weg staat en heeft het zich gemakkelijk ge~ 

maakt door twijfelachtige gevallen terug te brengen tot 
geknoei en misbruik. Hieruit blijkt wel, dat wij hier te 
doen hebben met een vraag, waal' zelfs de voat'standers 
geen weg mede wet~]] . In plaats van algemeenheden moeten 
Cl' yaste middelen zijn wauJ'mede men de vraag onder 
oogen moet kunnen zien. De vraa.g waarom het gaat laat 
zich niet op deze manier op zijde stellen; de vraag wil 
'beantwoord worden en ju ist omdat in deze vergadering 
duidelijk gebleken is, zoo even nog door hetgeen de heer 
Stokvis heeft gilzegd, dat er groote twijfel bestaat over de 
mogelijkheid om die vraag tot een goede oplossing te kun· 
nen brengen met de middelen, die d aarvoor thans hesclljk· 
baar zijn, blijf ik het standpunt innemen, dat het hoogst 
gewenscht is, dat de Regeering haar aandacht aan deze 
kwestie wijdt. Eu wanneer cle Regeeringsgemaehtigde zegt, 
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Aanvulling regelin g rechtspositie kerkgenootschappen. 

(s ' JAC OB, KOESOEMO OETOYO, DIRECTEUR VAN 
JUSTITIE.) 
dat het hiel' geen gewoonte is de competentie van den 
rechter te regelen, zou ik el' op willen wijzen, dat men in 
Duitschland juist die kwestie heeft willen voorzieu. Daal' 
heeft men een instantie in het leven geroepen die men 
daar noemt Kompetenz·Kompetenz. Deze is ingesteld voor 
het geval zich moeilijkheden voorloen met betrekking tot 
de competentie. Dat is een instantie, die hier in dit 1I1nd 
met dualistisch recht ook zou kunnen en moeten worden 
ingevoerd . Men wint dan dat men zich van een heeleboel 
twijfelachtige gevallen ui et kan afmaken met algemeen· 
heden, doch precies moet aangeven, hoe de zaak op een 
bepaalde wijze kan worden beslist. Dat is het groote voor
deel, dat daaraan verbonden is. 

De heer Ko e s 0 e m 0 0 eta y 0: Mijnheer de Voorzitter ! 
Ik kan mij beperken tot een korte verklaring en wel deze, 
da t naar mijn bescheiden meening, het den geachten Regee· 
I'Ïngsgemachtigde niet gelukt is, mijn vrees uit den weg te 
ruimen, de vrees n.l. dat de ontwerp.ordonnantie, wanneer 
ze eenmaal ordonna.ntie is geworden, een machtig wapen zal 
te kerstenen. Daarom kan ik aan dit ontwerp mijn stem 
niet geven. 

De hee l' Rut gel' S : directeur van Justitie: ~Iijnheer de 
Voorzitter! Gaarne wil ik nog met een kort woord de ver
sehillende sprekers beaJltwoorden. 

n e heeren Koesoemo Oetoyo, Stokvis en Dwidjosewojo zijn 
el' in hoofd"nak weel' op nOOl'gekomen, dat deze m-dollllantie 
in de hand zou werken IlCt opkoopen van gronden door de 
zending voor Inlandsche Christenen. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, VOORZITTER.) 
de Regeering geen f~iten bekeud zijn, die ""nleiding geveu 
tot eenige ongerustlleid op dit gebied . 

De heel' s' J acob is nog weer eeus teruggekomen op de 
r~ling v·au het int~rgeutiele recht. Ik kau in zooverre met 
deu heel' s'Jacob medegaan, dat el' inderdaad vele épineuze 
kwesties van het intergentiel recht Gvel·blij""n. Ik tracht 
niet die kw~sties te 'vemuijden, nmar ik meen in mooning met 
hem te moeteu verschillen over de vraag of deze ordonnantio 
een zeker Vl~unt "bI'ootlegt" . 

Dat el' in deoo intergen1Jiele kwesti es besta'alll heb ik niet 
ontkend en zal ik ook niet ontken!l1en, maal' ik meen te mo
gen ontkennen, dat deze ordonnantie zooals ze hier in ont
werp l igt, eenige speciale, bestaande, of nieuwe intergentielo 
kwestie op den voorgrond brengt. 

De heel' s' J acob moge mij ten ,goede houden dat ik met 
hem van meening versehil of het redelijkerwijs gesproken mo
gelijk zal zijn iu die iutergentiele kwesties voor den rechter 
eeu practische handleiding te geVen. Het is den heel' s'J aeob 
bekend, dat de Indische Staatsinrichting niet een regeling 
kent als het Duitsche Kompetenz-Kompetenz veronderstelt, 
maal' een regeling, die den mensehen de bevoegdheid geeft 
dool' den rechter te laten uitmaken, tot welke bevollrings
groep zij hehooren. 

Een del'geJijke regeling is hiel' nog niet gemaakt en ik 
Vl'ees dat, wanneer die ooit komt, zi j toeh ZOO swmuier zal 
moeten zijn, dat de rechter daaraan in voorkomende geval
len toch geen richtsnoer zal hebben . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 15 stemmen voor en 4 stemmen tegen. 

Ik zou mij wiJlen bepalen tot hetgeen de heer Koesoemo 
Oetoyo heeft gezegd, die de zaak het seJlerpst heeft gefor- V Ó Ó I' stemmen de heeren : Schmutzer, De Hoog, Soe· 
mule.,xl. Hij heeft geoogd, dat Ok uiet in staat gebleken jona, Roep, Van Helsdingen, Blaauw, AH Moesa, Pauw, 
ben a~lt te toon<ln dat deze ol..:Jonnanti~ niet a]" wapen I Koe~oemo J oedo, s '~acob, Soekawati, Mandagie, Kerkkamp, 
zou wOl..:Jell gebruikt om het opkoopen van gronden door de Frum en de Voorzllter. 
zending voor Inlandsehe Christenen ten nadeele van Moha
medaansehe Inlanders gemakkelijker te makeu. 

Ik zou liefst het verwijt van deu heel' Koesoell1O Oetoyo 
terug willen wijzen en hem eenzelfde verwi jt maken, n.l. dat 
hij er volstrekt niet in geslaagd is, eenig verband aan te 
tooDen tusschen de mogelijkheid van het opkoopen van gron~ 
den door Inlandsche Christenen en deze ordonnantie. Ik 
kan volstaan met nogmaals pertinent te verzekeren, dat naar 
mijn beste overtuiging een dergelijk verband in het minst 
niet bestaat en de heer Koesoemo Oetoyo dus ook niet zal 
slagen dat verband aan te toonen. Ik wil verder ter gerust
stell ing voor de vierde of vijfde maal herhalen, dat er bij 

Handelingen. Zittin gsjaar 1927-]928. 

T e gen stemmen 
Koesoemo Oetoyo en 

de heeren Stokvis, 
Djajadiningrat. 

Dwidjosewojo, 

De V 0 0 I' z i t t e r: Met het oog op het vergevorderde 
uur verschuif ik (Ie commissievergadering tot een nader' te 
bepalen dag. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 1.25 uur n.m. gesloten. 



162 

18de VERGADERING - WOENSDAG 30 NOVEMBER 1927. 
Aanvulling Petroleum-ordollllantie. - Bekrachtiging leening gewest Pasoeroean. - Onteigening van 

pCl'cf.lclsgcdeelten te G-al'oet. - Herziening inkwartieringsordo,nnaJlt ie . 

18de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van W 0 e n s dag 30 Nov. 192; . 

(Aanvangsnnr 12 uur). 

Aanvulling Petroleum-ordonnantie. - Bekrachtiging lee
niug gewest Pasoeroean. - Onteigening van pereeelsgedeel
ten te Garoet. - Herziening inkwartieringsordonnantie. 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

'l1egenwoordig, met den Voorzitter, 21 leden, te weten 
de heeren: 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van He1i!dilll!en, De Hoog, s' J acob, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, KoesDemo Oetoyo, Mandagie, Pauw, Roep, 
Schmutze;, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigdt-n de heereu: IIA 1 Jau en Ten 

Broecke Horks!r •. 

De Voo l' zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gaèering_ 

A a n deo l' d e z ij n de v 0 I gen deo n t wel' p-
ordonnanties: Aanvulling petroleumop· 

s I >IL g - 0 r d 0 11 n a n tie (0 11 d. 7 8) . 
Bek r ach tig i 11 g 1 een i n g go f;' W l' S 1 Pas 0 e· 

roean (Olld. 86). 
Onteig e ning van perceelsgedeelten ter 

regentschuTlshoofdTllaats Garoe! (Oud. 87 ). 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit ter : Thans is aan de orde het ontwerp 
tot her zie n i n g van dei n k war tie l' i n g s 0 r
don n a n ti e (0 n d. (IJ ) . 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnhcer de Voorzitter! 
Teu aanzien van deze ontwerp-ordonnantie zou ik gaarne 
het volgende onder Uwe aandacht willen brengen. Doch 
alvorens daartoe over te gaan wensch ik hier mijn veront
schuldiging aan te bieden, dat mijn opmerkingen niet alle 
te voren in het gedelegeerden-verslag zijn opgenomen. Th 
hoop, dat znlks voor den Regeeringsgemachtigde geen aan
leiding zal zijn om op die opmerkingen niet in te gaan. 

Mijnheer de Voorzitter! In de Memorie van Antwoord 
is dool' de Regecl'ing te kennen gegeven, dat de Inkwartie
l'ings-ol'donnantie een regeling is zoowel voor vredes- als 
voor oorlogstijd, doch zij achtte het niet uoodig zulks nit
drukkelijk te vermelden in de ordonnantie. 

Om alle misverstand of twijfel weg te nemen komt het 
mij wenschelijk voor om die bedoeling in de regeling tot 
uiting te doen komen door b.Y. den aanhef van artikel 1 
aldus te doen luiden: 

"De in Nederlandsch-Indië gevestigde hoofdbewoners 

(DWIDJOSEWOJO,. VOORZITTER.) 
van woonhuizen zijn zoowel in vredes- als in oorlogs
tijd verplicht om, voor zoo ver daarin niet van Lands
wege wordt voorzien, tegen schadeloosstelling inkwar
tiering te verstrekken enz." 

Overwegend bezwaar kan tegen deze aanvuUing m.i. niet 
bestaan. 

~Iijnheer de Voorzitter ! Als ik het welheb, moet hier 
in verband met het bepaalde bij artikel 3 dezer ordonnantie 
voorop gesteld worden, dat als regel in de behoef tc aan in
kwartiering van militairen of militaire personen zoo\'eel mo
gelijk zal worden voorzien van wege het binnenlandsch be
stunr en eerst wanneer zulks niet of uiet voldoende kan 
geschieden, de noodig geachte inkwartiering moet worden 
verstrekt door daartoe aan te wijzen hoofdbewoners van 
woonhuizen. W'anneer deze mijn opvatting juist is, dan 
lijkt mij logischer toe, dat de artikelen 1 en 3 met elkaar 
worden omgewisSeld, artikel 3 wordt dus artikel 1 en om
gekeerd, in welk geval de redactie van beide artikelen niter
aard dient te worden omgewerkt. 

Verder, Mijnheer de Voorûtter, doet het feit, dat inkwar
tiering veel overlast veroorzaakt aan hen, die haa l' moeten 
verleenen, bij mij de vraag rijzen of het niet wenschelijk 
te achten is in de regeling op te nemen de bepaling, volgens 
welke de inkwartiering slechts voor zoo lang gevorderd zal 
worden als znIks strikt noodzakelijk is. Het komt mij niet 
meer dan billijk voor, Mijnheer de Voorzitter, dat tegenover 
de verplichting welke aan de burgerij wordt opgelegd door 
de Overheid wordt gewaarborgd dat de inkwartiering niet 
J angel' zal worden gevorderd dan zulks door de noodzaak van 
het oogenblik word t geboden. 

Ten aanzien van de beide punten, die ik zoo net naar 
voren heb gebracht zou ik de bepaling<ln gewijzigd willen 
zien als aangegeven in het concept, dat ik Z. Exc. den Leger
commandant ter hand heb gesteld. 

Voorts zal volgens het bepaalde bij lid 2 van artikel 7 de
zer ordonnantie, de uitbetaling van het bedrag der schade
loosstelling door het betrokken hoofd van Tllaatselijk be
stuur geschieden aan de rechthebbenden in persoon. Deze 
bepaling komt mij minder soepel voor zoowel voor den be
trokken ambtenaar als de rechthebbenden, vooral wanneer 
deze op een groote afstand wonen van de standplaats van 
den ambtenaar. Daarom zou ik de Regeering gaarne in over
weging willen geven Dm de woord~n "in t>ersoon" van 00-
doeld artikel te schrappen. 

Ten slotte vernam ik gaarne van den Regeeringsgemach
tigde of deze Inkwartierings-ordonnantie ook bindend is voor 
de onderhoorigen der lnlandsche ZelfbestureIl hiel' te lande 
mjl daa rvan in de considerans nict bUjk!. 

De Voo r z 1 t l er: De heer Dwldjosewojo heeft WlHlr~ 

schijnlijk over het hoofd gezien, dat er twee Regeerillgsge
machtigde bij dit ontwerp betrokken zijn. Hij heeft blijk
baar alleen den legercommandant zijn aanteekelungen gege
ven. lI1issehien echter is de zaak tussehen de heeren Regee
ringsgemachtigden reeds besproken. Is de commandant del' 
lI1arine reeds op de hoogte gesteld van de aanteekeningen 
van den heer Dwidjosewojo! 
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H r J';.:ioni ng in kwn.rti(\l'in g~o rdonrnalltie. 

(COMMAND. ZEEMACHT, LEGERCOMMAND.) 
De heel' Ten Bl'o e c k e Hoe kst l' a, commandant 

del' Zeemacht en hoofd van het departement der Mal'ine: 
Nog ni et, Mijnheer de Voorzitter ! Het wil mij echter toe
schij nen, dat de opmerkingen van den heer Dwidjosewojo 
door den Legercommandant zullen kunnen worden 
beantwoord, De inkwartieri~"'SOrdonnantie is tot nn toe 
voor de l\farine van zeer weinig belang gebleken en ik acht 
mij daarom niet gerechtigd, om, nn een paar wijzigingen 
daarin gebracht zijn om deze ook toepasselijk te maken voor 
de zeemacht, ook over de oorspronkelijke regelingen daarbij 
yool'zien te sprt1ken. 

Do Y o o r zit t c t': '" Cllscht de Legercommandant dade
lijk te antwoorden j 

De hee r LaL a u, commandant "an het J.Jcgcr en hoofd 
van het departement van Oorlog: G8JM'nc. Mijnhec L' d e 
Voorzitter. 

Ik kan mededeelen, dat tegen het denkbeeld de ordon
nantie aldus te wijzigen, dat daaraan wordt toegevoegd: 
nzoowcl in vredes- als in oorlogstijd", bij de Regeering 
geen overwegend bez\\'aar bestaat. In de Memorie van 
Antwool'd is gezegd, dat die toevoeging niet noodig werd 
geacht, doch van bepaald oycL'wegcncl bezwaar ,'an de zij
de dcl' Rcgccring' kan niet gespl'oken worden . 

D e omzetting van de artikelen 1 en 3 lijh:t mij minder 
j uis!. De ordolUlalüie is in de eerste plaats Doodig om 
de " erplichting van de bevolking ten aanzien van het vel'
leenen van inl",-al'tiering te regelen en het lijkt OOj daar-
0111 niet logiscll om ltier voorop te stellen, dat in het logies 
VOOI' militairen van land of zeemacht in de eerste plaats 
wOl'dt vool'zien door het beschikbaar stellen van daartoe 
aang'cwczcn gebouwen. :àtIijns inziens is terecht deze rege
ling in art. 3 opgenomen. De hoofdzaak van deze ordon
nantie is de verplichting tot inkwartiering door de bevol
kil1 ~ en het is dus logisch om deze voorop te stellen. 

Het opleggen van de verplichting om van de inkwar
tiering niet la nger gebruik te maken dan sttikt noodzake
lijk is, lijkt mij niet bepaald lloodig. Ik geloof ook niet, 
dat in de practijk gebleken is, dat daaraan behoefte 
bestaat. Het ligt zoo weinig in den aard om dat te 
doen, dat het m.i. ltiet noodig is een desbetreffende bepa
ling in de ordonnantie op te nomen, hoewel de Rcgec J'ing 
('1' tenslotte geen overwegend bezwaar tegen zon hebben. 

\Vat de omzetting van art. 1 en art . 3 betl'eft, - ik acht 
di e) zoou,ls ik reeds zeide niet logisch en meen ze te moeten 
antl'aden. Ik laat buiten beschouwing de kwestie van de 
ol11\\'cl'ldng del' t'cdactie. Mocht de omzetting der artike
len door het College worden llangenomel1, dan lijkt het mij 
niet wel docnlijk, om iu dit korte moment te beoordeelen. 
of de nieuwe reda ctie wel juist is. 

(LEGERCQMMAND., VOORZ., DWIDJOSEWOJO.) 
Verder is gesproken over art. 7 lid 2, waarin de bepaling is 
opgenomen, dat de schadeloosstelling aan de rechthebben
den in pcrsoon moet worden nitbetaald. Deze bepaling 
stond ook in de oude ordonnantie. Het gebeurde vroeger 
wel eens, dat, wanneer de troepen bv. in een kampong wa
ren gelegerd,. waarvan de huizeu vel' uit elkaar lageu, de 
betaling niet aan de rechthebbenden in persoon geschiedde. 
Daaraan waren natuurlijk wel bezwaren verbonden, want 
de schadeloosstellingen kwamen soms niet in handen van de 
rechthebbenden. Daarom is toen de onderhavige bepaling 
gemaakt. Het zou hct eenvondigst zijn geweest, wanneer 
hct hoofd van Plaeatselijk BestnnI' het geld aan een zijner 
ondergeschikten en deze het weer verder had kunnen geven. 
Maar deze wijze van geld verstrekking gaf geen zekerheid, 
dat het geld ook inderdaad in handen kwam van den kam
pongman, die zijn huisj e toch heeft moeten afstaan en zich
zelf in de bijgebouwen eenige dagen heeft moeten behelpen. 
Ik geloof niet, dat het goed zou zijn het voorschrift van de 
uitbetaling aan de reehtllCbbenden in persoon ter wille van 
de soepelheid uit bedoeld lid weg te laten. 

Ten slotte heeft de heer Dwidjosewojo gevraagd, of deze 
ordonnantie ook bindend zal zijn voor de onderhoorigen der 
Inlandschc zelfbesturen, hetgeen uit de stukken niet duide
lijk zou blijken. NM111' mjjn meening moet de vraag van den 
heer Dwidjosewojo bevestigend worden beantwoord . 

Ik dl1nk U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' z it tel'; Wenscht de Regeeringsgemaeht igde 
voor dc :Marinc nog te antwoorden Y 

De heel' '1' c n B l' 0 C c k c 11 0 e k s t r a, Commandant 
der zeemacht en hoofd van het departement del' Marine: 
Ik heb aan het voorg.a"nde niets meer toe te voegen, lIfijn
heer de Voorzitter. 

De Voo l' zit I. er : j)an is het woord in tweeden tel'
mjjn aan den hee l' Dwidjose wojo. 

De heel' Dwidjosewojo : Mijnheer de Voorzitter I 
Ik wu zijne Excellentie den Legercommandant alleen dank 
willen zeggen voor zijn beantwoording van mijn opmerkin
gen. Hoewel die beantwoording mij voor ecn groot gedeelte 
niet heeft kunnen bevredigen, zou ik het toch hi erbij willen 
laten, omdat ik bij het commissie-onderzoek niet alle pun
ten heb aangeroerd, clie ik in de openbare vergadering tel' 
spNl,ke heb gebracht, 

De Voo l' zit t e r: Dun \'eronderstel ik, dat er "an de 
zijde van den Legercommandant ook geen uanleiding be
staat, om de door den hee l' Dwidjosewojo geopperde sug-

D e Voo l' zit ter: Ik geloof ook niet, dat deze kwes- g~stie over te nemen ? 
tic hoofdzaak \"001' den spreker is geweest. 

De hec l' LaL H lI , Commnndant van het lege r en hoofd 
De heer LaL a n, Commandant "all het Leger en hoofd "an het departement "an Oorlog: Da aJ1:oe is geen reden, 

van het departement van Oorlog: Mijnheer de Voorzitter! Mijnhee r de Voorzitter. 
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Herziening inkwartieringsordonnantie. 

(VOORZITTER.) 
De Voo l' zit ter: Wij kunnen thans overgaan tot stem- De Voo l' zit ter: Ik verzoek den heeren leden nlJ 

nllng over deze ordonnantie. Ik maak er de heeren hierbij sluiting der openbare vergadering voor commissie-onder
op attent, dat V'an 1'egeeringswege in de omscJu'ijving van zoek bijeen te willen komen. 
den considerans wijziging is gebracht. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde- De vergadering wordt te 12.20 n.m. gesloten_ 
lijke stemming aangenomen; 

De notulen del' vorige open bare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 



,~ 
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19de VERGADERING - DONDERDAG 22 DECEMBER 1927. 
WijzigiJlg' J.::OcJiè~ol·Jollnnlltie voor Atj eh enz. -- \Vijzig'ing van de weevings-ol'clollllantic. - \Vijziging van het 

reglement betreffende dell burgerlijken stand. 

Ver g a cl C l' i n g' v H 11 D 0 11 cl e l' cl a go 22 D ec. 1927. 

(B i j0enl'o('p illg~nll l' 9.30 yool'midclag). 

"Tljziging 1\Oclic-onlonnantie Yoor Atjeh enz. - '~ij zi

ging ,':'111 de wel'dngs-ol'cloIl1l3ntic. - \ri jziging van het 
regl ement beh'effende den bUl'g('l'lijken stand . 

V oo r r. i t ter : Mr. A. :-.IEYTZELT, DE WILDE. 

Tegenwoordig, md den Voorzitter, 19 
de hCet'c n: 

leden, te weten 

Ali l\Ioesa, Bl:lHuw, 
Frnin, Van Hclsdingen, 

Djajadiningl'ut, Dwidjosewojo. 
De Hoog, s' Jaeob, Kan, Kerk-

l,amp. I\i è~. 1\0L'SO(' 1110 J·ocdo. Korsocmo Octoyo, :;Vlandagie. 
R Ol' p. St:hmutl.l'l', Sor,jono, Soekawuti, Stokvis, 

(VOORZITTER.) 
sprekers, die zich hcbLell upgeg'cven, hebben zich terug
getrokken . 

Aan de orde zijn achtereenvolg e ns de 
o n t w c r p - 0 r cl 0 11 n a n t i e s tot wij z i g in g v all: 

De koelie-ordonnanties voor Atj e h en 
Onderhoo1' i gheden enz. (Ond. 79 ), 

D e wervings-01'donnant i e (Ond. IH) en 
H et r eg lement betreffende den burger

lijken stand (Ond. \)ll ) . 

Deze ontwc11)-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen ... 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heercn, nog even in 
besloten vergadering bijeen te willen blijven. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, niet ter 
De Voo r zit ter: Mijne Hoeren ! Ik open deze ver- inzage hebbend gelegen, worden goedgekeurd. 

gndering. 

]~l' hehhen zich YOO I' de drh· onclt'I'\Vel'pell. die op het 
progl'amma staan, geen ~prl> kt> l'!-5 opg'egcycn; altha.ns elt.· 

Handelingen, Zittingsjaar 1927-1928 . 

De vergadering wordt te 9.31 uur v.m. gesloten. 
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20ste VERGADERING - DONDERDAG 29 DECEMBER 1927. 

Ingekomen stukken. - Bekrachtiging leewngsbesluit Bandjermasin. 

20ste VERGADERING. 

V e r ga d er ing van Donderdag 29 Dec. 1927. 

!Bijeen roepingsuur 9 voormiddag). 

J ngekomen stukken. - Bekrachtiging leeningsbesluit 
J3andjermasin. - Tel'llgbrenging tot landsdomein van het 
parti culier land Kedawoeng-Oost. - Voorzieningen in ver
band lIIet ophcffin~ gewest Rembang. - Nadere r egeling 
van het rechtswezen in Boven-Digoel. - Wijziging van het 
Rechtsreglement voor de buitengewesten. - Scborsings- en 
vernietigingsrecht van den Gouvern cur~o-enera.al) enz. 

Voo l' zit tel': 111'. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de hceren : 

Ali l\foesa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Fruin, 
Van Helsdingen, De Hoog, s' Jacob, Kan, KerkkampJ Kiès. 
Koesoemo J oc<!o, Koesoemo Octoyo, Ma lldagie, Roep, Soe
jono, Socknwati en Stokvis. 

Regceringsgemachtigden de hee ren: Rutgers, Cohen 
Stuart en Stibbe. 

De Voo r z it t (' r: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

be Secretaris deelt mede, dat zijn ingckomen: 

A. De volgende Regeeringsbescheiden . 

1. Yi j besluiten van den Gouverneur-Generaal van 16, 1 ï , 
17, 23 en 23 December 1927 Nos. 26, 33, 35, 13 en 18 
krachtens artikcl 105 l.S., houdend E. machtiging tot het 
doen van de in die besluiten nader omschreven uitgaven 
en de indienststelling van personeel ten laste van de 
begl'ooting voor 1928. 

2, Een besluit van den GOlH'erneur-Gcnel'aal yan 21 De
cember 1927 No. 20 waarbij MI'. H. G. P. Duyfjes met 
ingang ·van 5 Januari ]928 is benoemd tot lid van deu 
Raad van Nederlandsch-lnclië. 

3. Een besluit ,'an den Gou,'erneur-Genel'aa l vfin 22 Decem
ber 1927 No. 31 waa l'hij lt'. J. J. G. E. Riic-kert met in
gang van 1 Januari 1928 tijdelijk tel' beschikking i3 
gesteld van deu directeur Yan BinnenJandsch Bestuur 
ten einde ten kantore van den Ac1dscur voor de D e
centra lisatie met werkzaamheden te ,,'orden belast. 

4. Vier besluiten van den Gouverneur-Generaal van 23 De
cember 1927 Nos. 1 t/m 4 tot voorloopige vaststelling 
van de nadere wijziging en aanvulling van de begroo
ting voor 1926 (zg, regularisatievoorstellen ; Oud . 6 2 ). 

5. Een besluit \'fln den Gom'erneur-GeneJ'aal "au 23 De
cember 1927 No, 3x tot interneel'ing ,'all den in dat 
besluit genoemden persoon. 

(VOORZITTER, KIÈS.) 
B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Een tweetal naamlijsten \'an personen die adhaesie be
tuigen aan het tot den Volksraad gericht uitsteladres 
inzake de wijziging van de l.S. 

2. E ene motie van den regentschapsraad van Soemedang 
houdende bezwaren tegen vaststell ing in bet Neder
landsch van regentschapsverordeningen. 

De stukken onder A Cll B worden ter ÎlLZage ge
legd ter Secretarie van aen Volksraad. 

De Voorzitter: Aan de orde i s de ont
w e r p - 0 l' don n a n tie hou den d e bek l' ach t i
ging vau de artik e l en 1 en 2 van het 
b es I u i t van den Gem ç ent e l' a a d van Ba n
dj el' m a s in van 18 0 ct 0 bel' 1927 No. 71/ G 
7-3, ,stl'c~kcnde tot het aangaan va n een 
geldlccning en tot wijzjging van h et be
sluit van dien raad van 28 April 1925 No . 
85/G/ 7 -2/ 9.2 bek l' ach t i g i n g b ij 0 l' don n a nt i e 
van 1ï Juni 1925 (Staats blad )/0. 282) strek
kende tot het aangaan van een .geldlee
nin g. (Ond. 104). 

Ik meen te mogen aannemen, dat het college niet zal wil
len aandringen bij den Gou,'erneul'-Generaal op verlengin g 
van den door Z. E. gestelden termijn 1 Zoo niet, dan kun
nen wij overgaan tot de rechtst.reeksc·he openbal'c behande
ling van deze ontwerp-ordonnantie. 

De hcer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Kaal' aanlelcEng 
van .deze ontwerp·ordonnantie zou ik gaarne de aandacht 
willen vestigen op het na volgende. 

De laJldschapskas van het Zelfbestuur Koetei zal een l ee
ning verstrekken van f 130000 aan de gemeente Bandjer
mashl. Die kas heeft reeds in 1925 een voorgaande leening 
van f 120000 aan die gemeente gedaan. Ik weet niet Mijn
heer de Voorzitter, of die laudschapkas nog meel·dcre lee
ningen heeft verstrekt i maal' de genoemde beide bedragen 
deden bij mij de vraag rijzen in hoe\'crre het gowenscht is 
dat een lanclschapskas kapitaal g~at vormen, dat vastgelegd 
wordt in deze leeningcll op langen termijn en dat dus niet 
beschikbaar is voor de bevordering van de directe belangen 
van het landschap, Deze kwestie boezemt mij te meer be
lang in , omdat mij onlangs het navolgende wel'd medege
deeld. 

Het zelfbestuur van Koetei had op d~ ontwerp-begrooting 
voot' 1927 gebracht o.m. een bedrag "au naar ik meen 
f 1ï 000 voor den bouw te Kendaugan van <)Cn eenvoudig 
hospit.aal. De controleur van Kendangan was er zeer voor 
geporteerd, de betrokken assistent-resident eveneens, doch 
bet ge\\'cstelijk bestuu l'shoofd schrapte den post onder aau
teekening, dat het scheppen van zulk een hospitaal een taak 
is \'an het Gouvernement. ~fijnheel' de Voorzitter, ik geloof, 
dat weinigen \''3.11 ons het met deze opvatting eens zullen 
zijn; ('n dat wel vrij algemeen de yerzol'ging del' hygiëni
sche toestanden en de st ichtin g \'[111 daarvoor noodige plaat-
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20ste VR1WADBRl TG - DONDERDAG 29 DECEMBER 1927. 

Bek "achtiging leeni Ilgsbesll1it Ba ndjel'masi 11. 

(KIÈS, STOKVIS,) 
selijke gelegenheden voor ziekenvcl'zol'gtng de taak is dol' 
plaatselijke overheid. 

Ik bracht .destijds reeds deze zaak onder de aandacht 
Vfin den d.h'eeteut' van B.B., doch weet niet welke consequen
tios mijn medecleeling had. Maar nu oon ik erop teruggeko
men, nu uit de vOor ons liggende ontwerp-ordonnantie blijkt, 
dat voo r dat ZeJfbestllur Koetei de fina,ll ciëele 10estand wel 
,,-cc,' roosldeltl'ig lijkt. 

Ik zou dan gaarne "an den Regocl'ingsgemachtigdc willen 
'Vernemen, in hoeverre hiel' misschien aanleidi.ng is om eeno;; 
opniellw aandacht te sch~llken aall de besteding van de 
geLden det' landschapskassen. 

Ik dm1k U, Mijnh eer de Voorzitter, 

De Voo r zit t e t': H et bctl'rft hiel' ecn vraag, die vcr
moedelijk meel' speciaa l "001' l'ekl'ning van den dil'ectetll' 
van B. B. 1Cl' Ibean1wOOI'ding komt Cm die ,hiel' thans niet 
'('la nwozig is. 

De heer Ki è s: "fijnheer de YQorClitter! WnmwC!' ik de 
'toezegging kan krijgen, dat deze kwestie onder de aandacht 

",'un den Directeur "an B. B, zal "'orden gebracht, zal ik 
daarmede t eYl't'den zijn. 

De heel' fl tol, ,. is: Mijnheer de Vool'zitter! Bij dit 
VooT'stel tJ'offen mij in de eCJ"!-ite plaats de gunstige voor
waal'{lcll, waarop de landsehapskas van KlQetei deze leening 
zo ] t OCStflUll. 5% rente bij eon uitgifte à pari klinkt betel' 

dEIn de l ecllingsvool'waarden, die het Gouvel'nemcnt of welk 
loena l ressort ook bij het aangaan yan geldleeningen heeft 
kUllllen ,'cl'i\l'ijgCll. 

Ik IZOU daal'om in O\'cl'wogin g willen geve n, als. hot 'O \ '(,1'Î

;geIIs indcl'dnad geoorloofd is. dat landsl: !Japskassrll gl'ootc 

lJc(lJoagen aan geld uitzetten , altijd maul' geld te Iccneu 

"'001' locale l'08801'tcn of andeJ'e gOlln' l'ncments-instcll ill g'Cll 
bij landschapshassen, want \'<111 men \'001' het sluiten ,'an 
een lcenjng in handen ,-all pal'ticuliere banken, dan zijn de 
vool'waal'den gewoonlijk heel wat ongunstiger, 

[k bell wel niet uiterst deskundig op dit gebied, maar 
]let is toch wel bekend, dat wanneer men een 5% lec
ming moet sluiten bij een banksydicaflt, de ban]{koers 
hoogstens 97 % zal moel en zijn. Ik zou de Regeering dtB 
in oYcl'weging willrn ge"cn, s1ccds ZOO veel mogelijk bij 
laudsehapskassen te lee11en, Dat is blijkbaar gccn nadeel 
voor de landschapskas en hct is in elk geval een voordeel 
VOor het locale resso rt, 

lk vind in de weinig gedeta illeerde l'entabilitcitsbcl'ckc
uing in de toclichting als Jecl1ingsobjeC't ook genoemd "een 
sporttribune, staande in hft SW3J'tpal'k". 

Mijnheer dc Voorzitter ! Het kan bekend zijn, dat ik 
vool'standC'l' ben nm N'n zeel' ruime lecnin gspolitiek, maar 
of het hiel' tot de o,-cl'heid$itank hehoOl't. te l pPl1en YOOl' 

cen SpOl'tt ribunc is: zaeht uitged l'ukt, problematiek, Mijn 
bezwaar daal'tegen wordt Cl' niet mindel' op. nu ik uit de 
toelichting niets OYeI' de evelltueele rentabiliteit van die 
sporttribune kan ontwaren. 

(STOKVIS, ADV, VOOR DE DECENTRALISATIE,) 
Ik zou in de eerste plants de vmag willeu stellen: Zal eell 

deel vall dat geld inderdaad voor die sporttl'Ïbunc worden 
besteed! Want wij vinden bij het. tot,,,,1 van het te beleg
gen kapitaal een bedrag aan gereed geld van f 12900 en 
daarnaast het leeningsbedra g ad f 130000. 

Welk deel zal eventueel aan die sporttribune worden be
steed 1 Wordt zij bekostigd uit het gereeele gelei of is het 
een leeningsobject? Is dat laatste \\'aar, zou de Regeerings
gemachti gde dan ook iets h:unnen mededeel en omtrent de 
l'enta biliteitska Ilsen ! 

Ik dank U, Mijnh eer de Voorzitter. 

De heer Co hen St u a l' t, Adviseur voor de Decen
tralisatie: lIfijuheer de \Toorzitter! De heer Kiès heeft in 
herinnering gebracht, dat, nadat de landschapskas van 
Koetei in de gelegenheid is geweest een leening van 
f 120000 uit te g'even aan de gemeente Bandjerlllasin zij 
nu nader een bed rag van f 130000 aan diezelfde gemeente 
zalleEmen en heeft verder de vraag geopperd, in hoeverre 
het gewenscht kan zijn, die gelden vast te leggen op ]an
gen termijn, waardoor ze voor het landscha p in dien tijd 
dus niet beschikbaar zijn . 

De heer Kiès heeft dat in verband gebracht met eeu 
vraag, die doelde op het bezwaa.r, dat zich in ecn bepaald 
geval zou hebben voorgedaan, bij het besteden van land
schapsgelden voor plaatsel ijke doeleinden. 

Ik wil naar aanl eidin g hiervan den geachten spreker me
c1edeelen, dat de belangen vau het Landschap, behalve aoor 
het zelfbestuur zelf, ook in dit geva l zijn nagegaan, zoo wel 
door het hoofd van gewestelijk bestuur als door het daar 
mede belaste bureau voor de bcstnul'sza ken van de buiten
geweste n op het departement "all Binnenlandseh Bestuur. 
1\[('n hc('ft zicll tenslotte op het sta ndpunt gesteld, dat, waal." 

dit landschap beschikte 0"01' cen belangl'Îjk ovorschot, en 
daardoo r aan ecn belang'l'ijk vermogen een bestemming 
Illoest gC'ven, waardoor het bijzonder gunstig afsteekt vel'

geleken lllet andere landschappen, men de gelegenheid, die 
zich hicl' voordoet en clie toch ook YOOl' het landschap voor
deelen heeft, heoft. anu te grijpen. 

Op de vraag van den geachten spreker, of nu ni et in be
paalde ge"allen bepaalde behoeften in het gedrang kunn en 
komen, kan ik antwool'den, dat dit in verband met de 
'Toegoer dool' heJll ~'('s1('lde \'I 'aag nog' {'C'n.s Ilnder r.nl wo r-
den nagegaan. 

Dan zal tevens worden overwogen, of het misschien aan
beveling verdient, een cenigszins andere gedragslijn te vol
:.reil. Dit kan ik wel ZC/l'g'('n, (lat 1ll('11 ('I ' steeds naai' 
heeft gestrecfd, de finane ieelc belangen yan 11 et landscl1ap 
naar beste wcten te behartigen. 

Bij het vorige sluit zich aan: de opmerking van den heer 
Stoln-is, dat hij gC'tl'ofÏen is dool' do bijzonder gunstige 
\' OOI"Y~Ml'clcn, wanl'Op de lanclscoha pskas hel'eid is, de leening 
toe te staan, en clie, zooals bij opmerkt, gunstiger is, dan 
dje, WaHl'Op andere plaatselijke gemeenschappen in staat 
zijn, leeningen onder dak te bl'Cngcn. 
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20ste VERGADERIl'W - DONDERDAG 29 DECEMBER 1927. 

Bekrachtiging' leeJungsbesluit Banc1jermasin. 

(ADVISEUR VOOR D'E DECENTRALISATIE.) 
Naar aanleiding hiervan kan ik mededeel en, dat aanvan

kelijk bij den gemeenteraad van Bandjermasin een leenings
plan heeft bestaan voor een kleiner bedrag, dan nu ten 
slotte zal worden geleend en dat daal'bij het voornemen 
bestond de leening te sluiten bij de landsehapskas tegen een 
rentevoet van 4%%. Toen is, omdat men het wenschelijk 
vond, er bijwnder voor te waken, dat ook de landschaps· 
kas niet tegen te gunstige voorwaarden uitleende, in over
weging gegeven, liever den rentevoet te stellen op het peil, 
dat toen op de geldmarkt te Batavia gold en hem 
te brengen op 5%. De gemeenteraad en het landschap 
hebb~n beide met dien wensch rek<lning gehouden en de 
rentevoet is teen bepaald op 5%. Inmiddels is die rentevoet 
eeuigszins opgeloopen. Volgens inlichtingen, die ik zoo
juist heb gekregen, kan men bij de bestaande geldmarkt 
den rentevoet stellen tussehen 5 en 5%%, maal' het spreekt 
vanzelf, dat dergelijke fluctuaties altijd mogelijk zijn. Ik 
zou er echter de aandacht op willen vestigen, dat bij de 
booordecJing van dergelijke leeningen, bij een landschaps
kas gesloten, altijd rekeniug wordt gehouden met de be
langen van beide partijen en dat er wordt gestreefd naar 
een rentevoet, die niet te hoog en uiet te laag is, maar pre
cies sirookt met het juiste peil, wodat geen van de p~rtijen 
daarbij benadeeld is. 

Wat overigens betreft de mogelijkheid, om meel' bij land
schapskassen te leenen dan tot nu toe zou ik wel willen 
opmerken, dat die mogelijkheid ui t den aard der zaak ge
limiteerd is, door den financieelen toestand van de landschaps
kassen en dat inderdaad het landschap Koetei, wat betreft 
de ruimte van het beschikbare vermogen, wel een uitzonde
ring vormt. 

De heer Stokvis heeft dan nog tersprake ,gebracht de 
rentabiliteitsberekening en heeft de waag gesteld, welk ge
deelte eigenlijk van het te vCl'krijgen leeningsgeld speciaal 
zal ,,"orden besteed voor de sporttribune, die onder de door 
de leening te verkl~jgen objecten staat vermeld. Ik moet 
hierop antwoorden, dat ik tot mijn leedwezen dat niet kan 
preciseeren. De rentabiliteitsberekening, die hier aan den 
Volksl'aad is overgelegd, is t.p mijn vCl'z·oek nader van den 
gemeenteraad ont t:>!lngl~n, omdat aanvankelijk geen rentabi
liteitsbcl'ckening \\'HS oVt!rgelegd en deze uit den aard del' 
zaak noooig was, om te weten, in hoeverre de leening 
gedekt Zoon zijn door de opbrengst van de objecten, waar
voor geleend wordt. Toeu is deze opgave ontvangen, die -
dat geef ik gaarne toe - wel wat meer gedetailleerd had 
kunnen zijn. De Regeering heeft echter gemeend, met deze 
berekening genoogen te kunnen nemen, omdat het totaal 
van de opbrengst uit de verschillende objecten ruimschoots 
voldoende \,~as tot de bekostiging van de rente en aflossing 
van het totaal del' leen ing. 

Zooals uit de overgelegde berekening blijkt, zal het totaal 
der objecten volgens raming een jaarlijksche winst ople
veren van f 16075. Dat " 'as volgens de aanvankelijke 
berekening ongeveer 11% van het belegde kapitaal. Vol
gens nadere gegevens, die op mijn verzoek nog zijn over
gelegd, bujkt het bedrag van het kapitaal nog met f 12.000 
verhoogd te moet en ,,"'orden wegens kosten voor grondaan-

(ADV. V j D DECENTRALISATIE, KIÈS, STOKVIS.» 
koop, zoodat het winstcijfer daalt tot ongeveel' 10%. Maal' 
zooals uit de rentabiliteitsberekening blijkt is dit winstbe
drag ruimschoots voldoende om de lccning daal'uit te be
kostigen. Men kan hieruit wel opmaken, dat al was 
de leening eenigszins anders opgezet geweest en al had 
men bijv. de sporttribune uit andere middelen moeten vin
den, nit het overschot van deze lee ning toch de daal'VOol' 
benoodigde bedragen gemakkelijk zonden te vinden zijn ge, 
\veEm. De Regeering js dus tot de conclusie gckomen, dat 
het .geheele complex van obj ecten het aang-aan van een 
leenil1g wel toe1aat, omdat de dekkillg hicl' zoo bijz.ondel'"' 
ruim aanwezig is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de gemaakte 
opmerkingen te hebben beantwoord. 

Ik dank U. 

De heel' Ki è s : Mijnheer de Voorzitter! Uit het R~, 

geeringsantwool'd heb ik vernomen, dat de onderhavige 
kwestie, het verstrekken van deze leclling aan de gPTIlccnfe 
Bandjermasin, alle aandacht heeft gehad, zoodat in deze 
de belangen van de landschapskas uiteraard wel Yerzol'gd 
mogen worden geacht. Ik heb daaraall ook niet getwijfeld 
en denk er lliet aan, eenig bezwaar tegen de aanhangige
ontwerp-ordonnantie te maken. Wat ik gevraagd heb is 
alleen, de leeningspoliti ek voor de landschapskassell nog 
eens principieel te willen bezien, omdat het, naar het mjj 
voorkomt, minder gewenscht is, dat gJ'oote kapitalen voor 
langen termijn \Vorden vastgelegd, zoodat le niet besehik
baar zijn, Wall11eer directe heIalngen van de lallc1 s('h~ppen,. 

zooals aanleg van wegen, verbetering "an de hygiënische 
toestanden enz., die gelden lloodig doen zijn. 

Wat betreft het door mij genoemde voorbeeld van Ken
dangan, zou ik het op prijs stellen , wam1eer de geachte R,e
geeringsgemachtigde dit nogmaals onder de aandacht vall 
den direeteur van B. B. zou willen brengen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

D~ heer S to k v i s: Mijnheer de Yoorzitter! De geachte 
Re<geering~'gemaehtigde ·heeft ons wat betl'eft de leenings· 
"ool'waal'den O.lll. dit medegedeeld. dat a.a.nvankelijk de be
doeling was 4%% rente te stellen. )Ien vond dit echter 
niet redelijk en daarom is ,{ten tenslotte gekomen tot 5%. 

rroen ik dat hoorde, kwam bij mij de Vl'aag op: is de rol 
van het zelfbestuur wel een volkomen zelfstandige geweest 
bij het ontwerpen van deze Ieening.:'yoorwaal'den 1 "\Vant 
als dan tOC11 aanvankelijk de C:emeclltel'aad besloten had 
41j2% J'cnte yast tc stellen, gaat men toch van de veronder
stelling uit, dat het zelfbestlllU' dat heeft ,;oedgevonden. 
Heeft nu het zelfbestuur deu eisch van G% g't"lSteld, of 
zijn de autoriteiten, die ovel'igens voor deze leening voor
bereidingen hel>bell getroffen tot hei inzicht gekomen dat 
4Yz% wat lang was 7 

De vraag, die ik hier stel, lijkt van ondergeschikten 
aard, maal' js het niet, omdat het wel de moeite waard is, 
dat komt vast te staan, dat het zeabestuur zclfstnndig 'zijn 
leeningspolitiek zal kunnen vaststellen en niet afhankelijk 
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Bekrachtiging leeningsbesluit Bandjermasin. 

(STOKVIS, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
wordt vall wat B. B. en gemeenteraad samen wenschelijk 
of billijk "inden. Ik heb zooeven die voorwaarden gunstig 
genoemd en ze zijn dan ook een groot geluk voor de gemeen
te Bandjcl1nasin, maar als het zelfbestuur van Koetei 
eens betere voorwaarden had kunnen stellen, waren die 
mecrdere voordeelen ten bate gekomen van Koetei, dat toch 
ook een openbare gemeenschap is. 

Op mijn 'Taag, of dc kosten der sport-tribune ook be
grepen zijn iJl het leeningsgeld , heeft de geachte Regee
l'ing'sgcnlu<,htigde niet kunnen antwoorden bij gebrek aan 
gegevens. Hij heeft daarbij erkend, dM inderdaad de ge
g'e\"(~ns wat meel' gedetajlleerd hadden kunnen zijn, maal' 
dat de tijd heeft ontbroken om meerdere bijzonderheden 
te Hagen. Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde in 
oycrweging willen geven, voor het vervolg, juist als het 
spoeclvoorstclIen betreft, die meerdere gegevens vooral op 
te vragen. Nu weten wij nog steeds niet, of een sport
tribune een leeningsobject zal zijn, ja, clan neen. 

Ook deze vraag is niet geheel zonder beteekenis, want 
wanneer als an tecedent is gesteld, dat voor sporttribunes 
leeningsgeldell beschikbaar kunnen worden gesteld, kan dit 
feit nog wel eens vèrgaande consequenties met ?ich brengen. 
Ik zou don geachten Regeeringsgemachtigde daarom willen 
vragen: vindt hij, dat sporttribunes een geschikt leenings
ohjcN VOl'men 1 

De hoor Co hen St u a l' t, Adviseur voor de decentrali
satie: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanlcicling van de na
dere preciseering der vragen van den heer Kiès kan ik hier 
toezeggen, dat de leeningspolitiek, zooals die in nit den 
aard der zaak niet veel voorkomende gevallen zich voor 
landschappen zal kunnen voordoen, nog eens nader prin
cipieel onder de oogen zal worden gezien Em dat hiervoor 
een algemeene gedragslijn zal worden vastgesteld, speciaal 
met het oog op de gevallen, die de geachte spreker hier 
bedoelde. 

'1'e,·ens kan ik hem toezeggen, dat nog nadere aandacht 
zal worden gewijd aan het geval, dat zich te Kendangan 
heeft voorgedaan. 

De heer Stokvis heeft gevraagd of het betrokken zelfbe
stUUl" in deze wel volkomen zelfstalldig is geweest en of het 
mogcHjk zou zijn, dat dit zelfbestuur eventueel ook hoogere 
eiselH'1l had gesteld. 

Ik zou hiel'op ,,,incn antwoorden, dat uit den aard dcr 
zaak van volkomen zelfstand igheid bij een lnland,ch zelf
bestuur geen sprake ]i:an zijn en dat de wijze, 'Y881'Op die 
zelfstandigheid beperkt iR, is va~tgel egd in het politiek con
tract J da.t dool' het zelfbestuur is gesloten met de Regcering. 
)Iaar dit contract laat toch in gevaJ1ell als hct ondCl'haYÎge 
zeer zeker ruimte yoor een zelfstandige beslissing. Vall 
Regeeringswege is dan ook niet anders dan een wenk ge
geyen om cr de aandacht op te vestigen, hoe de geldmarkt 
te Batavia stond en dat een leening tegen een rente van 
4%% voor het betrokken zelfbestuur wel wat te onvoordee
lig zou zijn. ZoonIs reeds medegedeeld. heeft die wenk 
el10e gelei,l. dat de partijen gezamenlijk de rente hebben 

Handelfngen. ZJttingsj.:lar ]927-1928. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
gebracht op het peil, dat destijds redelijk werd geoor
deeld. 

Dit is, voorzoover op het oogenblik valt na te gaan, een 
da:ad van volkomen zelfstandige beslissing van het betrok
ken zelfbestuur geweest, waa.rbij dus alleen een rol heeft 
gespeeld het feit, dat men hier te Batavia gemakkelijker 
kon nagaan, wat op een zeker moment de nOlmale rente
voet moest worden geach t. 

Wat betreft het VCl"lOek van den geachten spreker, waar
bij hij in overweging geeft, om in gevallen, dat de tijd 
minder dringt, nieer gedetailleerde gegevens te verschaf-
ren ........... . 

De Voo r z it tel': Ik meen zelfs, dat de heer Stokvis 
zich zoodanig heeft ujtgech~lkt, dat hij speciaal ook iJl 
spoedgevallen, als zich hiel' een voordoet, meerdere ge
gevens van de Regeering zou willen ontvangen. 

De heer C 0 h en S t u a l' t, Adviseur VOOr de Decentra
lisatie: Ik wiI den heer Stokvis gaame toezeggen, dat met 
dezen wensch rekening zal wordeu gehouden. De heer 
Stokvis zal zich kurUlen voorstellen, dat WaJllleer men heeft 
te ma.ken met een op grooten afstand liggend ressort, zoo
als hier, en men staat VOOt' een spoed eischcnde leening, 
waarbij de correspondentie groolendeels telegrafisch moet 
wordcJl gevoerd, een e.nlw len keer de gegevens niet zoo 
volledig zullen zijn als men wel zou wenschen, maar ik kan 
hem wel toezeggen, dat zeker steeds al het mogelijke zal 
worden gedaan. 

De geachte spreker heeft dan de eenigszins pl1ncipieele 
vraag gesteld of het wel geoorloofd is, sporttriblllles te 
bekostigen uH leeningsgeld. Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou hiCl~OP willen antwoorden, dat m.i . een gl'ootc factor 
zal zijn of de leening, welke aangevraagd wordl VOOl' zeker 
cOJllplex van objecten, al dan niet kan worden gedekt uit 
de opbrengsten van die objecten. Het heeft zich voorge
daan, dat men VOO l' allel'lei doeleinden, dic men niet direct 
kon re),enen tot behoeftcn "an nooddruft, zooals bioscoop
grbouwen, spOl'tinl'i chtingcll e. d., leenjngsplanncn heeft 
ontwol'pcn eenvoudig uit dcze overweging, dat dc opbreng
sten, dic van dcrgelijke inrichtingen verwucht worden, zoo 
l'uim kunnen worden getaxeerd, dat men gemakkelijk daar
uit rente en aflossing zou knnnen bekostigen . Wanneer 
men in zoo'n geval nie-t te nHlken heeft met een object, dat 
werkel ijk voor bepaalde cliepcrgaande bclangen schadelijk 
zou zijn tc achten, - wat hicr echter m. i. rtiet kan wordcn 
beweerd - dan .zie ik Cl' gccn bezwa.ar tegcn, dat ecn der
gelijk object ook wordt betrokken in een lceningsplan. 

Uitgangspunt bij Lle boool'decling "an ecn locale leening 
is. zooals ik reeds eerdcr heb uitcengezet, in de ecrste plaats 
a.ltijd of de rente en aflossing van clie leenjng voor het com
plex objecten, dat men op het oog heeft. door nicuw te ver
krijgen ink omste.n vCl'zckcl'cl is te achten . Is dat het geval, 
dan bestaat tegen het sluiten \'an eel1 lecnin g voor een der
gelijk doel, dunkt nlij , in het algemeen geen bezwaar, 

)lijnheer de Yoorzitter! JIiel"Jllede meen ik de verschil
lende sprekers te hebben beantwoord. 
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Bekrachtiging leelungsbesluit Bandjermasin. - Terugbrenging tot lalldsdomeill "an het particulier land Kedawoeng

Oo!-;t. - Voorzieningen in verband met de opheffing "an het gewest Helllbang. 

(VOQRZITTER, SOEJONO.) 
De ontwcrp-oruOlmantie houdende bekrachtiging van het 

leeningsbesll1it van den gemeenteraad van Bandjermasin 
WOI'elt zonder hoofdel ijke st.emming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is ontwerp
ordonnant i e tot terugbrenging tot l ands
dom ei n van het par t i e u I i er I a n d K e d a
ll' 0 e n g-O 0 s t (Onel. 92) . 

Ik deel de vergadering mede, dat zich voor dit onder
werp geen sprekers hebben opgegeven. Ik heb luervoor 
spoedshah'e rechtstreeksche openbare behandeling voorge
steld; mag ik aannemen. dat de vCl'gadC't'ing daarmede 
accoord gaal? - Dan is aldus besloten. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo I' z it Ier: A a n 
werp-ordonnantie tot 
eenige voorzieningen 
opheffing van het 
(Ond. 103 ). 

de orde i s de on t-
het treffen van 

in verband met de 
gewest Rembang 

Mijne heeren! De Regeering heeft hier een bepaalden ter
mijn \'oor afdoening gesteld. Ik mag zekOl' wel aannemen, 
dat het Ooilege er niet op zal staan om verlenging van 
dien termijn te ytagcn? - Zoo niet, dan kunnen wij thans 
tot rechtstreeksche openbare behandeling overgaan. 

(SOEJONO.) 
te zeggen, dat het ressort van don HaRd van Justitie te 
Semarang, dat toch al het kleinste is van de drie radeu 
op Java, nog meer zou worden ingekrompen en het toch 
reeds omvangrijke rechtsgebied van het college te Soera
baja nog meer zou worden uitgebreid. De taak van den 
Raad van Justitie te Semarang zou daardoor te onbelang· 
rijk worden. Dit is een argmnent, Mijnheer de Voorzittèr, 
maar ik "eht dat geen klemmend argument. Wanneer wij 
de Haden van Justitie op de buitellgew~sten eens in be
schouwing nemen dan zien wij, dat ,dj die toch ook kun
neu indeeleu naar gelang van hun belangrijkheid. Zoo 
is b.\'. de Raad van Justitie te Padang wat zijn belang
rijkheid betreft, lang niet van de zelfde beteekenh 
als een der Raden vau Justitie op Java . Nu is de samen
stelling van een Raad van Justitie op Java wel anders dan 
die van ecn op de Ibuitengewesten, maal' wanneer de belang
rijkheid van een Raad van Justitie op Java zoodanig is 
verminderd, dat de samenstelling ervan niet meer in Gver
eenstemmillg is met die belangrijkheid, dan zon men er 
naar mijn meening geen bezwaar tegen mogen make1l om 
over te gaan tot wijzigen van de samenstelling'. ]n het 
onderhavige geval zou het dus voor de hand liggen, dat de 
bezetting van den Raad van Jnstitie te Soerabaja belang· 
rijk werd nitgebreid en die van den Raad -van Justitie te 
Semarang naar evenredigheid werd ingekrompen. 

Ik zou de Regeering daarom in overweging willen ge
ven, met dit denkbeeld rekening te houden. Ik heb er geen 
bepaald bezwaar tegen, dat de thans voorgestelde indee
]jng zal worden beschouwd als een overgangsmaatregel 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Naar aan- indien slechts bij de doorvoering der bestuurshervorming 
teidiltg vau het Regeeringsontwerp zou ik enkele opmer- de indeeling zoodanig zijn zal, dat het geheelc gebied der 
kin gen naar voren willen brengen. provincie Oost-Java zal komen te ressorteeren onder den 

Krachtens de bestaande rechterlijke organisatie is de te- Raad van Jnstitie te Soerabaja en dat van Midden-Java 
genw<lordige indeeling van de ressorten van de Raden van onder dien van Semarang. 
Justitie altijd "oodanig, dat de gewesten in hnn geheel bij Thans zou ik een enkele opmerking willen maken over 
een bepaalden Raad van Justitie worden ingedeeld. Het de overschrijving van vaste goederen en het inschrijven 
is nooit voorgekomen, dat de gewesten in deelen worden van hypotheken. Ik geef toe, dat de regeling, die de Re
gesplitst, die tot v.erschillende Rad en van Justitie behooren. geerillg hier voorstelt, voor het publiek in het tegenwoor
Dit heeft natuurlijk verschillende voordeel en. Ik acht dit dige gewest-Rembang gemak oplevert, aangezien het thans 
een juiste maatregel, ook al omdat b,·. de hulp-officieren kan worden geholpen door het hoofd van plaatselijk be
van Justitie - clat zijn de afdeelingshoofden - onderge- stuur van Rembang. Maar het "OU even groot gemak op
schikt zijn aan de Hoofden van Gewestelijk Bestuur. leveren, wanneer het publiek uit het oostelijk deel van het 

Ik geloof, 'dat dit een van de factoren is die het wen- gewest-Rem bang, dat zijn dus de afdeeJingen Bodjonegoro 
schelijk makeu, dat bepaalde gewesten in hun gebeel wor- en Toeban, voor deze verrichtingen terecht zou kunnen 
den gerekend te behooren tot bet ressort van een bepaalden komen bij bet hoofd van plaatselijk bestuur van Toeban, 
Raad van Justitie en de indeeling daarvan niet zoodanig instede bij bet hoofd van plaatselijk bestuur vau Rembang. 
mag zijn, dat deelen van een gewest ressorteeren onder ver- Dat motief lijkt mij werkelijk niet ondienstig. 
schillende Raden \'an Justitie. Ik heb ook een aanmerking op de redactie van den tekst 

Nu stelt de Regeedng \'oor om het oostelijk deel van van het voorgestelde artikel 2. De aanhef van dat artikel 
Rmbang, dat krachteus de ordonnantie ter opheffing van luidt: 
het gewest Rembang bij Soerabaja zal komen te behooren. "Met afwijking in zooverre van het bepaalde bij de 
te doen blijveu ressoeten onder den Raad van Justitie te artikelen 1 en la der ordonnantie van 21 April 1834". 
Semarang. Ik acht dit minder wenschelijk. Hetzelfde geldt Ik heb bedoeld staatsblad opgeslagen. maar heb met 
natuurlijk ook ten aanzien van :àladioen, maar dan pas na den besten wil daarin geen artikel la kunnen aanheffen. 
de in werking treding van de bestuurshervorming, omdat Dat zal dns wel een aanvulling zijn geweest op artikel 1. 
1\fadioen dan zal behool'en tot de Pl'ovincie Oost-Java. Maar deze onvolledigheid springt in dit geval te meer in 

De Regeering "erelecligt de "oorgestelde ineleeling door het oog. waar in artikel 1 "an de hiel' voorgestelde ont-
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VOOl'z ielllllg'f'1l in H'I'hanel hH't de o]Jh('rîin ~ ,·al1 het g('\\"(>~t Remhang. 

(SOEJONO, KIÈS.) 
werp-ordonnantie \Yèl de latere aanvullingen worden ge· 
noemd, tot aan die van staatsblad 229 van 1926 toe. Ik zon 
daarom den Regeeringsgemachtigde in overweging willen 
geven, de redactie zoodanig te wijzigen, dat evenals in ar· 
tikel 1 is geschied, ook in artikel 2 de aan I'nj]jngen en wij· 
zigingen worden geënumereerd . 

Ook op de toelichting heb ik in hetzelfde verband een 
aanmcrking. De laatste alinea daarvan luidt als volgt: 

"De bepalingen vervat in het tweede en derde lid, 
zijn met een kleine afwijking ontleend aan het tweede 
en het derde lid van artikel la der overschrijvingsor. 
donnantie", 

Zoonh. g't'z('~d. ~Iijnhcel' de Voorzitter, komt in deze OVCl'

schl'ijdngsol'donnantic \'an 1834 geen lid la voor. In de 
ontwC'11),ol'donnantie en de toelichting wordt nlleen g'C'SpI'O· 

1,en over (1e ordonnantie van 1834, hetgeen volgens mij ten 
omechte Î11 geschied . Daarbij zal toch zeker moeten staan: 
"zooals die bij andere ordonnanties is gewijzigd en aangf'
vuld ". 

Ik wil ntij voorloopig tot deze enkele opmerkingen beo 
palen . 

Tk dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Ki è s : Mi jnheer de ,"oorzitter ! Met nw ,·erlof 
wil ik gaarne een opmerking van principieelen aat'd maken 
.aangaande deze ontwerp-ordonnantie, een opmerking, die 
tevens betrekking heeft op het straks te behandelen onder· 
weil' SS, de rechtsbedeeling in Digoel. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon n.1. gaarne de aandacht 
willen vestigen op het navolgende: 

Wij zijn hier op een voor meerderen onzer iet of wat 
ongeleg·en tijdstip, n.1. midden in een ons toegedachte kerst· 
vacantie, tezamen geroepen voor de spoed-behandeling van 
een ontwcrp-ordonantie tot regeling van den rechtstoestand 
in nieuw gevormde bestuursgebieden. Voor noodgevallen 
blijft het uiteraard het goed recht del' Regeeering om ons 
College te doen vergaderen zelfs op de meest ongewenschte 
oogellblikken en niemand onzer zal daar bezwaar tegen 
maken. Maar eom a.ndere kwestie wordt het, wallllOer de te 
regelen aangelegenheid reeds I:a.ng tevoren te verwachten 
was; i.c. was aan het departement van Jnstitie toch zeker 
niet onbekend, wat met groote waarschijnlijkheid komen 
zou ten aanzien van het gewest Rembnng. alH gevolg van 
de zoo druk besproken bestuurshen'ormingsplanncn. En 
zoo ben ik van meening, dJat de lUl t.e behandelen ontwerp
Ol'clOlUlantie ons wel erg laat werd ,·oorgelcgcl. 

~:Iijn.heer de Voorzitter! Nu zou ik, ware dit een eeu
voncligc ommissie geweest, daax niet op neer zijn gekomen, 
als het hier ruet een zeer belangrijke aange.legenheid, n.l. 
de ,·erzor ging van de rechtsorde en de r echtszekerheid beo 
treft, welke taak naar ik meen hoofdzakel ijk op het de· 
partement vau Justitie rust. Een eventu<"Cle te]wrtkoming 
d~m·in lijkt mij iMs van ernstigen aard . En nu speelt het 
toeval vandaag wel een rol, doordien een regeling van een 
tweede aangelegenheid op het.zelfde gebied ons ter beoor· 
deeling is gege"en in de ontwerp·ordonnantie tot nadere 

(KIÈS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
"cgeling van het rechtswezen in de onclel'nfc1('cling Boven
Digoel. 

Mijnheer de Voorzitte r! Toen in het iJ".";n van dit 
jaar Digoel werd gesticht, was het te "el'\vachten dat, gelet 
op de daarheen te zenden personen, die toch allen uitge· 
sproken tegenstanders van onze normale rechtsorde zijn, in 
die nienwe gemeenschap zich spoedig kwesties zouden voor
doen, welke justitiëele berechting zouden vereischen. De 
regeling terzake van 11 Januari 19Z7 (Staatsblad No. 10) 
was al zeer summier te noemen en naar mijn meening had 
bij aandachtige beoordeeling van den toestand toen reeds 
h:unnen worden voorzien, wat nu in de Jtlemol'Îe van Toe
lichting terzake wordt gezegd, n.l. 

"da t in het bijzonder ten aanzien van strafzaken de · 
instelling yan een volledig bevoegde r echtbank ook in 
de onderafdeeling Boven·Digoel, urgent moet worden 
geacht, zulks op grond n111 de om'tandigheid, dat 
meerdere "trafvervolgingen aanhangig zijn en de op
zending van beklaagden naar Meranke ter berechting 
yan hUIl zaken groote bezwaren zouden meebrengen." 

Mijnheer de Voorzitter! I ndien maar de helft waar is van 
wat ovcr de "erhoudingen te Digoel tnsscben de geïnter. 
neerden en het plaatselijk gezag door de pers werd gepu
hlic(,(,l'd. dan is dat <11 erg genocf!. Voor hCll. die zich goed 
l'e1,enschap gcyen yan clc ,'('chtspositic del' geïnterneerden. is 
veel ,·an ,,"at omtrent die yerhoucling met zekereu ophef 
wordt gesclu·e'·en, kennelijk onjuist. Maar juist blijft dan 
toclt zeer zeker wel, wat de Gouyerneur der Molukken zelve 
daaromtrent heeft gerapporteerd en wat doet blijken, dat 
vermoedelijk meerdere kwesties onberecht of te lang onbe· 
recht zijn gebleven, zoodat nu een nadere regeling in<*lns 
.,urgent" ,,·ordt genoemd. Ik kom ook inzake deze regeling 
dan tot de conclusie, dat zij ons erg laat, zoo niet te laat 
w(,l'cl YOol·g'l"!rgcl. 

Het komt mij dus ,-oor, Mijnheer de Voorzitter, . dat op 
het Departement van Justitie door de betrokken afdeelingen 
wel wat meer aalldach t mag besteed worden aan te voor· 
ziene hervormingen of veranderingen, die een aanvulling 
van het rechtswezen noodig maken. Mijnheer de Voorzitter! 
De goede verzorging van de r echtszekerheid is van pro· 
minent belang bij de zich hier snel ontwikkelende en dik
wijls vervormende toestanden. 

Th dank D, Mijnheer de Voorzitter! 

De V 0 0 r zit ter : W enscht cle geachte Regeel'ingsgc
machtigde dadelijk te antwoorden? 

De heer Rut gel' s, directeur van Justiti e : Gaarne, Mijn
heer de Voorzitter. Ik zou in de eerste plaats willen ant
woorden op de opmerkingen van het geachte lid den heer 
Soejono, hetgeen teveru; dan een antwoord vormt op de 
opmerkingen van den heer Kiès, voorzoover het betreft de 
wijziging van den toestand van Rombang. 

De heer Kiès heeft gezegd, dat het departement van J u
stitie wel eerder op de hoogte had kunnen zijn van het feit, 
dat de toestand gewi jzigd ,,"as in Rembang. 

Ik geloof. dat de heer Kiès zich daarin vergist. Er is des-
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Voorzieningen in verband met de opheffing van het gewest Rembang. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
tijds aan het departement van Justitie medegedeeld, dat de 
residentie-Rembang zou vervallen, tegelijk met de invoe
ring van de bestuurshervorming, dat is dus bij de instelling 
van de provincie Midden-Java. Daarop is op het departe
ment van Justitie gerekend. De noodige voorstellen daar
voor hebben de Regeering eenigen tijd geleden reeds be
reikt. 

Dat de opheffing van het gewest-Rembang apart zou 
plaats hebben is eerst op 22 December bij het depar
tement van Justitie bekend geworden. Ik had het desbe
treffende bericht den vorigen avond in de courant gelezen. 

Ik hoop niet, dat de heer KiilB verlangt, dat wij alle 
Volksraadsverslagen in roneogram doorlezen, hoe belangrijk 
die overigens ook zijn. 

De heer Ki è s: Maar toch wel de couranten. 

De heer Rut g ers, directeur van Justitie: Ik heb het 
dan ook in de courant gelezen, maar- wij wisten van te
voren niet, dat dit gewest zou worden opgeheven. Ik vind 
hetgeen in den Volksraad behandeld wordt zeer interessant 
maar ik lees de verslagen daarvan niet alle door, als ik 
drukke bezigheden heb, wel die, welke het dePartement van 
Justitie betreffen. Wanneer het over de Bestuurshervor
ming gaat, moet ik den heel' Kiès tot mijn spijt dus teleur
stellen, dan laat ik die verslagen voorbijgaan en lees ze 
niet; ik heb daarvoor geen tijd. 

Deze inlichting zij tevens een verklaring voor de vragen 
van den heel' Soejono. De opheffing van Rembang heeft 
ons geheel overvallen en het eenige, wat het departement 
van Justitie heett kunnen doen, is een zoodanige regeling 
te ontwerpen, waarbij de toestand zooveel mogelijk blijft 
zooals hij op het oogenblik is. Nu ka;n het een bezwaar zijn 
dat de twee afdeelingen Rembang en Blora bij Midden-Java 
behooren en Bodjonegoro en Toeban bij Oost-J ava, en mo
gelijk behoort op dën duur de recbtbedeeling z66 te zijn, 
dat een overschrijving van de eene helft plaats heeft te Se
marang en de andere te Soerabaja. Ik ben het met den 
heer Soejono eens, dat d",t mogelijk is. Maar wanneer die 
nieuwe iudeeling moet gebeuren moet het geheele protocol 
naar die twee helften gesplitst worden . Om dat protocol in 
twee deelen te splitsen zal ongetwijfeld veel tijd noodig 
zijn, dat kan niet in korten termijn geschieden. 

Zoo is het ook met de ressorten van den Raad van Jus
titie, waarover de heel' Soejono ook gesprokeIl heeft. Door 
op het oogenblik plotseling een verandering aan te bren· 
gen, zou het ressort-Semarang te klein worden en het r as
sort-Soerabaja te groot. Daarom is het ressort-Semarang 
zoo gelaten als het is. Dit is ook duidelijk in de Memorie 
van Toelichting niteengezet. Wanneer de instelling van de 
provincies principieel zal plaats hebben, znllen al deze dingen 
nader onder de oogen worden gezien en dan is het zeer goed 
mogelijk, dat het ressort Oost-Java gebeel zal komen onder 
Soerabaja en dat de Raad van Justitie daar dus zal worden 
uitgebreid ten koste v&n het ressort-Semarang. 

Hoewel ik daaromtrent op het ogenblik geen zekerheid 

kan geven, zou ik den heer Soejono willen verzoeken, al 
deze aangelegenheden te beschouwen als zijnde van tijde
lijken aard. .Al deze dingen zullen nader worden beschouwd 
bij de instelling van de provincies. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb hiermede ook den heer 
Kiès beantwoord, wat betreft de aétiviteit van het depar
tement betreffende het gewest Rembang. De aangelegen
heid, die de heer Kiès ter sprake gebracht heeft betreffende 
Boven-Digoel .............. . 

De Voo l' zit ter: Is het niet betel', dat U op die op· 
merking van den heer Kiès antwoordt als onderwerp SS 
aan de orde is j U hebt natuurlijk de vrijheid daarover 
thans te spreken als U zulks noodzakelijk acht. 

De heer Rut g ers, directeur van Justitie: De heerKiès 
heeft er bij dit onderwerp over gesproken. 

De heer Ki è s: Het is een principieel punt. 

De heer Rut gel' s, directeur van Justitie : )Iijnheer de 
Voorzitter! Ik heb er geen bezwaar tegen, wanneer de heer 
KiilB nn gaarne antwoord op zijn vraag heeft, dit tbans te 
geven. 

De toestanden in de buitengewesten zijn niet zoo, dat ze 
in aUe bijzonderheden door bet departement van Justitie 
klUlllen worden beoordeeld. In de buitengewesten zijn de af
standen tusschen de verschillende plaatsen soms zeer groot, 
terwijl toch een splitsing van de ressorten niet noodzake
lijk is, terwijl in andere ressorten de afstanden tusschen 
de plaatsen klein kunnen zijn, maar toch 'hinderlijk voor 
de ressorten. Walmeer nu speciale menschen, zoools in Bo
ven· Digoel, onder speciale bewaking zijn gesteld en onder 
een eenigszins strak regime, dan is het niet van te voren te 
voorzien, dat er zooveel overtredingen gepleegd zullen wor· 
den, dat daarvoor eigen rechtbanken noodig zijn. 

Het is van het departement van Justitie niet te eischen, 
dat het dot van tevoren op tbeoretische gronden zou ver
wachten, daartoe is noodig, dat er waarschuwingen en be
richten komen van de zijde van het gewestelijk bestuur. 

Wanneer er geen klachten komen van de zijde van het 
hoofd van gewestelijk bestuur, dat de zaken scheef loopen, 
dan is er voor het departement van Justitie geen reden te 
zeggen : er vraagt niemand naar, maar wij zullen toch maal' 
een rechter in Boven-Digoel plaatsen; temeer niet, waar el' 
een regeling bestaat, dat de. menschen, voor ernstige zaken 
terecht zullen staan in :àIerauké en voor minder ernstige 
zaken in Digoel. 

Wanneer het zoover is, dat er bericht komt, dat de af
stand tot Merauké moeilijkheden oplevert, en dat zich veel 
feiten van ernstigen aard voordoen, die op Digoel zelf be
recht moeten worden, dan is voor het departement van 
Justitie de tijd aangebroken, daarvan werk te maken. 

Ik kan mededeelen, dat uit de stukken hlijkt, clat er is 
ontvangen een telegram van den gonverneur der Molukken 
van 11 October 1927. Het voorstel van het departement 
van Justitie, om den rechtstoestand in Digoel te wijzigen, 
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Hc(:htl'lwezell in Bovcn-Digoel. 

(DIR. VAN JUSTITIE, SOEJONO, VOORZITTER.) 
is naar' de Regeering verzonden op 20 October, dus negen 
dagen later. Ik moet dus het verwijt., dut de heel' Kies 
tot het departement van Justitie heeft gericht betreffende 
de weinige activiteit van dit departement, bepaald terug
W1Jzell. Wij kunnen niet van Batavia op een zoodanigen 
afstand als naar Nieuw-Guinea willekeurig ingrijpen op 
zu ivel' theoretische overwegingen, wanneer daal' een zekere 
rechtstoestand bestaat en er van de zijde van het Binnell
lalldsell Bestuur geeu aanleiding tot dat in gr'iJpen wOl'dt 
gegeven . 

De ·heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Irl de eerste 
plaats wensch ik den RegecJ'ingsgemachtigcle dank te zeggen 
voor de toelichting, die hij heeft gegeven over deze zaak. In 
hoofdzaak zijn wij het eens. Waal' het op aankomt is de 
kwestie, of deze maatregel tijdelijk da.n wel definitief zal 
zijn . Uit de woorden van den Regeeringsgemaehtigde heb 
ik meenen te mogen opmaken, dat de maatregel is bedoeld 
als een min of meer tijdelijke, in afwachting van het instel
len van een gouvelnement. De RegeeriJlgsgemachtigde sprak 
van het instellen van een provincie, maar dat berust natuur
lijk op een vC l'gissin g, 

In de tweede plaats h('('[t (\e Re:;ecring-sg'emachtigc1e de 
opl1lcl'king teil <lanzicn \':111 d(· 011\'011ccli~heicl \'an den tekst 
niet beantwoord. 

De heel' Rut gel' s, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik heb de opmerking van den heel' Soej<>no 
inderdaad veJ'Zl,;md te beantwoordCJl. Ik wil niet toege
ven, dilt die t ekst onvolled ig is; waal' hier in het r egle
ment op de g-pl'cchtelijke org-allisatie een <ll,tikel wordt 
g- e w ij z i g-cl - al is die wijzig-ing tijd elijk bedoeld -
is het wel gewenscht ell gemakkelijk, zooals dit bij 'ordon
nanties bijna regelmatig de gewoonte is, het Staatsblad 
van de laatste wijziging aan te duiden. Bij de gerechte
lijke organisatie is dit tot nog tûe geen gewoonte geweest, 
omdat de Minister om Illij niet bekende redenen een del'· 
gelijke wetgeving niet wiJde, maar aangezien het bij ordon
nanties wel de gewoonte is, ben ik nu juist ertoe ûverge
gaan, bij de gerechtelijke organisatie, die in het veryolg 
bij ordonnantie zal worden geregeld, deze wijze van doen 
tüe t(· passell _ lIaal' dit is ('ell :ll1clel' geyal dan de regelin g 
bet I'effende het ü\"cl'sehl'ij\'cn \-all \"aste goederen en in
scIllijven van hypotheken ; dan!' is voor tijclclijl< en in a f
wij kin g- van bepaa.1de artikelen een regeli ng- gegeven die 
dus ook u i t wen di g niet bedoeld is ul s een wijiZiging 
van den tekst. Ali. la is laatstelijk gewijzigd bij Staats
blad 1925 No. 666 en ik heb geen bezwaar deze wijziging 
aa.n te brcllg<.'1l als de Volksl'aad daarop pIijs stelt, maar 
ik kan den heer Soejono niet toege\-e n, dat b<.'ide gevall en 
hetzelfde zijn. 

De V'O 0 l' zit tel': Is het niet voldoende, dat hierop 
door den heel' Soejono de aandacht is gevestigd' Juist om
dat dit een tijdelijken overgangsmaatregel betreft, zouden 
wij m_l. daarmede wel lnmnell volstaan; in verband met 

Handelingen_ Zittingsjaar 1927-1928. 

(VOORZITTER, KIÈS, STOKVIS.) 
de opn1C~I'killg van dell hee l' Socjollo zal geen misvel'stand 
meel' kunnen ontstaan. 

De heer' S 0 e j" " 0 : DH81'mede neem ik galloegcn, 
Mijnheer de Voorzitter'! 

De heer IC i è s: Mijnhccr de Voorzitter! Naar aanleiding 
van het Regeeringsantwoord zou ik nog wel even willen 
relevooren, dat vermoedelijk de Regccringsgemaehtigde het 
toch wel met mij eens zal zijn, dat het departement van 
Justitie zich immke de verzorging van de reehtsbedceling 
niet moet bepalen tot het lijdelijk afwachten, of men attent 
wordt gemaakt op hiel' of daar bestaande behoefte aan eeni
ge nadere regeling. Uiteraard behoort van tevoren bij aan
gelegenheden als de onderhavige contact te bestaan tussehen 
de audere departementen en het gewestelijk bestuur en het 
depa-rtement van Justitie, maa.r dit laatste kan m, i. in deze 
ook wel initiatief toonen, vooral als el' mededec lingen in de 
pers verschijnen, die op a,s. nieuwe behoeften \vijzen. 

De Regeeringsgemachtigde vatte intussehen mijn opmer
kingen niet op a.ls ernstige verwijten aan het departement; 
ik meende de zaak del' goede l'echtsbedeeUng te kunnen be
vordercn, dool' deze kwcsti(>s hipt· eyen ondel' de aMldacht 
te breng-en, 

De ontweJ'p-ordOluHUltie tot WIJZIg1l1g van het Rcchts
reglement voor de Buitengewesten wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen_ 

De Voo]' z it tel' : A a n deo]' cl e i , cl eo n t-
wel' p-a I' cl a n n Cl Jl til' tof 
het. I' ct:ht.s w ezen i n 

Bov c n-D i go. e 1 y a 11 h l' t 

Molukken (Ond. 88 ). 

n :J d p I' (. " (' g (' 1 i n g van 

deo" der' " f dec I i n g 
g-onvl' I'l1ellll~nt del~ 

De heel' St 0 k v is: MijrulCer <Ie Voor'zilter! De recllls
bedeeling, me de in Boven-Digoel geinterneerde commtulis
ten thans z.ul len genieten, zul, lees ik de stllkl<cn goed, de
zelfde zijn aJs die, welke wordt toegepast voor de' zeel' pri
mitieye volken, die daar eige nlijk inheernsch zijn. Dat be
treur il<:. De menschen, die daal' geinte11lcerd zijn, onder
gaa " reeds - ell dat hebben althans veleJl yerdiC11d -
een harder lot dan zij tevoren hadden te drugen en dan 
vind ik het niet redelijk, dai men hen ook doet achteruit
gaan in de l'Cehtsbec1eeling, zooals zij die vroeger bebben 
genotcl'l. 

Zij zullen berecht. wOI'den in de eerste pinats door een 
al1eensprekend r echt er. El' wO l'dt ons in de Memorie van 
Antwoord medegedeeld: 

,,)fochten t. z. t . de omstandigheden ter hoofdphl<lts 
van de onderafdeeling Boven-Digoel zoodanig zijn ge
wijzigd, dat een volledig bezette rechtbank aldaar zon
der bezwaar in het lcvcn kan worden geroepen, dan zal 
de Rcgeeri.ng gaarne tot het instellen van zulk een col
lege med-ewcrken _ 

'Thans echter is zu lks nog niet wcl mogelijk. 
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Nadere regeling van het Rechtswezen in Boven-Digocl. 

(STOKVIS, ROEP.) 
Inderdaad kan toeh niet iedere ambtenaar de functie 

van rechter uitoeienen". 
Het laatste schjjnt de aanduirung te zijn van de omsoon

digheden, waarom nu nog niet een volledig bezette recht
bank in werking zal kWlllen treden. Maal' zou de geachte 
Regeeringsgemachtigde rojj ten aauzien van de ondeskunru
ge leden in de landraden krumen verzekeren, dat deze amb
tenaren inderdaad ten volle berekend zijn voor hun taak? 
En is het nu niet mQgelijk, zij het dan niet in gelijke 
Ixlzetting, dan toch eeu moor collegiale rechtspraak 
in te voeren met de ambtelijke krachten, waarover 
men daar de bescmkking heeft! En looJn dat niet, is de 
rechtspraak dan niet een zaak van zoodanig Cl11stigen aard, 
dat men speciaal daarvoor ambtenaren in Boven-Djgoel kan 
plaatsen 1 Zooals verscmllendc ambtenaren voor andere 
diensten daar zijn gebracht, kan men ook voor het rechts
wezen bijzondere maatregelen" nemen. 

Ik zou daarom den geachten Regeeringsgemachtigde willen 
vragen, of het niet alsnog mogelijk zou zijn, het rechtswezen 
daal' inderdaad op een zoo deugdelijk mogelijken voet in te 
richten. 

Mij treffen ook in art. 2 sub e de woorden: 
"De uitspraken in deze zaken zijn aan geenerlei voor

ziening onderworpen". 
Dat sluit meen ik in, dat hooger beroep voor d ie menschen 

zal zijn uitgesloten. 'Vaal' nu de rooht&'Praak reeds - naar 
het oordeel del' Regeering - minder deugdelijk is d~n de 
Regeeriug zelf Ilet gewenscht zou hebhen "",,"",,""" 

De Voo l' zit ter: De door U aangehaalde bepaling geldt 
alleen voor het magistraatsgerecht en niet ,noor het resi
dentie..gereebt. 

De heer St 0 k v is: Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter. 
Dau vervalt deze opmerking en ,blijft alleen de ondeugdelijk
heid over, die ik zooeven heh geschetst. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou gaarne 
een enkele opmerking willen maken. Wanneer ik de stukken 
goed heb bekeken, komt het n .m.m. Jlierop neer, dat alleen de 
omvang van de rechtspraak door het magistraatsgel'echt en 
het Res:identiegerooht wordt uitgebreid. Ik heb den heel' 
Stokvis O.a. gewag hooren maken van de bezetting van het 
college van den Landraad aldaar. 

De heer S tok v is: Ik hcb een vergelijking gegeven. 

De heer Roe p: Als deze mededeeling vergelijkenderwijs 
is bedoeld, lOOU ik toch nog gaarne enkele inlichtingen willen 
hebben. 

In de Memorie van Antwoord wordt als reflex op het 
gedelegeerden verslag gesproken over een volledig bezette 
rechtbank te Boven-Digoel, die t.~.t. al dan niet in het leven 
zal worden geroepen. Nu meende ik, dat een magistraats
gerecht nooit is, wat men noemt een volledig bezette recht
spraak, omdat rut slechts een rechtspraak is van één persoon. 
Nu ook de 'Memorie van Antwoord spreekt nln een volledig 

(ROEP, KItS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
bezette rechtbank, begrijp ik dit niet; ik meen, dat ook het 
betoog van den heer Stokvis eigenijk buiten de zaak omgaat, 
want het gaat hier niet om landraden, maar bet gaat hiel' 
om alleen rechtsprekende magistraatsgerechteu. 

De Voo r zit ter: Het gaat om het magistraatsgerecht 
en den residentierechter. 

De heer Roe p: Juist, Mijnheer de Voorzitter, maal' dat 
zijn beide rechtspraken van één persoon. Ik zou daarom 
gaarne van de Regeerillg willen vernemen, of ik in dit op
zicht de Memorie van Antwoord eigenlijk als een beet.je te 
ver gaand moet beschouwen en hoe deze zaak eigenlijk zit. 

De heer Ki è s: Mijuheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
een vraag tot den Regeeringsgemachtigde willen richten. 
Wij hebben hier te doen met een nadere rechtsregeling ten 
helweve van Bovell-Digoel. Nu is bij mij de vraag gerezen, 
of nu n.iet tegelijl<ertijd zou kunnen geregeld worden dr 
kwestie, in hoeverre de geïnterneerden kunnen worden ge
dwongen tot het verrichten van eenige diensten. 

Men heeft oorspronkelijk de geïnterneerden aldaar, die 
geen gestraften zijn, gedwongen tot het verrichten van be
paalde werkzaamheden in het belang van hun eigen bivak, 
om het zoo maar eens te noemen. Th: weet niet, of hetgeeu 
daaromtrent in de pers is medegedeeld, juist is; doch nader
hand schijnt er een bevel gekomen, dat de geïnterneerden 
niet meer tot die werkzaamheden mogen worden gedwon· 
gen, zoodat in Digoel nu de \'Teemde toestand bestaat, dat 
de rojlitaire veiligheidsbezetting genoodzaakt wordt om bij,-. 
wegen aan te leggen en barakken te bouwen ten behoeve 
van de geïnterneerden. Dit lijkt mij onjuist, zoodat het mij 
wensehelijk voorkomt, dat almex aall de thans behandelde 
aangelegenheid, een regeling zal worden getroffen, dat 
geïnterneerden tot bepaalde diensten ten behoeve van hun 
eigen welzijn kunnen worden gedwongen. 

De Voo r zit tel' : Dit is een zaak, die toch wel geheel 
buiten het ouderwerp ligt. 

De heer Ki è s : Missemen wel, Mijnheer de Vool"tÎtter, 
maal' ]JU er toch een nadere regeling plaats heeft van de 
rechtsbedeeling in Boven-Digoel, meende ik ze toch eveu 
tersprake te ktmnen brCJ1gell. 

De hecr Rut gel' s, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Vool'zitter! Ik zou gaarne, mede ter verduidelijking vall 
mijn antwoord aan clen heer Stokvis, beginnen met de vraag 
van den heel' Roep. 

De heer R<lep heeft in twijfel getrokken, of de Memorie 
van Antwoord geheel juist was dool' te spreken vau 
de moge]jjk heid van instelling van een vollerug ge
outilleerde rechtbank. Hij heeft daarbij min of meel' 
over het hoofd gezien, dat in Nieuw-Guinea met zijn 
zeer primitiev-en toestand, tot nu toe geen volledig ge
ontilleel'de rechtbank heeft besteaJl. Wat op aJld'ere plaat
sen in 'I ndië het wel'k vfin den Lmldl'aad is. wordt in Nieuw-
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(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
Ouinea door deu resiUentierechter gedaan . Dit is dus eigen
lijk uiet een residentiereebter; bij beeft met de andere re
sidentierecbtel's in Indië alleen den naam gemeen. Hij is 
niet anders dan een gecomprimeerde landraad. Wanneer de 
lieer Stokvis zich er (lus over beklaagt, dat daar een ge
('ompl'üncc1'(le landraad onder dril naam van residentie
rechter optreedt en zegt, dat het gewenseht is om de land
raden aldaar vollerug te maken en de Regeering antwoordt 
dan. dat zij Cl1laar streven zal dit te doen, dan geloof ik. dat 
zoowel de vraag van den beer Stokvis als het antwoord 
,"au de Regeering voikomen juist is. 

De heel' Stokvis heeft aan den anderen kant deze zaak 
minder juist ingekleed, waal' hij de verbannenen naar Bo
ven-Digoel, wat de rechtspleging betreft, over ééu kam gt}
schoren heeft met het inheemsche gedeelte vau de bevolking 
aldaar. De inheemsche bevolking van Nieuw-Gui.nea is 
huitcil de hcstuul'svcstigingcn aan haal' eigen inheemschc 
l'eehtspmak overgelaten, zoodat het l'eehtsreglemel>t van 
Nieuw-Guinea niet geldt in het algemeen voor de Papoea's. 

Ben ik goed ingelicht, dan komt de vestiging van Papoea 's 
hl de bestuursvestigingen niet voor. De in het rechtsregle
ment hedo(' ldc jUR1iciabclcn, :t.ijn dus Gou\Ycrncmcntsamhte
nnl'én, c.lic. hellOOl'Cn tot hc~tu\lt's\'cstig'illg-Cll als te 1\l('rankc 
(' 11 Pak _I,1ak pn (,hilll'('~l·hc handelaren. 

\Yanneel' de heer Stokvis een vcrgelijking wil maken Lo.v. 
den t<Jestand van de verball1lenen in Boven-Digoel, moet hij 
zeggen. dat zij, wat de r echtspraak betreft, gebracht zijn 
in den toest<lJld. waarin de Gouvernementsambtenaren 
('n de Vrcemde Oosterlingen, hnndelaren, op Nieuw-Guinea 
verkeereJl. Dh maakt inderdand een eenigszins anderen 
indnlk . 

lk kan den IH'<"l' Stokvis zeket' toegeven. dat het wenschc
lijk zou zijn, dat el' volledjge landraden waren, maar om 
upartu atnhtenaren als leden van den landraad daarheen 
tl' ~t lll'en , daal'toe h ee-ft de toestand nog n iet geleid. Het 
nant<ll misdrijvèll is n.iet zoo groot. dat dit noodig zou zijn; 
het zou bovendien zeer groote kosten medebrengen, en het 
zou zeel' 0l1aangenaam zijn voor de bc.trokkenen om nage
noeg niets te doen te hebben en toch hun leven daal' in 
Digoel ,te moeten slijten. 

Wat het appèl betreft, zou ik den heer Stokvis volledig· 
heidshalve wi1lon zeggen, dat 7..aken van het residentiege
recht al!'; gewone lanc!J'nadszn keil in revisie komen bij 
clen Raad vall Justitie te MakasHcr, zoodat het appèl vol
komen gelijkwaardig is met het appèl van landraadszakon. 

De heel' Stokvis heeft mij nog gevraagd of alle landraads
] eclcH op Ja.va wel volkomc.n bevoegd zijn . Mijnheer de VOOI'

zitter! Volkomenlleid is overal, doch wel speciaal bij de 
l'cehtspl'aak, o('n mori.Ujke zaaJc Geen rechter is volkomen. 
Wanneer mon dus een vergelijking wil maken , moet dic 
gnan tllsschen meC'l' of minder onvolkomen per~oneel on dan 
durÏ ik te zeggen, dat het personeel, waarover men voor de 
l!lJ1draden op Java en Madoera te bescbikken heeCt en waar
uit men kiezen kan, inderdaad veel ruimer is en een beter 
keuze toelaat dnn het geval is met de ambtenal'en, die VOOI' 

l)-igoel he~(>h i kbnn.l' zijn, 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, ROEP.) 
Mijnheer cic Voorzitter! Den heer Roep heb ik reeds be

antwoord. 

Wat den heel' Kiès betreft, hij heeft zelf opgemerkt, dat 
het dool' hem aangeroerde punt ver bujten het onderwerp 
ligt. Ik zou clen heel' Kiès erbij willen zeggen, dat ik over 
deze zaak inderdaad wel zou kUlUlCn antwoorden - et1 ik 
geloof, ook goed - maal' dat ik mij niet gerechtigd acht 
deze zaak, die geheel binnen bet gebied van het B.B. ligt, 
te beantwoorden buite.n machtiging van den Gouverneur
Generaal om. Ik wil daarmede niet zeggen, dat ik de fei
ten niet voldoende zou beheerscben. Ik weet inderdaad 
heel goed, wat Cr omgaat op dat gebied, maal' do zaak 
ligt buiten mijn bevoegdheid, vYant, zooals den heel' 
ICiès niet onbeke.nd zal zijn, de laatste daad, die het de
partemcnt van Just itie bij de verbanning verricht, is het 
geven van advies aan de Regeering en het maken van een 
ontwerp-beshut. net \'ervoer, de regeling van cle toelage 
en alles wat verder voor bet heil del' betrokkenen moet ge
schieden, gebeurt onder auspiciën van het departeme.nt van 
B, B., zoodat de toestand van de menschcn, wanneer die 
eenmaal op Digoel zijn, geheel ligt buiten den kling van 
het departement van Justit ie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen llierwede de verschil
lende spl'ekers "oldoende te hebben beantwoord. 

De hecr Roe p: Mijnheer de Voorzitter ! Een enkel 
woord slechts. 

Ik dank den ,geachten Regeerin,gsgemaehtigde voor zijn 
nadere toelielll ing. Ik wist i nderdaad niet, dat de resi
dentierechter aldaar een andere taak heeft dan de gewone 
residen tierechter, 

Nog tel' sprake is gebracht de kwestie van den meerde
ren of minderen aandrang uitgeoefend op de ontwikkeling 
van den werklust der ,geinterneerden van Boven~Digoel. 

Daaromtrent wil ik het volgcnde opmerken. Ik heb daar
over gespl'oken bij de algemeene beschouwingen van 
Afd. IV in de najaarszitting ; do rureeteur van B. B. 
heeft daal'op toen geantwoord, indien ik mij wel her
in.ncr, dat clie zaak in studic en overweging was, dat 
op dat oogonblik geel1 nadere mededeelingen konden 
worden gedaan, doch dat de Regeering een rapport ver
wachtte van den Gouverneur van de ~1:01ukken omtrent dcze 
kwestie, waarin ook eventueele voorstellen zouden zijn ver
vat. De Rcgeering zal dus t.Z.t. aan den Volksraad nadere 
mededeelingen doen i ik moge de hoop uitspreken, nu deze 
aan.gelegenheid toch tJlans in het debat ter sprake is ge
bracht, dat het der Regeering mogelijk zal zijn ons binnen 
afzienbal'cn tijd nlldere in lichtingen te verschaffen. 

De Voo J' zit tel': ]-I(,t is eig'cnlijk een aangclegen
hedel die, naar ik nog alt ijd' meen, builen de grenzen van 
lI it. onderwerp ligt. 

De heel' R 0 cp: Daarin hebt U volkomen gclijk, Mijn
heer df' Voorzitter'. het is all reil maal' naai' binnen ge~leept. 
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Nadere regeling van het Rechtswezen in Bovell·Digoel. 

(KlÈS, STOKVIS.) 
De V oor zit ter: J131t maar ik streef el.' altijd naar, 

onderwerpen, die niet aan de orde zijn, buiten de discussie 
te houden. 

De heel' Ki è s : ~Iijnheer de Voorzitter! Ik heb deze 
aangelegenheid alleen ter sprake gebracht, omdat ze naar 
mijn meening toch ook geldt den rechtstoestand van de 
geinterneerden in Boven-Digoel. Wanneer de aldaar gein
terneerden tot nn toe gedwongen werden tot het verrichten 
van werkzaamheden, terwijl voor dien dwang geen rechts
grond bestond, dan zijn dje menschen in hUil rechten aan
getast. Aan de andere zijde bestaan er de zoo straks ge
schetste wauverhouding. Ik wil intusschen nu genoegen 
nemen met de ontvangen verwijzing n.ar den Regeerings
gemachtigde voor B. B., en sluH mij aall bij het vérzoek van 
den heer Roep om ons terzake spoedig nadere inlichtingen 
te willen verschaffen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben 
den geachten Regeeringsgemachtigde erkentelijk voor zijn 
nadere inlichtingen. Hij heeft onder meer gezegd, dat de 
geinterneerden ijl Boven-Digoel, wat hun rechtsbedeeling 
betreft, practisch in deuzelfden toestand verkeeren als de 
gouvernementsambtenaren en de Chineesche handelaren al
daar, omdat pract.isch gesproken de autochtone bevolking, 
de Papoea/St bu.iten de bestuursvestigin g wonen en dus aan 
een eigen rechtspraak zijn onderworpen, tenzij zij zich bin
nen de bestuursvestiging begeven. Maar dat heft de grief, 
die ik in het midden heb gebracht, niet op. 

De Regeeringsgemachtigde heeft trouwens zelf gezegd, 
dat mijn vergelijking ee n i g s zin s opging. Inderdaad, 
Willlt de gemeenschap van de geanterncerden is een zeer 
bijzondere gemeenschap. Zooeven is hier al gesproken van 
een min of meer straf regiem, dat in Boven-Digoel wordt 
toegepast. 

Dat straffe regiem zal dan ook tot uiting komen bij de 
rechtspraak. Waal' het dus te voorzien is, dat de gemeen
schap del' geinterneerden spoediger in aanraking za.l komen 
met de justitie dan de daar gevestigde gouvernementsamb
tenal'en en Chineesche handelaren - het gchec1e regiem in 
Boven-Digoel brengt dat mede - heeft er voor die gemeen
schap, vergeleken bij vroeger, onder het 11iE'llWe Rtelsel ach
teruitgang in rechtsbedeeling plaats. Dat ziet de Regeering 
blijkens de stukken zelf ook in. 

!\laar nu heett de Regeeringsgemaehtigde gezegd, dat hij 
het nog met noodzakelijk of wen.schelijk acht, <Mt naar 
Boven-Digoel thans reeds ambtena.ren worden gezonden, ten 
einde te geraken oot oon betere reehtsbedecling. Ik zou 
daartegen weer willen aanvoeren, dat ook voor andert3 
diensten speciaal personeel naar Boven-Digoel wordt gede
tacheerd. Waarom wordt da<Lrop nu op het stuk van de 
rechtsbedeeling een uitzondering gemaakt1 Ik zou dan ook 
willen vragen, of het !l.i.et mogelijk is clat b.v . de in Boven
Digoel ill gamizoen liggende officiercn ecn aandcel nemen 
in de rechtsbedeeling. 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
De heer S tok v is: Ik wijs slechts op een mogelijk

heid. En ais de Regeering daartegen bezwaar heeft, zou ik 
willen Vl'8gen of er daal' dan ook nog niet andeTe menschen 
zijn, die el' voor in aanmerk ing komen. Ik heb Ïll rut vcr
band een analogie gemaakt met de bijzitters Ul de land
raden. 

De heel' Van H e l sdi n gen: In de laudraden zijn 
geen bijzitters, maar leden . . 

De heel' S t 0 k v is: Dut zijn leden natuurlijk, maar 
toch ook gee.n deskundige leden . 

De heel' Van H e l s cl i n gen: Da t doet er hier niet 
toe ! 

De hoor S tok v is: Dat doet el' wel toe. Als er des
kundige leden in Boven Digoel beschikoo,,' waren, zou ik 
mijn vergelijking natuw'lijk niet hebben gemaakt. De niet
deskundige leden bij de landraden op de buitengewesten 
hebben evenmin een juridische opleiding genoten en geven 
ook 'ge<m waarborg - al hebben ze een langere pmct,jk -
cJiat ze deugdelijlw rechters zijn. Ik vind dus, dat men de 
proef ook in Beven Digoel kan nemon. Met he!€eell ik in 
rut <>pzicht heb ge:oegd, heb ik echter geen enkel oegenblik 
de bedoeling, oon blaam te werpen op de niet-deslmndige 
leden ,-an de landraden. 

De heel' Ru t ,g ers, directeur van Justitie: 'Mijnheer df> 
Voorzitter! Ik zou den hoor Stokvis, wat meel' het princi
pieeLe pnnt betreft willen antwoorden, dat het volstrekt niet 
in mijn bedoeling gelegen heeft, zijn bezwaren te ontkennen. 
ik heb gezegd, dat de heer Stokvis min of meer onjuiste 
mededeelingen heeft gedaan en het is alleen mij bedoeJj~ 
geweest, de bezwa.ren V\l.n den hoor Stokvis tot juiste pro
porties terug te brengen. Ik heb echter geen houding aan
genomen als of zijn bezwaren niet bestaan. 

In dit verband wil ik den hoor Stokvis namens de Re
gooring gaarne toezeggen, dat met den Gouvernetlil' van de 
M<JlukkC'n een nadere correspondentie zal worden .gevoerd 
over de v"aag, of in Boven Digoel g,,",chikte menscheu aan
wezig zijn om zitting te nemen in een landraad. Of de daal' 
gedetacheerde officieren, speciaal met het oog op menta
liteit, daarvoor de meest geschikte krachten zijn in de ge
geven omstandigheden, valt te betwijfelen. 

De heel' KeI' k ka. mp: 1,'ooh zeker niet minder geschikt 
dan officieren, of planters van S. O. K. 

De heer Rut gel' s, directeur van Justitie: Dat betreft 
een noodtoestand. 

De heer KeI' k kam p: Wij hebben bier ook te maken 
lJlet een noodtoestand. ' 

De heer Rut gel' s, directeur van Justitie: Maal' df> 
De heer K eI' k kam p: B.v. als lid van een landr<Jad. vraag is, of dezen noodtoestand ten aanzien van het betrek-
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(DIR. VAN JUSTITIE, KOESOEMO OETOYO.) 
kelijk klein aantal menschen, die het betreft en waal' el' 
niet zooveel feiten voorkomen, voorziening noodig maakt. 

Ik heb geen enkel bezwaar den heel' Stokvis toe te zeggen 
- dat ligt trouwens al in het antwoord van de Regeel"Ïng 
opgesloten - deze zaak nog eens nader onder de oogen te 
zien en dat wanneer het mogelijk is, daal' zoo spoedig moge
lijk een volledig geoutileerde landraad zal worden opgericht. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
rnjng aangenomen . 

De Voorzitter: Aan de orde is de behande-
1 i 11 g- V a 11 cl C 0 11 t w e r p-o l' don n a n tie tot w ij z i
g 1 n g van het l' e c hts l' e g 1 e men t voo I' d e b u i
ten gewesten (O nd. 76 ). 

De heel' Koe S 0 e m 0 0 e I 0 Y 0: Mijnheer de Voor
zitt er ! In art. 1 sub 6 staat in het ontwerp-ordonnantie, 
die thans in bchanclelipg is, het volgende te lezen : 

"Een ieder, die als getuige is opgeroepen, is verplicht 
voor het districtshoofd te verschijnen, teneinde getui
genis der waarheid af te leggen. I ndien de getuige 
niet verschijnt kan het districtshoofd hem andermaal 

. oproepen en daarbij voegen een bevel tot medebrenging 
of zoodanig bevel later uitvaardigen." 

Mijnheer de Voorzitter! Hiel' wordt dus in het midden 
gelaten, of de oproeping voor den eersten keer mondeling 
dan wel schriftelijk zal plantshebben. Bij een mondelinge 
oproeping is de praktijk de volgende. Het districtshoofd, 
of het onder-distl'ictshoofd geeft bevel aan het dessa-ho oM 
iemand op te roepen. Het dessa-hoofd draagt het bevel over 
aan een van zijn trawanten, een lager lid van het dessa· 
bestuur en deze gaat naar het huis van den opgeroepene. 
Vindt hij hem niet thuis - en dit gebem·t dikwijls - dan 
wordt de boodsehap overgedragen aan zijn vrouw, of als 
deze niet thuis is flan een van zijn kinderen, of zelfs aan 
een buurman. Zekerheid, dat de oproeping bij den betrok
kene werkelijk heeft plaats gehad, bestaat el' dus niet. Toch 
kan hij dadelijk bij een volgende oproeping met den ster
ken arm voor het gerecht worden gebracht. 

Daarom is in het Gedelegeerdenverslag het verzoek ge
dnan de oproeping !?'chl'iftel ijk 1e doen plaats vinden, IllftlH 

de Regeering staat daal' afwijzend tegenover in de eerste 
plaats om practische redenen en in de tweede plaats, omdat 
het In1alldsch reglement, dat voor Java geldt, dat niet ver
cischt. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat hct. Inlandseh reglement 
zulks niet vel'eischt mag toch geen reden zijn, dat, wanneer 
de schriftelijke oproeping werkelijk als een verbetering 
wordt beschonwd, deze nu voor S.W.K., deze ordonnantie 
zal worden ingevoerd, niet in te voeren. 

Wat de praktische bezwaren betreft, geloof ik niet, dat 
die zoo erg groot zijn. 'Vanneer de Regeering b.v. formu
lieren laat drukken voor die schriftelijke oproeping, dan 
heeft het onderdistricts-hoofd die formulieren maar in te 
vullen en kan de opgeroepencn desnoods met duimafdl'uk 
bevestigen, dat hij de oproeping heeft ontvangen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(KOESOEMO OETOYO, DIR. VAN JUSTITIE.) 
Mijnheer de Voorûtter! Op grond daarvan blijf ik bij 

mijn verzoek die ecrste oproeping schriftelijk te doen plaats 
hebben. 

Ik dank lT, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' zit tel' : Wcnscht. de Hegeeringsgemaehtigde 
now te 8ntwool'den 1 

De heel' Rut gel' s, directeur van Justit ie : Mijnheer 
de Voorzitter! De heel' Oetoyo heeft zich ongerust gemaakt 
over het feit, dat bij het uitbrengen van exploiten eeu zekere 
nonchalance plaats zal vinden, waardoor een getuige plotse
ling met geweld voor den weclOllo zou kunncn wOI'den ge
bl'acht, terwijl hij van de heele zaak niets afwist. 

Mijnheer de Voorzitter! De dool' den heel' Koesoemo 
Oetoyo gegeven voorstelling van zaken, hoe de oproeping in 
de praktijk geschiedt, is inderdaad wel zeel' huiselijk. Hij 
zegt, dat het voorkomt, dat de oproeping afgegeven wordt 
aan een kind, aan een buurman, ik zou haast zeg~n aan 
een wan khond. 

De heel' Koe s·o e 111 0 0 e toy 0: De gevallen kom en 
in de pl'n,kt ijk VOO I' . 

De heel' Rut gel' S, directeur van Justiti.e : IJl zulk een 
geva I is het het clistt"Ïctshoofd, dat el' genoegen mee neemt, 
hoewe.lJ dit dan toch in strijd met de wet is. De wet schrijft 
pertinent voor da,t, wanneer de betrokkene niet thuis wordt 
aangetroffen, het exploot moet worden uitgebracht aan het 
dorpshoofd of delL wijkmeester. Wanneer dus het district&
hoofd, hoewel wetende dat het exploot den betrokkene uiet 
bereikt heeft, overgaat tot oproeping van den getuige met 
geweld, haJldelt hij in strijd met de wet, wat niet van een 
distl"Ïctshoofd mag worden verwneht. 

Daarbij komt, dat de heel' Oetoyo m. i. ook over het hoofd 
ziet, dat van alle uitreikingen van afschrift.en van exploten 
e. d. de deurwaardcrs en de ambtenat'cn die cl8~1I'mcdc belast 
-zijn, ecn relaas zullen moeten uitbrengen dat, wanneer zij 
daartoe in staat zijn, schriftelijk moet worden uitgebracht. 
De oproeping zelf behoeft wel niet schriftelijk te geschieden, 
maar er wordt toch wel, zoo mogelijk, een schriftelijk relaas 
opgemaakt van de overbrenging van de oproeping aan den 
betro kkene. El' is alleen bepaald, dat de betrokken ambte
naar cl e sn 0 0 d s kan volstaan met een mondeling relaas, 
van zijn verrichtingen, wanneer hij niet schrijven kan. 

Wal1l1eer het districtshoofd een oproeping heeft gedaan 
en de opgeroepene verschijnt niet en het districtshoofd is 
medegedeeld, dat de oproeping niet is uitgereikt aan den 
betrokkene zelf, maal' bv. aan diens bnurman, zal el' wel 
geen districtshoofd zijn, cUe zeggen zal: pak dien man op I 
Wanneer een dergelijk geval zich zou voordoen, zou er alle 
aanleiding zijn om dat districtshoofd te ontslaan. 

Waal' wij echter in de buitengewesten dikwijls te doen 
hebben met menschen, die wel zeer fatsoenlijk zijn, maar 
niet schrijven klUlllen, zon de eisch van den heer Oetoyo van 
het instellen van een sehriftelijke oproeping,. toch te ver 
gaan. 
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van den Gouverneur-Generaal, enz. 

(DIR. VAN JUSTITIE, KOESOEMO OETOYO.) (DIR. VAN JUSTITIE, VOORZ., DWlDJOSEWOJO.) 
.' Het bezwaar ligt dan ook ui et zoozeer - ik hoop, dat pen. Daardoor worden dan in plaats van twee, drie ter
het geachtc lid dit zal inzien - in de schriftelijke last- mijnen noodzakelijk. Daartegen i, bezwaar. 
geving door het districtshoofd of onder-districtshoofd, maal' 
in de wijze, waarop die lastgeving aan den betrokken per
soon wordt overgebracht en daarom ka.n een schriftelijke 
lastgeving alleen ook niet Jlelpen, wanneer niet tevens ge
rapporteerd wordt, .dat de ·betrokkene de lastgeving ont
vangen heeft. De kwestie is dat de ambtenaren zeker 
moeten zijn of de oproeping den betrokkene heeft bel' eik t. 
Daarom schrijft de wet voor dat het exploot schriftelijk aan 
den betrokkene wordt uitgebracht tenzij de daarmede be
laste ambte.naar niet schrijven kan. 

Nu geef ik toe, dat het mondeling overbrengen van de 
lastgeving een veelvuldig voorkomend verschijnsel is, maar 
ik geloof niet dat door een schriftelijke oproeping de be
zwaren van den heer Oetoyo opgeheven zullen worden. 

De procedure van den Landraad is nu eenmaal een een
voudige cn door die te gaan compliceeren, door de voor
gestelde verandering,. zou die eenvoud sterk benadeeld wor
den. Ik meen daarom, dat het heter is, het aan het inzicht 
van het districtshoofd over t.e laten om, wanneer hij het 
noodig vindt, de gettugen mede te brengen. 

De practijk van den Landraad wijst ook mt, en U zelf, 
J\1ijnheer de Voorzitter, en ook meerderen leden van dit 
College is dit bekend, dat de Landraden met het oproepen 
van getuigen niet zoo barbaarsch te werk gaan en zich er 
wel degelijk rekenschap van geven of zij te doen hebben 
met getnigen, die niet willen versellljnen, of met getuigen, 
die niets ervan afweten, dat zij moeten verschijnen. 

Ik geloof dus, dat wij het aan de prndentie van het 
districtshoofd mogen overlaten of hij getuigen al dan niet 
met geweld wil voorbrengen. 

De heer Koe s 0 e m 0 .0 e toy 0 : Mijnheer de Voor
zitter! De practijk heeft inderdaad uitgeweze.n, dat dik
wijls ontkend wordt, dat een getuige is opgeroepen. 

Dan zegt de getuige, dat hij den oproep niet heeft gekre
gen, maar daarop zegt het lid van het desabestnnr, dat hij 
bij hem a81t huis is geweest om aan den een en ander te 
zeggen, dat de persoon in quaestie op dien dien dag is 
opgeroepen. Daarom lijkt het mij veiliger, den oproep 
schriftelijk te doen plaats hebben. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat dit 
zooveel soesah heeft, maar als daarvoor formulieren worden 
gedrukt, die in handen worden gesteld van den opgeroepen 
persoon, als bwijs, dat hij den oproep heeft ontvangen, geeft 
dat toch niet zooyeel moeite! 

De beer Rut g ers, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Het bezwaar, dat ik tegen het voorstel 
va n den heer Oetoyo heb, is niet zoozeel', da t in het alge
meen de· oproeping schriftelijk moet geschieden. Voor zoo
vcr mij bo.b.rnc1 - ai ig mijn lalldl'aadpl'llkt.ijk al van vele 
jaren geleden - is het de gewoonte, dat de meeste oproepen 
schriftelijk geschieden. Maal' de heer Oetoyo zegt: wanneer 
de getufge niet komt,- mag men hem niet dadelijk laten ha
len, voordat hij niet weer opnienw schriftelijk is opgeroe-

De heer Koe s 0 e m 0 0 e toy 0: Ik wenseh, dat in 
eersten termijn al dadelijk de oproeping sehriftelijk zal 
plaats hebben. 

De heer R n tg e rs, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Tegen dien wensch van den heer Oetoyo zou ik 
dit bezwaar willen maken, dat zooeven door mij ook al is 
geopperd, dat die oproep in de praktijk dikwijls in een snel 
tempo plaats heeft, \"00ra1 na de Î1u"ocring van de summiere 
Ilro~dure, zoodat niet altijd kan worden overgegaan tot 
een schriftelijken oproep. Wanneer dus een getillge is op
geroepen, net als alle andere, en hij verschijnt luet, is het 
redelijk, dat hij kan worden gedwongen. 

.De heel' Koesoemo Oetoyo moet ook denken aan de mo
gelijkheid - al wordt de~e niet zooveel toegepast - van 
een summiere procedure, dat een getuige wordt opgeroepen 
~n dadelij)<: wordt medegenomen naar den landraad. En 
W'lnneer men voor een getuige, die niet wenscht mede te 
gaan, eerst een. schliftelijken oproep moet maken, wordt de 
zaak noodeloos ingewikkeld. 

Ik dank U, 1I1ijnheer de Voorzitter! 

De ontwerp-ordonnantie betreffende de wijziging van het 
reehtsl'eglement voor de buitengewesten (Ond. 76) wordt 
zender hoofdelijke stemming aangt:llornen. 

- De Voo l' zit ter: A a n deo r cl ris cl e b e
handeling van het schorsings- en vernie
tigingsrecht van den Gouverneur-Gene~ 

.aal, enz. (Ond. 67). 

- Het zal zeker de bedoeling van de Regeering zijn, dat 
als in de ontwerp-ordonnantie geÏltsctTeerd moeten wOl'den 
beschouwd de bij Memolie van Antwoord gegeven ,,~jzi

gingen van art, 144 S.O.O:. lid 2 en 81't. 125 Rg. 0., lid 2. 

De heer St i b b e, Regeeringscommissaris voor de Be
stunrshervorming: Jawel, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D w i d j 0 s e vi 0 jo: Mijnheer de Voorzitter I 
Met betrekking tot de voor ons liggende ontwerp-ordon
nantie zou ik gaarne onder Uw aandacht willen brengen 
een punt, dat niet in het Gedelegeerdenverslag is op ge-

11Omen. Ik boop, dat de geachte Regeeringsgemachtigde toch 
1lereid zal zijn, daarop te willen ingaan. 

De Voo r zit ter: Het is toch wel gewenscht, dat dit 
zoo min mogelijk voorkomt, omdat de schriftelijke voorbe
l.'eic1ing in zoo'n g(>vnl (>i ~enlijk wordt overgeslagen. 

De heer D w i d j 0 S e w 0 jo: Dat ben ik met U eens, 
Mijnheer de Voorzitter, en ik zal het ook zooveel mogelijk 
vermijden. 
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~chOI'sings- ('11 vernietig'in gs recht van den Gouverneur-Generaal , enz. 

(DWIDJOSEWOJO.) 
Mijnheer de Voorzitt er! Volgens het ontwerp zullen de 

regentsehapsyerordeningen en andere stukken voortaan in 
lIet Nederlandsch worden gesteld, instede van in het Ma
leisel! of in de landstaa l, aangezien de huidige bepaling van 
art. 55 lid 2 der regentschapsordonnantie van 9 December 
1926 (staatsblad No. 526) blijkens de Memorie van 'l.'oelieh
t.ing niet bevredigend werkt : 

"Van de landstaal wordt n .l. geen of zeer weinig 
gebruik gemaakt, hetgeen moet toegeschreven worden 
aan de moeilijkheden, die deze .taal bij haar gebrnik 
voor de wetgeving voora lsnog oplevert. Nagenoeg alle 
verordeningen worden of in het op Java weinig beken
de z.g. "hoog" ~Ia l eisch vastgesteld, of - en dit geldt 
ook andere stukken, zooa ls besluiten en notul en - in 
cen ,zoodanig '111aleiseh, dat dit bezwaarlijk op den naam 
van "taal " aanspl'aak kan maken en dat zich dan ook 
weirug tot wetstaal leent . 

Het behoeft, geen botoag - zegt de Memorie van 
.A n twoord verder - da teen dergel ijke wet,geving de 
rechtsonzekerheid iu de hand werkt en niet in het be
lang van de justiciabelen kan worden geacht". 

l\[ijnhcC'l" de VOOl'xittPl'! Da.z,(' moeilijkheden zijn cr m, i. 
om on.' I'WOIHl('n tt, wOJ'(ll'll. De I'eg'entsc-hapsraad is een jonge 
inst<.'lHng, dil' zÎc-h nog' 1110('t 0111 wikkelell, In alll's moet hij 
nog gl'oeien .. ook in de taal. waarin de stukken in verband 
met het o\'crwegend inheemsch karakter gesteld moeten 
wOI'den: de landstaa l of het Maleisch. Deze talen zijn in 
la ngell tijd niet meel' dienstba.l11' gemaakt voor de wetge· 
ving, Men is el' sinth ongl' ,'ecl' twee jaren weer mee beo 
gonnen, vCl'ool'deeling daarvan is m. i. dus praematuur, Jk 
bcn er zckc.· van, Mijnlleer de Voorzitter, dat het Maleiseh 
en de landst alen "an Java dOlQr het gebrnik zich binnen 
niet al te lan gen tijd in clie mat e 7.ullen leenen tot wetstaal. 
dat zij gCl'n l'l'chl:-;onze!n'rheid t<.'wt'l'!.!'I)l'cng:el1 , 

Hi('!'bij komt 1I0l!' lh' \\ 'i.' I1..'il'heli,jklwiu, dal de l'lgl'ntSl'ha,ps4 

raad gedragen lrI.oct worc1en dool' de Inlanc1~che bevolking; 
ll,j moet du, ondc.· die be"olking zoo populair mogelijk 
zijn, TIc geloof niet. dat de vool'gestelde wijziging van meer
genoemd art. 55 lid 2 der r egentschapsordoll nantie die p o· 
pulm·iteit zal bevordercn. 

Het komt mij bovendien urgent voor de consequelltie~ 

del' vool'gestelde wijziging van het 2e lid van at't. 55 der 
1' ('~.re n1Sl'hap!,)ol.'cloJll1antie goed onder de oogen te zien, im
mers de N ederlandsche taal j ~ voor ons, Inlanders) zeel' 
moeilijk, vooral voor de wetge\'illg. De weinigen onder 
ons, die die tnnl goed beheerst hen, zijn de ui tzonderingen, 
die den regel bevest igen. Bij het opstellen van ecn of RudeI' 
stuk in het Nederlandseh moet men den Hollandsehen ge· 
dachtengung volgen l wil men geen misverstand doen ont· 
staan, omdat HoUandsehe 'begrippen nu eenmaal anders 
7.ijn dan de {)Ilze. Het gevol,g hiervan is, dat de keuze van 
het stafpersoneel der regentschapskantoren - vooral van 
den sc.crc tflris - nkt ruim zal zijn , Voorts moeten wij 
n iet uit het oog verli ezen, dat niet alle tegenwoordige re, 
genten - indien ik luij tenminste niet al te zeel' vergis -
de Nederlandsche taal zoodanig- beheel'schen, dat yan hen 
nis voorzItter van den regentschapsraad redelijkerwijs ge· 

(DWIDJOSEWOJO, DJAJADININGRAT.) 
eiseht kan worden "oldoende toezicht te kU'Ulen uitoefenen 
op de door het personeel " an het l'egcntsehapskantoor in 
het Nederlandsch ontworpen verordeningen , 

Mijnheer de Voorzitte.' ! Ik zie aankomen, dat Cr regent
schapsraadvoorzitters zullen zijn, die, wat dit soort werk 
betreft, geen voldoende ovenvicht hcbben op den secretaris 
van het dool' hen voorgezetencu college, ten koste van hun 
prestige, om niet te spreken van het feit, dat zulks niet in 
het belang van den goeden gang van zaken kan worden 
geacht. 

Mij " heer de Voorzitter! Ik sta in 'deze meening niet 
alleen, waut er zijn ook bezwaren binnengekomen van de 
I'egen tschapsraden van Tasikmalaja en Batavia tegen de 
voorgestelde regeling van de taal l waarin regentschnpsver
orde11ingen bchoOt'en te worden vastgesteld. 

Evenwel bestaat mijnerzijds geen bezwaar tegen het voor 
schrift tot bijvoeging van de Nederlundsche vertaling van 
de verol'deningen, aangezien het naar mijn bescheiden mee
ning gemakkclijker is een iu de landstaa l of het, Maleisch 
geschreven stuk in behoorlijk Nederlandsch te stellen. 

Op grorud van een en ander zon ik de Regeering gaarue 
in overweging willen geven om het bestaande voorschrift 
van art. 55 lid 2 der regentsehapsordonnantie, zooals dit 
artikel luidt ingevolge de ordonnantie van 9 December 1926 
(Staatsblad No. 526) te willen handhaven. Dit voorschrift 
loomt trouwens, zooals de Hegecring zeer terecht heeft op
gemerkt, geheel overeen met het overwegend Inheemsch ka
rakter der regentschapsraden. 

I k dank U, Miinheer de Voorzitter! 

De Ill'~ r Dj a j a cl i n i n g r a,t: Mijnheer de Voorzit
Ir.' ! Tot mijn spijt moet ik hetzelfde onder werp aalll'oe
l'cn, dil t dOOl' clen "origen spreker is ter sprake gebracht. 
Ret spijt mij, omdat. ik het volkomen met U eens ben, dat 
men hiel' gecn onderwcrpen tcr sprake moet brcngen, die 
niet in het g'pclelegecl'clcll verslag zijn aangeroerd, maar ik 
heb hiel'\'oor een excuus. Aanvankelijk had ik geen be~ 
~Wa.ail' tegen de wijzigillg yan artikel 55 Bd 2 in de ordon. 
nantie van 9 December 19261 omdat bij de ervaring

l 
die ik 

op dit gebied heb opgedaan, zich geen moeilijkheden heb
ben voorgedaan. Ik ben zelf voorzitter geweest ,'an een 
regentschapsraad en ik heb het gelnk gehad om een college 
van gecommitteerden te hebben, waarvan de leden allemaal 
behoorlijk HollaJldsch ,"erstonden. Bovendien beschikte ik 
over behoorlijk p ersoneel ell was de Raad vlak bij het 
bureau van de provincie, alwaar ik bij het ontwerpen van 
allerlei verordeningen steeds zeel' goede hulp heb kunnen 
krijgen. Achteraf echter, uadat het gedelegeel'denverslag 
was vastgesteld, kreeg ik van alle kanten brieven van re· 
genten van West-Java, waarin mij werd medegedeeld, dat 
deze wijzibring inderdaad moeilijkheid zou geven, 

Er is hier in de toelichting van het wetsontwerp gezegd, 
uat het g'ehalte va" het personeel van de regentschapskan
toron \'olcloende wordt. g'rm'ht om flan den eisch te voldoen, 
de verordeningen in behoorlijk Nederlandsch te kunnen stel
len. Dit schijnt niet juist te zijl', Mijnheer de Voorzitter_ 
Et" zijn l'egC'nts('hapsl'adeu, die b.v. slechts beschikken over 
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een heel jongen secretaris 2de klas, die alleen een oplei
dingsschool voor Inlandsche ambtenaren heeft doorloopen 
en nog heel weinig ervaring achter den rug heeft. Verder 
is het College van Gecommitteerden nioc overal samenge
steld uit personen, dic de Nederlandsche taal machtig zijn. 
"Tenslotte, waar de regentschapsraden als voornamelijk In
landsche raden te beschouwen zijn, is er maar een heel klein 
percentage van die leden, dat inderdaad Hollandsch ver
staat en ik vraag mij af, hoc het zal moeten gaan, wanneer 
b.v. een wetsvoorstel iu het Nederlandseh is opgesteld, dat 
in een College als dat van den regentschapsraad wordt be
handeld en men dan veranderingen wemeht aan te bren
gen b.v. in de redactie van het ontwerp, terwijl de men
schen geen Holl.ndsch verstaan! Wat moeten wij dan 
doen! De voorsteJJer zal die wijziging dan missehlen in
dienen in het Maleisch, maar het ~{aleisch zal dan wellicht 
eenigszins afwijken van den Nederlandschen tekst. De 
'Voorstellers der verordening zullen dan den menschen, die 
geen Nederl8JJldsch verstaan, iets wijs kunnen maken en 
kruUlen zeggen: het is slechts een kleine afwijking, loot ons 
dien tekst maar handhaven. Dit zal tot allerlei moeiIjk
heden aan,leiding geven. 

Verder geef ik toe, dat er - hier in West-Java b.V. -
verscheidene regenten zijn, dic m. i. wel in staat zijn ont
werp-verordeningen in het Nederlandsch samen te steJJen, 
maar er zijn er ook verscheidene, die dit niet zonden kntmen 
doen. Er zijn regenten, die alleen de oude hoofdenschool heb
ben doorloopen el1 die acht ik absoluut ongeschikt om een 
verordening in het Nederlandsch samen te stellen . Een dOl'gC
gelijk regent zou natnurlijk weer de hulp moeten inroepen 
van de personen, die wel Hollandsch verstaan en dit kan 
'natuurlijk stagneerend werkon op den gang van zaken. Bo· 
yebdieh is de Nederlandsche taal toch al zeer gemakkelijk om 
te zetten in het Maleisch, omdat het Maleiseh - dat is vol
doende bekend - overal als vertaling van het Nederlandsch 
in verschillende staatsbladen voorkomt en die taal, het zgn. 
officieele Maleiscb, wordt toch voldoende begrepen door alle 
menschen. Trouwens, de officieele vertaling van de Neder
landsche wetten is ook niet heelemaal Maleisch. Er komen 
t ermen in voor, die in het Meleisch niet bekend zijn. Ook 
gewone Hollandsche woorden komen er in voor en waarom is 
het dan ZOO'll bezwaar om dergelijk verordeningen samen te 
te stellen , waarin Hollandsche termen VOOl~Oll1en' Ik voor 
mij zie daarin heelemaal geen bezwaar. 

Bovendien is het mij bekend, dat er verzoeken van drie ver
schillende Regentschapsraden zijn binnengekomen om deze 
bepaling niet in het leveu te roepen en de oude bepaling te 
handhaven. Ik zou daarom der Regeering in overweging wil
len geven om eerst het advies van de verschillende Regent
schapsraden in te winnen. Zijn deze het el' aJle over eens 
om deze verandering aan te brengen in de bestaande ordon
nantie, dan zou ik el' geen bezwaar tegen maken, die wijzi
ging direct aan te brengen. Ik geloof echter, dat er verschil
lende Regentschapsraden zijn, die el' wel bezwaar tegen 
maken. 

De heer Fr U in: Mijnheer de Voorzitter ! Ik wilde een 

(FRUIN, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
enkel woord zeggen naar aanleiding vam de opmerkingen: 
der beide vorige geachte sprekers, in de eerste plaats naar ' 
aanleiding van hetgeen de heer Dwidjosewojo heeft mede
gedeeld. 

De heer Dwidjosewojo heeft g·ewezen op de bezwaren, die · 
er bestonden om de verordeningen vam de Regentschapsraden 
in het Nederlandseh te doen vaststellen, ook in verband met 
het feit, dat er ook zelfs onder de regenten verschillende 
waren, die het Nederlrundsch nog niet voldoende machtig 
zijn. Maar de heer Dwidjosewojo heeft ook erkend, dat de 
tegenwoordige regeling inderdaad veel moeilijkheden geeft, 
,hij heeft ons de halve Memorie van Toelichting voor.gelezen 
en ge1.<lgd, dat hij verschillende bezwaren kon deelen. Maar" 
wat wil de heer Dwidjosew<>jo dan! Hij erkent de bezwaren 
maar hij wil toch de bestaande bepalin!l' handhaven, terwijl 
ik het Regeeringsvoorstel zou Willen steunen, omdat de kans 
bestaat, dat de moeilijkheden, die daartegenover op het mo
ment nog bestaan voortdurend minder zullen worden, want 
op den duur znllen de regenten en misschlen ook de andere 
leden van de Regentschapsraden, naarmate het N eder
landseh hier meer doordringt, ook meer op de hoogte komen 
van de Nederlandscbe taal en geen moeite hebben om de 
ordonnanties in die taal vaat te stellen. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik geloof toch, dat het groo
te voordeel van vaststelling ' in één taal, hetzij }faleisch, 
hetzij Nederlandseh, in ieder geval één taal voor de ver
schillende verordening,en, door de vorige geachte sprekers. 
over het hoofd is gezien, nl. di t voordeel, dat alle verorde
llingen in de zelfde taal zijn gesteld en dat men bij allerlei 
l'egelingen, die voor de verschillende regentschappen het
oolfàe zijn, eenvoudig kan volsta run met het 'Overnemen van 
de regelingen van andere regentschappen. Dat gebetll't bij 
het vasts tellen van de gemeenteverordeningen thans ook 
dikwijls en dat zelfde zou een groot voordeel ooijn bij de 
regeutsehapsvero1'<loeningen. H"t is daarom, Mijnheer de 
V oorzi.tter, dat ik VOOr het Regeeringsvoorstel ben. 

De heer Dj a j a din i n g rat: U vindt het toch wel 
goed, dat de ver"rdeningen dan in het Mialehsch word en 
vastgesteld! 

De heer St i b b e, Regeerin gscommissaris voor de Be
stuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter! De Regeering is 
begonnen met zich tc stellen op het standpunt , dat ook de 
heeren Dwidjosewojo en Djajadiningrat hier hebben inge
nom en, dat het nl. voor de hand ligt om de taal, waarin 
de verordeningen vau de regentschapsraden worden gesteld, 
niet het Hollandseh te doen zijn, omdat de Regeptschaps
raden Inlandsche colleges zijn . Maar wanneer de Regee
ring nu is gekomen met een voorstel dat afwijkt van 
Haar oorspronkelijk standpunt, dan komt dat hieruit voort, 
dat wij op het oogenblik over 'ongeveer twee jaren practijk 
met de regentschapsraden en regentschapsverordeningen 
beschikken en nu heeft de practijk in West-Java wel on, 
omstootelijk aangetoond, dat de taal, die men voor de re
gentscl1apsverordeningen gebruikt, het Z.g. Maleiseh, ab 
wetstaal eenvoudig onbruikbaar is. Wie de producten, welke 
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op wetgevend gebied in die taal gesteld zijn, onder de 00-

gen krijgt, zal dat, 11aar ik geloof, wel dadelijk met do 
Regeering eens zijn. Wat in het dagelijksehe gebrnik be
stempeld wordt met den naam "Maleiseh " , is geen Maleisch 
en dat is op Java niet te verwonderen. Nu zal men mij mis
schien legemoetvoeren, dat dit niet hindert, dat het er niet 
toe doet, of men mooi Maleiseh gobrnikt of minder mooi Ma
leiseh, wanneer het maar te begrijpen is. 'Oe kunt het - zal 
men zeggen - noemen zooa18 gij wilt, als or maar geen 
Nederlandsch gebruil<t wordt. Maar, Mijnheer de Voorzitter, 
daarin zit nu juist de groot. moeilijkheid. De taal, die hier 
wordt gebmikt, leent zich niet tot wetstaal en geeft aan
leiding tot moeilijkheden e11 ollzekerheid . Het gevolg zal 
dus zijn rechtSOllzekerheid . 

De heer Dwidjosewojo heeft als argument om bij de oude 
regelin g te blijven o.a. aangevoerd, dat het Nederlandseb 
voor de i11heemsehen zeer moeilijk is aan te leeren en dat, 
wanneer een verordening in het Hollandseh is gesteld, men 
om haar te kunnen begrijpen, den Hollandschen gedachten
gang moet klmnen volgen. Ik wil hiertegenover opmerken 
dat juist voor degenen, die geen Hollandseh kennen, de be
paling in het leven is geroepen, dat bij de verordeningen 
in het Nederlandsch, vertalingen moeten worden gevoegd 
in hrt Maleis.ch PH hl de lnnclf\hml, 7.ooclat z.ij, die geen Hol
landsch kennen, geen moeite behoeven te doen om zich in 
te den.ken in deu Hollandsehen gedachtengang. Er k!1n dus 
worden volstaan met een vertalng in bet Maleiseh of in de 
landstaal. 

De heer D w i ct j ° se wo jo; Ik had speciaal het oog 
op de opstellers der verordeningen. 

De heer St i b b e, Regeeringseommissaris voor de Be
stuuI 'shcl'vol'ming: Dat zullen in den regel zijn de l'egcllt
schaps-sccrctRlisscn en "1111 hen mag men over het a lgemeen 
veronderstellen. clat zij het Hollandsch volcloencle beheer· 
schent om de ycrordcningcn in die taal te kunnen opstellen 
Mocht dat wellicht op enkel e plaatsen op bet oogenblik nog 
niet het geva l zijn, dan is dat ecn bezwaar, dat in den. loop 
der tijden hoe langer hoe meer van zijn kracht zal verliezen. 

Een ander door den heer Dwidjosowojo aangevoerd be
zwaar is, dat niet alle tegenwoordige regenten de Nederland
sehe taal beheerschen, waardoor zij als voorzitter van den 
régentsehapsraad geen voldoende toeziebt zullen knnnen nit
oefenen op de redactie der verordeningen. Ik zou daartegen 
willen opmerken dat, althans wat West-Java betreft. de 
meeste regenten de Hollandsehe tHai wel voldoende beheer
schen en dat dit bezwaar overigens ook een afloopend bezwaar 
is. In de toekomst zuUen aUe regenten de Hollandsehe taal 
wel voldoende bchec l'schcl1, om toczjcht te kunnen uitoefe
nen op de redactie \'R11 de verordeningCll van dcn rcgent
schapsl'fl nd. 

De heer Dja jadining.rat is den heer Dwidjosewojo bijge
vallen ten annzien van zijn ber.wa ren in dit opr.icht en vrij
wel op dezelfde gronden. Dat echter in W est.-Ja"a, van all e 
kanten bezwaren zouden zij n aangevoerd tegen het gebruik 
van het Nederlandseh als wetstaal \ '001' de regent. ehapsver-

(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., DWIDJOSE
WOJO, DJAJADININGRAT.) 
enkele regentschapsraden in die provincie ll<lviez.en onlv"an
gen in tegengestelden zin, maal' het ovcl'weg(llld gt'Ootstc 
deel (Ier regentschapsraden heeft geen bezwaar gemaakt 
- dat bezwaar althans niet te kcnnen gcgeven - tegen het 
gebnlik van de Nedel"landsehe taal. Hieruit llIag dus wor
deJl afgeleid, da.t bij die I'egelltsehappen dat bezwaar toch 
zeker niet in zoo overwegende mate wOl'dt gevoeld - zoo 
bet al gevoeld mocht worden. 

De heel' Djajadiningrat heeft verder nog in het geding 
gebracht, dat ook al omdat de Maleisehe taal, zooal8 die nu 
iu de offieieele stukken en de vertaalde staatsbladen wordt 
gebruikt, goed zou worden begrepen, er ~en bezwaar zou 
bestaaJl tegen bet blijven stellen van de l'llgentselmpsver
ordeningen. in die taal. 

Het spijt mij, dat ik den heer Djajadiningrat dat niet 
kan toegeven. Meermalen is mij persoonlijk verzekerd, dat 
vertalingen van Ncderlandsche verorden.ingen en staatsbla
den in het Maieiseh, dat hier op Java geb mi kt wordt, niet 
alleen door de bevolking, maar ook door de aJnbtell.!1l"en, clie 
deze verordeningeJ1 hanteeren, weinig word'en. begrepen, zoo
da.t indertijd mij o. a. het vel-Loek is gedaan om de nitgave 
te bewerkstclligen van de regentschapsverordeningen en de 
provinciale verordeningen in het Nederla.udsch, omdat men 
vreesde, dat de Maleisehe vertaling niet zoo goed zon wor
den begrepen als de oorspronkelijke Nederlandsehe tekst. 

De heer Frnin beeft het voorstel van de Regeering onder
stennd. Ik behoef op het door hem gesprokene dus niet 
verder in te gaan. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo; Mijnheer de Voorzitter! Ik 
dank den Regeeringsgemaehtigde voor het antwoord op de 
opmerkingen, die ik hier heb voorgebracht, ondanks het feit, 
dat ze niet zijn opgenomen in het Gedelegeerdenverslag. Het 
antwoord van den Regeeringsgemachtigde heeft mij echter' 
niet bevrecli!ro' het grootste deel daarvan; heb ik al gelezen o , 

in de ~femOl'ie van Toelichting. En daarom zou ik de mee
ning van hot College van Gedelegeerden willen Vl'agen door 
het indienen van een amendement, mede-(mdel'teekend dOOf' 
de heeren Kerkkamp en Djajadiningrat. 

De heer Dj a j a din i n g rat ; Mijnheer de Voorzitterf 
H et is de gewoonte om alle staatsbladen en verordeningen,. 
die vooral 'betrekking hobben op de inheem.schc bevolking, te 
YCl'talell cn die vertalingen worden hoe lnnger hoe beter. Voor
aJ sedert de Volkslectuur zijn mooewcl\king vcrleent komt 
er langzamenband eenheid in het Z.g. officieele 1\faleisch. Dus: 
ik kan niet toegeven, dat het Maleiseh dikwijls zeer onduide
lijk is. ~fissehien znllen de menschen, die het Hollandseh 
,"elmaan. liever den oorspl'onkelijken Nede l"iandsehell tekst 
lezen dan de vertnIin g ill het M:{l,lcisch , Inn.n.l' d e pel'Soncn. die 
geen of slecht Nederlandseh "CI'staan kunnen met vrucht de 
lVlaleische vertaling gebruiken. En wanneer later b.v. van de 
:rvraleische verordeningen, die dool' de regentschapsraden zijn 
opgesteld, behoorlijke Neclerlandsehe vertalingen worden ge-

ordeningen is del' Regeering njet gebleken . \\'el :t.ijn van maakt, is dat m.L een aa.nvaardbare oplossing. Er bestaat 
Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 
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m.i. geen bezwaar tegen run den offieieelen tekst in het Ma· 
leiseh samen te stellen en daarvan een Nederlandsche verta· 
lin.g te maken, b.v. ten faveure van den rechter, die minder 
goed het Maleiseh, en de landstaal kent. 

Mijnheer de Voorzitter! Verder heeft de Regeeringsge· 
machtigde eigenlijk niet geantwoord op de kwestie van de 
behandeling del' ontwerp.verordeningen in de regentschapsra· 
den. Het is alti jd heel moeilijk, wanneer de tekst van een 
ontwerp-verordening direct in het Nederlandsch wordt opge
steld, deze in een inheemseh college te hehandclen. Een der· 
gelijke behandeling moet toch altijd in het Maleisch gebeuren. 
omdat het grootste deel van de leden van den regentschaps· 
raad de Nederlandsehe taal niet machtig is. Wanneer nn de 
tekst van de verordeningen, Hl den regentscha.psraad behan. 
deld, direct in het Nederlandseh wordt opgesteld, hoe zal het 
dan g-aan wanneer er leden zijn die daarin verandering willen 
aanbrengen, doch aangezien zij de Nederlandsehe taal niet 
verstaan, dit slechts in het Maleiseh kunnen doen I De moei· 
lijkheid bij het opstellen in een Nederlandschen tekst va n de 
versehillende verordeningen voor de regentschapsraden ligt 
dus voor een belangrijk deel ook bij de behandeling van die 
vero1'deningen in den regentschapsraad en in verband daar
mede heb ik het amendement van den heer Dwidjosewojo 
mede-{)nderteekend. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r, i tt er: Ingediend is een amendement, voor
gesteld door de heeren Dwidjosewojo, Kerkkamp en Djaja· 
diningmt (Ond . 67, stuk 6) dat aJs volgt luidt : 

"Ondergeteekenden stellen voor: 
I . In artikel 2 sub b der ontwerp·ordonnantie wor· 

den de woorden: "in het NederLandsch de landstaal en 
het Maleiseh" vervangen door )n de landstaal en het 
Maleiseh met NederlandSche vertaling". 

11. Artikel 2, sub eder ontwerp·ordonnantie te doen 
vervallen. 

lIL In artikel 2 sub e worden de woorden: "ver· 
talingen daanan in de landstaal en in het Maleisch" 
verv.ang<m door: Heen vertaling daarvan in het Neder· 
"Iandsch zoomede in de landStaal dan wel in het Ma· 
"Ieisch al naar gelang de taal waarin de af te kondigen 
,. verordenjngen zijn vastgesteld ". 

Dit amendement zal wordeli gedrukt en rondgedeeld en 
bij dit onderwerp in behand'eJing komen. 

De heer J<'ruin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gal1r· 
ne nog een paar korte opmerkingen willen maken. In de 
eerste plaats zou ik el' de aandacht van de Regeering op 
".rillen vestigen, dat onze geheele wetgeving in het Neder· 
landseh is gesteld en zoo noodig in het Maleisch is vertaaJd. 
Het komt mij voor, dat hiernit blijkt, dat het voor de justi. 
ciabelen geen bezwaar oplevert, w,anneel' de l'egentsehaps· 
verordeningen in het Nederlandsch worden gesteld. 

In de tweede plaats zou ik er de aandacht op willen ves
t igen. dat dikwijls die regent~eha.psverordeningen dienen 
tel' uitvoering ,ran centrale wetten of provinciale verorde
ningen, die in het Ned~rlandseh zijn vas-tgeste1d. Wat is 

(FRUIN, REG. COMM. VOOR DE. BEST. HERV.) 
dus meer logisch en vanzelfsprekend, dan <L1.t ook deze ver· 
ordeningen, willen zij alle effect krijgen, dat men ervan 
verlangt, ook in het Nederlandseh worden vastgesteld 1 

In de derde plaats komt het herhaaldelijk voor, dat in 
regentschapsverordeningen wordt verwezen naar - of be
palingen worden opgenomen van - provinciale verordenin· 
gen en dan is het eigenaardig, dat dit gedeeltelijk moet ge· 
sehieden in het Maleiseh, terwijl de oorspronkelijke ver· 
ordeningen - bijv. ten aanzien van personeel, dat moet 
worden overgenomen - toch in het Nederlaudsch gesteld 
zijn. 

Tenslotte heeft de heer Djajacliniugrat er nog op gewezen, 
dat voor den rechter het feit, dat regentschapsverordenin. 
gen in de landstaal of in het Maleiseh zouden zijn gesteld, 
moeilijkheden zonden kunnen opleveren, omdat hij dan niet 
den Nederlandsehen tekst rou kennen, maar dat mag de 
rech ter niet doen, die moet rechtspreken volgens de wet 
zelf en niet volgens de vertaling daarvan, ook al is die ver· 
taling officieel. De rechter zal dus iuderdaad recht spreken 
naar den tekst van de verordening. 

De heer S t i b b e, Regeeringseommissaris voor de Be· 
stuurshol'vorming: Mijnheer de Voorzitter! De .bezwaren, 
die in tweeden termijn door den heer Djajadiningrat zijn 
ingebracht tegen het Regeei'ingsvoorstel, lijken mij veel min· 
der gewichtig dan het groote bezwaar, dat opgeleverd wordt 
door de tegenwoordige regeling het bezwaar n.l. dat de 
rechtszekerheid in gevaar gebraeh t wordt. 

Dat de besprelàngen in den regeutschapsraad in het Ma
leiseh of in de landstaal geschieden, terwijl de verorde
ningen in het Nederlandseh moeten worden opgesteld, is 
natuurlijk een bezwaar. Ik geef dat dadelijk toe. Dit be
zwaar lijkt mij echter niet onoverkomelijk, want tenslotte 
kan, wat in de iJesprelàngen in het Maleisch of in de lands· 
taal naar voren is gebracht, toch door den betrokken rE>
gentschapsseeretaris in een behoorlijke Hollandsche redac· 
tie wOlxlen omgezet. Dat kan den regentseha.pssecretaris, 
onder toezicht van den regent, wel worden toevertrouwd. 

Ik geef dadelijk toe, dat daartegen eenig bezwaar bestaat 
voor cue leden van den regentschapsraad, die gecn ]\"7"eder· 
landseh kennen, dns niet kunnen controleeren of hctgeen ze 
hebben voorgesteld, in de juiste bewoordingen is weergegeven, 
maar het groote voordeel, dat er tegenover staat, is - en dat 
wordt door de heeren, die tegenover het Regeeringsvoorstel 
staan wel heel erg onderschat - dat, wanneer een veror· 
dening in het Nederlandseh wordt opgesteld, de beteekenis 
van den tekst vaststaat, zood at de mogelijkheid van ver
schil vrul meening tot een minimum beperkt is, omdat het 
N ederlandsch zich nu eenmaal leent voor wetstaaL 

Daarbij wil ik erop wijzen, dat het Maleisch voor J ava 
is en blijft eeu vreemde taaL Dat is juist ook de reden, 
waarom die taal zich hier niet leent VOOr wetstaal. Slechts 
een zeer gering gedeelte van de bevolking zal die taal beo 
heersehen en dat is toch noodzakelijk, wil zij met succes 
als wetstaal gebezigd worden. 

Daarbij komt, dat, wat hier voor Ma1eisch doorgaat, wat 
wordt gebruikt in de regentschapsverordeningen , geen Mifil.. 
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., VOORZITTER, I (STOKVIS, VAN HELSDINGEN.) 
DWIDJOSEWOJO, s' JAC OB, STOKVIS.) die in het gebied, waarover de regentschapsraad het beheer 
leisch is, maar een lingna franca, die wordt bestempeld met voert, de algemeene taal is. Maar van de beraadslagingen, 
den naam van Maleisch. Het is echter een samenraapsel, die zoooven hebben plaats gevonden, is de kenn geweest: 
dat eenvoudig geen aaJlSpraak op deu naam van taal mag in welke taal zullen de verol'deningen moeten worden vast· 
maken en dat ziclt allerminst leen t tot wetstaal. Dat ook de gesteld, opdat aan de justitiabelen de grootst mogelijke 
landstaal zich daa,.toe niet leent blijkt hieruit het beste, dat rechtszekerheid zal kunnen blijven gewaarbol·gd. En, Mijn· 
de verordeningen nooit in de landstaal worden ,opgesteld. heer de Voorzitter, ik vind dezen practischcn kant van de 

Overigens sluit ik mij geheel aan bij hetgeen de heer zaak van zoo enorm belang, nog gedurende een langen 
Fl"Uin zooeven heeft opgemerkt. overgangstij d, dat ik mijn priIlCipieele sympath ieën terzij· 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. de moet stellen in het belang van een nog aanwezige rea· 
liteit. 

De V oo r zit ter : Wij zouden eerst kunnen overgaan 
tot panzeeren. Dan kan intussehen het amendement wor· 
den gedrukt en rondgedeeld en na de pauze in behandeling 
komen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.01 uur v.m. voor eenigen tijd 
geschorst· en daarna hervat. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
I k wenselI het cloor mij ingediende ameudement in te trek
k en en in plaats daarvan stemming te vragen over de bc
h'ckkclijke punten van het artikel van de ont"'el'p-ordon' 
nantie. 

De Voo l' zit t e r : Dat is dus over art. 2 sub b, e en d. 
lIet amenclement van den heer Dw:idjosewojo is door den 

voorstell er hl getrokken en maakt derhalve geen onderwerp 
vnn beraadslaging meer uit. 

Wij zijn clus thans toe aan de stemmingen. 

Artikel 1, zooals dit in lid 2 Memorie van Autwoord .ge· 
,vjjzigd iSJ en art. 2 sub a worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De V oo r zi t te r: A a n d eo l' dei s des tem min 'l' 
over al·t. 2 s u b b, c u n d, 
welke één geheel uitmaken. 

De heer s'J a e 0 b : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaar· 
ne mijn stem willen motiveeren. 

Het doel, dat beoogd werd met het amendement van den 
heel' D wicljosew<ljo is mij op zich zelf sympathiek, maar ik 
betwijfel, of d at cloel wel kan worden bereikt, Wann eer 
de ordonnanties in de landstaal of in het Maleisch zouclen 
moeten worden opgemaal<t, zou lIet eenige dat bereikt zou 
worden zijn, dat zij voor 40 of 50% bestonden uit vak- en 
kunstterm en, ontleend aan de Neclerlandsche taal. Daarom 
zie ik niet in, dat het mogelijk is het ideaal te bereiken, dat 
de heer Dwidjoscwojo zich voorstelt en daarom zal .ik stem
men voo I' het Regeeringsvoorstel. 

De hee l' S to k v i S : 'Mijnheer de Voo rzitter ! Ook ik zou 
gaarne mijn stem willen motiveeren. 

Het denkbeeld, door den heer Dwidjosewojo hier ontwjk
keld, heeft onvoorwaardelijk principieel mijn sympathie, 
Niets zou na.tuurlijker ri jn, dan dat de verordeningen van de 
regentschapsraden zouden worden vastgesteld in de taal, 

Uit de jurisprudentie, speciaal bij persdelicten, is zooveel 
malen gebleken, hoeveel elasticiteit en onzekerheid b.v. 
het Maleiseh laat om de bedoeling van clo woorden met 
rechtszekerheid t e kunnen vaststellen, dat ik het niet aan· 
durf om een dergelijke onzekere rechtspraktijk ook voor 
de jllstitiaJbelen in de regentschappen te helpen sanetion· 
neCron. In dat alles zou vernndeÎ'ing kunnen komen, wan
neer de r eehters, die deze vero rdeningen zull en hebben toe 
te passen, inderdaad landskinderen zullen zijn. Dan zou 
dit bezwaar al veel minder worden, alleen zou dan nog over
blijven de bedenking, dat speciaal het Maleisch geen af· 
doende houvast geeft voor cic ui tlegging van de wet. Maar 
zoolang het 11U eenmaal een feit is, dat de groote meerder
heid "au de rechters, .die ten aanzien van deze vCl'ordnin· 
geu justitie zullen hebben te plegen, nog Nederlandsehe 
rechters zijn, dunkt het mij voor de justitiabelen het meest 
gewenscht, dat dan ook de Nederlanclsehe taal als basis voor 
de rechtspraak zal kunnen dienen. Bovendien kan ik van 
mijn principieëele bezwaren hiel' te beter afstaPl?en, om· 
dat toch voorgeschreven staat, dat de ontwerpen van <le 
begrooting en van de vel'sC'hillc-nde verordeningen niet allccn 
in het Nederlandsch, maar ook in het Maleiseh of ;n cic land· 
staal moeten word en ingediend en onder de leden ver
s preid; dus cle leden hebben bij cl e voorbereiding van het 
vel'ol'cleningspl'oces alle gelegenheid om zich van de draag~ 
wijdte van ZOO''ll verordening volkomen rekenschap te geven. 

Dit is de roden, Mijnheer de Voorzitter, waarom ik mijn 
stem aan het ontwerp 'zal geven . 

De heer V a n Hel sdi 11 gen: Mijn.heer de Voonitter! 
Ik zou gaa.rne ook even mijn stem willen motiveel'tCll, doch 
ik kan kort zij n. Immers, ik ga geheel accoord met de slem. 
ll1otiYOOl'in gcn zoowel van den heer 's Jacob als die van den 
hccl' Stokvis en ik zou hier alleen aan wiJlen toeyoegenJ dat 
ook mij het principe dat aan de opmerkingen van den heer 
Dwidjosewojo ten grondslag ligt zeer sympathiek is. n, mag 
hier wel bijzeggen, dat d" Regeering blijk heeft gegeven 
van den zelfden gedachtengang te zijn. 

Ook heb ik VO(}T mi:j de vaste overtuiging, dat de weg, die 
d" hoeren willen bewandelen, ecn omweg zal blijken te zijn, 
M.i. zal het vaststellen in do Nederlandsehe laaI 011 daarna 
verhllin g vanuit een Indisch centraal kantoor, l.c. de Volks
lectuur veel meer bevorderlijk zijn voor de geschiktmaking 
van de lVlalcische en Java ansche tanI tot wetstaal dan de 
thans gevolgde en weer door de hem'en voorgestc.1dc metho
de, niet het Dunst, omdat de hanteering van het Maleisch, 
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(VAN HELSDINGEN, KERKKAMP, SOEJONO.) 
dat in verschillemde streKen zeer loeaal is gekleurd, speciaal 
als wetstaal, schromelijke verwarring in de wetspractijk 
tengevolge zal hebben. 

De heer K e rkk am p : Mijnheer de Voorzitter! Als 
medeonderteekenaar van het ingetrokken amendement ben 
ik ook eenigszins bij deze stemming betrokken en wil ik 
gaarne mijn stem toelichten. Ik heb niet hetzelfde bezwaar, 
dat de andere heeren hebben tegen de Maleische verorde
ningen en wel om deze practische reden, dat alle bestaande 
verordeningen rcOOS in het Maleisch vertaald zijn door de 
Volkslectuur. Die vertaling voldoet, geloof ik, aan vrij 
hooge eischen en kan geacht worden algemeen voldoend" te 
worden versta.an, wat dus in tegenstelling is met hetgeen 
door den heer Van H elsdingen moeveu werd opgemerkt, 
nl. dat het Maleisch overal op Java zoo verschillend wordt 
gesproken. H et Maleisch, door de VolksleetllUr gebruikt, 
wordt algemeen begrepen en de vertaling wordt ook alge
meen gebrnikt door de Inlandsche Ambtenaren. Bovendien 
is in de tweejarige practijk althans aan d" .zijde der regent
schapsraden niet gebleken van bezwaren. Voorzoover bo
kend werd, is de wensch van dle raden algemeen, dat d(j 
Maleische tekst, zooals d eze op het oogenblik geldig is, ook 
dle ge:ldigheid blijft behouden. 

Wanneer nu - en dit is voor mij het hoofdargumeut -
de betrokken rad·en zelfbehoud van het bestaande wenschen. 
geloof ik dat het verkeerd zou zijn, hlUl iu deze dwang op 
te leggen . Van de 18 raden in West-Java. hebbeJl zich, meen 
ik, er vijf uitgesproken, maar misschien zon de Regeering 
kunnen overwegen alsnog de meening te vragen van de 
andere regentschapsraden, want ik geloof, dat het verkeerd 
zon zijn, wanneer in een geval als dlt ecn hooger coll ege, 
recht tegen den wenseh van de betrokken raden in, dwin
gend zou optreden. 

Ik VOor mij ,zal mijn stem dus niet a.an het re gearing&
voorstel kunnen geven en houd mij liever aan den op het 
oogenblik bestaanden toesta.nd, tot mocht blijken, dat een 
belangrijk aantal van de bestaande regentschapsraden zich 
zOUJ verklaren vóór het voorstel der Regeering. 

De heer S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Ik stond 
aanvankelijk eigenlijk in dubio hoe mijn houding ten aan
zien van de gedachte, dle door den heer Dwidjosewojo in 
zijn amendement is ont\vikkeld, zou zijn. Na al hetgeen hij 
hieromtrent naar voren heeft gebracht, voel ik natuurlijk 
wel, dat er bezwaron bestaan, zooals de hoeren s' Jacob, Van 
Helsdlngen, Fruin en Stokvis zooeven in het midden hebben 
gebracht, maar zooals de heer Dwidjosewojo heeft betoogt, 
heeft men hier toch ook een middel om de Malcische taal en 
de inheemsche taal in het algemeen te ontwikkelen en die 
langzamerhand in technisch-juridi.chell zin op het zelfde 
peil te brengen als de Nederlandschc taal. Ik maak mij 
sterk, dat door de wisseling van stukken in de Maleische 
tara.l langzamerhand een zekere communis opinio, een zeker 
compromis tot stand komt in het gebruik van de Maleische 
taal. Nu zegt de heer Van Helsilingen wel, dat de Volks
lectuur daarvoor het beste middel is, dat geef ik gaarne 

(SOEJONO, VOORZITTER.) 
toe, maar naast de Volksl.eetuur is dit ook ecn middel om 
00 Mrueische taal te ontwikkelen. 

Het voornaamste bezwaar, dat door de heeren is geopperd, 
is de mindere rechtszekerheid. Ik geeft toe, dat het een be
zwaar is, maar ik maak mij sterk. dat dOOl" een geauto
riseerde vertaling van den Maleisehen tekst dat bezwaar 
voor een groot gedeelte wordt ondervangen. Nu zefl'l; de 
heer Fruin: De rechter spreekt recht op den tekst en niet 
op de vertaling. Zeker, dat kan ook best. Wanneer de 
Ja,vaansche rechter recht spreekt op den tekst van het Ne
derlandseh, denkt hij zich de vct1aling daarvan ook in het 
Jcvaansch. Men legt zich als het ware in gedachte naast 
den offieieelen tekst, in de taal, waarin die tekst geschreven 
staat een vertaling daarvan in de eigen taal. Zoo zal het 
hier zijn . Wanneer de rechter, die niet voldoende Maleisch 
spreekt, daarop recht zou moeten spreken, moei mell aan

nemen, dat hij recht moet spreken op den Maleischen tekst, 
maar zooals d""c in het Hollandsch vertaald zou moeten 
worden. Dat is de geautoriseerde vertaling van het Maleisch. 
Ik geloof, dat zoodoende het bezwaar voldoende zal kunnen 
worden ondervangen. Daarom kan ik den heer Dwidjose
wojo steun verleenen en tegen de aan de orde zijnde 3 leden 
van het artikel stemmen. 

De Voo r ·z i t ter: Wij zijn r eeds aan het stem moti
veeren, maar het geschiedt toch wel zeer breedvoerig. 

De leden b, c en d van artikel 2 worden in stemming ge
bracht en aangenumen met 14 stemmen voor en 4 stemmen 

tegen. I 

. Vo 0 r stemmen de heeren: Roep, s'Jacob, De Hoog, 
Blaa)lw, Kan, 1tfandagie, Van Helsdingen, Soekawati, Ali
moesa, Frnin, Koesoema J oedo, Stokvis, Kiès en de Voor
zitter. 

T e gen stemmen de heeren : Dwidjosewojo, Djajadining
rat, Soejono en Kerkkamp. 

Art. 2 sub e, zooals dit bij Memorie vàn .Antwoord is 
gewijzigd en art. 3 worden achtereenvolgen., zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De ontwerp-ordonnantie in haar geheel wordt zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen, onder aanteekening dat 
de heeren Dwidjoscwojo en Djajadlningrat geacht willen 
worden te hebben tegengest<>md. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren van de eerste 
commissie in de eerste seetie kamer samen te komen tot onder
zoek van de ontwerp-ordonnanties betreffende de a.anvnlling 
in de regeling van het beroep in belastingzaken (Ond. 00) 
en de herbehandeling van de wijziging K.B. betreffende de 
pensioenregeling (Ond. O~ ) . 

De vergadering wordt te 11.50 uur v.m. gesloten. 
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21ste VERGADERING. 

Ver g a der in g van Don der dag 12 J a n. 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

lng-ekomen stukken. - Uitgifte Vaal scllatldstpapier. 
Wijziging reglement dienst der Volksgezondheid. - Drank
vergwiJring voor cantines. 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDK 

r.L'egcl1woonUg, Dlût den Voorzitter, 19 leden, te wetcu 
de heeren : 

f. de ordonnantie tot nadere regeling van het reehts
wezen in de onderafdeeling Boven-Digoel (O nd . S 3 ) ; 

g. de ordonnantie tot terugbrenging tot het Landsdo
mein van het particulier land Kedawoeng-Oost (-Ond. 
92) ; 

h. de ordonnantie tot nadere regeling van: 
a. het schorsings- en vernietigingsrecht van den 

Gonverneur-Generaal; b. enz. (Ond . (7 ). 

3. Kabinet.sbrief van den Gouverneur-GiJneraM vau 29 Th>
eember 1927 No. 3 met bijbehool1Cnd besluit, betl",ffende 
vaststelling van de ordonnantie tot bekrachtiging van 
een leeuingsbesluit van de -gemeente Bandjermusin (Ond. 
104) . 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadining>.·at, Dwidjosewojo, Van 4. Besluit van deu Gouverneur-Generaal vau 27 Dee(lUlber 
1927 No. 2x houdende medeclcelingen aan den Minister 
van Koloniën betreffende met door den Volks raad aan-

Helsdingen, De lloog, s' Jacob, Kan, Kel'kkarnp, Kiès, Koe· 
soemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, 1Ifandagie, Hoep, Schmut
ZOl', Soejol1o, Sockawati en 8tokvis. g,enomcu ontwerp van wet tot bet sluiten ,van OVlOl'cen

komsten met de B. P. M. (Onc\. (lr; ). 

Regeeringllgemaehligden de heeren: La Lau, Van den 5. Idem van 28 Decomber 1927 No . 1x tot afkolldiging in 
het Staatsblad van de wi jziging van het Reglement van 
Ol'de van den Volksraad en het College vall Gedele
geerden.. 

Bussehe, Cohen Stuart en OLten. 

De Voo r zit t c r : Ylijlle HeerCJ1! Ik open deze ver
gadering. 

De i:lccretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen. 

1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 4 en 
6 Januari 1928 Nos. 13 en 13 ter aanbieding van : 

a. l'l'lJ ontwc,'p-onlonnantio tot bekrachtiging van ecn 
Jeeningsbcsluit van dcn Provincialen Raad van 'Vest
Java, enz. (Ond. 107) . 

b. ('cn ont wcrp-Ol'dOllll.Untic tot instcllLng \"aLl een na· 
tuurwetenschappelijkcn raad voor Nedel"landseh
Indië (Ond. lOS) . 

De stukken zijn of worden gedrukt. 
2. Kabinctsbrieven V13n don Gouverneur-Generaal van 23, 

24, 27, 29, 29, 29 December 1927 en 4 Januari 1928 Nos. 
6, 5, 10, Ix, 1, 2, 4 en 24, betreffende vaststelling van: 

ct. de ordonnantie tot nadere w;jziging van het Uegle-
ment op )1et houden van de registers van den Bur
gerlijken Stand vOOr eenige .groepen van de Inland
sehe bevolkiug van Java en Madoera (-Ond. 03) ; 

b. de ordonnantie tot wijziging van de Wervingsordon
nantie (Ond. IU); 

c. de ordonnantie tot wijziging van de Koelieordon
nanties voor Atj eh en Onderhoorigheden, Tapanoeli, 
enz. (Ond. 70) ; 

d. de Ol'uuuuuuLic tot het treffen van oenige voorzie
ningen in verband met de opheffing van het gewest 
Rembang (Ond. 103); 

c. de ordonnantie tot wijziging van het Rechtsregle
ment voor de Buitengewesten (Ond. 76); 

HandeLingen. Zittingsjaar 19127-1928. 

6. Idem vall 28 December 1927 1\0. 20 hOlldelldo aanlee
kenjng van de benoeming van den Directeur van Land
bouw, Nijverheid en Handel t·ot GOlW<lrneUr van Suri-
name. 

7. Beslnit 28 Decomber 1927 No. 2x houdende inkrneering 
van de daarin vermelde personen. 

8. 15 beshtitcn van 20, 23, 23, 23, 23, 23, 24" 24, 
28, 28, 29, 30, 31 en 31 Dc>cember 1927 Nos. 25, 30, 
31, 32, 33, 37, lIJ 12, 14, 28, H, 12, 6, la. en 20 
krachtens artikel 105 LS." houdende machtiging tot het 
doen vau de in die besluiten nndet' omschreven uit,ga.ven 
en tot Îl1dicnststell ing vau personeel ten laste vrul de be
grooting ,"oor 1928. 

9. B. G. S. van 27 Docember 1927 No. 2618/ D houdendo 
mededeclingen naar aanleiding van de opmel'kingen IVan 
den heer Ke.rkkamp betreffende de steunver1c>cning aan 
de in Nederland verblijvende oud-Indisch militairen, die 
bni~en lnm sMllld in m(}eilijke omstandigheden zijn ge
raakt. 

De stukl,cn sub 2 t / m 9 worden tel' inz<lge gelegd 
ter Secretarie van den Volksraad. 

B. De vo-lgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Schrijve.n van het College van Gedeputeerden van de 

provincie West-Jlliva van 5 Jauuari 1928 No. W. Me. 
16/1/19 ter aanbieding van een drietal bescheiden hou
d ende 'oezwaren van den regentsc.hapsraad van Meester
Cornelis tegen de v'Ûorg,esteldc wijziging van artikel 53 
lid 2 R.O. 

2. ~i(}tie van den regentschapsraad van Madjale.ngka hou
dende adhaesiebetujging met dt" moties van den regent
schaps~aad van Meester Coroolis tegen de voorgestolde 
wijziging van artikel 55 lid 2 RO. 
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2. Motie 'van den regentschapS'l'aad van lIfadjalengka hou
: _,dende adhaesiebetuiging met de moties van de regent
., schapsraden van Batavia, Tasikmalaja en Tjiamis be 

treffende de voorgenomen wijziging van art. 55 lid 2 
der R. O. 

3. Rondschrijven van den Hoofdinspecteur, Hoofd 'lau den 
dienst van Scheepvaal1., ter aanbieding van oonige exem
plareu vall eell gewijzigd snpplement op de û'vereen
komst met de K. P. 111. v.z.v. betreft het berekenen van 
passages en vrachten over de kortst bevaren route en 
het reizen van Landsdienaren per eerste scheepsgelegen
heid. 

4. Een lijst van handteekeningen behoorende bij het rekest
Brug inzake de Inlandsehe meerderheid van dén Volks
raad. 

5. Afschrift van een tot den ontvanger der In- en Uitvoer 
rechten te Samarinda gericht schrij' .. en van Anang Atjil 
bin Kiai Koesoema Wiro NegoI'o houdende eene klacht 
tegen een douaue-amb (enaar te Samarinda. 

6. Motie van do afdeeling Probolinggo v_ de P.G.H.B. be
t l'Cffende positieverbetering voor de lniands<llle onder
wijzers. 

De bescheiden worden ter inzage gelcgd ter 
Secretarie van den Volksraad. 

De Voo l' zit ter : A a n deo r dei s de be h a n
d e l i n g de l' ge w ij z i gd con t w e l" p - 0 r d 0 J1 n a n
tie b e tr effe nde d e uitgift e van sc hat
ki st papi e r (Ond. 72). 

Ik maak er de heeren op attent, dat van Regeeringswege 
wijzigingen zijn aangebracht in art. 1, eerste en derde lid 
en artikel 9, de.-de lid, terwijl rum de ordonnantie een para
graaf III is toegevoegd. 

De heer Van cl C n Bus s c he, directeur van Financiën: 
Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou ook thans nog een kleine 
wijziging in het Regeeringsontwerp willen aanbrengen. In 
ve"band met de intrede van het jaar 1928 zal art. 9 lid 3 
a ldus gewijzigd moeten worden, dat deze ordonnantie zal 
heeten: "Schatkist-papier-ordonnantie 1928" in plaats van 
- zoo als is voorgcsteld - "Schatkist-pap ier-ordonnantie 
1927". 

D e Voo l' z it ter: Ile dool' den Regeeringsgemacht'gde 
aangegeven wijziging wordt dus als in het ontwerp aange
bracht beschouwd. 

D e heer St 0 k v i s : Mijnheer de Voorzitter! De 01'

<lonuantie zelve geeft mij geen aanleiding tot bijzondere 
beschouwingen, maar naar aanleiding van de gewisselde 
stukken, zou ik den geachten Regeeringsgemaehtigde, wat 
<le mogelijke toepassing van de ordonnantie betreft, gaarne 
Clen enkele inli chting willen vragen. Wij krijgen - en 
daar zijn wij erkentelijk voor - in de Mentorie van Ant-

(STOKVIS, VOORZITTER, DIR. VAN FINANCIËN.) 
woord enkele opgaven van de mate, waarin van de bcvoegd
beid der Regeering tot uitgifte van schatkistpromessen en 
scbatkistbiljctten is gebruik gemaakt en wij vinden daar 
achtereenvolgens voor de jaren 1923, 1924, 1925 en 1926, 
de volgende uitgiftebedragen : f 160850000, f 142475000, 
f 100 300 000 en f 16 450 000. Hierbij is zeer opvallem.d 
de sterke daling, ,lie de bedragen in deze ac htereen
volgende jaren toonen. Ik weet niet , of ik dat als een gun
stig verschijnsel moet opvatten. Sommigen zull en zeggen: 
hoe minder vlottende schuld, hoc bcter. Maar anderen -
en daartoe behoor ik - vinden dat een land in opkomst, 
met zeer sterk groeiende behoeften, juist het bewijs geeft 
van een goede werkzaamheid ten opzichte ;'au de lands
huishouding, wanneer het met de opname van geld , ook 
door opname van vlottende schuld, niet te zuinig is. 

Maar daarop zal ik op het oogenblik natuurlijk niet 
verder ingaan. 

In verband met een eventueel e toepassing van de nieuwe 
ordonnantie zou ik echter even willen wijzen op den stand 
van de vlottende schnld over het jaar 1927, voorzoover 
bekend uit officieele mededeelingen, dus eigenlijk een 
aanvulling van hetgeen ons in de Memorie van Antwoord 
is gegeven omtren~ de uitgegeven bedragen tot en met 1926. 

Ik zie dan uit den staat, die in de Javasche Conrant is 
gepubliceerd omtrent den stand van de vlottende schuld, 
dat er op 17 D ecember 1927 een kassaldo beschikbaa l' was 
van ni et minder dan f 38.3 millioen, terwijl aat beschik
bare kassaldo op 18 December 1926 bedroeg f 30.2 millioen. 
Nu wil ik dat wel een zeer gunstige positie lloemC"n. mits ik. 
de zekerheid heb, dat dit bcschikbm" kasgeld ook !'eeds zijn 
objecten voor besteding vindt in het belang van de IJands-
huishouding. • 

De ","aag, die ik zou willen stellen was nu deze: welke is 
de best emming van dit buitengewoon groote kassaldo van 
f 38.3 millioen op 17 December 1927 1 Wij staan in credit 
bij de J'avasche Bank voor een bcdrag van f 17.2 millioen 
en bij de Rijksschatkist van f 19.5 mil1ioen. I s dat geld 
nog noodig '~oor de ui tvoering van de beg:rooting voor het 
jaar 1927 1 Zoo niet, wat zal er dan met dat k.;;saldo. voo,,
ZOQver dat voor rekClting van het jaar 1927 komt, geschie· 
den! Op welke wijze zal het word"," besteed en klillJlen 
wij, zoo lang het niet besteed wordt, ]"ekenen op een behoor
lijke rentevergoeding! 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' Z i -t ter: Ik ,zou den geachten Regeel'ingsge
machtigde willen vragen of misschien niet bij de ingevoegde 
paragraaf III ui tgevallen zijn de f\voorden "ua diru". H et 
maakt den indruk of die woorden u.itgevallen zi jn, omdat de 
gebruikelijke tekst is "op den dag na dien harer afkon
diging" . 

D e heer Van d en Bus s c h c, directeur van Financiën: 
Er is geen be?;\vaar tegen, die woorden alsnog op te nemen. 
Ik zou op het oogenblik niet kunnen zeggen of ze inderdaad 
zijn uitgevallen, maar U kunt ze beschouwen als Îll den 
tekst te zijn geïnsereerd. 
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Uitgifte Vrul scha~kist.papiel'. 

(VOORZITTER, DIRECTEUR VAN F INANCIËN.) 
.De V oo I' zit te r: Ik weet niet of de R egeerin gsge

macht igde bel'eid is, de dool' den heel' Stokvis gestelde 

(DIRECTEUR VAN FINANCUlN, STOKVIS .) 
stippeIl Î11 den loop van dit jaar was. EI' ?;jjn zelfs 
in den loop Vrul het jaar oogenblikkCJl geweest - en 

vl'agen te b<''.[lrntwoOI'clcll, omd,ü clie vrijwel 
de o l'd e zijnde ol'l(lollllantie om gan n. 

uuitoo de aan dat w,alS allerminst een verontrustmld vCl"sclrijnsel -
waar geen saldo, maal' een kasschuld was, dus waar 
onze 1,asvordeóllgen de beschikbare saldi overtroffen, 

De heel' St 0 k v i s: De kwestie, die ik bespl'al<, is in de Die saldi aan het begin van het jaar zijn in het algemeen 
stnkken behandeld. 

De Voo r z 1 t ter: In de stu~ken wel} maar ze staat 
geheel buiten de aan1wngige ordonnantie. 

De heer Van den Bu s s c h e, directeur van Financiën : 
Mijnheer de Voorzitter! De algemeene inlichtingen over de 
uitgifte van schatkistpapier, waaTnaar de heer Stokvis ge
vraagd heeft, wil ik gaarne, voorzoover dat stante pede mo
gelijk is, verstJ'ekken. 

In de eerste plaats wil ik er de aandacht op vestigen, dat 
de bed I'agen, die de heer Stokvis hier heeft genoemd en 
dlje ook in d.e Afemorie van Antwoord zijn terug te vinden, 
met betrekkin.g tot llet nominale bedrag van in de voóge 
jaren uitgegeven schatkistpapier nu niet zoo heel veel 
zeggen. 

De ,kwestie is} dat wij, al naar gelang van vraag en aan
bod, het schatkistpapier 'VOOr zecr verschillende termijnen 
uitgeven en zoo hebben wij ook, om de uitgifte zooveel mo
gelijk te kunnen aanpassen aan de behoeften van de kas, 
herhaaldelijk besloten tot uitgifte van promessen van één 
maand , deze werd(!l1 dan wel eens geprolon.geerd, promessen 
van drie maanden werden wel eens opnieuw drie maanden 
uitgegeven en d'at gaf telkens hetzelfde bedrag als nominaal 
uitg'egeven bedl'ag VOO I" een tweede maal, zoodnt de hoe· 
groolheid Vfm die bedra gen op zichzelf niet heel veel 'Zegt. 
De wCl'kelijke stand van de vlottende schuld wordt iedere 
tn....'lla.nd gepubli ceerd en daarin zulh'l1 deze bedragen nooit 
terug te 'vindon zijn. 'Maar een' feit is, dat de vlottende 
schuld in den loop van de jaren zeer sterk gereduceerd is 
kUllllen wOI'den. In de eerste pln"ts is dit gebeurd door do 
uitgifte van vaste leeningen, waardoor een bepaald bedrag' 
del' vlottende schuld js overgegaan in g0conso1ideerde 
schnld, maar in de tweede plaats is dit gebeurd door het 
zeCl" g unstige verloop van~ de di enstjaren 1925 tot en met 
1927. Het sprc<.' k t vanzelf, dat in die jaJ"ell. waarin de 
dien.st inderdaad groote O\'cl"Schottcn liet. - oVf'rschot
teu, die wij dringend n ooelig hadden om de tekorten van 
vroegere jaren te dekken - de kas 7..8er gunstig stond en de 
behoefte om een beroep te doen op de markt voor kort ere
diet feitelijk afwezig was. 

'V'8111l eer nu de heer Stokvis verder heeft gezien in Ollze 
publicatie in de Javasehe Courant, dat op 17 December 1927 
over een kassaldo van .f 38.3 millioen werd beschikt en op 
18 December 1926 over een kassaldo van .f 30.2 millioen, 
1igt de vraag voor de hanel : wat gebeurt er eigenlijk met dat 
geld. Maar dan zou jk el'op wiJlen wijzen, dat tusschen 18 
December 1926 en 17 December 1927 een heel jaar ligt, 
waarUl de kasstand ook heel anders is geweest. En wanneer 
men den kasstand I>.v. opneemt van Juli of Augustus, znl 
hlijk{'n, dat. er nagenoeg geen kassaldo op somlll i ~e tijd-

juist in de laatste 2--3 jaren te danken geweest aan de ster 
ke toestrooming van belastinggelden, die er is geweest in het 
Jaatst van het jaar, maar de ervaring leert, dat in de eerste 
maanden van het volgende jaar, als de nitgaven in het al
gemeen zeel' veel hooger zijn dan de loopende ontvangsten, 
die bedragen in hnn geheel weel' verdwijnen en al naar ge
lang het dienstjaar verloopt zal blijken, of zich weer een 
saldo vormt. Maar in wezen is dit niet normaal, in wezen 
zal onze dienst in den loop van het jaar een voortdurend 
oploopend nadeelig ~nldo aanwijzen en een voortclurend op
loopende behoefte aan geld ; zoo vormt zich dan oon bedrag 
"wn vlottende schuld, dat op een gegeven oogenblik moet 
wordCJl geconsolideerd. All een de zeel' bijzondere omstan
digheid van de laatste jaren, waardoor inderdaad zeer 
6'TOote o\"CI'Schotten van begrootingen werden verkregen, 
hebben dit ietwat vreemde kasverloop tengevolge gehad. 

Dat het kasgeld " Is zoodanig voor de landshuishouding 
zon ktUlnen of moeten worden besteed lijkt mij een verkeerd 
uitgangspunt. De landshuishoud:ing wordt in haal' geheel 
beheerscht dool' de begrooting vall ontvalngsten en uitgaven 
en - zooals in de ve,'<1ed:iging van de begrooting hel'haalde
lijk naar voren is gekomen - zijn daar zekere reserves in. 
Wij staan echter op het standpunt, dat wij in goede jaren 
overschotten moeten maken en die overschotten zullen zich 
ook in de kassaldi uitspreken en zullen automatisch dienen 
tot vCl'mindering V,fI.11 on'Zc scl1l1lden. Dikwijls zal clie ver
minc1(\,"ing' ,"an de schuld nriët als zoodanig naar voren 
kOl11en. mnar eenvoud ig daarin bestaan, dat wij minder 
nieu\\" C' schuld aangaml clan op de basis van de begrooting 
mogeli,ik eJl t.oelaatbaal' zou zijn. }'laar alleen in buiten
gewone omstandigheden, zoonIs die zich in de laatste jaren 
vOOl'dcd(,!1. komen dergelijke g l'Oote ka ssaldi naUl' vOI'ml. 

Tenslotte Jl eeft de heel' Stokvis nog gevraagc1 hoc het staat 
met de rentevergoeding over eventueele saldi. Voor zoover 
wij saldi naar Nederlruld kunnen overbrengen - en daarin 
zijn wij in zekere mate beperkt, omdat voortdurend rekening 
moet worden gehouden met de handhaving van de wisselkoer
sen - zijn die saldi rentedragend. Voor zQOver zij hier als 
sald i bij de Javasche Bank liggen, kunnen wij daorvoor geen 
renle ontvangen . Die saldi zijn dus inderdaad l)let rente
gevend en het spreekt daarom vanzelf, dat ernaar gestreefd 
wordt} de sa ldi zooveel mogelijk rentegevend te doen zijn. Ge
heel zal men daarin echter nooit s lagen, omdat voor dat geld 
geen emplooi is t.e vinden va n zoodanigen aard, dat de kas

beheerder dat mag aanvaarden. 
~fijnhcer de Voorzitter! Ik meen hiermede de vragen van 

den heel' Stokvis te hebben beantwoord. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank 
den geachten Regeel"in gsgemachtigde voor de gegeven inlich
tingen en zonder nu in te gann op elk \'an zijn ophelderingen 
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Uitgilte van schatlcistpapier. .- Wijziging reglement Dienst der Volksgezondheid. 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN FINANCIilN.) 
omtrent het karakter van de gUIlBtige k8llSaldi, zou ik toch 
hierop willen wijzen, dat als aan het eind van het dienst
jaar, half December 1927, een dergelijk ongewoon groot 
kassaldo beaehikbaar is, het toch zeer onwaarschijnlijk is, dat 
dit nog in den loop van dat dienstjaar zal kunnen worden ver
werkt en dat wij dus hier - is de conclusie niet gewaagd,
een voorproefje krijgen van de zeer gunstige uitkomsten, 
die ook al weer het jaar 1927 zal opleveren. 

De geachte Regeeringllgemachtigde, zonder in jubeltonen 
te vervallen, heeft dan toch op zeer beheerschte wijze zijn 
vreugde hierover te kennen gegeven, want hij heeft gezegd, 
hoe minder wij uitgeven dan bij de begrooting is toege
IItaan, hoe grooter onze reserve op het budget is en des te 
meer schuld kUlllien wij aflossen. Ja, Mijnneer de Voorzit
ter, de geachte Regeel'ingsgemachtigde vindt dit blijkbaar 
een verblijdend feit, doch ik vind, zooals ik reeds heb gezegd, 
dat een land dat in opkomst is, nog wel beter financieel werk 
heeft te doen dan almaar schuld aflossen, vooral wanneer 
die schuld niet bovenmatig groot lllag worden geacht. Ik 
geloof, dat ik lut de mededeeliugén de conclusie mag 
trekken, dat voor het jaar 1927 weer een zeel' groot saldo op 
den gewonen dienst zal overblijven, dart dan weer zal dianen 
tot a.flossing van schuld. 

Overigens heb ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
slechts dank te zeggen voor hetgeen hij ons heeft medege
deeld . Alleen nog dit, Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den 
RegCtlringsgemachtigde willen vrageu of, wanneer een kas
saldo bij de Javasehe Ba.lk van zoo aa.nzienlijken omvang 
geen rente opbrengt, maar ecu saldo biJ 's Rijks sehatlcist 
wel rentedragend is, er d.aln bezwaar tegen bestaat om het 
saldo bij de Javasehe Bank op te 'nemen en aau 's Rijks 
schatkist te verzoeken dit iu deposito te nemen, dan krijgen 
wij de gelegenheid om over de 17 millioen, het bedrag, dat 
wij volgens de laatate publicaties bij de Javasche Bank 
credit staan, een aardig, rentebedrag te maken bij 's lUjks 
schatklist. Ik weet niet of deze tr8IUSactie al dan niet moge
lijk zal zijn, maal' ik zou de suggestie toch gaarne aan
bevelen_ 

De heer Van d e II Bus s "- h e, directeur V8111 Finan
'Clen: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik ook bij 
de bespreking ";Iln de aanvullingsbegrooting voor het jaar 
1928 in den Volksraad niet in gebl'Cke beu gebleven om 
naar voren te bre~gen, dat het jaar 1927 niet ongunstig is 
verloopen1 maal' overigens meen ik, hetgeen de heer Stok
vis daaI'iruan VOOl' bdschouwingen heeft verbonden, te mogeu 
verwijzen noor de algiJneelle beschouwingen over de begl'oo
ting voor 1929, die ons betrekkelijk spoedig zullen kunnen 
bezig houden. 

Wat betreft de tweede vraag over het overbrengen van 
saldi naar Nedet'.land, luerop heb ik in eersten termijn reeds 
met C<',Jl. enkel woord geantwoord. lnderqaad zijn wij doen
de, om telkens als er gelegenheid is en zich ge"" andere be
langen druartegen ver"etten, de saldi naar Nederland over 
te brengen om het renteloos saldo bij de Javasche Bank 
zooveel mogelijk te beperken. Maar wij zijn daarin wel 
gebonden door hetgean de bescherming VSJl den wisselkoers 

(DIR. VAN FINANCIËN, VOORZ., SOEKAWATI.) 
vomert. Als wij de zaak te veel zouden forcooren, zou 
daartegen van de zijde van de circulatiebank zeer terecht 
bezwaar worden gemaakt en niet alleen dat, maar dan zou 
het geheeIe bedrijfsleven in Indië de dupe worden van den 
ongnnstigen koers op Nederland. De Regeering is dus al
tijd bereiel waar de mogelijkheid zich biedt, de saldi over 
te brengen, zoodat ze rentegevend worden, maar zij is in 
dit geval in verschillende opzichten gebonden, zoodat deze 
overbrenging met voorzichtigheid en n3ar gelang der om
standigheden moet plaats hebben. 

De Voo l' zit ter: Wij kunnen thans overgaan tot 
stemoring over de ontwerp-ordonnantie, zooal. deze door 
de Regeering is gewijzigd. Wij zouden eigeulijk de stem
ming over deze ordonnantie moeten uitstellen tot de vol
gende vergadering in verband met de van regeeringswege 
gedurende deze vergadering nog aangebrachte wijzigingen, 
maar ik stelorij voor, dat de vergadering wel ermede ac
coord zal gaan thans direct tot stemming over de gewij
zigde ontwerp-ordonnantie over te gaan. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals zij van Regeeringswege 
is gewijzigd, worqt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voo I' zit ter: A a n deo l' dei s d e b e h a n
del i n g van d e g e w ij z i g deo n t wel' p - 0 l' don
nantie tot wijziging van bet reglement 
van deu dienst del' volksgezon dheid 
(Ond. 77). 

Ook in deze ontwerp-ordouuantie is van Regeeringswege 
een wijziging aangebracht, en wel in artikel 58 lid 3 welke 
wijziging in het ontwerp als geïnsereerd moet worden beo 
sehouwd. 

De heer S 0 e k a w '" ti: Mijnheer de Voorzitter! Blij
kens het Gedelegeerden-vel'Slag is een bezwaar aangevoerd 
tegen de voorgestelde wijziging van het reglement van den 
Dienst del' Volksgezondheid. Het bezwaar bestaat daarin, 
dat de persoonlijke vrijheid van iemand, die toevallig het 
beroep van apotheker uitoefent in meerdere mate wordt 
beperkt dan die van alle andere personen, wanneer 'bij, om 
een andere functie te aanvaarden, vooraf de vergunning 
noodig heeft van het Hoofd van den Dienst der Volksge
zondheid. 

In de Memorie van Antwoord wordt als arguinent voor 
de voorgestelde regeling aangevoerd, dat iemand moeilijk 
het beheer over twee of meel' vol waardige apotheken tege
lijk kan voeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit argument heeft kracht voor 
het aangevoerde geval. Maar behalve dit eene geval kun
nen zich in de practijk een aantal andere gevallen voordoen 
waarbij het argument van de Regeering niet opgaat. Dit 
geldt n.l. voor die gevallen, waarin de apotheker opgeroepen 
zou kunnen worden om functies te bekteeden, die bij wel 
gemakkelijk tegelijk met zijn hoofd-functie van apotheker 
kan uitoefenen, zooals b.v. het eommissarisschap van een 

• 
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Wijzigillg reglemellt Dienst del' Volksgezondheid, 

(SOEKAWATI, Wnd, HOOFD D, V, G,) 
Naamlooze Vennootschap, Welke reden kan dan bestaan 
om te motiveel'en, dat vooraf goedkeuring gevraagd moet 
worden voor het beklecden van een zoodanige functie ! Mij 
dunl<t, dat men hiel' mot evenveel recht de stelling kan 
verdedigen, dat een apotheker dezclfde vrijheid mag genie
ten als ieder aJ1del', om funeties t e bekleeden, welke vrijheid 
slcchts deze bel)erking behoeft, dat het beklecden van bi,j
functies verboden wordt, indien dit gevaar oplevert VOOl' 
de riehtÏ8e vervulling van de hoofdfuneties van apotheker, 

Het gaat hiel' dus om de vraag, of de hoedanigheid van 
apotheker voldoen.den grond oplevert voor beperking V8Jl de 
persoonlijke vri jheid, die bij het outwerp wordt voorge
steld, 

Mijnheer de Vool'zilter! Ik zou gaarne van de Regeering 
willen vernemen, welke gronden zij heeft voor de beant
woorcltng, die dcï.c vl"an.g- in. het ontwcl'p gevonden heeft. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter, 

De heel' 0 tt e 11, wnd, Hoofd Vatl den Dienst del' Volks, 
gezollCUlCicl: Mijnheer de Voorzitter! De heel' Soekawat i 
llCeït spceiaa l bezwaar tegen de beperking in de werk
zaamheden vun den apotheker en stelt de v['aag of het niet 
voltlocndo is, wannee r alleen die hij-fun cties \"cI'bocl(,1l WOl.' , 
den , ...lio wel'kelijk in stL'ijd zi jn met een l'iehtig beheo!' \ ' all 

dl' <lpo1hl'l'k. In de pl 'attijk is het Z('(' I' moeilijk. dl' h" 'l' Il S 

te trekken lusschen de wCl'kr.aamheden, die de apotheker 
naas t het beheel' van zijn apotbeek en die, welke hij niet 
lHlHst het beheo!' zijn el' apotheek kan doen, De beperking 
d el' we l'kzaamheden heeft tenslotte hetzelfde doel als de 
bepel'lcing in woonplaats, welke llooch:akelijkh eid alge
meen Cl'kClld wOl'elt, H et is cen iode l' duidelijk, dll t, 
wanneer eell apot hekcl' op een a f~tand \llll 50, 100 tot tOOO 

K.M, - dat zijn eijfel's uit ,Ic practijk - afwoont vall J e 
plèlatx, WlHlj' r.ijtl apothl'ck r.;'P\'('s.t ig-{l is, hij niPt in :-i1na.t j:-;, 

het beh eot' van zijn apotheek l'ie:htig ult te oet'ellen, liet is 
tu..:-t i'..lOU üuid.:L'\ijk - dit hli,jkt alt1 lt!1l1S lüd zoo ilall hd, 
publiek - dat , WH.ltllQ.Cl' Ct'lll apotJle.kCl' in de pJaats wa.:'l.t' 

hij woont, een aJl(lc l'(' betrckking bekleedt, die zijn voll e 
dagtaak verlangt, hij evcnmin in staat is het behoet' vun 
7.ijn apot heek t';eht'g uit t e oefenen, Ook op dit plmt kan 
ik cllJ{oJe vool'beelden uit do practijk noemen, zonder daat·
bij dcn naam van de betl'okkcn personen of de woonplaats 
h' nocmen, 

(Wnd, HOOFD D, V, G" SOEKAWATI,) 
kijk en, doch veel tijd heeft hij niC't OVCI' om (hulI'in nog wat 
te "cl'1'il!hten, El' zijn e,-el1\\"el ook gc\'allen beh:end, dat. de 
apotheker, teT"Wijl hij ill de plaats waar de Jlpotheek is ge
vestigd woont, zelden of nooit een voet ~n de apot heek :tet. 

Nu is het moeilijk, hj(,l" de g l'CtllS te tl'ckkcn tussclH''ll 
hoofd- en bij,flmctie, De pl'aktijk zal daarom moeten lut
wijzen, in hoevc l~I'C hiel' al dnn J1ict moet wOl'den jngcgl'C
pen, Hct. lijkt buüengewooIt bezwa.arlijk, hi('I' in l'en OI'don 

nanti~ of dienstreglement aan te geven de funct ies, die wèl 
en de functies die niet kunnen worden uitgeoefend ncven::;. 

het beheer van een apotheek, iJl de pl'aktijk za l het dus 0.1' 
dcze. wijze gaan, dat de illspectcur-pharmn.ceut eenige malen 
in een apotheek komt on zoo hij den apothckel' nooit aan
tl'cft , in dat geval aan den apothpkcl' za l VI'n.gCH: wat doet .p
nog meel' dan het VQC I"C1l nlll het bchC<'l' van de i1lpotheek? 
Op deze manier zal dus eell modus vivendi gevonden moe;.
ten wordelI, Blijkt dan, dat de apothekel' dc,ondanks niet 
wenscht het volledige behe.cl' van de apotheek op zich te l1e
men, dan moet crllatuul'lijk van Ovcl.'helÎdswegc w~l'dell 
ingegrepen, 

Het publiek begrijpt niet ten volle het gevaar, dat el' in 
een dergelijken gang van zakcn is gelegen en toch is het 
Lcheel' van een apotJleek in zekeren zin volkomen te verge
lijken mct het bch ('er \'1.111 eeH hospitaal. l~n evenmin :llS', 
m('11 het zon arcept ee l'C' Il, dat eCIl mc(lieus het stell en van 
de diagnose en de beoordeeling van de behandeling van den 
paticnt aan een verpleger overlaat, even min kan toe
gelaten worden, dat de apotheker het ondel'zoek en de be
waking van de medicijnen oV('I'hHtt nU11 zijn a~~istcllt. Maal" 
het publiek begrijpt dat niet en aanvaardt een del'gelijken 
t.oestand, Daarom is het des te meel' de plicht van de Over
Iwiel, 1C'g'c.l1 mlsst:mc1C'n op dit g'coo C'cl te wa k ClIl , 

De heel' S 0 e k a wat i: Mijnheel' do Vool'zittel'! Ik 
zo u no g gaal'lle een enkelc opmel'k ing w~!ll'n maken, lI et 
R t' g'cel'Îng'sant\\'ool'd hCl'ft mij nog Hi ct O\'l'I'fuigu Vlltl d." 
noodzakelijkheid \'an de voorgestelde I'cgcling, Ik zom 
wi1len vrngell: is het niet betel' den apotheker vrij te laten 
bijwerkzaamheden te \"el"l'ichtoll en dat pas dan, wanrlCC'l' 
blijkt, dat er misbruik wOl'dt gemaakt van die vl'ijhcid, het 
hoofd van den dienst del' Volksgczondhl'id ingl'ijpt ' 

De heel' 0 t ten, Wnd , H oofd va ll den Dienst del' Volk,
gezondheid; :MijnJlCcr d e Vool'zittel'! Ik heb dat punt 

Apotheker A behec l't reH apotllC'ck in ('en plaa.ts 011 is l'C'fds hl de ~icmoric van Antwool'c1 l)('hla/ndcld en daal'bij' 
.tevens werkzaam aan ecn labol'utol'ium, wollw laatste fu nctie opgemerkt, dat het in den I'cg'cl con uitzondering is, unt 
zijn volle da.6'iaak vuJt. !'Icvl'Ouw E, apothckel'Cs, is ook bij·functics werkelijk in OVCl'ccJl~tcmJ1lil1g zijn te bl'engen! 
leeml'cs en f,rcdt 20-25 lesul'en pCI' weck, met welke met de wcrl<zaarnhcdcn in de apotheek, zood at dus de bij
lessen zij dUB ook ('('11 volle dagtaak. heeft. De. Iwc l' C L,;; werkzaamheden van den apothckcl' builen de apotheek, 
werkzaam aa.n een proefstation, waar hij den geheelen dag werkelijk een l'ich tig beheel' van de npotheek nirt belt'm
aanwezig is j hij kan dus des avonds nog wel eens in de mCl'cn, Ik meen, dat hiel' het publiek belang teg'f'llovel' }wi 

apotheek komen, mfuc'll' daarmedc is het afgel.oopen, En zoo partiéuliel' belang van de :1})othcl<ers doOI' de OV('1'ht'id moet 
zijn er mccrclcl'C: voorbeeldcn op te noemen, waaruit du.idelijk \\"ordcn vel'dedigd, hetgecn nict op Dlldel'e wijze zn l kunnen 
blijkt, dat een groot deel vall de zg, bij-wel'k?aamhc.dcll tell - geschieden dan op die, welke belichaamd is in de voorge
sjotte hoofdzaak wordt, Do practijk wijst dan ook uit bij stelde wijziging van het dienstreglement. TIet is niet d€ 
een ondCl-loek in dCl'gelijke apotheken, dat iu enkele van die bedoeling van de D,V,G, om met eon zekere machtswellust 
inriehUngen de apotJleker des avonds nog wel ~ns lWll1t alle apotheken binnen te dringen cn tegen d e apoth('kcrs te 

Handelingen, ZIttIngSjaar 19-027-1928, 
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Wnjzigln g Ycgll'nH~nt D i('llst dr>,' Volksgf>7.ondh cid. - Dl'ankvcl'gLlllJling voor cantines. 

(Wnd. HOOFD D. V. G., KERKKAMP.) 
zeggen: nu blijft ge van dezen dag af van den ochtend tot 
don a vond in de apotheek, de bedoeling is alleen een waar
borg Ie' cheppen tegen misbruik van den apoth eker op dit 
punt en ik geloof niet, dat hiervoor een andel'e oplossing te 
vinden is. 

Dl' gt' wijzigde ontwerp-ordonnantie tot wijziging van het 
'·('gll':r.ent van den Dienst de,' Volksgezondheid wordt zon
(\",. hoofdel ijl<e st emming aangenomen. 

j) l' Voo ,. zit ter: A a n deo r d 0 i s d e bch a n
dC'ling der ontwerp-ordonnanti e tot uit
s i u i tin g va n d e Mil i ta i re S 0 c i ë t e i ten va n 
de w e rking van l ocale verord e ningen tot 
I' 'e gel i n g van den vel' k 0 0 pof het geb l' U i k 
van sle ,-k en drank (Ond. 64 ) . 

De heel' re e l' k kam p: Mijnheer do Voorzitter! Inder
daad lijkt he t niet gewenseht, dat de militai ,'e soeieteiten 
"n og moer worden bclll!:;t dan thans reeds indil'ect het geval 
is .. LIc zal die ongewenschthcid even in het kort aantoonen. 
n" mililaire soeieteiten moeten zichzelf gehc", I bedruipen. 
Vall ('enige subsidie, zooals bv. verstrekt wordt aal1 d" 
militaire tehuizen, is geen sprake. De winsten, die gemaakt 
wOI'ckn, moeteIl na genoeg ujtsltlitend komen van den vel'
Iwop vun stel'kcn drank, want het reglement i'iehl'ijft YOO1', 
dat alle andet'e dl'anken, wijn en bier inh('~repell ('11 a11f' 
v<' rl\J1j ~,dH1a l' gestelde yer\'PI"f-i{,hinl!Pll, al]('(.'1l ml't kl(,1m-' 
win~t~ll mogen \\'orden \'C1'kOLht, terwi,jl op dl' alcoholische 
dl'H nken g'I'ootC I'(' winsten mogen worden g<'maak t. 

In de 1l1'aktijk IWl1lt dut hierop nee!') dat men natuurlijk 
l'v('l1l11in de ])I'ijz(' n yan ~tl'l'ke chankcn te \'oel l<u n op

z(' t t('n, omdat de mrllsc J1 Cll d aal buite.n de societeiten 
go('dkoop C' I' tC'l'('rht kUlll1Cn, H et is dus noodi g de yerkoops
])J'ijZ(' Il , ook die yan sterke dranken, bÎllllcn zekere grenzcn 
t(, houd( 11, met het natuurlijk gevolg, dat e<:u nulitair(' 
~o(' iëtj l'l all ('('Jl kan bestaan wallneer er veel drank ver .. 
kofllt wo,-dl. 

u wijst de Regeel' ing er wel op, dat het drankverbruik 
in de laatste jaren is verminKlel,d en ik geloof ook wel, dat 
zulks hel ge\-a l js, maal' ik meen, dat daal'Vool' \'e !'sr hil1clld" 
oOI"'l.ak('n bestaan_ 

Als '~OOI'naamste oOI·zaak zou ik willen noemen elP st~rk(' 
v(,l'lllindering van het aantal Europcesehe mi1itairen in hrt 
1<''f,fC' f'_ Zooals hekvnd, i ~ l1 et juist deze categorie van mUi
tnil'(' n , di t' eC n zeker gevoel hC'l'ft yoor stf'rkcn dl'ank. Wall
ne(' I' dllS in ('('11 gal'nl.z0{'n \'e'l'1 eompng11jeën zijn, hcsta~'hllclp 

uit l~llJ"ûp(lanelll, wOl'dt daal' in d e militaÎl'(' sociëteit veel 
(h'a nk I!'pJn'uikt en dml zijn de winsten \'an een d ergelijkp 
so('iëtC'i! ook ~l'oot. 

Mijnhee,' de Voorzi tter! Dat heele slelsel heeft iot s 
WI'H.ng-:-; - laat ik het zoo maal' noeme11, Al s t&zichthcb
Iwn d(' op ('(ln el rl'ge lijk e ROcietcit - en met h('t toezicht zijn 
lwJ aKt dl' l'ommandantcn y,an d~ garnizoenen, in het alge
hl c<'n de' plaatselijke militruire comma,ndrunten - is men ge
noodzaakt of clt'l1 \'(' l'k oop van sterken dl'an]< op de een of 

(KERKKAMP.) 
andere wij ze ""n te moedigen, Of toe t e la ten, dat de socie
tcjt niet voldoot aan ham' bestemming, Dan kan de societeit 
niets meer yoor den minderen militair docn ('11 deze ont

vlucht die gelegenlleid en :roekt elders zijn heil. 

Nu is het eigenaardige van dit ontwerp - en laat ik cr 
maar dadelijk bij zeggen naar mijn gevoel het onsympa
tmeke - dat het bepaalt: andere overheden dan de JJands
ovcl'ileid mogen niet aan de militrurf' soeiet eiten I'aken en 
haar gccn ni ruwe lasten oplcggen, Dat is volkomen juist, 
W8J1t I\!-cds al t c zwan' Instcn \vOI 'den hnar opg'c !egc1 door 
het gOlH'el~nûm (, l1t zC'H. \Vi j W('i(' ll all('n, dat cic accijns op 
het g'càistHlccrd in de laatste jaren zeer is ve l'hoogd J zoodat 
de prijzen in de militruire soeieteiten dientengevolge ook 
opgezet moesten worden. Onbeperkt gaat dat niet en ook 
daarom hebben die societeitell ~ecl' weinig inkomsten, tenzij 
cr veel drank gebruikt wordt. Ik voor mij geloof dus, dat 
ook wanneer wij dit ontwellJ ruannemen, er door het Gouver
n (, I11<' l1t toch nog naar een r egelin g gezocht zal moetcn wor
den om te \'ool'kom ('n , dat de militaire ooeiL't('itcn in hoofd
zaa.k zij n drankgel(>gen h('d ell, want allce11 als zood anig kun
nen zij bestaan, en want' iJ.:: wed, dat d l' llIilit,dl'e tehllÎzen 
mei hun suLsidics bebool'lijk kWlllen rondkomen en daar
door de militaire socicteiten min of meel' eoneurN'ut.ie aan
doen, geloof ik, dat het wèl op den weg der Regeering zou 
liggen, deze materie nog een s onder de oogell te zien. 

Ik wil daarmee niet zeggen, dat ik de: C!o neU l'ren tic tus
sehen de nulitaire tehuizen en de milit.aire sDciëteiten afkeur: 
\'('1TC van dien, maal' ik wellsch toch \\'cl, dat Cl' rekening 
mede wordt gehoudcn, dat ('1' militaircn zi jn, die zich in 

htm cigen sociëteit het me<'st (1 11 h('t h('st thub \'ol'h'n, 

Ik heb dus !!,eeonstateerd, Mijnheer de Voorzitter, dat de 
Regccl'ing !Zelf Ivoor deze sociëteiten niets doet, cr alleen 

flinke winsten nit t rekt, omdat de ~.eeijlls hoo g is en in de 
gezamenlijke sociëteiten nogal wat sterke drank wordt ge
bruikt. Wanneer Zij nu aan de lagel'C Overheó.d - i.c. 
de gemeente - verbiedt, ook nog heHingen te doen, 
is dat zeker in het belang van de sociëteiten. Maar dan 
geloof jk , dat het toch redelijk en billijk is, als wij 
aan de He.gccring Vl'a ge n no k van haal' zijde ee n offcl' te 
brengcn P il op de e.e n oi andere wijze deze sociëteiten tege
moet te komen, " Ti j allen, clic lid zijn van cenige sociëteit , 
weten, dat ('en dergelijke int1chtiuJd niet kan bestal:ln uót
sluitend van den yerkoûp van dranken; er moet contributie 
wOl'dûn betaald en dat kan bij de militair'e soeiëteitCll nu 
ecnmaal n.iet. Iedere mjlitair h eeft daal' "I'ijen toegang, 
Bove-nd ien - zooals H< l'C'{'ds heb g'l'zeg'cl - ku nuen de 
wi.n.sten niet wortlcn opg'CYOl' l-d, want. clbln blij ven de men
:{('h('TI weg en gaan Zl' IHlII I' dr kampon g, zooclat een milit air"c 
ooeiëtcit , tenrij de plaatseHjl<e m ili taire overheid er in slaagt 
den YC'l'koop \':111 ste l-keil drank zoo hoog mogeHjk op te 
\'oeren, feitelijk """ noodlijden.de inl~ehting is. 

Daarom, Mijnheer de Voorzitter, zou ik aan de R egeering 
in .overweging willen geven, wanneer dit ontwerp eenmaal 
is aangenomen, de zaak nog eens onder de oogen te zien 
en na te gaan, of het niet gewenscht en mog-elijk is, de mili
taire sociëteiten op c~ni gc I"l e i wijze tegemoet te komen, zoo-
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D"amk\'Cl'b''l]nnillg \'001' cantilles. 

(KERKKAMP, KIÈS,) 
d(l t het niet m~ l' llOOclig is, 1cndllc nlll het voortbestaan 
CI'\' tlJl, dell \'cl'koop \'an 8t C1"1((' 11 dJ'ank op een of 3ndcl'c 

wijze aan te mocd ig-PIl. 
De Regeering heeft "ich in de toelichting op dit ontwerp 

ook nog beroep en op bet ongcwcnschte van bemoeienis van 
h et gClU ccntewczcn met <loe militai.re sociëteiten. Nu 'geloof 

ik. d<l1 dit mut ie[ t.'i gen lijk niet t.el'zake dienende is, want 

ik lil l'l'll , dat die bctl'ckkclijk ge !'iJlge belastin gheffing vall 

d e ge lll C'en ten ni et tengevolge heeft cCI1ige l'1c1 bemo eienis 

met dc sociëteiten, want ook de gewone sociëteiten - de 
nict militaire dus - hebben van ctie bcmocicrus geen last. 
Zij hehb{, !1 ecn volldi g te betalen w at hal1\1' aa.n belasting is 
opg'(' leg'd e11 daa rmede is de zaak afgedaan. Van een directe 

bcmoeh' lds van g'(, lll ccnt ewcge nlCt de sociëteit en is derha lve 

gecll ppnlkc. Dit ~1I'g11ment is Cl', naar ik veronderstel, ook 

alleen bij gehah~d , omdat het zu lk een vreemden indruk ?On 
mnk r ll, wannee !" all een werd gC7,cgd, dat het on,gew enscht 

YOOl'komt, de .ln~1 en ook nog van gelllccntelwege te latc-l1 
ve,",lOogen. 

I k heb nu aan.ge1oOJ1Cl, dat die verhooging van lasten nie t 
zoozee l' te duehteu is van de zijde der gemeentelijke over
heid, nHlfI1~ dat de lil k druld-::ende lao'51en ecn gevolg zijn 

\1{\l11. l1<' t systc<.'m \'8n de Ref!:cc l"ing, om bij hooge aceijm~cn 
op w'dis1illcl'l'd de lllilitail'C' SOl"iL'tt'lten g't:l'lle l"i e i t p g'C Il10C'1-
k 0 IJl i Ilg" te H' 1'1 t'(' 11(.' n, 

Ik dank U, 1IIijllh"",' de VOO l'zitt cr, 

De hecl' K i è s : Mijnheer de V ool'zittel'! Ik zon jlaarn~ 
)1('1 111] \'o lg:c ncle ondcr de aand~l(·ht will en b,'cng{m. 

BI~jl{('J1s de Melllol; e van 1~0l'lichting en de Memori e va n 
Antwoord is de algcmccne stl'cl<kjng van loen}e dra.nk- en 

' · l'l'g-lI lll1ing:~\·{' ,·o rrl{,lJ.i ng{,l1 : het tegengaan nUl miRb l'1tik 

'"flll ~ll"' kl' n d I"il 11k. Dit implil"(,c l't dan w~' 1 in de ('(> 1',...;1<.' 

pl a'llis het h onclt' ll '-a n toez i(-ht op dpl1 \'C'l"!wop, ,'001' wat 

Iw1rl'ft dt' kwulill' it l' ll cl(' kWillltiteit. 
D l' \"cl':.nmni llg'Xt'('('hh'n, d ir doo r de g'"C'I)IN.' nl(,lls ku nnen 

worden opgelegd, zi jn hierbij 'van betrekkel ijk onderge
schikt belang, n,1. in vergol ijking met de van l'ijk~vege op 

(1l'1I iJl\~oe l' van alcoholische dl'l1'l1 ken gelegde lasten. Zon 
nlll d ie gemeentelijke belasti ngen geen ontheffi.ng kunnen 
wOI'dell verleend, bijv. op gl"Ond van princip ieele belasting

Yool'~{'hrifien, dam zou daarvoor een speciale l'('.geling moe
l l'l1 wO 1'(1 (' 11 get roffen. 

Wai nu de pl'i mail'e bedoeling "an de locale drank- en 
\" el'gun ninhl'Svel'ol'(lel\ ingen bet reft, n .l. het houden van toe
zicht op de kwaliteit en de kwantiteit "un te YCI'koopen 
~tcl'ke ll (lJo"llIk, stll a l het wel \" ftst, dat het toezicht in de 
mi lil a il '.e c~mtil1es uiteraard veel strengel' moet en kan zijn 
('11 dan ook is, dan in welke andere gelegenheid ook . In een 
militail'e sociëteit is de z.g. taplmeeht voorzien yan ol'clero;; 
inznkc de hoev('.(' Jheid drank, die aan eenzelfden pc]'Soon 
maA' worden versll'rkt ; daoJ'IIC'vcns zijn de Z.g. cantine· 
houde r en de planton cantine de toezicht houclenrlen, 'zoodat 
<I e kwantiteit drank, die d oo l' eenzcl.fdeu pel'~oon kau wor
den \'el'kl'ogen, binnen een bchool'lijke mat e moet blijven. 

De heer IC e l' k kam ]l: Theorie! 

(KIÈS, DWIDJOSEWOJO,) 
De hecl' IC i è s : Dat de verkochte dranken van goede 

k waliteit zijn, vindt zijn waarborg in de wijze van aankoop 

dool' het cantine-beheer onder toe.ieht van den plaatselij
ken militai,'cn commandant. Dronkenschap van militairen 
is clan ook nagenoeg a lt ijd h et gevolg van aankoop van 
drank buiten de militait'e cantine, op welken verkoop het 

toczieht, na ar de pl'aktijk te oordeelen, blijkbaar niet zoo 
intensief kan zijn. 

H et is dlln nu wel duidelijk, dat el k ander toezicht l1a1ast 

het militaire in dc cantines, onnaodig is, omdat het daar
naast van geen beteekenis zou zijn. lIet ZOl; ollgewenscht 

zijn. omdat het bemoeienis van twceërlei autoriteit op het 
zelfde terl'ein i n het leven zou roepen en wel van tweeërlei 

mutOJ·iteit vun - 1H1<.11· bekend - nog'al ultClC n.loopende 

mentaliteit! 

D e hee l" St 0 1< v i s : Dat is juh-:.i t wel eû11 ~ goed! 

De heer Ki è s : De logica van hetgeen ik zoo juist be
toogde, 1.. altijd zoo duidelijk geweest, dat yele gemeenten 
in haar betrekkeli jke ordonnanties als vanzelfsprekend de 
tCl'l'einen del' militaire sociëteiten van de werking d ior 1'e
g'plingc n uitslotcn . 

D e:r.e dus d oo l' d e praktijk bevestigde juiste opvatting 
moet nu tcngevolge van een u it zondering wettelijk vast

gelegd worden en dat is dan nu het doel van de voor ons 
liggende ontwerp-ordonnantie, waartegen dus m.i. geen ge
rechtvaardigde bezwar en kunnen worden aangevoerd. 

H et gaa t m.i. niet aanJ zich bij de beool'deeling van deze 

aangelegenheid te ber oepen op het principiëele van de wen
sC'helijkheicl om van h et al gemeen gemeentelijk overheids

toezicht het een of ander uit te sluiten , Elk ond el'werp 
moet m.i. tel'zake beoordeeld word en op zijn eigen be

ht'hoeft f' n. i\lijnhN' 1' d e Vool'zitter! rrcn slotte s lui t ik mij 
<lil n hij he1 h('toog- \'1I Jl d en hecl' !\ cl"kl.:;amp om te l' w ille 

nlll de ll g'ocdrll ga ng n!IJ\ zn!.::en bij de milit.:lil'C' soc ië tei t.en 
d e positie dezer Roc'iëtt'itt'1l een s mee r in hrt bij zondc'I' te 
wtillen bckijkel\ los van de ond erhavige aang(' legc nh eid. 

Ik dank U, llIijnllCer de Voorzitter, 

De heel' D IV i d ja s C w 0 j o : Mijnheer de Voorzitter ! 
Dool' d e eventu cclc i nvoc l'ing van de voorliggende ontwerp

ordonnantie zal d e onderhavige aangelegenheid worden 

olltt l'ok kl'll Hall d e ,,·t~ l ·k in g-ssf('(,I ' tit'l' locale l'aÜt'Il, hetgeen 
naar het mij vool'komt ongewcnseht rnoet word en geacht, 

en wel om drie r edenen. 
E el'stens zal de auton omie van bedoelde raden worden 

aangetast, 
'l' weedens is het betcr de r egelin g van deze aangelegen

heid over te laten aan plaatselljl<e orga nen del' Overheid, 
clie uiteraard beter vertrouwd zijn met d e plaatselijke toe
standen en verhoudingen dan een andere autoriteit. 

DCl'dens 7.011 daa l'tlool" hi j de bevolking N Il misvel"::-.1and 
worden gewekt alsof de R egeering ten aanzien van mili 

tail"c ll en niet -militairell m.et twee maten meet . 



192 

21ste VERGADERING - DONDERDAG 12 JANUARI 1928. 

DI'llillkverglUwing voor cruntines. 

(DWIDJOSEWOJO.) 
Mijnheer de Voorzitter! De kwestie, waarom het hi er 

gaat, is primair de tegengang van het drankmisbruik, on· 
versehillig door welke bevolkingsgroep. H et komt mij 
daarom rationeel voor, dat militaire societeiten van de 
werking eener locale verordening tot tegen gang van beo 
doeld misbruik in principe niet worden nitgezonderd. Im· 
mers, de militairen zijn naast hun eigen beroep ook bul'· 
gers vlall den Staat met dezelfde rechten en verplichtingen 
als de andere burgers en zij zijn ook opgenomen in de 
plnatselijke verhoudingen. Juist met het oog hierop, Mijn· 
heer de Voorzitter, acht ik het vanzelfsprekend, dat de 
regeling tot tegengang van het drankmisbruik wordt over· 
gelaten aan de locale raden . 

Aan den anderen kant verlies ik geenszins uit het oog 
de wenschelijkheid, dat civiele autoriteiten zich zoo weiuig 
mogelijk bemoeien met militaire aangelegenheden. Doch 
het drankmisbruik is naar mijn bescheiden meening een 
sociale zaak, waarbij een militair evengoed als een gewoon 
burger is betrokken. Mocht het noodzakelijk zijn, dat ten 
aanzien van de militairen een uitzonderingsbepaling wordt 
gemaakt, dan ware dit OVCI' te laten aan het beleid der 
locale raden. Een verstandige locale raad zal niet nalaten 
zich bij het treffen van maatregelen, die ook de militairen 
betreffen, zich met de betrokken militaire autoriteiten te 
verstaan. 

Verder zal de uitzondering van dc militaire soeieteiten 
van de werking eener locale verordening, als zooven bedoeld, 
tot gevolg hebben, dat de militairen vrijgesteld znllen zijn 
van d.e door den betrokken locale rMd opgelegde belasting, 
terwijl de andere iugezetenen IVan hetJzelfde ressort dit niet 
zullen ·zijn. Dit kan worden aangezien 'als meten met twee 
maten ten aanzien van de verschillende bevolkingsgroepen 
van een ressort, een dualisme, dat niet meer past in het ka
der van dezen tijd. 

Mijnheer de Voorzitter! In de l\femorie van Antwoord 
heeft de Regeering gezegd, dat de ordonnantiewe1Jgever vrij 
staat ten allen tijde regelingen te treffen afwijkende van 
door lagere wetgevers vastgestelde verordeuingen. Inderdaad, 
Mijnheer <:le Voorzitter, maar het is mij nog niet recht dui
delijk wat eigenlijk door cle Regooring i.c. wordt bedoeld 
met afwijkende regelingen. Men streeft in dit geval immers 
een en hetzelfde doel na, n.l. het tegengaan van het drank· 
mlsbruik. 

Voorts gewaagt de Memorie van Antwoord van alinea 4 
,,"'an bezwaren voor de miJitaire cantines, welke kunnen voort
vloeien uit locale regelingen, doch die bezwaren .zijn niet 
nader aangegeven . 

Dat het resultaat van het gehouden onderzoek Jleeft uit
gewezen, dat in de militaire cantjncs het gebruik van alco
holische dl'3l1ken over het algemeen is verminderd, is naar 
mijn bescheiden meening llOg geen afdoend bewijs, dat het 
gebruik van d.ie dranken onder de militairen verminder'cl is, 
want buiten bedoel<:le inrichtingen zijn er voor hen drink
l:!elegenheden genoeg, waarvan zij gebruik hebben kunnen 
maken. 

Mijnheer de Voorzitter! De kern van mijn betoog komt 
dus hierop neer: tast de autonomie van de plaatseli jke over· 

(DWIDJOSEWOJO, SOEKAWATI.) 
heden niet aan en wekt geen misverstand, alsof de Regee· 
ring ten aanzien van militairen en niet·mihtairen met twee 
maten meet. 

Op grond van een en ander wu ik de Regeering gaarne 
in overweging willen geven de voorliggende ontwcl'p
ordonnantie trng te nmen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer S 0 e k a wat i: Mijnheer de Voor7itter! Blijkens 
de Memorie van Toelichting acht de Regeering gemeentelijke 
inmenging in mil~taire socicteiten overhodig, omdat el' reeds 
een Reglement voor die militaire societeiten bestaat, vastge· 
steld bij Regeeringsbesluit van 2 Juni 1881 No. 9, dat o.a. 
den verkoop van sterke dranken in deze gelegenheden regelt. 

Afgescheiden van de vraag of de gemeente meer geschikt 
is om een intensief toezicht uit te oefenen, zou ik toch wel 
het volgende willen opmerken, waaruit blijkt, dat het mili· 
taire toezicht in de cantine nogal eens te wenschen overlaat, 
hoewel de heer Kiès zooeven het tegendeel betoogde. 

Mijnheer de Voorzitte'" Door velen is mij rnedegedeel,l. 
dat het drankgebruik en zelfs misbruik in de cantines over 
het geheel niet \'erminderd is; het hoofdelijk gebruik is 7",lfs 
eerder toegenomen. 

Verder: dat het toezicht in de cantines onvoldoende is, 
zooc1at b.v. tegen de bestaande regeling in, vóór half tien 
's morgens drank verstrekt wordt. 

Het komt voor, dat kinderen met hun vader meegaan CIl 

vall hem drank te drinken krijgen en dat aan militairen di~ 
I'ceds ha lf beschonken zijn niet belet wordt om nog meel' te 
drinken . 

Mijnheer de Voorzitter ! De Regcering stelt zich VOOI', 

dat de cantille den solda.at uit de kampollggelegenheden 
houdt. De vraag rijst bij mij of het bezoek ,a"" de cantine 
in vele gevallen niet is te beschouwen als een eerste schrede 
op het hellend vlak, dat naar de kamponggelegenheden 
leidt, aangezien, voorzoover mij bekend is, in de cantines 
weinig wordt gedaan om het de militairen gezellig en pret
tig te maken en hen moreel op te heffen. 

Naar aanleiding hiervan zou ik de Regeering willen vra
gen of de canHncs in haal' tegenwoordigen vorm wel vol
doen aan de cischen, die men mag stellen aan een ontspan
ningspJaats voor militairen . 

Zou het geen aanbeveling verdienen om het particulier 
initiatief in deze meer ,aan te moedigen en al zoo de oprich· 
ting en instandhouding van militaire tehuizen van verschil
lende Godsdienstige richting te bevorderen, inzonderheid 
dool' het verleenCll van ondersteunhlg ? Ik meen dat vooral 
in deze richting door parti culieren, die met toewijding wer
ken, meer zal kunnen worden bereikt dan door eeu streng' 
gereglementeerde.n staatsdienst . 

De heer Kcrkkamp zeide zooeven dat militairen in hun 
societeiten zich beter thuis voelen dan in de militaire tn
huizen . 

De heer K e rkk a III p : Sommige militairen! 

De heer S 0 e k a wat i: Dat hangt, geloof ik, af van 
de leiding van de militaire tehuizen j wanneer men een pret-
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tigc aaJ1gcname leider heeft, die vriendelijk met de soldaten 
kan prnten, meen ik, dat de militairen zich cla.ar wel thuis 
zullen \'oe1cn. . 

Mijnh ee l' de Vool'zitt el'! In vel'band met den dool' mij 
geschetsten toestancl del' can tilles in het algemeen, zon ik 
gaarne \'Cm de RcgCt'ling willen vernemen of Zij ervoor kan 
in stanll dat met de bestaande regeling van het toezicht, der
gcHjkC' rnisstH,nden in de cantilles worden voorkomen. Ook 
Wll ik het op })Jijs stellen om nadere gegevens te ontvangcll, 
waanlit blijkt . dat indel'daad het drankgebruik in de mili
taire soeictcitcn afneemt, zooa]s in de Memorie van Toe
licht in g' wordt gezegd. Alleen als blijkt, dat het tegeu
wool'Clig'e toezicht op de cantilles voldoende waarborgen 
biedt rool' een goeden gang van zaken zal ik met het Re
geeringsvoorstel kunnen mee gaan. 

Ik dank U, Mijnhee r de Voorzitter. 

De heel' St 0 k v i S : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou in de 
eerste plaats ecn opmel'king willen maken over het adminis
tratieIreehtelij ke kal'akter van deze "erordening. 

Vol gens al't. 1 zullen de militaire soeieteiten, althans die 
societciten, waarvoor van Regeerillgswcge regelen zijn vast· 
gesteld, worden onttrokken aan de werking van de vcr· 
ordeningen tot regeling \'an den \'cl'koop of het gebruik van 
sterken drank, vastgesteld door locale raden. 

Nu is er in het Gedelegeerdenverslag gevraagd, op welke 
wettelijke basis deze onttl'ekking aan de locale wetgeving 
stelUlt en daarop worden wij in de derde alinea van de Me
morie van Antwoord verwezen naar een gansche reeks van 
bepalingen in de decentralisatie-wetgeving. In de eerste 
plaats verwijst de Regeel'ing dan naar de leden 2 en 3 van 
art, 12 viln het Deccntl'alisaticbesillitj eigenlijk beheel'scht 
deze bepaling- ook al oe volgende, die in de ]Vlemol'ie van Ant
woord staan opgesomd , Zij houdt in hoofdzaak in , dat 
locale raden in hun verordeningen gc(m bepalingen zullen 
mogen opnern.cn ,)Omtrent punten - en nu citeer ik -

. waaromtrent ,'ool'zien is bij eeno algemeene verordening, 
die toepasselijk is op het gebied) waaryoor de raad is inge
steld ". Zal dus een onttrekking aan de locale wetgeving 
mogelijk zijn, dan moet aamvijsbaar zijn een punt van de, 
zelfde materie, dat reeds bij algemeene verordening wordt 
geregeld, toepasselijk op het gebied, waarvoor de locale 
raad is ingesteld. Om een voorbeeld te noemen: zou cl' ten 
aanzien van de dl'ankvcrordening yoor een bepaald loeaal 
ressort een punt zjjn geregeld bij algemeene verordening, 
d"n zou de locale wetgever op dit punt hebben te wijken. 
In a,ndcl'C gev allen - dat 7.cgt de wet zelf - is uitsc hn
keling van de locale wetgeving onmogelijk. 

Hoe staat het nu hier! I s hier nu een algemeene verorde
ning, die een punt regelt inzake drankverkoop of drank, 
gebruik t evens van toepassing is op een bepaald en loeaal 
ressort1 

Ik kon in de stukken daaromtrent geen aanwijzing vin
den. Er is een cantineregeling van het jaar 1881 die, zoo
als de Regeering in de :àiemorie van Antwoord zelf mede, 
deelt, niet in eenig staatsblad is opgenomen. Kan deze dan 
worden beschouwd als een algemeene verordening' Er 

Handelingen. Zittingsjaar 19;27-1928. 

(STOKVIS.) 
wordt in het ont werp.zelf ook niet verwezen n.aal' een al
gcmeene regeling. Ofschoon het Dcccnt ralisatiebesltrit uit
drukkelijk die voorwaarde stolt, wOl'dt el' alleen gezegd, 
dat militaire societeiten zijn uitgesloten llva n de werking 
van verordeningen tot regelin g van den verkoop of het 
gebruik van sterkc\l drank, vastgesteld dool' raden als be
doeld in de al'tikfrlen 119, 121 en 124 del' 1 ndisehe Staats, 
regeling". 

Het komt mij dan ook VOOl', dat deze ol'donnantie niet 
voldoet aan de eisehen, vastgesteld m de deeentl'lllisatie
wetgeving. 

El' wordt in de 5e paragl'aaf vrun de Memorie van Ant
woord gesproken over de dispen.satiemogelijkheid van locale 
belastingvcrordeningen en dHar wordt gezogd: 

"De bevoegdheid om de militaire cuntimes van de 
werking van gemeentelijke be lHstingvel'ol'den ingcll uit te 
sluiten ontleenen de gemeenten aan de <haar bij artikel 
49 der Locale raden-OI'Clonnantie en artikel 78 der 
Stadsgemeente-ordonnantie veri<'!<mde bovoegcUlCid tot 
heffing van belastingen, hetwelk impliceert oe bevoegd
heid om tevens uitzollderingen op de heffingen vast te 
steIl en ". 

Staat dit laatste w'Jel zOu vast, als de Rcgeering meent 
dat het geval is? Heeft een locale l'aad volledige bevoegd
heid, dispens..1.tie toe te staan van de eigen belastingwet. 
geving1 Wij kennen uit de algemeene belastingwetgeving 
den regel, dat geen pdvilegtic in zaJw belasting zal mogen 
worden toegestaan. Waal' staat hiel' echtel' de dispensatie
bevoegdheid wettelijk vast.gesteld ! In arl. -19 V/Ln de locale 
radenordonnantie niet en dat is toch een bl'on, dunkt mij, 
voor de locale bevoegdheden. 

Ik zou dus deze vraag aan de u.cgeel'Îng willen stellen: 
heeft ecn locale raad volkomen vrijheid om dispensatie van 
dOOI' hem zelf geheven belasting te verleenen, wanneer die 
cl.ispensatiebe\'oegdheid niet dool' een llOogel'en wetgever is 
geschonken ~ 

Nu nog een enkel woord over do militaire eantines zelf, 
'Va,nnec r deze ordonnantie zal worden aangenomen, is de 
militail'e autoriteit vrij, ten aanzien van het dl'ankgcbl'uik 
en den drankverkoop in de cantilles te doon wat zij wenseht. 

Op bet oogenblik bestrijkt de dl'ankwetgeving van de lo
cale raden nog alleen het vcrgullnillgsreeht)de fiscale zijde 
van het drankvraagstuk. l\{a,Hl' het is zeer wel mogelijk) dat 
:-:pocdig ook de social e zijde van het vraagstuk door de locale 
I'adcll !neer intensiof zal wOl'den belH1I1.ig-d, ml1M I' cln.n komt 
dool' deze ordonnantie vast te staH Il, dat van deze sociale 
werkza.amheid op het gebioc1 dcl' drankbestrijding de mili
tairo gelegenheden volkomen ~ullen zijn uitgesloten. Ik be
twijfe1) of dit wettelijk mogelijk is, maal' soc iaal villd ik het 
ZOOl' zeker ongewe.nscht. Wij hebben van den heel' Kel'kkamp 
gehoord - en ook van den heel' Soekawati - dat het toe
zicht op den gang van zaken in do militaire ca.ntines nogal 
het een en ander te wenschen o,rerlaat en ook het karakter 
van die cantines nog niet zoo is) nis het behoort te zijn. 

Met wat ik nu ga ze,,'"gen, Mijnheer de Voorzittel', wil ik 
niet beweren, dat er uitsluitend schuld is bij hel toeziebt op 
de ka.ntines, maar onlangs heeft het mij te Bandoeng zeer 
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getl'offen, dat el' zooveel dronken militairen op straat wa
r en, al of niet geladen in een deeleman. Is dat nu te wijten 
aan het t,oezicht in de militaire cantines j Ik weet het niet, 
maar wèl vermoed ik, dat, als militairen in lnm eigen socië
teiten zich hebben gelaafd aan sterken drank, de dag daar
mede alkoholisch nog niet i. besloten. Integendeel, als de 
eerste slokj es binnen zijn en men voelt, dat zijn houding in 
de militaire cUllt;ne niet langer kan worden geduld, dan is 
el' juist een drang - ik herinner mij dat nog wel van heel 
vroeger ook uit niet-militaire cantilles - een kleinen sup
pletoh'en-vool'I'aad op te doen iu een andere gelegenheid, 
dan die men zoojuist heeft verlaten. 

Ik acht het daarom zeel' gewenseht, dat niet alleen in de 
militaire kantines het drankverbruik sterk wordt gedisci
plimeerd. TJaat men de krijgstueht ook iu alcoholisch op
zicht strengel' handhaven, dan vaak het geval blijkt en 
bepaalde d,,"nl<gelegenheden voor de militairen op, na 
of vóór bepaalde nren absoluut verbieden. Daarnaast 
moet - clat ccn ik met de heeren Kerkkamp en Soekawati 
v01komen eens - gezorgd worden, dat de ontspanning, die 
kan worden gevonden in militaire societeiten, ook een groo 
tere differentiatie zal vel'toonen dan alleen op alcoholisch 
gebied. 

El' is nog een ander geVMJ". De militaire societeiten zijn 
toegankelijk zoowel voor InJandsehe als VOor Europeesche 
militairen en het is dan een zeer gelukkige omstandigheid, 
dat het alcoholgebruik in de Inlandsche kringen nog zeer 

(STOKVIS, ROEP.) 
zorgiug van de militaire societeiten dan enkel door middel 
VnJl de jenever- of de bierflesch. 

El' wordt gezegd in de Memo rie van Antwoord, clat blij
ke.ns het jongste ollderzoek het drankverbruik in de canti
lles is verminderd. Waal' blijkt dit uit, Mijnhcer de Voor
zitter? 

Wat verstaat men onder verminderi.llg1 Als, absoluut 
gesproken, de totale hoeveelheid verkochte dranken min
der is geworden, dan zegt d1Jf: niet zooyceJ. Trouwens, 
de heer Kerkkamp heeft Cl' reeds op gewezen, dat als fae
tor in dit verschijnsel ook moet worden genoemd de sterke 
iuperking van het aantal Europeesche militairen. Een 
voornaam punt echter is - en daarop heeft ook de heer 
Soekawati gewezen - hoe het staat met het gebruik per 
hoofd. Dàt is voor OIlS ejgelllijk de maa.tstaf, waarnaar 
wij kunnen bepalen of het drankverbruik inderdaad indi
vidueel is verminderd. 

Ku had ik verwacht, clat ons in cIc Memorie yan Antwoord 
meer afdoend materia~l zou zijn verschaft dall alleen de 
overigens belangwel,kencle VCl'ZCk C11J1 g "all de Rcgeerng, 
dat het drankverbruik in cle militaire soeieteiten inderdaad 

is verminderd. 
Mijnheer de Voorzitter! Zal ik mijn stem aan deze or

donnantie kunnen geven, dan stel ik dit desideratum, dat 
wij voor ons zullen hebbcn, of althans uitdl'llkkelijk toege
zegd zullen krijgen, een ontwc.rp-ol'donnrunHe omtrent het 
bchecr en het toezicht in cle militail'c soeieteitcn. Krijg ik 

besclleiden is, in elk geval nog zeer in del1 aanvang en zoo ctie toezeg-ging niet, dan zal ik tot. mijn leedwezen moeten 
moet het blijven. Nll vrees ik tweeërlei Ln de eerste plaat~, tegenstenlmell. 
vooral bij de meerdere aanwerving van Europeanen, dat 
veel a.angckomencn - en gewoonlijk zijn dat niet de sterk
ste naturen - in de mJlitaire societeiten tot drankmisbruik 
zullen geraken, waarvan zij tot nog toe waren gevrijwaard. 
Vaal' de lnlandsche militairen geldt dit in JlOg veel sterker 
mate: zij zullen juist iu de militaire societeiten het driuken 
leeren en dat is het begin van een verfoeilijk kwaad. 

De militaire tehuizen vormen zeer zeker een correctie, 
maar die tehuizen - en dat is, het spijt mij dat ik het 
moet zeggen, een zwakke zijde - hebben -een uitgesproken 
paedagogiseh ka.raldcl'. Psychologiseh VOl'nH.: ll die mili
taire tehuizcn gecn aantrekkelijke sfeer voor de soldatcll. 
De soldaat gqvoelt cr niet veel voor om in zijn vrijen 
tijd te worden opgevoed. Hij wordt bniten zijn vrijen tijd 
al zoo verbazend veel opgevoed, dat hij, wanneer hij vrij 
is, wenscht te komen in een omgeving, welke zich aanpast 
aan zijn eigen wellSchen. De militaire tehuizen, hoe goed 
de vel'zol'g1ng er ook is, hoe edel het strcv'en van dit par
ticuli.er initiatief ook mag ·worden genoemd, brengen een 
sfeer mede, waa.rin de miJitail' zich van nature niet l1 et 
meeste thuis gevoelt. Daarmede is veel verklaard, niet 
alles verdedigd, maal' de realiteit is daarmede wel aange
wezen. Daarom li gt het op den weg der militaire autori
teiten, de cantinc-regeli.ng te herzien. Het moet ook uit 
zijn met de regeling, dat de ('antines zichzelf moeten 
becw·uipen. Er zijn zoo veel millioenen uitgegeven aan leger
uitbreidiug, dat nu ook wel eens een kleiu gedeelte van 
dat bedrag mag worden besteed aan een meel' sociale ver-

De heel' Ra cp : M;jnhecr de V001"!.ittCl·! H et voorstel 
van de Regee riug, zooa.ls het hiel' Vaal' ons ligt komt neer 
op ollttl'ckking door een ordonnantie van de. mllitaire socie
teiten aan de werking van een plaatselijke belastiugveror
dening. Ik zou dit voorstel gaarne wat nader willen bezien, 
MijnllCer de Voorzitter, en wcl meel' speciaal de stJaatsrech
telijke ,jjde daal"\' an. 

In het Gedelegeerdeu-verslag is de vraag gesteld 
"op welke wetsbasis clan berust, dat de oruol1nuntie. 

wetgcYer bepaalde, binnen de gemeenten gelegen geb ie· 
den uitsluit van <je werking van plaatselijke belasting
\'cl"Ordeningen, zooals de drank- en vergmmlngsver
orderuingen ) t. 

In de Memorie van Antwoord antwoordt de Regeering 
daarop - en hiemaar heeft ook de hecr Stokvis reeds 
verwezen - dat naar aanleiding van het dool' mij geciteer
de uit het gedelegeerden verslag erop 

"moge worden gewezen, dat het den ordonnantiewet
geyer vrij staat te allen tijde regelingen te treffen, 
afwijkende van door lagere wetgevers vastgestelde 
verordeningen" . 

lIfijuheer de Voorzitter, dat klopt, maal' ik meen, dat 
dit antwoord van de Regeering toch indel'd:tad geen ant. 
woolXl is op de vraag, die in het Gedelegeerdenverslag is 
gesteld. 

Want wat is toch het .geval j Het gaat bij het Regeerings-
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voursld m.1. om geheel iets anclel's dan om ecn Hfwijkendr 
bepaling t.a.v, een bepaald punt van de gemeentelijke -
dus lagere - wetgeving, lIet voorstel van de Rcgeel'ing, 
zooal!:; het voor ons li gt, tast geen en.kcle bepaling aan, 
regelt geen enkel punt yall den inhoud, van de recht,.. 
geldigheid van de gemeentelijke verordeningen . 

Yan een Ol'donnant ie, in regeling en in inhoud afwijkend 
- en dnar komt het op aan - van een dool' den lageren 
wetgevel' lrastgestelde verordening, is hier, altJums zooals 
ik het zie, dan ook geen spl'nke. Ik zou hieromtrent in l1et 
kort het volgende willen zeggen. Het Regccringsvoorstel 

is lllel, rrll afwijkcnde I'cgrHng te treffen door middel vau 
een ordonnantie, vall een bepaald punt, dat ook al aan
geroCL'tl is door den Jagcl'en wetgever , maar het beoogt niets 
andc-)"3 dan cen stukje territoriaal van de gemeente voor 
wat betl'eft de werking van een bepaalde gemeentelijke ver
ordening - in dit geval van 6Cn gemeentelijke verterings
bcla.s ting - aan de gemeente 1e onttrekken, 

Dat is hier, dunkt mij) toch de zaak Waal' het om gaat. 
Dit nU lijkt mij ten eenenmale ongeoorloofd toe. Het rechts
gebied van een 10ealen raad is vastgesteld bij ordonnantie 
en wat zegt nu het dl'cc,ltl'alisnt.lebesluit over de vel'ord('-
niugsbeyoegdheid yan Zloo'n 10(,;1len rand? 
verwijst zelf l'eeds naar <-Irt. 12 van het 
besluit. 

De Regcel'ing 
Decent I'al isat ie~ 

In d~ 

verwijst, 
derde alinea yan art. 
sta"t het yolgende: 

]2) waarnaar de Regeering 

"Eene dool' den ru ad vastgestelde YC'rol'dening houdl 
op van kl'acht te zijn) "OOl'zoO\·e)' oe daal"in \'ool'komcn~ 

de punten naclel' worden ~el'e::reld bij eene a l ~cmeene 

YCI'Q1·dt'llillf!, dje toepa~~elij k i:;;. op het gcbil{'(l, w~an'OOI' 
de laad is ingcsteld.1J 

~ri.i11hoer cle Yool-zitt or ! Kn zou ik dit willen opmr1'ken. 
nCi'.~ on.hil\nan1Ïc l'('!!:l'lt 11id nadcl' een hepaald pnnt) Yoor
](0111 ('11(Ü' in ('("11 dool' dell I'aad yastgcstelcle verordening -
wat het criterium is '-an de dcrde alinea van art, 12 - in
tegendeel) zij l'.C'gelt in geen enkel opzicht eenig punt van 
de wetgeving. Wat doet zij eeMcl' weH Zij onttrekt een 
stukje gemeentelijk gebied aan de gem1l<lntelijke bevoegd
heid op het tcrrein van ecn bepaalde bclast ingverordening 
en dat is ilHlC'I'd<liHl ~chccl lets nnders. 

1lijlllllCI' de \'ool"zittcr! ll ot. is ondanks dit all es toch wel 
mogelijk om militaire canlÎnes huiten de wel'king nlll ge. 
meentelijke verordeningen te 11011dcn, manl' daan'oor lijkt mij 
staat~re('ht('li.ik een gehee) nndcr.(> weg noodig. "ïl m('ll een 
miJit;lÎl·e C<1n1inc uitsluiten V~!1l de wel'king van een gemeen
trJijlw clnllll\\'('ron]enin.g. wel, dan ste1le lllen het terrein 
van de militaire cantine territoriaal buiten het ge
me(,~ltdi;jk Yl',"hancl. nat is in het g·che<,"l g'C(,ill 110V1101. 

]\[ijnhcer do YOOl'Zitt('I', ,qmt dc militaire terl'cinen 1n een 
gell1C'cnt(' staflIl l'ecdfol bnitrll het trlTitoJ'ianl van den ]oca1en 
l'n ad, a1th nns buiten het beheer van den loealen raad. 
Het gaat hier alleen om militaire sociëteiten) die 
klaarblijkelijk niet li ggen op militair teIT.ein, maar binnen 
.h et fet'ritoor van de gemeente. 

,Ilijnheer de Voorzitter! Naar aanleidillg van het ant. 
\\'ooru van de Rogeering iu de .Memorie van Antwoord :lO" 

ik er \Vel prijs op stellen, indien de l~egcering mij (leu 
ander Ivoorbeeld noemde, dat de wel'king van de gemeen
telijke verordening binnen de gemeente door een ordOlman. 
tie wordt opgeheven voor eon bepaald deel van die gemeente, 
terwijl toch dat godeelte vau de gemeGnte binnen het terri
torium vall den localen raad blijJ:t gevat. 

Maar behalve deze zi j de van het vraag.tuk, is er m.i. ook 
nog een andcre zijde, die de regeling, zooals zij thans in do 
<Hltwerp-ordonnantie wordt "oorge::itcld, minder toclnatbaal' 
maakt, althans naUr mijn meeniug, Ik denk hier aa.ll art, 
176 vun dc Grondwct, waarin wordt bcpaald, dat geen pd" 
vileboiën op het punt van belastingen kunnen worden ver· 
leend. N II weet ik wel) dat Cl' in kringen van staatsrechte
geleerden verschil van meening bestaat OVCr de werkings
sfeer van de artikelen en ook van dit artikel van de Grond
wet, maar in elk geval zllllen wij t oc.h wel Dlogen aanne
men, dat ook voor Indië richtinggevend is de bepaling in 
artikel 176 van de Grondwet, ook al bestaat cr ten aanzien 
van de formeele vechtskracht van dat artikel ,\'el schil :val\ 
mecning. 

~Iijllhl'l' l ' dl' Yool'/.itt{l '.! Het i!) mij wel bekend, dat Cl' ook 
op het tel'rein van de beli.\.'':itingwetgcyillg nochtans uitzonde~ 
I'ingcn bestaan) maal' waal' die uitzonderingen vool'komen

j 

heb ik ze altijd aangetroffen - ik laat nu de kwestie VUIl 

gczanten en consuls terzijde - als te zij n van een algemeene 
strckki ng. Dat nu is hiel' niet het geval Uier geldt het ee.n 
uitzondering ten aanzien van de dl'ankbelnsting voor do mili. 
taire canti nes, welke het karakter draagt van een bijzonder 
gunstbetoon , een andere omsclU'ijving vun het begrip prt. 
\·ilcge. 

Voorts, Mijnheer de Voorzitter, heefi alinea 5 van de Me
morie van Antwoord mij inderdaad vreemd aangedaan. h 
die aliuea toch staat te lezen, dat de bevoegdheid tot het 
hcl:fell van belastingen illlpli c.:l!cr t de bcyocgdhcid 0111 uitzon
deringen op die heffingen vast te slellell. D e heel' Stokvis 
hoeft dit punt ook roods aange.roeNI ; ik zal el' dan ook niet 
veel meer over zeggen, maal' zou wel aan den geachten Re
gecringsgemachtigdc willen vl'ngen) nu eens ('n].;:ele voor" 
bochlcll te lluellell, wdke Cl' op wijzen, dat in een gemeen.. 
telijke belastingverordening - het geldt hiel' een gemeen. 
tdijke vertel'Îngsbclastingvel'ol'clcning- - uitzonderingen op 
heffingen zijn vastgc.'itc1d en dan geen uitzonderingen vall 
algclllccne strokking, doch van de sooet) waa,'oll1 het hiel' 
gaal, n.l. van een individueel gunstbetoon) zooals hier het 
geval is ten aanzien van de militaire cantines. 

Mijnheer de Voorzitter! Het zal U na hetgee n ik gezegd 
heb niel vcrwonderen, dat deze Q1'dollnantie mij onjuist '-001'

komt" in de eerste plaats omdat zij cle \Vetg,,\'~nde bevoegd· 
heid van de gemeenten VOOl' een bepaald deel van haal' rechts 
gebied aantast, hetgeen mij staatsrechtelijk ongeoorloofd 
vool'komt. E en Ol'donnantie kan wel bepaalde punten rege
len, - het Deeontmlisatiebesluit zegt dit nadl"llkkelijk -
maar kan m.i. Hiet een deel van 
wel alleen bepaaJde instellingen, 

de gelllC€nt e en dan nog 
aan de werking vau de 
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gemeentelijke verordeningen onttrekken. Tenzij die be
paalde instellingen buiten het terri toriaal van de gemeente 
worden g<lSteld. 

In de tweede plaats lijkt de ordonnantie mij onjuist. om
dat zij een privilege schept van indi.vidueelen aard op het 
gebied van de belastingheffing. 

Ik dank U, M:jnheer de Voorzitter. 

De heer Van H e l sdi n gen : Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou naar aanleiding van .hetgeeu door 'Verschillende leden 
naar voren is gebracht enkele opmerkingen willen maken. 

Jn de eerste plaats zou ik erop willen wijzen, dat het be
roep op art. 176 van de Grondwet door deu heer Roep -
de heer Roep wijst er zelf ook al op - van min of meer 
twijfelachtige waarde is. net moet m.i. zeer betwijfeld wor
den, of art. 176 wel voor Indië toepasselijk is en wel in ver
band met art. 2 vau de Grondwet. 

In M tweede plaats, Mijnheer de Voorzitter, wilde ik erop 
wijzen, dat ook het artikel zelf niet veel hou vast geeft bij 
de bespreking van deze kwestie, omdat het begrip "privil c· 
ge" al heel weinig vaststaat, zood at er ook groot verschH van 
meeuing bootaat tnsschen de versehil-!ende staatsrechtsgeleer· 
den, wat verboden privileges zijn. Het. verschil van meening 
is zoo groot, dat ~eJfs prof. Buys o.a. uitdrukkelijk verklaar
de, dat het artikel van geen nut is en dan ook voorstelt, het 
geheele artikel uit de Grondwet te lichtcn. 

In de derde plaats zou ik willen wijzen op a1i. 17 van de 
Indische Comptabiliteitswet, waarin uitdrukkelijk wordt ge
zegd: 

.. Teruggave of vrijstelling van belasting geschiedt niet 
dan in de gevallen en op de wijze, bepaald bij alge
meene verordeningen, vastgesteld clool' dczcltrlc of dOOl' 

een noogcl'c macht dan uie, welke de belasting regelde". 
Mij dunkt dat in dit artikel, in verband met het analoge 

artikel 78 stadsgemeenteol'donnantie, wat betreft de vrijstel
ling van belastingen, wel naar analogie de regel te vinden 
is, krachtens welke de plaatselijke autoriteiten de bevoegd
heid hebben, evenineel vrijstelling te verleenen. 

De heer Roe p: Maar niet als bijzonder gunstbetoon ! 

De heer Van Helsdi ngell: Ik heb woeven l'eecis 
gezegd, dmt de interpretatie van het begrip .. privilege" zeer 
onvast is; daarover 001 ik het dan ook verder niet hebben . 

Wat betreft de vemouding tusschen de bevoegdheden van 
het centrale gezag én de autonomie van de plaatselijke ge
meenschap - dat is ook weer een ouele kwestie. Het is heol 
moeilijk, de grenzen tnsschen deze beide vast te stellen. 
Het zal tenslotte toch aan dc cenltrale ovel'heid moeten staan, 
die grenzen vast te stellen, waarbij zij nAtuurlijk de groot
ste voorzichtigheid moet betrachten om, woveel als in haa.r 
vermogen ligt, rekening te IlOuden met de interne aangele
genheden van de locale rechtsgemeenschap en die te eer
biedigen. 

Gaarne wil ik mij aansluiten hij het betoog van den heer 
Stokvis ten aanzien van de sociale zOTg. Dit ra81kt ook een 
van de ernstige bezwaren, die ik tegen het voorstel heb . Ik 

(VAN HELSDINGEN.) 
verwacht nu wel niet, dat er in een nabije toekomst 
zal komen een voorstel om plaaJtselijke keuze in te voeren, 
waa~bij dus eventueele plaatselijke drooglegging aan de ge
meenteraden zou zijn O'V.ergelaten, maar ik zou er toch wel 
zeer ernstig bezwaar tegen hebben, gesteld dat wij een derge
lijken toestan.d wuden krijgen, dat M militaire sociëteiten. 
uit de bemoeîeuis van de gemeenteraden zouden zijn gelicht 
en dus een oase zouden zijn te midden van het drooggelegde
land. 

De heer K e rkk am p : Een drankoase ! 

De Voo l' zit ter: Zoudt U het misschien iets minMl" 
verlei'delijk kunnen voorstellen j 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Verder heeft mij buitenglewoon veel genoegen gedaan 
het warme betoog van den heer Soekawati ten aanzien Vall
de ·militaire tehuizen. Zonder nu te pleiten voor militaire 
tehuizen v,an een bepaald karakter, zou ik zijn betoog toch 
gaarne willen ondersteull1cn el1 willen aanbevelen, vooral in 
die richting de oplossing van het vraagstuk te zoeken, dat 
het particulier initiatief" veel kracJüiger dan op het oogen
blik het ,geval is, wordt gesteund, zooclat inderdaad de can
tines hoe langer hoe meer haar beteekeuis gaan verliezen. 

In 'dit verband heeft de heer Stokvis bezwareu geopperd 
tegen de militairen tehuizen. Hij heeft gemeend, dat de mi
litairen daal' veel te veel opgevoed worden en dat ze bljj 
zullen zijn, als ze in hUil vrijen tijd van verdere opvoeding 
- wa,al'aan in hun diensttijd al zoovoel gewerkt wOl'dt -
gespoond !Zullen blijven. TIt meen, dat deze voorstelling van 
zaken wel eenzijdig mag WOl'dall genoemd. Ik geloof dat ten 
deze de beste toetssteen zal zijn gelegen in het antwoord op 
de vraag - en het antwoord daarop 001 de Regeeringsge
machtigde ons misschien !kunnen verstrekken - of doe mili
taire tehuizen, van welk karakter 'oon oo'k, aan hun opzet 
voldoen, m. a. w. in hoeverre zij door de militairen op prijs 
w<lrden gesteld en bezocht. 

Ik geloof, dat volkomen juist i~, wrut de heer Soekawati 
heeft gezegd, dat dit afhankelijk iB van de goochikthei\l van 
den beheerdeo', van den vader van het militaire tehuis. Als 
ik zie naM de militaire tehuizen in Bandoeng en in Buiten
zovg en ik merk, dat de militairen .daar telkens in .grooten 
getale heeng.aan en dat het militaire bezoek daar buitenge
woon gunstig is, dan ..geloof ik, dat die z.::r. opvoeding zeer 
wel door de menschen wordt gewaaNleerd. Niet de opvoeding 
als zoodauig waru.Xleeren zij, maar meer de ~ellige en pret
tige sfeer, die de beheerder van het .militaire tchuis om Ziell 
weet te scheppen en waarin de militairen in ruime mate 
kunnen deelen. 

Ik wil iets anklers ,doen dan de heer StokviB. Hij heeft 
zijn stem voor dit ontwerp aJlhankelijk gestel<l van de uit
drukkelijke toezegging van de Regcering, dat bij ordonnantie 
znlJen worden gerogeld het beheer en het toezich t op de mi
litaire eantines. Ik wil een ander v~oud maken en wel 
dit: ik meen dat de subsidies aan militaire t~hui'Zen worden 
toegekend, op grond van zuiver administratieve voorschrif-
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ten - ik hoop, dalt ik mjj hierin niet vergis, maar denk , 
dat Ide geac.hte Regeeringsgemac.htigde hierover wel l11ldere 
inlichtingen zal kunnen gcvCll - en nu zou ik wcnschell, dat 
binnen afzien baren tijd ons een ordonnantÎC werd voorgelegd 
betreffende aa.n de militaire tehuizen toe te kerulen subsidie. 
Het lijkt mi j, dat het particulier ini tiatief iu deze 
veel krachtiger steun heeft !Je (mtvallJgfen en het,daarom zeer 
gcwcllseht zon zijn. CCJl l~('gc l vast te stellen bij Ol'don· 
nantic om aan militaire tehuizen subsidies toe te kunnen 
kennCIl WalJJ1('Cl' zij aan bapan Idc voorwaarden voldoen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter . . 

De Voo l' zit. ter : 'Venscht de Regeel'ingsgemachtigde 
d adelijk te antwoord.en? 

D. lleer Co hen St u art, Adviseur VOOr dr Decentra 
lisatie: Gaame. Mijnheer de Voorzitter. 

De , - 0 0 r zit t" r: Dan is iJet woord aan den Adviseur 
voor de Decentralisatie. 

De heer Co hen St u art, Adviseur voor de Decentra
lisat ie: j\r1jnhccl' de VOOl~ziU-el' ! Ik zal d.e hiel' ter sprake 
gebrachte punten, die de decentralisatie wetgeving betref
fen , beantwoorden , ,,-aarna de geachte Regeeringsgcmach
tigde voor het departement van Oorlog de bij deze zaak 
betrokken legerbelangen zal bespreken. 

De heeren Stokvis, Dwidjosewojo, Roep en tenslotte ook 
de heel' Vall Helsdingen hebben de decentralisatiewetge
ving besproken. In verschillende opzichten kan ik het 
standpunt deel en dat hier door den heer Van Helsdingen 
is in genomen. Als ik in de ee rste plaats mag noemen het 
beroep, dat de heel' Roep hi el' heeft gedaan op art. 176 
van de Grondwet, sluit ik mij gaarne aan bij de opmerkillg 
van deu heel' Van R elsdingen, dat het inderdaad hoogst 
twijfelachtig moet worden geacht, of dat artikel hier voor 
Indië van toepassing is, in verband al met art. 2 van de 
Grondwet, luid~nde: 

"De Grondwet is alleen \"001' het Rijk in Europa ver
bindende, voor zoover niet het tegendeel daaruit 
blijkt. " 

De heer Ro-ep heeft een beroep gedaan op het beginsel, 
dal hiel' toch ook wel erkenning zou mogen vinden, dat geen 
pri vilege op het gebied del' belastingen mag bestaan en dat 
er in dat opzicht geen gunstbetoon mag heerschen . Ik 
meen echter dat el' in dit geval geen sprake kan zijn van 
gUllstbetoon_ De heel' Roep heeft zelf al melding gmllaakt 
van de vl'ijstelling, die geldt ien opzichte van gezanten en 
consuls_ ]k zou Cl' hem op willen wijzen, dat men in Nc
dm'land, "-aal' 8 1t. 176 del' GI 'ondwet toch zeel' zekel' wel 
van toepassing is, op grond van dat artikel in een exceptie 
als waarvan hier sprake is ge on bezwaar heeft gezien _ Ik 
wil met name wijzcn op de r egeling in de Nederlandsche 
drankwet. Hierbi.i is in a.rt. 2 lid 1 het yolgendc bepaald : 

"Hij , die sterken drank in het klein verkoopen wil, 
V1"aagt daartoe vooraf vel'glmning aan burgemeester en 

Handelingen, Zittingsjaar 19'27-1928, 
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wethouders dCl' gemC€J.ltc, binnc,n welke hij dat be
drijf wenseht uit te oefenen". 

Dit is dus de grondsla.g van het in de Ncderlandsehe 
drankwet aanvaarde vergwlll.ingsstelsel. Wat bepaa lt nu 
art. 3 va ll de Nedel'landsehe drankwet 1 

"Het eerste lid van art, 2 is ni.et \'an toepassin g op 
verkoop van sterken drank: 

Ic_ op of in openbare middelen van VCI'\-oe1' uitsluitend voor 
zoover deze worden gebezigd in internation<lal '\'C1'lrool', 
aan reizig€l'S; 

2e, aan militairen op marsc.h, in lege rplaat sen, of in 10ca
li teiten~ aan het militair gezag ondel'worpen, door hen, 
aan wie de verkoop door de mili ta ire overheid wordt 
toegestaan_ " 

Zooals U ziet, is dus in het vel'gunningsstelscl van de 
Nederlandsehe drankwet het beginsel aanvaul'(1, clat met 
het oog op het hierbij betrokken legerbelang, dat toch ze
ker ook ee n algemeen belang mn g worden gc,tlc'h t, een, uit
zondering wordt gemaakt op de to epassing van het ver
gnnningsstelsel waar het betreft verkoop van sterken 
drank aan militairen op marseh, in legerplaatsen of in loea
liteiten aan het militair gezag onderworpen. 

Dat hier thans door de Regeering dit voorstel aanJlangig 
is gemaakt, v indt dan ook niet zijn grond in llCt feit, dat 
men eerst thans van meclI1.in g ü; geweest. dat de dl'onkver
koop in militaire societeiten behoort te worden onttrokken 
alaln do locaJe regelingen, maar is eenvoudig een gevolg van 
het feit, dat de onttrekldng aan de loca]e regelingen van die 
legerbelallgen, die altijd min of meel' als venzelfsprekend is 
bCEchonwd, eerst eenigen tijd geleden in een gemeente is 
aangevochten, in verband waarmede de Regeering het 
thans wenschelijk oordeelt de zaak bu iten t\vijfel te stell en_ 

Het betreft hiel' ee n zaa.k, die ook al \'1'O('g-l'I' uit dit oog
punt is beRChouwdj ik kan tel' toeli chting ve l-wijzC''!l naar 
r.1l'tikel 537 VaJl het lndischc \Yctboek van Stl'(lfl'ceht, het
welk luriclt als volgt : 

j1Hij dje buiten do militaire c8nHne aan een tot de 
landmacht bchoorenden krijgsman beneden den l'ang 
van onderofficier of aan (liens VI'OUW, kind of hediende 
stel'ken drank of gegisten palmwijn ve l'koopt of toc
ment, wordt gestra.ft met hechteni~", enz_ 

De vraag rijst vanzelf: waarom is een dergelijke rege
ling ook niet getroffen voor anderen dan militairen 1 Waar
om heeft men hler speciaal gedacht aan dell verkoop aan 
militairen buiten de militaiTe cantines ? Als men raadpleegt 
de geschiedenis van de tot standkoming van het Wetboek 
\-a.1l Stl'all'echt, da.n bl jjkt dat men. hiel' hccft ondcl'scheid.en 
tusschen 1cgel'belangen en andere b('lnngen, bij de dl'ankbc
st l'ijding betl'okl<en, B ij de tot stnndlwming vun het nieuwe 
\Vetboek van Straft'ccht is het llflll'-llnk elijk dl' hedocling 
geweest om daarin, behalve de bopnlin g, di e i k zooeven heb 
voo l'gelezen, ook op te nemen C{"Jl Soo l'tg'clijke hepaling 
,'Oor andere gevallen, de strafllaarheid \'3n dt·a.nkverkoop 
in het kl ein regelende. Men had dele bepa lill g aanva nke
lij k geconcipieerd als volgt : 

"Hij die sterken drank bij ce lle hoeveelheid van min
der dan drie liters verkoopt of ten koop aallbiedt elders 
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drun in ,tc dool' het bevoegd gezag toegela.ten logemen- Stadsgemeente-ordonnantie en de Regentschapsordonn.a.n
ten, koffiehuizen, tapperijen en dergelijke openbare in- tie. 
l'ÏehtlÎ.ngCll, wopdt gestraft e1lZ." . Bepalingen van deze strekking zijn noodig, omdat in de 

Bij de vaststelEng v,,"n het wetboek vrun strafrecht is StaatsregeEng is voorzien in de bevoegdheid van den ol'<lon

tOCll'l overwogen , dat de Rcgeel,ng in Indië na. zich de vra.a.g 
te hebben gcsteld, hoe de drankbestJ'ijdinr :let best zon zijn 
te '''gelen, besloten had, deze in het algemeen over te la.ten 
aan de locale raden . Mcn heeft om die reden de bepaling, 

nantie-wetgever, die ,rolgens art. 82 de inwendige aange
legenheden van Ned.-Iudië regelt. De bepalingellnu geven 
een algemeene afba.kening tusschell de taak "an den hoo
goeren ordolllllalntie-wetgevcl' en ctic van de lagere locale 

die ik hiel' het laatst heb weergegeven, gemeend uit het wet- wetgevers. 
boek van stmd'recht te moeten weglaten. Wanneer de a.angeha.a.lde bepaling van het Decentralisatie-

De overweging van dit ptmt heeft n.l. tot de conclnsie 
ge.leid, dat dool' een bepaling als hier bedoeld de reeds be
staande plaatsclijke regelingsbevoegdheid in niet gpringe 
mate beinvloed zou worden, en b.v. ook een absoluut verbod 
van verkoop van sterken drank in het klein door een bepa
ling als hier wcrd aangegeven zou worden uitgesloten. Zij 
zou den pLail.tseliijken wetgever beletten om voor "toegela
ten" logementen, enz., een vergunningsstelsel als dat der 
Neder1'l.ndsche drankwet in te voeren. Aldus red.eneerende 
heeft men zich dus gesteld op het standpunt, dat in het al

besluit niet bestond, en tncn had een dergelijke bepaling 
ook niet in de andere aangehaalde ol'dolUtanties. dan zou -
het spreekt vanzelf - op dit oogenblik de ordolUUl.ntie-wet
gever bevoegd zijn a.lsnog znlk een bepaling vast te stellen. 
Wanneer de tot nu toe bestaa nde regeling den ordollruantie
wetgever niet aanstond, zou deze krachtens zijn wettelijke 
bevoegdheid de zaa.k nu a.ndm·s kllllllen regelen. Walmeer 
ei' dus stdjd bestond tussehen het IIU voorgestelde art. 1 en 
de bestaande regeling, zou cr niet het minste bezwaar tegen 
besta.a.ll een wijziging a.an te bt"<ng-en in den geest. zooals 

gemeen bij de drmlkbestl'ijding aan de locale raden de noo- thans is voorgesteld. 
dige vrijheid van beweging moest worden gela.ten. Het 
legerbehLng dat is betrokken bij de verkoop van sterken 

De heer Roe p: Mits met onze medeWllrking! 

drank buiten de militaire ()aJUtines aan militairen beneden De heer Co hen St u a l' t, Adviseur voor de Decentra
den rang van onderofficier, hooft men echter van zoo bij- Jisatie : Dat spreekt va.nzelf; daarin is ook bij de wet voor
zondere beteekenis geacht dat men da.t niet ter regeling kon zien. 
overlaten aall de locale ra.den. Hiernit blijkt wel, wat ook 
uit de verdere voorgeschiedenis va.l.t af te leiden, dat het als De heel' Roe p: Het is dus niet zoo zeker, dat znlk een 

'~1nzelf spl'el, end werd beschouwd dat voor den verkoop ,vijziging tot strund zou komen . 
van sterken dranJ\: in militaire soceiteiten, die reeds onder 

De heer Co hen St u a l' t, Adviseur voor de Decen
het toezicht stondCJl van de militaire autoriteiten, ook niet 

tralisatie: Natuurlijk; ik wilde ecltter a.I.leen de vraag -bezien 
een s]leciale drankbestrijding, op initiatief va:n de locale 

of de ordonnantiewetgever de ,bevoegdheid zou hebben om te 
l'ud€n, JlOodig was te achten. 

'doen wa.t is voorgesteld in geva.l. andere ordonnanties een 
Bij d"7",n gedachtenga.ng is het niet te verwonderen, dat El r d str kki b I lsd 

ook geelt strua,tsrechtelijk bezwaa.r tegen de regeling, zooals .rwillgemg .'.'an all. e§re
1 

'e dng . e 'e en
b

· a~, zou nu ~~ 
. . hl . . . en WlJzen op van eovergangs ep gen va.n .öJ.~ 

""J e~ IS vool·gest~ld, voortvloeIt mt het systeem van de tikel 2 der wet van 23 Juni 1925 (Staatsbrad No. 234) 
wetgevmg, zooals d,e thans bestaa.t. l'd d Is I 

m en e a v.o gt: 
Art. 12 vall het Dece.ntralisa.tiebesluit is hier ter spral<e Alle op het tijdstip van de inwerltingtreding dezer 

gebra.cht. Ik vestig el' de aandacht op, dat het Decentrali- " wet verbindende wettelijke verordeningen, reglementen 
satiebeslnit niet geldt voor de staOOgemeenten, zooals die en besluiten blijven van kracht, totdat zij door andere 
onder de bestuurshervorming zijn georganiseerd. Art. 12 overeenkomstig de voorschriften dezer ,vet, zijn ver-
dan van het dccentl'aJisatiebesluit bepa.a.lt in de tweede en 
de derde alinea het volgende : 

,Jn verordeningen van raden mogen ge ene bepalin
gen worden opgenomen omtrent punten, waaromtrent 
voorzien js bij eene algemeene verordening, die toepas
selijk is op lICt gebied waarvoor de raad is ingesteld, 
tenzij daartoe bij algemeene verordening vrijheid is 
gegeven. 

Eene door den raad vastgestelde verordening houdt 
op van kracht te zijn, voor zoover de daarin voorko
mende punten nader worden geregeld bij eene alge
meene verordening, die toepasseEjk is op het gebied, 
waarvoor de raad is ingesteld. 

Analoge bepalingen zijn in de Memorie van Antwoord 
aangehaald en komen voor in de Provincieol'donnantie, de 

rvangen". 
Hieruit en nit de volgende overgangsbepaling <blijkt, dat 

voorschriften als die vrun het DecentraJisatiebesluit bij 01'-

donnantie kunnen worden gewijzigd of vervangen. 
Ik denk dus, dat de heer Roep zal toegeven, dat wanneer 

met medewel'king van de andere leden van het C. v. G. deze 
ordonnantie tot stand kwam, cr geen oogenblik twijfel zou 
ziju omtrent de rechtskracht van deze bepaling, al WAS er 
da.n eventueel' een afwijking in het voorgestelde van het 
reeds bepaalde. El' zou dus geen bezwaar tegen zijn 
alsnog die afwijking tot sta.nd te doen komen. 

Ik nlcen overigens niet, dat gezegd kan worden, dat bet· 
geen hier voorgesteld wordt, afwijkt van de reeds gegeven 
voorschriften. Immers, het wil mij voorkomen, dat in het 
3e lid "all art. 12 "an het D C' N'ntl'alisatj ebcs1uit) om ons 
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Dl·a.nkvcrgullning \"OOt' ca ntilles. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
hiertoe te bepalen, juist is gevolgd dezelfde gedachtenga ng 
rus waarva n Dol, sprake is in het RegccJ'ing's\'oorstcl. 

Immers staal in het derde lid het volgende te lezeu : 
"EClIlC doOI' clen raad vastgestelde verordelling houdt 

op vau kracht te zij n, voorzoovel' de daarin voorkomende 
punten nader worden geregeld bij ecn algemcene V01'

ordening, die toepasselijk is op het gebied, waarvoor de 
raad is ingesteld ". 

Mijnheer de Voorzitter! Iu het thans ingediende Regee
ringsvooi-slel is sprake V,,"l eeu pllllt, dat ook wordt ge
regeld in de betrokken locale verordeningen, n.l. de heffing 
van een vergunningsrecht voor militaire societeiten. Een 
punt, zooals U bekeud is, is een iets engel-s ui tdrukkend 
woord , dat met opzet is gekozen, in tegeustelling met het 
woord "onderwerp", om ook voor details van het onderwerp 
een a.ndere regeling mogeli.i k te maken. Overigens is )la~ 
tnurlijk ook uiet precies te zeggen, wat onder een dergelijk 
puut te verstaan is. Maar bij een redelijke interpretatie 
verzet zich toch uiets tegen de opvatting, dat de regeling, 
die thaus aan het oordeel van het College van Gedelegeerden 
is onderworpen, omvat de regeling van een punt, dat ook 
het object is geweest van een locale regeling. 

De heer Roep heeft ook nog een beroep gedaan op art. 49 
van de Locale ra don-ordonnantie om in twijfel te trekken 
of in locale verordeningen wel een exceptie kan worden 
gemaakt op con algemeenen regel, bij een locale belasting
verol-dcning gesteld. De heer Van Helsdinge.n heeft, als ik 
hem goed 11Cb vel-stMn, al gewezen op de bepaling, voorko
mend in het analoge artikel 78 van de stadsgemeente-Qrdon
nantie, waar bepaald is, dat teruggave of vrijstelling van 
belasting niet geschi edt dan in de gevallen en op de wijze, 
in de belastingverol'dening voorzien, waarbij dus iuleen de 
eiseh gesteld is, dat dit niet mag gebeuren dan in de ge
VaUE'Jl en op de wijze, bij de bclastingvct"o l'clen ing voorzien. 
waarmede natuul'lijk tevens is gezegd, dat de wjjzc waa l'Op 
het gebcUlt oncler controle staat. van de daarvoor aangewe
zen macht. 

In art. 49 van de Localen raden-ordonnantie staat niet 
een dergelijke. clausule, maar waal' hier geen beperking 
wordt gesteld, is een ruime bevoe,,"<ibeid in deze uit den 
aard der zaak toegelaten . Ik meen dan ook inderdaad, dat 
die bc\'oegdheid van àe locale raden, de stads-gemeenteraden 
en vC l'del'c analoge raden, om een dergelijke uitzondming te 
mal<~n , een d~l'g~lijke Yl"ijstelling te regelen bij OOn loea l ~ 

verordening, TIiet behoeft te worden ,aangevochten. N atuur
lijk, wanneer een uitzondering zou worden gemaakt, die 
strijdig zou zijn met het algemeen belang, is daar de hoo
gere ma cht, die is aangewezen te waken over de wijze van 
]leffing "Iln belastin gen ; clc7.c is llitcl'aal'd stf'cds bcvoeg-d. 
ook een dergelijke onjuiste ui tzondering in ZOO'll geval 
tegen te galOn. 

Mijnheer de Voorzitter! De h~el' Dwidjosewojo heeft een 
beroep gedaan op het beginsel va n de autonomie del' ge
rn cc.ntCIl en andere locale gemeenschappen. Zeer zeker is 
de locale autonomie een belang, dat dool' de Rcgeering wOl'dt 

erkend en ten zeerste in het oog wordt gehouden, maal' ik 
zou Cl' dan toch op willen wijzen, dat Illlast dat loca le behl'1lg' 

(ADV. V l D DECENTRALISATIE, LEGERCOMMAND.) 
ook valt te rekenen met een algemeen belang, als wel zeker 
het legerbelang mag wo rd en geach t. 

Dat hier naast plaatselijk ook van algemeen belang 
~1J I·ak(l is. zou ook al hierujt kUJlIllcn blijken, dat nall do 
locale raden uitdrukkelijk de regeling van de dmukbe
bestrijding als behartiging van een algemeen belang is 
oVl'I·gelaten j zoodat het ltiet vreemd is. dat een gedeelte 
van dit al gemeene belang, dat door de legerautoriteiten 
volkomen kan worden behartigd, ook aan die autoriteiten 
wordt voorbehouden; vooral wanneer het een algemeen be
lang is, dat speciaal het leger raakt. 

Bovendien ZOu ik el' nog eens aan will en herinneren, dat 
in Nederland, waar toch zeker het belang van de auto· 
nomie niet lager wordt geschat dan hier t e lande, in de 
Drankwet in art. 3, 2e lid de bepaling voorkomt, die ik 
7.ooeVen heb voorgelezen j waarbij ook voor de localiteit.en, 
aan het militaire gezag onderworpen, uitzondering is ge· 
maakt op het algemeene vergunningsstelsel, waarvan de 
toepassing in banden is gelegd van Burgemeester en W et
houders. Ik meen, dat hieruit toch wel sterk spreekt, dat 
men in deze regeling niet moet zien een aantasting van de 
autono mie. een voo rziening, waardoor de antonom:Ïc van de 
locale gemeenschappen in gevaar zou worden gebrach.'t. 

MijnJlOer de Voorzitter! 'Heb ik de.n """1' Stokvis wEIl 
uogrepen, dan heeft hij ~evraa~d : 1oo.n men llÎer eigenli jk 
wel een algemeene verordening aanwijzen, die op een pl.l[lt, 
in een locale verordeuing geregeld, afwi jkende voorschrif
ten geeft j 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou zeggen, dat de ordmman
tic, die thans in ontwerp voor ons ligt, Zlll k cern aJgemoone 
verordening is. De heer Stokvis heeft wellicht gedoeld op 
het feit, dat bij deze ordonnantie aan de Regeering de be
voegdheid is gegeven om regelen vast te stell en, waarbij 
mEitaire societeiten worden nitgesloten van de werking 
van locale verordeningen tot regeling van den verkoop of 
het gebruik van sterkeJl drank. 

Mij dunkt dat tegen eeu stelsel, krachtens hetwelk bij 
ol·donnant.ie gerekend wordt met cl~ mogelijkheid , admi
nistJ.,rutievc l'cge.l<m. vast te st ellen, op zichzelf geen be· 
zwaren bestaan en dat overigens tegen een ordonnantie, 
waarbij een uitzondering gemaakt wordt op de locale ver
ol'CleJtingsbevoegdheid, watmecr daarmede dOOI· di t college 
wordt ingestemd, naar mijn meening evenmin staatsrechte
lij k bczwaar kan woeden n.a:ngcvoc l'd . 

Heit is mij dus niet duidelijk, w80arin het bezwaar van 
den geach ten spreker nog 'bestaat. 

l\fijn.heer de Voorzitter! Ik meen hiel'ITlede 'de verschil
Jende sprekers te hobben beantwoord . Ik geloof, g·een pnnten 
over ]1et hoofd te hebben gClZiel1, maar mocht dat wel het 
geval geweest zijn, clan zal er ongetwijfeld gelegenheid 
bestaan , daaTop in tweeden te l'rnjjn tcrug te komen. 

De hecl' L aL a u, Commandant van het Leger en 
hoofd nlll het depH ltement van OOl'log: )fijnhcel' de Voor· 
zitter ! Naar aanl ciding van hetgeen de vCI'schiUen'de spre. 
kers in het midden llebben geb l'a~ht, zou ik in de eerste 
plaats nog evcn willeu mcmOl'ceren het doel van de cantines, 
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Drmnl""ergutlning voor cantines. 

(LE.GERCOMMANDANT. ) 
dat geweest is hot scheppen "an een plaats van gezellig 
samCJlZijn, om te voorkomen, dat de militairen in hun vrijen 
tijd naar plaatsen zonden gaan, waar ze liever niet worden 
gezien. 

Er werd bepaald, dat in die sociëteiten ook alcoholische 
dr,anken konden worden verkocht. Die bepaling had niet 
ten doel het alcoholgebruik te bevorderen, om welke reden 
dan ook, doch 'beoogde een gecontroleel'd gebruik boven een 
ongecontroleerd gebruik, waaraan zoor zeker wordeelen zijn 
verbonden, hctgcen wel niet zal worden tegengesproken, 

Enkele v'an de bezwruren, die tegen de canti nes in het 
algemeen dool' de sprekers naar voren zijn gebracht, gelden 
dan ook meer het ongecontroleer{l gebruik van alcoholische 
dranken . 

De heer Kcrkkamp heeft erop gew~zen, dat de alcohol
vrije dranken in de cantines met kleine winsten moesten 
worden verkocht, en dat op de alcoholische dranken groote 
winsten werden gelegd, zoodat het voot de cantines van be
lang zou zijn het alcoholverbruik in de cantines te bevor
deren. Ik had half en balf verwacht, dat daarop zon volgen 
het betoog, dat het verbruik van alcoholische dranken ook 
werd bevorderd, maar dat is zeer zek"r niet het geval. In
tegendeel, jnist het leggen van winst op die alcoholische 
dranken en het verkrijgbaar stellen van de overige dranken 
tegen lagere prijzen bevordert, dat eerder die alcoholvrije 
drl>nken zouden worden gebl'1likt d'an de alcoholische. 

Naar mijn meening is de heer Kerkkamp dan ook van 
een verkeerde basis ruitgegaan. Hij hceft gezegd, de niet
alcoholische dranken moeten met kleinc winsten worden 
verkocht. Daarom is het noodig, de alcoholische dranken 
met veel winst te verkoopen, opdat de cantines zichzelf kun
nen bedruipen. Maar naa'!' mijn meening moet de redenee
ring zijn als volgt: er bestaat een zekere behoeftc aan het 
gebruik van alcoholische dranken. Daarvan kunnen wij 
profiteeren, om andere dranken tegen lagere prijzen ter 
beschikking te stellen en daardoor bevorderen wij dus eer 
het gebruik v.aOl alcoholvrije dranken dan dat van alcoholi
sche dranken. 

Mijnheer de Voorzitter! Zoowel door den heer Kerk
kamp als door den heer Stokvis is betwijfe1d of inderdaad 
het {lmnkverbruik minder is geworden. Het onderzoek, dat 
is ingesteld, is verkregen door de gegevens van alle geweste
lijke militaire commandanten en territoriale commandanten 
en die gege-VellS wijzen inderda.'ld op een minder verbruik. 
Nu is d'oor den heer ICerkkamp gezegd: ja, ma"r het aantal 
verbntikers is ook minder geworden door de inkrimpingen. 
Dit is inderdJa~d juist, Mijnheer de Vool"Zittrr, maar tot 
mijn spijt ka.n ik niet, zooals de heer Stokvis wenscht, 
het verbrui k per hoofd - en daa r gaat het op het oogenblik 
om - geven. Ik kan den heer Stokvis cv<mwel ver
zekeren, dat het onderzoek mij de Û'vertuibrlng heeft ge
geven, dat het drankverbruik inderdaad minder gewordcn 
is. Als een klein voorbeeld wuI ik noemen Atjeh. Dit heeft 
~ speciaa,l wat de EuropeanCJ' betreft - niet een zoo groolc 
inkrimpin g gehad, dat dat van merk baren invloed zou zijn 
op het alcoholverbruik en nu is nit de gegevens, die mij zijn 
verstrekt, gebleken, dat in Atjeh weliswaar in 7 posten het 

alcoholverbruik was toegenomcn, maar dat daartegenover 
staat, c1rut in 25 posten het verbruik was veruIinderd. Daar
om heb ik ook in de toeEchting op het ontwerp gezegd, dat 
algemeen de indtllk was v.erkregen, dat het alcoholverbruik 
was verminderd, omdat vooral bij de kleine posten er wel 
waren, waar het alcoholverbruik was toegenomen, maar op 
zulke geringe sterkten is het dikwijls van invloed, dat bijv. 
enkele 8Ilcohol-klanten in mik een garnizoen worden ge
plaatst, waardoor het verbruik toeneemt en het verbrruik 
door enkelen die cijfers in slcrke mate beinvloedt. 

De heer Kerkkamp heeft gevraagd of het niet 
wenschelijk was, over te gaan tot het verlcenen van 
Regeeringssteun aan de cantines. Mijnheer de Voor
zltter, ik geloof, dat drualrtoe op het oogenblik nog, 
geen aanleiding bestaat. Wanneer inderdaw op een 
gegeven oogenblik het alcohol verbruik in de cantines 
zoodanäg zon verminderen, dat de c",ntines zich zelf niet 
kunnen bednlipen, zal in de eerste plaats overwogen kun
nen worden, of dat groote voordeel, dat wij nu hebben door 
die kleine winsten te nemen op de andct'e artikelen, wellicht 
nog eenigszills zou kunnen worden ptijs gegeven, zonder 
dat wij voor ,die artikelen prijzen 'zouden moeten vragen, 
ver boven de prijzen, die men in particuliere illi~ chtingen 
zou moeten betalen. 

Maar wanneer wij zoo ver zijn, dat daartoe moest WBrden 
overgegaan, zoodat werkelijk een van de redenen voor de 
militairen, om naar de cantine te gaan, daarrmede zOtl ver
vallen, dan was zeer zeker het tijdstip aangebroken om te 
overwegen of wellicht de militaire cantines zouden moeten 
worden gesteund . 

Ik meen, dat de J,eer Kiès zich ook bij dien ui~spt'oken 
wenseh, 'Om na te gaan of RegeeringsstclUl voor de cantmes 
noodig is, heeft aangesloten en ik geloof, dat ik hiermede 
dan ook tevens den heer Kiès heb beantwoord. 

Met het geleverde betoog van den heer Kiès over het over
bodige van ander dan militair toezicht in de militaire socië
teiten, kan ik mij volkomen vereeni~n . 

De heer Dwidjosewojo heeft gezegd, dat hij wel wil aan
nemen, dat het gebruik van alcohol in de cantines is ver
minderiI, doch hecft gevraagd of het verbruik daarbuiten 
ook vterminderd is. Voor het beantwoorden rvan die vraag 
bescWk ik helaas niet en kan ik ook moeilijk beschikken 
over cijfers. 

De heer Stokvis heeft in dit verband gezegd, dat hij in 
Bandoeng opvallend veel dronken militairen had gezien. 
Die mededeeling heeft mij eenigszins verbaasd. 'VallllCet' ik 
de tijden Vall vroeger vergelijk met die van thans, dan 
blijkt mij - en ik weet zeker mèt mij vele anderen die 
1ang in Indië zijn - dat J1Ct aantal dronken militairen, 
dat men op straat ziet, !Veel en veel geringer is dan vroeger. 
Hiermede wil !ik natuurlijk niet zeggen, dat de heel' Stokvis 
verkeerd heeft gezien, maar het is mijn '''''sic ovet1uiging, 
dat er veel minder zijn. 

Nu is per slot van rekening ook dic mededeeling van den 
heer Stokvis niet zoozeer speciaal geric.ht te~en de cantines 
aLs wel tegen het alcoholgebrnik in het algemeen. Ik 
blijf van meening dat de controle op het alcoholgebruik in 
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Dl'ankvcJ'gulllling VOOr cantines. 

(LEGERCOMMANDANT.) 
de cantines remmend werkt op het totale alcoholgebruik 
a ldaa.r en dat het aJeoholgebruik in het algemeen daardoor 
in elk geval vermindert en ZOOr zeker de consequenties van 
het alcoholgebrnik. De gevaren verbonden aan het gebruik 
van ,rundel' goede alcohol en speciaal van methylalcohol, 
die in den "egel in sterke mate vertegenwoordigd is, 
zijn werkelijk zoo groot, dat het ·begrijpelijk is, dat er een 
groot verschil hestaat tusschen het gebruik van goede en 
sloohte kwaliteiten . Het gebruil< van methyl-alcohol veroor
zaakt soms blindheid, om van nog erger gevolgen niet te 
spreken. De controle of iemand op ~eker oogel1blik dronken 
wordt of genoeg heeft, is niet zoo heel gemakkelijk, zoodat 
zich zeel' zeker wel eells bût ,geval kan voordoen, dat iemand 
in de cantine ook meel' gebruikt heeft dan goed '1'001' hem 
is; ik ZlIl dat niet tegenspreken. 

,Maal' dat er contl'öle op bestaat, is zeel' zeker waar. 
Hetgeen de hecr Soek a wati heeit geregd, n.l. dat er geen 
maatregelen tegen genomen werden, is beslist niet juist. 
Het kan wel eens een enkelen keel' gebeurd zijn en in een 
enkele cantine, en het k"'l1 ook een korten tijd gebeurd 
mjn, dat iemand te veel gebruikte, maal' op een gegeven 
oogenblik zal het blijken en worden er wel degelijk maat
regelen tegen genomen, omdat ecn militair, die in een can
tine zichtbaar te veel gedronken heeft, geen drank meer 
van dell kastelein krijgt. 

Hetzelfde geldt voor de enkele voorbeelden, die de heer 
Soekawati genoemd heeft. Hij heeft gezegd, dat het wel 
eens gebeurd is, dat een vader zijn zoon medenam naar de 
cantine en hem daa.r tracteerde op sterken drank. Ook 
hiel' geldt het alweer een uitzonderingsg.eval want het mag 
niet. Dit is dan ook geen bezWlk'l.r tegcn de cantine, willnt 
was dit, Cl' niet, dan nam de vader zjjn 7..oo.n - cm wellicht 
vole and ere Ylaidc'l"S ook hun zonen - mede naar de kam
pong, wnnl' ze net zooveel kUJlne.n kl!ijgen als zij hebbcn 
will en . 

De heel' S 0 e k a wat i: Maal' in de cantine leeren zij 
het betel', omdat die el' vlak bij is. 

De heel' LaL a n, Commandant van het Leger en Hoofd 
van het departement van Oorlog: Mijnheer de Voorzitter! 
Thans een enkel woord over de militaire tehuizen, waar
van het J1Ut zeker niet kan worden ontkend; integendee1. 
Het bezoek aan de militaire tehuizen neemt in den laatsten 
tijd toe. Gebeurde het \'I'oeger - toen die tehuizen pas 
waren ingesteld - di kwijls, dat de fuseliers naar de can
tine gingen om cl', zoolang zij geld hadden, drank te koo
pell en naar de mil itaire tehuizen, wanneer de centen op 
waren, die tijd ligt op het oogenblik achter ons. Er zijn 
vcrschilIende bezoekers del' militaire tehuizen, die daal' uit 
principe heen gaan. In Bandoeng, waar pas een militair 
tchuis is opgericht, bedraagt het dagelijksche bezoek -
dus niet dat bezoek, wanneer het traetement op is - on
geveer ]50 tot 160 man. 

Er is door verschillende sprekers gepleit voor het bevor
deren van steun aan de militaire tehuizen. Naar aanlei. 
ding daarvan zou ik will en opmerken, dat op het oog<ln
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(LEGERCOMMANDANT, VOORZ., KERKKAMP. ) 
blik het standpunt van de Regeering is, dat overal waar de 
behoefte aan een militair tehnis wordt geconstateerd en 
waar van particulieren het initiatief uitgaat tot het oprich
ten van dergelijke tehuizen, J' cgeel' ingsstcun wordt verleend . 
Principieel wordt die steun niet gegeven overeenkomstig 
de totale behoefte, maal' hij vormt toch een zee l' gl'OOt deel 
daarvan en ik geloof niet, dat el' dus in dat opzicht gespro
ken kan worden van de behoefte aan meerderen steun. 
\\Tauneer Cl' steun gevraagd wordt, wordt die goed vel'
lcend. 

Wat betreft de vraag of het noodig is die subsidierègeling 
vast te leggen in een ordonnantie, zou ik op het oogenblik 
willen volstaan met de mededeeling, dat ik dat gaarne zal 
overwegen. 

De heel' Stokvis heeft ook, afgaande op hetgee.n dool' de 
hc.eron Kerkkamp en Socl<Rwati is gezegd, aangC:llOmCIl, dat 
het toezicht en het karakter van de cantines nog niet zou 
zijn zoo.ls Jlet moest. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer el' wordt gezegd, dat 
in dit opzicht nog verbetering mogelijk zou zijn, dan kan 
ik daartegen opmerken, dat het toc~icht ell het karaktcr va n 
de canti nes in elk geval toch veel betel' is dan van de parti
culiere drankgelegen11Oden, waal' de misbruiken op dit ge
bied 'Veel ,gTootCl' Zijl1. 

De hecl' Stokvis meent, dat de cnntincs ('(' 11 gclegcnhcill 
zouden vormen, juist om jongere militairen, die pas zijn 
uitgekomen, als het ware aan den drank te hijgen, daartoe 
aangezet dool' de oudere militairen. Daarop kan ik het vol
gende zeggen . Die gelegenlleid bestaat in cle cantines uit 
den aard van de zaak wel, maal' dan zeg ik maar weer, dat 
die gelegenlleid buiten de cantines toch nog veel grooter is 
dan daarbinnen. Toen ik divisiecommandant was 1.0 'Vel te
V1'cdclI1 is mij 0.1a,. gebleke11, clat bij het subsistrntrll lmdcl', 
waa l' veel oudere militairen clÏtkwijls aanwezig zijn op weg 
naar H olland, bij aankomst van jongere nlilitn.ircn, deze op 
sk'1p werden ,gebracht dool' de oudel'en ; clnt was in den regel 
buiten de cantine, Maa.r daarvan was niet alleen de conse
quentie, dat de jongeren veel en zeer slechte alcoholische 
dranken gingen gebrniken, doch bovendien werden de jongere 
kameraden dikwijls bij 'vrouwen gebracht, zood at ze, wan
neer ze op de plaats van bestemming aankwamen) al ~iek 
wal·en . l\{et het DOg daarop is toen bepaald, dat de men
schen direct den volgenden dag moesten doorreizen en dat 
gebeurt nu ook. Maar dat is al weel' een bewijs voor mij, 
dat zooveel mogelijk het -gebruik Yilll f'tCl'kC Il drank buiten 
de cantines moet worden tegengegaan. 

Mijnheer de Voomitter! Ik geloof, dat ik }üerJ11edc de 
verschillende sprekers heb beantwoord . 

De Voo r zit tor : ' \Tij zouden nu kunnen voort~aall 

met de behandeling, maal' ik vermoed, dat de vergadering 
het wel op prijs zal stellen eerst even te pauzeeren. 

De vergadering wordt te 11.13 UUI' v,m. voor ecn half uur 
geschorst en daarna hCl'va t. 

De heer Ke I' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Wij 
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hebben van den . geachten Regeeringsgemachtigde van 

. Oorlog mogen vernemen, dat met de instelling van de mili· 
taire socieleiten niet bedoeld was het drankverbruik te rr&
vorderen. 

Uijnheer de Voor7.itter! Ik veronderstel, dat deze med&
deeling w'el eenigszins overbodig was, want ik geloof niet, 
dat één van de leden van dit college gedacht heeft, dat 
indertijd die societeiten zouden zijn ingesteld om het drank
verbruik te bevorderen. Maar ik wilde aan deze uitlating 
toch wel het volgende vastknoopen. net systeem deugt 
blijkbaar allerminst, want het is wel degelijk noodzakelijk 
om het verbruik te bev<>rderen, omdat, wanneer men dit 
niet doet, de militaire societeiten niet knnnen .bestaan. 
Gesteld, dat men erin slaagt om, zooals de Regeeringsge
machtigde zooeven heeft aangegeven, het gebruik van alco
holvrije dranken zeel' sterk aan te moedigen, zoodat het ver
bruik van sterken d1'8nk sterk afneemt, dan is daarmede 
ook de militaire societeit ten ondergang gedoemd, want deze 
moet bestaan van de winsten gemaakt met den verkcop 
van sterken drank. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat is de praktijk en ik geloof, 
dat elke plaatselijke militaire commandant en elke garni· 
zoenscommandant hetzelfde zal zeggen. Wanneer hot 
verbruik van sterken drank op eenigszins aanzienlijke 
wijze afneemt, kunnen de societeiten niet meel' bestaan. 
Trouwens, met deze bewering sta ik heel sterk. Niemand 
minder dan de Regeeringsgemachtigde zelf heeft dit ook 
gezegd, want hij deelde ons mede : op het oogcnblik bestaat 
er nog geen aanlciding tot regeeringssteun, daal' het drank
verbt~lÎk nog nict zoodamg is verminderd, dILt deze noodig 
is gebleken. 

Indcrdaad, Mijnheer de Voorzitter, dit geeft juist de 
fout in het systeem aan. Wanneer men de militaire societei
ten aldus opzet, moet men daal' veel sterken drank laten 
v"t'bruiken. Doet men dat niet, dan moet men overgaan 
tot het verleenen vall steun, want anders kunnen die socie
titen niet bestaan. 

Bovendien hebben wij zelf van den Regeemgsgemaeh
t igde gehoord uit een voorbeeld, dat ik minder gelukkig 
gekozen acht - ik zal straks zeggen, waarom ik dat voor
beeld minder gelukkig vind - dat in de ééne societeit 
het drankverbruik afneemt, terwijl het in een andere 
toeneemt. Wanneer de Regeet'Îng dus met het rer
leenen van steun wil wachten tot het drankverbruik in 
alle societeiten is afgenomen, wordt die steunverleening 
verschoven naar een verre toekomst, en houden wij vooreerst 
in verschillende plaatsen noodlijdende militaire societeiten 
over. Die noodlijdende illl~chtingen Irnnnen den militair 
niet geven wat eigenlijk bij dc opri chting in de bedoeling 
heeft gelegen. 

Nu het minder gelukkige voorbeeld van den Regeerings
gemachtigde. Hij heeft erop gewezen, dat het drankgebruik 
in Atjeh op 7 posten is toegenomen, daarentegen op 25 
posten vernundel'd . Mijnheer de Voor7.itter I lk breng 
dat eenigszins in verband met de verhoogde actie in Atjeh. 
Het is een opmerkelijk feit, dat in alle streken, waar van 

de troepen meer gevorderd wordt, waar de troepen veel 
uitrukken, het drankverbruik vermindert. Wanneer dus op 
een gegeven ooget>blik de troepen in Atjeh veel meer 
uitrukk!m dan in normale omstandighec}en, is het gevolg 
daarvan, dat het gebruik van drank in de militaire soci&
teiten afneemt. 

Mijnheer de VooTZitter! Nu nog een enkel woord over het 
strenge toezicht in de militaire societeiten, waarover de Re
geeringsgcmachtigde het heeft gehad. Ik geef natuurlijk 
dadelijk toe, dat het toezicht in een dergelijke militaire in
richting veel strengel' kan zijn dan elders. Wij kunnen zelfs 
tegenover elkaar stellen een gecontrolcerd verbruik iu lni
litaire soeieteiten en een absoluut ongecontroleerd verbruik 
in clandistine gelegenheden in de kampongs. Dat in dit op
zicht de militaire soeiëteiten het winnen moet iedereen toe
geven, maar ik zou er toch op willen wijzen, dat het toezicht 
ook in de militaire sociëteiten nooit uitermate streng kan 
zijn. W.aa>neer men het toezicht te veel veorscherpt, jaagt men 
de menschen de societeit uit. Allen die Jc praktijk van het 
troepenleven kennen, weten, dat uietogenstaande het streng 
ger.oemde toezicht in de militaire soeieteitcn, het drankver
bruik daal' zeer weinig wordt beperkt en hel een illusie is 
zich voor te stellen, dat aan personen, die eenigsûns onder 
den. invloed van drank zijn, in de militair., sociëteiten geen 
drank meer wo~dt verstrekt. Iedereen woot trouwens, hoe 
het -gaat; niet iedere verbl"lliker bek.".lt zelf, m.aar ook an
deren betalen IVoor hem en zoo is het persoonlijk verbruik 
dikwijls niet te controleeren. Ik zou er nog eens de aandooht 
op willen vestigen - ook in verband met hetgeen de he"r 
Stokvis heeft gezegd - dat men voorzichtig moet "ijn met 
het strenger maken van het toezicht, want dan krijgt men 
hetzelfde verschijnsel als bij de militail'e tehuizen, waarop 
de heer Stokvis reeds heeft gewezen. De soldateu willen vrij 
zijn in hun vrijen tijd en 7.ij willen niet gebonden worden 
door uitzonderingsmaatregelen en beperkende bepalingen. 
Gwat men dus in de militaire sociëteiten met het toezicht 
te ver, dan is het gevolg het leegloopen van die seciëteiten 
en dan krijgt men het merkwaardigo 'Versehijnsel, dat de 
LegercoIll1IU1ndant zecr tevreden .zegt : het drenkverbruik 
necmt geweldig af, terwijl de toestand verslechterd inplaats 
van verbeterd is. De menschen komcn dan niet in de socië
teit, doch zi j gebruiken elders minstens dezelfde hoeveelheid 
alcohol en dan in .gelegenheden, die voor de seldaten zeer 
slecht zijn, zooals de Regeeringsgemachtigde reeels opmerkte. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil hiermede eindigen, Jllaar 
/lon toch. aan den LegercoIll1IU1ndant nog willen Vl'agen, of 
het geen overweging verdient, om nader te beschon
wen d e vraag, of het bestaande systeem van inrichting 
van de militaire socicteiten wel voldoet aan zedelijke cischen, 
of het wol goed is, deze societeiten geheel te ooen drijven op 
de winsten, gemaakt door den verkoop van sterke dmnken. 
De wulSt met aJtldere dra.n.ken gemaakt is zóó kl ein, dat zij 
ternauwernood in aanmerking komt. 

Voor de cnriositeit wil ik thans nog even voorlezen, welke 
eischen aan de militair<> sociëteiten worden -gesteld . .&an die 
ei.schen moet geheel voldaan worden met behulp van de in
komsten llit den verkoop van sterken drank, of pract.iaeh 
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gesproken verkregon uit den verkoop Ivan jenever. Er staat 
dan in art. 4 van het betrokken reglement: 

"In de militaire societeiten zullen tegen billijke prij
zen verlu-ijgbaar worden gesteld dranken van goede 
kwalHeit, smakelijke en gezonde ververschingen en 
ander" geriefelijkheden en benoodigheden, waaraan de 
soldaat in het dagelijkseh leven behoefte heeft, .... .. " 

In het volgende artikel staat: 
"De in a.t1.ikel 4 bedoelde ververschingen, benoodigd

heden en geriefelijkheden, zoomede wijn en bier, wor
den met kleine, daarentegen sterke dranken als: 
jenever, cognac, enz, met grootere winsten verkocht", 

'l'en slotte zegt artikel 6: 
"Uit de overwinsten worden bekostigd " - en nu 

komt het, Mijnheer de Voorzitter - "de oprichting, 
de verbetering, de vernieuwing, het onderhoud en de 
inrichting van de societeiten, de verzekering tegen 
brandschade, zoomede alles, wat kan strekken tot nnt 
en vermaak, tot opwekking van militairen geest en 
veredeling van smaak onder de mindere militairen, 
volgens de behoefte van ieders landaard en overeen
komstig de dool' het depattemcnt van oorlog gegeven 
of nacler uit te vaardigen voorschriften ". 

Mijnheer de Voorzitter! Dit aUes en nog meer, vermeld 
in andere artikelen - o.a. schrijfbehoeften, enz. - moet 
worden betaald uit hetgeen de soldaten noemen - en ik wil 
het woord hier ook noemen - de "jenevcl'centen". 

Uit de " jenevercenten " moet dit 'alles .betaald worden 
en wanneer een gezaghebbende, die wat wil doen voor de 
societeit, geld Doodig heeft, dan kan hij op geen andere 
manier daa.raaJl komen da.n dool' het bezocl< Han de socie
teit en het gebruik vnn sterken drank àan te moedigen, zij 
het niet direct, dan toch indirect. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit systeem deugt niet cu daar
om vraag ik Han den l~ egeedngsgemacbtigde en den Leger' 
commandant de kwestie van stcullverleenin g nog eenS te 
overwegen en indien eenigszins mogelijk terzake nadere 
voorstellen aan de Regeering te doen. 

De heer Ki è s : Mijruheer de Voorziltter ! De discussie 
Îll eersten termijn heeft bi j mij de vr"'4!' doen opkomen of 
de VOOI' ons liggende ontwerp-ordonnantie eigenlijk wel 1100-

<lig is. I n de instcl1ing-&-ol'dOlU1;1Jltics VOOl' die gemeenten werd 
telkenmale beschreven Ide begrenzing van het territoir van 
het nieuw te scheppen locale ressort eu daa"bij werden stee.d.s 
de rni1itaire terreinen vermeld, als niet tot dat territoir be
hoorende, dus niet vallende onder de werkingssfeer van de 
locale Tadell. Algemeene gemeentelijke verordeningen zijn 
dus dan niet van kracllt voor die militaire terreinen, Nu 
zijn., naar ik met. zekerheid meen tG weten, oe militaire 00-
e1eteiten <>veral <!venzeer militaire terreinen als bijv. de mi
litaire kazerne... Is dit inderdaad het geval, dan impliceert 
dit dus, dat de locale verordenin.g tot }'egeling van den ver
koop of ilet gebruik van sterken dl'ank niet gelden kan voor 
de militaire sociëteiten, vanouds genoemö ca,lltine-3. 

Een andere kwestie 'is de werking van 'de gemeenWlijke 
verordeningen van fiscalen aard; er wordt uiteraard wel 

(KlÈS, DWIDJOSEWOJO, SOEKAWATI.) 
gemeen teliJ'ke inkomstenbelasting -betaald ook door bewoners 
\'an kazerlles en militaire woningen. 1tlaal' wat is nu de aard 
der gemeentelijke verordenil1g tot regeling van den verkoop 
of het gebruik van st",'ken drank! Mijn'heer de Voo"dtter I 
Ik heb er al de aandacht op gevestigd, dat volgeus de Regee
nI\g - en die kan het weten - de primaire hedoeling van 
deze verordening is: het tegengaan van misbruik van ster
ken drank. Primair is de verordening dus m.i. een mantregel 
van algemeenen n:l. socialen aa;rd, Dat lueraan vastzit een 
bijkomende maatregel van fiscalen aard, n.l. in den eisch 
"an een vel1gunningsreclJt, doet aan den hoofdaard niets af. 
Ik zie in het geëischt z.g. vergunningsrecht niE>ts anders, 
dan een verhaal van de kosten, die gemaakt moeten worden 
voor het tegengaan van het misbrnik, op den verkoop van 
den sterken drank. 

De drankverlroop in de militaire societeiten staat eclJter 
onder milita"ir toezicht en niet onder gemeentelijk toezicht, 
dus zou het onbillijk zijn dáár dezelfde lasten op te lewn 
als op den verkoop op het gemeentelijk territoir; en dit is 
dus geenszins meten met twee maten. 

Ben ik dus van oordeel, dat feitelijk de locale verorde
ning op den verkoop of het gebruik van sterken drank als 
verordening van algemeenen aard niet van toepassing is 
op de militaire soeieteiten, zijnde militaire terreinen, ik 
kan mijn stem toch geven aan de voor ons liggende ont· 
werp-ordonnantie, omdat daarmede buiten eiken twijfel 
wordt gesteld, dat de fiscale kant dier verordening zou 
kqnnen gelden voor den in de cantines verkochten sterkon 
drank. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Ileer Dwidjosewojo: Mijnheer de Voorzitter I 
Art. 3, ten tweede, van de Nederlandsehe drankwet, dat mij 
oltbekend was, mam) dat mij zooeven door den geachten Re
geeI'ÎlloD"Sgemach'tigde voor de Decentralisatie is vool~elezen, 

heeft mijn ~)ezwareJ1 tegen de ontwerp-ordonna.ntie OUtze.

nuwd en daarom kan ik !beslnitell mijn stem aan het ont
werp te ,ge"en, maar ik wensch weh hier de hoop nit te 
spreken, dat de regeling van het wezicht op de miJlta.i re 
canti nes zoodanig zal worden herzien, :aat het dranlogebrnik 
werkelijk verminderd o:al worden en dat de Inlandsche mi
litairen niet aan de" drank zullen worden g"brae.ht. 

Naar aanleiding van het antwoord van Z. E . den Leger
commandant op mijn opmel~kingen, ,zou ik hem ,gaarne 
willeu vrageu of op do zeven plaatsen, waar het -drankge
bruik onder de militairen is toegenomen, geen en op de 25 
plaatsen, waar het drankverbrnik is afgenomen, wel andere 
dl'ink.gclegenhcdell voor de militairen zijn, dan militaire 
cantines, - want in het bevestigend geval zou ik de con .. 
clusje kUlillen trekken, uat het dl'3,nkvCllbruik inderdaad is 

toegenomen. 
Ik dallk U, Mijnheer de Voor,,;tter! 

De heer Soekaw ,ati: Mijnheer de Voorzitter I Ik 
dank den geachten Regeedng<;gemachtigde voor ilil aandacht 
die hij aan mijn betoog heeft gewijd. Het verheugt mij, dat 
de Regcering de militaire tehuizen steunt en meer steunen 
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lila.! \W1ar het noodig is. Ik hoop, dat de RegeelWg in de""n 
geest zal voortgaan, ,want het geldt hier de moreele ophef
fing IVan de militairen!. 

Ook ve11heugt het IIlIÎj, dat het bezoek ,aau de militaire 
~uizen tegenwoordig meer plaats heeft dau vroeger. Het 
lI<lhijnt, dat de soldiaten zicll. daar ,wel thuis gevoelen. Wan
lloor de Regeering de miliWre tehuizen van veroohillende 
richtingen steunt, de Christelijke" Katholieke, Mohamme
daansche e.a., dan zal op deze manier het bezoek aan de 
lllilitaire tehuizen bevorderd worden, want een Molmmme
daanseh soldaat bv. voelt "ieh beter thuis in een Mohamme
daansehe omgeving dan in een Christelijke. 

Wat het toezicht betreft, verzeke,t de Regeeringsgemach
tiglde ons, dat het voldoende is. Hij heeft dus mijn twijfel 
weggenomen_ I 

Ik zou thans alleen nog een enkele opmerking willen 
maken aangaande het Regeeringsantwoord. De Regeerings
g,emachtj,gde heeft zooeven gezegrl, dat ,het ale"h01verbruik 
in Atjeh over ,het aligemeen verminderd is. Ik zou Igaarne 
Van den Regeeringsgemadhtigide willen vernemen, boe het 
daarmede slaat over geheel Nederlandsch-Undië, want dan 
zou men zich een beter rbeeld kunnen vormen. 

De heer S tok v is: Mijnheer de Voorzitter ! '1'er recht
vaardiging van het ontt";'kken van de militaire sooieteiten 
aan de locale drankwetgeving, 'heeft de geaehte 
Regeeriu,,"Sgemachtigde voor de Decentralisatie gewezen op 
art. 3 van de Nedcrlandsche Drankwet, waal' een analogie 
van een dergelijke onttrekking te vinden zou zijn. Het 
groote verschil is echter, dat daar de drankwet zelf de ge
heele materie centraal regelt en de uitzonderingen uit
drUikkelijk heeft verkondigd. Maal' een det1gelijke centrale 
regeling van het drankgebruik hebben wij hier niet. Hier 
wordt eenvoudig bij proclamatie gezegd, dat een zeker soort 
drankgelegenheden wordt onttrokken aan de locale drank
wetgeving, en dat is geheel iets anders, dan wanneer een 
centrale wet, die de geheele materie bestrijkt, een dergelijke 
uitzondering maakt. 

In de twcede plaats heeft de geachte Regeeringsgemach
tigde het ontwerp wettelijk trachten te rcchtvaardigen door 
erop te wijzen, dat dispensatie van belastingen vrij gebied 
is voor de locale raden, vrij, natuurlijk, behoudens het l'e
gee.ringstoezicht. De Locale-Raden·ordonnantie legt in arti
kel 49 in rut opzicht geen enkele beperking op en dat zou 
impliceeren, dat de locale wetgever geheel vrij is op het 
gebied van dispensatie van belastingen, zegt de geachte 
Regeeringsgemachtigde. ]vlijnheer de Voorzitter! Dat is 
een stelling, die wel geformuleerd is, maar toch nog niet 
verdedigd. Men kan met evenveel stelligheid zeggen, dat 
waar de stam wet zelf, de Loeale-Radeu--oMonnantie, van 
een dergelijke ruspensatio niet spreekt, die dispensatie ook 
niet geheel vrij is. 

r:t'l'Ouwens, dat is een punt, dat de geachte Regeeringsge
mach tigde zelf nog twijfelachtig acht. 

Uijnhecr de Voorzitter I Nu het hoofdpunt, n.l. of deze 
ordonnantie voldoet aan de bepalingen van de decentrali
satie-wetgeving. In eersten termijn heb ik de stelling ver-

(STOKVIS.) 
dedigd, dat wanneer ten aanzien van een punt van een 
bepaalde materie van wetgeving een centrale regeling 
wordt getroffen, de locale wetgever wel automatisch heeft 
te ,vijken, maar alleen, indien er dan ook een vervangende 
algemeene verordening is. Ik zou nu den geachten Regee
ringsgemachtigde willen vragen, waar die regeling bij 
algemeene verordening, waarvoor de locale wetgever zou 
mooten ,vijken, hier is te vinden j Hij heeft gezegd: die 
algemeene regeling wordt gegeven met de ingediende or
donnantie. 

I1raar, Mijnheer de Voorzitter, in de eerste plaats wordt 
in art. 1 van dere ordOlmantie "iet een bepaald punt, maar 
de geheele locale draninvetgeviug wordt voorzoover de mili
taire societciteu betreft, ter zijde gesteld. Wanneer dit niet 
jnist mocht zijn en de geachte Regeeringsgemachtigde zou 
kunnen volhouden, dat het hier wèl geldt een speciaal punt 
van de wetgeving, dan vraag ik nog eens, waar vindt men 
dan de centrale regeling van dit punt' Wij krijgen thans 
slechts een proclamatie zonder meer. Er moet een aanwijs
bare algemeene verordening zijn, die op een bepaald punt 
de Locale wetgeving ver'vangt en die is er niet en wij heb
ben geen toezegging gekregen, dat die centrale regeling er 
ook zal komen. 

Het zou dan toch een verkeerde toepass:blg zijn van de 
autonomie, wanlleer men den loealen wetgever in zijn be
voegdheid op een bepaald punt eenvoudig 'zou willen be
knotten door te zeg.gen: enJ,ele zal,en, waarVOOr een centrale 
regeling wellicht zal worden lVastgesteld., outtrekke.n wij bij 
voorbaat aan uwe bemoeien.is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik durf het woord bijna niet 
te gebruiken, maar ik zal het toch maar doen: dit is toch 
eigenlijk een sabot""e van de bevoegdbeid van den localen 
wetgever. Ik kan dus dit antwoord van den geachten Re
geeringsgemachtigde voor de Decentralisatie allerminst be
vredigend vinden. 

Wat nu de militaire cantines zelve betreft, hebben wij 
van den legereommandant een zeer optàmistiseh antwoord 
mogen vernemen, maar afdoende was mij het antwoord toch 
niet. Waar het hle,', ook bij dcn heer Kerkkamp, in het 
bijzonder om ging wm", dat de bestaande regcling van het 
beheer van en toezicht op de militaire sacieteitcn te weinig 
sociaal was. Dat is eigenlijk het kernplmt van het debat. 
Wij hebben in dit opzicht geen enkele toe2eggÏllg van den 
geachten Regeeringsgemaehtigde mogen vernemen en ik ben 
het met den heer Kerkkamp volkomen eens, dat zooals nn 
de regelin,g is - dat lut het geld, dat de verkoop van alco
hol opbrengt, het heele beheer Vla" de cantincs wordt ge
dekt - zij eer een prikkel dan een rem "ormt voor het 
alcoholgebruik 

Ik heb Ïll eersten termijn gezegd, dat ik mijn stem 
omtrent deze ontwerp-ordonnantie afhankelijk zou stell en 
van het antwoord op de gevraagde toezegging. Ik heb n .l. 
nit formeel en uit sociaal oogpunt gevraàgd om een alge
meene verordening, dic in de plaats treedt van het plmt 
van locale drank-wetgeving, dat thans aan de plaatselijk
heid zal worden. onttrokken. Hierop heeft de Regeering 
ons geen enkele toezegging gegeven . Ik cL'Lcht mij in zoo'n 
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algcmecnc regeli ng ecn strenge limjct, wal8.l'boven het 
dl'Hnkvct'bl'uik in de soticteitcil niet ma.g gaa n, en ook een 
scheidin.g van mBitaÎl'c societcitcn voot' de lnlaudsche 
en EUI'opecsche militairen om redenen, die ik in eersten ter
mijn reeds heu ontwikkeld. Dat ware nu een dualisme in 
de wetg'cving, waarvQOL' ik de vcrantwoorcle1ijkheicl 'zee r 
gaa rn e i\Oll cll'agcn. 

Omtrent. dit alles hebben wij Va.ll clen geachten Regce
ringsgcmachtiguc niets vernomen, Ik heb alleen de overtui

g"ÎJ1g gekregen, dlalt het beheer vun de militaire cantines uit 
sociaal oogpunt zeer ,-cel te wcnschen overlaat en we heb
ben geen enkel uitzicht op spoedi ge verbetering gekregen, 

Tenslotte nog eCIt enkel woonlover de militaire tehuizen , 
Ik heu reeds in cersten tcrmijn gezegd, dat het verre van 
mij is, het streven van de militaire tehuizen in welk opzicht 
ook gering te schatten j ik gclooE ook, dat het bezoeken van 

de militaire tehuizen tO('l1eelllt , .Maar voor mij is nog altijd de 

grootc vraag, of die elcmenten onder de mindere mil itairen, 
die juist het gl'oote kwaad in zich concentl'cel'cn, door die 
nulitair\) tclnüzcn wel voldoende zullen worden getrokken, 

Tenslotte heeit de geachte Regeel'illgsgemaehtigde voor de 
decentralisatie genoemd al't, 33ï van het Wetboek van Stm!
I'echt, Da'll'in lees ik: 

"Hij, die buiten tle milituil'c kantine aan ccn tot de 
landmacht bchoorenûen krijg~mall beneden uen rang nm 
ondel'officier oE aan diens vrouw, kind of bediende 
sterken drank of gegist en palmwjjn verkoopt of toe· 
dient, wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste drie 
wekcn of geldboetc ,'un ten hoogste honderd gulden", 

Bij mij is de vraag gerezcn, ook naar aanleiding van hct
geen ik - indel'daad zecl' helder! - in Balld.oeng heb kun
nen waal'nemen, of aan dat al'tikel wel voldoende de hand 

wordt gehouden, vVallncCl' dat hei g'eval zon zijn, wanneer 
art. 537 van hei Wctboek "au ::itl'afl'ccht stiptelijk zou WOI '

den uit gc\'oen1, zou ('{'n nilllg-rijpillg'spunt zijn gevonden om 

het drankm ishru ik Ondl'\' (1<..' mindcrc llIilitaÎl'cn met lu'acht 

tegen te g:aKln , D,JIl wist mell, dat in geen Cllkelc andere gc
legenJlcid HaD. de milHllircll beneden den I'ang van onder
officier stcl'kcll dl'ank kan wordcn vel'schaft dan in de 
cantine; dan kon men de d1'3n.kverschaffi.ng dm.; conoe11-
trceren in de militaire sociëteiten en zouden de militaire 
tehuizcn bct01' aan het doel heimt woorden, 

Ik ZOll de n.c~ecrin~ willen \TagclI, al het mogelijke te 

(ROEP,) 
ten tijd geraadpleegd heb, dat de milit.aiJ'e tel'l'cinen onder 
militair beheer staan en dus niet onder gemeentelijk beheer, 
VOOl'ts is Cl' nog een aparte bepaling, volgens \\'elke de Gou· 
vel'neur-Generaal bopaHlt, welke tel'reinen in de gemeente 
ondcr dat militaire beheer staan, dus m,a,\\', welke niet 
staan ondel' het gemeentel'uadsbeheel', 

De insh, lling Vtlll de g'<'llleC'n1L'I'al!en ging gepaal'd met 
ecn o\'el'dl'agl'n nlll UC behl't'l'staak, lIiwkcUl'ig omschl'cven 
in lI e instellingsol'donnantics zelf, 

Nu is de ontwikl.;:C'ling \'an d e znak deze gcweest, dat de 
jUJisdidie \'3 n de gemeenten zich in bepaalde g-evallen pl'ak. 
tisch ook heeft uitgestrekt over dic taakuitvoering, die 
eigcnl ijk nict stond ondcr het beheer "an de ingestelde 
gemcenten, In hoeverre dat juist geweest is, :Mijnhee r de 
Voorzittel', is \'001' mij op het oogenblik de vl'aag, Het lijkt 
mij 10e, dat. waar men heeft ingesteld een g'emc<,ntc voor 
een bepaalde taak en een militair bestuur VOOl~ 

het behe(,l' op militair trJ'l'ein, \ 'lIll t'0n splitsing' Vlln 
arbcid en be\'oegdhe id sprake is, Danl' komt bij, 
dat de yC't'ol'deningsbevoegdheid van d cn gemeenteraad 
natuurlijk in elk gcval vaststaat VOOl' zijn eigen tcJ'~ 

rein, maal' die YCl'orden in gsbevoegdheid is een uit
doci8el Hlll cl0 hr hrcl'staak. 'V ~l1ln('(lr cr om ('(" n VOOI'

bee ld tc !lelllCn - l'<.'n \'('r'ol'dell in g' ~.!'l'Ill<Hlkt wordt betref
fende het ophalen \'all vuilnis) dan yJol'Ït dat hier

uit \'oort,. "dat het ophalen van vuilnis" - om een in
stcllingsordonnrultie aan te ha.len - "langs de openbare 
wegen, straten of pleinen" behool't tot de beheel'staak van 
de gemeente, ~u lijkt het mij t.oe, dat ('en vero rdening, alg 
de dool' mij aallgc-h.n:alde, nlet kan gelden VOOI' de militai re 
tel'l'cinen, waar het beheer aan de mil itaire autoriteiten i:i 
O\'cl'g'elatell, Zelfs dus afgescheiden \'3n de Vl'3ag of ergens 
uitdt"llkkel ijk zou zijn bepaald, ebt de mililnil'c tL'l'l'CÜ1C1l 
t(' l'l'it oriaa l liggen huiten de gemeente, komt het mij VOO I', 

dart, de toeptlssing' ''1111 de clecentralhwtiewetgcving' van J90? 
waarbij <lall de g'C'J1IN'ntC'n ('en apa!'t .. , lirak w(,l'<1 aangewezcn 

met uitzondering van de uitoefening daarvan op militniec 
tel'1'einen, meebl'cngt, dat de gcmct:'lllelijke \'Cl'ol'deningen geen 
kl'Hl'ht kunnen hebben op de militair'e tCI'r-rincl1. Het tegell

o\'crgestelde lijkt mij njet \'('I'('en1gbaa1' met de splitsing van 

het geheel in taken van de gemecnten en nlll de J'llilitaÎl'e 
autol'iteitell, 

11.;: hr!J r\'('d~ gl'Zt\~' tl. dilt hl't Illij bekend iH, dat Cl' we1-
willt'n dm';1l \'001' ('Ul st ipt (' I'l' toepas:;illg' van al't. 537 St raf- li0ht wel l'ellS \'Cl'tl'o('helillg' hecrt pInats g'l'hnd el1 dat diell-
wetboek , Zooals de zilkt'n thans staan, kan ik CthtCl' tot 
mijn Icedwezen mijn stem aan dit ontwerp niet geven, 

De 11<.'01' Roep: Mijnhee r de Vool'zóttel'! E en enkel woorf1 
OVCl' de wel'king van de oude decentrulisatiewetgeving, die 
voor een bepaa1d gebied van Ned ,-Indië ook lUl nog geldt, 
Bij de instelling vall de g-emcellten onder de werking van 
de decentralisatie-wetgev ing is de gang van zaken deze 
gcweest, dat men afzonderlijke geldmiddelen krccg voor 
bepa,a ld(' plaat~cn; uit dil' afzondel'Iijl;:e g'eldmic1delen Illo<,g

jeJl de p;enI(,,(,lltcloadell e('11 lH.'p<1alc1(', in de ordonna.ntie om

seh l'('\,cIl1 taal" hekostig'C'n, 
Nu sUlat in de instellin:rsoI'Clonnanties, die ik in dezen kor
Handelingen, Zittingsjaar 1927-1928, 

ten gC\'olge wcl ecns torpl.UisÎng nll1 gt>l1w(,I1t<.'lijke \'cl'ol'de
nin~"Cn op nlilitairc terreinen tot op zekere hoogte 
hcC'rt plaats gehad, maal' zoonis ik dc zaak op dit moment 
zie, moet ik dit als onjlust beschonwen, Jnclien dus de mili
tail'e sociëteiten liggen op militaire t CI'I'cim'll. i:'i naar mijn 
Q\'edlliging de ondCl'weJ'pelijke oJ'dolllwnlie ovel'bodigo 
In dit "cl'band zou ik ~aal'ne '\ ' :111 den geachten Re
geel;ngsgemachtigde Yel'lle!llC'n Ol inderdaad de militaire' 

sociëteiten liggen op militaire terl'einen , 
Intus:'ichell kan men het hiel' ontwikkelde gezichtspmlt 

aUll\-aul'den, maal' het is ook mogel ijk, dat ecn andcr stand
punt veJ'dedigbaar is, volgens hetwelk gemeentelijke ver
ordeningen wel "an toepassing zouden zijn op de militaire 
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(ROEP.) 
terreinen. I s dit het geval en zou dus hijv. een gemeente .. 
lijk(~ dl'8nln'eJ'ol'denin g staatsrechte1ijl< van toepassing zijn 
op militaire t~rreincn , dan nog zou ik mij niet kunnen 
vel'cenigen met de uitzondering, die de ord0l111anticwetge
"er hier ,,·iJ maken . Art. 1 van de aan ons voorgelegde 
ontwel'p-ol'donnantie bepaalt, dat militaire sociëteiten wor
den uitgesloten van de werking van wat ik nu maal' kort
weg zal noemen de drankverorderung. Ik kan dit niet 
zien - en ik sluit mij dus in dit opzicht geheel bij den 
heel' Stokvis aal~ - als de regeling van ecn bepaald punt 
ecnel' "bestaande gemeentelijke verordelung". Ik leg op dit 
laabic den nadruk. De bewoordingen van art. 12, al. 3, van 
het Deeeutralisatiebesluit doen duidelijk uitkomen, datàe or
donnantiewetgevel' bevoegd is, bepaalde punten van eeu be
staande gemeentelijke verordenin g anders te r egelen, zoo
dat in een dergelijk geval aan de gemeentelijke verorde
ning op dit punt haal' werkings.,·.,feer ontvalt. Ik kan echter 
h etgeen in dc onderwerpelijke ordonnantie wordt ·voorge
steld allerm i n~t zien als de nadere regeling van een bepaald 
punt N~nel' vel'ordening. De ontwerp-ordollnantie bevat 
<,en\'oudig de buitcllwcl'kingstelli ng van de gchecle veror
denh1g "DOl' een bepaald deel van het gemeen telijk territoir. 
Ik acht dit ongeoorloofd, aan gezien de gemeentelijke ver· 
ordeningen volgens de eerste alinea van art. 1~ van het 
Dcct.'ll tl'aJisatirbrs]uit gelden voor het gebied, waarvoor de 
gCUlC'entel'adrl1 zijn in gesteld. :Men mag dus niet bepaalde 
deelen "an clat gebied "an de werking der gemeentelijke 
YC'l'ol'den ingcll uitzonderen; dit lijkt mij s taatsrC'chtelij k 
onjuist , 

'l~hanszou men de militah-e soc..iëteit.en uitzonderen, mor
gen de gebouwen "'lil den Volksbond of "an matigheids
vC'reenigingcll of Chr. tehuizcn of heel'cnsociëteiten of wat 
ook H et hek zou vun den dam zijn en men zou all e mo
gelijke bijzondere gevallen bij ordonnantie 'Van de work-ing 
del' gemeentelijke verordeningen kunnen uitsluiten, 

Dit lijkt mij principieel onjuist en ik acht het ook in 
strijd met art. 12, alinea 1 van het decen tra li 'îatiebeslui t, 

Tenslotte - en dat illu streel't ,\"cl oven mijn bezwaar -
ik heb den geachten Regeel'ingsgernachtigde de vraag ge
steld , of hi j mij ('{Ijl ander yoorbcC'ld wil noemen, dat df' 
,\-erking \':"111 de gemeenteli jke verord en in g binnen de ge
meente dool' de ordonnantie wordt opgeheven voor een 
bepaald gedeelte "an de gemeente, zooals men hiel' wil 
doen en waarb ij men toch dat gedeelte van die gemeente 
bij het gehi('(.l \'an d ie gemeente wil laten. De geacht e 
Regec rillgsgemachtigde heeft mij cehtC'1' geen ander voor
beeld gegeven en dat verwondel't mij eigenlijk ni.('t. 

Ik zal dus tegen de door de Rcgec l'ing in gestelde ordon
nantie stemmen en ik zou aan de Regeerin g in o\'enveging 
willen ge"en, om, wanneer zij inderdaad wcnscht de mili
taire societcitell buiten de werking van de gemeentelijke 
yerordening 1e steJl en, de instellingsoroon nantics van 
de vCl'schill ende gemüenten zoodanig te redigeeren, 
(lat daarin 1.l itdl'uld-:elijk tot ujting komt, dat de 
militaire cantines buiten het beheer en de verordt? 
ningsbevoegdh eid van de gemeente zullen komen te staan, 
Ik geloof, da t wanneer yaststaat, dat het militaire t errein 

(ROEP, VAN HELSDINGEN.) 
geheel li gt buiten het gemeentelijk terrein, de jurisdictie 
van de gemeente over dat militaire terrein is rutgesloten 
en als men verklaart den grond, waarop d~ militaire can
tines staan, te hehooren tot de militail'e terreinen, dan is 
eens en vooral u.itgemaakt, dat de militaire cantinR'S n:immer 
zullen kunnen vallen onder de gemeentelijke dl'ankvcl'orde
mng, 

De geachte Regeeringsgemachtigde en ik verschill en 
blijkbaar van mccning omtrent de werl<ingssfccr van art. 
176 der grondwet, n .l. de bepaling, dat geen privil eges 
mogen worden toegekend op het gebied vun belastingen, 
Ik erken gaa rne, dat er verschillende interpretaties en op
vattingen daaromtrent bestaan. Ik voor mij verklaar echter , 
dat ik een strikte handhaving van de bewoordingen van 
art. 176 der Grondwet wel zeer in het algemeen belang 
acht. 

De heer Van H e l sdi n gen : Mijnheer de Voorzitter! 
El' zijn hicl' twce belangrijke punten aan de orde, In de 
eerste pl aats hetgeen genoemd is in de vierde a linea va n 
het Gedclegeel'del1Vel'slag. Daarbij wordt de vraag geste ld 
of de gemeenten de bevoegdheid hebben de mi li taire eall
tines van de werking van haal' belastingverordeningen uit 
te zonderel!. Ik heb i n eersten termijn verwezen naar het 
bestaande art. 17 der Comptabiliteitswet, No. 78 St. P. O. 
waal'in naar ik meen de oplos~,..ing 'Van het vl'an,gstnk kan 
worden gezoeh t. 

Jlet tweede pllllt, dat Hall de orde is gesteld, en dat VOOI'

al de meel'derheid \'an de sprekf' I's jn gang heeft gebracht, 
is de kwestie, gesteld in alinea 2 van het Gedelegeerden· 
verslag, n.l. in hoeverre het geoorloofd is en zoo ja, op 
welke wetsbasis zulks dan berust, dat de ordonnantiewet
gever bepaalde binnen de gemeeute gelegen gebieden uit
sluit van de werking van plaatselijke belastingverordenin
gen, zooals de drank- en vergunningsrechtverordeningen , 

Ten aanzicn van dit punt meen ik, dat er twee kwesties 
uit elkaar te houd en zijn. El' is hier een beroep gcdaan op 
art. 12 van het decentra1isatiebesluit. Dit artikel rege lt in 
het tweede en in het del'de lid twee verschillende geva ll en. 
In het t\\'eede lid wordt gcregeld het geva l, dat Cl' een a l
gcmeene verordenin g beRtaat en daarbij wordt dan een 
verbod g·cgc\'e'n aan den lagel'cn wetgevcl' om te tl'eden op 
het tenein, dat door de algemeene wetgev ing is gesteld, 
Dit wordt gezegd met deze bewoordingen : 

,)n \'erordeningen van raden mogen geene bepal in gen 
worden opgenomen omtrent punten, waaromtrent \·001'

zicn jH- bij ('eJle a lgcnwcnt? verordenin g, enz. ti. 
Voorzoover dus '<Ie toekomst betreft, meen ik, dat deze 

ol-donnantie inderdaad kan worden geacht te zijn de alge
meene verordening, die in het 'tweede lid van art. 12 is be
doeld, immers hierin wordt op dit punt voorzien, Er wOl'dt 
llitc1ILlkkelijk gtYlcgd, dat de gemeenteIijke verordening niet 
mag bestrijken d e militaire canti nes. 

Het derde lid van art. 12 van het deeentra1isa tiebesluit 
is van eon cen igszins andere redactie, maar !het wil mij \'001'

komen, dat wij aan de Ibeteekcn'is van het woord "gel'cgela" 
niet die waarde moeten ~lcc11ten, die dam'aan op het oogen· 
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(VAN HELSDINGEN.) 
blik door yersc!üllende s]Jl"Okers is toegekend . Het derde lid 
van art. 12 voorziet in een andcr geval, n.l. dat yoorafge
gaan is ecn rcgeling vnn een raad en er daarna een alge
meene verordening komt. 

Daar staat het volgende : 
"Eene dool' den raad vastgestelde vCl'ordenill,g vast

gestelde \'erOl'dcning houdt op vau IU'acht te zijn, VOOl'
ZOOVCl' de daarin v()ol'komcndc plUltcn nadcl' worden 
gel'egeld bij eene algemeenc vCl'orden'ing, die toepasse
lijk is op het gebied, waarvoor de raad is ingesteld ". 

De heer Stokvis en anderen met hem helbben daaruit ge
](~·1.l'1l, dat t'(, ll ~lgemcc.nc l'cgeliillg noodzal,clijk is. Ik betwij
fel of aain dit woord "gocl"cgeld" de betcckenis moet worden 

I gehccht, die de heel' Stolnis daaraan hooht en of daaraan 
niet dezelfde gec1aehtengang ten grondslag ligt als in het 
2do lid, als maar bij algcmeene vcrordcning daarin is voor
zien. Dan wil ik in dit geval dc voorliggende ordonnantie 
d.w.z. een algemecnc vcrordening wel dcgclijk zien als ccn 
"oo"ziening op dit gebied ,,1. het liitsc!Hlkelen van dit punt 
liit de bevoegdheid "an de gemeenten. 

De hee,' S tok d s: Wat verstaat U dan onder "ge-
l'egeld "? 

])e heel' Y 11 n J[ els cl i 11 gen : lIet gaat hiel' om twee 
dingen. clie hctzelfde punt betreffen. Ik veronderstel niet, 
dat het woord "geregeld" die volledige beteekenis 11OeIt, dat 
Cl' ecn uih'oerige regeling moet worden gegeven. Het uit
schakelen van het ocne ptl11t, waarom het hier gaat, is op 
zichzelf ook eon regeling, wat echter niet wegneemt, dat 
er alles YOOl' te zeggen is, dat el' ook een algemeene regeling 
komt ten aanzien van dc dral1kvCl~(QOp enz" zooals die in 
Holland bestaat. In zooverre zon ik gaarne de suggestie 
willen ondcl'~lcllnell t dool' den heer Stokvis geuit, dat ons 
binncn afzienbaren tijd cen ontwerp dienaangaande zal 
worden gegeven. 

Wat betreft den steun aan de militaire tehuizen, ik kan 
d en Regcet1ngsgemaeh tigde dankbaar zijn voor de toczeg
ging, die hij mij heeft gcdaan. Ik hoop t. z. t. daarop nog 
ecns terug te komen. 

D e heer IC e l' k kam p: En daarvan gebl'uik t e maken! 

(VAN ,HELSDINGEN, ADVISEUR VOOR DE DECEN
TRALISATIE, ROEP.) 
plnatscn, waur militairen ge\'esti gd zijn, het particulier 
injtiatief kan werken en claarom zou ik willon hebben, dat 
de cuntincs, die sta-an ondor ovcrhcidszorg zoo goed moge
Ujk zijn en daarom zou ik krachtig het voorstel van den 
heel' Kerkkamp wHlen ondersteuncn, dat do geheele opzet 
"an do zank wordt herzien en ons binnen afzionbal'on tijd 
t. o. v. de cantines een ontwerp-orclonnantie wordt voorge
legd, opdat wij cell behoor1ijkc sociale verzorging voor de 
cantilles kJ'ijgen en dc mcnschen, clie gecn gebruik kunnen 
of willen maken van de p,al't~c lllierc il1l'iehtingen ten de:z.e, 
toch zoo goed mogelijk worden verzorgd . 

De Voo r zit ter : lIet woord is aan den Advisetu' voor 
de decentralisatie. 

De heer Co 11 e 11 St u art, Adviseur voor de Deeentra· 
Iisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij alleen bepalen 
tot het algemeen gedoelte van het ontwerp, dat ,hiel' voor 
ons ligt; dus de beantwoording van de andere punten, daar
onder ook inbegrepen de vraag of nader zal kunnen vol. 
gen een algemeene regeling bij ordonnantie, geldende voor 
de militaire societcitcll, zal ik overlaten aan den Regecl'ings
gomachtig'de van het departement van Oorlog. 

Mijnheer de Voorzitter ! Er is hier ter sprake gebracht 
dc regeling van de verschillende bevoegdheden van de ge
meenten bij de instcllingsorc1onnanties .. 

De heer Kiès heeft m'op gewezen, dat bij de instellings
o"donnantie alti jd melding gemaakt wordt van de militaire 
terreinen en hij heeft daaruit de conclusie ge trok keu, dat 
in het algemeen de locale verordeningen niet voor de mi
litaire terreinen zullen kunnen gelden. Hij heeft intus
sehen toch wel gestipuleerd, dat naar zijn meening de hef
fing van gemeentelijke belastingen ook zou moeten geJden 
VOOt' de bewoners van die militaire terreinen. 

De heer Roep is ook nog nader op dit punt ingegaan en 
heeft gezegd : cr is bij die instellingordonnantie aan de 
gemeenten een zekere beheerstaak gegeven en nu moet naar 
zijn meening de vraag .gesteld worden of eigenlijk gezegd 
ook niet de jurisdictie, dus de bemoeienis van de .gemeente, 
eenvoudig moet worden opgevat als een uitvloeisel vall de 
bij de instellingsordonnantie opgedragen beheerstaak, zoo
dat de grenzen aan de beheerstaakgesteld ook moet en zijn 

De hC(lt' Van H (' I s cl i n gen: 'e . a. v. het octoog van de grenzen van d e jurisdictie. 
clcn heel' Kel'kkamp rnoet ik zegg(' n, dat iJ, dat met den hccr 
Stokvis gaal'l10 wil onderschrij\'en. Het lijkt mij toc, dat 
dc toestand vml de ca ntines op het oogcnblik weJ'kclijk 
tl'ec l' ongezond is on d.at het niet aangaat, dat zij allcen kun
nen bestann dool' de winsten, die daal' met den Yel'lwop \'an 
st(, l'ke11 (1Joa11k wOl'dell g·C'maakt. 

] k zie dc zaak zoo: ik meen, dat deze vOOl'z,ien ing in do 
c(,I'ste plaats (")1 \'nl. lhnis behool't en \'ool'bellOndcn moct 
zijn a<ln het pal"titllli C' 1' initialief. Ik zon hicrbij ook dcn 
regel willen toepassen: Hrt p:-lI'tiéuliel' iniHatief zij l'('gol 
ell o"erhc:idszol'g u i tzonderi.ng. ]k zie eth ler geen oogen
blik \'oorbij , dat in de gegc\'en olllsta]ldighedcn de over
heidszorg zeer groot moet zijn, omdat Jong niet op alle 

De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
nog even mijn bedocling preci s wi.llen zeggen, maal' aan 
gezien ik recels het woord h eb gehad in tweeden termijn, 
is het bcter, dat n, zwijg. 

De Voo r zit tel': "\Yan11 ccr hct gaat om cen vOl'dui
elclijldng omdat uw bedoeling den Regee l1ngsgemfichtigde 
nog niet duidelijk is, lijkt het mij wensehelijk, dat U haar 
nog cven toelicht. 

De heer Roe p: IIfijnheer de Voorzitter! Ik heb bedoeld, 
dat aan de gemeente een behee"staak is gegeven en dat 
aan de militail'c autoritciten het beheer ovcr ue militaire 
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(ROEP, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
terreinen is opgedragen. Nu kan de verordeningsbevoegd
heid van de gemeente nooit ingrijpen in de beheerstaak van 
de militaire autoriteite.!> op de militaire terreinen, omdat 
dan een innerIjk conflict zou worden geboren . Dientenge
volge kunnen de gemeentelijke verordeningen niet van toe
passing zijn op militcire terreinen W8al'Van het beheer aan 
de militaire autoriteiten is opgedrogen. 

De heer Co hen St u a l' t, A1dviseur voor <le Decentra
lisatie: Ik heb dat opgevat rus vallende onder het begrip 
jurisdictie van de gemeente en het lij kt mij dan het beste 
even te laten zien hoe in een bepaalde gemeente de instel
lingsordonnanti.e de zaken regelt. Ik neem dan als voorbeeld 
de gemeente Bandjermasin, waar zich toevallig het geschil 
heeft voorgedaan dat aanleiding heeft gegeven tot het voor
stellen van deze ordonnantie. 

Volgens art. 1 van deze ordonnantie wordt de bepaling 
van llet eerste lid van art. 68. van het Reglement op het 
beleid der Regeering van Nederlandseh-Indië toegepast op 
het gedeelte der residentie Zuider- en Oosterafdeeling van 
Bornoo, uitmakende de hoofdplaats Bandjermasin, welk ge
biedsdeel wordt genoemd de .gemeente Banrljerma.'lÏll. !vhm 
heeft dus genomen het geheele terrein van de hoofdplaats, 
alles inbegrepen, en heeft dat gemaakt tot het ressort der 
gemeente Bandjerlllasin. 

In welk opzicht is llll de gemeentelijke taak ten opzichte 
van het militair terrein beperkt? Daaromtrent geeft ons 
inlichtingen art. 3 van de instellings-ordonnantie, waar wij 
de bepaling vinelcn, dat in de gemeente buiten de terreinen 
onder militair beheer en buiten die bestemd ter kazerneering 
V'all de 'gewapende politie niet of niet meer uit de algemee
ne geldmiddelen wordt >voorzien in de behoefte aan "Onder
houd" herstelling, vernieuwing en aanleg van openbare we
gen, met de daartoe behoorende werken als beplantingen, 
glooiingen, dijken) bermen, slooten, putten, mijlpalen, naam· 
borden, brusggen, duikers, beschooiingCD ll kaaimuren, lan
dingsbruggen en landingstrappen, alsmede van andere wer
ken van plaatselijk belang als : pleinen, tuinen, ten alge
meene nutte strekkende goten en afvoerkanalen, werken of 
inrichtingcn tel' verkrijging van verdooling van drink-, 
wasch- en spoelwater, nlgcmeene f:i lachtplaatsen, pasars en 
pasarloodsen euz.,. straatverlichting, brandweer en begraaf
plaat.':Iell, met dien verstande, dat voor aan.leg Ivan balten
gewoon kostbare werken door het land geldelijke stenn kan 
worden verleend. 

Dan leest men in nrt. 4, dat aan de gemeente Bandjern\a
sin in beheer worden ,gegevoCll de binnen die gemeente gele
gen zaken, genoemd of bedoeld in het vorig artikel, tot dus
~rre van Landswege behccrd, voorzoover die zaken liggen 
buiten de in het eerste gedeelte van dat ",1ikel uitgezonder
de terreinen. Dat betreft dus de overdracht valt het bch(l('r 
vau straten, pleinen, wegen, bruggen enz., voorzQover zij 
liggen buiten die onder Laudsbeheer blij~nde terreinen. 
Zooals de geachte spreker. hieruit zal kunnen zien, heeft de 
gemaakte beperking vau do gemeentelijke taak slechts be
trekki.ng op het ,beheer van eenige openbare werken. 

Verder valt nu te wijzen op art., 7, waarin men vcr-

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
meld ziet, dat de werkkring van den geme-entel'aJld van Ban
djermasin omvat het bij artikel 4 bedoeld behoor, alsmede 
de voorziening in de bij artikel 3 olllilehreven behoeften, 
VQOl'ZOOlver niet ten laste komende van anderen. Hiel' is dus 
uitdrukkelijk aan de gemeente die behool\Staak opgedragen, 
voorzoover die niet in de dool' mij reeds opgelezen artikelen 
aan anderen is toevertrouwd. 

Maar dan zien wij in alinea 2 van hetzelfde artikel deze 
bepaling: 

"De raad is bevoegd bovendien in andere behoeften 
van de gemeente Banujcrmusin te vool'zien, behoudens 
inachtneming ,'all hetgeen aan de Regccl'ing en aan 
andere overheden is voorbehouden". 

Uit de ·instellillgsordonuantie is dus uiet te halen, dat 
de zorg voor de verstrekking van dl'mLken in militaire so
cieteiten een zaak is! waarmede de gemeente zich niet zou 
kunnen inlaten . Wij ziCifl hier integendeel, dat de raad 
bevoegd is, bovendien in andere behoeften te voorzien, be
houdens im3chtneming van h ~tgC-ell aan de Regeering cu 
aan andere overheden i~ vool'hehouden. 

Hieruit blijkt clus w~l, dat een oplossitlg, als door den 
heer Roep aanbevolen om de zaak in orde te maken, niet 
noodig is. Hij heeft aangeraden, de instellingsordoDllanties 
te herzien in dien geest, dat uitdrukkelijk voor de gemeen'te 
wordt gereserveerd de taak om in een c1ergelijke behoefte 
te voomen maar volgens de bepaling, die ik zooeven heb 
aangehaald, is dit in de instellingsordolU1rultJ:ies reeds gere
geld, zoodat een uitbreiding van die ordollnanties, zooals 
de heer Roop we.nseht, niet uoodig is. Maar noodig is 
een bepaling, waardoor de taak van den loeaJen wetgever 
uitdrnkkeJijk wordt beperkt, als het betreft een terrein, 
dat wel omvat de een of andere 'Voorziening in de behoeften 
van de gemeeutc, maar waarbij de gemeentelijke wetgever 
zal hebben te blijven huiten hetgeen aan de Regeering is 
voorbehoudeu. 

Ik mag er nn wel de aandacht op vestigen, eh;t reeds bij 
deze instellingsordonnantie uitdrukkelijk voorgeschreven 
is, dat de raad bij de uitoefening van zijn be\Coegc1heic1 
niet treedt in hetgeen aan de Regeeri1lg en andere overheden 
is voorbehouden, zoodat reeds bij de instcllin gsordolln8!l1 · 
tie is ged<tcht aan de mogelijkheid., dat een zekere zaak arul 
de Rc.gcering zou wordel1 voorhehoudcll. 

Mijnheer de Voorzitter! Het ontwerp, dat hier op het 
oogenblik aanhangig is, beoogt nu uiets anders dan een 
zekere zaak aan de Rcgccring en de daaronder l'essorteerCJ1-
de overheden voor te behouden. 

De heer Stokvis heeIt gezegd - en de heer Roep heeft 
zich daarbij arulgcslotcn - mag mên lUl wel een regeling, 
die alleen van negatieven la\3rd is, beschouwen als een regc
ling in dcn waren zin van het woord 1 

Mijnlloor de Voorzitter! Ik zie niet in, welke aarueiding 
de geachte sprekers kunnen vinden om het begrip "regeling" 
zóó te interpreteeren, dat ren bepaling van enkel negatieven 
aard niet zou zijn op te vatten als ecn regeling. Zoolang el' 
geen andere bepalingen hij worden gemaakt, omvat een re
geling zoowel het positieve, het ge\·en van de concrete voor-
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DraQ1kvergtU1!lljng voot' cantines. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
schriften, als het negntieve gedeelte, het uitsluiten van een 
zekere mogelijkheid . 

\Vanneel' men een bepalin.g ziet als zooeven is aangehaald, 
het 3e lid van art. 12 vun het deeentralisatieb<!Sluit, dat 
luidt : 

"Ecno dool' den raad vastgestelde verordening houd t 
op \ïHl kracht te zijn, voorzoover de daarin voonkomende 

punten nader worden geregeld bij eene algemeene ver-
ordening ... ...... enz." 

ziet men, dllt hiel' 10ch ook ee.n voorschrift, een regeling 
wOJ'dt 3l:l11getl"o"ffcn. welke oon bepaJing behelst van geheel 

lleg-atic\'cll nUl'd, wal!l.l'bij men voor een zeker gebied een 

bcpn,a ld en wctgcvCl' uitsluit. 
Ik zie niet in, dat men dergelijke bepalingen van nega

tieve strekking uiet zou mogen kwalifieeeren als regeling. 
Een zoo enge uitleggi.ng \'an het begrip " l"egeling" kom t 
inderdaad in strijd met de gebruikelijke opvattingen. 

:!ILen zou de bedenkelijke consequentie krijgen, dat arti
kel 82 dcr Sta.atsl'cgeling, waJlL'bij a.an dCl1 ol-dOOll1anticwet
gever de bevoegdheid is gegeven, ordonnanties vast te 
stellen tot regeling van onderwerpen van inwendige a~l11' 

gelegenheden, alleen betrekking zou hebben op voorschrif· 
ten van positi even inhoud. H et komt mij VOOI" dat als men 
die hl'pal ing zóó zou willen int("1J ,'ct(,c ],cll, dal dr OI"donnnll 
t iewctgcyCl' :dch zou moeten onthouden van het geven vall 
voorschriften van negatieve strekking, het practisch on
mogelijk gemaakt zon zijn voorschriften te geven. 

De heer St 0 k v is: Maar hoc dan met de autonomie 
:van de locale ressorten 1 

De heer Co heil St, u art, Adviseur yoor de Decentrali 
satie: Ik 'geloof niet, ~fijllhccl" de Vool'zittCl', dat IJl en clie 

aantast dool' de opyatting, dat l'en regeling zoowel positief 
als ncgatief van strekking kali zjjn. D e bescherming yall 
de autonomie van de Ioeal e ~em('('nschappen moet li g'gen 
in de bedoeling van den algC'lllcenen wetgever, om VOOr die 
gemeenschappen het lloodigc gebied vrij te laten en kan 
niet liggen in een formcel bezwna r, dat de algemeene wet
gever niet een zeker punt zou kunnen onttrekken aan d e 
bevoegdheid van de lagere gemeenschappen. lnderdaad is 
de grens niet anders te trekken -dan dool' d en hoogere wet
gever en aan :djn prudentie moet worden overgelaten, die 
grens juist te trekken, H et lijkt mij dus niet houdba a r, 

lUW de th:l~lS aanlwng:ig(' ol'donnallti(' lH't kal'akt e l' nlll 

l'eg'C' lhlg te olltz('gg-ell tn op dien grond d('n CJI 'donnnntic
wc1g'l'vcl' in dUt geval in('ompt'1cnt te "cl'klal'en. 

Dl.lll heeft de ge,H:hte sp rekcl' de vl'nag opgeworpen, of 
men wel zou kunnen spreken van een punt van deze matel'ie. 
lk )2'eloo1', dat ook hicl' het fOl'lneele bezwaar indcrdaarl te 
ZWEl/II' heeft gewogen . Ik mcell de zaHk te kunnen verdui
delijken , doOI' even aan te halen het voorschrift uH de locale 
dl'ankvel'orden ing van de gc-meente Bandjel'masin, waal' 
men in al1. 3 de be.paling leest : ,.H et is aa.n een l('.(lC I' 
vCJ'bod(,11 stcl'ken drank te \ 'E' l'};;OOpCll zonder dafll'toe 
~ooraf vergunning van den voorzitter van den gemeente
raad te bebben verkregen". 

Handelingen. 21lttlngsjaar 1'9,27-1928, 

(ADV. Vl D DECENTRALISATIE, LEGERCOMMAND.) 
Een punt) behoorcnde tot deze I'egeling, is toch zeker de 

vraag, hoever dit verbod zich uitstrekt, Nu is juist de strek
king van de algemccnc verordening, die thans aan het oor
deel van dit college is onderworpen, een onderdeel van 
deze ma1cJie a,an de RcgeelLing' en de. Olldel' haat' rcssor
teerende antoriteiten voor te behouden, omdat het, met het 
oog op de bct rokkell lege"belangen, wenschelijk wordt 
geacht, dat de militaire autoriteiten zelf het noodige toe
zicht uitoefenen op de militaire societeiten in het belang 
van de militairen zelf) teneinde het drankmisbruik op de 
meest gewenschte wijze te kunnen tegengaan. Dat is de 
strekking van deze verordening en ik geloof niet, dat ons 
staatsrecht zich tegen deze voorzien in g, zooals die aun dit 
college is voorgelegd, verzet. 

De heer Roep heeft nog gevraagd, of het mogelijk is, 
\'oorbceldcDl te noemen van het onttrekken van een 
gedeelte van het gemeentelijk gebied aan de voor
schlmCJl van den 100~ll en wetgcvcl'. }'fij11heer de Voor
zitt",·! Ik zou op het ooge.nblik niet dadelijk voor
beelden kmmen 110emen vnn het excipie('l'cn van een 

gedeelte van het gemeentelijk gebied "an de voor
sehJ'Îft.elll VHn den Ioealen wetgeY<.'l', Mnal' uitzollde~ 

ringe,n t. a.. v. dern drankvCl.'koop aan militait~n 
zijn hel'haHlclelijk ,bij gemeentelijke ,'egeling' getrof. 
fen . Dit is ook aangevoerd in de 1[emorie van 
Toelichting. Daar is gewezen op de voorbeolden van 
de gemeenten Batavia, Mr. COl'uelis, BuitenzOl'g, Makassar 
en andere; die hebben ook de militaire kantines uitdrukke
lijk van de werking van haar dl'anJ\:vel'ordcningcll uitge. 
zonderd. " Ti] men daariu zien een uitwndCl'ing van een 

gedeelte van het gemeentelijk -gebied van de werking van 
de locale verordening, da n kan de heer Roep daarin de 
doOI' helll g'eYl'aag'de vool'beeJden vindell. :M<lUL' ik meen 
er toch op te moeten wijzen, dat het hiel' niet zoozcer 

gaat om h <"t {'xcipieel'cn. vun ee-n gedcelte "an ll ct gemeente 
gebied, nl~ wel om het njtzondel"Cll \'tm ('<"Il zekcl't' oVCl'heicls
organisatie van de gemeentelijke regeling. Men heeft 
hicl' re doen met den verkoop V(1I1 sterken dl'ank aan 
militail'en in de militaire societeiteJl en de vel'lwopel's van 
dien sterken drank in de miJitail'e societeiten wOl'den bij 
de vCI'ol'(!ening uitgeslot en . H et g'cldt hi('1' dUllkt mij dus 
niet cen kwcstic vinn tC l'l,itol'ialt'1l nal'd. D e militnil'c soci o
teiten, waal' 'zij liggen op milih]il' terl'ein, bchool'en in 
het algemeen zeker wel tot het gemeentelijk gebied, maat' 
hrt gaat (IL' hie l' om ('{' Il uitzondr l'Îng te mnkcn t.a.v, cen 
bepaald punt van dc algcmeeno materie der locale vel'or~ 

dening. Ik meen dus, dat indel'daad l10t voorgesteld e VOO1'· 

schrift zich ·geheel aansluit bij de bestHundc tl(' centl'alisatie~ 

wetgevin g, nog daargelatc n - wnal'op ik zooevCn heb ge
wezen - dat het altijd mogelijk zou zijn, op deze bestaande 
regeling bij een of andel'e ol'donnHntie hinnen de ~renze.., 
del' wct wijziging :UlIl te brengen . 

1tljjnheel' de Voorzittel' ! Ik meen hiermede de vel'seh:l~ 
lende sprekers te hebben beantwoord. 

De heel' LaL a u, Commandant vl1n het Leger en Hoofd 
van het Departement van Oorlog: MijnllCer de Voorzitter I 
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Drankverg-unning voor cantines . 

. (LEGERCOMMANDANT.) 
De heer Kerkkamp blijft bij zIJn meening, dat het nood
zakelijk is voor het bestaan van de cantines om het drank
verbruik te bevorderen, willen wij geen noodlijd.ende mi
litaire societeitell krijgen. Reeds in eersten termijn heb ik 
die noodzakelijkheid trachten te weerleggen. Het .groote 
verschil tusschen de meening van den heer Kerkkamp en 
de mijne is, dat hij zegt, dat men de kosten van de cantine 
moet .bestrijden uit de winsten van de jenever, terw\ijl ik 
zeg : zooals de toestand op het oogenblik is en aanpaSS€nde 
aan de behoeften tot het gebruik van sterken drank, kan 
Dlen op het oogenblik de kosten, verbonden aan de mili
taire societeiteu, uit die winst beRtrijden en kan men de 
prijzen op de andere artikelen lager houden. Nogmaals, 
zoodra het alcoholgebruik zoodanig zal afnemen, dat de 
kosten voor ·de societeiten niet meer uit de winst knnnen 
worden bestr,eden, bestaat er naar mcijn meening aanleiding 
te overwegell, op welke wijze die kosten dan wel bestreden 
moeten worden, of dit gedeeltelijk zal knnnen geschieden 
door het opvoeren van de prijzen van artikelen, als ~lco
holvrije dranken en andere behoeften, dan w€l of finan
eieclc steun nondig is. 

De heer Kerkkamp vraagt per slot van rekeuing of een 
overweging van het bestaande systeem wel goed is. De 
heer Stokvis heeft speciaal gevraagd een algemeene ver
ordening voor het beheer van societeiten ter vervanging 
van het desbetreffende Gouvernementsbesluit. Gaarne wil 
ik toezeggen dat ik deze materie zal overwegen, maar op het 
oogenblik een toezegging doen, dat een algemeene veror
dening zal worden aangeboden, gaat moeilijk. 

De heer Kerkkamp heeft het voorbeeld van Atjeh uiet 
gelukkig gekozen genoemd en hij schrijft hoofdzakelijk 
het mindere gebruik van alcohol toe aan de verhoogde 
actie. Inderdaad blijkt een verhoogde aetie dikwijls te lei
den tot vel'mindering van het .gebruik van alcoholische 
dranken maar van de zeven posten, waar vermindering van 
sterken-drankgebruik te constateeren valt, zijn er drie, die 
gelegen zijn tel' Westkust van A tjeh, het terrein van de 
verhoogde actie van de laatste jal'en. 

De heer K e rkk a m p: Dan heeft er troepenverster
king plaats gehad. 

De heer IJ a L a u, Commandant van het Leger en Hoofd 
van het Departement van Oorlog: Dat kan, maar bij die 
troepenversterking zijn maar heel weinig Europeanen ge
weest. 

De heer K e rkk a m p : Er was kader bij . 

De heer LaL a u, Commandant van het Leger en Hoofd 
van het Departement van Oorlog; Ik kan zeggen, dat het 
heel moeilijk is in het algemeen een bepaalde conclusie te 
trekken, maar mijn meening, dat inderdaad bet misbruik 
van stc,rken drmnk is afgenomen, hetgeen ik zoo pas al ge
zegd heb, berust op hetgeen ik heb meCllcn waar te nemen. 

Dit wordt ook bevestigd door de strafboeken. Wanneer 
ik de stmfboeken, die ik tegenwoordig ?Udcr de oogen krijg, 

met die van vroeger vergelijk, dan komen in de strafboeken 
van thans veel minder straffen voor, gegeven voor dronKen
schap, dan vroeger het geval \vus. Ook verwijdering uit het 
leger wegens herhaaldelijke dl"onkenschap, is veel minder 
noodig dan vr<>eger. 

De kwestie van de militaire tehuizeu ook voor Mohamme
da,ansche soldaten is reeds, naar ik mecn, in de voorjalM's
zitting van 1927 ter sprake gekomen, t.oen de heel' 80e1'08O 
daarover een vraag stelde. Toen heb ik als Regeetillgsge
machtigde geantwoord, dat de behoefte aa;n militaire tehui
zen voor de Eu1'opeesche milita.iren \"eel sterker spreekt dan 
voor de inheemsche soldaten, die niet - zooals de Europee
sche - uit hun gewone omgeving zijn weggehaald en in 
een geheel vreemde omgeving staan. nl~1' ik heh toen ge~

zegd, dat wmmeer werkelijk de behoefte mocht blijken aan 
de oprichting van dergelijke tehuizen, de Regeering er ook 
niet vijandig tegenover zal staan en dat zij ook op Regee
ringssteun zoude.n kunnen rekenen. 

De vraag, door den heer Stokvis gesteld, of het mogelijk 
is speciale cantines v.oor EUl'opeesche en inheemsche mili
tairen in te richten, komt hiermede nun of meer overeen. 
De behoefte bij de inheemsehe milita.iren tot cantinebezoek 
is over het algemeen zeer gering, ik geloof dus niet, dat 
het de moeite zou loonen, kosten te maken voor het tot 
stand brengen van een dergelijke scheidiug, die natuurlijk 
met zich zou hrengen den bouw van cantines voor inheem
sche militairen. 

De heer Roep heeft de vraag ter sprake gebmcht of de 
cantines op militaire terreinen gebouwd zijn. In het alge
meen kan worden gezegd, dat de cantines inderdaad .op mi
litaire terreinen gebouwd zijn. Op Java vormt Soer8ibaja 
een uitzondering, waal' de cantine gebouwd is op niet-miLi
tair terrein, dat uit de gelden van de cantine is bekostigd. 
Wat Solo betreft, kan ik niet zeker zeggen of de cantine op 
militair terrein staat of niet, maar overigens zijn op Java 
alle cantilles op militair terrein gebouwel. In de buiten
gewesten is het hetzelfde. Daar staan de cantilles in beginsel 
alle op militaire terreinen; ik kan op !het oogenblik zelfs geen 
uitzondering noemen. De cantine te Bandjermasin, waar
over de kwestie eigenlijk is begonnen, is ook gebouwd op 
militair terrein. 

De beer Van Helsdingen heeft zich ook aangesloten bij 
die heeren, die de wensehelijkheid hebben geopperd om den 
opzet en het karakter van de militaire cantines opnieuw te 
overzien. Ik meen, dat ik den heer Van Helsdingen beant
woord heb in hetgeen ik t. a. v. dit punt ,."n de h'eerell Kerk
kamp en Stokvis heb gezegd. 

Wat betreft de vraag van den heel" Dwidjosewojo of op 
de zeven plaatsCJl in Atjeh, waar het ,h 'ankverbruik is toe
genomen, geen en op de 25 plaatsell, waar het is verminderd, 
wèl andere drinkoooelegenheden zijn dan militaire cantines, 
moet ik ,aJs mijn meening te kennen geven, dat er op alle 
plaatsen gelegenheid bestaat om buiten de cantine drank 
te gebruiken; in de eerste plaats met toestemming en in de 
tweede plaats elandesti'>l!' 

Ik dank U, Mijnlleer de Voorzitter. 
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Dt'ankvergunning voor cantilles. 

(ROEP, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
De heer Roe p : Mijnlteer de Voorzitter! Zou het mij 

gooorJoofd zijn, een vraag te stellen aan den Regeerings
gemachtigde voor de decentralisatie Y 

De Voo I' zit ter: Indien de vergadering daarmede 
accoOl'd !,an gaan, kan ik U dat wel toestaan. 

De heer Ro e p : WalUloor U het mij toestaat, Mijnheer 
de Voorz.itter, zou ik aan den Regrcl'ingsgemachtigdc voor 
de decentralisatie deze vraag willen swllen: Is hij van 
mecnillg, dat de werkingssfeer b.v. van een wegenverorde
ning, waarin is opgenomen een straatbelasting, en van een 
vui!nisvcJ"ordcning met vCI'plichtc financiëcle heffingen _ 
zooal8 dje bestaan -, zich uitstrekt over de miütail'e kam~ 
pcmcnten, zelfs terwijl in deze laatste, omdat zij onder be
hc(' r st.aan van de militaire alutoriteiten, de wcgon wOl-deu 
aangclegd en ondcrhouden dool' de militairen en ook door 
deze het 8tl'aatvllil wordt opgeruimd 1 

De Voo r zit ter: Wenscht de Regeeringsgemachtig· 
de hierop dadelijk te antwoorden j 

De heer Co hen St u a I' t., Adviseur voor de Decen· 
tralisatie. lInjnheer de Voorzitter! Ik kan niet anders doen 
dan den geachtcn sprekcr verwijzen nnaar de dool' mij 
toegelichte strekldllg van de inst<lUingsordonnanties. Daar
in komt ovel' heffing van belastingen niets voor. Die voor
schriften zullen dus moeten worden getoetst aan de alge
meene voorschriften en die maken in dit opzicht goon be
perking, zoodat, wanneer aan een hoogere autoriteit derge· 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, VOORZ.) 
lijk. beLasting-verordeningen ter beoordeeling zullen worden 
aangcboclcn, de eenige vrang zal moeten zijn of hfrt juist 
is, dat de militail"e autoriteit,cll, ui e zelf belast zijn met 
00 11 behool"st1all1k op hUJl gebied toch VOOI' een daarmede min 
of meer \·crba.nd houdende zaak door de gemeetlw iu de 
belasting worden aa.ngesLagen. 

De Voo I' zit ter: Wij knnnen thans tot stemming 
overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 17 stemmen voor ' en 2 stemmen tegen. 

V 6 ó r stemmen de heeren: Kan, Dwidjosewojo, De 
Hoog, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Alimoesa, Kerk
kamp, s'Jacob, Mandagie, Blaauw, Djajadiningrat, lGès, 
Schmntzer, Van Helsdingen, Soekawati, Soejono en de 
Voorzitter. 

T e gen stemmen de heeren: Roep en Stokvis. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die 
ter inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik vel"Zoek den heeren = sluiting 
van de openbare vergadering even in commi ie bijeen te 
blijven. 

De vergadering word t te 1.5 nur n.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

22ste VERGADERING. 

Vel' g a d e r i n g \" a n Don del' dag 19 Jan. 1928, 

(Bijeelll'Oepingsuur 9 nur vo()rmiddag). 

Ingekomcn stukken. - Wijziging Indisch burgerlijk pen
sioenreglement. - Wijziging Wetboek van Strnfrecht (pu
blicutie ambtelijke hescheiden) . - Overdracht van beheer 
aan regentschappen. 

Voorzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

9. Idem van 11 Januari 1928 No. 29 tot instelling van eene 

10. 

11. 

"Commissie voor de herziening van het strafproces
recht " en benoeming van de leden dier commissie. 
Idem van .12 Januari 1928 No. 23 tot benoeming van 
J. C. Knegtmans, Inspecteur van den Arbeid voor de 
Buitengewesten, tot lid van de Permanente Commissie 
voor de 'bestudeering der A~beidsverhoudingen ter Oost
kust van Sumatra. 
Idem van 13 Januari 1928 No. 26 waarbij is aangetee
kend, dat het lidmaatschap van den Volksraad van den 
heer J. van der Weyden niet eindigt door zijne tijde
lijke afwezigheid uit, Nederlandsch-Indië voor meer dan 

acht maanden. 

Tegenwoordig, met den V()orzitter, 19 leden, te weten 12. 
de heeren: 

Een afschrift van den B. G. S. van 13 Januari 1928 
No. 21x aan de afdeeling voor Taal, Land- en Volken
kunde van Ned .-Indië van het Koninklijk Bataviaasch 
Genootschap van Kunsten en Wetenschappen betreffen
de het geven van passende Inlandsche namen naast de 
Nederlandsche namen aau de gewesten Oost- en Midden

Java. 

Ali Moesa, Blaauw, Djajadiniugrat, Dwidjosew()j(), Vau 
Helsdingen, De H()og, s ·> Jac()b, Kan, Kerkkamp, Kiès, K()e
soem() Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, R()ep, Schmut
zer, SoejmlO, Soekawati en Stokvis. 

RegeerÎ11 gsgemachtigden de heeren: Rutgel'S en Stibbc. 13. 
B. G. S. van 12 Januari 1928 No. 69/D h()udcnde mede
deeling dat 'het Legerbestuur een voorstel indiende tot 
wijziging van de bepalingen op de diensttijdpensioeuen 
van de officieren en onderofficieren in deal zin van de 
ontwerp-ordonnantie (Ond. 95) . 

De V () () r zit t e r: 
gadering. 

Mijne Heeren! Ik open de"" ve1'-

De Secretal'Îs deelt mede, dat zijn ingekomen: 14. Mededeeling van den Legercommandant van 3 Januari 
1928 No. 136/1 dat het sub 12 bedoeld voorstel bij de 
Regeering werd aanhangig gemaakt. 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief vau den Gouverneur-Generaal van 10 Ja- 15. 

Schrijven van den Directeur van Binnenlandsch Be
stuur van 12 Januari 1928 No. A.I. 28/1/14 ter aanbie-

nuari 1928 No. 2x ter aanbieding van een ()ntwerp
ordonnantie tot herziening van de heerendienst-ordon
nanties voor de gewesten Semarang, Rembang en Soe
rabaja (Ond. 109). 

2. Schrijven van den Directeur van Financiën van 11 Ja
nuari 1928 No. G.T.b. 22/1/3, ter aanbieding van een 
overzicht van de uitkoInsten der begrootingsrekeuing 
van den dienst van 1922. (Ond. 55) . 

De stukken sub 1 en 2 ziju gedrukt. 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 December 
1927 N(). Ix houdende eenige voorzieningen in verband 
met de opheffing van hct gewest Renrbang. 

4. Idem van 7 Januari 1928 No. 25 tot benoeming van Ir. 
J. J. G. E. Rückert t()t lid van de Medebestuurscom

missie. 
5. Idem van 7 Januari 1928 No. 31 tot ontbinding van de 

Commissie voor herziening van het Belastingstelsel. 
6. Een drietal besluiten van 9 Januari 1928 Nos. 16, 17 

en 18, krachtens art. 105 l.S., houdende machtiging tot 
het doen van de in die besluiten nader omsehreven uit
gaven ten laste van de begrooting voor 1928. 

7. Twee besluiten van 10 Januari Nos. 3x en 4x tot inter
neerillg van de daarin genoemde personen. 

8. Besluit van 10 Januari 1928 No. 10 tot vaststelling van 
"Bepalingen omtrent kostelooze verloskundige Gouver
nements hulp aan Inlanders en Vreemde Oosterlingen". 

ding vau een vervolg op het verslag betreffende den 
stand del' hervormingen in de residentie Soerakarta in 

1926. 

De stukken sub 3 t/m 15 worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den V ()lksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluit van den Provincialen Raad van West-Java van 

12 December 1927 No. W 17/1/12 tot het doen van af
stand ten behoeve van het Land van den aan de Pro
vincie ingevolge art. 18 der Instellingsordol1nantie over
gedragen eigendom van cenige zaken. 

2. Afschrift-schrijven van Anang Atjil bin Kiai Kesoema 
Wiro Negara aan den algemeenen ()lltvanger bij den 
dicnst der In- en Uitvoerrechten en Accijnzen te Sama
rinda houdende ·klacht betreffende eenige 'bepalingen 
van den dienst en klacht tegen douaneambtenaren te 
Samarinda. 

3. Verz<>ckschrift van de Vereeniging van gepensi()nneerde 
en gegageerde militairen van 'het Leger in Oost~ en 
West-Indië in zake toekenning van onderstand uit het 

Generaal van Heutzfonds" aan weduwen van gepen~ 
" si()uneerde en gegageerde militairen, die na hun dienst-
tijd in het huwelijk zijn getreden. 

Deze bescheiden wOl'den ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Vol1{sraad . 
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Wijzi gir.g Indisch burgerlijk pcmsioelll'<lglement. - Wijziging Wetboek vall Stmfreeht 

(publi catie ambtelijke bescheiden ) . 

(VOORZITTER, DWlDJOSEWOJO.) 
De V oo r zit ter: A a 11 deo r d e i s de be h a n

a eli n g d c l' 0 n t w e r P-Q l' d 0 11 n a n tie tot w ij -
ziging van het Koninklijk Besluit van 2 
De c e m b e l" 1926 No. 29 (I n dis c hSt a at s b I a d 
No. 550), houd en d e o. m. vasts'telling van 
h e t I n di s c h B u )' g (' l' 1 ij k P e n s ioc n r eg 1 ('
m ent (O nd. 1I1j ) . 

(DWIDJOSEWOJO, SOEJONO. ) 
VaJl Strafrecht te betrel<l< eOl, te,",vijl Zij afwijzend staat 
legenovcr het gedane voorstel tot uitbl·eiding van de wer
king dier bepalingen tot niet-ambtenaren-Ieden van open
bal'<l colleges en Regeeringscommissies. Naar mijn bcschei
dcn mcen.ing zal dezc afwijzende houding van de Regeering 
tcn gevolge hebben, dat het doel, hetwelk mot gemelde 
artik elen wordt beoogd, u.l. t e wakeu tegen benadeeling 
van het Land, wordt voorbijgestt·eefd. Immers stukken, 

Deze ontwcl'p-OI'donnHntie \\'{)rdt zonder bel'aadsll3ging 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

en afkomstig van particuliere personen of instellingen, gericht 

De Voo I" z i t tel·: A a Il d eo I" d e i s d e bch a n-
d e ] j 11 g \. a n d c ge w ij .z i gd co n t w er p-o r cl 0 n· 
II a n tie t. ° t w ij z i g in g v an d e a I' tik e 1 e n 553 
e n 554 van het Wet bo e k van S tra f r ee h t 
(Ambtelijke b esc heiden ) (O lld. 7:1 ) . 

Ik maak er de hem·en op attent, d"t bij Mem<ll"ie vall Ant-
woord vn.n Rcgec1"Ïn gswcgc wij zigin g is gebracht in art. ~ 

van de {)ntwel'p-OrdOIllHlJltie, welke wijziging dus als in den 
tekst geïn se J'eerd moet worden beschouwd. 

De hee l" D w i d j 0 s e \V 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Hoewel ik op het gebied van het strafrecht een leek ben, 
krul ik toch nipt llillaten, mijn bedenkingen nopens dl' 
tJHlll S in behandeling zi jnde ontwerp·ordonnalltie onder Uw 
aandacht te brengcn. 

In de MemOl·ie '"atl Toelichting is vermeld, dat de met de 
onderwe'1Jelijke al·tikelen 553 en 554 van het W etboek van 
Stl·.freeht voor Nederlandseh-IIld.ië correspondeerende ar
tikeleu der Ned erlandsehe strafwet beoogen te waken tegen 
benadecling V,all den Staat. En naar aanleiding van de 
dOOI' YCI'sc hilJcnd{' lede n va n dit college gedane vraa.g tot 
welke oJ'gancn van de Regcering de strafbepalingen zich 
zullen moeten uitstrekken, of bijv. de r echterlijke colleges 
pn all e l'rchtcl'lijkr ambtenaren - - de al1 eensprekend e rcch~ 
tCl'S - al s ol'gancn van (le Regeering te beschouwen zijn, 
heeft de Regecrlng tel' ondervanging van mogelijke bezwa
ron terzake het YOOl'liggcnd ontwel1) gewijzigd in dier voe
ge, dat in het slot van art. 1 ins tede van "ambtelijke be
scheiden uitgegaan van de Regeering of Hare organen IJ 

worden gelezen de woorden "ambtelijke bescheiden van het 
Land of zijn ol'ganen". De bedoeling, die aan de 81'til\:elen 
553 en 554 ,"an het ·Wetboek van Strafrecht van N.-I. ten 
grondslag li gt, corr espondee rt dus met die van de artike
len cler Nederl andsche strafwet. m er wordt tegen beM
deeling van het Land, ginds tegen benadeeling van den 
Staat gewaakt. lVIaar ik vraag me af, Mijnheer de VOol'~ 

zittel", waarom het geheim der ambtelijke bescheiden van 
de loca.le raden, die naar mijn hescheiden meen ing ook 
organen zijn van het Land, door de onderwerpelijke arti
kel en uiet wonlen beschermd, zoo als uitdrukkelijk door de 
Regeel'ing in de 1tfemorie van Antwoord is verklaard. 

Voorts wenseht de Regeering blijkens bedoeld e Memorie 
van Antwoord niet in te gaan op de dool' enkele leden naar 
vOI·en geb l"achte wensehelijkheid om llet geheim der bij de 
Rcgeering of Hare organen mkomende stukken in de W Cl"

ldng" feer van de al-tikel en 553 en 554 van het W etboek 
HandeJ.1ngen. Zittingsjaar 1'927-1928. 

, 

aan de Regeering dan wel haar ol'galllcn, kUlulcn onder
werpen bevatten, waarvan de geheimhouding als in 's Lanns 
belaug moet worden geacht. R et moet ook niet uit het oog 
worden verloren, dat del'gelijke stukken zjjn geschreven 
als antwoord op een va,n dc Rcgcel'Ïng of een harer orga.
uen uitgcgancn bri ef. De uitsluiting van de niet-ambte-
naren-leden van dc opeubare colleges en Regeeringscom
missies V3Jn de werking van mccl'becloclde artikclenl van het 
W etboek van Strafrecht komt mij evenmin rationeel voor 
en onbillijk t egenover hun medeledeu, die wel ambtenaren 
zijn, aangezien eerstgenoemde leden ook in de gelegenheid 
kunnen zijn om van geheime ambtelijke bescheiden van 
het Land of zijn organen inzage te nemen. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer S 0 e jon 0 : Uijnhecr de Voorzitter! Ik zou 
slechts een enkele opmerking will en lUaken om eIken twij
fel ten deze te ondervangen. In de ~fcrnori e van AntwClorc1 
lees ik n aar aanleiding van een vraa g van enkele leden, 
dat de Regeering met dit voorstel beoogt te beschcrmen 

tJ ull c stukken, waat'van de geheimhouding dool' h('t 
Staatsbelang wordt geboden on verschillig of hun dOOI" 
de regeering 11 i t d I' 11 k k e i ij k dit karakter wa, toe
g<lkend, bijvoorbeeld door het woorel geheim op het stuk 
te vermelden". 

\Vann eer wij dit lezen dan vo lgt daaruit, dat de beoor
decling van de vraag, of de geheimhouding van een be
paald stuk door het Staatsbelang wordt geboden, aan de 
ambtenaren wordt overgelaten. Practisch zu l dus aan de 
ambtenaren worden overgelaten te beoo l'deelen hoever zij 
in deze mogen gaan en bij twijfel zulleu zij dit moeten 
vragen aan hlUl superieuren . 

Maar nu zegt de Regee l' ing zelf in dc :Memol'ic van Ant
woord naar a.anleiding van een opm erking van een van 
dc leden: 

"Aan den andoren kant zou het onjuist zijn om, 
zooals een Iiel betoogd heeft, in beginsel aan te nemen 
dat alle in de artikelen bedoelde stukken geheim zou
den zi jn, zoolang dool' het bevoegd gczag gecn verlof 
to t publicatie of het maken van afschrift of uittreksel 
gegeven is". 

Ik zie in eleze beide zinsneden toch een zekere teg<mstrij
digheid. Aan den eenen kant wordt door de Regeering de 
beoordeeling aan de ambtenarcn overgejaten, maar men bc
hoeft geen bepaalde vergunning te hebben van zijn supe
l"Îeuren om tot publicatie van een n.iet geheim stuk over t e 
gaau. Ik geloof echter, dat in de practijk de vrees niet 
denkbeeldig zal blijken, dat vooral de lagere ambtenaren, 
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Wijziging Wetboek van Strafrecht (publicatie ambtelijke bescheiden). 

(SOEJONO, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
die ,.met altijd een helder oordeel hebben over het al o~ 

niet geheim zijn van een stuk} er spoedig toe zullen over
gaan alle stukken geheim te h01!uen, Gok die waarvan naar 
het oordeel van hun superieuren geheimhouditlg niet in 
's Lands belang zou zijn. De Regeering zal mij toclt w~l 

willen toegeven, dat in vele gevallen geheimhouding niet 
bepaald noodzakelijk is en dat dus dikwijls ook door lagere 
ambtenaren inzage kan worden gegeven van stukken, in 
het belang van de maatschappij, bijv. van handel of in
dustrie e.d . Nu vrees ik, dat door deze interpretatie van 
Regeerings\\"ege de ambtenaren allicht bevreesd zullen wor
den (}m een of ander stuk publiek te maken. 

Ik z(}u daarom den geachten RegeerÏllgsgemachtigde wil
len vragen, of Ïll deze niet een zekere vaagheid heerscht. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
tegen het onbevoegd openbaar maken van hun bescheiden. 
Daarom meen ik, dat de Regeering zich hier beter afzijdig 
kan houden, ten eerste omdat de behoefte aan bemoeienis 
door de Regeering niet wordt gevoeld en ten tweede, om
dat de locale raden lichanlen zijn, die voor zichzelf kun
nen zorgen. 

De heer Dwidjosew(}jo heeft er verder nog bezwaar tegen 
gemaakt, dat alleen ambtenaren in die strafbepaling vallen 
en bijv. leden van de locale raden, die van nature ambte
naar zijn, wel onder die strafbepaling zouden vallen en de 
gekozen leden, die van nature geen ambtenaar zijn, hier
onder niet zouden vallen. 

De heer Ko e s 0 e m 0 0 e toy 0: Bedoeld wordt de 

De V () () r zit ter: Is de RegeerÏllgsgemachtigde 
reid onmiddellijk te antwQorden? 

leden van de commissies, niet van de locale raden. 
.he-

De heel' Rut g e r sJ directBUl' van Justitie: Gaarne, 
·Mijnheer de V (}orzittcr! 

De heer Dwirlj(}sew(}jo heeft verschillende opmerkingen 
gemaakt, die in het algemeen gesproken v(}!k(}men jnist zijn, 
maar ik zou daartegen t<>eh willen (}pmerken, dat de Re
geel"Ïllg tut den alRrd der zaak, waar het hler gaat (}m 
strafbepalingen, zich gr(}ote beperking oplegt. Daarom 
wil zij in overeenstemming met de Neder18Dldsche wetge
ving alleen beschermen de ambtelijke bescheiden. Een uit
hreiding van die bescherming is tot nu t(}e noeh in Neder· 
land, t;oeh luer wenschelijk geoordeeld, omdat in de prac
tijk niet gebleken is, dat daaraan eenige behoefte bestaat. 
Het is natuurlijk wenschelijk te straffen, daar waar de 
practijk de noodzakelijkheid ervan aantoont, maar het is 
eigenlijk n(}g wenschelijloer niet te straffen daar, waar de 
practijk de noodzakelijkheid van dat straffen niet hoeft aan· 
getoond. 

Verder is de heer Dwidj(}sewojo erop teruggek(}!uen, dat 
de locale raden niet beschermd worden door deze strafarti
kcJen, maal' toch eigenldjk weer wel worden beschermd om
dat naar het inzicht van den heer Dwidjosewojo de auto
nome lichamen als provincie, gemeenten enz. alle organen v·an 
den Staat zouden zijn . Dit is zeker niet de bedoeling. Voor 
zoo vet· mij bekend worde.n onder het b()grip "organen van 
den Staat" in het slaatsreeht alleen begrepen die ambtena.
ren en die colleges, die rechtstreeks afhankelijk zijn van het 
centraal gezag, maar worden daar niet toe gerekend licha
men, die autonoom zijn en een eigen zelfstandig leven leiden. 

Er valt misschien over te twisten, maar de bedoeling van 
de wet is altijd zoo geweest en dit is Ïll de praktijk ook 
altijd de opvatting geweest. Ik zou den heer Dwidjose
wojo nog erbij willen zeggen, dat . de Regecring van het 
centraal gezag uit bezien, tot nu t(}e noch in Nederland 
noch hler de behoefte gevoelt om de bescheiden van de 
locale raden te beschcrmem; juist de locale raden hebben 
weinig behoefte aUJ1 beschetming, 9nl~at bun eigen auto
nomie, die ik zooeven releveerde, maakt, dat de locale ra
den volkomen vrij zijn, wanneer zij dat wenschelijk achten, 
voor zichzelf te zorgen en zelf strafbepaiÏllgen te maken 

De Voo r zit ter: VOOl'ZOOVCl' zij niet-ambtenaar zijn. 

De heer Rut g ers, directeur vau Justitie: Ook v,oor 
de leden van commissies is t(}t nu toe in de praktijk de 
behoefte van het maken van een strafbepaling tegen open
baarmaking van stukkem nlet gebleken. Mocht deze b,'
hoefte alsnog blijken, dan kQst het zeer weinig m(}eite te 
maken, dat de leden van de commissies, die geen ambtenaar 
zijn en misbruik maken van het openbaarmaken van stuk
ken, ook daarvo(}r strafbaar gesteld ktHUlen worden. 

In het algemeen zijn de opmerkingen van den heer Dwi
djosewojo feitelijk volkomen juist, maar de RegeerÏllg is er 
niet van overtuigd, dat voor de uitbreiding, die hij aan 
het strafwelartikel wil geven, oenige dringende noodzake
lijkheid bestaat, althans niet zóó drilllgend, dat daarvoor 
het mak"" van een strafbepaling gewettigd zou zijn. 

De heer Soej(}llo heeft be'<waar gemaakt, dat de RegeerÏlng 
stukkeDl , waarop niet geheim staat, toch wil beschonwen als 
geheim en aan den anderen kant ook niet een zuiveI~ scherpe 
gedragslijn wil geven aan de ambtonaren, wat nu eigen
lijk gebrom m(}et zijn en wat niet. De heer Soejono heeft 
daaruit de conclusie getrokken, dat nu aan de ambtenaren 
zelf wordt overgelaten, wat zij zullen en mogen publiceereu 
en wat niet. Dat is niet geheel juist. Wanneer een ambtenaar 
een stuk puhliceert, hetzij daar geheim op staat of niet, kan 
de rechter, die de zaak te onderzoeken krijgt, zeggen, ik be
schouw dit stuk als geheim en de (}pheffing ''3.n dit geheim 
als tegen het beik1D1g van het land, ik straf daarom den amb
tenaar voor de openbaarmaking hiel'van. W,anneel' op zoo'n 
stuk niet gestaan beeft, dat het geheim is, dan is dit voor 
don ,ambten..1ar, die het in onwetendheid openbaar heeft ge
maakt, met erg aangena.:'1ITI, maar stukken publiceet'en is 
nu eenmaal nie.t zijn werk en hij 'heeft den plicht, voorzich
t ig te zjjn. Het is niet de bcdoe.li.Jljl deze zaak te ma.china
liseeren., omdat de rrweilijkheid daul1.iet wordt ondervangen, 
maar verplaatst. Wij moolen niet aan de ambtenaren over
I.teu, wat zij op de stnkkem willen zetten, want dan wn 
iu die:nsten, waar het strak toegaat, (}p ane stukken 
lIgeheim " worden. gezet en het logisch gevolg daarvan is, 
da.t wanneer de publica.ties hiervan strafh-aar worden gesteld, 
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\\Tijzi ging \V etbo(l,k \ 'alll Stra:feecht (publicatie ambtdijkc bcsche~den). - Ovcl'dracht van beh eer rum regentschappen. 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, SOEJONO.) 
,die strafbepaling wordt uitgebreid tot een omvang, die dool' 
,de RcgcerÎlng allel"minst g:ewc-nscht wo rdt. 

D e 1nvcstie, waal' het hicl' om gaat, is deze. Bij h et 
,ontstaan van de Holl andsche strafwet is men bij de toe
·liehting van het Hollandsehe artikel van het standpunt 
-uï tgegaa n, dat een ambtenaar zelf moet beoo rdeelell, of een 
:stuk geheim "is of niet. 

Wanneer de heel" Soejono nu zegt, dat er lagere ambte
,,,!r en i ijn, ,die dit moeilijk kunnen beoordeelen - de heer 
;Soejono schijnt hen voor bi jzonder praat zuchtig te houden 
- clan za.l hij voorzichtig nlOet cn zijn i de reda ctie vrul het 
straf wetsartikel brengt nn cenma.al mede, dat de Ialmbte
na.ar, voordat hij tot publi catie ove rgaat, zich terd ege 
zal moeten dekken op :z ijn voorllla n. en dit (licnt om te 
voorkomenl) dat de lagere ambtenaren zuilen zeggen: H et 
":i s niets, dit of d'at stuk kunnen wij wel nal~Hr de soos 
moocneme.n en iedereen la ten leze.n. De geheele opzet is 
·onl\djfelbauI", dat de ambtenaren door deze strafbepa
ling eml strcnge wa.al'schuwing kri jgen zee l' voorzichtig 
met ll et publicecl'en van stukken te zijn, wannee r zij de 
strekkirng' daarvan ni et kunnen beom'deelen , TI{ kan niet 
medegaan m(>,t oe opvatting wm den hf'01' Soejono, dat dOOl' 
'dc aa.nc111i.din g van t O\'oren , dat een s.tuk "geheim", "erg 
geheim ", )H:,el erg gellcim ll

, is, aan de ambtcnal~n kenbaar 
.gemaakt moet \\'orden of het st.uk wel of niet mag worden 
·gepubliceerd. De heer Soejono moet bedenken dat een 
·stuk "gen eïm ,., en "niet geheim" kan zijn naar oLli~tandig
heden . Wanneer bijvoorbeeld een p ersoneelsvoor"ie! wordt 
gedaalll, t erwij l omtrent de benoeming algemeen gedacht 
WOI'<lt, dat daancoor een bepaalde perso(}n in aanmerking 
komt. clan ztl l het njet ':-:00 hee:1 erg zijn, WaJ1I1100r daarover 
g'cpl'aat wordt 1<.1LIs de verwa,cllte benoemd is. 'V runneer het 

.achtel'af pveHwC'l andel's uitvalt 0 n een and(' J' ])(, 1"800n wOI'clt 
br noemc1, clmn WOI'Clt de publicatie van het stuk ech
t e'l' onaangen.marm; daarom is het noodig', (lat zo0"n 
,stuk g'cheim blljft. Zoo :zijn er vele stukken, die in 
het voo rbereidend stadium uit dCJl aa.rd der zaak ge
heim moeten blijven, maal' waarvan, waillllecr b,v, een
maal de Ord01l1lanti e tot stand is gekomen, de geheimhou
<l in g geen enkel nut meer heeft. Het vaststellen dus van 
tevoren: dit stuk is -gelleim en blijft zijn leven lang geheim 
en het andere stuk is niet geheim en blijft dus zijn leven 
lang niet geheim, is pract isch vrij wel onmogelijk. Daarom 
is de oenige oplossing, zooals ook in de wet staat, dat aan 
den reeht'er wordt overgelaten t e bepalen welke stukken 
zoodm1ig- g'eheim ?lijn da.t de schending van dat geheim 
strafbaa r is, 

De hee l" S 0 0 jon 0: Mijnheer de Voorzitter! Mij ll be
zwaar gaat natuurlijk niet tegen dle stukken, waarvan de 
ge heimhouding uit.drukkelijk bepaald is. 'Vannoor op een 
stuk wordt vermeld, dat het g'<eheim moet worcle.n. gehou
den , dan zal geen ambtena:mr er aan denken, dat niet ge
]lei111 t e houdellook niet de Ja.gel'e ambtenal'cn, M'aar W'iUUil' 

]l et om gaat, is, dat vermoedelijk voorall de lagere ambte
nal'CJl geneigd zuUen zij/n, om wanneer op ee.n stuk niet 
,uitdrukkelijk wordt bepaald, dat het gellCim moot worden 

(SOEJONO, DIR. VAN JUST., VOORZ., KERKKAMP.) 
gehouden, het toch geheim te houden. Dit strookt trou
wens met de opvatting van CCOl der leden Wlln het College 
van Gedelegeerden, dat cigenJijk alle ambtelijke stukken 
geheim moeten wOI'<len gehollden zoolang door het bevoegd 
gezag geoo verlof tot open baal' maken is gegeven en ik 
vr ees, dat dït in de practijk moeilijkheden zal geven. Uat 
is het eenige, wat ik nog te zeggen had, Mijnheer de Voor
zitter! 

De heel' Rut g ers direeteur van Justitie : Mijnheer de 
Voorzitter! Uit den aard der zaak is een ambtenaar, de 
hoogere zoowel als de lagere, bescheiden en voorzichtig bij 
het publieeeren van ambtelijke stukkeu. Dat is tenslotte het 
gunstig gevolg van de weL Het is mij niet goed duidelijk, 
welk bezwaar de heer Soejono daartegen heeft. Wanneer het 
een ambtenaar wenscbelijk mocht voorkomen stukken) die 
hij onder zich heeft, te publiceeren, dan kan hij daarvoor 
aan zijn chef permissie vragen en het is zeker niet wensche
lijk, dat de lagere ambtenaren zelf gaan beoordeelen, welke 
stukken geheim zijn en welke niet. Wordt daardoor in het 
algemeen oon geheim cachet laan de &tukkell gegeven en 
wordt de geheimllOuding daardoor in de practijk weleens 
ovc,"d'I'eycn - het juiste miclcle,n is moeilijk tc her eiken -
dan komt het mij toch voor, dat het in ieder geval betel' is, 
dat wordt overdreven aan den kant van de geheimhouding 
dan wanneer er maar lukraak wordt gepubliceerd. Het eerste 
is een gevolg van deze wetgeving) wat wij o,i. met vreugde 
kunnen accepteeren, 

De ontwerp-ordonnantie, .:-:ooa1s zij van Regeeringswege. is 
gewijzigd, w011dt zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

De V oo rzitter: Aan de ordo i s de b c han· 
del i 11 g van d e ge w:ij z IÎ. g deo n t w.e. r p-o l' d 0 n
u a n tie tot 0 ve r d l' IR, c h t v a ll b c h eer van e n
k e ie zak en aan d e R ege n tsc h a ppen in 
We s t-Ja v·a. (Ond. 80) . 

Ik maak er de h oer en op attent, dat ook in deze ontwerp
ordonnantie bij l\femorie. van Antwoord VRn 'Regeeringswege 
een wijziging is oongebl'acht, en wel in art. 2, welke wijzi
ging dm, als in den tekst gc'insel'ccl'c1 kan worden bcs~hollWd. 

De heer IC e rkk a mp : "Mijnheer de Voorzitter ! Na 
deze Memorie van AntwoQl"d bestaa t el' m,L alle aanleiding 
de Regcering uit te 1100djgcn nog eens een ondel'zoek te 
doen instellen of nu werkelijk aan alle r egentschappen is 
overgedragen, wat daarvoor in aanm erking k.omt, 

Bij deze gelegenheid hebben wij eigcmlijk, in antwoord 
op een in het Gedclegeel'denvcrsla g gestelde vraag, weer een 
nienwe nit.breidïng gekregen van het oorspronkelij k (}nl
w01-P. Wie waarborgt (}lW dat dergelijke uitbreidïngen niet 
nog in meerder aantal zull en volgen? 

Een andere oplossing zou zijn, het ontwerp 110g een jaar
tje aan te houden om te zien, of er wellicht nog nieuwe vleer
muizengrotten worden ontdekt en in beheer worden. -ge
Vl'aagd dan wel, of er hier Cn daar nog eeu eenzame pasang-
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(KERKKAMP.) 
grahan wordt gevonden, wnarvan het beheer aan het 
I'egentsehap moet worden overgedragen. Het eigenaardige 
toch VIlJl dit ontwerp is, dat ook daartegen geen bezwaar 
!>JOu bestaan, want aUes, wat erin bepaald wordt, werkt 
terug tot 1 J"lJrlUal~ 1926. 

;Maar, Mijnheer de Voorzitter, ik ben niet zoo kwaad als 
het wel eens lijkt en zal daarom een dergelijk voorstel niet 
doen. Ik zal m.ij bepalen tot een zuiver technische bespreking 
van een bepaald artikel en wel van artikel 3 van het ont
werp. Wanneer men dat artikel leest en daal' ziet staan, dat 
aan ·het regentschap worden overgedragen: a, dit, b, dat c, 
dat, enz. terwijl el' dan weel' een opsomming volgt van 
hetgeen wordt overgedragen van Q, tot en met d van weer 
wat anders, en da.n weer: overgedragen "an a tot en met d, 
nog weer iets anders, dan wordt het iemrund wel een weiIl.Î.g' 
dnizelig. Een dergelijk adacadirubra heb ik vroeger in de 
JavllSche Com'ant herhaaldellljk aangetroffen in de redactie 
vaJl Gouvel1llementsbooluiten, maal' het is mij altijd een 
geweldigen gruwel geweest. Als dat nlÏ.ct een uitvinding 
van den duiYel is, dan is het toch zeker eeu uitvinding 
van de Algemeene Secrebnirie en U weet, Mijnheer de V 001'

zitter, dat is nog een oude vriendin V8lll mij, dezelfde, die 
een jaar of wat geleden zoo gelukkig gehuwd is. 

De man, dic illder\ijd deze prachtuitvinding gedaan heeft, 
is nn natuurlijk allang met promotie ovcrgeplaatst, zooals 
bij de Secretarie herhaaldelijk voorkomt, of anders zeker 
bevorderd tot lid van den Raad van Indië, misschiru zelfs 
wel minister geworden. Zoo'n geniale administratieman is 
voor Indië altijd overal bruikbaar. 

Maar laat ik nu tot het A, B, C, terugkeeren, al is het 
dan niet met graagte. Vroeger schoof ik dergelijke vCl'bijs
terend1e letterraadsels tcr . .djdc', maar nu ik llid bOOt van dit 
wetgevende college g!8i!Lt dat niet meer. Ik moet er nu 
wel notitie vrun nemen en de zaak bestudool.'Cill. Ik heb dat 
dan ook gedaan cn ben tot de eonelusie gekomen, dat de 
redactie van artikel 3 niet alleoo leelijk is, maar bovendien 
ook niet practisoh en in ieder ge"al bijzO'lldc<r geschikt, om 
eCiD. eenvoudige za.ak iJlgewikkeld te maken. Th ben echter 
nog een begill'lleliJlg in het vmk van wetgeving en zal mijn 
opmerkingen daarom inkleeden in den vorm van vragen, 
daal' allicht de Regeeringsgemachtigde el' meel' van weet 
dan ik, al was het maal' alleen na ' de ervaring, die hij ter
zake in 'wo mime mate heeft opgedaan. 

Ik zou dan willen vragen: is de bedoeling van hetgeen 
artikel 3 inhoudt eigenlijk wel iets anders dan een aanvul· 
ling van bepaalde ordollOlaJlties j Waarom - zou ik verder 
willen vragen - heeft men zicll diaOl niet bepaald tot een 
eenvoudige aanvulling' Laat ik een voorbeeld nemen en 
even Staatsblad No. 385 van 1925 opslaan. Daar vindt men 
in a.rtikel 4 alles opgegeve.n, W'at met ingang van 1 Januari 
1926 aan het regentschap Krawang in beheer is overgedra
gen . Daarin vindt men verder ook, welke verplichtingen dat 
mgemtschap heeft iJl acht te nemen bij het beheer van de 
hem overgedragen zaken. 

In het eerste lid van dat artikel zijn die zaken een voo~ 
een opgesomd. Wanneer men de voorgestelde wijziging na-

(KERKKAMP, SOEKAWATI.) 
gaat, blijkt dat aan die opsomming slechts één punt is toe
gevoegd, als ik mij goed helWner, dat betreffende de brand
spuithuizen.; in plaats dat men in lid 1 van artikel·4 hijgt 
de opgesomde zaken van" tot en met 71, wordt nu daaraan 
nog toegevoegd een punt i, dat betrekking heeft op de 
brandspuithuizen. 

Mijnheer de Voorzitter! Zoo is het ook met de andere 01'

dOllJll.anties, die in het ontwerp zijn opgesomd. En nu zou 
ik a.an den Regeelingsgemachtigde willen vragen, waarom 
niet eenvoudig gezegd is: clie on die ::;.tflat .. ~bladen wOl'den 
uitgebreid voor wa.( betreft lid 1 van art. 4 met een punt i 
- of hoe dalll ook de nummeling zou moeten zijn - waariu 
IlJlm gpgtwen is hp.tgeen op.n.ieuw wordt overgedragen. Wan
neer op een dergelijke ma,uer was gehandeld, zou tevens 
hetgeen is opgesomd hl art. 3 vanl dit ontwerp betreffende 
de verplichtingen, welke de regentschappen op zich nemen, 
geheel kunn en vervallen, want precies hetzelfde komt reeds 
in de oorspronkelijke ordonnantie voor. 

Tha.ns lnij gcn wij ecn geheel nieuwe ordonnantie en wan
Ileer wij OYG1' eenige jaren met meer weten, hoe deze zaak 
tot stand is gekomen, is het oorspronkelijke ontwerp niet 
aangevllld, maar heeft men te zoeken naar een nieuwe ordon
nantie van een later jaar met precies dezelfde bepalingen 
als die van het oorspronkelijke ontwerp . Ik meen dus, dat 
de meest aamgewezen weg h.ier is verlaten en zou den Regee.
ringsgerIUl"htigde willen vragen wat daa.rvam. dil reden is, 
waarom het noodig werd geyonde.n deze eenvoudige zaak 
zoo gecompliceerd te make'u en of het niet wensehelijk 
moet worden geacht zich te bepalen tot een 88J1vulling van 
de desbetreffende artikelen der oorspronkelijke ordonnan
ties. Ik geloof, dat het dan ook in doe toekomst gemakke
Iijkel' zal vijn om .Hes precies nit te zoeken, terwijl dan 
iedereen beter zal weten dan bij de nu gevoO.gde wijze vau 
wetgeving, welke zaken in beheer zijn overgedragen aan 
de verschillende regerntschappen. 

De heer S 0 e k a wat i : Mijnheer de Voorzitter ! Het 
is m.ij opgevallen, dat de considerans van ele ontwerp
ordoll'llantie als bedoeling daarvan aangeeft het overdra
gen in beheer van eenige zaken, welke aan het land toe
behooren, aan eenige binnen de provincie West--Java gele
gen regentschappeu. 

In overeenstemming daal'Inede wordt in art. 2 dan ook 
gesproken van overdracht in beheer aan het regentscbap 
Tjiandjoer van vogelnestklippen en vleermuizengrotten. In 
het 2e lid van artikel 3 ontmoet men evenwel de bepaling, 
dat de in het lste lid genoemde zaken in eigendom worden 
overgedragen "run de in dat eerate lid genoemde regent
scbappen. Daarnit is af te leiden, dat de ordonnantie ver
der .gaat dan in den considerans is aangegeven. In eigen
dom overdragen van zakem is toch niet hetzelfde als het 
beheer daarvan overdragen. Het verschil tussehen de bei
de door mij genoemde deelen van de ontwerp-ordoIDlantie 
geeft, dunkt me, aan het ontwerp een tweeslachtig karakter. 
Daar komt nog bij, dat in het aangehaalde 2de lid van 
art. 3 de eigendom wordt overgedragen, voor zoover de in 
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(SOEKAWATI, DJAJADININGRAT.) 
het 18te lid genoemde zaken, aan de voormalige gewesten, 
in wier plaats cl regentsehappen zijn gekomen, hadden toe
behoord . Daarmede wordt onzeker gesteld of er eigen
domsoverdracht plaats heeft. Ook dit lwmt mij als ecn ge
brek in het ontwerp voor. Ik begrijp een bepaling, waar
bij eigendom wordt ovcr.gedl'ugen, alleen clan, wanneer het 
eigendomsrecht van den vorigen rechthebbende vaststaat. 
Indien geen eigendomsrecht van voormalige gewesten op 
de in het 1st. lid genocmde zakcn bestaan heeft, zou het 
2de lid een nietszeggende klru1k zijn zonder eenig gevolg, 
w.at mij in strijd voorkomt met het wezen van de ordon
nantie. 

Een ol'donnantie moet toch rechtszekerheid geven en 
geen. onzekerheid laten bestaan . 

Mijnheer de Voorzitter! Deze bedenkingen geven mij 
aanl('iclill~, de l' Rcg(,(, l'ing te verzoeken, mij el' wel O\'Cl' te 
willen inlichten : 
Ic. wat hal1r aanleiding heeft gegeven fot de tegenstrij

digheid, die bestaat tusschen de considerans en bet 
tweede lid van art. 3, waarop ik zooeven heb gewezen; 

2e. welke rechten de voormalige gewesten hebben bezeten 
op de in het eerste lid van art. 3 genoemde zaken. 

De heer D j a j a d i 11 i n g rat: Mijnheer de Voorzitter! 
Na dc opmel'kingen van den heel' KCl'kkamp kan ik heel 
kort zijn. 

In het Gedelegoorclenversla,g is o.a. de vraag gesteld of 
bij de overdracht van de verschillende zaken aan de in 
de ,ordonnantie genoemde regentschappen ook de medewer
king van de provincie werd ingeroepen. Daarmede werd 
o.m. het volgende bedoeld. 

Bij de liquidatie van de verschillende plaatselijke raden 
hadden de l'egent.~chappen en de provincie uiteraard nog 
niets te zeggen. De Regeering kon vrijwel voor de verdee
ling van de boedels van de sedert opgeheven ressorten zorg
clragcu. Maal' nu hebben de provincie en de regentschappen 
wèl iets te bewercn. Ik vraag mij daarom af of bij de 
vaststelling van dCI'gelijke ordonnanties, als Cl' thans een 
VOOI' ons Jigt, ook het advies is ingewonnen van de betrok
ken regentschappen en de betrokken provincie. Ik vraag 
dit, omdat mij gebleken is, dat vaak het beheer van ver
schillende zaken aaLl dc regentschappen wordt opgedron
gen, ook 1.11.~ de regentschappen dat beheer eigenlijh: niet 
zoudcn ,,'emichen. 

Ik ben het volkomen lUet dcn heer Kel'kkamp eens, dat 
hct noodzal-:el ijk is, eindelijk eens behoorlijk na te gaan. 
welke znken èn van het Land èn van de provincie overge
dragen kUIl.nen worden aan de regentschappen. J\fa~r daal."

bij zou ik toch de Regeel'ig in overweging willen geven, in 
de allereerste plaats het advies van de regentschappen te 
hooren . V\Tannecr men dan ook eenvoudig aan de regent
schappen vraagt, welke zaken die verschillende ressorten 
clan zouden willen beheeren, geloof ik, dat men tot een 
zcet· behoorlijk result.aat zou 1\l1l1nen komen, ook in ver
band met de finallcieele draag]n'acht en andere omstandig
heden van die verschillende ressorten. 

Ik zou dus gaarne zien, dat de zaak niet alleen van bo
Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(DJAJADININGRAT, STOKVIS.) 
\'C'11 af werd geregeld, maar dat ook werkelijk de mee
rringen "an die verschillende ressorten nauwkeurig werden 
gehoord. 

Ik dank U, ~Iijn.h e<r de Voorl.itter. 

Dc heer S tok v is: Mijl1JlCer de VOol-ûtter! In. het 
Oeclelegccl'dclJlverslag komt eh" opmerking voor, dat op
nieuw blijkt van de overhaasting bij de iU&1clling del' 
rcgentsC'happcll, omdat nu, zoo genumen tijd Jater, weer 
hC't \'oorstel wordt gedaan, om eenige bcvoegelheden en 
objecten 'ft'll ll deze regentschappcn over te dragen. 

Het antwoord daarop, gegc\'en in de ~Iemol'ie van Ant
woord, lnidt: 

"Het verwijt van overhaasting bij de instelling van 
regentschappen in \Vest-Java is reeds eenige malen dool' 
de Regeeriug teruggewezen, weshalve Zij meent thans 
niet opnieuw daarop te moeten ingaan". 

Mijnheer cle Voorzitter ! Hij, die dat geschreven heeft, 
bcyond zich op dat oogenblik niet bcpa,tld hl eell goed llU
meur, maar dat is een lichte ongesteldheid, die iedereen is 
te gunnen ell dus ook der Regeering, clie het antwoord heeft 
samengesteld. ~faar is het een al\twoord op hetgeen werd op
gemerkt 1 Wij bebben uitdrukkelijk gezegd, dat dit voorstel 
weel' een aanwijZi.Ï.ng js, dat el' oVêl'haasting hecft plaats ge
had bij do instelling van de reg·ont,~cllUpsl·aclcn. en nu had de 
Regeering moeten aantoonen, dat dit voorstel dMlil-va.1t géén 
aanwijzing is, maar zij had niet moeten vertellen, dat zij 
dat verwijt al zoovele malen heeft teruggewezen. Natuurlijk, 
dergelijke ycrwijtcn wijst men terug, wat nog niet llJtijd 
wil zeggen, dat ze daarom ook volkomen onjuist zijn ge
plaatst. 1\laa1' wat sterker is, de Memotic van ~roelichtÏiUg 
zelve bevestjgt volkomen de grief, die in llet Gedelegeerden
verslag is geuit. Wij lez<1n daar: 

"Door een onwillekeurig verzuim is bij de instelling 
van de zelfstandige regentschappen i" de provincie 
West-Java de overdracht in beheer van enkele zaken 
aan sommige dier nieuwe gemeenschappen achterwege 
gebleven ... .. .......... ". 

Mijnheer de Voorzitter! Nu bestaat overhaasting gewoon
lijk in een reeks van onwillekeurige verzuimen. Ik zou waar
lijk niet weten, hoe ik het begrip "overhaasting" andors 
zou moeten omschrijven. Dus inderdaad wordt hjer door de 
Regeering zelve volkomen bevestigd de grief, die zij al zoo
veel herhaalde malen heeft teruggewezen. Van een sterke 81'

gument.a.t ie van die tCI1.1gwijzillg getuigt deze 1\1emorie van 
Toelichting dan toch lli et. Is cr inderdaad van geen over
haasting sprake geweest, dan maakt de Rcgeering het voor 
haarzelve niet gunstiger, want dau is hier aanwezig een be
Jangrijke co ncrete fout, en dat vind ik eigenlijk nog el'
gel' . Ik ga hier even op in, omdat op het oogenblik mi jn 
humeur ook niet zoo buitengewoon gunstig is. ' Vanneer men 
zoo'n antwoord krijgt , is c1nt niet bcvol'dct'iijk voor de 
goede stemmblg, \'ool·,tl wanll('{"l' dc \'I'llal-.!' zoo volkomen 
gcrechtva.aed igd bljjkt te zijn. 

En wat moet nu wegens ebt 0Ilwille}.;;ellI1h"C vCl'ztlim nog 
aan een recks van regentschappen wOl'clen on~l'g('dl"ngeIl1 

Bl'andspuithnir.cn, baclplaatRcll, spoel1eiclingen en riolen_ 
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(STOKVIS.) 
lIIam' clat is dus onge,-eer het grootste decn van de objecten, 
die aan dl' }"egrntsthapsladen zijn toebedeeld. 

Ik geloof dllS, dat de gliei in het Gedelcgeel'clcnverslag 
juist was en dat de RegeC1ing clie grief zelf in de toelich
ting heeft onderschreven. 

Een andere Yrallg van meel' ondergeschikten aa rd, maar 
toeh niet zonder belang, is deze . El' staat in a11ikel 3, na de 
enumeratie van de verschi11ende O1'er te dragen objecten: 

"onder yerplieh ting om die zaken aan hare tegen-
woordige bestcmming te doen beantwoorden ... ... ". 

Nu zijn daaronder ook begrepen de vleermuiz.ctngrotten, 
die nog "iet zijn geëxploiteerd. Wat is nu de tegenwoor
dige bestemming "all die vleermuizengrot ten ? 

(STOKVIS, DWIDJOSEWOJO, REG. COMM. VOOR· 
DE BEST. HERV.) 
kan een vergissing worden begaan op een zeer onderge
schikt pumt, maal' den anderen koel' op een zeel' belanglijk 
punt en daarom is het van belang, dat wij bij een onderge
schikt prul! el' cic a.~ndaeh t op kllJlllen vestigen. 

Nu begrijp ik ni et. welk verschil de Regccring in de 
Memorie van Antwoord z.i.et tU88chen "opheffin g" van de 
vroegere ressorten en ,run hunne "liquidatie". Hoe door 
het plaatscn \'a:n deze nuance nu kan worden gerechtvaar
digd, dat de meclcwcrkiJlg van de provincie aanvankelijk 
niet was gevraagd, maar directe overdracht aan de r egent
schapsraden plaats had, is mij niet duidelijk geworden. 
Vergis ik mij hierin, dan ",hl ik gMrne door clen geaehten 
Regeeringsgemachtigde van die vergissing eoalS afdoencle 

De Vo o r z it ter: Die vallen niet onder a rt. 3, maar worden overtuigd. 
onder art. 2. . Ik dank lT, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' St 0 k v i s : Ik heb het even nagezien Cll U hebt 
inderdaad gelijk, Mijnllee!' de Vool-bitter! 1) ziet. als i I, 
een vel'g'Îsr-."Îng beg-a, dan wil ik die, indien daarop wordt 
gewezen, g'aUl'lle onm idd el1 ijk toegeven , 

De Voo r z it ter: Uw humeur is gelukkig al weer 
gauw betel' geworden. 

De heel' S tok v i s : Mijnheer de Voorzitter ! Mijn 
humeur was al gauw weer hersteld, 

lets milders nog. Er is ill het Gedelegeerdcnvel'slag ge 
vraagd, waarom na de opheffing van de vroegcre ndmini
straHC\'c ]'('SSOl·ten de verschjllende objecten niet eerst 'aillTI 
de provjncie zij n overgedragen, althans waarom niet yan 
teVOl-en de medewerking van die prodncic zou zijn ge
vraagd \'001' o\'erdl'acht aan de regentschappen. Die op· 
merking is zoo jui.st. dat de Regeerin.g in de 1\l emorie \'an 
Antwoord zich Illlnst om mede te declcll, dat de 7.J.a.k for
meel nog- in ol'd <.' ir.; gemaakt, doordat nu van den Pro\'Ïn
dalen Haad \'an \Yfst-Ja\'3 ee-n besluit is verkregen, dat 
a lsnog deze o\'el'll,'acht aan de l'egerntsc.bappen wettigt , 
Das fOl"m eel - en 'n11 ders wn!{ de "rAng ook niet bedorlc1·
was cHe opmel'kin~:, dunkt n1ij, juist. ~la.ar nu zegt dc 
Regeering in haat' flntwool'd, alvorens zij toegeeft. dat ook 
d ie opmerking juist is : 

"De in vool'liggende ontwerp-o l'dollJla ntic bcdoeldf' 
beheeL'sovcrdl'aeht aan de regcntschappen moet echter 
nog gerekend worden te bellOoren tot de liqui dat ie van 
de sedert opgehe\'en plaatselijke ressorten, zood at tegen 
overdracht zonder uitdrukkelijk verklaarde Illc<lewel'
king van de provincie - medewerking, welke bij een 
rege1matig ve rloop van deze aangelegenheid ook niet 
verleend zou zijn - naar de meerung del' Rc.geering 
geen bezwaar bestond' '. 

Eigena<lL'dig. dat bij ecn regelmatig verloop de Provin
ciale Raad ni e t zou hehben meegewerkt en dat eerst 
bij e('11 onl"cgclmilt ig VC1~()OP , d ie medewerking werd ver
kregon! 

In wezen is de zaak niet van zooveel gewi cht, maar het 
gaat hier toch om toepas.<;ing van de wet. D<m eenen keer 

De heel' D w i d j o S e w 0 jo : Mijnheer de Voorzitter! 
Ik wilde gaarne een \'raag van ondergesch ikt belang aan de 
Regeel'ing stellen nl., deze of de zinsnede "an art. 1, en de 
aanvulling van art. 4 : 

"met \'CrpliehtiJlg om di e !k'U) hare tegenwoordige be
stemming te doen beantwoorden ", 

hiel' wel ",ensehelijk is, immers dan zouden bijv. de pa
~auggrahan.8, bedoeld in 'alrt, look eeuwig pa..l':iaUggrahans 
moeten blij\'en, want ecu regentschapsraad mag n iet hande· 
len in stl'i,id met het bepaalde in een ol·donJlantie. Wil dus 
een regentschapsraad bijv, een pasanggrahan voor iets an
ders bestemmen, omdat dit noodzakelijk wordt geacht, dan 
moet er eerst gewacht worden op COn herziening \'all de Ol'

lIcnnantie, 
Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter : W enseht een van de leden nog het 
woord' Zoo niet, wenscht de Regeeringsgemael1tigde dan on
middellijk te antwoorden? 

De heel' St i b b e, H.egeeringsconunissal'is voor de Be
st uursher vorming: Gaarne, ~Iijnheer de Voorzitter ! 

De }~eer Kel'kkamp wil de Hegeering uitnoodigen nu maal' 
eerst te onderzoeken, of werkelijk alles is o\'ergedrag'en, wat 
daarvoor in aanmerking komt. Verder heeft de heel' Kerk
katup een waarborg geVl'a.a.gd , dat Cl' niot meel' van derge
lijke voorstellen zullen kOffiCJl. Dat i s echtel' een wa<l.I'
borg, die niemand geven kan en die dus ook de Rcgeel'ing 
niet kan ge,-en. Jk geloof, dat dit het best wOI'dt toegelicht 
door het feit, dat de Regeering zich genoodzaakt heeft gezien 
of het althans wensehelijk heeft geacht iu de Memorie van 
Antwoord Cl' de aall(lacht op te vestigen, dat bijv. in de r e
gentschappen Cheribon r.n Koeningan zich tot het vrije 
landsdomein behoorende vleermuizengrotten Ibevindeu, wanl'
van de aanwezigheid tevoren niet bekend was. De overdracht 
van dergelijke zaken kan ook iu de toekomst verwacht wor
den en men zou tot in eeuwigheid kunnen wachten met de 
indiening van een ordonnantie als de onderwerpeli jke als 
men de absolute zekerheid zou wil1en hebben, dat er niets 
meer van dien aard over te dragen valt. 
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
Het tweede pUllt , dat d OOl' dell ht,('1' I\. (,l"kkamp lel' spl'al{ C' 

is gebracht, is ecn l\\\'cstic nUl de r edactie va n art. 3 ,-au 
llCt ontwerp. De heel' Kerkka mp heeft zich in ni et al te 
vriendeli jke terillen over die redactie uitgelaten cn heeft ze 
gC110cmd abl'atadabl'a~ OoI, heeft hij gesp l'oken yall "verbijs
te!'cnde l et l(,l'l'm1Ch;e l~J ' en heeft zclf~ de vraag geste ld, OI 
dit nu hi er eCn uitvindsel nlll den duh'cl of \'an de sccre-

111110 was, een 'Taag, waarop de heel' KC1'kkal11]) wcl geen 
antwoord van mij ul l ,'cl'w'Jkht l'n. 

De hec r K c rkk a III 1' : Dat was uI bekend. 

])0 heer S t i b b c, R Cg'ccJ'in gscommisS3 1'is \'001' de Be
SIUUl'shcl'\'ol' ming : Overigens zou ik Cl' de aandacht nlll den 
hecl' -', (' rkk,lI up op witt en \'t':.,t igl'n , dat , wa II Jl(' (-' I" aan zijn 
voorstel gevolg w('l"d g('gc"(,Il, wij dan een l'eJat't ie zouden 
lu':Ïj g:en , di t' zekcr ni et minder omslacht ig is dan dc redactje 

die op h et oOg'cnblik door de Regccl'in g' is ontwol1)en, Bo

ve ndien tijst tegell het d cnkbceld, zooa ls dat door den hecr 

J\:.cl'l .. k:.lmp is aangegeven, nog dit th eoretisch bczwaal', da t 
lti j dil'ect de ins t eJljngsordonnal1tie .i!:Oll willen aanvullen, 

Dat zou ecn.ig'SZins eigcnaanlig z.ijn, Een instellingsordon
Jlllntic is C('in ol'c1onnantic, welke ge mankt is bij de instellin g 

,'an he t regentschap . 
In hoofdzaak zon ü; willen zeggen, dat de redactic, zooa ls 

(leze dool' den heel' Kerkkamp wordt gedacht, wanneer hij 
deze yoor zichzelf op pupier zet en uitwerkt ............ . ... . . 

De hec l' Kc r k I, a mI': Dat is reeds gebeurd. 

De heer S t i bbc, Rcgeeringscommissaris voor de Be-

s tulli'sher\'ol'ming: ......... zal blijken niet minder omslach-

ti g eJl onduidclijk 10 zijn dan de redactie, zooa;ts die dool' 

d e R t'gl'C I'"Ul g- is anngege\'{'Jl. Et, i s dtlfil'om gee n aaJl1 eidill g' 

"an dl' g'('b l'uikelijk l' J'cclndie af te wijk en. 
D e IH' l' l' Soeknw<lti vest i g,t l ' l' de nallclueht op, dat Cl' in den 

considerans van h et. ontwcl'l) alleen wordt gesproken van 

het ~n behec r geven en nie t van eigendomsoverdracht, ter
" riJ I in de ol'clolU1antlc zelf wèl gespro}l;:en wordt \'an eigen. 

domsov"(~ rdl'acht. Inder daad hnd in dem cOllsidcI'a,ns ook \'un 
die -eigcndomsoverdracht ger ep t kunnen worden, maa r h et 

ol1tl)l'cke11 daarvan is geloof ik niet "an yeel bdanlg. D e 
h oofd zaa,k is natuurlijk da t de eigendomsoverdracht in de 

Ol'dOlllll.lntic zelf wordt aang'ege\'cn. Dat dool' ('cn zek ere 
mate "un oll"ol1ccli g hl'ic.l \ 'HIt den considcl'ans onzel,e r zou 
wOl'den of wel eigellclolllso\'erdracht p laats heelt, - dat. i s 

t enslott e de hoofdzaak wam' de heer Soekawnti op doelt, 
H Is ik h r m g-oed heb begrepen - kan de Re~ecting zckc J' 

n iet 1 oe~cven. 
El' is geen spl'ake van ollzekcl'll eid van de plaats gehad 

h ebbende cigendDlllso\'cl'chacht. "\\'unneer ik den h eer Soe

kn.wntl goed begl"cpell heh, acht hij l'l' htcr bOVCll CUClll de 
!'igcndomso"cl'dl-acht niet zek er gesteld, omdat in de ont· 
WC'1)-Ol'dOllnantjc zeh'e niet pl"('(' ics staat opgcoomcl, welk e 
objeet(~ll in beh('c1' en welke in cig('nclom oveq:~'aall. 

De heol' S 0 e 1 .. a wat i: Br slaa t in het be tl'ol<kcm 

rtl't ik el " voor zoon~ r "; dat maakt de zaak onduiclelijk, ter· 
w ijl cpn en (lIlder rrLOct \'as tst.llun cn ook wie dat moet 
uitmuken. 

Dl' hee l' ~ t i lJ Ij l '. R l'g'l't'1Ïngséomm iss.n,ris voor de Be
s:tullI'foihl' I" ·Ol'lIdng.: J 11 h('1 t \\'('('d l' lid ,'an aJ·t. 3 staat h et 

volg'endl' : 
.,Voor zoovcr de in het vorige lid genoemde of daar-

10p behoOI'('nde OJll'Ol' l'end e Zl.lk('ll 'aall het in de pJaats 

van het betrokken voormali g gewest getreden r essort 
behoorden, gaat de cigendom daarvan over op h et re

gentschap bit1llen welks gehied >dj zi jn gelegen ". 
Nu acht de hecl' Soel .. awati het mogelijk, dat Cl' onzeker

heid za l bestaan omtrent de v l'aag, welke objecten in ei· 
gl'ndom zouden kunnOll wOl'den afgestaan. Ik geloof niet , 

dat Cl' eenige reden is ~VOOl' die vrees. H et vroegere gewest, 

en dus de tegen woordige provin cie en r egeuts<."happcn, w c· 

ten jll'ed es, welke objecten in eigendom hebben toebehoord 
aan de oude gemeenschappen en welke in beheer zijn ge
gCVetl1. In behee r zijn gegeven die objecten. welke inder· 

tijd aan het Land hebben toebehoord en die bij de instel
lin g d('I ' locl11(' rad en uitd rukkelijk bij ordonnantie in. l)c· 
heer ziJn OH'I·gC'dlilp:eJ]. Da t staa t ' ''HBt. "'Vat. c1aal':na tot 

stand is g'ckomen en dOOl' de oude gewestelijke raden i'l 
~rebouwcl of gemaakt, dat is het eigendom en dat is in eigen

dom overgegaau. Daaromtrent besl!l!a.t bij de betrokken 
l'e88011:en geen twijfel. 

De heer s'J a cab : De wetgever moet het zelf doen en 
moet Cl' zich niet van af maken dool' te zeggen, dat degene, 

wien het betreft, wel weet, wat hij te doen heeft. Dat is 
geen goed e wetge\'Ïng. 

D e heer St i bb c, R egcel'ingscommissa l'is voor de Be

stuUl'S11Cl'Vorming: :Mijnh ecr d e Voorzitt cr! De heer Dja

jadiningrat heeft cr de aandacht (lP gevestigd, dat bij deze 
overdracht niet het advies is ingewonnen van de betrokken 
l'ege ntschappen of van de betroklwll provinci e. Hij heeft 

verder de op merking gemaak t, dat het beheor van zaken 
~Taak wordt opgedragen aan de r egentschappen, terwijl deze 
dat ni et wcnschen. Ik geloof, dat er geen enkel r egent
schap is, dat de ovcrdracht van de zaken , waarom h et hier 

g'a.at, niet zou w ellJwhcn. Dit -.",ijn indel'daad zak en , d ie 

feitelijk bij de iJLstellin g "an de regentschappen o,'ergedra
gen hadden moeten zijn, muar waarvan de overdracht door 
een onwillekeurig ve rzuim niet heeft plaats gehad. Er zal 
zek er ,geen enkel r egentschap zijn, dat niet het beheer zou 
will en hebben over pasanggrah ans, bl'a odspuithuizcn, bad

pl aatsen, spoell eidin gen enz., alle zaken, di e in de ontwerp
ordonnantie genoemd zij n . Dat de pl'ovincie daarin niet 
gehoord zou zijn, berust op een misverstand. H et voorstel 
t ot overdracht i s zelfs uitgegaan van de provincie; d e finan· 
t iecle dra.a gkracht van de r egontschappen 1,Rll, gelo'of ik, 
ten aanzien van deze onderwerpen wel buiten beschouwing 

D e Voo r z it t c 1': Dat is, meen ik, ruet door d Clll heer gelaten ,vorden. 
SoekawaU opgemerkt. De heer Stokvis heeft er llogeens de aandacht op geves-
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(REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
ügd, dat de instelling van de regentschappen in West-Java 
met overhaasüng zou hebben plaats gehad en dat de over
dracht, die hier wordt voorgesteld, het gevolg zou zijn van 
die overhaasting. De Memorie van Toelichting - zegt de 
heer Stokvis - bevestigt die grief, want daarin wordt ge
zegd, dat door een onwillekeurig verzuim . bij de instelling 
van de regentschappen deze overdracbt achterwege is ge
bleven. Het is inderdaad een verzuim geweest, maar daar
uit mag niet de conclusie worden getrokken, dat bct ver
zuim het gevolg is geweest van overhaasting. Wanneer 
men een dergelijke veelomvattende taak heeft te verrichten 
als de instelling van de provincie met een groot aantal 
regentschappen, kan het wnder overhaasting ook weleens 
gebeuren, dat een zaak over het hoofd wordt gezien. Ik 
geef dadelijk .toe, dat het niet mag gebeuren. Wanneer 
men zich op een formeel standpunt stelt, mag gcen fout 
,gemaakt worden, maar dit werk is door menschen gemaakt 
en geen meuschenwerk is f eilloos, dus ook dit niet. Wan
neer er dus een fout gemaakt is, moet die worden hersteld, 
maar dat die fout het gevolg zou zijn van oyerhaasting, 
meen ik te moeten ontkennen. 

Het is mij eigenlijk niet precies duidelijk wat de beer 
Stokvis bedoelt met de formeele zijde van de bebeersover
dracht, waarover hij ook heeft gesproken. De heer Stokvis 
heeft de vraag ,gesteld, waarom de medewerking van de pro
vincie niet eerder is gevraagd. Of het nu ,gaat om opheffing 
dan ~vel om likwidatie - zoo zeide hij - dat is toch precies 
hetzelfde. Ja, Mijnheer de Voorzitter, dat is ook hetzelfde, 
maar het ging hier juist om zaken, die feitelijk reeds bij de 
instelling der regentschappeIl in hlill beheer haliden moeten 
overgaan. Het betreft hier dus een gedeel te vlLll de likwidaüe 
der erfenis van de oude gewesten en, zooals in de Memorie 
van Antwoord wordt opgemerkt, wanneer ten deze de nor
male weg was gevolgd, dat wil zeggen, wal1l1eer deze over
di'acht had plaats gevonden tegelijk met de instelling van de 
regentschappen zelve, zou de provincie er uiteraard niet over 
zijn gehoord en had zij dus geen oordeel kunuen geven. Nu 
heeft de Regeering zich in het onderhavige ,geval op het 
standplillt gesteld, dat ,vij - zo!>a]s ik zooe,'en reeds zeid", 
- nog te doen hebben met een stuk likwidatie van de oude 
gewesten en dat daarom op dezelfde wijze als vroeger te 
werk kOOl worden ,gegaan. Formeel kan daarop i.nderdlLad 
een aanmerking worden gemaakt, en juist, omdat de aan
merking, die ten deze in het Gedelegeerdcnversla,g was ge
maakt, juist is, heeft de Regeering de bedoelde informali
teit hersteld, dool' dEl medewerking van de provincie alsnog 
in te roepen . Ik geloof, dat het bezwaar van den heer 
Stokvis daardbor wel za.! zijn op,gehevC'll. 

De heer Dwidjosewojo beeft gevraagd of de bepaling, die 
voorkomt in de artikelen 1 en 3, vervat iil de woorden: 

Il' ........... onder verplichting om die zaken, welke 
worde.n overgedragel1, aan haar tegenwoordige bestem
min,g te doen beantwoorden en ze daartoe in goeden 
staat te onderhouden . ........... em", 

wel wenscheliijk is, omdat de pasanggrahans, die de regent
schappen overgedragen krijgen, ook pasanggrahans mllen 
moeten bHjven. Ik zou den heer Dwidjosewojo hlerop wil-

(REG. COMM. Vl D BEST. HERV., KERKKAMP.) 
lffil .cntwoorden, dat dit inderdaad de bedoeling van de Re
gearing is. 

De heer K e rkk a m p : Moeten die passanggrahaus dllS 
eeuwig blijven bestaan j 

De heer S ti b b e, Regeeringscommissaris voor de Be
stunrshervorming: Eeuwi,g behoeven ze niet te blijven be
staan. Wanneer de noodzaak bestaat, er een andere bestem
ming aan te geven, dan is de mogelijkheid, om in de bestem
ming dier gebouwell wijziging te brengen, opengelaten. 
Zoolang echter tot wijziging niet van hoogerhand mede
werking is verkregen, is het wel degelijk de bedoeling, dat 
de tegenwoordige pasanggrahans geen andere bestemming 
krijgen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer K e rkk a m p : Mijnheer de Voorzitter! De 
Regeerings,gemachtigde heeft de opmerking ,gemaakt, dat uit
stel van de invoering dezer ordonnantie wel heel aardig is, 
maar dat men toch niet tot in de eeuwigheid kau blijven 
uitstellen, en dat er zich nog wel meermalen gevallen zullen 
voordoen, waarin bepaalde zaken aan de regentschappen 
zullen moeten worden overgedragen. Inderdaad, Mi jnheer 
de Voorzitter, en het was dan ook niet zoozeer mijn bedoe
ling, de zaak op 'de spits te drijven, als wel om er de aan
dacht op te vesügen, dat cleze ,vijze van behandeling toch 
eClll.Îg!I'l.lins vreemd' aandoet. Bovendien sprak ik slechts 
schertsenderwijs toen ik de idee opperde, om cle over
draeht dan no,g maar een jaar uit te stellen, om nog eens 
ter dege na te gaan of er soms nog zaken zijn, we nog voor 
overdracht in aanmerking komen. 

Verder heeft de geachte RegeeringsgemlLehügde gezegd, 
dat men nn wel een andere redactie kan voorstellen, maar 
dat die toch even omslachtig zou worden als de redactie, 
welke in het in behandeling zijnde ontwerp is aangegeven. 
Ik ontken dat. Een andere redaetie behoeft niet even om
slachtig te zijn, mrurur kan heel wat, niet alJleen korter- maar 
ook duidelijker zijn. Ik zal daaromtrent echter geen Yoor
stel doen, zoodat U, Mijnheer cle VOOI"ûtter, zich niet ()lige
rust behoeft te maken. 

De Voo rz i t ter: Ik heb mij er ook niets ongerust 
over gemaakt. 

De heer K e rkk a m p: Ik heb even genoteerd hoe een 
dergelijke redJactic b.v. zou kU1ll1en luiden. In dit geval 
bijv. als volgt: 

Aan lid (1) vau art. 4 van de ordonnanties van 14 
Augustus 1925, afgekondigd bij de staatsbladen Nos. 
385, 386, 394 en 396 wordt toegevoegd : 

Staatsblad No. 385. i . brandspuithuizen ; 
Staatsblad No. 386. 11 . brandspnithuizen; 

i. badplaatsen; 
Staatsblad No. 394. h. ten algemeenen nutte strek

kende spoelleidingen, goten en riolen. 
Er ,'olgt dan nog één gelijkluiclendc wij"iging en dnnr-
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(KERKKAMP, SOEKAWATI.) 
mede is de heele zaak afgeloopen. net is dan ook niet noodig 
om op te nemen de alinea 's 2 en 3, welke in het voorgestel
de art. 3 voorkomen en welke zuivel' zijn overgenomen uit 
de OOI"spl'onl<elijkc ol'clonrn:antie. 

Ik heb del.c I'edact ic aJJcc n aangegeven om even met een 
voorbeeld ftaJl te tOOI1CJl, dat het toch wel wat k0l1er kan 
als thallS wOI'dt voorgesteld ; ik wil daarmede ech ter vol
strekt njet zeggen, dat het oon bijzonder mooie redactie is. 
Zij is een beet.je haastig samengesteld, ma~.· in elk geval 
blijkt hierujt toch wel, dat de regeling niet zoo ingewikkeld 
behoeft te wOl·den gemaakt als thans door de Regeering is 
gedaan. 

lILaar, Mijnheer dc Voo!'zitter! neb ik den Regeeringsge
machtigde goed ~gl'('pcn, clan heeft hij bezwaar tege n een 
lWI1\'ullillg van de in stcllingsordol1nanties, want hij zegt -
naar ik meen, - dat zijn nu eenmaal instellingsordonnan
ti es ('111 (1,131' k8,11 men YCI'(lt'l' w et a.an torne.n. 

Ik g'eloof echter, dat de Regeering eigenlijk ruets aJ1elers 
doet clan ieder ooO"cnb~jk toenen 81fl1ll die instellings-ol'doll
mmties e11 iodel' moment CJ", in welken vorm dan ook, iets 
aan t~evoegen. Daarom onderstel ik dat het in de toekomst 
nog wel ('("11S meer za.l voorkomen - zooals het in het Vel'

ledel1 is voo l'g'elwmrll - dat die instell in gs-ordonnantles 
I11Ot'tt.'t\ wor(lel\ g'l'w i j;'.Î {!'d. 

In verba.nd daarmede cloe ik een verzoek, U.1. of dc Re
geering bij een volgende aanvulling rekeni:n.g wil houden 
met hetgeen thms werd opgemerkt omtrent de wijze van 
re<ligeeren en of de Regeerin g daJl tevens valll clie gelegen
heid gebruik wil maken om al de orclonnaJ1ties, welke wij 
zoo successievelijk hebben bohandeld, tegelijkertijd op te 
mimen el1 in de plaat.s claarvan één instellings-ordonnantie 
VOOr de betrokken regentschappen op te stellen, waarin aUe 
plmtell behool'lijk zijn opgenomen. Zooals ik heb gezegd, 
zal dit voor de toekomst werkelijk een verbetering betee
kenen en teycns een vereenvoudiging voor degenen, die de 
instellin g"s-OI'dofmalltics later hebben nu te slaan. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' S 0 ek a wnt i : Mijnheer de Voorzitter! De 
Regeerin.gsgemaehtigde heeft mij toegegeven, dat de con
siderans eenigszins instrijd is met den inhoud van de or
d011l1antie zelve, maal' hij heeft daarbij niet uitdrukkelijk 
vel'ld~H1l·d . dat de RegcC' l-1ng genegen is dien considerans te 
yeranderen. 

In verband daal'mede zou ik de R,egeering in overwegin g 
willen g'even di en consdc.lcl"anS als volgt te veranderen : "Dat 
hij , aa" de betrokken regentsehappen in de provineie W est
Java hetzij in beheer, hetzij in eigendom willende overdra-
gen . ..... enz." 

:Mijnheer d e Yool':titt.el'! W,at mijn tweede opmerking 
betreft, verwijs 11, naar de woorden hier zooeven door den 
heel' s'Jaeob gesproken. De Regeering moet niet zeggen 
naar mijn meen.ing, dat de regentschappen moeten weten 
wat zij krijgen, doch de Regeering moet zelf aangeven 
hetgeen zjj aan de regentscharppe!l.l wil geven en op wellke 
wijze. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 
HandeUngen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(DJAJADININGRAT, DWIDJOSEWOJO, MANDA-
GIE.) 

De heer D j a j a din in g l' at: Mijnheer de Voorzitter I 
Toen ik de vraag stel<1e of bij de overdracht in beheer van 
verschillende objecten ook dlJ.aromtreJlt cle meen.ÎJlg van de 
betrokken rcgent.scll'appen wordt gehoord, hael ik niet spe
ciaal het oog op de objecten" die in de vorige instelling,;
ordonnanties in beheer waren gegeven, doch ik heb die 
vraag in algemeenen zin gesteld en daarop heeft de Regee
ring geen antwoord gegeven. 

Verdor is de opmerking van den Regeeringsgemachtigde, 
Jat de regentschappen zaken aiR brandspuithuizen ril pa
simggrahall& zelf gaarne in 'beheer zouden hebben, in haal' 
algemeenheid niet geheel jnist. 

Ik k en bijv. ecn geval, dat een rcgcntSéhapsl'aad een 
Ul'Rlldspuithuis slechts met tegellzin iu beheol' uam, omdat 
het in een zeer desolaten toestand verkeerde en el' heel veel 
geld noodig was om het weel' in orde te maken, terwijl de 
financieele omstancligheden van den regentschapsraad z66-
dani.g waren, dat daarvool' niet veel geld kon worden nit
gegeven. 

De laatste opmerking van den geachten Regeeringsge
machtigde zou dan ook slecht.s geheel jnist zijn, wanneer de 
pas~U1ggl"ahal1s en brandspuithuizcl1 alt ijd p erfect in orde 
waren, zoodat ze slech ts in beheer te nemen en te exploitoc
l'en zouden zijn. Dan ZOlL tegen overdracht geen bezwaar 
bestaan. ~faal', zooals gezegd,. Cl' zijn verschillende objecten, 
clie grondige reparatie nooclig hebben, om behoorlijk te 
knnnen worden geëxploiteerd en in verband daarmede wil 
ik de aandaeht del' Regeering vestigen op de wenschelijk
heicl, bij de overdracht del' objecten aa" de verschillendû 
l'egCJltsehapsraclen reke<ning te houden met den toestMlcl, 
waarin ze verkeeren. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' D w i d j 0 s e wo jo: Mijnheer de Voorzitter i 
net antwoord van den l~egocringsgemachtigde op mijn 
vrang heeft m.ij illict bevredigd. het heeft de zaak nog in hot 
d nister gelaten. 

Waameer bv. een regentschapsraacl het nooclzrukelijk vindt 
dat een andere bestemming wordt gegeven aan een onder 
zijn beheer staande pasanggrahau, of wanneer een regent
sehap"raacl van oordeel is, dat een brandspuithnis op zijn 
tegenwoordige plaats niet meel' nooclig is, wat kan de raad 
elan doon 1 K an de raad dan ook een voorstel aa.n de Re· 
geering doen om de ordonnantie te ",ijzigen1 Ik geloof niet, 
dat cle ra",d daartoe bevoegd is. 

De beer Man dag i e : Mijnheer de Voor7.ittel'l Zou ik, 
in verband met de inwerkingtreding dezer ordonnantie even 
een vraag mogen stellen 1 

De Voo r z it t e r: Daatl·t egen bestaa.t geen bezwaar, 
maat' h.et zou wel zoo goed zij n geweest, als U die vraag in 
eersten termijn gesteld hadt. 

De heel' Man dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Deze 
vraag is eerst in den loop del' debatten bij mij opgekomen; 
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Overdra.cht \'aal behoor aan regentschappen. 

(MANDAGIE, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) (REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV.) 
het stellen er yau kan niet anders dan in het belang van Dat in de ordonnantie zelf precies per object zou moeten 
dit onderwerp zijn. worden laangegeven, wat in eigendom en wat in beheer 

Art. 5 van deze ol"donnantie zegt, dat deze ordonnantie in moet worden overgedragen, kan de Regeering niet toegeven. 
werking treedt met ingang van den dag na dien van haar Dat is ook vroeger nooit gebeurd. 
afkondiging en terugwerkt tot 1 Januari 1926. De heer Djajadinillgrat is er nogmaals ol' teruggekomen, 

Ik zou den geachten Rcgeeringsgemachtigde willen vragen, dat hij het noodig had geacht, de rellentschappen over deze 
of het formeel €In ter wille van de logica nict gewenscht is, Gverdracht van objecten te hooren en heeft daarbij de op
dat ook het besluit vwn den provincialcn raad van West- mer1üng gemaakt, dat hij niet speciaal het oog had op de 
Java van 12 December 1927 wa,n-bij dc provincie afstand objecten, in deze ontwerp-ordonnantie genoemd, maar dat 
doet van de haal' overgedragen eige.ndomsrechten van ter'llg- hlj had bedoeld overdra.cht in algemeenen zin. Op het 
wCI'kendc kracht zal 'mjn tot 1 Januari 1926. oogenblik is ech t.". niets aJlders aan de ordc daJl deze ont

De beer S t i bbc, Regeeringscommissaris v09r de bestunrs
hervorming: Mijnheer de Voorzitter! De heer Kerkkamp is 
teruggekomen op de redactie, welke door hem is aangegeven, 
in afwijking van de redactie, welke door de Regeering is 
aangegeyen en heeft de vraag gesteld, of de Regeering bij 
een volgende aanvulling rekening zou willen houden niet 
de opmerkin.gen, die de geachte speker daaromtrent heeft 
~~\l\aakt ~\\, ah. het mogelijk is, alle aanvullingSOl'donnantics, 
welke tot dus,'cl'I'C verschenen zijn, tegelijk kan doen weg
,"allen Gm daar\'oor in de plaats te stellen een uicuwe instel
lingsordonnantie. 

De heer K e rkk a m p: lI1ijn bedoeling lS, de instelliugs
ordonnantie, zooals die sedert is gewijlligd, opuieuw af te 
kondigen. 

De heer St i b b e, Regeeringscommissaris voor de bestnurs· 
hervorming: 0, js een nieuwe afkondig.ing van de instellings
ordonnantie Uw bedoeling. De Regeering wil den heer Kerk
kamp dan gaarne de toezegging doen, dat bij een eventueel 
volgende aanvulling met het door hem voorgestelde rekening 
zal worden gehouden, v-oorzoover dat mogelijk is. 

De heer Soekawati heeft mij iets in den mond gelegd, 
dat ik niet heb gezegd. De geachte spreker hooft zooeven 
n.l. gezegd, dat ik zou hebben erkend, dat de considerans 
in stdjd zou zijn met de ordonnantie. Dat heb ik eehter 
niet gezegd. Ik heb alleen toegegeven, dat de considerans 
nict alle elementen bevat die in de ordonnantie zijn opge
nomen. 

De hcer S 0 ek a wat i: Ik bedoelde, dat art. 3 veel 
verder gaat dan de considerans. 

De heer S t i b b e, Rógeeringscommissaris voor de Be
stuurshervorming: De wijziging, die de heer Soekawati 
heeft aangegeven VOOI' dcn considerans kall de Regeedng 
niet overnemen, want wanneer ik hem goed heb begrepen, 
zou hij den considerans aldus willen laten luiden, dat de 
Regeering aan de betrokken regentschappen in de provincie 
'West-Java, hetzij in eigendom, hetzij in beheer ,villende 
ovelXlragen eenige zaken, die aan het Land toebehooren, 
...... enz.; maar het gaat niet alleen om zaken, die aan het 
J ... and toebehoorcn, maar ook om 'zaken, die aan het oude 
gcwc.% hcbben behoord; daar gaat juist de kwestic van de 
cigcndomsovel'dracllt over. De redactie, die de heer Soe
kawati hier heeft gegeven, is dus niet juist. 

werp-ordonnall1tie, zoo dat ik geloof, dat ik op de kwestie der 
overdracht van eventu~e) andere 01)jccteu op htt oogenblik 
niet behGef in te gaan. Dat het een of andere regentschap 
op een gegeven oogenblik niet gesteld ,,on zijn op bet in 
beheer geven v,an een bepaald object, als eer. brandspuit
huis, is natuurlijk aannemelijk en als de geachte spreker 
nrij dat verzekert., neem ik dat gaarne aan, mnar dat 
kan voor de Re'breCl'hng geen moticî 'z.ijn, om van een in 
het algemeen l"edcJijkc gedrag-slijn af te zien. Een brand
spuithuis is nu eenmaal een zaak van zuiver plaatselijken 
aard en het beheer van een dergelijk object behoort thnis 
bij het regentschap en bij geen andere gemeenschap. Wan
neer een brandspuithnis of eenig ander object in een zoo
danigen toestand verkeert, dat reparatie noodig is, zal daar
mede Gp de begrooting rekening gehouden moeteij worden. 

De heer DwidjGsewojo heeft in tweeden termijn nog de 
vraag gesteld, wat een regentschapsraad met een pasanggra
han of een brandspuithuis kan doen, wanneer de raad van 
oordeel is, dat het object niet meer voor de oorspronkelijke 
bestemming kan worden gebruikt. In dat geval staan den re
gentschapsrand twee wegen open: wanneer het betreft een in 
beheer gegeven object, zooals een passanggrahan of een 
brandspuithnis, kan de regentse!lapsraad Of het object te
ruggeven aan den oorspronkelijken eigenaar, n1.. het Land, 

De heer K e rkk a m p: Die wil het niet meer hebben. 

De heer S t i bb e, Regeeringscommissaris voor de Be-
stuurshervormillg: .. ....... ... of hij kan aanvragen, de betrek-
kelijke Grdonnantie te wijzigen. 

'Vat de vTaag van den heer l\falildagie betrelt of het besluit 
van den Provincialen Raad, waarbij die raad de verklaring 
heeft afgelegd, van de eigendomsrechten ten aanzien van 
zekere objecten af te zi~n ten behGeve van het Land. al dan 
niet zal moeten terug werken tot 1 Januari 1926, geloof ik 
cigenlijk niet, dat dit noodig is, want de strekking van dit 
besluit is niets anders dan te kennen te geven, dat de pro
vincie haar medewerking verleent bij het terugbrengen van 
den cigendom van die objecten aml het Land. Het is )wg 
meer een verklaling van algemeooe strekking, die daarin 
moet worden ge!l.ezell dan ,aHeen een zuiver formeele over
dracht. 

Ik dank U, Mijnheer dc Voorzitter. 

De Voo r zit ter: 'Yij kunnen nu tot stemming over
gaan . 
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Overdracht V-U!l1 beheur aan regentschappen. 

(8' JAC OB, SOEKAWATI.) 
De heel' s'Jacob: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 

gaarne CVCJl mijn stem mo1i\"ccl'cn. Na het antwoord Vrul 
deu geachten Regeering8gemachtigde meen ik mijn stem aan 
dit ontwerp niet te kunnen geven . Bij dat antwoord toch 
wordt verdedigd het standpunt, dat eigendomsoverdracht 
kan plaats hebben op de wijze, zooals dit in het twee<le lid 
van art. i! is bepaald, n.l. met geen andere aanwijzing dan 

"Voor zoover de. m het vorige lid genoemde of daar
toe bc.hooreude onroerend.o zaken aa/n het in de plaats 
van het betrokken voormalig gewest getreden ressort 
behooren ". 

Dit acht ik principieel onjuist en zelfs principiecl onbe
staanbaar. Ik geloof niet, dat eigendommen in zulke al
gemeene termen kunnen worden overgedragen. W::l1meer 
men aan iemand eigendom wil overdragen moet men mLt 
den vinger aanwijzen, welke -objecten men QVerdl'3-agt. In 
ieder geval kan ik mij met zulk een wetgeving principieel 
niet vereeIugen en daarom zal ik tegen dit ontwerp stem
men, 

De heer S 0 e k a IV a ti: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
sluit mij aan bij het betoog "an den heer s'Jaeob. 

(VOORZITTER.) 
De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 

aangenomen met 15 stemmen "O('Ir en 4 stemmen tegen. 

V 6 Ó l' stemmen de heeren: Roep, Elaauw, Soejono, 
Schmlltzer, Van Helsdingen, Djaj-adiningrat, Koesoemo Joe
do, Dwidjosewojo, Stokvis, Alimoesa, De Hoog, Koesoemo 
Oetoyo, Mandrugie, Kcrkknmp en de Voorzitter. 

T e gen stemmen de beeren: 
s ' Jacob. 

Kiès, Kan, Soekn wati en 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den heeren na het slui
ten der vergadering zich naar de commissievergadering te 
,,~llell begeven _ 

De vergadering wordt te 10.24 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen Stukken. - Aanvulling> r ege ling van het beroep in belastingzaken. 

23ste VERGADERiNG. 

Ver g a d e rin g van Don d.e r dag 26 Jan. 192~. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag) . 

(STOKVIS.) 
tramwegen in de buitengewesten voor bevolkingscu.!ltu
r es en nederzettingen. 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 21 Januari 
1928 No. la houdende ontslag van den Directeur van 
L., N. en H. uit 's Lands dienst in verband met zijn be
noeming tot Gouverneur V8Jl Suriname. 

Ingekomen stnkken. - Aanvulling regeling van het 
roep in belasting-,aken. 

be- 8. Idem V8Jl 19 J anuari 1928 No. 25 houdende indienstS'teI-· 
ling van een ieeraar-apotheker ten behoeve van dOe 

Vo orzitter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
de heeren : 

.All Moesa, Blaauw, Djajadi.n.i.ngrat, Dwidjosewojo, Van 
H elsdingen, De Hoog, K8Jl, Kerkkamp, Kiès, Koesoemu 
Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mailldagie, Roep, Soejollo, ;;oeka
wati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Von Söhsten. 

De Voo r zit ter: Mijne Heeren! Ik open deze vcr
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbr!even van den Uouverlleur-Generaal V8Jl 16 

en 18 Januari 1~28 Nos 19 en 26 houdende mededeeling 
van de vaststelling van: 
a. de ordonnaaltie tot uitsluiting van de militaire socië

teiten V8Jl de werking V8Jl locale verordeningen toL 

regeling VaJl dan verkoop en het gebr1llik van sterken 
drank (Ond. 64); 

b. de ordonnantie tot wijzigÎlllg van het Reglement van 
den Dienst der Volksgezondheid (Oud. 77) . 

2. Brief van den AlgemeCJlen Secretaris houdende mede
deeli.nt; dat in stede V8Jl den Dir. VaJl FinrulCiën, de 
Hoofdiinspectenr V8Jl PiIl8Jleiën is aangewel'lCn .ws Re
geeringsgemachtigde voor Ond. DO. 

' Vorden ter ,inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

8. B. G. S. va.n 16 J anuari. 1928 No. 94/B betreffende uit
breiding Vrull de kolonisatie te Gedong '1'atalin. 

4. I dem van 24 J8Jlu .. i 192!J No. 131/ Al betreffCJlde de 
benoemiIlg V8Jl twee door de Regeering olltslagen bui
tenlruldsehe ingenieurs bij de l8Jldschapswcrken in het 
Gon vememCJlt Celebes en OnderhoodghedCill. 

5. Kabinetsbd ef VaJl den Legercommandant V8!!I 23 J anu
ari 1928 betreffende de regeling der positie van hier te 
lrulde in menst getreden aanbevolen militairen van 
Enropceschen laJldaard. 

De stllkken sub 3 tlm 5 worden gedl"llkt. 

6. Rondschrijven van den lsten Gonvemements-Secretads 
bet.reffende r eserveering van gronden langs spoor- en 

Apotbekers-assistenten-school te Weltevreden. 
9. Idem van 21 Jamla.ri 1928 No. 22 houdende ontheffing 

V8Jl dCill heer C. Hasselo als lid van de Permrulente Com
missie voor de bestudeering Vaal de arbeidsverhoudingen 
ter S. O. K. en benoeming van den heer Sl1llit in diens. 
plaats. 

De stukken sub ti tjm 9 worden tel' inzage ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

De Voo r zit ter : A a n deo l' de i s de b eh a. 11-

deling V'3, tll de ontwerp-ordonnantje tot 
a a n v u 11 i n g van de "l" c gel i n g van het b c
roep in belastingzaken" (Ond. DO ). 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter! Bier 
wordt voorgesteld, een uitzondering te maken op de rege
llllg vun het beroep in bel asti ngzakcn, voor zoover die rege
ling inhoudt, dat, indien appellant tenslotte hooger wordt 
aangeslagen dan h ij zelf meende, da t het geval behoort te 
zIjn, de aanslag moet worden verhoogd met 250/0 over het 
verschil tusscheu' den deiinitieven aanslag en het door hem 
geschat bedi'ag, tot een maximum van f 200. 

Die uitzondering betreft de verponding. Voorgesteld 
wordt nl. Oll, indien beroep wordt gevraagd op een verpon
dingsaanslag en het resultaat daarvan zou zijn eell hoogere 
aanslag drul ik oooeven noemde, de 250/0 niet zal worden be
rekend over de vijf jaren, waarover de aanslag loopt, maar 
alleen over het eerste jaar van dien aanslag. 

De motivcering V8Jl het voorstel is in het kort deze. De 
bedoeling van die verhooging was, terug te houden vrun een 
al te vlot a.ppeillecrell bij den Raad VIUl Be"oep en niet een 
zekere straf op een ten "mechte onjuist geach,te raming van 
den eigen aanslag. Het gaaL hier met om een straf, maar 
om een zekere bijdrage in de beroepskosten, tevens als rem 
tot te sterk appelleeren; en omdat bij den verpondings
aanslag het eigenlijk maar gaat om één bclastingzaak, vindt 
de Regeering, dat het juister is Olll niet over de vijf jaren 
verpondingaanslag de verhooglng toe te passen, maar -
zegt zij - in verbruId lIlet het karakter eIl de geschiedenis 
V8Jl de bestarunde regeling alleen over het eerste jaar van 
het belastin,gtijdVak. Ik gelool', dat ik zoo de bedoeling van 
het voorstel in het kort heb \'(ccrgegeven. 

Ik kan mij met dit voorstel tot nu toe niet vereenigen. 
Uit welke geschiedbronnen de Regeering heeft geput, is ons 
natlllu'lijk onbekend. De bedoeling van de bestaande rege
ling zal in de gewisselde stukken op d'e bnreaux neergeleg·;l 
zijlll, maar ik vertrouw, dat de Regeering ons die geschie
denis stipt heeft medegedeeld. 
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Aanyulling regeling Y:lll hpt bel'oep in be]astjngzaken. 

(STOKVIS.) 
,ranncc l' inderdaad de bedoeling yall clie verhooging op 

een in beroep verhoogden aanslag is, een zekere bijdrage te 
eischen in de kosten valll de beroepsprocedure, dan begrijp 
ik niet., hoe me.n die bedoeling; in de letter van de wet heeft 
meCllcn te kunnen neerleggen als is geschied, want de kos
ten valll die beroepsprocedure blijven natuurlijk gelijk, zoo
wel in het geval, drut de aanvankelijke aansla,g wordt ver
hoogd als wanneer deze blijft gehandhaaid of gewi jzigd 
wordt yolgens de eigen raming. W __ r inderdaad dus 
een bijdrage in de beroepskosten de bedoeling wu zijn, had 
men moeten zeggen: voor èlk beroepsgeval zal een zekere 
betaling moeten geschieden . 1I1aa1' waarom die betaling nu 
niet moet geschieden, als de aanvankelijke aanslag gehruld
haafd blijft, of als de aanslag woriLt gebracht op hetgeen 
de bclastingschuJdige moont, dai het had moeten zijn, maal' 
alleen zal moeten geschieden, walll10cr de aanslag wordt Yer
hoogd kan ik mij niet begrijpen . 

De inch'uk van een ieder, die de bestaande regeling aan
dachtig leest, is deze: wanneer men ten onrechto appelleert, 
zal men dat in zijn beurs, voelen; want allOOll, als men hooger 
wordt a.angeslagen dan men zelf meende, dat het geval be-
110orde te zijn, wordt Cr 25% verhooging opgelegd over 
bet verschil tussehen hetgeen de Raad va"" Reroop hooft 
mangcs lagen en hetgoon appellant vond, dat het bool'ag had 
moeten zijn. De bedoeling van de bijdra.ge in de kosten 
der beroepsprocedure, moet toch in. de letter van de wet 
liggoo opgesloten en dio moet ons ltoeh wel in, de eerste 
plaats tot leiddraad zijn, en niets am.ders. Nu vraag ik 
mij ai - gest61d dat mijn opvatting juist is, en als wij 
kijken uaar den letter van de wet, heeft die vraag toch 
zeker wel reden van bestaan - waarom nu een belasting
plichtige in. de verpondiugsbelasting milder "'ou moeten 
worden behandeld dan welke belastingplichtige ook, clie 
onder deze beroopsregoling valt j Van de billij kheid en de 
noocIxaJ<eli jkheid hiel'van heeft de Regeeriug mij tot nn toe 
ton eenenmale niet kUllnen overtuigen, Bovendien is het 
ook onredelijk tegenover de andere belastingplichtigen. 

Laten wij eens veronderstellen, dat iemand vijf jaar ach
tcreen - wat zijn recllt is - van zijn aanslag in de in
komstenbelasting in appèl gaat bij den Raad van Beroep 
en dat hij bij iedere van. deze yjjf gelegenheden hooger 
wordt aangeslagen, dan voor het bedrag, dat hij aan de 
hand van artikel 8 del' bestaande regeling heeft berekend. 
Dan moet deze belastingplichtige in de inkomstenbelasting 
de 25% verhooging vijf maal betalen, terwijl een belasting
plichtige in de verpondingsbelasting, die nu eenmaal voor 
vijf jaa l' tegelijk wordt aangeslagen, slechts éénmaal die 
25% zou betalen. 

Voelt mI niet een ieder dadelijk, welk een onbillijkheid 
hierin is gelegen tegenover de andere belastingplichtigen 
dan die, welke zijn aangeslagen in de verpondingsbelas
ting1 Het gaat bij laatst genoemde belasting trouwens niet 
om een aanslag over één geheel van vijf jaar, maar het 
belastillgtijdvak is vijf jaar, terwijl de grondslag cen 
jaarlijksche aanslag is, In dit opzicht is er dus ook geen 
verschil met het wezen va.n andere belasting-aanslagen en 
dat gaat zoozeer op, dat versehiUendc bepaHngen van de 

Handelingen. Zittingsjaar 19127-1928, 

(STOKVIS, VAN HELSDINGEN.) 
verpondingsbelasting met het vijfjarige belastingtijdvuk 
geen rekelliÏng houden, want zoowel het verjaren van 
achterstallige boeten gescltiedt per jaar, als in sommige ge
vallen de aanslag, n1. over ecn aaneengesloten periode van 
12 maanden. De vijf ja"en, die bij den verpondings
aanslag zijn betrokken willen niet zeggen, dat het hier 
een aanslag betreft over de vijf jaren tegelijk, het is alleen 
een jaarlijksehen aanslag - dat staat uitdrukkelijk in de 
verpondingsordonnantie - welke wordt gerekend over een 
belastingtijdvak van vijf jaar. 

Ik kan dus niet inzien, dat de meergenoemde 25% zou zijn 
een bijdrage in de kosten van het beroep, want als dat het 
geval is, dan klopt deze regeling in het geheel niet met 
het karaktel', dat men haar hedt wi llen goven, Zij lwmt 
volgens de wet zelve neer op een lichte cO I'l'cctic op een te 
lage aangifte en in de praktijk - daar heb ik zooeven 
reeds op gewezen - zal er een groote onbillijkheid ont
staan, waiIlnccr een vijf maal appelleerencle belastJingplich
tige in een andere dan de YCl:pondingsbelasting, de 259'0 
eventucel vijf maal zou moeten betalen, terwijl een aau
gesla gene in de verpondillgshelasting, dat m'aut' eenmaal zon 
hebben te doen . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik laat het voorloopig bij deze 
opmerkingen. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou een enkele opmerking willen maken naar aanlei
ding van hetgeen de heer Stokvis naar voren heeft ge· 
bracht. Ik meen, dat hij in. zijn betoog het karakter van 
het beroep bij den Raad van Beroep over het hoofd heeft 
gezien en daardoor tot conclusies is gekomen, die m.i. uiet 
aanvaardbaar zijn. 

Ten eerste wil ik opmerken, dat hij heeft gevraagd ""ar 
de stukken, betrekking hebbende op de geschiedenis van 
de ordonnantie j naar ik meen kan hij op dh punt volledig 
worden ingelicht wanneer hij opslaat de stukkeJl betreffende 
de instelling van de raden van beroep in HolJand, wam' ook 
dergelijke raden van beroep bestaan. Uit die stukken zal 
hij dan de conclusie kunnen trekken, of de voorstelling 
van zaken, die door de Regeering is gegeven, inderdaad 
juist is. 

In de tweede plaats zon ik willen opkomen tegen zijJl 
bewering alsof nu de belastingschnldige ten aanzien van de 
YCl'ponclingsbelasting belangrijk wOl'elt bevoordeeld boven 
andere belasti!1gschuldigen, omdat h ij voor "ij C jat'en belas
tingaanslag slechts één keel' wordt aangeslagen in de vel'
hooging van de belasting, terwijl de belastingschuldige 
krachtens b,v. de inkomstenbelasting, die iedel' jaar llOogcr 
bel'oep zou aanteekenCll, vijf maal wordt getl'offen met een 
del'gelijke verhaoging, 

Mijnhocr de Voorzitter! Ik zon dan willen opmerken, 
dat het liiet waarsch ijnlijk is, dat een persoon, die in de 
inkomstenbelasting is aangeslagen en daarop hooger beroep 
bij den Raad van Beroep heeft aangeteekend, dat vijf jaren 
achtereen zal doen, wanneer in ~jn omstandigheden in het 
gelleel geen verandering is gekomen. Dan zal hlj zich wel 
houden aan de uitspraak van den Raad van Beroep, terwijl 
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bij de verpondingsbelasting de zaak heel anders is. Bij 
dcze laatste belasting immers is de belastingschuldige 
vijf jaar aan den vastgestelden aanslag door den raad 
van beroep gebonden, terwijl Daar ik meen geen rekening 
wordt gehouden met de veranderde omstandigheden ten 
EHlllzien van het perceel dat is aangeslagen. 

Mijnheer de Voorzitter! Uit het betbog van den heer 
Stokvis blijkt heel duidelijk, dat hij in die verhooging ten
slotte toch wenscht te zien een eenigszins hoogere belasting 
als. correctie op de te lage schatting op onjuiste gegevens. 
Zijn betoog komt dus voor een goed deel overeen met het
geen in het Gedelegeel'denverslag dienaangaande naar voren 
is gebracht. Ik meen dMartegenover te moeten stellen het
geen ook iu het Gedelegeerden.verslag is opgemerkt, n .l. dat 
die verhooging inderoaad niet anders te beschouwen is dan 
als een bijdra.ge in de kosten. 

Gesteld, lIlijnheer de Voorzitter, de heer A wordt aange
slagen, Of in de inkomstenbelasting (art. 62) Of in de ven
nootschapsbelasting (art. 29) öf in de personeele belasting 
(art. 30) Of in de verpondingsbelasting (art. 19) . De tot 
vaststelling van den aanslag bevoegde autoriteiten - hetzij 
het hoofd van gewestclijk bestuur (verponding art. 29), het
zij de commissie "an aanslag (inkom~tenbelastiug art. 50, 
verponding, art. 11 ) dan wel de inspecteur van financiën 
(ycnnootschapsbelastillg, art. 22) - hebben de bevoegdheid, 

l'eeds af te wijken van de aangiften, wanneer zij meenell, dat 
cleze onjuiste gegevens bevatten, of later die onjuiste gegevens 
wOl·clen ontdckt. Zij hebben ook cle bevoegdheid, een 
nader onderzoek te bevelen. Er is dns ruim voorzien in de 
mogelijkheid van een verstrekking van onjuiste gegevens. 
Er is een boekenonderzoek mogelijk en ook een beëedigiug 
van den betrokkene, allemaal om te komen tot de vaststelling 
van een zoo juist mogelijken aanslag. Hun bevoegdheid om 
den belastingschuldige hooger aan te slaan dan volgens eigen 
aangifte, geeft aanleiding tot de toepassing van het z.g. 
piep-systeem. " Tanneel' de belastingdienst onjuiste gegevens 
vermoedt, dan wordt maar flink hoog aangeslagen. Heeft 
mcn werkelijk te llOOg aangeslagen, dan zal - aldus de ge
dachtengang van de fiscus·autoriteiten ~ de belasting chul· 
dige wel gaan piepen en komt dan wel met alle gegevens 
voor den dag en dient zijn bezwaren in. 

Voor dat indienen van bczwal'en is een instantie in de 

kant van den belastingschuldige, w8nt evenzeer is dit mOT 

gelijk aan de zijde van de administratie. Kwesties van in
terpretaties en verkeerde toepassing van belastingregelingen 
kunnel1 daarbij een groote rol spelen. Dat wordt o.a. uit
drukkelijk erkend in art. 21 van de \"el'polldingsbelasting, 
waarin sprake i van dwaling in de feiten of eeu zich ver· 
rekenen, terwijl ook een strikte toepassi ng der bepaliugen 
op den aanslag tot grove oubillijkheden aanleiding zou k11ll
uen geven. 

Normaliter is met deze instantie, die zoowel ten voor_ als 
nadeele van den belastiugschuldige kau uitloopeu, de zaak 
afgedaan. 

De dool' de hoogere autoriteit va .. tgestclde aanslag W01'<1t 
beschouwd als de aanslag. Vro3ger kon daartegen geen ver
zet meel" worden allngeteekend. 

Bij Staa tsblad 1915 No. 709, wercl nn te u b eh oe,· e van 
de belastingschuldigen iugesteld een hooger beroep op den 
Raad vau Beroep voor belastingszaken, waarvoor laatstelijk 
bij Staatsblad 1927 No. 137 ecu nieuwe organisatie en reg
lcment welxl vastgesteld. 

.Alleen de belastingschuldige kan in hooger beroep gaan 
(personeele belasting art. 30, inkomstenbelasting art. 62, 
vennootschapsbelasting art. 29, verpondingsbelasting art. 29) 
en waal' de administratie zoo ten volle in de gelegenheid is 
geweest om met allerlei gegevens in en buiten de aangifte 
rekening te houden en zi j dus geen herziening "an haal' aan· 
slag behoeft, is de geclachtengang deze, dat de beslissing van 
van den Raad van Beroep nooit (eu gevolge kan hebben _ . 
en ik meen dat de heel' Stokvis zich hierin vergist - een 
herziening van den aansll>g te u na de e 1 e van clen belas
tingschuldige, in dien zin, dat het door den Raad ,"an Beroep 
vastgestelde bedrag zou mogen ui tgaan boven bet dool' de in· 
spectie vastgestelde bedrag na kennisneming van de d.olean
tie: de uitspraak kan dus zijn alleen teu voordeele ,"an den 
bclastingschuldige, in dezen ~in, clat de Raad van Beroep 
den aanslag wèl mag vaststellen lager dan die \'an de in· 
spectie. 

Deze interprctatie, Mijnheer de Voorzitter - en dit is 
mijn bezwaar tegen de geldende regeling van het beroep -
vindt men echter niet in Staatsblad 1927 No. 29. Ik heb 
althans geen bepaling kunnen vinden waaruit blijkt, dat de 
Raad van Beroep niet hooger mag gaau dan het beclrag, dat 

verschillende belastillgverordcningen ingesteld, een zuivere door de inspectie is vastgesteld, n.l. na. kennisneming yall de 
administl·atieve instantie. Dc belastingschuldige kan do- doleantie. Als ik mij vergis, zal de geachte Regeeringsgemaeh
leeren bij den inspecteur of den hoofdinspecteur van Fi· tigde mij straks wel nader willen inlichten . Zij berust 
nanciën, dan wel bij het hoofd van gcwestelijk bestuur (art. slechts op goede justitie, ontlecnd aan de rechtspraak van 
29 personcele belasting, art. 61 inkomsten., art. 27, vennoot- den lloogen Haad, als Raad van Beroep in belastingzaken in 
schaps· en art. 18 verpondingsbelasting) binnen drie maan- Nederland. Ik meen, )[ijnhcel' de Voorzitter, da t een zó6 
clen na vaststelling of verstrekking van het aanslagbiljet. briangrijk beginsel uitdrukking had moeten vinden in de 
Die betrokken autoriteit beoordeelt opnieuw ,den aanslag en ordonnantie zelve en niet ov.el'gelatcn moet worden aan oe 
kan ingeval van onjuiste gegevens of boogere schattingen jurisprudentie van den rechter. 
wederom de belastingen vel'hoogen (personeele' belasting In dat ycrband rijzen nog mee.rderc bezwaren en Yragcu 
art. 31, inkomstenbelasting art. 61, vennootschapsbelasting en komen meerderc leenuên aan den dag, die - dunkt mij 
art. 28, verpondingsbelasting art. 18 ) ; in ieder geval wordt - om een voorziening vragen. 
bij die beslissing acht geslagen op aUe baar voorgekomen on- Is b,'. cle R.aad ,"an Beroep gerechtigd, een bedrag ,"ast 
juistheden in den aan haar oordeel onderworpen aanslag. te stellen lI.ger dan het cloor den belastingschuldige zelf 
Die onjuisthedcn behoeven echter niet alleen te zijn aan den opgegeven hedrag? 
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I k meen, Mijnheer de Voorzitt er , dat er aHe reden i., 

H[lll de hond VBn de jurisprudentie de J'egeling van beroep 
llader aan te vull en. De geldende redactie van art. 15 maakt 
het, IcttCJ'lijk genomen, mogelijk, dat de R aad van Be
r oep cl eu belastingschuldige aanslaat VOO'1' een hooger be
drag dan dat, vastgesteld door de iUf:p ecti e. Er is dus in 
het. algemeen bij het beroep bij den Ra ad geen sprake 
meer van onjuiste opga,·e.n ; de belastingschuldige voelt 
zich bezwaard Oi omdat hij van oordeel is, dat de vast
stellende auto d teit hem te hoog heeft aan geslagen op g.rond 
van de door hem of door cUe autoriteit zelf vastgestelde 
gegevens, of' doordat de autoriteit z.i. een verkeerde inter
lwctatie heert gegeven, of onbillijk is geweest in de strikte 
toepassing van de wet bij een onwil1 ckcuri g verzu im , of 
zel fs dat ll C' 1ll h N'1clllual geen aanslag had mogen zijn op

gelegd. 

En nu ,chrij ft art. 8 Staatsb1. 1927 No. 2'9, uitdn'ukke
lijk voor, dat hij bij zijn beroepschrift ui tdmkkelijk moet 
opgeven, wat hij naaI' zijn oordeel wèl verschuldigd is
( lid 3) . 

Jrot is van belang, l\fijnheex de Voorzitter, hi erop te let
t en, omdat dit doo l' den bcla~tingRch111digc opgegeven be
(h ag de {!I'omlslag VOI'mt ,"OO l' de zgn. ycrhoogin g del' be
}a~tin~. WHal'Qm het hiel' te docn is. Dit hepaalt het karak-
11.:'1' va n het gchcelc beroep en ook van de vCl'hooging, die 
in we'l...en g~n vc r h oog i 11 gis. 

De R.aad st elt nu zijn beslissing vast na de procedure, 
in de wet omsehrevel1. I s het door den Raad vastgestelde 
bedra g- lager dan het bedrag, door den belastingschuldige 
zelf genoemd - ik neem nu aan dat de Raa d van Beroep 
daartoe bevoegd is -, dan is hot beroep gehed juist ge
bleken en is het billijk , dat het Land de kosten "Van dat be
roep, dat nooelig WHS geworden doOI' de verkeerde uitspraa.k 
van een zijurr organen, ten "olle <.haa~t. Jn zQoverl'C wijk 
ik ook af Y1W hotgeen dool' den JlC'C']' Stoln'is is gezegd . 
Blijkt het dool' den helastiJl.g;:-;ehulclige yolgcms nrt. 8 zelf 
Il'etax()('rdc h('(l1'ag ,tc laag te zijn, dan ,tel t de Raad zelf 
dcn hoogcl'cn Hanslag Yast. Dnt1l'bij kan hij d us rccds tCll 
, ro11e rekening houden met onjuiste gegevens, vel'kocl'd>c toc
pas ing- of schondi ng der wot door de la gere arunslag-auto
I'iteitrn, ma.-lJ' tot gecn hooger bed ra g' dan tot dat, dool' de 
in:,pcrtie 11a de dolenil1tie vastgesteld. r 

Zijn Cl' dus onjuistc gegevens Y(,l'Strekt, clan zal de Hlaad 
nict nala tc.n, claal' ten yo11e rckenÎllg mede te houden en 
zal dus dat feit zijn weerspiegeli ng vinden in den hoogcren 
aanHla g door den Raad. 

Nu rept tnt. 15 nog van cen vcrhooging, di e in wezen 
geen yel'hoogiug- is, maal' kennel ijk iets andel'S. De ordon
nantie bedoel t hicl' op te leggen - de R egeeI'ing erkent 
zulks uitdl'llkkclijk in haal' }\[emol'ic van Antwoord - een 
kostcIlYel'gocdin~. Het blijkt toeh, dat de bel astingschuldige 
fo ut ging': hij tHxecl'de zijn h<,ln sllngschuld te laag. Door 
• djn hoogcr bCl'oep veroorzaakte hij den 1 __ I.Uldc mi n of meer 
bclllngl'ijke onkosten. 1\{en denke aan de ui tkeel'ing va n de 
\·acatiegelden aan de zi ttende-, n iet-ambtelijke en rambtelij
kc leden , welke reeds een beduidend betll'ng vormen, Daar-

om moet een te gemakkelijke aanteekeni ng ,"nu hoogf' l' be
roep worden tegengegaan; daarom óók een gedeeJt.clijke af· 
wenteling "an de kosten op den belastingschuldige. En dat 
wel tot een maximum \'an f 200. Verder mag men niet 
gaan. Im mcrs, men mug het hooger beroep om de kosten 
n.iet geheel olllnogelijk maken . Vandaar dat men de kosten· 
vergoeding afhankelijk stelde va n e.enerzi jds de dool' den 
belastingschuldige zelf getaxeerde verschuldigde belasting
som en anderzijds van de uitspraak Yall den Raad van Be
roep. De kostenvergoeding bedraagt 25% van het " erschil 
tussehen beide tot een maximnm van f 200. 

Blijkt het beroep echter gegrond op vel'keerde toepassing 
of schending van de wettelijke bepalingen, dan 00.1, zeHs in
dien dan 110g het bedrag, door den Raa.d gesteld, hoo~r 
mocht zi jn dan het dool' den belastiingschuldige getuxeerde, 
van geen "verhooging", d.i. van geen kostenberekening sprake 
mogen zijn. 

Die term "verhooging", 1\iijnheel' de VOOI'ZittCl', h eeft de 
geheele gedachtenwisseling in de commissie niet all een, maar 
ook de opvatting van het publiek ver troebeld . Zij is geen 
vel'hoogin.g, zij is in hoofdzaal< een kostenvergoeding. In 
het Oedclegecl'dcnvel'slag werd zi j genoemd ee11 administra
tieve boete. De R cgccl' ing zegt in haul' an twoord dat 

" IJDel e iJl zich sluit het bcgl'ip van sl Jï.1 fop eCIl begane 
overtrcding of cen g·cplccg<l vCl'Zu"Îln, terwijl het zoeken 
van recht - al dan niet gemoti,'cc l'd - bij den Ha ad 
, ran Beroep bezwaarlijk als zoodanig kan worden aan
gemerkt". 

Zij voegt cr ten overvloede aan toe, dat 
"uit de geschiedenis va.n de onderwerpelijke bepa ling 

du;delijk blijkt, dat het strafbegrip vreemd is aan de 
verhoog-ing, en dat deze allecn is bedoeld als een bij
dl'Hge in de kosten, ingeval het bel'oep ong-cg'I'OIIlI hlijk t 
te zijn" , 

P1'ecics hctgeen ik betoog'll c. 
1\LIIlJ·. }lijnh eel' de YOOl'l':ÎttCI', uit h<'l (lcdclcgccnlclI\·cl'

slag' blijkt, tbt de INlcn, die t('~cn de opvattin~ yall onge
mot iveerde bcyoordeeling yall den hclnstingsclluldigc dool' 
dit ontwerp opk'.vamcn. {lok gcen oogenblik bedoeld hebben 
bocte in stl'a frcchtelijken zin. Vandaal' da t zij spraken yall 
een administratieve boctc. 

Tusschen de Regeering en mij bestaat teil deze geen ver
sch il. Gaarne bem, ik ber cid - als Zij dit li ev~l' wil - dien 
naam bocte prijs te geven. De Rcgccl' ing lezc daul'\'ool' dan 
b.V .. ,kosten\·cl'g'oeding", of "bijclt-age in de kosten". }\[a8r 
zij eJimin ccl'c uit de ordonnantio clan e\'enzcel' den onjuisten 
naam ,,\'el'ho.oging ", die - het blijkt immel's rcoos yoldoen
de - ook misverstand wekt en dat wel in d ie mate dat 
deze voorgcstelde wijzig-ing van art. ]5 noodig wordt geacht. 
l\fet di t voorstel betrecclt de RegeeJ'ing m.i. een vcrkoOl'den, 
een onnoodig omslachti~cn weg. Zi j l\<1n "cel gemakkelijker 
h<1111' doel 1,Cl'oikcn êlls zij in dc ol'dannantic zclf meel' naar 
voren hl'en~t het bcg'J'ip "bijdJ'age in de kosten" . 

AI't. 15 in de huidige r edactie behoelt dan slecht· wcinig 
te worden p:cwijzigd om hetzelfde te hercikfll. -:\I.i. kan het 
ul'likel aldns luiden : 
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(1) Indien de volgens de uitspraak van den Raad met 5 X f 25 = f 125, want zijn belasting over het 2e, 3e, 

verschuldigde belasting het ' 'in het derde lid van 4e en 5e jaar wordt ook reeds bij voorbaat telkens ver
art. 8 bedoeld bedrag te boven gaat, wordt aan den be- hoogd met f 25. Dit is niet logisch, Mijnheer de Voorzitter, 
lastingschuldige een vergoeding (lP gelegd vaar de dooi want indien volgens· de bepalingen deaa.nsl.aJg, eV'ellals bij 
het beroep veroorzaakte kosten. I de andere belastingen, telkens slechts voor een jaar werd 

(2) De bijdrage bedraagt 25 ten honderd van het vastgesteld, dan zou de door den appeJlrult gemaakte fout 
verschil tusschen voornoemde bedragen en ten hoogJ zich in de volgende jaren niet herhalen, zoodat de verhoo-
ste twee honderd gulden. ! ging slechts één keer zou woroen opgelegd. 

Dan zou dus de geheele ingewikkelde voorgestelde wij- Vergelijkt men dus de toepaasing der bestaande regeling 
ziging vervallen. Het is dan duidelijk, dat deze bijdrage ten aanzien van de verpondingsbelasting met die ten aanzien 
wordt gevorderd voor de kosten van cen ondoelmatig hoo- van andere belastingen, waarvan de aanslag slecbts voor 
gel' beroep. Waal' de aanslag \'an de verpondingsbelas- één jaar wordt bepaald, dan kan men de billijkheid van de 
ting ook een jaarlijksche is - zij het dan dat die thans in behandeling zijllde regeling duidelijker inzien, aan
aanslag voor den duur van vijf jaar zal gelden - is toch gezien hierbij de oplegging der verhoogingen " 'egens nog 
bij deze redactie uitgesloten, dat deze bijdrage ook over die' niet gemaakte fouten uit~oten is. 
vijf jaar moet worden gchcven. El' is immers maal' één Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 
proces geweest ell met de betaling van de kostenvergoeding 
of de bijdrage in de kosten vaar die ééne maal is natuur
lijk alles atgeloopcn. Ik zou daarom de Rcgeering willen 
aàviseerell het ontwerp in dien zin te wijzigen. 

Het is iutussehen mogclijk, dat tegen dezc redactie al
lerlei administratieve bezwaren bestaan, vooral met betrek
king tot de inuillg van de bedoelde bijdragen, maar dan. 
betreur ik het, Mijnheer de Voorzitter, dat de Regeering 
in Haal' antwoord niet meer deze zuivel' administratief
technische zijde van het vraagstuk 11aar voren heeft ge
bracht. Indien mocht blijken, dat de administratieve be
zwaren tegen de door mij voorgestelde redactie werkelijk 
te groot zijn, zal ik natuurlijk niet in overweging nemen 
een amendcment in dieu geest voor te stellen. 

De heel' D w i d jas e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter I 
De toepaasing dcr bestaandc m-doomautie nopens <le onder
havige aangele~enheid, zoo-a.ls zij in alinea 6 del' Memorie' 
vau '[1oclichting is uiteengezet, lijkt bij oppervlalokige be
sohouwiug zeer billijk. ImmCl'S het bedrag der eventueel op 
te lell'gen vOl'hooging der 'verpon<ling<lbelasting OV'Cr een tijd
vak van 5 jaren bijv. worot .gesteld op 5 maal zooveel als 
dat der verhooging van de belasting over één jaar, nl. over 
het oorste jaar. Maal' als men de zaak wat dieper beschouwt 
door bijv. te verondersoollen, d",t de aanslag in de V<lrpon
dingsbelasting 'Volgens de bepalingen ook als die der ,andere 
belastingen vO.or één jla,a.r ,,"wd vastgesteld, dam zou men 
toch moeten toegeven, dat de eventueel door ,een appellant 
in een jaar gemaakte fout zich in de 4 daarop volgende jaren 
uiteraard niet ,zal hEIDhalen ·en de verhoogingen "ver' deze 
jaren derhMve achterwege zullen blijven. 

Ik zal miju meelung met een voorbeeld verduidelijken, 
1.fijnheer de VoorzittJer. Een belastingappellallt vermeent 
door de be!r"kken ""erpondingscommissie in de verpondinigs
belasting te hoog te zijn aangeslagen "" Igeeft in zijn be
roepschrift aan den Raad van Beroep op, dat zijn aanslag 
,"olgens zijn meeuing f 300 in stede van een hoog""- bedrag 
's jaars had moeten zijn . Volgens de uitspraak van bedoel.
den raad bedraagt zijn aanslag echter f 400 's jaars of 
f 100 meer. Ingevolge de huidige bepaling moet deze 'aan
slag dus worden verhoogd met f 25, derhalve over 5 jaren 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
even te kennen geven, dat ik mij kan vereenigen met de uit-
eeuzettil1g vau Regeel'Îllgszijde, laatstelijk nog eens verdui. 
delijkt in de lIemorie van Antwoord op ons Gedelegeerden
verslag. Bij den Raad van Beroep komt men in de betrekke
lijke aangelegenheid pas terecht, nadat de kwestie reeds een 
voorgaand onderzoek in meerdere instanties heeft ondergaan. 
De laatste instantie is dus feitelijk alleen noodig, wordt al
leeu ingeroepen vaar beslissing over een -versehiJ. van mee
ning van principieelen aard tusscben den belastingschnldige 
en den fiscus . Juist is dus de opvatting van de Regeering, 
dat el' i.c. geen sprake is van boete, ook niet van adminis
tratieven aard, doch slechts van een bijdrage in de kosten 
van het beroep. Die kosten kunnen hoog zijn, wanneer de 
Raad van Beroep bijv. zich genoodzaakt ziet bijzondere voor
lichting te vragen van accountants of audere deskundige par
ticulieren. Dat een dergelijke bijdrage in de kosten door den 
belastingschuldige dan onafhankelijk is van het tijdvak, 
waarover de aanslag plaats heeft, is m.i. logisch. 

Wel sluit ik mij aau bij het betoog van den heer Van 
Helsdingen om het woord "verhooging" in de ontwerp-or
donnantie te wijzigen, zoodat misverstand terzake verder is 
uitgesloten. 

Danm U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zi t tel' : Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
direct te antwoorden' 

De heel' V 0 n S ö hst en. Regeeringsgemacbtigde voor 
Financiën: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

Op de dool' den heel' Stokvis gestelde vraag of de Re
geering het college wel juist heeft ingelicht over de be
teekenis van de op te leggen verhooging, w.anneer in hoog
ste instantie de belastingplichtige in het ongelijk is ge
steld, kan ik bevestigend antwoorden. Ik kan in zooverre 
ook verwijzen naar hetgeen de heer Van Helsdingen zei, n.l., 
d",t de regeling is overgenomen uit de regcling, die in Hol
land indertijd ook heeft gegoldoo voor het berocp op de 
Hollandsche raden van beroep. De regeling beoogt dus een 
bijdrage dool' den belastingplichtige in de kosten, zoo deze 
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in Ihet ongelijk wordt gesteld . Dat is geen ongewoon ver· 
schijnsel in een procedure. Wanneer twee partijen met 
elkaar een gcschil hebben, dan betaalt immers de partij, 
die in het ongelijk wordt gesteld, de kosten v",n het geding. 

Om nn tc voorkomen, dat voor elke zaak precies moet 
worde.n uitgerekend, hoeveel de kosten zijn geweest, het
geen slechts moeite en administratieven omslag geeft, is de 
Hollandsche regeling gevolgd door een zeker percentage 
van het verschil in den vorm van verhooging op te leggen, 
zijnde een percentage over het verschil tuschen hetgeen 
de belastingplich tige als aanslag vraagt en hetgeen hem door 
den raad van beroep als aanslag wordt opgelegd. Dit is 
een practischc regeling, die in de praktijk in elk opzicht 
heeft voldaan en die ook bij de invordering en bij de 
administratie in het geheel geen moeite geeft. 'Vaar ook 
de lbelastingdienst er naar streeft - en ook in vorige jaren 
in den Volksl'aad stemmen daarvoor zijn opgegaan - om 
lllgewikkcidc regelingen tegen te gaan, heeft de Regeering 
Ilier de regeling zoo soepel en eenvoudig mogelijk gem'aakt. 
DuJarom zon ik het college in overweging willen geven om 
van die regeling niet af te wijken. 

De hcer Stokvis heeft verder een vergelijking gemaakt 
tussehen een appellant, die vijf jaar achter elkaar tegen zijn 
aanslag in de inkomstenbelasting opkomt cn een appellant, 
di.e opkomt tegen zijn aanslag in de verpondingsbelasting, 
hem Vaar 5 jaar opgelegd. Hij heeft trachten aan te too
nen, dat er in wezen tusschen deze twee belastingplichtigen 
geen verschil bestaat ten arunzien van hun beroep. Maar ik 
geloof, da,t de heer S'tokvis we~ iets cv,er het hoofdJ heeft 
gezien. De aanslag voor de verponding wordt opgelegd vaar 
vijf jaar en vas tge!teld op eew jaarlijksch 'bedrag. De 
aanslag steunt op één verpondingswaarde, die naar zekere 
geg'evens wordt vastgesteld. Dus als nu maar eenmaal <1e 
verponc1ingswaal'c1c aan een ollderzoel, is onderworpen, is 
de zaak daarmede ook nfgeloopeu, ,vallt op de vcrpondings· 
waarde steunt de jaarlijksehe belasting VOor het heele tijd· 
vak. 

Dat is heel iets anders dan indien men bij de inkomsten
belasting vijf jaren achtereen tegen den aanslag opkomt, 
Waalt voor elk: van clie jaren -krijgen wij een anderen grond· 
slag voor den aansla g, omdàt elk jaar het zuiver inkomen 
anders is en daardoor ook een andere aanslag p1aats heeft. 
Voor elk van die vijf jaren is de aanslag bij de inkomsten' 
belasting dns een aparte zaak in tegenstelling met den 
aauslag in de vel'polldingsbelasting, waar meJl hoe· 
wel het tijdvak vijf jaar is, gedurende dien tijd slec,hts 
met één zaak te maken heeft. Daarom heeft de Regeering 
de ollbil1ijkheid ingezien om iemand, die tegen zijn verpon· 
dingsaallslag opkomt en door de bestaande voorschriften in 
veel ongunstiger positie wordt gebl'acl1t dan een ander 
die tegen zijn aanslag in de inkomstenbelasting opkomt, 
ook over vijf jaar die vel'hooging te laten betalen, hoewel 
het onderzoek en alles wat daarmede samenhangt slechts 
éfJlJ zaak betreffen. Daarom is deze wijziging dan ook 
door de Regeering aanhangig gemaakt. 

Overigens wilde ik nog even den heer Van HeJsdingen 
bea.ntwoorde" . Over het algemeen heeft de heer Van Hels· 
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dingen ook den heer Stokvis antwoord gegeven. Hij heeft 
hem gewezen op verschillende bepalingen in belastingor
donnanties. 

De heer Van Helsdingen komt alleen op tegen den naam 
~I·verhooging " I die aan de vordering gegeven is. Ik heb 
zooeven reeds gezegd, dat dit gedaaJl is om de zaak zoo 
soepel en eenvoudig mogelijk te houden cn om in de prac
tijk de invordering en administratie te vergemakkelijken. 
Als men de term "kosten" zou willen gebruiken, zou de 
administratie die "kosten" weer afzonderlijk moeten hou
clen van de belasting en zou men bij de inning daaraan 
ook weer apart aandacht moeten schenken, terwijl de zaak 
nu antomatisch gaat. 

Overigens wilde ik el' de aandacht van den heer VnJl Hels
dingen op vest',gen, <la t, hoezeer hij in de plaats van de 
"verhooging" iets anders wil stellen - hij wil er den naam 
"kosten' J aan geven -, hij clie "kosten" toch berekent naar 
denzelfden grondslag als waarop die nu worden bepaald, -
dat wil hij, als ik hem goed begrijp - en als nn de grond
slag niet gewijzigd wordt, moet men wcer komen tot al 
hetgeen waartegen de heer Stokvis bezwaren heeft aaJlge
voerd. Dan komen precies dezelfde geschilpnnten weer aall 
de orde, die naar aanleiding van dien grondslag gerezen 
zijn en tot wijziging van de ordonnantie hebben ge]ejd. D'(.~ 

heer Van Helsdingen heeft gezegd : Men brengt als kosten 
in rekening 25% van het verschil tusschen hetgeen de be
lastingplichtige als aanslag vraagt en hetgeen inderdaad als 
aanslag wordt opgelegd. 

De heer Vam Helsdin ge,,: Voor dat eene proces. 

De heer V 0 n S ö hs t e n, Regccdngsgemachtigde voor 
Fina.nciën: Ja, maar dan vraagt men: Wat is de aa.nslag7 
De a"n"lag voor de verponding geldt voor vijf jaren, doch 
de heer Stokvis zegt, dat het daar ook om vijf -aanslagen 
gaat. 

Ik wil er "oorts op wijzeu, dat ele term "verhooging" of 
"verhoogd" ook voorkomt in de vroegere Nederlandsche re
geling; wij hebben die overgenomen. 

De heer Sta k v i s : Dat was de vroegere Nederland
sche regeling. 

De heer V 0 n S ö hst e U J Regeerillgsgemachtigde voor 
Financiën: Het doen bijdragen in de kosten is om practische 
redenen gegoten in den vorm van een verhoogi~g en door 
een naamsverandering zou men in het wezen der zaak, waal'· 
op het eigenlijk aankomt, geen wijziging brengen, want ook 
volgens de redeneering van den heer Van Helsdingen betaalt 
de man dan nog evenveel. Het komt er voor de belasting
administratie in de eerste plaats op aan een zoo gemakkelijk 
en zoo soepel mogelijke regeling te hebben. Ik moet daarom 
het College in overweging geven de regeling zoo te honden, 
als zij nu is, daar de practijk heeft uitgewezen, dat zij dan 
niets geen moeite za] medebrengen en de invordering een 
vlot verloop kan hebben. 
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Mijnheer de Voorzitter! Ik meen met deze opmerkingen te

gelijkertijd ook den heer Dwidjosewojo voldoende te hebben 
beantwoord. 

De Voo r zit ter: Als ik den Regeeringsgemaehtigde 
goed begrepen heb, komt het woord .. verhooging" ook thanS 
nog in de Nederlandsehe belastingwetgeving voor! 

De heer V 0 n S ö hst e 11, Regeeringsgemachtigde voor 
}<'inanciën: Op het oogenblik niet, Mijnheer de Voorzitter! 
Dat kwam in de vroegere Hollandsche wetgeving 'voor; 
dat het thans 'uit die wetgeving is vervallen, ligt hieraan, dat 
men in Holland talrijke raden van beroep heeft en in lnj 
dië maal' één. Om te voorkomen, dat de menschen te snel 
bij dien eenen raad van beroep znllen komen, die alle zaken 
heeft op te vangen, terwijl dit in Nedllr1a.nd door 'Üëntalle'l 
raden van beroep kan geschieden, wenscht de Regeering het 
woord .. verhooging" in de l"disché bela.stingwetgeving te 
behouden. 

1k dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Stokvis: Mijnheer de Voorzitter! D~ hee, 
Van Helsdingen heeft mijn betoog trachten te bestrijde,,! 
maar ik krijg tenslotte toch den indrnk, dat de heer Van 
Helsdingen niet zoo heel ·zeker was van zijn zaak, of hier 
moest worden gezien een bijdrage in de kosten clan wel een 
zekere correctie voor een onjuiste raming van den eigen 
aanslag . Trouwens het blijkt nu, clat de hecl' Van Helsdin
gen I degeen is geweest, die de woorden .. adnürdstra
tieve boete" in het Gedelegeerdenverslag heeft gebruikt. Hij 
stond dus aanvankelijk in begÏlIscl op mijn standpunt. Ik 
heb ook gesproken van correctie, heb het woord .. straf" 
ruct eens gebruikt. Maar spoediger dan men had kunnen 
verwachten, is de heer Van Hclsdingenzonder eerst den ge
achten Regeeringsgemachtigde mondeling te hebben gehoord, 
tot het inzicht gekomen, dat het hier geldt een bijdrage in 
de kosten, maar hij heeft. toch ook erkend, dat die be
doeling uiterst zwruk in de letter der wet is neergelegd. 
'Varuleer men in een bclastingvel'ordening het woord "ver-

· hooging" bezigt, beteekent dat voor hen, die de stukken ruet 
kennen - en dat is voor de groote meerderheid van de bela.s
tingplichtigeu het geval - een verhooging van den aanslag 

· <ln ruet een bijdrage in de kosten van het beroep. De heer 
'Van Helsdingen heeft mij tegengevoerd, dat mijn voo1'stel
'1ing van z..'1ken, dat wanneer iemand voor een andere belas~ 
- tiug dan de verpondingsbelasting vijf jaren achtereen recla
meert, hij eventueel ook vijf malen in de verhooging zou 
moeten vallen, zeer onwaarschijnlijk .zou zijn, tenzij de om-

- tandigheden veranderen. Maar juist hij de inkomstenbelas
·,i.ing is de verandering van deze omstandigheden van 
· jaar tot jaar veel levendiger dan bij de verponding gemeen-
1elijk dlet ,geval is. In ieder geval behoort een wet redelijk 
' en billijk te zijn ten aanzien van aUe justitiabelen. Vanuit 
dit standpunt bezien, is het geval, dat ik veronderstelde, in 
het geheel niet onwaarschijnlijk eu wordt el' een groote on-

billijkheid in het leven geroepen dool' het verschil in behan
deling van :verschillende belastingplichtigelI. 

~1ijll bezwaren - ik heb het nu speciaal over hetgeen de 
heel' Van Helsdingen naar voren heeft gebracht - zijn dus 
in het geheel ruet opgeheven. ·Ondanks de bedoeling, die 
dan toch duidelijk moet blijkon uit den tekst der wet blijf 
ik - en ik zal dit nog nader aantoonen - volhouden, dat 
die tekst geen andere oonclusie. toelaat, dan dat hier sprake 
is van een zekere correctie ten opzichte van hen, die meenen, 
lager te kunnen wordeu aangeslagen, dap. volgens den Raad 
van Beroep het geval is. Iu dit opzicht staat mijn betoog 
dus nog volkomen overeind. 

Nu wil ik toch ook wel eens redeneeren vanuit het regee
ringsstandpunt, dat alleen kan zijn bedoeld een bijdrage in 
de kosten. Wij hebben o.a. van den geachten Regeeringsge
ma-chtigde gehoord, dat er bij beroep van een aanslag in de 
verponding, al loopt die over vijf jaar, niet in evenredigheid 
meer kosten zouden zijn te besteden. Ik wil dat a'annemen, 
maar dan merk ik op, dat het hiel' toch niet in de eerste 
plaats gaart; om het belang van de adminastl'atie, maar in de 
eerste plaats om dat Vlm den in fiscaal opzicht reehtsbe
hoevenden, en zoo bezien, ziet het er met die .. bijdrage in de 
KoSten" toch wel zeer vreemd rut. Ik heb er oom ers reeds 
op gewezen, dataangeslageneru in de inkomg1;enbela.stin~ 
eventueel de verhooging in kwestie vijf maal zonden moeten 
betalen, terwijl die in de verpol1dingsbe1asting sleohts een 

keer. 
Maar in deze regeling liggen meer onbillijkheden opge

sloten . Wanneer men bedoelt het verkrijgen van een bij
drage in de kosten van het beroep, behoort de regeling 
anders te zijn dan zij ons thans is voorgelegd. Immers, 
wanneer een belastingplichtige appelleert en hij kl'ijgt van 
den Raad van Beroep ecu aanslag, zooals hij zioh die zelf 
had gedacht, zal hij veel eer in staat zijn en veel meer reden 
hebben, een bijdrage in de kosten van het appèl te beta
len, dan wanneer hij een zwaarder aauslag tbuis krijgt, 
want dan moet hij, boven het nadeel van een hoo
geren aanslag ook nog kosten mee betalen. Het zou dus 
juist rationeel zijn, indien men een regeling trof waarbij 
de belastingplichtigen, die van het beroep het minste na
deel ondervinden, ook het meest in de kosten bijdragen. 
Wil men dit ruet, dàn moet men uitgaan van het standpunt: 
een geslaagd, of een afgewezen beroep, ieder deelt uaar ge
lijken maatstaf in de kosten. Dat zou een juiste regeling zijn, 
maar de regeoog is, zooaJs zij hiel' voor ons ligt, juist v",n
uit het stalldpmlt der Regeel'ing, font en onzuiver. Gaat 
men nn incidenteel weer een rueuw element voor de ver
pondingsbelasting invoegen, dan worden de onbillijkheden 
_ en dat heb ik zooeven trachten aau te toonen - nog 
grooter, dan zij thans reeds zijn. Waal' nu ook rut het
geen is aangevoerd door die leden van dit College, die 
overigens tegen het Regeeringsvoorstel geen overwegend 
bezwaar hebben, blijkt, dat de voorgestelde regeling aan de 
bedoeling van de Regeering, zelfs niet in de terminologie 
beantwoordt, zou ik haar den raad willen geven, er nu niet 
incidenteel in te gaan morrelen, maar ons een nieuwe rege-
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ling van de procedure bij den Raad van Beroep VOOr te 
'leggen. De regeling, zooals zij ons thans is voorgelegd, is 
-voor mij onaannemelijk. 
• Wat betreft de vergelijking met de Nederlandsche wet, 
;wij ·hebben gehoord, dat de Nederlandsehe wet het stelsel, 
.dat hier geldt, heeft losgelaten. Of dit nu is geschied, om
.dat er in Nederland zooveel Raden van Beroep zijn, zon ik 
lIog eens nader moeten zien toegelicht. Ik geloof niet, dat 

_.de geachte Regeeringsgemachtigde ons definitief zal kunnen 
mededeelen, dat het motief alleen daarin is gelegen. 

Mijnheer de Voorzitter I Het is voor ons van .groot belang 
te weten de redenen, die de Nederlandsche wetgever ertoe 
hebben geleid een regeling te ontwerpen, die wij kort geleden 
'Pas hebben overgenomen en welke wij thans weer moeten 
,gaan cOl'rigeeren op een wijze, welke de regeling op zichzelf 
:niet ten goede komt, maar enkel zekere groep van. belas
iillgplichtigen bevoordeelt. 

De heel' Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
In de eerste plaats zou ik gaarne willen opkomen tegen de 
beschuldiging, zal ik maar zellllen, die de heer Stokvis ten 
mijnen aanzien heeft geuit, dat ik zou zijn veranderd van 
'Opinie, zonder dat d,e Regecl'ingsgemachtigc1e zich nog mon
deling zou l1ebben uitgesproken. 

Mijnheer de Voorzitter! TI, kan in dit verband even wij
:zen op het Gedelegeerdenverslag, waarin uitdrukkelijk het 
begrip administratieve boete, nader wordt omschreven als een 
.administratieve boete ter voorkoming van ongemotiveerd do
leeren en onuoodige verzwaring van het werk van den raad 
van beroep, woals ook uit de Memorie van Toelichting blijkt. 
Erls hierbij geen sprake geweest van het toepassen van een 
'Straf, maar alleen van, lZooaLs het. elders ook wordt genoemd, 
een bijdrage in de kosten van den raad van beroep. Dat had 
meer op den voorgrond moeten worden gesteld. Ik geef toe, 
dat het woord boete door mij wellicht minder juist is gebruikt, 
llOewel ik het gema.kkelijk zou kunnen verdedigen, maar om 
alle misverstand te vermijden heb ik d'aaroIn in mijn eersten 
termijn voorgesteld dit te wijzigen in: "bijdrage in de 
~osten ", maar dat ik van opinie zou zijn veranderd, daarvan 
js hier geen sprake. 

Mijnheer de Voorzitter. Het tweede punt, waarover ik 
nog iets zou willen opme.l'kell., betreft het verschil, da t de 
l,ee,' Stokvis ziet in de posities van de appellanten ten aall1-
zien van de aanslagen in de vennootschaps- cu inkollu;;tenbe
lasting en die in de verpondingsbelasting. Ik heh el' l'eeds 
opmerkzaam op gemaakt dat iemand, die in de inkomstenbe

~ lasting is aangeslagen" niet 5 maal zal app'elleeren, wanneer 
de volgende jaren ûjn fiuancieele positie precies dezelfde is 
gebleven. Dat dekt geJ:teel de interpretatie vau den Regee
l'Ïngsgemachtigde, die er uitdrwkkelijk op gewezen heeft, dat 
bij de 'verpondingsbelasting voor den aanslag de ééne ver
pondingswaarde wordt genomen als grondslag voor den vijf
jarigen termijn, terwijl bij de inkomstenbelasting, waarbij 

. de omstandigheden ten aanzien van de vaststelling van den 
aanslag iederen keer kunnen veranderen) ieder jaar opnieuw 
.ls het ware een nieuwe grondslag voor den belastingaanslag 

:aanweo:ig is. Wanneer dat niet het ·geval is, zal een belas-

(VAN HELSDINGEN.) 
tin,gschuldige zich wol bedenken, vool'dQit hij opnieuw in ap
pèl gaat bij den Raad van beroep in belastingzaken. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Stokvis heeft verder een 
min of meel' melodramatische voorstelling gegeven van den 
armen .belastingschuldige, die toch al hooger aangeslagen 
door den raad van beroep, dan hijzelf meende te moeten wor
den aangeslagen, bovendien nog moet medebetalen in de 
kosten 'van de procedure. 

De heel' S tok v is : Ik heb anders geen melodramati
schen aanleg! 

De heel' Van Hel sdi n gen: Dat is overigens een zeer 
gebruikelijk verschijnsel bij de procedUl'e; ook in 'de bur
gerlijke procedure wordt degeen die in het ongelijk gesteld, 
in de kosten veroordee~d. Maar ik zou nog liever willen 
wijzen op de procedure die bij onteigening geschiedt, waarbij 
ook dé onteigenende partJij, die te weillig heeft aangeboden 
voor het te onteigenen object, dns degeen, die de procedure 
heeft lioodig ,gemaakt - en daar gaat het tenslotte om -
wordt belast met de kosten van de procedlll'e en anderzijds 
dE) onteigend wordende partij, die te veel heeft gevraagd. 
Zoo moet ook hiel' de persoon, die appelleert, niettegenstaande 
het feit, dat de aanslag door den inspecteur met zooveel zorg 
is opgemaakt, zich eerst twee à drie maal bedenken, voordat 
hij in beroep ga .. t, want hij loopt de kans, dat hij toch nog 
hooger wordt aangoesla.gen, dan hij meent te moeten worden 
aangeslagen en dan is het billijk, dat hij de kosten van het 
geding maar moet betalen. De kwestie ligt hier dus luet zoo
zeel' in het feit, dat de aangeslagene toch al zooveel meer 
moet betalen dan hijzelf meen.de en daarop nog een verhoo
ging krijgt, maar in het feit, dat hij juist dool' zijn OIlojuist 
appel de procedure met haar extrakosten heeft noodig ge~ 
maakt ; vandaa.r dat hij moet bijdl'a,gen in de kosten van 
het beroep. 

Wa t betreft het verschil Illet de Nederlandsche wet ill 
deze, wanneer hier te lande de toestand was als in Neder
land, en wij over den heel~ archipel raden van beroep 
in belastillgzaken zouden hebben, zou ik er ook voor zijn, 
dat zoo spoedig mogelijk die zoogenaamde verhooging van 
de belast.ing zou komen te ve,rvallen, doch nu wij hiel' slechts 
één rnn-d van beroep hebben, zullen wij voorloopig niets 
a,ndel's kunnen doen , dmn die verhooging te handhaven; 
immers het is niet waarschijnlijk dat we hier binnen afzien
baren tijd ook eeli aantal raden van beroep verspreid o\rer 
den geheelen archipel zouden kuunen ln~jge;n, omdat wij 
eenvoudig het personeel missen vo(}r een bezetting van 
zoovele raden van beroep. Ik meen dus, dat wij voorloopig 
deze regeling moeten handhaven om daa.rmede althans een 
te lichtvaa.rdig beroep op den raad van beroep orunogelijk 
te maken. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon tenslotte willen besluiten 
met ecn vra.ag a.an de Regeerillg . 

Ik heb in eersten termijn opgemerkt dat, hoewel de wet 
niets daarva.n zegt,. de Raad vau Beroep nooit hoagor- gaat 
dan de aanslag van de a;!lUlsl\l.ande autoriteit na de dolea.ntie, 
en dat hij de"" beslissingen neemt op grond va.n goede jns 
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titie en ik meen, dat dit b""ust op de rechtspraak van den 
Hoogen Raad, die ook de aanslagen nooit hooger stelt dan 
die, welke door dil inspectie zijn vastgesteld. 

Ik zóu gaarne van den Regeeringsgemachtigde verne
men, of dit juist is en 6f ook niet nul' zijn oordeel een 
wo belangrijk beginsel neergelegd behoort te worden in 
de ordonnantie zelve. Op het oogenblik wordt het uitslui
tend overgelaten aan de jurisprudentie van den RAad van 
Beroep. 

Voorts is mij het antwoord van den RegeeriL.gsgemachtig
de in zoovene tegengevallen, dat het niet voldoende heeft 
weerlegd mijn opmerking betreffende de wijziging van het 
woord "verhooging" in de uitdrukking "bijdrage in de 
kosten ". De Regeering!lgemacbl1gde h~èft in het algemeen 
gesproken over administratieve en over technische uezwaren. 

Mijnheer de Voorzitter! Voordat ik een amendement in
dien, zou ik van den Regeer.ingsgemaehtigde wel wat uit
voeriger toegelicht wi1lw hebben, welke dan toch die tech
nische eu administratieve bezwaren zijn, die zoo belemme
rend zijn voor de verwezenlijking van mijn voorstel. 

Ik wijs hler op de personeele belasting, waarbij ook de 
kosten van taxatie gewoon op de belastingbiljetten worden 
ingevuld ~n naar mijn meening ondervindt deze invordering 
van <Iie kosten, die bniten het belastingsbedrag staan, niet 
de minste moeilijkheid in de praktijk. 

Is het nu ook niet mogelijk om, evenalls bij de personeele 
belasting, de taxatiekosten bij de verpondingsbelasting op 
de aMlSlagbiljettcn afzonderlijk te vermelden, zoodat tege
lijk met de belasting dit bedrag geheven kan worden 7 

De V oo r zit t e r: Uw vraag is natuurlijk een vraag, 
die uiteraard, ,-trikt genomen, niet bepaald aan de orde is. 
Ook het woord amendement doet hier vreemd aan. Ik mag 
er wel op attent maken, dat het woord "verhooging" op dit 
moment niet dan zeer indirect aan ons oordeel is onder
worpen . Dat staat reeds .in de wet van 1925. Wat hier 
wordt voorgesteld is een toevoeging, die vool-tbouwt op het
geen in de wet van 1925 is opgenomen. 

De heer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou willen opmerken, dILt in de voorgestelde toevoeging 
het woord "verhooging" o.ok voorkomt_ Ik zou dus kun
nen voorstellen, dit woord te wijzigen en uls dat wórdt 
aangenomen, zou de Regeering verplicht zijn, ook in het 
eerste gedeelte van het eerste lid dit woord t e wijzigen. Ik 
zou dat zeer ongewenscht achten en hoop daarom, dat de 
Regeeringsgemachtigde mijn voorstel kan overnemen of dui
delijk de daa.rtegen bestalJJlde administratieve bezwaren zal 
kUDJlen mededeelen, zoodat ik van het indienen van een 
amendement kan afzien. 

De Voo r zit ter: Het is uiteraard niet altijd noodig, 
dat de wet de ratio van de bcpa:l.ingen ook in den tekst 
neerlegt. Het geldt hier meer een beeijferingsmethode, 
waarbij het alleen de V1'Ilag is, of het duidelijk genoeg in 
de wet is aangegeven. 

(KIÈS, VOORZITTER, REG. GEM. VOOR FIN.) 
De heer Van H eJ sd i nOg e n: De wet moet zóó dui

delijk zijn, dat de bedoeling geen twijfel laat! 

De heer Ki è s: :a'lijnlJeer de Voorzitter! Met den heer 
Van Helsdingen kan ook ik niet inzien, dat een wijziging' 
van het woord "verhOOging" in de uitdrukking' "bijdrage in 
,de kosten" nadeel zou knnnen doen aan de soepelheid van: 
de toepassing der belastingordonnantie. 

Het is daarom dat ik blijf aandringen op bedoelde wijzi-
ging, die m.i. ook den heer Stokvis, althans deels, tevreden 
.zou knnnen stellen. 

Wetgevinde arbeid behoort zoo zuiver mogelijk geredigeerd. 
te worden om elk' misverstand te voorkomen; aan dezen eiseh' 
voldoet de ontwerp-ordonnantie m.i. niet, getuige de rede
van den heer Stokvis, waarin daarop nadrukkelijk is ge
wezen. 

Ik dank U, l'lijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Hoe wilt U dan bet, woord "verhoo
ging" in de artikelen van de wet, welke artikelen thans niet 
aan ons oordeel zijn onderworpen, veranderen? 

De heer Ki è s : Op gelijke wijze als door den heer Van 
Helsdingen is voorgesteld. 

De Voo r zit ter: Dat opent de kans op een mankgaall
dG wetgeving. Hoogstens een motie kan een uitweg geven. 

De heer Van S ö hst e n, Regeeringsgemachtigde VOOl" 
Financiën: Mijnheer de Voorzitter! In de eerste plaats zou' 
ik den heer Stokvis willen beantwoorden. De heer Stokvis' 
heert zooeven uiteengezet, of althans trachten uiteen te zet
ten, dat het naar zijn meening onbillijk is, om, als belasting
plichtigen in het ongelijk worden gesteld, hun de kosten van 
het beroep in rekening te brengen, omdat de belastingplieh
tige dan hoven hetgeen hij gevraagd heeft, nog iets te beta
len krijgt. Hij moet dns extra betalen, nl. eerst de meerdere' 
belasting en daarop nog de kosten. 

Ik geloof, dat de heer Stokvis zich hier vergist. De belas
tingplichtige komt in hooger beroep van een beslissing van: 
den rechter in eerste instantie. 

De heer Sta k v is: Het is geen. rechter in een civiel: 
geding, het is een. adnllnistratieve rechter. 

De heer Van S ö hst e n, Regeeringsgemachtigde voor
Financiën: Hij komt in ho.oger beroep van een beschik-
king van den Hoofdinspecteur van Financiëu. 

De hoofdinspectenr van Financiën heeft in zijn beschlk
king den aanslag vastgesteld op een zeker bedrag, laat ik
zeggen op f 1000 's jaars. Nu is belastingplichtige daarmede 
niet tevreden en gaat van die beschikking in hooger beroep· 
en zegt: ik moet f 1000 's jaars betalen, maar ik meen op· 
die en die gronden slechts verschuldigd te zijn f 900. 
Hij verzoekt dus, om van de opgelegde belasting een· 
zeker bedrag aÎ te nemen. Als dan de Raad van Be
roep er niet zooveel af neemt, als hij beeft gevraagd,. 
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zoodat dus niet geheel aan dat verzoek wordt t egemoet 
gekomen, of als het wordt afgewezen, krijgt hij er een 
verhooging bij. Hij betaalt dus extra een bedrag aan 
kosten boven zijn belasting. Die extra kosteu betaalt hij 
echter, omdat hij niet zooveel van zijn belasting heeft af 
gekregen als hij heeft gevraagd. 

Nn zou ik nog even den heer Van Helsdingen willen ant
woorden. Precies aan te duiden in welk opzicht bezwaren 
rijzen, indien het woord "verhooging" incidenteel wordt 
gewijzigd in "kosten van beroep ", zou ik nu niet ktmllen. 
lik zou dat wet kunnen docn aan de hand van de ver
schiJlende regelingen en administratieve yoorschl'iftcn, die wij 
op het departement beschikbaar hebben. Ik zou er echter op 
willen wijzen , dat in de bepalingen, die op de administratie, 
dc inning cn invoJ'd el'ing van clc.z;c heffing betrekking 
hebben dan toch wijziging zon moeten worden gebracht, om 
rekening te houden met de kostell \'an beroep waarvan nu 
sp rake is. In die bepalingen wordt thans van die kosten 
niet geropt zoodat die voorschriften allemaal zouden moeten 
worden aangevuld, om met dIJ. kosten van beroep rekening 
te houden. Zonder mecl' gaat het niet incidenteel een an~ 

deren naam te geven aan een zekere heffing. Daarvoor moe~ 
ten dan wijzigingen worden aangebracht in alle adlllinis~ 

t\'a\ic\'c YOQl'sc:hril'tCI\, llio betrekking- hebben op ue heffing 

en ill\'ol'dcl'illg \'all de belastinggelden, zoodat dus bij", de 
gehcele administratie zou moeten worden gewijzigd, aange~ 
zjen daarin in het geheel geen rekening wordt gehouden met 
kosten van procedure. 

De hoor Van IIolsd ingen merkte zOQcvcn op, dat, als el' 
kosten van inning zijn, die op het aanslagbiljet zouden 
kunnen worden bijgeschreven. Hij nam als voorbeeld de 
k{)sten ,'all taxatie van meubilail'. J\lnal' de heer van Hels~ 

De heer V 0 n S ö hst e n, Heg'eeringsgemachtigde voor 
Financiën: El' kan geen aanslag worden opgelegd voor de 
kosten \'an het geding. Deze zijn geen belasting. Wil men 
d us een aanslag opleggen, da n moet ook de vorm van een 
belasting genomen worden, Daarop zijn wel voorscht'iften in· 
gesteld en dan gaat alles zijn gewonen gang. Ik zon het dam', 
om ten zeerste ontraden, daarin wijziging aan te brengen, 

Ik wil op een ander voorbeeld wijzen. Bij den aanslag 
in de personeele belasting moet worden aangegeven de huur
prijs of, ingeval de huurwaarde hooger is dan de huurprijs, 
de huurwaarde, Nu is de administratie bevoegd, om, als zjj 
de aangiftebiljetten exa mineert, ook den huurprijs te doen 
onderzoeken en dan kan het geval zieh voordoen, dat, wan
ncer zij van oOl'deel is, dat de huurwaal'Clc hooger is dan de 
huurprijs, een taxatie wordt bevolen. 

De heer Van Hel sdi n gen : Dat heb ik ondervonden! 

De heor V 0 II S ö hst e 11, Hegecl'ingsg'crnachtigdc voot' 
Financiën: Dan wordt in een dergelijk geva l tOl' onderzoek 
een commissie Cl' op afgestuurd en de hUUl'wctal'C1c wordt ge~ 
taxccl'd. Als de hUlIl'\nuU'dc met een zeker bedl'ag don 
aangegeven huurprijs o\'crsehl'ijdt, wordt, behalve hetgeen 
de aangever aan hoogere belasting verschuldigd is, ook nog 
in rekening gebracht een tweetle \·cl'hooging. 

Deze is de verhooging, die in de plaats gekomen is van 
de vroegere kosten van schatting del' huurwaarde. Bij 
eene wijziging van d e oedonnuntie heeft de Reb"CCl' ing de 
kostenvel'goeding uit de ordonnaJ1ti~ golieht juist met eh! 
bedoeling zulke kosten langzamerhand uit de wetgeving te 

dingen vergeet, dat , als het 111 cubi lail' wordt getaxeel'd, Cl' climinecl'cn i omdat de bepaling en de inning van dergelijke 
kosten allel'l ei speciale regelingen nooelig maaktcn zijn die 
omgezet in een yerhooging nll1 den ~Hl1lsl<Jg . \Vij zouden 
dw; nll wcdel' tel'ugkcel'cn op d(!ll ond~n weg on naar de 
oude bezwul'ell, die dn<ll'i:l<lll rel'lJotldcn zij n. Ik moei dat 
werkelijk ontl'aden . 

nog geen aanslagbiljet is u itgere ikt. Bij hct opmaken \'an 
het aanslagbiljet worden do kosten nlll de taxatie 01'Op ge
noteerd. De onl..lel'wcrpclijkc kostcrl echtet' z.ijn pas bekend 
na. de uitreiking Yilll het belastingbiljet en dikwijls pas na· 
dut de. bcla:-.ting is betaald. Dan ccrst zouden die kosten 
op het aanslagbiljet genoteerd moeten worden . Het bedrag 
van de kosten zou dan moeten worden doorgegeven aan de 
ambtenaren, die met de Îllyol'deL'ing van die kosten zijn be
last. Dit "el'ool'zaakt veel cmslag, terwijl, als zij van 
tevoren op het biljet zijn gesteld, - zooals dat bij de por-

Ik zou dcn heer StokYis nog antwoord willen gevc:n op 
zijn Vl'aa;g of uit de ,geschiedenis del' afEchafftng Ivan deze 
ovoreenkomstige v'erhooging in Nederland duidelijk blijkt, 
hoo men dllaL' tot die afschaffing is gekomen. Ik kan ver· 
klaren, dat ik de betrekkelijke stukken korten tijd geleden 

soncele bela~ting mct de taxatiekosten het gC"al is - de heb nagezien, juist Ibi,j cle. behandeling van dcz,e wijzigLng, 
ambtenaar, met dc invorderi ng belast. die kosten op het mè.lUl' dM di.lar in \'001' ZOO"C1' ik mij hCl'Înllcl', niet vcol meel' 
biljet genoteel'd vindt en daarmede bij de inning van de staa t dan dat het niet gC\YC'llscht is en het niet langer noo· 
belasting dndclijk rekening kan houden, dig voorlnvum de YCL'hooging te handhavcn. 1\1aar de voor 

de hand ligg-ende reden is daarin gelegcn - dat voelen wel 
De heel' Ki è s: En hoe wordt de vel'hooging dan nu degenen, die met dcze matcl'ie bekend zijn cn met de toe· 

geind? stunden ginds en in Indië op de hoogte zijn - dat men, 
zooals ook de heel' Van lIelsc1i ngen l'ccc1:-; heeft opgemerkt, 

De heer Von S ö h!:i t C n, Regeel'il1gs<~eJllachtigde voor in Holhllld heel \'cel, wel een 20,1<11 raden \'1.111 beroep heeft , 
Financiën Daal' wOl'dt ecn kohier voor opgemaakt en een 1erwijl hiel' slechts één Haad nlll B erocp is. die uitspraak 
aanslagbiljet uitgereikt, 

De heer Ki è s : Dat kan dan toch VOOl' een .,bijdrage in 
de kosten" ook wel gebeuren Y 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928, 

doet in hoogste instantie, en dlls als hoogste rechter optreedt 
Daarom is hiel' in den \"orm \'3n een zekel'e boete con rem 
nooelig, teneinde ecn al te grooten stroom vall doleantie:; 
tegen te houden. 
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. 'De heel' S tok I' is: Mijn.heGr de Voorzitter! Mag ik nog 

een enkele \Taug stellen, "ÓÓl' wij tot de stemming overgaan 

. De V 0 0 I' zit ter: Ik denk niet, dat daar bij het Col
lege bezwaar tegen bestaat. 

De heel' S tok v is: Mijnheer de Voorzitter I De vraag, 
die ik reeds stelde en nogmaals zou willen stellen, is deze : 
Zou de Regooring, na de hiel' geoefende critie!< op de rege
ling, niet hel'eid zijn. bns een nieuwe regeling van deze 
procedure voor te leggen j Op deze ITaag wijde ik gaarne 
een antwool'd hebben. 

De heer V 0 n S ö hst e n, Regeeringsgemachtigde voor 
Financiën : Mijnheer de Voorzitter. In aansluiting aan al 
hetgeen ik zooe,-cn betoogd heu kan ik wel verklaren, dat de 
Regeering geen aanleiding vindt, hiel' een geheel nieuwe 
procedure aanhangig te maken ten aanzien van den Raad 
,ran Berocp. Deze llc.geling bestaat reeds lang en is in a lle 
(>pzichtcn dCllgdoJijk gebleken; er is dus geen aanleiding 
een nieuwe procedure daarvoor in de plaats te sbellen. 

Dit hertnnert mij, Mijnheer de Voorzitter, aan hetgeen 
de heer Vau nelsdingen nog heeft gevraagd naar aanleiding 
van de bevoegdheid van den Raad van Beroep om aan
slagen te verhoogen. I,nderdaakl bestaat lüe:romtrent geen 
enkele bepaling. Het is een kwestie van jurisprndentie. 
De Raad I'an Beroep verhoogt geen aanslagen . :Mjen heeft 
daaraan ook geell behoefte, omdat de doleantie-rechter in 
lagere instantie, bijv. de inspedeur, het rec.ht hoeft om aJle 
onjuistheden in de aanslagen, die onder zijn oog zijn gekomen, 

te verlnleren. Niettegenstaande bij den doleantie-reehter in 
eerste ins tantie kan zijn opgoJwmen tegen een bepaald punt 
varll den aanslag, mag dezo toch don geheclcl1 aanslag 
herzien. Ik kan de verzekering geven , dat dit ook bij de 
verpondingsbelasting gebeurt en dat dikwijls een aanslag bij 
beroep in oor te instantie wordt verhoogd - en vaak zelfs 
vrij hcla"grijk wordt verhoogd - bij v : als men nieuwe 
gegevens hoert gekregen. Het streven ook bij al1G rechters 
in bclasnngzaken is erop gericht, om de jtuste belasting op 
t.o leggon, niet meer, maar ook niet minder. 

Ik kan dus naaI' aanleiding van hetgeen de heer Stokvis 
heeft opgemerkt, al dadelijk antwoorden, dat degene, d;e 
tegen zijn aanslag in de vcrpanding doleert, als hij bij den 

rechter hl hoogste instantie is aangeland, de eerst-e instantie 
moet zijn gepasseerd en dat hij daar de kwade kans loopt, 
dat zijn aanslag wordt yel'hoogcl en clan geldt deze verhoo· 

(VAN HELSDINGEN, VOORZITTER.) 
ging ook voor vijf jaar. Dat moet de heer Stokvis niet over 
het hoofd zien. 

De heer Van nel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter ! 
Na de v<ll'klaring van den Regeeringsgemachtigde, dat hij 
niet overzien kan de consequenties van een eventueel amen· 
dement, als door mij voorgesteld, consequenties die ik na
tuurlijk in nog mind:ere maJte kan overzien, zal ik 
nu incidenteel dat amendement niet indiene:n, Maar 
wanneer de Regeering van gedachten mocht veranderen en 
in den geest, als door den heer Stokvis bedoeld, alsnog een 
nieuwe regeling van beroep mocht overwegen, dan hoop ik, 
dat zij bij die regeling met de hier naar voren gebrachte 
bezwaren rekening zal willen honden. 

De Voo I' zit ter: Wij kunnen thans tot stemming 
overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van de regeling 
van het beroep in belastingzaken wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen, onder aanteekening, dat de heer 
Stokvis geacht wil worden te hebben tegengestemd. 

De Voo r zit ter : Ik wil nog even mededeelen, .jat 
.,an Regeeringswege een bericht is ingekomen, dat achteraf 
blijkt, dat onderwerp 107, bekrachtiging leening ProvÏ11-
eiaJen Raad van West-Java, enz. spoed heeft en dat de 
Regeedng t. a. v. der.e or-donnanti c gebruik zal moeten ma.· 
ken van art. 83(2) va_ll de 1. S., zooda.t ik mij voorstel, in 
verband daarmedc onder'We1'P 107 zoo cClugszin .. 'i mogelijk, 
reeds in de openbare vergadering van de volgende w eek 
,an de orde te stellen. Ik wilde even de aaJldaeht hierop 
,'estigen, opda~ de heeren gelegenheid zullen hebbeu, (leze 
week nog speciaal kennis van dit onderwerp te nemen, het· 
welk trouwens, uaar bekend, ook straks in de eerste com· 
missie 7.al wOl,<len behandeld. 

D e notulen van de vorige openbare vergadering. die ter 
inzage hebben gelegen, worden gOl."dgekeurd. 

De Voo r z it te r: Ik vcrzoek den heeren, na het :; IU1· 
ten der vergadering, zieh naaI' de commissie·ycrgaderingen 

te willen begeven. 

De YCl'gadering wordt te 10.17 uur v.m. gesloten . 
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(VOORZITTER, DJAJADININGRAT.) 
24ste VERGADERI:\'G. De Voo r zit ter: A a n deo r dei s de b e-

handeling van de ontwerp-ordonnantie 
Ver ga der i 11 g van D 0 11 der dag 2 Feb. 1928. hou den d e bek r ach tig i 11 g van dca r tik e

len 1 0 11 2 van het bes lui t van den Pro-
(Bijee11roepingsuur 9 ·voormiddag). v i n c i a I e n R a a d van W e s t - J a va van 22 A u

g u s t u s 1927 No. Q 78/1/14, (0 n d. 107) . 
Ingekomen stukken. - Bekrachtiging leeningsbesluit Pro

vineialcn Rund "an ' Vest-Java. - Overname automobiel
diensten van dc Provincie ' Vest-Java. - Regeling werk
zaamheden. 

Voo r zit ter : Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tcgenwoordig, met den Voorzitter 18 leden te weten 
de heeron: 

Ali Moesa, Blaanw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, Van 
Helsàingen, De Hoog, Kan, Kerkkamp, Kiès, Koesomo 
J ocdo, Kocsocmo Octoyo, :Mandagic, Roep, Schmutzcl', 
Socjono, Soeknwati. Stokvis. 

R egceriog6gemachtigendell de heeren: De longh en Caben 
Stuart. 

De Voo r zit t e ,.: Mijne lIecren! Ik open deze ver
gade,·ing. 

De Sccretaris deelt mede dat zUn ingekomen : 

De volgende Regecl'Îngsbrieven en -beschikkingen: 
I, Kabinetsbl'ievcll van den Gouycrneur-Oencl'aal van 25, 

25 en 26 Januari 192'8 Nos. 26, 27 en 9 houdende mede
dccling' nlll de V~lstste11iJlg' van: 
a, de ordonllantie tot overdracht in beheer van oenige 

zaken aan de betl'okh:ell l'cgcillschappen in de })l'ovin
cic W est-J·nv" (Oud. SO ) ; 

b, de onlonnantie tot wijziging Yau de ~lI,tikelen 553 en 
554 van het W etboek van Strafrecht (Ond. 73) ; 

c. de ordonnantie tot wijziging van het Koninklij k be
slu it van 2 December 1926 No. 29 houdende o.m. 
vaststelling van het Indisch Burgerlijk Pensioenre
glement (Ond. 95 ). 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 Januari 
1928 No. 4 betreffende vestiging van een agentschap 
\'tln de Javasehe Bank te 1\1adioen. 

3. Als voren ,·a n 26 Januari 1928 No. 8 houdende mach
tiging, kraclltens artikel 105 l.S., tot indienststelling 
van h et daarin nader aangeduid personeel. 

4. Afschrift van den Indischen brief van den Minister van 
Koloniën hetrcffende de bezwaren in den Volksl'and 
geu it tegen de bezetting van het Bureau van den Ge
committeerde voor Indische zaken. 

5. Rondschrij ven van den 1stcn Gouverncments-Secretari. 
\'an 28 Januari 1928 No. 168/AI betreffcnde voorkeur 
wegens rasversch il b ij plaatsing in 's Lands dienst. 

W orden te inzage gelegd ter secretarie van den 
V~lksraad . 

Indien het College geen gebruik wcnscht te makcn van 
de bevoegdheid den Gouvcmeur-Generaal te verzoeken deu 
gestelden termijn (j: arti . 83 l.S. ) te verlengen, kunnen wij 
thans ertoe overgaan d-cze aangelegenheid in openbare zit
ting te behandelen, zonder don afloop van den termijn van 
van voorbehoud ai te wachten. I 

Aldu" wo,·dt besloten. 

De heer Dj a ja din i n g rat: M~nheer de Voorzitter! 
In het Gedelegeerden·verslag is o.m. de vraag gesteld, op 
welke wijze de uitgevoerde worken ten laste van de betrok
ken regentschappen zullen worden gebracht. Naar aanlei
ding daarvan lees ik in de Memorie van Antwoord, dat als 
basis daa,'bij zal worden aangenomen het bedrag, dat ten 
behoeve van ieder regentschap is bestced. Ik kan op het 
oogcnblil, de juistheid van dit beginsel niet bcool'dceleu, 
omdat ik nog geen inzicht heb verkl'egen in de v.cl'schillendo 
objecten, die aan de regentschappen zull en worden overge
dragen. Momenteel kocster ik de vrees, dat wanneer het 
beginsel wordt aangenomen, vele regentschappen daarvan 
nadeel zullen ondervinden. Immers, wanneer ecn bepaald 
object een zeker bedrag vertegenwoordigt, is de mogelijk
heid niet uitgesloten, dat dc opbrengst of de rentabiliteit van 
het object "oodanig is, clat de daaruit te trekken buten niet 
\'olcloCllclc zijn) om de daarvoor ten behoeve vfln het reg.ent
~chap gj~ Jllaakte schuld af te lossen en de r onte daarvan op 
te bl'<.'ng-cn, 

Ik wijs b.v, op êll'til,c1 S, suu 8, <Int over den bouw vall 
\'el'schil!enoc pas~ll'loodseJl handelt. Het staat vast, dat aan 
de l'egentschappcn verschillende pasal'loodscn zullen worden 
OYOl'gOOl'ugcu, want dat zijn objcclcn, die speciaal van 
plaatselijk belang zijn . Neemt men nu de pasars bij elkaar 
dan zien wij uit de bij de )fclllorie van Antwoord gevoegde 
bijlage, dat de opbrengst van die pasars vrij voordeelig is. 
)leemt Illen de pasars echter ieder af:tonucl'lijk dun vrees ik. 
dat er wel enkele loodsen zullen zUn, die zeol' duur r.ijn 
opgezet en Waal'yan de opbrengst ni et yoldocndc zal zijn om 
de lalCl'c ~c h111dcn "an het betJ'okken regentschap ontRtaan 
dool' 'het pasêll~bedl'ijÎ, te kunnen hetalen, Ik zou de Regeo4 

I'ing willen vragen, of in dergelijke gevallen 'lal worden 
\'oorzien, zoo dat de regentschappen niet worden benadeeld, 

Verder is in het GedelegeerdenvellSla,g de vraag gesteld of 
artikel 6 der betrekkelijke instellingsordonuanties (Stbl. 
1925 Nos. 382 t/1I1 385) in het ondm·werpelijk geval wel 
toepasselijk is, omdat het hier niet betreft een door de pro
vincie overgenomen lccning. 

In het bet,·ekkelijke antwoord wordt gezegd, dat deze lee
ning door de provincie van het gewest Batav·ia is overge
nomen , maat' dat betrof een leening van 6 ton, Daarvan is 
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echter pas besteed een bedrag van f 340 000. De leeuing, 
die eigenlijk van het gewest werd overgenomen, bedroeg dus 
niet meer dan f 340000. De leening is echter ong·edaan 
gemaakt en de provincie sluit thans een nieuwe leening. 
Is dat dan eigenlijk niet een nieuwe fase' M.i. hebben wij 
hier niet te maken met een geval, dat slaat op het bepaalde 
in de instellingsordonnantie j Ik ZQU daarom de vraag 
willen stellen of het niet rationeelel' is wanneer tot een 
nieuwe leeuing moet worden besloten, de regentschappen die 
leeninll' te doen sluiten instede van de provincie, en wel voor 
verschillende objecten, die zijn of zullen worden overge
dragen aan de regentschappen. 

De Voo r zit ter: Eigenlijk komen de door U gestelde 
vragen nog niet zoozeel' bij het aan de orde zijnde onder
werp tepas maal' eerst, zoodl'a de ordonnanties, betrekking 
bebbend op de dool' U bedoelde overdrachten, bij het College 
zullen zijn ingediend. 

De hoor Dj a j a din i n g rat: Inderdaad, Mijnheer de 
Voorzitter, maar ik wilde wel graag thans reeds weten, hoe 
de Regeering over deze zaak denkt. 

De Voo l' zit ter : Ik wiJde een en ander slechts even 
vaststellen omdat bet O'llderwerp, dat thans aan de orde is, 
geen beslissing brengt ten aanzien van de punten, die U 
zooeven hebt aangeroerd. 

De heer St 0 k v i S: Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats zou ik naar aanleiding van deze spoedbehande
ling enkele opmerkingen willen maken. Tegen een derge
lijke spoedbehandeling op zichzelf heb ik geen overwegend 
bezwaar. Wanneer daardoor een vIotie afwerking van de 
taak del' Regeel'ing kan worden gediend, is ons college 
natuurlijk gaarne bereid, haal' daarin bij te staan. Maar 
thans wordt het geheele. Regeeringsapparaat in een spoe
diger ternpö voortgedreven, alleen omdat de vrees bestaat, 
dat de geldschieters een waarlijk ni et al te goedkoop lee
ningsbod alsnog zullen teru gnemen. D eze geldschieters z.ijn 
de P ensioenfondsen. Doch dan zou ik de Regeel'ing gaame 
in overweging willen geven, zich niet te snel te laten af
schrikken. Ik kan mij begrijpen, dat Pensioenfondsen znlk 
een aanbieding zoo spoedig en zeker mogelijk in vervulling 
wenseh n te zien gaan, maar of dit nu eeu reden moet zijn 
om de zweep ovel' ons collcge te leggen, blijf ik vooralsnog 
betwijfelen. hoe gaarne ik de Regeering ook in de gelegcn
heid stel, in dezc spoed te betrachten. 

Dat is mijn een;le opmerking. De tweede opmerking gaat 
over den aandrang in het Gedelegeerdenverslall' om art. 124 
lid 3 der Indischc staatsregeling zoodanig te wijzigen, clat 
de bek rachtiging van locale leeningell niet meel' aan hct 
College van Gedelegeerden wordt gelaten, doch zooals van 
ouds aan de Regeering. Delle aandrang is hier vroeger 
al eens geoefend door den heer Van Helsdingen. De 
RegeerÎllg heeft daarop geantwoord, dat zij de zaak zou 

(STOKVIS, DE HOOG.) 
overwegen. Nn is in het Gedelegeerdenversl"g die aandrang 
herhaald en opnieuw heeft de Regeering daarop geantwoord, 
dat deze zaak nog in overweging is. Er staat zelfs gespro
ken van de "wenschelijkheid". Daarin ligt een zeker accent, 
in welke richting die overweging zal geschieden. 

Nu wil ik ook nog eens mijn aandrang el' bij plaatsen om 
toch tot die wijziging niet over te gaan. ' Vanueer men van 
hieruit alles, wat bij de vroegere staatsregeling bij ordon
nanti e werd geregeld en in de nieuwe staatsregeling auto
matisch naar onze bevoegdheid is oveJ'gebracht, wil gaan 
verdeelcn in hetgeen beter bij de Regeering kan blijven dan 
wel bij Volksraad, College van Gedclcgeerden, is dat een 
procedure, die men dan in haar geheel kan ondernemen 
wanneer dat gewenseht wordt. Doch om thans incidenteel 
een bevoegdheid, die automatisch naar ons is overgegaan, 
weder door aandrang vanuit ons college terug Ic brengen 
naar de uitvoerende macht, dunkt mij, waar door verschil
lende debatten toch wel de indruk is gevestigd, dat ons 
daarin niet ten onrechte bemoeienis is gegeycn, geen goed 
systeem. 

Ik zou er daarom mijnerzijds bij de RegecrÎng op willen 
aandringen om de overweging harerzijds nog maal' zeer lan
gen tijd aan te houden, dan wel geheel te staken. 

De heel' De H oog : ~njnheer de Vool'zitt.el'! Ik zou 
willen be.ginncn met den Regeeringsgemaehtigde inlichtin
gen te 'vl'agen. BegL'ijp ik de zaak goed, dan wordt ons hier 
vool'gesteld het goedkeuren van een leening, waal'van eigen
lijk de gelden reeds nit de gewone middelen zijn verkregcn. 
En nu zou ik willen vragen : is het juist, dat men, indien 
men de gelden VQOl' een werk reeds heeft kunnen vinden uit 
de 'gewone micldelen, daarvoor tenslotte nog een leening 
sluit j 

Nu zal men mij tegenwerpen, dat hier nalUlu'lijk een 
leening wordt voorgesleId, 'omdat het buitengewone werken 
betreft, maar ik wu zeggen, dat indien men niet een speciaal 
doel op het oog 'heeft en het hehartigen van verschillende 
andere belangen, dool' de bekostiging van de thans ons voot'
gelegde werken uit de gewone middelen in 11 et gedrang is 
gekomen, wij hiel' hebben een vorming YRll ,"el'lnogen voor 
de provincie, wat toch zeker wel aan te bevelen zal zijn. 

Laten wij aannemen, dat een gedeelte van de nu uit t. 
geven gelden, waarvoor deze leening zal worden gesloten, 
moet komen ten laste van de regentschappen, Mijnheer de 
Voorzitter, ik zou dan toch wel willen vragen of er geeu 
aanleiding bestaat, hetgeen speciaal voor de provincie i"i 
uitgegeven te betalen uit de gewone middelen en daarvoor 
dus niet een speciale leening te sluiten 1 

Indien z.ich, door speciale gevallen, de noodzakelijkheid 
heeft voorgedaan om meel' geldruimte te verkrijgen, ten
einde daardoor de belangen van de provincie beter te kun
nen behartigen, dan zou ik daarover gaarne nader worden 
ingelicht. 

Nu dc leening op zichzelf. Wat zien wij hi erbij gebeu
ren' El'is ons voorgesteld een leening, in 1925 ontworpen 
voor vel'sch ill ende werken. Illaar wat blijkt nu ? Men heeft 
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(DE HOOG, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
de uit te voeren werken oOI'~pt'onkclijk gCl'aamd op een 
bedrag van f 600.000.- Door af te wijken van het oor· 
spronkelijke werkplan, heeft men f 100.000.- minder ver
werkt, dan aanvankelijk in de bedoeling lag. Bij een vel'~ 

gel ijking zal men dan ook bemerken, dat de geraamde be
dragen van de aangehouden objecten bijna alle over
schreden zijn. 'Vaar nu een bezuiniging was verkregen van 
f 100.000.- , zon het voor de hand gelegen hebben, dat 
men was overgegaan tot het aangaan van een leening van 
f 500.000.- Maar neen, men legt er nog eens een ton op 
VOOl' den disagio van eCn leening, die men in een vorig 
jam· gesloten heeft, voor conversie van een bestaandeschnld. 

Ik zou willen vragen, is het wel een juiste politiek, dat 
men den disagio van ecn V I'OCg01'C lccning Pl'O!H'f' l't t rl'llg tI' 

vinden door een andere leening 7 Het lijkt mij toe, dat dit 
geen juiste politiek is, te meer omdat de leening voor 1926, 
de COI1\'ct's ieleening, op vrij yool'deelige voorwaarden ge
sloten is. 

De Regeering geeft wel aan, dat die leening gesloten is 
tegen een koer~ van 97%, maar daar staat tegen",·er, dat 
de rentestandhUJd 4111% was, zoodat, zelfs met inbegl"ip 
vall den disagio en de ovcl'making"Skostcn, men zeker 
tot een lageren l'cntestandflarc1 komt clan thans voorgesteld 
wordt. 

rrl'ouwens, als lllen de Iecnjng van 1926 nader bekijkt 
zal men zien, dat het bedrag van f 3.120.000.- juist ge
baseerd was op de verwachting dat een disagio van 
f 100.000.- "OU worden verkregen. Als men daartegen
over ziet, dat men daarom heeft willen converteeren een 
aantalleeningen tot een totaalbedrag van f 3.113.000.-, dan 
rijst toch de vraag, waar men een 'zoo goedkoope mal'h:t 
kon vinden VOOI' het plaatsen van de leeni ng, waarom dan 
niet een gl'ootel' bedrag geleend is, waardoor het niet noo<.1 ig 
zou zijn geweost bij dit college te komen met ('en lC(,lling, 
waarill cc n tt'kol't ya11 f JOO.OOO.- yall ('en yorige IOC'IlÎllg' 
is YO\'\\'l'l'kt. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Co hen St u art, Adviseur voor de Decentra
lisatie: MijnJlCer de Voorzilter ! Naar aanleiding van de be
schouwingen, door de verschillende sprekers hier geleverd, 
zon ik Cl' in de eel'ste plaats op willen wijzen, dat het 
hier in hoofdzaak betreft een leanin g om als het w:"tl'e 
te eonsolideeren een leening, die destijds door het gewest 
Batavia is aangegaan, dus een maatregel, vool'tvloeiendû 
uit een overgangstoestand, die door de bestuurshervorming 
in het leven is geroepen, 

'Vij moeten dus het geheele leeningsvoorstel beschouwen 
in dat licht. Deze leeuing draagt, als ik het zoo noemen 
mag, een niet-nol'maal karakter. Dat niet-normaal karak
ter spI·eekt bijvoorheeld ook al hieruit, dat het hier beil·cft 
wel'ken, die reeds zijn uitgevoerd op grond vnn de bedoelde 
vroeger reed~ aangf'gnne leen in g, zoodat wel redenen be
staan die het noodzakelijk maken, dat een oplossing gevon
den wordt. 

Een ander abnol'maal karakter, dat deze leenin g aan
kleeft, houdt verband met de wijze waarop op het oogen

Handelingen. Zittingsjaar 19,27-1928. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
blik de prov inei(' gcfina llti cel'd wordt. Zooals de heeren 
weten, geschiedt dit thans nog met behulp van een sluit
post. Er is daardoor bijzondere aanleiding in dit geval 
uit elkaar te houden de boekingen vun aen gcwonen dienst 
en die van den buiten gewon en di enst, omdat thans gebrui
kelijk is, dat het uit de gewone uitgaven voo r'tvloeiendc 
tekort op den gewonen di enst dool' middel vall dien sluit
post wordt aangevnhl. 

Ik kom hier dan tot een opmerking, door den heel· De 
Hoog gemaakt, die vraa-gt, of wij er niet naar zouden kun
nen streven, zooveel mogelijk ui t de 'gewone middelen te. 
betalen, opdat op die wijze een vermogen vaar de provincie 
wordt gevormd. Dit 7.0U in het alg'ell1een wel kunnen, als 
tenminste de kllpita alsuitgu\'cn (lell g'cwoncll dicnst nie:t te 
\"ccl drukken; echter is in gewone omstandigheden derge
lijk streven gemakkelijker door te voeren dan nu bij de 
provincie. Immers wanneer men een dergelijke kapit:1als~ 

uitgavc brengt ten laste van den gewonen dienst, zou men 
thans als bijzonder bezwaar krijgC'n, dat men als het WUl'C 

zou scheppen een kunstmatig tekort ten laste vfin den ge
wonen dienst, dat uit den sluitpost zou moeten worden 
g'ocIekt, Dit pleit dus bi;jz.ondcl' tegen ron vermenging van 
wnt n\('11 o\"C!'Îg-CllS zo u 1\l1!1llcn nOl'mCIl. ynll Ilaturc gewone 
('n buitl'ngt.'\\·one uitgan'll. Dai.1.l·tusSthCll ll JOl'l hi e l' C~ n 

bijzondcl' st' herpe ~whei dill gslijll won.len getrok ken. Het 
komt op het oogp.l'.blik dus hierop neer, dat men uitgaven, 
die van nature behooren tot den kapitaalsclienst en tijdelijk 
uit de gewone middelen zijn betaald, op grond van feitelijke 
noodzaak weer tot den kapitaalsdienst wenseht t erug te 
brengen, Hi ertegen lijkt mij geen enkel bezwaar aan te 
voere11. 

]k zal hi el' verder eel'st behandelen de opmerkingen van 
den heel' De Hoog over den opzet van deze leen ing, waar
' ·an f 500000 betrt' kking heeft op de werken, becloeld in 
de oude Batavia,leen ing. tCl"\vij l de f 100000, di e bij den 
eÎnLlopzet tellslotte minder blijken te zUn noodi g geweest 
dan voor het uitvoercn n1.U die worken oorspronkelijk noo
elig werd geacht, besteed zullen worden voor andere doel
einden. Hij heeft er bezwaar tegen, dut hier is opgebracht 
een bedrag voor disagio, dat was vel'krcgen bij de leening 
van den provincialen ru ad van 'Vcst-Java van 16 December 
1926. bekrachtigd bij de ordonnantie in Staatsblad No. 564 
"an datzelfde jaar, De 7.aél k is nu deze, dat men bij den 
opzet yall die leclling cen becijfcring heeft gemankt, waar
bij geen rekening is gehouden met het disagio, zoodat, om 
tenslotte d\t disagio te financieeren, hetgeen natuul'lijk -
als men dat van tevoren had gekend - bij de vorige lee
ning had kunnen gebeuren, men tenslotte deze lcening 
tebaat heeft genomen. Ik zou el' dan aan willen toevoegen, 
dat, ook als men 1'e1\Ol1t, dat deze betaling van het disagio 
drukt op de leeni ng van 1926, die leen ing toch nog blijft 
een transactie va n een zeel' vool'declig knl'al<tpl'. 

De heel' Djajacliningl'at heeft de vraag gesteld hoe de 
resultaten van deze leening zullen zijn voor de daarbij be
trokkell regentschappen. Mijnheer de Voorzitter. Ofschoon 
uit den aard der zaak, zooals door U ook al onder de aan-
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(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
dacht is gebracht, op het oogenblik daarvan nog niet direct 
iets definitiefs valt te zeggen, kan ik tot geruststelling van 
den heer Djajadiningrat mededeelen, dat voorloopige cijfers 
ter beschikking staan, waaruit valt op te maken, dat het 
aandeel van ieder regentschap in de leening een rendabel 
karakter zal dragen. 

Ik heb hier vóór mij de voorloopige cijfers betreffende 
l1Ctgcen vermoedelijk van deze leening zou moeten worden 
overgenomen door de regentschappen Buitenzorg, Batavin 
cn Krawang en uit deze gegevens valt af te leiden, dat het 
door hen over te nemen aandeel in het leeningskapitaal, wat 
de rente en aflossing betreft, zal kunnen worden gedekt uit. 
de opbrengst van de verschillende objecten. 

Intnssehen wil ik den geachten spreker verzoeken wat de 
definitieve oplossing van deze kwestie betreft, af te wachten 
de 1ladere ordonnantie tot aanwijzing van het aandeel van 
ltder reg>entschap, welke nog nader aan het oordeel van 
den Volksraad zal worden onderworpen, en welk voorstel, 
gelijk reeds in de Memorie van Antwoord is medegedeeld, 
)>iet zal wOl'den ingediend, dan nadat de betrokken regent
schappen vooraf zijn gehoord, zoodat de betrokken regent
schapsraden in de gelegenheid zullen worden gesteld, als 
dat noodig is, alsnog hun belangen bij de regeling van deze 
28ak te bepleiten. 

De geachte spreker heeft ook nog de vraag opgeworpen, 
of men hier niet heeft te maken met een nieuwe fase, wijl 
toch slechts een gedeelte van de uitgaven is bestreden uit 
de geopende credieten ten behoeve van het gewest Batavia, 
terwijl verder is gewerkt met de gewone middelen. Ik zou 
hierop willen antwoorden dat het in deze zaak juist uiet 
de bedoeling is, een gedeelte van de uitgaven uit de gewone 
middelen te bestrijden. Het is voor een juiste financieering 
gewenseht den geheelen opzet uit leeningsgeld te doen 
betalen. Een geheel nieuwe fase kan ik hierin moeilijk 
zien, omdat ik mij uiet zou kunnen voorstellen, dat de 
zaak zoo zou zijn opgezet en behandeld als het hier niet be
trof een met de oude Batavia-leeuing door de provincie over
genomen complex van rechten en ook van verplichtingen. 
Men heeft te rekenen met de omstandigheden, welke hier
!Van een gevolg zijn, dat op een zeker moment midden in de 
'uitvoering van het oude leeningsplan de besLllurshervorming 
'intrad. Dat men, op den gegeven grondslag voortwerkende, 
t~n slotte is gekomen met een nieuw leeningsplan, ligt aan 
verschillende oorzaken, die in de diverse memories zjjn 
uiteengezet. Nadat men om practische redenen aanvau
l<elijk de verschillende kosten uit de gewone middelen had 
betaald" is tenslotte bij de afrekening de noodzakelijkheid 
gevoeld die bedragen te consolideeren in een leening, die 
berust op het voorbeeld van de oude Batavia-leeuing, en 
die dus inderdaad in wezen geen ander karakter draagt 
dan de oude leelling. 

Daarom bestaat er m. i. ook geen bezwaar te~n de analoge 
toepassing van art. 6 der instellingsordonnnntic voor de 
;regentschappen; wanneer de ordonnantiewetgever de over
-dracht aan de regentschappen verder zal regelen, zal deze 
:zaak dan verder op de gensehte wijze kumlen worden af
gewikkeld. 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, DJAJADI
NINGRAT.) 

De geachte spreker heeft verder nog de vraag geopperd 
of, waar het een leening betreft, die die regentschappen 
rechtstreeks raakt, het niet gewensch! zou zijn, de regent
schappen 'zelf rechtstreeks te laten leenen. Mijnheer de 
Voorzitter! Zooals ik gezegd heb bet"eft het hier in wezen 
niet een geheel nieuwe leening, en het is overigens de vraag 
of de regentscbappen voor een zelfstandige leening een voor
deeliger regeling hadden kunnen treffen, immers waar het 
hier betreft kleinere leeningen voor gemeenschappen, die 
op de geldmarkt niet zulk een bekendheid hebben, als een 
grootere gemeenschap, gelijk de provincie, valt te betwijfe
len of zjj die leeuingen zouden kunnen sluiten op gunstiger 
voorwaarden. Ik geloof, dat het voor de regentschappen 
het meest practisch en het meest voordeelig is de zaak af 
te werken op de wijze zooals hiel' wordt voorgesteld. 

De heer Stokvis heeft erop aangedrongen zich bij spoed
behandeling van dergelijke leeningsvoorstellen niet te veel 
te laten dringen door den termijn, dien de geldschieter stelt. 

Ik zou hierop willen antwoorden dat uit den aard der 
zaak die aandrang van den geldschieter voor de gemeen
schap of voor de Regeering geen hoofdzaak is, maar meer 
de overtuiging, dat in dergelijke zaken een groote mate van 
coulance gebod en is, zoodat eeD! eenmaal aangegane 'trans
actie, waartegen geen overwegende bezwaren bestaan, uiet 
te zeer moet worden opgehouden, omdat dit op den duur 
de willigheid van de geldmarkt voor locale leeuingen nn
dee1ig zou kunnen beïnvloedCJ1, 

Natuurlijk zal bij het bezien van de wenschelijkheid 
eener spoedbehandeling met het belang van een locale 
gemeenschap rekeuing moeten worden gehouden en reeds de 
aandrang, die de provincie heeft uritgeoofend om te geraken 
tot afdoening dezer zaak, wijst erop, dat ook van die zijde 
in dit geval het hier aangevoerde bezwaar niet 's gevoeld. 

Dan heeft de geachte spreker awnbevolen zich met de over
weging van de wenschelijkheid der herziening van de lee
ningsregeling niet te zeer te haasten, Van andere zijde is 
met betrekking tot deze zaak weer op spoed aangedrongen. 
Ik kan hier namens de Regeering niet toezeggen, dat die 
overwegi'ng, di,. al i" den Volksraad ;s toegezegd, zonder 
meer zal worden gestaakt, maar met de wenschen van ver
schillende sprekers zal uiteraard bij de verdere behand& 
ling dezer aangelegenheid met allen ernst rekening worden 
gehouden en het resultaat daarvan zal te zijner tijd in deze 
vergadering of in den VolkSTaad kunnen blijken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Djajadiningrat: Mijnheer de Voorzitter! 
Het doet mij genoegen van den Regeeringsgemachtigde te 
hebben vernomen, dat bij de verdeeling van de lasten over 
dil verschillende regerutschappen, die regentschappen ook 
vooraf zullen worden gehoord. Ik zou echter nog aan! de 
Regeering willen vragcn, hoe de kwe.stie verder geregeld zal 
worden. W'anneer de lasten door de Regeering worden ge
legd op de verschillande regentschappen, zal oot dan aldus 
~sehieden, dat aangenomen wordt, dat de regentschappen 
een leening bij de provincie hebben en blijft de rente dezer 
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(DJAJADININGRAT, STOKVIS, DE H OOG.) 
lccning da.n àC7.clfdc, als waal'tcg-cn de pl'o\'incic heeft ge
leend 1 

Deze vraag zou ik gaarne nog 0 \ '011 beantwoord willen 
zien. 

Ik dank U, lIlijnheer de Voorzitter. 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter I Aangaande 
eventueele wijziging in de l .S. betreffende het punt, 
dat hier in behandeling is, betuig ik mijn bedaarde erken
telijkheid aan den geachten Regeeringsgemaehtigde voor 
hetgeen hij ons heeft medegedeeld. Ik zou kunnen zeggen, 
dat hij tussehen de beide krachten, die op hem hebben 
ingewerkt, voorloopig nog vast op de been is gebleven. Ik 
hoop, dat het naar mijn kant anders zal worden mettertijd. 

Wat nu betreft de spoedbehandeling van ordonnanties, 
kan ik het volkomen billijken, dat de Regeering daarop 
wo dikwijls aandringt, als zij dit in het welzijn van de 
gemeenschap acht. nf aal' wanneer hi er een spoedbehande
ling wordt gevraagd - ik maak die opmerking meer voor 
het vervolg dan voor dit geval - op grond van de vrees, 
dat een geldsch ieter, i.c. de civiele pensioenfondsen, zijn 
aanbod niet zou kunnen handhaven vanwege de dagclijkschc 
flnetuaties van de geldmarkt, dan is de door mij gemaakte 
ûpmerking toch op haar plaats. Dat aanbod is waarlijk 
niet buitengewoon voordeelig en de kans is groot, dat de 
fluctuatie van de geldmarkt dat aanbod eer voordeeliger 
.ou maken voor de provincie dan onvoordeeliger. Ik heb 
reeds vroeger gezegd, wij moesten altijd maar leenen bij 
het landsehap Koetei, dat blijkt voor beide partijen voor
deeli g ! 

De lICer K i è s : Daar heb ik bezwaar tegen . 

De heer ~h 0 k v is : Maar als de noodzakelijkheid van 
deze spoedbehandeling dan bestaat, is dit toch ook te wijten 
aan de voorafgaande procedure. 

H et leeningsbesluit van den Provincialen Raad dateel"! 
van 22 Augustus 1927. Nu moeten. wij hiel' wegens een nog 
niet voldoende gegrond gebleken vrees, dat de pensioen
fonds en hnn leeningsaanbod zullen terugnemen, op spoed
termijn de zaak afhandelen. Dat geeft een kijk op de zaak, 
die de RegeCl'ing ook nog wel eens zal willen overwegen. 

De heer D e H oog : Mijnheer de Voorzitter! Het zal 
den geac.hten R egeel'ingsgemachtigde zeker wel niet verba
zen, dat llij mij niet heeft overtuigd met zijn antwoord. 
Ik zou t .a.v. hetgeen hij heeft opgemerkt over den slnitpost, 
het volgende willen zeggen. De sluit post is voor de Regee
ring ongunstig en voor de provincie g unstig beïnvloed ge
wOl-den, doordat bij de objecten dcr leening alles bekostigd 
word ui t don gcwonen dienst. Nu komt men met een leening. 
H et zou logisch 'zi jn - maar de Regeel' ingsgemachtigdc 
schrikt zeker voor die consequentie terug - dat het gou
vernement straks gaat verrekenen wat het in den sluitpost 
t o veel heeft betaald doordat nog n.iet geleend was. 

Nu de kwestie "an den disagio. Ik sta op het standpunt, 
dat juist de lage r ente - waarvoor men tenslotte dan ook 
de conversieleening had aangegaan - een compensatie kon 

(DE HOOG, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
vormen tegenover den disagio en dat men dit dus uit die 
leening had kunnen betalen, vooral waar men vau het jaar 
1927 af hiermede bezig is. Ik vind het onjuist dezen disagio 
te brengen op de leening, di e nn afgesloten wordt. 

Bovendien: Is dit ook wettelijk in orde! Thans wordt 
een leening voorgesteld ter vervanging van een andere lee
ning, die een bew'ag beliep vau f 600 000. Men legt ons nu 
een nieuwe leenjng voor, waarbij verschillende werken weg

vallen, zooelat men een bedrag van f 500000 overhoudt en 
zet er dan f 100 000 bij voor disagio van ccn andere leening. 
Wanneer di t nu een 'nieuwe leening is, dau is de zaak in 
orde, maar als deze leening wordt gebaseerd op hetgeen in 
1925 is voorgebracht, lijkt l1 et mij toch niet juist. 

Mi jnheer .de Voorzitter ! Ik heb tlm.lotte uog een vraag. 
}fisschicll zal de Regecrlllgsgemachtigde die niet kUllnen be
antwoorden, maar Ül elk ge'Val wensch ik haar thans te 
stellen . In de reeks van poste.n van uitgaven, waarvoor deze 
leening dienen zal, komt o.m. voor oen post voor "Bouwen 
aanleg van een drinkwatervoorziening te TaJlgerang. " Vol· 
gens het gegeven verhaal zou deze eigenlijk reeds betaald 
ZU il uit gereede belastingpenningen dau wel uit het leenings
bedrag van f 340000, dat alweer door de provincie is 
betaald . Dat zou in het kort hierop neerkomen, dat deze 
wnterleiding in het geheel niet betaald is uit een leening. 

Jk heb hiel' echter vóór mij het verslag VUil de provincie 
over het jaar 1926 en vind op blz. 186, waarin gesproken 
wordt over de provinciale drillkwatel'leiding te Tangerang, 
het volgende: 

"H.iertoe werd nit door het Gewest Batavia gesloten 
leening groot f 300 000 een bedrag van 170 000 beschik
baar gooteld, t .W. f 160000 voor den aanleg en f 10000 
voor Ihet iu 'bedrijfstellen. " 

Hier is dus geld beschikbaar gesteld uit een reeds door 
liet gewest Batavi8 gesloten leening. Hoe klopt dit - tenzij 
het een heel ander object hetreft en wij nu weer staan voor 
een post van f 171 000 'voor dM bouwen aanleg van een 
drinkwatervoorziening te Tangerang - met de mededeeling 
in de Memorie van 'l'oeliehting, dat alles betaald is uit de 
gereede belastingpemlingen! Het is best mogelijk, dat de 
Regeeringsgcmaehtigde mij hierop niet zal kunnen antwoor
den, maar ik wensoh in ieder geval voor het College deze 
vraag te stellen. 

De heer Co hen St u art, Adviseur vooo" de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter ! Naar aanleiding van de 
vraag van den heer Djajadiningrat zou ik willen mededee
len, dat bet de bedoeling is VOOT de regentsehappen de z..ak 
op de wijze t e regelen, lzooals die bv. is aangegegeveD. j voor 
wat betreft het l'egentsc.hap Batavia, in Staatsblad 1925 
No. 382 art. 6, waarin men het "VIOlgende le ... t: 

"Bij ordonnantie wordt bepaald, tot welk bedrag het 
r egentschap Batavia voor de in artikel 4 genoemde 
zaken" - dat zijn O.m. pasars e.d. - "heeft bij te 
dragen in aflossing cm ~l'entebetaling van de dool' het 
voormalig gewest Batavia en het daarvoor in de plaat!! 
getreden l'€SSort aangegane, en door de provincie West
Java over genomen, leeningen en andere schulden". 
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Bekraohtiging leeningsbesluit Provincialen Ra<1d van West-Java. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE. ) I 
-Ik' llllb - ,;ooills trouwens ook in -(ló' Memorie váii ant

woord werd vermeld - reeds gezegd, dat de regeling voor 
de onderhavige leening, welke voor die, welke overgenomen 
werdenf in de plaats treedt, zonder bezwaar naar analogie 
toepassiug zal kunnen vinden. Derhalve zal het punt, waar
over het hier gaat, bij ordonnantie worden geregeld. Ik 
meen dus, den heer Djajadningrat wel te mogen verwijzen 
naar de t .z.t . in te dienen ordonnantie betreffende deze 
zaak, waarover de regentschappen tevoren zullen worden 
gehoord. Met hun eventueele bezwaren en opmerkingen 
zal zooveel mogelijk rekeniog w~rden gehouden. 

De heel' Stokvis is nog even teruggekomen op de dool' 
hem reeds eerder gedane aanbeveling om, wanneer zulks niet 
bepaald voor het weltzijn der gemeenschap wordt vereiseht, 
zich niet te laten dringen door termijnen, dool' den geld
schieter gestcld, wanneer het gaat om het sluiten van lee
niugen. Hij heeft er zich lnin of meel' over beklaagd, dat 
de d iligentie bij de Mdoening dezer zaak eigenlijk alleen is 
geëiseht (v.an de zijde va.n het College van Gedelegeerden 
ell dat die overigen.s niet is ,betracht. 

Deze opvatting is niet geheel juist. Het betrekkelijke 
lee1lÏng&besluit van den Provincialen Raad dateert van 
22 ·Augustus 192.7, maar het gedeelte van artikel 1 
van het beslnit, waarbij het jnist gaat om den koers van 
uitgifte is aanvankelijk opengelaten om de beslissing hier
omtrent dool' het College van Gedeputeerden te doen ge
schieden, zoodat pas op het oogenblik, waarop de leening 
werd gesloten - dat was 2 December j .l. - dit beslnit 
perfect werd en relltebepaLillg aall hct besluit werd toe
gevoegd. Het College van Gedeputeerden heeft daarop 
inderdaad de meest mogelijke diligentie betracht. Reeds 
den 2en Decl'jlnber heeft het terzake een brief !Lan de Re
gcering _g<Jricht. Den 1geu December heeft het betrok
ken departement advies nitgebraeht aan de Regeering, 
terwijl de Regeering harerzijds de zaak den 4en Januari 
aanhangig maakte bi j den · Volksraad. Het College van G e
delegeerden heeft d us ongeveer een maand den tijd gehad 
om de zaak te bestudeeren. Er kan dns niet worden gezegd, 
dat de terlllijn, gedurende welken de verschillende autori
teiten de zaak in handen hadden, te lang is geweest en ook 
niet, dat aan het College van Gedelegeerden de kortste 
termijn gelaten is. Het College van Gedelcgeerden is in 
dit opzicht toch zeker niet misdeeld geweest. Dat neemt 
echter niet weg, dat ook de Regeering ervan doordrongen 
is, dat het College van Gedelegeerden een zoo ruim moge
lijke termijn dient te worden gelaten voor de hestudeering 
van een bepaald ontwcrp en de Regeering zal hct College 
dan ook zeer zeker niet onnoodig lastig te vallen. 

Er is in deze zaak nog een element, dat de aandacht 
verdient en dat is, dat men niet moet vergeten, dat men ter 
dege rekening moet houden met den stand van de geldmarkt 
op iiét oogenbijk, \vaarop eén - Iê';;üng w'ordt gesloten. 
Het gaat niet aan, om alleen dan coulance te betraehtmlJ en 
een dc-rgeJijkc zaak vlot ~f te -doen, wanneer ae geldmarkt 
oploopt, maar daarentegen, wanneer zij naar beneden gaat, 
zood at de stand vam zaken voor den geldschieter ongunsti-

gel' wordt, als het ware zich aan dat voordeel vast te klam
pen. Het zou toch niet aangaan om, als de stand van zaken 
na de afsluiting VOOr den geldnemer gunstiger wordt, plot
seling bezwaren te gaan opwerpen en a.h.w. te gaan chica
neeren bij het bekrachtigen van het betrokken beslnit. Men 
moet zich op het standpunt stellen, dat men uit een oogpunt 
van fairheid tegenover de andere partij steeds moet trach
ten, de zaak zoo vlot mogelijk af te wikkelen. Het yerloop 
van de geldmarkt na den datum van het sluiten der leening 
mag geen factor zijn, die hierop van invloed is. 

De heer De Hoog heeft als zijn meening te kennen ge

geven, dat de argumentatie del' Regeering, wat de wensehe
lijkheid betreft, om de zaak ten laste van: den buitengewOllen 
dienst te brengen, voor heUl niet overtuigend is geweest. Ik 
zou el' hem echter in dit geval toch wel op willen wijzen 
dat het toch op zichzelf reeds te verdedigen is, ecn kapi
tanlspost te brengen op den .buitcngewonen dienst. 

Maar bovendien heb ik gewezen op den eigcnaardigen 
toestand, uit de bestaande sluitpostrcgeling voortvloeiend, 
waal'door de provincie moeilijk een zaak als deze kan bekos~ 
tigen nit de gewone middelen. Aan den eenen kant zou 
zieh- .(Ian het bezwaar -voordoen., dat tE> veel wordt ge-I 
bracht op de gewone middelen, zoodat de slnitpost te hoog 
wordt; daartegenover staat dan weer aan den ande
ren kant de kans, dat de shutpost het volgende jaar wordt 
ontlast, doordat de bijdragen van d e regentschappen ook 
weer ten bate van de gewone middelen van de provincie 
komen. Maal' nu is de sluitpost een regeijng, die be
stemd is, voorbij te gaan, zooelat men de moeilijk
heid ka.n krij gen, dat men het eene jaar nog wel werkt 
met dien slnitpost en het andere j aar met een gefixeerde 
begrooting. Dat is een feit, dat bij de verrekening dus groote 
moeilijkheden zou kunnen opleveren. Daarom is het wel 
wensehelijk, vooral in dit stadinm van de zaak, zich streng 
vast te- honden aan het door de provincie aanvaard en op 
zichzelf niet onjnist principe om den kapitaaldienst strikt 
afgescheiden te houden van den gcwollcn dienst. 

De hee~ D" Hoog heeft verder nog ter sprake gebracht 
de vraag, of het wel juist is, het disagio van een vroegere 
leening te verrekenen en te financieren door middel van 
een andere leening. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat is dnnkt mij een kwestie, 
die misschien uit een oogpnnt van boekhondkundige fraai
heid zekere bezwaren ontmoet, maar in dit geval heeft men 
zich op een practisch standpunt gesteld en gezegd : wij heb
ben destijds bij den opzet van de leening nog geen rekening 
gehouden met het disagio, maal' de conversie heeft zooveel 
voordeel opgeleverd, dat de zaak zonder eenig bezwaar uit 
een Iccning kan worden bekostigd. 

Waal' wij bij de vaststelling van het bedrag van de eerste 
leening nog niet rekening konden houden met het disagio is 
el' - aldus redeneerde men verder - als ,vij de zaak wil-
1en goedmaken geen bezwaar tegen dit nu te doen. Wanneer 
daarmede het financieci -bet~ng . van het · ressort niet wordt 
aangetast, is er m.i. Hit prartiseh oogpunt voor deze 
oplossing toch wet veel te zeggen, te meer, waal' het 
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(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, KItS.) 
hier een kapitaalspost betreft, die toch ook op den buiten
gewonen dienst mag drukken. 

Voorts heeft de geachte spreker gevraagd: hoe zit het 
met de betaling van de kosten voor den aanleg van de 
drinkwaterleiding te Tangcrang, die, naar hij meent, vol
gens het verslag van de provincie is betaald uit leenings
gelden terwijl volgens de Memorie van Toelichting sprake 
is v~n een betaling daàrvan uit den gewonen dienst. Nu 
zou ik el' hem op willen wijzen, dat hij wanncer hij de Me
morie van Toelichting erop naslaat, zal zien, dat daarin 
deze passage voorkomt: 

"Bij deze uitvoet'Îng heeft de Provincie tijdelijk van 
het YOOl' het voo l'm:di g gewe~t geopend erediet gebruik 
gemaakt voor een bedl'ag \'an f 340000, hetwclk echter 
na verloop van 6 maanden weder is afgelost uit de 
Pl'ov inciale geldmiddelen". 

l\La,w. men ü; hiel' dus inderdaad gaan werken met een 
leeningsbedrag. Ik geloof, dat dit feit niet wordt teniet 
gedaan dOOl" de omstandigheid dat de provincie het op
portUtlll heeft gevonden later dat bedrag weer af te lossen 
,'n het t i,jdelUk uit de '(ewonc middelen te bctalen. Dat is 
l'en uit l)1'aetisc!ll' OYC1'\Yl'g: illg'Cll gl'hol'Cll operat ie geweest , 
die tcmdote aan het karakter \'~Ul de zaak ci~{'nlUk lliet af
dort. Ik weet niet zekeL' of ik hel uezwaar in deze van den 
geachten spreker goed heb b('A'l'CPCll, maal' ik meen hier
medc de opmcrkingcn, die hij hccft gemaakt, te hebben be
antwoord. 

De Voo r z i t t e 1': 'Vij knnnen thans tot stemming 
overgaan. 

De ont\\'crp-ordOllll<1ntic \yordt zondcL' hoofd elijke stCln
ming uHngcnomcn. 

De Voo l' zit t l' 1': _ \ a lJ d (' 0 r dei s ti e IJ c h n 11-

tl c I i 11 g van d c 0 11 t w (' I' P - 0 l' tl 0 n 11 a n tie tot 
overnamc door het Land van de automo
bieldiensten van de Provincie W est-J ava 
(On d. 100) . 

Dl' hl'l'l' Ki ès : :\Iijllhccl' df" Voorzitter! Ik zou gaal'ne 
het 1t<l\'olgClu..lc üntlcl' de aandacht yall het College willen 
bl'cngen . 

"B ij de :instelling vun de Provincie \Vest-J"ava werd 
o.m. beslist, dat de T.JandsautolUobieldiellstcn aan haar 
zouden worden overgedragen. liet werd n.l. rationeel 
geacl1t, cli.ll de provincie en n.iet een orgaan van de 
Centrale Regeerin g, d.w.z.. de dienst del' Staatsspoor- en 
tramwegen, dat gedeelte van het vcrlmer zou verzor
gen, temec.r daal' dool' die diensten zoo niet geheel, dan 
toch grootendeels van provinciale wegen gebruik werd 
gemaakt". 

Aldus luidt de aanhef ,'an do Memol'ie van Toelichting 
van de thans in bespreking zijnde ontwerp-ordonnantie_ n et 
gold hiel' dus een principieele aangelegenheid: de verzor

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(KItS.) 
ging van het verkeer op de provinciale wogen werd geacht 
con taak del' pro\'ineie te zUn. 

'Ve vcrnemen nu echt<'r vCl'der uit de :]\[ol1101'i o von Toe
lichting. 

"Bij het beramen van maatregelen om de sedcl't sterk 
toegenomen wilde concurrentie van auto 's op verschil
lende trajecten te bestrijdcn, stuitte de dienst del" 
Staatsspoor- en tramwegen in de provincie West-Java 
echter op het bezwaar, dat de exploitatie van gewcnschte 
autoverbindillgen moest worden overgelaten aan de pro
vincie". 

Die concurrentie is dus het hoofdmotief voor het ons nu 
in behandeling gc.gc\·cu \·oOl'stel. 

Mijnh eer de VOOl'ûttel'! n et is bekenJ, Uilt JO Ol' de S.S. 
en de pm·ticulie.rc SpOOl'- en tramwcgrnuahichappijcll groot 

nadeel wOl'dt ondervonden va n het pa rticuliere aulouusvel'
vocr en da t zij zich aangegord hebben tot een strijd tegen 
die particuliere auto-ondcrnemingen. Is zulks eenerzijds be
grijpelijk bij de verdediging vau de eigen belangen, ander
zijds moet erkend worden, dat de particuliere autobus een 
vervoermiddel is geworden, dat in het leven vau de inheell1-
sche maatschappij zeel' bepaald een plaats heeft \'el'ovenl 
\'all lIiet g'cl' illg"C bdl'ckpIlÎ:::; . Bn hl'! is di.wt'o rn vall belang, 
dat de str ijd, zooeven bedocld, binncn behoorli jke grenzen 
zal blijven. O.m. met het oog op deze kwestie benoemde de 
Regecl'ing de Z.g. :Motol'"el'keerscommissie. 

Op een vraag in het GedcJegeerdellverslag naar het oor
deel van die commissie ten deze wordt gcantwoord: 

, . .Aangezien ue inhoud van het conccpt-vcrslag 
del' "Commissie voor het motol'vl'aagstuk" aan de Re
p;el!l'ill~ niet bekend is, kan zij de gestelde vraag, of deze 
Commissie OVCl'\\'ogen hceIt Ol exploiti.ltic \'8n de a.uto
mobielcliensten dool' het Land de \'oorkelli' veruicnt bo
\ 'Oll exploitatie doot' pill'ticuliCl'cn, niet beantwoorden.". 

1\ I ij nlll'cl' dl' V oOl'zj tt Cl'! J k bet reu I' hel , dat het Departc. 
ment vau Uom-erncl1lentsbedl'ijrcu nict dc attentie tegenover 
den VoH:sl'uad heeft gehad, om nauL' aan leiding van de ge
stelde vraag, te Bandoeng eens even naast de deur te infor
mecren Daar hetgeen het concept-verslag del' comm issie, dat 
bij den voorzitter Prof. van Breen berust, terzake bevat. 
Naar de instructie voor de commissie te oordeelen, maakt de 
onderhavige aangelegenheid wel degelijk deel uit vun haal' 
urbeids\'clu. Tha.ns mÎsscll \\'e uus haal' voorlichting iu deze. 

Mijnheer de \ '"ool'ziUel'l Krijh't nu de ons voorgelegde 
ont\\'crpordonnantie de goedkeuring, dan is te verwachten : 
Ic. dat de provincic \Vest-Java zieh verder van eenige vel'

zOl'ging van het autov-cl'kcer op de pt'ovincialc wegen 
olltslHgen zal achten j 

20. dat VOOL' de Hallstaande provincies Oost- en 1\fidden
Java bedoelde taak niet mcel' aan de provincies zal 
wonleu opgedJ'agen. 

Deze gevolgen zijn van ingl'ijpenden aal'd en daarom is 
bi j m ij de vraag gel'e'Len, 01 het wel goed is, over deze be
lan.gri jke kwestie nu maal' kortweg een beslissing te nemen, 
zonder het rapport del' }10torvcrkeersconmlissie te hebben 
afgewacht. 

:Mijnheel' de Voorzitter! Er js nog iets andcrs. 
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Overname automobieldiensten v[~n de Provincie ,~Test-JaYa. 

(KIÈS, DE HOOG.) 
In de Memorie van 'foelichting wordt bij de bespreking 

van de geldelijke conseqnenties van den voorgestelden maat
regel gezegd, dat voor 1928 is te rekenen op een "overschot" 
van rond f 40000. Wordt hiervan afgetrokken bijv. 
f 10 000 rente en aflossin.g voor de geraamde kapitaalbe
hoefte, groot f 30 000, dan zon er nog een zuivere winst. 
van ± f 30000 overblijven. Ik krijg dus den indruk, dat 
de allto..ruensten in 'Vest-Java aardig rendfllbel zijn te 
maken. 

~laat' dan moet de provincie dat ook kunnen, zoo lloodig 
in samenwerking met en met voorliohting van de S.S. En 
dan lijkt het mij van de provincie ook wel wat lichtvaardig, 
dit bedrijf van socialen aard, waarvan de winst zoo noodig 
is voor het onderhond der provinciale wegen, met de onder
werpelijke overgave zonder meer af te staan aan het Gon
vernement. 

M:ijnheer de Voorzitter! Ben en ander tezamen geno
men, doet mij tot de couclnsie komen, dat een beslissing van 
ons college thans over de ons voor,gelegde ontwerp-ordon
nantie, crn oVCl,haast en niet voldoellde gefundeerd oordeel 
zou heteekenen. Ik meen dus, dat cr alle aanleiding be
staat, om ons oordeel in deze uit te stellen tot nadat door 
de Regeering en de provinc:ie de aangelegenheid opnieuw 
aan de hand van het rapport der motorverkeers-comnrissie 
zal zijn nagegaan en ook wij kennis hebben knnnen nemen 
van het oordeel dier commissie. 

Ik dank U. Mijnheer de Voorzitter. 

De beer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ben ik 
goed ingelicht, dan is de automobieldienst Bandja.ran-Pe
'Ilgalengan, die hier wordt aangegrepen als een aanloop tot 
het ons voorleggen van dit voorstel, reeds eenigen tijd in 
exploitatie. Ik zou gaarne willen beginnen met de geachten 
Regeeringsgemachtigde te vragen, wat eigenlijk wel in deze 
exploitatie van de provincie zoo verkeerd is geweest, dat 
men daarin aanleiding heeft kunnen vinden tot dit voorstel. 

Ik zei "een aanloop", Mijnheer de Voorzitter, want uit 
verschillende officieele geschriften kau men merken, dat er 
reeds lang plallilen bestaan, om de automobiel diensten, die 
volgens de S.S. in een onzalig oogen blik zijn overgegaan 
naar de provincie, weer terug te brengen bij den dienst der 
S.S. Maar hoe het ook zij, Mijnheer de Voorzitter, ik 
vind, dat de concInsie, waartoe de dienstleiding van de S.S. 
en met háar de Commissie van Bijstand, cn thans ook de 
Regeering is gekomen, niet al te onam~vechtbaar is. Inte
gendeel, indien toch de RegeCl'ing in: de Memorie van Ant
woord zegt - ik zal het eerste gedeelte, dat door den heer 
lliès is aangehaald, niet citeeren: 

"Tel' verduidelijking zi j echter medegecleeld, dat deze 
uitspraak in het bijzonder betrekking heeft op gevallen, 
waarin de bedoelde toe- of afvoerlijnen op zich zelf 
onrendabel zijn, doch juist door hun bijzonder karak
ter als zoodauig de rentabiliteit van het S.S. bedrijf 
ten goede kunnen komen". 

vraag ik mijzelf af: wie bedoelt eigenlijk de Regeering hier 
als zij zegt, dat die diensten onrendabel zijn' Bedoelt zij: 
onrendabel voor de S.S. of voor particulieren Y Want wat 

(DE HOOG.) 
voor de S.S. onrendabel is, kan voor particnliercn heel best 
rendabel zijn. En nu komt de vraag, of het noodzakelijk 
is, dBct een vervoerslichaam - een spoor- of trammaatschap
pij - tegelijk met de hoofdlijnen ook de toevoerlijnen in 
haar bezit heeft. Mijnheer de Voorzitter! Noodzakelijk acht 
ik zooi ets niet. De geachte Regeeringsgemachtigde zal wel 
weten, dat èn in Europa, èn zelfs hier in Indië bij de N.I.S. 
wel , degelijk door middel van overeenkomsten met particn
liere automobieldiensten men kan komen tot toevoor van de 
hoofdlijnen, van het mechanisch vervoermiddel, van de spoor
en tramwegen, dat dus mcn wel degelijk tot een gunstig 
geheel kan komen. Dus als men zegt, dat hier van nood
zakelijkheid sprake is, kan ik daarmede niet accoord gaan. 
Het is wat anders, wanneer men zegt: het is wenschelijkY In 
dat geval ben ik het met den Regecringsgemachtigde eens, 
dat het wel degelijk wenschelijk is, dat bezitters vun spoor
of tramwegen ook in het bezit zijn van de toevoerlijnen. 

Om dit even te illustreeren met het onderwerp, dit hier 
voor ons ligt, het volgende, Mijnheer de Voorzitter. Het 
is voor den dienst S.S. natuurlijk van zeer veel be1ang, dat 
hij in: banden heeft de toevoerlijn Soemedang-Tal1djong 
Sari, opdat het vervoer via den automobieldienst der S.S. 
b.v. iDaar Bandoeng kan gaan, volgens een door hem aan
gewezen route, en men dus geen gebruik zal maken van de 
wilde vrachtauto's van Soemedang rechtstreeks naar Ban
doeng. Ik illustreer dit om de groote wenschel\ikheid te 
laten zien voor een dergelijke spoor- of tramwemaatschappij 
om ook hl het bezit te zijn van de toevoerlünen. 

Nu ben ik het niet met het geachte lid, den heer Kiès 
eens, dat wij ter bcoordeeling van dit onderwerp zouden 
moeten wachten op het l'apport van de verkeerscommissie. 

Ben ik goed ingelicht, Mijnheer de Voorzitter, dan zal 
trouwens de :à.1:otorverkeel'scommissie zich over dit speciale 
onderwerp niet uitspreken maar zal de motorverkeerscom
missie, gelijk trouwens in de opdracht, die haar is gege
Yen, tot uiting is gekomen, zich alleen uitspreken over het 
geheele verkeer over de wegen in verband met de bestaande 
spoor- en tramwegen. 

Of het nu komt doordat de S.S. nog een warm plaatsje 
in mijn hart heeft, of dat ik een staatsexploitatieman ben, 
in ieder geval acht ik het ons thans voorgelegde ontwerp 
wel aannemelijk, omdat inderdaad de concurrentie hand 
over hand toeneemt en het voor een goeden ,gang van za
ken inderdaad noodig is, dat de dienst der S.S. coulant 
en op korten termijn over tariefsmaatl'egelen zal kunnen 
beslissen, terwijl hij dit op het oogenblik slechts op he~1 
wat stroevere wijze kan bereiken. 

Deze aanvaarding mijnerzijds van dit voorstel is eigen
lijk geheel gebaseerd op de kwestie van de uitvoering, op 
de kwestie van de dienstleiding dus en ik zou den geachten 
Regeeringsgemachtigde, ernstig willen waarschuwen voor 
een goede uitvoering van de taak, die aan de dienstleiding 
dcr S.S. is opgedragen. Ik zeg dit op grond van het vol
gende: Deze antomobieldiensten, met uitzondering van dien 
van Pengalengan-Badjaran, waren bij de S.S. en wer
den op 1 Jannari 1926 overgedragen aan den dienst der 
provincie. Waar de dienst der S.S. jarenlang met automo-
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biel el! gewerkt heeft en den geheelen automobieldienst heeft 
opgezet, had men kunnen aannemen, dat die diensten aan 
de provincie werden overgegeven in ecu toestand die buiten 
elke aaumerking zou zijn. 1\1:on moet aannemen, dat zoo'u 
groot lichaam, dat bovendien de zaak opgezet heeft, een 
absoluut efficient bedrijf zou hebben overgegeven. Is dat 
inderdaad zo01 .Alweer moet ik wijzen op het verslag van 
de provincie West-Java en ik wil daaruit eenige citaten 
geven. 

Ik lees op blz. 228 het volgende: 

"De ouderoom van meerdere wagens deed het onder
houd kostbaar zijn, het vereischte veel zorg en overleg 
om de diensten gaande te houden". 

Verder lees ik: 

"Aangezien het matcl'iccl nog geen eigendom van 
de Provincie is, zoolang de overnameschuld aan het 
Land niet is afgelost, kan geen opruiming of verkoop 
plaats hebben van onbruikbaar of oud materieel". 

maal' het voornaamste Mijnheer de Voorzitter is: 

"De opbrengst van 1926 ten opzichte van 1925 toont 
eene stijging aan met 5%, terwijl het aantal wagen
K.M. met 19% steeg; deze laatste stijging is voor een 
groot deel oen gevolg van gereden K.M. voor dienst~ 

gebrnik voor het ophalen van defecte anto 's op den 
weg". 

Zoo heeft de provincie het bedrijf van den dienst der S. S. 
o\·ergekl'egen. Thans gaan de aut6mobieldiensten weer terug 
maal' de S. S., maar dat is naar dezelfde dienstleiding, die 
ltet bedrijf twee jaren geleden heeft overgegeven aan de 
provincie en ik zou er daarom ernstig op willen aandringen, 
dat het bedl'ijf nu meer effieient wordt gedreven dan blijk
baar vroeger het geval geweest is. 'rrouwens in de Memorie 
van 1'oclichting zegt de Rcgccl'i ng zelf, dat het gewcnscht is : 

"de overgave liefst zoo spoedig mogelijk te docn ge
sch ieden , zulks in YCL'band met de noodzakelijke ver
nieuwing van het materieel". 

Hier wilde ik op wijzen . 

Tenslotte nog een kleine opmerking. Ik acht het niet 
juist, dat men de cijfers van de provincie ten aanzien \'an 
de ontvangsten en uitgaven heeft overgenomen, waardoor 
het mogelijk is, dat men den indruk luijgt, dat er een 
bedrijfsoverschot van f 40000 zal zijn. 

De g.cachte Rcgccl'ingsgcmachtigde weet toch, dat, wanneer 
eh,ze diensten overgaan naar den dienst der S. S., de hiervoor 
verschuldigde wegenbelasting, die thans door de provincie 
niet geheven wordt, omdat het hier haar eigen diensten be
treft, in rekening zal worden gebracht. Daarbij zullen 
komen de veel gl'ootCl'C kosten voor algemeen beheer, die de 
dienst der S. S. op al dergelijke objecten legt, welke kosten 
thans ten opzichte van de provincie veel geringer zijn, zoodat 
het bedrijfsoverschot, zoo er al van een bedrijfsoverschot 
sprake zal zijn, dan toch heel klein zal zijn, Iu verLaml 
hiermede zal men dan, wanneer men daarbij nog telt de 
rente en aflossing van het kapitaal, tot een zeer zonderlinge 
conclusie moeten komen, 

lIIijnheer de Voorzitter! Ik wiL eindig>en, met den geachten 

(DE HOOG, STOKVIS, DIRECTEUR VAN G. B.) 
Regeel'Ïngsgemaehtigde erop te wijzen, dat in deze feiten 
naar mijn meening een ernstige waarschuwing is gelegen , 

De heer St 0 k v is : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil 
in verband met hetgeen de heel' Kiès heeft gezegd, wel in 
overweging geven, thans het vraagstuk van de autobusdien
sten, speciaal van de particuliere autobusdiensten, in af
wachting van het rapport van d e motor-verkcerscomrnissie, 
geheeL gescheiden houden van dit ontwerp . Wanneer wij 
ons in een dergelij ke beschouwing gaan begeven, zou dat 
zeel' onvoorbereid geschieden. De strekking van dit ontwerp 
is heel eenvoudig en wij kunnen ons, naar het mij voorkomt, 

hiertoe beperken. De automobieldiensten ,lpr ~ S. voor 
West-Java hebben \Tocgel' onder directe leiding van de S. S. 
gestaan en zijn toen aan de provincie overgedragen, Dit 
blijkt geen gelukkige overdracht te zijn geweest, ook volgens 
de provincie zelf. Nu wordt niet anders voorgesteld dan 
die Landsantomobieldiensten, die overal elders nog bij de 
S. S. zUn, weer tot haal' terug te brengen. Over meer 
hebbeu wU, dunkt mij, niet te beslissen. Als dan een van 
de motieven is, dat de S, S, er leer op gesteld is, haal' eigen 
automobieldiensten t.e beschel'lllen tegen de volgens de 
dienstlriding wjlde ronrul'I'('n1(' van d e Hutobllsc1irntsen, 
clan heeft de S. S. ni et allor n dc hevoegclhejd, mllar dnn is 
het een ubsolute pEcht om dezen dienst weer nan zich te 
trekken, Vlij hebben daarin te berusten, maal' 11et vraag
stuk zelf van het particuliere autobusverkeer is dunkt mij 
op het oogenblik heelemaal niet aan de orde. Zouden wij 
dit voor West-Java incidenteel willen gaan behandelen, dan 
zou dat een niterst partieele behandeling moeten worden, 
die zeel' onden!(dlijk zou moeten geschieden . Dat 7",1 het 
best knnnen gebeuren bij de behandeling> van het rapport 
van de motor·yerkeerscommissie, dat thans echtc!' nict aan 
de orde is. . 

Dc hoer ]) c Ion g h, dil 'ecteur van Gouvernements
bedl'ijven: ~fijnhecr de VooI'z.iUer! 'l'cn opzichte van het~ 

geen de heer Kiès in het midden heeft gebracht, kan ik mede· 
deelen, elat ele zaak indel'daaelnirt dat belang heeft gehael. 
dat hij daarin heeft gezien . H et is niet jnist, elat bij de 
instcllingsol'donnulltic vall de provincie de rcgeling va n het 
\'erkeol' op de provinciale wegen als trlak aan de provincie 
wCl'cl oV{, I'~eclI'Hgen. Dauromtl'ent js nicts bepaald. ~fcn 

heeft hU het nagaan van de objeetcn, die van de lallclsdien
sten zouden kunnen ovcrgaan aall de pl'OVhlCic, de aandacht 

gcvestLgd op de antomohieldienswn, omdat toentertijd daar
aan een uitsluitend local e bcteckenis is toegekCl1d en omdat 
hct vCl'keer daarmede voornamelijk over pr'ovinciale wcgen 
werd geleid. ' Velke waarde aan het tweede al'gurnent is 
toe te kennen, h cb ik niet nauwkeul'i g kunnen vinden, maar 
het had vermoedelijk betl'ekking op de wegenbelasting, die 
men misliep, wanneer het verkeer op de provincialc wegcn 
werd ovel'g'claten aan dc p,'ovinc1e. Hct is dan een argument 
van wcinig staatsrechtelijke doch van meer opportmtistische 
beteekenis. Het is niet de bedoeling geweest, een bepaalde 
taak aan de provincie lllet uitsluiting van anderen op te 
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dragen, maar om hiel' een object, waarvan men vond, dat het 
uitsluitend van locale beteekenis was, - dus geen betee
kenis had voor het algemeen verkeer - aan de provincie 
over te dragen. 

Dit is in den loop van de eerstvolgende jaren gebleken 
niet juist te ziju geweest. Ret bleek, dat de beteekenis vau 
de automobieldiensten veel verder strekte dau alleen tot 
bet locaal belang . Dit kwam in de eerste plaats aau het 
licht, toen de verbinding van de Pengalengansche hoog
vlakte met het spoorwegnet aan de orde kwam. Men 
had daarbij te maken mt,t een oude belofte van de Re
geering, dat zij ervoor zou zorgen, dat de Pengalengansehe 
hooglvila,kte zou woroen aangesloten aan het spoorwegnet. 
De betrokkenen vroegen inlossing van die belofte door aan
leg van een spoorweg'. De Regeering heeft toen gezegd: Voor 
een spoorweg is de tijd voorbij; er zijn andere middelen 
van vervoer; onze belofte in deze houdt eigenlijk alleen in 
een vervoersbelofte ; of dat nu o'ver een ijzeren of eeu stee
nen weg gaat staat bwten het wezen van de belofte, maar 
wij zullen onze belofte, uat cr ecn doorgaand vervoer tot 
over den spoorweg mogelijk zal zijn, moeten inlossen. 
~fen stuitte echter dadelijk op de olJlStandigheid, dat een 

dergelijk belang in de eerste plaats door de provincie zou 
moeten worden behartigd. ~{en stuitte ook dadelijk ol? 
het tweede bezwaar, dat een dergelijke lijn op zichzelf 
beschonwd als een afzonderlijk object niet voordeelig 
en weinig aalllokkelUk zou zijn en dat de provincie 
vrij wkol' niet geneigd zou zijn) de exploitatie van een 
dergelijke lijn op zich te nemen, want de provincie had 
daarin geen verplichte taak. Zij kon het doen of laten, al 
naar ~ij wilde. De behandeling van de zaak heeft ertoe 
geleid, dat de kwestie "au de Landsantomobieldiensten op
nieuw in lJehal.uleling woru .geUVlllJen. De Commissie van 
Bijstand heeft toen de bekende uitspraak gedaan, dat lijnen 
die toe- en afvoerlijneu van de S.S. zijn, i n handen dienen 
te zijn van de S.S. zelf, in verband met de concurrentie. 

Mijnheer de Voor"itter! Dit omtrent de wordingsgeschie
denis van deze zaak. Het is dus niet gcheel en al jwst, dat 
de COnCUl'l'Cntle tusschen de spoorwegen en de motordien
sten op zichzelf de aau1eicling is tot deze terugname var. 
de automobiel diensten, maar niettemin wil ik dIJn heer 
Kiès toegeven, dat het punt daardoor belangrijk wordt, 
want het spreekt vanzelf, dat de lijn Bandjaran-Pengalen
gun aanleiding is geweest tot het op dit oogenblik aanhan
gig maken van de zaak, maar dat niettemin de algemeene 
hctcekenis verdor ~aat en dat do S.S, oe bevoegdheid 
moet hebben om de antomobieldienstel1 te doen uitvoeren 
als aansluiting op de lijnen, daar waar zij dat voor het 
bemachtigen van het vervoer noodzakelijk acht. Die be 
voegdheid wordt door de aanneming van deze ordonnantie 
aan de S.S. niet gegeven, die bevoegdheid heeft de S.S. 
Alleen in de provincie West-Java zou men kunnen meeneu, 
dat het onlogisch was, dat, waar de Lanc1sautomohieldien· 
sten aan de provincie zijn overgegaan, daarnaast opnieuw 
weer landsautomobieldiensten zouden worden ingesteld. 

Men zou een zekere tegenstrijdigheid knnnen zien in het 
overgaan van de antomobieldiensten van de S.S. aan de 

provincie en het opnieuw inrichten vun landsautomobiel
diensten, een tegenstrijdigheid, die vnl. stenn zou vinden in 
de Memorie van Toeliehting, die is gegeven bij de over
dracht der diensten aau de provincie, maar zelfs in de 
provincie West-Java bestaat geen enkel wettelijk voorschrift, 
dat een belemmering zon zijn voor de S.S. om daar lands
antomobieldienstcn in te richten. 

De provincie - dat rong ik hieraan wel toevoegen - wil 
gaarne van de lanclsautomobieldiensten af. De S.S. wil ze 
op grond van het bij.twuàere helang en van meer algemeenc 
concurrentie-overwegingen, gaarne terughebben. Er was 
dns alle reden om de zaak "eer eenvoudig te zien en te zeg
gen; laten wij deze zaak weel' ongedaan maken. 

De heer Kiès heeft er het departement van Gonverne
mentsbedrijvell een verwijt vun gemaakt, dat het niet eerst 
beeft geïnformeerd bU den voorzitter van de motorcom
missie, wat er in het rapport dier commissie stond. Daal'ge
laten nu nog, dat zulks niet op den weg zou hebben gelegen 
van het departcment van Gouverllcmcntsbcdrijven, maar op 
dien van de Regeering, zon ik den heer Kiès toch in over
weging ,villen geven, om bij het betraehten van deferentie, 
ook de deferentie ten opzichte van de commissie voor het 
motorverkeer in het oog te honden. Ik weet natuurlijk niet, 
wat de commissie ZOII hebben geantwoord, indien tot haar 
een verzoek was gericht in den geest zooals de heer Kiès 
dat wenscht, maar vermoedelijk zou de commissie bezwaren 
hebben !,'llmaakt om stukken uit haar rapport, welke nood
wcndig ccnigermatc buiten llet verband der algemeene sfeer, 
die het rapport zelf schept, zouden vallen, aan de openbaar
heid prijs te geven. In jedel' geval wcrd het reeds in strijd 
geacht met de tegenover de commissie te betrachten defe
rentie, haar een dergelijke vraag te stellen, omdat de Re
geering zelf van mcening is, dat het een onjuiste handelwijze 
zou zijn om ecn dergelijk rapport voor de verschijning in 
stukjes en brokjes reeds in publiek debat te brengen, met 
het gevaar, dat daarwt dan conclusies zonden worden ge
trokken, die onmogelijk behoorlijk zouden Jumnen zijn ge
grond. 

Het is dus om die roden, dat de Regeel'ing gemeend heeft 
het rapport der motol'commissie buiten geding te moeten 
laten en zij mecnt trouwens ook, dat er niet de minste re
den is, deze zaak zóó belangrijk te achten, dat men daarbij 
een algemeen belaug betrokken behoefde te achten. 'Vat 
de Regecring met dit voorstel beoogt is niet anders dan con
tinuecring van een bestaanden toestand, welke alle moge
lijkheden, om daarin wijziging te bron gen, nog volkomen 
openlaat. Zooals ik zooeven reeds in het licht stelde, heeft de 
provincie op dit gebied geen voorgeschreven taak, te"vijl er 
voor de S.S. geen formeel verbod bestaat. Beide lichamen 
zijn volkomen vri j om, wanneer zij zulks wenschen, auto
mobieldjensten in te richten en weer op te heffen. Waar 
het om gaat is dus, dat de provincie het automobielbedrijf 
graag weer k,vijt wil zijn en dat de S.S. hetzelfde bedrijf 
gaarne ' weer onder zich wil hebben. Verder gaat de betee
kenis dezer ordonnantie niet. 

Wat de ,vinstgevendheid van het bedrijf betreft, kan ik 
mij in hoofdzaak refereeren aan het betoog van den heer 
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De Hoog, dat el' bij de overdl'Ucht yan de automobiel 
dIensten geen sprake zal zijn van een op zichzelf winstge
vend bedrijf en dat dain' integendeel verlies op zal worden 
geleden. Intusschen is op de lijnen Ül lmvestie het ve1'\-oer 
ook alweer geslonken, zoodat men van het bedrijf op zich
zelf beschouwd, een yerlies zal hebben te verwachten, dat 
en!llwcl niet belangrijk zal zijn. Dat mrll niettemin van 
den kant der S.S. toch op bet behoud van dit bedrijf eu de 
overname van bij de provincie in bedrijf zijnde automobiel
diensten prijs stelt, en vermoede.lijk ook in clen loop van 
de \'o lgcnde jnl'en meel' dergelijke antomobielbedl'ijyen zal 
inl'i ehtcn. v indt zijn oOl'za~k in het feit. dat de concurrentie 
met pal'ticuliere anto-ondel'll(\lHingen het noodzakelijk maakt, 
aan de vCl'Yoel'del's van goederen g'rooter gerief te verschaf
fen dan op het oogenblik het geval is. Bij de concurrentie 
met pal'ticuliel'en is het toch herhaaldelijk gebleken, dat 
men cr met tal'iefmaatl'cgelen a lleen niet komt. H et is ge
hleken d"t het publiek, zelfs tot in cle onbemiddeldst e lagen. 
een vrij belangri jk bedrag O\'C1' heeft voor het gemat( en 
het is een gemak, wanneer men bij verzending van goederen 
niet behoeft oyer te laden, maat' ,'an zijn eig'en woning' af 
r echtstreeks kan doorzenden tot aan de plants vnH be
stemming:. Dat is de' rcden. dnt het Z .g' . .. a-h systeem" - het 
aîllöal· en bl'engs~rsteem -_. op het oogenhlik "001' de S.8. 
een del' middelen is, om zich in de concurrentie met de mo
tOl'bussen een sterke positie te ,·el'schaffen. Dat brengt ook 
mede, dat iH111"oel' lijncll, die op zichzelf niet rendabel zijn , 
toch onder eigen beheer moeten komen, omdat zulks het 
samenstellen van één tarief en een zoo volkomen mogelijke 
sa menwerking met de spoorwegdiensten waarborgt , 

Wat het pel'soncn"CIToer betreft wordt het dool' aldns te 
handelen mogelijk, om dool'gaande kaal'tjes af te ge\'en, 
,,·n111·dool' het publiek nl11 het koopen ynn afZOlld pl'lijk~ ' 

k tlfll'tjes ,1i-l1"l de lokette n, met het daal'm(>~l(' g'e'palll'(l gaand(' 
tijü!:-i\'cl'lies, wOl'dt ontslagen, %ooda t het gerief del' l'cizigel'::' 
belangrijk wordt be'·orc1cl'c1. 

Deze wenseh, Mijnh ee r de Voorzitter, om tegenover dl' 
algemeene concurrentie st.el'kel' te staan, houdt op zichzelf 
niet de minste neiging in om! een ancler in die taak te be
lemmeren, doch het gaat hier alleen om de eigen positie in 
d C'zC' ti' \,(,I'stf'l'krll. 

J\Iijnh eer de Voorzitter! De heer De Hoog heeft eigenlijk 
in hoofdzaak de ontwerp-ordonnantie verdedigd. Hij heeft 
o.a, gezegd: noodzakelijk is een dergelijke overgang niet, 
doch wel wenschelijk. Ik kan den heer De Hoog wel toe
gen"l1. dat er verschillende methodell zijn, die ln1l1nen W01'~ 
den gevolgd. De N.I.S. heeft het geprobeerd door middel 
van eOl1tl'nC'ten met particn1i(>l'en , nH1Hr het zal dcn heel' DC' 
Hoog niet ollbekel1d zi jn gebleven, dat die pogingen tot 
dusverre niet zijn geslaagd, tenminste z-eer weinige ervan 
zijn geslaagd; het is in elk geval niet mogeli jk gebleken om 
op clie manier een volkomen aansllliting te verkrijgen met 
den spoorwegdienst, zóó, dat men daa.rop een eigen bedrijf 
zou kunnen bOHwen , Dus a l wil .ik in abst l'acto toegeven. 
dat de noodzakelijkheid van het in het leven roepen VRll 

eigon automobieldiel1sten in dit opzicht niet geheel Yast~ 

staat, ik kaill toch wel met den heer De Hoog de wen sc he-
Hrtndelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 
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lijkheid daarvan hi el' bepleiten. Maar wlUlr het overigens 
een bestaanden di eust betreft, welke in handen is van de 
provincie, die gaarne haal' bedrijf wil afstaan aan de S. S. 
meen ik dus, dat het punt, waarop de heer De Hoog doelde 
verder buiten beschouwing kan blijven, 

De heel' De Hoog heeft el' echter aan toegevoegd een 
waarschuwing. Hij heeft gezegd: Ik vind het goed -
hij beeft bepaald verdedigd, dat de SB. het recht krijgt 
om haal' bedrijf te beschermen dool' uitloopers met motor
bussep - maal' wil er tegen waarschuwen, dat wanneer men 
dat doet, men het ook goed moet doen en daarbij heeft de 
heel' De Hoog argume nten aangehaald uit het verslag van 

de provincie '\Test-Java omtrent den toestand, waarin het 
mater,Ïeel verkeerde bij den overgang van de autodiensten 
aan de provincie. 

Inderdaad, ~1ijnheer de Voorzitter, is het verwijt, dat in 
dat Vel'Sh1g staat OYCI' dell toestand van de l.allClsautomobiel

diensten bij den overgang van die diensten 'naar de pro
vincie in hoofdzaak wel juist. W UIlt de toestand van die 
diensten - en ni et alleen in ' Vest-Java - is inc1m'daad 

in den loop van de jaren zeer sterk achteruitgegaan door 
de sterke verandering \'an het materie~l , maa r ik kan n iet 
instemmen met het verwijt, dat dit een gevolg zou zijn van 
een fout van de bedrijfsleiding. H et is n. l. een gevolg ge
weest van de zeel' sterk dool'gevoerde bezuiniging, die aan 

het bedrijf als een plicht was opgelegd. En dat is zeker 
niet de eenige bezn iniging, die achteraf is gebleken zeer 
kostbaar te zijn geweest. 

Wij zijn daarvan op het oogellblik echter doordrongen 
en ik kan den heer De Hoog dan ook de verzekeril\g geven , 
dat dit punt op het moment stcrk in lH't oog wOl'dt gehouden 
en dat ook in de buitengewesten in belangrijh:e mate is be
gonnen met de verbetering en model'niseel'ing van de Lands
a ntomob.ieldiC'nsteJ1. 

::\Iijnhcer de Voorzitter! " "'n t den laatsten spreker, den 
heel' Stokvis betreft, van zijn rede ben .ik ui tgegaan zood at 
ik meen hiermede te kunn en eindigen. 

De heer Ki è s: Mijnheer de Voorzittel' ! De Regeel'ings
gemar-htigrlr. heeft llaar mijn meening de aangelegenheid , 
die in deze ontwel'p-ordonnantie vel'vat is, wel zeel' bc
pCl'kt gesteld en heeft ons yool'p:ehollclen, dat het eigen
lijk om niets an(le1's gaat c1nn om het feit, dat de 
provincie gaarne van de automobieldiensten af wil zijn, ter
wijl de S,S, ze gaarne weder in het eigen belang wil terug 
hebben . Ik kan mij met deze voorstellin g van zaken niet 
n>l'eenigen. Zooals ik in eersten termijn meen te hebben 
aangetoond. z.it er wel dep:ellik ook een principieele kant 
aan deze zaak, n.l. clC' kwestie \'[111 het automobielver
yoer in de provincie en ik ben el' dan ook van overtuigd~ 

d~t ik I!el~ik zal krl1l!en in mijn \'el'waehting. ?ooeven r eeels 
uitg·esprokel1. dat de pl'o,' incie 'Vest-Ja.va zich voortaan valt 
het auto-vervoer binnen de Pl'ovincie niets m oet' zn l aan
trekken en dat daar van voor de provincies Oost- en )1iddCll
Javn ook niets meel' tCl'ccllt zal kom en . 

Ik wil c1aul'\'ool' nog' YCl'\vijzen naal' hetgeen in de ~Ic-
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(KIÈS.) 
morie van Toelichting voorkomt, n1. dat op de vraag van 
dc S. S. naar de zgn. toe- eu afvoerl~nen door de provincie 
ook is aangeboden de eenige overblijvende lijn, die niet 
als zoodauig is te beschonweu; waarmede dns, zooals ik 
reeds gezegd heb, voor West-Java de geheele bemoeienis 
der provincie met het autovervoer vervalt. 

Naar mijn meening is dat niet van zoo ondergeschikte 
beteekenis als de Regeeringsgemachtigde het heeft voorgc
steld. Ik gel{J{Jf wel degelijk, dat het v{Jor de provincie eeu 
kwestie van belang is {Jm binnen haar ressort zelf het auto· 
vervoer in alle opzichten te verzekeren, in de eerste plaats 
wel door een goede verzorgingen uitbreiding van het 
wegennet. 

De heer Van Hel sd i n ge 11: Maar het provinciaal ini
tiatief blijft toch onaaugetast 1 

De heer Ki è s: Wanneer het niet gesteund wordt door 
dc bchoefte aan een bepaald verkeer met auto 's of ml
derszins, zal dat jnitiatief niGt veel te bcteckencn hebhen. 

De heer Va 11 Hel sd i u g e u: Dat hangt vau den pro
viucialen raad zelf af. 

Dc heer ICiès: M;jn!heer de Voorzitter! Het tweede 
punt, waarop ik zou ,~illell terugkomen, is het zachte ver
wijt, dat ik tot het Departement v'an Gouvernementsbedrij
vcn heb gericht, van voor den Volksraad niet de attentie te 
hebben gehad - ik heb het woord "deferentie" niet ge
bruikt - naar het verslag vau de lIIotorverkeers-commissie 
te hûormeeren, 

Ik vrees, dut de instructie voor die commissie den Regee
l"Lngsgemachtigde bij zijn antwoord niet goed voor oogen 
heeft gestaan. Daariu tooll komt voor: 

,,2e. de Regeering voor te lichten omtren~ de vraag of 
.en, zoo ja, welke maatregelen noodig .zijn, 

a. om het autobus- en vrachtautoverkeel', alsmede 
dat langs de spoor. en tramwegen op de meest 
economische wijze di.enstbaar te makrn aan de 
verkeel'Sbehoeften en de economische ontwikke
rling. " 

Ik vind in deze instructie dus door de Regeel"Ïng het 
auwbus- en 'vraolltautoverkeer gekoppeld aan het verkeer 
langs de spoor- en tl'aml\\'egen en meen dus te mogen ver
wachten dat, ~vanl1leer dc commissie haal' arbeidsvèld geheel 
hceft uitgewerkt, zij hierop wel degelijk zal z~u ingegaan. 

Waltnecr dus het Departement van Gouverncmentsbedrij
ven even hicMlaal' had geïnformeerd en misschien ten ant
woord had gekregen - ik weet niet of dat inderdaad zoo is 
.,-- dat hderaan een belangrijk hoofdstuk iu het rapport zal 
z~n gewijd, zou er voor de Regeering wellicht aanleiding 
gewcest zijn, de ontwerp-ordonnantie voorloopig tcrug 
te nemeu, totdat dit hoofdstuk ter kennis van het algemeen 
en in de cerste plaats we] te harer eigen kennis zou zijn 
gekomen. 

Dus ook hier zie ik een aangelegenheid, die wel degelijk 
van eeni.ge beteek(mis is eu waarop ik zooeven al nlijn mee-

(KIÈS, DEi HOOG.) 
ning heb gegrond, dat het wenschelijk zou zijn, de behan
d~ug ,au deze aangelegenheid verder uit te stelleu, totdat 
d~t rapport gepnbliceerd is. 

i'ifijnheer de Voorzitter ! Teu aanzien vrul de financieele 
conseq uen ties van dit voorstel moet ik mij to~h beroepen op 
hatgeen de Memorie vau Toelichting Olls heeft gegeven. 
I)aarin wordt vau een mogelijk verlies in het geheel uiet 
gesprokeu. Er wordt ons daar voorgerekend, dat er zal ziju 
eeu overschot van f 40000. Dat zal toph bedoeld zijn als 
eell bedrijfsoverschot. 

De heer Del 0 n g ih, directel1l' 'van Gouvernemeutsbe
drij,ven : Als een exploitatieoverschot ! 

De heer IC i è s: Voorzoover mij die zaken bekend ZlJn. 
geloof ik, dat daarvan alleen maar [belloe"en afgetrokken te 
wordeu de rente en aflossing van het kapitaal, dat in het 
bdl'ijf gestokeu is, om te komen tot de zuivere winst. 

W",nneer ik uu op een kapitaal van f 30000, f 10000 
ronte en aflossing per jaar aalllleelll, in ycrbmld met de 
groote slijtage, wa.araan de automobielen onderhevig zijn, 
geloof ik zeker niet ongullStig te hebbeu gerekeud. 
Aldus JUoet, volgens de voorstelliug van zaken in de Me
m()l~e van Antwoord wc.h de consequentie zijn, dat met de 
auwmobieldiensten in West-Java een winst van f 30'000 
wordt gemaakt. 

Als ik mij daariu vergis, hoop ik vau den Regeerings
gemachtigde nog eeu uadere toelichting te krijgen. 

Tenslotte, Mijuheer de Voorzitte,', wil ik toegeveu, dat 
de Regeeriugsgemachtigde m~ met een en ander wel 
duidelijk heeft gemaakt de wenschelijkheid, om nu reeds 
over de aangelegenheid zoo als ze zonder meer is vervat in 
de voor ous liggeude ontwerp-ordonnantie te beslissen en 
daarom zal ik mij niet verder verzetten tegen aanneming 
daarvau. Intusschen blijf ik van oOl'dee~, dat met het 
rapport van de motorverkeerscommissie deze aangelegen
heid ons waarschijnlijk dnidelijker en royaler voorgezet 
ZOtl zijn gewordeu, dan uu heeft plaats gel13cl. 

n, dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Een kort 
woord. De geachte Regeeringsgemachtigde heeft het gebrek 
aan efficieucy, dat ik aau de dienstleiding der S. S. heb 
verweten bij den overgang del' automobieldiensten, eigenlijk 
gezegd outkeud. Hij heeft gezegd, dat het een gevolg was 
van de bezuiniging>. Zoo zie ik dat niet iu. Iutegendeel, 
ik zie dat zoo, dat er een zeker soort van traagheid is in 
het ingrijpeu door deu dienst in deze. Want wat zien wij, 
dat de proviucie heeft gedaan Y Z66 had de provincie d,e 
automobieldieusten in gebrnik gekregeu, of zij heeft den 
moed gehad - als ik dat zoo mag uitdrukkeu - om twee 
nieuwe autobussen van eeu geheel nieuw type, 2 Chevrolets, 
in dienst te stellen, die veel betel' voldoen eu veel zniniger in 
het gebruik zijn dan de automobielen, die de dienst del' S. S. 
had. De dienst der S. S. had toch moeten weten, dat de 
bestaande automobielen een zeer groot verlies opleverden 
vanwege de zware uitgaven aan olie, benzine, onderhoud, enz. 
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(DE HOOG, DIRECTEUR VAN G. B.) 
en toch heeft de dienst del' S. S. niet het initiatief aan den 
dag gelegd, dat de provincie West-Java, die daarvoor eig>en
lijk toch absoluut niet was berekend, heeft getoond. 

Dan heeft de geachte Regeeringsgemachtigde nog bespro
ken over de concurrentie van de antobussen. Ik zie de zaak 
een beetje anders in. Het van-deur-tot-deurverkeer kan door 
een dienst als de S. S. iu den regel onvolkomen worden 
hediend. Het gaat hiel' eigenlijk bij de overname van deze 
automobieldiensten niet zoozeer om het krijgen van vervoer j 
neen, wij moeten de zaak niet zoo stellen, dat begrijpt de 

(DIRECTEUR VAN G. B.) 
noodig zal zijn, is el' een zuivere winst van f 30 000. Maar, 
Mijnheer de Voorzitter, el' is in de Memorie van Toelichting 
ook gezegd, dat er voor kapitaalsdoeleillden al gerekend was 
op een bedrag van f 30 000. 

De heel' Ki è s: De zaak wordt nieuw opgezet en daar
voor is, f 30 000 noodig. Ik bezie de zaak in haar geheel 
en dan kom ik tot het resultaat van f 30000 zuivere ,vinst. 

dienst del' S. S. dun ook wel. Het gaat erom, verdere af- De heer DeI 0 n g h, directeur van Gouvernements
hrokkeling van het verkeer te voorkomen. . bedrijven: Maar met die f 30000 is niet het geheele mat&-

Tenslotte zijn dit echter argumenten, die eigënlijk beter rieel vernieuwd. 
bij de groote debatten in de yoorjaarszitting van den Volks-
l'aad tepas komen i daal'om ga ik er thans niet op in. 

De heel' Del 0 n g h, directeur van Gouverllemcnts
bedrijven : Mijnheer de Voorzitter! De heel' Kiès heeft 
lllij verweten, dat de beteekellis van het ontwerp eerugcl'mute 
beperkt door mij werd voorgesteld en heeft opnienw gezegd, 
dat de provincie llier dan toch alle antomobieldiensten af
stond, ook die, welke uiet konden worden beschouwd als 
toevoerlijnen \'001' de S. S. Dit is inderdaad juist : het 
11'iljC(· t l'h (' I ' iho l1-Koe nin ~a n is niet noodza kelijk nIs t Ot,· 

voerlijn \'001' dc S. S. te beschouwen. lIIcn kan dat docn, 
maar het behoeft niet. Het terugnemen echter vau die auto
Jllobieldiensten geschiedt niet zoozeel' op wensch van de S. S. 
als wel van de provincie. Zoooals ik zooeven heb gezegd, 
wilde nlell eigenlijk de gebeele transactie van 1926 ongedaan 
maken en toen was er geen reden om nu de provincie met 
dat eene bedrijf te laten zitten, zoodat men is gekomen tot 
een voll cdig'c tCl'ugname van het geheele bedrijf. Daarmode 
~vordt dus volstrekt niet g>ezegd - dit wil ik even vast
leggen - dat de pl'ovincie terzake geen bevoegdheid zou 
hebben. Zij heeft geen verplichte taak in deze, maal' blijf t 
voor en ua deze teruggave bevoegd om al of niet op pro
vin ciale wegen autodiensten hl te richten, waal' en wanneer 

:ûj dat gewenscht acht. Ik herhaal: het is geen verplichte 
taak van de provincie waarom het gaat, maal' het blijft een 
volle bevoegdheid der provincie. 

Wat de motorverkeerscommissie betreft kan ik alleen dit 
:zeggen, dat ik niet heb betoogd, dat dit onderwerp geheel 
buiten haal' instructie zou vallen, maar dat de Regcering 
meent, dat het onjuist is cn zeker ook zeer ongebruikelijk, 
()Tn het advies van ecn commissie in bespreking te brengen, 
voordat dit advies verschenen is en dat het niet alleen 
<lnjuist, maal' ook gevaarlijk is dat te doen, omdat men de 

De heel' Ki è s: Er staat in de Memorie van Toe
lichting. <lat het materiaal noodzakelijk vernieuwd moet 
worden en dat de kapitaalsbehoefte f 30000 bedraagt. 

De heer DeI 0 n g h, directeur van Gouvernemenlll
bedrijven: Er moet nieuw materieel komen, maar gelukkig 
hoeft niet alles vernieuwd te worden, o. a. zijn de nieuwe 
auto 's, waarover ook de heel' De Hoog het heeft gehad, nog 
bruikbaar, zoodat voor de vernieuwing wel f 30000 zal noo
dig zijn, maal' die f 30000 is niet al het geld, dat in het 
bedrijf zit, dat is belangrijk hooger 

De heel' De Hoog heeft ontkend, dat de door mij erkende 
onvoldoende toestand van 's Lands automobicldienst een ge
volg zou zijn van de bezuiniging, m.aar zijn betoog heeft 
het mijne tooh niet aangetast. 

Hij heeft alleen gezegd, dat de provincie goed had gedaan 
en bcter ondernemer was gewcest dan de S. S. e11 daartoe 
nicuwe bussen had laten loopen CIl 111 bedr\if had gesteld, 
maar hij heeft niet betoogd, dat de S. S. de Vl'ijheid had om 
di e knpitaal snitgavcn te docn. Jk lom dus alleen herhalen, 
dat in het jaar, waarin deze begrooting word opgemaakt 
- de bcgrooting \'001' 1926 is opgemaakt in 1924 - de kapi
taalsuitgaven tot het alleruitcrste bepel'kt moesten blijven, 
ook al kon men aantoonen, dat de kapitaalsuitgaven op zich
zelf zeer rendabel zouden zijn. Dat was het beleid, dat in 
die jaren onvermijdelijk werd geacht en waaraan de S. S. 
zich had te onderwerpen. Die bezuiniging is de hoofdoor
zaak geweest, dat de 1ands8utoll1obieldicnst niet is overge
gaan tot YCl'nieuwing van zijn mate l'ieel. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzittcr! 

.ouderdeelen van een advies niet anders kan beschouwen, dan De Voo r zit t e 1': 'Vij kunn en thans tot stemming 
in bet algemeen verband van het geheele advies. Dat heeft overgaan. 
de Regeering ertoe geleid, het niet wenschelijk te achten. clat 
advies reeds nu nan de commissie te vragen. 

Omtrent de bedrijfswinsten heeft de heer Kiès gezegd: 
Ik houd mij aan de M~emorie van Toelichting. Daarin wordt 
gezegd, dat er een bedrijfsoverschot wordt verwacht van 
ongeveer f 40 000. Wanneer ik nu reken, zegt de heer Kiès, 
dat voor rente en afschrijving een bedrag van f 10000 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, 

De notulen van de ,'ol'ige openbare ,'ergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, wOl'(len goedgekeul'd. 
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(VOORZITTER. ) 
De Voo r zit ter: Mijne Reeren ! Aangezien de indie

ning van eenige Memories van Antwoord waarschijnlijk 
langer zal uitblijven dan oorspronkelijk verwacht werd, zal 
vermoedelijk de volgende week geen openbare vergädei"ing 
van het College van Gedelegeerden worden gehouden. Dit. 
zal echter eventueel nog nader 'worden bekend gemaakt. 

Ik verzoek den leden van de Eerste Commissie zich naar
de/()ommissie-vergadering te willen begeven ter bespreking
van onderwerp 109, Herziening Heerendienst-ordonnanties 

/ . 
v~r de gewesten Semarang, Rembang en Soerabaja. 

/.' 
/ 

/ 

/ 
/ 

/' 

De vergadering wordt te 10.40 uur v.m. geslGtetl. 
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25ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don der dag 16 Feb r . 1928. 

(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag). 

Nagedachtenis overleden Volksraadslid Zaalberg. _ In
gekomen stukken. - Wijziging Europeesch onderwijsre
glement. - Wijziging Ind. Burgerl. Pensioenreglement enz. 
- Verzoekschriften. 

Voo l' zit tel': Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren: 

AH Moesa, Blaauw, Djajacliningrat, Dwidjosewojo, 
Frnin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kel'kkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoijo, Mandagie, Roep~ 
Schmutzer, Soejono, Soekawuti en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Harde.l1tan._Schrieke 
en Van den Bussche. 

De Voo r zit t er: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

De leden verheffen zich van hun zetels. 

De Voo l' zit ter: Mijne Jlecl'cn! Aangezien de 
Volksraad niet bijeen is. voel ik el' behoefte aan in Uw 
midden een enkel woord te spreken O\'Cl' het juist overleden 
lid van den Volksl'uad. den heel' Znalbcl'g. 

Staande aan zijn gnlf wees ik erop hoe dool' gebrek aan 
tijd en dool' zijn sle(:htcn gezondheidstoestand, de heel' 
Zaalberg: in het College niet zoodunig op den voorgrond 
kou treden, als zijn capaciteiten hem dat onder andere om
standigheden 'zeker wel veroorloofd zouden hebben. Maar 
als hij een enkele maal in het openbaar het woord voerde 
en indien hij in de sectievergaderingen zijn meening ont
vouwde, dan klonk steeds in zijn vurig betoog zijn innige 
overtuiging door. 

In den Volksl"flad vertegenwoordigde hij als een der oud
ste voorgangers en leiders de groep van de Indo-Euro
peanen. Als bekwaam en trouw aanhanger dier partij, 
zal zijn heengaan een gevoelig verlies daarvoor beteekenen 
en in onze Indische samenleving zullen wij in hem noode 
een voortreffelijk geschoold journalist moeten missen. 

Zijn nag'edachtenis zal bij ons in hoogn ef':l'P. hlijven. 

De heel' Sc h ri c k e, Regeering'sgemachtigde voor al
gemeene zaken: Mijnheer de Voorzitter! Namens de Re
geel'ing sluit ik mij aan bij de waul'decl'cnde woorden, dool' 
U gesproken naar aanleiding van het overlijden van wijlen 
het lid van den Volksraad, den heer Zaalberg. 

Ook bij de Regeering zal zijn nagedachtenis in hooge 
eere blijven. 

HandelIngen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen. 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

31 Januari 1928, 11, 11, 13, 13, 13, 13 en 13 Februa'l'i 
1928 Nos. 17, la" 1, 1, 4,2,3 en 5 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van het 

K.B. betreffende "Diensttijd;:lensioenreglementen 
voor officieren en onderofficieren" (Ond. 110); 

b. twee ontwerp-ordonnanties betreffende de samen
stelling van den Ambonraad, enz. (Ond. 111); 

c. een ontwerp-ordonnantie betreffende de naleving 
van de verordeningen op het gebruik van wegen 
en passers (Ond. 11 2 ); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot opheffing van de 
bimlCn de gemeente Malang gelegen Inlandsche ge
meenten (Ond. 113); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot opheffing van de 
binnen de gemeente Soerabaja gelegen Inlandsche 
gemeenten (Ond. 114); 

f. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 
voorschriften betreffende den pandhuisdienst 
(Ond. 11» ); 

g. twee ontwerp-ordonnanties inzake heffing van op
centen op de inkomstenbelasting en de vennoot
schapsbelasting (Ollel. 116 ); 

h. een ontwerp-ordonnantie tot herziening van de IJk
ordonnantie (Olld. 117). 

Deze stnkken zijn of worden gedrnkt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouvel'lleul'-Generaal van 
31 Januari 1928, 1, 2 en 8 Februari 1928 Nos. 35, 10:, 
2 en 36 houdende mededeeling betreffeude vaststelliug 
van: 
a. de ordonnantie tot aanvulling van de "Regeling 

van het beroep in belastingzaken " (Ond. 90); 
b. de ordonnantie betreffende de uitgifte van schat

kistpapier (Ond. 72); 
c. de ordonnantie tot bekrachtiging van een leenings

besluit van den Provincialen Raad van West-Java 
(Ond. 107); 

d. de ordoilllantie tot overname door het Land van de 
automobieldiensten van de provincie ,Ve&t-Java 
(Ond. 100). 

3. Schrijven van den Directeur van Landbouw, Nijver
heid en Handel van 1 Februari 1928 No. 1190jD hou
elenele rueeledeeJing, dat hij het beheer over het depar
tement aan dpn Ondm'(l il'pdmll' V:111 dat df'pl1l'tement 

heeft overgedragen. 
4. B.G.S. van 13 Februari 1928 No. 274jB houdende 

mecledecling, dat de wd. Directeur van Landbouw, 
Nijverheid en Handel als Regeeringsgemachtigde is 
aangewezen voor Ond. lOS. 

5. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 28 Ja
nuari 1928, 7 en 8 Februari 1928 No. 2:1:, 3", en 1", 
tot interneering van de daarin genoemde personen. 
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(STOKVIS.) 
6. Als voren van 28 en 31 Januari en 2 F ehruari 1928 

Nos. 23, 23 en 23 houdende machtiging, krachtèns ar
tikel 105 l.S., tot het doen van de daarin nader aan
geduide uitgaven. 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 31 Januari 
1928 No. la houdende aanteekeuing, dat het lidmaat
schap van den heer A. J. N. Engelenberg niet eindigt 
door zijn tijdeljike afwezigheid uit Nederlandsch-Indië 
voor meer dan acht maanden. 

8. Als voren van 31 J anuari 1928 No. 37 houdende benoe
ming vau H. Beeuwkes tot plaatsvervangend lid in de 
Permanente Commissie voor de bestudeering der ar
beidsverhoudingen ter Sumatra 's Oostkust voor den 
duur der afwezigheid van het lid P. Scheffer. 

9. Als voren van 2 Februari 1928 No. 18 houdende wij
ziging van den "staat van standplaatsen, waar een 
standplaatstoelage wordt genoten, enz.". 

10. Als voren vall 6 Februari 1928 No. 25 ter vaststelling 
van een nieuwe "Subsidieregeling lager ambachts
onderwijs' '. 

De stukken sub 2 tlm 10 worden ter inzage ge
legd ter secretarie van den V oJksruad. 

De Voorzitter: Aan de <lrde i s de behan
de li n g van de .g e w ij z i g d e <l nt w e r p - 0 l' d 0 n
na nt iet 0 t na der e w ij z i g in g van het Eu
rope esc h Ouderwij sreglement (Oud. 74 ). 

De heer S tok v i 8 : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
slechts enkele opmerkingen te maken en wel in de eerste 

. plaats over het antwoord, dat de Regeering in haar Me
morie van Antwoord heeft gegeven onder § VII, op een 
vraag voorkomende onder dezelfde paragraaf in het Ge
dele.geerdenverslag waarin verzocht werd, een gematigd 
staatsexamen te willen invoeren, in dien zin, dat de mon
delinge examens schoolexamens znllen worden en de schrif
telijke examens staatsexamens. 

Daarop heeft de Regeering het volgende geantwoord: 
"De door een der leden gestelde vraag nopens de 

invoering van een .gematigd staatsexamen in den door 
hem aangegeven zin, zal bij de vaststelling van een 
reglement van orde voor dat examen ernstig worden 
ov.erwogen" . 

Mijnheer de Voorzitter! Uit die belofte van "ernstige 
overweging" kan zoowel een gunstige als een ongun
stige overweging worden verondersteld. Voor het ge
val de Regeering daarmede zou bedoelen, dat die over
weging in gunstigen zin zal plaats hebben, zou ik 
dat zeer betreuren. Een halfslachtig stelsel lijkt mij 
wezenlijk verkeerd. Een examen, waarvan het schrif
telijk gedeelte een staatsexamen zal zijn en het mondelin.g 
gedeelte een schoolexamen, zal aan de gaafheid van het 
diploma geen goed kunnen doen. Er moet dus, dunkt mij, 
gekozen worden <lf tusschen een gaaf staatsexamen of een 
gaaf schoolexamen en daar de Regeering bij de behandeling 
van het kweekschoolplan in de najaarszitting van 1926 zich 

(STOKVIS, DWIDJOSEWOJO.) 
uitdrukkelijk heeft uitgesproken ten gunste van een staats
examen en waar tevens uit het advies van den Onderwijs
raad over het kweekschoolplan blijkt, dat de argumenten 
v<lor en tegen nauwkeurig zijngewo.gen en de Onderwijs
raad tot het besluit kwam, dat een staatsexamen de beste 
oplossing zou zijn, ook in verband met de ervaringen met 
de schoolexamens in Holland opgedaan, zou ik aan de Re
geering willen vragen, bij deze overwegingen toch vooral 
aan het advies van den Onderwijsraad groote waarde toe 
te kennen. Ik voor mij zou het betreuren, wanneer de Re
geering weer zou terugkomen van het met zoo veel stellig
heid bij de behandeling van het kweekschoolplan ingeno
men standpunt. 

In de tweede plaats, Mijnheer de Voorzitter, treft mij, dat 
in art. 1 van het Europeesch ouderwijsreglement een uieuw 
lid wordt bijgevoegd, dat als eisch stelt: de eenvoudigste 
kennis van de staatsinrichting van Nederlandsch-Indië en 
die van Nederland. 

Mijnheer de Voorzitter I Blijkbaar zijn hier Neder
landsch-Indië rm Nederland op hetzelfde examelluiveau ge
plaatst. Beter zou, dunkt mij, zijn, dat de eenvoudigste 
kennis van de staatsinrichting van Nederlandsch-Indië op 
den voorgrond kwam te staan t:U uat men daarnaast -
maar niet op gelijkeu voet - plaatst den eisch omtrent de 
kennis van de staatsinrichting van Nederland. Ik had 
daarom gaarne gezien, dat in dit onderwerp de opgave voor 
deze vakken zoo zou hebben geluid, dat de hoofdzaken moe
ten worden gekend van de staatsinrichtülg van Neder
landsch-Indië en verder de eenvoudigste kenuis van de 
staatsinrichting van Nederland. 

In dit opzicht vind ik ook eeuige afwijkiug met hetgeen 
de Onderwijsraad heeft voorgesteld in het programma voor 
de Europeesche hulpakte. Het betreft hier immers een 
zelfde soort formuleering. In het advies van den Onder
wijsraad vinden wij op hlz. 80: "Eenige bekendheid met 
de hedendaagsche staatsinrichting van Nederland en de 
tegenwoordige bestmu'sinrichting van Nederlandsch-Indië". 
Het komt nqj voor - en ik zeg dat voor het geval de Re
geering het ad vies van den Onderwijsraad alsnog zou wen
schen te volgen -, dat ook dit geen gelukkige redactie is . 
Immers, wat is precies het verschil tusschen "staatsinrich
ting" en "bestuursillrichting'" 

In ieder geval zou ik gaarne zien, dat aan de kennis van 
de staatsinrichting vall Nederlandsch-Indië eenige hooge re 
eischen worden gesteld dan aan die van Nederland zeif. 

De heel' D w i d j 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Blijkens het Gedelegeerdenverslag werd het facultatief 
stellen van het onderzoek naar de vaardigheid van de 
cnndidaten in het lesgeven op een Europeesche lagere 
school, als bedoeld in het oorspronkelijk voorgestelde 2de 
lid van art. 33 van het Europeesch Onderwijsreglement, in 
de Memorie van Antwoord overgebracht sub Vals lid 4 van 
art. 34, door enkele leden minder wenschelijk geacht, omdut 
daardoor ongelijkheid in de exameneischeu ontstaat. Voorts 
achtte een der leden - dat was ik, Mijnheer de Voorzitter 
- het heter, dit onderzoek als exameneisch voor te schrij-
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'ven, omdat het z.i. noodzakelijk is, dat de aanstaande on
derwijzers een proef afleggen in hun vaardigheid in het 
lesgeven. 

Aangezien de Regeering zich blijkens de Memorie van 
'Toelichting zoowel als de Memorie van Antwoord met even
vermelde opmerkingen niet kan vereenigen, zou ik mijn 
standpunt ten deze gaarne nader willen toelichten. 

Bedoelde facuJtatiefstelling zal naar mijn bescheiden 
l1leening niet alleen ongelijkheid in de exameneischen doen 
ontstaan, doch ook in de waardeer'ing der behaalde di
ploma's. In de practijk zal aan een diploma, waarbij is 
vermeld, dat een vaardigheidsproef in het lesgeven wel is 
. afgenomen, uiteraard een zekere voorkeur worden gegeven 
boven een ander getuigschrift, ofsehoon zulks niet gegrond 
is op eenige wettelijke bepaling. 

De meening van de Regeering, dat de opneming van 
den eisch "vaardigheid in het practisch werken in de la
.gere school" in het examenprogramma, dit programma zou 
overladen, gaat m.i. niet op, want de candidaten hebben 
bij hun opleiding ook reeds onderricht gekregen ju prac
tisch werken en wel gedurende 25% van den leertijd in 
de 2e en 3e klasse van den bovenbouw der kweekschool. 

De Onderwij.raRd heeft in zijn advies op blz. 26 terecnt 
b etoogd, dat een onderzoek naar de practijk op het exa
men een invloed ten goede zal oefenen op de practische 
vorming der kweckelingen op de kweekschool en dat, hoe
wel er enkele bezwaren zijn aan te voeren tegen het ex a
mineeren in het lesgeven, de reeds jaren lang afgenomen 
practijk-examens voor de fröbelacten bewijzen, dat de be
zwaren zijn te overwinnen. Genoemde Raad wecs er in zijn 
"dvies nog op, dat èindelijk cen harmonische vakopleiding 
zal zij n verzekerd, wanneer aan het theoretisch- een prac
tisch examen zal zijn verbonden. 

Naar aanleiding van de door een ander lid gemaakt.e op
mcrking, dat het afleggen van meerbcdoeldc pl'Oef nict 
wenschelijk is, omdat, gegeven den aard van dat vak, bij 
zenuwachtigheid van den candidaat geen juiste maatstaf 
kan worden aangelegd, zou ik er gaarne op willen wijzen, 
dat men bij het afleggen van een examen in een of ander 
vak in den regel slechts last van zijn ze,!uwen zal bebben, 
indien men dat vak niet voldoende beheerscht. Iemand 
ech tel', die zenuwachtig is aangelegd, zullen de zenuwen 
partcn spelen niet alleen bij het practijk-examen, doch ook 
bij dat in andere vakken, vooral bij het mondeling gedeelte. 
Trouwens zenuwachtige menschen moeten eigenlijk geen 
vak als dat van onderwijzer kiezen. 

Mijnheer de Voorzitter! Op grond van een en ander zou 
ik de Regeering gaarne in overweging willen geven, het 
onderzoek naar de vaardigheid van de candidaten in het 
lesgeven op een Europeesche school instede van facultatief 
imperatief te willen voorschrijven. Het desbetreffend 
amendement zal door mij zoo noodig worden ingediend. 

Mocht het college dit amendement niet kunnen aanne
men, dan zal door mij worden voorgesteld om de bepaling 
in kwestie geheel te doen vervallen, aangezien het naar 
mijn bescheiden meening beter is bedoeld onderzoek ge
heel achterwege t e laten dan ongelijkheid in de examen-
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eischen en waardeering der behaalde diploma 's te doen 
ontstaan. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer S 0 e k a wat i: Uijnlleer de Voorzitter! Met 
genoegen heb ik in de· Memorie van Antwoord gelezen, dat 
maatregelen in voorbereiding zijn, ten einde te geraken tot 
de samenstelling van geschikte hand- en leerboeken der In
dische geschiedeuis, waarbij met de in het Gcdelegeerden
verslag uitgesproken wenschen rekening zal worden gehou
den. In verband daarmede flOU ik nog het volgende willen 
opmerken . 

De tot nog toe gebruikte lecrboeken voor de geschiedenis 
van Indië bevatten in hoofdzaak verhalen over krijgsbedrij
ven, over verdragen enz. alles door een Westersch gekleur
den bril bekeken. Wij missen daarin echter een beschrijving 
van vroegere toestanden en verhoudingen, een overzicht van 
de inllecmsche cultunI', niet alleen naar waarheid beschre
ven, maar ook bezien vanuit Iulandsch standpunt. 

H et komt mij voor, dat wij daarom in de eerste plaats be
hoefte hebben aan een verzamelwerk, waarin - desnoods in 
uitvoerige monografieën - een beeld wordt gegeven van die 
toestanden en verhoudingen in de hoofdtijdperken van de 
Indische geschiedenis, va n den invloed, dien de aanraking 
met Yl'cemdelingen daarop heeft gehad en van de gevolgen, 
welke uit die aanraking voor de inheemsche maatschappij 
zijn voortgesproten. 

Men zou vragen: wie zal dit werk moeten doen I 
i\lIijnheer de Voorzitter ! Er zijn in den laatsten tijd waar

devolle gegevens gepubliceerd over oud-Indische cultuurloe
standen. Aan een inrichting als de A.M.S. te Solo wordt 
cultuurgeschiedenis gedocccrd. Daar zal men dus deze ge
gevens moeten verzamelen en bewerken en wellicht zelf 
moeten bijeenzoeken, wat hieraan nog ontbreekt. De vraag 
rijst, of door publicatie van wat men daar gebruikt bij het 
onderwijs, dus door het bijeenbrengen van de verspreide ge
gevens in onderling verband, niet een soort bronnenboek zou 
kunnen worden uitgegeven, waaraan de schrijvers van hand
en leerboeken de stof kuunen ontleenen. 

Maar vooral denk ik hier aan een wetenschappelijke in
stelling als de Oudheidkundige Dienst. In de vel'l!lagen van 
dien dienst worden ons' hoogst belal1grijke resultaten van 
het onderzoek op dit gebied bekel1d gemaakt. H et is alles 
echter nog zecr fragmentarisch j gegevens over één en het
zelfde onderwerp zijn dikwijls in verschillcnde artikelen 
.versprcid. Het lijkt mij van groot belang als de 200 bij uit
stek dcskundige leiding van dien dienst. ons eens ecn nitvoe
rige beschrijving zou kunnen geven vau bepaalde tijdperken 
uit de Indische geschiedenis, of van cnkele hoofdfiguren, 
om wie belangrijke gebeurtenissen zijn gegroepeerd. Ik ge
loof, dat wij daarmee ccn heel eind dichter bij 0ns doel zou
den komcn. Schrijvers van hal1dleidingen en leerboeken 
zullen wel gezocht moeten worden onder onderwijzers en 
leeraren, die zich met dit vak bezighouden. ~faar 'Zij zijn 
op dit gebied meerendccls niet voldoende onderlegd om zich 
ook nog mct onderzoeldngswerk bezig te houden. En daar
voor zouden juist dergelijke nauwkeurige en betrouwbaro 



252 

25ste VERGADERING - DONDERDAG 16 FEBRUARI 1928. 

Wijziging Europeesch onderwijsreglement. 

(SOEKAWATI, DE HOOG.) 
besèhrijvingen, 8amengesteld door terzake kundige o~der
zoekers, die tot de bronnen kunnen doordringen, van zoo 
groot belang zijn. 

Ik hoop, dat onder de maatregelen, welke bij de Regeering 
voor dit doel in voorbereiding zijn, toch vooral deze prak
tische kant van de z:aak niet zal worden vergeten. Voor het 
bereiken van wat wij ons voorstellen zijn eenerzijds noodig 
wetenschappelijk onderlegde personen, anderzijds schrijvers, 
die de resultaten van het wetenschappelijke onderzoek een 
jnisten vorm kunnen geven met betrekking tot de algemeene 
verspreiding van die werken. 

Mijnheer de Voorzitter! Beide categorieën zijn hier aan
wezig. Het komt er maar op aan, de noodige samenwer
king te verkrijgen en in dit opzicht kan de Regeering aan 
de zaak zeker een stoot in de goede richting geven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 
het over twee punten in het bijzonder hebben . Het eerste 
7.al z\in bet punt waarover ook mijn geacht medelid, de heer 
Dwidjosewojo, reeds het woord heeft gevoerd, nl. de eisch 
van practisehe vaardigheid in het lesgeven aan de Euro
peesche lagere school. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is met eenige verbazing, 
dat ik de motiveering van de Regeering voor deze facul
tatiefstelling in de Memorie van Toelichting heb gelezen. 
Immers, indien men in Nederland zelf dien eisch niet stelt, 
vraag ik mij af, waarom die eisch hier wèl wordt gesteld . 
De concordantie, waarop de Regeering zich beroept, had er 
toch toe moeten leiden, dat men dien eisch hier niet stelde. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, is het bovendien juist een 
dergelijken eisch te stellen 1 Ik heb hier een schrijven 
van iemand, die ten deze absoluut bekwaam kan wor
den geacht. En wat zegt deze persoon van een derg~lijken 
eisch? Hij zegt, dat, indien deze eiseh toch gesteld wordt, 
daarvan vrij veel onaangenaamheden voor aen candidaat 
het gevolg kunnen zijn en gaat dan door als volgt : 

"Ervaren leerkrachten voelen zich vaak beklemd, 
wanneer b.v. lnspectclu's hun lessen bijwonen, dus de 
beginne,'s zijn heelemaal de kluts kwijt en zoo kom je 
tot een onjuist oordeel" . 

Nu heeft mijn geacht medelid, de heer Dwidjosewojo 
gezegd : Een dergelijke zenuwachtigheid spruit voort uit 
het niet onder den knie hebben van het vak, waarin geëxa
mineerd wordt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben het in de?e niet met den 
heer Dwidjosewojo eens. Men kan geheel op de hoogte 
zijn van een examenvak, men kan d.aarvan alles weten en 
men kan tenslotte toch b.v. door den persoonlijken invloed 
van den exam inator een minder juisten indruk van zijn 
bekwaamheid bij den examinator vestigen. 

Maar nu heeft de heer Dwidjosewojo ook gezegd: 
Zenuwachtige menschen moeten maal' geen onderwijzer 
worden. Mijnheer de Voorzitter! Als wij daarop door
gingen zouden we zenuwachtige menschen eigenlijk in geen 
enkele betrekking meer mogen hebben. Zij zouden dan 
geen onderwijzer, geen machinist, geen monteur, geen 
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chauffeur enz. meer mogen worden, zoodat men in geen 
enkele betrekking tenslotte meer zenuwachti ge mensehen 
zou krijgen. 

Zenuwachtigheid is een zeer relatief begrip. Zeer zeker 
zal men voor sommige hetrekkingen slechts niet-zenuwach
tige of slechts weinig zenuwachtige mensehen kunuen ge
bruiken, terwijl dat in andere betrekkingen niet zoozeer 
erop aankomt. 

Het betoog van den heel' Dwidjosewojo daargelaten, zou 
ik de RegeeJ'ing willen vragen, wat zij zich voorstelt van 
het facultatief stellen van dezen eiseh. JJaat ik de zaak 
eens practisch demonstl'CCl'cn. El' kan een exam~nconunis

sie zijn, die deze practische vaardigheid wil onderzoeken. 
Nu kan ik mij voorstellen, dat b.v. vandaag een exami

nator het in zijn hoofd krijgt, den leerling op practische 
vaardigheid in het lesgeven te onderzoeken en morgen weel· 
niet. Ik kan mij voorstellen, dat een examinator te Soera
baja den eisch van practische vaardigheid in het lesgeven 
stelt en die te Bandoeng of Batavia niet. 

Ik zou mij ook kunnen voorstellen, dat het eene jaar aIlc 
commissies den eisch van practische vaardigheid in het 
l<!llgeven .)vel.en het. volgel;lde jaar niet zOll.den stellen. Ik 
vraag mij af : waar moet het met een dergelijk verschil in 
de el'aminatie heen? Op grond waarvan stelt de Regeering 
dan een dergelijken eiseh van vaardigheid in het lesgeven 
aan de orde j 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon nu nog het volgende wil
len opmerken. Ik zou met den eiseh V/ln practisehe vaar
digheid in het lesgeven kunnen meegaan, indien het hier 
niet ging om een staatsexamen maar om een schoolexamen. 

Een schoolexamen, waarbij dus de candidaat zijn eigen 
leerkrachten voor zich heeft en waardoor 'dus de zenuw
achtigheid, waarover ik zooeven sprak, tot een minimum 
wordt teruggebracht, ·zou bij handhaving van den eisch van 
vaardigheid in het lesgeven wel gerechtvaardigd zijn. Maar 
waar het hier . een staatsexamen geldt, moet ik den eiscn 
verwerpen. Nu is het juist deze Regeeringsgemachtigde ge
.veest, die hij het kweekschoolplan 1926 het jus promovendi 
voor de kweekscholen verwierp en een staataexamen eiscn
te. Ik ben den Regeeringsgemachtigde tegemoetgekomen en 
heb gezegd : welnu, als de eisch voor de vaardigheid wordt 
gehandhaafd, laat de commissie dan de cijfers vragen, die 
door de kweekschool oi de school, die de candidaat heeit 
afgeloopen, werden gegeven. Neen, zegt de Regeering nu, 
dat zal niet gaan, want het is een staatsexamen. Ik zal 
even voorlezen wat de Regeering daaromtrent zegt in de 
Memorie van Antwoord nl. dat dit 

"zou in strijd zijn met de normen van een staats
examen, waarbij immers de leden der examencommis
sie zich persoonlijk overtuigen van de kennis en be
drevenheid der candidaten ". 

Mijnheer de Voorzitter! Ik vraag mijzelf af: is dat een 
argument in deze j Wij hebben verschillende staatsexamens, 
waarbij men -zich wel degelijk beroept op verklaringen, af
gegeven door hoofden van onderwijsinrichtingen en bij nie
mand zal de gedachte zijn opgekomen, dat dit in strijd 
is met het staatsexamen en dat aan een dergelijke verkla-
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ring geen waarde mag wo rden gehecht op grond van den 
cisch van persoonlijk onderzoek door de commissie. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde toch wer
kelijk ernsti g in overweging willen geven, dit punt te laten 
vervallen en den eisch van practische vaar<ligheid niet te 
handhaven. 

Het tweede punt, waarover ik het zou willen hebben, 
is de kwestie van het onderwijs in de wiskunde voor vrou
welijke leerkrachten. De Regeering verwijst naar de toe
standen in Nederland. Mijnheer de Voorzitter! Waal' ik 
zooeven een beroep heb gedaan op de concordantie, wil 
ik dit beroep niet verder uitstrekken dan de Regeering 
zelf doet. Ik zal het betoog van de Regeering aanvaarden, 
doch zon nog evcn ecn vrnag willen stellen. 

In de Memoric "an Antwoord zegt de Regeering, dat 
zeer zeker bij de examens aan vrouwelijke leerlingen vrij
stelling kan ,,,"orden gegeven, evenwel niet e11 bloc VOOl' 

alle meisjes, maar slechts bij wijze van uitzondering, waar
bij elk geval op zichzelf is te beschouwen. 

Ik zou willen opmerken, dat in de t egenwoordige redac
tie een dergelijke concessie, zooals in Nederland is gedaan, 
ni et voorkomt en zou daarom willen vragen : is de Regee· 
l'ing bcreid, een zelfde concessie, a l~ 11n in Nederla11d 
wordt verleend, ook hieL' bij dc \Touwelijke candidaten te 
verleenen Y 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Dj a j a din i n g l' at : Mijnheer de Voorzit
tOl' ! Aanvankelijk was ik niet van plan, bij dit onderwerp 
het woord te voeren, omdat ik mij over het algemeen kan 
vereenigen met de inzichten van de Regeering terzake. 
Maar de redevoeringen van de heeren Dwidjosewojo en 
De Hoog geven mij aanleiding toch het een en ander in 
het midden te brengen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb Yool'l1amelijk het oog 
op de kwestie van het onderzoek naar de vaardigheid van 
de eandidaten in het lesgeven aan een Europeesche lagere 
school. De heer Dwidjosewojo wenseht dat onderzoek 
niet facultatief te stellen, doch imperatief . Ik voel 
volkomen, waarom de heel' Dwidjosewojo bezwaren heeft 
tegen het facultatief stellen van dit onderzoek; het is n.l. 
ni et Olll.llOgf' J.ijk, dat Cl' steeds meer Inlanders komen, 
clie zich wcnschen te bekwam en voor de EUl'opeesche on~ 
dCl'w ijsactc. El' zij n er op het oogcnblj k al verscheidene. 
En wat heeft de praktijk ons geleerd 1 De Inlanders, die 
de acte hebben behaald, worden heel moeilijk geplaatst aan 
de EuropeescllC lagere scholen. Ik weet niet wat hiervan 
cl.c r eden is. ~{isschi en zit daal' vooroordeel achter. Nu 
zijn er onder de Inlanders ook verscheidene, die gaarne 
les willen geven aan de EUl'opeesche lagere scholen. 'Yal1-
neer zij een aete van bckwaamheid hebben, een officicel 
brevet, dat zij inderdaad bevoegd zijn ook les te geven aan 
Em'opecsehe lagere scholen, zal men natuurlijk zulke on
derwijzers moeilijk ktmnen weigeren, als zij plaatsing vra
gen aan een Etu'opeesche lagere school. 

Toch zou ik cr bezwaar tegen hebben, nu onmiddellijk im
perati ef voor te schrij,·en. dat clit onderzoek moet plants 
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,~nclen en wel omdnt dit - gelijk de Regeering ook terecht 
heeft opgemerkt - beteekent een vel'lZwaring van de eX8-
meneischen in Indië. )faar ik ZOn toch wel een middenweg 
willen kiezen, n.l. deze, dat op verzoek van de caudidaten 
zelf dat onderzoek kan plaats hebben . Ik zou dan alleen een 
kieijle toevoeging op art. 33 lid 4 (nieuw ) willen voorstel
len, zoodat dit komt te luiden : 

"Bij het afnemen van het examen in de opvoedkun
de kan op verzoek van den candidaat een onderzoek 
worden ingesteld . .. ............... ... enz." . 

Wmmeer hleraan tegemoet wordt gekomen, geloof ik, dat 
de bezwm'en van den heel' Dwidjosewojo voor een groot ge
deelte ondervangen zull en zijn. Tegen het geheel achter
wege laten vall·dezen eisch zou ik) juist om de redenen, die 
ik zooeven heb ontvouwd, bezwaar hebben, maar ik zou zeg
gen, laten. wij hem facultatief handhaven onder het voorbe
houd, dat het onderzoek kan plaats hebben Ol' verzoek van 
den candidaat zelf. 

)iijnheer de Voorzitter! Ik ben nu toch aan het woord 
en zou daarom gaarne nog een kleine opmerldllg willen 
maken ten aanzien van een ander punt. Dat. punt is niet 
speciaal aangeroerd in het Gedelegeerdenverslag maal' komt 
toeh \\'el - en vr ij uitvocrig - in de 1I1em",ie '11'" ""'t. 
woord "001', 111. de kwestie van het onderwijs in de burger· 
kunde. U zult zich "'cl herinneren, :.\Ii j nheel' de Voo l'r. itte1', 
dat ik over deze kwestie in dcn Vol ksl'nad herhaaldelijk ge
sproken heb. Ik heb bij verschlIlende gelegenheden aange
toond, hoe noodzakelijk het is, dat vak op t e nemen in het 
leerplan voor de lagere school. Ik behoef daar nu verder 
niet op in te gaan, maar heb natuurlijk voornamelijk het oog 
op de verschillende bevolkingsgrocpen, die hiel' naast elkaar 
leven. H et is noodig, dat die bevolkingsgroep en op clo lJOog· 
te zijn van de verschillende verhoudingen, di e hi el' hecl'scll cn. 

Nu is de Regecring "'cl geneigd, da.t vak op te nemen 1\1. 
bet leerplan, maar op het oogcnblik is het nog geen verplicht 
leervak. Jk begrijp dat volkomcn cn zal de Regeering ook 
niet vragen, dat vak onmiddellijk als verplicht Icervak op te 
nemen, omdat er nog geen leerboek voor bestaat. Om zulle 
een leerboek te verkrijgen is van Regeeringswege een prijs· 
vraag uitgeschreven, maar de vraag is, of dit wel de jniste 
weg is. Zou de .Regeering niet aan enkele ambtenaren of 
aan een cOlnmissie opdracht kUllllcn geven een leerboek 
samen te stellen voor de burgerkundeY Van zulk een onbe
kendheid is dat vak toch niet. In Amerika en op de 
Philippijnen is het als vak in llCt leerplan voor de scholen 
opgenomen. El' zijn modellen genoeg en wanneer men een· 
vouclig cnkelen ambtenaren opdracht geeft eell boek over 
burgerkunde samen te stellen, geloof ik, dat men het doel 
veel vlugger zal bereiken dan meL liet. uitschrijven van een 
prijsvraag. 

Ik zou het inzicht van_de Regeel'ing over dit punt gaarne 
willen vernemen. 

De heel' Kan: Mij"heer de Voorzitter ! Ik heb mij 
wel niet als spl'cker opgegeven, maal' nu de heel' Djaja
diningl'at het w~ord heeft gevoerd, geeft mij dit aanleiding 
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U het verzoek te doen, hier ook even het woord te mogen 
voeren. 

Ik acht hetgeen in de Memorie van Toelichting gezegd 
is juist, n.i. dat de burgerkunde nog niet als verplicht 
leervak opgebracht kan worden, omdat er nog geen leer
boek voor bestaat, maar ik zou toch ook wel willen onder
schrijven hetgeen de heer Djajadiningrat gezegd heeft, n.l. 
dat men spoediger tot het doel zou kunnen geraken, wan' 
nter men dat leerboek niet door m.iddel van een prijsvraag 

. trachtte te verkrijgen, maal' met dat samenstellen een · of 
meel' menschen zou willen belasten. 

Analoog hiermede zou ik den geachten Regeeringsge
machtigde willen herinneren aan de wenschelijkheid, welke 
door de Regeering zelf naar voren is gebracht om aan de 
H.C.S.-leerlingen het vak Chineesche oultuur te onderwij 
zon. Dit vak zou ik op dezelfde wijze behandeld willen 
zien als de Regeering thans de burgerkunde wenscht te 
cntameel'en. 

Ik hoop, Mijnheer de Voorzitter, dat mij n verzoek niet 
tevergeefs zal zijn. 

De heer Van Hel sdi n gen : Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou gaarne even iets willen zeggen, naar aanleiding van 
hetgeen eloor U zooeven is opgemerkt tegenover den heer 
Kan, n.l. , dat bij zich niet als spreker had opgegeven, wat 
b{i mij ook niet het geval is geweest. 

De Voo l' zit tel': Het is in dat geval toc11 niet VCl'

))ouen bet 'W001'U te voeren. 

De heel' Van Hel sdi n gen: Juist, omdat Uw vraag 
een verkeerden indruk zou kunnen maken, wilde ik alleen 
even op elen voorgrond stellen, dat, ook al heeft men zich 
aanvankelijk niet opgegeven om het woord te voeren, het
geen eloor andere leden wordt opgemerkt aanleicling kan 
zijn, alsnog het woord te vragen. 

De V oor z i t ter: Ongetwijfeld. 

De heer Van He l sd i n gen: Mijnheer de Voorzitter ! 
Ik behoor ook tot hen, die aanvankelijk niet het plan heb
ben gehad over dit onderwerp het woord te voeren. maar 
de heer Stokvis heeft, zooals wel meer het geval is, mij uit 
mijn tent gelokt. 

Alvorens ik er echter toe overga om l1etgeen de heer Stok
vis gezegd heeft nader te beschouwen, wil ik gaarne het be
toog van den heer De Hoog onderschrijven betreffende de 
krasse stelliog, welke de heer D,vidjosewojo heeft geuit, 
n .l. dat zenuwachtige menschen beter geen onderwijzer kun
nen worden. Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat wan
neer de heer Dwidjosewojo hier eens rustig over nadenkt, 
hij tot de conclusie zal komen, dat in dien vorm zijn stel
ling onmogelijk kan worden gehandhaafd. 

De heer Stokvis heeft eenige bezwaren aangevoerd naar 
aanleirung van de opmerking in het Gedelegeerdenverslag, 
betreffende het gematigde staatsexamen. Ik had voorloopig 
genoegen genomen met het antwoord der Regeering, dat het 

(VAN HELSDINGEN.) 
voorstel in het Gedelegeerdenverslag gedaan door de Re
geeriog bij de vaststelling van het reglement van orde in 
.ernstige overweging zal worden genomen. 

Nu de heer Stokvis zijn bezwaren tegen dat gematigde 
staatsexamen naar voren heeft gebracht, wil ik ook mijn 
meening ruenaangaande hier te berde brengen. 

De heer Stokvis heeft het hiel' aanbevolen stelsel half
slachtig genoemd. Wanneer men een staatsexamen in zijn 
strengsten vorm afneemt, dan wordt aan geen enkelen oplei
der ook maar eenigen invloed toegekend, terwijl bij het 
school-examen in zijn volledigen vorm, precies het tegenover
gestelde l1et geval is. Daar wordt het gebeele af te nemen 
examen en de waardeering der verkregen resultaten uit
sluitend in handen gelegd van den opleider zelf. Nu is 
de poging van den opmerker 1ll het Gedelegeerdenverslag, 
t.o komen tot cen tus'ehenstelsel, dat de nadeelen van het 
~taatscxamen v. egneemt en de "oordeelen van het school
examen behoudt. Hft is toch dnidelijk, dat het staatsexa
m··:! v.,·schilleude nadeel en met zich brengt. De eaurudaat 
wordt gesteld voor ffi"'.llschcn, die hem vo1komen vreemd 
zijn en zenuwachtige candidaten zijn cl' nu eenmaal altijd, 
al aet.t de hee" Dwi.Jjosewojo het dan ook beter rue niet 
tot het ond61:wijsbe~npp toe te laten. Gaat men van een 
dergelijke stelling uit dr,n moet rue ook gelden voor zennw
achtige personen, rue een ander beroep kiezen dan onder
wijzer. Juist omdat de candidaat staat voor een commissie, 
die hem absoluut onbekend is, is zoo iemand dan allicht 
geneigd zenuwachtig te worden, wetende, dat zijn geheele 
examen beoordeeld worelt door hem volkomen vreemd staan
de menschen en hij van hun oordeel afhankelijk is. Het 
is dus heel begrijpelijk, clat zoo iemand zich niet op zijn 
gemak gevoelt. . 

Voorts staat vast, dat bij het staatsexamen, voor zoover 
het mondeling plaats heeft, het karakter van een loterij, d.t 
trouwens aan ieder examen eigen is, veel sterker op den 
voorgrond komt clan bij een school-examen. Hierbij komt 
nog, dat de leden van de commissie van het afgewerkte leer
plan van de door den canrudaat bezochte school niets af
weten en evenmin van de richting van die school en het 
heRt kan gebeuren, dat zij zelf een andere richting zijn 
toegedaan; het gevaar bestaat dus Izeker, dat tenslotte 
op het examen niet gezocht wordt naar datgene, wat do 
canrudaat wel weet, maar veel meer de nadruk komt te 
vallen op hetgeen de canrudaat ni et weet. Het school
examen vertoont daarentegen ook groote nadeelen. 'Va11-
Ileer n.l. de geheele beoordeeling van den canrudaat en het 
resultaat van het examen en het examen zelf aan de eigen 
opleiders wordt overgelaten, zal dat, dat zal zeker ieder 
erkennen, knoeierij in de hand kunnen werken. Maar dit 
tusschen-voorstel probeert de nadeelen van het volledig 
staatsexamen weg te nemen cn de voordcelen van het school
examen te behouden, in dezer voege: dat de opgaven voor 
de schriftelijke exam.ina door de commissie zelf of door 
het departement of welke andere autoriteit daarvoor ook 
zal wor den aangewezen, uniform zullen worden v.stgesteld, 
zoodat in rut opzicht de invloed van de eigen leeraren voor 
een deel wordt nitgesehakeld. 
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In de tweede plaats is het de bedoeling, dat er, wat de 

lnondelinge examens betreft, wel een staatscommissie zal 
2ijn, doch dat daarin ook de eigen opleiders zullen worden 
opgenomen, die de candidaten zullen moeten examillcereu, 
200dat de candidaat, gesteld voor zijn eigen opleiders, zich 
nl dadelijk meer op zijn gemak zal voelen, en dat de waar
clecring van de verkregen resultaten niet uitsluitend aan 
de opleiders blijft, ma ar ook aan andere leden van de 
.staatscom missie wordt gegeven . Daarbij komt, dat de an
dere leden der commissie de bevoegdheid hebben, om, wan
neer zij daartoe redenen aa nwezig achtcl\ op het examen 
rnonc1cling-c vragen te stellen. Ik meen, dat door deze rege
ling de voordeel en va n het schoolexamen zijn behouden en 
de Iladcclcn yan het staatsexamen op den achtergrond zjjn 
gel)l'acht, zoodat een dergelijk gematigd stantsexamen alle 
voorkern' verdient. Ik hoop dan ook, dat de overweging, 
die de Regeering ons heeft toegezegd, leiden zal tot deze 
conclusie, dat de examens in dien zin zullen worden inge
richt, dai daarbij inderdaad een igermate invloed zal wor
den toegekend aan den pel'soon van den opleider en d~ 
richting, die door de opleidingsschool wordt Yoorgestaau 
en haar schoolplan niet in het gedrang komt. 

Natnul'lijk wil ik het advies van den Onderwijsraad niet 
uiischakl'len. Ik hoop, dat de Onderwijsl·aad bij de be
ûO l'd celin g "fin deze kwestie met dit sta ndpunt rekening 
za l willen houden. 

De heer Djajadiningrat heeft nog een enkele vraag naar 
voren gebracht betreffende de prijsvraag voor burger
schapskunde. Ik wil hierover slechts deze opmerking ma
k en. Ik heb met bel. ngstelling kennisgenomen van de 
uitgesc}treven prijsVl'aag en van de inlichtingen en de 
voorwaa,·den betreffend e die prijsvraag, zooals di e gepu
blicee rd zijn in .. De sc hool" va n 6 Januari ]028 No. 14. 

Ik hel) tegen deze regelin g ccn bezwaar. Da.t op zich
zelf de })I'ijS\T':lag is uitgeschreven, kan ik toejuichen . Ik 
.geloof - in tegenstelling met den heel' Djnjad inin gl'ut -. 
dat dit middel \"cel betel' is dan dat de samenstelling va n 
zoodanig boek wordt opgedragen aan een bepaald ambte
na ar. Maar dat één persoon een boek van 400 bladzijden 
moet samenstellen OY0 1' de volgende onderwerpen: 

1. De maatscllappij, waarin wij leven. 
2. Inl'ichting en bestuur "an Staat, Gewest. Gemeente, 

enz.. 
3. Recht en R t~ch tspl eging'. 

4. Onderwijs en Opvoeding. 
5. Zorg voor de Volksgezondheid. 
6. Weienschappelijke Instellingen. 
~. Godsdiensten en Godsdienstige Instellingen. 
8. ]~conorn ie en Financiën. 
9. Verkeerswezen. 

] O. Leger en Vloot. 
lijkt mij wat te zwaar toe. Over elk onderwerp zou op 
zich zelf een boek te schrij ven zijn . Nu wordt wpl onnel' 
de voorwaarden gesteld, dat Ram enwerking 1usschen de 
verschillende schrijvers wensch.alijk is, manr ik geloof, dat 
het veel doeltreffender zou zijn a-eweest, dat de prijsvraag 
zoo was ingesteld, dat vcrscllillende selu·ij,..!"s een hoofdstuk 

(VAN HELSDINGEN, KERKKAMP.) 
zonder meer kunnen inzenden. Nu wordt het wel mogelijk 
geacht, dat de verschillende schrijvers met elkaar in con
tact komen, maar hiel' in Indië is het niet zoo eenvoudig, 
dat contact t e zoeken en te vinden. De mogelijkheid had 
moeten zijn opengesteld, dat er voor ieder hoofdstuk een 
apart schrijver kon zijn, die dus alleen een dergelijk hoofd
stuk indient. Het departement van Onderwijs had dan een 
veel grootere keuze gehad . Ik kan mij voorstellen, dat er 
veel mensehen zijn, die er wat voor voelen zullen bv. over 
Leger en Vloot, over Verkeerswezen of Economie ell Finan
ciën te schrijven. I eder deskundige op dat t errein zon er 
misschien wat voor hebben gevoeld in een korte schets een 
overzichtelijk geheel te geven van het onderwerp, zijn ter
rein betreffwd, " all ± 40 blz., doch de verplichting om een 
bock van ongeveer 400 bladzijden samen te stellen, waarin 
al deze hoofdstukken verwerkt moeten zijn, is dlmkt mij, 
een te zware eisch. Ik betreur het , dat de door mij aan
gegeven, naar het mij wil voorkomen meer effectieve weg, 
door het departement van Onderwijs niet is bewandeld. 

De heer Kerkkamp : Uijnheer de Voorzitter! Gaarne 
zou ik naar aanleiding van het gesprokene nog twee opmel'
kingen willen maken, in hoofdzaak van practischen aard en 
iu de eel·sie plaats betreffende de kwestie van 110t gematigd 
staat sexamen. Hoewel ik Vaal' mij persoonlijk meel' gevoel 
voor een staatsexamen, wil ik toch ni et op de in overwe
ging zijnde regeling vooruitloopen, maal' heden alleen de 
volgende opmerking maken. 

De suggestie in het Gedelegeerdenverslag houdt in een 
examen, schriftelijk afgenomen door een staatscommissie en 
mondeling door de eigen leeraren der candidaten, "ten 
overstaan van de commissie" - en hetgeen volgt acht ik 
minder juist - "aan welke echter de hevoegdheid ware toe 
te kennen om t!:clf de mondelinge examens af te nemen, in
dien na31' hare mecning daartoe aanleiding bestaat". 

Een dergelijke oplossing is, dunkt mij , practisch niet 
ju ist. Dc commissie moet op een gcgcven moment de leer
aren voor zooveel noodig kunnen uitschakelen en zelf een 
deel van de hun opgedragen taak kunnen overnemen. De 
juiste woorden zijn daareven genoemd door den heer Van 
Helsdingen : de commissie moet ten allen tijde het recht 
hebben om zelf ook vragen te stellen, hetgeen heel iets 
anders is dau el' nu staat. Ik heb daur even den nadruk 
op willen leggen. 

Wat betreft hctgeen de heer De Hoog zooeven heeft ge
zogd ovor het facultatief afnemen van het examen in op
voedkunde zou ik het volgende willen zeggen . De heer De 
Hoog heeft eenige voorbeelden genoemd vau de wijze, waar· 
op de bepaling zou kunnen worden opgevat. Naar ik meen, 
is dat wel juist, maal' moct toch de bedoeling van deze 
bepaling een andere zijn. ]mmcl's, warc dit niet het geval, 
clan zou de zaak zeel' slecht zijn geregeld. Intusschen geef 
ik den hN'r De Hoog volkomen toe dat, zoonIs de woorden 
dezer bepaling luiden, ~ijn opvatting niet is uitgesloten. 
Ik zon de Regeering daarom in overweging willen geven, 
ham· denkbeelden hi eromtrent op andere wijze te fOl·mu
leel'el1. 
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De heer Har d e man, directeur van Onderwijs en Eere

dienst: Mijnheer de Voorzitter! Om te beginnen met een 
punt, dat de aandacht van verschillende leden heeft gehad 
en dat äe heer Stokvis als eerste spreker te berde heeft 
gebracht, zou ik willen aanvangen met een en ander te zeg
gen over de vraag: staatsexmnen of schoolexamen. 

De heel' Stokds is eenigszins ongerust geworden door de 
toezegging - in de Memorie vau Antwoord - van overwe
ging door de Regeeriug van het denkbeeld, in het Gedele
~eerdenverslag opgeworpen, "an ecn gematigd staatsexamen. 
R)j toonde zieh voorstander van een gaaf staatsexamen. 'Al,; 
de heer Stokvis nog even zou willen naslaan hetgeen over 
dit zeer belangrijke onderwerp in het advies van den On
derwijsraad is gezegd, zal hij gewaarworden, dat ook de 
sterkste voorstanders van een staatsexamen in dat college, 
toch wel en ter dege op den "oorgrond hebben gesteld, dat 
ook 2ij in beginsel eigenlijk het schoolexamen als het meest 
ideale beschouwen, maar dat het ideaal ook in deze niet be
vredigend te verwezenlijken blijkt en men daarom beter doet, 
t erul!' te keeren tot het stelsel van staatsexamen en dit stelsel 
dan uitgevoerd op zoodanige wijze, dat de goede beginselen 
van het sehoolexamm daarbij toch ook zooveel mogelijk tot 
hIm recht Inllillen komen. De Onderwijsraad heeft dit punt 
in dien geest besproken, overwogen en bestudeerd. Men ' zal 
hehben gezien, dat ook de Onderwijsraad zelf heeft ge
vraagd, nog nader te mogen worden gekend in de samen
stelling van het reglement van orde voor het examen. ten 
einde te trachten, daarbij tot ovcreenstemming te komen 
tusschen VQOl'- en tegenstanders van llet staatsexamen. 

Ik kan het College mededeel en, dat dit onderwerp kort 
geleden in een vergadering van den Ondenvijsraad tel' spra
ke is geweest j een communiqué daarvan heeft gisteren in 
de dagbladen gestaan en naar ik heb vernomen - ik heb 
het ontwerp-reglement nog niet onder de oogen gehad -
is de Onderwijsraad er in geslaagd, ten deze de inzichten 
van voor- en tegenstanders van het staatsexamen tot elkan
der te brengen. De Onderwijsraad heeft een stelsel ont
worpen. dat. het staatsexamen vooropstellend, toch ook do' 
voordeel en van het schoolexamen niet veronachtzaamt . .A Is 
ik het goed heb begrepen - ik moet hier alleen afgaan 
op mondelinge inlichtingen. die ik heb flch.:l'egen - kom t. 
het stelsel hierop neer, dat het schriftelijk f'XiliTlell vulleuig 
staatsexamen zal zijn in dien zin, dat het schriftelijke werk 
centraal door den directeur van O. en E. wordt vastgesteld 
op grond van examen·opgaven, ingedi end door de verschil
lende opleiders. Daaruit wordt dan een keus gedaan en die 
opgaven worden vrrstrekt aan de verschillende examencom· 
missies. Dat is dus een zu iver staatsexamen. 

Verder zal de examencommissie hestaan, behalve uit een 
neutralen yoorzittC'l', dat is de inspecteur van het Onderwijs 
in het betrokken ressort, zooveel mogelijk uit leden, die 
zelf aan de opleirling deelnemen, dus uit de verschillende 
leeraren van de opleidingsinrichtingen. Het mondeling exa
men zal voor eIk en candidaat afgenomen worden door twee 
leden van de examen·commissie, te weten den opleider van 
den candidaat, zij n eigen leeraar, en een leeraar van eell 
andere school en de Vl'agen zullen worden gesteld in 

de eerste plaats door den leeraar van de andere school, doch 
de eigen opleider van den candidaat kan ook zijnerzijds 
vragen stellen. Het spreekt vanzelf, dat die twee exalnina
toren voortdurend met elkaar in overleg blijven treden. 

Ik geloof, dat wij op deze wijze werkelijk een r egeling 
k=en krijgen, die den voorstanders van het strengst ge
stelde heginsel van een staatsexamen kan voldoen, evenals 
dengenen, die zeer terecht wijzen op de groote voordeelen, 
die het heeft om aan het stelsel van een schoolexamen vast 
te honden en daarvoor aanvoeren, dat de candidaat, waar 
zijn eigen opleider aan het afnemen van het examen medc
doet, op zijn gemak wordt gesteld; die voorname factor, 
die voor het schoolexamen pleit, kan op deze wijze ook tot 
zijn recht komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik hiermede ook 
de heeren Van Helsdingen en Kerkkamp heb beantwoord. 
De heel' Kerkkamp zal begrepen hebben, dat inderdaad de 
commissie, zijnde hier de twee leden, die worden afgevaar
digd voor de verschillende vakken bij het examen, ook de 
bevoegdheid heeft om den candidaat zelf vragen te stellen. 

Het tweede punt, dat de heer Stokvis ter sprake heeft 
gebracht, betreft de omschrijving van het nieuwe derde lid 
van art. 1 van het Europeesch onderwijs-reglement. De 
heer Stokvis zon daarin gaarne meer op den voorgrond ge
bracht willen zien de Indische staat.sregeling. Ik meen, dat 
ten aanzien van dit punt bij den heer Stokvis eerug lnis
verstallll bestaat. De omschrijving van het nieuwe derde lid 
betreft den omvang van het onderwijs op de lagere school, 
dus voor kinderen van 10 tot 12 jaren oud. Het geldt 11ie1' 
dus niet de eischen, die gesteld worden aan de candidaat
onderwijzers, doch het betreft hier den omvang van de 
leerstof, die op de lagere school ten aanzien van de Indische 
staatsinrichting wordt onderwezeu. En uu is de omschrij
ving mutatis mutandis overgenomen uit de Nederlandsche 
Lageronderwijswet, die precies dezelfde bewoordigen in de· 
ze heeft n.L: 

Onder de beainselen der vaderlandsche geschiede-
" 0-

nis is mede begrepen de eenvoudigste kennis der staats-
inrichting van Nederland". 

Dat heeft tot grondslag gediend voor deze redactie, waar
in Nedcrlandseb-Indië voorop is gesteld, zood at m.i . vol
doende de nadruk is gelegd op Nederlandseh-Indië. 

Overigens heeft de heer Stokvis 'er reeds op gewezen, 
dat in bet door den Onderwijsraad ontworpen examenpro
gramma, dat dus omvat de eischen, die aan de candidaat
onderwijzers gesteld zullen worden, de omschrijving van 
dit punt veel verder gaat. Dat programma van den On
derwijsraad spreekt van "eenige bekendheid met de heden
daa,,"Sche staatsinrichting van Nederland en de tegenwoor
dige bcstuursinrichtillg van N.-I." Ook deze omschrijving 
zou ik eenigszins anders willen doen luiden, maar dit is 
per slot van rekening ~en ondergeschikt punt, dat nog: 
onder oogen is te zien hij de vaststelling van het examen
programma bij regeeringsverordening. 

Ik kom thans tot den tweeden spreker, den heer Dwidjo
sewojo, die heeft gesproken over de facultatiefstelling van 
den eiscl1, dat de candid"nt blijk moet geven van praktische 
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vaardigheid in het les geven. De heel' Dwidjosewojo zou 
dien eisch imperatief willen voorschrijven. Hij is hierin 
bestreden dool' de heel'en De Hoog en Djajadiningrat. 

Ylijnheer de Voorzitter! Het lijkt mij niet overbodig, 
even in het kort uiteen te zetten, welke overwegingen de 
Rcgccl'Î ng ertoe geleid hebben, dezen cisch te noemen, maar 
dan geheel facultatief. De nlemol'ic van rroelichting heeft 
daal'over in het kort reeds het 1100dige gezegd. In Hol
land bestaat die eisch niet, maar in onderwijskringen is 
men el' algemeen van overtuigd - en mij dunkt, dat ook 
een leek daarvoor direct kan gevoelen - dat het toch eigen
lijk niet logisch is, dat bij een examen \'001' onclerw\izer 
de canclülnut niet blijk moet geven van met kinderen te 
kunnen omgaan, kindcrcn de noodige kennis bij te brengen. 
\Vannecl' het opleiden nu algemeen plaats had op kwcck~ 
scholen, wanneer wij dus in het algemeen konden zeggen : 
wij nemen voor het examen geen candidaten aau, clie niet 
aan de k\\'eeksehool zijn opgeleid, zou het stellen van dezen 
eisch, dje uit pacdagogische overwegingen alleszins aanbe
veling verdient, geen groote bezwaren behoeven op te le~ 

Tusschen "kan" en "ecn" worden dus illgelascht de 
woorden: "op verzoek van den candidaat"; "l1aar de vaar
digheid" wordt "naar diens vaardigheid"; de woorden 
"van de candidaten" vervallen. 

Mijnheer de Voorzitter! iHet J eze aanvulling zullen, dunkt 
mij, de bezwaren van den heer De Hoog wel gl'ootendeels 
vervallen zijn. De heer De Hoog' zal het wel met mij eens 
zijn, dat toch ook onder de eandidaten, die een behoorlijke 
opleiding hebben gehad, aan een kweekschool, wa·ar zij ge
durende twee jaren bijua dagelijks geoefend zijn in het 
lesgeven aan kinderen, er zeel' veel zullen zijn, die <gaarne 
voor de vreemde examencommissie blijk zullen willen geven 
van hun vaardigheid in het lesgeven, wanneer zij voor zich
zelf overtuigd zijn, dat zij inderdaad een goed cijier daar
voor kunnen krijgen en een goeden indruk daarmede zul
len maken, omdat in dat geyal dat goede cijfer natuurlijk 
ook van invloed is op den einduitslag van het examen. Ik 
hoop ook, dat na deze uiteenzetting de heel' Dwidjosewojo 
ervan zal willen afzien, een voorstel te doen, die bepaling 
geheel te laten vervallen, terwijl ik mij ten stelligste moet 

veren. 
Wij moeten hiel' echtcr -

verzetten tegen zijn eerste verzoek, om den eisch imperatief 
en dit geldt speciaal voor de te stellen . 

Europeeschc onden, ij sad e - wel rekening houden met het 
feit, dat een groot aantal caudidaten, met name de vrouwe~ 
lijke calldidatcn, zich voor dit examen opgeeft en gaarne 
dit diploma wil -behalen , niet zoozeer om het onderwij s te 
dienen, maal' om een diploma te hebben, dat een zekere 
stand in g vertegenwoordigt in de maatschappij en dat in 
staat stelt, in de maatschappij IJ aal' broocl te verdienen. 

Reeds ui t die overweging zou het naar mijn idee ten 
zeerste ongewenscht zijn, hier het afleggen van proeven 
"al) vanrdigheid in het lesgeven imperatief voor te schrij~ 
" en . Daartegen moet de Regeering clan ook ten stenigste 
bez\vaul' maken. 

Nu za ] m en zeggen: waarom clan ook maal' niet de facnl~ 

tatiefstel1ing geheel achterwege gelaten? 'Nelnu, }'iijn~ 

heel' de Voorzitter, dan zeg ik weer: Acht men het rede
lijk of nj et, dat een ca ndidaat-onderwijzer, als hij het zelf 
begeert, bij 'z.ijn examen blijk geeft van zijn vaardigheid 
Ül het onderwijzen van kinderen? 

De heel' De Hoog heeft zich de voorstelling gemaakt, dat 
het geheel aan het beleid van de examencommissies zou 
:-:ijn overgelaten of de candidaten die proeve van bekwaa1l1~ 

heid zouden moeten afleggen, ja dan neen. :M:ijnheer de 
Voorzitter! Dat is nimmer de bedoeling geweest. Ik be~ 
antwoord daarmede tevens de heer en Djajadiningrat en 
Kerkkamp. Inderdaad is het de bedoeling, dat de candi
daten het afleggen van die proef in eigen hand hebben. Ik 
heb er dus geen bC7. waul' tegen, in het betrekkelijke voor
schrift het niet officieel in gediende maal' toch wel gefor~ 
muleerde amendement van den heer Djajadiningrat over te 
nemen en dus sub V het nieuwe art. 34 (4) - oud: sub IY 
art. 33 (2) - 1e doen luiden: 

"Bij het afnemen van het examen in de opvoedkunde 
kan op verzoek van den candidaat een onderzoek wor
elen ingesteld naar diens vaardigheid in het lesgeven 
op een Europeesche lagere school". 

Handelingen. Zittings jaar 1927- 1928. 

De hecr Socka\\-ati heeft speciaal gesproken ove\' de lndi~ 
séhe geschiedenis. uit do l\Iemoric Vllll ./tll t woord zal den 
heel' Soeka wati bekelld zijn geworden, dat zij n bezwaren 
tegen de meeste leerb oe ken op dit pUilt ook inderdaad bij 
de onderwij sleiding zee l' sterk worden aangevoeld. In het 
algemeen is het een grief, die men tegen het geschieclcnis~ 
onderwijs, niet alleen hiel' in Indië, maal' ook in andere lan
den, b.v. ook in Nederland, k,an aanvoeren, dat dit onder~ 
wij s te weinig geeft beschavingsgeschiedenis. Het is ook 
inderdaad het ernstig voornemen van het departement, te 
trachten, daarin geleidelijk verbetering aan te brengen. Ik 
kan mecledeelen, dat ik reeds eenigen tijd geleden mij tot 
dit doel heb gewend tot de directie vall het Bataviaaseh 
Genootschap van Kunsten en \Vetcnsc happen, om het oor~ 
deel van dit alleszins deskundige lichaam te mogen verne~ 
men over de beste wijze, om te komen tot een goed hand~ 
boek over de Indische .geschiedenis. Ik zal dat ad vies moe
ten afwachten, voordat ik nadere mededeelingen kan doen 
omtrent den weg, (hen de Regeering in deze zal kiezen. 

Ik kom nu aan den heel' De Hoog, die nog heeft gespro
ken over de 'vrijstelling van examen in de wiskunde v,oor 
vrouwelijke candidaten. Hij heeft mij gevraagd, of ik voor 
de gemengde kweekscholcn - als ik het goed heb begre
pen - de bepaling, die in Holland ,bestaat, wil overnemen, 
n.l. dat vrouwelijke leerlingen kunnen worden vrijgesteld 
van wiskunde. Dit is inderdaad de bedoeling. Ten aal1~ 

zien van het wiskunc1e~ondel'wijs geldt voor mij spc(:laal 
de over\veging, dat wij voor de vrouwelijke candidaten tijd , 
moeten kunnen vinden voor het ondcrwijs iu vakken, die 
speciaal voor de onderwijzeressen van belang zijn . Zouden 
wij op de meisjeskweekscbolell en de gemengde kweekscho~ 
len t .a.v. de vrouwelijke leerlingen wiskunde als een vel'
plicht vak voorschrijven, dan zou er eenvoudig geen tijd 
meer zijn v'Oor het onderwijs in vrouwelijke vakken als 
nuttige en fraaie handwerken en dergelijke . 
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Daarom is deze bepaling dan ook van groot belang en 

wij znllen bij het ontwerpen van de bepalingen voor de 
particuliere gemengde kweekscholen de zRak zeel' zeker 
ook in dien zin regelen, dat de vrouwelijke leerlingen van 
het wiskunde-onderwijs geheel kunnen wOl'den vrijgesteld, 
lnits zij daarvoor in de plaats onderwijs ontvangen in die 
andere, meel' vrouwelijke vakken. 

De heel' Djajadiningrat betreurde het, dat vo'or het ver
krijgen van een bronnenboek voor de Burgerkunde een 
prijsvraag is uitgeschreven. Hij had liever een opdracht 
verstrekt gezien aan enkele ambtenaren, omdat z. i. het doel 
daardoor ,-eel spoediger zou zijn bereikt. De heel' Van 
Helsdingen was het op dit punt terecht niet met hem eens. 
Ook ik moet betwijfelen, of een opdracht, als de heer Dja
jadiningrat bedoeld heeft, werkelijk betel' tot het doel zou 
,"oeren. Inderdaad zou dat het geval zijn, wanneer mij 
"mbtenaren bekend waren, die voor dit werkelijk zeel' spe- ' 
eiale werk in alle opzichten de aangewezen personen zijn. 
Mensehen van aanleg zijn el' voldoende, van opleiding en 
wetenschappelijke vorming ook, maal' dit werk eiseht toch 
wel iets meel'. Bij het opstellen van dit bronnenboek of 
handboek moet men n.1. te rade gaan met de mogelijkhe
den van het onderwijs op de kweekscholen voor onderwij
!Zcrs. De schrijver zal dus ook Weel' iemand moeten 
zijn, die onderwijservaring heeft en onder de menschen 
roet onderwijservaring zal men weer niet gemakkelijk de 
mcnschcn vinden, dic de stof zoodanig beheerschen, dat 
zij een flan de cischen beantwoordend brol1lH' i1boek dircct 
l<urmen samenstellen. Daarom hebben wij besloten een 
prijsvraag uit t e schrijven. omdat wij dan eerst kunnen 
n:fwachtcll, welke antwoorden daarop binnenkomen, terwijl 
die ons bovendien ook weel' den weg kunnen wjjzen naar 
personen, die zich speciaal voor dezen arbeid geroepen 
blijken te gevoelen. 

De heer Van Helsdingen heeft bezwaar tegen een van de 
voorwaarden van dic . prijsvraag. Het zal echter nog moeten 
blijken, of de eiseh, dat mell dadelijk in 10 hoofdstukken, 
het geheele staatsbestel om,-attend, een beboorlijk handboek 
moet schrijven, tc zwaar is. Het wordt natuurlijk geen we
tenschappelijk encyclopedisch werk, maar men zal zich moe
ten bepalen tot de hoofdzaken. En nn stel ik mij voor, dat 
dit wel door één persoon, die daarvoor ambitie heeft en de 
daartoe noodige algemeene ontwikkeling of speciale vakken
nis bezit, zal zijn samen te stellen. Daar staat tegsmovol', 
dat de belooning, die gesteld is op het bekroonde ant.woord 
wel groote aantrekkelijkheid heeft. Maal' mocht blij 1<cn , 
dat dit. bezwaar - dat mij eerst vandaag bij monde van den 
hecl' Van I-Ielsdingen ter oore is gekomen - ook dool' gega
digdeu, die op die prijsvraag zouden ,,,illcn antwoorden, 
gevoeld wordt, dan ben ik gaarne bereid nader te ov('rwc
gen of de vool'wn81'den op dit punt alsnog kunnen worden 
vergemakkelijkt. 

Ik heb hiel'mede, meen ik, tm'ens den heer Kan geant
woord. A Hecn heeft deze nog gevraagd, bij het samenstcllcn 
van een handboek voor het onderwijs in de Cllineesche cul
tuur op dezelfde wijze te werk te gaan. Als ik mij niet ver
gis, heb ik den heC'r Kan reeds in de naja:Hszitting van den 

(DIRECTEUR VAN O. EN E ., VOORZITTER, STOK
VIS, DWIDJOSEWOJO.) 
Volksraad geantwoord, dat ik deze ~aak in · behandeling heb 
en dat ik reeds iemand, die hiel' heel veel ambitie V001' 

schijnt te hebben, aangezocht heb, om eens na te goaan, of 
hij hierover een goed handboek zou knnnen schrijven, in 
samenwerking met het Kantoor "001' Chineesche Zaken. 

Als ik mij niet ,-ergis, heb ik hiel'lnede alle sprekers be
antwoord, JlIijnheer de Voorzitter. 

De Voo I' zit ter: Snb V, art. 3+ (4) - ond, sub IV 
art. 33 (2) - is ge,,-ijzigd als dool' den geachten Regee
ringsgemachtigde is aangegeven en mankt dus in dezen ge
wijzigden vorm verder onderwerp van beraadslaging uit. 

De heer Stokvis : lI'Iijnheer de Voorzitter! Het doet. 
mij genoegen, van den geachten Regceringsgernachtigde te 
hebben "ernomen, dat het toeh niet de bedoeling is, om een 
eventuecic afwijking van het staatsexamen tot stand te 
ul'engen in overeenstemming mr,t het advies, dat in het Ge
delcgeel'dcll'.erslag is gegevcn. Ik heb de opmerking terzake 
gemaakt, omdat ik meende, dat principieel reeds vaststond, 
dat het schoolexamen niet zon worden ingevoerd. 1\'1aa1' 
wanneer een eompromi~ mogelijk is op den g,·ollds1.ag, zoo
als de geaebte Regeeringsgemacbtigde zooeven heeft uit
eengezet, dan zou ik daartegen geen overwegende bezwa
ren hebben. 

Overigens is er voor mij gccn aanleiding -omtrent dit punt 
llOg meer te zeggen. 

Ik dank U, lIIijnheer de Voorzitter. 

De heel' D w i dj 0 s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter! 
Naar aanleiding van hetgeen door onze geachte medeleden 
de heeren De Hoog cn Van Helsdingen in het midden is ge
bracht omtrent hetge.en ik heb opgemerkt betl'effende de 
zenuwachtigheid del' candidaten, zou jk willen zeggen, dat 
ik bij mijn meening blijf, dat normale mensehen bij een 
examen alleen !Zenuwachtig zijn, wanneer zij de vakken, 
waarin zij worden geëxamineerd, niet beheerschen. Zenuw
achtigen meJlschen spelen de zenuwen bij het afnemen van 
een examen vaak parten, vooral bij het mondelinge gedeelte 
en ook bij andere vakken. 

Voorts, Mijnheer de Voorzitter, blijf ik van meening, 
dat zenuwachtig aangelegde menschen maal' een ander 
beroep moeten kiezen dan dat van onderwijzer, want het 
onderwijs, door znlke onderwijzers gegeven, lijdt daal'onder 
veel en bovendien zijn er beroepen genoeg, waar zennw
achtige menschen niet misplaatst zijn. 

De heer IC er k kam p: Noemt U el' maai' eens een 
stuk of zes op! 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo : Naar aanleiding van het 
antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde zon ik 
willen zeggen, dat dit mij beeft versterkt in mijn meening. 
dat de waardeering van het behaalde diploma na aanne
ming en inwerkingtreding van hetgeen thans wordt \"001'

gesteld ongelijk zal zijn. l\fen zal immers de voorkeur ge,·cn 
aan een diploma, waarop stnat, dot onderzoek is gedaan 
naat' de ntardig'heid in het lcsgc\"fm . 
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(DWIDJOSEWOJO, 
DE HOOG.) 

VOORZITTER, SOEKAWATI, (DJAJADININGRAT, VAN HELSDINGEN, DIREC-

Dam'om. :\Ii jnhccl' d e Voorzitte r , di(·n ik nu het dOOl' 

wij aangelwndigdl' amendement in. 

De \~ 0 0 l' z it t e r: Ingediend .is eén amélldcl1lcnt, 

v(JoI'gesteld tJoo r d c hec l'C:11 Dwidjosewojo, Soejollo cV 

î'tohis, (ü nd. 7-. , st. 7). luidende als volgt: 
"Ondergeteekenden hebben de cel' \"Oor te stellen in 

de OlJtwCl'p-o l'donnantie betreffende de wijziging viJn 
het EUl'opecseh Ondcl'wijsl'cglement aa n 3rt. 33 een 
tweede lid toc t e voegen luidende : 

"Bij het afnemen vall het examen in d e opvoed

kunde wordt een ondC'!'zoe k ingesteld 11 [\ :11' de Yaal'· 

dig'heid van de (·n ndidnt<.:n in het l t·sg·cn'll op ce n 
E ur. lagere school " , 

.,VOOl' het eerste lid \'a n art. 33 wordt de aandui
ding (1) gepla atst. 

111 art. 34 vervalt het vierde liel". 

Op zichzelf is. dunkt mij, de inhoud van het amendement 
eenvoudig genoeg. 7.oodat het dudelijk in behandeling ].;::111 

wordell g'cnOI11 CIl. 

Dl'hel'l' So~,kawati: .i\lijnhll'l"cle Voorzittc r! Ik (lank 

d en gl'aehtcll Rl:gccrÎn gsgcmnchtigdc \"oot' do aandacht, dic 
hij aan mijn r ede heeft gewijd. Het doet mij genoegen, dat 

de R egeeriug in deze richting l'ceds stappen heeft gedaan, 

a lleen zou ik den gcachten Regccringsgcmachtigde nog wiL
Jen "erzoeken ons de resultaten mede te dcclen. 

De heel' D e H oog: lIIijnheer de Voorzitter! Met zeel' 
,-cel belangstelling heb ik de opmerkingen van den heer 
Dwic1,j osewojo O"('J' het zenuwachtige gevoel vnn den cau

ditlaut, g-e,'ol.gd. Ik ben het natuHl'l.ijk , 'ol komen met hem 
eens, da t op het mondeling examC'll die zenuwachtigheid den 
I.'lI lld idaat ook pal'ten kan Sl)(>ll'l}. maa l' WoWJ' ik het met lH'1ll 

eens ben, heb ik de moeilijkheid trachten te OlHlel'\"allgen, 
door de nIkken van het mond elin g examen zooycel mogelijk 

te beperkcn. HlIldll ul' mijn YCI'zoek, dit punt t e la ten VCl'

vullen . 1\'a d e aannilling, die dc R egeeringsgemachti gde 
gedaa n heeft, heb ik geen iwnleiding meer , om op deze zaak 
terug" t e kom en, Alleen ben ik het in principe eens met 

d en he(' I' Dwidjoscwojo, dat hi el' eigenlijk een soort vel'
a nd el'in g l\:omt in de kwest ie "an d. c diploma 's, want het 
za l natullrlijl, ondel'sl'heid gen'll tllsschen dc p Cl'SOOll, die 

ee n aanteek ening heeft yan getoond. t e hebben , practi sch 
Hllll'c1ig te zij n in het ondel"l'ic-ht. ~c\'eu in een EUl'opeesche 

k lnsse en een andere, di e deze aanteekening' niet heeft en 
die wellicht een (' , 'en bekwaam onderwijzer zal zijn als dc 
pel'soon, die wcl di e aa nt('('l< eni ll g heeft. 1\1'n8 r tenslotte 
ben ik tC\'I'ed (,ll g'('stelll. 

Alleen zou ik de R cgccl'illg el'n stig willen waarschuwen 

VOOl' de moeilijkheden, die zÎ(·h zullen ,'oo1'doen. D e heel" 
VUIL IIcIsdiugel1 heeft er ook op gewezen cn ik beklaag d e 
leCl'lil1gen van de lagcr e school, di e straks als pl'oefkonün 
moeten dien en om d e praet ische geschiktheid yan d en can· 
didaat-onderwijzel' aan -t c 100nel1, T enslotte is het slec-hts 

een waarschuwing, zood at ik het hierbij kan laten" 

TEUR VAN O. EN E .) 
De heer Dj a j a din i II g rat: Mijnheer de Voorzit

ter! Ik wil beginnen met de R eg-ecl'ing dank te zeggen 
, ' 001' haal' bereidwilli g heid. om mijn voorstel anngnunde 
1Il't. 34, lid (4 ) (nieuw ) te aal1\'aal'den. 

'Vat mijn suggestie betreft t.a. Y. het samenstellen van 

een leel'boek voor het vak blll'gerkunde, ik wil die gaarne 

t e l'ugllemen. Ik had daarbij niet gedacht aan de VOOl'tva
l'enc1heic1 Ylin het departement van Onderwijs en verkeerde 

in de meening, dat de pJ'ijs vraag nog niet was ultgcschre
,'en, maal' nu die prijsvraag reeds uitgeschreven is, ktmnen 

wij gemakkelijker tot het doel geraken door het eenmaal 
begonnen w erk yoort te zetten clan wecr met ecn nieuw 
\\'C'rh: t e bC::!"Înncn. Gaarne wil ik dus mijn ,"oorstel dien
aangnalH.lC' te L'ugnC'men . 

De heer Va II 11 e l s din ge n : Mijllhee r de Voorzit
ter! Slce:hts een paal' opmerkingen. In de eerste plaats 

Ihijn dank aan den R egee ringsgemachtigde YOor de inlich
tingell, die bij beeft verstrekt nopens het gematigd staats
examen. Op de voorloopige voorstelling van zaken, die 
hJJ gegeven heeft, kunnen wij natuurlijk niet vcrdcr in 
gaan, i1, y.a l mij dns ,'(lil ('l' ll bespreking daal'\'('11l onthouden. 

_\llcen zou ik den H egccringsgcmlLcht igde de 'Taag wiJ

h'n stellen of hij ons kall Illededeelen, of de genomen op
lo~sing dool' d en Ondcl'wijs l'n ucl met nlgcmeellc stemmen is 
aangenom en dan wel of el' stemmen tegen zijn geweest. 

In de tweede plaats: de prijsvraag. Ik blijf cl' bij , dat 
de oplossing dool' h et departement \'Hn Ondcnvijs genomen, 

niet de meest gewensehte zal blijken te zijn. Ik boop, dat 
ik mij daarin vergis, maal' ik yoor mij kan mij goed VOO1'

s tel1 en, dat bv. een r echterlijk ambtenaa J' , gewezen lccl'uul' 
nan ce n op le idillg~s(' hool , cr wat voor voelen za l, OVC L' twee 

punten 1 n1. de staatsinrichting en h et l'echtswezen, een kort 
oyerzic"ht samen t e s tell en, maal' dat hU Cl' heel weinig "001' 

,'oelen zn l, zith spcc Îlw l in tc gn,lI1 \\'('!"I,cn in iIl1dcl'c onder

werpen. di e ook in dat bock moeten worden opgenomen. 
In de del'de plaats cen pl'1Itt isehe opmel'ldng: 1k hoop, 

dat de R egeering niet zal volstaan met de afkondiging der 

ordonnan t ie, maal' dat zij het g ewijzi gde ni euwe onderwijs
r eglement in het Staatsblad zal opnemen . 

D e heer 11 a r cl e III a n, d irecteur vall Onderwijs en Eere
dienst: )Iijnheel' de Vool'zitter! Het amendement, dat 
d oor den heel' Dwidjose\\'ojo en eenige zijner geachte med e

leden is ingediend, is d ool' U terecht aangekondigd a ls te 
zijn eenvoudig. D e bedoeling is inderdaad duidelijk, maal' 
dat neemt niet weg, dat dit amendement toch wel een zeel' 
" erstrekkende b eteekellis heeft. Ik moet, in aansluit ing aan 
hetgeen ik o"er dit punt in eersten termijn r eeds heb op
gemerkt, zeel' ernstig bezwaar maken tegen aanneming van 

dit amendement. 
lk h('b C' l" J'('Nls op gewez(' n, dat wij hiel' r ekening moeten 

houden met het f eit, dat \'001' dit examen zich, evcnals thans 
het geval is, ook in d c toekomst steeds zullen blijven aan
melden een groot aantal eandidat cl1, die de oplciding daal'
' "oor h ebben genoten in cursussc n j die het exam en afleggen, 
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niet zoozeel' met de bedoeling, om bij Onderwijs te komen, 
maar om een diploma te behalen, dat een wezenlijke maat
schappelijke waarde heeft; ik heb hierbij speciaal het oog 
op de vrouwelijke candidaten. 

Zou nu deze eisch van examen afleggen in de practische 
geschiktheid om onderwijs te geven, imperatief worden 
voorgeschreven, dan zou men aan al deze candidaten den 
weg afsnijden, dit diploma te behalen, hetgeen zeker niet 
gewenscht kan worden geacht. Het bezwaar, dat de heer 
Dwidjosewojo aanvoert tegen de facultatiefstelling van de
zen eiseh, kan ik toch werkelijk niet aanvoelen. Als de 
heel' Dwidjosewojo - en dat blijkt uit de indiening van 
dit amendement - de groote waarde voelt van een onder
zoek naar de praetische bedrevenheid van den candidaat of 
de candidate in het lesgeven, dan moet hij toch niet zoo 
bevreesd zijn voor de facultatiefstelling van het afnemen 
van een examen hierin op grond hiervan, dat het diploma 
daardoor ongelijk zal worden gewaardeerd. Wèl zal dit 
laatste het geval zijn bij sollicitaties voor Onderwijs. Dan 
znllen inderdaad de candidaten, die op hun diploma een 
behoorlijk cijfer hebben voor het practisch lesgeven aan kin
deren, den voorrang llebben. Maar daarin ligt ook reeds 
dadelijk opgesloten, dat dit facultatief stellen er in de prac
t.ijk op zal neerkomen, dat alle ernstige candidaten, die het 
examen doen met de bedoeling, bij het Onderwijs te worden 
geplaatst, zich ook met graagte aan die proef zullen onder
werpen . Dus ook met de taeultatiefstelling, als nu dool' de 
R<lgeering is voorgesteld, wordt per slot van rekening het 
zelfde doel bereikt en het onderwijs zeer zeker gediend. 

De heel' De Hoog heeft in dit verband nog de "arme kin
deren" beklaagd, die op dit examen als proefkonijn zullen 
worden ,gebezigd. Mijulleer de Voorzitter! Het zal die 
kinderen toch al heel weinig kwaad knnnen doen, als ze eens 
twee of drie dagen in het geheele jaar aan deze proefneming 
moeten worden onderworpen. In de meeste gevaUen znllen 
dit trouwens leerlingen zijn van de lagere school, die als 
leerschool aan de kweekschool is verbonden en die dus ei
genlijk doorloopend als proefkonijn hebben .gediend. De 
practijk heeft bewezen, dat dit zeker niet tot schade van die 
arme kinderen strekt. 

Den heer Soekawati wil ik gaarne beloven, dat ik met 
de noodige diligentie deze kwestie van het geschiedenis
onderwijs zal entameeren. Maar, zooals ik hem reeds ge
zegd heb, zal ik daaromtrent toch eerst het advies van 
het Bataviaaseh genootschap moeten afwachten. 

De heel' Van Helsdingen heeft mij gevraagd, of de op
lossing van de kwestie staats- of schoolexamen in den 
Onderwijsraad met algemeene stemmen is aangenomen. Ik 
mocht juist van een van de leden van den Onderwijs
raad, die ook als lid van de werkcommissie een belangrijk 
aandeel in deze zaak heeft gehad, vernemen, dat dit in
derdaad het geval is geweest. 

Dan heeft de heer Van Helsdingen gevraagd, of de 
Regeering er niet toe zou willen besluiten, om na deze 
wijziging van het Europeesch lager onderwijs reglement, 
dit reglement, dat reeds tal van keeren is gewijzigd, op
nieuw af te kondigen. Mijnheer de Voorzitter! De heer 

(DIRECTEUR VAN O. EN E ., VOORZITTER.) 
Van Helsdingen weet - het is, meen ik in de Memorie 
van Antwoord ook aangeroerd - dat een algemeene her
ziening van de onderwijswetgeving dool' de Regeering 
aan de orde is gesteld. In afwachting daarvan dunkt mij, 
loont het niet de moeite aan het denkbeeld van den heel' 
Van Helsdingen gevolg te geven. Bovendien is pas ver
schenen een bewerking van aUe onderwijs-voorschriften in 
het boekje van den heel' Hekmeijel', .oodat de raadple
ging van die wetgeving daardoor wel zeer gemakkelijk 
is geworden. 

Mijnheer de Voorzitter! Dan is el' nog een punt, dat 
ik in eersten termijn vergeten heb naar voren te brengen, 
n.l. om alsnog een aanvulling van deze ontwerp-ordon
nantie aan het oordeel van het eoUege te onderwerpen. 
De ordonnantie bevat n .l. geen bepaling van in werking
treding ; dat was ook niet noodig, omdat bij de indiening 
y'el'moed werd, dat zij wel voor de intrede van het nieuwe 
jaar het Staatsblad zon bereiken. Nu dit door omstan
digheden, waaraan deze Regeeringsgemachtigde voor een 
belangrijk aandeel debet is, niet gelukt is, lijkt het de Re
geering wel gewenscht een desbetreffende bepaling in de 
ordonnantie op te nemen. Dat zou dan ktmnen gebeuren 
in een nienw art. 3, luidende: 

"Deze ordonnantie treedt in werking met ingang 
van den dertigsten dag na dien harer afkondiging". 

Daardoor wordt tevens de mogelijkheid geschapen, dat 
ook reeds dit jaar de examens op den nieuwen voet kun
nen worden afgenomen ten aanzien van de candidaten, die 
zich daarvoor mogelijkerwijze zouden aanmelden. Wan
neer wij niet een dergelijke bepaling aan de .ordonnantie 
toevoegen, zou deze in de buitengewesten pas den lOOsten 
dag na haar afkondiging in werkiug treden. 

De Voo l' ~ i t ter: En dat wilt U derhalve met deze 
bepaling voorkomen. 

De heer H ar d e man, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst: Zooals ik heb gezegd, is met deze aanvulling 
de mogelijkheid geschapen om dit jaar reeds de examens 
volgens de nieuwe voorschriften af te nemen, hetgeen in
dertijd bij de behandeling van het nieuwe kweekschool
plan in den Volksraad door de Regeering was aangekon
digd. 

De Voo r zit ter : U kunt desgcwenscht ook bepalen, 
dat deze ordonnantie in werking treedt op den dag na dien 
harer afkondiging. 

De heel' Har d e man, directeur vall Onderwijs en 
Eeredienst: Daartegell bestaat mijnerzijds geen overwe
gend bezwaar, maar ik vermoed, dat de daarvoor Doodige 
uitvoeringsvoorschriften nog niet zoover zullen zijn, dat zij 
tegelijkertijd afgekondigd ktmuen worden. Daarom zou 
ik aan de eerst door mij aangegeven formuleering de voor
keur willen geven. 

De Voo l' zit ter: De voorsteUers van het amendement 
mUen het met mij eens zijn, dat - naar het mij voorkomt 
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(VOORZ., DIR. VAN O. EN E ., DE HOOG, STOKVIS.) I 
en misschi en heeft de Regeeringsgemaehtigde daarover ook 
reeds zijn gedachten laten gaan - het amendement, indien 
het mocht worden aangenomen, moet worden herplaatst on
der art. 33. ZoonIs het artikel van Regeeringswege nu is 
geformulee rd, behoort het dool' de faenltatiefstelling tot de 
z.g. uitzo ndel'Înge n. Vandaar dat cle Regeering cle groepee
ring zoodanig heeft gekozen, dat hetgeen de R egeerinr, 
voorstelt, als zijnde een uitzondering, geplaatst moet wor
den onder art. 34. Het amêndement maakt echter instede 
van een uitzonderin g, weder een regel. Vandaar dat het 
punt dau niet meer, zooals in het Regeeringsvool'stel, onder 
de groep del' uitzonderingen thuis behoort, maar terugge
bracht moet worden naa r die van den regel, dus weer on
oer artikel 33. 

Is de Regccl'ingsgcmtlchtigdc dat met mij eens? 

De heel' H H I' d e Dl a 11 , dil'cdem' van Onderwijs en ]!;el' c
clienst : Uijnheer de Voorzitt er! Ik ben het met U eens; 
het lij kt ook mij beter, dat het lid bij aanneming van het 
amend ement op de oude plaats komt. 

De heer D e Hoog: Mijnh eer de Voorzitter! Dit artikel 
is tOl'h dool' den geachten Regeeringsgemachtigde aan ge· 
vnlel met de woorden: IlOP verzoek van den candidaat 11 1 
Bij <Hlllllem Îng' van het amE'ndement zou de nieuwe r edactie 
dus aldus wOt'den, dat bij het afnemen van een examen in 
de op\·oedkunde op verzoek van den candidaat een onder-
70ek moet wOl'den ingesteld enz. 

De Voo r z it t er: Neen, het amendement verwerpt de 
ni euwe, dool' de Rcgeering gegeven redactie, 

Ik zon th ans de behandeling van dit onderwerp even wil
lell sc hol"sen, opdat de leden het amendement rustig kun· 
lll'll bezien. 

Aan de orde i s de be h an d e ling van twee 
o n t wel' p e n va tl 0 I ' d tl 11 11 ct n t i (' tot ti i:l n v ti I· 
I i J] g va n h et 1 n dis c h b u r gel" I ii k p e n s i o c n
r eg l e ment e n z. (Ond. lUl ) . 

De heel' St 0 k v is : Mijnheer de Voorzittel' ! Dit ont
wet'pt beoogt, aJs diensttijd voor pensioenl'ct hten in el k 
geval uit t e sluiten den opleidingstijd van de ambtenaren, 
voorzoover deze gedurende dien opleidingstijd een toelage 
hebben genoten. 

nit is de uitsluitende hedoeling van het ontwerp en 
behalve in de Memorie van Toelichting staat nog eens uit
cll'ukkel,jk in de Memol'i e van Antwoord te kennen gege· 
ven. dat het daarom alleen gaat. 

Dan l' tOl'h staat 11 an l' aanleiding van een opmerking in 
het (;etle}egccl'dellVi.'I's}ag- uitdl'ulü: elijk lllcdegedpcld: 

.. Immers is - behoudens een en kele, op zithzelE 
staande uit zondering, welk e dateert v<l n bijna 35 jaal' 
geleden, kort nadat aan het voorschrift de redattie 
wel'd gegeven, Wlli.l1'dool' het in hoofdzaa.k de huid ige 
strekking k l'eeg - de bewuste bepaling, voor zoovel' 

Handelingen. Ziltin ,e:sjaal' 1927-1~28. . 

(STOKVIS, DIRECTEUR VAN FINANCUIN,) 
valt na te gaan, steeds o"cJ'ccnlwmsti g de daaraan t en 
g'l'ondslag liggende bedoelin g tocg'cpnst gewol'den". 

H et gaat dus om de kwestie van den opl eidingstijd met 
toelage, .l\ianl' dan Vl'uag ik m~j toch uf, of de ni euwe 
I'edactie niet wat el' g: l'uim is geste ic!. Z\i luidt: 

"de onder eene andere benaming dn n bezoldiging 
g·enoten inkomsten (w('lk e) nie t a iR h~iillkoll\sten zijn 
te bescho uwen , doch het ka l'akte l' dl'<lgcil nln bezoldi
g ing aan een hoofdambt \·c l'bond(ln". 

I n de eerste plaats is deze l'edactie ni et bijzonder f J'aai, 
mU<ll' bovendien blijft el' nog duhium omtrcnt wut even
tueel als bijinkomsteIl zou moeten worden beschouwd, ter
wijl de Regeering deze ruimt e van interpretatie juist wil 
uit slu iten, wnal' zij ~ich uitdl'uk kelijk cO ll centl'eert op den 
opll,jding·stijcl met toelage . 

. Mijnheer de Voorzitter ! 1k zn l geen nlllendelllcnt voor 
een gcwijzigde rednctie ilH.liel1el1 , JlllHll' dl." Regeel'ing 
willen vragen, wat zi j zou denk en vnn de volgende fOl'll1u
lee J'i ng: 

"voorzoovel' die tijd niet samellva lt met een oplei· 
ding onder het genot van toelagen ten laste van de 
bCg'l'ooting van Ned,·Indië" . 

1)<111 is dC' 1'('(I:1(:tie incleJ'dn nd stl'ikt beperkt tot de 
duidelijk uitgesproken tOJH:f'cte bcdot, li ng èH dan ZOlt een 
dl'l'gcli jke fOI'IUulee l'in g ook in het tweede ontwerp moeten 
wo]'(len aangebracht. dool' daarin op te nemfn, dat onder 
pc nsioen I'ec h t·d ienstt ijd 

"niet wordt verstaan de tijd, samenvallende met 
een opl eiding ondcl' het genot \'all toelagen ten laste 
,'an de uegrooting van Nedel'landsch·lndië". 

Dit is slechts een enkele opmcrldng, wnal'bij ik nog zou 
wi llcll cloen aanslu iten de vraag, of een dCl'g'clijke wij zi. 
g in g ook niet noodig za l ZÜ Il , '00 1' ill't. 26 va ll het bUl'gel'· 
lijk pCl1sioel1l'eglcmcnt, waarin ee n 101'lllulcerinl!. als nu zal 
\\'ünl ell gc,vij zigtl, ook Yool'komt. 

De hecr Va 11 d e 11 B II S S c he, directeur van Finan
ciën . Mijnheer de Voorzitter! De heel' S tokvis heeft hier 
een voorstelling van de zaak gegeven alsof de w ijziging van 
het pensioenreglement, in het onderwerp 101 neergelegd, 
de uitsluitende bedoeling zou hebben om clcn tijd, die als op
leicling moet worden beschouwd cn dool' een toelage is be
loond, uit te sluiten van den \'001' diensttijd tellendell tijd. 
Dit is niet geheel juist, want inderdaad gaat de bedoeling 
van de voorliggende wijzigi ng vcrdcr, zooals kun blijken bij 
lezing van de Memorie van 'l'oelichting. Daar is duidelijk, 
nadat erop IS gewezen, dat herh aaldelijk wordt getracht om 
een del'g'elijke opleidin gstijd nis met pensioen tc beloonen 
di ensttijd te besehouw C' l1 , ann d('z(' mededeclin g toege
voegd : 

"dan wel particuli eren met behoud \"an hunne hoe
clanigheid als zoodanig aan den Landc zekere diensten 
hehben bcwezen, die het karakt er van eene neven
functie dragen ". 

Dus dit is heel iets anders clan opleidingstijd; dit is een 
gC\'al, dat aan een partÏf'ulie)' werk zaamheden worden op-
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(DIRECTEUR VAN FINANCUIN, STOKVIS.) 
gedragen, welke met een toelage worden beloond . Dit ge
val, dat zich inderdaad in verschiUendt' vormen bij hel'ha
Iing heeft voorgedaan, is aanleiding geweest, om op het 
oogenblik met de ordonnuntiew Uziging te komen en het 
frekwente geva l vall opl eidill ~·st\id is daaraan toegevoegd, 
maal' is allernunst het uitsluitend geval. dat met deze voor
ziening moet worden ondervangen. :Maar juist, waar het 
el' hier om gaat, den t.ijd, dien particulieren onder ge
not van een toelage kunnen hebben doorgebracht, niet te 
doen tellen als diensttijd, wanneer die toelage niet het ka
rakter heeft van een bezoldiging in een hoofdambt, is er 
aanleiding- ge"onden tot de voorgestelde w.i.iziging en de ge
kozen redactie. De redactie, die door den heer Stokvis is 
voorgebracllt, is dan ook inderdaad veel te beperkt, onder
vangt wel het meest frekwente !teval maar allerminst an e 
gevallen, die de Regeering zich ,·oOl·stelt, door de wijziging 
te ondervangen. 

Wat het tweede prult betreft, een eventneele wijziging vall 
art. 26 van het Indisch Bmgerlijk Pensioelll·eg·lement. ook 
dit punt heb ik nauwkeul'ig laten nagaan, '\Tij vinden in het 
.eerste lid van art. 26, dat personen, die onelel' het genot vnn 
een toelage 'zijn gesteld, of op een andere manier als tijdelijk 
landsrueuaal' moeten worden beschouwd, eventueel kunnen 
profiteeren van de overgangsbepalingen, in art. 24 en 25 
opgenomen. Maar walweer men de verschillende overgangs
bepalingen nagaat, blijkt, dat dit alleen wezenlijk beteeke
nis kan hebben, wanneer een dergelijke tijd onder toelage ook 
als diensttijd kan gelden , terwijl het juist door de nieuwe 
Olnschrij viug van hetgeen als diensttijd moet worden be· 
sehouwd practisch is nitgesloten, dat het woord "toelage" 
van al't. 26, verwa rring zal kunnen geven. Voor een wijzi
ging van art. 26 bestaat dau ook, nadat in art . 2 is vast· 
gesteld. welke met toelage beloonde werktijden eventueel 
diensttijd kunnen zijn en in art. 21 is bepaald, welke tijden 
onder het genot "an toelage de verplichting tot contributie
betaling medebl'engen, geen verdere aanleiding. 

Ik dank U, lIlijnbeer de Voorzitter! 

liere land Tjainpea-, Leuwiliang en l.~jiboengbol' l all, houden~ 

de klachten tegen den landheer . 

De Commissie stelt VOOl· het verzoekschrift t er kennis van 
de Regeering te brengen, met verzoek den Volks raad eve n
tueel te willen mededeelen of - en zoo ja, welke - maat
regelen terzake noodig worden geacht. 

2. Verzoek, gedagteekend We!tevreden 1 J uti 1927, V/ln 
Mohamod Basir gelal' Ratoe Auom, inzake zi jn schol'sing 
als pasil'ah en zijn daarop gcyolgdc vCl'ool'deeling. 

Brief van den lsten Gouvel'nements Seel'ctaris van 17 
November 1927 No. 2351/ Al heeft op dit vel-wek bett·ek
king. 

Aangezien del' comm iSSie uit bo,'cng-enocmd Reg:eel'ings
sohrijven is gebleken, dat tel" audiëntie ,·an 4 Mei 1927 J OOl' 

adressant slechts het dool' hem ingediend gratierekest, ge· 
dagteekend Palembang 7 April 1927, werd toegelicht en 
niet - %ooo ls de commissie aanvankelijk meende - de in 
zijn tot den Volh:sraad gericht vCl'zoekschrift Vfl'Vatte 
klachten werden voorgebracht, wordt voorgesteld del· Re· 
geering te verzoeken het College alsnog omtrent de juist
heid van die klachten te willen inlichten. 

3. Verzoek, gedagteekend WelteVl"eden 26 Mei 1927, 
van 'V. F. Th. van den Kolk, inzake het hem verleend ont
slag uit 's Lands dienst .. 

Brief van den lsten GOUVCl'nemcnts S ec retaris van 21 
November 1927 No. 2369/ A1 heeft op dit verzoek bett·ek
ki ng. 

D e Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van de t erzake door de Regeering verstrekte 
inlichtingen, te berichten, dat geen termen aa nwezig wor
den geacht voor het verleen en van tussehenkomst. 

4. Verzoek. gedagteekend Taroetoeng 29 Apl'Ïl 1927, van 
Loedin gelal' Bagiuda Seri Toeall e.a., inzake 

De Voo r zit ter: 
nog te antwool'den ? 

Wenscht de heel' Stokvis hierop a. hcrrziening van hun salaris, in verband met hun oplei
ding, naar deu maatstaf van die del' onderwijzers, abi

De heer St 0 k v is: Keen, dank U, Mijnheer de Voor
zitter! Dool' de inlichtingen van de Regeering is de zaak 
mij voldoende duidelijk geworden. 

De beide ontwerp-ordonnanties worden zonder hoofdelij
ke stemmillg aangenomen. 

De Voo l' zit ter: A a n d eo l' d e i s d e b e h a n
el eli 11 g va n het zes cl e ra p por t va n deC 0 m
mis s i e voo I' d e ver Z 0 e k s c h rif t e n. 

Dit rapport luidt als volgt: 

turiënten van gouvcl11ements-uol'maalscholcn j 
b. waaL'deering van hun dicllstt\jd, doorgebracht op gesub

sidieerde particuliere scholen. 
Brief van den lstell GouYerncmelltH Secretaris van 2 De

cember 1927 No. 2437/ A2 heeft op dit vel·zoek betrekking. 

De Commissie stolt YQOI' : 

1. der Rcgeering onder dankzegging voor de verstrekte 
inlichtingen te verzoeken om, indien de destijds aange· 
nomen gedragslijn omtrent de betrekki ng van voor
praktijk, uitgestippeld in de voorlaatste alinea van het 
schrijven van den lsten Gouvernements Secretaris van 
2 December 1927 No. 2437/ A2, intusschen in het voor
deel van belanghebbenden mocht zijn gewijzigd. met 
die nieuwe gedragslijn rekening te willen dOf'n houden i 

1. Verzoek. gedagteekend Buitenzorg 21 November TI. adressanten hicrVUll mededeeling te doen en hun daar-
1927 , van een tweehonderdtnl bewoners van het particu- nevcns, onder toezending vun een afsrhrift van ge-



263 

25ste VJ~R(: AD ImiNG DONDBRDAG 16 FEBRUARI 1928. 
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(STOKVIS.) 
nocmd Hegecl'ingsschrijvcn, je bel'i chten, dat het Co1- b\jlagen. in ovel'\vcl-dng' te geven, adl'C8SIlnts tot halu ' g(l
lege, wat betreft het sub" bedoelde verzoek, zich kan richt verzoek, gedagtookend Weltevreden 15 October 1925, 
verceldgcn met het ten deze dool' de Regecl'ing ill~eno- in nadere beschouwing te willen nemen. 
men afwijzend standpunt. 

5. Verzoek, gedu!!teekend Madjaleng-ka 14 Maart 192;. 
vnn R adcll Socrjana, om uitbetaling yan schadeloosstelling 
vOO r de uitgifte van gl'onde n in el'fpathl aan de sllil;;e!'
ond ernem in g Kadipa ten. 

Brief van den 1 St C11 Gouvcrnements Secl'etaris "an [) De· 
cember 1927 No. 2447/B heéft op dit verzoek betrekking. 

De Commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afsc hrift van bovengenoemd Rcger l'i ng-ssehrij ven, te b e
l'i l: hten. dat wanl' ondf'l' el r in het n ' I'zol' k bedoeld e erf
pH l' htspe l'l'('L'len geen :,,!'I'Ondl'll hep: I'(,])(,11 z\i n. we1ke wedel'
l'cchtelijl< aan de bevol1<in{! ontnomen zij n. '''OOI' lIith et;Iiin~ 

van oen s(' h a deloosst(' lIin ~ " all een op gl"ond van de Olllstan
dig-h eid. dllt de he\'olkin g bij de verleng-ing- van den erf
pachtstermYIl wellicht wet is gehoord, ook Ilaar het oordeel 
van het College geen tel'men aanwezig kunnen worden 
geacht. 

(). Vt>l'zock geda:rh'('kend l{ alld j(,l"llla~ill 1 Odohcl' 192/". 
"aH P. RtwtUWCl1l', inzake llc l>t'l"l'kcniH g" \"an zijn diensttijd. 

~·\..a ngez icn de Commissie ziC'h kan ,'cl'ecnigcn met dc 
gronden, waarop de afwijzèlHlc beschikking dcr Uegeering 
van 12 November 1926 No. 31332 op een doel' adressant tot 
haar gericht verzoek van gelijke strekking berustte, en 
ad1'essant geel] nieuwe gronden heeft aangevoerd, welke een 
herziening van die beslissing wenschelijk doen schijnen. 
wordt voorgesteld hem te berichten, dat geen termen aan" 
wezlg' wOl'den g'c;le!t{ \"00 1" het ,"cl'lecHt"'1l ' ''m.l tusschcnkomsL 

I. ' ~('n;o('k ;..:'edil!.!.!<·p!-;:('Ild /" Dt,("t'lllh<'1' 1.9:l'i" . ' "a ll \Y . "'<In 

IJL'I h, hoof'dHllllJlcllaal' bij het dept. dcl" 13.0.\\'., illzakp n'l' · 

lllL'è IH] onjuiste bel"da.' lling \'<111 zijn uiens1 tijd. 

.\.ünl:;\:i\\:\\ i\\ Ü~ up aUt"\,j~'mnts tot de Rc~ccl"ing guriC"ht 
verzoek van gelijke strekking betrekking hebbende brie,"en 
van den l slCIl Gouvernements-Secrctaris van 29 Augustus 
1925 No. 1573fUlA 1, 27 Augustus 1926 No. 211/geheim en 
24 Januari 1927 No. 173/AI adressants argument, dat bij 
UI...' l'egcling van zijn bezoldi ging, bij OVCl'gan g in burgcl'
lijkeIl Lliensl, zijn diensttijd als offic.:icl' tcn ,"olle in rckc
ning werd gebracht, niet wordt. ontzenuwd, sluit de com
l1lis~ic zich aan bij de meening, vervat in hel mede dool" 
ndl"essan L overgelegd schrijven van den voorzitter de l' he
zoIJ iging"sf:ommissie, den heer Grivel, van 6 Juni 1925 No, 
II/403, en bij die, blijkende uit het eveneens bijgevoegd 
sc-hrij" en, gedagteekend Bancloeng 29 September 1925, vall 
den vool'ziltcr del' militairc bezoldi gil1gscommissie, den beel' 
'1'1'('n. dat op adl'cssant d (' tw(·('(l e ali ll(,11 (slot ) Hlll dl' 
toelicht inl! op pnnt !) ",an den staat . h('11001'('ndc bij (LR. 
van 23 Januari 1925 No. 13, van toepassing is, 

j\fet het oog hierop stelt zij voor del' Rcgecl'ing, onder 
toezending van de aan het rekest toege\'oegde memori e met 

8. Y crzock, gedagteekend 8ombong 22 December 1927, 
van :àlas Sosrowikl'omo c.a.. inzake tocpasselijkvel'klaring 

el" pensioenregeling in Staatsblad 1926 No. 550 op vóór 
Februari 1925 gcpensionnccrde 11l1andsche ambtenaren. 

De Commissie stelt VOOI' het verzoekschrift tel' kennis te 
brengen van de Regeering en adressanten hiervan mede

eeling te doen" 

9. 'felegrafiseh verzoek, gedagteekend Tanah Merah 
(Tloven-D i ~ocl) 23 December 192;, ontvangen 21 Januari 
'928 dool' tnsschenkomst VAn den Resident VAIl Amboi.na, 
van Saidali en Soemantri, inzake den aan de geinterneer
den toegekenden onderstand en het niet in voldoende mate 
aanwezig zijn van materialen en gereedschappen. 

Brief van den lsten Gouvel'nements-Secretal'is vun 20 J a
nuari 1928 No. 25" heeft op dit verzoek betrekking. 

Aang"ezien de door adressanten aangekondigde toelieh
t i lIg- nug Iliel \\"cnl ollt,"angen, stelt de cOlllmissic voor het 
vcrzockschrift ,"oorshands tel' inzage tc leggen tel' Secre
tarie, 

De hee r St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! De con
clusies, die de Commissie voor de verzoekschriften ons heeft 
voor gelep:d, kunnen mij ten aanzien van twee d ie!' verzoek
schriften niet bevredigen. 

Het gaat in de eerste plaats om verzoeksehrift No. !. 
Dat houdt in een klacht van verschillende opgezetenen van 
ht't particuliel'e land '1'jalllpeu, J.Jeuwilnng en 'rjibol'lIg-boelnn. 

Die opgezetcnen hebben eeni gc klachten over h et op\.re· 
den \"tUl hun landh eeJ' el1 die klachten zijn blijkens den 
inhout! ,"all het \"el'zoekschl'Îil vrij erllstig. Deze mcnschen 
hewC'!'(,I1, dal de l.alldheer j n vCl'scJlilJcllde gevalle n ten on
l'echte tjoeke van hen heeft geheven. O.a. zou tjoeke 
geheven zijn vóór den oogst, dus voordat men weet, of die 
oogst al dan wet zal zijn geslaagd. In de tweede plaats 
werd tjoeke geëiscbt in padi, ook wauueer de betrokken 
gronden niet met padi waren beplant, Zij beweren, dat 
in beide ge"allen zou zijn gehandeld in strijd met het re
glement op de particulier e landerijen. Ik heb dat regle
ment na~cslagen en mijn an nvankelijke ind ,'uk is" dat er 
grond van juistbeid in die klachten zit en daarom zou ik 
gaarne dool' de Regeering uitvoerige inlichtingen zien ver
schaft omtrent de al of niet-jnistheid van die klachten. Dit 
is ook, da arvan ben ik overtui!(d, de bedoeling vnn de Com
missie voor de verzoekschriften en vergis ik mij daarin 
ni et, dan lijkt mij de r edactie van de conclusie toch niet 
met die hedoeling- in overeenstclllminl!'. "EI' slaat n. l.: 

"De Commissie stelt voor het verzoekschrift ter ken~ 

nis \"an de Regeel' ing te brengen, met verzoek den 
Volksraad eventueel te willen mededeelen of - eti zoo 
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ja, welke - maatregelen ter zake nopdig worden ge
acht", 

'Vanneer wij aan de Regeel'ing< vragen ons "eventueel" 
een en allder te willen mededeelen, is de kans groot, van 
het standpunt van de Regeering gezien, dat zij zegt: wij 
vinden het niet noodig dat te doen. De kans bestaat dus, dat 
wij bij aanneming van deze conclusie van de Regeering in 
het geheel niets vernemen en dit zou ik ongewenscht acht
ten. Daarom zou ik de Commissie in overweging willen 
geven, de conclusie in dezen geest te wijzigen: 

De Commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis 
van de Regcering te brengen met verzoek den V olks
raad te will en mededeelen of - en zoo ja, in hoeverre 
- de in het verzoekschrift geuite klachten jnist mo 
ten worden geacht en welke maatregelen eventueel te 
wegneming zijn of zullen worden genomen. 

Wanneer de Commissie dezc gewijzigde redactie zou wil
len overnemen is ons College Cl' althans rZeker vun dat over 
de al of niet-juistheid van die klachten aan ons mededee
ling zal worden gedaan, ter,rijl dit bij cle door de Com
missie voorgestelde redactie van de conclusie niet het geval 
zou kunnen zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Misschien is het beter, dat ik 
eerst het antwoord vau de Commissie omtrent dit verzoek
schrift afwacht alvorens ovcr een volgenJ h(·t wOOl'cl tC' 
voeren, 

De V oo l' Z j l tel': Als de V oorzitt er \'all de Comm issie 
vOor de Verzoekschriften dit ook wensclwlijke l' \·indt. b n 
zu11" natUlll'lijk gebeuren. 

De heel' D c H oog : l\Iijnheer de VOO1'Zittel'! In ant
woord op hetgee n de heel' Stoln'is heeft opgemel'ki, 7.0tl 

ik het ,rolgeutlc willen medec1eelen. 
Wanneer wij het betreffende verzoekschrift nagaan, guat 

hct om het voLgende: 
"dat. adressanten het volgende onder de aandacht van 

den Volksraad wenschen te brengen ; dat de ingezetenen 
• va n bovenbedoeld particulier land alleen het Gouver-

nement en niet meer de landheeren wenschen te dienen, 
om de volgend e redenen:" 

en dan volgen de verschillende redenen, terwijl de conclusie 
van het adres is: 

"Redenen, waal'om adressanten zich tot Uwen Raad 
wenden, met beleefd doch drjngend yerzoek, de Re
gecring VOOl' te stellen, het particulier land Tjampea, 
'1'jiboengboelan en Leuwiliang spoedi~ doo,' het Gou
vernement terug te koopen, ten ei nd e het vo lk te be
vrijden van het juk, dat zij zoolang heeft moeten dra
gen en dit niet langer kan doen". 

n et is juist op grond hiervan, dat de commissie gezcgil 
hceft: waar wij weten, dat de plannen tot afkoop van het 
land 'l'j ampea zoo niet in het eind stadium dan toch in 
een vel"ge"o l'clc l'd stadium verkeeren, stellen wij aan bet 
t:o llegc \'001'. dit rekest te l' kennis VR n de Hegecring te 
brengen. Vindt de Regeering in hetgeen hier naar voren 
wordt gebrneht aanleiding tot direct ingrijpen, dan wel tot 

(DE HOOG, STOKVIS.) 
het instellen van een onderzoek, welnu laat zij dit dan doen 
en laat zij ons dit mededeel en. 

Dit is wat de commissie heeft willen voorstellen. Maar 
uit aen aard der zaak hebben wij, vooral na hetgeen hier 
mondeling naar voren is gebracht, geen bezwaaL' om de con
clnsie, welke door den heer Stokvis is voo l"gesteld . over 
te nemen, indien het college daarmede accoord kan gaan, 
opdat wij dan van de Regeering spoediger en in elk geval 
zeker antwoord krij gen. 

De door den Ii eer Stokvis voorgestelde gewijzigde conclu
s ie betreffellde YCl';l.Od,sehl'ift No. J wordt zonde)' hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! In de twee
de plaats wil ik een opmerking maken naar aanleiding van 
het vel'zoeksçJgift Ne Ó en de daal'bij voorgestelde conclu
sie van de commissie. 

In verzoekschrift No. 5 gaat het om een klacht van land
bouwers te Madjalengka - althans dit is de plaats van 
dagteekening van het verzockschl'i ft - waarbij zij medc
deelen, dat de in deze streek gelegen suikerfabriek Kadi
paten werkt op erfpachtsgronden, op een deel waarvan hnn 
vroegere sawah's liggen, en dat de verlenging van die erf
pacht, die heeft plaats gehad in 1904, zou zijn geschied 
zonder dat zij als belanghebbenden daarover zijn gehoord, 
terwijl verzoeken om schadeloosstelling niet onbeantwoord 
hieven. Uit hun adl"es is verder op te maken, dat zij l"ech
tcn op bepanld e ge(lf'clten van het cl'fpa chtsperceel zou
den kunnen doen gelden . 

Nu is het natuurlijk VOOr ons hecl moeilijk ult te maken, 
of er inderdaad aanspraken door die mcnschen kunnen wor
dcn voorgebracht. Zij beweren in hun adres, ' dat op den 
twi nti gstcn Januari ]904 de suikC'l'fabriek KacljpateIi. tot 
1949 verlenging kreeg van haal." erfpachtsrecht ook op 
de sawahgronden, die erfelijk individueel bezit waren van 
de 300 personen, nnmens wie hct adres tot het College is 
gericht, en die nu schadeloosstelling vra~en . 

:\""n k~\I1nen er hii (le behandeling van dit verzoekscbriit 
allerlei agral'ische pl'oblemPll worden opgewol'pen, Van erf
pacht op domeingl'Olld zijn :l Is l·q~t·1 uiteraard uitgesloten 
/{I'ondcn. waarop de jnwoncl'S bt.'p"w lde rechten kunnen 
doen gelden. 

Erfpachtsverkrijging is echter ook mogelijk op enclaves 
binnen het aangevraagde perceel , waal'Op Inlandsch e rech
ten rusten. Dan moeten de belnnghcbbenden in ciC' gelegen
heid worden gesteld om hun <l,mspJ'aken voor te brengen; 
zij moeten dan worden gehoord en hun erfelijk individueel 
bezitsrecht kunnen zij dan tegen een bepaalde schadeloos
stelling pl'\jsge vell , waard OOI' hUil g l'oncl tot het Vl'ije do
mein is teruggebracht. 

Maar dic terugbrenging tot het vrije domein houdt dall 
tlil'cct 'Verband met de crfpa(,ht~ove!'ceDkomst en het ligt 
m. i. voor de hand, dat, wanneer die erfpachtso verct'uku l"nST 
eindigt, zij natuurlijk niet weer dadelijk de beschikking 
hebben over de eenmaal afgestane bezitsrechten, maar wel 
is het mogelijk, dat zij bij een eyentueele vernieuwing' van 
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den el'fpachtstermijn die oude gronden weel' in erfelijk in
dividueel bezitsrecht kunnen aanvragen . De wetgeving is 
op dit punt vrij ingewikkeld. Daarop behoeven wij biel' 
niet in te gaan. Ik noem alleen enkele mogelijkheden om 
mijn bezwaren tegen de conclusie van de commissie nador 
te kunnen toelichten. 

'Vij hebben op verzoek van de comnLÎssie een Regeerings
schrijven n. a.v. die zaak ontvangen en daarin wordt ge
zegd, dat de Regeering er zelf niet zeker van is, of deze 
rekestranten b~ de verlenging van de erfpachtsovereen
komst zijn gehoord,' maal' dat zij in ieder geval geen r echt 
op schadeloosstelling hebben, omdat hun die gronden niet 
wederrechtelUk zijn onthouden. Dit antwoord van de Re
gcel'ing lijkt mij niet voldoende om ons rechtsgevoel te lnm
nen bevredigen. 'Vanneer een erfpachtstermijn wordt vel'
lengd - en de zaak is inderdaad actueel, ook al geldt het 
hier een geval van 1904 - geschiedt die verlenging niet 
stilzwijgend. El' moet opnieuw een overeen.komst worden 
gemaakt en dan zou het wettelijk voorschrift weel' moeten 
worden toegepast, dat zij, die meenen rechten te kunnen 
laten gelden of bezwaren hebben, in de gelegenheid moe
ten worden gesteld van zich te kunnen doen hOO1'ell . Nu 
is het vall mij nog maal' een verondel'stcll ing, dat een ver
lenging vall den erfpaûhtstermijn ook inhoudt een nieuwe 
erfpachtsovereenkomst, Ik heb uit de wetgeving niet met 
juistheid kmlllcn vinden, welke precies de beteekenis van 
een verlenging is, maal' de mogelijkheid is toch niet uitge
sloten, dat cr formeel een heel nieuwe overeenkomst be
hoort tot stand te komen en dan geldt het voorscbrift, dat 
zij, die meen en belanghebbenden te zijn, zich meenen te 
lamnen doen gelden, tevoren moeten worden gehoord . Het 
is voor mij een belangrijk punt, dat daaromtrent vastheid 
zal bestaau cu die vastheid heeft de Rcgeering ons În haal' 
schrijven niet gegeven . Zij laat het in onzekCl'heicl, of die 
menschen inderdaad moesten worden gehoord of niet. Bn 
of daarnaast die menschen recht op sehadcloosstelling kun
non doen gelden, Îs ook weel' afhankelijk van den rechts
toestand van luU1 gronden. Ook is het de overweging 
waard, of de Regeering bij beëindiging- of verlenging van 
een el'fpachtsovereenkoUlst, ook al l':ijn aanvankelijke be
zitsrechtcn tot landscJomein teruggebracht, de gelegenheid 
ni ct moet opcnstellen. dat erfelijk individucel bezitsrccht 
opnieuw te vel'luijg-en -vóór een nieuwe crfpachtsvcrleening', 

Daarom vind ik het antwoord van de Regeering niet in 
overeenstemming met den 11l0gelijken crnst van de klacht. 

Nu stelt de Commissie voor : 
l,aan adressant, onder toezending' van een afschrift 

van l1evengenoemd Regeeringssch"ijvcn, te berichten, 
dat want' onder de in het verzoek bedoelde erfpachts
pel'ceelen geen grondcn begrepen zijn, welkc weder
rechtelijk aan de bevolking ontnomen zijn, voor uitbe
taling van een schadeloosstelling, alleen op gl'ond van 
de omstandigheid, dat de bevolking bij de verlenging 
vall den el'fpachtstermijn wellicht niet is gehoord, ook 
naar het oordeel van de Commissic geen termen aan
w ezig 1nlunen worden geacht". 

Handelingen. Zittingsjaar 1'9,27-1928. 

(STOKVIS, DE HOOG.) 
De Commissie neemt dus vrUwel letterlijk over het 

&tandpunt van de Regeering, dat naar mijn gevoel veel te 
beknopt en zeer weinig overtuigend is gegeven . Daarom 
zou ik, ook in verband met het feit, dat de geheele erf
pachtskwestie op het oog'cnblik vrij actueel is, willen vra
gen, wat de COIhmissie zou denken van de volgende C011-

clusie : 

"De Commissie stelt voor, om, onder dankzegging 
voor de r eeds verschafte inlichtingen, aan de Regcc
ring te verzoeken, aan den Volksruad alsnog uitvoe
riger mededeeling te doen, onder meel' omtrent den 
r echtstoestand van de in het adres bedoelde gronden 
en de wijze, waarop deze bij het betrekkelijke erf
pachtspCl'ceel vóór en na de verlenging van het erf
pachtsrecht waren betrokken". 

'Vanneer wij dit aan de Regeering vragen, zull en wij in 
de gelegenheid zijn, ons op beteren basis een oordeel over 
dit adres te kunnen vormen dan thans met de z,eer sum
miere mededeeling van de Regeering het geval is. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! 111 tegen
stelling met. hetg'een de heel' Stokvis hceft gezegd beeft 
de COlUmissie juist gemeend, l':ich een zeel' duidelijk beeld 
van den toestand te kunncn scheppen. De Commissie heeft 
uit het antwoorcJ van cic Regeering hct volgende opge
maakt. 

Er heeft hiel' plaats gehad uitgifte van domeingrond in 
erfpacht, welke erfpacht in 1904 voor een termijn van 
45 jaar is verlengd. Nu zegt de Regeering: het. is mogelijk 
dat el' misschien geen oproeping heeft plaats gehad, gelijk 
rekestrant beweert, maal' zekerheid daaromtrent bestaat 
in elk geval niet. Maar deze zekerheid heeft de Regeering 
in leder geval wèl, dat deze grond te voren niet aan de 
bevolking behoorde, maal' zui vere dom eingrond was, die 
door de onderneming is omgcl':et in saw alL Het I<omt de 
Commissie dus VOOI', dat, wanneer men uitgaat van de ver
onderstelling, dat Cl' op dien grond wellicht een enkele 
sawah in erfelijk individueel bczitsrecht is geweest, het in 
de eerste plaats aan die indiv-idnen is, dat aan te toon en, 
en dat de Regeeriug een juist stanclpUJlt inneemt, wanneer 
zij zegt: Zekerheid, dat geen oproeping l1 ceft plaots ge
had, bestaat niet. In den rcgel geschiedt zulk een opl'oe
ping wel, men mag dus aannemen, dat de oproeping wèl 
heeft plaats gehad. Op gl'ond hiervan wenschen wij niet 
over te gaan tot uitbetaling van schadevergoeding, alleen 
maar omdat rekestrant beweert, dat de bcrloelrle oproeping 
niet is geschied. 

De Commissie acht hiermede niets te veel gezegd. Daar
hij komt nog, dat de Commissie in het verzoekschrift van 
rekestrant zelf punten vindt, die haar standpunt verster
ken. '\Vanneer adl'~~ssal1t n.l. zegt, dat jn ] 903 - de heel' 
Stokvis heeft het l'ekest op het oogenblik bij zich, zooclat 
ik de juiste bewoordingen niet kan annhalen - een vCl'zoek 
is gedaan, om deze sawah 'R tl'rug te krijgen, en cl' clan 
wordt gcantwoord : de sa\vah's niet, maar de kampoengs, 
die op het oogenblik in Uw bezit zijn, staan wij wel af, dan 
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(DE HOOG, VAN HELSDINGEN, STOKVIS, VOORZ.) 
is daarin voor de Commissie wel degelijk gelegen een be
wijs VOOI' de juistll1Jid van hetgeen ik zooeven heb aange
geven als de gedachtengang van de Commissie. Bovendien 
zegt adressant, dat het B. B., dat de oproeping had moeten 
doen, dit hetft nagelaten. De Commissie - ik herhaal het 
nog eens - meent, dat in dergelijke gevallen het bew:iis 
door adressant moet worden geleverd en niet van de Re
geering kan worden geëischt het tegendeel t e bewijzen. Op 
grond daarvan heeft zij de conclusie van de Regeering 
overgenomen. 

De heel' Van H e l sd i ngen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou het volgende voorstel willen doen . Voordat m.i. het 
Coll cgo over deze kwestie cen oordeel kan uitspreken is het 
toch wel gewenseht. dat wij ons precies op de hoogte stellen 
van de zaak. Ik zou daarom willen voorstellen, de verdere 
bespreking over di t punt uit te stellen tot do volgende ver
gaderin g, opdat wij nog eens gelegenheid hebben, de betref
fende wettelijke bepalingen en het r ekest zelf na te slaan. 

Zonder hoofdelijke ,temming wordt besloten de verdere 
behande ling van verzoekschrift No. 5 uit te stellen tot de 
volgende verg~g. J 

De heol' S tok v i s : lIfijnhoer de Voorzitter! Ik zou nog 
gaarne een opmerking willen maken over het laatst in het 
Rapport vel'melde verzoekschrift, No. 9, dat handelt over 
een telo.grnfisch verzoek uit Boven Digoel . Ik ga met de 
Commissie volkomen accoord, waar zij zegt dat, alvorens wij 
hi erover een beslissing kunnen nemen, de door adressanten 
aangekondigde toeli chting ons moet hebben bereikt. 

Ik wilde alleen 7.eggen, dat het mij genoegen heeft 
gedaan, uit IJet in verband met dit adres van de Re
gecring ontvangen schrijven te mogen vernemen, dat de 
Regcel'in!! hct nict eens is geweest met de houding van den 
Gouverneur del' Molukken, di e dit tot den Volksraad ge
r icllte adres niet dadelijk aan den Volksraad heeft doen toe
komen. maar hct cerst heeft meenen te moeten aanhouden, 
ten ('inde cr de Regeering over te raadplegen. 

Dat de Rcgcering deze houding uitdmkkclijk niet heeft 
g'oedgeketu'd. wensch ik met yoldoening te constateeren . 

De Voo r zit t er : Ik wil mij bij deze laatste woorden 
van den heer Stolnrjs gaarne aansluiten, omdat, indien do 
regeeringsbricf ons niet had bereikt, ik ongetwijfeld het 
College lJ ad voorgestclc1 op deze aangelegenheid de aau
dacht van de Rcgeering te vestigen, aan gezien het m. i. 
ook niet aa ngaat, dat een dergelijk voor het College be
stemd telegram wordt aangehouden. 

De concl us ies Nos. 2 tot en met 4 en 6 tot en met 9 van 
het rapport van de Commissie voor de verzoekschriften 
worden ongewijzigd aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare , rergadering, die ter 
inzage 11cbben gelegen, worden goedgekeurd. 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO.) 
De vergadering wordt te 11.8 uur v.m. voor een half uur 

geschorst en daarna hervat. 

De Voo r z i t t e l': A a n d eo l' dei s de voo r.t
zet tin g d e l' b e h a n d e l i n g van het g e w ij
zigd ontwerp cener ordonnantie tot na
der e w ij z i gin g van h et E Ul'O p ee s c h 0 n d e r 
wijsreglement (Ond. 74) e n wel in d e ee r
st e pI a a t s van het a III e nd e III e n t-D w i dj 0 s e
wojo (s tuk 7 ) . 

Ik deel aan de vergadering mede, dat intusschen sub V, 
art. 34(4) nieuw - oud: sub IV, art. 33(2) - dool' den. 
Regeeringsgemachtigde nader aldus is gewijzigd, dat het 
komt te luiden als volgt: 

"Bij het afnemen van het examen in de opvoedkunde 
kan op verzoek van de(n ) candidaat (candidate) een 
onderzoek worden ingesteld naar 'zijn (haar) vaardig
heid in het lesgeven op een Europeesche lagere 
school lt . 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo: lI1ijnheer de Voorzitter I 
Inderdaad had de geachte Regeeringsgemachtigde gelijk, 
toen ZHEdG. zeide, dat dit amendement een verre strekking 
heeft. Ik bedoel, dat in de eerste plaats dit amendement 
van iuvloed "al "ijn op de kwaliteit van het onderwijs, 
terwij l het ook verband houdt met het lot van de actebe
zitters en -bezitsters. Als ik de uiteenzetting van den Re
geeringsgemachtigde goed heb begrepen, is het facultatief 
stell en ecn concessie aan de particuliere cursussen ter op
leiding -van onderwijzel's en oo k aan de vrouwelijke candi
daten, die niet bepaald het doel hebben, later bij het onder
wijs te werken. Maar, Mijnheer de Voorzitter, er zal ook 
een tijd komen, dat deze facultati efstelling een strop zal 
worden voor bedoelde personen. Ik doel vooral op de wij
ziging, voorgesteld door den heel' Djajadiningrat en door 
de Regeedng aangebracht, volgens welke het onderzoek zal 
plaats hebben op verzoek van den candidaat; want iedere 
candidaat, die zich sterk voelt in het practisch lesgeven, 
zaillatuurlijk verzoeken om een onderzoek Jlaar de vaardig
heid in het lesgeven, zood at daardoor de waardeering van 
de diploma 's, waarop geen aanteekelung staat omtrent het 
onderzoek naar de vaardigheid in het lesgeven, steeds meer 
slinkt. Zood ra de kweekscholen een voldoend aantal leer 
krachten hebben afgeleverd, ~ullcn de bezitters van aeteu 
zonder de aanteekening over de vaardi gheid in het lesge
ven niet geplaatst worden, (11V01'en5 de andere categorie . 
van actcbezitters eeu pluu t::; illg" heeft gevonden. 

Verder wilde ik - zij het wellicht ten overvloede - wij
zen op blz. 26 van het Advies van den Onderwijsraad, waal' 
ik lees : 

"Toen het nieuwe Nederlandsche programma ind er
tijd in Holland bekend werd, was de teleurstelling over 
het ontbreken van een examenpunt, ecu proeve in prac
tisch werken voorschrijvend, "dj algemeen H . 
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u ... ... ... en dit jaar JJ 

- dat is verleden jaar geweest, 
Mijnheer de Voorzitter - "worden ook daar pogingen 
aangewend om een praktijk-examen te krijgen". 

En daarom beveel ik teu zeerste aan, het dool' mij inge
diende amendement aan t e nem en. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer S 0 e .i 0 n 0: Mijnh eer de Voorzitter! Ik heb 
opzettelijk met m~n betoog over dit onderwerp gewacht, 
om het vóór en het tegen terzake van de verschillende hee
ren te hooren. Ik ben blij, dat ik dit heb gedaan, vooral 
waar de Regeeringsgemachtigde zijn argmnenten terzake 
heeft uiteengezet. 

Ik deel het standpunt van den heer Dwidjosewojo, voor
al ook, omdat ik daarin wordt gesterkt door het betoog 
van de Regeering. Wat toch heeft de Regeeringsgemaeh
tigde gezegd 1 Dat op grond van deskundig advies de op
name van den exameneiseh van praetische vaardigheid in 
het lesgeven bepaald wenschelijk is. 

Ik weet niet) of gesproken is van "noodzakelijk ", maar 
zeker is gesproken van "wenschel:ijk ". '\Tannecl' dat vast
staat, wil de Regccring daarmede dus zeggen, dat het in 
het belang is yan het onderwijs, dns in het algemeeu be
lang en In het helan g van het kind. dat die eisch van prac
tische yaard igheid wordt gesteld. Trouwens de Regeerln g 
gaat zoover, dat zij niet wil weten van ('P,n geheel ver
vallen van dien eiseh. want toen de heer Dwidjosewojo 
sprak van het een of het ander, Of den eisch voor allen 
8l11Jlf1181'den, bf in het geheel geen eiseh, zeide de Re
geeringsgemachtigde, dat het geheel la ten vallen van 
dien eiseh onmogelijk is, omdat die eiseh bepaald wen
sehelijk wordt geacht met llCt oog op de belangen van het 
onclcl'wijS. Dat kan ik mij best begrijpen. De Regeel'ing 
zegt zelf op grond van het advies van haal' adviseurs, dat 
\'001' r('11 dergelijk ambt het bezit vall een zrl<er(' Pl';ld iflchr 

vaardi gheid als ciséh moet \Vorden gestelcl. Hl' zijn ambten 
of beroepen, waarbij de praetische vaardigheid den doorslag 
moet geven. l''1en kan b.v, wel :lijn doctoraal in de genees
kunde halen zonder geschikt te zijn voor arts en ook voor 
de 1100gere offieiersrangen moet men de praetische ge
sclJiktheid toonen. Dit geldt in hooge mate ook voor het 
onderwijs. De heer Dwidjosewojo heeft zieh missehien wat 
al tc stc1'k uitgedrukt, toen hij zeide, dat zenuwachtige 
111en8che11 geen onderwijzer behool'en te worden, maar el' 
ligt toeh een kern van waarheid in zijn betoog, n .l. dat 
voor het onderwijzersambt een zekere graad van ze!fbe
],eersching noodig is. Menschen, die prikkelbaar en ze-
11Uwnrhlig' zij n. kunnen niet opschieten met de kincl cl'r n 
en bchool'en ni et b\i het onderwijs thuis. 

Nu zegt de Regeel'ing, dat zij het in beginsel hjel'med~ 

eens is, maar dan ~ ik hoop, dat de Rcgeel'illg mij dit 
woord niet kwnlijk neemt ~ transigeert zij, als zij ,zegt, dat 
andere leden zich tegen het voor allen stellen vnn meerge
noem den eisch verzetten, omdat cr b.v, vrouwelijke candi
claten zijn, die exmnen willen doen niet om practisch werk
zaam te zijn, maal' om een diploma, dat van maatschappe
lijke waarde is, in den zak te hebben, 'Vaneer dat zoo is, is 

(SOEJONO, ROEP, DJAJADININGRAT.) 
de oplossing van de l~egeering niet juist; dan moet bepaald 
worden, dat de mensehen, die zich niet onderwerpen aan 
den eiseh betreffende de praetische vaardigheid, wel het 
brevet krijgen, maar lliet kunnen worden aangesteld bij het 
onderwijs. Dat is een consequente houding j maar volgens 
hetgeen de Regeering wil zal het heel anders gaan j ook de 
menschen, die voor dezen cisch geen examen hebben gedaan, 
kunnen aangesteld worden. De Regeering zegt wel toe, 
dat de menschen, die hierin wel examen hebben gedaan, een 
zekeren voorrang zullen hebben, maar er wordt niet per
tinent toegezegd, dat de anderen, die hierin geen examen 
hebben gedaan, geweigerd zullen worden. Dat acht ik toch 
van belang; wanneer men het wensch elijk vindt, dat die 
eisch wordt gesteld, moet men consequent zijn . Ik ben eon
sequent en wil niet transigeeren. \Vanneer eventueel een 
voorstel mocht worden gedaan, om dien cxameneisch ge
heel te laten vervallen, dan zal ik hiertegen stemmen. Ik 
hoop daarom, dat dit amendement genade zal vinden in de 
oogen van mijn )lledeleden. 

Ik dank U, Mijul,eer de Voorzitter! 

De heer Roe p: Mijnh ee,' de Voorzitter! Een enkele op
UlcrkiJig uit ueJl <11:1ru uer zaak ovel' llit amcmltmenl, maal' 

ook naar aanleiding van hetgeen de heel' Soejono heeft op
gemerkt. 

Ik kan mij !Zeel' goed yoorstellen, dat men, wanneer men 
18 jaar is en tracht de L .O.-acte te behalen, nog niet vol
doende vaardigheid heeft om als een goed onderwijzer( es) 
les te geven. Maal' de heel' Soejono zal moeilijk kunnen vol
houden, dat men datgene, wat men op 18-jarigen leeftijd 
ni et voldoende bezit, ook niet zal kunnen hebben op 23-, 
25- of 30-jarigen leeftijd. Ik wil daarmede dit zeggen, dat 
voo1'al b ij het ambt van ondcrwljzcl' de \'<l:ll·t1igll('id en ae 
geschiktheid en de tact gl'oeien met de jal'cn) gedurende 
welke mcn bij het ollclel"\\'ijs dient. Op zijn l Be ~aal' kan 
men dus te kort s~hieten in die \'aardigheid, Jlllll1l' wel vol
do ende theoreti sc he kennis hchbcn en dan zou het resultaat 
van de aannemi ng van dit amcndement zijn, dat men geen 
onderwijzer kan \vorden en zieh nict de gelegenheid kan 
scheppen, zijn vaardig'heid in de pl'a ct\ik mct de jaren te 
doen groeien . I1( geloof daarom, dat het juist is, wanneer 
fa cultatief oe gelegenheid bestaat, die vaardigheid te too
n en. Ih: meen, dat een onderwijzer, die op zijn 18e jaar 
nog niet vaardig genoeg is, in de practijk zeker zal kunnen 
uitgroeien tot een goed onderwijzer, wannccr hij bij het 
st ijgen der jaren levensinzicht en lcyenswijshc id krijgt en 
ik zal om die r eden t.egen het amendement van den heer 
Dwidjosewojo stemmen. 

De heer Dj a j a din i 11 lP' at: Mijnheer de Voorzitter! 
li1:ijn naam is dool' ons geacht medelid, den heel' Dwidjo
sewoj o. genoemd en ik zou daarom :gaarne even hierop , 
willen terugkomen. Ik wil vooropstcllen, dat ik elke ver
zwal'ing van den cxamcncisch uit den booze acht. O\'er het 
algemeen vind ik de exameueischen hiel' in Indië veel te 
zwaar, omdat men dnarbij steeds vasthoudt aan het eon
cordantiebeginsel, dat wU nu cenmaal om verschillende re-
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denen niet kunnen loslaten. Daarom alleen zijn de examen
eischen hicr in het algemeen veel te zwaar. Ik juich het 
daarom ook toc, dat de Regeering juist in dit opzicht dien 
eisch tracht te verlichten. 

De heer Roep heeft zooeven al zeer juist opgemerkt, dat 
de vaardigheid in het lesgeven tenslotte moet gevonden 
worden in de praetijk. Jk heb daar straks een voorstel 
ingediE-nd, dat door de Regeering is aanvaard, juist alleen 
in verband met de wenschelijkheid, dat Inlanders, die zich 
hebben bekwaamd voor de Europeesche lager aete, in de 
gelegenheid worden gesteld om eventueel geplaatst te wor
den op een Europeesehe lagere school. Dit is dus volstrekt 
geen verzwaring van den eisch, maar heeft slechts de be
doeling, die groep van menschen in de gelegenheid te stel
len eventueel ",lch te onderwerpen aan een onderzoek naar 
een bepaalde bekwaamheid. W' anneer dan eenmaal dat 
brevet van bekwaamheid hun is toebedacht, is het natuur
lijk voor hen gemakkelijkel' om geplaatst te worden aan een 
Europeesehe lagere school. 

Ik wil dus het amendement van den heer Dwidjose
wojo c.s., niet steunen, voornamelijk met het oog op de 
verzwaring van den exameneiseh. 

De heer H a l' d erna n, direetcur van Onderwijs en 
Eeredienst: Mijnhcer de Voorzitter! Hetgeen de heeren 
Dwidjosewojo en Soejono als motieven voor hun amende
ment nog nader in het miJden hebben 'gcbmcht, geeft mij 
aanlciding om nog even het volgende op te merken. 

1>1issehien heb ik in mijn bestrijding van dit amendement 
te veel den nadruk laten va[len op de practiseh maatschap
pelijke zijde daarvan, n.l. toen ik in het geding bracht de 

. belangen van die s'roep van candidaten, die zich aan het 
examen onderwerpen, zonder de bedoeling te hebben, het 
onderwijs te dienen. Dit is per slot van rekening meer een 
bijkomstige factor. 

Het doet mij daarom genoegen, dat de heer, Djajadining
rat in zijn bestrijding van het amendement hier nog even 
don pl'incipieelen kant van de zaak naar voren heeft ge
bracht, die juist voor de Regeering den doorslag heeft 
gegeven, n.l. dat het stellen van dezen eisch, het opnemen 
vnn dit "vak H, als ik het zoo Doemen mag, in het exameu
program, een verzwarjng van het examen is, vergeleken 
met Nederland. Dit zon dus al dadelijk in strijd zijn met 
den pl'incipicclen gedachtengang, die aan dit ontwerp ten 
g!'ondslag ligt, n.l. dat wij hier de concordantie met Neder
land moeten volgen, voorzQQvcr de belangen van Indië 
daardoor niet in het gedrang komen. Dat dit het geval 
zon , zijn, heeft de heer Soejono trachten te betoogen door 
ew parallel te trekken met 'de artsen. Ik geloof toch, dat 
een parallel in deze niet opgaat. Zeer terl'cht heeft in dit 
YCl'band de heer Roep erop gewezen, dat vooral ten aanzien 
van onderwijzers, gezien den leeftijd, waarop zij de be
voegdheid halen, dc geschikthcid om kinderen les te geven 
eerst in de leerschool der praktijk behoorlijk kan worden 
ver]ncgen. 

Bovendien hebben w:ij dan toch de ervaring van jaren, 

(DIR. VAN O. EN E ., DWIDJOSEWOJO, SOEJONO.) 
dat ook zonder het stellen van dien eisch, wij toeh hebben 
IHogen besehikken over leerkrachten voor het Europeesch 
onderwijs, die daarvoor alleszins bevoegd geblekcn zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen, dat ik hiermede de 
znak voldoende heb belicht. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter ! 
In antwoord op de bestrijding van den heer Roep zou ik 
er op willen wijzen, dat wie na een oefening van twee 
jaren - en dan gedurende 25 % van den leertijd - de 
vaardigheid van lesgeven niet kan toonel1 moeilijk een 
goed onderwijzer kan worden. 

De heer Roe p : Een oefening op een leeftijd van 16 
tot 18 jaar! 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter I 
Naar aanleiding van hetgecn door den geachten Regee
ringsgemaehtigde is gezegd meen ik te mogen opmerken, 
dat hier het concordantie beginsel niet goed is gevolgd. 
Volgt men het goed, dan zou de facultatiefstelling van het 
onderzoek naar de vaardigheid in het lesgeven ook niet 
mogen geschieden, want in Nederland wordt de eiseh niet 
gesteld. 

De heel' S 0 e jon 0: Mijnheer de Voorzitter I In zeke
r en zin heeft de geachte Regeeringsgemachtigdc mij niet 
bestreden, waar ik de wenschelijkheid op den voorgrond 
heb gesteld, die ook door de Regeering wordt ingezien, 
dat het practiseh lesgeven als eisch wordt gcsteld. In eer
sten termijn heeft inlmers de Regeeringsgemachtigde dat 
naar voren geschoven op grond van het advies van des
kundi ge adviseurs. 

Dat dames veelal het diploma willen behalen zonder 
plan te hebben bij het onderwijs te · gaan werken, wil ik 
desnoods als bijkomstige omstandigheid aannemen, maar 
als de Regeering zegt, dat ook in de praktijk vcle 
onderwijzers zonder zulk een vaardigheidsprocf tc hebben 
afgelegd, voldoen wat hnn practische geschiktheid betreft, 
waarom houdt zij dan zoo vast aan dien eisch en laat zij 
dien niet vallen. Dat is toch een inconsequentie in het 
betoog van den geachten Regeeringsgemachtigde, die ik 
even naar voren wilde brengen. 

De heer TI a r d e m a 11, directeur van Onclcrwjjs en Ecre
dienst : Mijnheer de Voorzitter! Eell enkel woord slechts 
naar aanleiding van hetgeen de heer Soejono heeft opge
merkt, nl. dat ik er geen oogenblik aan zal denken, om de 
wensehelijkheid van dezen eisch in twijfel te trekken en dat 
daarom de Regeering hier juist dezen middenweg gekozen 
heeft. Zij wil aan den eenen kant de concordantie met Ne
derland behonden, voorzoover die concordantie niet in strijd 
komt met de Indisehe belangen, maal' aan den anderen kant 
de wellschelijkbeid voldoende tot haar recht laten komen, 
dat de candidaten, voordat zij zich aan het examen onder
werpen, practisch geoefend zjjn in het lesgeven, zood at _ de 
heer Soejono zal dit opgemerkt hcbben in het verslag van 
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den Onderwijsraad - de praetisehe oefening aan een leer
school dan ook een integreerend onderdeel uitmaakt van de 
opleiding van de onderwijzers aan kweekscholen. Maar naast 
de kweekscholen zu !len de partien liere enrsnssen blijven 
bestaan, voor welke die eiseh bezwaarlijk kan gesteld worden . 
Met de belangen van de caudidaten, die eeu dergelijken 
cursus hebben gevolgd, "nllen wij iu deze ook terdege reke-. 
ning moeten honden. Dit is het voordeel van het behond 
der facultatiefstelling en waarom ik daaraan dan ook zeer 
veel waarde zal blijven toekennen. Zooals ik reeds eerd er 
opmerkte zal de practijk wel nitwijzen, dat alle eandidaten, 
die een bellOorlijke opleiding hebben ge noten aan een kweek
school, zich ook wel aan dit examenvak zullen onderwerpen, 
omdat daaraan voor hen zeer belangrij k betere kansen zijn 
verbOliden bij sollicitaties. 

Ik dank U, Mijn.heer de Voorzitter. 

Het amendement·Dwidjosewojo c.s. (Ond. 74 - st. 7) 
wordt in stemming gebracht en verworpen met 4 stemmen 
voor en 15 stemmen tegen. 

V 6 6 r st.emmen de hoeren: Koesoemo Oetoyo, Soejono, 
Dwidjosewojo en Stokvis. 

Te gen stemmen de heeren: Kiès, Mandagie, Fruin, 
Ali Moesa, Kerkkamp, Van Helsdingen, Djajadiningrat, 
Koesoemo Joedo, Roep, Kan, Sehmntzer, Blaauw, De Hoog, 
Sockawati en de Voorzitter. 

De verschillend e artikelen der ordoIUlant.ie, zooals deze 
door de Regeering in de Memorie van Antwoord en tijdens 

HandelJngen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(VOORZITTER.) 
de open hare behandeling is gewijzigd, worden achtereenvol
gens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo l' zit t e [': Strict genomen fZOU ik in verband 
met de dool' de Rcgeering gedurende deze vergadering aan
gebrachte wijzigingen met de stemming over de ordonnan
tie in haar geheel 'moeten wachten tot de volgende verga
dering. Het Reglement van Orde geeft echter vrijheid daar
van af te wijken, indien het College ten deze anders beslist. 
Heeft het College er bezwaar tegen thans tot stemming over 
de ordOIDlantie in haar geheel over te gaan T - Zoo niet, 
dan breng ik de ordonnantie nu in stemming. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde
lJke stemming aangenomen. 

De Voo r zit t e r: Onder Nos. 111 en 115 hebben het 
College twee onderwerpen bereikt, r espectievelij k houdende 
nadere wijziging van de instellingsordonnantie van den Am
bonraad enz. en wijziging van de voorschriften betreffende 
den pandhuisdienst. De desbetreffende stukken zijn reeds 
rondgedeeld. Voor de behandeling dezer ordonnanties heeft 
de Regeering termijnen gesteld. Zij heeft den wensch te 
kennen gegeven, de beslui ten van het College respectieve
lijk vóór 25 deze,' en 16 :lIfaart in llaa!" bezit te lleb ben. 

Mag ik aannemen, dat het College geen verlenging van 
de gestelde termijnen wil vragen 1 Zoo ja, dan kan dus on
derwerp 111 nog heden in commissie worden behandeld en 
onderwerp .115 de volgende weck. 

De vergadering wordt te 12.07 uur n .m. gesloten. 
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Ver g a der i n g van Don der dag 23 Feb r. 1928. 

(Bijeenroepingsunr 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - lIfedebestuur van provinciën met 
betrekking tot den burgerlijken veeartsenijkundigen dienst. 
-Instelling natuurwetenschappelijken raad. - Nadere wij
ziging van de instellings-ordonnantie van den Ambonraad 
enz. - Verzoekschrift No. 5 van het 6e rapport der Com
missie voor de verzoekschrifte.n. 

Voo rzi tt er: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 
de heeren : 

Ali Moesa, Blaanw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, 
Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Schmutzer, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Cohen Stuart. 

De Voo rlZ i t ter: Mijne Heerenl Ik open deze ve~
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrief en -beschikkingen. 

1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 15 Fe
bruari 1928 No. 6 houdende mededeeling, dat aan den 
onderdirecteur, dd . directeur vau het departement van 
L., N. en H. totdat de opvolger van Dr. A. A. L. Rutgers 
zijn ambt zal hebben aanvaard, is opgedragen om als 
Regeeringsgemachtigde bij den Volksraad en het Col
lege van Gedelegeerden op te treden. 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 15 Febrnari 
1928 No. Ix tot benoeming als lid van de Exterritoriali
teitscommissie van Prof. lIr. Dr. F. 1\1. Baron van 
Asbeek, buitengewoon hoogleeraar aan de Rechtshooge
school t e Batavia. 

3. Als voren van 15 F ebruari 1928 No. 14 houdende mach
tiging krachtens m·t. 10 1. S., tot het doen van de daarin 
nader genoemde uitgaven. 

Deze stukken worden ter inzage gelegd ter 
Secretarie van den Volksraad. 

B. Het volgende ter kellllisneming ontvangen schrijven. 

Dankbetuiging van de fam. Zaalberg voor de betoonde 
deelneming bij het ove.-lijden van het Volksraadslid nen 
heer F . H. K. Zaalberg. 

Wordt voor kennisneming aangenomen. 

(VOORZITTER, SOEKAWATI.) 
De Voo r zit ter : Mijne Heeren! Aangezien de ter

mijn van voorbehoud voor de ontwerp-ordonnantie betref
fende de Diensttijdpensioenreglementen voor officieren en 
onderofficieren (Ond. 110) eerst 29 Februari a.s. afloopt, 
zal de behandeling van dit onderwerp nog een week moeten 
worden nitgesteld. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot regeling van de 
medewerking van provinciën aan de uit
voering van de aan de Regeering gebl. 
ven bemoeienis met betrekking tot den 
Burgerlijken Veeartsenijkundigen Dienst 
(Ond. 10ii). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: A a n deo r dei s d e b e h a n
del i n g van deo n t w e r p-o r don n a n tie tot i n
st e II i n g van een nat u u r wet e n s c hap pel ij
ken raad voor Nederlandsch-Indië (Ond. 
lOS ). 

Voor dit onderwerp heeft zich één spreker voorwaarde
lijk opgegeven en is geen Regeeringsgemachtigde nitgenoo
digd, wijl dit bedoelden spreker onnoodig voorkwam. Is 
het de bedoeling van den heer Soekawati toch nog over dit 
onderwerp te spreken 7 

De heer S 0 e k a wat i ; Mijnheer de Voorzitter I Ik 
zou gaarne het volgende over dit onderwerp willen Izeggen. 

Het voornemen der Regeering, om een natuurweten
schappelijken raad in te stellen juich ik van harte toe. 
Waut hierdoor toch wordt een centraal lichaam op natuur
wetenschappelijk gebied in het leven geroepen, dat bestemd 
wordt tot middelpunt van de samenwerking voor de be
oefenaars der natuurwetenschappen hier te lande, zoodanig 
breed opgezet, wat arbeidsveld betreft, dusdauig weten
schappelijk van samenstelling en dermate van officieele 
standing, dat het tegenover binnen- en buitenland kan op
treden als de hoogste vertegenwoordiging van de natuur
wetenschappelijke wereld in Nederlandseh-Indië. Boven
dien zouden hierdoor wetenschappelijke onderzoekingen en 
ondernemingen op betere wijze dan tot nog toe het geval 
is, bevorderd kunnen worden. 

Slechts zou ik één opmerking willen maken betreffende 
art. 10 van het reglement VOOl" bovenbedoelden raad, of
.. choon dit reglement eigenlijk geen deel uitmaakt van de 
aan den Volksraad aangeboden ontwerp-ordonnantie. 

Mijnheer de Voorzitter! _~angezien mijn opmerking spe
ciaal betrekking heeft op een artikel van dit reglement, dat, 
zooals ik zooeven zeide, geen deel uitmaakt van de aange
boden ontwerp-ordonnantie, heb ik U verzocht, den Regee
ringsgemaehtigde niet te laten komen voor deze formeel 
niet aan de orde zijnde aangelel(enheid. Doch ik hoop, dat 
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ondnnlt:s de afwezig'heid van den Regûeringsgemnchtigde1 

hetgeen ik h iel' vool'breng toch de aandacht van de Regee
ring zal hebb en. 

Mijnheer de Voorzitter! In het Gedelegeerdenverslag is 
n.l. opgeme L"1<t, dat het onbillijk zou zijn, als leden van een
zelfde College t en aa nzien van hun r eis- en verblijfkosten 
VOor het bij wonen "an ver gaderingen van dat college en 
van het bestuur ni et op gelijke wijze bebandeld zouden 
worden, n.l. , dat er klasseonderscheid gemaakt wordt. 

De Regeering antwoordde naar aanleiding van deze op· 
merking in haal' :Memori e van Antwoord kOl'tweg, dat er 
nota van genomen is. 

MUn:leer de Voorzitter! U zult het zek er wel met mij 
eens zijn, dat de toon van deze :Memorie van Antwoord -
d e wijze van beantwoordin g terzake - niet al t e 'Tiende
lijk is. 

De hee l' IC i è s: Zeer juist! 

De heer :;, 0 e k a w a t i: Wat wordt er met die simpele 
woorden "Cl' nota v<tn nemen" bedoelcl 1 Li gt hierin opge
sloten, dat de Bcgecrin g het er mee eens is, dat dOOl' de 
vool'gesteld e r egelin g een onb îll \j1<heicl t en aanzien. van som
mi ge ambtenaren-l eden van het College in het leven is ge
roep en en dat het in de bedoeling ligt om deze onbillijkheid 
weg t e nemen ~ Of \\I'ordt el' juist het t egenovergestelde 
bedoeld j 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ,zou gaarne hieromtrent t .z.t. 
een mee L' positief antwoord van de Regee ring willen ont-
vangen, 

Ik dank U, Mijnh eer de Voorzitter. 

(SCHMUTZER, VOORZITTER.) 
t en, dat bij de t egcnwool'c1i g'c sterke spec ialisecl'in g van de 
wetensch ap, alleen personen, die "i eh geheel op hetzelfde ge
bied van wetenschap bewegen, competent kunnen worden 
geacht t e beoordeelen, wie waardi g kan wor den geheeten, 
naast hen in het wetenschappelijk college zitting te nemen. 

Nu zou men kunnen zeggen, dat dit bezwaar niet zoo 
groot is, omdat in een der gelijk college de meerderh eid zich 
\0\ 01 zonder meer zal voegen naar de meenin g van C(~ ll kleine 
minderheid van bevoegden, ook al bestaat deze uit skc~ts 
één lid; maal' menschen zijn nu eenmaal mCllschen en de 
geschiedenis van de benoemin g van hooglec l'aren in Neder
land, een geschiedenis, die over tientallen jaren loopt, heeft 
wel geleerd, dat bij een der gelijke benoeming dikwijls an
dCJ'e m otieven in het spel zijn dan di e in aanmerking zou
den zijn gekomen, wanneer het erom gin g' d en wetenschap
pelijk het meest in aanm erldng komenden candidaat t e be-

noemen. 
Het zou dus niet geheel onmogelijk zijn, dat bij aanbe

veling van een candidaat voor het onderhavige college door 
een kleine minderheid, die t er"ake t en volle bevoegd zou 
-zijn, de meerderheid zich om r edenen , die voor elk geval 
eenigszins kunnen verschillen, t egen de voorgestelde voor
dracht zou verzetten, waardoor t enslotte de voordracht 
mogelijk niet geheel zou strook en met hetgeen het meest in 
over eenstemming met het aanzien van het coll ege z.ou moe
ten worden geacht. 

H et komt mij voor, dat in der gelijke gevallen de Gouver
neur-Generaal de bevoegdheid moet hebben, zich ook van 
andere zijde te laten voorlichten en eventueel van de voor
dracht af t e wijken. De voordl'acht zou dus niet geheel en 
al bindend moeten zijn; ik gevoel dan ook veel voor de 
sllgg'cst ic, in het 8-eclelegeerd cnvc l'sln g naar vor en gebracht, 

De hee r S c h 111 U t z c l' : }'fij nhecr de Vool':z ittcr! Ik om het woord "voordracht " t e ver vangen dool' "aanbevc-
heb mij ni et opgegeven als sp roker over dit onderwerp, om
dat ik lH't pe l' slot van l'rkrn ing niet de moeite waa l'cl 
~lrh tl(· den R l'g"(,L'ringsg('mathtig:dp h' VC I'Olltt'llsten mct ('ell 

opmerldng, dil' niet hl'trcft de ordonnantie, d ie thans aan 
de orde is, man I' het l'cg'lcment. d M ons cigenl,jk alleen tel' 
kenn isnemi ng is voorgelcgd . 

Ik voor mijzelf, ga volkomen atcoord met de inst elling 
van dezen natuul'wetenschappclij ken raad ; het eenige bc
I:l Wanl', d<11 ik I:mg':') clc:t.t'n w(>f.!' onder de aandacht van de 
R eg'(,l'ring' :t.Ott wi lh'll b1'l'llg:en , gchlt li d 1 van art, 5 vall hd 
ovcl' gel eg:dc l'ûglenwnt, w('lk Hrtikell'cgclt de pl'oceduI'c van 
de benoeming del' lcden, d ie, voorzOQvcr zij n iet bij het in
stellingsbeslui t zijn aan gewezen door den Gouverneur-Gene
raal, of rechtens zitt ing hebben als correspondenten vau d e 
Natuurkundi ge Afdeelin g der Koninklijke Akademie van 
W et enschappen te .Amsterd am, benoemd worden op VOO l'

dracht van den Raad. 
D e indruk wordt dool' di l r eglemen t gewekt, dat deze 

voordracht bindend zal zijn, zoodat de Gouverneur-Gene
raal niet het r echt heeft daarvan af te wijken en daartegen 
richt zich mijn bezwaar. Op het eerste gezicht krij gt men 
inderdaad den indruk, dat de Raad absoluut bevoegd is, 
om den meest in aanmel'king komenden p ersoon tot lid van 
het college aan te wij zen. Men moet intusschen niet verge-

li ug Jl
, waarmcde dan bedoeld zou worden het voor den 

UOUVCl'IlCUl'-Gcncl'ual mogelijk te mnkcn om na a lz~j d i ge 

vool'lichti n g' de keuzc te dOC'Il, d ie hel' meest in het belang 
van den Raa d is. 

De Voo r z i t t e r: A"hteraf geloof ik, dat de beid e 
sprek ers wel wat al t e besch eid en geweest zijn. I-Iun 
opmerldngen waren immers het aanhooren , ook van de zij
de van de Regeering, wel waarrl en ik veronderst el cl an 
ook, dat de Regeeri ngsgcmachtigde z{'lf het zeker op prijs 
zou hebben gesteld de opmerkingen aan t e hooren en mis
schien oo k om onmiddellijk dam'op te kunnen antwoordeu. 

Daarom geloof ik, dat h et een volgenden keer in een 
der gelijk ,geval aanbeveling :zou verdienen, ook al zijn de 
opmerkingen slechts zijdelings gericht op de aan d e orde 
zijnde ordonnantie, den R cgecringsgemach tigdc uit t e n oo
digen tot bijwoning van de besprekingen in het College. 

Wij kunnen thans dit onder werp in stemming brengen. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zond er hoofdelijke st em
ming aangenomen. 

De Voo r zi t ter: A a n d e o r cl e i s d e b e
h a n d e l i n g v n 11 cl e on t W e J' p - 0 l' cl 0 n 11 a n ti e s 
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(KERKKAMP.) 
tot n a d e r e w ij z i gin g van dei n s t e lli n g s . 
ordonnantie van den Ambonl'aad, enz. 
(Ond. 111). 

De heer K er k kam p: Mijuheer de Voorzitter! Het 
is mij niet recht duidelijk kunnen worden, waarom de Re
geerin.g in een ontwerp, dat in hoofdzaak ten 'doel heeft 
een technische wijziging van een ordonnantie, ook een 
principiëele kwestie aau de orde heeft gesteld, nl. een 
wijziging van het kiesstelsel voor den Ambonraad. Wan
neer ik de Memorie van Toelichting opsla, dan is de mo
tiveering hiervan toch wel buitengewoon eenvoudig. Daar 
staat n.l. het volgende: 

"Door den Voorzitter van den Ambonraad is nog in 
overweging gegeven, om" - een bijzaakje dus - "ter
wijl iogevolge artikel 3 van de instelliogsordonnantie 
van de 27 leden er thans 16 door verkiezing worden 
aangewezen, zonder dat nader is bepaald tot welke be
volkingsgroep de gekozenen moeten behooren, 'die 16 
leden nitsluitend te doen kiezen uit eu door de groep 
inheemsche onderdanen niet Nederlanders". 

Mijnheer de Voorzitter! Waarop dit voorstel van den 
Voorzitter van den Amboriraad berust, wordt ons niet me
degedeeld. Dat vind ik al dadelijk een leemte. Dat de 
Regeering hierop is ingegaan, bewijst nog niet, dat dit ge
beurd is met eenig enthousiasme, althans in de Memorie 
van Toelichting lees ik hierover: 

"Tegen deze ook bij andere raden - den Minahas
saraad, de regeutschapsraden - reeds toegepaste wij
ze van samenstelling bestaat bij de Regeering geen 
bedenking". 

Wij weten dus niets anders dan dat de Voorzitter van 
den Ambonraad gevraagd heeft aan de Regeering of be
doelde wijziging van het kiesstelsel niet mogelijk zou zijn 
en tevens, dat de Regeering hiertegen geen bedenking heeft 
en nu wordt die wijziging ons voorgelegd. 

Mijnheer de Voorzitter! Het kan aan mij liggen, maar 
ik vind deze toelichting toch wel bnitengewoon mager en 
ik had daarom mijn hoop gevestigd op de Memorie van 
Antwoord, omdat te dezer zake een opmerking was ge
maakt in het Gedelegeerdenverslag. Maar ook de Memorie 
van Antwoord geeft in deze in het geheel geen nadere toe
lichting. Daarin wordt gezegd, dat 

"ter zake is ni tgegaan van de overweging, dat het 
hier evenals bij den Minahasaraad een localen raad met 
overwegend inheemsch karakter geldt". 

Mijnheer de Voorzittcr! Dat is op het oogenblik ook al 
zoo; de wijze vau verkiezing 10et daaraan niets af. Het 
was dus niet naodig om de manier van verkiezing te 
wijzigen. 

In de Memorie van Antwoord gaat de aangehaalde zin 
verder : 

"waarvoor het toch niteraard aanbeveling verdient, 
dat daarin de vertegenwoordiging der inhemsche be
langen wordt toevertrouwd aan een meerderheid van 
inheemsche onderdanen-niet-Nederlanders, daartoe ver. 
kozen door hun eigen bevolkingsgroep". 

Ik ben het hiermede volkomen eens, maar, Mijnhecr de 
Voorzitter, dat geschiedt thans ook. Wij hebben nu ook 
een meerderheid van onderdanen niet-Nederlanders en deze 
is ook gekozen door de eigen bevolkingsgroep; al zijn el' 
dan nog wel eenige andere kiezers, die hebben mogen mede
stemmen, de groote meerderheid van de kiezers bestaat nit 
onderdanen niet-Nederlanders. 

Dan krijgen wij tenslotte nog de mededeeling: 
"Overigens zal de Regeering door de benoeI/lÏng tot 

leden van vier onderdanen-Nederlanders, twee nit
heemsche onderdanen-niet-Nederlanders NI vijf inheem
sche onderdanen-niet-Nederlanders nog den Raad kun. 
nen aanvullen, waarin een verdere waarborg ligt voor 
een deugdelijke en veelzijdige samenstelling". 

In die samenstelling, welke de Regeering ook reeds o.eeft 
aangegeven in de Memorie van Toelichting komt practisch 
geen verandering. Hetgeen op het oogenblik wordt voor
gesteld houdt echter principi eel. wijziging in; men heeft 
in het v09rstel uitgesloten van het kiesrecht alle personen, 
die niet behooren tot dc groep "inheemsehe onderdanen". 

Nu rijst bij mij de vraag of dit wel juist is en of dit 
niet een stap achteruit is. 

Ik /loOu deze vraag beve.tigend willen beantwoorden 
en daal'bij als bewijs aanhalen, dat voor de regent
schapsraden, waarnaar door de Regeering wordt verwezen, 
de niet-inheemsche leden ook door de Regeering worden 
benoemd, maar dat, wanneer ik mij niet zeerl sterk bedrieg, 
daarbij destijds is gezegd, dat deze regeling beschouwd moet 
worden als een vool'looplgc. Voor de eerste maal zijn de 
niet-iuheemsche leden van de regentschapsraden benoemd 
door de Regcel'ing en later zal de Regeel'ing overwegen of 
wellicht op eeu andere wijze in dc bezetting van die plaat
sen kan worden voorzien. Maar hi er doet Dien jnist het ODl

gekeerde. Er zijn bepaalde groepen van personen, 'die op 
het oogenblik het kiesrecht uitoefenen, terwijl men eenvou
dig op voorstel van den voorzitter van .den Ambonraad den 
bestaanden toestand verandert en enkele dier groepen het 
kiesrecht ontneemt. Mijnheer de Voorzitter! Ik acht dat 
niet juist, maar ik zou toch ook gaarne van de Regeering 
willen vernemen of het niet mogelijk is, de motieven voor 
die wijziging aan het College mede te deelen. Dat is tot nu 
toe niet geschied. 

Mtijnheer de Voorzitter I Aan deze kwestie zit nog een 
endere vast en wel deze. De genaturaliseerde Ambonnee
zcn, die thans dus Nederlander zijn, worden door deze 
regeling geheel uitgesloten zoowel van het passief als van 
het actief kiesrecht. Nu zegt de Regeering in de Memorie 
van Antwoord het volgende: 

"Principieel bestaat er zeker weinig aanleiding 0 

aan dergelij ke personen door bijzondere voorzieninge 
een grootere kans op medezeggenschap te verzekeren" 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon niet een grootere kan 
op medezeggenschap aan deze personen willen verzekeren 
Ik zou eenvoudig willen, dat men de bestaande regelin 
niet \vijzigde, waardoor alle Nederlanders in het bet .. okke 
ressort aan de stemming 'Zouden kunnen deelnemen. 

Een ilndere opmerking in de :Mcmol'ie "all Antwoord is 
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dat het minder noodzakelijk YOOl'komt VOOl' het ressort van 
den Ambol1l'aad een speciale voorziening terzake te treffen. 
Inclerdaad, dat kan ik de Heg'cering- toegeven. Ik zou 
gaarne cen meel' ulgcmccne voorziening wenschen, want ,,,ij 
weten, dat op het oogenblik, ook bij de ,·et·kiezingen voor 
den Volksl'uad, deze p e rSOl1 €:ll ni et kunnen worden verkozen 
als vertegenwoordigers van de eigen inhccmsche bevolkings
groep. Het is réeds ,"oorgel.omen, LInt de persoon. dien men 
het liefst zou hebben gekozen als lid nm den Volksraad, 
daarvoor Juct in aanmerking kon komen, omdat hij genatu
raliseerd Nederlander was. Bij mij rijst de vraag, Waar
om is het naoelig deze beperking op te leggen ende men
schril te' i.lwi nRrll ('l'n nnd(, l'PIl pCl'SOon alln tc wiji':C'1l clan 
zij het lic lst Ë~cudcn willen aanw ij zen? 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft bij deze ge
legenheid ook nog medegedeeld, dat bij de behandeling van 
de herziening van het gemeentekiesrecht deze kwestie iu 
den Volksraad ook reeds ter sprake is gebracht en dat de 
Regeering toen heeft toegezegd de zaak nog eens te zullen 
overwegen. Daaraan voegt Zij nu toe, dat bij nadere over
weging een dergclijke maatl'eg'cl evenwel niet g'cwcl1scht 
wordt geoordeeld, 1\Jijnhecl' de Voorzitte r! D at spijt mij 
zeel.' bi.jzondcl·, D e Rcgecl'ing moel to<;h niet YCl'getell , dat 
het hiel' in hoofdi':auk ecn sentimclltskwestie betreft en 
wanneer de noodzakelijkheid niet bestaat om deze menschen 
voor het hoofd te stooten zou ik willen vragen of het wel 
verstandig is dat toch te doen. Ik weet, dat het voor ver
scl1illendc personen een zeel' groote grief is, dat hun ach
teraf rechten ontnomen zijn, waarop zij zeel' bijzonder 
prijsstellen en ik weet ook. dat, wanneer zij indei,tijil een 
dergelijke mogelijkheid hadd en kunnen ,·oorzien, zij Cl' 
nooit toe zouden .djn OYC1'geg:aflll om zich te late11 natura
lisecl'cn , 

Nu is 11 d wd hed gemnkk(,Jijk Ollt te zeg-gen, dat 
:t. ij van te YOl'en wisten, dal zij (lnIlIïH('C op Z.il' h na
men allc VOOI'- en nadcclen, ,relkc latel' dl1111TUIl het ge

volg zouuen kunnen blijken te zijn, maar dan wijs ik erop, 
dat de betrokkenen meestal in hlm jonge jaren tot de na
turalisatie zijn overg'egaan. Het is voor hen buitengewoon 
teleurstellend, thans te moeten ervaren, dat zij absoluut uit 
den eigen kring worden uitgesloten. Ik zou daarom willen 
Vl'ap;el1 Ol de R C:.!C'(, I' Îng- wellic:hl bereid is om, WtlI1l1C(',' ecn 
herzicning van het bestaande kiesrecht - een herziening, 
welke ik niet alleen wensehclijk, maal' zelfs noodzakelijk 
acht - wordt overwogen ziel1 clan tevens nog eens ernstig 
de vrang voor te leggen of het niet wenschelijk is, deze 
pe l'sonen in de gelegenheid t e stellen, t e kiezen en gekozen 
te worden in de groep, waartoe zij oorspronkelijk behoor
den. 

Ten slotte nog een kleine opmerking, Mijnheer de Voor
zitter! Tot mijn verwondering is el' ook nog een andere 
wijidging aangebracht, n.l. dat een kiesman, die niet kan 
schrijven, hulp kan worden verleend bij het uitbrengen van 
zij n stem , Toen in den Volksraad de kiesrechtregel ing voor 
de regentschapsraden werd behandeld, is dadelijk op den 
voorgrond gesteld, dat men aan de kiesmannen den eisch 
moest stellen, dat zij zouden kunnen schrij ven. I eder een 

• Handelingen. Zittingsjaar ] 927- 1928 , 

(KERKKAMP, MANDAGIE.) 
vond dat toen natuurlijk. Blijkbaar bestaat op het oogen
blik die eiseh in Ambon ook, maal' nu, bij gelegenJleid van 
een wijz iging del' betreffende ordonnantie, gaat men er t oe 
over een bepaling in het leven te roepcn, die het mogel ijk 
maakt, dat personen, die niet kunnen schI'Ü\,(:-J1, toeh als kies
man worden nangewezcn, Dun!' voel ik niets \'001' en ik zou 
g'llurne van de Regee1'ing willen vernemen waarom zij , in 
nf\vijking van den regel, hi er de mogelijkheid schept om 
kiesmanncn aan te wijzen dic niet kunn en schrijven en dus 
bij de verkiezing door anderen moeten worden geholpen. 

Dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' j\[anda g i e : :,MUnhecl' el (' Voorzitter! Ik zou 
willen begi nnen, met de welwillendheid \".lIl U en den ge
achten Regecringsgem:lChtigtlc Ül te l'Ol'pCll , omdat hrtgeen 
ik wil voorbrengen niet in het Gede]eg'C'c l'denvel'sln g voor
komt, Ik vertrouw evenwel, dnt de Rcgeeringsgemachtigde 
zoo goed zHI willen zijn, daarop te antwoorden. 

Ik ~ou dan hij de behandeling del' aanhangige ontwerp
ordonnantie het volgende willen opmerken. 

In art. 1, sub 11 van stuk 2 B wordt voorgesteld, om ar
t ikel 2 del' ordonnantie van 15 Maart 1921 (Stbl. 159) zoo
als die is gewijzigd bU de ordonnantie van 29 Augustus d.a,v . 
(Stbl. No. 496 ) , r egelende de verkiezing vall de leden van 
den Ambonraad, te wijzigen als volgt : 

"Bevoegd tot kiezen ZÜn de niet van het ki esrccht 
uitgesloten mmmeJijke ingezetenen van het buiten de 
hoofdplaats Amboina gelegen gedeelte van het ressort, 
clie den leeftijd vau 21 jaren bereikt hebben, tot dp in
heemsehe onderdanen-niet-Nederlanders behool'en en 
\'oorts over het laatstvcrloopen dienstjaar zün aangesla.
gen in de Landsinkomstenbel m:;t in g, dan wel in die 
bela!:-ting zouden zijn aungc~lugell, iu(licH zij luet voor 
ecn llecl of \'001' het geheel "Hll lHl11 11,\mmcn \f\'ijstcUing 
genoten' I , 

Gaarne zou ik den gcachten HL'gec l'ingsgeIl1Hchtigcle wil
lell 'Tagen, welke de rcdel1(,11 lijll, c1:'lt ;1<111 de illhr(,illsche 
ondcrdallen-lliet-Nedel'landers binurn dc hoofdplaats, d,i. 
de gemeentc Ambóilla, niet het recht tot YCl'kicz111g van 
leden van den Ambonraad is toegekend, Ik stel dezc \Taag, 
omdat de verhouding van den gemccntel'aad van Amboina 
tot den Ambolll'aad zeC'r zekc l' gCCll anderc kan zij n dun 
b,\·, die yall den gemeenteraall \'fm l\lcnado tol den Mina
hassaraad. 

De ressorten van beide gCllleentt'raclrll wordrn omva.t door 
een grootcl' ressort, n,l. dat vun dcn Ambonl'aac1 en l\:llna
hassa-raad. Nu is aan de inheemse he ondcrdanen-niet-Np.· 
dCl'landers, ingezetenen yun YUll de gemeente en )Icnado 
wel het recht toegekend van verkiczing vun leden van den 
~linahassaraad, wat ook log isch Ü:i, omdat het ressort van dIe 
gemeente een deel uitmaakt van het district, waarbinnen de 
geme€nte gelegen is en de inheemsehen l ich daal' ook ing-e
zetenCll voelen van het district. 

Dat \'001' geUjksoortige raden ook uniformc bepalingen 
dienen te worden gemaakt, behoef ik zeke t' n iet nader aan 
te toonell, Vooral op het gebied van llPt kiesrecht onthonde 
de Regcering niet aan den een, wat zij aan den ander toe-
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(MANDAGIE, FRUIN, ADV. VOOR DE DECENTRA
LISATIE.) 
kent, want dat zon aanleiding kunnen geven tot gerecht
vaardigde grieven. 

Ik kan mij best voorstellen, Mijnheer de Voorzitter, dat 
de groep inheemsche onderdanen-ni et-Nederlanders in de 
gemeente Ambon, evenals deze bevolkingsgroep in de ge
meente Menado ten opzichte van den Minahassaraad er 
prijs op stelt het recht van vel'kiezing van leden van den 
Arnbomaad - een raad, die vOOr hnn IJlnd is ingesteld -
te bezitten . 

De heel' Fr n i n: Mijnheer de Voorzitter! Het eenige 
pnnt, dat ik hierbij ter sprake wil brengen, betreft een 
kwestie, ongeveer in denzelfden geest als zooeven door den 
heer Mandagie naar voren is gebracht. Het gaat hiel' nl. 
ook om de kwestie van het kiesrecht. Volgens het voorstel 
van de Regeering zullen in Ambon in den vervolge alleen 
maar het kiesrecht bez.itten de inheemsche onderdanen-niet
Nederlanders, welke dan de menschen nit hun eigen groep 
kiezen. Nu is naar aanleiding van dit punt in het Gede
legeerdenverslag een opmerking gemaakt en gevraagd, wat 
de reden is, waarom anderen dan de inheemsche onderda
l1en-niet-Nederlanders het kiesrecht moetcn verliezen. Ik 
hcb een antwool'd daarop in de Memorie van Antwoord 
gezocht, maar geen enkel argument knlll1en vinden, waar
om die andere groepen van personen, die in hetzelfde res
sort wonen, in het vervolg geen kiesrecht znllen bezitten. 

I k stel op den voorgrond, dat ik het volkomen 
juist acht, dat men ook hier krijgt verschillende grocpen 
van kiezers en gekozenen, want dat ligt geheel in de lijn 
van de Indische staatsl·egeling. Maar wat ik b.V. niet be
grijp, is, waarom de Nederlanders daal' geen kiesrecht, -
zoowel actief als passief - zullen bezitten. Het spreekt 
vanzelf, dat, wanneer hiel' zoowel het actief als het passief 
kiesrecht zon worden toegekend, dit voor alle Nederlanders 
daal' zou gelden, ook de genaturaliseerden. Ik vind het vol
komen beg"ijpelijk en ook noodzakelijk, dat de genaturali
seerden, die dus Nederlander zijn geworden, ten aanzien 
van zoowel het actief als het passief kiesrecht, Nederlander 
blijven. 

Wanneer ik de rede van den heer Kerkkamp goed heb 
begrepen, beschouwt hij dat Nederlanderschap van de ge
naturaliseerden zoo'n beetje als een jasje, dat men aan en 
uit kan trekken en dat men daarom uitdoet, wanneer het 
aankomt op het uitoefenen van het kiesrecht. Dat lijkt mij 
werkelijk niet juist. 

Maal' dat is voor mij tenslotte een tweede kwestie. 'Vaar 
het hij mij op aankomt, is de vraag: wat is de reden, dat aan 
de eene bevolkingsgroep geen aeticf en passief kiesrecht 
is toegekend en aan de andere wel Y 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decen
tt-alisatie: Mijnheer de Voorzitter I De heer Kerkkamp 
heeft hier de \~'aag gesteld, of het eigenlijk wel voldoende 
gC'Jnotivcerd was om in een ontwerp-ordonnantie, die hoofd
zakelijk beoogt het aanbrengen van een noodzakelijk ge
bleken technische wijziging in de Ambonsche ldesl'echt-re
geling, ook een principiëel clement op te nemen. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
Naar aanleiding van hetgeen dit geachte lid ter sprake 

heeft gebracht van hetgeen dienaangaande voorkomt in 
de Memorie van Toelichting en de Memorie van Antwoord 
zou ik hem het volgende willen mededeelen. De teelmische 
wijziging staat hier inderdaad voorop, omdat het noodig 
is thans te komen tot een aanvnlling van de bestaande 
regeling, maar daarnaast heeft het toch ook in de bedoe
ling gelegen de Ambonsche kiesrechtregeling meer aan te 
passen aan de beginselen, die elders reeds gelden. 

Daartoe is bij de voorbereiding van deze zaak naar Am
bon geschreven om aan de elders geldende bepalingen de 
aandacht te schenken en de vraag te stellen, in hoeverre 
op het oogenblik aanpassing daaraan binnen het beperkte 
kader van deze herziening mogelijk zou zijn. 

7.ooals reeds in de Memorie van Toelichting werd ver
meld, is toen van den kant van den voorzitter van den 
Ambonraad in overweg'ing gegeven, eenige wijzigingen aan 
te brengen, o. a. ook deze, dat de verkiezing van de 16 ver
kozen leden van den Ambonraad voortaan zou worden over
gelaten aan de inheemsche groep. 

ZoonIs eveneens reeds vermeld is, heeft dat voorstel bij 
de Regeering geen bedenkingen ontmoet en wel op grond 
van de overweging, dat men hiermede een aanpassing aan 
de wijze van samenstelling, die ook elders gebrnikelijk is 
krijgt, terwijl verder ook de overweging heeft gegolden, 
dat de tegenwoordig bestaande toestand daardoor prac
tisch niet veel zou worden veranderd. Men had hier im
mers e(lu vcrkiezing van ingezetcnen van het Ambonsche 
ressort bniten de hoofdplaats. Daarop heeft de heer Man
dagie reeds de aan<laeht gevestigd. Men heeft hier 
een betrekkelijk ldein Europeesch clement, dnt aan de ve1'
kie.z.ingcn knn deelnemen, zooc1at, praktisch gesproken 
eigenlijk al niet ,"cel anders plaats had dan een verkiezing 
op de wijze zooals dit ontwerp voorstelt te regelen . 

Het voorgestelde sluit zich in den opzet aan bij het stelsel 
dat reeds elders is aanvaard, waarbij men, sedert de prin
cipieele wijziging van de kiesregeling van den Volksraad, 
ook altijd ziet een verkiezing van leden, behoorende tot een 
zekere groep, uit en door de groep. 

Het lag dus voor de hand, datzelfde hier ook in t e voe
ren. Het spreekt toch wel vun zelf, dat men zoo veel moge
lijk, wanneer lZekere beginselen als juist zijn aanvaard, -
tenzij zeer dringende redenen zich laten gelden - die prin
cipes ook elders van toepassing moet verklaren, omdat men 
anders een zeel' heterogene regeling van het kies wezen zou 
krijgen, die veel kans geeft op onoverzichtelijkheid en ver
warring. 

Nu is verder door den heer Kerkkamp de vraag geopperd, 
of het dan wel juist was, die verandering zoover te laten 
gaan om ook een regeling te treffen, waardoor de vertegen
woordiging van het Nederlandsehe element en ook het 
element van de uitlieemsche onderdanen door aanwijzing 
wordt geregeld, op dezelfde wijze als bij de regentschaps
raden, waar die regeling toch sleebts een voorloopig karak
ter had. 

De heer Fruin heeft zich hierbij aangesloten, in zooverrc, 
d"t hij de Vl'aag stelde, waarom de Nederlanders hun kies

• 
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1'ocht dienen te verliezen bij de regeling, die thans aan
.bangig is. 

Mijnheer de Voorzittçr! Zooals ik zooeven al opmerkte, 
is het aantal Nederlanders, dat aan de verkiezingen voor 
-dezen raad - d. i. dus buiten de hoofdplaats Ambon -
-deelneemt, betl'ekkelijk gering. 

Nu zal men moeten rekenen met de omstandigheid, die 
rûch ook bij de regelin g van de verkiezingen voor de regent
sehapsl'aden heeft laten gelden, dat bij de verkiezing van 
]10t aantal leden, dat een algemeen Westersch belang vcr
tegenwoordigt, de vertegenwoordiging kans heeft aan den 
ülVloed van verschillende toevallige factoren onderhevig te 
..zijn, wanneer men die verkiezingen laat gcscJlicden dool' 
de plaatselijk aanwezige kleine groep. De gedachte, die 
aan een ycrkiczing ten grondslag ligt, loopt dan gevaar 
in het gedrang te geraken. Bij de instelling van de regent
schapsraden heeft men dan ook voorloopig gemeend, dat 
de bel1artig'ing van de belangen van een kleine groep beter 
verzekerd zou zijn, wanneer men die behartiging regelde 
dool' mjddel van benoemingen. Dat stelsel is aanvankelijk 
]1Ct meest practisch bevonden. 

Verdcr spreekt ook het feit, dat dit stelsel in de practijk 
voor den Ambonrancl cigen1ijk steeds heeft gegolden, Men 
lleeft daal' een raad "Ull 27 leden, waarvan cr worden ge
kozen 16 - practisch zoo goed als altijd inheemsche leden 
- terwijl dan verder dool' benoeming worden aangewezen 
de overige leden, dot zijn dns volgens het stelsel, dat tot. 
dusver heeft gegolden: 4 Nederlanders, 5 inheemsehen en 
2 uith eemsche onderdanen. In de practijk zijn de Neder
land ers daal' dus ook steeds aangewezen door benoeming, 
enkele uitzonderingen, die zich wellicht hebben voorgeda31\ 
daargelaten j dus een innovatie moet men in de regeling, 
die hier is voorgesteld, ni et zien. 

Inderdaad heeft men hiel' eigenlijk niets anders dan, 
binnen het kader van het stelsel, zoo als dat elders is aan
vaard, een 11 andhaving 'van de geldende regeling, met be
houd van dezelfde verhoudingscijfers. 

Ik meen, Mijnheer de Voorzitter, dat deze oplossing aan
beveling verdient. 1\-1en ].:: an zich wel voorstellen, dat bij 
verkiezingen dikwijls op zeel' verschillende gronden leden 
worden aangewezen. Niet altijd geeft daarbij den doorslag 
de geschildJlCic1 voo.r vCl'l'iclltin g vall bepaalde werkzaam
heden in dcn raad. Nu kan, als de vel'kiezingen zijn afge
loopen, door aanvulling correctie worden aangebracht, dool' 
alsnog personen jn den raad te benoemen, waaraan voor de 
werkzaamheden voor dien raad bijzondere behoefte bestaat. 
Dit gebeurt ook bU den Volksraad zoo. 

De heel' Kerkkamp heeft verder nog tel' sprake gebracht 
de consequentie van deze regeling, die hij bijzonder betreurt, 
n.l. dat inheemsehen die zich hebben laten natnraliseeren, 
daardoor worden uitgesloten van het actieve zoowel als 
van het passieve kiesrecht. Hij vraagt, waarom men de 
zaak niet heeft gelaten, zoools zij op het oogenblik is. Daar
op is het antwoord, dat het streven juist is geweest, de re
geling zooveel mogolijk aan te cloen passen aan cle elders 
geldige regelingen. 

Wanneer elders het principe, dat de heer Kerkkamp 
voorstaat, n.l. om speciale regelingen te treffen voor de 
genaturaliseerden, gevolgd wordt, is het natuurlijk, dat 
deze regeling 00k ,,"ordt uitgestrekt tot den Ambonraad. 
Maal' zoolang het stelsel, dat op het oogenblik fungeert, nog 
van kracht is, is het, dunkt mij, rationeel om ook het elders 
ten aanzien van de kiesregeling bestaande principe, dat 
genaturaliseerden nict worden opgenomen in de groep, die 
aan de samenstelling deelneemt, ook hiel' te laten gelden. 

De heer Kerkkamp geeft toe, dat el' geen aanleiding 
bestaat voor het treffen van een speciale voorziening voor 
den Ambonraad. Hij heeft daarbij echter wel gevraagd, 
waarom die verbetering dan ook niet in het algemeen aan 
te brengen is, n.l. om de genaturaliseerden niet uit te slui. 
ten van de bepaalde groep, waartoe zij VOOI' hun naturali. 
satie behoorden. De heel' Kerkkamp heeft gezegd, dat het 
een groote grief geldt van de personen, die hi erbij betrok
ken zijn; zij hebben het gevoelen, dat hun onvoorzien 
'reehten zijn ontnomen, dat zij uit hun eigen kring zijn 
gesloten en hij neemt, dat het wel zaak is hierin wijziging 
te brengen. 

De heel' Fruin heeft al aangevoerd, dat tegen de ver
vulling van deze'n wens eh van den heel' Kerkkamp toch 
ook wel groote bezwaren bestaan, omdat men cloor de na
turalisatie getreden is in een zekere nationale groep en 
inderdaad is het niet zoo eenvoudig zich in te denken op 
welke wijze deze regeling zou moeten geschieden. Reeds 
bij vroegere besprekingen in den Volksraad is van Regee
ringswege erop gewezen, dat men niet moet onderschatten 
de moeilijkheid om voor de inheemsehen, die genaturali
seerd zijn de noodige. regelingen te treffen. Van Regee
rlngswege is cr toen op gewezen, dat het hiel' slechts 
een zeel' kleine groep geldt; men heeft toen gespro
ken van een 5 tal personen voor wie de regeling van be
lang zou zijn. Het zouden er misschien ook 10 kunnen zijn, 
hoogstens misschien 12, maal' in ieder geval betreft het 
een Zeel' kl eine groep van belanghebbenden en toen is al 
direct gezegd: is het nu eigenlijk wel noodig, dat men voor 
zulk een toch zoo kleine groep de wetgevende machine in 
.gang brengt ~ 

Het zou natuurlijk ook nog mogelijk zijn de zaak van 
den anderen kant te bezien en op te ",VOl'pen) dat ll et niet 
zoozeer geldt de belmlg'CJl van doge/l en, die gekozen moeten 
wordell, maal' dat ook de kiezers zich telcUI'gesteld zouden 
kunnen gevoelen, omdat zij door deze regeling dc kans mis
sen die vertrouwensmannen te kiezen, die zij het liefst als 
zooclanig zouden willen zien aangewezen. l\faar, zooals ge
zegd, de mogelijkheid, om voor deze zaak een regeling te 
treffen, is nlet eenvoudig. 

De heel' Kel'kkamp heeft in November 1925 deze aange
legenheid reeds in den Volksraad ter sprake gebracht en 
de toenmalige Regeel'ingsgcmachtigdc, de a(1\.·jseur voor de 
Decentralisatie, heeft toen gewaarschuwd, dat men de zaak 
niet t e lichtvaardig moet besehou \Ven i cr moet een regeling 
getroffen worden, heeft de Regeeringsgemachtigcle gezegd, 
zooclat de gcnaturaliseerden niet alleen door een wijziging 
bet Ncclcrlandcl"scl1ap kwijtraken, maar tevens oen andere 
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positie deelachtig worden, want anders zouden z.ij krach
tens art. 109 RR. weer teruggeduwd worden in de positie 
van de Inlanders, waaraan zij natuurlijk ontgroeid zijn . 

Er zou wellicht ook een andere oplossing voor gevonden 
kunnen worden, doch zeker is wel, dat het vinden van een 
werkelijk bevrcdigende oplossing niet gemakkelijk is. 

De heer Kerkkamp hceft verder nog gevraagd hoe het 
te motiveeren is, dat men ook een regeling heeft getroffen 
voor het verleenen van hulp aan kiesmannen, die de kunst 
van lezen en schrijven niet verstaan. Hij wijst erop, dat 
de eiseh van kennis van lezen en schrijven gesteld is voor 
de kiesmannen van de regentschapsraden en vraagt, of het 
nu wel noodig is voor den Ambonraad van dezen eiseh af 
te wijken. 

Ik kan hierop den heer Kerkkamp antwoorden, dat de 
eiselt van kennis v,an lezen en schrijven tot nu toe niet is 
gesteld geweest, zoodat inderdaad een technisch bezwaar 
v~n de bestaande regeling is, dat aan een kiesman, die de 
kunst van het lezen en schrijven niet machtig is, geen 
hulp kan worden verleend. Bij het streven naar betere 
aanpaBSing van de bestaande regeling aan hetgeen elders 
- met name op Java - gold voor de regentschapsraden, is 
ook het punt van alphabetisme, het kunnen lezen en schri j
ven van kiesmannen, voor Ambon in overweging geweest, 
maar toen is juist door de plaatselijk gegeven adviezen ge
bleken, dat men het niet wensehelijk achtte, dien eiseh in te 
voeren, omdat een groot gedeelte van de Mohammedaansehe 
bevolking van liet eiland het lezen en sehrij ven niet voldoen
de machtig is, zoodat speciaal voor dit gedeelte van de 
bevolking het stellen van dien eiseh een groot practisch 
bezwaar zou opleveren. Met het oag op de feitelijk be
staande toestanden moest het stellen van den eisch van 
kennis van lezen en schrijven in de eerste plaats dikwijs 
als minder wenschelijk beschouwd worden, maar in de 
tw.eede plaats was het duidelijk, dat dan ook als techni
sche wetswijziging wCllschel:ijk moest worden geacht ecn 
bepaling, waardoor de kiesmannen, die de kunst van het 
lezen en schrijven niet machtig zijn, terzijde zouden kun
nen worden gestaan bij de uitoefening van hWI kiesrecht. 

De heer Mandagi.e heeft de vraag gesteld of het geen 
aanbeveling zou YCl'dicncn, ecn kiesstelsel voor den Am
bonraad op te zetten zooals het elders reeds bestaat - n.l. 
in de :r.finahassa - in dien zin, dat de Ambonraad meer 
wordt beschouwd als de algemeene raad voor het geheele 
betrokken land, zoodat aan die verkiezing ook deelnemen 
de ingezetenen van de hoofdplaats Amboina. 

Ik moet begiwlCn met mijn "l"erontsrhuldiging aan te 
bieden voor het geval de inlichtingen, die ik hiel' geef, wel
licht eenigszins onvolledig zullen zijn, daar de vraag niet 
in het Gedelegeerdenverslag is gesteld. 

De Voo r zit ter: Ik meen, dat dit in deze moeilijk 
geëiseht kan worden, omdat het hier een spoed-ordonnan
tie betreft met spoed behandeling; het lijkt mij dnUNm 
niet misplaatst, wanneer men hier een extra-vraag "il 
stellen. 

(ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE, KERKKAMP.) 
De beer Cab e n St u art, adviseur voor de Decentra

lisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik wenseh mij ook slechts 
te verontschuldigen, voor het geval mijn inlichtingen niet 
volkomen volledig zouden zijn. 

Altijd worden de regelingen voor de verschillende rcs
sOl'ten ingevoerd na een onderzoek, zoodnt rekening gehou
den wordt met de plaatselijke toestanden, terwijl meer 
speciaal in het oog wordt gevat de volksorganisatie, ten 
aanzien van welke men plaatseljjk natuurlijk voor zecl' uit
eenloopende toestnnden staat. 

Zooals men weet heeft te Amboina de verkiezing op deze 
wijze plaats, dat er twee kies-districten zijn, n.l. de onder
afdeeling Amboina en de onderafdeeling Saparoea. 

Dè verkiezing geschiedt door kiesmannen, welke dorps
gewijze door de kiezers worden aangewezen; de dorpen 
rz.ijn dan zoowel de negorijen als de bUl"gerkampongs. Nu 
is de kwestie, meen ik, deze, dat men bij deze kiesregeling 
is uitgegaan van de eenJleid van het dorp en dat men beeft 
gezegd: Wij willen hebben vertegenwoordigers van dorpen 
- welke laatste daartoe in zekere groepen worden samen
gevoegd - en die dorpen moeten in den raad tot uiting 
komen; zoodoende verkrijgt men, dat in iIen raad elementen 
gekozen worden, die de meeningen van de vertegenwoor
digde dorpen weergeven. Naast het voordeel echter, dat 
men heeft zuivere vertegenwoordigers van het gebied bui
ten de hoofdplaats, valt in beschouwing te nemen in hoe
ver de Ambonraad een vertegenwoordigende raad is voor 
het geheele land. Dit laatste is niet ten volle het geval. 
Men moet den Ambonraad op dezelfde wijze beschouwen 
als de gewesten in vele streken op Java, waal' ingevolge de 
ollde decentralisatiewetgeving het gewest practisch naast 
de gemeente de verzorging heeft van de belangen van het 
gebied, buiten de gemeente gelegen. Ik wil den heer Man
dagie echter gaarne de toezegging doen, dat ik alle aan
dacht zal geven aan het "oorstel om den Ambonraad een 
ander karakter te geven en daarvan meer te maken een 
raad voor het geheele Ambonsehe land. Op het oogenblik 
ben ik niet gemachtigd ~en verder gaande toezegging te 
doen, maar ik wil hem gaarne to.:<eggen, dat ik dit punt 
zal overwegen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen b.iermede de verschil
lende sprekers te hebben beantwoord. 

De heer K e rkk a m p : :r.fijnheer de Voorzitter ! Het 
zal wel aan mij liggen, maar ik kan toch niet zeggen, dat 
ik door het antwoord van den Regeeringsgemaehtigde zoo 
bijzonder bevredigd ben, want, wanneer ik mij nn dezelfde 
vraag voorleg, waarmede ik zooeven het debat heb ge
opend, nl. waarom heeft de Regeering hier eigen1ijk aan 
twee groepen kiezers het kiesrecht ontnomen, dan zon ik 
die vraag thans nog niet kunnen beantwoorden. Het eeni
ge, wat de Regeeringsgemachtigde hieromtrent heeft ge
zegd is, dat op Java eenzelfde regeling gelcJt en dat het goed 
is om de kiesrechtregeling overal gelijk te maken; op Java 
voldoet die regeling, het is dus logisch om haar buiten Java 
ook door te voeren. Maar ik heb er reeds op gewezen, dat op 
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Java, speciaal voor de regentschapsraden voorloopig de 
oplossing is geweest benoeming' van niet-inheemschen, maal' 
dan toch met de bedoeling die zaak later nog eens onder 
de oogen te zien. Nu had men in Ambon een regeling, 
waarbij ook ni et-i nh eemschcn lwnden verl<Îezell en verkozen 
worden en men neemt die regeling terug en stelt daarvool' 
een andere in de plaats, welke men, misschien wel in de 
naaste toekomst reeds, zal gaan wijzigen. Ik kan niet in
zien, dat daarvoor goede redenen bestaan. 

Verder zegt de Regeeringsgemachtigde, dat de kans op 
ycrJ<ioz.ing zoo gering is, zoodat de wijziging practisch wei
ni g YCI'sehil maakt. Mijnheer de Voorzitter! Ik kan dat 
dadelijk toegevcn. Het gaat niet om de practisehe resul
tatell , maal' om het beginsel, dat men hier zonder bepaalde 
noodzaak aan personen, die reeds kiezel' zijn, dat ki esrec ht 
gaat ontnemen. 

Daarbij komt nog, dat de kans om gekozen te worden 
zeker ni et is uitgesloten en, naar blijkt, ook niet zoo 
gering is. Ik acht het zeel' goed mogelijk, dat onder de 
16 gekozenen ook zonden voorkomen 1 of 2 Nederlanders 
dan wel uitheemschen. Die kans om gekozen te worden, 
heeft men nu ook weggenomen. 

D e Regc<'l'ingsgC'Llla cht igde zegt : H et doet er weini g toe, 
want achtera f komt altijd de benoeming dool' de Regccl'ing. 

Ik zou el' echter op willen wijzen, dat het aantal leden, 
dat dool' benoeming aangewezen wordt, niet is gewi,i,zigd. 
Het blijft, zooals het tot nu toe was, dus de kans, die zij 
hadden om te worden gekozen als niet·behoorend tot de 
groep inheemsehen, is weggevallen, zonder dat daartegen· 
over eenige compensatie staat. 

Dan de kwestie, die de heel' Fruin te berde heeft ge· 
bracht en wiens beeld de Regeeringsgemachtigde met blijd· 
schap heeft overgenomen, 111. van het jasje dat men kan 
aan- en nittrekken. Ik veronderstel, dat de heer Frnin ook 
wel ial hebben geweten, wat mijn bedoeling was. Ik begrijp 
zeer goed dat, wauneer men zich tot Nederlander heeft 
laten naturaliseeren, men ook in die positie dient te blijven. 
Doch hiel' is sprakc van een zecr bijkomstige kwestie. De 
betrokkenen waren evengoed Nederlander, vóór deze rege
ling was getroffen. Ik zie dan ook niet in, waarom het niet 
mogelijk zou zij n, een overga ngsbepaling te maken voor die 
personen, welke door deze nieuwe regeling in het bijzonder 
worden gedupeerd. Ik zou dan ook niet willen wijziging 
yall den toestand , waal'i n bedoelde pel'soll<,n zUn komen tr 
verl<eeren dool' hun naturalisatie, ik zon ce l1 youdig willen 
zien overwogen of het ni et mogelijk is, een ovel'ga ngsbepa
lin g te maken speciaal voor hen, clie reeds wal'en genatul'a-
1i seerd, vóór de l'ege]jng van het kiesrecht werd ingevoerd, 

Nu zegt de Regeel'ingsgemaehtigde wel, dat dit een af· 
wijking zou zijn van en eenmaal aangenomen stelsel en dal 
zulks toch luet gewenseht kan zij n, maal' daal' stel ik tegen. 
over, dat nagenoeg ieder stelsel zijn uitzonderingen heeft 
en ik zie dan ook volstrekt niet in waarom het niet mogelijk 
zou zijn te bepalen, dat uitsluitend voor de uitoefening van 
het kiesrecht tot bepaalde groepen - in dit geval tot de 
groep inheemsehen - ook zullen behoorcn de genaturali
seerde Nederlanders, die daartoe den wenseh te kennen ge-

H andelingen. Zittingsjaar 1927~1928 . 

(KERKKAMP, MANDAGIE, FRUIN.) 
vcn on vóór de invoering dol' kicsl'cchtl'cgcling waren ge
naturaliseerd. Ik hoop in ieder geval, dat de Regeering 
deze kwestie nog eens zal overwegen, WalUleCl' een wijziging 
van de bestaande ki esl'cc htl'egeling aun de orde komt. Ik 
wil (hHU'lHlI1 toevoegen, dat ik hoop, dat die w:ij!i'...ig ing niet 
al te lan g op zich zal laten wachten, want de thans bestaan
de l'egeling voldoet in vele opzichten in de pl'actijk niet. 

Dan is Cl' nog een punt vall meer ondergeschikt belang, 
uI. de kwestie "all den cisch van de kennis van }GZcn en 
schrijven, welke in dit geyal niet aan de kiesmamlen wordt 
gesteld. De Regeeringsgemaeht igde heeft gezegd, dat die 
eiseh ook thans niet bestaat en dat men, om de regeling 
\'olle(]jg te maken el' bij ll eeft gevoegd dat, wanneer kies
m81111en niet kunnen schrijven, zij zich kunnen laten bij
staan dool' anderen. Maal' ik stel daartegenover, dat die 
regeling op J ava wel bestaat. En waarom slnit de Re
geering zich hiel' nu weder niet aan bij de op Java bestaande 
regeling ? Waarom stelt nu de Regecl'ing niet, evenals op 
Java het geval is, aan de kiesmannen den eiseh, dat zij kun
nen lezen en sehrijven 1 \'1' el voert de Regeeringsgemach
tigde aan, dat er sommige groepen zijn, waarin zoo weinig 
personen voorkomen, die kunnen lezen en schrijven, dat 
het eenigszins bezwaarlijk wordt, indien men dien eiseh ook 
hi el' stelt, maar ik ben van meening, dat, wanneer men Diet 
uitsluitend den eisch stelt van het schrijven in Latijnsche 
karakter, maal' ook toestaat, dat de stembiljetten in Ara· 
bisehe karakters worden ingevuld, zooals bij de andere kies
regelingen .het geval is, dit bezwaar niet van overwegende
beteekenis zal zijn. Waar de Regeering blijkbaar zoo hee.ht 
aa n bestaande regeling'en en de ondel'havige regeling in 
overeenstemming wil brengen met de elders bestaande, ligt 
het, dunkt mij, voor de hand, dat ook in dit opzicht de 
Java regeling wordt overgenom en en ebt 001< aan cle 
ki esma nnen in het ressol·t Ambon de eiseh gesteld wordt, 
dat zij kunnen schrijven. 

De beer Man dag i e : Mijnheer de Voorzi tter ! Ik kan 
genoegen nemen met de verzekering vun den geachten Re
geeringsgemaehtigde dat zal worden overwogen, van den 
Ambolll'aad een Raad voor bet geheele land te maken. 

Ik betwijfel echter een igszins, of di t niet reeds het geval 
is, omdat ik in art. I , lid 1 van stuk 2A lees : 

"Het derde lid van artikel 3 wordt gelezen als volgt: 
,, (3) Van de leden wOI·den zestien inheemsehe on

derdanen-niet-Kederlande l"s dOOl' verk iez in g aa ngewe
zen. De overige worden benoemd i voor twee dezer 
leclen dient de gemeentemacl een 111.1llbeyclin g in" . 

Ik zie daarin dus een aanwU7.ing, clat de gemeenteraad 
wel degelijk met clen Ambol1r1.1ad te maken 'heeft, redenen 
waarom de Regeerin g het nooelig heeft geacht de gemeente
raad aan de brnoCll1ing yan dc J('den VH n den Ambonraad 
te cloen medewerkcn . 

De heel' F l' U in : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeel'ingsgemachtigde heeft naar aanleiding van mijn 
vraag, waarom de Regeeril1g Cl' niet toe is overgegaan om 
ook als van ouds aan de Nederlanders en andere bevol-
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kingsgroepen actief en passief kiesrecht toe te kennen, ge
antwoord, dat deze kwestie eigenlijk praktisch 'weinig te 
beteekenen heeft, aangezien het aantal van die Nederlan
ders en ook van personen van andere bevolkingsgroepen 
wo gering is. 

Mijnheer de Voorzitter! Nn is de kwestie van gering 
dan wel niet gering een zeer relatief begrip en daarom zon 
ik er mijnerzijds prijs op stellen, indien ik van den ge
achten Regeeringsgemachtigde zou mogen vernemen, hoe
veel Nederlanders ongeveer voor de uitoefening van een 
dergelijk kiesrecht in aanmerking zouden komen en dus 
ook hoeveel Nederlanders tengevolge van deze regeling 
hun kiesrecht znllen verliezen. Hetzelfde zou ik dan ook 
gaarne hooren ten aanzien van de andere bevolkingsgroe
pen, die haar kiesrecht door deze regeling zullen kwijtra
ken. De opgave behoeft niet tot in alle deelen nauwkeurig 
te zijn, het komt er op een tiental niet op aan. Als ik 
'maar eenig idee heb van dat aantal. Van dat antwoord 
znl afhangen, of ik voor of tegen deze ordonnantie zal 
kunnen stemmen. 

~Iaar, :Mijnheer de VoorzHter, een vun de zaken, waarop 
de heer Kerkkamp zeer terecht de aaudacht gevestigd 
heeft, is, dat de andere bevolkingsgroepen, zoo als de Ne
derlanders, Chineezen en Arabieren e.a. wel degelijk hun 
actief zoowel als passief-kiesrecht znllen kwijtraken en 
daarvoor niets in de plaats krijgen, terwijl het heelemaal 
niet zeker is, dat in den tegenwoordigen Ambonraad en
kele vertegenwoordigers van die andere bevolkingsgroepen. 
die door die wijziging uit dien raad zullen worden verwij
derd, zullen zitten, met het gevolg, dat daardoor dus het 
aantal leden der andere bevolkingsgroepen in dien raad 
kleiner zal worden dan tot nog toe het geval was. 

In elk geval, Mijnheer de Voorzitter, al gebeurt dit niet 
in de praktijk, in theorie is de opmerking volkomen jnist. 

Waar ik nu vooral tegen opkom, is, dat de Regeering 
zoo iets doet, zonder daarop ernstig onze aandacht te ves
tigen en zonder het als ik het zoo noemen mag, behoorlijk 
te motiveeren. 

Voorts heb ik nog een enkele opmerking te maken naar 
aanleiding van hetgeen de heer Kerkkamp tegen mij heeft 
gezegd over het beroemde jasje, dat naargelang van om
standigheden kan worden aangedaan of uitgetrokken. Ik 
wil dit geachte liel gaarne toegeven, dat die vergelijking 
misschien een beetje overdreven was, maar ik heb mij toch 
wel over enkele opmerkingen van den heer Ketkkamp ver
wonderd en wel hierover, dat hij een belangrijk recht en 
bevoegdheid van een staatsbmger als het kiesrecht, kwali
ficeert als een bijkomstige kwestie. 

De heer K er k kam p: Een bijkomstige kwestie in 
verband met de naturalisatie. 

De hecr Fr u in : Zoo'n uitspraak, als waarop ik wees, 
had ik niet verwacht uit den mond van een vrijzinnig 
man als de heer Kerkkamp. 

De heer Co hen St u art, adviseur voor de Decentra
lisatie : Mijnl1eer de Voorzitter! De heer Kerkkamp is 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
nog teruggekomen op de kwesti e betreffende de ontneming 
van het kiesrecht en heeft betoogd, dat op Java en Ma
doem de regeling der aanwijzing van niet-inheemsehe leden 
van den raad door benoeming voodoopig is, terwij l in Am
bon de zaak anders wordt, doordat men daar het bestaande 
verandert, terwijl een herziening van de kiesrechtregeling 
in het algemeen toch spoedig noodig zal zijn. 

Hij heeft een tegenstelling gezien in het feit, dat men 
zich hiel' aansluit aan de Javaregeling en lZ.ich daarentegen 
ten aanzien van den cisch van kennis "an lezen en schrij· 
ven van den kiesman niet heeft aangesloten aan de Java
regeling, maar de speciale Ambollsche wijze van verkiezing 
gevolgd heeft. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen opmerken, dat 
die afwijking wat betreft den eisch van kennis va nIezen 
en schrijven gemotiveerd is met liet oog op de feitelijk be
staande plaatselijke toestanden, terwijl men in het andere 
geval niet kan wijzen op plaatselijke toestanelen, die zouden 
noodzaken tot afwijking vall de eischen van bet stelsel. 

De zaak is dus deze, dat Cl' op het oogenblik llaar ge
streefd wordt, het stelsel, waar dat mogelijk is, ook voor 
Ambon in toepassing te brengen, terwijl men daarbij tevens 
zorgvuldig rekening houdt met de plaatselijke toestanden. 
Mijnheer de Voorzitter! Het lijkt mij, dat niet anders kan 
worden gezegd dan dat dit een gezoude gedachtengang is. 
Aan den eenen kant dient men h~t algemeen beginsel te 
laten gelden, maar aan den anderen kant moet dat niet 
zoover gaan, dat men daarmee de plaatselijke omstandighe
den geweld aandoet. 

Nu heeft de heer Fruin gevraagd: als het aantal van de 
niet-inheemsehe kiezers 200 klein is, hoeveel menschen zul
len dan door die wijziging hun kiesrocht kwijtraken' Ik heb 
heb op het oogenblik tot mijn spijt die cijfers niet tot mijn 
beschikking; wel blijkt de verhouding uit de statistische 
gegevens. Indien cle heer Fruin dit wenscht, ooal ik hem 
deze cijfers nog nader mededeelen. Maar uit de adviezen 
der plaatselijke autoriteiten is duidelijk gebleken, dat de 
niet-inheemsche groepen in het oude Idesstelsel "igenlijk 
niet tot haar recht komen. Dat is ook een voor de hand 
liggend motief geweest, waarom verkiezing dOOl' benoeming 
is aangevuld. Men heeft gemeend de belangen, die verder 
nog behartigd moeten worden, hot beste tot hun recht to 
kunnen doen komen door benoeming. Men kan eigenlijk 
hier dna niet spreken van het verliezen van het kiesrecht. 
Practisch is voor die andere groepen het kiesstelsel nooit 
nn veel beteekenis geweest. 

Zooals gezegd, betreft het hier dus een doorvoering van 
het stelsel, waarbij practisch in het bestaande niet veel ver
anderd is. Dat is de grondgedachte geweest van deze zich 
zooveel mogelijk bij de techniek van het nieuwe kiesstelsel 
aansluitende regeling. 

De heer Kerkkamp heeft gevraagd of het niet mogelijk is, 
de beginselen van de kiesregeling in hun geheel nog eens te 
overwegen, want naar zijn meetring voldoet die regeling nog 
niet. Ik heb de moeilijkheden, die afwijking van het stelsel 
ten aanzien van de genaturaliseerden practisch ·'Zou ontmoe
ten, reeds besproken, maal' het spreekt vanzelf, dat de aan-
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(ADV. VOOR DE DE CENTRALISATIE, VOORZITTER, 
DE HOOG.) 
dacht blUft geycstigd op de wensehelijkheid van eventlleele 
veranderingen, clie de kicsl'egcling in het algemeen zou 
moeten ondt!l'gaan. 

Nu zou ik cr wel op willen wijzen, dat I;et bij deze kwestie 
op het oogenblik alleen gaat om de speeiale toestanden in 
Ambon. Ik kan hier dan ook op het oogenblik nog niet een 
herziening "an de beginselen van de kicsl'cgcling in het al
gemeen toezeggen, ook al orndat dit nUjn competentie te 
buiten gaat en, zooals vanzelf spreekt, de kiesregeling voor 
gemeenten en locale l'CSSOl'ten zich heeft aan te sluiten hij 
de kicsl'cgcling welke voor den Volksl'aad enz. geldt. Wat 
de heel' Kerkkamp wenseht is inderdaad het op de helling 
zetten van ecn hcmicning van het kiesstelsel in het algemeen. 

Het spreekt vanzelf, dat dat hier niet aan de orde is 
en het is op het oogenblik moeilijk, daaromtrent bepaalde 
toezeggingen te doen. lIraar ik twijfel er niet aan, of de 
wenseh, dool' den heer Kerkkamp geuit, 'zal bij het even
t uccl nader in overweging nemûn van de beginselen van 
ons kiesstelsel, zeker ook de aandacht van de Regecring 
hebben. 

De heer ~{andagie heeft nog de vraag gesteld, of eigen
lijk de Ambol1l'aacl niet l'eeds het karakter heeft van een 
raad van het g~heete lanu, waal' de gcmecnteraac1 reeds 
dool' aanbeveling van een aantal leden op de samenstelHng 
van den Ambollraad invloed heeft. Mijnheer de Voorzit, 
ter ! Die opmerking van den heel' Mand'agiil is in zooverre 
juist, dat, hoewel men hier niet heeft een vertegenwoordi
ging reehtstl'eeks van den gemeenteraad in den Ambon
raad, toch de ,gemeenteraad dool' aanbeveling van een aan
tal leden wel een zekeren indireeten invloed heeft - zoo 
zon ik het willen noemen - op de wijze van samenstelling 
van den Ambonr8nd. Als ik het wel heb komt het door den 
heer ~1:anda gie gezegde neer op dele vl'aag: is het niet 
mogelijk, clnt dool' cpn 1'echtstrccksche ldesrechtl'cgeling de 
j\ mbonraad op duidelijk uitgesproken wijze invloed krijgt 
op de vertegenwoordiging van het geheele land? Die 
vraag zal g'aarne nader worden overwogen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' z i t ter: Ik meen, dat de heer De Hoog nog 
een opmerking had naar aanleiding van dit onderwerp. Ik 
geloof niet, dat de vergadcring er bezwaar tegen zal ma
ken, dat de hect' De Hoog alsnog hierovcr spt'eckt en VC1'

leen dezen dus het wool'd. 

De heel' De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! De heel' 
Kel'l<l<amp heeft de aandacht. gevestigd op een gedeelte 
van de g'cnaturalisccrdcn, die dus thans zijn Neder1anders. 
In verband met het feit, dat zij dus straks in aanmerkillg 
komen voot' een benoeming dool' do Regeering in den Am
bonraac1, wensch ik cr de aandacht van dc Rcgeering op 
te vestigen, dat het naar mijn meening onjuist zou zijn, 
wanneer de Regccring overging tot de benoeming van een 
genaturaliseerd persoon, die zich echter Inlander voelt en 
dan ook als zoodanig opkomt voor de belangen van de 
Inheemsehe bevoll<ing, terwijl de Regeel~ng dezen persoon 
zou aanwijzen als de persoon, die zou moeten opkomen 

(DE, HOOG, ROEP, VOORZITTER, ADV. VOOR DE 
DECENTRALISATIE.) 
VOOl' de behartiging van de belangen der Europeesehe ge
meenschap. Ik zou clit onjnist achten en daarom wenseh 
ik hierop de aandacht van de Regeering te vestigen. 

De heel' K e rkk a m p: Dus U zoudt ze heelemaal wil
len uitsluiten j 

De heer De Hoog: Tenslotte ja. 

De heel' Roe p: Mijnheel' d" Voorzitter! Zoudt U mij 
nog willen toestaan, een vl'aag te stellen j 

De Voo l' z i t ter: Het woord is aan den heer Roep. 

De heer Roe p : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb met 
veel belangstelling het antwoord van den Regeeringsge
machtigde afgewacht op het verzoek om inlichtingen van 
ons geacht medelid, den heer Fruin, hoeveel Nededanders 
en hoeveel Chineezen - ik zal die praetisehe kwalificaties 
maar gebruiken - yall het kiesrecht voor den Ambonl'aad 
zullen worden uitgesloten, indien deze regeling in werking 
tl'eedt. De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft, als ik mij 
niet vcrgis, daarop geantwoord, dat hij die gegevens zoomaal' 
niet kan mecledeelen, lll.1ar dat Jlij daaromtrent wel sta
tistische gcgevens te zijner bcsclukldng JlCcft. Deze om
standigheid maakt het voor mij moeilijk, op dit moment 
over dit onderwerp te stemmen. Ik zou het zeel' op prijs 
stellen, indien de geachte Regeeringsgemachtigde zich de 
moeite zou willen getroosten, om ons college - althans 
mij - mededeelillg te doen, hoeveel kiezcrs van de beid-e 
genoemde landaarden door deze re.geling van hun kies
l'echt zullen woeden uitgesloten . "\\Tannccr ik dat eenmaal 
wcct, acht ik mij eerst bevoogd, mijn stem OV(}l' het voorstel 
del' Regeering nam' yolle bewustheid uit te brengen. 

De Voo l' zit tel': Wat is eigenlbk Uw bedoeling met 
deze vraag"? Zooals U weet, geldt het hiel' ecn spo cd

kwestie, 

De heer Roe p: Het lijkt mij toe, dat el' in het geheel 
geen bezwaar tegen zou bestaan, indien - waal' de gegevens 
bekend zijn - een uitstel van 5 à 10 minuten zou worden 
gegeven. Dat is uit den aard een kwestie, die de geachten 
Regeel' ingsgemachtigde in de eeJ'ste pInats aangaat. 

De Voo l' zi t tel' : Dan zouden wij bijvoorbeeld nu 
kuunen paUseel'Cll. Veel kiezel's zullen het vermoedelijk niet 
zijn, die worden uitgesloten, want de hoofdplaats valt cr 
buiten. Vlenscht we1licht de Regeeringsgemachtigde nog 
eerst den heel' Roep te beantwool'den j 

De hel' C 0 hen St 11 a l' t, adviseur VOOl' de Deeentl'ali
satie: :Mijnheer de Voorzitter! De gedetailleerde gegevens, 
die de heer Roep bedoelt, heb ik niet onmiddellijk tot mijn 
beschikking; wat ik bedoeld heb 111_et statistische gegevens, 
zijn de volkstellingseijfers. 
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De heer Roe p: lIfijnbeer de Voorzittel' ! Mag ik even 

meer concreet mijn bedoeling toelichten' Ik zou, wan
neer bijv. een 50-t81 Nederlandsehe kiezers, tengevolge 
van deze regeling nu en voor de toekomst van hun be
voegdheid om aan de verkiezing deel te nemen, zouden 
worden uitgesloten en geen invloed zouden h-uunen uitoe
fenen op de personen, die hun groep vertegenwoordigen, 
dat aantal zeer belangrijk vinden en daarom tegen het ont
werp stemmen. Met deze opmerking wil ik aaugeven, dat 
het voor mij hier een eardinaal punt betreft. 

De heer Co hen St nar t, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzi tter ! De zaak is deze: men 
heeft tot dusver gehad een kiesstelsel, waarbij, zooals dui
delijk in de prnktijk is gebleken en hetgeen ook door de 
uitgebrachte adviezen is bevestigd, het niet-inheemsehe 
element een geringen invloed heeft gehad op de resultaten 
van de verkiezingen. 

(ROEP, STOKVIS.) 
stellen de inlichtingen te mogen ontvangen, die in de eerste 
plaats door deu heer Fruin gevraagd zijn. 

De heer S tok v i B: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou toch 
een enkel woord van protest willen laten hooren tegen het 
betoog van den heer De Hoog. 

Ik ben het met den heer Kerkkamp volstrekt niet eens, 
dat wanneer iemand zich heeft laten naturaliseeren, "en 
van de natuurlijke gevolgen van die naturalisatie wu kun
neu worden uitgeschakeld. 

De heer K e rkk am p: Dat "natuurlijk" voegt U erbij. 

De heer St 0 k v is: Natuurlijl.< is een gevolg van de 
naturalisatie, dat men niet krachtens de onde nationaliteit 
kiezer kan zijn. Als iemand zich laat llaturaliseeren, heeft 
hij, althans wettelijk, een anderen landaard aangenomen en 
kan hij zich niet vroeger of later van een van de gevolgen, 
die hij zelf heeft gewild, ontdoen. 

De heer K e rkk am p: Vroeger was het niet zoo. Daar 
gaat het hier juist om. 

Van hetgeen nu wordt voorgesteld kan dus eenvoudig 
gezegd worden, dat het aan den bestaanden toestand zoo 
goed als niets verandert, het is dus een zaak, waardoor 
de niet-inbeemsehe kiezers practisch niet in hun belangen 
worden geschaad; hun belangen zijn vroeger ook altijd 

De heer S tok v is: Daarom sta ik ook tegenover het 
veilig geweest door het recht van benoeming van 11 niet-

betoog van den heer De Hoog, die een ander gevolg, aan verkozen leden van den Ambonraad. Dat systeem is ge-
een naturalisatie verbonden, ongedaan wil maken. Het behandhaafd. De voorgestelde wijziging heeft in dit op-
treft hier het recht van benoembaarheid in bepaalde bezicht inderdaad een beteekenis van zeer ondergeschik-
trekkingen, dat aan een naturalisatie verbonden is. De 

te waarde. Het kunnen natuurlijk een paar kiezers meer 
heer De Hoog heeft dergelijke achterstelling voor zijn groep 

of minder zijn, die door deze wijziging hun stem ni!'t meer 
ook in vroeger jaren ondervonden. zullen kunnen uitbrengen, maar het spreekt vanzelf, dat 

wanneer men heeft een inheemsche bevolkingsmassa bui
ten de hoofdplaats Amboina, de invloed vall die kiezers 
van anderen landaard zeer op dcn achtergrond treedt. Dit 
blijkt uit hetgeen is medegedeeld en is zoo vanzelfsprekend, 
dat, al zijn hieromtrent geen gedetailleerde cijfers beschik
baar, de verklaringen van de plaatselijke autoriteiten hier
omtrent als geheel plausibel mogen worden bcschouwd. Ik 
geloof uiet, dat men hierin kan zien een achteruitstelling 
van de groep, die de hcer Roep op het oog heeft. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! De geachte Re
geeringsgemachtigde heeft gezegd, dat de invloed van de 
Nederlandsche kiezers - om mij tot dit deel van de kiezers 
te bepalen - thans zeel' gering is. DezE.- kiezers zijn in het 
verleden reeds zeer op den achtergrond geraakt, doordat 
hun invloed te niet ging bij het groote aantal Inlandsehe 
stemmen. 

Dat is volkomen waar, maar bij een nieuw systeem zou 
juist bereikt kunnen worden, dat de invloed van de stem
men van die Nederlanders niet op den achtergrond zou ko
men, wanneer die groepen eigen afgevaardigden door mid
del van de verkiezingen zou kunnen aanwijzen. Dan zou. 
den die Nederlanders juist htm vollen invloed gaan uit
oefenen bij de samenstelling van den Ambonraad, wat het 
N edcrlandsche gedeelte der leden betreft. Daarom b~if 
ik het een belangrijk punt vinden en ik zou het op prijs 

De heer D e Hoog: Zeker. 

De heer St 0 k v i s·: Het gaat niet aan om, wanneer per
sonen eenmaal Nederlander geworden zijn, onderscheid te 
maken tusschen de eene groep Nederlanders en de andere. 
Daarom verwondert het mij wel eeuigszins, dat hier van de 
zUde van den heer De Hoog met de ervaringen van zijn 
groep, in practisch politiek opzicht een scheidiug wordt 
bepleit tusschen de eene en de andere groep . 

De heer D e Hoog: Maar wij behartigen de Euro
peesche belangen. 

De heer St 0 k v is: Men moet ook nict onderscheiden 
de behartiging van de Europeesche belangen ell de andere 
belangen. Zij zijn er natuurlijk wel, maar wettelijk niet. 

Ik wilde echter nog gaarne miju stem even motiveeren 
over het ontwerp. Ik zal niet zeggen, dat de vorm, waarin 
de bedoeling is geuit, in alle opzichten te prijzen is, maar de 
bedoeling is toch om den Ambonraad, wat het karakter, de 
samenstelling en de wijze van samenstelling betreft, in 
analogie te brengen met de regentschapsraden. 

Wanneer men zoo het geval ziet, dan dunkt het mij toch 
ook rationeel, dat men, ook omdat practisch zoo weinig 
is gebleken van dat kiesrecht van de Nederlanders, zegt: 
wij gaan nu een zelfde stelsel voor dezen overwegend in-
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(STOKVIS, VOORZITTER, ROEP, ADV. VOOR DE 
DECENTRALISATIE.) 
heemsehen raad volgen, als wij hebben gedaan ten aanzien 
van de regentschapsraden en de onderdanen. Nederlanders 
wijzen wij ook aan, zoo als bij de regentschapsraden het 
geval iS

j 
dool' middel van benoeming. Wanneer inderdaad 

- Illaar dit moet natnurlijk vaststaan - de Ambonraad 
in zijn karakter en samenstelling beoogt te ~n wat ook 
de regentschapsmden op J a va zijn, dan dunkt mij, dat er 
in r edelijkheid weinig bezwaar kan bestaan tegen de her
vorming, die thans wordt voorgesteld. 

De Voo l' zit t e l' : Wenseht de heel' Roep van zijn 
verzoek tot schorsing del' vergadering een bepaald voor· 
stel te maken 1 

De heel' Roe p: Ik laat dit gaarne aan Uw beleid over, 
Mijnheer de Voorzitter . Wanneer ik geen bevredigende 
toelichting van' den Rcgccl'iugsgemachtigcle krijg, za] ik 
mij van stemming onthouden. 

De heer Co hen S t u art, adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnhee,' de Voorzitter! Ik zou nader nog op het 
volgende de aandacht w illen vest igen. 

De beschikbare statistische cijfers geven inderdaad een 
zeol' g l'ootc meerderh eid aan van de lnlandschc bevolkin g 
ten opzichte van de EUl'opeesche. Men vindt aangegeven 
voor het gewest Amboina een cijfer voor de manncn van 
98401 Inlanders, tegenover 816 Europeanen. 

De Voo l' zit t e l': Daal' is immers de hoofdplaats 
Ambon bij inbegrepen? 

De heel' Co h e n St u art, adviseur voor de Decentra
Iisatie : Uit deze cijfers blijkt weI, dat er een groote tegen
stelling bestaat tusschen het aantal Inlanders en Europe
anen. Nu is het bekend, dat aan dC'le statistische cijfers 
clikwijls veel hapert. Zij ziju niet alle betrouwbaar te aeh
tCIl en ik zou ook niet gaarne zonder meer op deze cijfers 
afgaa n. Li ever ga ik af op het advies, dat ik uit Ambon 
heb gekregen, waaruit hlijkt, dat de belangen van de Euro
pccsche bevolkingsgroep dool' de hiel' voorgestelde regeling 
ni et op den achter grond geraken. 

Ik wil echter gaarne toezeggen - misschien is clit op het 
oogenb1ik voor den heel' Roep een voldoende bevrediging 
en het voornemen hiertoe bestond ook reeds bij mij - dat 
de verschillende plaatselijke kiesstelsels nader zuUen wor
den vergeleken. 

Bij dat onderzoek zal ook worden overwogcll, of het wel
licht met het oog op de buiten de hoofdstad Ambon aan
wezige Europeanen niet mogelijk zou zijn, eventueel ook 
voor de ui theemsehe onderdanen een kiesregeling in te 
voeren .. 

Ik meen te mogen aannemen dat bij de uit;lebrachte ad
viezen de belangen van de Europeanen en de Vreemde 
Oosterlingen niet uit het oog zijn verloren, maal' het is toch 
ni et onmogelijk. dat bij nader onderzoek een ander licht op 
de pl'incipieeele zijde van dezc zaak zal vallen . 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

(FRUIN, ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE, 
VOORZITTER.) 

De heer F I' n in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaar
ne naar aanleicling v·an de toezegging van den geachten 
Regeeringsgemaehti gde, dat zal worden nagegaan of moge
lijk voor Europeanen en Vreemde Oosterlingen het ki esrecht 
opnieuw zou moeten worden ingevoerd, willen vragen: Is 
het eigenlijk niet veel verstancliger om op het oogenblik in 
de kicsreehtregeling geen wijziging aau te brengen, doch te 
wachten tot het onderzoek is afgeloopen. M.a.w. is het niet 
gewettigd,. de ontwerp-wijziging, clie op het kiesrecht betrek
king heeft, thans in te trekken. Dit lijkt mij zoo voor de 
hand liggend, dat het mij eigenlijk verwondert, dat de ge
achte Regeeringsgemaehtigde niet uit zichzelf op dat denk
beeld gekomen is. 

De heel' C 0 h e n S t u a rt, adviseur voor de Decentrali
satie : Mijnheer de Voorzitter ! 'regen hetgeen de heel' Frnin 
heeft ge vraagd, bestaat het bezwaar, waarop ik r eeds heb 
gewezen, nl. dat men op het oogenblik in den geda chtengang 
van het ontwerp krij gt een verdere doorwerking op Ambon, 
van het elders r eeds bestaande beginsel voor zoo vel' zich 
daal'tegen plaatselijke toestanden nie t verzetten, terwij l 
practisch overigens niet vccel verandert. Het komt mij 
met het oog op dit 1aatstc niet noodig voor de wijziging 
uit te stellen tot na aflo op van een nader in te stellen 
onderzoek. 

De hocr Kan: Dan heeft het in te stellen onderzoek ook 
geen waarde, 

De heel' C 0 hen S t u art, adviseur voor de Decentrali
satie: Mijnheer de Voorzitter! H et spreekt vanzelf, dat het
geen op het oogenblik wordt voorgesteld, betel' den ge
dachtengang van het elders geldende systeeem weergeeft 
dan het geeu nu bcstaat. Men heeft nn overal elders ver
kiezingen dool' eu uit de eigen groep ; dat wordt dan ook op 
het oogenblik als practisch op den voorgrond tredende inge
voerd; verder kan men, als inderdaad andere belangen te 
behUl'tigen vallen, dit nader onder de oogen rlien. 

De Voo r zit t e r: Wij verkeeren in het moeilijke ge
val, dat er voor eventueele schorsing moeilijk tijd te vinden 
is, omdat de termijn voor belHlIldeling in dit college op 
25 l~ebl'uaI'i afloopt. Ik hcb t t'ouwens ook niet den indruk 
gekregen, dat het College als geheel bepaaldelijk op schor
s ing gesteld is . Ik zou daarom willcn voorstellen tot stem
ming over te gaan. 

De ontwerp-ordOlUlantie tot wlJZlgrng van de instcllings
ordonnantie van den Ambolll'aad (st. 2A) wordt in stem
ming gebacht en aangenomen met 15 stemmen voor en 4 
stenunen tegen. 

V 6 6 r stemmen de heeren: Djajadiningl'ut, Kerkkamp, 
Blaauw, Koesoemo J ocdo, Soejono, Van H elsclingen, Dwi
djosewojo, De Hoog, Soekawuti, Schmutzer, Mandagic, Stok
vis, Alimocsa, Koesoemo Octoyo en de Voorzitter. 
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'I' eg c n stemmen de heeren: Kan, Roep, Fruin en Kiès. 

. De ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de regeling der 
verkiezing van leden van den Ambonraad (St. 2B) wordt 
zonder hoofdelijke stcnuning aangenomen. 

Dc Voo r zit ter: A a n deo r dei s het v e r
Z 0 e k s c h r if t 5 van het 6e rap por t van d e 
commissie voor de verzoekschriften. 

Di t vcrzoekschrift luidt: 
5. Verzoek, gedagteekend Madjalengka 14 Maart 

1927, van Raden Soerjana, om uitbetaling van schade· 
loosstelling voor de uitgifte van gronden in erfpacht 
aan de snikeronderneming Kadipaten. 

Bricf van den 1sten Gonvern·ements Secretaris van 5 
December 1927 No. 2447/B heeft op dit verzoek betrek
king. 

(VAN HELSDINGEN.) 
meerderen, waaraan niet voldaan is en ten derde mogen re~ 
kesten aJleen ondert.eekend worden uit naam van meerdere 
personen door of vanwege lichamen, wettelijk samengesteld 
of als zoodauig erkend, en in dit geval uiet anders dan over 
onderwerpen, tot hun bepaalde werkzaamheden behoorend. 
Of aan dit laatste is voldaan, blijkt niet uit het rekest. Ook 
blijkt niet; of bedoelde persoon spreekt in een bepaalde 
kwaliteit of namens een bepaald lichaam. Ik zal verder niet 
ter sprake brengen de vraag, of en in hoeverre art. 166 l.s., 
door art. 8 der Grond wet wijziging heeft ondergaan. 

Het rekest heeft schadeloosstelling gevraagd voor eige
naren der gronden of wel voor de erfelijk-individueele be
zitters. Herhaaldelijk blijkt nit de bewoordingen van het 
rekest, dat men zich op dezen grondslag heeft gesteld. Ik 
haal slechts enkele uitspraken aan, o.a. 

"die erfelijk-individueel bezit zijn van de 300 bOI'cn
genoemde personen". 

In 1902 en 1903 verzocht Rasita, "die gronden terug te 
mogen hebben". 

dat "in 1904 ecn rekest werd ingcdiendy om hun res
pectieve gronden terug te mogen hebben I) ; 

dat het "na het verstrijken van het contract thans 
noodzakelijk is, aan de betrokkl'ln eigenaren een waar-
schuwing te geven" 

dat de verlenging is gegeven 
"zonder medeweten van en overleg met de betrok

ken eigenaren der gronden". 

De Commissie stelt voor, adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemd Regeeringsschrij
ven, te berichten, dat waar onder de in het vel\zoek 
bedoelde erfpachtspercenten geen gronden begrepen 
zijn, welkc wederrechtelijk aan de bevolking ontno
men zijn, voor uitbetaling van een schadeloosstelling, en 
alleen op grond van de omstandigheid, dat de bevol
king bU de verlenging van den erfpachtstermijn wel
licht niet is gehoord, ook naar het oordeel van de In de conclusie van het rekest wordt juist als grondslag 

voor de schadeloosstelling uitdrukkelijk betoogd, dat Conlmisslc 
geacht. 

geen t.ermen aanwezig kunnen worden 

De Voo r zit ter : Hct uitstel van behandeling van dit 
verzoek heeft in de vorige vergadering, waar dit verzoek
schrift ook reeds in discussie is geweest, plaats gehad op 
verzoek van den heer Van Helsdingen. Wenscht de hcer 
Van Helsdingen omtrent dit rekest nog· enkele opmerkin
gen te maken. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter ! 
Ik kan geheel accoord gaan met de door den heer Stokvis 
in de vorige vergadering van het College geuite meening, 
dat het op het oogenblik niet het geschikte moment is om 
een principieel debat te openen over de verschillende agra
rische en andere kwesties, die met de erfpacht verband hou
den. Zoo is er natuurlijk o.m. ook geen sprake van, dat 
wij op het oogenblik de gcldigheid van de bestaand agra
rische wetgeving aan de orde zouden kunnen stellen, te 
meer niet, omdat geen Regceringsgemachtigde aanwezig is, 
die ons van antwoord zon kunnen diencn. Ik zal mij dus 
strikt bepalen tot het rekest. 

In (Ic eerste plaats zou ik willen opmerken, dat het rekest 
van Raden Soerjana schadeloosstelling vraagt voor 300 per
sonen. De wijze, waarop het rekest is samengesteld komt in 
het geheel niet overeen met het voorschrift van art. 166 
l.S ., waarin drieërlei eisch wordt gesteld: in de eerste plaats 
schriftelijke indiening, waaraan is voldaan; ten tweede per
soonlijke indiening en niet ondcrteekening in naam van 

"zij voor een bepaalden tijd hun recht op de thans 
in erfpacht gegeven sawahgronden verliezen". 

Het is duidelijk, dat de grondslag van het rekest wordt 
gezocht in een nog bestaand recht van de betrokken per
sonen op de bedoelde gronden. 
. De ingezetenen, waarvan rekestrant zich de tolk maakt, 
achten zich dus nog de eigenaren, beter: de rechthebben
den op den grond, de erfelijk-individueele bezitters ervan. 
Deze grondslag voor de schadevergoeding is m.i. onjuist. 
Hoewel art. 51 l.S. niet over woeste gronden spreekt, wordt 
de uitgifte van dit recht toch beperkt door lid 5, dat voor
schrijft: 

"De Gouverneur-Generaal zorgt, dat geenerlei af
stand van grond inbeurk make op de rechten der In
landschc bevolking", 

zoowel als door lid 6, dat bepaalt, dat niet wordt beschikt 
"over gronden, door Inlanders voor eigen gebruik 

ontgonnen of als gemeene weide of uit eeuigen anderen 
hoofde tot de dorpen behoorende ". 

De voor uitgifte in erfpacht "vatbare en geschikte gron
den" worden nader vastgesteld door art. 9 van het Agra· 
risch besluit (K.B. 1870, Stbl. 118) lid 3, onder welke 
o.m. genoemd worden: 

"gronden, waarop anderen recht hebbelt, indien zij 
ongenegen zijn, zich van hun recht te ontdoen", 

terwijl lid 4 van bedoeld artikel verklaart, dat de uitslui
ting niet belet den afstand in erfpacht der omliggende 
daartoe geschikte gronden, 
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'Jmits de erfpachter zich verbinde, aan het gebruik 

dei' uitgesloten gronden geen hinder toe te brengen" . 
Bij nader K.B. werd bepaald (zie G.B. van 4 Augustus 

1875, No. 47, bijblad No. 3020), dat slechts woeste gronden 
mogen worden uitgegeven in erfpacht, waaronder worden 
verstnnn: 

"gronden, niet door Inlanders ontgonnen, noch als 
gemeene weide of uit eenigen anderen hoofde tot de 
dorpen behoorend " 

doch dat, wanneer in een perceel woeste gronden, hetwelk 
de Regeering in erfpacht wenscht af te staan, een of anJer 
stukje bebouwde grond geënclaveerd mocht liggen, dat 
stukje grond in den afstand kan worden begrepen, wau
neer de rechthebbende genegen is. om van zijn recht af te 
zien. 

Dit laatste is u'lfs niet voldoende om daal'Rntl een recht 
op erf pacht te ontleenen. Zoo wel de grootte van "een of 
/lnder stllk.je bebouwden g"ond" als het feit of na de 
]lrijsgeving dool' den bezitter van zijn recht, de grond in 
Ilanmerk ing komt \'001' uitgifte in erfpacht, komt geheel 
te" beoordeeling van de Regeering. 

Ma.n· dit staat vast, dat wil er sprake zijn van uitgifte 
in erfpacht van dergelijke enclaven. de bezitsrechten op 
dien gl'ond eetst moeten zUn prijsgegeven. 

Door die prijsgeving wordt hun grond teruggebracht 
t.ot domeingrond. Voor de prijsgeving hebben de bezitters 
natuurlijk een behoorlijke schadeloosstelling ontvangen, 
zoodat zij op die gronden verder geenerlei aanspraken 
hebben. 

Nu betoogt de heer Stokvis - ik citeer uit het Voorloopig 
Stenografisch Verslag del' vorige vergadering -: 

l)1\ faal' die teru gbl'engin g tot domeingrond houdt 
dan direct verband met de erfpachtsovercenkomst en 
het ligt voor de hand , dat, wanneer die erfpachts
overeenkomst eindigt. zij niet maar dadelijk de be
schikking hebben op die erfelijk individueele bezits
rechten, die zij hebben afgestaan, maar wel is het mo
gelijk, dat zij bij een eventueele vernieuwing van den 
erfpachtstermijn, die oude gronden in erfelijk indivi
dueel bezitsrecht kunnen aanvragen ". 

In het eerste gedeelte van dit betoog lees ik, - wellicht 
ten onrechte, maar dan wijst de heer Stokvis mij wel 
weel' terecht - dat de vroegere bezitters toch nog eenig 
recht zouden hebben op die gronden, wel niet dadelijk, 
maar na aanvrage, en dat wel in verband met de erfpachts
overeenkomst. 

Dat de bezitters hun rechten in verband met die erf
pachtsovereenkomst hebben prijs gegeven, doet m.i. niets 
af llan het feit del' Pl'ijsgcving. Zij hebben van hun 
rechten tegen een schadeloosstelling afstand g __ daan voor 
altijd. M.a.w., zij hebben geenerlei recht meer op die 
gronden. 

Ten onrechte wordt dus in het rekest uitgegaan van de 
veronderstelling, dat zij t erzake van eenig recht op die 
gronden aanspraak kunnen maken op eenige schadeloos
stelling. Ook al is het mogclijk, zooals terecht de heel' Stok
vis opmerkt, dat na aïloop VB n het f'rfpnchtcontrart dl' 

, 

betrokkenen wederom bedoelden domeingrond in cr tdijk 
individueel bezit bij de Regeering kunnen aanvragcn, JU, 
al is het zelfs mogelijk, dat in afwijking van het algemeen 
beginsel, dat gronden niet om niet door de Regee"ing zul
len worden afgestaan, die teruggave geheel kosteloos kan 
geschieden dus zonder betaling van een op advies van het 
bestuur vast te stellen bedrag, ook daarnit is gecnerlei 
r echt te eonstrueeren op schadevergoeding. 

Uit dien hoofde kan ik dus niets anders zien, dan dat 
terecht de Regeering weigerde eenige schadevergoeding 
uan de betrokkenen uit te keeren. 

Maar rekestranten vragen schadevergoeding op nog een 
tweeden grond: n.1. dat bij de verlenging van de erfpacht, 
zij niet zijn gehoord. Ook dezen grond acht ik juridisch 
zwak. Het is volkomen jnist, dat ingevolge art. 13 van htt 
Agrarisch besluit, juncto art. 16 onder c in de instructie 
voor de behandeling van aanvragen om afstand in erfpacht 
van tot het staatsdomein op Java en Madoel'2. I 'ehJorende 
gronden enz. (G. B. 5 J uli 1904 No. 2 Stbl. No. 304) uit;. 
drukkelijk in paragraaf 3 wordt voorgeschreven, "dat aan 
het verzoek openbaarheid moet worden gegeven in de ge
meenten, tot welke die gronden behooren en de naburige 
dessa 's, met vrijlating der bestuurders en ingezetenen om 
tijdens de bekendmaking bij dien Inlandsehen ambtenaar, 
of binnen een maand daarna bij de commissie, of het Hoofd 
van plaatselijk bestuur bezwaren tegen de uitgifte in te 
brengen". Doch dit "hoOI'cn" is in zekeren zin meel' te ue
schouwen als eeu goedigheid van het Gouvernement, al 
wordt het uitdrukkelijk - ik herhaal het - in art. 13 van 
het Agra "i sch besluit juncto art. 16 voorgeschreven. Daar
aan kan dunkt mij geen ander recht worden ontleend, dan 
dM de bct"okkenen moeten worden gehoord. Aan het niet 
hooren is in ieder geval geen recht op schadeloosstelling 
te ontleenCl1. 

De Regeering blijft ook na het hooren geheel vrij om 
al dan niet l'ekcning" tü houden met de vool'gebl'achte be
zwaren. Het is hier meer - zoo zie ik het althans - een 
door het Gouvernement in het leven geroepen gelegenheid, 
een waarborg, om zoo volledig mogelijk te worden inge
licht, alvorens tot de nitgifte wordt overgegaan. 

Van den aanvang af schijnt dit voorschrift niet als im
peratief te zijn beschouwd en zoo behoeft het bv. niet te 
worden opgevolgd, indien de aanvrage reeds vroeger in 
erfpacht afgestane gronden betreft. Om dit nu bniten 
twijfel te stellen, werd in art. 13a van het Agrarisch Be
sluit, ingelascht bij TC. B. Staatsb lad 1910 No. 185 - ik vestig 
daal' de aandacht op; dus na de verlenging van den erf
paehtstel'mijn en het indienen van het eerste rcl<cst, dat des
tijds door de betrokken personen plaats vond - uitdruk
kelijk bepaald, dat bij uitgifte in erfpacht van grond, die 
reeds vroegel' in erfpacht werd nitgcge\'cll , de Gouverneul'
Generaal bevoegd is, af te wijken van hetgeen bij de artt. 
10 en 13 is bepaald nopens den ingang del' betaling van 
pachtschat, de vrijstelling der betaling van verponding 
en de bekendmaking in de naaste dorpen, welk urtikel niet 
alleen geldt voor aanbiedingen in erfpacht, maar blijkens 
art. 16 a, h Pil f 001, VOOI' C'l'fpac-hts-a anvl·agr l1. 
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Daardoor is dan tevens uitgemaakt, dat de kwestie, of 

verlenging van den erfpa~htstermijn ook een nieuwe erf. 
pachtsovereenkomst is, hier voor verlengingen na 1910 ver
der van geen beteekenis is, zoodat de veronderstelling van 
den heer Stokvis: 

"de mogelijkheid is uiet uitgesloten, dat een geheel 
nieuwe overeenkomst moet tot stand komen en dan 
is het voorschrift dat zij, die meenen belanghebben
den te zijn of rechten meenen te kunnen doen gelden, 
te voren moeten worden gehoord", 

als onjuist moet worden verworpen. Ik herhaal nog eens: 
nà 1910. Er valt dus, dunkt mij, geen r echt op schadever
goeding te construeeren. 

.' Il[ kaIT mij daarom met de conclusie der commissie wel 
V'ereenigen. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, er is iets anders, dat mij 
m :deze zaak heeft getroffen, nl. de hardnekkigheid, waar
uiede rekestranten telkens op hun verzoek zijn teruggeko
men. De rekesten dateeren van 1902, 1904, 1914, 1916, 
-1924 -eIT ook thans weer: 1927. Het kan natuurlijk zijn, dat 
dit h~t werk is van een procureurbamboe. Ik weet in het 
geheel .niet, wie de rekestrant Raden Soerjana is, welk 
beroep hij uitoefent, in welke kwaliteit hij dit rekest heeft 
ingediend; of hij daarvoor telkens, onder voorgeven van 
mooie be1often, geld van de bevolking aanneemt. Heeft 
de Regeering, zou ik willen vragen, wel eens in die rich
ting haar voelhorens uitgestoken, nagegaan, welke onder
grondsche kracbten daarin werken Y 

En blijkt het bovenstaande niet het geval te zijn, ook 
dan nog is er alle reden voor de Regeering om na te gaan 
waaraan die vasthoudendheid te wijten is. 

Ik wil den rekestrant en zijn opdrachtgevers niet paaien 
met een mogelijk schadevergoeding die, voorzoover ik zien 
kan, op geen wettelijke of althans op zwakke gronden 
steunt en daarom ondersteun ik de conclusie der com
missie; Maar met het oóg op hetgeen ik het laatst zei, zou 
ik aan die conclusie nog iets willen toevoegen, nl.: 

"de Regeering te verzoeken, alsnog een onderzoek 
te willen instellen naar de redenen van de vasthou
dendheid, waarmede door betrokkenen t elkens op 
deze zaak wordt teruggekomen en om te .ijner tijd 
onder overlegging van de vroegere rekesten en de 
daarop genomen beschikkingen, van de resultaten 
daarvan mededeeling te doen aan den Volksraad 'J . 

Het is ongewenscht, dat daar een brandpunt van onte
vredenheid is; een broeiplaats van onrust, vooral in deze 
tijden van roering. Ik neem aan, dat de terminologie van 
het rekest: 

"dat ten gevolge hiervan thans te Kadipaten duizen
den menschen zonder sawahs rájn en een zeer moeilijk 
bestaan hebben, terwijl velen honger lijden" 

wel tendentieus is, maar de Regeering ga een dergelijk ver· 
schijnsel niet voorbij, onderzoeke althans of het fictief of 
reëel is. Is het eerste het geval, dan zal bespreking met de 
betrokkenen beter helpen gezonde toestanden in het leven 
te roepen dan louter een koude beschikking op een rekest, 

~ -'. ,- , - ~ [ 

(VAN HELSDINGEN, SCHMUTZER, VOORZITTER, 
STOKVIS.) 
en zijn er reëele bezwaren, dan behoort te worden nage
gaan:, of ze. kunnen worden ondervangen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer S c h m u t zeI' : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
heb met zeer veel belangstelling het betoog van den heer 
Van Helsdingen gevolgd en geloof, dat dit juridisch vol
maakt in orde is. Ik kan mij volkomen vereenigen met zijn 
uiteenzettingen tot op het punt dat hij komt aan het ver
zoek aan de Regeering om de reden op te sporen van de 
hardnekkigheid, waarmede rekestranten hebben vastge
houden aan hun vermeende rechten. In verband daar
mede heb ik ook reeds dadelijk gemeend, mijn goedkeuring 
te mogen hechten aan de conclusie van de commissie. 

Er is intusschen een punt, dat mij nog uiet heelemaal 
duidelijk is en waaromtrent misschien de commissie mij 
ondubbelzinnig zou ktmnen inlichten. Dat is dit: is er bij 
de uitgifte in erfpacht in het begin niet misschien een on
regelmatigheid gebeurd? 

Dat er dergelijke onregelmatigheden kunnen geschieden 
- de heel' Van Helsdingen heeft a priori reeds uitgesloten, 
dat er hier ouregelmatigheden bebben plaats gehad - be
wijst een geval, dat wij nog kort geleden in Nieuw Guinea 
hebben medegemaakt. Daar werden aan een cultuurmaat
schappij grondén in erfpacht uitgegeven, die geen woeste 
gronden waren, maar klappertuinen van de bevolking. Nu 
zou het mogelijk zijn, dat dool' een onregelmatigheid bij de 
oorspronkelijke erfpachtsverleening eenige gronden zijn in
gesloten, die aan de bevolking behoorden, gronden, waarop 
de bevolking bezitsrecht kon doen gelden. Ten aanzien van 
dit punt is el' bij mij nog eenige onzekerheid. Wanneer 
hieromtrent eenige inlichtingen kunnen worden verschaft, 
vergemakkelijkt dat voor mij de vaststelling van het stand
punt, dat ik t en aanzien van de conclusie van de commissie 
fl)al moeten innemen. 

De Voo I' zit ter: Ik geef nu het woord aan den heer 
Stokvis, omdat de commissie voor de verzoekschriften liefst 
het laatst aan het woord zal willen komen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik vestig 
alleen de aandacht op dit rekest, omdat ik vind, dat de 
Regeering aan den adressant en ook aan ons college niet 
voldoende ~echt heeft laten wedervaren. De Regeel'lng 
zegt ons: wij weten niet, of één van de klachten - dat de 
bevolking niet is gehoord - juist is, maar ook al is zij 
inderdaad niet gehoord, dan nog bestaat er op grond daar
van geen reden tot schadeloosstelling. Overigens, zegt de 
Regeering, staat hier vast, dat er geen sprake is van weder
rechtelijk ontnomen gronden. De erfpachtsovereenkomst 
is trouwens reeds gesloten en de onderneming zal vrijwillig 
niet tot schadeloosstelling overgaan. Daarmede is door de 
Regeering dit rekest afgedaan en de commissie heeft zich 
daarmee volkomen vereenigd. Nu kunnen wij over dit 
adres niet met juistheid een gedachtenwisseling houden, 
voordat wij ook van Regeeringszijde voldoende gegevens 
hebben. De inhoud van het rekest - moge ik de gegrondheid 
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nog volkomen in het midllcn laten - is ernsti g genoeg, urn 
ons Cl' deugdelijk rekenschap va n te ge ven. Mijn hoofd
gl'i ef is op het oogenhlik , dat de Regeel'ing ons niet vol
doende inlichtin gen heeft gegeven en dat de commissie 
daal'in bel'ust. 

De heer Van Helsdingen heeft el' op gewezen, dat de 
I'ekestl'anten niet alle formaliteiten volkomen hebben be
tl·acht. 

De heel' Van H e l sdi n gen: Daal' heb ik geen con
clusie aan vastgeknoopt. 

De hecr St 0 k v is: Dat weet ik wel en daarom zeg ik 
Cl' ook niets verdor OVCI'. El' zijn echter andere punten, 
die van moor belang ,,~ijn en d:lal'om zou ik wi ll en vragen, 
ni et al t e formalistisch te zUn . Trouwens het fich es is bin~ 

nengekomen en de Regeel'ing heeft er aandacht aan ge
geven. 

Op een \'an de m. i. ze Cl' belangrijke punten nu heeft de 
heer Van Helsdingen gemeend, dat tot klagen geen aan
leiding bestaat, n1. de klacht. dat de bevolking niet zou zijn 
,:rchool'd, toc:n de crfpac- htsovc l·penkomst in 1904 is gesloten, 
D e hcc l' Van Relsdin ~c n Cl'kent we}, dat het AgnU'i s~h be
s luit voorschrijft, dat vóór het afsluiten van ecn overeen
komst de aanvraag moet wOl'den publiek gemaakt in de 
desa en dat Cl' een maand tijd moet worden gelaten, om zoo
wel aan de ingezetenen als aan de bestuurders gelegenheid 
te geven, bezwaren in te dienen, maa l' , zegt hij, dat is eigen
lijk geen wettelijk vool'se hl'ift in dien zin, dat het steeds 
imperatief zou moeten wOl'den gevolgd , Hierin moet meer 
wOl'(lcn gez icn ee n goedwilligh eid van de Regeering of van 
den wetgever . De hepaling is echter zoo positief, dat ik 
aan goedwilligheid niet kan denken . El' is hier sprake van 
ren l'ecl~ en mij dunkt, dit staat IZOO vast, omdat er in art. 
16, lid 2 ~' an het Agral'isch besillit staat gefol'mul eerd: "Deze 
afstand ( in erfpacht ) geschi edt . .... ... . " en dan volgt een 
lijstje van de voorwaarden , Als daaraan niet voldaan 
wordt, geschiedt de uitgifte in erfpacht clus niet. In dat 
lijstj e nu komt onder c voo I' : JInadat voldaan is aan de 
twecde alin ea van art. 10", terwijl deze juist inhoudt het 
puuUck maken van de aanvraag in de dcsa, om gelegen
heid te geven aan de belnnghebbenden, zich te docn hooren, 

Mijnheer de Voorzitter! Wat dat betreft, staan de 
rekestranten m, i, met hun klacht volkom en sterk. De Re
geering had ons juist op dit beslissende punt rekenschap 
moeten geven en ons niet in onzekerheid moeten laten, 
wfint dat hOO1'en van de belan ghebbenden had wellicllt ten
gevolge gehad, in de eerste plaats, dat met verschillende 
algemeene bezwaren rckening zou zijn gchouden en in de 
tweede plaats, zooals de Schmutzcl' niet onmogelij k acht, 
dat er onregelmatigheden in de aanvragen zouden zijn ge
bleken, die tegen de belangen van de bevoll<ing ingaan . 

Nu hm'innel't de 11ee1' Van Helsdingen aan cen bepaling 
van het Agrarisch Besluit van 1910, waarbij de publiciteit 
van de aanvraag facultatief is gesteld - dat bewijst reeds, 
dat het oorspronkelijke voorschrift imperatief was, Die 

Handelingen. Zittingsjaar 1927-1928. 

facultatiefstelling is echtel' beperkt tot aanvragen in erf· 
pacht van gronden, waal'op reeds vroegcr erfpa cht heeft 
gel'Ust; maar die bcpCl'king dateert van 1910, terw.ijl de 
klacht, waarover het hi el' gaat, betreft een erfpachtsbesluit 
van 1904 ; dus die facultatiefste lling van ]910 - en ik heb 
nel'gcns gelezen, dat die terugwerkende kracht zou moeten 
hebben - geldt nict voo!' een erfpachtsovel'eenkomst vun 
1904. M. i. was de vel'pliehting om die mensehen te 1100ren, 
toen aanwezig, 

Nu is cl' nog een kwesti e, di e aandacht verdient. De 
Regeel'in g spreekt in haal' antwool'd van een verlenging 
van el'fpacht. Nu zou men kunnen zeggen, welke beteeke
nis heeft een verlengin g van erfpacht ' Is z(j een nieuwe 
erfpachtsovereenkomst, waarvOOl' dus al1 e bepaling-en - en 
dan ook die, welke ik zooeven noemde - zouden moeten 
gelden, of behoeft bij die verlenging geen nieuwe procedure 
te geschieden, loopt de erfpachtsovereenkomst eenvoudig 
door ' 

Hieromtrent vind ik geen enkel voorschrift in het Agra
riscl, Besluit zelf. Men vindt allcen in art. 732 BUJ'gerlijk 
Wetboek deze bepaling, dat een erfpachtsovereenkomst, 
di e dool' het verloop des tijds ophoudt te beslaan ni et stil
zwijgend wordt vernieuwd. Daarin begeef ik ru'ij nu ech
ter ni et; ik wilde alleen opkomen tegen het positieve be
toog, als zouden de requestranten geen recht hebben gehad 
om te worden gehoord. 

Naast de juridische zijde van het r ekest, staat echter nog 
een andere, welke ik de vorige week heb beli cht. Er kun
nen in een erfpachtsperceel enclaves van bevolkingsgl'oncl 
zij n begrcpen, waarvan de bezitsrechten zijn af gestaan, 
H et blijf t nu de vraag, of deze ga ng van za l<cn ni et bij de 
erfpachtsovereenkomst behoort te blijven ingeschakeld. 
Moet n.l. de Regeering bij llCt afloopen van den erfpachts
termijn zich niet afvragen, of de veranderde situatie, de 
gestegen behoefte aan bevolkingsgrond, aanleiding kunnen 
zijn om ecn deel van den vrijgekomen domeingrond w eel' 
ter beschikking voor erfelijk individueel bezitsrecht t e 
stellen . En dat had wellicht kunnen blijken, wanneer de 
bevolking in dit geval was gehoord bij de 7.oogenaamde ver
leng ing van de erfpachtsovereenl<Olllst. 

Nu heeft de heer Van Helsdingen gezegd: juridisch 
heeft de bevolkin g geen cl1 ke l l~ Hanspl'f1nk, maal' dat Itc· 
gecl'ing en COllmllssie ,'OO L' de ,·e l'zoekschl'iftcn toch moes
ten voelen, dat el' een zf'ke r'e hardn ekki gheid spreekt 
uit het rekest, welke daarom aanleiding behoort te zijn, 
dat de Regeering eens een onder,zoek instelt naar de rede
nen van die hardnekki gheid. 

Mocht de heer Van H el.dingen een dergelijk voorstel 
docll , dan !Zou ik, ofschoon het misschien een voordeel zou 
kunnen opleveren, toch tegen moeten stemmen, want het 
opdragen aan de Regecl'illg van een onderzoek naar de vast
houdendh eid van een bepaalden rekestrant, li gt dunkt mij 
niet op onzen weg, 

De heel' K er k kam p: De bedoeling is dunkt "mij wel 
duidelijk. 
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(STOKVIS.) 
De heer S tok v i s: De heer Van Helsdingen heeft ge

vraagd een onderzoek naar de redenen del' vasthoudendheid 
van den rekestrant, maal' dat ligt niet op onzen weg en ook 
niet op dien van de Regeering. De vraag is hier alleen 
maal', heeft de Regeering ons over het verzoek al dan niet 
voldoende ingelicht, zoodat wij ons daarover een oordeel 
kunnen vestigen. 

Nu heeft de heel' Schmutzer, <'\ie het overigens met de 
commissie eens is, naar mijn oordeel de zeel' juiste opmer
king gemaakt, dat het bij uitgifte van erfpachtsperceelen 
wel voorkomt, dat onregelmatigheden worden begaan . 

Afgezien nu van de juridische klacht van den r ekestrant, 
die ik voor mij gegrond acht, is in het geval dat hier voor 
ons ligt, de mogelijkheid van onregelmatigheden - natuur
lijk te goeder trouw - heelemaal uiat uitgesloten. Ik heb 
berichten ontvangen, waardoor het mij niet alleen mogelijk 
toeschijnt, maar zelfs waarschijnlijk voorkomt, dat el' bij de 
erfpachtsuitgifte van het areaal van "Kadipaten" oude 
rechten van de Inlandsche bevolking in het geding ~ijn ge
weest. Dit is een zeer oude fabriek, welke van 1864--'74 
heeft gewerkt op een oud huurcontract , voordat het agra-
1'!seh besluit nog in werking was getreden. Dat huurcon
'tract, dat voor niet langer dan 20 jaar kon worden verleend, 
kón laier omgezet worden in erfpacht voor hoogstens 75 
jaar en hiervan heeft de fabriek gebruik gemaakt. 

Het vreemde in dezen gang van zaken is, dat terwijl de 
conversie van het huurcontract in erfpacht in 1874 is ge
schied voor 75 jaren, en die t ermij n dus moet afloopen in 
1949, men in 1904 een nieuw erfpachtovereenkomst h eeft 
gesloten voo,'. eenzelfde oppervlakte grond, nl. ongeveer 
400 bouw, ook weer tot 1949'. Er is dus hier geen sprake 
van verlenging in' den gewon en zin, maar vall een nieuwe 
erfpachtovereenkomst, nadat men om de een of andere 
reden de oude niet meer geldig vond, want anders zou ik 
mij niet kunnen voorstellen, dat men erfpachtsrecht, dat in 
1874 VOOI' 75 jaar werd verleend. in 1904 opnieuw gaat 
geven. Nu is Cl' in de berichten, die ik heb gekl'cgen, vool' 
mij wel aanleiding om bij zondere redenen hiervoor te ver
onderstellen, ma~ll' hierop ga ik thans njct vCI'der in, in af~ 
wachting van de inlicht.in gen, die de Regeering ons, als zij 
haar gevraagd zullen worden, zal geven. Bij mij is sterk 
de indruk gevestigd, dat in de eerste el'fpachtovereenkomst 
van 1874 een zekere oppervlakte grond werd begrepen, 
waa rop de lnlanclsehe bevolking in die streek reeds rechten 
llad en dat men in 1904 ('en nieuwe er:fpachtovcl'ccnkomst 
]lceft gesloten op een wijze, clie wij niet kunnen nagaan o. a. 
omdnt de bevolking, die reeds toen aan het klagen was 
geslagen, niet, of vel'moedelijk niet werd gehoord. Wat mij 
zeel' opvalt, is - als het juist is wat in dat rekest staat -
clat al Nan 1902 af cle r ekestranten gevraagd hebben om ge
hoord te mogen worden en dat zij op al hun verzoeken geen 
antwoord zoudcn hebben ontvangen j althans uit de inlich
ting van de Rcgecl' ing blijkt niet, dat dit wel het geval is 
gcweest. 

\Vaar zooveel onzekerheid ons om geeft, dunkt het mij 
toch 1.li.tCl'st l'cdelijk, aan de Regeerin g uitvoeriger inli ch-

(STOKVIS, DE· HOOG.) 
tillgen te vragen, dan waarin d.e Commissie VOOl' de verzoek
schriften wenscht te berusten . 

De Voo I' z i t ter: Wenscht de voorzitter van de' Com
missie voor de verzoekschriften nog te antwoorden! 

De heer D e H oog : Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 
Ik zou eigenlijk willen beginnen met enkele punten nit het 
betoog van den heer Stokvis in de eerste plaats tc beant
woorden om daarna over te gaan tot de andere sprekers 
en tenslotte weer tcrug te komen tot deu heer Stokvis. 

Met den heer Stokvis zie ik de zaak zoo, dat inderdaad 
in 1874 een erfpacht is verleend aan deze onderneming. 
Dit geschiedde echter voor den tijd van 30 jaTen. In 1904 
krijgen wij een verlenging van 45 jaren, waardoor dus de 
termijn , bepaald in ltet vroegere RR. n.1. dat ten hoog
ste uitgegaan kon worden tot een erfpachtverleening voor 
75 jaren, was bereikt. Maar, Mijnheer de Voorzitter, nu 
berust eigenlijk de geheele klacht van Raden Soerjana, als 
de Commissie het goed heeft gezien, op on-dits, want, wat 
zegt r ekestrant! Er moet iu 1902 of 1903 een persoQn 
zijn geweest, - zegt hij - d.i. een zekere Rasita, die -
niet namens anderen, dat blijkt niet uit het rekest -.:. g<>
vraagd heeft om eenige sawahs terug te kunnen krijgen. 
Aan wien bij dat gevraagd heeft, k omt niet voor in dat 
rekest, maar Raden Soerjana zegt in het l'apport zelf, dat 
die persoon de sawahs niet t erug heeft gekregeJl, het resu.l
taat van zijn verzoek is geweest, dat de woon erven t. w. (iu) 
de kampongs enz. werden teruggegeven aan de verschillen
de kampongs. Daaruit meent de commissie te kunnen con
clndeeren, dat de kampongs oorspronkelijk niet bestonden, 
dat ~ij zich later daarop gevestigd hebben. 

Die kampongs bestonden dus toen niet, evenmin - dat 
volgt daaruit - de sawa hs. 

Nu zegt Raden Soerjana verder, dat el' ook anderen zijn 
- hij noemt dan enkele anderen - van wie de verzoeken 
uiet beantwoord zijn geworden. Hij haalt zelfs een geval 
aan, waarbij hij niet weet, wie gereclameerd heeft, maar 
hij haalt het aan als een van de vele klachten die naar aan
leiding elaal'van naar voren ILijn gebracht. 

De heer Schmutzer heeft gevraagd: Kan de Commissie 
ons niet de zekerheid goven, l1at Cl' geen onju istheid zou 
zijn begaan bij de el'fpachtsverlcening. Hij heeft gezegd: 
als cr zekerheid bestaat, dat het niet het geval is geweest, 
ga ik onmiddellijk accoord met de conclusies van de com
missie. De Commissie hceft niets anders gehad dan het re
kest van Raden Soerjana en de beslissing van de Regecl'ing, 
maar waar de Rcgcet'ing pertinent verklaart, dat iJl deze 
niet de minste onbillij kheid is begaan t.a.v. de bevolking 
- het zegt duidelijk, dat in de genoemde erfpachtspereee
len geen gronden waren begrepen, welke ,vederrechtelijk 
aan de bevolking waren ontnomcn - mag men tegenover 
een dergclijke pertinente \"crlclul'ing van de Rcgeering toch 
van rekestrant zeker iets meer bewij zen verwachten dan de 
gewone mcdedëelingen in het l'ekest aan ons, zonder verdere 
hcwijz.en, al,rorens wij aan de Regeering kunnen zeg-g'C'n: 
Deze bewering van U is ni et jnisL 
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(DE HOOG, VAN HELSDINGEN.) 
De heol' Stolnis lH'eft nu dual'entegen wel nieuwe dingen 

medegedeeld, hÜ is met verschillende mededeelillgen geko
mell, die misschien wel eon nader licht op de zaak kunnen 
worpen ,. Verder zegt hij: wat zegt de Regecl'ing t.a.v . de 
erfl'achtsveI"leening en het niet hOOl'en van de betrokken 
desa 's? Dat zij uiet kan bewijzen, dat inderdaad de beval· 
king is gehoord. Ik zou zeggen, dat het van de Regeering 
toch ecn bewijs is yan oprechte medewerking om de belan
gen Y~lJl de bevolking niet in het gedrang te brengen. Irn
me l'S, de Regeering erkent onmiddellijk, dat zij het niet kan 
aant oonCl1, maal' !Zegt : "Ik heb van de tegenstanders ook 
niets gehoord, wat mij brengen kan tot een tegengestelde 
mecning: In ieder geval staat het voor mij vast, dat er 
Keel! onbillijkheid i:i lJC~';HtIl Lo.v. hen en daill'Om wenseh ik 
dien cisch yall schadeloosstelling niet te accepteercu". 

De Commissie zou haar standpunt willen handhaven, 
maal' aan den anderen kant heeft zij er geen bezwaar tegen, 
wuntleCl' het College zich in dien geest mocht uitspreken, 
om nadere gcgcYcns aan de Regecl'ing te Vl'agen n ,a,v, de 
door den heet' Stokds gedane mededeelingen, 

De heel' Va 11 Hel, din !l e 11: 1fijnheer de Voor
zitter! De heer Schmutzer heeft naar voren gebracht, dat 
ik à priori zou hebben aangenomen, dat er indertijd geen 
onregelmatigheden zouden hebben plaats gevonden. Ik 
heb mij bij de o\-erweging van het rekest, dit ook 
ernstig afgevraagd en mij zekcr de mogelijkheid voor 
Gogen gesteld, maar Cl' is een reden, waarom ik eer. 
nader ondeJ'zoek daaromtrent onwenschelijk acht, in dien 
zin, dat daarvan afhankelijk wordt gesteld het antwoord 
op dit rekest. Men moet niet vergeten, dat het op het. 
oo~enblik r eeds 21 jaar geleden is, dat deze zaak zich 
heeft afgespeeld en dat dit tijdsverloop de zaak natuur
lijk zoo danig zal hebben vertroebeld, dat wij bijna met. 
zekerheid kUlUlen weten, dat er geen behoorlijke, degelijk
gegronde gegevens meer zijn te verkrijgen over de vraag: 
of er al dan uiet onregelmatigheden in de betrokken desa 
hebben plaats gevonden. Indien het betrof een erfpachts
aunvl'age van één of twee jaar geleden, zou ik onvoorwaar
delijk mecgaan met het verzoek, alsnog een onderzoek in 
te stellen en te trachten gegevens te vinden, maar ik ben 
e l' bang VOOl', dat een ondcrzoek thans, na zoo langen ter
mijn, ons niet veel "erder zal brengen. 

In de tweede plaats heb ik zeIC uitdrnkkelijk de vcrschil
Iende artikelen aangehaald, die de heer Stokvis in zijn 
rede bl'eeder heeft toegelicht. Ik heb dan ook ni et gczegd, 
dat Ct' voor het in het rekest gedane verzoek geenerlei 
grond is, maar dat de juridische gronden, waarop het beo 
rust. zwak zijn, zoo(l"t die dan ook m, i. geen aanleiding tot 
uitkccl'ing van schadeloosstelling konden oplcveren, ook 
omdat het hier uiet betreft een zuiver privaatrechtelijke-, 
maar ook een publiekrechterlijke zaak eu het zeel' de vTaag 

is of, ook al is de omissie begaan en de bevolking niet 
gehooJ'd, hieJ'uit ('cn voldoende gl'ond tot eC'n actie VOOI' 

schadeloosstelling zou kunnen voortspruiten. Ik vrees al· 

(VAN HELSDINGEN, STOKVIS.) 
den bij den rechter een eisch tot schadeloosstelling indien
de, geen succes zon hebben. 

Verder kan ik den heer Stokvis toegeven, dat er voor 
de Regeering alle aanleiding bestaat, zich bij verlenging 
van den erfpachtstermijn ernstig af te vragen, of de ver
anderde omstandigheden even'tueel medebl'engen, dat de 
gronden niet weer in erfpacht uitgegeven maar aan de be
volking teruggegeven moeten worden. Dit is dus een ver
plichting aan de zijde van de Regeering, maar daaraan 
h:an dool' de bevolking evenmin eenig recht op schadeloos
stelling worden ontleend, 

Overigens moet ik erkennen dat d~ nadere gegevens, die 
de heer Stokvis hier heeft verstreh""t van dien aard zijn, 
dllt ook ik geneigd ben te zeggen, dat wij over dit rekest 
niet behoorlijk kunnen beslissen. alvorens de Regeering 
nadere gegevens heeft vel·strekt. In mijn betoog in 
eersten termijn heb ook ik de nood?akelijkheid naar vpren 
gebmeht, alle rekesten, die over deze aangelegenheid vroe
ger bij de Regeering zijn ingediend, met de daarol? gege
ven beschikkingen, alsnog aan den Volksraad over te leg
gen. Er schijnt in deze zaak iets te ?ijn dat niet klopt. De 
heer De Hoog zegt uitdrukkelijk, dat de erfpachtstermijn 
slechts 30 jaar was, terwijl de heer Stokvis beweert, dat 
d ie termijn liep over 75 jaar en het toch veel logischer i~, 
indien de gronden eerst voor 30 jaar zijn uitgegeven en na 
het verstrijken van dien termijn de erfpaeJlt met 45 j aar 
werd verlengd, dan dat wij zouden aannemen, dat de t er
mijn van den aanvang af 75 jaar is geweest. 

AI deze redenen brengen mij er toe, mij aan te sluiten 
bij de opvatting van den heer De Hoog, dat het gewenseht 
is, dat de Regeering alsnog nadere inlichtingen verstrekt. 

De Voo l' zit t e 1': Als het CoUege zich hiermede kan 
vCI'cenigen, zouden w,i daarom kunnen verzoeken, 

De heer S tok v is: Ik wilde gaarne nog iets in het 
midden brengen, Mijnheer de Voorzitter. Op de zaak zelf 
zal ik niet meer ingaan, ik heb niets toe te voegen aan 
hetgeen ik reeds in het midden heb gebracht, maar ik zou 
gaarne van de Comluissie voor de verzoekschriften nog 
even precies de redactie willen vernemen, die zij alsnog zou 
willcn vool'stellen, Verleden weck heb ik de volgende con
clusie in overwcging gcgeven: 

"De Commissic stelt VOOI', om ondet' danl{jzcgging 
voor de rceds vCl'schafte inlichtingen aan de Regee
ring tc ycrzoel{cll, aan den Volksraad alsnog uitvoe
I'igcr mcc1ec1ccling te doen, ondt'l' 111('el' omtrent den 
rechtstoestand van de in het adres bedoelde gl'onden 
en de wijze, waal'Op deze in het betl'ekkelijke erf
pachtspel'ceel vóór en na de vCl'leng-ing van hct erf
pachtsrccht warcn uetrokken". 

Jk kan mij niet Vool'stellen, dut de Commissie deHu'tegen 
ornst igc bezwaren zo n IwhIH'Il, want hiel' nwc wOl'dt de kerll 
van de zaak Hall dc Rt'g'l'l'I'ing vool'gelegd, 'Vcnscht de 
Commissie zich allecn mrt ebt deel van de conclusie te ver-

thans, dat de bevolking, wanneer zij op de genoemde gron- ee nigen, waaJ'mede in hpt algelllC'en u itvocl'ige l' tnedcdee-



288 

26ste VBRGADERING - DONDERDAG 23 FEBRUARI 1928. 

Verzoekschrift No. 5 van het 6e rapport der Commissie voor de verzoekschriften. 

(STOKVIS.) 
lingen aan de Regeering worden gevraagd dan zou ik dat 
ook een belangrijke tegemoetkoming achten. 

De Voo l' zit ter : D,e conclusie zou verbonden klm
nen worden aan de gehouden debatten. 

De heer St 0 k v is: Zeker, Mijnheer de Voorzitter. 
Wat is mijn bezwaar! Wanneer ik het goed heb, laat de heel' 
De Hoog het eerste deel van de oude conclusie bestaan en 
daarmede kan ik mij juist niet vereenigen; dat is immers 
precies hetgeen de Regeering heeft geantwoord. Wanneer 
dus die vorige conclusie zou kunnen vervallen en wij zou
den alsnog, gehoord de debatten, uitvoerige mededeeJinge" 
omtrent den"inhoud van het adres aan de Regeering kun
nen vi'agen, meen ik, dat dit wel een oplossing is, waarb\; 
wij tot elkaar klmnen komen. 

(DE HOOG.) 
De heer De Hoog: Mijnhcer de Voorzitter! De 

Commissie voor de verzoekschriften wenscht de volgende 
redactie van haar conclusie voor te stellen: 

"De commissie stelt voor, de Regeering, naar aan
leiding van de in de vergaderingen van het College 
van Gedelegeeroen van 16 en 23 Februari 1928 gehou
den debatten, nader terzake inlichtingen te ver-
zoek~n". -

De door den heer De Hoog voorgestelde gewijzigde con
clusie wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 11.17 UUl' v.m. gesloten . 

___ ----I 
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278te VERGADERING - DONDERDAG 1 MAART 1928. 
Ingekomen stukken. - Wijziging K B. betreffende de diensttUdpen8ioenreglementen yoor officieren en 

ond(,'l'oîfieicl'cn. _ HCl~~,iening heel'cnclicnst-ordonllflntics van Semal'ung, Rembang en :;:jocl'abaja. -
'Vijziging Bosch-ordonnantie. 

27ste VERGADERING. 

Ver g a der in g van Don der dag 1 M a art 1928. 

(Bijeenroepingsnur 9 voormiddag). 

Ingekomen stnkken. - Wijziging K. B. betreffende de 
diensttijdpensioenreglementen voor officieren en onderoffi
cieren. - Herziening heerendienst-ordOlUlantics van Sema~ 
rang, Rembang en Soerabaja. - Wijziging Boseh-ordon-
nantie. 

Voo ,. zit t e r: 11r. A. NgY'l'ZET,L DE WILDE. 

Tegenwoordig, met. den Voorzitter, 19 leden, t e weten 
de heeren: 

AH :M:oesR, Blaauw
J 

Djajadiningrat, Dwidjosewojo, 
Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Schmutzer, Sooj0l10, Soekawati en Stokvis. 

(VOORZITTER, MANDAGIE.) 
De stukken sub 1 tfm 4 worden ter inzage ge

legd ter Secretarie van den Volksrand; stnk sub 5 
zal worden gedrukt. 

B. Het yolgende ter kennisneming ontvangen stuk. 
1e. Proces-verbaal val1 het Volksraadstemkantoor hou-

dende verkiezing van Dl'. P. J. \'an LOD. 

De Voorzitt e r: Aan de orde zUn: 
Deo 11 t w e r p -o r don n a n tie tot w ij z i gin g 

van het Kon i n k I ij k bes I u i t van 2 Dec e m

b e r 1926 No. 30 (I n dis c hSt a a t s b I a d No. 551) 
en van de daarbij vastgestelde ))Dienst
tijdp e ll sioeureglementen voor officieren 
e n onderofficieren" (Ond. 110); 

Deo n t w e r p-o l' cl 0 11 n a 11 tie tot hel' zie u j 11 g 
van cl e h ee r e nd i e 11 s t-o r cl 0 11 n a 11 tie s voo l' d c 
g e w e st e n S e mar a n g, R e m ban geil S 0 e r a
baja (Ond. 109) . 

Deze ontwerpen wOl'd(\11 ZOlltJe!' ht:~I ':lad~laging ('n zonder 

R l'gccringsgem8 t..: hti gd cn d e heCl'en: Rutgcl's en Hoek- hoofdclUkc stemming aangenomen. 

man. 

De Voo,. zit te,. : 
gadering. 

Mijne Heeren! Ik open deze ver-

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen. 

De Voo r zit ter: A Il n d e o r cl c is d e g e w ij
zigde ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
en aanvu llin g van de boschol'donnantic 
voor Java en Mado e ra (Ond. 97 ). 

Ik maak er de heeren op attent, dat in den gedrukten 
tekst van art. 15 onder art. Il A, eenige weinig beteekenen
de fouten voorkomen, die niet in den ol'iginee1c:·n tekst zijn 

1. Kabin cisbl'ievcl1 van den Gouvcrnem'·Gcncranl van 20, te vinden en di e derhalve zond c l' bezwaal' h<-' I'stdd kunnen 
24 en 25 FebnulI'i 1928 No. 18, 13 en 14 houdende worden. 

2. 

3. 

4. 

5. 

mcdcdccling betl'cffende vaststelling van: 
o. de ol'donnantie tot aanvulling van het Indisch bur

gerlijk pensioenreglement, enz. (Ond . 101); 
b. de ol'donnantie tot wijziging van de snmenstelling 

van den Ambonraad (Oud. 111) ; 
v. de ordonnantie tot regeling van het medebestunr 

van provinciën m. b. t. den burgerlijken veeartse
nijkundigen di enst (Ond. 103) . 

Iksl uit V:ln den Gouvel'neur-Generaal inzake opn.ieuw 
afkondiging van den tekst en de bijlagen van B. B. L. 
1925. 
Idem van 22 Februa"i 1928 No. 20 houdende eervol 
ontslag vall Mr. '\l. :i\1:. Ouwcrkel'k als secretaris van 
de commissie tot llCl'zienillg van de Stadsgemeente
ordonna ntie en de Provincie- en Regentschapsordon
nantie, en to t benoeming in zijn p1aats van 1\1:1'. J. F. 
Muller. 
Idem va n 24 F ebmari 19>28 No. 12 houdende stuclie
opdt'ucht aan den r egent van ~1eestel'-C01'nelis, Raden 
'110emenggoeng Abdocl'i.\chman, naar Nederland, 
B. G. S. van 24 Februari 1928 No. 344/1 betreffende de 
voorkeur bij opname in 's Lands dienst VOOr niet lluli
tie-plichtigen. 

Handellngen, Zittingsjaar 1927-1928. 

Voorts vestig ik el' ten o\'crdocde de aftlH.1r.rht op, dat 
dool' de Regecl'ing bij ~Memorie van Antwoord nog een ige 
wij;dgingen in het ontwerp zijn aangebracht, n.l. 10 onder 
art. II A in art. 15, lid (4); 20 onder art. II C in art. 21 
en 30 onder art. II E in art. 30 (oud art. 22), lid (2). 

De heer lIi a n dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Art. 20 
van de aanhangige olltwel'p-ordonnanti c luidt: 

,,(1) l\Iet geldboete \'a n ten hoogste \'ijf en twintig 
gulden wordt gestl'aft hij , die in 's Lands I::osschen een 
vuur ontsteekt, zonder daartoe gerechtigd te zijn , 

(2) Het in het vorig lid bepaalde geldt niet voor 
het ontste.kf'l1 van vuren voor één of meel' personen, 
die in de bosschen overnachten.!' 

In het Gedelegeerdenverslag is ten opzichte van lid 2 
van bovengenoemd :1l't ikcl dool' enkele leden de opmerking" 
gemaakt - m.i. ee n zeel' juiste opmerking, l\fijnheer de 
Voorzitte,' - dat de ratio van dit lid hun niet duidelijk 
was, claal' ook bti het overnachten in oe bossch en het ont
ontsteken van vuren brand kan veroorzaken, 

In de )1emorie van Antwoord wordt gezegd: 
,.Aant;rC'zien Vfm hen. die in de bosschen mocten over

nachten, niet gevergd kan worden dat zij geen VUU I' 
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ontsteken, 'is teu dcze een uitzondering gemaakt op 
de algemeene bepaling. 

In de bestaande voorschriften, die geen aanleiding 
hebben gegeven tot moeilijkheden, wordt geen veran
dering gebracht." 

Dit antwoord acht ik niet bevredigend. De bedoeling van 
lid 1 vau art. 20 is ongetwijfeld, brand te voorkomen; door 
een vuur te ontsteken kan brandgevaar ontstaan, waarvan 
beschadiging of vernieling van 's Lands bosseheu het ge
volg kan zijn. Vandnar dat het ontsteken van een vuur 
in 's Lauds bosschen met geldboete is bedrcigd. M. i. heeft 
het niet zoo zeer in de bedoeling van den wetgever gelc
.gen, om het ontsteken van vuur tegen te gAan, dan wel 
de schadelijke en gevaarlijke gevolgen van het ontsteken 
van vuur te voorkomen. 

Art. 20 lid 1 van deze ontwerpordonnantie bcdreigt deu
'gene, die ü, 's Lands bosschen een vnur ontsteekt, zonder 
daartoe gerechtigd te zijn, met een geldboete van ten hoog
ste f 25, doch lid 2 vrijwaart iedereen, clie in de bosschen 
overnacht en "uren ontsteekt, van straf; over a"nsprake
lijkheid voor eu strafbaarheid wegens het outstaan vall 
brandgevaar met alle gevolgen, daaraan verbonden, wordt 
niet gerept. Dit kan moeilijk in de bedoeling van den wet
gever liggen. Art. 497 ten 2e van het strafwetboek be
dreigt dengene, die op of aan den openbaren weg of op zoo 
korten afstand van gebouwen of goederen, dat daardoor 
oraudgevaar kan ontstaan, een vunr aanlegt, met een geld
Iioete van ten hoogste vijf en twintig gulden. 

Indien deze wettelijke strafbepaling ook van toepassing 
is op het ontsteken van vuren in 's Lands bosschen, dan is 
m.i. opname van het tweede lid van art. 20 van de aanhan
gige ordonnantie niet gewenscht, daar het dusdanig opge· 
vat kan worden, dat Óleu cloor in het bosch te overnachten, 
' 'lu'en kan ontsteken, zouder eenige verantwoordelijkheid 
voor het ontstaan van brandgevaar. In het ontkennende 
geval ware m.i. het tweede lid van art. 2 van de ontwerp
ordonnantie in dien zin aan te vullen, dat aansprakelijk
heid vau den dader voor het ontstaan van brandgevaar, 
daarin tot uiting komt. Men hou de wel in het oog, dat 
wegens het zich schuldig maken aan overtreding van de 
artikeleu 188 en 409 van het Wetboek van Strafrecht, 
welke straf' bedreigen aan dengene, aan wiens schuld 
brand; beschadiging, vernieuwing, enz. te wijten is, de da
ders strafbaar zijn met gevangenisstraf dan wel hechtenis 
en deze bosch-ordonnantie geeft daar geen aanleiding toe. 
De betrckkelijke redactie laat ik gaarnc aan den geachten 
Regeel'ingsgemachtigde over. 

Ik dank U, Mijuheer de Voorzitter. 

De heer Sta k v is: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gedclegeerclenverslag is een opmerking gemaakt, waaruit 
een zekere teleurstelling spreekt, n.l. dat het nieuwe regle
ment op het Bosehwezen, dat nu door ons College moet 
worden aangevuld, in het Staatsblad is verschenen feitelijk 
vlak voor de instelling van ons College. 

Ik ben niet degene gcweest, die deze opmerking heeft ge
maakt, want ik hch niet gezeten in de commissie, die de 

(STOKVIS.) 
znak heeft voorbereid, maar ik stem er mee in, niet omdat 
ik daàrmede, wat mij betreft, een verwijt wensch te richten 
tot de Regceringsgemachtigden, die nu voor on, ,zitten, 
maar het feit, dat vlak voor de instelling van ous College 
ongeveer 150 ordonnanties 'met een ongewoon grooten 
spoed naar het Staatsblad zijn gedreven - waaronder ook 
zeer belangrijke en onder die zeer belangrijke behoort ook 
het ontwerp, dat wij thans zullen aanvullcn - heeft uiter
aard op ons College een hoogst olHlIlngcnamen indruk ge
maakt. Ik oen Cl' van overtuigd, dat ik hiel' niet spreek 
voor mijzelf alleen. 

'Vanneer nu onmiddellijk, of althans yrU snel, na de af
kondiging dit nieuwe boschreglement door ons College 
krachtens wettelijken plicht moet worden aangevuld en ge
wijzigd, dan is het begrijpelijk, dat wij een dergelijke ge
legenheid ook bezigen om nog eens onze teleurstelling te 
uiten. 

Nu is het volkomen gerechtvaardi gd, dat de Regeel'ings
gemachtigde, die door deze ' opmerking op 11 et oogenblik 
wordt getroffen, zich de zaak voor zijn eigen departement 
aantrekt en zich in een verdedigende stelling plaatst. 

Maar dan moeten de motieven, die ons worden voorge
legd, inderdaad ook overtuigende kracht hebben. 

Welke redenen worden nn aangevoerd voor de plaatsint;( 
van het nieuwe Boschreglement in het Staatsblad kort voor 
de instelling van ons College? Men vindt die motieven in de 
Memorie vau Toelichting en daaruit volgt, dat door het de
partement of de Regeering reeds voorvoeld is, dat er wel 
eens een aamuerking uit het College zon kunnen komen. El' 
wordt nl. gezegd : dit nieuwe Boschreglement van 11 Mei 
1927 - 5 dag'en vóór de instelling van het College vau 
Gedelegeerden - moest met zoo groote snelheid naar het 
Staatsblad, omdat 26 April 1927 was aangesteld een hoofd
ambtenaar bij het Boschwezen, die speciaal belast zou ziju 
met de voorbereiding van de instelling van een djatihout
bedrijf ! Deze zou onmiddellijk belemmering hebben geyon
den, wanneer hij niet reeds dadelijk een Boschreglement 
voor zich had, waarop hU dien arbcid kon bouwcn . 

Ik vind dat argument niet sterk. El' is aan de illrich· 
ting van zoo'n djatihoutbedr.ijf, dlUlkt mij , zoo\"eel verbon
den, waaryoor het Boschreglcmcnt nu niet ccn strikt 1100<1· 

zakelijk fundament mag heeten, dat, wanneer die hoofd
ambtenaar eind-April aan het werk moest gaan, hij wel tot. 
laat ik zeggen, eind :Mei - want het College hncl als stceds 
natuurlijk g'aarne den noodigeu spoed betracht - had kun
nen wachten op het nieuwe Boschl'eg-lclllcnt. 

Bovendien, Mijnheer de Voorzitter, ik heb dit Boschregle
ment en het yorige et' nog eens met leekenblik op nagelezen 
en daar stond niets in, waardoor de \'oorbereider van een 
djatihoutbedrijf zijn pas begonnen werk niet dadelijk zou 
kunnen voortzetten. 1k hoop, dat de geachte Regeerings
gemachtigde ons eens duidelijk zal willen maken, waarom 
dan een spoed als thans betracht noodig was. 

Ik ben er ietwat uitvoerig op ingegaan, omdat ook de 
Regcel'ing dat gedaan heeft en ik het gewenscht vind, dat 
er van de zijde yan het College \'an Gedelegeerden blijk 
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wordt gegeven, dat mon ons, althans mij, niet voldoende 
heeft kunnen overtuigen, wat deze ordonnantie betreft, van 
de onvermijdelijkheid del' staatsbladjacht vlak voor de in
stelling van dit College. 

Ik dank 1:, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' D e Hoo g : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
willen beginnen met mij aan te sluiten bij hetgeen mijn 
geacht medelid, de heel' Stokvis, heeft gezegd t . a. v. de 
jacht, om nog voor de opening van de eerste Volksraads
zitting van het vorige jaar, verschillende ordonnanties in 
het Staatsblad geplaatst te krijgen. Ik wil in dit verband 
nog even wijzen op ('e n punt, dnt ook in het Gedclegecrden
verslag naar \'01'e n is gebracht n.l. 

"Dat in artikel 17 lid 4 van het Boschl'cglement ver-
wezen wordt naar art. 29 van dat Reglement" ... ...... " 

dat n.b. op het oogenblik, dat het reglement in werking trad 
nog' niet bestond. 

Een ander punt, dat de heel' Stok,~s heeft aangeroerd 
is, dat men zich bel'i ep voor deze haastige opname in het 
Staatsblad op de algemeene reorganisa tie ,'an het djatibe
dl'ijL Die l'C'ol'gTl11 isat ie n ll1 het tljntibeclt'ijf is echter 
slc~hts één van de puntell ) en het spijt lll\L dat de Rcgee
ring in deze niet hrcft gcmcc ml, een ruimer standpunt te 
moeten innemen en ons ook wat mcer gelegenheid te moe
ten gevcn tot het makcn yan opmerkingen t. o. y. andere 
punten del' reorganisatie. Zooals in het Gedelegeerdenver
sla g is gezegd, zal hierop verder niet behoe,'cn te worden 
ingegaan, aangezien deze eigenlijk buiten de materie "allen. 
Ik zal mij dr..a1·om alleen bepalen tot hetgeen in het Gedele
gcc l'denvcI'sln g is gezegd onder de AI gcmecnc opmcrkingen 
in de lna tste al in ea. Dun !' stn at : 

,.H ij)} - ecu del' leden - .. sprak niett em in als zijn 
oOl'lh.'cl uit. dat de mah'l'ie . welke in art. 29 (oud 21 ) 
l id 1 nan den OouYel'llcnr-Gellcraal te t' rcgeling is op
gcdl'agen, in dl! Bosc h-ordonnant ic zelf geregeld be
hoorde te worden ", 

Op dezc opm erkin g wOJ'dt in de :Memorie vnn Antwoord 
VI'ij laco ni ek gezegd: 

.. De bepulillgen in art. 29 betreffen uit slnitend een 
uitvoel'ingsillaotregel en behooren daarom naar de 
lllcening del' Rcgecl'i ng niet in de ordonnant ie thui s", 

Mijnhee r de Voorzitter! Misschien is het Gedelegeerden
vel'slag in deze niet al te duidelijk g'cweest en ik wil daarom 
th um; de bedoeling van deze zinsnede o\'en wat verduide
lijkeil. 

In het oude art. 21 (nieuw art . 29 ) lid 1 staat: 
.,De Gouverneur-Genera al geeft de noodi gp. voor

schrifte n en [wl1 wij zingen tel' verzeke l'ing van de 
goede uit\'oerin g " an de bepalingen dezer ordonnantie 
en wijst daal'b~i, VOO l'zoo ,'er noodig, aan, in welke ge· 
vallen de bestuursam.btenal'en en andere gezaghebben. 
den, aan wie in deze ordonnantie of bij die voorschrif, 
ten bevoegdheden zijn toegekend) alvorcns daarvan 
gebruik te maken, het advies van de betrokken bosch
beheerders zullen hebben in te winnen zOOlllcde, in 
welke gevallen de bosch beheerders bij de uityoering 

(DE HOOG, VOORZITTER, KERKKAMP.) 
van hun taak overleg hebben te plegen met die gezag· 
hebbenden " . 

Het is juist over de woorden "aan wie in deze ol'donnan· 
tie of bij die voorschriften bevoegdheden zijn toegekend" 
dut ik biel' de volgende opmerking wil maken. 

Het komt mij voor, dat het Boschwezen niet moet hin
ken op twee gedachten. Er is slechts één persoon verant
woordelijk voor den goeden gang van zaken en dat is 

<I" boschbeheerder. Meent de Regeering, dat el' andere 
ambtenaren zijn behalve deze boschbeheerders, die een ver
antwoordelijkheid l1ebbeu te dragen, laat zij dat dan vast
leggen in deze boschordonnantie en niet in de voorschrif
ten, die de Gouyerneul'·Oencraal straks zal geven en waarbij 
andere personen kunnen worden aangewezen, behalve 
degenen, die in de Boschordonnantie genoemd zijn. Het is 
op grond daarvan dnt in het Gedelegeerdenverslag werd 
g'czegd : Laat alle personen, clie buiten den bosch beheerder 
om, eenig recht van meespreken hebben, worden genoemd 
in deze boschordonnantie. 

Ik zou er bij de Regeering sterk op willen aandringen 
om dcze woorden in het nieuwe artikel 29 (oud at·t . 21) 
lid (1) t e laten vervallen. 

De Voo r z it t e r: Zooals U zelf reeds hebt toegege
vcn is het dool' U aangeroerde punt betrekkelijk buiten de 
orde. 

De heer De Hoo g : Pardon, Mijnhecr de Voorzitter! 
n et door mij besproken punt betreffende art. 29 is in het 
Gedelegeerdenverslag opgenomen. 

Dc Voo r zit ter: Dat is zoo, maal' het a rtikelwordt 
niet aan stemming onderworpen, althans het doo'\; U bc· 
doelde punt niet. :i\Iisschicn dat de Regee ringsgemachtigde 
nog op de opmcl'k ingcn va n den heel' De IIaog wil ant~ 
woorden, maar ik meende, dat ook de hecl' De rIoog van 
inzh.' ht was. dat dit punt 1 ha ns niet dadelijk aHn de orde is. 

De heer De Hoog: Goed, Mijnheer de Voorzitter! 
I k zal mij voorloopi g bepalen tot aanclringen bij de Rcgee· 
ring op de door mij voorgestane wijziging van dit artikel. 

De heel' K e I' k kam p: Mijnheer de Voorzitter! Ook 
m ij heeft de \\'cl'kwijzc, welke ,'oOl'afgega an is aan cIc indie
nin g' ,'all dit ontwerp. getroffen. Ik sta ongevccr op hetzelfde 
standpunt a.ls de heeren Stokvis en De Hoog, maar zou 
het toch minder algemeen willen stellen, Ik voor mij heb 
niet zoo zeer bezwaar tegen het groot aantal ordonnanties, 
dat is ingevoerd, kort voordat dit college 'zitting nam) 
maar ik zon meer bmnvaal' willen maken tegen die ordon
nanties, welke zonder bepaalde noodzaak op dat moment 
z\;n ingevoerd. 

Als ik mij niet bedrieg, is het bosch reglement afgekon
digd op een moment, dat die afkondiging nu niet bepaald 
strikt noodzakelijk was. Ook thans, na de lezing van de 
regccl'lllgsstukken, ben ik deze meening nog toegedaan, 
wnnt ik heb mij de \'l'l1. ng yoorgelcgd) welk verschil 
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het ZGU hebben gemaakt, wanneer de plaatsing in het 
Staatsblad nGg niet was geschied, het bGschreglement dns 
niet was vastgesteld en dit Gns eerst Gp heden was VGGr
gelegd gewGrden. Ik kan niet anders zeggen, dan dat 
dit geen verschil ZGU hebben gemaakt. Hetzelfde werk, dat 
Gp het GGgenblik gebeurt, had dan GGk gedaan knnnen 
wGrden. Het bGschreglement had in beginsel dGGr de Regee
ring kunnen wGrden vastgesteld en alle daarGp betrekking 
hebbende uitvGeringsvoorschriften hadden eveneens in be
ginsel dGGr den dienst kunnen wGrden Gpgemaakt. Dan 
zou ons thans zijn voorgelegd een ordonnantie, waarin 
het boschreglement in zijn geheel was Gpgenomen. Dan 
had de kans bestaan, dat het cGllege hier en daar een kleine 
wijziging ZGU hebben voorgesteld, die wellicht nGg dGGr de 
Regeering zou !Zijn overgenomen, want er wOl'den zelden 
principieele wijzigingen vGGrgesteld. Al het werk, wat tGt 
o.p het GGgenblik gedaan ware, ZGU dns van krncht zijn 
gebleven, Illisschieri zou hiel' en daar nog een enkel uitvoe
ringsvoorschriît moeten worden gewijzigd, maal' er zou 
geen wijziging van ingrijpende beteekenis nGGdig zijn ge
weest en de inwerkingtreding ZGU dan Gngeveer op hetzelfde 
moment hebben kunnen plaats hebben als nu, want het 
bGschreglement is GGk nu nog ';;et in werking getreden. 

Dit is mijn bezwaar tegen de gevolgde werkwijze. Hierbij 
kGmt nog, dat deze aangelegenheid dGGr twee verschillende 
wetgevers is geregeld'. OGk dat vind ik Gnjuist. Dit was 
vroeger ook het geval j zeker, Mijnheer de Voorzitter, dat 
weet ik wel, want vroeger was het boschrcglcmcnt vastge
stclej bij Indische ordonnantie en de strafbepalingen waren 
opgenomen in een K. B. Dit is dan ook de reden, waarom 
het boschreglement en de strafbepalingen wederom in twee 
gedeelten zijn behandeld, maar ik geloof niet, dat zulks nGG
dig was en ik ben cr zeker van, dat een dergelijke werk
wijze niet juist is . Eén wetgever behoort een ordonnantie 
in haat· geheel vast te stellen. 

Ik betreur bet, :Mijnhecl' de Voorzitter, - en vandaar, 
dat ik hierGp de aandacht heb gevestigd - dat dit college 
niet in de gelegenheid is gesteld Gver het bGschreglement 
te spreken. Die gelegenheid is het college GntnGmen dGGr 
plaatsing in het Staatsbind, kGrt "oordat het cGllege zitting 
nam. 

Het betreft hier tGch een materie waartegen - zooals 
ons allen bekend is - de bevolking zeer ernstige bezwaren 
heeft, en niet alleen de bevolking, maar ook het B.B., en 
daarvan niet alleen de 1nlandsche ambtenaren, maar wel 
degelijk GGk de EurGpeesche. Wie men GGk spreekt van 
bestuurszijde uit streken waar bGsschen Gndcr GGuverne
mentsbeheel' staan, men hoort altijd klachten over het 
Boschwezen en de opvatting, welke die dienst van zijn taak 
heeft. NGg kGrt geleden heb il, daarGmtrent van een EurG
peesch bestuursambte-naar verschillende klachten vernomen. 
Die ambtenaar sprak '- ik wil het woord hiel' aanhalen _ 
van het "glasllarde" standpunt van het Boschwezen. Deze 
dienst is over het algemeen zeer weini g tegemoetkomend 
tegenover bezwaren van de= zijde del' bevolking. 

Mijnheer de VGGrzitter! Het BGschreglement is thans niet 

(KERKKAMP, VAN HELSDINGEN.) 
aan de Grde en ik kan er dus niet verder Gil ingaan, maar 
wel wil ik zeggen, dat ik het ten zeerste betreur, dat een 
dergelijk, VGGr de bevGlking van zeel' grGGt belang zijnd 
reglement hier niet ter sprake kan kGmen. 

Immers, de Regeering mGet niet vergeten dat wij, die 
dan toch, al is het maar in zeker Gpzicht en in zeer beperkte 
mate de bevolking vertegenwoordigen, hiel' geroepen zijn om 
dergelijke bezwaren van de bevolking VGGr te brengen. Nu 
is het volstrekt niet uitgeslGten, dat bij de vGGrbereiding 
van het reglement in kwestie GGk een Gnderzçek is inge
steld naar de ZGG juist genGemde bezwaren, dGch dam. 
weten wij niets van. Wij weten absGluut niet, hGe 
dit reglement gewGrden is. Het verheugt mij daarGm, dat 
per slot van rekening de Rcgccring don toch nog dit Col
lege nOGdig heeft Gm deze regeling in haar geheel tGt stand 
te brengen, want een BGschreglement - ik behGef het wel 
niet te zeggen - zonder Rtrafbepalingen, heeft werkelijk 
niet \'cel praetisehe beteekenis. Daarom /.Zou ik den geach
ten Regeeringsgemachtigde willen vragen Gf hij bereid is 
tGe te z~ggen, dat zGGdm mogelijk een GnderzGek zal wor
den ingesteld naar de bezwaren der bevGlking tegen de be
staande regelingen, waarin dan OGk zal wGrden betrGkken 
de regeling, zooa]s deze in de naaste toekomst zal worden. 

Het betreft hier niet een kwestie van vandaag Gf mGrgen, 
maar toch dGet zich binneu betrekkelijk kGrten tijd iJe ge
legenheid vGor, Gm van de bezwaren der bevGlkiug kennis 
te nemell. Ik dGel hier, speciaal VOGr Java, Gp de a.s. in
stelling van de nieuwe regentseJlapsraden. Daarin heeft de 
Regeering straks lichamen, waaraan zij verschillende vra
gen kan vGGrleggen betreffende de practische tGepassing 
van dit zeer ingrijpende reglement. 

Dan zou tevens kunnen worden overwogen, in hoeverre 
den Regentschapsraden een taak in medebestuur kan WGr
den opgedrageu vGGr wat betreft de regeling dcr vrijheden, 
welke aan de bevGlking knnnen wGrden tGegestaan. Ik wijs 
er met nadruk Gp, dat deze aangelegenheid diep ingrijpt 
in het leven cler bevGlking van vrij uitgestrekte deel en 
van het eiland Java en dat het nGGdig is, dat wij hier in 
dit CGllege dGen blijken, dat wij ernstig rekening wenschen 
te hGuclen met de belangen dier bevGlking, zGGdat ik hGGp 
dat, wanneer dit ontwerp door ons College wordt aange
nomen, de Regeerillg bereid zal zijn nog eens na te gaan, 
in hocvel're tegemoet kan worden gekomen aan de gerecht
vaardigde be1l\varen van die zijde. 

Mijnheer de VGGrzitter! Van het antwGGrd van den Re
geeringsgemachtigde zal ik in deze mijn stem laten af
hangen en ik hoop, dat meerdere leden mijn vGGrbeeld 
zullen volgen. 

Ik dank U, ~njnheer de Voorzitter. 

De heer V Ml Hel sdi 11 gen: ~Iijnheer dc VGGrzitter t 
Ik wensch slechts een 11eel kort woord over dit onderwerp 
te spreken en wel alleen Gm op te merken, da.t het dGor 
de heerell Stokvis en De Hoog naar voren gebrachte wel
licht den indruk ZGU kunnen vestigen, alsGf het prGtest, dat 
zij geuit hebben naar aanleiding van het jachten dGGr de 
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'V ijziging Bosch-ordonnantie. 

(VAN HELSDINGEN, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
Rcgccl'in g met het afdoen van yclc ordonnanties, welke in 
het Staatsblad ztin afgekondigd, vóór dat de nieuwe staats
regeling in werking trad, dOOl' het geheele College zou wor
den onderschreven. Ik ben blijde, dat de heer Kerkkamp 
te dezen opzichte al eenige reserve heeft gemaakt, maar mij 
is die reserve nog een weinig te zwak. Ik zou willen zeg
gen, dut ik het in het algemeen volkomen kan billijken, 
dat de Rcgecl'Îl1g, yoordat de nieuwe toestand intrad, ver
schillende onderwerpen, die reeds in vergevorderden staat 
van behandeling verkeerden, heeft afgehandeld. Dat dit 
tenge"olge heeft gehad, dat het College van Gedelegeerden 
op het oogenblik wat weinig wcrk heeft, is te betreuren, 
macn het. komt mij voor, dat hetgeen de Regecl'ing hier 
heeIt gedaan yolkomcn rationeel is te achten. 

De heer Rut g ers, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voonittcr! Daar mijn taak bij dit onderwerp ûeh be
pnalt tot het verstrekken van inlichtingen omtrent de opgc-
110111011 strafbepalingen, kun ik mij beperken tot de rede 
"au den heer ~ral1dagic, die Cl' in de ~el'ste plaats bezwaar 
tegen heeft gemaakt, dat het ontsteken van vuur 's nachts 
:in de uossl.'hcn dOOL' alda ar IOtmpeCl'pnc1c personen niet 
strafbaal' is. Ku bd\Ooli. cen antwoord VOOl' dit gedeeltc 
L.ijner opmC'l'ldngcll ook lIiet tot mijn taal<, wmlt dit punt 
valt onder de prudentie vun het hoschwczen . Ik kan mij 
dan ook op het oogenblik bepalen tot de opmerkÎ11g van 
den hecr :à1andagie, waarom deze strafbepaling nog noodig 
wo rdt gelicht naast de strafbepaling in het 2de lid van art. 
497 Wetboek vau Strafrecht. Ik zou er dall op willen wij
zen, dat het 2de lid "all art. 497 Wetboek van Strafrecht 
reeds daarom een andel' kat'nktcl' heeft, omdat daarjn staat 
te lezen, dut alleen gestraIL wOl'dt het aanleggen van een 
vuur, dan wel het buiten 'lloodzaak afschieten vau een 
VU\.lt'\\'apell "op of aan den opcnbal'en weg, of op zoo kor
teil afstnnd nUl gebouwen of goederen", dat daal'door 
hra1\dgevaar kan ontstaan. Daal' is dus nooelig het bewijs 
voor den rechter, dat el' ten gevolge van de verrichte han
deli ngen brandgevaar kon onstHun. Nu is in de bosschen 
blijl{baal" dit brand gevaar zoo gl'oot geacht, dat ook het 
ontsteken van vuur op zichzelf al strafbaa l' is gestelcl, zoo
aat dus het bewijs vall brandgevaar niet eens geleverd be
hoeft te wOl'dell. DoOt' die omstandigheid staa n de artike
len van elt' BoschOl'donnuntie en van het ' Vet bock van Stl'uf
recht op geheel verschillende bases en zUn op zichzelf wel 
z('rl' goed naast elkaar mogelUk. 

Daar komt nog bij, dat in Uirt . 497, lid 2 van het W et
boek van Strafrecht h<>t gevaaT voor brand geacht wordt 
tepe l'kt te ,iju en ook de strafbaarheid beperkt wordt tot 
het vuur aa,nsteken op "korten afstand van gebouwen en 
goederen". Nu is het niet onmogelijk, boornen in een 
boseh oncler het begrip ,.goederen" te bl'cngen, maal' vol
g"CllS bet gewone spraakgebruik der wet behooren ze daar 
niet onder, vooral niet, waar de wetgeving de woorden 
"gebouwen", "vaste gocdet'en" en "goede l'en " zonder meer 
naast elkaar gebruikt en waar in het laatste ,geval dan ge
dacht wordt aan roerende goeder en, dus aan go'ederen, die 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(DIR. VAN JUSTITIE, REG. GEM. VOOR L., N. EN H .) 
op bepaalde plaatsen liggen, maar danr evengoed niet ZOll
den kunnen liggen, 

Om deze twee redC11en is el' dus volgens de meening van 
de Regeel'ing geen enkel bezwaar, de betrokken sbrafbe

paling in het Boschreglemcnt te handhaven en toe te pas
sen, geheel onafhankelijk van art. 497 van het Wetboek 
van Strafrecht. 

De heel' Hoe kma n, Regceringsgemachtigde voor Land
bouw, Nljverheid en lIandel : Mijnlreer de Voorzitter ! Met 
uitzondering van de zooevcn door den directeur van Justitie: 
beantwoorde opmerking van den heer l\fandagie, zijn de 
opmerkingen van den heer Stokvis en andere geachte spre
kers omtl'ent het groote aantal onderwerpen, dat nog door 
de Rcgeering geregelq is in de maanden ApL'i1 en :Mci van 
het vorig jaur, vóórdat de Volksl'aad iu zijn nieuwe samen
stelling onder de nieuwe staatsl'egeling optrad, moor van al
gemeenel1 aard. 

VOol'zoover die opmerkingen van algemeenen aard zijn 
is het niet aan mij, daarop te antwoorden. Ik kan dit al
lce n doen voorzoover zij ook betreffen het aan de orde 
zlijnde ontwerp. 

De Rcgeering heeit zieh daarbij op een zuivcl' opportu
nistisch sta lldpllnt gesteld. Als ik mij wel herinner, i, het 
eerste ontwerp van de BoschordOIman1 ie al van }wt jaar 
1921. Dit ontwerp is, zooals het met die zaken in den 
regel gaat, herhaaldelijk heen en wcer gestuurd en het was 
eerst in het begin van het jaar 1927 geheel gereed. Daarop 
heeft nog een rechtsgelem'd advies eenigen tijd gekost, maar 
het ontwerp was af op een oogenblik, dat cr eigenlijk met 
de toekomstige wijze van behandeling nog gccn rekening' 
hehoefde te worden grhouclen, Dnt de zaak haat' normalen 
loop had, is toch wel te hegl'ijpen. Er is hi el' van een over
haasting", om de oniontlllntie op een bepn:tld OOg"cnblik in 
het StnnlsiJlad Opg'l'llO!lWn te kl"ijg-el1, g"c('n spl"Hkc geweest j 
dl' zaken hebben haal' gewolH.'n loop gehad. 

De eigen.IUke motiveering is ook van zuivel' OppOl'tUl1iRti· 
schon aard. De ambtenaar, die was aangewezen om de re
organisatie van den dienst vau het Boschwezen vorder uit 
te werken, had hiervoor inderdaad den grondslag 1l0odig, 
gevormd door het nieuwe Boschreglement. Nu is het waar, 
dat de artikelen van het nieuwe reglement niet heel veel 
aiwijken vau de daarmede overeenkomstige artikelen va n 
het oude reglement, maal' er zijn toch verschillende afwij 
kende onderdeelen en hi el.'omtl'e nt moest toch zekerheid be
staan, aleer kon worden overgegaan tot het ui twel'ken van 
uÎtvoel'ÎJ1gsvool'schl"iften, welke, naat" het r.iC'h laat Aanzien, 
in zeel' veel opzichten van de oude zullen afwijl(en, 

'Vanneel' men hierop nog had moeten wnchtcn - door den 
hecr Stokvis werd zeel' optimistisch voorgesteld, dat de 01'

donnantie wel eind nlei had kunnen zijn afgekondigd, hoe
"cl de Regeering vreesde, dat het wel wat langer zou d 1;.1" 11 

- r.ouc1en wU op het oogenblik nog niet zoo vel' zijn als nu, 
en zou de invoer ing va n de r eo rganisatie op 1 Janual'i van 
het volg'end jaar vel'moedelijk omnogelijk geworden zijn , 
Dat is de voornaamste aanleiding geweest tot de behande
ling der zaak) zooals die is geweest. Zooals ik reeds zeide, 
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W~ziging Bosch·ordonnantie. 

(REG. GEM. VOOR L., N. EN H ., MANDAGIE .) 
was dit op zichzelf de zeer normale afwerking van derge
~ke ontwerpen. 

Wat de speciale opmerkingen van den heer De Hoog 0\', -,. 

art. 21 betreft, - ik heb dat artikel nog eens J1>'gclezen, 
maar kan daarin inderdaad toch niets anders zien dan een 
nitvoeringsmaatregel. Aan den Gonvernelll'-C,enemal wor i1 
overgelaten verschillende uitvoering"svoorsclu'iften vast te 
stellen en hierbij wordt nog één onderwerp in het hij zonder 
aangeroerd, dat toch inderdaad ook niets anders is dan eell 
uitvoeringsmaatregel. 

Dan valt tenslotte nog de vraag te beantwoorden, of er 
voor de Regeering aanleiding is om een onderzoek in te 
stellen naar de eventneele bezwaren der Inlandsehe bevol
king of het Bestuur tegen het Boschreglewent. 

Er is, v66rdat dit ontwerp werd ingediend, nit den aard 
à er zaak een onderzoek ingesteld. Er zijn adviezen inge
komen van alle hoofden van gewestelijk bestuur, waarin 
tegen dit ontwerp geen ernstige bezwaren zijn gemaakt. 

Wat de opmerking betreft, dat de Inlandsche belangen 
dikwijls in het gedrang komen en dat er ook bij het Eu· 
ropeesch bestuur ernstige bezwaren zijn t egen de bestaan· 
de regelingen, kan ik mededeelen, dat dit de laatste jaren 
zeer zeker niet het geval is. Er is in vroegere jaren heel 
wat wrijvin g - laat ik het zoo maar noémen - geweest 
tusschen het Bestuur en de houtvester~, maar iu de laatste 
jaren blijkt daarvan niets meer. 

Dat is naar mijn, idee voor een groot gedeelte het gevolg 
hi er van, dat op het oogenblik bijna alle djatibosschen zijn 
ingericht tot. houtvesterij , waar alles, tot in onderdeden ge
regeld loopt. Niettemin zal een onderzoek wellicht zijn waar
de hebben, wanneer, zooals men zich voorstelt, over het 
geheele eiland Java regentschapsraden zijn ingesteld en 
de nieuwe organisatie van het BoschwcZCll aan het werk is. 
Deze zal worden ingevoerd op 1 Januari van het volgende 
jaar. Wannecr de ol'ganisatie gedurende - laat ik zeggen 
een jaar - heeft gewerkt, kan ik m ij voorstellen, dat er 
wel aanlei,ling kan zijn, op de wijze als hier uiteengezet 
te onderzoeken, hoe zij b~ de nitvoering werkt. In zooverre 
is dus een onderzoek van Regeerin gswege wel in uitzicht 
te stellen. 

Ik meen hiermede, Mijnheer de Voorzitter, de verschil
lende heel'en t e bebben beantwoord. 

De heer Man da g i e : Mijnheer de Voorziiter I Afge
scbciden van eenig verband met ari. 497 t en tweede blijf 
ik bij mijn meening, dat het noodig is, dat art. 20 lid 2 wO;'dt 
aangevuld met een bepaling, ,vam-bij degene, die verant
woordelijk is voor het ontstaan van brandgevaar, strafbam
wordt gesteld. Ik zal dus genoodzaakt zijn, tegen het arti
kel te stemmen, zoo aan mijn wensch door den Rcgccrings
gemachtigde niet tegemoet wordt gekomen. Ik vind, dat er 
<,cn waarborg moet zijn, dat bjj het ontsteken van een vuur, 
men er voo I' te zorgen heeft, dat het niet om zich heen grijpt 

. en. daaruit dus schadelijke gevolgen kunnen ontstoan. 
; ~rijnheer de Voo l'Z i tter ! Ik wil hiervan nog gaarne een 

voorbeeld aanhalen. I emand, die in ecn bosch overnacht 
en een vuur ontsteclü, zou niet strafbaar zijn volgens het 

(MANDAGIE, VOORZITTER, STOKVIS.) 
tweede lid van dit artikel. Het kan echter gebeuren, dat 
b.v. in den drogen tijd alleen reeds door het weggooien van 
een lucifer brand ontstaat en daardoor niet alleen de bos
schen worden beschadigd, maal' ook landswerken, telefoon
palen en andere, kostbare werken. De dader moet dau voor 
zijn achteloosheid met straf kunnen worden bedreigd, zoo
als het W. v. S. ook doet iJl geval van brandstichting entl!. 
Het is daarom, dat ik het noodig acht, het 2de lid van arti
kel 20 aan te vullen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit t er : H et ligt dus eigenlijk toch in Uw 
bedoeling om eventueel allcen te stemmen t egen het 2de lid 
van art. ;!O en niet tegön het eerste lid daarvan, want daar
tegen richten zich uw bezwaren niet . 

De hccr Man da g i e : Inderdaad, Mijnheer de Voor
zitter. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter I Ik heb 
gelukkig - en dat verwachite ik ook wel - van verschil
lende zijden instemming gevonden, toen ik bezwaar ertegen 
maakte, dat, niettegenstaande binnen zeer korten tijd ons 
College ingesteld zon worden, de Regeering een zeer groote 
hoeveelheid ordonnanties in h et staatsblad plaatste, zonder 
met de toen spoedig t e verwachten instelliug van ons Col
lege r ekening te houden. 

De heel' Van Helsdingen is bet ma3r zeer betrekkelijk 
met mij eens en zegt : ik vind het j'l bet algemeen te bil
Lijken, dat wanneer de Rcgeel'illg meent, dat vÓÓr de in
stelling van welk college dan ook bcpaalde maatregelen tot 
stand moeten komen, zij die zaken l-egelt in de maie en 
in het tempo, door haal' juist gevonden. 

Daariegenover zou ik dit willen opmerken. Ik stel aau 
de Regeering ook andere eiscben. Wanneer er een wct iu 
het leven is geroepen, die een medewetgevend coll cge schcpt 
en dat college zal binnen zeer korten tijd tot leven worden 
gebracht, vind ik het de taak van de Regeering, te bandelen 
in overeenstemming met den geest van de nieuwe wet en 
moet de Regeering ook indel'daad het Jüeuwe college in de 
gelegenheid stellen, zijn medewerking in de we4(eving, 
waartoc h'ct geroepen wordt, al dad elij k te vCl'll:encn. 

Ik ben natuurlijk niet zoo doctrinair, dat ik dit ten op
zichte van al die 150 ordonnanties geweuscht zou hebben. 
Er zullen daaronder wel eenigc en misschien meerdere zijn 
geweest, die zonder bezwaar zoo in het Staatsblad konden 
worden gebracht, maar - en nu noem ik er maal' drie 
de eoöperaticordonnantie, dc kinderwetten en dit boseh
reglement, zijn toch drie zccr belangrijke ondcrwerpen, 
waarbij groote sociale belangen betrokken zijn. En ,,~an

neer dan een medewetgevend college staat geboren te wor
den, vind ik bet toch de iaak van dc Regeering met het 
ontstaan van dit college ook, alihans anders, rekening te 
houden . 

Ik vind niet, dat de geachte Regeeringsgemachtigde ge
lukkig is geweest met de motiveering j waarom speciaal ten 
aanzien van bet Boschreglement spo cd is betracht cu wel 
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Wijziging Boseh,ol·donnantie. 

(STOKVIS, DE HOOG.) 
hierom niet: Men zou juist tegenovergesteld kunnen rede· 
neeron, en van de Regecl'ingstafel misschien met meel' over
tuigende kracht, dat wanneer een reorganisatie hangende 
is en eon speciale hoofdambtenaar is aangesteld, juist uit 
diens voorbereidin gen eerst kan bLijken, welke wijzigin

gen in het oude Boschreglement het meest pract isch en het 
meest gewenseht zouden zijn. Juist op grond van .den 
voorbereidingsarbeid had men de wijzigingen eerst later 
moeten aanbrengen. 111aar nu heeft men dezen hoofd
ambtenaar gebonden aan een nieuw boschreglement, tOl'

wijl men het juist van zijn voorbereidende werkzaamhe
den en zijn inzichten ~ad moeten laten afhangen, in hoe
verre een nieuw boschrcglemcllt O.m. in verband met de 
inrichting yan ecn djalihoutlJcdl'ijf in overeenstemming zou 
zijn . Ik bCIl dus niet oVCl,tuigcl. 

Dan is Cl' een al'gulllcllt geul'uikt van de volgende kl'ucht: 
I-let nieuwe boschl'cglelllent wusl'eeds aanhangig vanaf 1921 j 
cr moest toch eindelijk eens een eind aankomen en daarom 
wensehte men nn niet langer te wachten. Dat is een argu
ment, dat wij llier nog al eens vaak moeten ondergaan. 
Op de bureau.x - ik zal niet zeggen treuzelt men, - houdt 
men de zaak dOO l' velcrlei,' ad viczcn heel lang aan; de VOOl'
bl'L'('idillg \'1111 1J('liln~l'ijke hel'\orwingcn dUU1't jarcn, maal' 

dan mnct de rollo:il'aad of het Collcge van Gedelegccrden 
- die tuch ook recht hebben een advies en een beraden 
advies te verstrekken - na de lange vOl'bereidingen, die 
niet hun schuld zijll gl'ooten spoed betrachten. 

Ik zou zeggen: juist omdat die ordonnantie dan toch al 
van 1921 af in voorbereiding was, had men toch nog wel 
een maulld, of llA~ maand kunnen wachten, want het regle
ment, - dat heeft de heer Kerkkamp terecht opgemerkt -
is nog nict eens in werking, Daarom had mCJ1 het Col
lege in de gelegenheid moeten stellen, ook zijn blik over 
dl'ze zeel' bclangTijkc materie te laten gaan. Dat dit niet 
geschied is, blijf ik betreUl'en. 

De heer De Hoog: lIIijnheer de Voorzitter! Op mijn 
geheele betoog omtrent at·L. 21 (oud ), art. 29 (nieuw) 
lid 1, heeft de geachte Hegeeringsgemaehtigde geant
woord, dat bij in oat artikel niets anders kan zien dan 
een uitvoeringsmaatregel. Inderdaad lijkt het op het eerste 
gezicht niets anders dan een uitvoeringsvoorschrift, want: 

"Dc Uou verl1eul'-Uencraal geeft de noodigc VOOI'

schriften cn aanwijzingen tOl' vel'zekering vall dc goe
dc uitvoering van dc bepalingen dezer ordonnantie", 

1l1.aUr tegelijkertijd worden in dit l'eglement ambtel1<Ll'cn 
aHngewezen, die naast de boschbeheerdel's het recht hebben 
zich te ucmoeien - laat ik het zoo maar eens noemen -
met de "gocde uitvoe l'ing". Nu is mijn uezwaar juist, dat 
bij dit uil\'ocl'ings\'ool'schrift dc Gouvel'llcnr·Gcnel'aal zie}, 
niet alleen bepalen moet tot de pcrsoncn, die in dit rcgle
ment genoemd zijn, maal' ook nog bij de uitvocringsvoor
SthL'iften tegclijkertijd andcl'c pcrsonen kan aanwij ze n, di~ 
zich met den gang van zaken ktUlHen bemoeien. Dat vind 
ik niet juist. Mijn geheele betoog was erop gericht duide
lijk vast te leggen, dat - met uitzondering van de in het 
Boschl'eglement genoemde andere gezaghebbenden aan wie 

(DE HOOG, KERKKAMP.) 
bevoegdheden kunnen worden toegekend - alle bevoegd
heden moeten berusten bij den boschbeheerder of bij den 
voor een riehtig beheer der bosschen verantwoordelijk per
soon, 

De heer K e rkk a m p: Mijnheer de Voorzitter! Met 
genoegen heb ik van den Regeeringsgemachtigde gehoord, 
dat in dit geval van eenige overhaasting geen sprake is 
geweest, integendeel, men zou hiel' zelfs lnUillen spreken 
van langzamen spoed . 

Maar, heeft de Regeeringsgemaehtigde gezegd, er be
hoorde zekerheid te bestaan omtrent den inhoud van het 
uieuwe Bosehreglem"nt, opdat de ambtenaar, die belast is 
illct dc verderc uitwerking vun dc detai lregeLingen, een 
oehoorlijken grondslag zou hebben. Bchtel' heeft de 
ltcgccrÎngsgemachtigde el' zelf bijgevocgd, dat cr in dien 
gl'onJslag \yeinig verandering is gekomen. Bn nu staat 
fiet wel vast, dat dit Uolluge uitsluitend met dien 
grondslag zou hebben te maken gehad. Wanneer het re
glement hier in behandeling was gekomen dau zonden wij 
lllCt tel' behandeling hcbuell gekregen de uitvocl'ingsvoor~ 
seill'iften maar uitsluitend den grondslag; en die grond
slag is zoo weinig veranderd, dat de amutenaal', Û.t.: met 
de uitvoering werd belast, gerust had kunnen doorwerken. 
Ook JlCb ik met genoegen gehoord, dat alvorens het re
glement vast te stellen, de adviczcn zijn ingewonnen van 
de Hoofden van gewestelijk bestuur, maar ik zou er toch 
de aandacht op willen vestigen, dat uit die mededeeling 
niet blijkt, in hoeverre de betreffende hoofden ook de 
lagere ambtenaren hebben gehoord. Want ook de Regee
ring zal moeten toegeven, dat dl.:: practijk del' toepassing 
van dergelijke uitvoeringsvoorschrifteIl beter bekend is bij 
de ambtenarcn van lagel'en l'ang dun bU de rcsidenten. 
De ambtenaren van lageren rang zijn n.l. belast met de 
,J ireete uitvocl'ing. 

11ltussehell wenl ous ook de \'erblijdende mededeeling 
gedaan, dat sedert de illstclling \'an de nieuwe houtves
terijen, de klachteil ua genoeg zijn uitgebleven, Ik zou 
J l' dam'om nu nog de aandacht op willen \'estigen, dat 
uit l'eglcment niet allee~n geldt voor djutibosschcll, maar 
ook voor alle wildhoutbosschen en.in het algemeen voor 
de bosschen op de berghellingen, waardoor men regel
matig'l'll re g't' lIntl en \'(,I'bdl'['ing del' il'l'ig'atic wenscht te be
vOl'deren m,a,w, de uoschresel'vcs, En juist daarover gaan, 
IUWl' ik m Ct:ll, de klachten. Bij de sHmcllstclling van de 
boschrcserves cn bij de bewaking van die rcscrves, schijnt 
de dienst van het bosch beheer wel eens erg rigoureus te 
"Ä.ill in de toepassing van de vooq;eschl'OVell maatregelen, 
.\fu geef ik dadelijk toe, dat het nood ig is, d<lt die bosch
reserves, wanneer zij eenmaal zijn in gesteld, ook in stand 
worden gehouden, maill' toch mcen j k dat het juistcr zou 
zij n van de Rcgeerillg, ~l ls zij zoo\'cr mogclij~~ ging in de 
tegemoctkoming aan dc bczw~ll'cn yan de bcyolking. 

] ntusschcu heeft het mU bij zonder veel genoegen ge
daan, dat ook de Regeel'iLlg overtuigd is van de wensehe· 
lijkheid om mettertijd, na de inwerkingtreding van diti 
reglement, nog eens na te gaan, hoc dit in de pl'actijk vo L· 
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Wijz iging Bosch-ordonnantie. 

(KERKKAMP, DIltECTEUR VAN J USTITIE.) 
doet en dat zij niet zal nalaten daarover oe dan ingevoerde 
regentschapsraden te hooren. 

Mijnheer de Voorzitter I Na deze toezegging van de Re
geering zal ik van harte gaarne mijn stem aan het ontwerp 
geven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r zit ter : Wenscht de heer Van Heladingen 
nog het woord 1 

De beet· Van Hel sdi n ge TI: Dank U, Mijnheer de 
Voorzitter. 

De heer Rut gel' s, d irecteur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik zou gaarne ecnige woorden willen spre
ken ter geruststelling vall dcn lteer Mandagie. Art. 20 stelt 
in ziju cerste lid straf op het ontsteken van vunt' in 's Lands 
bosschen zonder daartoe gerechti gd te zijn, zonder dat daar
bij ecnig nacler bewijs of nadere tenlastelegging nooelig is. 

Op de bepaling van het eerste lid, dat het aansteken van 
een vuurtje strafbaar is, wordt in het tweede lid van het 
artikel een uitzondering gemaakt voor menschen, die in de 
bosschen overnacltten. Verder heeft het artikel geen be
teekenis en het onstrafbaar maKen, dat in het tweede lid 
van art. 20 geschiedt, heeft dus geen andere bedoeling dan 
een uitzondering te maken op het in het eerste lid van het 
artikel genoemde geval. De bepalingen van de strafwet 
terzake van brandschade, enz. blijven dus haar volle kracht 
behouden. 

In art. 187 en 188 van het Wetboek van Strafrecht vinden 
wij o. a. strafbaar gesteld: opzcttelijke brandstichting en 
brandstichting dool' nalatigheid. Deze bepalingen blijven 
geheel van kracht, dus ook voor meusclten die in de bos
sclten overnachten. 

Doordat de strafwet zoowel in art. 187 als in art. 188 
en ook bij overtreding van art. 497 eischt, dat het bewijs 
geleverd wordt, rlat Cl' bl'a::td of gevaar VQor het ontstaan 
van brand zich heeft voorgedaan, terwijl men het als van
zelfsprekend aanneemt, dat in bosschen bU het ontstekw 
Vlln een vuur dergelijk brandgevaar steeds aanwezig m I 
zij n, zoodat het loveren VI.111 ecn bewijs tlaUl"Vnn overbodig 
is, heeft men in art. 20 lid 1 zOilder meel' willen vastleggen, 
dat het ontsteken van een vuur in 's Landsbosschen met 
een geldboetc van ten hoogste f 25.- wordt gestraft. 

De uitzondering, gesteld in het twcede lid van het ar
tikel, is niet ZQozeer van juridischen aard als wel gegrond 
op de practische overweging, dat de menschen, die daar 
's nacht .overnachten, moet worden toegestaan een vuurtje 
te ontsteken. 

D e gronden, waarop de Regecl'ing en het Departement 
van Landbouw hebben gemeend, deze uitzondering te moe
ten stellen, behooren uiteraard echter niet tot het juridisch 
domein en daarom wil ik daar niet over spreken. Ik heb 
all een den heel' Mandagie willen geruststellen met de ver
klaring. dat alle artikelen van emstigen aard van het W. 
' . S. betreffende het veroorzaken van schade door brand 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, REG. GEM. VOOR L., 
N. EN H., VOORZITTER.) 
niet worden aangetast door het tweede lid van art. 20 van 
dit reglement en die artikelen dus zonder meer hun kracht 
behouden. 

De heel' Hoe kma n. Regeeringsgemaehtigde voor 
Landbouw, Nijverheid "n Handel : MUnheel' de Voorzitter! 
Wat aangaat het ontsteken van vuur 's nachts in de bos
schen, geloof ik toch wel, dat het absoluut moct vaststaan, 
dat menschen, di e in de bosschen overnachten, ook het recht 
moeten hebben, daal' ecn vllltrtje te ontsteken. Dit is ook 
altijd toegclaten. lIlett kan die mcnsehen toch niet laten 
opeten dool' de muskietEID. Voorzoover ik op h et depaJ'
tement heb kunnen nagaan heeft een en ander tot op heden 
echter aanleiding gegeven tot ernstige schade. 

De heer Man dag ie: U bedoelde zeker: "viervoetige 
muskieten. " 

De heel' Hoe kma n, Regeeringsgemachtigde voor Land
bouw, NUverheid en Handel: Ook geloof ik niet, dat hier 
van overhaasting sprake is. Het betreft eigenlijk een 
afgedane zaak. Ik zou nu alleen nog even willen antwoor
oen op de opmerkingen van den heer De Hoog. Er is op
genomen in dit artikel, dat de Gouverneur-Generaal de noo
dige voorschriften geeft tot uitvoering en dat die uitvoe
ringsvoorschriften aangeven, in welke gevallen bestuurs
ambtenaren, voordat zij een voorschrift uitvoeren, advies 
hebben te vragen van den boschbeheerder. Nu zijn in deze 
ordonnantie aan de hestuursambtenaren en andere gezag
hebbenden opzichzelf al verschillende bevoegdheden toege
kcnd en dan zullen de nitvoeringsvoorschriften van den 
Gouverneur-Generaal zich ook hebben aan te sluiten aan 
hetgeen reeds in de ordonnantie zelf is geregeld en zullen 
zij dus op zekere hoogte daaraan ondergeschikt moeten 
zijn. Oyerigens wordt een bevoegdheid toegekend om uit 
te maken, in welke gevallen die bestuursambtenaren en 
andere gezagh~bbendcn zich afhankelijk hebben te stellen 
van adviezen van de houtvesters, maar dit is toch niet van 
zoodanig cl'Dstigen aard, dat het hjj de ordonnantie zelf zou 
moeten worden gel'eg·eld. 

De Voo I' zit ter : Wij kunnen thans tot stemming over
gaan. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo I' zit ter: Ik verzoek den heeren, na het slui
ten del' vergadering, lZich naar de commissie-vergaderingen 
te wi !len begeven. 

De vergadering wordt te 10.03 uur v.m. gesloten. 



297 

28ste VERGADERING - DONDERDAG 8 MAART 1928. 
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YllJl het Rcchtsl'cglemcnt voor de buitengewesten. 

28ste VERGADERING. 

(ALl MOESA.) 
de bestemming van de sloten del' l'ekûllingen van Ne
derlandseh-Indië over 1912 t/m 1921 (Onel. 3 ) . 

Vel' g a cl cri n g v ft n Don cl e r cl a g 8 Man. r t 1928. 7. Idem van 25 Februari 1928 No. 19 tot afkondiging in 
het Staatsblad van het Koninklijk besluit van 30 De
cember 1927 No. l13 houdende ovel'schrijving vall 
Hoofdstuk II naar Hoofdstuk 1 van de begrooting van 
Nederlandsch-Indië over 1926 van een bech-ag van 
f 171200. 

(BijeenroepingsuUl" 9 voormiddag). 

lngekomen stukken. - Wijziging voorschriften betref
fende den pandhnisdirJlst. - Wijziging uitvocring'svoor- 8. 
schriften van het Rcchtsreglemellt voor de buitengewesten. 

Ideul van 29 Februari 1928 No. 52 tot instelling va n 
een commissie voor de ovcl'ch'acht Hun de pl'ovincies 
YO!1 het St~nt,toez i eht op de volks!(ezondheid. - '\\' ij7.idnc: Lo('n~ ('~R"'!d("l-0 1'cl(lnnantie en Staclsgcmecnte

( 'l l ;I.' ll q'I!!th.'. 

Voo r " i t t e l': ~lr. A. ~BYT:lELL DE WILDR 
De stukken sub 2 t,m 8 worden ter inzage gc

legd tel' secretarie vall den Volksl'uad. 

TegenwoOl'dig, met den Voorzitter, 19 leden, te weten 9. 
de hee ren: 

Een geheim schrijven van den Legercommandant van 
2 Maart j.l. No. 196/I bevattende de toegezegde inlich
tingen nopens de minder gunstige res ultaten met de 
werving in de Minahassa. 

Ali ~Ioesa , Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, 
Fruin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerkkamp, Kiès, 
Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Sehmutzel', Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regc(ll'ing'sg(,lII:lI' hl igd(,11 de hePl'Pll: RlltgPI'~, Stibhc en 

Cohen Stu<1rt. 

De Voo I' zit t e ,. : Mijne Heoren! Ik open deze ver
gadering. 

De Secreu"' is deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. 
1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

De \'o lg'(-'ndc Rcgecl'jngsbricvcn en -beschikkingen. 
KabinctsbJ'icf van den Gouverneur-Generaal van 2·9 
Februari 1928 No. 21 ter aanbieding van een ontwerp
ordonnantie tot wijziging van de "Herziene ordonnan
tie op de inkomstenbelasting 1920" (Ond. lIS). 

De stukken worelen gedrukt. 

Idem van 25 Februari 1928 No. 25 houdende mededee
lin g betreffende vaststelling van de ordonnantie tot 
nadere wijziging van het Europeeseh onderwiisregle
ment (OneI. 74). 
Idem van 28 Februari, 1928 No. 9 met bijbehoorend 
besluit houdende vaststelling van de ordonnantie tot 
instelling van een Natuurwetenschappelijken Raad 
voor Nederlandsch-Indië (Ond. lOS) . 
B. G. S. vlJn 6 Maart 1928 No. 418{n houdende mede
deeling dat de heer A. A. Pauw mct ingang van 24 
.Februa ri l!J28 ontslag heeft gcnomen als lid van dcn 
Volksraad. 
Besluiten van den GotJ\'erneur-Generaal van 24 Febru
ari 1928 Nos. Ix, 2x, 3x en 4." tot interneering van de 
daarin nader genoemde personen. 
Besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 Februari 
1928 No. 50 tot afkondiging in het Staatsblad van de 
wet van 30 December 1927 betreffende regeling van 

Handelingen. ZIttingsjaar 1927-1928. 

Worclt voor de leden ter inzage gelegcl ter 
secretarie van den Volksraael. 

B. Het volgende tel' kennisneming ontvangen schrijven. 
1. Schrijven "an het besluur nUl het V. V. L. \'/111 2D Fe

bruari ]928 No. 287 tOl' aanbieding van cen ige exem
plaren van uDc Vakbeweging ", waarin is opgenomen 
het verslag van het op 11 Dccember 1927 gehouden 
Congres van Landsdienaren. 

WOl'clt t er inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo r zit ter : A a n cl e 0 I' dei s cl eon t
werp-ordonnantie tot wij"iging van de 
or don n a n tie s van 4 De e e m bel' 1903 (S t a a t s
b I a d No. 402) e n 10 Jan u a r i 1921 (S t a a t s b I a d 
No. 28), hou den deo. m. voo l' s e h l' i f ten i u
zake de geleidelijke invo ering van de 
exploitatie cler pandhuizen in eigen be
heer ouderscheiclenlij k op Java en Madoe
r a e n i n d e g e w est end a ar b u i ten, a I s m ede 
tot intrekking van de orclonnantie van 26 
S e p tem bel' 1905 (S t a at s b I a d No. 490) (0 n cl. 
lUi). 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aan genomen. 

De Voo r zit ter: Aan dc orde is de ont
tot wijziging van de w er P-Q r cl 0 n II a n tie 

voorschriften tot uitvoering van het 
Rechtsreglement 
zoover betreft 
(Ond. 106). 

B u i t e 11 g C W est cnv 0 0 1'

het gewest Tapanoeli 

De heer Ali •. Moesa: Mijnheer de Voorzitter! In 
het Gedelegeerdenverslag is de V1'aag gesteld of de Rege.,-
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Wijziging uitvoeringsvoorschriften van het Rechtsreglement voor de buitengewesten. 

(ALl MOESA.) 
ring er bezwaar tegen zou hebben den juridisehen voorzit
ter van de landraden te Sibolga, Padang Sidempoean en 
Sipirok in plaats van Sibolga, Padang Sidempoean als 
standplaats van den rechtskundigen ambtenaar aan te wij
zen. De bedoeling van de stellers van deze vraag is, het 
mogelijk te maken, dat ook de landraden in het zuiden van 
r:rapalloeli onder dezen rechtskundigen voorzitter !Zouden 
komen te staan, want ingcvolge hetgeen door de Regeering 
wordt voorgestcld zouden dic \"ersch illende landraden nog 
altijd een controleur als \"oorzitter hebben. Dat dit gecn ver
betcring in den bestaanden toestand brengt, behoeft, geloof 
ik, hiel' niet nader betoogd te worden, want wij weten allen, 
dat de opleiding del' bestuursambtenaren niet van dien aard 
is, dat zij werkelijk cle bedoeling van de wet en over hct al
gemcen de wet zelf zoo knnncn interpreteeren, als een ju
ridisch ambtenaar dat kan doen. 

Vooral toen indertijd de Z.g. rapats in landraden werden 
omgezet· koesterde de bcvolking l1atu\ll"lijk de verwach
ting, dat deze dan ook vollcdige lallllraden zouden WOl'

den, dus met eeu jurist als voorzith'l'. De ontwikkt:1ing 
en het beschavingspeil der bevolking in de ressorten der 
l'espectieve landraden in het zuiden van TapaJloeli zijn van 
dien aard, dat het niet gerechtvaardigd is om haar, wat de 
l'C<!htsbedeeling aangaat, achter te stellen bij de bewoners 
van het noordelijke gedeelte van Tapanocli, waal'bij ik aan 
speciaal het ook heb op de ressorten der landraden te 
Sipirok, Padang Sidempoean en Sibolga. 

Juist door deze reorganisatie, die toch zeker een verbe
tering beoogt, komt cr naar m.ijn meening geen verandering 
in den stand van zaken, omdat nog altijd dezelfde menschen, 
11.1. de Iulandschen hoofden, leden van den landraad zijn, 
menschen dus, die ook in dit opzicht de ondergcschikten 
zijn van den controleur. Komt hij dezen toestand bij het 
yellen van een ,'onms de rechtsopvatting van de leden, die 
zich natuurlijk zullen laten leiden dool' hct in een bepaalde 
streek heerschende adatrccht, in strijd met de bedoeling 
van de wet, dan geloof ik niet, dat de controleur-voorzit
ter in staat zal zijn, er de mcnschen van te overtuigen, dat 
zij n opyatting de bedoeling van de wet weergeeft en de 
hunne Cl' lijnrecht tegen ingaat. 

Ik heb hiel'bij b.v. het oog op de adatopvatting der bcvol
Icing over het vinden van verloren voorwerpen. Terwijl vol
gens de wet het zich toe-eigenen van gevonden voorwerpen 
nis een overtreding kan worden opgevat, is dit volgens de 
adatrechtelijke opvatting geoorloofd, aangezien dergelijke 
voorwerpen wOI'den beschouwd als aan niemand toe te bc
hooren. Het kan in een dcrgclijk geval dus zeer goed voor
komen, dat bij een stemming over het vonnis de opvatting 
van den voorzitter komt te staan tegenover de meeningen 
der Inlaudsche leden en, zooals ik reeds zeide, ik geloof 
niet, dat de voorzitter hen dan zal kunnen overtuigen van 
de jnistheid van zijn opvatting, indien hij zelf niet jnri
disch is geschoold. 

Hierbii komt nog, dat het niet is uitgesloten, dat in 
plaats van een controleur, een gezaghebber als voorzitter 
van eeu landraad zal worden aangewezen . Ik heb indertijd 
eens een zitting bijgewoond van een Inlandsche rechtbank, 

waarvan de leider een gezaghebber was. Bovendien ben ik 
zelf eenige jaren lid van een landraad 'gewcest cn ik moct 
zeggen, dat de delinquenten, die bij een Inlandsche recht
bank "aarvan dc voorzitter een gezaghebber is, in de be
klaagdenbank zitten, dubbel te bcklagen zijn. 

Dit is een mijner grieven tegen de handhaving van de 
controlenrs als voorzitters der landraden in het zuiden van 
Tapanoeli. In deze afgelegen streken is de rechtspraak 
nog altijd in handen van het bestuur, hetgccn niet be
paald een wenschelijke toestand kan worden genoemd. 

Verdcr zijn de landraden de rechtbanken, waarbij de 
vonnissen der magistraatsgcrccht01l in hooger beroep wor
den behandeld en aangezien de magistraten dezelfde con
troleurs zijn, die ook als voorzitters der landraden fun
geeren, lijkt het mij niet gewenscht, dat zij ook de r echt
banken zullen presideeren, waarbij de vonnissen der ma
gistraatsgerechten in hooger beroep worden behandeld. 

Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding biervan wordt 
er in het Gedelegeerdenverslag gevraagd of misschien niet 
dool' de plaatsing van den rechtskundigen voorzitter te 
Padang Sidempoean inplaats van te Sibolga, aan al deze 
bezwaren tegemoet zon knnnen worden gekomen, doordat 
ook de landraden tc Natal, Moeara Soma, Kotanopan en 
Moeara Sipongi dan door denzelfden rechtskundigen voor
zitter zouden kunnen worden voorgezeten. Want naar mijn 
meeuing is Padang Sidempoean zoo centraal gelcgen ten 
opzichte van al deze landraden, dat deze wel door den
zelfden r echtkundigen voorzitter kunnen worden voorge
zeten, indien deze te Padang Sidempoean gcvestigd is. 

De Memorie van Antwoord heeft hierop medegcdeeld, 
dat de Regeering geen bezwaar heeft om naar aanleiding 
van deze kwestie met het hoofd van gewestelijk bestuur 
van Tapanoeli in overleg te treden. TIc zou in verband 
hiermede de Regeering willen verzoeken om in overweging 
te nemen, of het misschien mogelijk is, de behandeling van 
deze ontwerp-ordonnantie uit te stellen, totdat de bespre
kingen hieromtrent met het hoofd vau gewestelijk bestuur 
van Tapanoeli hebben plaatsgevonden. 

De Voo I' zit ter! : Er kan toch ook na aanneming 
van dcrze ontwe,"p-oI'clonnantio dnarin nog wel een wijzi
ging va n de dool' U aangegeven strekking worden aange
bracht? 

De heer Ali Moesa: Mijnheer de Voorzitter! Maar, 
zooals ik reeds heb opgemerkt, verandert el' in wezen ten 
aanzien van de bezetting van de verschillende rechtban
ken in Tapanoeli niet veel door de aanneming van deze 
ontwerp-ordonnantie, omdat de verschillende landraden 
in Tapanoeli, die hierin worden aangewezen om te worden 
voorgezeten door een juridisch onderlegd voorzitter, thans 
ook al - zij het een buitengewoon - juridisch voorzitter 
hebben. Door het uitstel van de behandeling van deze 
ontwerp-ordonnantie zal er dus nagenoeg geen verand~ 
ring in den feitelijken toestand aldaar komen. 

Mijnheer de Voorzitter! Verder zou ik gaarne nog 
even enkele inlichtingen aan den geachten Regeeringsge-
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(ALl MOESA, DIRECTEUR VAN JUSTITIE.) 
machtigde willen vra"geu, betrekking hebbende op art. 7 
van staatsblad 1927 No. 229, waarbij de resident bevoegd 
wordt verklaard om bij ontstentenis van den president 
van de landl'aad in de waarneming van die functie te 
vool·"ien. AI·t. 6 van dit staatsblad, zooals het thans vol
gens del' ontwerp-ordonnantie, die ons is aangeboden, zal 
komen te luiden, houdt nu echter in dat de resident en 
de assistent-resident alleen bevoegd zijn de functie ovcr 
te nemen vall voorzitters van binnen hun ressort gelegen 
landmden, welke niet door reehtsklmdige ambtenaren 
worden voorgezeten . lVIaar dan zou ik willen vragen, hoe 
voorzien zal worden in de waarneming van het voorzit
terschap van de verschillende landraden, die wel door een 
l'cchtkundig runbtcnaal' worden voorgezeten' 

Ik dank U. Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Rut gel' s, directeur van Justitie: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik "al op de bij"onderheden van het betoog 
van dcn heel' Ali :àfoesa over de opvattingen van het 
aclat rcc ht en zeker op Il etgeen hij heeft gezegd om
trent een bijzondere adatrechtelijke opvatting in verband 
met gevonden v.oorwerpen, thans niet jngaan. Ik wil 
gaarne be ke llllc lI , Jat ik up het oogcnblik van dcrgelijke 
zaken niet voldoende op cle hoogte ben 0111 daarop thans 
t e antwoordcn. 

In hoófdzaak komt het hetoog yan den Il eer Ali Moesa 
echter neer op de vraag of de behandeling van deze ont
wOl'p-ordonnantie J1iet knn worden uitge~teld, totdat met 
het bestuur te 'l'apanoeli zal zijn uitgemaakt, of de stand
plaats van deu rechtskundigen voorzitter van den land
raad kan worden verlegd naar Padang Sidempoean. Ik 
zie in een dergelijk nitstel echter geen noodzakelijkheid. 
Aan den eenen kant is juist wat de heel' Ali Moesa zegt, 
dat op het oogenblik reeds te Sibolga tijdelijk, een bniten
gewoon rechtskundig voorzitter den landraad presideert, 
die el' ook wel zal blij ven, al zou het ontwerp worden 
uHgcsteld, zoodat met de zaak wel zou kunnen worden 
gewacht, totdat. cr hiel' werkelijk een andere toestand 
komt, doordat mogelijk de andere landraden ook een 
juridisch onderlegd voorzitter krijgen , maar ik zie aan 
dl?l1 andel'on kant geen redon om thans de ordonnantie 
niet te beJHlJlclcJcn en in te vOC'l'en. en, wanneer later 
mocllt blijken, dat, zooals de heel' Ali Moesa veronder
stelt, iuderdaad aUe landl'8den in Tapanoeli dool' één pre
sident kunnen worden voorgezeten, een wijziging aan te 
brengen, die dat mogelijk maakt. H et is toeh voor de 
administratie een eenvoudiger en consequenter standpunt. 
dat men, indien eenmaal besloten is, dat op een bepaalde 
plnllts ee n n lstf' JaJ1(1!-aad,·ool'1.ittel' komt. dezen al V3st 
aanstelt, want dan kan men bij de vaststelling van de 
begrooting daarop rekenen en te dien aanzien fondsen 
uittrekken. Dat is mijns inziens een eenvoudi ge en nor
male manier van handelen in deze. 

n, zou het College van Gedelegeerden dus willen voorstel
len, op het voorstel tot uitstel van behandeling niet in te 
gaan en overigens op de toezegging van de Regeering te ver
trouwen, dat de onderzoekingen, of nog meerdere landraden 

(DIRECTEUR VAN JUSTITIE, ALl MOESA.) 
in Tapnnoeli onder dcnzclfdcn rcchtskundigen voorzitter 
knnncn worden gebracht, met de noodige snelheid zuUen 
plaats hebben. 

Naar aai11eiding van het nu voorgestelde art, 6 in verband 
met het bestaande art. 7 van de"elfde ordonnantie heeft de 
heer A Ij :Moesa aan de Regeeri ng de vraag gesteld, wie be
voegd zijn, de functi ën OVC1' t.e nemen van voorzitters van 
landn1C.lcll , welke dOOI' een rechtskundigen ambtenaar wor· 
den voorgezeten. Deze vraag is mij niet geheel duidelijk, 
omclat de bepalingen m. i. voor zich "elf spreken. 

Art. 43 van het Reglement tot Regeling van het Rechts
wezen ln de Buitengcwesten luidt: 

,.,Bij ontstentenis, belet of afwezigheid van den voor
,Qjttcr van een landraad en vnll den ondervoorzitter, in
diell deze bij den landraad bescheiden is, wordt, behou
dens het bepaalde in het yolgend lid, in de waarneming 
van de functiën van den voorzitter voorzien op de wij
ze, bij ordolli18ntie bepaald". 

Dit 1I10et dus staan in de uitvoeringsordonnantie vau Stbl. 
No. 229. In het door deu heer Ali Moesa aangehaalde art. 
7 van genoemd staatsblad staat dan: 

"Bij ontstentenis, belet of afwezigheid VUll den voor
zitter van eon landraad en van deu ondervoorzittel', 
indi en deze bij den iandraad bescheiden is, wordt dool' 
den resident t.ijdelijk in de waul'llcnung V<lll de func
tiën van voorzitter voorzien IJ. 

Dns de resident wijst bij ontstentenis van d n voorzitter 
- dit moge een rechtskundigen voorzitter zijn of niet -
een ambtenaar aan, die in diens plaats tl'eedt. 

De hecr A I i Moe sa: Mijnheer de Voorzitter! In de 
eerste plaats heeit de geachte Regeeringsgemaehtigde ge
sproken over mijn verondersteld verzoek, om bij alle land
raden iJl Tapanoeli een juridisch voorzitter te plaatsen. 
:Uijn bcdoeJjng is echter geweest, dit alleen te vragen voor 
het zuidelijk gedeelte van Tapanoeli, omdat, naar ik meen, 
dool' het plaatsen van den tegenwoordigen voorzitter, die 
op Si bolga is, te Padang Sidimpoean, die landraden dool' 
hem gemakkelijk kunnen worden bereikt. 

In de tweede plaa ts heb ik gewezen op het verschil tns
schen al·t. 7 \'an staatsblad 1927 No. 229 en art. 6 van dit 
ontwerp ; art. 7 \'an genoemd stfmtsblad l'egelt de be
voegdheid van den resident, om bij ontstentenis van den 
voorzitter of ondervoorzitter van den landraad, daarin te 
voorzien. Art. 6 van het nieuwe ontwerp zegt, dat door den 
resident of den assistent-resident alleen bij die landraden 
het voorzitterschap kan worden overgenomeL1, welke niet 
door een rechtskundigen ambtenaar worden voorgezeten. 

De Voo l' zit ter: Het gaat in art. 6 om overneming 
van de functie en niet om voorziening in de waarneming. 

De heer Rut g c l' s, directeur van Ju.c;titie: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik begrijp thans, dat el' een vergissing 
in het spel is . liet het 0 v c l' n e men von het voor
zitterschap van die lalldraden bedoelt me\1, dat de resi
dent de be'l'oegdheid heeft, ook al is de gewone voor-
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zitter tel' 1)laatse aanwezig, zelf zitting te nemen; als 
chef van den controleur kan hij dezen dus ter zijde 
schuiven. Maar bij een juridischen voorzitter van den land
raad is dat niet mogelijk. In dat geval mag de resident 
alleen bij ontstenten.is van den voorzitter in die fnnetiën 
voorzien; vaststaan moet dus" dat dan de juridische voor
"mtter er niet is. De art. 6 en 7 hebben dus twee verschillen
de mogelijkheden. op het oog. 

De heer A 1 i Moe sa: Mijnheer de Voorzitter! Na de 
laatste toelichting van den Regeeringsgemachtigde heb ik 
tegen het ontwerp geen bezwaar meer. 

De Voo l' zit ter: Dan kunnen wij thans overgaan tot 
stemming over deze ordonnantie. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voo l' zit ter: A a n deo l' dei s deo Il t wel' p
ordonnantie tot wijziging en aanvulling 
van deL 0 cal e-r a d e n-o I' d 0 nn a n ti een de 
Stadsgemeente-ordonnantie (Ond. 102). 

De heer D w i dj 0 s e w 0 jo : Mijnheer de Voorzitter ! 
Nopens de voorliggende ontwerp-ordonnantie zou ik gaarne 
het volgende in het midden willen brengen. 

Het in het Gedelegeerdenverslag door meerdere leden 
naar VOren gebrachte bezwaar tegen het verleenen van dis
pensatie uitsluitend door den Gouverneur-Generaal in aan
gelegenheden, welke zuiver de gemeente betreffen, kan ik 
volkomen onderschrijven, aangezien in bedoeld geval inder
daad inbreuk wordt gemaakt op de gemeentelijke autono
mie. humers de tuepassing van de dispensatie-bevoegdheid 
door den Landvoogd zal uiteraard geschieden na ingewon
nen advies van andere autoriteiten dan den betrokken Ge
meenteraad, die bij uitsteli bevoegd is tot het beoordeelen 
van de aangelegenheden van zijn ressort. De blijkens de 
'Memorie van Antwoord door de Regeerlng bedoelde WIlar
borgen voor een juiste en objectieve beoordeeling van za
ken en de ten deze gewensehte eontinuiteit zijn naar mijn 
lîeseheiden meening niet uitgesloten, waar - zooals wordt 
voorgesteld - het verleenen van dispensatie door den raad 
(stadsgemeenteraad) onder nadere go~dkeuring van den 
Gouverneur-Generaal zal moeten geschieden. 

Mijnheer de Voorzitter! Men kan mij hierin tegenwerpen, 
dat voor deze goedkeuring de Gouverneur-Generaal ook het 
ad vies kan inwinnen van andere autoriteiten als daareven 
door mij bedoeld, maar, Mijnheer de Voorzitter, aan de 
autonomie van den gemeenteraad wordt geenszins getornd, 
wanneer de disperuatiebevoegdheid bij dat college zelf 
berust. 

Op grond van het voren gaande zal ik aan een ten deze 
eventueel ingediend voorstel gaarne mijn stem verleenen. 

Mijnheer de Voorzitter I Met betrekking tot de al dan 
niet wenschelijkheid, dat burgemeesters of wethouders als 
bezoldigd of tantième-genietende commissaris in een bedrijf, 

(DWIDJOSEWOJO, STOKVIS.) 
waarbij de gemeente betrokken is, ' zitting nemen, heb ik 
met genoegen kennis genomeu van de ten deze door de Re
geering gevolgde gedragslijn, neergelegd in het bij de Me
morie van Antwoord in afschrift overgelegd schdjven van 
den lsten Gouvernements Secretaris van 21 April 1927 No. 
824 ajII n.l., dat de Landvoogd zich alleen dan bereid ver
klaa.t aan een burgermeester dispensatie te verleenen van. 
de in Staatsblad 1916 No. 507 opgenomen verbodsbepaling 
tot het -bekleeden van een commissariaat, wanneer deze op 
zich neemt de aan dat commissariaat verbonden inkomsten 
in de gemeentekas te storten. 

Bedoelde gedragslijn valt niet anders dan ten zeel'ste toe 
te juichen, wijl daardoor de zuiverheid van een en ander 
slechts wordt bevorderd en dus het algeDl&en belang daar-_ 
bij gebaat is. 

Mocht dlUlrom door de Regeering worden ingegaan op 
het voorstel om de dispensatiebevoegdheid ten aanzien van 
den burgemeester in handen te leggen van den betrokken 
stadsgemeenteraad, dan ware meerbedoelde gedragslijn 
ook imperatief voor te schrijven. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter! De strek
king van deze ontwerp-ordonnantie kan ik slechts waardee
ren. Er bestond op het gebied van de dispensatie voor den 
burgemeester van het verbod om deel te nemen aan -
laat ik het kort mogen zeggen - gemeente-leveranties een 
grootc anarchie. 

Mijnheer de Voorzitter! Om maar op één ding te wijzen. 
In de Stadsgemeente-ordollilantie was voor den burgemeester 
als lid van het College van Bm'gemeester en \Vethouders, 
elke dispensatie door den Raad uitgesloten, zonder dat een 
andere mogelijkheid voor dispensatie was aangewezen. Daar
entegen gaat het in de Locale-raden-ordonnantic in art. 25. 
lid 2 over dergelijke verbodsbepalingen voor leden van B. 
en 'V. en daar is de burgemeester, als lid van dat College, 
wèl vatbaar voor dispensatie dool' den Raad. Zoo zijn er in 
deze beide ordonnanties verschillende bepalingen ten aan
zien van den burgemeester, die volstrekt tegen elkaar in
gaan. Het is dus zeer toe te juichen, dat de Regeering poogt 
daarin zekere eenheid te brengen, maar de wijze waarop dat 
geschiedt kan mij niet in alle opzichten bekoren. 

Het uitgangspnnt van de Regeering - en dat werd ook 
terecht in de Memorie -van Antwoord nog eens dnidelijk 
onder de oogen gebracht - is voornamelijk dit, dat el' cou
flict zou kunnen ontstaan tusschen de verbodsbepalingen 
volgens het Staatsblad 1904, waarin bij latere wijziging ook 
de burgemeester werd betrokken, en die in de Stadsge
meente-ordonnantie en de Locale raden-ordonnantie. 

De mogelijkheid van zulk een verband is mij toch nog 
niet voldoende bijgebracht. Staatsblad 1904 No. 199 ver
biedt den landsdienaar om "honder te zijn van aandeelen in 
of van obligaties ten laste van naaml. vennootschappen, 
beoogende het drijven van ondernemingen van land- of 
mijnbouw, handel, nijverheid en scheepvaart, dan wel als 
commissaris van dergelijke vennootschappen op te treden". 
Voor den burgemeester geldt dit verbod sedert 1916, 
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VOOl'Zoovel' betreft ondernemingen, gevesti gd of werkende 
binnen de gemeente. Doch het YCl'bod, dat opgenomen is in 
de Locale·raden·ordonnantie en de Stadsgemeente-ordonnan
tie, is een heel ander. Dat gaat om het " rechtstreeks of zijde
l ings deel hebben in werken, le veringen of transporten ten 
behoeve van 's raads ressort". Onder dat verbod voor leden 
van locale raden is ook deels de burgemeester betrokken. 
Nu begrijp ik niet, w elk verwarrend verband er zou kunnen 
bestaan tllsschen de CClle ordonnantie en de andere, want 
dat verband zou alleen dan aamve,,;g geacht klmnen worden, 
wftllncc l' men reeds zou worden beschouwd, rechtstreeks of 
zijdelings te zijn betrokken bij gemeenteleveringen, indien 
men aandeelhouder of commissaris is in een maatschappij . 
1 k ben cen buitengewoon gl'ootc tegenstander van COrl'Up

ti e, maar ik acht het onaanvaardbaar, dat een gemeen
teraadslid nooit aandeelhouder of commissaris van een maat
schappij zou mogen zijn, die ook wel eens levert aan de 
gemeente. Deze interpretatie zou ik niet willen aanvaarden. 
De beperking zou dan wezenlijk veel te groot zijn, ook in dc 
keuze van leden van locale raden. De ratio voor deze ont
werp-ordonnantie dUB te zoeken in een mogelijk conilict tus
sehen de door mij genoemde ordonnanties, Ijjkt mij inderdaad 
zeel' gezodlt. Ik zou den geacht en Regcc rin gsgemachtig
ü('n - den Cel\, dan wel den ander - eens willen vragen, of 
zich in de praktijk reeds zoodanige moeilijkheden hebben 
vool'gedaan, dat een wijziging van de Locale-raden-ordon
nantie en der Stadsgemeente-ordonnantie dààrom m-gent 
zon moeten worden geacht. Ik vind de bestaansreden van 
deze ontwerp-ordonnantie dan ook voornamelijk te zoeken 
.in het feit, dat men een zekere unificatie wenseht te 
br·elll!"en in de dispensatie ten aanzien ran de loca le Wl"

bodsbepalingen voor den bU l'gemeester. De Regcel'ing 
Iweit de oplossing hieJ'in gezoc ht, dat di e dispensntic a1tijd 
zll l moeten gesthicden dool' den Gouvcrneu r-Gcnel'aa l. Ik 
gf'l'l tor, tlat de o l'dening, di e hie l' is yool'gestelc.l, gaaf en 
g'c llI nkkel Uk is, maal' ik vind haa l' principi eel onjuist en 
onderschrijf dan ook volkomen de bczwaren van dcn heel' 
Dwidjoscwo;io, die in deze regeling ziet een verzwakking 
viln de gemeentelijke autonom ie. 

'\Tann ec l' VOOr 1'andsleden en VOOl' buiten den l'and geko

z~'n \\lC't h ou(h~I's de dispensatiebe\'ocgdh eid is ~elegd in han
den van den raad, dan zie ik niet in, waal' het hiel' toeh 
gaat om gemeentelijke aangelegenheden, dat voor den 
burgemeester een hooger dispensatiegezag zou moeten 
w Ol'den nangewezen, H et is ook niet ju ist, want de Inu'ge
meester is - en in dit opzicht bestaat er zekere analogie 
met de bnrgemeesterspositie in Nederland - ook hier niet 
alleen landsdienaar; hij is voor een deel ook gemeente
dicnttar, en juist in de zaken, waarom het hi el' gaat, is 
hij wel in de eerste plaats dienaar van de gemeente. 

Dat dc burgemeester· óók gemeentedi cn"a!" is. bl\jkt wel 
hicl'ui t , dat bij het instellingsbesluit \'an het burgemeesters
ambt de mogelijkheid is open gelaten, dat een deel van de 
bezoldiging van den burgemeester gedragen znl worden 
door de betrokken gemeente. 

Dat is dus mijn pL'incipieel bezwaar. lk geloof, dat de 
unificatie in de dispensatie bevoegdheid ook zonder schade 

Handelingen. Zittingsjaar ]927- 1928. 

en zonder schrijning vau de gemeentelijke autonomie mo>
gelijk zou zijn, wanneer de Regeering den wenk zou wil
len opvolgen, gegeven in het Gedelegeerdenverslag, om 
's Raads dispensatiebesluiten t . a. v. den burgemeester onder 
de sanctie te brengen van den Gouverneur-Generaal. Maar 
ook dit zou m.i. nog niet de juiste weg zijn, indien het 
gaat om de autonomie van de gemeente, want men kan 
die autonomie op dit punt volkomen onaangetast laten, 
omdat op elk beslui t van den gemeenteraad ingrijpen van 
hooger hand mogelijk blijft, dus ook t en ·aanzien van der
gelijke dispensatiebeslniten. 

Een ander principieel PUllt, dat ik even zou willen aau
stippen, is de inhoud van het regeeringssehrijven, dat ons 
hier is overgelegd, en waarvan de quintessens deze is, 
dat wanneer burgemeesters mochten worden commissa
ris in een maatschappij, tot welke ook de gemeente in een 
directe betrekking staat, het als commissaris verdiende 
salaris dan zal moeten worden gestort in de gemeente
kas. 

Ik juich de strekking van dit rondschrijven der Regee
ring van harte toe eu breng haar mijn erkentelijkheid, dat 
zij het aiJn ons heeft. willen overleggen, maal' deze zaak is 
va n zoo pl'ine ipieelcn aard, dat ik mij ni et kan voorstellen, 
dat de Regee ring zic h c l'toe zon kUlln en bepalen om deze 
regeling uitsluitend in een Regecringsschl'ijven nem' te 
leggen. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze zaak behoort wettelijk ge
regeld te worden, zooals ook de geheele materie wettelijk 
geregeld is, temeer waar de Regeering hier voor het eerst 
officieel erkent, dat een burgemeester betrokken kan zijn 
bU ecu gemengd bcc.hijf. Het is een gl'ool \'crschil , 01 een 
IJu J' g'emeestcl' bjj 1~(~ 11 of and ere ondel'neming' betrol,kcn 
is als particulie l' persoon, of da t hij dat is in z.ijn functie 
"all IJlngcmeestcr. ~Iij dunkt, dat èn de LocH le-raden
ol·donnan1 ic èn de Stadsgemccnte-ordon nantie met deze 
tw ee zeel' duidelijke en onde rling' stcrk afwijkcIH.lc sclwkee
l'ing'en rekening behoOl'eu te houdeu. Ik zou dus aan de 
Rcgeering willen Vl'Hgell, of ook zij lliet van meening is, dat 
de kem ,"an hct Regccri ngsschrijvell, dat OIIS bij de Memo
rie van .Antwoord is overgelegd, belichaamd moet worden 
in een wcttelijke regeling, Dit wat bctl'cft mijn pl'incipieele 
bezwaren. 

Vorcle l', ~lijnheer de Voorzitter, wenseh ik erop Ite wijzen, 
dat in de ons ter beoordeeling voorgelegde redaetioneele 
oplossiug de zaak toch nog niet geheel zniver is geredi
geerd. 

De Regeerillg· stelt voor om in art. 25i, lid 2, van de 
Locale-raden-ordonnantie de regeling als volgt te doen 
luiden: 

"Zij" - dat zijn B . en "vV, - IIVOl'men met den bur .. 
gemeester een college, ,'vaal'van deze lid en voorzitter 
is. Op de lcden van dit college is van toepassing 
artikel 38 en op de wethouders mede artikel 9, vOOr 
zoover althans dit laatste artikel niet reeds uit hoofde 
van hun raadslidmaatschap op hen van toepassing is", 

:,Maar, Mijnheer de Voorzitter, hierin vindt men dan toch 
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:voor de wethouders, die tevens raadslid zijn, een bepaling, 
die reeds elders in de Locale-raden-ordonnantie ;'oOl-komt , 
n.l. in art. 9. Het gaat in art. 25i dns alleen om die wet
houders of plaatsvervangende wethouders onder dè ver
bodsbepalingen te brengen, die van buiten den raad tot 
h l'" functies zijn geroepen, die dns geen lid van den ge
meenteraad zijn. 

Daarbij is dit artikel, dunkt mij, niet van de grootste sier
lijkheid, en ik ben dan ook zoo vrij , hierbij aan de Regee
ring een redactie in overweging te geven, welke naar ik ge
loof, de zaak op zoodani ge wijze ordent, dat de bezwaren 
worden ondervangen . Dit zou· m, i. worden bereikt, wan
neer men art. 25i, lid 2 eenvoudig zou laten luiden: 

"Zij vormen met den burgemeester een college, waar
van deze lid en voorzitter is. Het college wordt bijge
staan door den secretaris van den raad. 

Ik zou daal' dus van de verbodsbepalingen willen zwij
gen, omdat in art. 25h, lid 1, de positie van de wethouders, 
elie buiten het l'Hadsliclmaatschap staan, l'C'eds wOl'dt behan
dele!. Daarin loch wordt gezegd : 

"Dc Gouverneur-Generaal kan in overeenstemming 
met den wensch vau den betrokken gemeenteraad be
palen, dat een door een burgemeester voorgezeten ge
meenteraad bij voorkeur uit zijn midden twee, drie of 
vier wethouders, zoomede een of meer plaatsvervangen
de wethouders benoemt". En dan volgt el' : - "Op 
buiten den gemeenteraad te benoemen personen z\in de 
artikelen 6 en 7 van toepassing". 

Als men nu luwst de <ll'tt. 6 CIl 7 001\ zou will(ll1 ycrlUcldell 
at't. 9 -!\vaal' het gaat om de yerbodsbe})1l1ing. waarop het 
gcheele ontw<.'l'p gebouwd is - en men kan el' mlll toe
voegen art. 3S n:l11 de Loc:ale-raclen-Ol'donnantie, waarbij 
zekere beperking wordt opgelegd bij hrl uitbrengen van 
zijn stem in zaken, waarbij men krachtens familiebanden 
tot zekeren graad betrokken is - dan geloof ik, dat 111cn 
heel de bedoeling van de RegecrÎl1g ziet ycrwcl'keHjkt zou
del' een redactie tc gebruiken, die tenslotte - zoo als ik 
reeds heb aangetoond - veel overbocligs inhoudt. 

Bovendien heeft mij nog iets getroffen. De Regeering 
laat vervallen artikel 18, 2e lid der Stadsgemeente-ordon
nantie, maar zij laat daardoor mede vervallen de toepasse
ltikheid "an nrt. 59 del' Stndsg'cmcen1p-ol'(lonnillltip, op (1('11 

burgemeester, een bepaling, die toch wel vau belang is, om
dat zij de zooeven genoemde beperking inhoudt van het 
I11cdestemmen, en dat kan ook in het Coll ege van B. en W. 
voorkomen. Ik zou dan ook den geachten Regeeringsge
machtigde willen vragen of het de bedoeling is, zoowel 
voor de plaatsvervangende wethouders,. die geen raadslid 
zijn, als voor den burgemeester, deze beperking del' stem
bevoegdheid los te laten, en zoo ja, waarom. 

Hierbij zal ik het voorloopig laten, Mijnbeer de Voor
zitter. 

De heer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
De heeren Stokvis en Dwidjosewojo hebben zich tot tolk 
gcmaakt van de bezwaren, die in het Gedelcgeerdenverslag 
door meerdere leden zijn uitgesprokcn, n.L tegen het ver-

(VAN HELSDINGEN. ) 
leenen van dispensatie uitsluitend dool' den aouvern~ur
Generaal in aangelegenbeden, die uitsluitend de gemeeuten 
betreffen. Zij meenden, dat zoodoende inbreuk wordt ge
maakt op de gemeentelijke autonomie. Verder heeft o.a. 
de heer Stokvis ook gewezen op het verschil in de redactie 
tussehen de dispensatievoorschriften in de ontworpen ar
tikelen 25 (2) der Locale-raden-ordonnant ie en 260, (2) 
der Stadsgemeente-ordonnantie eenerzijds en de artikelen 
9 (2) en 8 (2) van genoemde ordonnanties anderzijds. Zij 
hebben gemeend, een oplossing daarin t e moeten zoeken 
dat zij, tot behoud van de gemeentelijke autonomie, de 
dispensatiebevoegdheid willen leggen in handen der stads
gemeenteraden, zij het onder nadere sanctie van den Gou
verneur-Generaal. 

Deze oplossing lijkt mij niet gewenscht. De bijzondere 
positie, waarin de burgemeester eener stadsgemeente "er
keert - die immers landsdienaar is - doet het mij nood
zakelijk voorkomen, dat de dispensatiebevoegdheid in han
den wordt .gelegd van den Gouverneur-Generaal, maar het 
lijkt mij "'el ge\l'enseht, clat de dispensatiebevoegdheid 
van den Gouverneur-Generaal eenigcrmate wordt beperkt 
en wel in den geest, die ook in het Gedelegeel'denverslag 
tot uiting is gekomen, n.l. dat dit alleen zal mogen plaats 
hebben in het belang van de gemeente. 

In de Memorie van Antwoord heeft de Regecring daar
over gesteld: 

"Bovendien geeft de uitoefening van het dispensa
tierecht door het hoogste gcza.g meer waarborgen voor 
een juiste en objcctieve beoordceling, terwijl aan dit 
gezag hct best kan wOl'den ovel'gclaten te ZOl'gen, dat 
te dezen een zekere cont inuiteit in atllt WOl'ut geno
men" . 

Kan ik mij daarmede vereenigcn, met het daaropvolgen
de is dit minder het geval. Daal' staat; 

"Mede in verband met het vorenstaande bestaat er 
bezwaar, de bevoegdheid tot bet verleenen van dis
pensatie te beperken tot de gevallen, waarin het be
lang del' gemeente zulks vordert; zulk ecn beperking 
toch zou ongewenscht zijn waal' de bevoegdheid door 
het hoogste gezag in den Lande wordt uitgeoefend " . 

De indruk, die vooral dit laatste gedeelte wekt is, alsof 
het min of meel' onbehoorlijk zou zijn dat hct centrale, 
110t hoogste gezag dus, zou worden beperkt in de uitoefe
ning van een bepaald recht. Maar dan zou ik ,villen wij
zen op hef bestaan van de artikelen 61, (63.(2) en 74(2) 
van de Nederlandsche gemeentewet, waarbij in artikel 61 
2e lid uitdrukkelijk is bepaald t.a.v. van de benoembaar
heid van den bUl'gemeester, dat van lIet laatstc voorschrift 
in het eerste lid bedoeld, in het belang der betrokken ge
meente kan worden afgeweken. 

In art. 63, lid 2 vinden wij een dergelijke -bepaling. 
Daarin wordt verklaard, dat de burgemeester niet kan 
zijn ambtenaar, bekleedend de ambten in het artikel uit
dr,>kkelijk opgesomd, terwijl het tweede lid van dit arti
kel daarop laat volgen: 

"Hij kan echter, is het in het belang der gemeente 
noodig, tot vereeniging vall eene of meerdere dier 
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betrekkingen met de zijne, dool' ons" - dat is dus 
de Kroon - "de Gedepnteerde Staten gehoord, wor
den gemagtigd ". 

Tenslotte wijs ik nog op. art. 74 lid 2, waarin ook ten 
aanzien van de woonplaats van den burgemeester uitdruk
kelijk aan de Kroon de bevoegdheid wordt gegeven "is 
het in het belang del' gemeente noodig" ontheffing te ver
leenen van de bepaling in het eerste lid van dat artikel 
v.oorkomend. In Holland bestaat dus het zooeven ge
noemd bezwaar niet, wordt niet als zoodanig gevoeld. Het 
hoogste gezag, de Kroon, wordt daar gebonden aan het 
belang del' gemeente en dat zou ik ook voor Nederlandsch
Indië ten aanzien van de dispensatiebevoegdheid van den 
Go uv erneur-Generaal zee l' wenschelij k achten. 

Ik zou daarom met betrekking tot deze aangelegenheid 
een amendement willen voorstellen en ik zal trachten daar
voor medestanders te krijgen, in dien zin, dat de ollS voor
gelegde ontwerp-ordonnantie als volgt wordt gewijzigd: 

a. Art. l. 1, art. 25, lid 2 " 'ordt gelezen: 
"Hem lUp1 van deze verbodsbepalingen, indien het 

beJan~ van het ressort het ,-ordert, door den Gouvero 
neul'-G eneraal dispensntie worden ve rleend " . 

b. Art. 2. In te lezen: 
"Na art. 26 wordt N' n nieuw arl. 26 a ingelascht, 

luidende : 
1, de verbodsbepalingen van a rt . 8, lid 1, gelden 

ook voor den burgemeester. 
2. Hem kan van deze verbodsbepalingen, indien het 

belang van de stadsgemeente dit vordert, door den 
Gouverneur-G eneraal dispensatie worden ver:leend" . 

Mijnheer de Voorzitter! De heeren Dwidjosewojo en 
Stokvis hebben ook bezwaar gemaakt tegen de bezoldi
ging van den burgemeester, die hij zou ontvangen, in ge
val hij een betrek king aa nneemt) als hier wordt aangegc
\"('11 . of w:l nll('(' 1" hij COllllll isSHl'lS \"1.111 den een of andere 
g<.'HIl·ng;Ü<.' naamloozt' Yennootsl:hap ,\ Ol"l.lt. Op zichzelf heb 
ik tegen het verleenen van een zekere t egemoetkoming 
aan den burgemeester voor c! f'n bjj~o nd C I'cn arbeid, rli cn 
llij in dit opzicht heef t te venichten, geen bezwaar. Ik 
kan mij dan ook vcreenigen met hetgeen in het Gedele
geerdenverslag dool' andere leden is opgemerkt, dat het 
volkomen billijk is te achten, dat blU'gemeesters voor den 
extra arbeid, di e een commissariaat met zich brengt, een 
bcscheiden bezoldiging ontn lngen, welk e leden niet kon
den inzien, dat daardoor de objecti viteit van de burge-
111 CC'StC l"S zou worde n aang;ctnRt. 

Doch, Mijnheer de Voorzitter! Ik heb aan den anderen 
kunt ook weel' geen bezwaar ertegen, dat de Regeering 
voorzichtig i. s met het verleenen van dispensatie en in het 
bijw ndcl" hr't R Cg"ccl"in gsschl'ij ,·en van 21 ~I\pl"il 1927 11ccft 
doen lutkonlCll , dHt de Gou\'cl·nclu·-G-encraal alleen bereid 
is tot het \" cI'lco nen van di spensatie, wnnn eer de burge
lllccste-l' op zich noemt, de aa n het commissari aat v C'rbonden 
in komstf' n in (1<' gemeentc-l, as t C' storten . 

Nu hebben de heet·en Dwidjoscwojo cn S toln"is de WC11 -

schelUkheicl betoogu om deze belan grijkc bepaling in de 
ordo nnantie zelf op te nemCll. Jl1n al' ik heb (lftal 'tegen 

(VAN HELSDINGEN, ROEP.) 
tweeërlei bezwaar. Het eerste bezwaar heb ik zooeven 
reeds genoemd, n.l. dat ik het in bepaalde gevallen vol
strekt niet onbillijk acht, dat de burgemeester een behoor
lijke bezoldiging krijgt voor extra arbeid. Maar in de 
tweede plaats lijkt het mij ongewenseht om een dergelijke 
bepaling zoo ma ar in de verordening zelf op te nemen, 
omdat dam'door ten slotte de soepelheid, die toch ook bij 
de hanteering van deze bepalingen wenschelijk moet wor
den geacht. geheel 1 e 1001' /(aa t. Ik geloof n.l., dat 
het ongewenseht is om deze kwestie in de ordonnantie 
zelf geheel vast te leggen en zou in deze aan de Regee
ring meel' vrijheid willen laten, om in bepaalde gevallen, 
wanneer de omstandigheden hot geweuscht maken, af te 
wijken YHIl het th ans ingenomcn Regeeringss~andptlnt. 

Wordt dit standplUlt in de ordonnantie zelf neergelegd, 
dan is dat onmogelijk. Daarom ben ik tegen de suggestie 
door de heeren Stoln·is en Dwidjosewojo naar voren 
gebracht. 

De heel' Roe p : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil begin- ' 
nen met te verklaren, dat de Memorie van Antwoord mij op 
verschillende punten wel heeft bevredigd en dat ik mij dan 
ook, in i11 gemeenrn zin gesproken, wel kan aansluiten bij 
het sta ndpu nt "'Ul de Regeerin g. 

lIet bezwaar, hicl' m Ul!' yorcn gebracllt dool' de hem·cn 
Dwidjoscwojo en Stokvis, n .l. dat de autonomie vall de ge
meente zou worden aangetast, indi en geheel zelfstandig en 
zonder inmenging van anderen de bevoegdheid aan den 
Gouverneur-Generaal wordt gegevcll, dispensatie nan den 
burgemeester te yerlecncu, acht ik niet overwegend. 

J uist in cle zelfs tandige beool'deeliug van het al of niet 
geven van dergelijke dispensaties dool' den GouverllelU'-Gc
nerau I lij kt rnjj een groot voordeel te schuilen. Ik zeg "in 
dc zelfstfll1 djge beoordceli ng", ~lijnheer de Voorzitter, dus 
ook zondel' i nmen ~in g- . zonder advies, zoncler hooren en zou
der m('d(,~pl'ckcn ' .1 11 de gcmccnt cl'<l dell. 

Mijnhee r de \7ool'zitter! I k vrees juist dat, wanneer het 
geval zich vool'doet, dat een burgemeester dispensatie 
zou moeten hebben en de gemeenteraad daarin een woord 
za! moeten meclespreken, hetzij geheel beslissend, hetzij al
leen adviseerend, de gemeenteraad zich zee l' licht zal laten 
leiden dool' sympathieën dan wel door antipathieën. Een 
burgemecster, die goed met zij n raad 1,a n opschieten, die 
het "enfa nt cbél'i " \'un den raad is, zal llCel gemakkelijk 
dispensntic \'an dcn gemeenteraad kU llnen krijgen, terwijl 
een andere burgemeester, die het "bête noil'e" van den raad 
i5 - ook die kOntell wel YOO1', ~Iijllheer de Voorzitter -
bij wijze YHIl spl·ckcn nimmer zoo 'n dispensati e knn krij gen. 

De heel' S t 0 k v i s : En als hij het "bête rouge" is1 

De heel' Ro e p: Ik vrees, Mijnl!eer de Voorzitter, clat 
niet het gemeentelijk belang en zelfs 001, niet het algemeen 
belang bij deu gemeenteraad steeds den doorslag zal geven, 
maa l' veelal de in den raad bestaande sympathieën en anti
pathi eën jegens en tegen den bUL'gemeester. 

Dilll, l\'[,jnheet' do Voo rzitter, zijn mijn geda chten in nog 
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eenigszins verdere richting gegaan bij de beool'deeling van 
deze aangelegenheid, ook naar aanleiding van de redevoe
l'ingen, die door mijn geachte medeleden zijn gehouden. 

Zoo als de zaak nu staat - het wordt ons in de Memorie 
van Antwoord nog eens weer bevestigd - zal de vraag of 
aan een wethouder al dan niet dispensatie zal worden ver
leend geheel zelfstandig door den betrokken gemeenteraad, 
resp. door den betrokken stadsgemeenteraad worden be
antwoord. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb mij afgevraagd - ook 
alom de redenen die ik zoo juist noemde ten aanzien van de 
verhouding tusschen gemeenteraad en burgemeester - of 
het niet beter zou zijn, ook de eventneele dispensatiever
leening aan een wethouder van een gemeente over te laten 
aan den Gouverneur-Generaal. Wil men daarvoor niet die 
hooge autoriteit in het geweer roepen, dan zou wellicht voor 
den wethouder de gouverneur die dispensatie kunnen ver
leenen. Ik meen, dat eigenlijk bij den wethouder het hoog 
houden van de objectiviteit bij de beoordeeling of een dis
pensatie al dan niet zal worden gegeven, nog meel' klemt 
dan bij den burgemeester. En waarom j Een burgemeester 
wordt gedragen door de sympathieën of wordt verguisd 
door de antipathieën van den raad, maar een wethouder 
kau in den raad toch altijd rekenen op een raadsmeerder
heid. Ik veronderstel, dat diezelfde raadsmeerderheid -
dat is zeer begrijpelijk - de neiging zal hebben, haal' ver
trouwensman, nl, den wethouder, indien het voorkomt, 
eventneel de gewenscbte en gevraagde dispensatie te ver
leenen. Ik geloof, dat juist bij de beoordeeling door den 
raad van de vraag of al dan niet dispensatie zal worden 
verleend een groot gevaar van subjectiviteit bestaat als het 
den wethouder van den raad geldt. 

Daar komt nog een andere omstandigheid bij. Wanneer 
men in .een kring van rnenschen, in een raad, zit en een van 
de leden heeft een bepaalde dispensatie noodig, ach, 
wanneer er dan niet zeer k1emmende bezwaren tegen 
het verleellen van die dispensatie zijn, dan zijn de 
medeleden, de collega 's, zoo buitengewoon licht bereid 
een dergelijke dispensatie te verleen en. Ook dat is psycho
logisch volkomen begrijpelijk, maar of het in het belang van 
de zaak 'is en of de dispensatie altijd op objectieve gronden 
zal worden verleend, is voor mij een zeer groote vraag. En 
nemen wij nu aan, dat de medeleden, zich werkelijk tot 
een zeel' objectief standptmt zu llen weten te verheffen en 
dat de meerderheid van een gemccnteraad een bepaalde dis
pensatie aan een medelid, een wethouder weigert,. hoe licht 
ontstaat dan l1Îet een animositeit van de zijde van den wet~ 
houder tegenover de leden, die uiting hebben gegeven aan 
het inzicht, dat die dispensatie niet moet worden verleend 
aan hun medelid. 

Om die redenen zou ik dan ook aan den geachten Regee
ringsgemachtigde willen verlloeken, de door mij aangedra
gen argumenten wel terdege te willen over\'t'egen en ik zou 
den geachten Regeeringsgemachtigde willen vragen, of het 
niet beter is om ook ten aanzien van den wethouder de clis-

neur-Generaal dan wel aan den Gouverneur. Ik geloof, dat 
wij dan bij de beoordeeling van de factoren, die zullen moe
ten beslissen over de meerdere of mindere wenschelijkheid 
van de dispensatieverleening, zullen komen tot een grootere 
objectiviteit. 

Een enkel woord nog over hetgeen de heer Van Hels
dingen opmerkte ten aanzien van de aanvulling in dezen 
zin, dat de dispensatie alleen kan worden verleend, indien 
het belang van de gemeente dit vordcrt. Zoo oogenschijnlijk 
zou men ertoe neigen dat een goede aanvulling te achten, 
maar het komt mij voor, dat het toch beter is, hier niet 
enkel en alleen het gemeentebelang doorslaggevend te doen 
zijn, doch in de eerste plaats het algemeen belang en dus 
niet de beperking, die het amendement van den heer Van 
Helsdingen zou aanbrengen, te aanvaarden. Het kan zeel' 
wel zijn, dat het belang van de gemeente samenvalt met 
het algemeen belang, het kan ook zijn, dat de motieven om 
dispensatie te verleenen geheel buiten 'het belang der ge
meente liggen, ja zelfs kan er een zekere tegenstelling be
staan tusschcn het algemeen belang en het gemeentebelang. 
Maal' ook dat laatste zal niet zoo erg zijn, omdat het alge
meen belang, dat dan die dispensatie vordert, toch altijd 
boven het meel' beperkte belang van de gemeente moet 
gaan. Ik voel dus voorloopig niet veel voor een amende
ment, als door den heel' Van Helsdingen min of meer is 
aangekondigd . 

Anders sta ik ten opzichte van het inzicht van den heer 
Van Helsdingen betreffende het storten van de inkomsten, 
die uit zoo 'n commissariaat worden getrokken,. in de ge
meentekas. Uit de door de Regeering overgelegde circulaire 
van 21 April 1927 blijkt, dat de Gouverneur-Generaal be
reid is de dispensatie te verleen en, wanneer de burgemees
ter op zich neemt de aan het commissariaat verbonden in
komsten in de gemeentekas te storten. Het spijt mij, dat 
de Regeering een dergelijke circnlaire heeft laten uitgaan; 
het komt mij voor, dat er geen enkele reden is om ook maar 
eenigszins te twijfelen aan de mentaliteit van de burgemees
ters, dien dit geldt en Jlet lijkt mij aan den anderen kant 
zeer redelijk, dat voor extra-arbeid ook wat extra 's wordt 
getoucheerd. 

Het is natuurlijk een and ere zaak, wanneer de bezoldi ging 
van een commissaris afhankelijk zou zijn van de winsten 
van het bedrijf. Het spreekt vanzelf, dat dit niet mag, maar 
indien aan de vervulling van een commissariaat, door een 
bUl'gemeester bekleed, een vaste jaarlijksche of maandelijk
sehe toelage, die geheel en al onafhankelijk is van de uit
komsten van het bedrijf, is verbonden dan lijkt het mij toe, 
dat het gemeentebelang in geen enkel opzicht in het ge
drang komt; het is redelijk, dat de burgemeester dan voor 
extra arbeid ten behoeve van de vennootschap ook de extra 
penningen in zijn zak steekt. Ik zou daarom wel aan de 
Regeering willen verzoeken deze aangelegenheid nog eens 
te overwegen en na te gaan of er voor het inzicht, dat er 
in dit verband voor extra arbeid dje wordt verricht, ook 
iets extra kan worden getoucheerd, niet wat te zeggen ZOtl 

pensatie-be'\oegdheid toe te vertrouwen aan d~n Gouvér- zijn . 
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lIIijnheer de Yoorzitter ! Ik zal hiermede voorloopig vol

staan . 

De heer Co h C 11 St u art, adviseur VOOl' de Decentrali
satie: :Mijnheer de Voorzitter! Het Lij mij vergtmd n.a.v. 
hetgeen }ti Cl' is gezegd, eenige opmerkingen te maken be
t,'effende de algemeene strekking van de hier thans aan
hang ige voorstellen. De Regecl'ingscommissal'is voor de Be
stuUI'shct'vorming zal meer in het bij zonder bespreken wat. 
hiel' gezegd is over de Stadsgemeente-ordollilatltie. 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Stokvis heeft geken
schetst wat de strekking is van de hier voorgestelde rege
l ing n.l. een einde te maken aan de anarchie, die bestond 
lnzake de l'egeling VOOI' het \,('!'locnen van dispensatie t.a.v. 
de onderwerpen waarom het hier gaat. Intusschen heeft de 
heer Stokvis nu de vraag geopperd of die bestaande tegen
stl'i;jdig-heid ook wel valt aan te wijzen voor wat betreft 
de hiel' ter sprake gebrachte tegenstelling tnssehen de 01'

dO'1l1antie van Stbl. 1904 en die in de Stadsgemeente-ol'
donnantie en de Locale-Radenol'donnantie. Hij meent, dat 
de aanwezigheid van een verband tllsschen die regelingen 
toch niet duidelijk spreekt, want, zooals hij dat heeft be
too~!'d. jn het StIJl. \'all 190-1: betreft het het hebben vun 
aandcclcn in, of het zijn vun cOmmiSR<ll'is bij naamloozc 
vennootschappen voor handel, nijverheid, enz. werkende 
binnen de gemeente, terwijl het in de Locale-Radenol'don
nantie alleen gaat om het deel hebben rechtstreeks of zijde
lin gs in werken, leveringen of trnnsportell, ten behoeve vall 
's Rand ressort. Ik meen, dat toch wel aangenomen kan 
wordeu, dat men in bepaalde gevallen een verband krijgt 
tnssehcn ccn deze r heide l'egelingen. 1\1:el1 beeft OVCl' dc 
jui~lc st rekkin g V11n de bepaling'en in art. 9 vrtll de Locale · 
Rac1 cnordonnantie, die in hoofdzaak overecnlwmcn met art , 
2-\. del' Clemecntewct, nog wcl eens van l1l('cnin~ vC'l'schild. 
Wij vinden, als wij de seh"ijvers daarover raadplegen 
bij Yan Loenen in "De Cfemeentewet en haar toepassing", 
op blz. 87 van deel I , dat middellijke deelneming aan leve
rin g O.m. kan geacht word en aanwezig te zijn, 

"als ecu venJlootschap, waarvan een raadslid" - i.c. 
de burgemeester - "niet bloot commissaris of aandeel· 
houder, maal' directeur of besturend vennoot met aan· 
deel in den winst is, levert aan of aanneemt voor de 
gemeente" , 

D eze schrijver staat verder de meening voor, dat 
""bij middellijke deelneming aan levering" gedacht 

is niet alleen aan een min of meel' verwijderd finan· 
cieel belang van het raadslid bij de levering, maar 
ook aan een elaad van beheer van zijn zijde, zoodat 
el' feitelijk deelname bestaat". 

Prof. Oppenheim is in zUn "nemeentcl'ccht" YCrd t' i' g'('. 

guan, waal' htÎ oplllcl'ld: 
"Is b\i eene onderneming, elie aan de gemeente 

levert. het raadslid geldelijk zoo van nabij betrokken, 
dnt haar goede of kwade kansen hem terdege treffen 
en blijl<t uit. de feiten. dat hij op eenigerlei wijze. zij 
het van nog zoo verre, op de level'ing, die dergelijke 
onderneming doet, heeft geïnfluenrecl'cl of daal'in is 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- ]928, 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
betrokken geworden, ik zou artikel 24 voor geschon
den houden, ofschoon niet eene rechtsbetrekk.ing tus
schen de gemeente en het raadslid is ontstaan, of
schoon el' niet eelle daad van beheer is van zijne zijde". 

Als men deze uitlegging van art. 24 van cle Gemeente
wet nn toetst aan het geval, dat aan een burgemeester, 
krachtens de ordonnantie van 21 April 1927, Staatsblad 
128, dispensatie wordt verleend ten behoeve van de be
kleeding van het commissariaat van een vennootschap als 
b. v. het Gebeo, dan ligt voor de hand, dat hiel' tevens aan
wez;ig zijn kan een geval als bedoeld in het eerste lid 
van art. 9 der Locale radcnol'c1onnantie. Z\in aan een 
commissariaat inkomstcn vcrbonden, die wisselvallig zijn 
naar rato van de gemaakte winst, dan moet men toch in 
elk geval als waarschijnlijk aannemen, dat een dergelijke 
kwestie moet worden gebracht onder art. 9 van de Locale 
radenordonnantie, 

Het komt mij dltS voor, dat als zeker moet worden aan
genomen, dat het mogelijk is, dat de bepalingen van 
Staatblad 1904 No. 199 juncto Staatsblad 1927 No. 128 
en der Locale radenordomluntie en Stadsgemeente·ol'don
nantie elkaar op een bepaald punt kruisen. En juist met 
het oog' op de mogelijkheid, dnt men hie l' kl'ijgt een. geval, 
waarbij dit samenvallen zon plaats hebben, is het noodig, 
daarin te voorzien. 

De heel' Stokvis lleeft zich aangesloten hij het betoog, 
dool' den heel' Dwidjosewojo gehouden, dat men hiel', zoo 
al niet een aantasting, dan toch zou krijgen een verzwak
king van de gemeente-antonomie, wanneer men n.l. het 
recht van dispensatie, - dat ten aanzien van de raadsleden 
rn wethouders in handen vnn den raad is gel eg(\, - voor 
wat den burgemeester betreft, zou overdragen aan een 
hooger gezag. 

De hee l' Stokvis heeft "enier gewezen op de analogie 
van de positie van den burgemeester hiel' te lande met die 
in Nedcrland, omdat hij niet allecn landsdienaar is, maal' 
ook gemeentedienaa r, wat zich verder hiel' te land e ook 
nog uitspreekt in het feit, dat de gemeente een deel van 
de bezoldiging van den burgemeester kan dragen. 

De heel' Stokvis heeft ge7.e~c1. dat hij zou kunnen 
voelen voor het verleellen van het dispensatiel'echt aan 
den Gemeenteraad onder sanctie van den Gouverneur
Generaal, maar achtte dit zelfs niet Ilooclig, omdat als men 
het dispensatierecht zonder meel' aan de gemeente ver
leent, men door hct vernietigingsrecht van den GouYer
ncul'·G-cneraal toch aHijd nog het noodige toezicht zal 
kunnen uitoefenen. 

De heer Van He]scljngen heeft tegen dezen gedachten. 
gang bezwaar gemaakt en heeft betoogd. dat de bijzon
dcre positie van den burgemeeste,' wel degelijk eischt, 
dat de dispensatie wOl'dt gelegd in handen van den Gon
verneul'·Generaal. In dezen gedachtengang heeft zich ook 
uitgesproken de heer Roep, die erop heeft gewezen, dat 
het niet zoozeer gaat om het uitoefenen van een rccht, dat 
"au nature is verbonden aan de autonomie "an de ge
meente, maal' dat juist een bijzonder groot voordeel is 
gelegen in de toekenning van een zelfstandig beoordee-



306 

28stc VERGADERING - DONDERDAG 8 MAART 1928. 

Wijziging Locale-raden-ordonnantie en Stadsgemeente-ordonnantie. 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
lingsrecht aan den Gonverneur-Generaal met het oog op 
het feit, dat zoo vaak snbjectieve stroomingen bij een 
nitspraak van een gemeenteraad den doorslag kunnen ge
ven, waardoor men een aantasting van de zuiverheid van 
het oordeel krijgt, naarmate de burgemeester van den ge
meenteraad is "l'enfant chéri!l of wel "la bête noire IJ. 

Met deze meening, zooals die door de heeren Van Hels
dingen en Roep naar voren is gebracht, kan de Regeering 
zich geheel vereeuigen. In de Memorie van Toelichting 
is er al op gewezen, d,,! in art. 3 van het Decentralisatie
besluit een voorziening is getroffen om te voorkomen, dat 
aan den burgemeester uit de gemeentekas, onder welke 
benaming ook, een inkomen wordt verleend. Als men 
de motieven, die tot een soortgelijko bepaling in art. 73 
van de Gemeentewet hebben geleid, raadpleegt, - waar 
ook bepaald is, dat de burgemeester, onder welke bena
ming ook, geenerlei inkomen geniet uit de gemeentekas, -
dan blijkt d.t men heeft willen afsnijden, zooals bet toen
maals in de Memorie van Toelichting van het wetsontwerp 
heette, alle kans op "plaatselijkc willekeur". Dat motief 
heeft hier t e lande ook gegolden. Men heeft in art. 3 van 
het Decentralisatiebesluit de mogelijkheid willen afsnijden 
van plaatselijke willekeur, van subjectieve stroomingen, en 
datzelfde motief pleit hier dan ook voor het leggen van het 
dispensatierecht in handen van den Gouverneur-Generaal. 

De heer Roep heeft hieraan de vraag vastgeknoopt of 
het niet de zaak is om soortgelijke redenen de toekenning 
van een dergelijke dispensatiebevoegdheicl ten aanzien van 
de wethouders t e leggen iu haudeu van het hoogere gezag, 
hetzij den Gonverneur-Generaal hetzij den Gouverneur. Het 
ontwerp, dat op het oogenblik aanhangig is, heeft zich 
om begrijpelijke redenen van economie bepaald tot de di
r ect voor de hand liggende wenschelijkheid om de bestaan
de tegenstrijdigheden uit den weg te ruimen. Ik zou de 
aandacht van den heer Roep erop willen vestigen, dat op 
het oogenblik een commissie aan het werk is tot herzie
ning van de Stadsgern.eenteordonnantie, in aansluiting 
waaraan zich waarschijnlijk een verdere techuische her
ziening van de L. R. O. en van het Decentralisatie-besluit 
zal moeten vastknoopen. Ik wil nu gaarne toezeggen, dat 
hetgeen door den heer Roep is opgemerkt, bij de behan
deling van de eventueele voqrstellen tot technische herzie
n ing van deze ordonnanties, onder het oog zal worden 
gezien. 

De heer KeI' k kam p : Als zij maar voorzichtig zijn! 

De heel' C o hen St U" l' t , adviseur voor de Decentra
lisatie : Mijnheer de Voorzitter ! Voorzichtigheid zal ·hierbij 
uit den aard del' zaak worden betracht. Ik wil er (}ok op 
wijzen, dat in dit geval de wethouder uiet geheel gelijk 
staat IDet den bur.gemeester, omdat de wethouder in den 
gemeenteraad is vertrouwensman van den raad, terwijl de 
burgemeester ook nog eeu taak heeft als landsorg.aan, in 
welke hoedanigheid zoo noodig zelfs een zekere controle 
op de handelingen van den gemeenteraad moet worden 
uitgeoefend, lIetgeen blijkt uit het feit, dat de burgemees
ter ecu beslissin.g van den Raad tot vernietiging kan voor-

dragen. De positie van den burgemeester is dus nog 
eenigszins anders dan die van den wethouder, doch dit 
sluit niet uit, dat het mogelijk zou kunnen zijn, bij nadere 
overweging de dispensatieregeling t.a.v. de wethouders 
eenil!'8zins anders te regelen. 

De heer Van Helsdingen heeft de vraag gesteld, of het 
dan toch niet wenschelijk zou zijn, bij toekenning van het 
dispensatierecht aan den Gouverneur-Generaal dit recht te 
beperken, door daaraan toe te voegen de bepaling, dat dit 
recht moet worden gehanteerd, alleen in het belang van 
de ,gemeente. Hij heeft de vraag gesteld, of het dan on
behoorlijk zou zijn, om het hoogste gezag in de uitoefening 
van dit recht te beperken en hij heeft deze vraag, met een 
beroep op verschillende arlikelen in de Nederlandsche ge
meentewet, ontkennend beantwoord. 

Ik zou hiertegenover wel een beroep willen doen, niet op 
de al of niet behoorlijkheid van een dergelijke regeling, 
maar wel op de soepelheid ervan, die de heer Vau H els
dingen zelf heeft aanbevolen bij het treffen van regelingen 
als deze. Het dispensatierech! eiscllt bij de toekenning 
ervan uit zijn aard een zoo groot mogelijke mate van soe
pelheid. De aard van het dispensatierecht is het onder
werp geweest van vele staatsrechtelijke beschouwingen. 
Wij hebben daaromtrent verschillende regelingen gebad, 
b.v. in de Grondwet va n 1848, terwijl bij de herziening van 
1887 te dien 'aanzien nog een verduidelijking is gevolgd. 
De algemeene opvatting over het dispensatierecht is echter 
steeds geweest, dat het is een uitvloeisel van de taak der 
uitvoereude macht en zooals b.V. Nolst Trenité het formu
leert in zijn werk over het recht van dispensatie, is dat 
recht op zijn plaats bij bepalingen, waarbij de wetgever 
vermoedt, dat toepassing van de betreffende regeling al
tijd en overal wellicht .onbillijk zal rijn, zonder echter de 
gevallen waarin, duidelijk afgeroud voor den gee.t te 
hebben. 

En zoo zegt dan ook Oppenheim, dat dispensatie is de 
bevoegdheid, door de regelende macht aan een andere macht 
toegekend uit hoofde van bijzondere, niet vooraf te voor
ziene omstandigheden, een norm in een bepaald geval bui
ten aanwending te doen blijven. 

Het gaat hier juist om het feit, dat men wel voorziet, 
nat zich bij de toepassing van den een of anderen wette
I.ijken regel bijzondere omstandigheden kunnen voordoen, 
maar dat men die omst;mdigheden niet ten volle overzien 
kan en waar er dus, wat dit betreft, een zekere onzeker
heid bestaat, is het laten van zooveel mogelijk ruimte zeer 
zeker aan te bevelen. Dat in artikel 9 der Locale-raden
ordonnantie en in het corresponc1eerende artikel der S. G. O. 
bij de toekenning van het dispensatierecht grenzen zijn ge
steld door het te verbinden aan de bepaling, dat die toeken
ning moet geschieden in het belang van het gemeentelijke 
ressort, spreekt wel v8nzeH, omdat de gemeenteraad niet 
geroepen is, verder reikende belangen te beoordeelen. Maar 
waar het dispensatierecht wordt gelegd in handen van het 
hoogste gezag, behoeft aan dat gezag deze beperking ook 
niet te worden opgelegd en verdient het in het algemeell, 
met het oog op de vereischte soepelh eid van deze toe te 
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kennen bevoegdheid, zeker geen aanbeveling om grenzen 
te stellen. 

Ik zou er den heer Van Helsdingen op willen wijzen, 
dat als men zich denkt de veelsoortige constructies, die er 
in en door naamlooze vennootschappen mogelijk zijn, men 
zich zoo veel gevallen kan voorstellen, dat die op het oogen
blik niet alle zijn te overzien. Men kan zich denken een 
N. V. in gemengd bedrijf, een N. V. , die geheel in handen 
van het Land is, vennoolsehappen met een bijzonder con
cessierecht, of wat dan ook. 

'Eu men kan zich dan ook denken, dat in een bepaald 
geval wenschelijk kan blijken, dat men een burgemeester 
Ül een llflamlooze vennootschap een zekere positi e aanwijst, 
wHurbXi hut niet enkel en alleen gaat om het gemeentebe· 
lung, maal' waarbij ook in ruimcl'cn zin een algemeen belang 
betl"Okken is. U et het oog hi erop. geloof ik, dat het geen 
aanbeveling zou YCl'dienen hiel' een gl'cns te trekken als 
dool' den heol' Van H elsdingen wordt nnnbc\·olen. 

lIfijnheer de Voorzitter! Voorts is hier ook ter sprake 
geln'acht de circulaire van den eersten Gouvcrnementssecrc
taris met betrekking tot het bekleeden door burgcmeeste,'s 
van commjssariatcn bÜ naamloozc veuJlootschappen, die een 
bepaald gemengd bedl'ij r hebben te bchal'tigen. Hieromtrent 
is bij de geachte sp rekers, die Jaal'ovel' het woord hebben 
gevoerd, vau verschil van meening gebleken en is ~Hln den 
eenen kant door de heeren Dwidjosewojo en Stokvis ge
pleit voor de vastlegging van de in het Regeeringsschrij l'en 
gestelde regelen in de ordonnantie en aan den anderen 
kant daartegen opgekomen door den heer Van Helsdiugcll, 
die er op gewczcn heeft, dat in sommige gevallen de casus 
positie toch "'el zoodanig kan zijn, dat hot billijk is den 
lH1J'gemL'{':;tc l' cen zekel'e bezo!tliging' te g't' \'l'l1 , tCl'\rijl dit ge
achte lid daarbij tevens een bOl'oep heeft gedaan op de ge
wenschte soepelheid van hand elen, welke eischt. niet te \'oel 
wettelijk vnst te leggen. 

De heer Roep heeft dat nader gepreciseerd door te be
toogen, dat, Hl zou het wel verkeerd zijn om een bezoldiging 
aan den burgemeester-commissaris te geven, welke afhan
ke~jk is van de uitkomsten vall het bcdrijf, er toch geen be
zwaar tegen zou bestaan, wanneer die bezoldiging van de 
uitkomsten nm het bcdl'ij f onafhankelijk zou kunnen blij
ven, 

.Mijnheer de VooJ'zitter! Ik zou mij hiel' gaarne willen 
scharen aan de zijde van hen, die pleiten voor een zoo ruim 
mogelijke soepelheid in de toC'pnssing van de dispensa.tie-be
voegdheid. De bezwaren, die de hoer Roep voelt, zijn tot 
dusverJ'e nog niet zoo sterk alln de Regecl'ing gebleken. In de 
circulaire, clie ovel'~elegd word , is, zooals den h(,(, l'en bekend 
is, dool' de Regccring aL'): moti ef voor haa l' sehr\jvcn aange
vocTd, dat Zij het niet wenschelijk aeht, dat burgemeesters 
uit deze commissariaten, waarbij zij de belangen moeten 
\'OOl'staan van gebieden, welker belangen zij in hoofdzaak 
r eeds uit den am'd van hun amht hebben te behartigen, in
komsten zouden trekken. Dit was dns het motief, dat de 
Regeering aanleidinJ.? I!uf tot haal' schl'ijven, maal' het lijkt 
mij inderdaad toch \\'enschclijk. in de ordonnantie ruimte 
open tc houden om \'001' bepaalde genllIen, \\"11nneor zou 

blijken dat een andere oplossing billijker zou zijn - dat is 
juist het voordeel yau het dispensatie recht -, een andere 
oplossing te geven. 

Mauriee Bloek geeft in zUn "Dietionnaire de l 'adminis
tt'atiou française" aan, wat van dispensatie de beteekenis 
moet zijn : 

"Jes dispcllscs commc, les exemptions générales ne 
clohrent point a\'oir pour bH se l'al'bitraire, mais les COI1-

siclérations cl'équité et d'intéL'êt public", 
Dat wUst er op, dat men hier te maken heeft met een 

recht, dat volgens een zeel' vrijen maatstaf door het gezag 
moet worden gehanteerd. Het gezag moet ten volle in staat 
zijn de billijkheid en het algemeen helang, zooals het zich 
voordoet, te beoordeelen om in elk geval, naar omstandig
heden, een beslissing te nemen. 

Wanneer in de praktijk de weg, dien men zich in deze 
denkt te volgen, zich duidelijk afteekent, in inderdaad het 
oogenblik aangeb"oken om zulks duidelijk in de wet vast 
te legge n. Het lijkt mij echter wensc.helijk, dat men in 
deze eerst de ontwikkeling in de praktijk afwacht. 

De heer Stokvis heeft nog ter sprake gebracht de 
wensch elijkheid om de r edactie van het aanhangig voorstel 
te verbeteren. Hij heeft gemist de hoogste sierlijkheid iu 
de Yool'gestclde regeling van art. 25, sub 2. Hij hee.ft nl. 
bezwaur tegen deze redactie: 

"Op de leden yan dit college is yan toepassing arti
kel 38 en op de wethouders mede artikel 9, voor zoo ver 
althans dit laatste artikeluiet reeds uit hoofde van hun 
raadslidmaatschap op hen van toepassing is ". 

De heer Stokvis heeft iu plaats daarvan in overweging 
gegeven, liever art. 2511 lid 1 aldus aan te vullen, dat aan 
clcn laatsten zin, luidende: 

"Op buiten den gemeenteraad to bcnoemcn personen 
zijn de artikelen ij en 7 van toepassing " . 

wordt toegevoegd: 
"en de artikelen 9 en 38". 

Mijnheer de Voorzitter! De kwestie van sierlijkheid is al
tijd een eenigszins subjectieve zaak. Ik wil den geachten 
spreker gaarne zijn eigen meening laten. Ik kan de redactie 
van art. 25, zelf niet zoo ollsierlijk vinden. Maal' ik zou 
toch wel de vraag ,villen stellen, of het w,el juist zon zijn, 
die bepalingen ten aanzien vall de artikelen 6 en 7 en van 
artikel 2511 uit te breiden dool' vermelding ook vnn de ar· 
tikelen 9 cn 38 en wel, omdat art. 2511 meel' betrekking 
heeft op de zaken, waarop direct te letten is bij de aan
stelling van wethouders, 111. hetgeen in art, 6 geregeld is, 
de vereischten van het lidmaatschap van den raad, terwijl 
art. 7 eenige ollvercelligbaat'heclen aangeeft. Dat zijn eenige 
plUlten, welke direct de aandacht \'erdienen b\i de aan· 
stclting van wethouders, W,HlrO\'Ct' al't. 2511, het heeft . 

Art, 2·5i daarentogen r egelt (}oe \\'el'king van het college 
van BUl'gemeester en 'Vethouders en hierbij is meel' aan 
de orde de rcgeling betrcffende de zaken, ten aanzien waar
van ee n lid van het college zijn wel'l\zaamheclen heeft te 
\'el'richtcn. 

H et lijkt mij overigens beter. waar de geachte spreker 
heeft gespl'oken "an een betel'e rcdactioncele oplossing, dit 
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punt te verwijzen naar de voorgenomen technische herzie
ning. Bij de overweging daarvan zal een technische ver
betering, als door den' heel' Stokvis aangegeven, nog meel' 
in het bijzonder kunnen worden overwogen. 

Hiermede zijn de gemaakte opmerkingen, wat betreft de 
algemeene strekking van de aanhangige regeling, besproken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' St i b b e, Regeeringscommissaris voor de Be
stuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter! Na de uiteen
zetting ' van den Regeeringsgemachtigde voor de Decen
tralisatie meen ik te kunnen volstaan met de beantwoor
ding van de eemge opmerking, die betrekking heeft op de 
wij:üging van de Stadsgemeente-ordonnantie} nl. de opmer
king van den heer Stokvis, die vreesde, dat door het doen 
vervallen van het 2e lid van art. 18, het daarin genoemde 
art. 59 buiten werking zou worden gesteld voor den bur
gemeester. Ik mag den heer Stokvis naar aanleiding hier
van wel verwij zen naar art. 65 van de Stadsgemeente
ordonnautie, dat luidt : 

"De bepalingen van de artikelen 47, eerste en twee
de lid, en 59 zijn mede van toepassing op de vergade
ringen van het college van burgemeester en wethou
ders" , 

Hiermede is naar ik meen het door den heel' Stokvis ge
opperde bezwaar ondervangen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voor"itter! In dc 
eerste plaats een enkel woord over de door mij in overwe
ging gegeven redactiewijziging. Als het alleen ging om 
de hoogst mogelijke sierlijkheid, had ik in wat minder 
gaarne berust; alles kan nu eenmaal niet even sierlijk zijn. 

De heer KeI' k kam p: Daar zijn wij aan gewend. 

De heel' S tok v is: ,Het gaat hiel' echter om een 
essentieel punt. In art. 25 lid 2, zooals het nu wordt 
voorgesteld. z.ijn betrokken een aantal menschen, voor 
wie reeds elders eenzelfde verboelsbepaling bestaat. Ik 
heb echter met genoegen gehoord, dat de zaak nog 
eens in overwe~ing zal worden gegeven bij de herzie
ningscommissie en w~j weten allen, dat hCl'zieningscom
missies niet slechts voorzichtig, maar ook met spoed Wel'· 

ken. Ik zal dus geduld oefenen. 
De geachte Rcgec t"ingsgemachtigde heeft ook gesproken 

over het mogelijke conflict tusschen het Staatsblad van 
1904 en de verbodsbepalingen in Loca le raden- en de Stads
gemeente-ordonnanties, en hij heeft autol'iteiten genoemd, 
waarvoor men dadelijk zwicht. Vooral als men rlPIl naRm 

van wijlen Oppenbeim hoort, denkt men : die heeft het na
tuurlijk bij het rechte cOnd. Mijn respect VOOl' prof. 
Oppenheim is buitengewoon groot, maar men kan met de 
grootste menschen van mcerung verschillen, wanneer men 
er ten minste argumenten voor aangeeft. 

Nu staan de zaken in Holland toch andel's dan hiel'. Wi;; 
hebben hier het Staatsblad van 1904, waarbij aandeel
llOuderschap of commissariaat verboden is aan een heel e 

(STOKVIS.) 
reeks van ambtenaren, waaronder ook de burgemeester. 
Het gaat hier nu speciaal om den burgemeester, en deze mag 
dus reeds niet zijn aandeelhouder of commissaris vall een 
vennootschap. Een botsing tnsschen het Staatsblad vau 
1904 en de Locale radenordonnantie of de Stadsgemeente
ordonnantie kan ik dus niet voorzien. De Regeeringsge
machtigde heeft met concreet aangetoond, dat een botsing 
wel te voorzien is; hij heeft alleen gesproken van de moge
lijkheid en daarop heet voor een groot ged~elte de ontwerp
ordonnantie, die ons hier wordt voorgelegd, gebaseerd. 

Maar een botsing voorkomt men bovendien niet sped.:al 
dool' deze dispensatieregeling. Van de toepassing van beide 
bepalingen is de dispensatie nog maar een deel. Vreest 
men dus een verwarring tnsschen de beide regelingen, dan 
kan men die evengoed ook buiten de dispensatie om ver
wachten. De moeilijkheid is dus niet volkomen uit den 
weg gernimd. 

Het spijt mij bijzonder, clat de geachte Regeeringsge
machtigde met mijn denkbeeld. om het bekende Regeerings
rondschrijven in de wet te "c1'\\"(>1'ken. niet medegaat 
en zich daarbij schaart aan de zijde van de heeren Roep 
en Van Helsdiugen. Het betreft toch eeu zeel' essentieel 
punt. De burgemeester, iu zijn kwaliteit optredende als 
commissaris in een vennootschäp, is ecn nieuwe figlUU' met 
groote consequenties en daarom is het ook zeer gewenscht, 
haar in de wet te sanctioneeren. Op dit punt heeft de 
geachten Regeeringsgemachtigde mijn bezwaren ook niet 
weerlegd. Met het argument van de soepelheid moet men 
erg voorzichtig zijn. )lon kan de wet wel zóó soepel ma
ken, dat el' met in staat wat el' in behoort te staan. Wij 
hebben met de wet op de bestuurs\lervorming een klein 
vool'proefje van soepele wetgeving gehad; zij is zoodanig 
geredigeerd, dat men eigenlijk niet meer weet wat zij pre
cies bedoelt. Ik ben van soepelheid een groot voorstander, 
maar soepelheid moet geen ledigheid worden. 

Betreffende de aan een burgemeester toe te kennen renu
meratie voor het bekleeden van een commissariaat in een 
gemengd bedrijf, hebben de heeren Roep en Van Helsdin
gen opgemerkt, dat zij dat niet zoo erg zonden vinden. Ik 
vind dat ook niet erg. Ik vind heel veel zaken, die in de 
wet verboden zijn, op zichzelf niet erg, maar zoo 'n verbod 
wenseht een waal'bol'g tegen wèl ongewcnselltc consequen
ties. Wij hebben va n den heel' Roep gehoord en ook van 
den geachten Regeeringsgemachtigde, dat wij moeten wa
ken tegen subjectieve opvattin gen bij de uitvoering der wet. 
Dat argument we rel 31'lTIgevor!'d, toen Jlet ging om iets, 
waarvan deze heet'en voorstanders wal'('n, )laar als er dan 
toch tegen persoonlijke invloeden gewaakt moet worden, 
dan geldt dat toch zeker óók voor de burgemeesters. Ook 
een burgemeester is maal' een mensch , al is h,j een aan
zienlijk mensch, en wanneer hij voor zijn commissariaat van 
een gemengd bedrijf een bezoldiging geniet, is hij even goed 
blootgesteld aan verleiding. Daartegen richt de wet zich 
in het algelUeen en ik zie niet in waarom dat speciaal 
hiel' overbodig zou zijn. Een burgemeester heeft reeds 
grooten invloed op zijn raad en memand ontkent ook den 
invloed van persoonlijke vool'cleelen, al kan men daarbij 
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volkomen te goeder trouw zijn, Dat staat zó6 vast, dat de 
wet op verschillende plmten waarborgen daartegen heeft 
vastgelegd, Mij is daarom niet duidelijk, waarom nu de 
burgemeester vanzelfsprekend een zoo buitengewoon hoog
staand persoon iSJ dat men te zijnen o.pzichte geen l.le in~ 

vloeding door matcl'iecle voordeelen kan verwachten . Er 
zijn goede burgemeesters en kwade burgemeesters, zoon Is 
Cl' goede menschen en kwade menschen zijn. 

Mijn.heer de Voorzitter! Met betrekking tot het verlee
nen van dispensatie hebben de heeren Roep en Van Hels
din!!en el'voor gepleit, het recht tot dispensatieverleening 
in het algemeen in handen te leggen van het hoogste ge
zag; want, zeide de heel' Roep, allicht zal de Raad zich door 
zUn sympathieën of antipathieën laten leiden. De heel' 
Roep gin g zelfs zoo ver, dat hij ook ten aanzien van de wet
houders een scheiding maakt tusschen "enfants chéris Jl en 
lJ bêtes noil'cs" en ook voor hen de dispensatie in handen 
van het hoogste gezag wilde zien gelegd, Maar hoe staat 
het dan met de raadsleden, Mijnheer de Voorzitter! Zijn 
ook onder hen geen "enfants chéris" en Jlbêtes noires" Y 
Dan moet de heer Roep consequent zijn en de dispensatie 
ook VOOL' elk raadslid stenen in handen van het hoogste ge
zag, Bn dan lJHjfl nog- de vraag OVC1' , Ol dat hoogste gezag' 
nu altUd wel \'olkolllt..'11 onaangetast het monopolie heeft 
van objectiviteit. Als ik mij wel meèl1 t e hel'ilmeren, is 
speciaal in de sfeer, \vHul'in de heel' Roep staatkundig leeft, 
aan de objectiviteit van dat hoogste gezag in de laatste 
maanden nog wel eens getwijfeld! 

Wij moeten daal'om aannemen, dat elk wettelijk eollege 
zooveel mogelijk de objectiviteit za l betrachten en blijkt 
ll ct dnt het college dezen weg verlaat, dan staat het nog 
:lilll Jll' f floogsll' g:ez;q,!: - eH ik vertl'Ou\\' tl<1Il ,'olkolncn 
op zijn objecti vit eit - Olll gebruik te maken van zijn ,'e1'
nietiging'sbevocgdheid, Ongeacht subjecti,'iteit en objccti
vitC'it , is de g:l'Illl'entelijkc autonomie toch ook YOOI' den 
hcel' Roc'p nog wel iets \\':1ard. 

Ik hoop, dat Cl' \\'cllich t nog een amendement komt om 
de disp ellsatiebevoegdhcid van de raclen stevigcr te ves
ti gen dan de Rcgccl'ing Illet dit voorstel wil doelt. 

'Mocht de Rcgee l'ing" afwijzcnd blijycn staan trgel10ver ('cn 
\:1.!1b~\'-'\~1 o.l\~ uI:. \oi,lcun\. alleen op het yernietigingsl'echt "all 
den Gouverneur-Generaal - wat ik al voldoende vind -
of in ('Ik geval in eerste instantie de dispensatiebevoegd
heid laat aan de gemeente, onder hoogere sanetie van clen 
Gouverneur-Generaal, dan zal ik in het bclang van de auto
nomie van de gemeente tot mijn spijt tegen deze ordon
nantie moeten stemmen. 

Verdel' breng ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
vam' de bcstmu'shel'vorming dank voor zijn verwijzing 
naar art. 65 del' Stadsgemeel1teol'donnantie, doch ik wensch 
('1' nll (>{'n nog' Op te w\jzen, dat deze bepaling- alleen ~eldt 
"OOL' den burgcmecster ln het college vall B. en Vvo 

.1\'n wcd ik op dit oogellh lik lliet IHlU\\'kellJ"ig'. of een 
bUl'gmll cestel' ook 1-\311 zijn lid van den raad . 'Van neer 
dat mog-e lUk is, clan behoort VOOl' hem een gelUke bepel'l,ing 
t (' g'C' ld pn bij ~tpmmin.!!enin randsve l'gl:lClel'ingen. 

Dank U, fiUjnheer cle Voorzitter, 

(VAN HELSDINGEN,) 
De heer V!l n Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit

ter! De heer Stokvis heeft een beroep gedaan op het ver
nietigingsrecht, Naar zijn oordeel is het voldoende pm de 
dispensatiebevoegdheid te geven aan den raad zonder meer, 
want de Gouverneur-Generaal heeft toch altijd nog de be
voegdheid om gebruik te maken van zijn vernietigings
recht, 

Dit is juist, maar clan leg ik toch nog liever de dispensa
tiebevoegdheid in handen van den Gouverneur-Generaal, 
dan ook hier het vernietigingsreeht te doen gelden, 

Een ander voorstel is door den heer D\vidjosewojo ge
dllan om den raad zelf de dispensatie bevoegdheid te ver
leenen onder nadere goedkeuring van den Gouverneur
Generaal. Dit lijkt mij echter niet de meest gewenschte weg 
en ik heb dit in eerste instantie ook al gezegd, Ik wil daar 
nog het volgende aan toevoegen, 

Ik kan mij wel vereenigen met de " e"waren door den heel' 
Roep tegen het voorstel ingediend, n,1. dat bij de nitoefe
ning van de dispensatiebevoegdheid door den raad de 
sympathieën en antipathieën der leden veel te stel'k lnm
nen werken in eeu bepaald geval. Wanneer dan de anti
pathie tegen den burgemeester zoo sterk is geweest, dnt 
men de dispensatie niet heeft willen verleenen, dan is ecn 
beslissing genomen, di e ni et Han li et oordeel van dell Gou

verneul'-Gencl'aal woedt onderworpen. 

De sanctie van goedkeuring dool' den GOl1,'crncur-Gcnc
raal waarin men een waal"iJorg zoel\:t tegen verkeel'de too
pas:ing van de dispensatie bevoegdheid geldt alÎeen een ge
nomen beslissing en het lijkt mij dus, dat die sanctie maar 
ten deele werkt, Ik geef toe, d. t daarnaast het vernieti
g"j ng'srcc h t ya n den r. ou YC1'1l(,Ul,-(l ('1101'3 :1\ b\ ij tt bcst:\a n. 

De Regecringsgcmachti gde heeft mijn bezwaren t egen de 
toekenning "all de dispensatiebevoegdheid aan den Gou
vernelll'-Ueneraal niet ondervang"on. Ik erken , dat hU 
zeer handig gebruik heeft gemaakt "an cen argument, dat 
ik ze1f naflr voren hcb gcbnH'ht Haal' aanleiding" van de 
vI'nag over de al of niet wcnschelijkheid om de bezoldi
gingskwestie in d e Ol'dol111<llltie vast te leggc n. Ik heb daar
hij de wenscheHjkheid bepleit "aH soepelJl eid van de o1'don
ll<lntic welk :l!,O"UJllt'llt 1111 I('g-ell mij wOl'dt gebezigd. Daf.ll'

tegen;ver stel ik, dat het belang van de gemeente bij der
gelijke beslissingen wel 7.00 groot is, dat het m, i. gewenscht 
is de vool'gestclde ordonnantie in den dOOl' mij bedoelden 
geest te wijz.igen, ] k h eb dan ook de cel' namens mijn medc
leden, de heeren K erkkamp en Djajadiningrat, de volgende 
amendementen bU U, "M.ijnheer dr Voorzitter, in te dienen : 

"Artikel 1 onder I sub 2 t e lezen: 

2, H em kan van deze Ycrbod~bepalingen, indi en het 
bc l all~ vBn het l'e~~O l't hrt vOl'll e l't , dOOl' den Gou
vcrneur-G eneraal, den Raad gehoord, dispensatie 

worden verleend' '. 
l\lijnhrc'l ' de Voorzittel'! Ik heb hiel' ell in het volgende 

amelHlelllC'llt gevoegd tIe woo rden .. tlel1 Rand gehoord " om 
in ieder geva l de bezwHl'en, die de Rand cventucel tegcn 
de beslissing: van dispen~Htie zou hebben, ter kennis te doen 

komen "an den GOtl\'el'l1eul'-Generaal. 
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Een dergelijke redactie, eenigszins gewijzigd, zou ook 

moeten gelden voor artikel 2 onder lil sub 2 te lezen als 
volgt: 

"Hem kan van deze verbodsbepalingen indien het 
belang van de stadsgemeente dit vordert, door den 
Gouverneur-Generaal, den Raad gehoord, dispensatie 
worden verleend". 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heel' Roe p: 
woord aan den heer 
ringsgemach tigde. 

Mijnheer de Voorzitter! E en enkel 
Stokvis en aan den geachten Regee-

De heer Stokvis heeft betoogd, dat wanneer ik zou 
wenschen de bevoegdheid van dispensatie toe te kennen 
aan den Gouverneur-Generaal ten aanzien van de wethou
ders, de consequentie daarvan zou zijn, ook een hoogere 
autoriteit te belasten met het verIeenen van dispensatie 
aan de raadsleden. Ik geloof, dat het betoog van den heer 
Stokvis juist is en ik voor mij aanvaard die consequentie 
zeer gaarne. Ik geloof, dat ongeveer dezelfde motieven, 
die ik naar voren heb gebracht om de dispensatiebevoegd
heid niet aan den Raad te laten ten aanzien van de wet
houders, in het algemeen ook gelden, wanneer de raads
leden in het geding zijn. Ik meen, dat inderdaad het een 
voordeel zon zijn en het inderdaad aan de objectieviteit 
ten goede zou komen, wanneer een hoogere autoriteit bv. 
de Gouverneur, in dergelijke gevallen aan een raadslid 
dispensatie zou kunnen verleenen. Mijn geacht medelid, 
de heel' Stokvis, heeft dan nog betoogd, dat de gemeente
lijke autonomie wel deerlijk in het gedl'ang zou komen. Ik 
ben dat gansch niet met hem eens. Ik zie niet in, 
dat de kardinale taak van een gemeenteraad, nl. het 
voeren van het bestuur en de huishouding van de ge
meente, dool' een dergelijken maatregel in het gedrang 
zou komen. Een dergelijke ontneming van bevoegdheden 
aan den raad en de toekenning daarvan aan den Gouver
neur zou, waal' het de rlispensatie geldt, uiet dau terzijde 
de autonome van d.en raad raken en heeft weinig te maken 
lnet het besturen en de huishouding del' gemeente. 

Ik aanvaard dus de consequentie van den heer Stokvis, 
dat het ook aanbeveling zou verdienen om ook de dispen
satie voor de raadsleden toe te vertrouwen aan den Gouver
neur en ik zou der Regeering willen verzoeken ook dit denk
beeld in ernstige overweging te willen doen nemen. 

Thans nog een enkel woord aan den geachten Regeerings
gemachtigde. Hij heeft met de welwillendheid en soepel· 
heid, die wij ;van hem gewend zijn, mijn betoog omtrent de 
dispensatieverleening aan den wethouder en de bezoldiging, 
welke de burgemeester als commissaris van een vennoot
schap geniet, beantwoord. 

Hoewel dit antwoord de zaak, die ik bepleitte, voorloopig 
uiet veel verder brengt, geeft dit mij geen aanleiding, om 
tegen het ontwerp t e stemmen. 

De Voo r zit ter: Ingediend zijn twee amendementen, 
voorgesteld door de heeren Van Helsdingen, Kerkkamp en 
Djajadiningrnt (Ond. 102, st. 6 en 7) resp. luidende als 
volgt: 

(VOORZITTER, REG. COMM. VOOR DE BEST. HERV., 
ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 

".ondergeteekenden stellen voor: 

en: 

Artikel 1 onder I sub 2 te lezen: 

2. Hem kan van deze verbodsbepalingen indien het 
belang van het ressort het vordert door den Gou
verneur-Generaal, den Raad gehoord, dispensatie 
worden verleend' J. 

"Ondergeteekenden stellen voor: 

Artikel 2 onder III sub 2 te lezen: 

2. Hem kan van deze verbodsbepalingen indien het 
belang van de stadsgemeente dit vordert, door 
GouverneUl'-Generaal, den Raad gehoord, dispen
satie worden verleend ". 

De regeling der werkzaamheden zal voor vandaag verder 
als volgt zijn: eerst komen nu de Regeeringsgemachtigden 
nog aan het woord, daarna zal het College in eOll1lllissie 
bijeen blijven; vervolgens zal gepauzeerd worden, terwijl 
daarna de amendementen in behandeling komen en onder
werp 102 wordt afgehandeld. 

Het woord is nu aan den Regeel'Ïngscommissaris voor de 
Bestuurshervorming. 

De heer S t i b b e, Regeeringscommissaris voor de Be
stuurshervorming : Mijnheer de Voorzitter! Een enkel 
woord slechts in antwoord op een vraag van den heer 
Stokvis. 

De heer Stokvis heeft de vraag gesteld of artikel 59 der 
Stadsgemeente-ordonnantie op den burgemeester van toe
passing is, ook buiten het College van B. en W., dat wil 
dus mggen, in de raadsvergacleringen. De heel' Stokvis 
twijfelt el' aan, of de burgemeester ook lid van den Raad 
kan zijn. Hij kan dat inderdaad zijn. Het burgemeester
schap wordt uiet genoemd onder de uitgesloten ambten en 
dus kan een bmgemeester lid zij n van een gemeenteraad. 
Welnu, is de burgemeester lid van den raad, dan zijn de be
palingen, die op de le~en van toepassing zijn - en dus 
ook artikel 59 der Stadsgemeente-ordonnantie - ook op het 
lid, tevens burgemeester van toepassing. Is de burgemees
ter niet tevens lid, dan heeft hij in de raadsver~~dcl'ingl?l1 
alleen een raadgevende stem. In dat geval voorz:ct 6,.'ti
kei 47, lid 3 der Stadsgemeente-ordonnantie, kideude : 

"Hij" - dat is de burgemeester - "heeft in de ver
gaderingen een raadgevende stem, bij l:"t uithJ'engen 
waarvan hij de bepalingen van artikel 59 in licht 
neemt", 

Ik meen, hiermede de vraag van den heer Rtokvis t e 
hebben beantwoord. 

De heel' Co hen St u a l' t , adviseur voor de Decentra
lisatie: Mijnheer de Voorzitter! De heer Stokvis heeft nog 
nader gesproken over het verband tusschen Staatsblad 1904, 
No. 199 jo. Staatsblad 1927 No. 128 en het verbod, vervat in 
de Locale radenordonnantie t.a.v. van rechtstreeksehe of zij
delingsche deelneming in werken, leveringen of trausporten 
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ten behoeve van het betrokken ressort. De heer Stokvis 
heeft het gebruikelijke respect betuigd aan onzen grooten 
voorganger op dit gebied, wijlen prof. Oppenheim, maar dit 
respeet heeft. hem tot m\in groote spijt niet kunnen brengen 
tot het daaruit trekken van de conclusies, die ik hier heb 
aanbevolen. 

De geachte spreker ziet hier het verband toch nog niet 
duidelijk. Hij heeft de vraag gesteld, hoe er, als nu toch 
bij de reeds eerder genoemde staatsbladen den burgemees
ter is belet, om commissaris of aandeeUlOuder te zijn van 
Cen nnamloozc vennootschap, die in een gemeente werkzaam 
is, feitelijk terzake een botsing kan ontstaan; want hetgeen 
in artikel 9 van de Locale radenordonnantie is geregeld, 
heeit volgens den hecr Stokvis betrekking op een ecnigszins 
andel'e zaak. Ik mag hier misschien nog wel even in her
ÎlulCring brengen, dat ik heb gewezen op de mogclijkheid 
van een conflict. Het is inderdaad mogelijk, dat men heeft 
een nllnmlooze vennootschap, die in een gemeente werkt, 
zonder dat het geval zich voordoet als bedoeld in artikel 9 
der J~oca l e radenordonnanti e. Maar het is mogelijk, dat een 
naamlooze vennootschap van nijverheid of handel, die in een 
gemeente werl<t, werken, leveringen of transporten aan
neemt lCIl behoc,'c \'an 's R.nads l'C'SSOI't en dat de burge

meeste r dnal'in rechtstreeks of zijdelin gs deel heeft, door 
in een dergelijke uaamlooze vennootschap de positie van 
commissaris te bekleeden. 

Mijnheer de Voorzitter! In een dergelijk geval wordt 
juist een con.flict mogelijk. Immers het geval kan zich 
toch voordoen, dat de Regeering geen dispensatie ver
leent en de burgemeester dus volgens het standpunt van de 
Rcgcel' ing het commissariaat njct kan bekleeden. Nu heeft 
men ec hter het gend, gcregeld in art. 25 van de Locale 
radcnol'donl1nnt ie, dat de gcmcene bestuurd wOl'dt dool' een 
collcge van bUl'gemeester en wethoudel's. Dit geval zou .moh 
b.v. onder de tegenwoordige wetgeving met de gemeente 
Som'abuja kunnen voordoen. Hier geeft de raad dan krach
tens al't. 25i, lid 2, Locale raden-ordonnantie, aan den bur
gemeester di spensatie van het verbod, in art. 9 genoemd en 
staat hem toe het bekleeden van een commissariaat, met als 
g-evolg het rechtstreeks of zijdelings declhcbben in werken, 
leveri ngen of tl'nnsporten ten behoeve van 's raads resso rt. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is juist de bedoeling, de mo
gelijkh eid van de1'gel,jke conf li cten uit den weg te ruimen. 

En met het oog op dergelijke gcvallen is het , dunkt mij 
onvermijdelijk, dat men ter voorziening daarin een regeling 
ireit. 

Atnjnhect' de Voorzitter! Ik ga thans in dit "erband over 
tot het hesprcken van de amendementen, die door den heer 
Van J-felsdinge ll c .s. zijn in gediend. Ik zOt~ Cl' op willen 
wijzen) dat wanneer het college de voorgestelde wijzigingen 
aanbrengt in art. 25 lid 2 en het daarmede correspondee
rend artikel in de stadsgemeente-ordonnantie, men dan juist 
dezen eigenaardigen toestand kt·ijgt. dat de zaak op tweeër
lei manier wordt geregeld. Volgens Staatsblad 1904 juncto 
Staatsblad 1927 zou de Gouverneur-Generaal bevoegd zijn de 
zaak vrijelijk te beschonwen on dispensatie van de betrok
ken verbodsbepalingen te v(,1'1eenen, als het algemeen belang 

dat Z.i. wenschelijk maakt. Doch in de regeling, die nu wordt 
voorgesteld door den heer Van Helsdingen, zou do Gouver
nenr-Genernal gebonden ziin aan het advies van. de gemeen
te en zou alleen dispensatie mogen geven terwille yall het 
gemeentebelang. Maar dan hebben wij hierbij jnist te ma
ken met het bezwaar, dat deze regeling tot strekking heeft 
uit den weg te ruimen, 11.1. dat men krijgt een dubbele tegen
strijdige regeling voor eenzelfde geval. 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte indiener van het 
amendement zal dit bezwaar toch wel moeten erkennen. 
Ik vraag mij overigens ook af, of bet wensehelijk is om in 
dergelijke gevallen den gemeentera~d te hooren over het 
verIcellen van een dispensatie aan den burgemeester en waar 
deze inderdaad een bij,l.Ondere posi tie inneemt in den ge
meenteraad, hem op die manier voor het fOrtlID van den 
mad te trekken en over hem uitspraken uit den raad vau 
sympathie of antipathie ui t te lokken. Het is m. i. niet ge
wenscht, Mijnheer de Voorzitter, in dergelijke gevallen het 
oordeel van den raad over de dispensatie-verleening te 
vragen. Mii dunkt, dat dit bezwaren met zich brengt. 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte sprekers zijn hier 
nog eens teruggekomen op de omstandigheid, dat de ge
meentelijke autonomie b~ deze aUllgelegcl1heid zou zijn be· 
trokken. Ik zou dat tegen willen spreken. In eersten ter
mijn ben ik hierop niet bepaald in gegaan, omdat het m.L 
meel' de bedoeling was, in algemccllon zin de positie vun de 
gemeenteraden te bespreken. Maar t er voorkoming van 
misverstand wil ik er toch even de aandacht op vestigen, 
dat, waar het bij deze ontwerp-ordonnantie gaat over het 
verleen en van dispensatie van de verbodsbepalingen, voor
komende in een ordonnantie, een algmneene verordening 
dus, hi el' nooit sprake kan zijn vun de nantasting van de 
autonomie van den g·emeenteruad. 

Bij art. 43 van de Indische staatsregeling is in het al
gemeen het verlccnen van dispensatie van algemccne ver
ordeningen als recht aan den Gouverneur-Generaal toege
kend. Nu zou men de vraag kunnen opwerpen, of zelfs het 
toekennen van het dispensatie-recht in een dergelijk geval 
aan den gemeenteraad, zoonis dat is geschied in art. 9 van 
de ]~ocaie raden-ordonnantie, niet strijdig is met de bepaling 
van art. 43 van de Indische staatsregeling. Dat is een stl'Ud
vraag, die opgeworpen is en waaromtrent nog verschil van 
mcening mogelijk is. :à'lell zou wellicht ook kunnen verde
digen, dat de regelin g va n art. 9 van de Locale raden-ordon
nantie valt te intcl'pretec l'en als een toekennen van mede
bestuur aan den gemeenteraad. 

Dit is m.i . ook een van de punten, ten aanzien waarvan 
het wenschelijk is, die bij de technische herziening DOg 

eons nauwkenrig in oogenschouw te nemen. Maar in elk 
geval is hier geen sprake van een geval, dat de autonomie 
van de gemeenten als zoodanig raakt. 

Verder is hier nog even ter sprake gebracht de verlce
ning van het dispensati et'echt ten behoeve van raadsleden. 

De hee r Roep heeft den heer Stokvis geantwoord, dat 
el' naar zijn meening ook wel degelijk sprake van z()u kun
nen zijn, de verlcening van dispensatie voor raadsleden in 
hnnden te leggen vtm een hooger gezag. 
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Mijnheer de Voorzitter ! Het lijkt mij inderdaad niet bij 
voorbaat nitgesloten, dat bij een herziening van de Stads
gemeente- en Locale-raden-ordonnantie dit ter sprake komt 
en in die richting de oplossing zal kunnen gezocht worden. 
Ik meen dat in allen gevalle niet zal kunnen gezegd worden, 
dat hier de autonomie van de gemeente bij betrokken is. 
Men moet hi er in aanmerking nemen het karakter van het 
dispensatierecht bij zijn toepassing op algemeene verorde
njngen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de verschil
lende sprekers te hebben beantwoord. 

De Voo l' z it t e r: Ik zou den heeren willen voorstel
len, het debat over deze zaak thans te schorsen tot na de 
l)aUZC en ovcr te gaan tot vergadering in commissie. 

Ald us wordt besloten. 

De notulen der vorige openbare vergadering, die ter in
zage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De openbare vergadering wordt te 11.0:?! uur v.m. voor 
eenigen tijd geschorst en daarna hervat. 

De Voo r zit t e l' : A a n deo l' d e z ij n d e 
am end e men t e noV a n H e l sdi n gen c. s. (s t u k
k en 6 en 7) . 

'Venscht de voorsteller van de amendementen hierom
trent nog een woord van toelichting te geven j 

De heer Van H e l sdi n gen: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik wil even eenige opmerkingen maken n.a.v. hetgeen de 
Regeeringsgemachtigde naar voren gebracht heeft. De Re
geeringsgemachtigde heeft in de eerste plaats verwezen naar 
8rt. 9 van de Locale-raden-ordonnantie, waarin de dispen
satiebevoegdheid gegeven wordt aan den gemeenteraad en 
hij heeft dat in verband gebracht met art. 43 l .S., dat de 
dispensatiebevoegdheid voor den Gouverneur-Generaal r e
gelt. Hij heeft de vraag gesteld of hier werkelijk sprake 
kan zijn van autonomie en of niet veel meer de dispensatie 
bevoegdheid van den gemeenteraad moet worden beschouwd 
als een soort medebestuur van de gemeente. Ik geloof dat 
art. 43 van de l.S. hier verder geheel buiten bespreking 
k all blijven, omdat dit niet bedoeld heeft een uitsluitende 
dispensatiebevoegdheid aan den Gouverneur-Generaal toe te 
k ennen, maal' veeleer wenscht af te snijden iedere gedachte 
aan een soort prerogatief, dat den Gouverneur-Generaal zou 
toekomen. Hij mag slecht. dispenseeren ingeval algemeene 
verordeningen die bevoegdheid hem toekennen in bepaalde 
gevallen. Art. 43 l.S. sluit dus niet uit, dat ook andere 
organen dispensatiebevoegdheid krijgen wanneer hun dat 
b~ de wet wordt toegekend. Dat de gemeentraden dispen
satie hebben t.a.v.hun eigen gemeenteverordeningen, spreekt 
vanzelf. 

Ik kan den Rcgceringsgemachtigde toegeven, dat hier in 
strikten zin van autonomie geen sprake is, maar het is toch 

(VAN HELSDINGEN, KI~S, STOKVIS.) 
zoo, dat het hier gaat over een groote mate van ' zeggen
schap van den raad in gemeentelijke zaken en nu wil het 
mij voorkomen, dat niet aanvaard kan worden een rege
ling, zooals die O.a. door den heer Roep is voorgeilteld, om 
door of namens den Gouverneur-Generaal dispensatie te ver
leenen niet alleen t .O.v. burgemeester en wethouders I.Mar 
zelfs t.a.v. raadsleden, waardoor toch wel een zoo gewel
dige invloed wordt toegek end aan het centrale bestuur, 
als mij in geen geval wenschelijk voorkomt. Zoodanige 
diepgaande invloed van den Gouverneur of van den Gou
verneur-Generaal in deze zniver gemeentelijke aangelegen
heden moet m.i. worden geweerd. Ik zou dus in ieder ge
val willen waarschuwen tegen een zoo verstrekkende rege
ling als de heer Roep wenscht. 

Het derde punt, dat de Regeeringsgemachtigde heeft aan
geroerd, is dat er tusschen staatsblad 1904 en het door mij 
geamendeerde art ikel strijd zou ontstaan. Ik wil toegeven, 
dat wanneer in het betrekkelijke artikel uitdrukkelijk 
wordt bepaald, dat de dispensatiebevoegdheid moet ,geschie
den alleen in het belang van de g'emeente, er een verschil 
kan ontstaan met de toepassing van Staatsblad 1904, dat aan 
den Gouverneur-Generaal de bevoegdheid geeft in het al
gemeen belang dispensatie te verleenen van de daRl' staan
de bepalingen. Doch de dispensatie van Stbl. 1904 bestrijkt 
een veel ruimer terrein, gaat veel verder dan het betrekke
lijk enge terrein, dat art. 8 bestrijkt. El' is geen ernstig 
bezwaar om de beide bepalingen naast elkaar te laten be
staan. Immers, dc beperking van art. 8 bedoelt dan niet 
anders dan het gemeentebalng te doen praevaleeren bij 
een mogelijke dispensatieverleening. 

De heer K i è s: Mijnheer de Voorzitter I Ik kan mij 
met de strekking van de amendementen-Van Helsdingen c.s. 
niet vereenigcll. 

In de eerste pl.aats wil ik bij de beoordeeling van de 
wenschelijkheid, om dispensatie t e verleenen, niet alleen 
het belang van het plaatselijk ressort, maar ook voorzoo
ver noodig het algemeen belang van invloed doen zijn. 
Het is mogelijkheid, dat ergens nit een plaatselijk oog
punt tegen het verleenen van dispensatie geen bezwaar 
zou bestaan, doch dat in het algemeen belang, of misschien 
slechts uit een oogpunt van uniformiteit, het verlcenen 
desalniettemin njet gewenscht is te achten. 

In de tweede plaats acht ik met den Regeeringsgemach
tigde het verplicht voorschrijven van het h ooren van den 
Raad ongewenscht, juist om zelfs het uiten in den raad 
van subjectieve meeningen in deze te voorkomen. Ook 
acht ik het voorschrijven van dat hooren onnoodig, omdat 
niteraard toch de Gouverneur-Generaal dool' de daarvoor 
bestemde Regeerings-organen voorgelicht zal worden met 
alle abjectieve argumenten, dus ook plaatselijke, die bij 
de beoordeeling van invloed moeten zijn. 

Ik zal dus t egen de amendementen stemmen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! De 
amendementen trekken mij wel aan, vooral omdat al vorens 
de Gouverneur-Generaal een besluit tot dispensatie zal 
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(STOKVIS, ADV. VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
nemen, hij den raad moet hooren en daarmede wordt dan 
aan de gemeentelijke autonomie althans een ig recht gedaan. 

Dat die dispensatie echter alleen zou mogen worden vcr
leend, indien het belang van het ressort het vordert, zou 
ik als voorstander van de gemeentelijke autonomie zeker' 
moeten onderschrijven, maal' uit algeulCcner oogpunt lijkt 
mij die bijvoeging toch niet gewenscht. Immers, als de 
Gou verneur-Generaal zich op het gemeentclijk gebied be
gceft dool' middel van bet schorsings- en vel'llietigings
recht, moeten zijn overwegingen tweeërlei kunnen zijn: het 
belang van de wct cn het algemeen belang, terwijl volgens 
het amendement alleen het belang van het r essort in acht 
zou moeten worden genomen. Toch kan er tegen het aan
vaa.rden van commissariaten door een burgemeester nog 
wel een ander bezwaar bestaan, dan alleen aan het gemeen
t ebelang ontleend. Dit is intussehen maar een formeel be
zwaar en overigens lijken deze amendementen mij een ver
betering. 

Mijnheer de Voorzitter! U zult mij wel veroorloven om 
den regecringsgemaehtigden nog een enkele vraag te stel
len, die wellicht niet zonder belang is. 

Wij bebben gehoord, dat een burgemeester , die het 
commissariaat lJ. v. van een g'c lI1clIgd ucul'.ijf vervult, even
tueel ook een bezoldi ging zon mogen genieten en daarvoor 
hebben zich verschiBende stemmen doen hooren. :Maal' nu 
zon ik aan de geachte Regceringsgemachtigden willen 
vragen, of zjj het eventueel toucheeren van zulk een salaris 
in overeenstemming acMen met artikel 3, dllrde lid van het 
Decentralisatiebesltut en met de analoge bepaling in arti
kel 26, lid 3 del' Stadsgemeente-ordonnantie, welke luiden: 

"De burgemeester geniet , behalve een bezoldi ging 
als Secreta{is der gemeente, zoo hij daartoe is be
noemd, onder welke benamin g ook, geenerlei inkom
sten ui t de stndsgemeentekas l1 el1 7.. 

Mijnheel' de Voorzitter! Van deze stringente bepaling 
is, dWlkt mij, de consequentic dat de burgemeester , eOill
missal'is zijnde in een gemengd bedrijf - een functie, welke 
hij alleen krachtens zijn burgemeesterschap bekleedt - 66k 
uit deze bron geen parti culiere inkomsten mag gen ieten. 
Ik zou den Rcgeeringsgemachtigde willen vragen, of hii 
ttlsschen een en ander zoo geen formeel, dan toch een 
mnterieel verband ziet. 

De heer Co h en S t u a. l' t, adviseur voor de Decen
tl'alisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan in m\jn ant
woord op hetgeen hi el' dool' de geachte sprekers gezegd 
is, kort zijn. 

De kwestie door den heer Van Helsdingen bier t er sprake 
gebracht, wat betreft de beteekenis van de toekenning van 
dispensatie aan den gemeenteraad, kan bij de behandeling 
van deze amendementen buiten bespreking blijven, aan~ 

gezien het een kwestie is, die hierop niet direct betrekking 
beeft. 

De heer Van ITclsdingen heeft verder melding gemaakt 
van het bezwaar, dat ik bi el' ook al genoemd had, uI. 
dat door aanneming van het amendement, zooals het door 

(ADVISEUR VOOR DE DECENTRALISATIE.) 
hem is voorgesteld, de r egeling van de Loeale-raden
ordonnantie niet meer zou stl'ooken met de regeling in een 
ander gedeelte van de wetgeving, nl. in Staatsbind 1904 
No. 199 juncto Staatsblad 192.7, No. 128. Ik heb de aan
dacht gevestigd op de moeilijkheid, dat wanneer meB 
heeft een naamlooze vennootschap, werkende in een ge~ 

meente cn voor die gemeente werkzaamheden vel'l'ichtende, 
volgens Staatsblad 1904 jnncto 1927 de Gouverneur-Gene
raal bij de beoordeeling van het verleenen van dispensatie 
aan den betrokken bnrgemeester r ekening kan honden, 
behalve met het gemeentebelang, ook met het algemeen 
belang in ruimeren zin, terwij l volgens de bepalingen van 
de Locale-raden-ordonnantie dc Gon verneUl'-Genel'aal bii 
de hanteering van het dispensatierecht, dat op hetzelide 
geval betrekking kan bebben, zon gebonden zijn aan het 
gemeentebelang alleen. Er lijkt mij hier een strijd te be
staan, het voorkomen waarvan juist de strekking is van 
de wettelijke voorziening, welke nu in bet College aan
hangig is gemaakt, zoodat het dllllkt mij , niet in het be
lang van de wettelijke regeling zou zijn, als de amende
menten werden aangenomen. Het bezwaar, dat ook de ge
meenteraad zou moeten worden gehoord, waardoor ooie 
alweer een afwijking ontstaat tusschen twee deelen van do 
wetgcving, op het zclfde geval betrekl<ing hebbende, heb 
ik al aangevoerd. Zooals gezegd, onderschrijf ik de op
merking van den heer IG ès, dat in dit geval ook om andere 
redenen het hooren van don rllad ongewenscht moet wor
den geacht. 

De heer Stokvis heeft nog lut anderen hoofde twijfel 
geoppcrd of het uit wettelijk oogpunt wel wenschelijk is 
de vool'ziening zoo te maken, dat de Gouverneur-Generaal 
in zijn oordeel aan het gemeentebclang- zou word en gcbon~ 

den. Hij heeft gewezcn op de oncvel1 l'edig'htJ id, die dan 
ontstaat, in aanmerking genomen het fe it, dat de Guu~ 

verneur-Generaal, wannecr hij zich om andere redenen voor 
de uitoefening van het seborsings- en vernietigingsrecht op 
gemeentegebied begeeft, behalve het gcmeentebelang ook 
het algemeen belang in oogensehouw kan nemen. Het lijkt 
ook mij toe dat zich hiel' voordoet een onevel1J'edigheid, 
die 11et bezwaar tegen de amendementen van (len h eCl~ 

Van Helsdingen e. s. nog versterkt. 

M. i. kan inderdaad bij het optl'edcn van een but'gemees
t('l' als commissaris van een vellnootschap al s hie l' bedoeld, 
beha lve het gemeen tebelang, ook het algemeen belang aan 
de orde Zijll , met het oog waarop de Gouverneur-Gencl'aal 
bij hct hantecren van het c1ispensatierecht volkom en VI'ij 
moet zijn, ûm het op de meest juiste wijze te hanteeren en 
ook rekenjng moet kunnen honden met een belang, dat 
r uime!' il:i uall het. gClllcc nt.ebelang. 

De heel' Stokvis heeft nog de vraag gesteld , of het in 
het licht van artikel 3, alinea 4 van het Decentralisatiebe
sluit in ieder geval ni et onjuist moet worden geacht, dat 
den burgemeester boven en buiten zijn functie ook nog 
particuliere inkomsten worden toegekend. I k meen, dat 
artikel 3, alinea 4 van het Decentralisatiebesluit niet zoo 
vel' gaat, aangezien het alleen betrelddng heeft op de toe-
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HELSDINGEN.) 
wijzing van inkomsten door den gemeenteraad uit de ge
meentekas. Het artikel gaat dus alleen tegen het scheppen 
van een niet goed te keuren band tusschen de gemeente en 
den burgemeester. Het komt mij derhalve voor, dat hier 
niet van toepassing kan :zijn het principe, dat ter sprake 
is gebracht, n.l. het principe van artikel 3, alinca 4 van het 
Decentralisatiebesluit en de daarop correspondeerende bc
paling der Stadsgemeente-ordonnantie. 

Voor het vellen van een oordeel over de vraag, of een 
burgemeester naast zijn functie nog op eenigerlei wijze 
particuliere inkomsten :rou kunnen genieten zou men eerst 
moeten weten, van welken aard die particuliere inkomsten 
zijn en of deze een nadeeligen invloed zouden kunnen uit
oefenen op zijn functie in de gemeente. Daarvan moet in 
het algemeen het antwoord op deze vraag afhangen. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
ter! Naar aanleiding van het betoog van den geachten Re
geeringsgemachtigde over Staatsblad 1904, No. 199 jo. 
Staatsblad 1927, No. 128, zou ik nog even een korte opmer
king willen maken. Ik zie hier geen bepaalden strijd. Zoo
als reeds opgemerkt, heeft genoemd staatsblad een andere 
en verdere strekking dan artikel 25 jo. 8 S. G. O. Het ziet 
den burgemeester in verband met andere landsdienaren, 
want ook de burgemeester is landsdienaar. Zooeven heeft 
de heer Stokvis deze zijde van 's burgemeesters positie 
eigenlijk een weinig op den achtergrond geschoven, maar 
de positie van den burgemeester is ongetwijfeld die van 
londsdienaar. In bovenbedoeld staatsblad wordt den Gou
verneur-Generaal de bevoegdheid verleend om aan lands
dienaren, waaronder dus den burgemeester, dispensatie te 
verleenen van de daar genoemde verbodsbepalingen, ter
wijl artikel 25 jo. 8 van de S. G. O. den burgemeester 
meer ziet als de persoon, die in de eerste plaats de belan
gen van de gemeente heeft te verzorgen. Ik kan de zaak 
clan ook niet anders zien, dan dat het geamendeerde ar
tikel 25 jo. 8 S. G. O. ten aanzien van de daar genoemde 
onderwerpen een nadere beperking geeft van de dispen-

(VAN HELSDINGEN, ADVISEUR VOOR DE DECBN
TRAl.ISATIE, VOORZITTER.) 
satiebeToegdheid van staatsblad 1904 No. 199, zoodat dus 
de Gouverneur-Generaal in dat geval de belangen van de 
gemeente moet laten voorgaan. 

De heer C 0 hen S t u art, adviseur voor de Decen
tralisatie: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou er nog alleen 
even de aandacht op willen vestigen, dat de heer Stokvis 
in het begin der discussie heeft gezegd, dat deze ontwerp
ordonnantie het voordeel heeft, dat zij de anarchie op hct 
gebied der dispensatieverleening, in gevallen zooals zich 
hier voordoen, uit den weg ruimt. Nu is een overwegend 
be:.waar tegen de voorgestelde amendementen, dat door de 
aanneming daarvan deze anarchie voor een deel zou wor
den gehandhaafd. 

De Voo r zit ter : Ik neem aan, dat de vergadering 
er mede accoord gaat, dat, nu wij tot stemming overgaan, 
de beide amendementen tegelijkertijd in stemming worden 
gebracht. 

De amendementen-Van Helsdingen c.s. worden in stem
ming gebracht en verworpen met 8 stemmen voor en 11 
stemmen tegen. 

V 6 6 l' s'temmen de heeren: Kerkkamp, Stokvis, Koe
soemo Oetoyo, Djajadiningrat, Van Helsdingen, Soejono, 
Dwidjosewojo en All Moesa. 

Te gen stemmen de heeren: Koesoemo Joedo, Blaauw, 
Fruin, Roep, Kan, Schmutzer, Soekawati, Mandagie, Kiès, 
De Hoog en de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, onder aanteekening, dat de heer Stok
vis geacht wenscht te worden te hebben tegengestemd. 

De vergadering wordt te 11.56 uur v.m. I!'esloten. 
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29ste VERGADERING. 

V e l' g a der i n g van Don d er dag ] 5 M a art 1928. 

(B ijeenroepingsnnr 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Heffing van opcenten op in
komsten- en ve nllootsehapsbeLlsting. - Verzoekschriften. 

Voo r z it ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

rregenwoordig, met den Voorzitter, 17 leden, te weten 
d e heeren: 

Blaauw, Dwidjm~ewojo , Fruin, Van Helsdingen, De 
Hoog, Knn, Kerkkamp. Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo 
Oetoyo, Mandagie, Rorp, Schmutzer, Socjono, Soekawati 
en Stokvis. 

De Voo r zi t ter: Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

D e Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkin~el1. 

1. Kabinetsbri ef van den Gouverneur-Generaal van 10 
Maart 1928 No. 11 ter aanbieding van een ontwerp
ordonnantie tot nadere wijziging van het reglement 
op het verleenen van verlof, na opzending naar Neder
land, aan militairen beneden den rang van onder
luitenant (Ond. IlO). 

2. 

3. 

4. 

5 . 

6 . 

Dit stuk wordt gedrukt. 

Kabinetsbri ef van den Gouverneur-Generaal van 3 
Maart 1928 No. 17 houdende de mededeeling van de 
vIIststelling van de ordonnantie tot wijzi ging van het 
Koninklijk beslnit van 2 Decemher 1926 No. 30 en van 
de daarbij vastgestelde "Diensttijdpensioenreglemen
t en voor officieren en onderofficieren" (Ond. 110). 
Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 6 en 8 
Maart 1928 Nos. 6x en 2x tot interneering van de 
daarin genoemde personen. 
Besluit van den GouverneUl'-Generaal van 6 Maart 1928 
houdende benoemin g van Raden Mr. Hadi, a, t . b. van 
den Directeur van O. en E., tot lid van de Commissie 
voor de herziening van het strafprocesrecht. 
Idem van 7 Maart 1928 houdende ontslag van het lid 
der Commissie voor de financieele verhouding tus
sehen het Land en provincies, enz. den heer C. J. J . 
Jansen en benoeming van ?lfr. P . A. Blaauw, lid van 
het College van Gedelegeerden van den Volksraad in 
diens plaats. 
Idem van 8 Maart 1928 No. 20 houdende uitbreiding 
van het personeel der algemecne poli tie in de residen
tie Palembang. 

De stukken sub 2 tlm 6 worden ter inzage ge
legd ter secretarie van den Vol ksraad. 

B. De volgende ter kennjsneming ontvangen bescheiden_ 
1. Telegl'Um van de besturen van de Avros en de D. P. V. 

houdende het verzoek de opneming van vrijstelling 
van handelszegel voor geimporteerde rijst, in de aan
hangige wijziging van de Zegelverordening (Ond. 82) 
te willen hevorderen. 

2. Schrijven van de vcrceniging "Voorwaarts lI
, Bond van 

Oost- en W est-Indische gepensionneerde en gegageerde 
militairen, houdend"c ver:z:oek om verbetering van de 
p ensioenen en gagementen van vóór 1920 gepension
neerde en gegageerde militairen en verhooging van de 
subsidie t en behoeve van het Generaal van H eutsz
fonds, enz. 

Deze bescheiden worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

De Voo r zit t e r : A a n d e o r d e zijn d e t w ee 
ontwerpen van ordonnanties inzake de 
h eff in g van opcenten op den aanslag in 
de inkomst e nb e l as ting e n d e vennoot
s e h a p s b e l ast i n g (0 n d. 116 ). 

De ontwerp-ordonnanties worden zonder beraadslaging 
en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: 
deling van h e t 
co mmissi e voor 

Aan de orde is d e behan
zevende rapport van de 
d cve r z 0 e k s c h l' i ft e n. 

Dit rapport luidt als volgt: 

1. Verzoek, gedagteekend Timbangkarta 11 Juli 1927, 
van M. Ronosoewito e.a., om afstand van grond ter ont
ginning. 

Brief van den lsten Gouvernements-Secretaris van 6 J a
nuari 1928 No. 37/B heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressanten, onder toezending 
van een afschrift van de terzake van de Regeering ontvan
gen inlichtingen, te berichten, dat geen termen aanwezig 
worden geacht voor het verleenen van tusschenkomst. 

2. Verzoek, gedagteekend Lahewa 6 Maart 1925, van 
Badoe Ralib en Mohamad Asal, houdende bezwaren tegen 
uitgifte van gronden aan Chineezen te Lahewa. 

Brief van den lsten Gouvernements-Seeretaris van 6 Fe
bruari 1928 No. 43a/B heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit het schrijven van den lsten Gouverne
ments-Secretaris van 6 Januari 1928 No. 43a/B blijkt, dat 
naar het oordeel der Regeering is komen vast t e staan, 
dat binnen een jaar na den aanvang in 1909 van de ver
plaatsing vaD de onderafdeelingshoofdplaats van Lahewa 
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naar Simenari all e schadeloosstellingen voor de aan Ohi· 
neezen uitgegeven perceelen contant aan de daarop recht
hebbenden waren uitbetaald, en voorts, blijkens de bij 
besluit van den Gouverneur-Generaal van 6 Januari 1928 
No. 16 op het door adressanten tot de Regeering gericht 
verzoek van gelijke strekking genomen afwijzende beschik
king, door de Regeering geen gronden met een zakelijk 
recht aan niet· Inlanders worden uitgegeven, tenzij Haar 
overtuigend is gebleken, dat door den afstand geen in
breuk wordt gemaakt op rechten van derden, stelt de 
commissie voor adressanten, onder toezending van een af
schrift van bovengenoemd Regeeringsschrijvcn, te berichten, 
dat in de gegeven omstandigheden geen termen aanwezig 
worden geacht voor het verleenen van tusschenkomst. 

3. Verzoek, gedagteekend 17 JlUU 19'27, van T. Mach· 
moed e. a., inzake te hoogen belastingaanslag. 

Brief van den 1sten Gou vernements·Secretaris van 10 
Januari 1928 No. 62a/II heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien bij besluit van den Gouverneur·Genraal van 
10 Januari 1928 No. 8 afwijzend is beschikt op een door 
adressanten tot de Regeering gericht rekest van gelijke 
strekking en de commissie zich met de gronden, uiteenge· 
zet in het hierboven genoemd Regeeringsschrijven, waarop 
die afwijzing berustte, kan vereenigen, wordt voorgesteld 
adressanten, onder toezending van een afschrift van boven
bedoeld Regeeringsschrijven, te berichten, dat geen termen 
aanwezig worden geacht voor het verleencn van tusschen
komst. 

4. Verzoek, gedagteekeud Soerabaja 20 Mei 1927, van 

lichtingen afdoende acht,. wordt voorgesteld adressant on
d4 toezending van een afschrift van ·bovengenoemden Re
g~",ringsbrief te berichten, dat geen termen aanwezig wor
den geacht . voor het verleenen van tusschenkomst. 
" 

6. Verzoek, gedagteekend Paperoe 12 Maart 1927, van 
0; Lawalata, inzake een grondkwestie. 
::'-Brief van den 1sten Gouvernements-Sccretaris van 27 J a

n)lari 1928 No. 153fB heeft op dit verzoek betrekking. 

De comrrussle acht de van de Regeering terzake ontvan
gen inlichtingen afdoende en stelt voor adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, te berichten,. dat geen termen aanwezig worden ge
acht voor het verleeuen vau tusschcnkomst. 

7. Verzoek, gedagteekend Si pisang 3 Maart 1927, van 
Djaimah, inzake toekenning van onderstand. 

Brief Vali den l sten Gouvemements·Secretaris van 27 Ja
nuari 1927 No. 154fA1 heeft op dit verzoek betrekking. 

/' Aangezien uit de van de Regeering terzake ontvangen in-
/ 

lichtingen blijkt, dat intusschen aan adressante onderstand 
is toegekend,. znIks met terugwerkende kracht tot 1 April 
1927, stelt de commissie voor ten aanzien van dit vel'zoek-
5Jlhrift over te gaan tot de orde van den dag. 

8. Verzoek, gedagteekend Baudoeng 25 J annari 1928, 
van het Bestuur van het Verbond van Vereeuigingen van 
;r,andsdienaren, inzake positieverbetering van de tijdelijke 
~ op maandgeld dienende Europeesche landsdienaren. 

B. W. A. Hendriksz, gewezen wd. opzichter bij de fabriek. Aangezien adressant den Volksraad verzoekt er in de ko
matige bewerking en verpakking van den dienst der zout. mende voorjaarszitting bij de Regeering op aau te dringen. 
regie, inzake herplaatsing in 's Lands dienst. .het tot Haar gerichte rekest van gelijke strekking, waarop 

Brief van den 1sten Gouvernements.Secretaris van 12 ,een afwijzende beschikking werd genomen, opuieuw in over-
Januari 1928 No. 70fA1 heeft op dit verzoek betrekking. weging te willen nemen, stelt de commissie voor het ver

zoekschrift ter lezing te leggen tcr secretarie. 
Aangezien uit de van de Regeering terzake ontvangen 

inlichtingen blijkt, dat aan adressants verzoek is tegemoet 
gekomen, daar bij inmiddels bij wijze van proef als daggel. 
der bij den dienst der zoutregie is herplaatst en nader zal 
worden overwogen of deze plaatsing bestendigd zal kunnen 
worden, stelt de commissie voor adressant te berichten, dat 
geen termen aanwezig worden geacht voor het verleenen 
van verdere tusscheukomst. 

5. Verzoek, gedagteekend Ngandjoek 15 October 1927, 
van Raden Soeratmo. inzake een aan de erfgenamen van 
wijlen Amin Boejoeng toekomende schadevergoeding. 

Brief van den lsten Gouvernements-Secretaris van 27 
Januari 19·28 No. 152fA2 heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien bij besluit van den Gouverneur-Generaal van 
16 November 1927 No. 48 afwijzend is beschikt op adres· 
sants tot de Regeering gericht verzoek van gelijke strek
king en de commissie de terzake door Haar verstrekte ÎlI-

9. Verzoek, gedagtcekend Djambi 24 October 1927, van 
Ong Soe Soen, 1ste wijkmeester der Ohineezen te Djambi, 
om toekemliug van een onderscheiding. 

Aangezien de Volksraad op het gebied van toekemling van 
onderscheidingen geen tusschenkomRt kan verleenen, stelt de 
commissie voor het verzoekschrift ter kennis te brengen van 
de Regeering en adressant hiervan mededeeling te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 15 November 
1927, van het hoofdbestuur van de Perserikatan Normaal
school, om posit'ieverbetering van onderwijzers, abituriën
ten van de normaalschool. 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter secretarie 
ter lezing te leggen en een afschrift ter kemlisnenling aan 
de Regeering te zenden. 

11. Verzoek, gedagteekend Gedong Batin 17 December 



317 

29ste VERGADERING - DONDERDAG 15 MAAR'!' 1928. 

YCl'zocksthl'iften. 

1927, van Menak Ratoe Simengoek c.a., ingezetenen van de 
marga Simengoek, om benoeming van Soetan Hadji Moha
mad Taib tot pasirah van genoemde marga. 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis ie 
. brengen van de Regeering en adressanten hiervan mede

deeling te doen. 

12. Verzoek, ongedagteekend, van Md. Sia, desa man, 
wonende in kampoeng Soensang, district Pakoean Ratoc, 
onderafd. Boven-Toelangbawang, inzake invoel'ing van het 
institnut der marga-pasirahs in de Lampongsche Bovenlan
den. 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter kennis te 
brengen van ue Hegcering en adressant hiervan mededceling 
te doen. 

13. Verzoek, gec1agteekend Sipirok 14 November 1927, 
van Peter 'l.'amboenan c.a., leden van den hoofdkerkeraad 
van Angkola en Sipirok, inzake de toelating (art. 177 I. S.) 
van de Zevende Dag-adventisten in Tapanoeli. 

De commissie stelt voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t.g.t. in kennis te willen doen stellen met de op 
het door adressanten tot Haar gericht rekest van gelijke 
strekking geuomen of nog te nemen beslissing en met de 
gronden, waarop deze berust. 

14. Verzoek, gedagteekend Weltevreden 2 November 
1927, van Mas Mohamad Ridoewan, inzake een landraad
vonnis. 

De commissie stelt voor adressant tc berichten, dat de 
Volksn13d in znkcn \'1.111 justitie geen tusschenkomst l<nn 
vcrlecncll. 

15. Verzoek, gedagteekend Modjokerto 4 Augustus 1927, 
van Soemo alias Kasman, gewezen manlri bij de donane, 
illZake het hem wegens het maken van communistische 
propaganda verleend ontslag. 

De commissie stel t voor der Regeering te verzoeken den 
Volksraad t.g.t. in kennis te willen doen stellen met de op 
het door adressant tot Haar gericht rekest, gedagteekend 
24 Mei 1927, vau gelijkc strekking genomen of nog te ne
men beslissing en met de gronden, waarop deze berust. 

16. Verzoek, gedagteekend BOlldowoso 28 September 
1927, vau Mas N gabei Kertodiredjo, gepensionneerd man
tri bij de OpiUDU'Cgic, om ondersteuning' van een tot de Re~ 
geering gerieht rekest om schadeloosstelling voor een, ten 
behoeve van den aanleg van eeu weg gcbruikt gedeelte van 
een hem toebehoorend perceel. 

. De commissie stelt voor der Regeering te verzoeken den 
Volks raad t.g.t. in kcnnis te willen doen stellen met de op 
het door adressant tot Haar gericht rekest van dezelfde 

Handelingen, Zittingsjaar 1927-1928. 

dagteekcning genomen of nog te nemen beslissing en met de 
gronden, waarop deze berust. 

17. Verzoek, gedagteekend Blahbatoeh November 1927, 
van Ni Goesti Ajoe Perantjis alias Ni Goesti Ajoe Gerij a, 
inzake de toewijzing van de nalatenschap van wijlen haar 
echtgenoot. 

De commissie stelt voor adressante te berichten, dat de 
Volksraad in zaken van jnstitie geen tussehenkomst kan 
verleenen. 

18. Verzoek, gedagteekend 26 October 1927, van E. A. 
Zoetmulder, om uitkeering van een schadeloosstelling we
gens een hem in dienst van 's Lands caoutchoucbedri jf over
komen ongeval. 

Brief van den 1sten Gouvernements-Secretaris van 20 
~'ebruari 11928 No 306/A1 heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemd Regeeringsschrijven, te 
berichten, dat geen termen aanwezig worden .geacht voor 
het verleen eu van tusschenkomst. 

19. Verzoek, gedagteekend WeUevreden 21 Februari 
1928, van het bestuur van de Vcreeniging van Vrouwen
kiesrecht, inzake toekenning van passief vrouwenkiesrecht 
voor provinciale-, stadsgemeente-, regentschaps- en locale 
raden. 

De commissie stelt voor het verzoekschrift ter lezing te 
leggen ter secretarie van den VoJksrancl en aclt'cssnnt hier
van mcclcdccling te cloen. 

20. Verzoek, gedagteckend Pangkalpinang 10 Novem
ber 1927, van F. H. Sanders, inzake de terugvordering 
van hem op een reisrekening uitbetaalde gelden. 

Brief van den 1sten Gou vernemen ts-Sect'etaris van 24 
Fcbruari 1928 No. 335/Al heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien uit de van de Regeering terzake ontvangen 
inlichtingen blijkt, dat thans de vraag in behandeling is 
genomen of tot wijziging der betrekkelijke voorschriften 
moet worden overgegaan om het mogelijk te maken, dat in 
gevallen als het onderwerpelijke vervoer van de inboedels 
van herplaatste wacbtgelders wel op 's Lands kosten kan 
geschieden, stelt de commissie voor dcl' Regeering in over
weging te geven om bij evcntucele wijziging van het be
paalde in art. 5 § 2 van het Algemeen Reisreglement 
(Stbl. 1921 No. 422) daaraan terugwerkende kracht te 
willen verleenen tot 1 Januari 1927 en adressant hiervan 
mededeeling te doen . 

21. Telegrafisch verzoek, gedagteekend 'fanah }{erah 
(Boven-Digoel) 23 December 1927, met bijbehoorende toe
lichting, gedagteekend 27 December 1927, van Said Ali en 
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Soemantri, inzake: G. den aan de geïnterneerden toege
kenden onderstand en b. het niet in voldoende mate aan
wezig zijn van materialen en gereedschappen. 

Brieven van den 1sten Gonvernements-Secretaris van 20 
Januari en 24 Februari 1928 Nos. 25x en 71x hebben 011 dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien ni t de van de Regeering terzake ontvangen 
inlichtingen b1Ükt, dat: 
G. voorshands van de voorgenomen geleidelijke verminde

ring der toegekende onderstanden is afgezien; 
b. voldoende materialen aanwezig waren voor de eerste 

behoeften en thans in voldoende hoeveclheid gereed
schappen voor landbouw aanwezig zijn, 

stelt de commissie voor t.a.v. dit verzoekschrift over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten hier
van mededeeling te doen. 

22. Verzoekschriften, gedagteekend Liroeng 4 October 
1925 en 16 October 1926, en nadcr schrijven, gedagteekcnd 
iMenado 8 April 1927, van N. M. Tucunan, inzake het hem 
verleend ontslag. 

Brieven van den 1sten Gouvernements-Secreta .. is van 20 
:ft!ei 1926 No. 924/A1 en 25 Februari 1928 No. 355/A1 heb
ben op dit verzoek betrekking, 

Aangezien der commissie een schadeloosstelling van 
f 0.50 per dag - welke adressant voor hem en zijn gezin 
werd toegekend voor den tijd, dat hij onder politietoezicht 
stond - wcl wat gering voorkomt, wordt voorgesteld der 
Regeering in overweging te geven nogmaals te doen na
gaan of geen termen voor verhooging daarvan aanwezig 
zijn. 

De heer Koe S 0 e m 0 0 et 0 y 0: Mijnheer de Voor
zitter! Het verzoekschrift No. lis ingediend door een ze
keren Mas Ronosoewito in vereeniging met anderen om 
namens ruim 1000 personen van drie desa 's + 2000 bouws 
in andere desa 's gelegen woesten grond aan te vragen. Te
voren hebben dezelfde lieden reeds een dergelijk verzoek in
gediend bij de Regeering en den Resident van Krawang in 
wiens ressort deze gronden liggen, zood at waar nu ook bij 
den Volksraad dit verzoek is ingediend, de behoefte aan 
grond voor die menschen als groot kan worden beschouwd. 

Het antwoord van de Regeering lnidt - het is opge
nomen in de missieve van den Eersten Gouvernements
Secretaris van 6 Januari 1928 No. 37/B -, dat een "inge
steld onderzoek heeft nitgewezen, dat de aangevraagde 
gronden alle gelegen zijn binnen de gebieden van de desa 's 
Tjiasemgirang, Doekoeh en Rantjabango van het district 
Pamanoekan" - dat zijn desa's, waar de adressanten niet 
zijn gevestigd - "en slechts voldoende zijn om in de be
hoefte aan gronden in die desa 's te voorzien, zoodat zij in 
geen geval aan daar bniten woonachtige personen kunnen 
worden afgestaan ", 

Mijnheer de Voorzitter! Laatstgenoemd criterium, n.l. 
dat het verzoek is afgewezen, omdat de menschen geen in-

(KOESOEMO OETOYO, DE HOOG.) 
woners zijn van de desa 's, waarin die gronden zijn gelegen, 
lijkt mij onjuist. Desa 's zijn toch niet te beschouwen als 
afzonderlijke staatjes, koninkrijkjes, waarin Inlanders 
alleen omdat zij niet in die desa wonen, als eehte vreem
delingen worden beschouwd 7 

Daarbij komt nog, Mijnheer de Voorzitter, dat de even
tueele verkrijgers van die gronden doch in andere desa's 
woonachtig, zich later in dezelfde desa 's kunnen vestigen 
en dan als inwoners wel recht op die gronden zullen kun
nen doen gelden. Bovendien, als dit stelsel streng wordt 
doorgevoerd, vrees ik, dat in de ee l'ste plaats transmigratie 
op Java niet mogelijk zal zijn en in de tweede plaats, dat 
de auto-activiteit, waarover Prof. Boeke in "Koloniale Stu
diën" het een en ander heeft gezegd, te sterk aan banden 
wordt gelegd. 

Het tweede argument der Regecring ter moti vee ring van 
de weigering, n.l. dat er in die desa 's nog behoefte bestaat 
aan woeste gronden, lijkt mij beter, maar in het antwoord 
van de Regeering wordt het motief in het geheel niet ge
argumenteerd. Wij weten niet, hoeveel woeste gronden die 
desa's hebben, want behalve die 2000 bouw, die door die 
vreemdelingen - zoo zal ik ze nu maar noemen - zijn 
aangevraagd, kunnen er nog andere woeste gronden zijn. 
Ook weten wij niet, hoeveel de inwoners van de desa '8 

gemiddeld bezitten aan bouwgrond. Ik zou er geen bezwaar 
tegen hebben, als door deze weigering die gronden bijv. 
5 of 10 jaar lang gereserveerd worden voor de autochtone 
bevolking van de de~a's, maar als dit 50 of 100 jaar zou 
duren, dan zouden die gronden al dien tijd improductief 
blijven. 

Bij dergelijke aanvragen is de toestand meestal als volgt: 
in desa 's, welke veel woeste gronden bezitten, heeft men 
per huisgezin meestal ook veel bouwgrond. Ik bedoel, dat 
het grondbezit van iederen inwoner vrij belangrijk is, b.v. 
1lf2 of 2 bonw per gezin. Vragen nu de inwoners van die 
desa 's zelf woeste gronden aan, om die te ontginnen, dan 
wordt er gezegd: neen, dat gaat niet, omdat gij al bouw
grond hebt en als personen uit andere desa 's die gronden 
noodig hebben en aanvragen, dan wordt er gezegd: gij 
krijgt die gronden niet, omdat gij vreemdelingen zijt. 

Ik zou daarom aan het College willen voorstellen de Re
geering nadere inlichtingen te vragen en wel voornamelijk 
of de hier bedoelde gronden binnen afzienbaren tijd aan de 
autochtone bevolking dier desa 's ter ontginning kunnen 
worden afgestaan. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou wil
len beginnen den heer Oetoyo erop opmerkzaam te maken, 
dat deze adressanten o.m. behooren tot de desa Rantja
bango, die wel degelijk aanspraak heeft op een gedeelte 
van die 2.000 bouw grond, waarop het verzoek betrekking 
heeft. De Regeering heeft dan ook geantwoord, dat zij ten 
opzichte van de rekestranten uit die desa het verzoek in 
welwillende overweging zal nemen, watJ naar het zich laat · 
aanzien, zal leiden tot het geve;' van toestemming tot ont
ginning van die gronden. 

Ten aanzien van de andere gronden heeft de Regeering 



319 

29ste VERGADERING - DONDERDAG 15 MAART 1928. 

Verzoekschriften. 

(DE HOOG, KOESOEMO OETOYO.) 
zich op hct standpunt gesteld, zoo als de heer Oetoyo trou
wens r eeds heeft uiteengezet, dat voor de andere desa 's, 
waartoe die gronden behooren, rescl'veering van woeste 
gronden noodzakelijk is met het oog waarop die gronden 
niet kunnen worden gegeven aan buiten die desa wonende 
] lllandel's. 

Nu is dat een standpunt, dat, geloof ik, door de Hegee
ring steeds is ingenomen. In elk geval zou wijziging daar
van van zoo vergaande strekking zijn, dat de Commissie 
bet niet verantwoord zou achten bij een dergelijke inciden
t eeIe lnvcstie als waar het hier om gaat, verandering vall 
de agl'a l'ische politiek der Regeering te bepleiten . Het is 
immers een algemeen bekend feit, dat vrijwel elke desa een 
reserve aan woeste gronden heeft, die niet mag worden aauN 
getast dan door de bewoners van die desa zelf. Indien dus 
hi er het voorstel wordt gedaan om geen vergunning tot 
ontginning van gt'Ondell te verlcenen aan personen, die niet 
in de desa zelf wonen, vind ik dat voor mij zelf zeer juist· 
en ik vrees, dat indien het College zou adviseeren, die gron· 
den wèl te verleenen, van de zijde van de Regeering op het 
oogenblik groote tegenstand zal worden ondervonden. 

Op dien g l'ond heeft de Commissie gemeelld deze COll
clusje te moeten formulccl'cn, cn ik zou den heer Oetoyo wel 
in overweging will en geven Olll, al s hij deze kwestie verder 
wil behandelen, dit te doen in de aanstaande voorjaarszit
tillg van den Volksraad, waar hij bij de behandeling van 
de begrooting, de agrarische politiek van de Regeering ter 
sprake kan brengen. 

De heer Koe s 0 e In 0 0 e t 0)' 0: Mijnheer de Voorzit
ter! Inderdaad zijn onder de rekestranten inwoners van de 
desa Rantjabango, waarin een gedeelte van die gronden is 
gelegen" maar ih: heb dit geval niet 11aar voren gebracht om 
mijn betoog niet te ingewikkeld tc makcll . 

Wat betreft het voorstel van ons geacht medelid, den heer 
De Hoog, om deze kwestie iu ecu openbare vergadering van 
den Volksraad te behandelen, zou ik dit willen zeggen. In 
de eerste plaats heb ik deze kwestie in de periode waarin 
ik de eer had lid van den Volksraad te zijn r eeds dikwijls 
aangeroerd en ten tweede, dat wanneer in een openbare ver
gadering vall den Volksraad iets dergelijks werd voorge
bracht, de Regeeriug steeds antwoordde, dat zij over derge
lijke zaken ineidentecl zal beslissen na onderzoek ter plaatse. 
Daarom geloof ik" dat wij niet verder komen wanneer wij 
deze zaak verwijzen naar de openbare vergaderingen van 
deu Volksraad. Ik blijf daarom bij mijn voorstel om de eou
clusie van de Commissie te veranderen op de wijze zooals 
ik zooeven heb voorgesteld. 

De h eer D e Hoog: 'Mijnheer de Voorzitter I Heb ik 
den h eer Oetoyo goed begrepeu, dan is zijn bedoeling de 
Regeering nog nadere inlichtingen te vragen in welken tijd 
het resteerende van de 2000 bouw, dat niet aan de inwoner·s 
van Rantjabango is toegewezen, in ontginning zal worden 
genomen door de andere desa's, die daarop aanspraak heb
ben. Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den heer Oetoyo ,vil
len vragen: geeft een datum, dien de Regeering zal noemen 

(DE HOOG, STOKVIS. ) 
hem dan algeheele v"ldoening of zal hij daarin weer aan
leiding vinden dat tijdperk, door de Regeering aangegeven, 
in debat te brengen! 

Want in het laatste geval geloof ik, dat wij vcr gaan bui
tcn het kader van dit verzoekschrift en in elk geval van de 
('onclusie der Commissie. 

Ik zou den heer Oetoyo nogmaals in overweging willen 
geven, dit incidenteel geval straks bij de openbare behan
deling in de voorjaarszitting van den Volksraad als uit
gangspunt aan te grijpen voor een nieuwe beschouwing te 
dien aanzien en ik zou hem - dit ,vil ik hem wel verz~
keren - in de door hem aangegeven politiek zeer zeker 
steunen, daar die ook volgens mijn meening mooie perspec
tieven opent. 

De Voo r zit t er: Ik zal thans in stemming brengen 
het voorstel van den heer Oetoyo ten aanzien van verzoek
schrift 1, om nadere inlichtingen aan de Regeering te vra
gen naar aanleiding van de gehouden debatten. 

H et voorstel van den heer Koesoemo Oetoyo wordt in 
stemming gebracht en verworpen met 8 stemmen voo r en 
9 stemmen t e ge n. 

V Ó ó r stemmen de heeren : Kel"kkamp, Soejono, Stokvis, 
:àfandagie, Van Helsdingen, Dwidjosewojo, Koesoemo 
Oeto)'o en Schmutzer. 

Te gen stemmen de heeren: Roep, Kiès, Soekawati, 
Blaauw, Fruin, De Hoog, Kan, Koesoemo Joedo en de V"or
zitter. 

De conclusie "an de Commissie voor de Verzoekschriften 
op verzoekschrift No. 1 wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De he erS tok v is: Mijnheer de Voorzitter I Ver
zoekschrift 2 gaat om een klacht van Badoe Ralib en Mo
hamad Asal, beiden wonende in Lahewa, Noord-Nias. Deze 
personen verzekeren, dat, toen in 1909 een Chineesehe ves
tiging plaats had in hun woonplaats, er ,gronden in opstal 
zijn gegeven aan de Chineezen, zonder dat rekestranten 
hiervoor voldoende schadeloosstelling hebben ontvangen. 
Het betoog komt hierop n eer, dat adressanten wèl de klap
perboomen die op hlill terreinen stonden, hebben willen af
slaan en hiervoor ook vergoeding hebben gekregen, maar 
niet de gronden. \ 

De inlichtingen vau de Regeeriug, waarop ik straks nog 
even terugkom, ziin blijkbaar voor de Commissie voor de 
Verzoekschriften voldoende om verder geen tusschenkornst 
te verleenen. Het slot van de conclusie luidt: 

,:dat in de gegeven omstandigheden geen termen aan
wezig worden geaeht voor het vel'leenen van tusschen
komst". 

Mijnheer de Voorzitter ! Welke zijn nu eigenlijk die "ge
geven omstandigheden!" Ik heb het antwoord op deze vraag 
uit de inlichtingen van de Regeering geput en ik moet zeg-
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gen, dat ik de "gegeven omstandigheden" zoodallig vind, 
dat althans meer helderheid in de inlichtingen aan de Re
geering kan worden gevraagd. Laat ik terloops er even op 
mogen wijzen, dat het verzoekschrift op 6 Maart 1925 is 
ingekomen, waarop de Volksraad 23 April 1925 inlichtingen 

(STOKVIS, DE HOOG, VOORZITTER.) 
tuurlijk zonder ten opzichte van de zaak stelling te nemen, 
,,,ant wij kunnen en mogen dat nog niet - uitvoerige in
lichtingen te vragen 1 

Mijnheer de Voorzitter! Vóór ik hiervan een voorstel 
maak, zou ik gaarne daaromtrent een en ander van de Com-

heeft gevraagd, zoodat hier voor het geven van deze inlich- missie willen vernemen. 
tingen - bijna 3 jaar later -- wel een zeer ruime termijn 
genomen is. Maar ik zou dien termijn nog aan de Regee- De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Inder
ring gunnen, walmeer het resnltaat van het ingestelde on- daad is het uitgangspunt van de Commissie dit geweest, 
derzoek inderdaad naar mijn gevoelen bevredigend was. dat de heer Maidman, de toenmalige militaire civiel-ge zag-

Waar komen de inlichtingen van de Regeering in het kort hebber van Lahewas verklaard heeft, 
nn op neer? "dat binnen een jaar na den aanvang in 1909 van 

De Regeering zegt dit : In 1909 waren er Chineezen" die de verplaatsing van de onderafdeelingshoofdplaats 
zich op Lahewa wenschten te vestigen en blijkbaar stond van Lahewa naar het vlakbij gelegen Simenari all e 
dit in verband met de verplaatsing van de onderafdeelings- schadeloosstellingen voor de aan de Chineezen nitge-
hoofdplaats van Lahewa naar Simenari. De toenmalige mi- geven perceelen contant aan de daarop rechthebben-
litaire civiel-gezaghebber was daarvoor wel te vinden; pas- den waren uitbetaald ". 
ser-terreinen werden aangewezen en daarbij ook per- Nu zegt de heer Stokvis: Dat is een o.nbewezen bewering 
ceelen, waarover de Chineezen zouden knnnen beschik- van den heer Maidman. De Commissie heeft zich op het 
ken. Hij richtte zich met zijn plannen tot de hoofden. Er standpunt gesteld, dat daartegenover staan de even onbe
staat uiet nitdrnkkelijk bij, dat de bevolking is gehoord; al- wezen aanspraken van adressanten. Maar jnist daarom 
les geschiedde door tusschenkomst van dezen militairen ei: heeft de Commissie gemeend den besten weg te bewandelen 
viel-gezaghebber. Tenslotte bleek, dat de bedoelde gronden "door in haar conclnsie te zeggen, dat zij een afschrift van 
onwettig geoecupeerd waren, - alles volgens mededeeling den Regeeringsbrief zal zenden aan adressanten om deze 
van de Regeering. In midden 1924, toen een ni~uw onder- in de gelegenheid te stellen eventueel op te komen tegen 
zoek is ingesteld" heeft men getracht voor die onwettig ge- hetgeen hier door de Regeering is gesteld. 
occupeerde gronden alsnog een wettigen rechtstitel te vin- De Commissie heeft zich dus juist op het standpnnt ge
den; voor een gedeelte van die gronden wist men er echter steld dat wij aan den eenen kant hebben de - om te spre
geen rechtstitel te vindon" want de toenmalige occupanten ken in den trant van den heer Stokvis - onbewezen ver
- het waren Chineezen - wisten niet meer waar hun titel klaringen van den heer Maidman. Aan den anderen kant 
vandaan kwam. Intusschen bleef de bevolking verzekeren, hebben wij - om te spreken in den trant van de Regeering 
dat zij onvoldoende schadeloosstelling had gehad. Men heeft - de onbewezen klacht van adressanten. Laten wij daartns
toen blijkbaar uiet gezocht in de archieven van de onder- schen den middenweg bewandelen en adressanten in de ge
afdeelingshoofdplaats, maar men heeft laten informeeren legenheid stellen, hiertegen op te komen door het verstrek
bij den intusschen overgeplaatsten militairen civiel gezag- ken van nadere inlichtingen. Dat is het standpunt van de 
hebber. Deze antoriteit heeft toen, volgens inlichtingen van Commissie geweest. 
de Regeering, zonder meer geschreven, dat hij kon verze
keren, dat die menschen voor hun rechten binnen een jaar 
na 1909 volkomen schadeloos waren gesteld. Bepaalde be
wijzen of aanwijzingen krijgen wij niet. Wij weten nu alleen, 
dat het hier ging om een kwestie van onwettige grondoccn
patie en dan blijft het altijd nog de vraag, of het tenslotte 
niet juister is, de strafwet toe te Rassen dan voor de over
treders een wettigen titel voor hlm onwettig bezit te zoeken. 
Maar dat laat ik thans geheel in het midden. Hier staan te
genover elkaar de verzekering van de menschen, dat zij alleen 
hun klapperboomen vergoed hebben gekregen en anderzijds 
de incidenteel gevraagde inlichtingen - ongeveer 20 jaren 
nadat de feiten" waarover de inlichtingen worden gevraagd, 
zich voordeden - bij den inmiddels overgeplaatsten heer 
Maidman, die verzekerde, dat de schadeloosstelling volko
men was. Daar tusschen staan dan inlichtingen van de 
Regeering, die ons eigenlijk in geen enkel opzicht voldoende 
opheldering verschaffen. Gaat het nu aan, juist onder deze 
,.,gegeven omstandigheden' 'J dat de Commissie in een der
gelijke ongedocnmenteerde en onbewezen verzekering be
rust 1 Bestaat hier geen aanleiding om de Regeering _ na-

De Voo r zit ter: Als ik mij wel herinner heeft de Re
geering aan partijen, indien deze met de gevallen beslis
sing geen genoegen namen, den raad gegeven, zich tot den 
rechter te wenden. 

De heer D e H oog: Inderdaad, Mijnheer . de Voorzitter,. 
maar ik heb dit buiten geding gelaten omdat ik veronder
stel, dat de heer Stokvis dit een niet bijster bevredigende 
oplossing zou achten. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Laat ik 
nog even een opmerking mogen maken over de verwijzing 
door de Regeering naar den justitieelen weg. Wanneer 
de Regeering dien weg op wil, kan ~ij naar aanleiding van 
nagenoeg ieder verzoekschrift, dat hier wordt ingediend, 
in ieder geval naar aanleiding van de groote meerderheid 
ervan, zeggen: dat moet de rechter maar uitmaken. Maar 
de heer De Hoog, die wel vermoedde, dat ik zeer weiuig ge
porteerd zou zijn voor deze verwijzing naar den rechter, 
doet mij anderzijds vermoeden, dat hij ook zelf wel voelt, . 
dat dit voor adressanten uiet de kortste en meest gewensch-
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te weg is. Het gaat hier om de houding van de Rcgccl'illg. 
Wanneer ik - en in zooverre zon dc heer De Hoog dan 
gelijk hebben - alleen het rekest van adressanten en de 
medeclccling van den gewezen militairen-civiel gezagheb. 
bel' tegcnon>l' elkaar had geplaatst en had gezegd: wij 

hebben hi el' te maken met eon onbewezen bewering 
van adl'cssmltcll en met ce ne vall andere zijde, en nu 
neem ik de eel'ste als juist aan, dàn zou de hecr De Hoog 
gelijk hebben. Maar ik heb ook aangetoond - en dat is 
den heer De Hoog bekend - dat uit de mededeeling van de 
Regeering blijkt, dat hier iets niet hcelemaal in orde is 
geweest bij de uitgifte in opstal van de gronden in kwestie. 
Daarove l' wensch ik uit\'ocl'igcl' inlichtingen t e ontvangen. 
Het gaat toch niet aan, dat die ons worden onthouden. Er 
moet toch van deze zaak een archief bestaan. Als wij nu 
van de d"ift naaf' bundels. die bij de burcaucratie in het 
algemeen bestaat, ook eens eenig nut zouJen klUluen trek
ken, zou mij dat aangenaam zijn. Het wil CL' bij mij 
niet in, dat omtrent een dergelijke transactie, over con ge
heelo Chineescbe vestiging, waal'bij gl'onden van ingezete
neu betrokken zijn, geen al'chiefstukken zouden bestaan en 
dat daarom de eerstc en tevens de laatste toevlucht zou 
moeten z~jn, dat men den 20 jaat' geleden dam' gewel'kt 
hebbendell militair-civiel-geza~hcbbcr inlichtingen gaat 
vragen, om dun met een bl'i efje van hem, dat de zaak in 
orde is, genoegen te nemen, Het is zeel' gewenscht, dat 
wij nauwkeurig Ovor elke procedure van afstand van gron
den speciaal in de buitengewesten, worden ingelicht, Ik 
zou daarom, tenzij de Commissie voor de Verwekschriften 
mü alsnog tegemoet kan kom en, gaarne willen voorstellen, 
dat aall de Regeel'i ng WOL'dt veJ'zotht, onder dankzeggin g 
V001' dr l'i..'cds VOt'stt'oktc, al snog moot' uitvoerige inliclltin
gen te \'e rschnffen, 

De hecr D e Hoog: Mijnhcer de Voorzitter! De Commis
sie heeft uit de heele correspondentie over deze zaak de1l 
indruk gekrcgen, dat de Regeering ten deze geen meerdere 
inlichtin gen kan verschaffen. Dat blijkt al uit den duur 
van het tijdvak, clat ligt tusschen het verzoek om inlich
tingen van den Volksraad en den tijd, waarop het rekest 
in behandeling js kunnen wOl'den genomen. De indruk van 
de Commissie js inderdaad, uat de Regeering zooveel mo
gelijk hecft gestreefd uitvoerige inlichtingen te vcrschaffen, 
maar zij heeft die inlichtingen niet kunnen gcvcn, Zij 
heeft gezegd: het eenige, wat kan worden aangewezen, is 
de ve t'idaring van den heel' 1\faidman. Nu zegt de heer 
Stokvis, dat el' in een archief wel meel' zal zij n terug te 
vinden, nl.uar de Commissie heeft zooals gezegd, uit de ge
heele COl'l'cspondentic den indl'uk gekregen, dat cl' geen 
al'chicfstukk~n wa l'en. Nlcn moet ook bedenken, dat in 1909 
in Nias de toestand nog \Tij ongercgeld was en dat daal' 
toen een militairen civiel-gczaghebbcr optrad, iemand dus, 
di e onder die omstandigheden al gauw geneigd was, het 
zonder :lI'chiefstukken te dorn, als hij in het belang van 
orde en rust maal' regelend kon optreden. In dergelijk" 
omstandig-heden houdt men immers niet zoo streng- vast aan 

Handelingen. Zittlngsjaar 19,27-1928. 

(DEI HOOG, STOKVIS.) 
den eisch van het hebben van archicfstukken en dat elke 
handel ing zwart op wit wordt gesteld . 

Het komt de commissie dus eenigszins onjuist voor hier
omtrent nog nadere inlichtingen aan de Regeering te vra
gen, waal' de commissie in elk geval den indruk heeft ge
kregen, dat die inlichtingen eigenlijk niet te kr-ligen z-lin 
en mcn hiel' staat voor de pertinente verklaring van del! 
heel' Maidman. Ik hcrhaal nog eens, dat om die reden de 
commissie in haal' conclusie heeft gezegd, dat i n de g c
g e ven 0 JU sta. n d i g h e cl e n het ham' juist VOO1'

komt, een afschrift van het Regeeringsschl'ijveu aan de 
adressanten te zenden. Komen de adressanten daarna nog 
op de zaak terug, dan zal de Volksraad natuurlijk onmid
dellijk bereid zijn dieper op deze zaak in te gaan . Het lijkt 
de commissie onjuist om in de gegeven omstand igheden 
een nadere beslissing - welke waarschijnlijk niet eens kan 
komen - te forceeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is het standpunt van de 
commissie in deze zaak geweest. 

De Voo r zit ter : Wenseht de hcer Stokvis zijn voor 
stel tot het vragen van nadere uitvoerige inlichtingen aan 
de Regeering over dit verzoekschrift in stemming te laten 
brengen 1 

De heer St 0 k v is: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter ! 

Het voorstel van den heer Stokvis wordt in stemming 
gebracht en verworpen met 7 stemmen voor en 10 stemmen 
tegen. 

V Ó ó r stemmen de JlCeren : Soejono, Stokvis, Van Hels
dingen, Dwidjosowojo, ICoesocmo Oetoyo, Schmlltzer en 
Kerkkamp. 

T e ge n stemmen de hceren: lIfandagi e, Soekawati, 
Blaauw, Pruin, De Hoog, Kan, Kocsoemo Joedo, Roep, 
Kiès en de Voorzitter. 

Conclusie No . 2 van het rapport van de commISSIe VOOr 
de verzoekschriften wordt zoudcr hoofdelijke stemming 
aangenomen, onder aanteckening, dat de heer Stokvis geM 
acht wenscht te worden te hebben tegengestemd. 

De heel' St 0 k v is: Mijnheer de Voorzittcr! Omtrent 
yerzoekseJu'ift No. 5 zou ik wel gaarne nadere inlichtingen 
aan de Regeering willen vragen, Het belreft hier een ei
genaardigc kwestie. Tocn in het jaar 1868 het station 
'rawung va n de N. 1. S, te SelllUrung mocst worde"l 
gebouwd, waarvoor gronden moesten worden ontcj
gend, h eeft een va.n de eigenaren, genaamd Amjn 
130ejoeng - de IllHJl is thnlls natuurlijk al lang doo~l 

- zich of zijn erfgenamen door den rechter zien toe
g'ewezen eC Il ontcÎgcllingssom VOOI' bepaalde pel"ceelen van 
f 35 000. Dit bedl'n~ is echtc!" nooit in zijn handen of in die 
V<:l n zijn erfgenamen gelwlllcil. En nu komt een van de 
(' l'fgenamen met de vraag: hoe kom il< ann dat geld Y 
Die man is aan het infol'llleCren gegaan en is terecht 
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gekomen bij het Scmal'~tngsche advocotcnknntoor van Mr. 
Jongejan, blijkbaar in dit opzicht gemachtigde van d~ 

N. 1. S. Daar heeft men den erfgenaam verzekerd, dat 
volgens de stukken in het archief van de N. I. S. f 35.000 
destijds zijn gedeponeerd bij de griffic van den Raad vun 
Jnstitie. En na informatie ter ,griffie van den Raad van 
J usti tie werd hcm gezegd vanwege den griffier: er moet 
in het archief een stuk zijn, waaruit inderdaad blijkt, dat 
die gelden bij dcn Raad van Jnstitie zijn gedeponeerd, 
maar die gelden zijn afgedragen aan de algemeene kas te 
Semarang. 

Doch de algemeene kas te Semarang beeft blijkbaar dat 
geld niet ontvangen en een onderzoek ter griffie van den 
Raad van Justitie te Semarang beeft, blijkens de inlich
tingen van de Regeering, uitgewezen, dat daar het geld 
ook niet is. Tenslotte heeft ook de Algemeene Rekenkamer, 
die nog als laatste adres werd genoemd, na een onderzoek 
gezegd: wij weten niet. De erfgenamen hadden het ecJl
ter evenmin. 

Nu is het mogelijk, dat hij een brand, die enkele jaren 
na 1868 in llOt .. groote huis" te Semarang heeft gewoeu, 
van de archieven niet gered zijn geworden de hewijsstuk
ken omtrent het deponeeren van het hier besproken ·be
drag. Maar wanneer de Regeering nu den Volksraad en 
ook den adressant - want het staat toch vast, dat hij de 
duiten niet €ekrcgen heeft - ter wilde had willc!l zijn, 
had zij even inlichtingen bij de N. 1. S. moeten vragen, 
ten cinde na te gaan, uit. welke stukken daar bi ijkt dat 
de N. 1. S. het geld wèl had gedeponeerd ter griifie vun 
den Raad van Justitie. Dat was dan toch geen te groot~ 
moeite geweest, en dan waren wij hier thans meer ingc
lich t. 

Nu . wordt door de Regeering weer naar den rechter 
verwezen. Waar de zaak hangende is vanaf 1868 komen 
er vermoedelijk nog wel 10 jaren bij voor zij civielrech
telijk in orde zal zijn en bet is zelis de vraag, of ze dan 
wel ooit in orde zal komen. 

Ik zou daarom de commissie in overweging willen geven, 
aan de Regeering te verzoeken om, alvorens een proce
dure uit te lokh:en, eens te infol'meeren aan het adres, waar 
de stukken, die helderheid kunnen verschaffen, blijken 
te zijn en ons College daarna verdere inlichtingen te wil
len verscbaffen. 

De heer D e H oog: Mijnheer de Voorzitter! De 
mededeelingen, die de heer Stokvis hier aan het College 
gedaan heeft, berusten geheel op de mededeelingen, ge
daan in het rekest van adressant aan Zijne Excellentie, 
den Gouverneur-Generaal. Daarin staat, dat blijkens inge
steld onderzoek door het advocatenkantoor van Mr. Jonge
jan te Semarang, op 30 April 1869 aan de Griffie van den 
Raad van Justitie te Semarang door genoemde Maatschap
pij is gedeponeerd, als zijnde bestemd voor de erfgenamen 
van wijlen Amin Boejoeng, de som van f 35000 in totaal, 
en dat volgens den Griffier van den Raad van Justitie te 
Semarang -welke griffier dat was en in welk jaar hij 
dat zei, staat niet aangegeven, Mijnheer de Voorzitter, -

(DE HOOG, VAN HELSDINGEN.) 
er een sclu"jjveu in het archief aanwezig moet zijn waul'
uit zou blijken dat er omstreeks dien tijd ongeveer, een 
bedrag van f 35000 door den Griffier is afgedmgen aan 
de algemeene Kas te Semarang. 

Mijnheer de Voorzitter! Tegenover deze bewering van 
adressant, die hij niet staaft, staat het standpunt van de 
Regeering, die mededeelt, dat zij niets gevonden heeft. In
dien adressant nu zijn bewering had waargemaakt door 
een verklaring van de N. I. S. of van Mr. Jongejan, dat 
inderdaad door de N. I. S. op den aangegeven datum een 
bedrag van f 35 000 gedeponeerd is geworden en voorts 
duidelijk zou zijn aangegeven, welke griffier die verkla
ring heeft afgegeven, onder overlegging van een afsehriit 
van de origineele verklaring van den griffier, zou adres
sant heel wat sterker tegenover de Regeering staan. 

Verder stelt de heer Stokvis het voor alsof adressant 
niets heeft te bewijzen en de Regeering maar al het moge
lijke moet doen om informaties in te winnen teneinde -
zooals de heer Stokvis het noemt - aan adressant recht 
te doen. 

De commissie heeft zich op het standpunt gesteld, dat 
adressant zeli in de eerste plaats alle gegevens heeit te 
verstrekken en daarom heeit zij bij het formuleeren van 
haar conclnsie ge",egd, dat zij adressant een afschrift zal 
zenden van het schrijven van de Regeering aan den Volka
raad van 27 J anuari 1928 No. 152/A2. opdat adressant 
precies wete, op welken grond zijn verzoek is afgewezen. 

Ik zou zelis nog verder willen gaan en willen voor
stellen aan adressant ook over te leggen hctgeen in het 
College van Gedelegeerden omtrent zijn verzoek is gezegd, 
zoodat adressant zeker op zijn verzoek kan terugkomen, 
indien hij kan bewijzen dat hij in zijn recht is. 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit
t.er I Ik zou gaarne aan den heer De Hoog een vraag willen 
stellen. Ik zou nl. willen vragen of het verzoek van Raden 
Soeratmo van 15 October 1927 het eerste is geweest in de?e 
kwestie of dat dit - evenal wij vroeger wel eens gehod 
hebben - het laatste is van een geheele reeks van ver
zoekschriften, dezelfde zaak betreffende. 

Indien het onderhavige verzoekscbrift het eerste is, lijkt 
het mij erg vreemd, dat deze zaak zestig jaren lang onaf
gehandeld is gelaten en voel ik er niets voor op de zaak 
verder in te gaan. Wanneer dit verzoekschrift echter het 
Inatste is van een reeks reeds voorafgegane verzoekschrif
ten, lijkt het mij toe, dat er alle aanleiding is, daarop terug 
te komen. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De Re
geering deelt mede, dat reeds in 1915 een zekere Raden 
Soeroredjo en Raden Soemodipoero zich tot de Regeering 
hebben gewend met het verzoek, aan hen uit te betalen een 
bedrag, groot f 50.000, dat de Wees- en Boedelkamer te 
Semarang, naar zij stelden ,onder zich zouden hebben uit 
de door baar beheerde nalatenschap van wijlen Amin Boe
joeng, in leven hoofd der Boegineezen te Semarang. 

Deze bewering is door de Regeering onderzocht. Ook wat 
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deze zaak betreft, heeft men echter geen enkele definitieve 
aanwijzing kunnen viuden, waaruit het gelijk · van adres
santen zou kunnen blijken. 

Dat rekest, dat dus van een geheel andere basis uitgaat, 
iij door de Regeering ook afgewezen, op dezelfde gronden 
als vermeld in het r ekest, waarover het nn gaat. 

Als de heer Van Helsdingen nu vraagt, of voor het eerst 
in zoovele jaren op deze zaak wordt teruggekomen, dan 
wel of reeds verschillende rekesten, dezelfde zaak betref
fende, achtereenvolgende zijn ingediend, kan ik hem zeg
gen, dat dit laatste inderdaad niet het geval is. Er is nog 
wel een rekest over een soortgelijke zaak geweest, maar 
dat had, zooals gezegd tot basis een vergoeding van 
f 50.000, welk bed.·ag bij de Wees- en Boedelkamer te Se
marang gedeponeerd zou zijn. 

Die klacht is door de Regeering onderzocht, doch dit 
heeft niet tot een resultaat geleid, zoodat het verzoek van 
den adressan t is afgewezen. 

De Voo r z it ter : De vraag zou gesteld kun
nen worden, of :het hier niet een typische rechtszaak be
treft, die voor den rechter zou moeten worden gebracht. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 
geen voorstel indienen tot wijziging van deze conclusie, om
dat, als de metbode, door de commissie zelf aangegeven, 
wordt gevolgd, de debatten ook aan adressant zullen wor
den medegedeeld. Een enkel woord echter over het stand
punt, dat de Commissie voor de Verzoekschriften blijkbaar 
juneemt. 

De heer De Hoog zegt, dat het niet aangaat, dat alles, 
wat adressanten beweren, maar als juist wordt aanvaard 
en wa t de R('gccrin g zegt, ni('t. Ik h('n dat natuurlijk vol · 
komen met den heel' D e Hoog eens. ~iaar ten aanzien va n 
verzoekschrifte n wordt onze hulp, onze wettelijke bijstand 
ingero epen. Wij zijn voor vele r ek estranten de laatste toe
vlucht. Dat sluit natuurlijk niet in, dat die toevlucht in
derdaad altijd toegankelijk kan zijn, maar, Mijnheer de 
Voorzitter, het minste, ddt wij kunnen doen, is toch inlich
tingen vragen aan de Regeering en dan kunnen en moeten 
wij \'an de R ogeQl'ing eischon, dat Z\j ons dio inlichtingocn 
geeft uitvoerig en helder. Ettelijke keeren is het voorge
komen, dat deze beide zoo natuurlijke voorwaarden slechts 
iu sobere mate door de Regeering worden betracht. Nu is 
het, dunkt mij, de taak van ons college op betere voorlich
t ing aan te dringen . Daarbij kiezen wij allerminst de zijde 
van alle adressanten, maar dan vragen wij van de Regl."e
rin g alleen te doen, wat t en opzichte van de uitvoering 
vnn dit deel van onze ta ak hnar pli cht is. 

De heer De Hoog: Mijnl.eer de Voorzitter! Ik kan 
den heer Stokvis verzekeren, dat de Commissie voor de ver
zoeksehrüten inderdaad het standpunt, dat hij zoopas heeft 
uiteengezet, tenvolle deelt en wel degelijk dikw:ijls buiten 
het rapport om nadere inlichtingen aan de Regeering heeft 
gevraagd en zal vragen. 

(STOKVIS, VOORZITTER.) 
De conclusie betreffende verzoeksehrüt 5 w{)rdt zonder 

hoofdelijke stemming aangenomen. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! Naar aan
leiding van verzoekschrift No. 18 kan ik - en dat is toch 
ook wel eens prettig op zijn tijd - de Regeering erkentelijk 
zijn voor de zeer uitvoerige en in vele opzichten afdoend~ 
inlichtingen, ons naar aanleiding van het adres van den heer 
E. A. Zoetmulder verstI'ekt. Deze heer ZoetmuldCl· was van 
1922 tot 1923 daggelder op een van de ondernemingen van 
's Lands Caoutchouc bedrijf. Hij was daar bankwerker, kreeg 
een ongeluk, waardoor een zijner polsen werd afgeknepen en 
hij voor de verdere uitoefening van zijn iVak niet langer 
bruikbaar was. Een wettelijk verplichte ongevallenverzeke
ring bestaat hier niet. Ik zou zeggen, dat cr reeds daarom 
een moreele plicht tot ongevallenverzekering bestaat en dan 
had de Regeering nu dien man een schadeloosstelling 
behooren uit te keeren, omdat hem het ongeluk in en door 
den dienst is overkomen. Dan had de heer Zoetmulder dus 
gekregen, wat hem naar zedelijke opvatting toekwam. De 
Regeering heeft echter gezegd: wij hebben geen verpIieMe 
ongevallenverzekering, hij krijgt dus geen uitkeering, maar 
wij zu n en hem aan ander werk helpen. En de Rcgeering 
heeft TI iet eenmaal geholpen, en dan tege11 een verhoogd 
loon. maal' zij heeft hem boy('ndien 111(,(,1'o(,1'e mn1('n flrhtcl'een 
geholpen. Trnslotte bl eek. yolg-clls de stukken, dat de pres· 
taties van den heer Zoetrnulder in andere betrekkingen dan 
zijn vroegere, zoo onvoldoende waren, dat het hoofd van het 
Caoutehoue-bedrijf den man tenslotte moest ontslaan. Nu 
is hij broodcloos. Er is - althans volgens de ons overgelegde 
stukken - voor een groot dcel eigen schu1d bij en ik neem 
natuurlijk de waarh eid V[ln de ons dool' de Regeef'ing mede
gedeelde feiten onmiddellijk aan; maar die man is tenslotte 
toch d 0 0 l' h e t 0 11 g C val mi nder bruikbaar en zelfs 
broodeloos geworden. n ad men hem, toen hem het ongeluk 
overkwam, een uitkeering' gegeven, dan was h\i thans ni (' t 
bl'oodeloos geweest. Ik wijs cr daarom op, dat ik het 1),1s een 
ernsti~c leemte voel I dat hier te lmlde nog geen verplichte 
onf!evallellverzekering bestaat. 

Het moet tenslotte niet vau iemands persoonlijke eigen
schappen afhangen, of hij voor een in dienst gekregen on
geluk al dan niet vergoeding zal krijgen. Dat is voor mij 
het principe, dat in deze zaak zit. Ik zal geen wijziging 
van de conclusie voorstellen, bij den tegenwoordigen stanu 
van de wetgeving kan dat nauwelijks baten, maar iTr zou toch 
bij de Regeel'ing, die deze debatten zeker zal naJezen, erop 
willen aandringen om alsnog te overwegen, deze man krach
tens het hem in het bedrijf overkomen ongeval, waardoor hij 
niet mcer in staat is zijn eigen vak uit te oefenen, een uit. 
keeri ng te verleen en. 

De conclusie betreffende verzoekschrift 18 WOI'dt zonder 
11Oofdel\jkc stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Do, heer Stokvis heeft het woord 
nog gevraagd bij verzoek"ehrift 21. Ik mag bij de behan
d€'.ling van dit verzoekschrift den leden nog wel in 110rin-
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nering brengen, dat de stukken, die terzake van de zijde 
van de Regeering overgelegd zijn, alleen voor de leden be
stemd zijn. 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ring heeft de vermindering van den onderstand, waarover 
de Digoel-menschen zich in hun adres hcbben beklaagd, in
derdaad tot nader aangehouden. Het spijt mij, dat de stnk
ken, die in het bijzonder de beweegredenen daartoe inhou
den, ons als geheim zijn overgelegd. Ik heb ze gelezen pn 
- dat mag ik toch wel verklappen - ik vind niet de 
minste aanleiding, die stukken geheim te houden. Inte
fl'cndeel. het zou zeer nuttig geweest zijn, als de Regeeri ng 
dool' publicatie den toestand, de houding van het vorige 
mili taire en van het tegenwoordige burgerlijk bestuur voor 
den dag had gebracht. Dat zou \'Oor de publieke opinie 
uiterst nuttig geweest zijn, 

Die onderstand is dus niet vermiuderd en daarmede is 
aan de wenschen van de adressanten tegemoet gekomen. 

R el adres 0\) zich zelf is heldel', het is zeel' uitvoerig 
gedocumenteerd en zeer gematigd. De adl'essanten begin nen 
met te zeggen: wij lezen in de pers, dat wij beschuldigd wor
den van onwiJ, van luiheid, van gebrek aan drang om in 
eigen broodwinning te voorzien en wij willen tegen di d 
verwijten langs den eenigcn weg, die ons openstaat, opko
men. Zij zijn van meening, dat de eiseh, dat ze binnen zoo 
korten tijd door middel van den landbouw in deze streek 
hun brood moeten verdjenell, een onrcdc1ijke eisch is. Ten 
eerste omdat het klimaat voor pad i en andere mindCl'jal'ige 
gewassen 7.cel' ongunstig is \'anwege de mocsonvcrdccling CH 

den bouem; in de tweedc plaats laat de gezondheidstoestand 
,-eel te wenschen over, In de dcrde plaats heeft men geell 
voldoend materiaal en gereedschappen en in de viel'de p laats 
is slechts een gedllg pcrccntage vau die menschen landbou
wer geweest. Hoe kan men nu inderdaad verlangen, dat 
hinnen zoo kOl'ten tijd, ondcr zoo buitengewoon ongunstige 
omstand igheden, die rnenschen in hun eigen broodwinning 
voorzien ell zeggen : jullie zijn te lui. 

Ik vind het volkomen redelijk, juist omdat het adres niet 
ten volle tot publiciteit komt, dat van de zijde van dit 
College de verdediging van de adressanten bekend wordt ge
maakt. Het staat vast, dat hct tegenwoordig burgerliik 
bestuur een uitstekenden invloed heeft gchad op de stem
ming, den werkl ust en den werkwil van de betrokkenen. Ik 
hoop dus, dat lI et verwijt jegens deze ballingen, voor wie 
ik 1 hans Qeen b~klag zal opcnen en over wicr gcdrag, voor
dat ze in lJjgoel Warell, jk n ict wil oordcclcl1, zal worde)l 
terug~cnomtr., Ik acht het redelijk, dat men hun klemmen
de n r~umenten nanvaal'dt. 

Ik dank U, Mijnheer de Yoorzitter. 

Dc heer Kûrkkam p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne nog een enkel woord willen zeggen over verzoek
schri ft 21. Ik zou n.l. deze' \TMlg aan de orde willen stell en, 
of hrt niet wenschelijk iR, dat het CoUege van Gedelegeer
den aan de Regeering mededccling doet. dat. het zijn ver
wondering heeft gewekt, dat een ,"orslag als dit alloon tel' 

(KERKKAMP, FRUIN.) 
lezing is gelegd voor de leden. In het algemeen zal de 
Regeering wel willen toegeven, dat het niet wcnsc.helijk is om 
stukken, wel niet geheim .",oeten blijven op een dergelijke 
wijze aan het college voor te leggen. Naar ik meen is ook de 
commiessie van oordeel, dat deze stukken, misschien met 
weglating van enkele opme~kingen betreffende bepaalde 
personen, heel goed in hun geheel publiek gemaakt had kuu
non worden , Ik meen daarom, dat het goed zou zijn, wan
neer het college de Regeer ing zou vragen om in gevallen als 
dit ernstig te overwegen , of het wel noodzakelijk js, de 
v~rsterkte toelichti ngen geheim te houden. Die geheimhou
ding maakt naar buiten een vl'eemden en onuangenamen 
indrnk. Men krijgt nu bu itenaf het idee, dat er iets te 
v<U'hcimelijken valt eu VOQl'WQver ik vlu~htig heb kunnen 
nagaan en \"oorzoovel' ik van de commissie heb gehoord , is 
daarvan geen sprake. 

Om dus een beteren indruk bij het publiek te vestigen, 
zou ik de Regeering gaarne in overweging wiU en geven, er 
zoo min mogelijk toc over te gaan dct'gelijke medcdeelingen' 
onder geheimhouding aan het college te verstrekken . 

Ik geloof, dat andere leden er evenzoo over denken 
en wamleer geen stemmen hiertegen opgaan. acht ik het vol
doende, dat deze opmerking in het college is gemaakt. 
lk hoop, dat de Regeering in het vervolg met deze opmer
king rekeniug zal willen houden. 

De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij in 
het algemeen gaarne willen aansluiten bij de opmerkingen 
,'an den heer Kerkkamp. Ik heb de betrekkelijke rapporten 
gelezen en ik moet eedijk zeggen, dat ik ook niet heb kun
nen merken, waarom deze stukken niet zouden gepubliceercl 
kunnen worden. lntcg'c ndecl , ik 7.0U clie publica1 ie zelfs zeer 
wen...:;chc1Ük hebben gevonden, omdat naar ffitin oonl ccl de 
Regeering er daarin niet slecht afkomt. 

Ik heb echter nog iets anders op te merken en wel naar 
aanleiding van het telegram der geinterneerden, dat ons is 
toegezonden en dat ook in couranten is gepubliceerd . 

Dit is het eerste stuk, dat ons over deze aangelegen
heid heeft bereikt. Het telegram begint met de woorden, dat 
de geinterneerden met hun gezin "in stervensnood" zou· 
den verkeeren. Mijnheer de Vool"Zi tter ! Juist, omdat dit 
gepubliceerd is, lijkt het mij goed, dit hi er even tegen te 
spreken. Ik geloof, dat uit de stukken, ook uit de toelich
tende stukken van de geïnterneerden zelf, blijkt, dat van 
"stervensnood" op het moment del' verzending vau het 
teleg l'am geen sprake was, want de maatl'egelen, waar
tegen de heeren bezwaar maakten , waren nog niet eens 
ingevoerd en zouden pas in gevoerd worden met 1 F e
bruari! 

Het liikt mij dus goed toe, clat hiel' duiclelijk cn reeht
af gezegd word~, dat van "stêl'vemmood" gcen sprake was, 

In de tweede plaats lijkt het mij goed, dat ronduit ge
zegd wordt, aat wanneer cle betl'okken maatregelen waren 
ingevoerd, de heeren zeker niet "gelijk" zouden zijn "aan 
den minsten bedelaar op Java". Ik geloof, clat zij het ook 
in dat geval zeker heel wat hetm' zouden hebben. 
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Verzoekschriften. 

(ROEP, DE. HOOG, VOORZITTER.) 
De conclusie van verzoekschrift 21 wordt zonder hoof

delijke stemming aangenomen. 

De heer Ro e p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
over verzoekschrift 22 een enkele opmerking willen maken. 

De heer D e Hoog: Mijnheer de Voorzitter! De 
Commissie voor de VerzoekscJn'iften zou gaarne de C011-

clusie op ver~oekschrift 22 terug willen nemen, waardoor 
dus het verzoek van den heer Roep, om hierover een en· 
kele opmerking te willen maken, overbodig wordt. 

De Voo r zit ter: Het komt mij toch wel gewensebt 
voor, dat de hecr Roep even mededeelt, wat hij over ver
zoekschrift 22 heeft op te merken. 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat 
het in het voordeel van de behandeling van het rekest
dool' de Commissi e zou zijn wanneer ik in de ge
legenheid was gesteld hierover mijn opmerking te maken, 
maar aangezien de Commissie qaar voorstel terugneemt, 
is dit natuurlijk voor mij uitgesloten. 

De Voo l' zit t c 1': Ik kan mij zecl' goed begrijpen, dat 
het niet altijd mogelijk is voor de hceren om van tevoron 
te bepalen, of zij het een of het ander hebben op te merken 
omtrent de verzoekschriften, doch ik meen de heeren hier 
nogmaals op attent te mogen maken, dat het voor den goe
den ga.ng van zaken zeer gewenscht is, dat vooraf liefst 
ecn à twee dagen te voren bekend is, of over een bepaald 
vel'zoeksclll'ift gesproken zal worden, opdat de Commissie 
nog ecns in de gelegenheid is zich geheel omtrent alles, 
wat speciaal die \'cl'zoekschriften betl'eft, op de hoogte te 
stellen. 

lIet IS VOOT de commissie zeel' moeilijk om bij de bcspre~ 
king van de verzoekschriften zich steeds direct omtrent ieder 
verzoekschrift alles weder voor den geest te halen, wat daar
op betrekking heeft. Wanneer nu van tevoren bekend is, 
dat over een zeker verzoekschrift gesproken zal worden, is 
dit wel mogelijk. 

De heer Roe p : I k geloof, dat de heer De Hoog er geen 
bezwaar tegen zal hebben om voorloopig de conclnsie van 
verzoekschrift 22 te handhaven en de7-e eventueel terug te 
nemen, wanneer later daal·toe aanleiding blijkt te bestaan. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Het zou 
misschien het best zijn, den heer Roep in de gclegenheid 
te stellen hetgeen hij te zeggen heeft over verzoekschrift 
22 alvast hier mede te deel en. Door de commissie zou daar
mede dan rekening kunnen worden gehouden bij het stel
len van haar definitieve conclusie, Ik hoop, Mijnheer de 
Voorzitter, dat U daartegen geen bezwaar zult hebben. 

De Voo r zit ter : Het is steeds mijn bedoeling ge· 
weest, dat het verzoekschrift pas voorloopig wordt aange
houden nadat de heer Roep zich tevoren zal helfben geuit. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(ROE~.) 

De heer Roe p: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou dan 
Over conclusie 22 nog een enkel woord willen zeggen. Het 
gaat om het rekest van N.N. Tucunan, ontslagen schrijver 
van de onderafdeeling Talaud-eilanden. Volgens inlichtin
gen van de Regeering berust dat ontslag op de wijze van 
dienstuitoefening van rekestrant, die naar de kwalificatie 
van den brief der Regeering "uitermate onvoldoende n zou 
zijn. Verder is dat ontslag verleend om karaktereigen
schappen. Zonder nu de zwaarte van de tenlastelegging te 
onderschatten, zou ik op een paar omstandigheden willen 
wijzen, 

De zaak is, dat ik door mijn werkkring van vroegere 
jaren den rekestrant persoonlijk ken, met hem heb samen~ 
gewerkt en dus eenigszins een oordeel kan uitspreken over 
's mans ambtelijke capaciteiten, natuurlijk zoo als zij in der
t~id waren, Ik wilde daarvan zeggen, dat die man, behalve 
karaktereigenschappen, die hem volkomen ongeschikt zou
den doen zijn en om welke hij werd ontslagen 
toch blijkbaar ook eigcnschappen bezit, die hem wee:· wèl 
geschikt doen zijn. Ik kan van dien man verklaren, dat hij , 
]iadat hij eerst ma gang op het cont·roleurskantoo)· was, een 
paar jaren gratis heeft gewerkt en daarna benoemd is tot 
F)chl'ijvcl' ; hij heeft een ..paar jaren onder mij gediend en 
gedUl'ellllc die jaren goed voldaan j ook in financice le za~ 

ken is bij dien ambtenaar nimmer van eenige om'ege lmatig
heid gebleken. Nu 7-egt. dut natuurlijk niet, dat daal·in later 
geen verandering is gekomen, maal' mocht dit zoo zijn, dan 
I\ikt het mij toe, dat voor dien ambtenaar toch eenige cle
mentie zou kunnen gelden. 

In het midden latende mi of de mandaten geschi edenis, 
die hem t en laste ,vol'dt gelegd, waar is of niet, - vOOr~ 

zoover uit de stukken blijkt, is er nog geen sprake van 
vervolging dool' den Raad van Justitie - zou ik erop 
willen wijzen, dat deze ambtenaar van alles vrijwel zelf
standig moet doen, want, wanneer het hoofd van plaatsc1ük 
bestuur voor twee weken op reis is in zijn ondel'afdeeling, 
blijft de schrijver als chef de burean achter; hij moet 
vendugeldcn, belastinggelden en gelden van de landschaps
kassen, etc. etc. in ontvangst nemen. Het liikt mij toe, dat 
met een bezoldiging van f 25 .- 's maands - dat was in 
mijn tijd de aanvangsbezoldiging van Financiën - wel een 
heel zware wissel op karaktereigenschappen en standvas~ 
tigheid wordt getrokken. 

Bchalve dat is de man nog djaksa, deurwaarder en 
kassier en dat allemaal voor dezelfdc f 25.- 's maands. 
Later is in deze bezoldiging verbetering gekomen. Ik wijs 
er op, dat de lagere ambtenaren op de kleine bestuurskan
toren over het algemeen een zeer drukken en zeer verant~ 
woordelijken werkkring hebben. 'Van neer zoo'n man met 
een ,gezin en een laag salaris een leven vol zorgen leidt, dan 
is het natuurlijk nog ni et goed te praten, maar ten slotte 
toch wel begrijpelijk, dat hij wcl eens struikelt. 

Ik wil el' ten slotte ook nog op wij zen, dat rekestrant 
icmand is van zeer hooge hoofden~famHie op de rralaucl~ 

eilanden en dat het in het algcmeen bçlang wel goed zou 
zijn, wanneer in dit geval met alle omstandigheden l'eke~ 
lling zou worden gehouden en voor di en man nog eens iets 



326 

29ste VERGADERING - DONDERDAG 15 M;AART 1928 .. 

Verzoekschriften. 

(ROEP, VOORZITTER.) 
zon wOl'den gedaan. Van groot belang lijkt mij ook, dat 
Tueunan door :vele onderafdeelingbestuurders wel geschikt 
is verklaard. 

Ik zou daarom aan de Commissie voor de verzoekschrif· 
ten in overweging willen geven, deze zaak ook nog eens 
te beschouwen in het licht van de opmerkingen, die ik hier 
heb gemaakt en ik zou de Commissie daarbij wel willen 
verzoeken om, zoo eenigszins mogelijk, naast de conclusie, 
die reeds is voorgesteld, alsnog het volgende op te nemen: 

Tevens ware der Regeering te verzoeken, den rekes
trant, bij wijze van reclasseerillgsmautregel, bij even
tueele vacature en als proef in een voor hem geschikt 
ambt te herplaatsen, buiten de onderafdeeling Talaud-
eilanden. . 

(VOORZITTER. ) 
De conclusie betreffende verzoekschrift No. 22 wordt 

aangehouden. 

De conclusies betreffende de verzoekschriften 3, 4, 6 tlm 
17, 19 en 20 worden zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek den Heeren, zich thans 
naar de koffiekamer te begeven voor het plechtig afscheid 
nemen van het Hoofd van den Huishoudelijken Dienst, den 
heer Falk, die met pensioen naar Holland vertrekt; na 
afloop daarvan zal de Eerste Commissie bijeen komen ter 
bespreking van onderwerp 118, Wijziging Ordonnantie 
Inkomstenbelasting. 

De Voo r zit ter: De Commissie voor de verzoek- De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
schriften zal deze suggestie zeker wel in overweging willen inzage hebben gelegen, worden goedgekenrd. 
nemen bij de verdere behandeling van dit "ekest 1 

De heer D e Hoog: Zeker, Mijnheer de Voorzitter. De vergadering wordt te 10.05 uur v.m. gesloten. 
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Mededeeling omtrent benoeming van nienwe leden. - Ingekom en stukken. 

30ste VERGADERING. 

Ver g a d er i n g van V .. ij dag 20 A p l' i I 1928. 

(B ij eenroepingsuur 9 voormiddag). 

lVlcdcdcclin g van den Voorzitter omtl'cnt benoeming van 
de heel'en Aay en Bruineman tot lid ,"an het College vall 
Gcdclcgccl'dcn . - lngekonlcn stukken. - Wij ziging "Her· 
zicnc Ol'donnantic op de inkomstenbelasting 1920". - Her· 
zien i ng IJ ko L'clonnan tie. 

Voo r zit tel': MI'. A. NE1TZELL DE WILDE. 

'regcnwool'dig, met den Voorzitter, ]8 leden, te weten 
de hOel'cn: 

Aay, Bluauw, DjajndiningTat, Dwicljoscwojo, FJ'uin, Van 
Helsdingen, De Hoog, Kan, Kiès, Kocsocmo JoeJo, Koesoe· 
mo Octoyo, Mundagie, Roep, ~chmutzer, Soejono, Soeka
wati en Stokvis. 

RcgceringsgcllIHchti gden de hoeren: BCl'nul'd en Van den 
13usschc. 

De Voo r zit ter: M.ijne Heeren! Ik open deze ver
gadel· ing. 

Aal1gezjcll de Volksraad niet bijeen is, heb ik overeen
komstig art. 21 van de Gedelegeerdenkiesverordening de eer 
het college mcde tc dcclen, dat de heeren Aay en Brnineman 
dool' mij zijn 3[1ngewezcn als leden van het College van 
Gedelegeerden tel' vool'ziening in de twee tusschentijds ont
stane vacatures. 

De. heel' Bl'uineman i!:l. vel'hindel'd deze vergadering hij te 
wonen; den heel" Aa)" heet ik hier hartelijk welkom. 

Ik geef thans het woord aan den Secretaris tot voorlezing 
VHn de ingekomen stukken. 

De Secretal'Îs deelt mede, dat zijn ingekomeu: 

A. De volgende op leden van den Volksraad betrekking 
hebbende stukken: 

1. Besluit van den Gouverneu r-Generaal van 15 Maart 
192.8 No. 3, telegrammell van den l sten Gouvernements
Secretaris v"n 16 Maart 1928, en B.G.S. van 20 Maart 
1928, inzake benoeming van den heel' J. A. H . Bruine
mnn tot lid van deu Volksraad, dieus aanvaarding v.an 
het lidm'lntschnp en !,!cdsaflcgging. 

2. Brieven van den hem'en J. A. H . Bruineman en Aay 
houdende mededeeling, da.t zij hun benoeming tot 1id 
van het College van Cedelegeerden aannemen. 

3. Schrijven .von het Volksraadstemkalltoor dd. 7 April 
1928 Ko. A 4O/ Q;tl5 llOudende mededeeli ng dat de 
heel' DI'. P. J. "an Loo zijn verkiezing tot lid van den 
Volksraad in de plaats va n wijlen den heer F . H. IC. 
Zaalbel'gt niet aanneemt. 

4. Schrijven van bet Volksraadstelll'kantoor van 16 April 
1928 No. A 40/3/11, tel' aaubieding vau het proces
verbaal der verkiezing van Ir. E. J. L. Fübri tot lid 
van den Volksraad. 

Deze stukken worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad . 

B. De volgende Regeel'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 17, 

29, 30 en 30 Maart en 8, 8, 11 en 14 April 1928 
Nos. Ix, 11, 6, 9, 4, 5, 1 en 7 ter aanbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie houdende voorzieningen 

inzake het toezicht op de uitvoering van openbare 
werken onder beheer van pl'OVille'ies, stadsgemeenten 
en regentschappen (Ond. 12 1); 

b. negen ontwerpen van ordonnanties tot uitvoering 
van de bij de eel'ste aanvullingsuegl'ooting voor het 
jaar 1928 gedane voorstellen tot aanvulling en wijzi
ging van de slachtbelastingregelingen in enkele der 
Buitengewesten (124 ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van het ta
rief voor de Suikerbelasting voor het belastingjaar 
1923 (Ond. 12:1) ; 

d. een ontwerp-ol'donnantie tot bekrachtiging van eell 
leeningsbesluit van den gemeentel'uad van BIitar 
(Ond. 12 2 ); 

e. een ontwerp-ordonnantie houdende bekrachtiging van 
een leeningsbesluit van den Gemeenteraad vau Prr,· 
bolinggo (Ond. 126); . 

f. een ontwerp-ordonnantie houdende bekrachtiging 
van een lceningsbcsluit van den Oewestelijlml1 raad 
van Madioen (Ond. 120) ; 

g. een ontwerp-ordonnalltie tot l'egol iJlg ViII] de be
voegdheid tot teruggave en vrijstelling van belas
ting in b\jzondere gevallen (Ond. 127 ) ; 

h. een ontwerp·ordonnantie tot nadere wij ziging in ver
band met de doorvoering van de bestuurshervor
ming van de bepalingen omtrent het begraven van 
l.ijken (Ond. 128 ) . 

Deze stukken zijn of worden gedrnkt. 

2. Kabinetsbl'ieven van den Gouverneur-Generaal van 10, 
10, 10, 10 en 12 Maart 1928 Nos. Ix, 8, 9, 10 en 1, be
treffende vaststelli ng van: 
a. de ordonnantie tot herziening van de Î1ecl'enc1ien~l, 

ordonnanties door de gewesten SemUI'Ullg, Remban!.; 
en Soerabaja (Ond. 100); 

b. de ordonnantie tot \vijziging van de voorschriften 
tot ui tvoering van het Rcehtsreglelllcnt Bllitengews
'ten VOOI' zoo vcr bet reft het gewest Ta panoeli (Oud. 
106) ; 

c. de ordolUlantie tot wijziging van de ol'donnauti~s 

vall 4 December 1903 (Stbl. No. 402) en 10 J ann
ari 1921 (Stb\. No. 28 ) hOl1(lende o.m. voorschriften 
inzake de geleidelijke invoering van de exploitatie der 
pandhuizen in eigen beheel' enz. (Ond. 115); 
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J ngekom en stukken. 

d. de ordonnantie tot wijziging ·en aanvulling van de 
Boschordonnantie voor Java en Madoera 1927 (Ond. 
97); 

e. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de 
Locale-raden-ordonnantie en de Stadsgemeente-or
donnantie (Ond. 102) . 

Deze brieven sub 2 worden ter inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

3. B. G. S. vau 13 April 1928 No. 747/ C teu geleide vau 
het antwoord der Regeering n.a.v. de opmerkingen der 
Volksraadcommissie betreffende het verslag der Alge
meene Rekenkamer in Nederlandsch-Indië over 1926. 

Dit antwoord zal worden gedrukt (Ond. 22 _ 
stuk 6). 

4. B. G. S. van 19 ~Laart 1928 No. J04x tcr beantwoording 

voering van openbare werken" en de benoeming van 
Ir. C. F. van Bergen in zijn plaats. 

9. Idem van 14 Maart 1928 No. 6, waarbij Dr. Ch. Ber
nard met ingang van 31 Maart 1928 is belast met de 
waarneming van de betrekking van Directeur van 
Landbouw, Nijverheid en Handel. 

10. Idem van 19 Maart 1928 No. 11, waarbij Mr. H. A. 
Idema is benoemd · tot lid van de Commissie voor de 
financicele verhouding tusschen het Land, provincies, 
gemeenten, regcntschappen en andere locale ressorten. 

11. Idem van 22 Maart 1928 No. 22, houdende ontheffing 
van Mr. B. Th. A. \Vesterouen van Meeteren als lid 
van de Commissie ter voorbereiding van een regeling 
van den rechtstoestand der Indische ambtenaren en de 
benoeming van J. M. Kiverson in zijn plaats. 

12. Idem van 29 Maart 1928 No. 24, hondende de onthef
fing van D. G. Stibbe als lid, tevens plaatsvervangend 
voorzitter van de Commissie voor de financieele ver
houding tusschen het Land, provincies, gemeenten, re-

van het schrijven vall den Voorzitter van den Volksraad 13. 
van 10 Maart 1928 No. 527 inzake de motie-Joekes be-

gentschappen en andere locale ressorten. 
Idem van 2 April 1928 No. 11, houdende de ontbinding 
van de Commissie voor Motorverkeer . 

treffende de bestuurshervorming en tcn geleide van een 14. 
afschrift van de ministerieele nota met bijlagen inzake 
de werking van de bestuurshervorming in West-Java. 

De nota zal worden gedrukt (Ond. 84 - stuJ, 
11); de overige bescheiden worden ter inzage ge-
legd ter secretarie van den Volksl·aad. 15. 

5. B. G. S. van 11 April 1928 No. 712jBegr. met bijlagen, 
houdende mededeeling, dat den Minister van Kolouiën 
is verzocht bij het ministerieel ontwerp der Indische 16. 
reguJarisatie-voorstellen over 1926 alsnog met de in de 
bijlagen vermelde wijzigingen rekening te willen hon
den. 

6. Besluiten van den Gonverneur-Generaal van 28 en 29 17. 
Maart 1928 No. 27 en 1, houdende vaststelling van: 
a. de regccringsverordening ter uitvoering van artikel 

40, lid 5 vau het Europeeseh Onderwijsreglement 
("Reglement van orde voor het examen ter verkrij
ging van de akte van bekwaamheid als onderwij- 18. 
zer ") ; 

b. de regcerings\'crordening ter uitvoering van het 2e 
lid van art. 3 der ordonnantie \'an 4 December 1903 
(Stbl. No. 402 ) en het tweede lid van art. 3 der 
ordonnantie van 10 Jannari 1921 (St.bl. No. 28) 
(reglement betreffende het beheer en de exploitatie 
van de Landspandhuizen) . 

Idem van 4 April 1928 No.lx, waarbij Ch. F. Staar
gaard onder toekenning van den titel van "Regeerings
commissaris voor de Bestuurshervorming ll is belast met 
de werkzaamheden tot verdere voorbereiding en uitvoe
ring van de wet tot hervorming van het bestuurswezen 
in Nederlalldsch-Indië. 
Idem van 7 April ] 928 No. 20, houdende het ontslag 
van Dr. Cb. D. F. Winckel als lid in het College van 
Curatoren over de Bat.aviasche Hoogescholen en de be
noeming van J. J. van Lonkbuyzen in ziin plaats. 
Idem van 11 April 1928 No. 10, waarbij is goedge
keurd de verkiezing van Prof. Dr. J . Boeke in de ver-
gadering van den NatuurwetenschappeLijken Raad 
voor Ned.-Indië tot voorzitter van dien Raad. 
Besluiten van den Gouverneur·Generaal van 9, 9, 13, 
26, 29 en 30 Maart 1928 Nos. Ix, 2x, 3x, lx en Ix en 
van 2, 2, 4, 4, 5, 5 en 7 April 1928 Nos. ]x, 2x, 2x,. 3x, 
3x, 4x en Ix, houdende internecl'ing' van de in die 
besluiten genoemde personen. 
Besluit van den GouveI'neur-Generaal van 30 l\faart 
1928 No. 17 tot wijziging van de administratieve in
deeling van de residentie Zuider- en Oosterafdeeling 
van Borneo. 

De stukken 5 tlm 18 worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

7. Bes.luit van den Gouverneur-Generaal van 10 Jtlaart 
1928 No. 19 houdende aanteekening van den inhoud 
van het Kon. Besluit van 21 Jannari 1928 No. 4 inzake 
de nadere regeling van de inkomsten van den Gouver
neur-Generaal. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 

8. Besluit van 13 Maart 1928 No. 32, houdende onthef
fing van Ir. J. O. de Kat van het lidmaatschap van de 
"Commissie van advies voor de reglemcntcering en Ult-

1. Schrijven van den wd. Direeteur van Landbouw, Nij
verheid en Handel van 31 Maart No. 1928 No. 3410jD, 
mededeelende dat hij de · leiding van het departement 
heeft aanvaard. 

2. Schrijven van den directeur van Financiën van 26 
Maart 1928 No. P. A. 2/ 4/11 ter aanbieding van de 
wachtgelderlijst (toestand 1 J annat'i 1928) . 
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(VOORZITTER, ROEP.) 
3. Besluit van den Minahassa-raad van 24 F ebruari 1928 

No. 74/8/28, inzake het onts lag van Dr. S. S. S. Ratu
Langie als secmtal'is van dien Raad. 

4. Schrijvell \'<111 de Vel'ccniging voor Vrouwenkiesrecht 
va n 13 l\laal't 1928 met bijlagen inzake ecn enquête om 
te komen tot een uitspraak van de inheemsche vrouw 
over het I<Î CSl'ccht voor vrouwen, enz. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd tel' 
secr etar ie van den Volksl'aad. 

5. B. G. ::l . van 22 Maart 1928 No. lUx ter aanbieding 
" a lt 5 e.'\:cmplal'Cll \'all het l) Verslag van de Commissie 
y,Ul auvies i tl zake maa tregelen mede in het algemeen 
beluug dcl' bevolldng in het rayon dcr betrokken onder· 
nemin gen over 1926 en 19,27 ". 

6. Schrijven van het Departement van Justi tie van 22 
_~[H Ult 1928, Afd. G. W . No. G 66/ 1/ 4 t er aanbieding 
va n ecn aantal exemplaren van de Gevangenisstatistiek 
ovel' het jaar 1926. 

7. Brieven van den Beheerder del' Militaire pensioen
fondsen in Nederlandsch-Indië van 27 en 28 Maart 
1928 No, 20S0/C en 2071/C te l' nanh icc1in g van : 
(I.. zc\'cn exemplarC'll van het \'crs!ag over 1926 aan· 

gaandc het wed uwen· en wcézenfonc1s del' Europee· 
schc offi cier en van het N.l. leger; 

b, zeven exempla ren \'an het verslag over 1926 aan
gaande het 'Veduwen- en 'Veczenfonds van Euro
peesche milit airen beneden den rang van officier bij 
de kol oniale troepen. 

(ROEP,) 
In het Gedelegeerden verslag is hierop gewezen en de 

Hegeel'ing antwool'dt daarop in de :Memol'ie van Antwoord 
het volgende: 

"De bepaling is dan ook alleen voorgesteld om zgn. 
belastingconsulenten, van wie de belastillgadministra· 
tie bij ervaring weet dat zij minder scrnplliens zijn 
en wier aan de belastingplichtigen opgedrongen 
bemiddeling in belastingzaken aan de contribuabelen 
slechts nadeel kan berokkenen, zoo veel mogelijk bij 
het contact met belastingplichtigen uit t e schakelen ", 

Mijnheer de Voorzitter! Ik merk hierbij op, dat de gel
dige reden, om welke clus de bijstand van een belasting
co nsulent eventueel zal kunnen worden geweigerd, ni et 
ligt in de al of niet noodzakelijkheid van het advies en 
van den bij stand, dien de belanghebbende nooclig heeft, 
maal' enkel en alleen hi erin , dat de keuze, clie de betrokken 
persoon doet ten aanzien van den consulent, dien hij uit· 
noodigt tot het verIeenen van bijs tand, beslissend zal 
zijn of de geldige r eden aanwezig wordt geacht, ja 
dan neen. Wordt die persoon, zooals de Regeering het uit
drukt, mindel' scrupuleus geacht, dan is, volgens den be
las t ingdienst de geldige reden ni et aa nwezig, 

Mij nhee r de Yoorzitter ! Het lijkt mij toe, dat dit een 
middel is om o nwel gcv~ilJi g:e cOllsulell ten te weren, dat 
nie t in het belang \"8n den belas tin gplichtige kan zijn. Im
mers, het motief van de weigering ligt geheel buiten de 
al of niet noodzakelijkheid van het gebruik va n den consu
lent. Het is zelfs mogelijk - dat za l iedereen moeten 
erkenen - dat de geldige r celen door de gecompli ceerd
hei d van de zaak waardoor van een consulent gebruik moet 

Oe n.'l'shlgl' n sub 5/7 worden ln de boekerij op- word en gemaa kt , volledig aanwezig is, maar dat die gel
genomen en zijn \ '001' ZOQVel' de voon aoad strekt op di ge l'C'("lcn n iet C'rkend wo rdt, niet omdat ze lllct aanwezig 

a a l1\' j ':l u g YOOI' de led ell b('s('hikban l', 

De V oo ,. z it te r: A a n d e o r d e i s d e g iJ w ij z i g
d eo n t w c l' p·o l' d 0 11 n a n t i c t o t w ij z i gin g v a TI 

ee n i ge b cp a I i 11 g o n b et I' e f f e n d e bo e ken 0 111-
der z 0 c k e 11 n a \' 0 r d e !' i n g b:ij d e i n kom s ten· 
b e la st in g. (Ond. 118) . 

Tk maak het College er op opmf'l'kzaam, dat bij nota van 
wijzigingen door de Regeering onder art, 1 sub I een nieuwe 
l'coacti e is a all ~egeven voor het twc€'de lid van art , 56, 

De heer Ro e p: Mijnh ecr de Voor zitter! Bij de \ ' 0 0 1'· 

gesteld e wijzi gin g \'a ll de ordonnanti e op de inkomstenbe
lasting-1920 is onder mee l' voorgesteld te bepalen, dat (Ie 
belastingplichti ge om geldige r eden zich door een gemach. 
tigde kan doen vertege nwoordi gen, of zich door een clesh:un
digc kan doen b\j st aan , bii bet verstrekken van monde
linge of schriftelijke illlieht ingen tel' r egeling van den aHn
slag. El' wordt hiel' dus bepaald , dat voor die vertegen-

is, m aal' omdat dc uit gezochte consulent minder scrupul eus 
word t g'eacht doo l' den belast ingdi enst. 

M\jnheer de Voorzitter! Ik kan mij, althans voorloopi g, 
dan ook niet ve1'eenig8n met handh aving va n de woorden 
.. om geldi ge reden " in de 3e alinea van art. 56, Het lijkt 
mij beter , dat de belastingplichti ge geheel vrij wordt ge
la ten in de keuze van den consul ent dien hij voor zijn 
spec iale zaak meent nooclig te hebben. 

Nu weet ik wel, dat el' wellicht consulenten zijn - ik 
r. eg )Jwellicht " , l\Iijnheer de Voorzitter - die het minder 
nauw zullen nemen, maal' het lijkt mij toe, dat el' clan een 
ander midd el op moet wor den gevonden om die t e woren, 
dan de wijze, di e hiel' word t voorgesteld dool' de Regeering. 
Het lijl<t mij toe, Mijnheer de Voorzitter, dat , wanneer 
men dergelijke consl1renten zou willen weren, men daar
omtrent diseiplinaire regelen heeft te stellen en de mo ge
lijkheid moet invoer en om disciplinaire maatregelen toe te 
passen op consulenten, die. zooals de Regeel'ing het noemt, 
minder scrupuleus worden geacht. 

Ik zou clan ook wel aan den geachten Regeeringsgemach-
woordiging of bijstand een geldige r eden aanwe:ûg wo~ t ti gde in O\'c l'w eg ing will cn g'e ve ll, om de woorden "om 
zijn en het is dus mogelijk, dat de belastingdienst meent, g'eldigc ,'eden " te doen vel' vallen en da arnaast te ovel'we
c1at die geldi ge r eden niet aanwezig is in een bepaald ge· g'en het in voeren van diseiplinait'(> l'egelen, eventueel te 
val , in welk g-eyal de vertegenwoordiging of b\i stand- nemen ten aanzien "an consulenten, di e mindeJ' scrnplllC11s 
v(>l'leening dus niet zal kunnen plaats hebben, hlij kcn te zijn, 

H a ndelingen, Zittingsjaa r 1927- ]928, 



330 

30ste VERGADERING - VRIJDAG 20 APRIL 1928. 

Wijziging "Herziene ordonnantie op de inkomstenbelasting 1920 ". 

(DIRECTEUR VAN FINANCUIN.) 
De heer Van den B n s s.c h e, directenr van Financiën: 

Mijnheer de Voorzitter! De opmerking van den heer Roep, 
dat in deze nienwe ontwerp-ordonnantie de woorden "om 
geldige reden" zijn ingevlochten met het oog op het weren 
van minder scrupuleuze elastingconsulenten zou ik eenigs
zins uitvoerig willeu beantwoorden. 

Het lijdt geen tw\ifel dat, naarmate onze belastingrege
lingen ingewikkelder zijn geworden en meel' aanleiding 
geven tot meeningsverschil tusschen den belastingplichtige 
en den fiscns, een behoefte is ontstaan aan belasting
consulenten. 

!Die behoefte wordt het sterkst gevoeld door groote licha
men, waal' inderdaad het opstellen van belastingaangiften 
moeih,ik is geworden. !Die behoefte wordt in wat minder 
mate gevoeld dool' particulieren, maal' zij wordt toch ook 
gevoeld dool' personen met een 'betrekkelijk gering inkomen, 
ook wanneer het gaat om geringe aanslagen. Inderdaad is er 
dus reden, dat el' een stand van belastingconsulenten ont
staat en de belastingdienst staat daar zeker niet afwijzend 
tegenover. Wel zijn Cl' "erschillencle zeel' intègre personen en 
organisaties, die op dit gebied werkzaam zijn en deze bewij
zen ongetwijfeld de administratie een dienst, maar aan den 
anderen kant heeft het ontstaan van het belastingconsnlen
tenwezen een gevaar en wel, dat de belastingconsulenten 2ich 
aan de 'belastingplichtigen opdringen. El' zijn ons gevallen 
bekend. waarin de belastingconsulenten vertegenwoordigers 
rondsturen in den Chineesehen kamp en in de desa 's die 
aan de belastingplichtigen vragen; hebt gij heuseh niets te 
reclameeren 1 Er is altijd nog wel iets aan te doen om de 
belasting te doen verrrunderen . En in het algemeen brengt 
dit den b~lastingplichtige, die op dat aanbod ingaat geen 
voordeel want hij wordt daardoor gewikkeld in een proce
dure, die doorgaans geen vermindering van belasting mee
brengt, maar integendeel wel een verhooging ten gevolge 
kan hebben. Wij moeten de ontwikkeling van het belasting
consulentenwezen dus in de band houden en dit in bijzondere 
mate onder de omstandigheden, die 'hier te lande bestaan. 
Om dezelfde reden moet immers bij de rechterlijke macht 
ook ,betl'ekkeli(j'k voomiehtig "vorden gehandeld tegenover 
hen die als raadslieden van rechtzoekenden optreden. Wij 
hebben gemeend dit te moeten bereiken door op te nemen, 
dat voor vertegenwoordiging en voor bijstand een geldige 
reden aanwezig moet zijn. Die woorden zijn overgenomen 
ult de Hollandsehe inkomstenbelasting. In art. 74 lid 5 
daarvan vindt men nl. de woorden: 

,,De reclamant kan, om geldige reden, zich door een 
gemachtigde doen vertegenwoordigen". 

En ook in Holland is het gebruikelijk, dat de beoordeeling 
of een geldige reden bestaat, aan de ambtenaren of aan een 
commissie, die de uitspraak moet doen, wordt overgelaten. 
Nu zou ik mjj uiet op bet standpunt willen plaatsen, dat deze 
woorden "om geldige reden " uitsluitend zullen moeten wor
den gebezigd om bepaalde personen te weren. Het kan inder
daad voorkomen, dat er ook andere gevallen aanwezig zijn, 
waarin de belasting-adrruuistratie duidelijk ziet: hier is geen 
reden tot vertegenwoordiging of bijstand. Op den voor-

(DIRECTEUR VAN FINANCUlN, VOORZITTER.) 
grond moet n.l. staan, dat het van groot belang is voor onze 
belastingregeling, dat het contact tusschen den Selasting
plichtige en de admiuistratie blijft bestaan. In het alge
meen, wanneer - ook afgezien van den persoon van den ver· 
tegenwoordigel' - er redenen zijn, om dien bijstand onnoo· 
dig te achten, zal de admiuistratie zich dan ook verzetten 
tegen bijstand. Maar wat nu betreft het groote bezwaar 
van den heer Roep, dat bepaalde personen kunnen worden 
geweerd, ik geloof, dat - zooals ik al in den breede heb 
uiteengezet - het bepaald noodig is, dat die mogelijkheid 
blijf bestaan, maar ik geloof toch ook, dat in de administra
tie ~oldoende factoren aanwezig zijn om de zekerheid te ge
ven, dat van die beperkende bepaling nooit misbruik zal 
worden gemaakt. Ik kan mij niet voorstellen, dat, wanneer 
een inspecteur van de belastingen bezwaren heeft gemaakt 
tegen bet optreden van een consulent, die ongegrond zijn, 
deze gehandhaafd zouden kunnen worden, omdat zoowel 
het hoofd van den belastingdienst als het departement van 
Financiën dan in ieder geval zullen bijspringen en wanneer 
iemand in eersten aanleg ten ollrechte geweerd is, natuurlijk 
voor het noodige redres zullen zorgen. De woorden "om gel
dige reden" zou ik daarom in het betrekkelijk artikel wmen 
handhaven. Ik kan mjj voorstellen, dat de heer Roep zegt: 
men moet het niet op die mauier doen, maar men moet dis
ciplinaire regelen stellen en die toepassen in gevallen, daL 
werkelijk minder intègre personen als belastingconsulent wil
len optreden, maar ik geloof, dat waar in Nederland dezelf
de bepaling bestaat en dezelfde bevoegdheid aan den ambte
naar of de commissie is overgelaten en waar die regeling in 
Holland niet tot de minste moeilijkheid aanleiding heeft ge
geven - integendeel, wat wij hooren is, dat deze regeling 
daar bevredigend werkt - het zeer voorbarig zou zijn het 
hier reeds te zoeken in een stelsel van disciplinaire regelen, 
vooral omdat degenen die zich hier als belastingconsulent op
werpen, een weinig georganiseerde massa vormen. Het is niet 
zooals bij de rechterlijke macht, waar men den advoeaten
stand heeft die zelf zeer strenge disciplinaire regelen kan 
stellen. Hiel' zijn het meestal willekeurige personen, ten deele 
accomltantskantoren of administratiekantoren, ten deele 
menschen met een zeel' eenvoudige opleiding en weinig ken
nis van zaken en daarom zou ter wering van slechte elemen
ten met disciplinail'e maatregelen zeer weinig te bereiken zijn. 
Ik geloof dan ook, dat wij ons daarom voorloopig, gezien de 
goede ervaring in Holland, moeten bepalen tot het behouden 
van dezelfde werkwijze als daar wordt gevolgd en mochten 
in den loop der jaren inderdaad ernstige bezwaren rijzen, 
dan kan altijd in de richting, die de heer Roep nu reeds 
noemde, verbetering worden gezocht. 

Ik meen hiermede den heer Roep te hebben beantwoord. 
Ik dank D, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo l' zit ter : Ik vraag mij af, of er niet een mis
verstand bestaat, dat juist uit de wijze van beantwoorden 
in de Memorie van Antwoord is ontstaan, want ik kan mij 
niet begrijpen, hoe de redactie nom geldige reden" ooit aan
leiding zou kunnen zijn, dat een minder scrupuleus belas
tingconsulent kan worden geweerd. 
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(ROEP.) 
De heer Roe p; Mijnheer de Voorzitter! Wat U daal· 

zegt, is volkomen juist, want de belastingdienst zal toch 
eerst een verklaring moeten geven, dat de geldige reden 
aanwezig is en eerst daarna zal de belastingplichtige een 
keuze doen ten aanzien van den belastingsconsulent van 
wiens diensten hij gebruik wenseht te maken. Ik ben 
het dns met U eens, Mijnheer de Vool·zitter, dat de 
woorden "om geldige reden" heel moeilijk voor den belas
tingdienst een voldoende basis zullen kunnen geven een be
paalden consulent te weren, want eerst nadat de geldig'e 
reden erkend is, vindt de kenze van den belastingconsulent 
plaats en daarom zal deze redactie niet tot het beoogde 
doel leiden. 

Bovendien wilde ik naar aanleiding van hetgeen de ge· 
achte Regeeringsgemaehtigde gezegd heeft, nog een enkele 
opmerking maken. De Regeeringsgemaehtigde heeft ge
zegd - ik zal het maal' met mijn eigen woorden zeggen -, 
dat de belastingconsnlenten op jacht znllen gaan, zelfs de 
kampongs in . om te zien of er belastingperkaras zijn voor 
te bl·engen, teneinde wat te knnnen verdienen en dat dit 
een bezwaar was. Het is best mogelijk, dat de consulenten 
naar werk zullen zoeken, doch ik vraag mij af, welk 
nadeel daarnan is verbonden. 'renslotte heeft in de 
zaken, die dool' den belastingconsulent wOl'den voorgebracht., 
de belastingplichtige gelijk of ongelijk. Wanneer de belas
tingplichtige geen gelijk heeft, voelt hij dat in het honora
rium, dat hij dcn consulent moet uitkeeren en wanneer hij 
gelijk heeft, maal' niet zou hebben gereclameerd, indien de 
belastingconsulent niet bij hem was toegekomen, dan zou 
llCt uitblijven van een reclame het gevolg zijn geweest van 
llCt niet bekend zijn met de bepalingen, het niet-weten waal' 
ztin recht li gt en in dat geval "al de belastingplichtige dus 
gaarne de hulp \'3n den belastingconsulent, die een even
tueel nadeel voor hem kan vool'komen, aanvaarden. 

Dat is, dunkt mij. een sociale zaak. die volkomen in den 
haak is. 

Dan heeft de geachte Regeeringsgemachtigde nog gezegd, 
dat wanneer een consulent wordt geweigerd, daarop redres 
mogelijk is. Het kan zee l· goed zijn, dat de hoogere belas
tingautoriteit zoo welwillend is redres te verleen en, maal' 
]let staat niet in de gewij zigde ordonnantie. De gewijzigde 
ordonnantie geeft geen ruimte voor een beroep tegen een 
cventuec]e afw\izing van ecn bepaalden consulent, 

Verder, Mijnheer de Voonitter, lijkt het mij toe. dat el" 
nog een psychologische factol' in het geding komt, Alle 
belastingplichtigen. vooral menschen, die nogal wat moe
ten betalen zijn doodsbenauwd voor de belastingambtena
ren. El' zal dus eerder een streven zijn om met belasting
consulenten VOOl' o('n dag te komen. die althans niet geheel 
in dc ongenade van den belastingdienst zijn dan met con
sulenten, die met den belastingdienst op voet van oorlog 
staan. Een del'gelijke handelwijze is in het belang van de 
belastingplichtigen zelf. 

De geachte Regeeringsgemarhtigde zegt ; De belasting
consulenten V01'mcn een weinig georganiseerd corps. Dat 
is volkomen juist. 'Maal' ik zou zeggen, dat een disciplinaire 
maatregel niet van het bestuUl' V6n een del'gelijk corps bl'-

(ROEP, KIÈS, DIRECTEUR VAN FINANCUlN.) 
hoeft uit te gaan, een dergelijke maatregel zon kunnen uit
gaan van deu hoofdinspecteur van de belastingcn' of wel van 
den directeur va" Financiën zelf. Ik blijf er dus bij. dat 
ik de voorgestelde bepaling niet in het belang acht van de 
belastingplichtigen en dat ik het beter zou vinden de woor
den "om geldige reden" te doen vervallen. 

Mijnheer de Voorzittc,· ! Ik wil in dit verband een amen
demel]t voorstellen, mede-onderteekend door mijn geachte 
medeleden, cle heet·en Fruiu en Blaauw, om het College zich 
te doen uitspreken over de al of niet handhaving van de 
woorden: "om geldige reden". 

De heer Ki è s; Mijnl]eer de Voorzitter! Mag ik om een 
inlichting vragen j 

Uit de redactie van art. 56 maak ik op, dat de beoordee
ling van die ,.geldige reden" aan de commissie voor den 
aanslag is, terwijl daarentegen in de Memorie van Toelich
ting op de laatste bladzijde middenin, het volgende staat; 

"De geldigheid der reden staat ter beoordeeling van 
hem, die den belastingplichtige zal hooren". 

Ik zon nu gaarne vernemen of het alleen de commissie 
is, die de geldigheid der reden zal beoordeelen. In dat geval 
wil ik verklaren, dat ik voldoende vertrouwen h eb in de 
commissol'iale beoordeeling. om de YOOl'geste\de l'cdaetie 

te kunnen aanvaarden. 

De Voo r" i t ter ; Wenscht de Regeeringsgemachtigde 
vOor Financiën dadelijk te antwoorden' 

De heer Van den Bus s c h c, directeur van Finan
CIen : Gaarne, Mijnheer de Voorzitter I 

Ik mag misschien ,boginnen met de beantwoording van de 
opmerking van den heer IGès en dan zou ik willen zeggen, 
dat de mogelijkheid bestaat, dat ecn aanslag, wordt opge
legd dOOI· een commissie, doch ook dat een aanslag wordt 
opgelegd door den inspecteur en dat de richting, waarin 
het belastingwezen zich ontwikkelt, wel zoodanig is, dat de 
aanslag meer rechtstreeks door den inspecteur wordt opge
legd, zonder dat de zaak in de commissie komt. Nu is de 
opvatting die bij deze ontwerp·ordonnantie beeft voorge
zeten deze, dat naar gelang de commissie of de inspecteur 
den aanslag oplegt, ook de commissie of de inspecteur zal 
beoordeel en of er redenen zijn tot vertegenwoordiging of 
bijstand. 

De hecl" Ki è s; Mijnheer de V oor~itter! Dan is de 
redactie van art. 56 niet erg gelukkig. 

Er wordt en .in het Ie en in het 2e lid alleen gesproken 
over "de COnlnlls ... üe", terwijl in het 3e lid naar het vorige 
lid wordt verwezen, 

De heer Van den B II S sc h e, directeur van Financiën: 
Maal' het staat in iedel' geval vast, dat waar de comlmSSle 
aanslaat, inderdaad ook de commissie zal beoordeelen of 
,zij een persoon al of niet zal hOOl'en. 

Het bezwaar, dat U, Mijnheer de Voorzitter, en ook de 
heer Hoep naar voren brengen, dat inderdaad hier de fictie, 
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(DIRECTEUR VAN FINANCUIN, KAN.) 
dat een geldige reden altijd wel aanwezig zal zIJn om een 
bepaalde persoon te k11llllen weren, niet geheel opgaat, moet 
ik naar mijn gevoelen eigenlijk ondersehrijven. 

Maar daar staat de zeer langjarige Hollandsehe ervaring 
tegenover, die b eeft uitgewezen, dat deze redactie voldoende 
is. Ik kan mij voorstellen dat, jnist door een massa govallen 
te onderkennen als gezochte moeilijkheden, degene die beo 
oordeelt, of behoefte aan bijstand bestaat , het in voldoende 
mate in de hand heeft, om ongewensche elementen te weren. 
Maar heelemaal zniver is de redactie in dit opzieht niet, zoo
dat van het zoeken van een ander stelsel, waarbij in de rich
ting van hetgeen de heer Roep wenscht naar andere maat
regelen wordt gezocht om inderdaad bepaalde p ersonen te 
kunnen weren, bij voorbaat kau worden toegezegd dat dit 
nog nader zal worden bekeken. Ik vraag mij echter wel af, 
of wij op het oogenblik de woorden "om geldige reden" uit 
de voorgestelde ontwerp-ordoilllantie mogen laten vallen, 
omdat dan volledige vrijheid tot. bijstand oi volle(lige vrii· 
heid tot vertegenwoordiging in het leven zou worden ge
roepen, die - zoo als ik reeds uitvoerig heb uiteengezet -, 
met gewenscht is. Wanneer thans de ordonnantie zou WOl'

den aangenomen, met weglating van de woorden in kwestie, 
ontstoat el" ccn vrijheid, welke niet te aanvaarden is. 

De heer Roep heeft verder nog gezegd, dat hij wil aanne
men, dat op het oogenblik een verkeerde beflandeling van 
den consulent zou kunnen worden geredresseerd, maar dat 
hij daarvoor geen aanwijzing vindt in de ordonnantie, omdat 
er nergens een r egeling is getroffen, waardoor kan worden 
opgekomen tegen het niet-toelaten van zekere vertegenwoor
diging. Men moet eehter niet vergeten dat, wanneer bij een 
dergelijken belastingaanslag de vertegenwoordiger zon zijn 
geweerd en de belastingschnldige in hooger beroep komt, de 
Raad van Beroep met dezen factor zeer zeker rekening zal 
houden en dat in een geval, waarin de Raad vun Beroep 
zou aannemen, dat de belastingplichtige ten onrechte niet 
ten volle i n de gelegenheid gesteld is, zijn aangifte toe te 
lichten en te verdedigen, daarmede zeer zeker rekening zal 
worden gehouden, op welke wijze dan ook. Ik meen dan ook 
te mogen aanbevelen om de ordonnantie, zooals zij hier ligt , 
aan te nemen, waarbij dan wellicht de wensch kan worden 
te kennen gegeven, dat een nader onderzoek kan worden 
ingesteld of de woorden, die hier worden aangevochten, n.l. 
)lom geldige reden" kWluen worden ttitgelicht, om te WOl'· 

den vervangen door een deugdelijke r egeling. H et op 
staanden voet ui tl ichten van deze woorden zou echter zeer 
te betreuren zijn, omdat w:ij dan volkomen machteloos staan 
tegenove L" het kwaad, dat zal moeten worden bedwongen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De geachte Regee
ringsgemachtigde heeft zelf gezegd, dat voor zijn gevoel de 
Regeering zal kunnen medegaan met hetgeen hier is naar 
voren gebracht en in het amendement tot uiting is gekomen. 
Ik zou willen vragen, of het dan niet gewenscht zou zijn, 
deze kwestie uit te stellen. Dan kan de Regeeringsgemachtig. 
de tijd vinden om overleg te plegen en er zijn gedachten 
over te laten gaan. De zaak zon dan bijv. de volgende weeli 
we<,r ter sprake kunnen worden gebracht. Ik stel mij vool", 

(KAN, VOORZITTER, ROEP, DIR. VAN FINANCltN.) 
dat wanneer de betreffende woorden worden geschrapt en er 
wordt bijgevoegd, dat de betrokken ambtenaar ten allen tiide 
het recht heeft om, zoo hem dit wensehelijk voorkomt, dcn 
belas'ingplichtige voor zich te doen verschijnen, de opg"-wor· 
pCll bezwaren worden opgeheven. 

De Voo r zit t e r: Ik zou erop willen wijzen dat m.i. 
het amendement op ziehzelf niet volledig is. Wat de Di· 
recteur van Financiën hierover heeft opgemerkt, is m.i. 
juist. Wanneer men volstaat, met thans te laten vervallen 
de woorden "om geldige r eden", staat de inspectie mach
teloos. Als men volledig zou willen zijn, zou in ieder geval 
de inspeetie of de commissie het recht moeten hebben om, 
IJls zulks noodig werd geaeht, de verschijning van den beo 
lastingplichtige te eisehen. Maar dan zijn wij er nog niet, 
want er zou een dwangbepaling aan moeten worden toege· 
voegd, indien de belastingplichtige aan den oproep' tot ver· 
schijning geen gehoor geeft, hetgeen misschien zou kunnen 
dOOl' een aanvulling van lid (4) . 

Ik zou thans willen vragen of de voorstellers van het 
reeds aan mij overhandigde doeh nog niet voorgelezen 
amendement dit, zooals het thans luidt, al dan niet hand
haven 1 

De heer R oe p: Mijnheer de Voorzitter! H et door U 
en door den directeur van Financiën opgemerkte acht ik 
juist. De mogelijkheid moet m.i. ongetwijfeld op enstaan, 
dat de belastingplichtige persoonlijk voor de belasting· 
admiltistratie wordt geroepen en ook meen ik, dat de an· 
dere aa:nvulling om eventueel straf te bedreigen voor ,tiet· 
verschijning, wel in deze ordonnantie thuis behoort. 

Maar ik zou willen vragen of het wellicht onder deze 
omstandigheden. niet beter is, dit ontwerp thans niet af 
tc h andelen, doch de Regeering gelegenheid te geven, de 
wijzigingen, waarvan de wensehelijkheid hier toch wel vol· 
doende is gebleken, VOOl'zoover dat mogelijk is en voor
zoover de Regeering met de wenschen uit het College in 
deze kan medegaan, alsnog in het ontwerp aan te brengen. 
Ik geloof, dat dit een zuiverder oplossing van de kwestie 
is dan wanneer het College thans het ontwerp zonder meer 
aanneemt. 

, De Voo r z it ter: Een andere weg is nog. dat de 
voorstellers van het amendement, indien ze dat wenschen, 
alsno g het amendement aanvull en. 

De heer Ro e p : Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof ook 
namens de mcde-ondcrteeken3l" cn van het amendement te 
spreken, wanneer ik zeg, dat '\\ij daartoe ook wel bereid 
zijn. Maar het komt mij toch beter voor , dat de Regeering 
zelf nog eens rustig overweegt. 

De heer V an den Bus s (: h c, directeur vall Finan
ciën : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb daar ni et het minste 
bezwaar tegen, aangezien de OJ'donnantie toch eel'st onder 
de nieuwe begrooting in werking zltl treden. 
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(VOORZITTER, ROEP, DIRECTEUR VAN FINAN
CIilN, wd. DIRECTEUR VAN L., N. EN H.) 

De Voo r zit ter: Ik zou willen voorstellen, de verdere 
behandeling van deze zaak uit te stellen tot de volgende 
week. Dan kan worden afgewacht of de voorstellers van het 
amendement dit vervolledigen, dan wel of de Regeering zelf 
wijziging zal aanbrengen. 

De heel' Roep: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik 
goed heb geluisterd, deelt de Regeering mijn opvatting ten 
deze min of meer. Is dat het geval, dan ligt het niet op 
mijn weg om wijzigingen in het ontwerp voor te stellen. 

Denkt de Regeering daal' anders over, dan is mij dat 
even goed, als wij dat dan maar weten j want dan kunnen 
wij de noodige amendementen tot wijzigir>g van het Re
geering-ontwel"jl redigeeren. 

De Voorzitter: Indien tot een week uitstel besloten 
wordt, kunnen wij terzake nog eens het Regeeringsstand
punt hooren, terwijl de leden dan ondershands knnnen na
gaan, of zij amendementen indienen al dan niet. 

De heer Van d en Bus s c 11 c, directeur van Financiën: 
Mijnheer de Voorzittcr! Daartegen heb ik niet het minste 
be'Lwaar. 

De Voo r zit ter: Gaat de vergadering aceoord met 
uitstel van behandeling van dit onderwerp tot de volgende 
week 1 Zoo ja, - dan is aldns besloten. 

Aan de orde is de gew'ijzigde ontwerp
ordonnantie, strekkende tot herziening 
van de bestaande bepalingen op het stuk 
van ij k- e 11 be r ij k va 11 mat e D, ge wie h te Den 
wcegwer 'ktuigen (Ond. 117) . 

Ik wil el' de heeren !)p attent maken, dat 'bij Mem!)rie 
van Antwoord ,wijziging is gebracht in art. 4, art. 5 lid (2), 
art. 7 en art. 19 lid (4), terwijl de artikelen 15, 16 en 17 
omgennmmerd zijn en respectievelijk de nummers 18, 15 en 
16 hebben gekregen. 

Ik geef thans het woord aan den Regeeringsgemachtigde 
om nog mondeling eenige wijzigingen in de stukken aan te 
brengen. 

De heer Bel' nar d, wd. directeur van Landbouw, Nij
verheid en Handel: Mijnheer de Voorzitter ! Er zijn eenige 
fouten in den tekst van het ontwerp en de Memorie van 
Antwoord geslopen. 

In art. 6, sub 7 e, van de ontwerp-ordonnantie, op één na 
den laatsten r egel, moet inplaats van "of" worden gelezen 
"op" . 

Verder moet op blz. 3 van de Memorie van Antwoord het 
antwoord van de Regeering bij art. 13 worden gelezen: 

.. Dezclfde ongelijke verhouding tusschen het op over
treding gestelde aantal dagen hechtenis en het bedrag 
van de boete IJ ••• • •••••••••••••••••••••• • • • •••••••••••• • •• • • •• enz. 

Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 

(wd. DIR. VAN L., N. EN H ., DWIDJOSEWOJO.) 
Op blz. 3 van de Memorie van Antwoord moet verder bij 

hetgeen onder het · hoofd .. A rtikel 15" vermeld staat, in re
gel 3 aehter het cijfer ,,15" het woordje "en IJ. vervangen 
worden dool' een komma, terwijl in dezen r egel achter het 
laatste cijfer .. 16" de punt vervalt en ingelascht wordt : .. en 
artikel 18 wordt artikel 17". Dit houdt dus een wijziging 
in den tekst van het ontwerp in. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzzitter! 
Naar aanleiding van de voorliggende ontwerp-ordonnantie 
zou ik gaarne het volgende onder Uw aandacht willen 
brengen. 

Blijkens het Gedelegeerdenverslag werd door eenige leden 
de wenschelijkheid betoogd om ten aanzien van de begrip
pen .. ijk" en .. herijk" in de wettelijke omschrijving duide
lijk te doen uitkomen, dat daaronder valt zoowel het stel
len van een goedkeuringsmerk als van een afkeuringsmerk, 
omdat in de bepalingen der ordonnantie zelf ook herhaal
delijk van een goedkeuringsmerk en een afkeuringsmerk 
sprake is. In haar Memorie van Antwoord heeft de Re
geering naar aanleiding van bedoeld betoog gezegd,. dat in 
de ordonnantie onder "ijken" uitsluitend wordt verstaan 
het aanbrengen van een gOl .. '<lkeuduf,'Smerk, en dat afkeuren, 
d.W.z. voorzien van een afkcUl"jngsmcrk, meestal slechts 
wordt gedaan over een goedkeuringsmet"k heen, om dit on
geldig te maken. 

Mijnheer de Voorzitter, bij roti rijzen nu verschillende 
vragen, die ik gaarne door den geachten Regeeringsgemach
tigde beantwoord wenseh te zien, te weten : 

1. Is bij onderzoek ten ijk dus afkeuring uitgesloten, 
zoodat afkeuring alleen mogelijk is bij onderzoek ten herijk' 

2. In welke gevallen wordt een afkeuringsmerk aange
bracht niet over een goedkeul'ingsmerk heen Y Immers,. de 
Regeering heeft ten dezen aanzien het woord "mecstaP ' ge
bezigd. 

3. Hoc is een cn ander te rijmen met de door de Re
geering gedane medcdceling op blz. 3 van haar l\femorie van 
Antwoord, dat afkeuringsloon wordt betaald door fabrikan
ten en importeurs, die nieuwe voorwerpen ten ijk aanbie
den? 

Voorts werd blijkens het Gedelegeel'denverslag in ver
band met het bepaalde bij artikel 3 der ontwerp-ordonnan
tie door eenige leden de wenschelijkheid naar voren gebracht 
om de groote centra van bevolking - groote gemeenten, 
groote districtshoofdplaatsen - allereerst in aanmerking te 
doen komen voor de bepaling van het ijkgebied bij r egee
ringsverordening. Volgens dezelfde leden zou de directe in
voering van den maatregel op het platteland aanleiding ge
ven tot ontevredenheid aldaar, omdAt de plattelandsbevol
king de bedoeling daarvan zeker niet begrijpen zou. 

Naar aanleiding hiervan heeft de Regeering in haar Me
morie van Antwoord een opsomming gegeven van de !!c
biedsdeelen, welke tot het ijkgebied bereids zijn inl(elijfd. 
Bij die opsomming mis ik echter enkele belangrijke resi
denties, bv. de r esidentie Soerakarta, een gewest, dat m.i . 
niet minder belangrijk is, zoo niet belangrijker dan het 
gewest Jogjakarta, dat wel ingelijfd is. Ik zou daarom VIl'n 
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(DWIDJOSEWOJO, STOKVIS.) 
de Regeering gaarne nader willen vernemen, of er wellicht 
.een bepaald systeem bestaat voor de inlijving van gebieds
deelen bij het ijkgebied. 

Wat de toepassing van de ijkordonnantie op het platte
land betreft, het komt mij voor, dat - nu krachtens het 
bepaalde bij art. 17 der gewijzigde ontwerp-ordonnantie 
kleinhandelaren en verkoopers daarvan uitgesloten zijn -
die juist niet al te lang op zich behoeft t e laten wachten 
en zulks ter bescherming van de domme massa der bevol
king tegen misbruiken van de meer pientere handelaren 
cn tokohouders, die in grooten getale in de binneulanden 
hun bedrijf uitoefenen. 

Nog geeft het bepaalde bij art. 3 der ontwerp-ordonnan
tie mij aanleiding tot het maken van deze opmerking. 

Waar bij lid 1 reeds is voorgeschreven, dat bij regee
ringsverordening zal worden bepaald, welke maten, ge
wichten, weeg- en meetwerktuigen in het ijkgebied aan 
_ijk en herijk zijn onderworpen of daartoe zijn toegelaten, 
is het naar mijn bescheiden meening overbodig, in lid 3 te 
bepalen dat maten, gewichten, weeg- en meetwerktuigen, 
welke niet behooren tot die, welke op den voet van het 
bepaalde in lid 1 zijn aangewezen, niet tot den ijk of herijk 
worden toegelaten. Zulks is immers vanzelfsprekend. 

Tenslotte heeft de Regeering in haar Memorie van Ant
woord naar aauleiding van de ten aanzien van het bepaalde 
bij art. 5 in het Gedelegcerdenverslag gemaakte opmerking 
te kennen gegeven, dat alleen door fabrikanten en impor
t eurs voorwerpen ten ijk mogen worden aangeboden, dus 
ook alleen door hen afkeuringsloon wordt betaald. Op 
grond hiervan acht de Regeering voor eenige nadere voor
ziening, zooals in het Gedelegeerdenverslag is aanbevolen, 
geen aanleiding aanwezig. 

Mijnheer de Voorzitter I Gaarne zou ik van den geaehten 
Regeeringsgemachtigde willen vernemen, op welk artikel 
dcr ontwerp-ordonnantie bedoelde mededeeling der Regee
ring berust. Ik bedoel de mededeeling, dat alleen door fa
brikanten en importeurs voorwerpen ten ijk mogen worden 
aangeboden. Want het is mij niet mogen gelukken, dat 
artikel in de ontwerp-ordonnantie te vinden, Bovendien is 
meerbedoelde Regeeringsmededeeling m.L in strijd met haar 
antwoord op de in voormeld verslag gemaakte opmerking 
met betrekking tot art. 1, waar zij o.m. zegt: 

"De objecten toch zijn van geheel verschillenden 
aard: algemeen wordt onder ijk verstaan het waar
merken van ni eu we voorwerpen, die dus in den 
regel nog in handen Van fabrikanten of handelaren 
zijn". 

Uit de nitdrukking "in d en regel" moet m.i . worden 
opgemaakt, dat nieuwe ·voorwerpen ook wel in handen 
kunnen zijn van niet-fabrikanten of niet-handelaren. Ik 
hcb gezegd, Mijnheer dc Voorzitter. 

De heer St 0 k v i s: Mijnheer de Voorzitter! Ik wilde 
een enkele opmerking maken, voornamelijk van staatsrech
telijken aard. Dit is de zooveelste ordonnantie, waarbij 
de VTaag zich voordoet; wat wij nu eigenlijk hebben te 
verstaan onder het begrip "rcgeeringsverordeuing " . Ons 

(STOKVIS.) 
geacht medelid van den Volksraad, Mr. Jonkman, heeft 
het probleem aan de orde gesteld, of de Regeering bevoegd 
is om l'cgeeringsverol'dcningcn uit te vaardigen, ook wan
neel' de bevoegdheid daartoe niet telkens bij wet, algemee
nen maatregel van bestuur of ordonnantie. uitdrukkelijk is 
gegeven. Hier doet zich al het eerste en laat ik zeggen 
,'ool'naamste probleem voor omtrent den aard van de regee
l'ingsverordening en de bevoegdheidsgrCl12en, die daarbij 
aan den Gouverneur-Generaal zijn te stellen. Maal' nu wij 
in deze ontwerp-ordonnantie ook lezen over uHvoerings
vool'schriften bij regeeringsverordening, doet zich voor mij 
ook de Vl'aag voor, wat eigeulijk onder l'êgeeringsverorde
nillg moet worden verstaan, ook wanneer tot uitvaardiging 
daarvan machtiging bij een wet, bij algemeenen maatregel 
van bestuur of bij ordonnantie wordt gegc Ycu. 

De llitvoeringsvool'schl' iften, die gegeven zullen moeten 
worden krachtens deze ontwerp-ordonnantie, zullen niet 
alleen ter regeling worden gelaten flan de regeeringsveror
den ing. In art. 3 wordt n1. ook aan den Gouverneur-Gene
raal uitvoeringsbevoegdheid gegeven en wel in het tweede 
lid , terwijl in art. 3 eerste lid bij "regeeringsverordening" 
uitvoeringsvoorschriften zullen moeten worden gegeven en 
in art. 17 uitvoeringsvoorschriiten weer worden overgelaten 
aan den dirccteur van Landbouw. 

Nu zou ik van de Regeering wel eens gaarne willen ver
nemen, wat zij hier precies verstaat onder regeling bij 
"regeeringsverordening". Wat is nu precies het verschil 
tusschen een regeling bij "regeeringsverordening" en ecn 
regeling door den GouverneUl·-Generaal. 

Wij weten uit art. 22 (24) van de wet op de I. S., dat VOOl' 
een regeeringsverordening verplicht overleg met den Raad 
van Indië zal moeten geschieden, maar een dergelijk ver
plicht overleg is ook voorgeschreven ten aanzien van "alle 
instructiën en reglementen, het algemeen of gewestelijk be
stuur betreffende" en daaronder MI wellicht ook veel val
len wat de Gouvernçur-Generaal ni e t krachtens bevoegd
heid bij regeeringsverordening voorschrijft. Wat is dus nu 
het versehil tusschen een regeeringsverordening en een uit
voerings voorschrift, dat zonder meel' aan den G-ouverneur
Generaal is overgelaten ! VaÜ een opdracht aan den direc
teur van JJandbouw, als in art. 17 van deze ijkordonnantie 
vermeld - ook een uitvoeringsregeling - ook niet onder 
het begrip "Regeeringsverordening" ! Het lijkt mij het beste, 
dat al wat men aan uitvoering aan den ol'donnantiewetgever 
wenscht te onttrekken, of waarvan de ordonnantiewetgever 
geen gebruik wenscht te maken, wordt overgelaten aan een 
Regeeringsverordening. Dan weet men tenminste, dat deze 
f iguur het uitvoerend apparaat is voor den ordonnantie
wetgever en dan kan in de Regeeringsvel'ordening zelve 
worden medegedeeld, of de Gouverneur-Generaal, dan wel 
eenige lagere autoriteit, de uitvoering zal regelen. Maar 
nu wordt èn in èn buiten de wet het hegrip Regeeringsver
ordening vervaagd, en het is juist in deze jonge wetgevende 
practijk van ons College gewenscht, dat daaromtrent vast
heid bestaat. Kan de geachte Regeeringsgemachti gde mij 
thans reeds wellieht eenige opheldering geven dan zal ik dit 
zeer waal'deeren maar ook zal het ik waardeeren, wanneer 
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(STOKVIS, FRUIN.) 
de Regecl'ingsgemachtigde zich hierover nog eens terdege 
zal wi ll en bedenken. 

De heer Fr u i 11: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen 
beginnen met een woord van waardCe1'Îllg over deze nieuwe 
ordonnantie te zeggen} omdat daarbij rekening is gehouden 
met verschillende wensehen, die in den loop der tijden in 
den Volksraad zijn voor~braeht. Maar daarmede houdt dan 
ook grootendeels mijn waardeel'ing op en met den heer 
Dwidjosewojo meen ik, dat aan deze ordonnantie toch wel 
enkele ernstige fouten kleven. De heer Dwidjosffiyojo heeft 
zich meer in vragenden vorlll uitgedrukt) ik zou het eigen~ 
lijk in meel" positieven vorm willen doen. 

Het gaat b~ mij in de eerste plaats om de vraag: is het 
geoorloofd aan de hand van deze nieuwe ordonnantie, een 
afkeul'ingsmel~k te stellen op voorwerpen, die ten ijk of ten 
herijk worden aangeboden j En in veI'band met het antwoord, 
dat de Regeering in . haar Memorie van Antwoord heeft 
gegeven, ben ik tot de conclnsie gekömen, dat het stellen van 
een afkeuringsmerk niet gewettigd is, m.a.w., dat wanneer 
de betrokken ambtenaar een arkeuringsmerk stelt op een 
voorwerp, dat ten ijk of ten herijk wordt aangeboden, hij 
zich schuldig Inaakt aan zaakbeschadiging en dus onder de 
strafwet valt. 

Ik wil dit denkJbeeld ,vat verder ontwikkelen en dan staat 
in de eerste plaats vast, dat volgens de opvatting van de 
Regeering onder ijken ruet wordt verstaan het stellen van 
een afkeuringsmerk. De Regeering heeft dat gezegd in de 
Memorie van Antwoord. Daaruit volgt dat het stellen van 
een afkeuringsmerk ook niet mag geschieden in een jjkge
bied, want een ijkgebied is dat gebied, waar geijkt mag 
worden . 

WamlCCl' dus door dcn Gouverneur-Generaal een bepaald 
gebied wordt aangewezen als ijk gebiccl mag daar eventueel 
wel geijkt worden, d.w.z. een goedkeuringsmerk worden 
gesteld, maar geen afkeuringsmerk. 

Nu hoop ik, dat de geachte Regeeringsgemachtigde, wan· 
neer hlj mij beantwoorden zal, mij niet verwijzen zal naar 
art. 3, waarin het woord "afkeuringsmerk" voorkomt, of 
naar art. 17, waarin eveneens datzelfde woord wordt ver
meld, want, Mijnheer de Voorzitter, het betreft daar een· 
voudig uitvoeringsmaatregelen, die ervan uitgaan, dat het 
stellen van een afkeuringsmerk wettelijk is geregeld. Maar 
waar dat nu niet geregeld is, zal men niet mogen conclu
deeren, dat de betro\tlken ambtenaar een afkeuringsmel~k 

mag stellen. 

Ik voel mij in dat opzicht sterk, omdat de tegenwoordige 
ordonnantie deze 'zaak uitdrukkelijk regelt en wel in art. 
13, waarin wordt gezegd, dat, wanneer een voorwerp voldoet 
aan de gegeven voorschriften, men er een goedkeuringsmerk 
op mag stellen, terwijl, wanneer een voorwerp niet voldoet 
aan de eischell, meu el' een afkeuringsmerk op stelt. 

N.a.v. dit artikel moet ik nog even terugkomen op het 
antwoord van den Regeeringsgemachtigde in verband met 
art. ], want wat blijkt nu' De Regeeri ngsgemaehtigde neemt 
in art. 1 aan, dat het stellen van eeu afkeuringsmerk alleen 

(FRUIN.) 
maar gebruikelijk is bij herijk, dus niet, wanneer voor
werpen voor de eerste maal ten ijk worden aan ge/boden. 
Alleen, wanneer zi j reeds een goedkeuringsmerk hebben. 
Iean daarover een afkeuringsmerk worden gesteld. In 
verband hiermede zou ik in de eerste plaats willen opmerken, 
dat dan blijkbaar de tot nu toe gevolgde regeling in fla· 
granteu strijd is met de uitdrukkelijke bepaling, dat altijd 
een afkeuringsmerk moet 'Worden gesteld, wanneer een voor
werp niet voldoet aan de gestelde eischen. 

In de tweede plaats volgt rut het antwoord van de Re· 
geCl'i ng, dat zij zelf niet goed weet, waarop het recht van 
het stellen van een afkeuringsmerk bij de voorgestelde 
ordonnantie berust. Het eeruge dat de Regeering weet te 
doen, is te verwijzen naar het bestaand gebrruk, dat in 
strijd is met de wet; naar een bestaande bepaling kan de 
Regeering niet verwijzen, want Zij kan niet zeggen : 
op grond van dat en dat artikel is een ambtenaar gerech. 
tigd een afkeuringsmerk te stellen en hij is gerechtigd 
zulks te doen in dat en dat geval. 

Gesteld, dat men met de Regeering zou medegaan, door 
te zeggen: het stellen van een afkeuringsmerk volgt rut de 
ordonnantie. Maar dan zal in ieder geval toch moeten 
worden geregeld, in welke gevallen ecn afkeuringsmerk 
moet worden gesteld en in welke gevallen niet. De Re· 
geering is van meening, dat dit alleen moet geschieden bij 
herijk, maar als men zoekt, waar dat geschreven staat, dan 
is dat nergens in de ordonnantie te vinden. 

Mijnheer de Voorzitter! Dat is de eerste opmerking, die 
ik zou willen maken i de paar andere zijn van meer on· 
dergeschikt belang. 

Er heeft een aanvulling van art. 7 plaats gehad met de 
woorden "en in de gevallen bedoeld bij artjkel 5." 

Maar het komt mij voor dat verznimd is, diezelfde wij· 
ziging ook aan te brengen in de artikelen 9 en 1l. Deze 
artikelen handelen over hetzelfde onderwerp, maar naar 
mijn idee is verzuimd de wijziging die is aangebracht in 
artikel 7, ook daar te insereeren. Ik zou van den Regee· 
ringsgemachtigde alsnog gaarne vernemen of het de beo 
doeling is, dat die wijzigingen alsnog worden aangebracht. 

Als slotopmerking zou ik het nog willen hebben over de 
nieuwe tarieven. De Regeering heeft ons medegedeeld dat 
de kleine neringdoenden zoo min mogelijk zullen betalen. 
Nu is mijn vraag, of een dergelijke mindere betaling dool' 
de kleine neringdoenden moet gaan ten koste van de groot· 
handelaren, die voorwerpen ten ijk aanbieden, 111 . 11. w. 

of deze tarieven worden verhoogd ten behoeve van 
andere tarieven. Ik vraag dit omdat naar mijn idee het 
vooral in het overgangstijdperk, waarin wij op het oogen
blik leven noodig is, dat de tarieven over het algemeen zoo 
laag mogelijk blijven. Ik ben eenigszins ongerust, dat 
dit niet het geval zal zijn, ook al is het de bedoeling, niet 
verder te gaan dan den kostprijs. In de Memorie van Ant
woord worden namelijk gebruikt de woorden "de tarieven 
op te voeren" en wel njet hooger op te voeren dan den kost
prijs, hetgeen erop zou wijzen dat het dus de bedoeling is, 
de tarieven te verhoogen. 
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De Voo r zit ter: Wat U hebt gezegd over het af

keuringsmerk is niet <>pgenomen in het Gedelegeerden
verslag. 

De heer Fr u in: De aanleiding tot die opmerking is 
gelegen in de Memorie van Antwoord, Mijnheer de Voor
zitter. De Regeering heeft medegedeeld, wat onder ijk 
moet worden verstaan en ik veronderstel, dat daaronder 
niet valt het stellen van het afkeuringsmerk. 

De heer Koe s 0 e m 0 0 eta y 0: Mijnheer de Voor
zitter! In het Gedelegeerdenverslag is gevraagd, de lnland, 
sche goudsmeden vrij te stellen van de verplichting om 
zich weegwerktuigen voor fijne weging aan te schaffen, 
evenals de Chineesche apothekers. 

De Inlandsche smeden zijn menschen van heel weinig 
financieele draagkracht, zij worden voor hun bedrijf dik
wijls aangeslagen voor slechts f 15.- of f 20.- 's maands 
inkomen, hetgeen neerkomt op een jaarlijksch inkomen van 
f 1BO.- à f 240.-. Ik heb mij door een deskundige laten ver
tellen, dat weegwerktuigen vaar fijne weging minstens 
f 100.- zullen kosten. Als daarbij nu nog komt dat ook nog 
zal moeten worden betaald voor den ijk en eventueelen hcrijk 
van die fijne werktuigen, dan ben ik bang, dat het bedrijf 
voor verschillende kleine Inlandsche goudsmeden onmoge
lijk zal worden gemaakt. Daarbij komt nog, dat de Inland
sche goudsmeden menschen zijn, die niet een zoodanige ont
wikkeling hebben, dat ze met fijne werktuigen kunnen om
gaan, evenals de apothekers. Ik vrees dus, dat die 
werktnigen in handen van de smeden al spoedig ontsteld 
znllen geraken, hetgeen weer aanleiding zal kunnen geven 
tot herijk en afkeuring. 

Ook zie ik in de aanschaffing van fijne weegwerktuigen 
niet zooveel nut, daar de lnlandsche bevolking, waaronder 
de Inlandsche goudsmeden hun cliëntèle tellen, en die 
door deze ordonnantie moet worden beschermd, op weging 
met weegwerktnigen voor fijne weging toch geen controle 
kan uitoefenen. 

In de Memorie van Antwoord zegt de Regeering, dat 
het persoonlijk belang moet worden opgeofferd aan het 
algemeen belang. Ik ben het niet met de Regeering eens, 
dat het hier zuiver een persoonlijk belang betreft. Wij kun
nen het betreuren of uiet, maar op het oogenblik spa"rt 
de bevolking in den vorm van preciosa en gaat dikwijls 
naar de goudsmeden om reparaties of verbeteringen te 
laten aanbrengen, zoodat de Inlandsche goudsmeden in de 
desa als het ware kunnen worden beschouwd als make
laars in de objecten van den spaarzin van de bevolking. 

Wordt het den kleinen lnlandsche goudsmeden onmoge
lijk gemaakt hun bedrijf voort te zetten, dan ben ik bang, 
dat de concurrentie in de desa zal verminderen en de In
land.che bevolking daarvan de dupe zal worden. Daarom 
zou ik de Regeering in overweging willen geven de Inland
sche goudsmeden - evenals dat het geval zal zijn met de 
Chineesche apothekers - vrij te stellen van de verplichting 
zich weegwerktuigen voor fijne wegingen aan te schaffen. 
Zij moeten hun weegwerktuigen natunrlijk toch nog altijd 

(KOESOEMO OETOYO, VAN HELSDINGEN, VOORZ.) 
laten ijken en herijken, maar het zal dan niet noodig zijn, 
dat zij de dure weegwerktuigen voor fijne wegingen moeten 
koopen . 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van Hel sdi II gen: Mijnheer de Voor
zitter! On. geacht medelid, de heer Stokvis, heeft hier 
een zeer belangrijke aangelegenheid ""ngesneden. Ik 
voor mij ben met hem van meening, dat het inderdaad 
noodig is, dat wij meer klaarheid krijgen in de beteekeuis 
van wat begrepen moet worden onder Regeeringsverorde
ning, Gouvernements Besluit, enz. Maar ik twijfel er aan 
of dit oogenblik - en vooral door dezen Regeeringsge
machtigae - voor de bespreking van een dergelijke belang
rijke kwestie, wel het meest geschikte en gewenschte is. Mij 
dunkt, dat dit een punt is, dat het algemeen Regeerings
beleid betreft en wij daarom beter de tegenwoordigheid van 
een anderen Regeeringsgemachtigde knnnen afwachten voor 
de behandeling van deze zaak. Dat zou op zichzclf 
al pleiten voor een uitstel van de bespreking van dit 
punt. Daarbij komt nog, dat de heer Jonkman een ·vraag 
heeft ingediend, deze aangelegenheid rakende, die in de dag
bladen heeft gestaan, evenals het antwoord, dat de Regee
ring daarop heeft gegeven. Nu veronderstel ik, dat dit ant
woord den heer Jonkman niet geheel bevredigd zal hebben, 
zoodat verwacht kan worden, dat hij in de a.s. voorjaarszit
ting van den Volksraad op deze zaak nog zal terugkomen_ 
In verband hiermede lijkt het mij wenschelijk, die kwestie 
hIer t4ans niet te behandelen, maar die behandeling uit te 
stellen, totdat de Volksraad weer in pleno l:ijeen is. Dan. 
kan dit onderwerp nader worden bepleit. 

De V"or ,zitter: Ik g.eloof, dat de heer Stokvis in 
die richting ,al een hint heeft gegeven. 

De heer Van H e I 's din gen: Het is mijn bedoeling, 
die hint nader te onderstreep en. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zon voorts nog gaarne een 
enkele opmerking willen maken. Het heeft mij getroffen 
- tronwens, dat is altijd zoo geweest - dat wij de vragen 
van de Volksraadsleden aan de Regeering en het antwoord 
daarop altijd slechts uit de dagbladen leeren kennen. Ik 
zou willen vragen, of 'het niet mogelijk is, dat v<>ortaan 
dergelijke vragen 'van Volksraadsleden en het antwoord 
van de Regeering daarop worden geroneographeerd en ons 
toegezonden. 

De Voo r zit ter: Daartegen bestaat geen bezwaar,. 
maar het geldt hier louter individueele vragen van V"lks
raadsleden, die later in de Handelingen worden opgeno
men. 

De heer V a n Hel sdi n gen: Zeker, maar dat is· 
veel later. Dergelijke vragen en de antwoorden daarop
kunnen indireet eveneens van groot belang .zijn voor ue 
andere leden van den Volksraad. 
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De Voo I' zit tel': Deze kwestie heeft met de aan de 
orde zijnde ontwerp-ordonllantie toch eigenlijk niets te 
maken; bet komt mij daarom beter voor eventueel bij een 
geschikter gelegenheid op deze kwestie terug te komen. 

De heel' Ki è s: Mijnh eer de Voorzitter! Ik stel er prijs 
op mede te deelen, dat ik gaarne mijn steun zal geven aan 
de ontwerpwol'donnantie, zooals ze nu na de kleine wijw 
zigingen, gevolg van onze opmerkingen in het Gedelegeefw 
denvcrslag, :lal Illidel'l. • 

Met den heel' ),' ruin breng ik daarbij gaarne hulde aall 
het betroldccn depa l'temcntsbul'cau, dat zoo spocdig en met 
zooveel oprechte welwillelldheid is tegemoetgekomen aan 
hetgeen terzake van het ijkweze~ ten vorige jare ill den 
Volksraad werd opgcmerkt. 

Ook wil ik vanuit dit College eens een woord van hulde 
richten tot de leiding en het personeel van het ijkwezen, 
dat de invoering van den ijk, waarvan in den beginne eenige 
moeilijkheden werden verwacht, met tact heeft weten tot 
stand te brengen, zonder dat de handelaren daarvan over
matigen of althans Ol1gcJ'cchtva;t'digden last ondervonden. 

Wat de staatsrechtelijke kwestie aangaat, die door dell 
heel' Stokvis is opgeworpen, zou ik met den heer Van Hels
dingeIl willell voorstell en, die op te lossen buiten de regeling 
thans vun wat het praktische leven aan verbetering der 
bestaallde IJk-ordonnantie dadelijk nooclig of wenschelijk 
h eeft doen blijken. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De heel' Man dag ie: Mijnheer de Voorzitter! Er is, 
o.a. dool' dcn heel' Ratn I,angie, reeds gewezen op cle ur
gentie tot invoering van de ijkordonnantie in de residentie 
l\1enado, in verband met de vele knoeierijen met weeg
werktui gen, enz., UUOl' de elkaar beconcurreeJ'endc klein
handelaren . 

Ik zou daarom clen geachten Rcgeeringsgemachtlgde wil
len verzoeken, het daarheen te willen leiden, dat de resi
dentie Mellado ook tot ijkgebiecl wordt verklaard. 

De Voo r zit tel': Is de Regeeringsgemachtigde wel
licht bereid, dadelijk te antwoorden j 

De heer B e l' n ar d, wd, directeur van Landbouw, Nij w 
verheid en Handel : Mijnheer de Voorzitter! Indiell zullts 
mogelijk is zou ik gaarne een uitstel willen vragen van on· 
geveel' een half uur. 

De Voo l' z it t e J': I n verband hiermede stel ik de VCl'w 
gad el'in g VOO1', thans te pauzeeren en daarna de verdere 
behandeling van de"e ordonn antie voort te zetten. 

De notul en van de vorige openbare vel'gadcring, die ter 
inzage hebben gelegen, wOl'den goedgekeurd. 

De vel'gadering wordt te 10,17 uur v.m. voor eenigen 
tijd geschorst en daarna h ervat. 

Hande lingen. Zittingsjaa r 1927- 1928. 

(wd. DIRECTEUR VAN L., N. EN H.) 
De heol' Bel' nar d, wel. ilircct(>ur van l:"anelbollw, Nij~ 

verheid en Handel : Mijnheer de Voorzitter! De redactie 
del' ontwerp-ordonnantie bieclt inderdaad vCl'schillende 
moeilijkheden, di e het gcyolg zijn van de taalkundige d cn~ 

ni t ie van het wOOl'cl " ijken " . rJ1{(:'1l is h('t "OOJ'zicn van 
mcet- en wecgwcl'ktnigcll "an een gocdkCtl l'i ngsmc l'k. Daa r
bU is dus geen sprake va n een afkcuringsmcl'k en indcl'daad 
wo rdt in den r egel ook geen afkeul'in gsmc l'k ilangebracht, 
behalve in sommige geva lle n, als het noochakelijk is, bv. om 
eon goed keuringsmc rk te vernietigen. H et is echtcl' naoelig, 
bij wijze vun ovcl'gangsmaatreg'cl van een afkcUI'in gsmcJ'k 
gebruik t e maken, omdat in de ovcl'gangspcl'jl>d c sommi ge 
voorwerpcn zgn. " herijkt" moeten wOl'den, terwijl ze eigcn
lijk "geijkt" worden - dat betreft dan oudc voonverpcn, 
die r eeds in gebruik zijn geweest. Dit gesch iedt, zooals 
gezegd, uitsluitend in de ovcrgangsperiode en zal natuur
lijk daarna niet mee l' gebeuren. In den I'egel wordt de ijk 
van nieuwe voorwerpen, indien deze niet aan de eischen 
voldoen, geweigerd; het zou mogelijk zijn, ze van een af
keuringsmerk te voorzien, doch dit geschiedt niet, omdat 
bedoelde voorwerpen in vele gevallen kunnen worclen ver
beterd. Het personeel van het ijkwezen helpt dikwijls de 
personen, die een VOOI'wel'p ten ijk aanbieden, om dit te 
verbetCl'cn, bijvoorbeeld bij het justee l'en vall gew ichten, 
enz. Strenge voorschriften in deze kunnen moeilijk wOl'den 
gesteld, daar het gewenscht is, de nieuwe ordonnantie niet 
al te streng toe te passen, teneinde clen handel zoo mill 
mogelij k te belemmeren. 

De heer Fruin heeft opgemerkt, dat in art. 1 nergens 
wOI'dt gcspl'oken van een afkeuringsmeJ'lc Het schijnt 
zccr wcl mogelijk - cu ik ben gaarne bereid, dC7..e kwestie 
nog te bcstuclecren - in :u't, 1 bij de definitie vl\n herijk 
na. het woord "stempelen " C'ellig'e wool'den in te voegen en 
wel b.v . . ,met een goed- of afkeuringsmel'l< " . Dit zou mis
schien aan het bezwaar van den heer Fruin gedeeltelijk 
tegemoetkomen. 

Er werd voorts opgemerkt, dat volgens de Memori e van 
Antwoord alleen door fabrikanten en importeUl's nieuwe 
voorwel'pen ten ijk mogen worden aangeboden, Dit is 
inderdaad een minder juiste uitdrukkin g en in de ordol1w 

nantie is dit ook ni et gezegd
J 

maar in de practijk r.a l het wel 
altijd zoo zijn, omdat voorwerpen ni et in den handel mogen 
worden gebl'aeht, voordat zij geijkt zijn. Het zu llen dus 
alleen de importeurs en fab,'ikantell zijn, die ni euwe voor
werpen ten ijk aanbieden. 

Ook werd gev raagd, of cr f'en bepaald systeem bestaat 
voor inlijving van gebiedsdeel en bij het ijkgebi ed. 

In de ee l'ste plaats komen de groote bevolkingseentr'u aan 
de bew't, want (1(> Rrg'rering hceft zce l' ,:rocd begrepen, dat 
het lastig zou zUn ten plattelmldc, waur de menschen nog 
niet kunnen h17,icn, wat het doel del' Ol'donnantie is, de7A1 
\jkol'clonnanti e direct in te '"Oel·cn. In de g' l'oote ('CI1tI'U, waar 
de behocîte het gl'ootst is, zal de ol'donllnnti e echter zoo 
spoedig' mogelijk in gevoerd worden. Zooveel mogelijk zal 
daarbij overleg worden gepleegd met de hoofden van ge
westelijk bestuur, Bovendi en is natuurlijk de personeels
voorziening een zeel' belangrijke facto!' , want de ambtenn.· 
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. (wd. DIRECTEUR VAN L., N. EN H.) 
ren van het ijkwezen kunnen slechts geleidelijk opgeleid en 
aangesteld worden en eerst wanneer het benoodigde perso
neel beschikbaar is, kunnen meer ijkgebieden geopend 
worden. 

Op het kantoor voor het ijkwezen is een l.ijst van urgentie 
opgesteld voor de nieuw te openen ijkgebieden. De residentie 
So~rakarta staat bijv. voor het volgend jaar op die lijst. Er 
zUn voorts reeds verschillende aanvragen voor Menado bin
nengekomen en de invoering van de ijkol'donnantie zal voor 
dat gewest zoo spoedig mogelijk geschieden; als voorloopige 
maatregel wordt overwogen om i,eder jaar ceu ambtenaar 
van het ijkwezen naar Menado te stnren, teneinde in ieder 
geval voorloopig in de behoefte te \"oorzien. 

Dan is ook betwijfeld, of artikel 3 sub (3) wel noodig 
is, maal' in de practijk is gebleken, dat voor enkele uitzon
deringsgevallen aan die bepaling behoefte bestaat. 

De vraag van den heer Stokvis is van zeer algemeenen 
aard en het zon mij moeilijk vallen, die te beantwoorden. 
Het lijkt mij daarom beter, deze kwestie desgewenseht onder 
de oogen te zien bij een andere gelegenheid, waarbij een 
meer desktmdige Regeeringsgemachtigde voorlichting kan 
verschaffen. De wijze, waarop de uitvoering van deze or
donnantie voor de verschillende regelende autoriteiten 
is geregeld, is, dunkt mij, duidelijk genoeg in de Memorie 
van Antwoord aangegeven. 

De heer Fruin meende, dat men in een ijkgebied ruet mag 
herijken, maar ik geloof, dat dit een minder juiste opvatting 
is, want in artikel 1 van het ontwerp wordt llitdntkkelijk 
gezegd, dat onder ijkgebied worden verstaan: 

"De gebiedsdeelen, wnar de verplichte ijk en herijk 
van maten gewichten en weeg- en meetwerktuigen is 
ingevoerd)' j 

De heer Pl'uin heeft verder ook nog een vraag gesteld 
over de tarieven. De tarieven, die bij Regeerings-verol'ae
ning worden vastgesteld, zullen niet alleen de oude tarie
ven niet overschl'ijden, maur integendeel vqat' den kleinen 
man lager zijn. 

De Regeering heeft er niet het minste bezwaar tegen om 
de wijziging, in art. 7 bij de l\IIemorie van Antwoord aau
gebracht, ook in 3rt. 9 aan te brengen . 

Ik wensch vel'der den heer Kiès te bedanken voor zijn 
waal'deering van het personeel van het ijkwezen. lnder
dand heeft dat personeel altijd zijn best gedaan om de or
donnantie zoo soepel mogelijk toe te passen. Tot nu toe is 
in dit opzicht weinig of geen last ondervonden cn ik kan 
de vergadering verzekeren, dat het in de toekomst met de 
nieuwe ordonnantie ook niet het geval zal ~ijn. 

\Vat de vraag van den heel' Oetoyo betreft, de bedoeling 
van de ijkordonnantie is natuurlijk, den koopet· te bescher
men en het is zeker gewenscht, ook een persoon, die goud 
koopt, te beschel'men. Voor de handelaars in sieraden, die 
per gewicht verkoopen, moeten de toestellen voor fijne we
ging dus wel verplichtend worden gesteld, ook voor de 
klein-handcJal'cll. Ik meen niet, dat deze bepaling voor de 
kleine goudsmeden zeer bezwaarlijk zal zijn, omdat men in 
de kampongs in de kleine goudsmederijen in het algemeen 
niet weegt. Uit den aaTd der zaak zullen zij dan niet ver-

(wd. DIRECTEUR VAN L., N. EN H., DWIDJOSEWO
JO, STOKVIS.) 
plicht zijn die dure toestellen te koopen. Ik geloof, dat 
door een soepele toepassing van de ordonnantie zich geen 
moeilijkheden zullen voordoen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik meen hiermede de belangrijk
ste vragen beanbWoord te hebben. 

De heer D w i d jo s e W 0 jo: Mi.inheer de Voorzitter! Het 
antwoord van de Regeering op de door mij gestelde vragen 
bevredigt mij uiet geheel, o.a. betreffende mijn opmerking 
omtrent art. 3. Dat lid 3 van dat artikel overbodig is, is 
wel door den Regeeringsgemachtigde erkend, maar ik kan 
uiet begrijpen, dat hij togelijk gezegd heeft, dat dit lid in 
de praktijk noodig is gebleken. Ik zou dus hieromtrent nog 
gaarne nadere opheldering wenschen. 

Verder ben ik ook niet bevredigd over het antwoord op 
mijn vraag, hoe een en ander te rijmen is met de door de 
Regeering gedane mededeeling op blz. 3 van haar Memorie 
van Antwoord, nl. dat afkenringsloon moet worden betaald 
door fabrikanten en importeurs, die nieuwe voorwerpen ten 
ijk aanbieden. Wanneer ik den Regeeringsgem,\chtigde goed 
begrepen heb, bestaat afkeuring bij het onderzoek ten ijk, 
behalve in de overgangsperiode, niet. Fabl'iJ{anten en han
delaars zullen dus niet betalen voor het afkeuren van de 
voorwerpen die ten ijk zij n aangeboden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ook heb ik geen antwoord ge
hoord op mijn vraag, op welk artikel der ordonnantie de 
mededeeling der Regeeriug berust, dat alleen door fabri
kanten en importeur~ nieuwe voorwerpen ten ijk mogen wor
den aangeboden. Naar dit artikel heb ik tevergeefs gezocht. 

Ik dank U" Mijnheer de Voorzitter! 

De heer St 0 k v is: Mijnheer de Voorzitter! El' is mij 
wel niet direct, maar dan toch zijdelings het verwijt gedaan, 
dat ik een kwestie aan de orde zou hebben gebracht, nl. het 
karakter van Regeeringsvcr-ordenlngen, welke min of meer 
buiten de orde was. 

Het werd mij aangerekend, omdat ik van den Regeerings
gemachtigde, die de thans 'aan de orde zijnde ontwerp-ordon
nantie verdedigt, een juridisch betoog vergde, terwijl zijn 
deskundigheid zieh in een andere richting bewoog. Zoo als 
reeds door U, Mijnheer cle VoorzittCl', werd opgemerkt, heb 
ik echter al dadelijk el' in berust, indien de Regeeringsge
machtigde de zaak nog eens nader zou willen overwegen. 

Maar ik moet toch ontkennen, dat ik een onderwerp zou 
hebben aangesneden, dat hier niet aan de orde zou mogen 
worden gesteld. De vraag van den heer Jonkman heb ik 
slechts zeer terloops geaccentueerd. Ik heb gezegd : bij 
hem gaat het om het karakter der TegeeringsverOrclening 
b u i ie II de wet, maar hier hebben wij de vraag over 
een regecringsverordening i n de wet. E'n omdat hier 
verschillende machten voor uitvoering werden aangcwe'.len 
heb ik gevraagd : wat is voor ons nu eigenlijk een regee
ringsverordening! Ik ben door den Regeeringsgemaehtig
de terloops verwezen naar de Memorie van Antwoord, 
waar ik een bescheid zou moeten vinden omtrent hetgeen 
ik heb -gevraagd, maar juist omdat ik gevoelde, dat deze 
geaebte Regeeringsgemaehtigde op dit gebied niet speciaal 
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deskundig kon worden geacht, heb ik zelf over de Memorie 
van Antwoord gezwegen, al is deze voor mij niet bevrecli. 
gelld. Alleen hnd ik wel mogen verwachten - en nu wend 
ik mij niet tot welken Regeel'ingsgemaehtigde ook, maar 
tot de Regeering - dat, waar het vraagstuk in de stukken 
is behandeld en het hiel' naa r mijn meening een zaak van 
bijzondel'e staatsrechtelijke beteekenis betreft , de Regee
ring 66k een van haar gemacht igden zou hebben gezonden, 
die het College volkomen deskundig te woord had kunnen 
staan. Dat zou niet alleen aangenaam zij n geweest voor 
den geachten Regeeringsgemachtigde, die thans voor het 
eerst v66r ons staat, maal' ook voor ons College nut hebben 
gehad. Intusschen kan de geachte Regeeringsgemachtigde 
van thans ervan overtuigd zijn, dat ik hem een hartelijker 
welkom toewenschte, dan hij wellicht uit mijn rede in eer
sten termijn heeft kunnen concludeeren. 

De heel' Fr u i 11: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan de ge
achten Regeeringsgemaehtigde in het algemeen erkentelijk 
zijn voor de aandacht, die hij heeft willen besteden aan de 
enkele opmerkingen, die ik heb gemaakt. Uit zijn antwoord 
h eb ik in de eerste plaats begrepen, dat hij er geen bezwaar 
tegen heeft, om bij de definitie van "herijk" ook op te ne
men dat daar onder ook va1t het stellen van het afkeurings
merk. Ik heb van den Regeeringsgemaehtigde echter wèl 
gehoord, dat hij daartegen geen bezwaar heeit, maar ik zou 
nu ook gaarne vernemen of hij er voor zal zorgen, dat de1.o 
aanvulling inderdaad zal worden aangebracht, want als hii 
dit niet doet, zal ik het misschien moeten doen door middel 
van een amendement. 

In de tweede plaats - maar dat is in ieder geval op het 
oogenblik niet van zoo heel veel belang - heb ik geconsta
t eerd , dat wat tot nu toe gedaan is, d .W.z. het stellen van 
het aikeurin!(Smerk bij herijk, eigenlijk in strijd is met d,' 
bestaande wet. Ik wil daar thans echter niet verder op in
gaan. Wij kl'\i gen nu een nieuwe ordonnantie en deze stl'\id 
met de wet za I dus in de toekomst verdwijnen. 

Ik moet echter nog opkomen tegen iets, dat mij door den 
Regeerin!(sgemachtigde in de schoenen is geschoven, n.1. dat 
ik zou hebben ~ezegd , dat de herijk niet op de wet zou zij1l 
gegrond. Dat heb ik niet gezegd . Ik heb alleen als mijn mee
ning te kennen gegeven, dat het stellen van het aikeurin~s
merk niet op de wet gegrond was. 

Ten slotte hen ik den geaclltcn Regcm'ingsg'emachtigde 
dankbaar voor zi.in mededeeling over de tarieven, waarmede 
ik ben voldaan. 

De heer Ko e S 0 e m 0 0 et 0 y 0: Mijnheer de Voorzitte, ! 
Als ik den RcJtecl'ing's~emachtigde goed begrepen heb li f,(t 

het in de bedoeling van de Regeering, althans niet alle In
landsehe goudsmeden te verplichten, zich een wee!(werktuig 
voor fijne weging aan te schaffen, omdat volgens den Rege')· 
rin~gemachtigde prociosa toch niet b\i gewicht worden vcr
kocht. Indien deze opvatting juist is, ben ik door het rcgeo
ringsantwoord volkomen bevredigd. 

In de tweede plaats zou ik een vraag willen stellen. Ik 
heb mij laten vertellen, dat in Holland de ijk van weegwerk-

(KOESOEMO O'ETOYO, VAN HELSDINGEN, wd. DI. 
RECTEUR VAN L., N. EN H ., VOORZITTER.) 
tuigen reeds is afgeschaft en dat daar het ijken alleen noo
dig wordt geacht voor de gewichten, die daarbij worden ge· 
bruikt. Is dit bericht juist! 

De heer Van Hel sdi n gen: Mijnheer de Voorzit. 
ter! E en verwijt aan den h eel' Stokvis is door mij noch beo 
doeld noch gemaakt. Ik heb alleen mijn meening willen 
bekend stellen, dat in dit college een bespreking van de 
kwestie waarom het ging thans niet wenschelijk moet wor· 
den geacht. Ook al zou zelfs de directeur van Justitie hier 
aanwezig zijn geweest, dan zou ik nog, in verband met de 
vraag van den heer Jonkman, die met deze kwestie indi. 
reet samenhangt, liever een bespreking in den Volksraad 
in pleno willen uitlokken. 

De heet' B e rna r d , wd . directeur van J..Jandbouw, 
Nijverheid en Handel: Mijnheer de Voorzitter J Ik wil hier 
guarne verklaren, dat ik mij wel kan vereenigen met het 
voorstel van den heer Fruin om in art. 1, ni euwe t ekst bij 
de definitie van "herijk", achter de woorden "het opnieuw 
"waarm erken of stempelen", op te nemen de woorden: 
" nlf't (>(>11. g opn - of nfkf'urin gsmerk". 

Ook zullen in verband met de wijziging van art. 7 de ar
t ikelen 9 en 11 moeten worden gewijzigd. 

Mijnheer de Voorzitter ! ' Vat belreft de opmCl'king over 
art. 3. sub 3, moet ik mededeelen, dat het hoofd van het 
IJkwezen overwegend bezwaar heeft tegen het l aten ver
vallen van dit lid. Hij h eeft het daarin bepaalde in som
mi ge uitzonderingsgevallen beslist nooelig. 

Verder is inderdaad niet opgenomen in de ordonnantie 
een bepaling van de strekking, dat nieuwe voorwerpen 
a ll een ten ijk zullen wOl'den aangeboclen dool' fabrikanten 
en importeurs, omdat er waarschijnlijk wel gevallen kun
nen ziin, dat dit door anderen geschiedt. Maar ik heb ge· 
zegd, dat in de praktijk toch uitsluitend door fabrikanten 
en importeurs nieuwe voorwerpen ten ijk zullen worden 
aangeboden, omdat deze voorwerpen, voordat ze in den 
handel worden gebracht, moeten worden geijkt. 

Wat voorts betreft de opmel'king van den heer Koesoemo 
Oetoijo omtrent de goudsmeden, het is inderdaad juist, 
dat, wanneer er geen weging vn n de te vcrlwopcn vool'wer
pen geschiedt, ze ook geen weegwerktni gen noodi g hebben. 
Wanneel' di e gondsmeden zich dus gewoon tevreden stel
len met den verkoop van siel'aden. zondel' die bij het I"e
wicht te vCl'koopen. behoeven ze ook geen weegwerktu igen 
te hebben. Doch wannee r "\j bij het gewicht gaan vel'koo
p en. zullen ze zich ook d e daal'vool' bcnoocli gcle wCl'ktui gen 
moet en aanschaffen . 

Wat betreft d e opmerking, dnt in R oll nnd het ,iken van 
wecgwC'l'ktnigen is af/Icschaft, deze is juist. doch men is 
dna]' nu jnist bezig dell ijk VODI' clie toestellen weer in te 
VO(' l 'e n . 

D e Voo r zit ter: We kunnen thans de ordonnantie, 
<ooals die schriftelijk en ook t\idens deze vel'~aderillg van 
Regeeringswege is gewijzigd, in stemming brengen; ik ver
onderstel althans, dat Cl· geen leden zijn , die in verband 
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30ste VERGADERING - VRIJDAG 20 APRIL 1928. 

Herziening IJkordonnantie. 

(VOORZITTER, DWIDJO):lEWOJO.) 
met het feit, dat tijdens de vergadering van Regeerings
wege wijzigingen zijn aangebracht, de stemming over deze 
ontwerp-ordonnantie tot een volgende vergadering wen
schen uit te stellen. 

Gaat de vergadering ermede accoord, dat de gewijzigde 
ontwerp·ordonnantie thans in stemming wordt gebracht 7 
Zoo ja, - dan is aldus besloten. 

De heer D w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter 1 
Hoewel ik niet geheel tevreden ben met het antwoord van 
de Regeering, zal ik toch mijn stem aan deze ontwerp-or
donnantie geven, omdat art. 17 als het ware de kleine 
neringdoenden van den maatregel uitsluit. 

(DWIDJOSEWOJO, VOORZITTER.) 
De ontwerp.ordonnantie, zooals deze door de Regeering 

schriftelijk en mondeling is gewijzigd, wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voo r zit ter: Ik verzoek .den heeren thans, zich 
naar huu respectieve commissies te begeven ter bespre4 

king van de verdere op de agenda voorkomende onder
werpen. 

De vergadering wordt te 11.26 uur V.m. gesloten. 
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31ste VERGADERJNG - DONDERDAG 26 APRIL 1928. 

ln gekomell stukken. - Wijziging "Herziene ordonnantie op de Inkomstenbelasting ". 

31ste VERGADERING. 

V e l' g a d e l' i n g van Don del' da g 26 Apr i 1 1928. 

(BijeelU'oepingsuur 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijzi ging "Herziene ordonnautie 
op de Inkomstenbelasting". 

V o o \. z it t e l' : MI'. A. NEYTZELL DE WILDE. 

(VOORZITTER, FRUIN.) 
mi aan den Gouverneur-Generaal inzake de heffing van 
rondagelden. 

Wordt tcr inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

De Voo l' zit t e r : A a n deo l' dei s d c voo r t 
z e t t in g der b c h a n d e l i n g van d e g e w ij z i g
deo n t w e l' p-o l' don u a n ti e tot w ij z i gin g va u 
ee n i ge b ep a I i u g e n b -e t r e f fen d e boe k e n
O n d e r z 0 e k e n n a VOl' del' i n g b ij dei n k 0 ID-

st e nb e lasting (Ond 118) 'l'egenwoordi g, met den Voorzitter , 19 leden, te weten . . 
de heeren: 

Aay, Ali )focsa, Blaauw, Djajadiningrat, Dwidjosewojo, 
Fntin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kiès, Koesoemo 
Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, Sehmutzer , 
Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regce l'ingsgemaehtigde : de heer Van den Bussehe. 

De Vo o l' z i t t e l': Mijne HeCt'en! Ik open deze ver-
gnderin g. 

De Secretaris deelt mede. dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeel'ingsbrieven en -beschikkingen : 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 17 

April 1928 No. 24, ter aa nbieding van een ontwerp
ordonnantie tot wijziging van het reglement betreffen
de het reeht tot winning enz. van tin e. d. (Ond. 129) . 

2. Idem van 20 Apl'il ] 928 No. 10, t Ol' aanbiedin g van 
een ontwerp-ordonnantie tot wijzigin g van de ordon
nantie van 18 December 1925 (Stbl. No . 649 ) betref
fende het uitreiken van VC l'glUluin gen tot grond ontgin
nin g aan Inlanders (Ond. 1 30) . 

3. 

4. 

5. 

Deze stukken worden gedrukt. 

Brief van den Gouverneur-Generaal van 16 April 1928 
No. 30, houdende aanwijzing van den Secretaris van 
het departement van Justitie als Regeeringsgemach
ti gde gedurende het aan den Directeur van Justitie 
verleend biullcnlandsch verlof van één maand. 
Verbeterd besluit van den Gouverneur-Genera al van 4 
April 1928 No. Ix, houdende benoeming van den heel' 
Oh. F. Staal'gaard tot Regeerjngscommissaris voor de 
bcstuul'shervol'ming. 
Heslttiten va n den Gouverneur-Generaal van 17 April 
1928 Nos. 2x, 4x en 5x . tot internecrin g van de daarin 
genoemde personen. 

Ik maak het college erop opmerkzaam, dat naar aanlei
din g va n de 'in de vorige vergaderin g gehouden debatten 
bij twecde Nota van Wij zigin gen het derde lid van art. 56 
van het ontwerp nader is gewijzigd. 

De heel' F I' U in: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik 
over het algemeen - en ik geloof ook wel, dat dit het ge
val is met de andere onc1el'teekcnaal's van het in de 'vorige 
vergadering besproken eventueele amendement, - voldaan 
ben ol'er de wijzigingen, dool' den geachten Regeeringsge
machti gde aangebracht in het 1'egeeringsvoorstel, komt het 
mij toch voor, dat dit voorstel nog niet aan aUe daaraan t e 
stellen eisehen voldoet, vooral in verband met de nadere 
toelichting, door de Regeering gegeven. Ik heb hier in het 
bijzonder het oog op de laatste alinea van de bij de Tweede 
Nota van Wijzigingen gegeven Memorie van Toelichting. 
Daal' staat: 

"Eene bijzondel'e voorz iening om dengenc, die den 
aanslag oplegt, het recht te geven den belastingpli ch
ti ge in 1)01'SOOn te doen verschijnen, ook ingeval de ver~ 
tegelw ... oordiging of bijstand wordt aanvaard, is niet 
noodi g, omdat dezc bevoegdh eid uit het voorgestelde 
Art. 56, lid 2 voortvloeit", 

Mijnheer de Voorzi tter! Die t oelichting kan natuurlij . 
nooi t j uist zijn, want in het geval van art. 56 lid 2, n .l. 
wanneer de belastingplichtige wordt uitgenoodigd om bin
nen een bepaalden t ermijn mondeling of schriftelijk inlich
tingen te verstrekken, hceft die belastingplichti ge altijd op 
grond van lid (3) het recht, zich t e laten vertegenwoordi
gen of bijstaan. \Vann eer dns de Regeering zegt: uit 
lid (2) zal vanzelf volgen, dat mcn altijd de persoon
lijke verschijning kan gelasten, is dit niet juist , want achter 
lid (2) volgt lid (3), waaruit blijkt, dat de persoonlijke ver
schijning ni et noodi g ls . Naar mijn meening zal het echter 
niet noodi g zijn, om, al wil ik dan toch het recht op per
soonlijke verschijning waarborgen, deze ordonnantie nader 
te wijzigen, als dan maal' ,üt de thans gehouden besprekin
gen duidelijk blijkt, dat onder "geldige redenen" ook moet 

De stukken sub 3 t /m 5 worden t el' inzage gclegd worden verstaan het geval, dat de commissie de persoon-
tel' secretarie va n den Volksraad. lijke verschijning van den betrokkene gewenseht acht. Die 

persoonlijke verschijnin g moet dan aan den betrokkene 
B. Afschrift-rekest , gedagteekend Soekaboemi 20 April klU1J1en worden bevolen. Dus de woorden "om geldige 

] 928. van een aantal Ohinecsche ingezetenen van Soekaboc- redenen" richten zi ch lti et allee n tegen den pel'soon van 
Handelingen. Zittingsjaar 1927- 1928. 
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3lste VERGADERJNG - DONDERDAG 26 APRIL 1928. 

Wijziging "Herziene ordonnantie op de Inkomstenbelasting!!. 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN FINANClllN.) 
den vertegenwoordiger, maar kunnen ook slaan op het ge
val, dat inderdaad persoonlijk contact van den belasting
plichtige met de belastingambtenaren wenschelijk is. 

Wanneer de geachte Regeeringsgemachtigde dus beves
tigt, dat dit wel degelijk de bedoeling is, geloof ik, dat het 
voldoende vastligt en dat een verdere wijziging niet 1100-

dig is. 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter! De opmerking, die de heer 
Fruin gemaakt heeft, bevat natuurlijk een grond van juist
heid. Inderdaad kan men zich op het standpunt stellen, dat 
het geheel van bepalingen niet absoluut waarborgt, dat de 
commissie bevoegd blijft en de mogelijkheid in handen 
houdt om het verschijnen van den belastingplichtige af 
te dwingen, maar ik geloof, dat de oplossing, die de heer 
Fruin zelf aan de hand heeft gedaan, n.l. dat onder gel
dige reden ook kan worden verstaan, dat de commissie de 
persoonlijke verschijning van den belastingplichtige noo
dig acht, voldoende is. Inderdaad staat de belastingadmi
nistratie op het standpunt, dat het altijd mogelijk en ge
wensch t kan zijn den belastingplichtige persoonlijk te hoo
ren en dilt zulk een geval beschouwd moet worden als een 
geldige reden om den vertegenwoordiger te wraken. 

Ik geloof dan ook mèt den heer Fruin, dat voor een ver
dere wijziging van het ontwerp geen aanleiding is en dat de 
toelichting, die in het debat naar voren is gekomen, vol
doende is om aan te toonen, welke bedoeling heeft voorge
zeten. 

Ik wil nog even op een kleinigheid wijzen n.l., dat het 
belang van den belastingplichtige altijd medebrengt om 
ingeval de commissie of de inspecteur hem persoonlijk 
wenscht te zien, ook werkelijk te verschijnen en dat het 
gelasten van het verschijnen van den belastingplichtige 
weinig beteekenis heeft, wanneer de belastingplichtige bij 
dat verschijnen geen inlichtingen wenscht te verstrekken. 
Wij moeten hier eenigszins met de praktijk r ekening hou
den en dan geloof ik, dat de bepalingen, zooals die thans 
VOor ons liggen, een soepele praktijk mogelijk maken. Ik 
hoop, dat de heel' Fruin hiermede bevredigd is. 

(FRUIN, DIRECTEUR VAN FINANOHIN.) 
De heer Fr u in: Mijnheer de Voorzitter! Eerlijk ge

zegd, was ik persoonlijk hiermede wel bevredigd, maal' mijn 
geacht medelid, de heel' Roep, wijst mij erop, dat de uitweg, 
dien de Regeeringsgemachtigde en ik in deze willen aan
wijzen, wel eenigszills in strijd is met de woorden: 

"Om geldige redenen kan de commissie de vertegen
woordiging of bijstand dool' een bepaalden persoon 
weigeren" . 

Dit wijst er wel op, dat dit geval niet kan worden be
grepen onder die geldige redenen, omdat die altijd gericht. 
zijn tegen "een bepaalden persoon ". Ik weet niet, of deze 
opmerking wellicht voor den geachten Regeeringsgemach
tigde aanleiding is, achter de woorden "bepaalden persoon" 
te vo;egeu de woorden : "of in een bepaald geval". 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan
Clen: Mijnheer de Voorzitter I Ik vrees, dat wij hiel' te 
veel in details afdalen, want wat zich richt tegen een be
paald geval zal zich ook ri chten tegen een bepaalden per
soon. Men kan zich wel op het standpunt stellen, dat de 
vertegenwoordiger in zulk een geval door een anderen per
soon wordt vervangen, maar dan znllen de geldende bezwa
ren zich ook weder tegen dien persoon richten. net betreft 
hier het eerste stadium vall behandeling van d'en belasting
aanslag, wa ar alles niet zoo scherp behoeft en kan worden 
geformuleel·d. Wij moeten iets aan cle praktijk ovcdaten en 
deze redactie lijkt mij toch werkelijk zeer voldoende te be
antwoorden aan de behoeften van de commissie van aan· 
slag en eventueel aan die van den inspectell1'. Ik geloof dan 
ook, dat met de door de Regeering voorgestelde r edactie 
kan worden volstaan. 

De ontwerp-ordonnantie, zooals deze bij de twee nota 's 
van wijzigingen is gewijzigd, wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De notnlen van de vorige openbare vergadering, die tel' 
inzage hebben gelegen, worden goedgekell1'd. 

De vergadering wordt te 9.20 uur v.m. gesloten. 
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32ste VERGADERING - DONDERDAG 3 MEI 1928. 
lngekomen stukken. - Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Pematangsiantal'. - Bekráehtiging 

leeningsbesluit gemeenteraad Blitar. 

(VOORZITTER.) 
32ste VERGADERING. ol. Een schrij ven van den Directeur vnn Justitie van 25 

Apl"il 1928 No. G. 131/31/21 tel" aanbieding vau: 
Ver g a del" i n g van Don der dag 3 Mei 1928. a,. een opgaaf van het aantal op 1 Febrnari 1928 in 

de verschillende inrichtin gen ondergebrachte com-
(Bijeenroepingsuur 9 voormiddag) . munisteu, 

b. een lijst van veroordeelden, die gedurende het jaar 
Ingckomen stukken. - Bekrachtiging leeuingsbesluit ge- 1927 schadeloos zijn gesteld wegens te laat ontslag. 

meentcl'aad Pematangsiantar. - Bekrachtiging leenings
besluit gemeenteraad Blitar. 

Voo r zit t e r: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

De stukken sub 2 t/m 4 worden ter inzage ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

De Voo r zit ter: Mijne hceren! Ik heet den heer 
Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te wctel1 Bl'uineman welkom in ons midden. 

de hem'on: 
l\ ay, Ali Moesa, Blaauw, Bruinemnll, Djajadiningrat, 

Dwidjoscwojo, Fl'uin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo Oetoyo, Mandagie, Roep, 
Schmutzer, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Dc Voo r zit ter : Mijne Heeren! Ik open deze ver
gadering. 

De Secl·cta .. is deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. 
1. 

De volgende Regeel'ingsbrieven en -beschikkingen: 
Een kabinetsschrijven van deu Gouverneur-Generaal 
van 25 April 1928, No. 10, ter aanbieding van eene 
ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van art. 8 van het 
wetboek van strafrecht (Ond. 3 ) . 

2. 

3. 

Deze stukken worden gedrukt. 

E en besluit van den Gouverneur-Generaal van 24 Apl'il 
1928 No. 13, waarbij met toepassing van art. 105 1. S. 
machtiging verleend wordt voor aanbouw van drie ge
westelijke vaartuigen teu laste der begrooting voor 
1928. 
Een viertal besluiten van den Gouverneur-Generaal van 
17, 21, 21 en 25 April 1928 Nos. 3x, Ix, 2x en Ix tot 
interneering van daarin opgenoemde personen. 

Aan de orde zijn: 
Deo n t w e r p-o r don n a n tic hou den d e b e

krachtiging van artikel 1 van h et besluit 
van den g e 111 een ter a a d van P e mat a n g s i a u
t a r van 14 Nov e m b er 1927 No. 585/G.R., st r e k
kende tot h et aangaan van een ge ldi e. 
ning (Ond. 120). 

De ontwerp-ordonnantie houdende be
krachtiging van hct besluit van den ge
mee n ter a a d van B 1 i t a r v a 11 12 S ep tem b e r 
1927 No. 17, zooa l s gewijzigd in de vergade
ring vau 25 November 1927, strekkende tot 
het aangaan van een geld l eening (Ond. 122). 

Deze ontwerpen worden achtereenvolgens zonder beraad~ 
slnging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vOl'ige opcnbal'e vCI'gIJdcl'ing', die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekeurd. 

De Voo l' zit t et': Ik vel'zoek den heeren thans, zich 
naar hun respectieve commissies te begeven ter bespreking 
van de verdere op de agenda voorkomende onderwerpen. 

De vergadering wordt te 9.10 uur v.m. gesloten. 
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33ste VERGADERING - DONDERDAG la MEI 1928. 

Ingekomen stukken. - Wijziging der slachtbelastingregelingen in de buitengewesten. 

33ste VERGADERING. 

Ver g a del' i n g van Don der dag la Mei 1928. 

(Bijeelll'oepingsuUl' 9 voormiddag). 

Ingekomen stukken. - Wijziging der slaehtbelastingre
geIingen in de buitengewesten. 

Voo l' zit ter: Mr. A. NEYTZELL DE WILDE. 

Tegenwoordig, met den Voorzitter, 20 leden, te weten 
de heeren : 

Aay, .All Moesa, Blaauw, Bruineman, Djajadiningrat, 
Dwidjosewojo, Frnin, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kiès, Koesoemo Joedo, Koesoemo O'etoyo, Mandagie, 
Roep, Sehmutzer, Soejono, Soekawati en Stokvis. 

Regeeringsgemaehtigde: de heer Van den Bussehe. 

De Voo l' Z j t ter: Mijne Heeren I Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. de volgende Regeeringsbrieven. 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 28 

April 1928 No. 13 tot aanbieding van een ontwerp
ordonnantie tot wijziging van de Weeskamertarieven 
en van eenige artikelen van het B. W. (Ond. 4 ) . 

2. Idem van 5 Mei 1928 No. 5 tot aanbieding van een 
ontwerp-ordonnantie tot W\)Zlgmg van de kustvis
seherij-ordonnantie (Ond. Ii ) . 

Deze stukken zijn of zullen worden gedrukt. 

3. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 1 Mei 
1928 No. 25 betreffende de vaststelling van de ordon
nantie tot wijziging van eenige bepalingen betreffende 
boekenonderzoek enz. (Ond. 118) . 

4. Afschrift vld B. G. S. van 5 Mei 1928 No. 1087flI aan 
Raad van Indië, departementshoofden enz., houdende 
mededeeIing van een plechtige opening van den Volks
raad door den Gouverneur-Generaal. 

5. Gouvernementsbesluit van 27 April 1928 No. 25 betref
fende de bekendmaking van het verdrag van Genève 
inzake slavern.ij. 

6. Gouvernementsbesluit van 26 April 1928 No . 45 tot 
wijziging van de administratieve indeelin g van de Zui
der- en Oosterafdeeling van Borneo. 

7. Gouvernementsbesluiten van 26, 26, 27 en 27 April en 
3 en 4 Mei 1928 Nos. Ix, 2x, 3x, 5x, 3x en 3x tot inter
neering van daarin genoemde personen. 

8. Gouvernementsbeslnit van 3 Mei 1928 No. 3 houdende 
benoeming van den heel' A. J eUerna tot onderdirecteur 
van het departement V<ln Gouvernementsbedrij ven . 

(VOORZITTER, DWIDJOSEWOJO.) 
De stukken sub 3 t /m 8 worden ter inzage ge

legd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden. 
1. Telegrafisch verzoekschrift van de onderofficiers-ver

eeniging O. A. B. om de aanbangige wijziging der ver
lofsregeIing voor onderofficieren (Ond. 119) aan t e 
nemen, met telegrafische adhaesiebtuigingen van 26 
afdeelingsbesturen dier vereeniging. 

2. Schrijven van het Hoofdbestuur van den N. 1. R. K. 
onderofficiersbond St. Ignatius van gelijke strekking 
als het sub 1 bedoeld verzoekschrift. 

Deze bescheiden worden tel' inzage gelegd ter 
secretarie van den Volksraad. 

De Voo r zit t e r : A a n deo l' d e zijn d e n e g.e n 
o 11 t w e l' P-Q l' cl 0 n 1) a n ti e s tot II i t v 0 e rin g van 
de bij de eerste aanvnllingsbegrooting 
voo l' h et j a a r 1928 g e dan e vo o l' S teIl ent 0 t 
nan v ulling en wijziging van de slachtbe
lastingregelingen in enkele d e l' buitenge
westen (Ond. 124) . 

De heer D w i d jo s e w 0 jo : Mijnbeer de Voorzitter! 
Hoewel de Regeering in de meeste gevallen ni et is kunnen 
tegcmoetlwmcn aan de door mij gemaakte opmerkingen, . .. 

De Voo l' z it ter : Zoo.ls U weet is het toch niet be
kend, welke opmerkingen, in het Gedelegeerdenverslag ver
we·rkt, van U afkomstig zijn. 

De heer D w i d j 0 s e w 0 jo : Ik bedoel de mondelingè 
opmerkingen, Mijnbeer de Voorzitter I Ik wil dan zeggen, 
dat, ofschoon de Regeering in de meeste gevaUen niet is 
kunnen tegemoetkomen aan de opmerkingen, dool' mij in 
de openbare vergaderingen gemaakt, ik mij toch verplicht 
acht ook omtrent deze voorliggende ontwerp-ordonnanties 
in het bclang van den goeden gang van zaken het volgende 
in het midden te brengen. 

Blijkens de Memorie van Antwoord op het Gedelegeer
denvcl'slag, is voor W est-Borneo geen vrijstelling opgenomen 
voor de slacht tel' voldoening a.n een adatrechtelijk vonnis, 
omdat van een behoefte aan een dergelijke vrijstelling in 
da~ gewest niet is gebleken. 

Mijnheer de Voorzitter, dit argument van de Regeering 
komt mij niet logisch voor; ik weet niet of znlks een goede 
wetgpving kan worden genoemd. ' Immers, volgens mijn 
inzicht moet hierbij de rechtvaardigheid den doorslag ge
veu, om niet te spreken van de gewenschte uniformiteit , 
die zooveel mogelijk bij de wetgeving moet worden betracht. 
Acht men het rechtvaardig, billijk, dat een vl'ijstelling 
wordt verleend, welnu, men geve die, ofschoon daaraan 
geen bepaalde behoefte bestaat. 

W nnneel' deze ontwerpen vastgesteld zijn, zal men dezen 
toesta nd krijgen, dat men overal in de Buitengewesten vrij
stelling heeft voor de slacht tel' voldoening aan een adat-
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r echtelijk vonnis, met uitzondering vau in één residentie, 
n.l. in de Westerafdeeling van Borneo. Ik vraag mij af, 
Mijnheer de Voorzitter, of het tegenover de laatstgenoemde 
residentie wel verantwoord is, onze stem te geven aan de 
ontwerp·ol·donnantie tot wijziging van de slaehtbelasting 
voor bedoelde uitgezonderde residentie (stuk 2C). Mijns 
inziens niet. Daarom zal ik, ingeval de Regeering een af
wijzend antwoord geeft op deze opmerking, een amende· 
ment indienen, tCl' voorkoming van het onrecht, dat staat 
te gebeuren. 

Voorts heeft de door de Regeering gegeven toelichting 
aangaande den datum van inwerkingtreding der ordonnan· 
ties mij ook niet bevredigd. Ik kan de mogelijkheid niet 
inzien om, indien ttlsschcll de data VRn afkondiging en in
werkingtreding slechts een kort tijdsbestek ligt, onmiddel· 
lijk uitvoering te geven aan de nieuwe voorschriften, ge
zien de groote afstanden in deze gewesten. 

I k kan mij niet indeuken, dat indien de afkondiging op 
het einde van een maand, of ecn paar dagen daul'vóór', 
plaats heeft, vele belastingen in de eerste dagen der daarop 
yolgende maand, dus na de inwerkingtreding der nieuwe 
ordonnantie, volgens de nu bestaande vool'schriften niet 
reeds zouden zijn betaald, en voor zoo ver betreft het Gou· 
vernernent der Molukken, waal' de slaehtbclasting thans nog 
niet is ingevoerd, in dat gewest niet reeds vele die l'en zou· 
den zijn geslacht, waarvoor de volgens de uieuwe regeling 
verschuldigde belasting niet zal worden betaald. Een en 
lwde)' zal ill. i meer omslag en werk veroorzaken. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze ongewenschte toestand, 
dien men nu reeds kan voorzien, kan voorkomen worden 
dool' de tijdsruimte tusschen de afkondiging en uitvoering, 
die volgens deze ontwerpcn zeel' kort kan zijn, bchool'lijk 
vast te stellen, zooals in het Gedelegeerdenvcrslag is voor· 
gesteld, waartegen volgens mijn overtuiging geen overwc· 
gende bezwaren kunnen bestaan. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb hier voor mij liggen de 
ontwerp· ordonnantie tot wijziging van het rechtsreglement 
voo,· de buitengewesten (Ond. 76), waarbij is bepaald, dat 
de ordonnantie in werking treedt met ingang van den eer
sten dag der tweede maand, volgende op clie, waarin ze is 
afgekondigd. Voor deze ordonnantie, bestemd voor de bui· 
tengewesten, is het wel gewenscbt geacht, een behoorlijke 
tijdsruimte tusschen afkondiging en inwerkingtreding te 
bepalen. "\Vaarom zulks nit't mogelijk zou zijn ten aanzien 
van de voorliggende ontwerp.ordonnanties, die ('veneens 
voor de buitengl?westen bestemd z\in, is mij niet rluidelijk. 

Tenslotte zou ik gaarne de aandacht del' Regeering wil· 
len vestigen op het volgende: 

In haar 1\1emorie van Antwoord heeft de Regecring ge· 
zegd, dat een verrekening van de in zelfbestunrsgebied ge
heven slacht belasting van JJandsondcrhoorigen met de land
schapskassen niet zal plaats hebben, daar zulks niet in 
overeenstemming zou zijn met de bestaande regelingen . 
Ofschoon door de Regeering verder is medegedeeld, dat bij 
de in overweging zijnde herziening del' financieele verhou· 
ding tussehen het Land en de zelf besturen bedoelde aan ge· 

(DWIDJOSEWOJO, VOORZITTER, SOEKAWATI.) 
ik toch niet nalaten er op te wijzen, dat de bestaande toe
stand eigenlijk niet meer past in het kade,· van dezen tijd 
en zoo spoedig mogelijk dient te worden verbeterd. Want 
bedoelde toestand wordt thans - en terecht - door de 
betrokkenen en de zelfbestuUI"sonderhoorigen als een onbil
lijkheid gevoeld. TI·ouwens, de Regeering is, voor zoover 
ik kan nagaan, ook reeds begonnen, dergelijke toestanden 
te herzien door eenige van Landsonderhoorigen in de Ja
vaansche Vorstenlanden geheven belastingen, zooals de 
slachtbelasting, vermakelijkheidsbelasting, enz. met de zelf
bestnUl"skassen te doen verrekenen. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voo r z it ter: Ik zou de aandacht van den geach
ten spreker en van het college in het algemeen nog eens 
willen vestigen op hetgeen onder eIken werkrooster van het 
College van Gedelegeerden wordt vermeld . Het is im
mers wenschelijk om, als het maar eenigszins mogelijk 
is, tijdig vóór de vergadering eventneele amendementen in 
te dienen. Deze knnnen dan nog eens rustig worden over
wogen. De indiening van amendementen vóór de openbare 
vergadering lijkt mij minder gevaarlijk dan indiening van 
amendementen tijdens de vergadering, in welk geval daal'· 
over mogelijk wel eens te vlug zou kunnen worden be· 
slist. Ik wil dan ook het verzoek, om vóór de vergadering 
aan den Secretaris mededeeling te doen van den tekst van 
event.ueel in te dienen amendementen of moties nog eens 
gaarne den leden op het hart binden. 

De heel· S 0 e k a wat i: Mijnheer de Voorzitter! In de 
voorliggende ontwerp·ordonnantie stuk 2H is ten opzichte 
van de residentie Bali en Lombok vool·gesteld, de vrijstel
ling van belasting voor de zui ver I'itueele slaelIt, die het 
vleeseh voor de consumptie ongeschikt maakt. De hi er 
voorgestelde regeling geldt alleen voor varkens. In het 
Gedelegeerdenverslag is naar aanleiding hiervan de wen
schclijkheid betoogd, dat deze vrijstelling ook dient te 
worden toegepast op de ritueele slacht van kalveren. De 
Memorie van Toelichting zegt, dat bij de gedachtenwisse
ling en de overweging, welke aan bedoelde, in Staatsblad 
1926 No. 328 opgenomen vrijstelling is voorafgegaan, van 
de wenschelijkheid of de noodzakelijkheid eener vrijstelling 
voor ritucele slacht van kalveren niet is kunnen blijken 
en op grond van deze overweging kan de Regeering geen 
aanleiding vinden om de in het Gedelegeerdenverslag aan
bevolen redactie van een gedeelte van het onder á van 
art. 2 vermelde te aanvaarden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat de Rcgeering zich 
ten deze heeft vergist. Zij heeft zeker ovm' het hoofd ge
zien, wat ik in de vool"jaarszitting van 1925 omtrent dit 
punt heb gezegd . Ik heb n.l. gevraagd, of deze vrijsfcl
ling ook zal gelden voor de ritneele slacht van jonge rnn
deren en speenvarkens, welke vraag door den toenmaligen 
Regeeringsgemachtigde van Financiën bevestigend werd be
antwoord. Dit is te vinden in de Volksl"aadshandelingen 
van de eerste gewone zitting van 1925 op blz. 545. Ik zal 

legenheid in nadere beschouwing zal worden genomen, kan dit gedeelte nog even citeeren: 
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"De heer Soekawati" - aldus de heer Boden

hausen - "vroeg, of de vrijstelling voor de zuiver 
ritueele slacht op Bali ook voor runderen en speen
varkens zal gelden, De vraag kan ik bevestigend be
antwoorden". 

Hieruit. blijkt dus, dat de Regeering reeds toen besloten 
had, om de ritueele slacht van varkens, runderen en speen
varkens van belasting vrij te stellen. Ik zou dus willen 
:verzoeken, de bedoelde aanvulling alsnog aan te brengen, 

Mijnheer de Voorzitter! In bovenvermelde ontwerp-or
donnantie wordt bij vrijstelling van belasting voor de zuiver 
ritueele slacht de voorwaarde gesteld, dat het vleesch voor 
de consumptie moet worden ongeschikt gemaakt, Deze re
geling nu, Mijnheer de Voorzitter, houdt - zooals in het 
Gedelegeerdenverslag bereids is opgemerkt - geen rekening 
met de op Bali voorkomende plechtigheden, waarbij de ritus 
het nuttigen van het offervleesch voorschrijft. 

De Memorie van Antwoord zegt wel, dat een vrijstelling 
van de slachtbelasting voor het vleeseh, dat wordt genut
tigd, in strijd ~ou zijn met het karakter van de onderwerpe
lijke belasting, doch er zij hierbij opgemerkt, dat bij het 
nuttigen van het vleesch op den voorgrond staat het ge
bruiken van dat vleesch als offer, want zooals ik reeds zeide, 
bestaan er onder de Baliërs plochtigheden, waarbij het eten 
van het offervleesch na afloop van de ritneele haudeling 
uitdrukkelijk is voorgeschreven bij v, het Z.g, meprauifeest. 
Het zal uiteraa t'd wel nooit in de bedoeling van de Regee
ring liggen om op dit "voorschrift 11 van onzen godsdienst 
op eenigerlei wijze invloed te willen uitoefenen en toch zou 
het erop lijken, wanneer de slacht i.c. uiet vrijgesteld wordt 
van belasting, omdat het vleesch genuttigd wordt" Slacht
belasting moet nu ecnmaal als regel betaald worden, doch 
zoo ergens, dan is toch bij ritueele slacht de uitzoudering 
volkomen gemotiveerd en gerechtvaardigd. Zou het dus 
niet ecnyoudiger zijn om te bepalen, dat alle ritueele slacht 
vrijgesteld is van belastiug, voor zoover het betreft het 
voorgeschreven aautal dieren, ongeacht de al dan uiet ge
schiktheid voor de consumptie 7 

Het zal vQor het bestuur op Bali gemakkelijk 2ijn deze 
regeling in t.e voeren, aangezien het aantal te slachten die
ren voor de meeste godsdienstige plechtigheden nauwkeurig 
is vastgesteld. Ten eiude belastingontduiking te voorkomen 
zou bijv. voor iedere plechtigheid het aantal vrij te stellen 
dieren door het bestuur moeten worden gecontroleerd. In 
het Gedelegeerdenverslag is gezegd, dat dit aantal door het 
bestuur moet worden goedgekeurd, doch bij nadere overwe
ging lijkt het mij, om eventneele misbruiken te voorkomen, 
beter te bepalen, dat het bestuur het voorgeschreven aantal 
controleert, 

Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding van hetgeen 
door mij is voorgebracht, acht ik het noodig, dat artikel 1 
sub b wordt gewijzigd en ik zou daarom den geachten Re
geeringsgemachtigde willen verzoeken, hieromtrent alsnog 
het advies van het betrokkeu gewestelijk bestuur te willen 
vragen. 

De heer A I i Moe sa: Mijnheer de Voorzitter! 
Gaarne zou ik willen beginnen met mijn dank te betuigen 

(ALl MOESA, DIRECTEUR VAN FINANCUIN.) 
aan de Regeering voor haar tegemoetkomende houding ten 
opzichte van sommige wenseheu, die door den Volksraad 
zijn voorgebracht. Speciaal heb ik hier het oog op de ver
mindering van de slachtbelastiug voor varkens in de Ba
taklanden, 

Hoewel door mijn afwezigheid tengevolge van miju reis 
naar Sumatra de volgende punten niet in het Gedelegeer
denverslag zijn aangeroerd, waarvoor ik den geachten Re
geeringsgemachtigde hier gaarne mijn verontschuldiging 
wil aanbieden, zou ik ze toch willen bespreken in 
de hoop, dat de geachte Regeeringsgemachtigde en het Col
lege daaraan de noodige aandacht zullen willen be
steden, 

Waar in de Memorie van Antwoord is gezegd, dat bij 
het bepalen van de slachtbelasting rekening zal worden ge
honden met de plaatselijke toestanden en de veeprijzen, 
zou ik willen vrageu, of het niet mogelijk IlOU zijn de 
slachtbelasting voor het Batakrund cu het Batakpaard te
rug te brengen op f 3 in plaats vau f 6, zooals voorgesteld 
is in de ontwerp"ordonnantie, Het Batakrnnd is over het 
algemeen wat klein en heeft een waarde, varieerend van 
f 30 tot f 60 per stuk, terwijl de voor de slachtbank bestem
dc paarden meest afgekeurde sadopaarden of voor de voort
teling uiet meer geschikte merries zijn. Watmeer wij nu 
een vergelijking maken tusschen den druk van de slacht
belasting op elk kilogr .. m vleeseh, afkomstig Vall een Ba
takrund of van een Batakpaard en op elk kilogram vleesch 
afkomstig van een karbouw of van een Australisch of Beu
galeesch rund, dan is de druk op het eerstgenoemde kilo
gram vleesch nogal zwaar, 

Het tweede pU)1t, waarop ik gaarne een antwoord vall 
den geachten Regeeringsgemachtigde zou ontvangen is, 
waarom in art, 1 van de ontwerp-ordonnantie alleen een 
vermindering wordt toegestaan voor uit nood geslachte 
dieren als deze noodslachting een gevolg is van een besmet
telijke ziekte of eeu verwonding, door wild gedierte toe-
gebracht, . 

En waarom niet, wanneer het een gevolg is van het een 
of andere ongeval, ik noem hier b,v, het breken van de 
pooten dool' een val

J 
verdrinking of vel'\vonding dool' 

kwaadwilligheid, enz .7 
Mijnheer de Voorzitter! In verband met het feit, dat 

hetgeen door mij nu is opgemerkt niet is aangeroerd in het 
Gedelegeerdenverslag, wil ik hier niet aandringen op eeu 
redactiewijziging van het betreffende artikeL Toch zou ik 
den geachten Regeeringsgemachtigde willen vragen, of nu 
reeds de toezegging gedaan kan worden, dat t, z, t, de door 
mij hier aangeroerde verandering aangebracht zal worden. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voo I' zit ter: Wenseht nog een van de heeren het 
woord Y - Wenseht de Regeeriugsgemachtigde dadelijk te 
antwoorden 7 

De heer Van den Bus s c 11 e, directeur van Finan
ciën: Mijnheer de Voorzitter! De heer Dwidjosewojo heeft 
de opmerking gemankt, dat, naar zijn gevoelen ten onrechte. 
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in de regeling voor de residentie Z.-Westerafd. van Borneo 
niet is opgenomen de vrijstelling van slachtbelasting voor 
dieren die geslacht worden ingevolge een adatrechtelijk 
vonnis. De reden waarom de Regeering dat heeft nage
laten is, dat het Harerzijds ingestelde onderzoek heeft uit
gewezen, dat de behoefte aan die vrijstelling niet bestaat 
in het bedoelde gewest. Klaarblijkelijk heeft de kennis en 
ervaring van de door ons om advies gevraagde bestnurs
hoofden uitgewezen, dat geen vonnissen worden uitgespro
ken, waarbij het slachten van een of meer dieren aan den 
veroordeelde wordt opgelegd. Waar een dergeliike toe
stand niet bestaat en dus de behoefte aan een dergelijke 
bepaling niet kan aanwezig zijn is er ook geen reden aan
wezig om zulk een bepaling op te nemen in een verorde
ning. Nn zegt de heer Dwidjosewojo wel, dat in de wet
geving uniformiteit gewenscht is, doch, ik geloof, dat juist 
ollze slachtbelastillgen voor de Buitengewesten een zeer 
typisch voorbeeld zijn van eel) zeer wenschelijke en zeer 
goede differentiatie. Iedere slachtbelasting is zooveel mo
gel~k in den loop van den tijd aangepast aan de l)ehoeften 
van het gewest of gedeelte van een gewest waar zij toe
]lassing vindt en in een dergelijk gedifferentieerd systeem 
bestaat niet veel aanleiding een principieele uniformiteit te 
verlangen. 

De opmerking van den heer Dwidjosewojo, dat nu 
alleen in de Westerafdeeling van Borneo de bevolking ver
stoken zou zijn van het voorrecht om bij adatrechtelijk 
vonnis van slachtbelasting vrijgesteld te ziin is niet geheel 
jnist. Wanneer de heer Dwidjosewojo de Memorie van 
Toelichting op dit punt nog eens wil nalezen, zal hem blij
ken, dat vóór de indiening van deze wijzigingsordonnantie 
reeds in vijf gewesten gelegenheid bestond die vrijstelling 
te verleen en n.l.: Sumatra's Westkust, Benkoelen, Palem
bang, Djambi en Atjeh en dat die thans wordt uitgebreid 
tot acht gewesten: Riouw, Sumatra 's Oostkust, Tapanoeli, 
Zuider- en Oosterafdeeling van Borneo, Manado, Celebes en 
Onderhoorigheden en Bali' en Lombok. Wanneer men dat 
staatje nauwkeurig nagaat blijkt, dat buiten de Wester
afdeeling van Borneo in de buitengewesten nog eenige an
dere gewesten zijn waar evenmin de behoefte bestaat deze 
l'egeling toe te passen, ik noem b.v. de Lampongsche dis
tricten, die in geen van beide opgaven voorkomen en Timor. 

Ik meen, dat er op het oogenblik ] 7 gewesten zijn: er 
1110et el' dus nog een zijn, dat ik mij niet direct herinner. 

Een andel~ opmerking van den heer Dwidjosewojo be
treft de inwerkingtreding van de ontwerp-ordonnanties. In 
de Memorie van Antwoord is medegedeeld, dat voldoende 
voorbereidingen zijn getroffen om de ordonnanties zeer 
spoedig na de afkondiging in werking te doen treden. In
derdaad hebben wij aan verschillende gewestelijke bestu
ren de noodige inlichtingen verschaft; de slachtbriefjes 
volgens de nieuwe modellen, voor zoover die dan noodig 
zullen zijn, liggen gereed en het komt er dus op aan, dat 
wij op een bepaald oogenblik telegrafeeren : de regeling 
is afgekondigd, zij kan op den eersten van de volgende 
maand in werking treden. 

Ik ka)! mij het zeer ingewikkelde geval indenken, dat 

de afkondiging zal plaats hebben op den laatsten dag der 
maand, maar de heer Dwidjosewojo ziet dan over het hoofd 
dat de afkondiging door de Regeering plaats vindt en dat, 
indien de afkondiging op zulk een ongunstig tijdstip zou 
worden gesteld dan door het departement van Financiën 
aan de Regeering in overweging zal worden gegeven één 
dag te wachten, waardoor een termijn van enkele uren in 
een maand zal worden omgezet. Ik geloof niet, dat er eeui
ge aanleiding bestaat den termijn van ingang te wijzigen, 
in het bijzonder niet, omdat het hier geldt een maatregel 
tot het aanbrengen van zekere vermindering van lasten, 
waarop naar mijn gevoelen moet worden prijsgesteld en 
waarbij dus onnoodig uitstel moet worden vermeden. 

De volgende opmerking van den heer Dwidjosewojo be
treft d'e verrekening van de opbrengst van de slachtbelas
ting tusschen '8 landskas en de kassen van de zelfbestu
rende landschappen. Deze zelfde kwestie is in de voor
jaarszitting van 1925 behandeld in een debat tusschen den 
toemnaligen directeur van Financiën en het toemnalige 
lid van den Volksraad, den heer Ezerman. Bij herlezing 
van die gedachtenwisseling zal het den heer Dwidjosewojo 
blijken, dat inderdaad de bedoeling voorzit om bij, de 
regeling van de geldelijke verhouding tusschen het land en 
die landschappen ook ten aanzien van deze belasting op 
oen zoo zuiver mogelijk standpunt te komen. Op zichzelf 
is dit een aangelegenheid:, die eigelijk den directeur van 
BimlCnlandsch Bestuur regardeert, ik zal dan ook niet na
la ten diens aaudacht te vragen voor de opmerking van den 
heer Dwidjosewojo, dat het wel zeer gewenscht is op dit 
gebied zoo spoedig en zoo snel mogelijk tot een goede op
lossing te komen. 

Ik kom thans tot hetgeen de heer Soekawati in het mid
den heeft gebracht. Daarbij mag ik wel vooropstellen, dat 
de heer Soekawati zich eigenlijk op een minder juist uit
gnngspunt plaatst, wanneer de geachte spreker zegt, dat 
thans wordt voorgesteld om de ritueele slacht in Bali 
en Lombok op een bepaalde wjze te regelen. Inderdaad 
staat dit in de ontwerp-ordonnantie, maal' het is daar zui
ver ovel'genomen uit de bestaande ordounantie van 1926, 
die in Staatsblad 1926 No. 328 is terug te vinden. Wat thans 
t.a.v. Bali en Lombok wordt voorgesteld is niets anders 
dan het invoegen van de vrijstelling van adatrechtelijke 
slacht. Maar de heer Soekawati heeft terecht terug ge
grepen op het debat, dat in de voorjaarszitting van 1925 
tusschen mijn toelllnaligen ambtsvl>organger en het geachte 
lid heeft plaats gevonden, toen het er om ging een bijzOJl
dere slachtregeling voor Bali tot stand te brengen. Toen 
i, inderdaad door den heer Bodenhausen toegezegd - en 
de heer Soekawati heeft de betrekkelijke passage her
haald, - dat ook speenvarkens bij ritueele slacht onder 
de algemeen daarvoor geldende voorwaarden zouden wor
den vrijgesteld van de slachtbelasting. Dat woord "speen
\'arkens" is niet terug te vinden in den tekst van de or
donnantie. 

Nu ben ik er niet zeker van, waar in den tekst van de 
ontwerp-ordonnantie, betrekking hebbende op de residen
tie Bali en Lombok, staat te lezen in ",rt. 1, 2e alinea sul> 
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h,: "de bij ritneele gelegenheden geslacht wordende va r- bijzonder de slachtbelasting van paarden en runderen te 
ken s, welker vleesch geheel wordt vernietigd of voor de bre!lgen van f 6 op f 3. Ik moet het geachte lid toegeven, 
consumptie ongeschikt gemaakt ", dat niet alreeds speen- dat tnssehen de slachtwaarde van het vee in de verschillen
varkens worden besehouwd als te vallen onder het begrip de deelen van den archipel en de opgelegde slacht-belasting, 
"varkens". Na de toezegging van den heer Bodenhausen niet altijd een gelijke verhouding bestaat, wadat wanneer 
lijkt dit mij aannemelijk, maar in elk geval ben ik gaarne men een zware karbouw slacht, per pond vleesch inderdaad 
bereid hier iederen twijfel weg te nemen en na het woord zeer veel minder belasting wordt betaald, dan wanneer een 
"varkens" in art. 1, 2e alinea, sub b van deze ordonnan- mager rund of een afgejakkerd sado-paard onder het mes 
tie in te voegen de woorden "en speenvarkens". komt. Wij komen hier echter op een terrein, waar het wel 

zeer moeilijk is ver te gaan met differentieeren. De slacht
De heer S 0 e k a wat i : Ik heb ook het oog gehad op belasting is n.l. bedoeld als een matig drukkende indirecte 

kalveren of in het algemeen op jonge runderen. belasting. Wanneer wij nu over den heelen archipel het 
resultaat zien met die belasting verkregen, bemerken wij, 

De heer Van den Bus s c h e, directeur van Finan- dat aUe buitengewesten tezamen op het oogenblik ongeveer 
ciën: Ik heb hier alleen het oog op jonge varkens en niet f 1 800 000 aan deze belasting bijdragen. En ook, wanneer 
op jonge r1l1lderen. Het is inderdaad waar, dat nit de toe- wij nagaan, in welke mate in de verschillende buitengewes
zegging van den vorigen directeur van Financiën niets ten de slachtbelasting een druk op de bevolking uitoefent, 
blijkt van jonge r1l1lderen, doch wel van runderen en bestaat er, ondanks die schijnbare ongelijkheid ten aanzien 
speenvarkens doch waar men ook nog de woorden "jonge van de heffing, een groote mate van gelijkmatigheid, terwijl 
r1l1lderen" wenscht toe te voegen, wil ik, naar aanleiding de verschillen, die ten aanzien van die belasting per hoofd 
van deze interruptie, die toevoeging gaarne voor mijn re- en per jaar voorkomen, ieder voor zich een zeer plausibele 
kening nemen. verklaring vinden, nu eens door deze, dan eèns door die 

Stuk 2H, art. 1, 2e alinea, sub b zal dan luiden: factoren veroorzaakt. 
"De bij ritueele gelegenheden geslacht wordende Ik geloof, dat wij, ook al om praktische redenen, hier 

r1l1lderen en kalveren, varkens en speenvarkens, enz. H. niet al te hooge eischen moeten stellen voor bij het maken 
Op dit punt wil ik zoo ver gaan als inderdaad is toe- van verschillen in die belasting bij inderdaad wel aanwe

gezegd. Maar de restrictie, die destijds is gemaakt, even- zige, maar niet ten volle tot hun recht te brengen onder
eens vervat in de thans voorgestelde 2e alinea onder b, !inge verschillen, 
n.l. "welker vleesch geheel wordt vernietigd, of voor de Maar mijn hoofdbezwaar tegen hetgeen de heer All 
consumptie ongeschikt wordt gemaakt", meen ik op het Moesa hier naar voren brengt is, dat hetgeen hij wenscht 
oogenblik nict te kunnen terugnemen. eigenlijk zou zijn een inleiding van een algemeene verla-

Ook op dit punt is de heer Soekawati uitvoerig ingegaan, ging van de slachtbelasting. Wanneer wij voor Tapanoeli J 
maar ik kan niet anders doen dan te refereeren aan het de belasting OP rirnderslacht en paardenslacht ;:ouden hal
toenmaals door de Regeering ingenomen standpunt, dat het veeren, is zeer moeilijk te motiveeren, waarom ook niet in 
hier geldt een consumptie-belasting en dat het niet aangaat andere gewesten, waar ook dikwijls een schijnbaar be-
om vleesc\!, dat tenslotte in consumptie komt _ wat dan trekkelijk ongunstige verhouding bestaat tusschen de 
ook de bedoeling van de slachting is geweest _ op de een waarde van het slachtvee en de belasting, dezelfde stap 
of andere wijze vrij te stellen. zou moeten worden genomen. Dan zal de maatregel, dien 

Toch wil ik, waar de heer Soekawati het mij zoo gemak- de Regeering zich heeft voorgesteld als een maatregel van 
. kelijk heeft gemaakt, op dit punt eenigszins toegeven en ook zeer beperkte financieele beteekeuis, doch als geëigend om 

een stap verder gaan en hetgeen hij verlangt, n.l. een nadel'e sommige zeer ernstig gevoelde bezwaren weg te nemen, van 
raadpleging met den resident van Bali en Lombok ten aa11- zeer groote financieele beteekenis worden, waarvoor in de 
zien van. dit punt toezeggen. Ik hoop evenwel, dat ae or- eerste plaats geen ruimte is en waaraan in de tweede plaats 
donnanties, woals zij hier op het oogenblik voor ons liggen reeds daarom nog geen behoefte bestaat, omdat bij het 
zullen worden aangenomen, want de bedoeling van de voor- onderzoek naar de werking van de slachtbelasting is mede
gebrachte wijzigingen is niet geweest om dit punt thans aan gedeeld, dat een verlaging wel wenschelijk is en ongetwij
de orde te stellen. feld gewaardeerd zal worden, maar toch niet het eerste 

Mijnheer de Voorzitter! Na deze toezegging mag ik mij is wat onze hand te doen vindt op het gebied van normali
er wel van ontslagen rekenen nog verder in te gaan op de seering der belastingen. 
nadere toelichting, die de heer Soekawati op dit punt heeft Wat de tweede vraag van den heer Ali Moesa betreft, n.l. 
gegeven. Ik geloof, dat een en ander beter tot zijn recht het verzoek om de gevallen van noodslacht - die nu slechts 
kan komen, wanneer het overleg met den resident van Bali zijn omschreven voor gevallen van besmettelijke ziekten, 
en Lombok heeft plaats gehad. waarin met toestemming van den rechthebbende het vee 

De derde spt'ckel' ovel' de voorliggende ordonnanties was wordt afgemaakt, en voor gevallen van verwonding van 
de heer Ali Moesa, die in de eerste plaats gevraagd heeft, bet vee door wild gedierte - uit te breiden ongevallen, 
of het 11iet mogelijk zou zijn in de Bataklandcn nog verder moet ik opmerken, dat wij in onze wettelijke regelingen wel 
t,e gaan met de thans gegeven t egemoetkomillgen en in het Iheel ver kunnen gaan, maal' tenslotte toch niet voor alles 
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voorzieningen kunnen treffen. Het is natmu'lijk wel heel 
ongelukkig, als men voor een gewond paard, dat moet wor
den afgemaakt en geslacht, ook slachtbelastiug moet beta
len, maal' ik geloof toch, dat men niet van den wetgever 
kan verlang'ell, dat hij ieder detail regelt. 1k zal deze zaak 
in gedachten houdeu en wanneer opnieuw een ingrijpende 
wijziging in de slachtbelasting wordt voorgebracht, kan 
daaraan aa.lldaéht worden geschonken, maal' voor inciden
t.eelc wijziging op dit punt kan ik niet veel voelen, omdat 
tenslotte toch een grens moet worden gesteld aan de capa
citeit ,"an den wetgever cu aan de mogelijkheid om regelin
gon te treffen. 

De heer 0 w i d jo s e w 0 jo: Mijnheer de Voorzitter I 
Om treilt de mededeeling van de Regeeriug in de Memorie 
van Antwoord, dat cr voor West-Borneo geen behoefte be
staat aan een vrijstelling van belasting voor de slacht ter 
voldoening aan een adatrechtelijk vonnis, was mijn opvat
ting, dat tot nu toe nog geen klachten daarover zijn ver
nomen. Als ik echter het mondeling antwoord van den Re
geeringsgemaehtigde goed heb begrepen, wordt daarmede 
eigenlijk bedoeld, dat er zich tot nu toe geeu gevallen 
hebben voorgedaan, waarin dieren worden geslacht ter 
voldoening aan een adatrechtelijk vonnis. 

lnwen ik dit goed begrepen heb, Mijnheer de Voorzit
Ier', zal ik daaromtrent geen amendement indienen. 

De Voo r zit ter: Zeker, dat hebt U goed begrepen i 

De heer Soekawati: Mijnheer de Voorzitter : Ik 
dank den geachten Regeeringsgemachtigde voor de welwIl
lende toezegging, die hij mij gedaan heeft. 

De heer B r u in e III a u: Mijnheer de Voorzitter! Nam' 
aanleiding van hetgeen de Regeering ten aanzien van dit 
onderwerp in de Memorie van Antwoord heeft medege
deeld had ik niet het voornemen, het woord te vmgen en 
heb ik dan ook in eerste instantie niet het woord gev,!!,rd. 
1k dacht, dat het als een paal boven water stond, dat als 
ritueele slacht beschouwd werd het slachten van vee, waar
van na de slachting het vleesch niet geconsumeerd doeh 
vernietigd wordt. 

Nu heeft echter de Regeeringsgemaehtigde toegezegd, 
dat hij de mogelijkheid in overweging zal nemen, in som
mige gevallen ook voor vrijstelling van belasting in aau
merking te brengen de slacht van dieren, die weliswaar 
voor ritueele doeleinden geschiedt, maar waarbij het 
vleesch na de slachting wordt geconsumeerd, althans dat 
daarnaar een l1adcr onderzoek ter plaatse zou worden in· 
gesteld. Als men echter afwijkt van het standpunt, dat 
slechts dan vrijstelling van belasting kan plaats hebben, 
Walmeer het vleesch der dieren, die voor ritueele doelein
den worden geslacht, ongeschikt voor de consumptie wordt 
gemaakt, br'engt dit toch wel eenige consequenties met zich. 

Ik wil wijzen op het feit, dat op Chineesche feesten ook 
nog ritueel wordt geslacht en dat in het algemeen de ge
slachte dieren ook worden opgegeten. Wordt nu de aangc· 
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legenheid dus onderlocht eu komt mcn daarbij tot de cou
elusie, dat ook als ritueele slacht vrijgesteld moet wordeu 
van belasting de slacht in die gevallen, waarin het v leesch 
ruet wordt vernietigd doch geconsumeerd, dan zal men 
verder moeten gaan en ook de kwcstie van de Chineesche 
slacht in beschouwing moeten nemen. 

De consequenties, hieraan verbonden1 zullen niet gering 
zijn. 

De beer Van den Bus s e h e, directeur van Finan
Clen: Mijllheer de Voorzitter, ik heb op hetgeen de hecr 
Brnineman in het midden heeft gebracht slechts cen e11kel 
woord te zeggen. Inder-daad beeft ·de Regeering steeds zeer 
sterk gevoeld, dat, wanneer men met de ritueele slacht 
,aat in de richting, dat ook vrijstelling van belasting wordt 
gegeven ingeval het vlcesch wordt geconsumeerd, er moei· 
lijkheden kunnen ontstaan en daarom is zij op dat gebied 
steeds zcer voorzichtig geweest. Maar waar de heer Soek,,
wati dit onderwerp telkens naar voren heeft gebracht als 
iets, dat in een speciaal gebied als Bali en Lombok w{)rdt 
gevoeld als een zeer ernstige grief, blijft de RegeerÎl]g niets 
anders Ovcr dan deze aangelegenheid te onderzoeken. U, 
zou tenslotte in laatste instantie, walUlOer de bcdoelde grief 
ernstig en niet ongegrond blijkt, niet afwijzend klIDllen 
staan tegenover vrijstelling van belasting bij de slacht van 
vee voor ritueele doeleinden, waarbij de e011sumptie ter 
plaatse noodzakelijk blijkt. Dit is echter een ,zeer ern
,tige vraag en dat wij deze aangelegenheid met de uiterste 
voorzichtigheid zullen behandelen, kan de heer Bruineman 
wel aannemen. 

Den heer Dwidjosewojo wil ik nog antwoorden, dat met 
genoegen werd kennis genomen van r.ijn mcdedeeling, dnt 
hij geen amendement zal indienen. 

De heer A a y : Mijllheer de V oorzi tter ! 

De Voo r zit ter: Als ik van tevoren had geweten , 
dat U ook over dit onderwerp het woord had willen hebhen, 
md ik eerst U en daarna pas den Rcgecringsgemachtjgde 
flet woord verleend. 

De heer A ay: ~Iijnheer de Voorzitter! Het antwoord 
van don geachten Regeeringsgemachtigdc ovcr den datum 
van de inwerkingtreding van deze ordonnantie kan roti niet 
geheel bevredigen. De kwestie is deze: de heer Dwidjose
wojo heeft m.i. terecht de opmerking gemaakt, dat deze 
ordonnantie te spoedig' in werking treedt na den datum 
van afkondiging. Nu zegt de Regeeringsgemachtigde, dat 
zulks in dit geval geen bezwaar behoeft te zijn, aangezien 
de noodige maatregelen l'ceds zijn getroffen met de hoofden 
vall gewestelijk bestnur en de slachtbriefjes, opgesteld in
gevolge de nieuwe ordonnantie, feitelijk reeds gereed zijn. 

De V u 0 l' zit ter: En het betreft ook een verlichting, 
zooals U weet. 

De heel' A a y: Het betreft con verlichting, maar ook 
een verzwaring. Het komt hir!' ook aan op de inwerking. 
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treding en de wijze, waarop men den dat.um daarvan mo
~ivoert. Behalve de hoofden van gewestelijk bestuur, die te 
zorgen 'zullen hebben, dat de gelden volgens dèze ordonnan· 
tic worden geïnd, bestaat er ook nog een bevolking, die deze 
belasting moet opbrengen. Er zijn mensehen, die de dieren 
verkoopen en er zijn er, die het vleeseh van de geslachte 
dieren verkoopen. Zij hebben er aUe aanspraak op, dat 
ook zij een behoorlijken terrn.ijn van te voren weten, wat er 
t.a.v. de slachtbelasting gebeurt. Daarom vind ik het niet 
geheel in den haak, als de Regeering zich erop beroept, dat 
haar organen terzake voUedig zijn ingelicht, waar de beo 
volking in algeheele onwetenheid verkeert. 

Ik zou daarom den geaehten Regeeringsgemachtigde 
dringend in overweging willen geven, de snggestie van den 
heer Dwidjosewojo over te nemen en in plaats van de 

(DIRECTEUR VAN.FINANCIllN, VOORZITTp;R.) 
er bij wijze van spreken geen dag en geen nacht langer met 
deze tegemoetkoming wordt gewacht dan nuodzakelijk is. 
Dat dit in het onderhavige geval verwarring zon ktlllllen 
gevQn, lijkt mij uiterst onaannemelijk. 

Den heer Kan kan ik verzekeren, dat bij voortzetting 
van het ter sprake gebrachte onderzoek, aandacht zal wor
den geschonken aan hetgeen hij naar voren heeft gebracht. 

De Voo r z i t ter: Wij kunnen dns thans tot stemming 
overgaan. In de ontwerp-ordonna';tie stuk 2H is van Re
geeringswege tijden,s de vergadering een wijziging aange
bracht, doch ik neem. aan, dat het CoUege er geen bezwaar 
tegen heeft, dat ook deze ge\vijzigde ontwerp-ordOllltantie 
thans in stClllIDÎng wordt gebracht. 

woorden .. der maand" te lezen .. der tweede maand". Ik De heer Soekawati: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
geloof niet, dat hier practisch en financieel eenig bezwaar dacht, -dat de beslissing over de ontwerp-ordonnantie stuk ' 
tegen behoeft te worden aangevoerd en het lijkt mij een 2ff zon worden aangehouden. 
meer jniste wetgeving, iets dergelijks niet in het onzekere te . 
laten op een wijze, als door den Regeeringsgemaehtigde 
werd aangegeven . . 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop, dat 
ik niet buiten de orde ga, nis ik thans nog even het woord 
voer, want ik heb slechts een verzoek te richten tot den 
geachten Regeeringsgemachtigde over de kwestie, die reeds 
door den heer Bruineman is aangeroerd. Ik zon n.l. de 
Regeering willen verzoeken, om, wanneer een onderzoek, 
als aangegeven, wOI'dt ingesteld op Bali en J"ombok, dat 
onderzoek eveneens nit te strekken tot de Westerufdeeling 
van Borneo, waar men speciaal te doen heeft met een over
wegend Cltineesehe bevolking. 

De heer V.n n d e n B n s s c h e, directeur van Finan
CIen : Mijnheer de Voorzitter, wat de heer Aay ZQOeVCll 

opmerkte zou inderdaad van groote beteekenis ' zijn, wan
neer het hier gold een verzwaring van de lasten. Maar het 
gaat, zoonis ik reeds in eersten termijn opmerkte, om een 
wel niet zecr belangrijken, maar in wezen als verlichting 
bedoelden maatregel en het komt mii altiid voor, dat een 
dergelijke maatregel niet vroeg genoeg l{aD worden inge
voerd. Ik geloof zelfs, dat de belastingplichtigen er .eenigs
zins recht op hebben, wanneer een bcgrootingsvoorzicning 
dc mogelijkheid van tegemoetkoming geschapen heeft, dat 

De Voo r z i t ter: Dat behoeft niet. De helft van 
hetgeen U hebt gevraagd krijgt U dadelijk, nl. de verV'all
ging van het woord .. varkens" in lid b van art. 1 do~r de 
woorden "runderen, kalveren, varkens en -speenvarkens" en 
voor wat het andere door U gevraagde betreft zal een 
onderzoek worden ingesteld, zoodat nitstel der beslissing 
nn nl.et noodig is. 

De hoer Kan: De heer Soekawati heeft 11Ctgeen hij 
vroeg cash down 1 

De ontwerp-ordonnanties St. 2 A t/m I, waaronder st. 
2 H, gewijzigd als door de Regeering aangegeven, worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De notulen van de vorige openbare vergadering, die ter 
inzage hebben gelegen, worden goedgekenrd. 

De Voo I' zit ter: Ik verzoek het College na het slui
ten der openbare vergadering in Commissie te will en bij · 
een bliiven. 

De vergadel'ing wordt te 9.59 uur v.m. gesloten. 


